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SUMMARY OF TESTIMONY 

WITNESS: HENDERSON, Oran T. , COL 

DATES OF TESTIMONY: 2 ,  11, 12,  19 December 1969 

TESTIMONY TAKEN AT: Pentagon 

WITNESS SUSPECTED OF: (1)V i o l a t i n g  r e g u l a t i o n s  and 
d i r e c t i v e s  p e r t a i n i n g  t o  t h e  r e p o r t i n g  and i n v e s t i g a t i . o n  
of  war crimes; ( 2 )  D e r e l i c t i o n  of duty  regard ing  t h e  
r e p o r t i n g  and i n v e s t i g a t i o n  of  war cr imes;  ( 3 )  Suppression 
o r  c o n t r i b u t i n g  t o  t h e  suppress ion  of in fo rmat ion  
p e r t a i n i n g  t o  t h e  p o s s i b l e  unlawful  k i l l i n g  of c i v i l i a n s  
a t  My Lai  ( 4 )  on 16 March 1968; and ( 4 )  F a l s e  swearing.  

DUTY ASSIGNMENT ON 16 MARCH 1968: Brigade Commander, 
l l t h  I n f a ~ t r y  Brigade,  Americal Divis ion .  

1. PRIOR TRAINING I N  RULES O F  LAND WARFARE. 

l l t h  Brigade t r a i n i n g  and p o l i c i e s .  

Colonel  HENDERSON had always s t r e s s e d  t o  h i s  
commanders t h a t  i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  was n o t  t h e  way 
t o  win t h e  war (pgs. 110, 235) .  HENDERSON and t h e  
b r i g a d e ' s  former commander, B r i g a d i e r  General  LIPSCOMB, 
had always emphasized t h e  importance and n e c e s s i t y  o f  
p roper  t r e a t m e n t  of  PW'S and noncombatants (pg. 235).  
I t  was HENDERSON'S op in ion  t h a t  everyone i n  t h e  b r i g a d e  
knew t h a t  he would n o t  t o l e r a t e  t h e  mis t rea tment  of  c i v i l i a n s  
(pg. 2 3 5 ) .  There was a s t r o n g  p o l i c y  a g a i n s t  i n d i s c r i m i n a t e  
f i r i n g  (pg. 111). HENDERSON could  n o t  recall  a b r i g a d e  
SOP r e q u i r i n g  r e p o r t s  of  war cr imes (pg. 5 ) .  I n  mid-September 
1967, t h e  Geneva Conventions were covered i n  t h e  b r i g a d e  
t r a i n i n g  program (pg. 8 9 ) .  However, t h e  r u l e s  of  engage-
ment were n o t  covered (pg. 8 9 ) .  

b. Americal Div i s ion  p o l i c i e s  and r e q u l a t i o n s .  

Div i s ion  and h i g h e r  headquar te r s  r e f l e c t e d  the 
same p o l i c y  and a t t i t u d e  regard ing  p r o p e r  treatment of 
noncombatants and PW1s(pg. 236) .  The d i v i s i o n ' s  p o l i c y  
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was t h a t  no burn in  was pe rmi t t ed  wi thou t  t h e  C G ' s  e x p r e s s
permission (pgs.  81, 236, 237) .  

2. PREOPERATIONAL PLANS AND BRIEFINGS. 

HENDERSON was p r e s e n t  a t  a p r e o p e r a t i o n a l  b r i e f i n g  
w i t h  t h e  company commanders and L ieu tenan t  Colonel  BARKER 
on 15 March. No o r d e r  was g iven,  o r  impl ied ,  t h a t  My 
Lai  ( 4 )  was t o  be burned. No a u t h o r i t y  t o  burn My Lai  ( 4 )  
was g iven by Major General  KOSTER (pgs.  85, 8 6 ) .  

3. ASSAULT ON MY LAI. 

a .  A r t i l l e r y  prep .  

A r t i l l e r y  was n o t  planned t o  impact  i n  t h e  v i l l a g e  
d u r i n g  t h e  LZ prep .  A f t e r  t h e  p rep ,  no a r t i l l e r y  was 
f i r e d  i n  s u p p o r t  o f  t h e  o p e r a t i o n  (pgs. 95, 110) .  

b. HENDERSON'S a e r i a l  o b s e r v a t i o n s  of  My Lai  ( 4 ) .  

About 0800 t o  0815, 16 March, HENDERSON observed 
t h e  My Lai ( 4 )  o p e r a t i o n  from t h e  a i r .  He saw s i x  t o  
e i g h t  c i v i l i a n s  sou th  of  t h e  v i l l a g e  apparen t ly  k i l l e d  
by a r t i l l e r y  and gunship f i r e .  Two uniformed enemy K I A  
wi th  weapons w e r e  observed n o r t h  of My Lai  ( 4 )  (pgs .  13-15).  

c. PF c a p t i v e s .  

A t  about  0930, 16 March, HENDERSON saw KOSTER a t  
LZ D o t t i e  (pg. 11). KOSTER was i n t e r e s t e d  i n  in fo rmat ion  
t h a t  might be l e a r n e d  from i n t e r r o g a t i o n  of  two VC s u s p e c t s  
picked up o u t s i d e  of  My Lai  ( 4 )  (pg. 1 7 ) .  The s u s p e c t s  
were confirmed a s  P F t s  be ing h e l d  p r i s o n e r  by t h e  VC i n  
My ~ a i( 4 )  (pg. 1 8 ) .  

d. Unauthorized burning dur ing  t h e  o p e r a t i o n .  

While o v e r f l y i n g  My Lai  ( 4 )  , HENDERSON saw a 
hootch burning.  HENDERSON c a l l e d  L ieu tenan t  Colonel  BARKER 
and t o l d  him t o  p u t  a s t o p  t o  it (pg. 237).  HENDERSON was 
unaware t h a t  o t h e r  v i l l a g e s  had been burned dur ing  t h i s  
o p e r a t i o n  e i t h e r  by C/1/20 o r  B/4/3 (pg. 2 2 2 ) .  
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4 .  INQUIRIES CONCERNING THE ASSAULT. 

a .  16 March KOSTER-HENDERSON d i s c u s s i o n s .  

A t  KOSTER's 0930 v i s i t  t o  D o t t i e  on 16 March, 

HENDERSON r e p o r t e d  t h a t  he had observed s i x  t o  e i g h t  

c i v i l i a n s  k i l l e d  apparen t ly  by a r t i l l e r y  o r  gunship f i r e  

(pgs.  13,  17 ,  19)  . During t h e  e a r l y  evening,  HENDERSON 

was informed by BARKER t h a t  t h e  number o f  c i v i l i a n  d e a t h s  
had i n c r e a s e d  t o  20. HENDERSON c a l l e d  KOSTER and informed 
him (pgs.  22, 128, 1 6 6 ) .  KOSTER a c t e d  s u r p r i s e d  and shocked 
(pg. 2 2 ) .  KOSTER was advised  t h a t  BARKER was looking i n t o  
t h i s  (pgs.  22, 128, 1 2 9 ) .  KOSTER s a i d ,  " I  want t o  know 
t h a t ,  too" (pg. 22) . KOSTER wanted t o  know t h e  s e x ,  age ,  
and mode of  d e a t h  (pg. 166) ( b u t  e a r l i e r  test imony by 
HENDERSON on pg. 22 i s  t o  t h e  c o n t r a r y ) .  BARKER was then  
informed o f  KOSTER's i n t e r e s t  and e v e n t u a l l y  gave a 
breakdown of  t h e  c a s u a l t i e s  on a t h r e e  by f i v e  c a r d  (pg.167).  

b. HENDERSON-BARKER d i s c u s s i o n s .  

BARKER'S i n i t i a l  r e p o r t  on 16 March was t h a t  an 
abnormally h igh  number o f  c i v i l i a n s  were k i l l e d  (pg .20) .  
A t  t h a t  p o i n t  i n  t ime,  HENDERSON ordered  BARKER t o  g e t  a 
body count  by s e x ,  age,  and mode of  d e a t h  (pg. 20) .  
HENDERSON den ied  t h a t  BARKER r e l a y e d  WATKEts r e p o r t  of  
THOMPSON'S a l l e g a t i o n s  on t o  him on t h e  a f t e r n o o n  o f  
16 March (pgs.  126, 254).  A f t e r  l e a r n i n g  of  a p o s s i b l e  
i n c i d e n t ,  HENDERSON t o l d  BARKER of h i s  contemplated p l a n  
t o  resweep C/1/20 back through My Lai  ( 4 ) .  BARKER was 
opposed t o  moving C/1/20 back through My Lai  ( 4 )  (pgs.  161, 
169, 251, 252).  

On 18 March, HENDERSON asked BARKER what he 
p e r s o n a l l y  knew of  a p o s s i b l e  i n c i d e n t  i n  My Lai  ( 4 ) .  
HENDERSONbelieved t h a t  BARKER t o l d  him t h a t  he had 
landed (pg. 97) and had flown over  *My La i  (4 )  on 16 March 
and had n o t  seen  anythlng e x t r a o r d i n a r y  (pgs.  253, 254) .  
BARKER t o l d  HENDERSON t h a t  he had seen  MICHLES and no th ing  
was l e a r n e d  from him o r  h i s  company (pg. 179) .  BARKER 
r e p o r t e d  t h a t  some o f  t h e  c i v i l i a n s  had probably been 
k i l l e d  by s m a l l  arms f i r e .  However, a s  a r e s u l t  o f  h i s  
p e r s o n a l  o b s e r v a t i o n s  and i n t e r v i e w s  w i t h  people ,  BARKER 
was s u r e  t h a t  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s  were unwarranted (pgs. 
35, 242).  P r i o r  t o  HENDERSON'S meeting w i t h  B r i g a d i e r  
General  YOUNG a t  LZ D o t t i e ,  BARKER gave HENDERSON a t h r e e  
by f i v e  card l i s t i n g  20 c i v i l i a n s  k i l l e d  by s e x  and mode 
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of  dea th  ( a r t i l l e r y  and gunship f i r e )  (pgs. 24, 259) .  

c .  HENDERSON-THOMPSON meeting a t  LZ D o t t i e .  

(1) THOMPSON'S i n t r o d u c t i o n  t o  HENDERSON. 

I n  h i s  e a r l i e r  tes t imony,  HENDERSON r e l a t e d  
t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON was in t roduced  t o  him a t  LZ 
D o t t i e  by Major WATKE on t h e  morning (0730 o r  0800) o f  
17 March a s  a  man wi th  a s t o r y  t o  t e l l  (pgs. 7,  8,  140) .  
HENDERSON, on recal l ,  conceded t h e  p o s s i b i l i t y  t h a t  he 
had t a l k e d  wi th  THOMPSON on t h e  morning of  18  March 
r a t h e r  than  17 March (pgs.  122, 123) .  On r e c a l l ,  HENDERSON 
a l s o  b e l i e v e d  t h a t  it was Major WILSON n o t  WATKEwho 
brought  THOMPSON t o  him (pgs.  123, 130, 1 4 6 ) .  HENDERSON 
was s t e a d f a s t  i n  ma in ta in ing  t h a t  he  t a l k e d  wi th  THOMPSON p r i o r  
h i s  meeting wi th  YOUNG and t h a t  he never  r e i n t e r r o g a t e d  
THOMPSON (pgs. 10 ,  139, 142, 150, 2 4 1 ,  242) .  

( 2 )  THOMPSON'S s t o r y .  

The i r  d i s c u s s i o n  was conducted i n  p r i v a t e  
(pg. 8 ) .  THOMPSON r e l a t e d  t h a t  t h e r e  had been wi ld  s h o o t i n g  
by t h e  i n f a n t r y  and h e l i c o p t e r s  (Sharks of t h e  174th)  dur ing  
t h e  My Lai  (4 )  o p e r a t i o n  on 16 March 1968. THOMPSON had 
seen  a dark-complexioned c a p t a i n  shoo t  a  wounded woman 
a s  he (THOMPSON) had been marking wounded c i v i l i a n s  wi th '  
smoke a t t e m p t i n g  t o  g e t  medical  a i d  f o r  them. The i n f a n t r y  
would then  advance, throw grenades ,  and shoo t  i n  t h e  
c i v i l i a n ' s  d i r e c t i o n  (pgs.  8 ,  143, 245).  Large numbers 
of dead,  i n c l u d i n g  c i v i l i a n s ,  were seen  (pgs.  34, 247) .  
HENDERSON had always f e l t  t h a t  they  were VC a s  t h i s  
co inc ided  w i t h  t h e  h igh body count  (pg. 3 4 ) ,  even though 
THOMPSON was i n s i s t e n t  t h a t  they were c i v i l i a n s  (pg.143) 

The a l l e g a t i o n  o f  a dark-complexioned c a p t a i n  
(MEDINA) shoo t ing  a woman w a s  g iven by THOMPSON as an example 
o f  t h e  i n f a n t r y ' s  r e a c t i o n  t o  h i s  a c t i o n  o f  marking t h e  
wounded (pg. 143) .  THOMPSON a l s o  r e p o r t e d  t h a t  a f t e r  marking 
wounded c i v i l i a n s  a  "colored"  s o l d i e r  ( a p p a r e n t l y  a  p l a t o o n  
l e a d e r  or p la toon  s e r g e a n t )  had h i s  t r o o p s  f i r e  a s  khey 
moved toward t h e  marked p o s i t i o n  (pg. 245) .  THOMPSON d i d  
n o t  have communications wi th  t h e  i n f a n t r y .  H e  had t o  go 
through t h e  l o w  gunship (pg. 246) .  

HENDERSON could  n o t  r e c a l l  i f  t h e  c o n f r o n t a t i o n  
w i t h  L ieu tenan t  CALLEY was known t o  him a s  be ing THOMPSON or 
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t h e  o t h e r  Warlords (pg. 249).  H i s  impress ion  o f  THOMPSON 
was t h a t  he was a f o r t h r i g h t  i n d i v i d u a l  i n  making h i s  
a l l e g a t i o n s  (pg. 249).  

HENDERSON was unaware t h a t  THOMPSON had 
landed o r  o f  THOMPSON'S o t h e r  a c t i v i t i e s .  THOMPSON d i d  
n o t  i n c l u d e  a d e s c r i p t i o n  of U.S. s o l d i e r s  f i r i n g  i n t o  a 
d i t c h  (pgs. 11, 135, 143, 1 4 4 ,  145, 249).  HENDERSON had 
n o t  heard  o f  any a l l e g a t i o n s  regard ing  i n d i s c r i m i n a t e  
f i r i n g  u n t i l  he t a l k e d  wi th  THOMPSON (pg. 1 6 5 ) .  

d. HENDERSON'S v i s i t  t o  MEDINA's l a a g e r  s i te.  

(1) Location and time. 

A f t e r  t a l k i n g  w i t h  THOMPSON, HENDERSON was 
s a t i s f i e d  t h a t  an  i n c i d e n t  had occur red  (pg. 1 4 5 ) .  Again, 
on r e c a l l ,  HENDERSON professed  t h a t  t h i s  could  have been 
18 March r a t h e r  than  17 March (pg. 122) . HENDERSON 's 
r e c o l l e c t i o n  was t h a t  a f t e r  t a l k i n g  wi th  THOMPSON b u t  
p r i o r  t o  h i s  scheduled  meeting w i t h  YOUNG, he informed 
BARKER of t h e  a c c u s a t i o n s  and f l ew immediately t o  MEDINA's 
p o s i t i o n  (pgs.  8,  124, 126, 156) .  However, HENDERSON agreed 
t h a t  h i s  t iming  (0800) of t h e  MEDINA meeting might  be o f f  
and t h a t  t h e  t i m e  o f  t h i s  meeting g iven  by o t h e r s  (1000-
1500) might be more a c c u r a t e  (pgs.  153-156). HENDERSON'S 
r e c o l l e c t i o n  o f  t h e  l o c a l e  of  h i s  v i s i t  w i t h  MEDINA d i d  
n o t  n e a r l y  c o i n c i d e  wi th  t h e  c o o r d i n a t e s  g iven i n  t h e  
o p e r a t i o n a l  l o g  ( E x h i b i t  M-16). The l o g  i n d i c a t e s  t h a t  on 
17 March, C/1/20 was much f u r t h e r  t o  t h e  s o u t h  than  
HENDERSON'S map d e s c r i p t i o n  (pg. 154) .  

(2) HENDERSON-MEDINA d i s c u s s i o n .  

The h e l i c o p t e r  ascended a f t e r  dropping o f f  
HENDERSON'S p a r t y .  P r e s e n t  w i t h  HENDERSON were, L ieu tenan t  
Colonel  LUPER, L ieu tenan t  Colonel  BLACKLEDGE, o r  p o s s i b l y  
Major McKNIGHT (pg. 151) .  

HENDERSON confronted  MEDINA w i t h  t h e  
a l l e g a t i o n  t h a t  he had s h o t  a  woman. MEDINA exp la ined  t h a t  
he  s h o t  h e r  i n  s e l f - d e f e n s e  a f t e r  obse rv ing  movement a s  he 
walked away (pgs. 8, 151, 1 5 8 ) .  MEDINA r e p o r t e d  20-28 
c i v i l i a n s  k i l l e d  by a r t i l l e r y  o r  gunships.  The body count  
had been r e p o r t e d  by MEDINA1s p l a t o o n  l e a d e r s .  However, 
MEDINA d i d  n o t  t h i n k  t h a t  they  had p h y s i c a l l y  examined t h e  
bod ies  f o r  cause o f  dea th  (pgs. 158, 1 5 9 ) .  BARKER had 
a l s o  been informed by MEDINA of  t h e  noncombatant deaths(pg.159) .  
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MEDINA was s u r e  h i s  t r o o p s  had s h o t  no 
c i v i l i a n s  (pgs .  9 ,  11, 23, 2 5 1 ) ,  a l t h o u g h  by d ropp ing  
smoke he though t  THOMPSON was marking VC (pg. 1 0 ) .  H i s  
p l a t o o n  l e a d e r s  had d e n i e d  any i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  
(pg.  2 5 1 ) .  HENDERSON spoke o n l y  w i t h  MEDINA b u t  t h o u g h t  
he  spoke w i t h  Cap ta in  MICHLES (CO o f  B/4/3) sometime p r i o r  
t o  20 March (pgs .  167,  168,  1 7 9 ) .  

( 3 )  HENDERSON'S s u s p i c i o n s .  

HENDERSON was s u s p i c i o u s  o f  t h e  i n o r d i n a t e l y  
l a r g e  r a t i o  o f  enemy K I A  t o  f r i e n d l y  (128:O) (pgs .  23,  35, 
9 7 ) .  and t h e  low weapons-body c o u n t  r a t i o  (pg.  3 8 ) .  H e  
was a l s o  h i g h l y  s u s p i c i o u s  o f  MEDINA's r e p o r t  o f  128 VC 
K I A  because  t h e  two W/PF c a p t i v e s  r e p o r t e d  t h a t  t h e  VC 
had d e p a r t e d  a t  f i r s t  l i g h t  (pg.  1 5 9 ) .  A f t e r  t a l k i n g  w i t h  
MEDINA, HENDERSON wanted C/1/20 t o  sweep back th rough  
My L a i  ( 4 ) .  T h i s  was because  MEDINA had n o t  obse rved  some 
t h i n g s  t h a t  THOMPSON had and because  t h e r e  were d i s c r e p a n c i e s  
r e g a r d i n g  t h e  number o f  c i v i l i a n s  k i l l e d  (pgs .  126 ,  1 6 1 ) .  
MEDINA had been a l e r t e d  d u r i n g  t h e i r  meet ing  t h a t  t h i s  
would o c c u r  (pg.  2 5 2 ) .  

A t  a l a t e r  d a t e ,  HENDERSON was s u s p i c i o u s  
t h a t  t h i n g s  were b e i n g  h e l d  b a c k  a t  t h e  lower  command 
e c h e l o n s ,  b u t  he d i d  n o t  f e e l  t h a t  anyone i n  h e a d q u a r t e r s  
was t r y i n g  t o  cove r  t h e  i n c i d e n t  up (pg.  2 2 5 ) .  HENDERSON 
had no  s u s p i c i o n s  t h a t  o f  t h e  128 VC r e p o r t e d  K I A  some 
might  have been c i v i l i a n s  (pg.  2 5 7 ) .  

e. HENDERSON'S o r d e r  t o  resweep My L a i  ( 4 ) . 
(1) Resweep and r equ i r emen t s  p l a c e d  on C/1/20 

by HENDERSON. 

A f t e r  s p e a k i n g  w i t h  MEDINA, HENDERSON f l e w  
back t o  LZ D o t t i e  and o r d e r e d  BARKER t o  sweep a company 
back through My L a i  ( 4 )  from t h e  p l a c e  B and C Companies 
were l a a g e r e d  (pgs .  23, 143,  159,  1 6 0 ) .  HENDERSON d a t e d  
t h i s  o r d e r  t o  resweep My L a i  ( 4 )  a s  17  o r  1 8  March and n o t  
t h e  1 6 t h  (pgs .  125-127, 1 6 4 ) .  However, i n  h i s  l a t e r  
t e s t imony ,  he  d i d  n o t  know i f  t h e  o r d e r  was g i v e n  b e f o r e  
o r  a f t e r  h i s  meet ing  w i t h  YOUNG (pgs .  126 ,  141,  151 ,  b u t  
see pg. 3 8 ) .  

MEDINA w a s  t o  make a body coun t .  Every non-
combatant  k i l l e d  was t o  be  i n s p e c t e d  by an o f f i c e r  t o  
de t e rmine  s e x ,  age  group ,  and cause  o f  d e a t h  (pg. 126,141,  
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151, 161, 169, 252) .  HENDERSON d i d  n o t  b e l i e v e  s o  many 
c i v i l i a n s  could  have been k i l l e d  by a r t i l l e r y  (pg. 1 2 6 ) .  
MEDINA was a l s o  i n s t r u c t e d  t o  make a r ecoun t  of  t h e  VC 
bod ies  (pgs.  1 4 1 ,  151) , and t o  thoroughly  s e a r c h  t h e  a r e a  
f o r  weapons (pg. 161) .  

(2) BARKER'S o b j e c t i o n s .  

MEDINA and BARKER o b j e c t e d  t o  t h e  o r d e r  t o  
resweep My La i  ( 4 ) .  BARKER argued t h a t  obedience t o  t h e  
o r d e r  would have n e c e s s i t a t e d  miss ing  t h e  h e l i - e x t r a c t i o n  
which was l a i d  on f o r  t h e  18 th .  Missing t h e  e x t r a c t i o n  
would have meant walking o u t  through a mine i n f e s t e d  
a r e a  (pgs.  161, 251).  Despi te  BARKER'S arguments,  HENDERSON 
ordered  t h e  resweep of  My Lai  ( 4 )  (pgs .  161, 169) . 

( 3 )  countermand of  o r d e r  t o  resweep My Lai  ( 4 )  
by KOSTER. 

I n  Duc Pho on t h e  a f t e r n o o n  o f  17 o r  1 8  
March, HENDERSON was informed t h a t  KOSTER had counter -
manded h i s  o r d e r  t o  resweep t h e  b a t t l e  a r e a  (pgs .  4 2 ,  
4 5 ,  127) .  On l e a r n i n g  t h i s ,  HENDERSON f lew t o  LZ D o t t i e  
t o  d i s c o v e r  KOSTER' s reasons .  Major CALHOUN informed 
HENDERSON t h a t  KOSTER d i d  n o t  want t o  s u b j e c t  t h e  t r o o p s  
t o  t h e  mines and boobytraps i n  t h e  a r e a  (pg. 1 7 2 ) .  YOUNG 
l a t e r  t o l d  HENDERSON t h a t  BARKER had sugges ted  t h a t  t h e  
t r o o p s  n o t  walk through t h i s  h e a v i l y  mined a r e a  aga in  
(pg* 173) 

f .  YOUNG meeting a t  LZ D o t t i e .  

(I) Date and t i m e .  

HENDERSON r e c e i v e d  a phone c a l l  t h e  n i g h t  
b e f o r e  t h a t  YOUNG wanted t o  meet a t  D o t t i e  on t h e  
morning o f  t h e  17 th  o r  18 th  of  March r e g a r d i n g  an i n c i d e n t .  
HENDERSON a r r i v e d  an  hour e a r l y  (pgs. 128, 134, 142, 151) .  
HENDERSON p u t s  t h e  t i m e  of t h e  meeting a s  0900 o r  1000 
hours  (pgs.  130, 140) .  E x h i b i t  M-16 l o g s  HENDERSON'S 
and YOUNG'S a r r i v a l  a t  LZ D o t t i e  a t  0905 and 0910 hours 
on 1 8  March 1968 (pg. 229).  

(2 )  Discuss ion  o f  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s .  

P r e s e n t  a t  t h e  meeting were YOUNG, HENDERSON, 
Lieutenant Colonel  HOLLADAY, BARKER--and p o s s i b l y  WATKE o r  
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WILSON (pg. 1 3 0 ) .  The purpose o f  t h e  meeting was t o  
d i s c u s s  THOMPSON'S o b s e r v a t i o n s .  YOUNG and HOLLADAY were 
a l r e a d y  informed of  THOMPSON'S complaints .  The d i s c u s s i o n  
was dominated by YOUNG (pg. 130) .  N o t  on ly  was t h e  a l l e g e d  
misconduct of U.S. t r o o p s  d i s c u s s e d ,  b u t  a l s o  t h e  
c o n f r o n t a t i o n  between THOMPSON and t h e  i n f a n t r y  (pgs.  132, 
1 3 3 ) .  The primary t o p i c  was t h e  c o n f r o n t a t i o n  (pg. 1 3 4 ) .  
There was no d i s c u s s i o n  concerning a Negro s e r g e a n t  f i r i n g  
i n t o  a d i t c h  (pg. 1 3 5 ) .  YOUNG was s o  unhappy over  t h e  
c o n f r o n t a t i o n  t h a t  he i n t i m a t e d  t h a t  charges  shohld  be  
i n i t i a t e d  a g a i n s t  THOMPSON (pg. 135). YOUNG gave HENDERSON 
t h e  impression t h a t  he was moreconcerned over  t h e  
c o n f r o n t a t i o n  than  t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  (pg. 250) . 
HENDERSON d i d  n o t  d i s c u s s  h i s  s u s p i c i o n s  (pg. 3 8 ) ,  b u t  he 
d i d  r e l a t e  t h a t  he had t a l k e d  wi th  THOMPSON and MEDINA 
and had d i r e c t e d  BARKER t o  have My Lai  ( 4 )  reswept  (pg .38) . 
HENDERSON a l s o  t o l d  YOUNG t h a t  THOMPSON had unknowingly 
marked c i v i l i a n s  f o r  d e a t h  by dropping smoke (pg. 10)  
and showed him BARKER'S t h r e e  by f i v e  c a r d  (pg. 38) .  
HENDERSON t o l d  YOUNG t h a t  he would make a 
commander's i n v e s t i g a t i o n  and i f  t h e r e  was any evidence  
t o  s u b s t a n t i a t e  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s ,  he would recommend 
t h a t  a formal  i n v e s t i g a t i o n  be conducted (pgs. 39, 40, 136, 
139) .  HENDERSON c o u l d n ' t  r e c a l l  i f  he vo lun tee red  t o  
i n i t i a t e  h i s  p e r s o n a l  i n v e s t i g a t i o n  o r  whether YOUNG 
o rde red  him t o  i n v e s t i g a t e  t h e  a c c u s a t i o n s  (pg. 243) .  
HENDERSON could  n o t  r e c a l l  i t em f o r  i t em what THOMPSON 
was reputed  to  have seen and r e p o r t e d  a s  it was d i s c u s s e d  
a t  t h e  YOUNG meeting (pg. 243).  HENDERSON could  n o t  r e c a l l  
WATKE r e l a y i n g  what THOMPSON had r e p o r t e d  t o  him (pg. 1 4 1 ) .  
No s t a t ement  was made by anyone t o  t h e  e f f e c t  t h a t U b n l y  
t h e  f i v e  of  u s  i n  he re  know about  t h i s "  (pg. 140) . 

g. HENDERSON-WATKE d i s c u s s i o n  a t  LZ D o t t i e .  

HENDERSON changed h i s  ear l ier  test imony and 
s t a t e d  t h a t  WILSON n o t  WATKE brought  THOMPSON t o  him 
(pgs.  123, 130, 1 4 6 ) .  HENDERSON d i d  n o t  r e c a l l  t a l k i n g  

wi th  WATKE a f t e r  t h e  YOUNG meeting,  nor  d i d  he r e c a l l  a 
v i s i t  by HOLLADAY and WATKE on o r  about  17 March regard ing  
a more e f f i c i e n t  u t i l i z a t i o n  of  t h e  aero-scout  company's 
a s s e t s  and c a p a b i l i t i e s  (pg. 129). WILSON t o l d  HENDERSON 
t h a t  only  THOMPSON had observed t h e  i n c i d e n t  (pg. 150) .  

h. GIBSON'S survey o f  h i s  p i l o t s .  

A f t e r  t h e  YOUNG meeting,  HENDERSON r e t u r n e d  t o  

* 
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DUC Pho and o rde red  Major GIBSON, commanding o f f i c e r  of 
t h e  17 th  Avia t ion  B a t t a l i o n ,  t o  survey h i s  p i lo ts - -Dolphins ,  
s l i c k s ,  and sharks- - to  d i scover  if they  had seen  any w i l d  
shoo t ing  o r  k i l l i n g  of noncombatants a t  May Lai  ( 4 )  (pgs .  39, 
169, 177, 255, 256) . On t h e  evening of 18 o r  19 March, 
GIBSON'S o r a l  r e p l y  was t h a t  he  had t a l k e d  w i t h  a l l  of h i s  
p i l o t s  and t h a t  none had hea rd ,  s e e n ,  o r  p a r t i c i p a t e d  i n  
i n d i s c r i m i n a t e  f i r i n g  (pgs.  47, 177) . 

i. HENDERSON'S i n t e r r o g a t i o n  of C/1/20fs  t r o o p s .  

When HENDERSON a r r i v e d  a t  D o t t i e  t o  f i n d  o u t  t h e  
reasons  f o r  KOSTER's countermand, t r o o p s  from C/1/20 were d i s -
embarking from t h e  h e l i c o p t e r s  (pgs .  42, 171, 1 7 2 ) .  
IIENDERSON had an NCO ho ld  up t h e  t r o o p s  and i n i t i a l l y  they  
were asked a s  a group (30-40) i f  t h e r e  had been any 
i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g .  Receiving no answer, HENDERSON 
po in ted  o u t  s o l d i e r s  i n d i v i d u a l l y  and i n q u i r e d  i f  they  
had seen  o r  heard  of c i v i l i a n s  be ing  k i l l e d  and w i l d  
shoo t ing .  They a l l  answered "No, s i r ! " .  The group was 
composed of men from t h e  f i r s t  and second p la toons  of 
C/1/20 (pgs .  42-44, 46 ,  170-172). T h e i r  appearance and 
demeanor were n o t  t h a t  of men who had j u s t  k i l l e d  a g r e a t  
many women and c h i l d r e n  (pg. 174) . HENDERSON never spoke 
i n d i v i d u a l l y  t o  any of t h e  key pe r sonne l  of C/1/20, o t h e r  
than  MEDINA,  w h i l e  i n v e s t i g a t i n g  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s  
(pg- 175) 

j. HENDERSON-TOAN-KHIEN meetinq. 

I n  mid-April ,  a t tachment  two of E x h i b i t  R - 1 ,  
was r e c e i v e d  from HENDERSON'S S2 (pg. 1 9 2 ) .  Upon l e a r n i n g  
t h e  c o n t e n t s ,  HENDERSON c o n s u l t e d  w i t h  TOAN (2d ARVN 
Div i s ion  C G ) .  TOAN r e p o r t e d  t h a t  KHIEN, t h e  p rov ince  c h i e f ,  
was t o  i n v e s t i g a t e  t h e  a l l e g a t i o n s  (pgs .  52, 53, 1 9 3 ) .  
HENDERSON t h e n  d i s c u s s e d  t h e  VC propaganda w i t h  K H I E N  and 
K H I E N  showed HENDERSON a le t ter  f r o m . t h e  v i l l a g e  o r  d i s t r i c t  
c h i e f  accus ing  U.S. f o r c e s  of k i l l i n g  500 c i v i l i a n s  i n  two 
s e p a r a t e  i n c i d e n t s  (pgs.  52, 53, 193, 194) .  TOAN and 
K H I E N  d i d  n o t  b e l i e v e  t h e s e  r e p o r t s .  K H I E N  t o l d  HENDERSON 
t h a t  t h e  v i l l a g e  c h i e f  was j u s t  w r i t i n g  what t h e  VC t o l d  
him t o  w r i t e  (pgs.  83, 193, 1 9 4 ) .  E x h i b i t  R - 1  ( 2 4  A p r i l  
Report)  was then  w r i t t e n  by HENDERSON f o r  t h e  purpose of 
p a s s i n g  on t o  d i v i s i o n  t h e  propaganda a t tachments  and t o  
p o i n t  o u t  t h a t  h i s  i n v e s t i g a t i o n  d i s c l o s e d  no evidence  t o  
s u p p o r t  t h e  a l l e g a t i o n s  (pgs.  54, 1 9 4 ) .  
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k. Miscel laneous  i n q u i r y .  

HENDERSON was p o s i t i v e  t h a t  he in te rv iewed  CALHOUN 
and MEDINA subsequent  t o  h i s  i n i t i a l  i n t e r v i e w  conducted 
between 16 and 18 March. H e  d i d  n o t  recal l  t h e  l o c a t i o n .  
A w r i t t e n  s t a t e m e n t  was n o t  taken from CALHOUN (pgs .  194,  
1 9 5 ) .  

5. REPORTS OF INVESTIGATIONS. 

a .  Ora l  r e ~ o r t st o  YOUNG. 

P r i o r  t o  r e p o r t i n g  t h e  r e s u l t s  o f  h i s  i n v e s t i g a t i o n  
t o  KOSTER on 20 March, HENDERSON r e p o r t e d  t h e  fo l lowing  t o  
YOUNG: (1) MEDINA's e x p l a n a t i o n ;  (2)  t h a t  t h e  i n f a n t r y  
commanders, MEDINA and MICHLES, denied  any f o u l  p l a y ;  
(3 )  BARKER'S f i n d i n g s  from h i s  i n v e s t i g a t i o n ;  ( 4 )  Major 
GIBSON'S r e p o r t  o f  h i s  p i l o t s '  d e n i a l s  o f  p a r t i c i p a t i n g  
i n  or  s e e i n g  "wild shoo t ing"  (pg. 258) . HENDERSON p o s s i b l y  
conveyed t h e  impress ion  t o  YOUNG t h a t  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s  
were a r e a c t i o n  t o  h i s  f i r s t  combat (pg. 258) . 

b. HENDERSON'S o r a l  r e p o r t  t o  KOSTER. 

HENDERSON was o r d e r e d  by YOUNG t o  r e p o r t  h i s  
f i n d i n g s  t o  KOSTER (pg. 242) .  An o r a l  r e p o r t  o f  HENDERSON'S 
command i n v e s t i g a t i o n  was made t o  KOSTER on 20 March 1968 
(pgs.  50,51,180,181,197,259).  P r i o r  t o  meeting KOSTER, 
HENDERSON t o l d  Colonel  PARSON (America1 Div i s ion  c h i e f  o f  
s t a f f )  a few f a c t s  r ega rd ing  t h e  i n c i d e n t  (pg. 1 8 1 ) .  No 
one was p r e s e n t  when HENDERSON r e p o r t e d  to  KOSTER (pg. 1 8 1 ) .  
HENDERSON handed KOSTER t h e  t h r e e  by f i v e  c a r d  which had 
Deen p repared  by BARKER g i v i n g  a breakdown on t h e  c a s u a l t i e s  
(pgs. 50,51,197,259) . KOSTER ques t ioned  t h e  r e p o r t  o f  s o  

many c i v i l i a n s  be ing k i l l e d  by a r t i l l e r y  and gunships.  
HENDERSON e x p l a i n e d  t h a t  t h e  r e p o r t  was probably e r roneous  
i n  t h a t  r e g a r d  because commanders d i s l i k e d  r e p o r t i n g  c i v i l i a n  
c a s u a l t i e s  as a r e s u l t  of  small arms (pgs.  181,  182) . 
HENDERSON ' r e p o r t e d  t h e  fo l lowing t o  KOSTER: (1) THOMPSON 's 
r e p o r t  o f  unnecessary k i l l i n g ;  (2 )  t h e  machinegun c o n f r o n t a t i o n  
between t h e  a i r c r a f t  and i n f a n t r y ;  ( 3 )  MEDINA'  s e x p l a n a t i o n  
f o r  shoo t ing  t h e  woman (pg. 1 8 2 ) ;  ( 4 )  h i s  p e r s o n a l  o b s e r v a t i o n  
o f  s i x  t o  e i g h t  bod ies ;  (5 )  BARKER'S o b s e r v a t i o n s  o f  no 
i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  from o v e r f l y i n g  the AO; ( 6 )  MEDINA's 
d e n i a l  o f  i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  by h i s  t r o o p s  (pg. 1 8 3 ) ;  
and ( 7 )  THOMPSON be ing  t h e  on ly  one who observed anything 
unusual  (pg. 1 8 3 ) .  
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KOSTER s t a t e d  t h a t  he wanted t o  d i s c u s s  t h i s  
f u r t h e r  w i t h  YOUNG (pgs.  183, 259) .  H e  a l s o  i n d i c a t e d  
i n  a " d i s i n t e r e s t e d  way" t h a t  he d i d  n o t  b e l i e v e  i t  was 
t h a t  impor tan t  t o  f i n d  o u t  how t h e s e  20 c i v i l i a n s  might have 
been k i l l e d  (pg. 1 8 3 ) .  HENDERSON opined t h a t  a formal  
i n v e s t i g a t i o n  was unwarranted (pgs.  50, 183) . 

c .  HENDERSON'S 4 A ~ r i lw r i t t e n  r e ~ o r t .  

HENDERSON b e l i e v e d  t h a t  p r i o r  t o  r e c e i v i n g  t h e  
VC propaganda r e p o r t s  and approximately 10 days t o  two 
weeks a f t e r  t h e  o p e r a t i o n ' s  conc lus ion ,  he  was t o l d  by 
YOUNG t o  p r e p a r e  a  w r i t t e n  r e p o r t  i n c o r p o r a t i n g  h i s  p rev ious  
o r a l  r e p o r t  t o  KOSTER (pgs.  146,  184, 264) . This  was n o t  t o  
be a formal  r e p o r t  (pg. 264) .  E x h i b i t  R - 1  f a i l s  t o  
accomplish t h e  above requirement  (pgs . 212, 264) . 

This  r e p o r t  was a t h r e e  t o  f i v e  page document 
which s a t i s f i e d  t h e  requi rement  of reducing h i s  20 March 
o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g  (pgs.  188, 194, 264).  HENDERSON 
thought  h e  might have hand c a r r i e d  t h i s  r e p o r t  t o  PARSON 
(pgs.  184, 265) . H e  f a i l e d  t o  log  t h e  t r a n s m i t t a l  a t  
b r i g a d e ,  b u t  he p laced a f i l e  copy i n  t h e  S3 s a f e .  This  
r e p o r t  con ta ined  some p o s i t i v e  recommendations regard ing  
t h e  c o n t r o l  of c i v i l i a n s  w i t h i n  t h e  d i v i s i o n  A0 (pgs .  1$6, 
1 8 7 ) .  This  r e p o r t  c a r r i e d  an e a r l y  A p r i l  d a t e  ( 4 ,  5 ,  o r  6 ) .  
There were no appendices .  I t  b r i e f l y  o u t l i n e d  THOMPSON'S 
a l l e g a t i o n s .  HENDERSON d i d  n o t  i n t e r r o g a t e  any a d d i t i o n a l  
w i t n e s s e s ,  nor  d i d  he have any f u r t h e r  in fo rmat ion  f o r  
making h i s  f i n d i n g s .  H e  d i d  n o t  t a l k  t o  anyone i n  t h e  123d 
aero-scout  company (pg. 1 8 7 ) .  HENDERSON r e c a l l e d  showing t h i s  
r e p o r t  t o  BARKER and Major M c K N I G H T  (pg. 1 8 9 ) .  This  r e p o r t  
i n d i c a t e d  t h a t  20 c i v i l i a n s  had been k i l l e d  (pg. 1 9 0 ) .  Two 
o r  t h r e e  days a f t e r  r e n d e r i n g  h i s  r e p o r t ,  HENDERSON was 
t o l d  by YOUNG t h a t  KOSTER was s a t i s f i e d  w i t h  it (pgs .  190, 
263, 265).  

d. HENDERSON'S 24 A p r i l  w r i t t e n  r e p o r t  ( E x h i b i t  R-1)  . 
A s  a r e s u l t  of  t h e  VC propaganda, HENDERSON 

authored  E x h i b i t  R-1  f o r  t h e  purpose of p a s s i n g  on t h e  
propaganda a l l e g a t i o n s  t o  d i v i s i o n  and r e b u t t i n g  t h e i r  
a s s e r t i o n s  (pg.  194) . HENDERSON'S e a r l i e r  tes t imony was 
t h a t  KOSTER had ordered  E x h i b i t  R - 1  w r i t t e n  because of a VC 
propaganda s t a t e m e n t  forwarded by HENDERSON (pg. 5 6 ) .  
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No s ta tements  were taken f o r  E x h i b i t  R-1. 
HENDERSON wrote t h i s  r e p o r t  from s ta tements  i n  h i s  note-
books (pgs. 7, 5 6 ) .  On 1 4  A p r i l  1968, HENDERSON w a s  aware 
o f  a t tachments  1 and 2 o f  E x h i b i t  R-1  (Propaganda le t ters) ,  
(pg. 6 4 ) .  He b e l i e v e d  t h a t  t h e  f i r s t  a t tachmentmight  have 
p o s s i b l y  been prepared  by h i s  M I  Detachment (pgs.  192, 
267) .  L ieu tenan t  TAN'S le t ter  ( E x h i b i t  M-5) w a s  e r r o n e o u s l y  
o r  inadver tent lyappended t o  E x h i b i t  R-1  by someone o t h e r  
than  himself  (pg.197).  One of HENDERSON'S A p r i l  r e p o r t s  
was hand c a r r i e d  t o  PARSON (pgs. 198, 265).  

e. BARKER'S a f t e r  a c t i o n  r e p o r t .  

HENDERSON had never  seen  BARKER'S a f t e r  a c t i o n  
r e p o r t  ( E x h i b i t  R-2) . Normally a f t e r  a c t i o n  reporb-  from 
b a t t a l i o n  were i n c o r p o r a t e d  by b r i g a d e  (pg. 66) .  HENDERSON 
d i d  n o t  i n d o r s e  nor  d i d  he d i r e c t  t h e  p r e p a r a t i o n  o f  R-2 
(pgs. 261, 262).  

f .  A r t i l l e r y  i n c i d e n t  r e p o r t .  

HENDERSON was of  t h e  opinion t h a t  an a r t i l l e r y  
i n c i d e n t  r e p o r t  w a s  n o t  r e q u i r e d  because t h e  p rep  
landed i n  i t s  des igna ted  impact a rea .  H e  had been a s s u r e d  
t h a t  t h e  a r t i l l e r y  d i d  n o t  l and  i n  t h e  v i l l a g e  (pg. 260) .  

g. BARKER's formal  r e p o r t .  

(1) Date of  t h e  r e p o r t .  

On about  10 May, YOUNG informed HENDERSON 
t e l e p h o n i c a l l y  t h a t  KOSTER wanted a formal  i n v e s t i g a t i o n  
conducted by h i s  b r i g a d e  (pgs. 69, 198) .  YOUNG d i d  n o t  
know of  new developments which r e q u i r e d  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  
(pg. 198) .  A s  Task Force Barker was disbanded p r i o r  t o  
24 A p r i l  (pg. 1 9 5 ) ,  BARKER w a s  t hen  t h e  11 th  I n f a n t r y  
~ r b g a d eXO and t h e  on ly  o f f i c e r  a v a i l a b l e  t o  conduct  t h e  
i n v e s t i g a t i o n  and was appointed  w i t h  YOUNG'S approval  
(pgs. 71, 199) .  

BARKER submit ted  h i s  r e p o r t  p r i o r  t o  20 May 
when he went on R&R (pg. 199) .  HENDERSON d i d  n o t  know 
i f  o r d e r s  were c u t  appo in t ing  BARKER a s  i n v e s t i g a t i n g  
o f f i c e r  (pgs. 73, 200).  
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( 2 )  Report bodx. 

The r e p o r t  c o n s i s t e d  of  t h r e e  t o  f o u r  pages 
(pg. 201) .  Other  than  s t a t e m e n t s ,  t h e r e  were no appendices ,  
o v e r l a y s  o r  diagrams inc luded  (pg. 201).  HENDERSON thought  
he r e c a l l e d  s e e i n g  THOMPSON'S s t a t ement  (pg. 202) .  ~ e t a i l e d  
s t a t e m e n t s  were t o  be  taken from everyone invo lved  (pg. 7 2 ) .  
HENDERSON a l s o  r e c a l l e d  s t a t e m e n t s  from MEDINA (pgs.  75, 
203, 204),  MICHLES, CALHOUN o r  Se rgean t  JOHNSON, p i l o t s  and 
t h e  p la toon  l e a d e r s  and e n l i s t e d  men of  t h e  company , ( p g s .  202, 
208) .  With t h e  excep t ion  o f  M E D I N A t s ,  t h e r e  were 15-20 
c r y p t i c  s t a t e m e n t s  (pg. 7 5 ) .  The r e p o r t  concluded t h a t  20 
c i v i l i a n s  had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  and gunship  f i r e .  
There was no evidence  t h a t  any s o l d i e r s  had w i l l f u l l y  o r  
n e g l i g e n t l y  wounded o r  k i l l e d  c i v i l i a n s  (pgs.  74, 76) .  

( 3 )  Indorsement and submission.  

HENDERSON r e c e i v e d  t h e  r e p o r t  and found i t  
adequate  (pg. 203) .  HENDERSON indorsed  t h i s  r e p o r t  and 
recommended i t s  acceptance  (pgs.  76, 204) . The r e p o r t  
had inc luded  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s  (pgs.  205, 208) . 
The r e p o r t  was forwarded t o  d i v i s i o n ,  b u t  HENDERSON d i d  n o t  
keep a copy a s  he was r e l y i n g  on BARKER. HENDERSON was amazed 
t h a t  t h e  1 1 t h  Brigade f i l e s  d i d  n o t  c o n t a i n  a copy. The 
r e p o r t  was c l a s s i f i e d  f o r  o f f i c i a l  use  o n l y .  HENDERSON never  
r ece ived  a r e t u r n  copy f romdiv i s ion ,  I11 MAF, o r  MACV 
(pg. 207) .  There was never  any subsequent  n o t i f i c a t i o n  
of  approval  (pgs.  77, 207) . However, YOUNG t o l d  him t h a t  
t h e  r e p o r t  had been rece ived  (pg. 207) .  

6 .  OTHER INFORMATION. 

Telephone conversa t ions  w i t h  KOSTER. 

HENDERSON t a l k e d  t o  KOSTER s e v e r a l  t i m e s  t e l e p h o n i c a l l y  
concerning t h i s  i n c i d e n t .  The f i r s t  t i m e  was a f t e r  it broke  
i n  t h e  p r e s s  sometime between 10 and 15 November (pg. 214) .  
They d i s c u s s e d  t h e  s e r i e s  of  e v e n t s  p e r t a i n i n g  t o  t h e  
r e p o r t s ,  and a l s o  KOSTER's countermand o f  HENDERSON'S o r d e r  
t o  resweep My Lai  ( 4 ) .  KOSTER i n i t i a t e d  t h e  f i r s t  c a l l .  
The second c a l l  occur red  approximately one week l a t e r .  Of 
t h e  f o u r  o r  f i v e  c a l l s ,  KOSTER i n i t i a t e d  a l l  b u t  one 
(pgs.  214, 215) . 
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b. HENDERSON' s o t h e r  d i s c u s s i o n s .  

A f t e r  making a s t a t e m e n t  f o r  Colone l  WILSON'S 
i n v e s t i g a t i o n ,  HENDERSON t a l k e d  w i t h  L i e u t e n a n t  Co lone l  
BLACKLEDGE a b o u t  t h e  VC propaganda l e a f l e t s .  HENDERSON 
cou ld  n o t  remember how he  had o b t a i n e d  it (pgs .  148,  1 4 9 ) .  

,/ 

c. S t a t e m e n t s  ta keep t h e  i n c i d e n t  q u i e t .  

Although HENDERSON knew o f  no  s t a t e m e n t s  made by 
anyone t h a t  an i n v e s t i g a t i o n  was under  way and t h a t  i t  was 
b e s t  f o r  peop le  t o  keep q u i e t  abou t  i t  (pgs .  191 ,  2 2 4 ) ,  h e  
d i d  t e l l  BARKER, CALHOUN, and o t h e r s  t h a t  he  wanted 
THOMPSON'S a c c u s a t i o n s  k e p t  c l o s e  t o  t h e  b e l t  f o r  mora le  
r ea sons  u n t i l  t h e r e  was some s u b s t a n t i a t i o n  (pgs .  99 ,  140, 
224) .  

E x h i b i t s .  

HENDERSON had n e v e r  s e e n  MACV D i r e c t i v e  20-4, 
d a t e d  27 A p r i l  1967, ( E x h i b i t  D - 1 )  (pg.  6 2 ) .  HENDERSON had 0 
n e v e r  s e e n  HAEBERLE's p i c t u r e s  ( E x h i b i t  P-2 t h r u  P-25 o r  
P-31 t h r u  P-42) .  H e  may have s e e n  E x h i b i t  P-26 t h r u  P-30. 

C*r 

HENDERSON w a s  n o t  aware t h a t  a pho tog raphe r  had accompanied 6 r-
C/1/20 i n  t h e  My L a i  ( 4 )  o p e r a t i o n  (pgs .  79,  80,  8 2 ) .  
HENDERSON'S l e t t e r  to  Genera l  WESTMORELAND d a t e d  10 December 
1969, was e n t e r e d  i n t o  t h e  r e c o r d  a s  E x h i b i t  M-13 (pg.  221) .  
E x h i b i t s  S-3 and S-4, HENDERSON'S s t a t e m e n t s  o f  27 November 
1969 and 5 December 1969, were i n t r o d u c e d .  The Task Force 
Barker  l o g ,  d a t e d  16 March 1968, i n  which i t e m  39 r e f l e c t s  
t h a t  C/1/20 had 10 t o  11 c i v i l i a n s  r e p o r t e d  k i l l e d .  T h i s  was 
r e p o r t e d  t o  t h e  b r i g a d e  TOC a t  1555 (pg. 231) .  HENDERSON 
canno t  accoun t  f o r  t h e  f a i l u r e  to  ment ion c i v i l i a n  
c a s u a l t i e s  i n  t h e  r e p o r t s  forwarded t o  d i v i s i o n  (pg.  222) .  
The 1 1 t h  Br igade  SITREP o f  16 March f a i l s  to  ment ion 
c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  n o t w i t h s t a n d i n g  knowledge o f  them 
(pg - 234) 

e.  HENDERSON'S wound. 

HENDERSON w a s  wounded a s  a r e s u l t  o f  h o s t i l e  
a c t i o n  on 23 March 1968. H i s  l e g  was i n  a c a s t  from 
26 March u n t i l  1 7  A p r i l .  H e  was a b l e  t o  m a i n t a i n  h i s  
job a s  b r i g a d e  commander (pg.  210) .  

f .  Misce l l aneous .  

(1) HENDERSON was t h e  depu ty  c o m a n d e r  o f  t h e  
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11 th  I n f a n t r y  Brigade from 25 August 1966 t o  15 March 1968. 
H e  assumed command of t h e  b r i g a d e  on 15 March 1968 (pgs.  
31 4 )  

( 2 )  No one from t h e  3 1 s t  P I 0  voiced any compla in t  
about  t h e  My La i  ( 4 )  o p e r a t i o n  (pg. 78) . 

(3 )  During t h e  o p e r a t i o n ,  HENDERSON never  hea rd  
any r a d i o  i n s t r u c t i o n  over  t h e  command n e t  t o  s t o p  k i l l i n g  
c i v i l i a n s .  H e  had ordered  BARKER t o  have t h e  Na t iona l  
P o l i c e  s t o p  t h e  burning (pg. 8 5 ) .  

( 4 )  HENDERSON r e c a l l e d  no sola t iurn  payments 
be ing made t o  My Lai  ( 4 )  s u r v i v o r s  (pg. 93) . 

( 5 )  HENDERSON admit ted  t h a t  h e  had e r r e d  i n  a 
previous  s t a t e m e n t  t o  Colonel  WILSON. There was never  
an o p e r a t i o n  conducted i n  con junc t ion  w i t h  ARVN f o r c e s  t o  
i n v e s t i g a t e  t h e  VC propaganda a l l e g a t i o n s  (pg. 9 4 ) .  

(6) IIENDERSON d i sc la imed  t h a t  L i e u t e n a n t  Colonel  
G U I N N  (Deputy Province Advisor)  e v e r  gave him a p i e c e  of 
paper  from t h e  d i s t r i c t  g r i evance  committee r e p o r t i n g  1000 
c i v i l i a n s  k i l l e d  a few days a f t e r  t h e  My Lai  ( 4 )  o p e r a t i o n  
(pgs.  101,  102,  266, 267) .  

(7 )  HENDERSON never heard  of any noncombatants 
be ing  k i l l e d  o r  a t r o c i t i e s  i n  Co Luy o r  Co Lay (pg. 223).  

( 8 )  L ieu tenan t  General  DOLEMAN had lunch w i t h  
HENDERSON on t h e  1 7 t h ,  b u t  he d i d  n o t  spend t h e  n i g h t  a t  
HENDERSON'S headquar te r s  a t  LZ Bronco (pg. 233).  

(9 )  A f t e r  r ead ing  HENDERSON'S e a r l y  A p r i l  
r e p o r t ,  and h e a r i n g  KOSTER's  o p i n i o n ,  YOUNG t o l d  
HENDERSON t h a t  a s  f a r  a s  he was concerned t h e  i n c i d e n t  
was c l o s e d  (pg. 265) . 

(10)  HENDERSON had t h e  impress ion  t h a t  YOUNG 
was s u p e r v i s i n g  HENDERSON f o r  KOSTER on t h e  i n c i d e n t  (pg. 268) .  

(11) HENDERSON admit ted  t h a t  he d i d  n o t  have t h e  
c a p a b i l i t y  t o  i n v e s t i g a t e  t h e  i n c i d e n t  h imsel f  and t h a t  
he should  have appointed  a d i s i n t e r e s t e d  i n v e s t i g a t i o n  
o f f i c e r  (pg. 225) .  I f  t h e r e  were shortcomings i n  t h e  
i n v e s t i g a t i o n ,  HENDERSON accepted  f u l l  r e s p o n s i b i l i t y  
(See ~ x h i b i dM-13) (pgs .  111, 112) . A t  no t i m e  though 
d i d  HENDERSON t r e a t  t h e  i n c i d e n t  l i g h t l y  (pg. 1 1 2 ) .  
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( 1 2 )  MEDINA is an o u t s t a n d i n g ,  a g g r e s s i v e  
o f f i c e r  who r a n  h i s  company by t h e  book (pgs.  1 0 5 ,  1 0 6 ) .  
HENDERSON found it d i f f i c u l t  t o  communicate wi th  KOSTER 
and he mainta ined a c l o s e r  l i a i s o n  with YOUNG (pg. 1121. 

(13) HENDERSON had t h r e e  a d d + t i o n a l  b a t t a l i m s  
o p e r a t i n g  a t  t h e  t i m e  of  t h e  r e p o r t e d  incident (pg ,  4 1 ) .  
The t h r e e  companies comprising Task Force Barker w e r e  t h e  
b r i g a d e ' s  b e s t .  However, t h e  Task Force B a r k e r  arrangement 
d e t r a c t e d  from t h e  b r i g a d e ' s  e f f i c i e n c y  (pg. 6 8 )  . BAKKER 
had been t h e  b r i g a d e  execu t ive  o f f i c e r .  
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EXHIBITS 


EXHIBIT 
HUMBER DESCRIPTION NOTES PAGES' 

MACV Directive 20-4 Had n6t seen. 62 


MACV Card "Nine Rules" Had not seen. 89 

MACV Card "Enemy in 

Your W  s 'I Had not seen. 91 

MACV Card "Guide for 


M-4 Commanders" Had not seen. 91 

TAN'S letter to KHIEN, Inadvertently 

28 Mar appended to R-1. 197 


Reported 10-11 

TF Barker 10s. 16 Mar civilians killed to 


brigade.
~- ~ 

. 231 
Put HENDERSON and 

M-16 TF Barker Log, 14-18Mar YOUNG at LZ Dottie. 

at 0905 and 0910 

hours, 18 March. 229 


P-2 HAEBERLEts Pictures Had not seen, 79 

thru 


P-26 HAEBERLE's Pictures Had not seen, 80 

thru 

P-30 


E-31 HAEBERLE's Pictures Had not seen. 79 

thru 

P-42 


Purpose was to 

R-1. HENDERSON'S report 	 rebut VC propa- 

ganda. 1 9 8 , Z b /  

R- 2 BARKER's report 	 ad not seen, 66, 261 
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EXHIBITS 


EXHIBIT 

NUMBER DESCRIPTION NOTES PAGES
' 

HENDERSON'S s t a t e m e n t  
S-3 on 27 Nov 2 1-8 

HENDERSON'S s t a t e m e n t  
5-4 on 5 D e c  219 

Never h e a r d  o f  
MAP 6739 I1 w i t h  VC names a t r o c i t i e s  i n  Co 

Lay o r  Co Luy 
223 

MAP 6739 w i t h  At tached  i s  a 
J4ziP-7 w I - ' e 

i t i n e r a r y  keyed 
to t h e  map. 114 . 
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SUMMARY OF RECALL TESTIMONY 

WITNESS: HENDERSON, Oran T. COL 

DATE OF TESTIMONY: 13 February 1970 

PLACE OF TESTIMONY: Pentagon 

WITNESS SUSPECTED OF: (1)Viola t ing  r egu la t ions  and 
d i r e c t i v e s  p e r t a i n i n g  t o  t h e  r epo r t i ng  and i n v e s t i g a t i o n  
of  w a r  crimes; (2) Dere l ic t ion  of  duty regarding t h e  
r epo r t i ng  and i n v e s t i g a t i o n  of w a r  crimes; (3)  Suppression 
or  con t r ibu t ing  t o  t h e  suppression of  information pe r t a in ing  
t o  t h e  poss ib l e  unlawful k i l l i n g  of  c i v i l i a n s  a t  My Lai ( 4 )  
on 16 March 1968; ( 4 )  Fa l se  swearing; (5) Making f a l s e  
o f f i c i a l  s ta tements ;  (6)  Accessory a f t e r  t h e  f a c t  t o  war 
crimes committed i n  t h e  Son My a rea  by Task Force Barker; 
and (7)  Misprision of a felony.  

OOUNSEL: Carlisle C. TAYLOR, COL, JAGC,  OTJAG, Washington, 
D.C. 

1. PREOPERATIONAL PLANS AND BRIEFINGS. 

Lieutenant  Colonel BARKER never discussed with  Colonel 
HENDERSON t h a t  one of  t h e  purposes of t h e  opera t ion  was t o  
resettle some of  the c i v i l i a n  populace. General LIPSCOMB 
informed HENDERSON t h a t  Major General KOSTER was aware of 
t h i s  opera t ion  and had approved of  it. The witness  d i d  not  
know who b r i e f e d  KOSTER (pg. 379). HENDERSON confessed 
t h a t  he knew t h a t  t h e  ope ra t iona l  a r ea  was inhab i t a t ed  y e t  
no plans  were made t o  take  ca re  o f  t he  noncombatant 
c i v i l i a n s  (pg. 378) . A t  t h e  preopera t iona l  b r i e f i n g  a t  
LZ Dot t ie  on 15 March, HENDERSON urged t h e  company commanders 
t o  be aggress ive  bu t  he d i d  no t  cha rac t e r i ze  t h e  opera t ion  
a s  a search  and des t roy  mission (pg. 378). 

2. INQUIRIES CONCERNING THE ASSAULT. 

a. 16 March KOSTER-HENDERSON discuss ions .  

When KOSTER a r r i v e d  a t  LZ Dot t ie  a t  0935 hours 
16 March 1968, t he  w i t n e s s  m e t  him near  t h e  h e l i c o p t e r  
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r e f u e l i n g  pad. HENDERSON assumed that he and KOSTER 
spoke i n  p r i v a t e  a s  t h i s  was normally t h e  c a s e .  H e  d i d  
n o t  b e l i e v e  t h a t  BARKER was p r e s e n t  no r  d i d  h e  r e c a l l  go ing  
t o  t h e  TOC w i t h  KOSTER (pgs  335, 336) . HENDERSON gave h i s  
commanding g e n e r a l  t h e  r e s u l t s  of  t h e  o p e r a t i o n  a s  he  knew 
them a t  t h e  t i m e .  H e  s p e c i f i c a l l y  r e c a l l e d  t e l l i n g  
KOSTER t h a t  h e  had p e r s o n a l l y  obse rved  s i x  t o  e i g h t  
c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ,  b u t  t h a t  he  had r e c e i v e d  no o t h e r  
r e p o r t s  a s  t o  c i v i l i a n s  b e i n g  k i l l e d .  KOSTER was a l s o  
informed o f  t h e  two VC s u s p e c t s  t h a t  HENDERSON had b rough t  
i n  e a r l i e r .  KOSTER i n d i c a t e d  an  i n t e r e s t  i n  t h e  i n t e r r o g a t i o n  
o f  t n e s e  s u s p e c t s .  However, he  ev idenced  d i s p l e a s u r e  upon 
l e a r n i n g  t h a t  c i v i l i a n s  had been k i l l e d  (pgs .  357, 3 5 8 ) .  
HENDERSON a l s o  r e c e i v e d  t h e  g e n e r a l  impress ion  t h a t  KOSTER 
had flown o v e r  the o p e r a t i o n a l  a r e a  (pg. 357) . The w i t n e s s  
d i d  n o t  recal l  informing  KOSTER o f  t h e  i n t e l l i g e n c e  r e p o r t  
t n a t  30 t o  4 0  VC had l e f t  t h e  v i l l a g e  p r i o r  t o  t h e  combat 
a s s a u l t  (pg.  358) .  HENDERSON d i d  r e c a l l  t e l l i n g  him t h a t  
30 t o  40 VC were r e p o r t e d  k i l l e d  a t  t h a t  t i m e  (pg. 334) .  
However, t h e  w i t n e s s  d i d  n o t  r e c a l l  KOSTER a s k i n g  how t h e s e  
VC had been k i l l e d  o r  any d i s c u s s i o n  w i t h  KOSTER abou t  VC 
b e i n g  k i l l e d  by a r t i l l e r y .  HENDERSON d i d  n o t  b e l i e v e  t h a t  
KOSTER asked  abou t  t h e  e x t e n t  of  C/1/201s c a s u a l t i e s  
(pg. 358) . KOSTER broached  t h e  s u b j e c t  o f  c i v i l i a n s ,  i f  any ,  
t h a t  had been k i l l e d  (pg. 358) .  I t  was a t  t h a t  t i m e  t h a t  
HENDERSON t o l d  KOSTER t h a t  from t h e  appearance  of  t h e  
bod ies  t h e y  had e i t h e r  been k i l l e d  by gunships  o r  
a r t i l l e r y  (pg. 3 5 8 ) .  The w i t n e s s  op ined  that KOSTER 
probably  r a i s e d  t h e  s u b j e c t  o f  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  be- 
c a u s e  o f  t h e i r  concern  f o r  c i v i l i a n s  (pq. 359) . HENDERSON 
had t h e  impress ion  t h a t  KOSTER might  have s e e n  some o f  t h e s e  
c a s u a l t i e s  w n i l e  f l y i n g  o v e r  t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  (pg.  359). 
H e  b e l i e v e d  t h a t  KOSTER asked  him t o  f i n d  o u t  from Task 
Force  Barker  i f  t h e r e  were any o t h e r  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  
(pg.  359) .  HENDERSON had no o t h e r  d i s c u s s i o n s  w i t h  KOSTER 
u n t i l  t h a t  evening  (pgs .  374, 376) . HENDERSON was n o t  
p r e s e n t  when KOSTER a r r i v e d  t o  pick up L i e u t e n a n t  Genera l  
DOLEMAN who a r r i v e d  a t  1535 h o u r s  t h a t  a f t e r n o o n  a t  Duc Pho. 
H e  a l s o  den ied  b e i n g  p r e s e n t  a t  t h e  b r i e f i n g  which was 
p r e s e n t e d  t o  KOSTER and DOLEMAN a t  LZ ~ o t t i ebetween 1645 
and 1750 h o u r s  on 16 March (pg. 3 7 4 ) .  When HENDERSON 
c a l l e d  KOSTER on t h e  evening  o f  16 March, he d i d  n o t  b e l i e v e  
t h a t  KOSTERt s c o v n t e r m a r d  of HENDERSON I s  o r d e r  t o  resweep 
My L a i  ( 4 )  was d i s c u s s e d  (pg.  376) .  
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b .  HENDERSON-BARKER discuss ions .  

Shor t ly  a f t e r  HENDERSON'S arrival atLZ Dot t ie  
on t h e  morning of 16 March, BARKER apparent ly  re turned f o r  
a s h o r t  time. The witness  would n o t  deny t h a t  he might have 
had a  conversat ion with  BARKER i n  t h e  TOC a t  Dot t ie  a f t e r  
tney had each re turned.  However, he could no t  r e c a l l  anything 
s p e c i f i c  being s a i d  (pgs. 352,353) . He assumed t h a t  t h e  
s u b j e c t  mat te r  of  any discuss ion  t h a t  they might have had 
would have r e l a t e d  t o  t h e  opera t ion  going on t h a t  day. 
H e  probably d i d  say something t o  BARKER about t h e  s i x  t o  
e i g h t  c i v i l i a n s  t h a t  HENDERSON suspected of  being k i l l e d  
a t  t h a t  t i m e .  However, what was s a i d  he could no t  r e c a l l  
(pg. 352) . La te r ,  while a i rborne  f l y i n g  t o  Duc Pho , 
HENDERSON thought t h a t  he radioed BARKER asking f o r  a 
numerical r e p o r t  on c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  (pg. 359) . He d i d  
no t  r e c a l l  rece iv ing  a r e p o r t  from BARKER a t  t h a t  t i m e  
(pg. 359). Sometime a f t e r  lunch BARKER repor ted  t o  t he  

brigade TOC t h a t  t h e r e  w e r e  12 t o  1 4  noncombatant dead 
(pg. 372). The witness  changed h i s  e a r l i e r  testimony 
by s t a t i n g  t h a t  t o  t h e  b e s t  of h i s  knowledge BARKER never 
repor ted t o  him t h a t  any c i v i l i a n s  had been k i l l e d  by smal l  
arms f i r e  (pg. 406).  

HENDERSON-THOMPSON meeting. 

When HENDERSON m e t  wi th  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
on the morning o f  18 March, THOMPSON s t a t e d  t h a t  he had 
seen l a r g e  numbers of  dead noncombatants and t h a t  t h e  
opera t ion  was completely o u t  of c o n t r o l  (pgs. 383, 384). 
THOMPSON s p e c i f i c a l l y  mentioned something concerning a 
colored s o l d i e r  and a l s o  a dark complected cap ta in .  H e  
s a i d  t h a t  he was c l o s e  enough t o  i d e n t i f y  t h e  cap ta in  
(pg. 383). The witness  d i d  no t  speak t o  anyone e l s e  
from t h e  aero-scout company. He emphatically denied 
t a l k i n g  wi th  two o the r  i nd iv idua l s  who were a l l eged ly  with 
THOMPSON (pgs. 384, 404). 

d. HENDERSON-MEDINA discuss ions .  

I n  h i s  recons t ruc t ion  of what happened, HENDERSON 
nowbelieved t h a t  he t a lked  with  MEDINA a f t e r  t a l k i n g  t o  
YOUNG. This would have been on t h e  18th  of March (pg. 406) . 

e. HENDERSON'S o rde r  t o  resweep My Lai ( 4 ) .  

HENDERSON was s t i l l  n o t  s u r e  i f  he ordered C/1/20 
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t o  sweep back tnrcugn My L a i  (4)  on 16 o r  on 1 8  March. 
H i s  concern o v e r  t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  t h a t  had been 
r e p o r t e d  t o  him dur ing  t h e  a f t e rnoon  probably prompted 
h i s  o r d e r  (pg. 37i )  . H i s  d e c i s i o n  to  o r d e r  a resweep was 
made a t  h i s  own i n i t i a t i v e  (pg. 375).  The w i t n e s s  r e c a l l e d  
BARKER a rgu ing  a g a i n s t  t h e  resweep. One o f  BARKER'S reasons  
was t h a t  t h e  enemy would have had t i m e  t o  p l a c e  mines and 
booby t r a p s  i n  t h i s  a r e a .  Another was t h e  l a t e n e s s  of  t h e  
hour  r e s u l t i n g  from t h e  company r e t u r n i n g  back t o  My Lai  (4 )  
and then  back t rack ing  t o  t h e  l a a g e r  a r e a .  H e  a l s o  seemed 
t o  remember t h a t  t h e r e  would have been a problem w i t h  
h e l i c o p t e r  e x t r a c t i o n  o f  C/1/20 and f o r  t h i s  r eason  
HENDERSON t h i n k s  t h a t  h i s  o r d e r  could  have been on 18 March 
(pg. 373) .  HENDERSON was a i r b o r n e  over  Duc Pho when he 
l e a r n e d  t h a t  KOSTER had countermanded h i s  o r d e r  (pg. 3 7 5 ) .  

f .  YOUNG meeting a t  LZ D o t t i e .  

HENDERSON b e l i e v e d  t h a t  h i s  TOC n o t i f i e d  him o f  
t h e  scheduled  meeting w i t h  B r i g a d i e r  General  YOUNG a t  
LZ D o t t i e  f o r  t h e  18 th  on 17 March. H e  d i d  n o t  r e c a l l  any 
conversa t ion  w i t h  BARKER regard ing  t h i s  meeting.  H e  d i d  
n o t  r e c a l l  how YOUNG began t h e  meeting nor  d i d  he remember 
Major WATKE be ing  p r e s e n t .  H e  t o l d  YOUNG t h a t  he w a s  going 
t o  look i n t o  t h e  a l l e g a t i o n  of  t h e  c a p t a i n  k i l l i n g  t h e  
woman (pg. 382) .  

dENDERSON-TOAN-KHIEN meetings.  

I n  mid-April HENDERSON v i s i t e d  Colonel  TOAN t o  
d i s c u s s  a VC propaganda l e a f l e t  which he had r e c e i v e d  i n  
whicn t h e  My Lai  i n c i d e n t  was mentioned. TOAN t o l d  
HENDERSON t h a t  he had r e c e i v e d  a l e t t e r  forwarded by 
General LAM from t h e  v i l l a g e  o r  d i s t r i c t  c h i e f  a l l e g i n g  
U.S. a t r o c i t i e s  (pg. 291) .  LAM asked TOAN t o  look i n t o  
the m a t t e r .  TOAN i n  t u r n  forwarded L A M 1 s  l e t t e r  t o  
L ieu tenan t  Colonel  K H I E N  a t  province  t o  handle  t h e  m a t t e r  
(pgs.  291, 292) . The w i t n e s s  s t a t e d  t h a t  he had never  seen  
E x n i b i t  M-49, a l e t t e r  d a t e d  22 March 1968, from t h e  v i l l a g e  
c h i e f  t o  t h e  Son My d i s t r i c t  c h i e f ,  s u b j e c t ,  "Report o f  
A l l i e d  Opera t ions  o f  16 March 1968" (pg. 292) .  HENDERSON 
s t a t e d  t h a t  he  d i d  n o t  b e l i e v e  t h a t  he had any knowledge of  
KOSTER t a l k i n g  t o  TOAN i n  mid-April 1968 about t h e  My Lai  
i n c i d e n t  (pg. 290) .  The w i t n e s s  went t o  KHIEN1s headquar te r s  
immediately fo l lowing  h i s  v i s i t  t o  TOAN t o  d i s c u s s  t h e  
a l l e g a t i o n s .  K H I E N  informed HENDERSON t h a t  he had been 
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d i r e c t e d  t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n .  KHIEN t r a n s l a t e d  p a r t  
of  t h e  le t ter  t o  HENDERSON w i t h  t h e  excep t ion  t h a t  t h i s  
l e t t e r  mentioned a n o t h e r  i n c i d e n t  e i t h e r  i n  l a t e  February 
o r  e a r l y  March. HENDERSON b e l i e v e d  t h a t  he o r d e r e d  h i s  
s t a f f  t o  g e t  a copy of  t h i s  l e t te r  f o r  him and a s s e r t e d  
t h a t  L i e u t e n a n t  Colonel  BLACKLEDGE would b e  t h e  b e s t  
informed as t o  how he  rece ived  t h i s  in fo rmat ion  (pgs.  294, 
295, 296) . KHIEN and TOAN were adamant i n  t h e i r  opin ion 
t h a t  no i n c i d e n t  had occur red  i n  My Lai .  They were s t r o n g l y  
opposed to  conduct ing  any i n v e s t i g a t i o n  (pgs. 316, 317) . 
HENDERSON d i sc la imed  t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  TOAN had advised  
him t h a t  h e ,  TOAN, had informed KOSTER o f  t h e  a l l e g a t i o n s  
and had asked KOSTER t o  have t h i s  i n v e s t i g a t e d  (pg. 317).  
KHIEN l e d  HENDERSON t o  b e l i e v e  t h a t  he was n o t  going t o  
conduct an  i n v e s t i g a t i o n  because t h e r e  was a b s o l u t e l y  no 
t r u t h  t o  the a l l e g a t i o n s  (pgs. 317, 403) .  HENDERSON 

b e l i e v e d  t h a t  t h e  only  document t h a t  he  saw was K H I E N ' s  
t r a n s l a t i o n  of  t h e  v i l l a g e  o r  d i s t r i c t  c h i e f ' s  l e t t e r  
(pg. 323).  A f t e r  a sk ing  f o r  a copy o f  t h e  t r a n s l a t i o n ,  he 

did.  n c t r e c a l l  r e c e i v i n g  it  o r  making a check a s  t o  why 
it was n o t  r e c e i v e d  (pg. 323) . This  r e q u e s t  may have been 
made i n  t h e  p resence  o f  M r .  MAY o r  L i e u t e n a n t  Colonel  GUINN.  
However, h e  d i d  n o t  p h y s i c a l l y  receive t h i s  document from 
MAY o r  G U I N N  (pg. 323) .  He w a s  a l s o  p o s i t i v e  t h a t  he d i d  
n o t  r e c e i v e  any papers  from Colonel  ULSAKER o r  Colonel  
HUTTER (pg. 322) . 
3. REPORTS OF INVESTIGATIONS. 

I 

Ora l  r e b o r t s  t o  YOUNG. 

A f t e r  speaking wi th  THOMPSON and MEDINA, HENDERSON 
m e t  w i th  General  YOUNG a t  Duc Pho on t h e  19 th  o r  20th o f  
March and r e p o r t e d  t o  YOUNG M E D I N A 1 s  r e b u t t a l  t o  THOMPSON'S 
a l l e g a t i o n s  (pg. 386) . HENDERSON a l s o  r e p o r t e d  t o  YOUNG 
t h a t  THOMPSON'S r e p o r t  o f  many noncombatants be ing  k i l l e d  
was denied  by MEDINA, Capta in  MICHLES and BARKER (pg. 387) . 
The w i t n e s s  adhered t o  h i s  e a r l i e r  test imony t h a t  YOUNG 
was f a m i l i a r  w i t h  t h e  a l l e g a t i o n s  made by THOMPSON w i t h  
r e g a r d  t o  the c a p t a i n  shoo t ing  a woman, w i l d  s h o o t i n g  by t h e  
i n f a n t r y ,  and t h e  k i l l i n g  o f  many noncombatants (pg. 388).  

b.  IIENDERSON's o r a l  r e p o r t  t o  KOSTER. 

HENDERSON'S o r a l  r e p o r t  t o  KOSTER on 20 March was 

i n  t h e  morning HENDERSON b e l i e v e d .  I t  was made i n  p r i v a t e  
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a t  KOSTER's  o f f i c e .  lie d i d  no t  r emember  t a l k i n g  t o  anyone 
o the r  than KOSTZR. YOUNG was no t  p resen t  (pgs. 390, 391) . 

c. HENDERSON'S 4 Apr i l  w r i t t e n  r epo r t .  

Following h i s  o r a l  r e p o r t  t o  KOSTER on 20 March, 
YOUNG informed HENDERSON a t  Duc Pho t h a t  KOSTER wanted t h e  
r e p o r t  i n  wr i t ing .  YOUNG was phys ica l ly  p re sen t  a t  Duc 
Pho when he i s sued  these  i n s t r u c t i o n s .  However, t he  wi tness  
could no t  r e c a l l  any o t h e r  d e t a i l s  of YOUNG'S v i s i t  (pgs. 388, 
389). HENDERSON wrote t h i s  r e p o r t  i n  longhand and prepared 
it by u t i l i z i n g  t h e  no tes  i n  h i s  notebook taken when he 
interviewed THOMPSON and o the r s .  Major MCKNIGHT might have 
helped HENDERSON prepare  o r  check i n t o  t h e  e a r l y  Apr i l  
r e p o r t  f o r  d a t e s  and f o r  u n i t  ac t ions .  HENDERSON a l s o  
bel ieved t h a t  he might have l e t  BARKER read t h i s  r e p o r t  
bu t  he was no t  p o s i t i v e  (pg. 320). HENDERSON e i t h e r  asked 
MCKNIGHT, Sergeant JOHNSON, o r  Sergeant KIRTPATRICK f o r  
a c l e r k  t o  type t h i s  r e p o r t .  Otherwise, only t h e  c l e r k  who 
typed t h i s  r e p o r t  saw it (pg. 321) . He d id  no t  r e c a l l  ever  
d i scuss ing  t h e  4 Apr i l  r e p o r t  wi th  Lieutenant Colonel LUPER 
(pg. 322). The witness  d i d  no t  r e c a l l  t o  whom t h i s  r e p o r t  
was addressed o r  i t s  c l a s s i f i c a t i o n .  He bel ieved t h a t  it 
might have been c l a s s i f i e d  a s  low a s  "For O f f i c i a l  Use Only'' 
bu t  he was no t  p o s i t i v e  (pg. 327). He s t a t e d  t h a t  he 
bel ieved a  copy was r e t a ined  i n  t he  11th Brigade S3 sa fe .  
However, he had no explanat ion as  t o  why a copy could no t  
be found t h e r e  (pgs. 326-328). H e  thought t h a t  t he  TOC 
l i a i s o n  o f f i c e r  de l ive red  t h i s  r e p o r t  t o  d i v i s i o n  (pg. 326). 
Three o r  four  days subsequent t o  t he  submission of t h e  
e a r l y  Apr i l  r e p o r t  HENDERSON had a conversation with  YOUNG 
a t  Duc Pho regarding t h e  r epo r t .  The witness was t o l d  by 
YOUNG t h a t  he and KOSTER were i n  agreement t h a t  t h i s  r e p o r t  
s a t i s f i e d  KOSTER's requirement and no f u r t h e r  a c t i o n  w a s  
contemplated (pgs. 391, 392). I n  t h e  s ta tement  t h a t  t he  
witness made e a r l i e r  t o  t h e  I G  i n v e s t i g a t o r ,  "I received no 
f u r t h e r  comeback from General KOSTER o r  anyone e l s e " ,  r e f e r r i n g  
t o  t h e  conversat ion with  General YOUNG, t he  wi tness  r e l a t e d  
t h a t  t h i s  s ta tement  r e f e r r e d  t o  h i s  e a r l y  Apr i l  r e p o r t  
(pg. 397). However, i n  l a t e r  testimony the  wi tness  s a i d  
t h a t  he could no t  c l a r i f y  i n  h i s  mind which of the two 
r epo r t s  he r e f e r r e d  t o  when he made t h e  above s ta tement  
(pg. 398) . The witness  had no ideas  o r  explanat ions  a s  t o  
why h i s  e a r l y  Apr i l  r e p o r t  w a s  no t  ava i l ab l e  i n  t h e  f i l e s  
(pg* 405) 
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d. HENDERSON'S 24  A p r i l  w r i t t e n  r e p o r t  ( E x h i b i t s  R-1 
and R - 5 ) .  

(1) KOSTER' s d i r e c t i v e .  

HENDERSON d i d  n o t  r e c a l l  a l e t t e r  o r  
d i r e c t i v e  from KOSTER r e l a t i n g  t h a t  KOSTER had t a l k e d  t o  
TOAN who had informed KOSTER o f  t h e  d i s t r i c t  c h i e f ' s  
a l l e g a t i o n  to  the e f f e c t  t h a t  a l a r g e  number o f  c i v i l i a n s  
had been k i l l e d  i n  the area o f  Son My. T h i s  d i r e c t i v e  from 
KOSTER p u r p o r t e d l y  o r d e r e d  HENDERSON t o  i n v e s t i g a t e  t h e  
i n c i d e n t .  A f t e r  be ing  r e a d  Sergean t  Major GERBERDING1s 
tes t imony,  t h e  w i t n e s s  s t a t e d  t h a t  it d i d  n o t  r e f r e s h  h i s  
memory and t h a t  he was p o s i t i v e  t h a t  he had n o t  r e c e i v e d  
any such d i r e c t i v e  o r  let ter  from KOSTER (pgs.  290, 291, 309, 
312) . 

( 2 )  Purpose. 

The w i t n e s s  r e i t e r a t e d  t h a t  h i s  pr imary 
purpose in p r e p a r i n g  E x h i b i t  R-5 w a s  t o  forward t h e  
i n c l o s u r e s  t o  d i v i s i o n  because o f  t h e i r  i m p l i c a t i o n s  (pg.324).  
The wi tness  den ied  making any o r a l  r e p o r t  t o  t h e  commanding 
g e n e r a l  concerning t h e  a l l e g a t i o n  t h e  d i s t r i c t  c h i e f  made 
to  the prov ince  c h i e f  (pg. 324).  H e  r e i t e r a t e d  h i s  e a r l i e r  
tes t imony t h a t  E x h i b i t  R-5 was n o t  an i n v e s t i g a t i o n .  How-
e v e r ,  he  was a t  a loss t o  e x p l a i n  why he had e n t i t l e d  it 
Report o f  I n v e s t i g a t i o n  (pg. 329) . 

(3)  Attachments.  

HENDERSON i d e n t i f i e d  t h e  second i n c l o s u r e  t o  
E x h i b i t  R-1 a s  a  p i e c e  o f  VC propaganda which he had 
o b t a i n e d  through h i s  b r i g a d e  i n t e l l i g e n c e  channe l s .  How-
ever, h i s  oral  r e p o r t  t o  KOSTER and YOUNG on o r  about  
20 March was n o t  r e l a t e d  t o  t h i s  propaganda a s  it was n o t  
r e c e i v e d  u n t i l  mid-April (pgs.  292, 293) .  H e  a s s e r t e d  
t h a t  he  was s u r e  t h e  f i r s t  i n c l o s u r e  was n o t  g iven t o  him 
whi le  i n  Quang Ngai meeting wi th  K H I E N .  I n c l o s u r e  one of 
E x h i b i t  R-1 was o b t a i n e d  by HENDERSON'S s t a f f ,  b u t  he could  
n o t  recall who acqu i red  it f o r  him (pg. 299) . HENDERSON 
cou ld  n o t  account  f o r  t h e  1 4  A p r i l  s t a t e m e n t  a t t a c h e d  t o  
the 24 A p r i l  r e p o r t  (pgs. 317, 318).  H e  r e i t e r a t e d  t h a t  he 
d i d  n o t  know t h e  s o u r c e  of t h e  14 A p r i l  s t a t e m e n t  (pgs.  317, 
318).  The w i t n e s s  was shown E x h i b i t  M-30 which i s  a 
Statement s i g n e d  by Capta in  RODRIGUEZ, t h e  a s s i s t a n t  d i s t r i c t  
a d v i s o r  o f  Son Tinh,  d a t e d  1 4  A p r i l  1968 (pg. 399) .  HENDERSON 
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t e s t i f i e d  t h a t  he d i d  not  know RODRIGUEZ,  and s t a t e d  thclr. the  
e x h i b i t  d i d  no t  he lp  him i n  h i s  r e c o l l e c t i o n  (pg. 399!. 
He d id  not  r e c a l l  any communication which was forwarded 
with Exhibi t  M-30 (pg. 4 0 0 )  , nor d id  he have any knoi-ledc;? 
a s  t o  how the  s ta tement  by RODRIGUEZ wi th  t h e  exception of 
h i s  s igna tu re  was a t tached  t o  h i s  2 4  Apr i l  r e p o r t  jpg.409;. 

( 4 )  Preparat ion.  

HENDERSON r e i t e r a t e d  t h a t  t h i s  r e p o r t  was 
prepared s o l e l y  by him. I t  was poss ib le  t h a t  KHIEN t ranslaxei l  
one of t h e  i nc losu re s  which was i n  Vietnamese (pgs. 3 1 7 ,  
318). However, HENDERSON could not  r e c a l l  how t h e  
i nc losu re s  were prepared (pg. 309) . iIENDERSON ind ica t ed  
t h a t  he had w r i t t e n  a d r a f t  i n  longhand p r i o r  t o  t h e  
r e p o r t  being typed. Although he could no t  r e c a l l  how it 
was prepared,  it was e n t i r e l y  poss ib l e  t h a t  GERBERDING 
d i d  do t h e  typing s ince  HENDERSON considered t h i s  an 
i n t e l l i g e n c e  mat te r  and GERBERDING worked i n  the S2 
o f f i c e  (pg. 309). 

( 5 )  Securing t h e  r epo r t .  

I n  May.of 1969 HENDERSON c a l l e d  Colonel 
DONALDSON, t h e  America1 Division ch ie f  of s t a f f ,  t o  inform 
him t h a t  a copy of h i s  i n v e s t i g a t i o n  could be found i n  t h e  
11th Brigade S2 o r  S3 o f f i c e .  He was hoping t h a t  DONALDSON 
would f i n d  h i s  r e p o r t  of approximately 4 Apr i l .  Exhib i t s  
R - l  and R-5 a r e  no t  t h a t  r e p o r t  (pgs. 301 ,  302) .  HENDERSON 
maintained t h a t  he gave t h e  2 4  Apr i l  r e p o r t  t o  BLACKLEDGE 
t o  secure .  Regarding both r e p o r t s ,  t he  wi tness  s t a t e d  t h a t  
he made t h r e e  copies sending two forward and keeping one 
(pg. 326). 

(6) Other. 

Regarding t h e  t h i r d  paragraph of t h e  r e p o r t ,  
which s t a t e s  "Son Tinh D i s t r i c t  Chief does n o t  give t h e  
a l l e g a t i o n s  any importance", BENDERSON be l ieved  that Major 
GAVIN gave him t h a t  information (pgs. 314, 315).  However, 
HENDERSON did  no t  r e c a l l  the d a t e  of h i s  v i s i t  wi th  GAVIN 
(pg. 316). The witness  had no r e c o l l e c t i o n  o f  rece iv ing  
any eva lua t ion  from provirzce as t o  what t h e  Son Tinh  
d i s t r i c t  ch ie f  f e l t  about t hese  a l l e g a t i o n s  (pg. 315). With 
t h e  except ion of KOSTER, YOUNG, and PARSON, HENDERSON had 
no conversat ions  wi th  anyone a t  d i v i s i o n  regarding the 
r e p o r t  of 24 Apr i l  (pgs. 327, 328) . He d i d  n o t  recall ever 
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speaking with  Lieutenant  Colonel ANISTRANSKI about t h i s  
mat ter  (pg.328). H e  be l ieved  t h a t  he r e c a l l e d  YOUNG 
speaking with  him a t  Duc Pho about t h e  2 4  Apr i l  r e p o r t  and 
ind ica t ing  t h a t  it was s a t i s f a c t o r y  (pg. 398). 

e .  Delivery of HENDERSON'S r e p o r t s .  

HENDERSON r e c a l l e d  hand car ry ing  a t  l e a s t  one of 
t h e  two r e p o r t s  t o  d iv i s ion .  The 2 4  Apr i l  r e p o r t  was 
addressed t o  t h e  commanding genera l .  He be l ieved  t h a t  it 
was hand c a r r i e d  t o  t h e  ch i e f  of  s t a f f ,  PARSON. The r e p o r t  
was i n  a  manila f o l d e r ,  and he r e c a l l e d  s i t t i n g  down i n  
PARSON'S o f f i c e  and handing him t h e  r epo r t .  He b r i e f l y  
discussed t h e  mat te r  w i t h  PARSON. The de l ive ry  d a t e  was 
s h o r t l y  a f t e r  t h e  24th .  (pg. 327) . Regarding t h e  e a r l y  
Apr i l  r e p o r t ,  t h e  wi tness  d i d  no t  be l i eve  t h a t  he hand 
c a r r i e d  t h i s  r e p o r t  t o  d i v i s i o n ,  b u t  t h a t  he gave it t o  
t h e  l i a i s o n  o f f i c e r  o r  had t h e  11th  Brigade TOC g i v e  it t o  
t h e  l i a i s o n  o f f i c e r  f o r  de l ive ry  t o  d i v i s i o n  (pg. 326). 
He was c e r t a i n  t h a t  he had hand c a r r i e d  a t  l e a s t  one of t h e  
two r e p o r t s  t o  d i v i s i o n  (pg. 327) . 

f .  A r t i l l e r y  i nc iden t  r epo r t .  

The wi tness  s t a t e d  t h a t  he d i d  no t  o rde r  LUPER 
t o  conduct a formal a r t i l l e r y  i n v e s t i g a t i o n  (pg. 392) . 
LUPER t o l d  HENDERSON t h a t  t he  a r t i l l e r y  prep had impacted 
i n  t h e  LZ where it was supposed to.  LUPER d i d  no t  show 
HENDERSON t h e  log o r  t h e  f i r i n g  da t a  i n d i c a t i n g  where t h e  
a r t i l l e r y  was f i r e d .  HENDERSON d i d  no t  know where t h e  
a r t i l l e r y  impacted. A l l  he knew was t h a t  i t  was planned 
t o  have impacted on the  LZ (pg. 39 3) . HENDERSON could g ive  
no reason why he d i d  no t  o rder  LUPER t o  i n i t i a t e  an a r t i l l e r y  
i n c i d e n t  r e p o r t  (pg. 39 3) . 

g. BARKER'S formal r e p o r t .  

HENDERSON emphatically denied t h e  p o s s i b i l i t y  t h a t  
Exhibi t  R-5 was t h e  formal r e p o r t  which BARKER had been 
ordered t o  i n i t i a t e  (pg. 313).  HENDERSON reaff i rmed h i s  
e a r l i e r  testimony t h a t  t h e r e  was a formal r e p o r t  of 
i n v e s t i g a t i o n  conducted by BARKER. I t  was submitted t o  
him. A f t e r  reviewing i t ,  he forwarded it t o  t h e  next  h igher  
headquar ters .  This r e p o r t  had s igned s ta tements  (pg. 313).  

h. Census grievance r e p o r t s  (Exhib i t  M-31) . 
The witness  was shown Exhib i t  M-31, a Census 
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Grievance Report,  dated.18 March. He s t a t e d  t h a t  he had 
never seen ~ x h i b i t  M-31 previously  (pgs. 4 0 0 - 4 0 2 ) .  H e  d i d  
no t  r e c a l l  any re fe rence  ever  being made t o  t h e  census 
grievance r e p o r t  by G U I N N  (pg. 4 0 2 ) . ~ h e r e  was a p o s s i b i i ~ t y  
t h a t  he d id  d i scuss  ~ x h i b i t  M-31 when he discussed t h e  VC 
propaganda with  KHIEN (pg. 4 0 4 )  . 
4 .  OFFICIAL RECORDS. 

HENDERSON d i d  n o t  r e c a l l  69 VC K I A  by a r t i l l e r y  being 
repor ted  t o  br igade headquar ters .  He claimed t h a t  i f  t h a t  
had been repor ted  t o  br igade t h a t  he should have known about 
it and apparent ly  he d i d  not  know it. However, he had no 
reason t o  be l i eve  t h a t  t h e  number 69 was inaccu ra t e  Ipg.-335). 
HENDERSON d i d  no t  r e c a l l  asking any ques t ions  o r  hs ing 
cur ious  about t h e  lack  of  c a l l s  f o r  f i r e  support  f r o m  
Task Force Barker (pg. 336).  He cont rad ic ted  h i s  e a r l i e r  
testimony by s t a t i n g  t h a t  he d id  no t  quest ion the  lazge 
number of VC being repor ted  k i l l e d  on 1 6  March I:;g. 335). 
He r e c a l l e d  t h a t  br igade had received very spars<? r e p o r t s  
regarding t h e  Task Force Barker opera t ion  of  16 blarch. 
Major CALHOUN repor ted  t o  br igade t h a t  t he  Task Force Barker 
TOC was having d i f f i c u l t y  rece iv ing  t ransmiss ions  from t h e  
companies i n  t h e  f i e l d .  HENDERSON r e c a l l e d  c a l l i n g  f o r  
information regarding c a s u a l t i e s  and no t  being ab l e  t o  g e t  
a  read o u t  (pgs. 340 ,  341).  A s  a r e s u l t  of t h i s  r e c o l l e c t i o n ,  
HENDERSON d i d  no t  be l i eve  t h a t  Item 22  of  Exhib i t  M-16 w a s  
an accura te  r e p o r t  2 s  t o  t h e  time t h a t  t h e  VC KIA" were 
c a l l e d  i n  by C/1,/20 Ipgs. 340, 3 4 1 ) .  The wi tness  r e c a l l e p  
no conversat.ions wi th  LUPER regarding t h e  r e p o r t  of 69 VC F I A  
by a r t i l l e r y  (pg. 342) . Regarding t h e  TF Barker log  
coordinates  being d i f f e r e n t  than those  coord ina tes  
repor ted  i n  t h e  br igade log  l o c a t i n g  t h e  69  VC repor ted  K I A  
by a r t i l l e r y ,  HENDERSON had no explanat ion f o r  t h i s  
divergence (pgs.  342, 343). The coordinates  i n  t he  11th  
Brigade log  marking t h e  l oca t ion  of 69 VC K I A  by a r t i l x e r y  
were i n  t h e  v i c i n i t y  t h a t  HENDERSON had marked two VC w i t h  
weapons. HENDERSON d i d  no t  s ee  69 dead a t  t h a t  l o c a t i o n  
(pg. 350). HENDERSON denied conspir ing with  BARKER t o  q l t e r  
t h e  body count r e p o r t s  and a t t r i b u t e  t h e  69 VC KIA t o  
a r t i l l e r y  f i r e  and change t h e  coordinates  t o  t h e  Xoc8tiqn 
nor th  of  My Lai (4) i n  t he  r i c e  paddies (pgs ,  354,  355). 
HENDERSON s t a t e d  t h a t  t h e  c i v i l i a n  c q s u a l t i e s  repor ted  on 
16 March w e r e  posted on t h e  TOC board. However, h e c ~ p J d  p ~ t  
expla in  why t h i s  r e p o r t  was not  included i n  t h e  brigade 
SITREP (pg. 397). 
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5. ACTIVITIES, 16-18 MARCH. 

16 March. 

(1) Radio t ransmiss ions .  

MCKNIGHT c a l l e d  t h e  l l t h  Brigade TOC t o  
i nqu i r e  i f  b r igade  r e p o r t s  were being c a l l e d  i n t o  t h e  
d iv i s ion .  H e  w a s  informed t h a t  t h e  l l t h  Brigade TOC 
was no t  being kep t  up with what was going on (pg. 342). 
HENDERSON t o l d  MCKNIGHT t o  c a l l  t he  TF Barker TOC and 
i n s t r u c t  them t o  expedi te  t h e i r  r e p o r t s  t o  br igade t o  
enable  br igade t o  promptly render  t h e i r  r e p o r t s  t o  
d iv i s ion .  The excuse given by Task Force Barker w a s  t h a t  
they could no t  hear  t h e  rad io  t ransmiss ions  coming i n  from 
t h e i r  companies i n  t h e  f i e l d .  HENDERSON was under t h e  
impression t h a t  Task Force Barker was having d i f f i c u l t y  i n  
maintaining r ad io  con tac t  with C/1/20 (pg. 370) . The 
witness  could n o t  r e c a l l  which t ransmiss ion o r  r e p o r t  
t h e  br igade d i d  no t  rece ive  (pg. 370) .  HENDERSON 
denied t r ansmi t t i ng  "I want t h i s  excess k i l l i n g  stopped" 
(pg .  353). The witness  d i d  no t  r e c a l l  being i n  any TOC 
monitoring these  r ad io  t ransmiss ions  (pg. 334 1 . 

( 2 )  C i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  

The witness  r e c a l l e d  a conversat ion wi th  
EUPER regarding s i x  t o  e i g h t  bodies t h a t  HENDERSON had 
seen i n  the sou theas t  corner  of My Lai.  He asked LUPER 
t o  determine i f  they were k i l l e d  by a r t i l l e r y .  LUPER 
c a l l e d  t h e  b a t t e r y  commander and was t o l d  t h a t  t h e  r e p o r t  
t h a t  t he se  people had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  was f a l s e .  
The b a t t e r y  a s s e r t e d  t h a t  they had h o t  p laced f i r e  i n  t h a t  
p a r t i c u l a r  p o s i t i o n  and f o r  t h a t  reason they could n o t  
have k i l l e d  those  Vietnamese. I t  was BARKERtsld 
HENDERSON t h a t  t he se  people were k i l l e d  by a r t i l l e r y  and 
no t  LUPER. However, i t  was LUPER from whom he requested 
t h e  b a t t e r y  t o  a f f i rm  o r  d i s a f f i r m  t h e  k i l l s  (pgs. 336-338). 
HENDERSON s t a t e d  t h a t  he d i d  no t  know i f  anyone was kilBed 
i n  t h e  LZ where the  a r t i l l e r y  f i r e  impacted. Be d i d  no t  
be l i eve  t h a t  the a r t i l l e r y  f i r e  had k i l l e d  anybody, b u t  
he  d i d  no t  know t h i s  for a f a c t  (pg. 340).  Af t e r  t he  
wi tness  w a s  informed of t h e  methodical k i l l i n g  of 
women and ch i ld ren  i n  M y  Lai  ( 4 ) ,  he denied having any 
knowledge of o r  having seen the  k i l l i n g  t h a t  went on i n  My Lai  
except f o r  t h e  s i x  t o  e i g h t  c i v i l i a n s  t h a t  he had seen and 
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repor ted.  H e  denied hear ing any r ad io  t ransmiss ions  
concerning c i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  None of h i s  s t a f f  repor ted  
any t ransmiss ions  regarding c i v i l i a n s  being k i l l e d  i n  
My Lai ( 4 )  t o  HENDERSON (pgs. 352, 353) . The wi tness  
was a t  a l o s s  t o  expla in  t h e  d i s p a r i t y  i n  the ntunbzr 
of bodies t h a t  he was claiming t o  have seen i n  M-1 Lai  and 
those repor ted  by h i s  RTO and LUPER (pgs. 354, 365) . Af te r  
h i s  meeting w i t h  KOSTER a t  LZ Do t t i e ,  HENDEY?SONs a w  no o t h e r  
bodies i n  My La i  (pg. 362).  HENDERSON s t a t e d  t h a t  he had 
no r epo r t  from anyone i n  h i s  a i r c r a f t  t h a t  they had 
observed c a s u a l t i e s .  He c o u l d r e c a l l  no conversat ion t h a t  he 
might have had i n  h i s  command and con t ro l  s h i p  regarding 
c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  (pg. 4 0 4 )  . 

(3)  Commanders meeting. 

HENDERSON admitted t h a t  he d i d  f l y  over  
t h e  ope ra t iona l  a r ea  r e tu rn ing  t o  Quang Ngai (ps. 364 )  . 
H e  r e c a l l e d  a commanders meeting a t  h i s  Duc Pho lead-  
q u a r t e r s  a t  1 6 0 0  hours on 16 March t o  d i scuss  h i s  p o l i c i e s .  
Those a t tend ing  would have been t h e  b a t t a l i o n  conmanders, 
company commanders, and poss ib ly  h i s  s t a f f  (pg. 405,). 
Before HENDERSON took command it had been a br igade 
po l icy  t o  have a commanders conference a t  1600 on Saturday 
af ternoons.  HENDERSON knew t h a t  he had no t  changed t h a t  
po l icy  (pg. 406). BARKER was no t  a t  t h i s  commanders 
conference. However, HENDERSON seems t o  remember t h a t  
t h e r e  was a t a s k  fo rce  r ep re sen ta t ive  p re sen t  (pg. 4 0 6 ) .  
Presen t  a t  t h e  meeting were: Lieutenant Colonels BEERS, 
FRANKLIN, ADKINS, ROOSH, LUPER, headquarters command~r, 
s p e c i a l  s t a f f  o f f i c e r s  and u n i t  o f f i c e r s  (pg. 407).  Other-
w i s e  HENDERSON could no t  r e c a l l  h i s  af ternoon a c t i v i t i e s  
on 16 March (pg. 371) . 

( 4 )  Other. 
* 

A f t e r  a r r i v i n g  a t  LZ Dot t ie  on t h e  morning of 
1 6  March 1968, t h e  wi tness  d i d  no t  r e c a l l  see ing  BARKER 
a t  Dot t ie  t h a t  morning. He d id  not  deny t h a t  he might have 
seen BARKER, b u t  he could no t  r e c a l l  having s a i d  anything 
t o  BARKER t h a t  morning. I f  HENDERSON saw anyone i n  t h e  
Task Force Barker TOC, it would have been CALHOUN. H e  d i d  
r e c a l l  r ad io  t ransmiss ions  regarding armed VC evading and 
a h e l i c o p t e r  engaging them. He heard ca sua l ty  r e p o r t s  and 
r e p o r t s  of  VC K I A  (pg. 333). HENDERSON had been late 
g e t t i n g  t o  the ope ra t iona l  a r ea  because of problems with  the 
command and c o n t r o l  h e l i c o p t e r  which n e c e s s i t a t e d  h i s  
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acqui r ing  a s u b s t i t u t e  veh ic le .  H e  thought t h a t  a t  t h e  t i m e  
t h e  two VC suspec ts  were picked up t h a t  B/4/3 had completed 
i t s  combat a s s a u l t  (pg. 351). H e  denied i s s u i n g  o rde r s  
t o  have t h e  burning stopped (pg. 356). He a l s o  denied seeing 
any burning except f o r  some houses on t h e  west s i d e  of My 
Lai  ( 4 ) .  He discla imed see ing  My Lai ( 4 )  i n  flames o r  
burning t o  t h e  ground (pg. 363) . 

b. 17-18 March 1968. 

On 17 March t h e  wi tness  denied t a l k i n g  wi th  anyone 
regarding noncombatants being k i l l e d  (pg. 380).  He 
reaff i rmed t h a t  he had no t  heard anything from BARKER o r  
anyone e l s e  regarding a h e l i c o p t e r  p i l o t ' s  a l l e g a t i o n s  
about unnecessary k i l l i n g  of c i v i l i a n s  t h a t  had been made t o  
BARKER t h e  previous day (pgs. 375, 381).  H e  a l s o  s t a t e d  
t h a t  he d i d  no t  ove r f ly  t h e  ope ra t iona l  a r ea  on 1 7  March 
(pg. 381). When KOSTER and DOLEMAN a r r i v e d  a t  LZ Bronco 
on 17 March, HENDERSON persona l ly  b r i e f e d  DOLEMAN i n  the  
br igade TOC on t h e  Task Force Barker ope ra t ion  and 
the  br igade i n  general .  Then HENDERSON l e f t  wi th  KOSTER 
and DOLEMAN. H e  be l ieved  tha t  KOSTER remained with  them 
through t h e  southern p a r t  of  t h e  A0 when they overflew it. 
He a l s o  be l ieved  t h a t  KOSTER had lunch with  them b u t  he 
d i d  no t  r e c a l l  t a l k i n g  t o  KOSTER about t he  16 March 
opera t ion  (pg. 382) . 
6 .  OTHER INFORMATION. 

a .  HENDERSON explained t h e  b a s i s  f o r  a p r i o r  s ta tement  
t o  Colonel WILSON which in essence s t a t e d  t h a t  t h e  VC i n  
MY Lai  ( 4 )  had been k i l l e d  i n  f i g h t i n g  bunkers defending t h e  
v i l l a g e .  The b a s i s  f o r  t h i s  s ta tement  was BARKER'S r e p o r t  
t o  HENDERSON. From BARKER and o t h e r s  HENDERSON had r e c e i v e d '  
t h e  in format ion  t h a t  My La i  ( 4 )  was a defended hamlet. 
H e  received word from BARKER t h a t  t h e  people who had 
been k i l l e d  i n  My Lai ( 4 )  were k i l l e d  i n  t h e  f i g h t i n g  
bunkers (pg. 367). 

b. The witness  denied having any conversat ions  wi th  
G U I N N  o t h e r  than what he had a l ready  t o l d  the  Peers  Inquiry  
(pg. 394). H e  r e c a l l e d  h i s  previous  conversat ion with  

MCKNIGHT i n  December p r i o r  t o  appearing before  t h e  Peers 
Inquiry .  However, he  d i d  n o t  be l i eve  t h a t  they discussed 
r e p o r t s  o f  i n v e s t i g a t i o n s .  On 12 February 1970, HENDERSON 
saw PARSON b u t  only  shook hands, and they d i d  no t  t a l k  about 
t h e  i n v e s t i g a t i o n .  I n  December, HENDERSON rode with  YOUNG 
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to  F o r t  Myer. They d i d  n o t  d i s c u s s  the i n v e s t i g a t i o n  o r  
t h e  s u b j e c t  m a t t e r  t h e r e o f  (pgs .  3 9 4 ,  395). 

c. The w i t n e s s  again  r e l a t e d  t h a t  he had no other 
documents o r  papers  r e l e v a n t  t o  t h e  Peers  I n q u i r y .  Ee 
r e c a l l e d  s p e c i f i c a l l y  d e s t r o y i n g  h i s  notebook i n  which h e  
had mainta ined h i s  data (pg. 4 0 4 )  . 
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EXHIBITS 


EXHIBIT 
NUMBER DESCRIPTION NOTES PAGES 

TF Barker  Log, 
6 8  

14-18 W i t  shown I t e m  22. 
h i t  s t a t e d  t h a t  
llog was i n a c c u r a t e  
a t  l e a s t  a s  t o  t h e  
t i m e  i n  r e p o r t i n g  

/1/20 w i t h  84 VC 
g I A  by 0840. 

334,340 
T r a n s c r i p t  o f  
t a D e  

TF Barkers  Transmiss ions  re-
l a t e d  t o  w i t n e s s .  344 

--=ELLEN 
M-20 a s  r e v i s e d  by 

and anno ta ted  
Entered  i n t o  t h e  
r e c o r d .  Trans-

wi th  sequence numbers 
and t i m e s .  

miss ions  were re-
l a t e d  t o  w i t n e s s .  . 345,346 

DRIGUSZ Shown t o  w i t n e s s .  399 400 
Census Grievance Repor t ,  Shown t o  w i t n e s s .  

cn 1968 W i t  s t a t e d  he had 
never  seen  b e f o r e .  I


1 399-402 
TAN'S l t r  t o  K H I E N ,  Witness had never  1 

M-34 11 Apr ( t r a n s )  (Son Tinh seen .  290 
D i s t )  

~ 

l t h  Bde Journa2,  16-19 W i t  shown I t e m s  
39 a n d - 5 3 .  3 4 1  

Cnief ' s l t r  
W i t  had never  seen  292 -

Shown t o  w i t n e s s .  348 

I 
HENDERSON'S r e p o r t  Second i n c l o s u r e  I.--I-------


o b t a i n e d  by h i s  1 296 

(HENDERSON) 15 SUM APP T-IA 

FOR OFFICIAL USE ONLY 
L 




F O R  O F F I C I A L  U S E  ONLY 


E X H I B I T S  


E X H I B I T  
NUMBER D E S C R I P T I O N  

HENDERSON'S report 
R- 1 ( a  t r u e  copy of R - 5 )  
( c o n t )  

C a r b o n  copy of 
2 4  A p r i l  1 9 6 8  r e p o r t

R 5 

NOTES I?&GES, 
"staff a f t e r  being 
called t o  w i t n e s s e  299 
a t t e n t i o n  by K H I E N .  
C o u l d  no t  r e m e m b e r  

' w n o  obtalned a t .  
Purpose of R-P wcls j 297-
t o  c a l l  t h e  en- I 

closed propaganda
b"Z  

a t t e n t i o n .  304 
7 N l  t l d e n t l r l e d  tns 
symbols.  C o u l d  n o t  305 
recal l  w n o  pre-
Ipared R-5.  ' W i t  had' -
w r i t t e n  it in  long-
hand.  300 

I 
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(The h e a r i n g  reconvened a t  0901 hour s ,  2  December 
1969. ) 

10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: The fo l lowing  named persons  a r e  p r e s e n t :  LTG PEERS, 
MR WEST, MR STOKES, COL MILLER, and COL WILSON. The f i r s t  
w i t n e s s  i s  Colonel  Oran K. HENDERSON. 

(COL HENDERSON, w a s  c a l l e d  as a w i t n e s s ,  was 
sworn, and t e s t i f i e d  a s  fo l lows : )  

RCDR : Colonel  HENDERSON, s i r ,  p l e a s e  s ta te  your  f u l l  
name, g rade ,  S o c i a l  S e c u r i t y  number, branch o f  s e r v i c e ,  
o r g a n i z a t i o n ,  and s t a t i o n .  

A. Oran K .  HENDERSON, Colonel ,  S o c i a l  S e c u r i t y  
number: , Armed Forces  S t a f f  Col lege ,  Norfolk,  
~ i r g i n i a ,  U.S. Army. 

10: Colonel  HENDERSON, b e f o r e  w e  proceed w i t h  any 
q u e s t i o n s  I s h a l l  inform you o f  s e v e r a l  m a t t e r s .  

This  i n v e s t i g a t i o n  was d i r e c t e d  j o i n t l y  by t h e  
S e c r e t a r y  o f  t h e  Army and t h e  Chief o f  S t a f f ,  United S t a t e s  
Army, f o r  t h e  purpose of  de te rmin ing  f a c t s  and making f ind-  
i n g s  and recommendations concerning:  

(1) t h e  adequacy of p r i o r  i n v e s t i g a t i o n s ,  and 
i n q u i r i e s  i n t o ,  and subsequent  reviews and r e p o r t s  w i t h i n  
t h e  cha in  o f  command, o f  what i s  now commonly r e f e r r e d  t o  
a s  t h e  My L a i  i n c i d e n t  o f  16 March 1968, and 

(2)  t h e  p o s s i b l e  suppres s ion  o r  w i thho ld ing  of 
in format ion  by any person who had a du ty  t o  r e p o r t  and t o  
f u r n i s h  in fo rma t ion  concerning t h i s  i n c i d e n t .  

Th i s  i n v e s t i g a t i o n  i s  n o t  be ing  conducted t o  
i n v e s t i g a t e  a l l  f a c t s  and c i rcumstances  o f  what happened 
a t  My L a i .  I t  i s  d i r e c t e d  t o  t h o s e  s p e c i f i c  purposes which 
I have j u s t  s t a t e d .  
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I have had made a v a i l a b l e  t o  me and have reviewed 
p r i o r  o f f i c i a l  s t a t e m e n t s  ob ta ined  i n  o t h e r  o f f i c i a l  
i n v e s t i g a t i o n s  o f  t h e  My L a i  i n c i d e n t ,  and, I might s a y ,  
t h a t  t h a t  i n c l u d e s  some s t a t e m e n t s  made by you. 

Your tes t imony w i l l  be t aken  under o a t h .  A 
verba t im t r a n s c r i p t  w i l l  be p repared .  A t a p e  r eco rd ing  is  
be ing  made i n  a d d i t i o n  t o  t h e  verba t im n o t e s  be ing  taken  by 
t h e  r e p o r t e r .  

Although t h e  g e n e r a l  c l a s s i f i c a t i o n  o f  t h e  r e p o r t  
w i l l  b e  c o n f i d e n t i a l ,  it i s  p o s s i b l e  t h a t  your  t es t imony,  o r  
p a r t s  o f  it, may l a t e r  become a  m a t t e r  of p u b l i c  knowledge. 

There a r e  s e v e r a l  people  i n  t h i s  room who may 
p o s s i b l y  ask  you q u e s t i o n s  d u r i n g  t h e  i n v e s t i g a t i o n .  These 
i n d i v i d u a l s  are my a s s i s t a n t s ,  and they  a r e  a u t h o r i z e d  by me 
t o  ask q u e s t i o n s .  However, I have t h e  r e s p o n s i b i l i t y  o f  
weighing t h e  ev idence  and making f i n d i n g s  and recommendations. 

You a r e  d i r e c t e d  n o t  t o  d i s c u s s  your  tes t imony 
w i t h  o t h e r s  e x c e p t  i n  performance of o f f i c i a l  du ty  o r  as you 
may be r e q u i r e d  s o  t o  do b e f o r e  a competent j u d i c i a l  o r  
a d m i n i s t r a t i v e  body -

Do you have any q u e s t i o n s  a t  t h i s  t ime? 

A. No, sir.  

10: Colonel  MILLER, from t h e  O f f i c e  of  The Judge 
Advocate Genera l ,  w i l l  now adv i se  you as t o  your  r i g h t s .  

COL MILLER: Colonel  HENDERSON, General  PEERS has  j u s t  s t a t e d  
t h e  scope and purpose of  t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  One a s p e c t  of  
i t  i s  t o  i n v e s t i g a t e  t h e  adequacy of i n v e s t i g a t i o n s  conducted 
and t h e  r e p o r t i n g  done i n  t h e  c h a i n  of  command immediately 
a f t e r  t h e  My L a i  ( 4 )  i n c i d e n t ,  and t o  i n v e s t i g a t e  and 
de te rmine  whether  t h e r e  was any improper suppres s ion  o f  
in format ion .  

You, a s  t h e  b r igade  commander a t  t h e  t ime ,  were 
one of  t h e  s e n i o r  o f f i c e r s  i n  t h e  cha in  o f  command, and, a s  
you can a p p r e c i a t e ,  General  PEERS' i n q u i r y  might d i s c l o s e  
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f a c t s  t end ing  t o  e s t a b l i s h  t h a t  you f a i l e d  t o  comply-with 
a p p l i c a b l e  r e g u l a t i o n s  concerning t h e  i n v e s t i g a t i o n  and 
r e p o r t i n g  of  war crimes o r  even w e r e  g u i l t y  o f  d e r e l i c t i o n  
of  du ty  i n  t h i s  regard .  For t h e s e  r ea sons ,  I a d v i s e  you 
as fo l lows:  

F i r s t ,  you have a r i g h t  t o  remain s i l e n t .  

Secondly,  any s t a t e m e n t  you make may be used as 
ev idence  a g a i n s t  you i n  a c r i m i n a l  t r i a l .  

T h i r d ,  you have t h e  r i g h t  t o  c o n s u l t  w i t h  counse l ,  
and by counse l ,  I mean a q u a l i f i e d  lawyer,  and have t h a t  
counse l  p r e s e n t  w i t h  you h e r e  du r ing  your  q u e s t i o n i n g .  You 
may r e t a i n  such counse l  a t  your  expense o r  counse l  w i l l  be  
appoin ted  f o r  you a t  no expense t o  you. Inasmuch a s  you a r e  
s u b j e c t  t o  t h e  Uniform Code of  M i l i t a r y  J u s t i c e ,  appoin ted  
counse l  may b e  m i l i t a r y  counse l  o f  your own s e l e c t i o n  i f  he  
i s  reasonably  a v a i l a b l e .  

Nex5, even i f  you dec ide  t o  go ahead and answer 
q u e s t i o n s  now w i t h o u t  h a v i n g  counse l  p r e s e n t ,  you may s t o p  
answering q u e s t i o n s  a t  any t i m e .  Also you may r e q u e s t  
counse l  a t  any t i m e  d u r i n g -t h e  q u e s t i o n i n g .  

Do you unders tand? 

A. I unders tand.  

Q- Would you l i k e  t o  have counse l  appointed? 

A. I do  n o t  d e s i r e  counse l .  

Q And f i n a l l y ,  Colone l ,  a r e  you w i l l i n g  t o  go 
ahead w i t h  t h e  q u e s t i o n i n g  and answer q u e s t i o n s  a t  t h i s  t ime? 

A. Absolu te ly .  

10: Colonel  HENDERSON, what d a t e  d i d  you assume 
command o f  t h e  1 1 t h  Brigade? 

A. I assumed command on 15 March 1968. 
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Q. From whom d i d  you assume command? 

A. I assumed command from B r i g a d i e r  General  Andrew 
LIPSCOME!. . 

Q How long  had General  LIPSCOMB been i n  command o f  
t h e  l l t h  Brigade? 

A. Approximately one y e a r .  H e  assumed command on 
2 3  March 1967. 

Q. What w a s  your  p rev ious  duty  assignment? 

A. I a c t i v a t e d  t h e  1 1 t h  I n f a n t r y  Brigade a t  S c h o f i e l d  
Bar racks ,  Hawaii, on 1 J u l y  1966. I had a r r i v e d  a t  S c h o f i e l d  
Barracks  on 9 June wi th  an advance p a r t y ,  w i th  b a t t a l i o n  
commanders, and made p l ans  du r ing  t h e  remainder o f  t h e  month 
o f  June t o  a c t i v a t e  t h e  b r i g a d e ,  which was consummated on 
1 J u l y .  I remained i n  command u n t i l  2 5  August a t  which 
t ime Major General ,  t hen  B r i g a d i e r  General ,  John J. HAYES 
was i n  command. General  HAYES was i n  command and I w a s  
h i s  deputy u n t i l  January 1967 when General  HAYES d e p a r t e d  
f o r  Vietnam. I aga in  assumed command of  t h e  b r i g a d e ,  and 
when General  LIPSCOMB assumed command on 2 3  March 1967, 
I aga in  became t h e  deputy b r igade  commander. I remained 
i n  t h a t  c a p a c i t y  u n t i l  August 1967 a t  which t i m e ,  due t o  
a r e o r g a n i z a t i o n  i n t o  a l i g h t  b r igade  c o n f i g u r a t i o n ,  I became 
t h e  b r igade  e x e c u t i v e  o f f i c e r .  I remained i n  t h a t  c a p a c i t y  
u n t i l  15 March 1968 a t  which t ime I assumed command. 

Q When you were performing your  t a s k s  a s  e x e c u t i v e  
o f f i c e r  o f  t h e  b r i g a d e ,  s p e c i f i c a l l y ,  what were your  func-
t i o n s ?  

A. My f u n c t i o n s  were p r i m a r i l y  i n  t h e  a d m i n i s t r a t i v e  
and l o g i s t i c  f i e l d .  I had pr imary r e s p o n s i b i l i t y  f o r  t h e  
b r igade  headqua r t e r s  a r e a  a t  Duc Pho, f o r  t h e  b r i g a d e  head-
q u a r t e r s  a r e a  p rope r  t o  i n c l u d e  t h e  s e c u r i t y  o f  t h e  Duc Pho 
complex which was c a l l e d  F i r e  Support  Base Bronco. I handled 
a l l  t h e  a d m i n i s t r a t i v e  m a t t e r s ,  and provided t ac t ica l  adv ice  
when reques ted .  

Q What were t h e  r e p o r t i n g  procedures  w i t h i n  your  
b r igade  f o r  r e p o r t i n g  a l l e g e d  a t r o c i t i e s ?  
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A. To t h e  b e s t  o f  my knowledge anyone hav ing  
knowledge of an a c t  of  an a t r o c i t y  n a t u r e  r e p o r t e d  t o  Brigade.  
The on ly  one t h a t  I was f a m i l i a r  wi th  up t o  t h a t  t ime ,  we 
immediately had t h e  p rovos t  marshal  conduct  an i n v e s t i g a t i o n  
of  t h e  i n c i d e n t .  I cannot  r e c a l l  any SOP o r  o t h e r  
such m a t t e r s  t h a t  we had w i t h i n  t h e  b r igade  t h a t  de f ined  it  
any f u r t h e r .  C e r t a i n l y  t h e r e  i s  no q u e s t i o n  i n  my mind t h a t  
any a c t  of  a t r o c i t y  was t o  r e c e i v e  command a t t e n t i o n .  

Q. Were t h e r e  any s p e c i a l  i n s t r u c t i o n s  i s s u e d  by
d i v i s i o n  i n  t h i s  regard?  

A. To t h e  b e s t  of  my knowledge t h e r e  were none. 

Q. Your b r i g a d e ,  I assume, had an SOP? 

A. W e  d i d  have an SOP, s ir .  

Q Did t h i s  SOP inc lude  such m a t t e r s  a s  r e p o r t i n g  
of  a t r o c i t i e s  o r ,  w e  might.  s ay  i n  a d d i t i o n ,  war crimes? 

A. To t h e  b e s t  of  my knowledge it d i d  n o t .  

Q. I have h e r e  a document which I would l i k e  t o  e n t e r  
i n t o  ev idence  as an e x h i b i t .  I t  i s  e n t i t l e d ,  "Report  of 
I n v e s t i g a t i o n , "  d a t e d  2 4  A p r i l  1968. I t  c o n s i s t s  of  two 
pages.  I t  i s  a c e r t i f i e d  t r u e  copy s igned  by Oran K .  HENDERSON. 
Do you recognize  t h i s  document? 

(Document was r ece ived  i n t o  ev idence  and marked a s  
E x h i b i t  R-1. ) 

( A f t e r  which E x h i b i t  R-1  was handed t o  t h e  w i t n e s s  
by 10.) 

A. I do. 

Q Is t h i s  your  r e p o r t ?  

A. I t  i s .  

Q 9 Who d i r e c t e d  you t o  make t h i s  r e p o r t ?  
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A .  I was d i r e c t e d  by B r i g a d i e r  General  YOUNG. I 
b e l i e v e  h i s  f i r s t  name was Brigham, o r  a t  l e a s t  General  
LIPSCOMB r e f e r r e d  t o  him as B r i g  YOUNG, t o  make a r e p o r t  
concerning t h e  i n c i d e n t  a t  My La i .  

Q - A s  a m a t t e r  o f  c l a r i f i c a t i o n  on General  YOUNG, 
w a s  h i s  name George YOUNG? 

A .  I t  was. C o r r e c t ,  sir. 

Q - With a nickname o f  Br ig  YOUNG? 

A. Tha t  i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q What was h i s  p o s i t i o n  i n  t h e  command? 

A. S i r ,  h e  w a s  t h e  a s s i s t a n t  d i v i s i o n  commander. 

Q When d i d  h e  d i r e c t  t h a t  you make t h i s  
i n v e s t i g a t i o n ?  

A. I n  mid-April.  I do n o t  r e c a l l  t h e  e x a c t  d a t e .  
I do r e c a l l  t h a t  he came down t o  t h e  Duc Pho AO,  t o  my head-
q u a r t e r s ;  and i n  a c o n v e r s a t i o n ,  among o t h e r  t h i n g s ,  he s t a t e d  
t h a t  General  KOSTER d e s i r e d  t h a t  I provide a w r i t t e n  s t a t e m e n t  
o r  w r i t t e n  r e p o r t  concern ing  my i n v e s t i g a t i o n  o r  my i n q u i r y  
i n t o  t h e  My L a i  a f  f a i r .  Tha t ,  t o  t h e  b e s t  of General  
YOUNG'S knowledge a t  t h a t  t ime ,  t h e  reason f o r  t h i s  t h i n g  
v7as t h e  propaganda message I had forwarded t o  d i v i s i o n  a few 
days e a r l i e r .  

Q Thi s  i n s t r u c t i o n  was given t o  you v e r b a l l y  o r  i n  
w r i t i n g ?  

A. This  i n s t r u c t i o n  was given t o  me o r a l l y  by General  
YOUNG. 

Q You w e r e  d i r e c t e d  t o  make a r e p o r t  and n o t  an 
i n v e s t i g a t i o n ?  

A. Tha t  i s  c o r r e c t .  

&. When you made t h i s  r e p o r t ,  d i d  you conduct  any
hea r ings  on t h i s ,  i n t e r r o g a t e  any wi tnes ses?  
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A. No, sir.  I d i d  n o t .  

Q You d i d  n o t  q u e s t i o n  any i n d i v i d u a l s  concerning
it then?  

A. A t  t h e  t i m e  p r i o r  t o  making t h i s  r e p o r t  I had 
done t h i s .  I had ques t ioned  i n d i v i d u a l s .  

Q - When d i d  you q u e s t i o n  them? 

A. I commenced q u e s t i o n i n g  i n d i v i d u a l s  on t h e  morning 
o f  1 7  March 1968. 

Q Why d i d  you q u e s t i o n  them a t  t h a t  t ime? 

A.  On t h e  morning o f  1 7  March I w a s  v i s i t i n g  LZ D o t t i e  
and a major ,  who w a s  e i t h e r  t h e  company commander o r  t h e  
e x e c u t i v e  o f f i c e r  o f  Company B o f  t h e  123d Av ia t ion  B a t t a l i o n  
in t roduced  h imse l f  t o  me and t o l d  m e  t h a t  he  had a  war ran t  
o f f i c e r  w i t h  a s t o r y  h e  w.ould l i k e  m e  t o  hea r .  May I cont inue?  

Q. Y e s .  

A. A t  t h a t  po in t - -

9. ( I n t e r p o s i n g )  Do you know t h e  name o f  t h e  major
t h a t  you w e r e  t a l k i n g  t o ?  

A. I do n o t  know how t o  s p e l l  h i s  name, b u t  I 
unders tand h i s  name was a Major WAKEE o r  WATKE. I am n o t  
c e r t a i n  of  t h e  spe l l l i ng .  

Q - I t h i n k  w e  can c l a r i f y  t h a t .  H e  was t h e  commander 
of  a company o f  t h e  123d--

A .  ( I n t e r p o s i n g )  Avia t ion  B a t t a l i o n .  Company B? 

Q .  Company B. 

A .  Yes, sir.  H e  had w i t h  him a Warrant O f f i c e r  
THOMPSON. I in t roduced  myself--Mr. THOMPSON in t roduced  
himself  t o  me and asked i f  he  cou ld  speak t o  m e  p r i v a t e l y .  
Colonel  BARKER was p r e s e n t ,  Major WATKE was p r e s e n t .  I 
took Warrant O f f i c e r  THOMPSON i n t o  L i e u t e n a n t  Colonel  BARKER'S 
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. q u a r t e r s ,  which was a two and one h a l f  t on  t r u c k  van,  and s a t  
him down. H e  made t h e  i n i t i a l  r e p o r t  t o  m e  and p re faced  it by 
s t a t i n g  t h a t  h e  was n o t  an i n f a n t r y  s o l d i e r  and d i d  n o t  know 
how infantrymen fought  on t h e  ground, b u t  he  had observed 
yes t e rday  morning, t h a t  i s  1 6  March, what he  r e f e r r e d  t o  
as extremely w i l d  s h o o t i n g  by t roops  on t h e  ground,  by h e l i -  
c o p t e r s  i n  t h e  a i r ,  and it appeared t o  him t h a t  e v e r y t h i n g  
was o u t  of c o n t r o l .  H e  f u r t h e r  s t a t e d  t h a t  he had 
observed a dark complected c a p t a i n ,  n o t  a Negro, b u t  a dark  
complected c a p t a i n  s h o o t  a woman, a wounded 'woman. He s t a t e d  
t h a t  he had been marking p o s i t i o n s  of  what he cons ide red  
wounded c i v i l i a n s  by smoke. H e  observed then  t h a t  t r o o p s  
would advance on t h i s  smoke throwing hand grenades  and shoot-  
i n g  and k i l l i n g  t h e  i n d i v i d u a l s  who were wounded. He s t a t e d  t h a t  
t h i s  p a r t i c u l a r  c a p t a i n  walked over  t o  t h i s  body t h a t  he ,  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON, had marked. He nudged h e r  w i th  h i s  
f o o t  o r  w i t h  h i s  weapon and tu rned  around and walked away. 
When he  w a s  approximately  1 0  s t e p s  away from t h i s  wounded 
woman, t h e  c a p t a i n  w h i r l e d  and f i r e d  upon t h i s  woman w i t h  
h i s  M-16 r i f l e .  The war ran t  o f f i c e r ,  Warrant O f f i c e r  THOMPSON, 
w a s  i n  tears a t  t h a t  t i m e .  I d i d  no t  q u e s t i o n  him e x c e p t  t o  
ask  him i f  h e  had communications wi th  t h e  t r o o p s  on t h e  ground. 
He t o l d  m e  h e  d i d  n o t  have communications. H e  was unable t o  
t a l k  t o  t h e  t roops  on t h e  ground. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  Major 
WATKE, t h e  company commander, was w i th  me when I w a s  t a l k i n g  

t o  him, b u t  Major WATKE had impl ied  t o  m e  t h a t  t h e  s t o r y  had 

been t o l d  t o  him. When I came o u t  of  Colonel  BARKER'S hootch,  

t o l d  Major WATKE and Warrant O f f i c e r  THOMPSON t h a t  I was go ing  

t o  look i n t o  t h e  m a t t e r  immediately,  and t h a t  i n  t h e  meantime, 

I recommended t o  Major WATKE t h a t  he  r e p o r t  t h i s  t o  t h e  

d i v i s i o n  a v i a t i o n  o f f i c e r .  I informed Colonel  BARKER o f  t h e s e  

accusa t ions .  I immediately took o f f  i n  my h e l i c o p t e r  f o r  t h e  

f i e l d  l o c a t i o n  o f  C/1/20, which was a t  t h a t  t i m e  

l o c a t e d  i n  t h e  v i c i n i t y  of  My Lai  ( I ) , t h e  s o - c a l l e d  P i n k v i l l e  

a r e a .  I landed  t h e r e ,  c a l l e d  Captain  MEDINA a s i d e ,  informed 

him of  t h e s e  a c c u s a t i o n s  and was he t h e  c a p t a i n  t h a t  had 

k i l l e d  t h e  wounded woman? Captain  M E D I N A ' s  r esponse  was 

immediate and d i r e c t .  H e  s t a t e d  t h a t  a h e l i c o p t e r  had been 

dropping smoke and he  had dropped two o r  t h r e e  f l a r e s  

approximately  150 ya rds  from Captain  M E D I N A 1 s  p o s i t i o n .  

He had no o t h e r  t r o o p s  a v a i l a b l e  t o  him s o  he  p e r s o n a l l y  

went over  t o  i n v e s t i g a t e .  A s  he  approached t h e  p o s i t i o n  

c a u t i o u s l y ,  he  s a w  t h i s  woman on t h e  ground who appeared 

t o  be i n  h e r  e a r l y  t w e n t i e s .  He went over  t o  s e e  i f  s h e  w a s  
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dead. H e  nudged h e r .  She didn 't move. H e  assumed she  was 
dead. H e  t u r n e d  t o  walk away. When he g o t  about  10 paces  
away h e  observed a  movement o u t  of t h e  co rne r  o f  h i s  eye  and 
t h e  on ly  t h i n g  h e  could  t h i n k  of  a t  t h e  t i m e  w a s  a hand gren-
ade and he  immediately wh i r l ed  and f i r e d  h i s  M-16 i n t o  h e r .  
H e  had no knowledge, o r  he  was p o s i t i v e  t h a t  no c i v i l i a n s  
had been k i l l e d  by h i s  t r o o p s ,  by t h e  ground t r o o p s .  H e  
could n o t  speak f o r  t h e  a i r  e lements ,  b u t  ground t r o o p s  had 
s h o t  no c i v i l i a n s .  

Q H e  s a i d  t o  h i s  knowledge of  t h e  s i t u a t i o n  t h a t  
none o f  t h e  people  i n  h i s  company had k i l l e d  any c i v i l i a n s ?  

A. Y e s - , '  s ir .  

Q Continue.  

A. - A t  t h a t  t i m e  I r e t u r n e d  t o  LZ D o t t i e  and General 
YOUNG w a s  t h e r e ,  B r i g a d i e r  General  YOUNG, t h e  a s s i s t a n t  d i v i -
s i o n  commander, who I r e f e r r e d  t o  earl ier .  I r e p o r t e d  t h e  
i n c i d e n t  t o  General  YOUNG. I t o l d  him t h a t  I w a s  going t o  
look i n t o  it f u r t h e r ,  b u t  it appeared t o  me t h a t  a young war-
r a n t  o f f i c e r  who was appa ren t ly  new -- I d i d n ' t  know t h i s ,  
b u t  h e  appeared t o  be  new and inexpe r i enced ;  and appa ren t ly  
what was a f i e r c e  f i r e  f i g h t  going on down below appeared t o  
t h e  war ran t  o f f i c e r  t h a t  it w a s  an a c t  of savagery .  However, 
I was going t o  look i n t o  t h i s  m a t t e r  f u r t h e r .  Now t h i s  was 
on t h e  1 7 t h ,  t h e  morning of t h e  1 7 t h  of March. 

Q May I i n t e r r u p t  f o r  j u s t  a moment. Going back t o  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON, how long  d i d  you t a l k  t o  him? 

A. Approximately 5 minutes ,  I b e l i e v e .  

Q Aside from h i s  r e p o r t  of  t h e  i n c i d e n t  of t h e  
c a p t a i n  s h o o t i n g  a woman, you a l s o  gave some i n d i c a t i o n  about  
some people  throwing some hand grenades  where it had been 
marked where wounded c i v i l i a n s  w e r e .  Can you e l a b o r a t e  on 
t h a t ?  

A. Y e s ,  s i r .  

Q I want t o  know a s  much as I can about  what THOMPSON 
t o l d  you. 
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A .  Yes, s ir .  THOMPSON t o l d  me t h a t  i n  f l y i n g  over-
head he  observed many c i v i l i a n s  on t h e  ground. He gave 
no numbers. A t  t h i s  t ime I had a r e p o r t  t h a t  approximately  
24 c i v i l i a n s  had been k i l l e d  i n  t h e  o p e r a t i o n .  THOMPSON 
t o l d  me t h a t  h e  had observed c i v i l i a n s  on t h e  ground, wounded. 
He was t r y i n g  t o  g e t  medical  a i d  f o r  them, and t h a t  when he  
would drop smoke f l a r e s ,  smoke s i g n a l s ,  on t h e  wounded t h a t  
smal l  teams from t h e  company would come over  t o  i n v e s t i g a t e ,  
b u t  i n s t e a d  of i n v e s t i g a t i n g  they  would come f i r i n g  and 
throwing hand grenades  and f i r i n g  M-79 rounds.  When I broached 
t h i s  s u b j e c t  t o  Capta in  M E D I N A ,  t h e  f a c t  t h a t  t h e r e  was 
a p i l o t  marking wounded, Captain  MEDINA s a i d  t h a t  h e  had 
no knowledge t h a t  t h i s  i n d i v i d u a l  was marking wounded. Th i s  
s i g n a l  was always r e se rved  f o r  marking VC. H e  d i r e c t e d  
a l l  of  h i s  e l emen t s ,  a s  h e  d i spa t ched  them o u t ,  t o  i n v e s t i g a t e  
t h e s e  smoke s i g n a l s  t o  advance c a u t i o u s l y  because he  d i d  
n o t  want t o  g e t  people  k i l l e d  unneces sa r i l y .  A s  a consequence, 
when I r e p o r t e d  t h i s  i n c i d e n t  t o  General YOUNG, I t o l d  him 
t h a t  t h i s  young o f f i c e r ,  it appeared t o  me had been unknowingly 
marking people  f o r  d e a t h .  Not having communications w i th  
t h e  ground t r o o p s  y e t  dropping smoke which w a s  t h e  s i g n a l  
f o r  t h e  t r o o p s  t h a t  t h e r e  were VC and p o s s i b l y  armed VC. N a t -
u r a l l y ,  t h e y  were approaching each of t h e s e  p o s i t i o n s  c a u t i o u s l y  
and wi th  ' f i repower .  

Q. With r e s p e c t  t o  t h a t  p a r t i c u l a r  p o i n t ,  d i d  you 
have an SOP o r  an SO1 w i t h i n  t h e  b r igade  o r  w i t h i n  Task Force 
Barker ,  which s p e l l e d  o u t  t h e  use of  smoke c o l o r s  and s o  on? 

A.  I do n o t  know, I cannot r e c a l l  i f  t h i s  was reduced 
t o  w r i t i n g .  I do no t  know, s i r .  

&. You i n d i c a t e d  t h a t  you t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  
TBOMPSON on t h e  17 th?  

A .  Yes, s i r .  

Q The day a f t e r  t h e  i n c i d e n t  was r e p o r t e d l y  t o  have 
taken p l ace?  

A.  That  i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q Did you t a l k  t o  him a t  a l l  on t h e  16 th?  

A .  No, s ir .  
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Q- Did he  g ive  you any i n d i c a t i o n  t h a t  he  had landed 
i n  t h e  a r e a ?  

A. NO,  sir.  

Q That h e  had t a l k e d  t o  anybody on t h e  ground? 

A. No, sir.  

Q. Were you aware o f  any of  h i s  o t h e r  a c t i v i t i e s ?  

A .  I was n o t .  

Q The fo l lowing  day, t h e  1 7 t h ,  when you went t o  
C h a r l i e  Company t o  check i n t o  t h i s  p a r t i c u l a r  m a t t e r ,  d i d  
you t a l k  w i t h  anyone o t h e r  t h a n  Cap ta in  MEDINA? 

A. I spoke t o  bo th  Cap ta in  MEDINA and Capta in  
MICHLES, who had ~ / 4 / 3 ,  about t h e  i n c i d e n t .  No, I spoke t o  
nobody e l s e  b u t  t h e s e  two about  t h i s  i n c i d e n t .  I spoke t o  
s o l d i e r s  on t h e  ground, b u t  n o t  about  t h e  i n c i d e n t .  I was 
t a l k i n g  a s  a commander would t o  any s o l d i e r ,  b u t  I d i d  n o t  
ask any q u e s t i o n s  of them concerning t h i s  a l l e g e d  i n c i d e n t .  
I may have spoken--I had a L ieu tenan t  Colonel  LUPER who 
was my a r t i l l e r y  b a t t a l i o n  commander who was w i t h  m e  when 
I landed  w i t h  Capta in  MEDINA, b u t ,  no,  I d o n ' t  b e l i e v e  I 
spoke t o  anybody b u t  t h e  two company commanders. 

Q The f i r s t  i n d i v i d u a l  you saw from d i v i s i o n  was 
General  YOUNG whom you saw on t h e  1 7 t h ,  i s  t h a t  c o r r e c t ?  
A f t e r  t h e  o p e r a t i o n  had s t a r t e d ?  

A. A f t e r  t h e  o p e r a t i o n  had s t a r t e d  on t h e  1 6 t h ,  I 
saw General  KOSTER a t  LZ D o t t i e  on t h e  1 6 t h .  

Q What t i m e  d i d  you see him? 

A. ~ p p r o x i m a t e l y0 9 3 0  i n  t h e  morning. 

Q. ' T h i s  was about  2 hours  a f t e r  t h e  combat a s s a u l t  
had been made? 

A. Yes, sir.  I had brought  a couple  p r i s o n e r s  I had 
picked up from a column of  c i v i l i a n s  t h a t  had been moving 
a long Highway 521. 
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Q Would you p o i n t  it o u t  t o  us? 

A. This  b e i n g  Highway 521 ( i n d i c a t i n g  t o  a map which 
w i l l  be  l a t e r  mazked a s  E x h i b i t  I W - 1 ) .  

Q Continue.  

A. These c i v i l i a n s ,  a t  t h e  t ime I had observed them, 
were approximately  1 , 0 0 0  meters  t o  t h e  southwest  of My La i  
( 4 )  ( i n d i c a t i n g ) .  Approximately 300 c i v i l i a n s  moving i n  a 
very o r d e r l y  column format ion  down towards t h e  d i r e c t i o n  of  
Quang Ngai C i t y .  When I f lew over  t h i s  column my p i l o t ,  my 
command p i l o t ,  who I b e l i e v e  was Warrant O f f i c e r  COONEY, C-
double-0-N-E-Y, t o l d  m e  t h a t  t h e r e  appeared t o  be t h r e e  m i l -
i t a r y - a g e  males a t t e m p t i n g  t o  evade i n  t h i s  column. A s  a 
consequence, I went down and f lew immediately ove r  t h e  column. 
The columns h a l t e d ,  people  took o f f  t h e i r  h a t s  and waved and 
I i d e n t i f i e d  t h r e e  black-pajama-clad types  i n  t h e i r  l a t e  t e e n s  
and e a r l y  t w e n t i e s .  I s e n t  f o r  an OH-23 h e l i c o p t e r  t o  come ove r  . 
and s e g r e g a t e  t h e s e  t h r e e  i n d i v i d u a l s  from t h e  c i v i l i a n  crowd 
t h a t  was moving t o  t h e  southwest .  I was a b l e  t o  g e t  two of  
t h e s e  i n d i v i d u a l s  and c a r r y  t h e s e  i n d i v i d u a l s  i n t o  LZ D o t t i e  
f o r  i n t e r r o g a t i o n .  While my a i r c r a f t  was g e t t i n g  r e f u e l e d ,  
General  KOSTER a r r i v e d .  

Q Before  we g e t  o n t o  t h a t ,  l e t  me ask a couple  of 
o t h e r  q u e s t i o n s  p e r t a i n i n g  t o  t h i s  column. 

A .  Y e s ,  s i r .  

Q Where d i d  t h e s e  people  come from? 

A.  I assume they  came from My Lai  ( 4 ) .  I c a l l e d  
Colonel  BARKER and asked i f  t h i s  column had been sc reened  
b e f o r e  it depa r t ed  My La i  ( 4 )  . H e  a s su red  me t h a t  it had 
been sc reened .  However, I could s e e  some i n d i v i d u a l s  f e e d i n g  
i n t o  t h e  column from t h e  r i c e  paddies  f u r t h e r  t o  t h e  sou thwes t  
dh ich  was i n  e f f e c t  o u t s i d e  o u r  a r e a  of  o p e r a t i o n s  s o  t hey  
d i d  n o t  a l l  come from My L a i  ( 4 )  . I was aware of t h i s .  

& What was t h e  normal procedure  w i t h i n  t h e  b r i g a d e
f o r  hand l ing  such groups of  c i v i l i a n s ?  
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A. The normal procedure was t h a t  t h e  c i v i l i a n  who 
was n o t  a t tempt ing  t o  evade them, he was permi t ted  t o ,  unless  
we had some reason f o r  holding any l a r g e  bodies  f o r  i n t e r r u -
ga t ion ,  they were permi t ted  t o  move o r d e r l y  out  of t h e  a rea .  

Q So then  a f t e r  you picked up t h e s e  two i n d i v i d u a l s ,  
and t h e  gunship,  t h e  LOH, had segregated  them, you re turned  
with them t o  Task Force Dot t ie?  

A. F i r e  Support Base Dot t i e .  

Q F i r e  Support Base Dot t i e  and turned  them i n  f o r  
i n t e r r o g a t i o n ?  

A. Yes, sir.  

Q A l l  r i g h t ,  proceed with your s t o r y .  

A.  General KOSTER a r r i v e d  i n  t h e  a r e a  and asked me 
about t h e  opera t ion  and I repor ted  t o  him a t  t h a t  time t h a t  
Colonel BARKER w a s  r e p o r t i n g  approximately 30 VC K I A  i n  t h e  
a rea .  I informed General KOSTER t h a t  I had picked up the  
two VC suspec t s  with whom I hoped t o  e s t a b l i s h  t h e  i d e n t i t y  
of t h e  48th Local Force Ba t t a l ion .  General Koster asked me 
t o  t r y  t o  g e t  some word on t h i s  immediately, and I s e n t  
a s t a f f  o f f i c e r  from Colonel BARKER'S headquar ters  from 
the  he l ipad  down t o  the  i n t e r r o g a t i o n  t e n t  t o  s e e  i f  he 
could exped i t e  any information from t h e s e  two ind iv idua i s .  
A t  t h e  same time, General KOSTER asked me about c i v i l i a n  
c a s u a l t i e s  i n  t h e  a rea .  I s a i d  I had no r e p o r t s  a t  t h a t  
time from Colonel BARKER, however, I had observed what I 
be l ieved t o  be s i x  t o  e i g h t  dead i n  t h e  a r e a  t h a t  might be 
c l a s s i f i e d  a s  c i v i l i a n .  I had observed two groups of dead. 
There is a t r a i l  coming ou t  of My Lai  ( 4 )  running into--

Q . ( In te rpos ing)  We' l l  s t o p  here .  Two th ings .  I 
would l i k e  t h i s  map en te red  as  an e x h i b i t .  

RCDR : Y e s ,  sir. This map w i l l  be en te red  a s  Exhib i t  
MAP-1. 

(Enlarged s c a l e  map of t h e  My Lai  opera t iona l  
a r e a  t o  inc lude  Quang Ngai City and Landing Zone Dot t ie  is  
entered  i n t o  evidence and marked as  Exh ib i t  MAP-1.) 

10: I would l i k e  t h e  record  t o  r e f l e c t  t h a t  you, 
Colonel HENDERSON, pointed out  t h e s e  p a r t i c u l a r  t h i n g s ,  
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your a c t i v i t i e s  i n  t h e  b a t t l e  a s  you s a w  i t ,  on t h i s  l a r g e  
s c a l e  map which w e ' l l  mark a s  E x h i b i t  MAP-1. Because of 
i t s  s i z e ,  w e  w i l l  have t h i s  reproduced i n  photographic  form. 

Now a t  t h i s  ~ o i n t  I would l i k e  you,  on t h e  map, t o  
p o i n t  o u t  your  a c t i v i t i e s  w i t h i n  t h e  b a t t l e  a r e a  and then  
subsequent  t o  t h i s  p a r t i c u l a r  i n t e r v i e w ,  I would l i k e  you 
t o  make a s k e t c h  t o  e n t e r  i n t o  t h e  record .  

A.  My a c t i o n s  i n  t h e  a r e a - - t h a t  morning I f lew up 
from Duc Pho coming up a long  t h e  c o a s t .  I w a s  l a t e  i n  g e t t i n g  
away from Duc Pho because of a problem w i t h  my h e l i c o p t e r ,  
and they  had t o  t r a n s f e r  t h e  conso le  ove r  i n t o  ano the r  s h i p .  
So as a consequence I g o t  i n t o  t h e  o b j e c t i v e  a r e a  a f t e r  t h e  
a r t i l l e r y  p r e p  and a f t e r  t h e  C Company CA. I w a s  approximately 
20 minutes ,  I would e s t i m a t e ,  l a te  g e t t i n g  i n t o  t h e  a r e a .  I 
came up t h e  c o a s t l i n e  heading no r th  ( i n d i c a t i n g )  beyond 
t h e  o b j e c t i v e  l i s t e d  two on h e r e ,  t h e  P i n k v i l l e  a r e a ,  and 
t h e n  headed wes t  i n t o  t h e  o b j e c t i v e  a r e a .  A s  I s t a r t e d  
down towards My L a i  ( 4 ) ,  t h e  o b j e c t i v e  a r e a ,  a gunship 
approximately  500 me te r s ,  o r  a p a i r  o f  gunships approximately  
500  meters  t o  t h e  no r th  o f  My Lai  were o r b i t i n g  and dropping 
smoke. My p i l o t ,  my command p i l o t ,  informed me t h a t  t h e s e  
two gunships  had k i l l e d  two uniformed enemy and were having 
d i f f i c u l t y  g e t t i n g  t r o o p s  o v e r  t o  s e c u r e  t h e  weapons t h e  
i n d i v i d u a l s  had. I asked my command p i l o t  t o  g e t  i n t o  t h e  
f l i g h t  fo rmat ion  o f  t h e  gunships  and l e t ' s  go down and t a k e  
a c l o s e  look.  I had r e p o r t s  t h a t  t h e  48th Loca l  Force  Bat- 
t a l i o n  had been i n f i l t r a t e d  wi th  NVA, and I w a s  cu r ious  
whether t h e s e  uniformed enemy were NVA. I went down on t h e  
ground--

Q . ( I n t e r p o s i n g )  L e t  me s t o p  you. How would you 
d i s t i n g u i s h  between an  NVA and a VC t h a t  might be long  t o  
t h e  48th Loca l  Force B a t t a l i o n ?  

A. P r i m a r i l y ,  t h e  48th Local  Force B a t t a l i o n  wore 
U . S .  equipment. They had U.S. packs ,  U.S. web g e a r ,  where 
t h e  VC had--or t h e  NVA had a d i f f e r e n t  t y p e  o f  equipment. 

Q. With r e s p e c t  t o  t h e i r  uniforms? 

A.'  The 48 th  Local  Force  B a t t a l i o n ,  p r i m a r i l y ,  when 
i n  uniform wore a green  f a t i g u e  uniform s i m i l a r  t o  t h e  U.S. 
and ARVN. Whereas . t he  NVA t h a t  w e  had observed up t o  t h i s  
t i m e  were normal ly  i n  khaki  uniforms.  I went down and o r -  
b i t e d  over  t h e s e  bod ie s  and they  were i n  green f a t i gue - type  
uniforms w i t h  web g e a r ,  packs ,  and two weapons. I could n o t  
i d e n t i f y  them excep t  a s  c a r b i n e s  o r  r i f l e s .  I remained i n  
o r b i t  t h e r e  f o r  some 1 0  minutes  communicating w i t h  Colonel  
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BARKER t o  exped i t e  g e t t i n g  a f i r e  team ou t  t o  recover  these  
weapons. I re l eased  t h e  gunships and l e t  them go about 
t h e i r  screening  mission. I remained i n  t h i s  o r b i t  u n t i l  
a  smal l  i n f a n t r y  element were some 100 t o  150 meters away 
and had v i s u a l  observa t ion  on t h e  p o i n t .  I depar ted  then--

Q- ( ~ n t e r p o s i n g )  What element would t h i s  have been? 

A. This  would have been an element from C Company. 
which element I ho n o t  know. I then  flew down over  My Lai  
( 4 )  v i l l a g e  ( i n d i c a t i n g )  and a t  t h e  southern  end of t h e  v i l -
l age ,  of looking i n t o  t h e  v i l l a g e ,  I d i d  no t  observe any 
f i g h t i n g  going on. I saw t roops  moving on t h e  o u t s k i r t s  of 
the  v i l l a g e  on both t h e  nor th  s i d e  and t h e  south s i d e  of t h e  
v i l l a g e  and one o r  two t roops  wi th in  t h e  v i l l a g e .  A s  I 
flew--

Q . ( ~ n t e r p o s i n g )  Le t  me i n t e r p o s e  f o r  j u s t  one 
moment. Exact ly ,  t o  t h e  b e s t  of your r e c o l l e c t i o n ,  what 
time of day was t h a t  when you were over  t h e  v i l l a g e ?  

A. I would say i t  was approximately 0800 i n  t h e  
morning. 0800 t o  0815 would be as  c l o s e  a s  I can es t ima te  
a t  t h i s  time. 

Q What a l t i t u d e  over  t h e  ground were you f l y i n g  a t ?  

A. My normal a l t i t u d e  was 1,500 f e e t .  But because I 
had gone down t o  cover t h e s e  two enemy dead, I had gone 
down t o  100 o r  200 f e e t .  As  we moved south a f t e r  d iscont in-
uing t h i s  mission covering t h e s e  two enemy dead, gaining 
a l t i t u d e ,  I would es t ima te  we went over  t h e  v i l l a g e  a t  approxi-
mately 500 f e e t .  I was a t  such an a l t i t u d e  t h a t  I could 
i d e n t i f y  on t h e  t r a i l  approximately 150 meters t o  t h e  south--

Q- ( In te rpos ing)  Would you p o i n t  t h i s  o u t  on t h e  
map again p lease?  

A. Along t h i s  t r a i l  h e r e  ( i n d i c a t i n g )  . 
(2 May I say t h a t  i s  n o t  t h e  v i l l a g e  My Lai  ( 4 )  . I t  
i s  t o  the .  northwest t h e r e .  

A .  This  must be t h e  t r a i l  coming ou t  of t h e  v i l l a g e  
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( i n d i c a t i n g ) .  Approximately 150 meters  sou th  o f  t h e  v i l l a g e  
on t h e  t r a i l  I observed l y i n g  i n  t h e  road a man, womanrkand 
I b e l i e v e ,  one c h i l d ,  and a w a t e r  b u f f a l o ,  dead.  The way t h e i r  
bodies  were l y i n g ,  i t  appeared t o  me t h a t  t hey  had been h i t  
by a r t i l l e r y  f i r e .  They were n o t  a c l o s e  c l u s t e r  o f  bod ie s .  
Maybe ano the r  150 me te r s ,  t o  t h e  sou th  of t h a t  a t  t h e  t r a i l  
j unc t ion  l e a d i n g  o u t  o f  t h e  v i l l a g e  a t  road 521 l y i n g  a t  t h e  
s i d e  of t h e  bank on t h e  sou th  s i d e  of t h e  road i n  a s o r t  o f  
a r a v i n e ,  were a n o t h e r  woman and two m i l i t a r y - a g e  males also 
dead and a l s o  s e p a r a t e d .  

Q- Could you a t  an e l e v a t i o n  of 500 f e e t  know t h a t  
t hey  w e r e  m i l i t a ry -age  males? 

A. Perhaps n o t  a t  my f i r s t  view excep t  t h a t  i t  appeared 
a l s o  t h a t  t h e r e  were packs on t h e  ground o r  some equipment 
on t h e  ground and I asked t h e  p i l o t  i f  he could  l a n d  a t  
t h i s  p o i n t .  W e  a t t empted  t o  l and  a t  t h i s  p o i n t  and wh i l e  
w e  w e r e  o r b i t i n g ,  I a g a i n  observed t h i s  e a r l i e r  i n c i d e n t  
I j u s t  r e p o r t e d ,  t h e  man, woman, and one c h i l d ,  and t h e  
w a t e r  b u f f a l o  a t  a c l o s e  e l e v a t i o n .  I ' m  n o t  c e r t a i n  how 
h igh  I w a s ,  b u t  somewhere around a 1 0 0  o r  150 f e e t .  My 
p i l o t ,  though,  a t t empted  t o  l a n d  nea r  t h i s  second i n c i d e n t  
I r e p o r t e d ,  and he  could no t  l a n d  because of  t h e  bushes 
and t r e e s  i n  t h e  a r e a  and t h e  e l e v a t i o n  of t h e  s l o p e ,  and 
a l s o  t h e  danger  o f  t h e  very wooded, h i l l y  a r e a  j u s t  t o  sou th  
o f  us t h e r e  and any enemy i n  t h a t  a r e a  could  have thrown 
a hand grenade o n t o  o u r  chopper. A s  a r e s u l t  I n o t i f i e d  . 

Colonel  BARKER t o  send ano the r  e lement  over  i n t o  t h a t  area 
and t a k e  a look  a t  t h o s e  bodies  and s e e  i f  t h e y  had any 
m i l i t a r y  g e a r  o r  i f  t h e y  had any maps o r  o t h e r  i n t e l l i g e n c e  
in format ion  on them. A s  soon as I d i scove red  I could n o t  
l a n d  t h e r e - - I ' d  l i k e  t o  c o r r e c t  something h e r e .  I ' v e  jumped 
around a l i t t l e  b i t .  Following my observ ing  t h e  two enemy 
dead, I observed t h e  CA of  Company B. 

Q- 'Did you f l y  over  t o  t h e  a r e a  of  t h e  CA o f  Com- 
pany B ,  o r  d i d  you observe it from t h e  area of My L a i  ( 4 ) ?  

A. I b e l i e v e  I merely observed it  from t h e  a r e a  of  
My La i  ( 4 ) .  I do n o t  r e c a l l  having gone o v e r  t h e r e  t o  s e e  
t h e i r  CAI b u t  I do r e c a l l  going up t h e r e ,  g a i n i n g  a l t i t u d e ,  
s o  I could observe  t h i s  CA. I b e l i e v e  t h a t  I went up t h e n  
and observed t h i s  CA from o v e r  My La i  ( 4 )  and t h e n  came back 
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down and a t  t h a t  t ime observed what I assumed t o  be c i v i l i a n  
bodies t o  t h e  south of My Lai  ( 4 )  following which I went down 
t h e  column and picked up t h e  two VC suspec t s  t h a t  I r e l a t e d  
a moment ago. And, a s  I mentioned a l s o ,  t h a t  t h i s ,  column, 
t h e  t a i l  of it ( i n d i c a t i n g )  extended f o r  about 1,200 meters ,  
a very o rde r ly  formation of c i v i l i a n s  moving o u t  of t h e  a rea .  
There was no running, moving a t  a very f a s t  pace,  a f a s t  walk, 
no running and t h e r e  appeared t o  be no wounded i n  t h e  group 
t h a t  I observed. A s  I s t a t e d  I took t h e s e  two i n d i v i d u a l s  
i n t o  F i r e  Support  Base Dot t i e  and t a l k e d  t o  General KOSTER. 
General KOSTER asked me about how many c i v i l i a n s  had been 
k i l l e d ,  and I repor ted  t o  him t h a t  I had observed what might 
be termed--that I d i d  n o t  have a count--that I had observed 
f i v e  t o  seven o r  s i x  t o  e i g h t  c i v i l i a n s  k i l l e d  and it appeared 
t o  me a s  a r e s u l t  of e i t h e r  a r t i l l e r y  o r  gunship f i r e .  

Q- When you re tu rned  t o  LZ Dot t i e ,  d i d  you have an 
oppor tuni ty  t o  check i n  with t h e  CP t h e r e  be fo re  you saw 
General KOSTER? 

A. I do no t  b e l i e v e  I did .  It seems t o  me t h a t  I 
c a l l e d  t h e  CP I w a s  coming i n  t o  r e f u e l  my s h i p ,  and t h a t  
I had t h e s e  two p r i soners  and t o  come up and p ick  them up. 
And as  I r e c a l l  t h e  M I  agent  came up and took t h e  p r i s o n e r s  
from me a t  t h a t  p o i n t .  While I was being r e f u e l e d ,  General 
KOSTER landed a t  F i r e  Support Base Dot t ie .  A t  t h a t  time 
I got  o u t  of my chopper, and went over  away from t h e  no i se  
of the  choppers,  t o  speak t o  him. 

Q e  
 Did General KOSTER i s s u e  any i n s t r u c t i o n  t o  you a t  
t h a t  p a r t i c u l a r  p o i n t  of  time? 

A. A t  t h a t  t ime, General KOSTER, f i r s t  of a l l  i n d i c a t e d  
an i n t e r e s t  i n  t h e s e  two VC suspec t s  and wanted t o  know how 
long i t  would be before  w e  could confirm whether they  were VC 
o r  not .  I s e n t  a s t a f f  o f f i c e r  down immediately t o  f i n d  o u t .  
While t h e  s t a f f  o f f i c e r  was gone General KOSTER asked me how 
many c i v i l i a n s  had been k i l l e d  i n  t h e  a r e a .  I ' m  under t h e  
impression t h a t  General KOSTER had flown over  t h e  a r e a  a t  
2 , 0 0 0  f e e t  which was h i s  normal a l t i t u d e  and came back t o  
F i r e  Support Base Dot t ie .  I could be wrong on t h i s ,  I ' m  not  
p o s i t i v e  of it. I informed h i m  t h a t  t h e s e  s i x  t o  e i g h t  
c i v i l i a n s  had apparent ly  been k i l l e d ,  and he s a i d ,  

APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

" f i n d  o u t  how t h e y ' d  been k i l l e d , "  o r  "look i n t o  how they  
had been k i l l e d , "  something l i k e  t h i s .  A t  about t h i s  t i m e  
t h e  s t a f f  o f f i c e r  from Task Force Barker r e t u r n e d  w i t h  a 
r e p o r t  t h a t  t h e  two VC s u s p e c t s  t h a t  I had p icked  up were 
r e a l l y  p a r t  of t h e  Quang Ngai Popular  Force .  Tha t  t h e s e  
two i n d i v i d u a l s  had r e p o r t e d  t h a t  t hey  had been h e l d  p r i s o n e r  
i n  t h i s  v i l l a g e  of My Lai  ( 4 )  f o r  30 days o r  approximately  
one month; t h a t  when t h e  C Company a s s a u l t  had commenced 
t h a t  morning an e l d e r  i n  t h e  v i l l a g e  had c u t  them l o o s e  
and they  were e scap ing  back toward Quang Ngai. I had t h e s e  
p r i s o n e r s  t u r n e d  over  t o  t h e  Son Tinh D i s t r i c t  c h i e f  and 
about 2 o r  3 days l a t e r  t h i s  s t o r y  was v e r i f i e d  t h a t  t h e s e  
i n d i v i d u a l s  were members of h i s  PF/RF f o r c e ,  and t h a t  t h e y  
had been h e l d  p r i s o n e r  i n  My La i  ( 4 ) .  

Q A t  t h e  t ime you were t a l k i n g  t o  General  KOSTER 
were you aware of  any a d d i t i o n a l  c i v i l i a n s  t h a t  might have 
been k i l l e d ?  

A. No, s i r .  

Q And t o  your  knowledge, a t  t h a t  p o i n t  of  t ime ,  and 
I would l i k e  t o  v e r i f y  t h e  t i m e  t h a t  you t a l k e d  t o  him, some-
where between f i v e  t o  seven o r  s i x  t o  e i g h t  c i v i l i a n s  t o  your  
knowledge had been k i l l e d ?  

A .  Y e s ,  s ir .  This  was approximately 0 9 0 0  t o  0930 
i n  t h e  morning. 

Q How long  d i d  t h a t  conversa t ion  l a s t ?  

A. Not more than  1 0  o r  15 minutes d i d  we meet t h e r e  
on t h e  ground. 

Q Did General  KOSTER s t a y  on a t  LZ D o t t i e  o r  what 
t r a n s p i r e d  then?  

A. General  KOSTER depa r t ed  and I d o n ' t  know where he  
depa r t ed  f o r .  I depa r t ed  a lmost  s imul taneous ly  back f o r  
t h e  o b j e c t i v e  a r e a .  

I! 

Q At any t i m e  du r ing  your f l i g h t  d i d  you f l y  over  t h e  
a r e a  where t h e  a r t i l l e r y  p rep  was made, and t h e  gunships had 
been working t o  suppor t  t h e  combat a s s a u l t ?  
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A. Y e s ,  s ir .  

Q And you saw no bodies i n  t h i s  a rea?  

A. I d i d  not .  

Q I say ,  d i d  you s e e  any bodies  i n  t h i s  a rea?  

A. C i v i l i a n  bodies? 

Q C i v i l i a n  bodies .  

A. No, sir. I d i d  not  s e e  any c i v i l i a n  bodies  o t h e r  
than t h e  f i v e ,  s i x  t o  eight--I  b e l i e v e  I s t a t e d  s i x  t o  e ight - -
t h a t  I observed t o  t h e  south s i d e  of My Lai ( 4 ) .  Those s i x  
t o  e i g h t  bodies  and t h e  two VC t o  t h e  nor th  of My Lai  ( 4 )  
were t h e  only bodies  of any type  t h a t  I saw i n  t h a t  e n t i r e  
a rea .  

Q* Would you exp la in  your a c t i v i t i e s  subsequent t o  
your t a l k  wi th  General KOSTER? 

A. I do no t  r e c a l l  what r o u t e  I took,  b u t  a t  no t ime 
a f t e r  t h i s  do I r e c a l l  going down f o r  any low looks over t h e  
area.  I be l ieved t h a t  I maintained my normal opera t ing  a l t i -
tude of 1,500 f e e t .  I flew over  t h e  e n t i r e  a r e a  not ing  B/4/3's 
d i s p o s i t i o n  and A/3/1 p o s i t i o n  ( i n d i c a t i n g )  and observed move-
ment of C Company beyond t h e  v i l l a g e .  A t  1100 hours t h a t  
morning, and I do no t  r e c a l l  what t r a n s p i r e d  from the  time I 
departed D o t t i e  except  t o  go back over  t h e  a rea ,  b u t  a t  1100 
hours t h a t  morning I had an appointment wi th  Colonel TOAN, t h e  
CG of t h e  2d ARVN Divis ion,  i n  Quang Ngai C i t y ,  and I r e c a l l  
a r r i v i n g  t h e r e  5 o r  10 minutes be fo re  1100 t o  pay a  courtesy 
c a l l  on him which I had arranged t h e  day previous ly  a s  t h e  new 
brigade commander, and a l s o  t o  inform him of our  opera t ion  i n  
t h i s  a rea .  This  opera t ion  had no t  been coordina ted  w i t h  any 
Vietnamese. The A 0  ex tens ion  had been handled wi th  t h e  U.S. 
advisors  wi th  t h e  2d ARVN Divis ion and k e p t  very hush hush. 

Q.' Who was t h e  U.S. adv i so r  t o  t h e  2d ARVN Division? 
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A. I do n o t  r e c a l l .  

10: (Speaking t o  t h e  members) We must o b t a i n  t h i s  
f o r  t h e  r eco rd .  

Proceed w i t h  your  d i s c u s s i o n .  

A. Following t h i s  v i s i t  w i t h  General  TOAN which 
I do n o t  r e c a l l  how long  it l a s t e d ,  b u t  I do n o t  b e l i e v e  
it l a s t e d  o v e r  20 minutes .  I b e l i e v e  I r e t u r n e d  t o  Duc 
Pho and had lunch a t  Duc Pho. That  a f t e rnoon  I was back 
i n  t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  and a l s o  v i s i t e d  wi th  my 4 / 3  b a t t a l i o n  
CP,  which w a s  a t  F i r e  Support  Base Sue, which was up t o  
t h e  nor thwes t  o f  LZ Barker  ( i n d i c a t i n g )  a t  about  t h i s  l o c a t i o n ,  
about 5 k i l o m e t e r s  t o  t h e  nor thwes t  of F i r e  Support  B a s e  
D o t t i e .  I spoke t o  Colonel  BARKER on t h e  ground a t  l e a s t  
tw ice  a t  F i r e  Support  Base D o t t i e  on t h e  a f t e rnoon  o f  16 
March. Our d i s c u s s i o n  c e n t e r e d  n o t  on ly  on t h e  ongoing 
o p e r a t i o n ,  b u t  a l s o  on f u t u r e  p l a n s .  I cannot  r e c a l l  any 
t h i n g  s p e c i f i c a l l y  coming o u t  of t h i s  a l though I d i d  g e t  from 
him a t  sometime du r ing  t h i s  s t a g e  that - -and I do n o t  r e c a l l  t h e  
number, e x c e p t  t h a t  it seemed abnormally high--12 t o  14 c i v i l -
i a n s  had been k i l l e d .  A t  t h a t  time--and he w a s  u n c e r t a i n  a s  t o  
how they  had been k i l l e d ,  and I asked him, o r  I d i r e c t e d  him, 
t o  g e t  m e  a count  by body--by m a l e ,  female,  woman, o r  ch i ld - -
and e x a c t l y  how t h e y ' d  been k i l l ed- -by  sma l l  a r m s  f i r e ,  
by g u n f i r e ,  o r  by a i r ,  i f  he  cou ld ,  by gunships--we had 
no a i r  i n  t h i s  ope ra t ion .  

Q m  Did h e  p rov ide  such a count ,  t o  you? 

A. H e  d i d  t h e  n e x t  day.  When I g o t  back t o  my home, 
Duc Pho, t h a t  n i g h t - - t h a t  evening ,  and I ' m .  n o t  s u r e  on my . 

r e t u r n  where I went,  b u t  I probably s topped ,  I would assume 
my b a t t a l i o n s  a s  I went sou th .  I t h i n k  I g o t  i n  around 
1700--I mean 1900 t h a t  evening--

Q *  ( ~ n t e r p o s i n g )What day i s  t h i s ?  

A. Thi s  w a s  on t h e  16th, t h e  same day a s  t h e  o p e r a t i o n .  

Q Same day.  H e  provided you t h a t  i n fo rma t ion  on t h e  
same day? 
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A .  H e  provided m e  w i th  a f i g u r e  of  12 t o  1 4 ,  a s  I 
r e c a l l  r i g h t  now. I t  was something t h a t  c e r t a i n l y  i r r i t a t e d  
t h e  h e l l  o u t  of me a t  t h e  t i m e .  I t o l d  him I wanted a 
f u l l  e x p l a n a t i o n  of how t h e  i n d i v i d u a l s  had been k i l l e d .  I 
wanted t o  know i f  they  had been k i l l e d  by a r t i l l e r y ,  gunsh ips ,  
o r  smal l  arms f i r e .  Sometime l a t e r  i n  t h e  evening  a f t e r  1900, 
I r e c a l l - - I  t h i n k  I r e c a l l  having a r r i v e d  back a t  my base  j u s t  
about dark--I  had a t e lephone  c a l l  from Colonel  BARKER which 
i n c r e a s e d  t h e  r e p o r t  t o  20  c i v i l i a n s  k i l l e d .  H i s  o r a l  r e p o r t  
was t h a t  t hey  had a l l  been k i l l e d  by a r t i l l e r y  and by gunsh ips ,  
b u t  h e  d i d  n o t  have a b reakout  of m a l e ,  female ,  and c h i l d r e n .  

Q Did h e  e v e r  p rov ide  you wi th  t h e  d e t a i l e d  
in fo rma t ion  which you i n d i c a t e d  you had asked f o r ?  

A .  The nex t  morning. This  i s  s t i l l  t h e  1 6 t h  t h a t  I ' m  
t a l k i n g  about .  

Q. H e  gave you a p re l imina ry  repo ' r t ?  

A. H e  gave m e  a p r e l i m i n a r y  r e p o r t  which I c a l l e d  t o  
General  KOSTER t h a t  n i g h t  a t  d i v i s i o n  h e a d q u a r t e r s .  

Q Was t h i s  i nc luded  i n  your  SITREP? 

A. I do no t  r e c a l l .  I do n o t  know. 

Q Was t h i s  normal w i t h i n  your  b r i g a d e  t o  r e p o r t
c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  a s  w e l l  as m i l i t a r y  c a s u a l t i e s ?  

A .  I would on ly  guess  t h a t  i t  w a s  normal. I d i d  n o t  
s e e  t h e  SITRGP as i t  went o u t .  I d i d  have a f i l e  copy which 
I always b r i e f e d  myself on every  morning, what we had s e n t  o u t  
and what had come i n  d u r i n g  t h e  n i g h t .  But I cannot  r e c a l l  
whether I e v e r  s a w  any f i g u r e s  showing t h e s e  20  c i v i l i a n s  
k i l l e d  e v e r  going o u t  i n  one of o u r  s i t u a t i o n  r e p o r t s .  

Q Who prepared  your  SITREP ' s ?  

A .  It was prepared  by my duty  o f f i c e r  i n  t h e  TOC. 

Q What s t a f f  s e c t i o n  would h e  be long  t o ?  
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A .  The G3 section--my S3 s e c t i o n  and my S2 s e c t i o n  
j o i n t l y  p repared  t h e s e  du r ing  t h e  n i g h t  o r  e a r l y  evening.  

Q Who had t h e  a u t h o r i t y  t o  approve a SITREP going 
o u t ?  

A. My S3, Major MCKNIGHT. 

Q. p l e a s e  proceed wi th  your  s t o r y .  

A. When I informed General  KOSTER o f  t h i s  number of 
c i v i l i a n s  t h a t  had been k i l l e d ,  he  evidenced cons ide rab le  s u r -
p r i s e  and shock a t  t h e  number a s  had I. I t o l d  him t h a t  I 
had d i r e c t e d  Colonel  Barker  t o  look i n t o  t h i s  m a t t e r  and t o  
g ive  me a b reakout  on how t h e s e  people had been k i l l e d .  And 
General KOSTER s a i d ,  "I want t o  know t h a t  t o o . "  I t h e n  c a l l e d  
Colonel  BARKER back a t  h i s  headqua r t e r s  a t  F i r e  Support  Base 
D o t t i e  t h a t  evening,  and a l though I had a l r e a d y  d i r e c t e d  him 
t o  do it I wanted him t o  be  aware of  General  KOSTER's p e r s o n a l  
concern and i n t e r e s t  i n  t h i s  a l s o .  

Q • A t  t h a t  t i m e  you were e v i d e n t l y  t a l k i n g  about  t h e  
evening of t h e  1 6 t h ?  

A. Yes, sir. 

Q And you t a l k e d  t o  General  KOSTER. Did he  d i r e c t  
you t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n ?  

A 9 .  No, s ir .  

Q I wish you would r e p e a t ,  t o  t h e  b e s t  o f  your  know-
ledge ,  what i n s t r u c t i o n s  h e  gave you a t  t h a t  t ime .  

A .  To t h e  b e s t  of  my knowledge, I informed General  
KOSTER o f  t h i s  and t h a t  I was having Colonel  BARKER p repa re  
a b reakout  on t h e s e  dea ths  accord ing  t o  male,  female ,  c h i l -
dren and a l s o  a s  t o  whether  t h e y  had been k i l l e d  by smal l  arms 
f i r e ,  a r t i l l e r y  o r  gunship,  o r ,  i f  unknown, t h e n  unknown. To 
the b e s t  of my knowledge General  KOSTER s a i d ,  "And I want t o  
know t h a t  i n fo rma t ion  a l s o . "  There were no i n s t r u c t i o n s  t o  
i n v e s t i g a t e  it. He w a s  very unhappy t h a t  he--General KOSTER 
was very unhappy, a s  was I ,  ove r  t h i s  abnormally h igh  number of  
c i v i l i a n s  having been r e p o r t e d l y  k i l l e d .  But t h e r e  were no 
f u r t h e r  i n s t r u c t i o n s  from General  KOSTER t o  t h e  b e s t  of my 
knowledge. 
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Q- I wish you would proceed wi th  your s t o r y ,  your 
checking of  t h i s ,  and a l s o  your  r e p o r t  t o  General  KOSTER. 

A. S q . t h e  nex t  morning t h e n ,  on 17 March, I went 
up t o  F i r e  Support  Base D o t t i e  and a t  t h i s  p o i n t  almost 
immediately upon a r r i v a l ,  I m e t  Major WATKE and t a l k e d  t o  M r .  
THOMPSON, Warrant O f f i c e r  THOMPSON. And a t  t h a t  t i m e  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON r e l a t e d  t o  m e  t h e  s t o r y  t h a t  I reviewed he re  
a few moments e a r l i e r ,  a t  which t ime I went o u t  and saw 
~ ~ ~ 1 N A - - C a p t a i nMEDINA, Capta in  MICHLES. A t  t h a t  time--
and it i s  n o t  c l e a r  i n  my mind who I gave t h e  d i r e c t i v e  
t o .  One thought  i s  I gave it t o  Capta in  MEDINA and re-
i n f o r c e d  it t o  BARKER. I ' m  n o t  c e r t a i n .  But o f  my own 
concern o v e r  t h i s  r e p o r t  from Warrant O f f i c e r  THOMPSON--
I do n o t  b e l i e v e  I gave i t  t o  MEDINA; I b e l i e v e  I gave it 
t o  BARKER. I d i r e c t e d  Colonel BARKER t o  sweep a company 
back through t h i s  a r ea .  A t  t h i s  t i m e  bo th  companies had 
moved i n t o - - j u s t  w e s t  of t h e  My Lai  (1) a r e a  and had l aage red  
ove rn igh t  i n  t h i s  a r e a  ( i n d i c a t i n g )  . A f t e r  t a l k i n g  t o  MEDINA 
I f lew back t o  LZ Dot t ie  and d i r e c t e d  L ieu tenan t  Colonel  
BARKER t o  sweep a company back through t h i s  o p e r a t i o n a l  
area ( i n d i c a t i n g )  . 
Q Did you s p e c i f y  t h e  company? 

A. I do n o t  know i f  I s p e c i f i e d  t h e  company or  i f  i n  
our  conve r sa t ion ,  5 Company came o u t  o f  it. There were s e v e r a l  
t h i n g s  on my mind about t h i s  o p e r a t i o n .  One w a s  t h e  r e p o r t  I 
had from Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I w a s  s t i l l  concerned about 
t h i s  r e p o r t  a l though t h e  a l l e g e d  s h o o t i n g  of t h e  woman by Capta in  
MEDINA w a s  c e r t a i n l y  e x p l a i n a b l e  and p l a u s i b l e ,  and even though 
how much w e  h a t e  t o  admit i t ,  it would have been accep tab le  t o  
m e  a s  an act t h a t  could be r a t i o n a l i z e d .  I w a s  a l so  s u s p i c i o u s  
of  t h e  body count .  

.,
Q. What body count? 

A. The body count  of  a 128 VC k i l l e d  du r ing  t h i s  oper-
a t i o n .  

Q What t i m e  d i d  you o b t a i n  t h a t  f i g u r e ?  

A .  S i r ,  I o b t a i n e d  t h i s  f i g u r e  of  128 l a t e  t h a t  
evening.  
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Q A r e  you r e f e r r i n g  t o  t h e  evening o f  t h e  16 th?  

A. The evening  of  t h e  1 6 t h ,  y e s ,  sir.  

Q. Okay. 

A. I a l s o  wanted more in format ion  r e g a r d i n g  t h e s e  
a l l e g e d  20 c i v i l i a n s  t h a t  had been k i l l e d .  Now, t h e s e  w e r e  
t h e  reasons  that - -of  why I d i r e c t e d  BARKER t o  send a company 
back through t h i s  a r e a .  And I b e l i e v e  i n  ou r  d i s c u s s i o n  
Colonel  BARKER claimed t h a t  s i n c e  C Company knew where t h e  
bod ie s  were,  it would be  b e t t e r  i f  t hey  went through t h e  a r e a .  
And I ' m  c o n f i d e n t  t h a t  I concurred i n  t h i s  p l a n .  Although I 
do r e c a l l  t h a t  Colonel  BARKER d i d  n o t  want t o  send  C Company 
back through t h e  a r e a ,  ma in t a in ing  t h a t  h e  d i d  n o t  t h i n k  it 
was good t o  s u b j e c t  t r o o p s  going back through t h e  a r e a  as t h e  
VC had an o p p o r t u n i t y  t o  p l a n t  booby t r a p s  i n  t h e  a r e a ,  which 
was a t a c t i c  o f  t h e i r s .  But I f e l t  c o n f i d e n t  t h a t  I t o l d  him 
I wanted t o  p u t  t h i s  Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S a l l e g a t i o n s  
t o  bed once and f o r  a l l ,  and t h a t  I wanted t h i s  done. I d o n ' t  
b e l i e v e  I accused him of having a f a l s e  body coun t ,  b u t  I d i d  
i n f e r  t o  him t h a t  p o s s i b l y  two p l a toons  may have over lapped  
i n  t h e i r  movement through t h i s  a r e a  and counted t h e  same bod ie s  
tw ice .  So I wanted t h i s  body count  r e e s t a b l i s h e d  and t h e s e  
2 0  c i v i l i a n  dead r e v e r i f i e d  a s  t o  how they  had been k i l l e d .  
H e  gave m e  a c a r d  t h a t  morning. When I a r r i v e d  up t h e r e  h e  
gave me a 3-by-5 c a r d ,  Colonel  BARKER d i d ,  which 
s t a t e d  how t h e s e  20  c i v i l i a n s  had been k i l l e d  and t h e  
breakout  of men, women, and c h i l d r e n .  

Q Do you know what happened t o  t h a t  ca rd?  

A. I gave t h a t  c a r d  t o  General  XOSTER. 

Q To General  KOSTER? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q A t  a subsequent  d a t e ?  

A. Yes, sir.  

Q Did t h i s  c a r d  i n d i c a t e  by coo rd ina t e s  where 
t hey  were k i l l e d ?  
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A *  N O ,  sir.  

Q. How they  were k i l l e d ?  

A. No, sir--how they  were k i l l e d ,  y e s ,  s i r ,  b u t  n o t  
by c o o r d i n a t e s .  

Q But n o t  by l o c a t i o n ?  

A. No, s ir .  

Q But whether t hey  w e r e  men, women, o r  c h i l d r e n ?  

A. Y e s ,  sir.  

Q And how they  were k i l l e d ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q To your  r e c o l l e c t i o n ,  how many were k i l l e d  by
sma l l  arms? 

A. There were none on t h e r e  k i l l e d  by sma l l  arms. 
They a l l  i n f e r r e d  t h a t  t hey  were k i l l e d  by a r t i l l e r y  and 
gunships .  

Q. You accepted  t h i s  3-by-5 c a r d  t h e n  as 
t h e  answer t o  t h e  d e t a i l e d  q u e s t i o n  which you had asked 
Colonel  BARKER t o  s t a t e  s p e c i f i c a l l y  where t hey  w e r e  k i l l e d ,  
how t h e y  were k i l l e d ,  ages ,  s e x e s ,  and s o .  on. 

A. Y e s ,  sir. 

Q A t  t h a t  t i m e ,  when you s t a r t e d  checking i n t o  t h i s ,  
I would l i k e  you t o  r e p e a t  t h e  i n fo rma t ion  which you had 
a v a i l a b l e  t o  you. The i t ems .  

A. I d o n ' t  b e l i e v e  I unders tand  you, s i r .  

Q To your  knowledge t h e r e  were some c i v i l i a n s  k i l l e d  
which you had observed? 

A. Y e s ,  s ir .  
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Q You had r ece ived  a d d i t i o n a l  r e p o r t s  of o t h e r s  
be ing  k i l l e d ?  

A .  Yes, s ir .  

Q Well ,  t h a t  i s  one i t e m  of i n fo rma t ion ,  t h a t ' s  t h e  
k ind  of  t h i n g  I ' m  g e t t i n g  a t ,  p l u s  any a l l e g a t i o n s ,  compla in t s ,  
o r  o t h e r  i n fo rma t ion  which might have been a v a i l a b l e  t o  you 
a t  t h a t  p o i n t  of t i m e .  

A. A 1 1  r i g h t ,  s i r .  F i r s t  of a l l ,  hav ing  observed 
myself t h e  s i x  t o  e i g h t  c i v i l i a n s  t o  t h e  sou th  of  t h e  v i l l a g e ,  
and aga in  I r e c a l l  t e l l i n g  General  KOSTER t h a t  I cou ld  n o t  
s t a t e  t h a t  t h e  t h r e e  f u r t h e s t  sou th  were n o t  a c t i v e l y  engaged 
m i l i t a r i l y  i n  t h e  o p e r a t i o n .  They were o f  a m i l i t a r y  age,  
b u t  c e r t a i n l y  t h i s  c h i l d  l y i n g  i n  t h e  middle o f  t h e  road was n o t  
of  m i l i t a r y  age.  I had t h e  r e p o r t  of Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
a t  t h i s  t ime.  

Q .  I n  THOMPSON'S r e p o r t ,  a s  you have g iven  it, I 
would assume t h a t  he  made two a l l e g a t i o n s ?  

A .  Yes, sir. 

Q Would you r e p e a t  them? 

A. The two a l l e g a t i o n s .  He observed bo th  t r o o p s  on 
t h e  ground and a i r c r a f t  shoo t ing  w i l d l y  i n  t h e  a r e a ,  and 
shoo t ing  a t  any th ing  and e v e r y t h i n g  t h a t  moved, and t h a t  
h e  s p e c i f i c a l l y  observed a c a p t a i n  shoot  and k i l l  a wounded 
female,  a woman. 

Q I d o n ' t  want t o  p u t  words i n  your  mouth, b u t  
accord ing  t o  my r e c o l l e c t i o n  of what you s t a t e d  p r e v i o u s l y ,  
you a l s o  a t  t h i s  p o i n t  of  t ime ,  you had a v a i l a b l e  t o  you 
t h e  body count  from t h e  p rev ious  day? 

A.  Y e s ,  s i r .  

Q Did you a l s o ,  i n  a d d i t i o n  t o  t h e  body count ,  have 
a weapons count?  

A. Yes, sir.  I d i d  have a weapons count .  
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Q- Did you have your  b reakout  i n  t h e  body count a s  
t o  how many w e r e  k i l l e d  by each company? That  i s  ~ / 1 / 2 0  o r  
~ / 4 / 3 ?  

A. Y e s ,  s ir .  I d id .  

Q- Do you r e c a l l  t h a t ?  

A. I do n o t  r e c a l l  e x a c t  numbers, b u t  I do r e c a l l  
t h a t  by f a r  t h e  m a j o r i t y  were C/1/20. I d o n ' t  r e c a l l  b u t  
it seemed t o  m e  t h a t  the body count  of B / 4 / 3 ,  was i n  t h e  
neighborhood of 20 and t h a t  t h e  remainder were C h a r l i e  Company. 
And A/3/1 had no body count.  

Q- I w i l l  come back t o  t h i s  body count  i n  j u s t  a 
moment. P r i o r  t o  t h a t  t ime ,  you had t h i s  i n fo rma t ion  t h a t  we 
have j u s t  gone o v e r  a v a i l a b l e  t o  you a t  t h a t  t ime? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q- But you d i d n ' t  cons ide r  a t  t h i s  t i m e  the f a c t  t h a t  
an a t r o c i t y  o r  something had taken  p l a c e ?  

A. Absolu te ly  n o t .  

Q- You d i d n ' t  cons ide r  t h a t  you had enough in format ion  
o r  a l l e g a t i o n s  upon which t o  i n i t i a t e  immediately an 
i n v e s t i g a t i o n ?  

A .  No, sir. I d i d  n o t .  

Q. Now I would l i k e  t o  go back t o  t h e  body count.  Can 
you e x p l a i n  the procedures  used by t h e  1 1 t h  Brigade i n  t a k i n g  
a body count ,  and how it was r epo r t ed?  

A. Y e s ,  sir. Every VC k i l l e d  was r e p o r t e d  through 
channels  t o  t h e  TOC. And t h e  TOC t h e n  k e p t  a running t a l l y  
as  d i d  t h e  company. Sometime on t h e  morning of  t h e  16 th ,  I: do 
n o t  r e c a l l -  i f  it was myself o r  my S 3  who was r i d i n g  i n  my 
h e l i c o p t e r  w i t h  me, Major MCKNIGHT,  c a l l e d  back t o  our  Duc Pho 

(HENDERSON) 27 APP T - 1 1  

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

headqua r t e r s  and determined t h a t  r e p o r t s  were n o t  coming 
through from F i r e  Support  Base D o t t i e ,  from t h a t  h e a d q u a r t e r s .  
And I do r e c a l l  t e l l i n g  Colonel  BARKER a t  t h e  e a r l i e s t  op-
p o r t u n i t y  t o  g e t  h i s  headqua r t e r s  b rought  up t o  d a t e  a s  t o  
what t h e  body count  was and weapons count  s o  t h e y  i n  t u r n  could 
n o t i f y  my h e a d q u a r t e r s ,  and my headqua r t e r s  i n  t u r n  n o t i f y  
d i v i s i o n  h e a d q u a r t e r s .  The system t h a t  was fol lowed by a l l  o f  
t h e  u n i t s  i n  t h e  1 1 t h  Br igade ,  i f  a company k i l l e d  a VC i t  wa's 
immediately r e p o r t e d  t o  t h e  b a t t a l i o n  TOC,  immediately r e l a y e d  
t o  t h e  b r igade  TOC and immediately t o  t h e  d i v i s i o n .  I t  w a s  
no t  h e l d  and c o n s o l i d a t e d ,  b u t  it w a s  on an as -occur red  b a s i s .  

9 Did they  a l s o  r e p o r t  c i v i l i a n s  which had been k i l l e d ?  

A. To t h e  b e s t  o f  my knowledge they  d i d .  

Q Do you r e c a l l  t h e  f i g u r e  t h a t  was a v a i l a b l e  a t  t h a t  
t ime? 

A .  For t h e  f i g u r e  on t h e  morning o f  t h e  1 7 t h  I had 
known on t h e  evening  o f  t h e  1 6 t h .  A t  t h a t  t i m e  t h e  b a t -
t a l i o n  was r e p o r t i n g  20 c i v i l i a n s  who had been k i l l e d .  Now 
I do no t  know i f  t h i s  was r e p o r t e d  from my TOC t o  t h e  d i v i s i o n  
TOC. 

Q Going back t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON, d i d n ' t  it 
appear  t h a t  t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  he  was making was q u i t e  a 
s e r i o u s  a l l e g a t i o n ?  

A. I t  d i d ,  y e s ,  s i r .  This  i s  why I immediately 
went t o  t h e  f i e l d  t o  Captain  MEDINA's  p o s i t i o n .  

Q Did you make an e f f o r t  t o  have him p u t  h i s  a l l e g a -
t i o n  down i n  w r i t i n g ?  

A. No, s i r .  I d i d  n o t .  A t  t h e  t ime h e  gave me t h e  re-
p o r t  h e  w a s  i n  t e a r s ,  very emotional .  

Q .  T h i s  was t h e  fo l lowing  day? 

A.  Y e s ,  s i r .  He was extremely nervous,  b u t  h e  w a s  
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very i n t e l l i g e n t  and very f o r t h r i g h t  i n  h i s  r e p o r t  t o  m e .  I 
cons idered  t h e  you th fu lnes s  of  him. H e  had admi t ted  t h a t  he 
h a d n ' t  observed and I d i d n ' t  query WATKE o r  even him how 
much combat expe r i ence  o r  any th ing  e l s e  t h a t  he had had. I ,  
i n  my own mind, I b e l i e v e  I must have been t h i n k i n g  t h a t  
he was obse rv ing  people  k i l l e d  f o r  t h e  f i rs t  t i m e .  

Q Why d i d  you come t o  t h a t  conc lus ion?  

A .  I b e l i e v e  it was more i n  t h e  a t t i t u d e  t h a t  he 
had when p r e s e n t i n g  t h i s  t h i n g  t o  me. By s t a r t i n g  o u t  s a y i n g ,  
" ~ ' v enever  exper ienced  c o h a t  a s  an infantryman."  I ' m  
n o t  c e r t a i n ,  b u t  something i n  t h e  t one  and what he  s a i d .  
What e x a c t l y  he s a i d  a t  t h i s  t i m e  I do n o t  r e c a l l .  

Q- Who e l s e  d i d  he have wi th  him a t  t h e  t ime of  t h e  
d i scuss ion?  Ev iden t ly  t h e  company commander--was h i s  b a t t a l i o n  
commander t h e r e ?  

A. Major WATKE, h i s  company commander, w a s  t h e r e .  

Q. H i s  company commander was Major WATKE . And t h i s  
company belonged t o  what? 

A .  I t  belonged t o  t h e  124th--the 123d Avia t ion  
B a t t a l i o n .  

Q The 123d Avia t ion  B a t t a l i o n .  This  w a s  a nonorganic  
o r  an o r g a n i c  b a t t a l i o n  t o  t h e  d i v i s i o n ?  

A .  The d i v i s i o n  w a s  i n  t h e  t h r o e s  of  an o r g a n i z a t i o n .  
I ' m  n o t  s u r e  how f a r  down t h e  road they  had gone i n  t h e  
o r g a n i z a t i o n ,  and whether i t  was a t  t h i s  t ime o rgan ic .  I 
would assume t h a t  it w a s  o r g a n i c  t o  them a t  t h i s  t ime,  b u t  t h e  
s t a g e s  o f  t h e i r  a c t i v a t i o n  o f  t h e  Arnerical DivisTon, o r  t h e  23d 
I n f a n t r y  D i v i s i o n  had gone f a r  enough t h a t  t h i s  was--

Q- ( I n t e r p o s i n g )  Would it be f a i r ,  t h e n  t o  s ay  t h a t  
t h e  u n i t  w a s  o r g a n i c  o r  under t h e  o p e r a t i o n a l  c o n t r o l  of t h e  
Arnerical D iv i s ion?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q e  But t h e  b a t t a l i o n  commander was n o t  p r e s e n t ?  
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A.  I f  h e  was,  I d i d  n o t  s e e  him. Because I remember 
d i s t i n c t l y  t e l l i n g  Major WATKE t h a t  I recommended t h a t  he  and 
Warrant O f f i c e r  THOMPSON r e p o r t  t h i s  t o  t h e  b a t t a l i o n  commander. 
And I b e l i e v e  i f  t h e  b a t t a l i o n  commander had been t h e r e  I 
wou ldn ' t  have sa id - - I  wou ldn ' t  have used t h o s e  words. I would 
n o t  swear h e  w a s n ' t  t h e r e ,  b u t  I d i d n ' t  s e e  him. 

Q Would you d i s c u s s  t h e  composit ion o f  your  s t a f f  
which was a v a i l a b l e  t o  you a t  t h e  1 1 t h  Brigade? 

A.  Yes, s ir .  I had a normal l i g h t  i n f a n t r y  b r i g a d e ,  
l e s s  about 60 peop le - -o f f i ce r s  and men--who w e r e  forming head-
q u a r t e r s  f o r  Task Force Barker .  I d i d  n o t  have an e x e c u t i v e  
o f f i c e r .  My S 1  w a s  t h e  exec  o f f i c e r  and S3,  Major CALHOUN, 
o f  Task Force Barker .  I had one--

Q ( I n t e r p o s i n g )  Now j u s t  a minute.  What d i d  you 
say?  Would you r e p e a t  t h a t ?  I t  i s  n o t  q u i t e  c l e a r  t o  m e .  

A .  My S1--the o f f i c e r  who would have been my S1--was 
t h e  e x e c u t i v e  o f f i c e r / S 3 ,  combination job,  of  Task Force Barker .  

Q The i n d i v i d u a l  who would normally have been your  
1? 

A .  My S1. When Task Force Barker  was o rgan ized  
i n  e a r l y  January we took a11 of  t h e  h e a d q u a r t e r s  pe r sonne l  
f o r  Task Force Barker--and Task Force Barker was some 60 
pe r sonne l ,  e n l i s t e d  and off icers--we took a l l  of  t h e s e  people  
from our  b r i g a d e  headqua r t e r s  p roper .  W e  skimmed o f f  o u r  
s t a f f  down t o  t h e  bone t o  o rgan ize  and o p e r a t e  Task Force 
Barker .  I t  was my unders tanding  t h a t  it was a s h o r t  t e r m  
o p e r a t i o n  up t h e r e ,  and r a t h e r  t h a n  u p s e t  eve ry  b a t t a l i o n  
i n  t h e r e ,  w e  dec ided  we'd work doubly h a r d  a t  b r i g a d e  and 
provide  t h e  reso-urces from b r i g a d e  wi thou t  hav ing  t o  c a l l  
i n  t h e  b a t t a l i o n s  t o  p rov ide  r e s o u r c e s .  

Q I have ano the r  q u e s t i o n  I ' d  l i k e  t o  add res s  t o  you 
as f a r  a s  Barker and t h e  f u n c t i o n i n g  of your  own s t a f f .  Aside 
from your normal s t a f f ,  what o t h e r  s t a f f  e lements  d i d  you 
have a v a i l a b l e  t o  you,  a s  a t  t h a t  t ime you had a somewhat 
of  an independent  b r igade?  
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A. That  were o rgan ic  t o  t h i s  independent  type  
b r igade?  

Q T h a t ' s  r i g h t .  

A. W e  had an M I  detachment,  I b e l i e v e  it was c a l l e d  
t h e  52d M I  Detachment. 

Q And who headed t h a t ?  

A. Major FLETCHER. Major FLETCHER was s e n t  up when 
t h i s  new co rps  was formed up, and I ' m  n o t  s u r e  i f  he  had 
depa r t ed .  I t h i n k  Major FLETCHER was my M I  detachment commander 
a t  t h a t  t ime .  I had a m i l i t a r y  p o l i c e  detachment commanded by 
a Major PITTMAN. I had a 6 t h  Support  B a t t a l i o n ,  commanded 
by L ieu tenan t  Colonel  RUSCHE, which c o n s i s t e d  of  my supply  
and medical  arrangement.  

Q. Did you have a l e g a l  o f f i c e r ?  

A. No, s ir .  When we a r r i v e d  i n  Vietnam w e  had--we 
were a s e p a r a t e  b r i g a d e  when we a r r i v e d  i n  Vietnam. When we 
a r r i v e d  i n  Vietnam we were p l aced  under--we were ass igned  t o  
t h e  America1 D i v i s i o n ,  and my A Company o f  t h e  6 t h  Support  
B a t t a l i o n ,  which provided t h e  a d m i n i s t r a t i v e  m a t t e r s  which 
c o n s i s t e d  of ou r  personne l  r e c o r d s ,  ou r  f i n a n c e ,  o u r  J A G  
s e c t i o n ,  o u r  I G  s e c t i o n ,  and s o  on,  con t inued  on up t o  
d i v i s i o n .  

Q. When d i d  t h a t  t r a n s p i r e ?  

A. That  t r a n s p i r e d  t h e  d a t e  of  a r r i v a l .  They c lo sed  
i n t o  t h e  Duc Pho a r e a  on 2 2  December and on 2 3  December 
t hey  proceeded on. They j u s t  remained o v e r n i g h t  wi th  us 
coming i n  from Qui Nhon and cont inued  on up . t o  d i v i s i o n ,  
and became a p a r t  of t h e  d i v i s i o n  a d m i n i s t r a t i v e  u n i t .  Our 
J A G  o f f i c e r  a t  t h a t  t ime was ~ a ~ o rCOMEAU, b u t  a t  t h a t  t ime 
he  was a l r e a d y  up a t  d i v i s i o n .  

Q. So you had no J A G  s e c t i o n .  Did you have an I G  
s e c t i o n ?  
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A. No, s i r .  I t  w a s  also--

Q - ( I n t e r p o s i n g )  Likewise,  d i d  you have a p u b l i c  
i n fo rma t ion  s e c t i o n ?  

A. W e  had a p u b l i c  in format ion  s e c t i o n ,  t h e  3 1 s t  P I 0  
Detachment. 

Q Who w a s  your  in format ion  of f ice r .?  

A. A Lieu tenan t  MOODY, M-double-0-D-Y. 

Q Did you have an S5 s e c t i o n ?  

A. Y e s ,  sir. 

Q Who w a s  your S5? 

A. I had a c a p t a i n ,  a t a l l ,  t h i n  boy. I c a n ' t  
remember h i s  name. 

I 0  : (Speaking t o  t h e  members) W e  can o b t a i n  t h a t  f o r  
t h e  r eco rd .  

For  t h e  r e c o r d ,  would you s p e l l  t h e  name of 
commanding o f f i c e r  of your 6 t h  Support  B a t t a l i o n .  

A. L i eu t enan t  Colonel  RUSCHE, R-U-S-C-H-E, Ralph RUSCHE. 

Q Now then ,  by  t ime ,  p i ck ing  up where we l e f t  o f f ,  
where you had passed  t h e  i n fo rma t ion  t o  General  KOSTER and 
you had gone t h e  fo l lowing  day t o  LZ Dott ie--

A. ( I n t e r p o s i n g )  I may have confused yo.:: h e r e ,  w e  
s t a r t e d  t a l k i n g  about t h i s  ca rd  I passed t o  General  KOSTER, 
b u t  t h i s  was a t  a subsequent  d a t e .  

Q I unders tand t h a t .  W e ' l l  come back and c l a r i f y  
t h a t  p a r t .  

A.  A t  t h e  p o i n t  I t h i n k  we l e f t  I had t a l k e d  t o  
Capta in  MEDINA and r e t u r n e d  t o  t h e  f i r e  s u p p o r t  
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b a s e  and d i r e c t e d  Colonel  BARKER t o  conduct  a sweep o p e r a t i o n  
back through t h i s  a r e a  t o  v e r i f y  t h e  c i v i l i a n  a1.d enemy k i l l e d .  

Q e Y e s .  

A .  I d i r e c t e d  him t o  do t h a t .  He d i d  n o t  wish t o  do 
it. H e  t o l d  m e  t h a t  h e  f e l t  t h i s  was s u b j e c t i n g  ou r  t r o o p s  
t o  a n  unnecessary r i s k .  However, I was s t i l l  concerned about  
t h e  r e p o r t  of  THOMPSON. Although one i n c i d e n t  had been ex-
p l a i n e d  and I b e l i e v e  I f e l t  t h e  o t h e r  i n c i d e n t s  could--not 
inc iden ts - -he  had given me a g e n e r a l  s t a t e m e n t  o f  w i l d  
shoo t ing .  

Q I ' d  l i k e  t o  c l a r i f y  one p o i n t  h e r e .  You s t a t e d  
w i l d  shoo t ing ,  i n  your  p rev ious  s t a t emen t  t o  us t h i s  morning 
you i n d i c a t e d  t h a t  because of t h e  smoke--he was marking t h e s e  
i n d i v i d u a l s  w i t h  smoke and t h e n  t h e  people  were coming i n  
grenading and shoot ing .  This  i s  a l i t t l e  d i f f e r e n t  than  t h e  
w i l d  shoot ing .  Can you c l a r i f y  t h a t  p a r t i c u l a r  p o i n t ?  

A .  Y e s .  He s t a t e d  t h a t  h e  observed i n  t h e  a r e a  what 
he  cons idered  i n d i v i d u a l  s o l d i e r s ,  t h e  t r o o p s  on t h e  ground,  
and t h e  gunships  shoo t ing  w i l d l y  a t  e v e r y t h i n g  t h a t  moved. 
Now h e  had a l s o  s t a t e d  t h a t  t h i s  one s p e c i f i c  example where 
h e  had marked--I do t h i n k  I t r i e d  t o  p i n  him down on o t h e r  
i n d i v i d u a l s  t h a t  he  marked and could  h e  i d e n t i f y  who came o v e r  
t o  them. But h e  c o u l d n ' t .  H e  cou ld  i d e n t i f y  t h i s  one c a p t a i n  
and t h i s  i s  t h e  one t h a t  s t u c k  i n  my mind a t  t h e  t ime ,  t h a t  h e  
could i d e n t i f y  p o s i t i v e l y  t h i s  one c a p t a i n  s h o o t i n g  t h i s  woman 
on t h e  ground. But t h e  remaining s t a t e m e n t s  he  made were of 
a g e n e r a l  n a t u r e  of w i l d  s h o o t i n g  and d i so rgan ized  ope ra t ion  
on t h e  ground. I d i d  n o t  argue wi th  him. I r e a l i z e d  h i s  
emotional  s t a t e  a t  t h e  t ime r e a l l y  d i d  n o t  suppor t  t h e  
d i s c u s s i o n  back and f o r t h .  

Q. But t h i s  d i d  n o t  appear  t o  you t o  be  of  such 
s e v e r i t y  o r  d i d  i t  occur  t o  be  o f  such - - l e t  me r eph rase  t h a t .  
Did it n o t  appear  t o  you t o  b e  of  such s e v e r i t y ,  t h e  a l l e g a -
t i o n s ,  t h a t  you s p e n t  n o t  more than  5 minutes--about 5 
minutes i f  I r e c a l l  your t es t imony-- tha t  you would have some-
body i n t e r r o g a t e  him i n  depth o r  t h a t  h e  would p u t  i t  down 
i n  w r i t i n g ?  
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A. A t  t h a t  t i m e  t o  m e ,  no. There were no i n d i c a t i o n s  
from me t h a t  I g o t  from him t h a t - - t h e  word a t r o c i t y  was n o t  
even used n o r  w a s  t h e r e  anyth ing  desc r ibed  t o  me  on t h e  s c a l e  
of  an a t r o c i t y .  U n t i l  I r ead  t h e  word i n  t h e  newspapers,  I 
had never  cons ide red  t h a t  any such t h i n g  had occu r red  n o r  do 
I f e e l  I have any in fo rma t ion  a v a i l a b l e  t o  me t h a t  would 
suppor t  i t  o t h e r  t han  i n d i v i d u a l  a c t s .  A s  I mentioned t o  
MEDINA,  a s  a s o l d i e r  I can accep t  such an e x p l a n a t i o n ,  t h a t  
it would b e  p l a u s i b l e  under c i rcumstances  such a s  h e  
i n d i c a t e d  a t  t h e  t i m e .  

MR STOKES: Genera l ,  may we t a k e  a 5 minute b reak?  

I0 : I t h i n k  i t  would a good i d e a  t o  t a k e  a 5 
minute b reak .  

(The h e a r i n g  r eces sed  a t  1040 hour s ,  2 
December 19 69. ) 

(The h e a r i n g  reconvened a t  1056 h o u r s ,  2 
December 1 969 .) 

10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: A 1 1  persons  who w e r e  p r e s e n t  when t h e  h e a r i n g  
r eces sed  a r e  aga in  p r e s e n t .  

10: Colonel  HENDERSON, I would l i k e  you t o  p ick  up 
your  s t o r y  i n  t h i s  p o i n t  of  t ime and c a r r y  on. 

A. Y e s ,  s i r .  We were d i s c u s s i n g ,  j u s t  b e f o r e  w e  
s topped ,  my f e e l i n g s  towards Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S 
in fo rma t ion  t o  me. One o t h e r  t h i n g  I would l i k e  t o  add i n  
h e r e .  H e  r e p o r t e d  hav ing  observed many dead i n  t h e  a r e a .  
This  agreed w i t h  t h e  r e p o r t  I had t h a t  t h e r e  were 20 
c i v i l i a n s  k i l l e d  and approximate ly ,  o r  a f i g u r e  of  128 
VC k i l l e d  i n  t h e  a r e a .  I r e l a t e d  i n  e f f e c t  what he  had 
seen a s  t h e s e  c i v i l i a n  d e a d . a s  t h e  VC t h a t  had been k i l l e d  
i n  t h e  a r e a .  So perhaps  t o  some deg ree ,  I w a s  swayed by 
t h i s  f e e l i n g  of t h e  number of dead i n  t h i s  a r e a  and h i s  
r e p o r t  t o  me. I d i d  n o t  cons ide r  t h a t  a  major a t r o c i t y  
o r  any degree  of  an a t r o c i t y  had occur red .  And I took t h i s  
a s  a commander making my i n q u i r y ,  making a  commander's 
i n q u i r y ,  i n t o  t h e s e  a l l e g a t i o n s  t h a t  he  had made, and 
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t h a t  was t h e  approach I took ,  and t h a t  was t h e  way I went 
about t h i s  t h i n g .  

Q Do you r e c a l l  whether o r  n o t  i n  your  d i s c u s s i o n  
wi th  THOMPSON, when h e  s a i d  t h e r e  w e r e  l a r g e  nunlbers of  
people  be ing  k i l l e d ,  d i d  you ask him--do you r e c a l l  a sk ing  
him whether  t h e s e  were c i v i l i a n s  o r  whether  t h e y  were 
m i l i t a r y ?  

A. I do no t  b e l i e v e  t h e  s u b j e c t  e v e r  came up. I took 
it f o r  g ran t ed  it  was VC,  b u t  h i s  r e p o r t  imp l i ed  a t  l e a s t  
t h e y  were from h i s  viewpoint  noncombatants. I d i d  g a t h e r  
from him t h a t  h e  was speaking  of noncombatants be ing  s h o t .  

Q. Then, a g a i n ,  you a r e  a s s o c i a t i n g  t h e  l a r g e  numbers of 
noncombatants w i t h  t h e  r e p o r t  of 20 t h a t  you had heard  be fo re?  

A. Y e s ,  sir.  

Q Is t h a t  c o r r e c t ?  

A. That  i s  c o r r e c t .  And a l s o  w i t h  t h e  VC because I 
a p p r e c i a t e d  t h e  f a c t  t h a t  he  was up i n  a h e l i c o p t e r .  I had 
no i d e a  what a l t i t u d e  no r  do I today--the a l t i t u d e  
he  was a t .  I know t h a t  a guy i n  t h e  a i r  d o e s n ' t  
s e e  t h e  same t h i n g  t h a t  an i n d i v i d u a l  on t h e  ground 
sees. And I recall  b e f o r e  I went t o  s e e  Cap ta in  
MEDINA I t a l k e d  t o  Colonel  BARKER f o r  a p e r i o d  o f  t ime about  
t h i s  t h i n g ,  and appa ren t ly  t h e  s t a t e m e n t  had a l r e a d y  been 
r e l a t e d  by e i t h e r  Major WATKE o r  Warrant O f f i c e r  THOMPSON t o  
Colonel  BARKER because Colonel  BARKER was aware o f  it. And 
Colonel  BARKER was q u i t e  f o r c e f u l  i n  in forming  me  t h a t  t h e r e  
was no t r u t h  t o  t h i s  a l l e g e d  w i l d  s h o o t i n g  and t h a t  t h e  com-
pany was h e a v i l y  engaged wi th  t h e  enemy. And t h i s  i s  what h e  
f e l t  t h e  w a r r a n t  o f f i c e r  had observed.  I a l s o  asked him i n  
t h e  TOC o f  Task Force Barker--and I do n o t  r e c a l l  who I 
d i r e c t e d  t h e  q u e s t i o n  to-- I  b e l i e v e  t o  t h e  r a d i o  o p e r a t o r s  
and s e r g e a n t s  who were t h e r e  p l u s  p robably  Major CALHOUN--
I wou ldn ' t  swear t o  i t - - i f  t hey  had h e a r d  any r e p o r t s  from 
any a v i a t o r s  o r  from anybody e l s e  o f  any w i l d  s h o o t i n g  and 
p a r t i c u l a r i l y  of  any engagements w i t h  noncombatants,  and I 
was t o l d ,  "No, t h e r e  was no such t r a n s m i s s i o n s  over  t h e  a i r . "  
I had c e r t a i n l y  hea rd  none and I had monitored t h e  b a t t a l i o n  
command n e t  a l l  day and a t  t imes  I had swi tched  t o  company 
frequency n o t  f o r  moni tor ing b u t  to - -wel l ,  y e s ,  f o r  monitor-
i n g  and o c c a s i o n a l l y  would t a l k  t o  company commanders. But 
t h i s  was r e l a t i v e l y  i n f r e q u e n t  t h a t  I spoke t o  t h e  company 
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commanders. I normally would r e l a y  any i n s t r u c t i o n s  t h a t  I 
had o r  r eques t s  f o r  information t o  t h e  t a sk  fo rce  commander, 
Colonel BARKER, who i n  t u r n  would g e t  me t h e  information.  

Q- Were any o t h e r  members of Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S 
a i r c r a f t  crew ' p r e s e n t  when he repor ted  t h i s  t o  you? 

A.  NO, s i r .  A s  I understood he was f l y i n g  alone i n  an 
H-23. I could be wrong on t h i s ,  but  t h i s  i s  t h e  impression 
t h a t  I had, t h a t  he was alone i n  an H-23. So he would have no 
other--he might have had a doorgunner, I d i d n ' t  cons ider  t h a t .  
No t h e r e  were no o t h e r  members of h i s  pa r ty  p r e s e n t  when he 
re layed t o  me t h i s  information.  

Q. Did you e v e r  a t  a l a t e r  d a t e  speak t o  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON? 

A .  NO, s i r .  Not t h a t  I know o f .  

Q m  Did you have any p a r t i c u l a r  reason f o r  d i r e c t i n g
Warrant O f f i c e r  THOMPSON t o  r e p o r t  o r  t o  make h i s  s ta tements  
and s o  f o r t h  on up t h e  chain through t h e  a v i a t i o n  b a t t a l i o n .  

A. Yes, s i r .  He had repor ted  t o  me t h e  wild shoot ing  
o f  t h e  ground t roops  and t h e  a v i a t i o n  element i n  t h e  area .  A s  
a v i a t i o n  elements were involved I t o l d  h i m ,  "Well, look, I can 
g e t  a t  t h e  t r u t h .  I ' l l  look i n t o  it. I can g e t  t h e  t r u t h  
about t h e  ground elements,  bu t  I d o n ' t  have t h e  same resources 
a s  do t h e  a v i a t i o n  u n i t s .  So Major WATKE, I recommend t h a t  
you inform your b a t t a l i o n  commander of t h i s  i n c i d e n t  a l s o  s o  
t h a t  he can look i n t o  i t  from t h e  a v i a t i o n  aspect . "  

J .  Did t h a t  Bravo Company of t h e  124th Aviat ion 
att tali on--

A. ( In te rpos ing)  123d. 

Q. 123d. Was it d i r e c t l y  i n  support  of your opera t ion?  

A. I t  had been assigned t o  us f o r  t h i s  p a r t i c u l a r  
opera t ion .  Yes, s ir .  

Q Was t h i s  a normal attachment o r  was it j u s t  a one-
time attachment o r  was it something t h a t  t h i s  b a t t a l i o n  o r  
t h i s  company of t h e  b a t t a l i o n  had been s t a t i o n e d  with you a t  
Duc Pho? 
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A. No, s i r .  I had never  met any members of t h i s  
o u t f i t  b e f o r e .  This was, as I unders tand ,  a r e l a t i v e l y  new 
o r g a n i z a t i o n ,  t h i s  B Company, o f  t h e  a v i a t i o n  b a t t a l i o n ,  t h e  
aero-scouts  w i t h  an i n f a n t r y  p l a t o o n ,  and a f t e r  t h i s  
o p e r a t i o n  t h e y  became a t t a c h e d  t o  us a lmost  on L d a i l y  b a s i s .  
~ u tup t o  t h a t  t ime  t h e y  were n o t .  So as f a r  a s  I was 
concerned t h i s  was a miss ion type  t h i n g .  They had been 
made a v a i l a b l e  t o  us f o r  t h i s  miss ion .  

Q. Where was B Company of  t h e  124th--

Q Where was t h a t  s t a t i o n e d ?  

A. A t  Chu La i .  

&. A t  Chu La i?  

A. . Y e s ,  s i r .  

Q- And had come sou th  from Chu L a i  t o  suppor t  t h i s  
p a r t i c u l a r  o p e r a t i o n ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q W i l l  you cont inue  w i t h  your  s t o r y  from t h i s  p o i n t
then .  

A. A l l  r i g h t ,  s i r .  A f t e r  I had t a l k e d  w i t h  Captain  
MEDINA and t o  Capta in  MICHLES I r e t u r n e d  t o  LZ D o t t i e  and 
aga in  t a l k e d  t o  Colonel  BARKER. General  YOUNG a r r i v e d  a t  
F i r e  Support  B a s e  D o t t i e  and I r e l a t e d  t o  him eve ry th ing  t h a t  
I had g o t t e n  up t o  t h i s  p o i n t  and t o l d  him--

Q - ( I n t e r p o s i n g )  I would l i k e  t o  know s p e c i f i c a l l y  
what you r e l a t e d  t o  him t o  t h e  b e s t  o f  your  r e c o l l e c t i o n .  

A. To t h e  b e s t  o f  my knowledge, I informed him of 
t h e  a l l e g a t i o n s  made by Warrant O f f i c e r  THOMPSON and t h a t  I 
had s o  f a r  looked i n t o  one a s p e c t  of t h i s .  T h i s  was con-
ce rn ing  Capta in  MEDINP s h o o t i n g  t h e  wounded woman and t h a t  
I had accep ted  Captain  M E D I N A ' s  e x p l a n a t i o n  of t h i s  i n s t a n t l y ,  
and t o  me it appeared p l a u s i b l e .  However, I was going t o  
look i n t o  t h i s  m a t t e r  f u r t h e r ,  and t h a t  I had d i r e c t e d  
Colonel--
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Q. ( I n t e r p o s i n g )  What m a t t e r  were you going t o  look 
i n t o  f u r t h e r ?  

A. H i s  a l l e g a t i o n s ,  Warrant O f f i c e r  THOMPSON' s 
a l l e g a t i o n s  concerning w i l d  shoo t ing .  

Q ~ o t ho f  them? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q. Fine.  

A. And t h a t  I had i n  f a c t  d i r e c t e d  Colonel  BARKER 
t o  sweep back through t h a t  a r e a  and t o  de te rmine  whether  t h e  
body count  of 20 c i v i l i a n s  was c o r r e c t ,  and,  a l s o ,  I b e l i e v e ,  
t o  look f o r  weapons, because o f  a r e p o r t e d  128 VC K I A  and b u t  
a  handfu l  of  weapons, and I d i d  n o t  r e c a l l  t h e  number--six o r  
seven,  something l i k e  t h a t .  But it w a s  a very  low number and 
i t  was c o n t r a r y  t o  o u r  expe r i ence  i n  t h e  b r i g a d e  because w e  
had a body count--a weapon-body-count r a t i o  a t  t h a t  t i m e  o f  
75 p e r c e n t  i n  t h e  4 months we'd been t h e r e .  Some 1 ,200  t o  
1 , 4 0 0  enemy and 1 , 0 0 0  t o  1 , 1 0 0  weapons. So it was a  h igh  
weapon-body-count r a t i o  t h a t  w e  enjoyed i n  t h e  1 1 t h  Brigade.  
And t h i s  j u s t  d i d n '  t s t a c k  up i n  numbers. So I r e l a y e d ,  and 
I be l ieve- - I 'm s u r e  I d i d n ' t  d i s c u s s  any of t h i s  w i t h  General  
YOUNG a s  t o  my s u s p i c i o n s  of t h e  body count  b u t  I d i d  in form 
him of t h e  a l l e g a t i o n s  made by Warrant O f f i c e r  THOMPSON, 
t h a t  I had t a l k e d  t o  Capta in  MEDINA, t h a t  I had d i r e c t e d  
BARKER t o  have a company--and I ' m  n o t  s u r e  b u t  I b e l i e v e  w e  
agreed on C h a r l i e  Company--sweep up through t h e  a r e a .  

Q Did you have a v a i l a b l e  t o  you a t  t h a t  t i m e  a 
3-by-5 g i v i n g  in fo rma t ion  on t h e  20 c i v i l i a n s ?  

A. Y e s ,  s i r .  I d i d ,  .sir. 

5? Did you show t h i s  t o  him? 

A. I e i t h e r  showed it t o  him o r  gave him a copy o f  
i t .  Very d e f i n i t e l y  showed it t o  him; d e f i n i t e l y  made him 
aware of t h e  20 c i v i l i a n s  t h a t  were r e p o r t e d l y  k i l l e d .  Y e s ,  
s ir .  

Q A l l  r i g h t .  Proceed.  
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A. I r e t u r n e d  t o  Duc Pho and m e t  w i t h  Major GIBSON, 
t h e  commander of t h e  174th  Av ia t ion  B a t t a l i o n .  

A. Y e s ,  sir.  Th i s  w a s  t h e  o u t f i t  t h a t  p rov ided  t h e  
gunships  f o r  t h i s  opera t ions- - the  s o  c a l l e d  Sharks .  They 
c a l l e d  t h e i r  gunships  t h e  Sharks .  And I asked him t o  survey  
a l l  o f  h i s  p i l o t s  t h a t  had p a r t i c i p a t e d  i n  t h i s  opera t ion- -
bo th  t h e  Dolphins ,  t h e  s l i c k s ,  and t h e  Sharks ,  t h e  gunships--
and t o  f i n d  o u t  from any i n d i v i d u a l  o r  any p i l o t  i f  any o f  
them observed any w i l d  s h o o t i n g  o r  t h e  k i l l i n g  o f  noncom-
b a t a n t s  and t o  adv i se  m e  i f  t h e r e  was any t r u t h  t o  t h i s .  I 
a l s o  informed him what t h e  a l l e g a t i o n s  were. 

A. ( I n t e r p o s i n g )  S i r ,  I w a s  do ing  t h i s  from a 
commander's v iewpoint .  I w a s  n o t  conduc t ing  a formal 
i n v e s t i g a t i o n  no r  had I been d i r e c t e d  t o  conduct  a formal 
i n v e s t i g a t i o n .  A s  t h e  commander I was t r y i n g  t o  p u t  t o  
bed,  s o  t o  speak ,  t h i s  a l l e g a t i o n .  And I r e c a l l  t e l l i n g  
Colonel  BARKER, and I th ink  I t o l d  Major MCKNIGHT,  and 
o t h e r s  who w e r e  c l o s e l y  a s s o c i a t e d  w i t h  m e  who had overheard 
p a r t s  of t h i s  a l l e g a t i o n  and my i n q u i r y  i n t o  i t - -and I wanted 
t o  keep t h i s  c l o s e  t o  o u r  b e l t ,  because I d i d n ' t  want t o  
demoral ize  t h e  t r o o p s  i f  t hey  had gone o u t  and done a damn 
f i n e  job.  There i s  no th ing  worse i n  my mind, and I know I 
r e l a y e d  t h i s  t o  t h e s e  peop le ,  t han  coming i n  and f i n d i n g  ou t  
they have been accused of  s h o o t i n g  up t h e  coun t rys ide .  

Q L e t  m e  back up j u s t  one minute .  You've i n d i c a t e d  
you had n o t  been d i r e c t e d  t o  i n i t i a t e  an i n v e s t i g a t i o n .  What 
i s  your  i n t e r p r e t a t i o n  a s  t o  who can i n i t i a t e  an i n v e s t i g a t i o n ?  

A. W e l l ,  I was i n i t i a t i n g  what I f e l t  t o  be  my own 
p e r s o n a l  i n v e s t i g a t i o n  of  t h i s  m a t t e r  a s  t h e  b r i g a d e  commander. 
Anybody above m e  could have d i r e c t e d  me t o  conduct  an 
i n v e s t i g a t i o n  o r  Colonel  BARKER cou ld  have . d i r e c t e d  an 
i n v e s t i g a t i o n  w i t h i n  h i s  t a s k  f o r c e .  
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Q Now you have i n d i c a t e d  you were looking  a t  t h i s  
from a commander's p o i n t  of view. A commander's i n q u i r y  
and no t  a formal i n v e s t i g a t i o n .  My q u e s t i o n  was, what i s  
your  i n t e r p r e t a t i o n  a s  t o  who can i n i t i a t e  a formal  
i n v e s t i g a t i o n  i n  such a ma t t e r ?  

A. I d i s c u s s e d  t h i s  w i th  General YOUNG. I to ld - -
I b e l i e v e  General  YOUNG w i l l  v e r i f y  t h i s - - I  t o l d  him t h a t  I 
was i n i t i a l l y  going t o  t a k e  a  look a t  t h i s  t h i n g  from a 
commander's v iewpoin t ,  b u t  i f  t h e r e  were any grounds o r  any 
evidence a t  a l l  t o  s u b s t a n t i a t e  t h e  a l l e g a t i o n s  of  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON t h a t  I would, t h e n ,  recommend t h a t  a formal  
i n v e s t i g a t i o n  be  conducted i f  any of  t h e s e  a l l e g a t i o n s  
proved t r u e .  But I ' m  d i f f e r e n t i a t i n g  h e r e  between a formal  
i n v e s t i g a t i o n  by o r d e r s  a s  opposed t o  what i s  t h e  respon-
s i b i l i t y  of  t h e  commander. I t h i n k  I ' m  d i f f e r e n t i a t i n g ;  a t  
l e a s t  i n  my own mind I am. 

Q w e l l ,  go on wi th  your  d i s c u s s i o n  w i t h  General  
YOUNG. 

A. Well ,  I had f i n i s h e d  t h a t  and had gone down t o  
Major GIBSON a t  t h e  a v i a t i o n  b a t t a l i o n - -

8. ( I n t e r p o s i n g )  One a d d i t i o n a l  p o i n t  going back 
t o  General  YOUNG aga in .  Had h e  given you any o t h e r  s p e c i f i c  
i n s t r u c t i o n s ?  

A. No, s i r .  

A t  t h a t  t ime? 

A. N O ,  s i r .  

Q So you t o l d  him t h e  course  of  a c t i o n  you were 
fo l lowing ,  and h e  a t  t h a t  t ime gave you no a d d i t i o n a l  s p e c i f i c  
i n s t r u c t i o n s ?  

A. That  i s  c o r r e c t .  I s p e n t  t h e  r e s t  of  t h e  day, o r  I 
was p lanning  t o  spend t h e  r e s t  of  t h e  day of t h e  1 7 t h  of 
March i n  t h e  Duc Pho AO.. I had a couple  of o p e r a t i o n s  going 
on down t h e r e .  
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Q L e t  me s t o p  you h e r e  f o r  j u s t  a minute aga in
because I t h i n k  t h i s  i s  p e r t i n e n t .  Would you i n d i c a t e  how 
many o t h e r  o p e r a t i o n s  you had going on w i t h i n  t h e  b r igade  
a s i d e  from Task Force Barker?  A s  I would under r tand  i t ,  
you had a t  l e a s t  t h r e e  o t h e r  b a t t a l i o n s  and p o s s i b l y  a f o u r t h .  So 
would you i n d i c a t e  what o t h e r  o p e r a t i o n s  you had under way 
a t  t h a t  t ime?  

A. Each one of  my b a t t a l i o n s  had a minimum of  a 
company o p e r a t i o n  going on under them. I had h e l d  o u t  from 
t h e  4/3--the b a t t a l i o n  t h a t ' s  headqua r t e r s  was up a t  LZ Sue--I 
had p u t  s t r i n g s  on one o f  i t s  companies i n  c a s e  Task Force 
Barker had run i n t o  any t r o u b l e  over  h e r e  ( i n d i c a t i n g ) .  When 
I made my v i s i t  over  t o  t h a t  headqua r t e r s  t h e n ,  I had r e l e a s e d  
t h e  company by r a d i o  I b e l i e v e ,  I r e l e a s e d  t h a t  company back 
under t h e  f u l l  OPCON of  i t s  b a t t a l i o n  commander. He t h e n  
i n i t i a t e d  whatever  o p e r a t i o n  was planned f o r  t h e  day.  I do n o t  
r e c a l l  e x a c t l y  what t h e s e  were ,  b u t  each of my b a t t a l i o n s  d i d  
have a s  a minimum a t  l eas t  one company-scale o p e r a t i o n .  And I ' m  
c o n f i d e n t  t h a t  it was even more than  t h a t ,  b u t  as a 
minimum, one.  A t  t h e  same t i m e  I was g e t t i n g  my 1/20 
which was t h e  one down f u r t h e s t  t o  t h e  s o u t h  i n  Duc 
Pho a r e a  p repa red  t o  move n o r t h .  I t  was going t o  move 
up t o  196 th  Brigade a r e a ,  and I had ano the r  b a t t a l i o n  
coming i n  from o u t s i d e  t h e  d i v i s i o n  i n t o  my southern--no,  
I had 3/1 be ing  extended down and i n  a day o r  two I was 
t o  have r e c e i v e d  ano the r  b a t t a l i o n .  But t h e s e  were t h e  
k inds  o f  o p e r a t i o n s  and t h i n g s  I had going on a t  t h a t  
p a r t i c u l a r  t i m e .  

Q- So a s i d e  from t h i s  o p e r a t i o n ,  t h e n ,  you had two 
a d d i t i o n a l  b a t t a l i o n s  i n  o p e r a t i o n  and ano the r  b a t t a l i o n - -

A. ( I n t e r p o s i n g )  Three.  

Q. Three? 

A. Yes. 

Q Prepa r ing  t o  move n o r t h  and you w e r e  a l s o  
p repa r ing  t o  r e c e i v e  a replacement  b a t t a l i o n .  Is t h a t  
a f a i r  s t a t e m e n t  of what you were occupied w i t h ?  

A. Y e s ,  s ir .  That  i s  c o r r e c t .  
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So on t h e  1 7 t h ,  t h e  a f t e r n o o n  o f  t h e  1 7 t h ,  a f t e r  
I had t a l k e d  w i t h  MEDINA t h a t  morning, I went back down t o  
Duc Pho and w a s  engaged then  w i t h  whatever  a c t i v i t i e s  I had 
going on i n  t h e  sou the rn  p a r t  of my A 0  i n  t h e  s o - c a l l e d  Duc 
Pho AO. ~ i f f e r e n t i a t i n gbetween t h e  Duc Pho A 0  ( i n d i c a t i n g )  
t h i s  was t h e  Muscatine A 0  up where Task Force  Barker  w a s  
ope ra t ing .  Sometime du r ing  t h e  day I r ece ived  a r a d i o  message from 
my headqua r t e r s  t h a t  General  KOSTER had been i n  t h e  a r e a ,  and 
t h e  way I g o t  t h e  o r d e r ,  he  had countermanded t h e  
i n s t r u c t i o n s  i s s u e d  t o  Task Force  Barker  r ega rd ing  a company 
sweep. With t h i s  informat ion--I  wou ldn ' t  s a y  I w a s n ' t  
unhappy about t h e  t h i n g ,  b u t  I took o f f  immediately f o r  LZ 
D o t t i e  t o  f i n d  o u t  what happened, t h a t  t h e  sweep back th rough  
t h e  a r e a  had been countermanded a s  I g o t  it. A s  I a r r i v e d  a t  
LZ D o t t i e  I h a d n ' t  walked ove r  a 100 f e e t  from t h e  h e l i p a d  
when a CH-47 and two Huey's came i n t o  t h e  h e l i p a d .  I would 
e s t i m a t e  t h a t  somewhere between 30 and 40  t r o o p s .  I asked 
t h e  i n d i v i d u a l  who met me, and I ' m  n o t  c e r t a i n  which s t a f f  
o f f i c e r  it was from Task Force B a r k e r ' s  h e a d q u a r t e r s ,  what 
e lement  t h i s  w a s .  I was informed t h a t  it was Company 
C Being e x t r a c t e d  from t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a .  

Q. Do you know where t h e y  were h e l i - l i f t e d  from? 

A .  Y e s ,  s i r .  They were h e l i - l i f t e d  from t h e  same 
p l a c e  t h a t  I had m e t  Capta in  MEDINA t h a t  morning. They were 
h e l i - l i f t e d  from j u s t  w e s t  of My L a i  (1) ( i n d i c a t i n g )  . 
Q a Was t h e  e n t i r e  company e x t r a c t e d ?  

A .  The e n t i r e  company was e x t r a c t e d  i n  s h i f t s .  This  
was t h e  f i r s t  f l i g h t  back. I walked up towards them as t h e y  
were coming i n  and grabbed t h e  f i r s t  NCO, whom I 
do n o t  know, b u t  t o l d  him " j u s t  ho ld  t h e s e  people  
h e r e ,  I ' d  l i k e  t o  t a l k  t o  them f o r  a moment." When 
t h e  4 7  and Huey's took o f f ,  I s t a r t e d  t a l k i n g  t o  
t h i s  group of  30 t o  40 i n d i v i d u a l s .  I asked them 
what p l a toons  t h e y  were from and it was a mix ture  of  1st  and 
2d P la toons  of  C Company, p l u s  one o r  two i n d i v i d u a l s  from 
t h e  company h e a d q u a r t e r s ,  C/1/20. 

Q Which p l a t o o n  d i d  L i e u t e n a n t  CALLEY command? 

A.  Lieu tenan t  CALLEY commanded t h e  1st p l a toon .  So 
t h e s e  were t h e  f i r s t  two p l a t o o n s  t h a t  had gone i n  on t h e  
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combat a s s a u l t .  So I t o l d  them t h e  r e p o r t s  I had r ece ived  l e d  
me t o  b e l i e v e  t h a t  t hey  had done a damn f i n e  job and t h a t  I w a s  
t h e i r  new b r i g a d e  commander and a p p r e c i a t e d  t h e  f i n e  job they  
had done f o r  t h e  br igade .  I a l s o  t o l d  them t h a t  I had had a 
r e p o r t  t h a t  w e  had i n j u r e d  and k i l l e d  some noncombatants; t h a t  
this was an u n s u b s t a n t i a t e d  r e p o r t ;  t h a t ,  i f  t r u e ,  it would 
c e r t a i n l y  d i s c o l o r  t h e  f i n e  r e c o r d  t h a t  t hey  had. I spoke 
a long  t h i s  v e i n  f o r  a few moments. I d o n ' t  r e c a l l  e x a c t l y  what 
I s a i d ,  n a t u r a l l y ,  and then  I asked them i n  a group: "Does 
anybody h e r e ,  does any i n d i v i d u a l ,  any o f  you observe any a c t s  
a g a i n s t  noncombatants, any w i l d  shoot ing?  Did any of you, o r  
do you have knowledge o f  anybody k i l l i n g  any c i v i l i a n s  du r ing  
t h i s  o p e r a t i o n ? "  And I g o t  s i l e n c e .  I then  p o i n t e d  t o  t h r e e  
o r  f o u r  i n d i v i d u a l s  and I d o n ' t  t h i n k  t h e y  had name t a g s  on,  
t hey  may have,  b u t  i f  I i d e n t i f i e d  t h e  man and I d o n ' t  b e l i e v e  
I knew any of  t h e  i n d i v i d u a l s  p e r s o n a l l y  b u t ,  "How about  you?" 
and I p o i n t e d  t o  a s o l d i e r .  I g o t  back from t h e  f i r s t  i n d i -
v i d u a l  a  l oud ,  clear response ,  "No, s ir ."  And I po in t ed  
t o  t h r e e  o r  f o u r  i n d i v i d u a l s  and i n  each case  I g o t  back 
a loud and c l e a r ,  "No, s i r . "  The men had t h e i r  heads h igh .  
There was nobody t r y i n g  t o  i g n o r e  my eyes .  I looked a t  every 
i n d i v i d u a l  t h e r e .  They seemed t o  be i n  good s p i r i t s .  They 
d i d n ' t  appear  t o  me t o  be  a bunch of  s o l d i e r s  who had j u s t  
gone o u t  and s h o t  up t h e  coun t rys ide  and k i l l e d  a bunch o f  
women and c h i l d r e n .  Although I w a s n ' t  t h i n k i n g  a long  t h e s e  
l i n e s  o f  a bunch of  women and c h i l d r e n  be ing  k i l l e d  a t  t h e  
t i m e .  But t h e  impress ion  I g o t  of  them a t  t h e  t i m e  w a s  t h a t  
t hey  were a bunch o f  normal f i g h t i n g  infantrymen whom I have 
se rved  wi th  i n  t h r e e  wars .  Again I s a i d  I w a s  d e l i g h t e d  t o  
h e a r  t h i s ,  " I  t h i n k  you have done a damn f i n e  job ,  and aga in  
I deeply a p p r e c i a t e  eve ry th ing . "  I t h i n k  I went ahead t o  
s a y ,  " I  know what a rough d i r t y  damn job you 've  g o t  and appre-
c i a t e  i t . "  I ' m  a l s o  c e r t a i n  t h a t  I s t a t e d  a t  t h a t  t i m e  
something t o  t h e  e f f e c t  I d i d n ' t  expec t  my s o l d i e r s  t o  c a r r y  
o u t . i l l e g a l  o r d e r s  such as t h e  k i l l i n g  of c i v i l i a n s .  Of 
course ,  somebody p r e s e n t  cou ld  s a y  e x a c t l y  what I d i d  s a y ,  
b u t  it j u s t  s t i c k s  i n  my mind t h a t  I made such a s t a t emen t  
a l though a t  t h e  t i m e  I had no b a s i s  f o r  making t h e  s t a t e -
ment. 

Q Did you have anybody d u r i n g  t h e  cou r se  of  your 
f l i g h t  accompanying you, a s t a f f  o f f i c e r ?  

A. Y e s ,  s i r .  I had va ry ing  s t a f f  o f f i c e r s  a t  
vary ing  t imes .  I had a L i e u t e n a n t  Colonel  ~ o bLUPER, who 
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commanded my a r t i l l e r y  ba t t a l i on - - and  I b e l i e v e  it w a s  t h e  
6/11 o r  ' 7 / 1 1 ,  6/11--and I had Major Robert  MCKNIGHT,  myrS3,  
b r i g a d e  S3,  and o t h e r  s t a f f  a t  t imes .  I ' m  n o t  c e r t a i n  a t  
any one t i m e  who I d i d  have. One i n d i v i d u a l  I d i d  have 
w i t h  me du r ing  t h i s  e n t i r e  t i m e  w a s  my r a d i o  o p e r a t o r ,  who 
was a Se rgean t  ADCOCK. Now, he was wi th  me d u r i n g  
t h e  e n t i r e  t ime;  he was wi th  me on every  f l i g h t  u n t i l  
h e  r o t a t e d  from Vietnam. But ,  normally when I would g e t  
o u t  of t h e  h e l i c o p t e r  t o  t a l k  t o  somebody on t h e  ground,  he 
w a s n ' t  immediately w i th  m e ,  b u t  he may have been w i t h  me i n  
t h i s  p a r t i c u l a r  c a s e  because normally he would walk down t o  
t h e  TOC w i t h  me when I went i n t o  a headqua r t e r s  and c a r r y  on 
a conversa t ion  w i t h  t h e  M C O ' s  on t h e  s i d e .  I a c q u i r e d  S e r -
gean t  ADCOCK from General  LIPSCOMB. He had been h i s  r a d i o  
o p e r a t o r  up t o  t h a t  t ime .  And I may have had my command 
s e r g e a n t  major  w i t h  me, Command Se rgean t  Major WALSH, b u t  
aga in  I ' m  u n c e r t a i n  a t  t h i s  t ime  as t o  who was w i t h  m e  and 
when. I know a t  t h i s  p a r t i c u l a r  t i m e  I ' m  p r e t t y  c o n f i d e n t  
t h a t  Major MCKNIGHT,  my S3,  w a s  n o t  wi th  m e  because  of  t h i s  
move of t h e  1/20. I b e l i e v e  he had asked me i f  he  could  s t a y  
back a t  Duc Pho a t  t h a t  p a r t i c u l a r  t ime.  

Q - When you t a l k e d  t o  t h i s  group o f  people  how many 
people  do you estimate were i n  t h e  group? 

T h i r t y  t o  f o r t y .  

Q- T h i r t y  t o  f o r t y ?  

(Witness nodded a f f i r m a t i v e l y . )  

You s i n g l e d  o u t  t h r e e  o r  f o u r  people  t o  ask  them 
s p e c i f i c a l l y ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q. You d i d  n o t  a t  t h i s  t ime  have any o f  t h i s  p u t  
down i n  w r i t i n g  o r  i n t e r v i e w  any of  them i n d i v i d u a l l y ?  

A. NO, s i r .  I d i d  n o t .  

Q - A l l  r i g h t .  Continue w i t h  your  s t o r y .  

A. That  evening- - i t  w a s  f a i r l y  l a t e  i n  t h e  a f t e r -  
noon--i t  w a s n ' t  dark  yet--  
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Q. ( ~ n t e r p o s i n g )  One minute.  One minute.  F i r s t  
l e t  m e  g e t  back t o  t h e  p o i n t  which I t h i n k  i s  germane t o  
what w e ' r e  speak ing  of h e r e .  A f t e r  you hea rd  t h a t  General  
KOSTER had countermanded your  o r d e r  f o r  C h a r l i e  Company t o  
go back,  you went back t o  LZ D o t t i e ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q - What was t h e  i n fo rma t ion  you had r e c e i v e d  con-
c e r n i n g  t h e  countermanding of  t h i s  o r d e r ?  

A. I r e a l l y  go t  t h i s  i n fo rma t ion  la ter .  The minute 
I g o t  t h e r e  I met wi th  t h e  men. I was j u s t  walking away 
from t h e  h e l i c o p t e r .  I had n o t  t a l k e d  t o  Colonel  BARKER 
about  General  KOSTER countermanding my o r d e r  n o r  had I 
t a l k e d  t o  d i v i s i o n  o r  anybody e l s e  about  it. A f t e r  t a l k -  
i n g  t o  t h e s e  men, I went down t o  t h e  TOC, and Colonel  
BARKER was o u t  cover ing  t h e  e x t r a c t i o n  a t  t h e  t i m e .  I 
t a l k e d  t o ,  I b e l i e v e ,  t o  Major CALHOUN, who a s  t h e  S3/- 
e x e c u t i v e  o f f i c e r  of t h e  Task Force Barker ,  and asked him 
what i n s t r u c t i o n s  General  KOSTER had g iven  t o  Colonel  BARKER. 
He s t a t e d  t h a t  General  KOSTER s t a t e d  t h a t  h e  d i d  n o t  
want t o  s u b j e c t  t h e  t r o o p s  t o  t h e  p o s s i b l e  mines and booby 
t r a p s  by going i n t o  t h i s  a r e a ,  and t h a t  t h e  s h i p s  were 
a v a i l a b l e  t h a t  a f t e rnoon ,  and t h e  n e x t  day t h e  a i r c r a f t  
would be  t i e d  up f o r  2 o r  3 days due t o  some reem-
p l o y m e n t ~ ,  which j i b e d  wi th  t h e  in format ion  I had. I was 
l o s i n g  my 1/20-- i t  was be ing  s e n t  t o  t h e  n o r t h .  A i r c r a f t  
would b e  d i f f i c u l t  t o  g e t ,  s o  w e  would have t o  walk t h e  
t r o o p s  ou t  o f  t h a t  a r e a .  And t h i s  i s  what was passed  on t o  
me from Major CALHOUN a s  t h e  reason .  The r a t i o n a l e  was 
accep tab le  t o  me, a l though I d i d n ' t  o b j e c t  t o  hav ing  t o  walk t h e  
t r o o p s  o u t .  I w a s  a p p r e c i a t i v e  o f  t h e  f a c t  t h a t  t h i s  was 
a h e a v i l y  mined and h e a v i l y  booby t r a p p e d  a r e a .  

Q- Was t h i s  a  normal procedure  w i t h i n  t h e  d i v i s i o n  
t o  countermand an o r d e r  w i t h o u t  going through t h e  b r i g a d e  
commander? Discuss ing  it w i t h  t h e  b r i g a d e  commander? 

A. No, s ir .  And t h e  f i r s t  t i m e  I saw General  YOUNG, 
I asked him about  t h i s ,  and General  YOUNG i n f e r r e d  t o  me 
t h a t  Colonel  BARKER had t o l d  General  KOSTER t h a t  he a t tempted  
t o  g e t  a  h o l d  of  me and c o u l d n ' t  c o n t a c t  m e  because I was o u t  
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i n  t h e  sou the rn  Duc Pho a r e a .  He c o u l d n ' t  t a l k  t o  m e ,  ap-
p a r e n t l y ,  by phone; t h a t  i t  was r e a l l y  i n  e f f e c t - - t h a t  it 
was Colonel  BARKER who d i d  n o t  want t o  s u b j e c t  t h e  t r o o p s  
t o  walking o u t ;  and he  had p u t  t h i s  t o  General  KOSTER and 
General  KOSTER s t a t e d :  "Well,  go ahead. Go through your  
e x t r a c t i o n ,  b u t  n o t i f y  Colonel  HENDERSON t h a t  I have ap-
proved your  p l a n  immediately,  as soon as you can  g e t  i n  
c o n t a c t  w i t h  him." 

Q- Did you e x p l a i n  t o  General  KOSTER o r  General  
YOUNG why you wanted t h o s e  t r o o p s  t o  go  back through t h e  
v i l l a g e ?  O r  hamlet? 

A. I had .exp la ined  t h a t  morning t o  General  YOUNG, 
my p l a n  t o  move them back through t h e  a r e a  t o  v e r i f y  t h e  
body count--not t h e  body count ,  t h e  c i v i l i a n  k i l l e d ,  n o t  t h e  
body count.  T h i s  w a s  my own d i s c u s s i o n  w i t h  Colonel  BARKER 
where I am s u r e  I threw i n  t h e  body count  a l s o ,  b u t  I 
think--I  w a s  s u s p i c i o u s  o f  t h e  128. 

Q Proceed from LZ D o t t i e  then .  

A. I t a l k e d  t o  t h e  men i n  C Company, and I 
went down t o  t h e  TOC a r e a  of  t h e  4 /3  a t  which t i m e  
Major CALHOUN o r  t h e  du ty  o f f i c e r ,  and I b e l i e v e  i t  w a s  
Major CALHOUN answered my q u e r i e s  r e l a t i n g  t o  e x a c t l y  
what d i d  General  KOSTER t e l l  Colonel  BARKER r e g a r d i n g  t o  
proceed w i t h  t h e  e x t r a c t i o n  and n o t  proceed back through 
t h e  a r e a .  I g o t  j u s t  t h e  i n fo rma t ion  t h a t  I r e l a y e d  t o  you 
a moment ago. 

Q And what day w a s  t h i s ?  

A. T h i s  w a s  on t h e  1 7 t h .  

Q *  What t ime on t h e  17 th?  

A. It w a s  f a i r l y  l a te  i n  t h e  evening around 1700 
I b e l i e v e ,  on t h e  evening  o f  t h e  17 th .  

Q Thi s  i s  t h e  same day you had gone t o  t h e  l a a g e r  
a r e a  and t a l k e d  t o  Capta in  MEDINA and t h e  c a p t a i n  o f  ~ / 4 / 3 ,  
and you had moved sou th  and came back up a g a i n  and were 
a t  LZ D o t t i e  when t h e s e  u n i t s  were be ing  e x t r a c t e d  from 
t h e  f i e l d ?  
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A. Y e s ,  s i r .  A f t e r  I had s a t i s f i e d  myself t h a t  
General  KOSTER had i s s u e d  t h e s e  i n s t r u c t i o n s  and t h a t  t h e  
e x t r a c t i o n  was going on schedule  and t h a t  t h e y  had ade-
q u a t e  a i r c r a f t  and gunships  and s o  f o r t h ,  I r e t u r n e d  back 
t o  Duc Pho. That  n i g h t  fo l lowing  my s t a f f  meet ing,  I c a l l e d  
Major GIBSON a s i d e ,  who w a s  t h e  commander of t h e  174 th ,  and 
asked him what h e  had found o u t  from h i s  p i l o t s ,  and he  t o l d  
m e  t h a t  h e  had t a l k e d  t o  a l l  of t h e  p i l o t s  t h a t  had been in -
volved . in  t h a t  o p e r a t i o n  and n o t  a s i n g l e  one o f  them obser-
ved any noncombatants be ing  k i l l e d  no r  were h i s  gunships o u t  
o f  c o n t r o l  n o r  d i d  t hey  observe any t r o o p s  on t h e  ground o u t  
of  c o n t r o l  a s  Warrant O f f i c e r  THOMPSON had impl ied  t o  me, o r  
r e p o r t e d  t o  me t h a t  it appeared t o  him they  were.  So I had 
a t  t h i s  t i m e  s t a t e m e n t s ,  o r a l  s t a t e m e n t s ,  t o  me--

Q . ( ~ n t e r p o s i n g )  What k ind  of a i r c r a f t  d i d  t h e  174th  
f l y ?  

A. The Huey I s .  

Q Only Huey ' s ?  

A. Only Huey I s .  

Q S l i c k s  and gunships?  

A. Both gunships and s l i c k s .  They were t h e  primary 
u n i t .  Although t h e y  were under t h e  o p e r a t i o n a l  c o n t r o l  o f  
d i v i s i o n  a t  Chu L a i ,  t h e y  l i v e d  i n  t h e  Duc Pho a r e a  a t  my 
b a s e  camp Bronco, and were a d m i n i s t r a t i v e l y  respons ive  t o  
me. They provided men f o r  my pe r ime te r  defense .  I fed  
them i n  my system s o  t h a t  t hey  g o t  t h e i r  r a t i o n s ,  e t c .  They 
were under t h e  o p e r a t i o n a l  c o n t r o l  of d i v i s i o n .  I could  n o t  
go d i r e c t l y  t o  them f o r  s h i p s .  I would go t o  d i v i s i o n ,  and 
d i v i s i o n  would a l l o c a t e  them u s u a l l y  from t h e  174th t o  sup-
p o r t  my o p e r a t i o n s .  

Q. J u s t  t o  c l a r i f y  a p o i n t  i n  my mind. This  was t h e  
u n i t  t h a t  a c t u a l l y  e f f e c t e d  t h e  combat a s s a u l t ?  

A. Y e s ,  sir. 

Q. They gave suppor t  f o r  t h e  combat a s s a u l t s ?  Is 
t h a t  c o r r e c t ?  
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A. That  i s  c o r r e c t ,  sir .  

a .  Both w i t h  s l i c k s  and w i t h  guns? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q. How many s l i c k s  d i d  t hey  have t h e n  and how 
many guns,  do you r e c a l l ,  d i d  t h e y  use  i n  t h e  o p e r a t i o n ?  

A. I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  

Q Did they  make it a p r a c t i c e  t h a t  t h e  guns
s t a y e d  w i t h  t h e  s l i c k s  o r  t h a t  t h e  guns o p e r a t e d  inde-
pendent ly?  

A. The guns would come i n  wi th  t h e  s l i c k s  on t h e  
CA and then  would remain i n  t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  keeping 
t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  under s u r v e i l l a n c e  and t a k i n g  t a r -
g e t s  of o p p o r t u n i t y  under f i r e  u n t i l  t h e  s l i c k s  r e t u r n e d  
t o  t h e  a r e a  t o  c a r r y  t h e i r  n e x t  l o a d  of t r o o p s  and t h e n  
t h e y  would come i n  w i t h  second and subsequent  l i f t s  of 
s l i c k  s h i p s .  

Q So g e n e r a l l y  speaking  t h e y  accompanied t h e  
s l i c k ,  o r  t h e  a s s a u l t  h e l i c o p t e r ?  

A. Y e s ,  sir.  

Q So t h a t  t h e  guns wou ldn ' t  be  on s t a t i o n  a t  all 
t imes?  

A. W e l l ,  t h e y  would s t a y  on s t a t i o n  o r  s t a y  i n  t h e  
o b j e c t i v e  a r e a  and t h e n  marry up a minute o r  2 minutes o u t  
w i t h  t h e  incoming s l i c k s  and b r i n g  them i n  wh i l e  t h e y  w e r e  
coming i n  a t  a low l e v e l .  Once they  had d e l i v e r e d  t h e  
s l i cks - -had  d e l i v e r e d  t h e  t r o o p s  on t h e  ground, t h e y  would 
e s c o r t  them as t h e y  took o f f ;  and once they  were a i r b o r n e ,  
t h e y  would come back and remain i n  t h e  o b j e c t i v e  area. 

( 2 .  Now, how many l i f t s  d i d  it t a k e  t o  move i n  
C/1/2  O? 

A. I t  was e i t h e r  t h r e e  o r  f o u r ,  s ir .  

Q Had t h e y  completed t h e i r  l i f t  by t h e  t i m e  you 
a r r i v e d  on t h e  scene?  
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A .  I b e l i e v e  they  had.  T h e i r  l a s t  e lement  may have 
gone i n  a f t e r  I g o t  t h e r e .  I cannot  r e c a l l ,  s i r .  

Q. W e l l ,  l e t  m e  r e f r e s h  your  memory one moment. 
You i n d i c a t e d  t h a t  you were ove r  My La i  ( 4 )  a t  about  0800 
t o  0815? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q And wh i l e  you were t h e r e  you observed t h e  CA f o r  
B/4/3? 

A. Y e s ,  sir. 

Q Were t h o s e  same h e l i c o p t e r s  used f o r  t h e  i n s e r t i o n  
of  B/4/3? 

A. They were t h e  same ones ,  s i r .  I f  I might back up 
one moment h e r e .  When I f i r s t  g o t  i n t o  t h e  o b j e c t i v e  a r e a  
some 20 minutes  a f t e r  t h e  CA had s t a r t e d ,  I remained about  
500 y a r d s  t o  t h e  n o r t h  of My La i  ( 4 )  and remained i n  an o r b i t  
watching t h e s e  two enemy dead on t h e  ground. I do no t  r e c a l l  
a t  t h a t  t ime  whether ,  whi le  I was doing t h a t  t h e  l a s t  CA o f  
C h a r l i e  Company came i n  o r  n o t .  This  was a p o i n t  I was a l -
l u d i n g  t o  a moment ago. But I d i d  s e e  t h e  i n i t i a l  CA o f  Bravo 
Company, and a g a i n ,  I ' m  no t  c e r t a i n  i f  I saw it from My L a i  
( 4 )  a r e a  o r  i f  I went ove r  t o  t h e  My La i  (1) a r e a  and observed 
it from d i r e c t l y  overhead.  

Q. When you were over  My L a i  ( 4 )  a t  about  0800 where 
were t r o o p s  o f  C/1/20? 

A. I observed t r o o p s  of  C/1 /20  working a long  
t h e  n o r t h e r n  edge.  I observed one o r  two, j u s t  a  very 
few, and was s u r p r i s e d  I c o u l d n ' t  s e e  more i n  t h e  v i l -
l a g e  i t s e l f ;  and on t h i s  s o u t h e a s t e r n  c o r n e r  ( i n d i c a t i n g )  
t h e r e  were a sma l l  group, a s  I r e c a l l ,  s t a n d i n g  i n  t h e  LZ 
proper .  

Q. Where was t h e  LZ l o c a t e d  i n  r e s p e c t  t o  t h e  town? 

A. Approximately 400 meters  t o  t h e  w e s t  of  My La i  ( 4 )  
( i n d i c a t i n g )  . 
Q. Then a t  t h e  t ime you were t h e r e ,  t h e n ,  some of  t h e  
t r o o p s  had a l r e a d y  passed  through My La i  ( 4 )  ? 
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A. Y e s ,  s i r .  A t  l e a s t  on t h e  s o u t h e a s t e r n  edge o f  
i t ;  and I b e l i e v e  t h e  ones  I saw t o  t h e  n o r t h  were a l s o  from 
a smal l  e lement ;  t h e n  I observed a sma l l  e lement  moving up 
t o  t h e  n o r t h  t o  recover  t h o s e  weapons t h a t  I was guarding.  
They came from a lmos t  t h e  n o r t h - c e n t r a l  p a r t  o f  t h e  v i l l a g e .  
But I came down ove r  it and I observed more s o l d i e r s  on t h e  
ground about h a l f  way through t h e  v i l l a g e .  Although t h e  
v i l l a g e  i s  r e l a t i v e l y  narrow from e a s t  t o  w e s t ,  it i s  l o n g  
from n o r t h  t o  s o u t h .  

Q Okay, w e l l ,  l e t ' s  come back t o  LZ D o t t i e  a g a i n  
and come back t o  where you l e f t  o f f .  

A. I b e l i e v e  I was back a t  LZ Bronco, and I had d i s -
cussed t h i s  w i th  Major GIBSON, and he  den ied  t h a t  any of  h i s  
o f f i c e r s  o r  w a r r a n t  o f f i c e r s  had observed any a c t s .  This  
was on t h e  n i g h t  of t h e  1 7 t h .  I d i d  n o t  s e e  General  
KOSTER u n t i l  about  20  March. But I saw General  YOUNG on 
an a lmost  d a i l y  b a s i s .  I know t h a t  I spoke a t  l e a s t  once t o  
General  YOUNG about  t h i s  t h i n g ,  and I went ove r  t h e  i n f o r -
mation t h a t  I had w i t h  people  t h a t  I had spoken t o ,  and 
General  YOUNG adv i sed  me t h a t  I should r e p o r t  t h i s  t o  General  
KOSTER. But I had n o t  found any evidence t h a t  would sugges t  
t h a t  a  formal i n v e s t i g a t i o n  should  be conducted.  The s o l d i e r s  
denying t h i s ;  t h e  p i l o t s  denying t h a t  any th ing  had happened 
o u t  of t h e  o r d i n a r y  and Task Force Barker  and  h i s  s t a f f  and 
company commanders denying t h a t  any th ing  had happened. 1t 
was about t h e  20 th  of t h e  month when I--20 March when I 
had a meeting a t  d i v i s i o n  t o  d i s c u s s  t h e  r i c e  d e n i a l  o p e r a t i o n  
scheme t h a t  was be ing  p r e s e n t e d ,  and a l l  t h e  b r i g a d e  commanders 
were t o  be  p r e s e n t .  I e i t h e r  went up e a r l y  o r  I s t a y e d  a f t e r  
t h e  meeting--and I do no t  r e c a l l  a t  t h i s  time--but I went i n t o  
General K O S T E R ' s  o f f i c e ,  and I gave General  KOSTER f i r s t  o f  
a l l  t h e  ca rd  t h a t  Colonel  BARKER had provided t o  m e  3 
o r  4 days b e f o r e  t h i s  and exp la ined  t o  him t h a t  t h i s  was 
t h e  c i v i l i a n  body coun t ,  t h e  c i v i l i a n s  t h a t  had been k i l l e d  
i n  t h e  a r e a ,  and t h e  way it had been r e p o r t e d  t o  me t h a t  
they had been k i l l e d .  And I went i n t o  t h e  war ran t  o f f i c e r  
a l l e g a t i o n s  made t o  me, t h e  f a c t  t h a t  t h e s e  could  n o t  be  
s u b s t a n t i a t e d .  I informed General  KOSTER, whom I had spoken 
t o  about  t h e  a l l e g a t i o n s ,  and t h a t  I just d i d  n o t  b e l i e v e  
t h e r e  was any t r u t h  t o  t h e  a l l e g a t i o n s  e x c e p t  on t h i s  one 
i n c i d e n t  where MEDINA had k i l l e d  t h e  woman, and MEDINA openly  
admi t ted  i t .  H i s  response was immediate, and General  KOSTER 
accepted  my r e p o r t ,  o r  a t  l e a s t - - I  won ' t  s ay  h e  chewed 
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me o u t ,  b u t  h e  l e t  me know i n  n o . u n c e r t a i n  t e r m s  t h a t  t h i s  
number of c i v i l i a n s  i n  an o p e r a t i o n  l i k e  t h i s ,  r e g a r d l e s s  
of  t h e  i n t e n s i t y  of f i r e ,  was unacceptab le .  I was n o t  
d i r e c t e d  t o  f u r t h e r  my i n q u i r y  n o r  d i d  I ,  a s  t h e  commander, 
f e e l  t h a t  any th ing  f u r t h e r  was d i c t a t e d  by t h e  i n fo rma t ion  
t h a t  I had a t  t h a t  t i m e .  On o r  about  t h e  middle o f  A p r i l  
was t h e  n e x t  t h i n g  I hea rd  about  t h i s .  And t h i s  was a re-
p o r t ,  and I b e l i e v e  t h i s  a t t achment  was t h e  one ( l ook ing  a t  
E x h i b i t  R-1  handed t h e  w i t n e s s  by t h e  10) .  I t  w a s  e i t h e r  
t h i s  one o r  a l e t t e r .  This  s t a t e m e n t  i s  a t t a c h e d  t o  my 
r e p o r t  of  i n v e s t i g a t i o n ,  d a t e d  24  A p r i l .  

Q. Whose s t a t emen t  i s  t h a t ?  

A. Th is  s t a t e m e n t  came from t h e  Quang ~ ~ a i ~ ~ r o v i n c e  
headqua r t e r s .  I t  was d e l i v e r e d  t o  my S2,  who was t h e n  
L i e u t e n a n t  Colonel  BLACKLEDGE. I do n o t  know how he go t  
t h e  r e p o r t  e x c e p t  I b e l i e v e  it was th rough  o u r  l i a i s o n  o f -
f i c e r  from my 52d M I  Detachment. I had a l i a i s o n  o f f i c e r  
s t a t i o n e d  a t  Quang Ngai, and I b e l i e v e  t h e  r e p o r t ,  t o  me, 
was t h a t  t h i s  was brought  t o  Duc Pho, my h e a d q u a r t e r s ,  by 
my M I  agen t  I had up t h e r e  as l i a i s o n  o f f i c e r .  One of  t h e  
paragraphs  i n  t h i s  s ta tement--

9. ( I n t e r p o s i n g )  I ' d  l i k e - - t h e r e  a r e  a c t u a l l y  two 
i n c l o s u r e s  i f  I ' m  n o t  mis taken.  I ' d  l i k e  t o  keep  ou r  a t -
t e n t i o n  d i r e c t e d  a t  t h e  f i r s t  i n c l o s u r e  and t h e n  w e  can go 
t o  t h e  second one.  

A. T h i s  s t a t emen t  on t h e  t o p  i s  a s t a t e m e n t  by ,  I 
b e l i e v e ,  my 52d M I  Detachment; and t h e  o t h e r  s t a t e m e n t ,  a VC 
propaganda message, which I w i l l  r e f e r  t o  as t h e  second i n -
c l o s u r e ,  was f i r s t  brought  t o  m e .  I t  w a s  i n  Vietnamese, and 
my S2, L i e u t e n a n t  Colonel  BLACKLEDGE, t u r n e d  t o  one paragraph 
i n  h e r e  and po in t ed  o u t  t o  me t h a t  t h i s  concerns  t h e  opera-
t i o n s  which w e r e  named wrong o r  w e r e  i n  t h e  wrong d i s t r i c t ,  b u t  
o r a l l y  I had been t o l d  t h a t  t h i s  r e l a t e s  t o  American t r o o p s  
k i l l i n g  c i v i l i a n s  i n  t h a t  p a r t i c u l a r  o p e r a t i o n a l  a r e a .  So 
I asked Colonel  BLACKLEDGE t o  have o u r  M I  detachment g e t  t h i s  
e n t i r e  message t r a n s l a t e d  f o r  me. When t h e  message was 
t r a n s l a t e d  it came back w i t h ,  from my M I  detachment,  w i t h  
t h i s  s t a t e m e n t  on t o p  of it. 

Q Who headed your  M I  detachment ,  t h e  52d? 
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A. I b e l i e v e  it was a Major FLETCHER. 

Q . Would you read  the  f i r s t  paragraph? 

A.  "This s ta tement  is  i n  r e fe rence  t o  l e t t e r  from 
t h e  Son Tinh D i s t r i c t  ch ief  t o  t h e  Quang Ngai Province c h i e f ,  
sub jec t :  A l l i e d  Forces Gathered People of My Lai Vi l l age  
f o r  K i l l i n g ,  da ted  11 A p r i l  1968." 

Q Proceed with t h e  second paragraph. 

A. "The Son Tinh D i s t r i c t  chief  rece ived  a l e t t e r  from 
t h e  v i l l a g e  chief  of Son My V i l l a g e  conta in ing  t h e  complaint 
of t h e  k i l l i n g  of 450 c i v i l i a n s  inc luding  c h i l d r e n  and women 
by American t roops .  The v i l l a g e  chief  a l l eged  t h a t  an American 
u n i t  opera t ing  i n  t h e  a r e a  on 16 March 1968 ga thered  and k i l l e d  
t h e s e  c i v i l i a n s  wi th  t h e i r  own personal  weapons. The i n c i d e n t  
took p lace  i n  t h e  hamlets of Tu Cung and Co Luy loca ted  i n  t h e  
e a s t e r n  p o r t i o n  of Son Tinh D i s t r i c t .  According t o  t h e  v i l l a g e  
chief  t h e  American u n i t  gathered 400 c i v i l i a n s  i n  Tu Cong ham-
l e t  and k i l l e d  them. Then moved t o  C o  Luy hamlet. A t  t h i s  
l o c a t i o n  the  u n i t  gathered 90  more c i v i l i a n s  and k i l l e d  them." 

Q And t h a t  was de l ive red  t o  you about when? 

A. About mid-April was t h e  b e s t  I r e c o l l e c t .  

Q - And you had it t r a n s l a t e d  a t  t h a t  time? 

A. Yes, s ir .  

Q. And it came back t o  you from your M I  detachment 
with t h a t  p a r t i c u l a r  cover l e t t e r ,  unsigned? 

A. I t  came back t o  my S2. It d i d n ' t  come t o  
me pe r sona l ly ,  no, s i r .  

Q - What d i d  you do about i t ?  T h a t ' s  my next  ques t ion .  I 

A .  I immediately went t o  Colonel TOAN who commanded 
the  2d ARVN Divis ion.  I don' t r e c a l l  i f  it b a s  t h a t  day o r  
the next day, b u t  it was wi th in  a very short per iod  of t i m e .  
I would say w i t h i n  24  t o  36 hours I went t o  Colonel TOAN who 
commanded t h e  2d ARVN Divis ion i n  Quang Ngai with a copy of 
t h e  VC propaganda message, and t o l d  Colonel TOAN t h a t  I was 
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very much d i s t u r b e d  about t h i s  and t h a t  d i d  he have any 
knowledge o r  information t h a t  I d i d  n o t  have concerning 
t h i s ?  Had he had any such r e p o r t s ?  Colonel TOAN t o l d  me 
t h a t  he had rece ived  wi th in  t h e  l a s t  day o r  two a d i r e c t i v e  
from General LAM of I Corps that--forwarding a l e t t e r  tha t - -  
I b e l i e v e  a t  t h a t  time me--that t h e  v i l l a g e  ch ie f  had w r i t t e n  
a l e t t e r  t o  General LAM bu t  I - - th i s  d o e s n ' t  j i b e  i n  r e l a t i o n  
t o  it, b u t  t h i s  i s  t h e  way I r e c o l l e c t  it. He t o l d  me t h a t  
General LAM had s e n t  him a l e t t e r  o r  a copy of t h i s  VC propa-
ganda message and asked him t o  have h i s  people look i n t o  it. 
This  w a s  t h e  d i r e c t i v e  t h a t  he had g o t t e n  from General LAM 
t o  look i n t o  t h i s  inc iden t .  I t o l d  Colonel TOAN t h a t  I was 
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very much i n t e r e s t e d  i n  t h i s  t h i n g  and t h a t  when he looked 
i n t o  t h i s  I would make a v a i l a b l e  t o  him a b a t t a l i o n  o r  any 
number of t roops  t o  go i n t o  t h i s  a r e a  and h e l p  him secure  
it whi le  it was looked i n t o .  

Colonel TOAN s a i d :  "No. This i s  VC propaganda. There 
i s  no t r u t h  t o  t h i s ,  abso lu te ly  no t r u t h  t o  t h i s . "  

And I s a i d :  "Well, b u t  you a r e  i n v e s t i g a t i n g ? "  

He sa id :  "NO, I ' v e  t o l d  Colonel K H I E N  of t h e  Quang Ngai 
province t o  handle it. " 

So I d o n ' t  r e c a l l - - I  d o n ' t  remember who was wi th  me. I 
b e l i e v e ,  aga in ,  Major MCKNIGHT was with me on my v i s i t  t o  
Colonel TOAN. But i f  a t  any time he g o t  any more information 
than what I had on t h i s  th ing-- tha t  I ,  t o o ,  had had such 
a l l e g a t i o n s  and t h a t  I ,  too ,  was t r y i n g  t o  f e r r e t  ou t  t h e  
t ru th - - tha t  I would a p p r e c i a t e  it i f  he would l e t  me know 
about it and t h a t  my t roops  were a v a i l a b l e  any t ime t o  h e l p  
him go i n t o  t h i s  a r e a  o r  t o  a r r i v e  a t  t h e  t r u t h .  And as  I 
mentioned, Colonel TOAN s t a t e d  no, he was n o t  going t o .  H e  
had forwarded it t o  Lieutenant  Colonel K H I E N ,  t h e  Quang Ngai 
province c h i e f ,  t o  handle t h e  ma t t e r .  T h a t  i s  t h e  way he 
put  it. 

Q From your knowledge of t h e  ARVN chain of command, 
what would have been t h e  proper  headquar ters  t o  i n v e s t i g a t e  
t h i s ?  

A. I d o n ' t  know. 

Q Did t h e  province c h i e f  r e p o r t  t o  General TOAN? 

A .  He was not--he d i d  n o t  r e p o r t  t o  him, no, under 
t h e  o rgan iza t ion ,  however, they  c o l l a b o r a t e d  considerably 
i n  t h i s  p a r t i c u l a r  province.  And I know t h a t  Colonel K H I E N  
de fe r red  t o  Colonel TOAN on many mat t e r s .  

Q 1'11 r e f r e s h  your memory somewhat by saying  t h a t  
i t  was about t h i s  p o i n t  i n  t ime t h a t  t h e r e  was a s h i f t .  
That i s ,  .a t  one t i m e  t h e  province c h i e f s  had been under t h e  
m i l i t a r y  commander. But subsequent ly,  they  were given a 
h igher  degree of independence t o  opera te  a s  province c h i e f s  
under t h e  Cen t ra l  Minis t r y .  M i l i t a r i l y ,  however, they re-
por ted  t o  t h e  l o c a l  m i l i t a r y  commander. 

A. I ' m  n o t  p o s i t i v e  how t h i s  r e l a t i o n s h i p  
was between Colonel TOAN and Colonel K H I E N ,  al though I know 
when I t a l k e d  about o t h e r  ma t t e r s  t o  them i n d i v i d u a l l y ,  both 
seemed t o  be k e p t  w e l l  aware of what was going on. 
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Q Did you r e p o r t ,  a t  t h a t  t ime ,  t h i s  new i n f o r -
mation t h a t  you had t o  General  KOSTER o r  t o  your  d i v i s i o n  
headqua r t e r s?  

A. I s e n t  a copy of t h i s  t o  d iv i s ion- -of  whatever  
I had. 

Q I t a k e  it t h a t  t h a t  i s  around 1 4  A p r i l  
t h a t  you r ece ived  t h a t  p a r t i c u l a r  p i ece  o f  paper .  

A. Yes, sir. 

Q Did you r e p o r t  t h i s  new informat ion  and t h e  new 
a l l e g a t i o n s  a t  t h a t  t i m e  t o  General  KOSTER o r  t o  t h e  America1 
Div is ion?  

A. I s e n t  a copy of  t h a t  t o  d i v i s i o n .  

Q - A t  t h a t  t ime?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q And, a l s o ,  subsequent ly  a s  an a t tachment  t o  your  
r e p o r t  which w e  have as an i n c l o s u r e ?  

A. Y e s ,  s i r .  I n  my mind, my sending t h i s  paper  t o  
divis ion--and I ' l l  e x p l a i n  t h a t  a l i t t l e  b i t  la ter- -was what 
prompted General  KOSTER t o  have General YOUNG have m e  p r e p a r e ,  
i n  w r i t i n g ,  my s o - c a l l e d  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  which t o  m e  
was a summary of t h e  i n c i d e n t .  

T h a t ' s  what I want t o  g e t  down t o .  

A. When I f i n i s h e d  d i s c u s s i n g  t h i s  w i t h  General  TOAN, 
I immediately went ove r  t o  Colonel  K H I E N ' s  h eadqua r t e r s  which 
was s t i l l  i n  Quang Ngai C i ty  and went o u t  and m e t  w i t h  M r .  
MAY, who was a c i v i l i a n  a d v i s o r ;  and I b e l i e v e  I met f o r  t h e  
f i r s t  t ime L ieu tenan t  Colonel  G U I N N ,  who was t h e  deputy ad-
v i s o r  t h e r e ,  and told--and I ' m  n o t  s u r e  which one was p r e s e n t ,  
b u t  one o r  t h e  o t h e r  of t h e s e  two gentlemen were p r e s e n t .  
I t o l d  them I had n o t  y e t  had an oppor tun i ty  t o  meet Colonel  
K H I E N  and I wanted t o  pay a cou r t e sy  c a l l  on him, and a t  t h e  
same t i m e  I wanted t o  d i s c u s s  t h i s  a l l e g a t i o n  a g a i n s t  U . S .  
t r oops .  They go t  me an appointment,  and I went i n  and s a w  
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Colonel K H I E N  and we had a cup of c o f f e e ,  and I explained 
t o  him my r e g r e t  and how d i s t u r b e d  I was over  t h i s  t h i n g ,  
and t h a t  I wanted t o  g e t  t o  t h e  bottom of it, and i f  t h e r e  
was any t r u t h  t o  it I would make t roops  a v a i l a b l e  t o  go 
with h i s  RF/PF f o r c e s ,  o r  any o t h e r  f o r c e s ,  i n t o  t h e  a r e a  
i f  he was going t o  conduct such an i n v e s t i g a t i o n .  And he 
said--and I b e l i e v e  he t o l d  me t h i s  a t  t h e  t ime t h a t  he 
had t a l k e d  t o  t h e  v i l l a g e  ch ie f  o r  he had been appr i sed  
of a l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  ch ie f - - tha t  t h e  v i l l a g e  ch ie f  
was w r i t i n g  VC propaganda. The v i l l a g e  ch ie f  d i d  n o t  
l i v e  i n  t h e  v i l l a g e ,  t h a t  t h i s  was completely VC propaganda, 
and t h a t  he was a c t u a l l y  going t o  conduct a counterpropa-
ganda move opera t ion  t o  answer t h i s .  H e  d i d  n o t  con-
s i d e r  an i n v e s t i g a t i o n  appropr ia t e .  I again  t o l d  him t h a t  
i f  anything should change h i s  mind, t h a t  i f  he d i d  g e t  any 
a d d i t i o n a l  information on t h i s ,  t h a t  I would l i k e  t o  know 
about it, and t h a t  my s e r v i c e s  were a v a i l a b l e  t o  him a s  w e l l  
a s  my t roops  t o  go i n t o  t h a t  v i l l a g e  again  i f  he des i red .  
Concurrent wi th  my t a l k  with General TOAN and Colonel 
K H I E N  about t h i s  t h i n g ,  I s e n t  a copy of i t  t o  d i v i s i o n .  

0- How was it t ransmi t t ed?  

A. Through S 2 channels . 
Was it t r a n s m i t t e d  by telecommunications o r  was Q a  


a copy of the--

A. ( In te rpos ing)  A copy of t h e  t r a n s l a t e d  m a t e r i a l  
with a copy of t h e  o r i g i n a l  Vietnamese was t r a n s m i t t e d  t o  
d i v i s i o n .  

0. By c o u r i e r ?  

A. By c o u r i e r ,  yes ,  sir.  One s t a t ement  a t  t h i s  time. 
I - - th i s  i s  n o t  an excuse o r  anything--I w a s  wounded on 23  
March i n  t h e  l e g  and f o r  about 3 o r  4 weeks I was on 
cru tches .  My l e g  was i n  a c a s t  wi th  a broken bone. 

Q. Who commanded t h e  br igade  dur ing  t h a t  per iod? 

A .  I continued t o  command t h e  br igade .  I t o l d  General 
KOSTER I ' d  fought t o o  hard t o  g e t  command of t h e  br igade ,  and 
I would n o t  l e t  t h i s  i n t e r f e r e  w i t h  my opera t ions  and 
my command. And he s t a t e d  he '  d t ake  a chance and i f  i t  
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g o t  worse though,  I was t o  inform him r i g h t  away. I was 
up i n  a h e l i c o p t e r  d a i l y  a f t e r  t h i s ,  b u t  I was n o t  o u t  o f  
my h e l i c o p t e r  as much a s  I would have been i f  I were walk-
i n g  on my l e g s .  When I went t o  General  TOAN--or Colonel  
TOAN, and Colonel  KHIEN--Lieutenant Colonel  KHIEN--

Q ( I n t e r p o s i n g )  Was it Colonel  TOAN o r  General  
TOAN? 

A. H e ' s  g e n e r a l  now, b u t  a t  t h a t  t ime h e  was a 
co lone l .  

Q .  Commanding t h e  2d ARVN Div is ion?  

A. Y e s .  

Q . Okay. 

A. I was on c r u t c h e s  and had my l e g  i n  a c a s t ,  and 
it came o u t  of  t h e  cast--and t h i s  i s  t h e  p o i n t  t h a t  I ' m  n o t  
t o o  c e r t a i n  about  t h i s  1 4  A p r i l  t r a n s l a t i o n .  I t  seems t o  m e  
i t  came o u t  o f  t h e  c a s t  a t  t h e  end of 3 weeks which would have 
made it j u s t  about on t h i s  d a t e .  But s t i l l  I know I was i n  my 
c a s t  when I was up i n  bo th  of  t h e i r  headqua r t e r s .  So I ' m  
n o t  t o o  c e r t a i n  on t h i s ,  t h e  t ime .  But t h e n  2 ,  3 days 
a f t e r  I had spoken t o  Colonel  TOAN and t o  Colonel  K H I E N ,  
General  YOUNG came down and s a i d  t h a t  General  KOSTER wants 
you to--and i t  was n o t  make an i n v e s t i g a t i o n  because  I 
s p e c i f i c a l l y  asked: "Does h e  want t h i s  opened a g a i n  and an 
in formal  i n v e s t i g a t i o n  conducted?",  and General  YOUNG s a i d :  
"No. This  paper  you s e n t  up, t h i s  VC propaganda message, has  
t r i p p e d  h i s  memory h e r e  a l i t t l e  b i t ,  and he  j u s t  wants some 
backup i n  t h e  f i l e s  h e r e  i f  any th ing  f u r t h e r  should  develop on 
t h e  ma t t e r .  So provide  him wi th  a w r i t t e n  r e p o r t . "  A s  a 
r e s u l t  o f  t h i s  I wro te  from my notebook n o t e s  t h a t  I had 
taken down when THOMPSON had r e l a t e d  t h e  i n c i d e n t  t o  m e .  I 
had p u t  h i s  name and some of t h e  s en t ences  i n  a notebook and 
when I t a l k e d  t o  MEDINA I p u t  s en t ences  o r  c r y p t i c  s t a t emen t s  
i n  t h e  notebook.  I had a notebook. I p u l l e d  t h i s  notebook 
o u t  and wro te  t h i s ,  which i s  exh ib i t - - an  unnumbered e x h i b i t  
( E x h i b i t  R - 1 )  and forwarded it t o  d i v i s i o n  on o r  about  24 
A p r i l .  

Q But d i d  you make any a d d i t i o n a l  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. A t  t h a t  t ime I d i d  n o t  because when I ' a s k e d  
General  YOUNG t h e  purpose of t h i s ,  General  YOUNG impl ied  
t h a t  it was merely t h a t  I had provided my o r a l  r e p o r t ,  t h a t  
when t h e  VC propaganda message had been d e l i v e r e d  up t o  
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d i v i s i o n ,  that--and I ' m  unce r t a in  a s  t o  what e x a c t l y  he d i d  
t e l l  me, bu t  I know I asked him, "Was a formal i n v e s t i g a t i o n  
t o  be conducted," and he s a i d :  "No, it was merely put  your 
r e p o r t  o r  desc r ibe  t h e  i n c i d e n t  i n t o  a paper  f o r  d i v i s i o n . "  
And wi th  t h i s  I prepared what I termed a r e p o r t  of inves-
t a t i o n  which I acknowledge loud and c l e a r  i s  n o t  a r e p o r t  
of i n v e s t i g a t i o n .  

Q May I s e e  t h e  paper? 

(Exh ib i t  R-1 handed t o  I 0  by wi tness . )  

I would l i k e  t o  s p e c i f i c a l l y  r e f r e s h  your memory 
t o  one s ta tement  t h a t  i t  makes. I t  s a y s ,  " In terv iews with 
Lieutenant  Colonel Frank BARKER, t a s k  f o r c e  commander; Major 
Charles CALHOUN, t a s k  fo rce  S 3 ;  Captain Ernes t  MEDINA, CO, 
C/l/20; and Captain MICHLES, CO, B/4/3, r e v e a l  t h a t  a t  no 
time were any c i v i l i a n s  ga thered  t o g e t h e r  and k i l l e d  by U.S. 
s o l d i e r s . "  When you inc luded t h i s  s t a t ement ,  were you 
r e f e r r i n g  t o  your previous d i scuss ions  wi th  them back on 16 
and 17 March, o r  a r e  t h e s e  new in te rv iews?  

A. These a r e  both.  Because I d i d  go back up t o  LZ 
Dot t ie .  When t h a t  i n c l o s u r e  t h e r e  f i r s t  came t o  l i g h t  and 
when I went t o  s e e  Colonel TOAN and Colonel K H I E N ,  they showed 
me another  l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  ch ie f  t h a t  had a l s o  been 
t r a n s l a t e d  i n t o  English which I had n o t  seen before--I  do n o t  
b e l i e v e  I had seen  before .  And t h i s  l e t t e r  a l l e g e d  t h a t  U . S .  
f o rces  had, on two occasions,  and they  named t h e  d a t e  of l a t e  
February on a previous opera t ion  i n  t h i s  a r e a  and t h e  1 6 t h  of 
March, had moved i n  on an o p e r a t i o n  and had k i l l e d  innocent  
c i v i l i a n s .  I n  t h i s  l e t t e r ,  a l s o ,  it s t a t e d  t h a t  t h e  U.S. 
fo rces  had ga thered  up groups of c i v i l i a n s  f o r  a t o t a l  k i l l  
of 470, and they  had broken them o u t  by two opera t ions  i n  
t h i s  v i l l a g e  c h i e f ' s  l e t t e r  t o  t h e  d i s t r i c t .  

a. D i s t r i c t  ch ief  had t h i s  l e t t e r  then? 

A. NO, it  w a s  over--I s a w  t h i s  l e t t e r  
a t  Quang Ngai . 
Q- I n  which headquarters?  a 

A .  I n  Colonel K H I E N ' s  headquar ters .  

Q. I n  t h e  province c h i e f '  s headquar ters?  
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A. The province ch ie f  's headquarters .  

Q - Did you o b t a i n  a copy of  t h a t ?  

A. I e i t h e r  obta ined  a copy o r  had a copy obta ined  
because t h i s  was inc luded i n  Colonel BARKER'S i n v e s t i g a t i o n  
of t h i s  i n c i d e n t .  This o t h e r  i n c l o s u r e  I ' m  speaking o f ,  which 
was t h e  l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  c h i e f .  

LO: I would l i k e  t o  t ake  about a 5 minute r ecess .  
I want t o  check on a couple of t h i n g s .  

(The hea r ing  recessed  a t  1209 hours ,  2 December 
1969.) 

(The hea r ing  reconvened a t  1217 hours ,  2 December 
1 9 6 9 . )  

I 0  : The hea r ing  is  reconvened. 

RCDR: A l l  persons who were p resen t  when t h e  hea r ing  re-
cessed a r e  again p resen t .  

I 0  : This document you r e f e r  t o  from v i l l a g e  ch ie f  
t o  the  d i s t r i c t  c h i e f .  You obtained a copy of t h a t ?  

A. Yes, sir .  

Q And d i d  you forward a copy of t h a t  along with 
i nc losures  1 and 2 t o  t h e  America1 Divis ion headquar ters?  

A. I d o n ' t  r ~ c a l lhow I secured t h a t  o t h e r  copy. It  
was shown t o  me o r  t o l d  t o  me. And I ' m  no t  c e r t a i n  now of 
t h e  timing h e r e ,  t h a t  such a l e t t e r  e x i s t e d  t h a t  a l l e g e d  t h a t  
U . S .  t roops had two occasions--and then  t h e  l e t t e r  went on t o  
c i t e  s p e c i f i c  paragraphs t h a t  were i n  t h i s  l e t t e r  h e r e ,  and I 
know Colonel K H I E N  when he t o l d  me about i t ,  the  l e t t e r ,  and 
I d o n ' t  b e l i e v e  I saw it a t  t h a t  exac t  t ime,  b u t  I th ink  he 
explained t o  me t h a t  he had t h i s  l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  chief  
t o  t h e  d i s t r i c t  ch ief  which had g o t t e n  to--and I b e l i e v e  it 
had go t t en  t o  General LAM--alleged t h e s e  two i n c i d e n t s  of l a t e  
February and, o r  maybe i t  was e a r l y  March, and t h i s  m i d -
March th ing .  I d i d  n o t  secure  a copy of  i t  a t  t h a t  t ime,  
b u t  I do r e c a l l  t h a t  t h i s  l e t t e r  a s  explained t o  me when 
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t h i s  was expla ined  t o  my by Colonel K H I E N ,  t h a t  f o r  t h e  f i r s t  
time it a l l eged  t h a t  U . S .  f o r c e s  had ga thered  c i v i l i a n s  to -
ge ther .  I d o n ' t  r e c a l l  i f  t h a t  one says  t h a t  o r  not .  May 
I look a t  t h e  l a s t  page of t h a t  s i r ?  

(I0 hands Exh ib i t  R-1 t o  t h e  wi tness)  

MR WEST: Let  t h e  record  r e f l e c t  t h a t  he i s  looking a t  
i n c l o s u r e  2 t o  E x h i b i t  R-1. 

A .  No. This  one does n o t  show t h a t  any people were 
gathered toge the r .  To t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  Colonel K H I E N  
s t a t e d  t h a t  t h i s  l e t t e r  s t a t e s  t h a t  some people were gathered 
toge the r  and s h o t  down, which he s a i d  was abso lu te ly  r i d i c u l o u s ,  
and I agree with him. I d i d  no t  secure ,  a t  t h a t  t ime, a copy of  
t h a t  l e t t e r ,  b u t  I d id  d i scuss  t h i s  with Colonel BARKER and, 
s p e c i f i c a l l y ,  t h e  ga ther ing  t o g e t h e r  of any people. Colonel 
BARKER denied it and I do no t  r e c a l l  where I t a l k e d  t o  Captain 
MICHLES o r  CALHOUN o r  MEDINA, b u t  I am p o s i t i v e  I asked them 
p o i n t  blank i f  any such people were e v e r  brought toge the r .  
And it was denied. I do r e c a l l  making Colonel BARKER aware 
t h a t  such a l e t t e r  e x i s t e d ,  and, aga in ,  t o  t h e  b e s t  of my 
r e c o l l e c t i o n ,  I had a copy o r  had him secure  a copy f o r  
h i s  formal i n v e s t i g a t i o n .  

10: Coming back t o  t h e  e x h i b i t  and i n c l o s u r e  1 of t h e  
e x h i b i t ,  from t h e  second paragraph, might i t  no t  b e ' i n f e r r e d  
t h a t  t h e  d r a f t e r  of t h a t  p a r t i c u l a r  paragraph had a v a i l a b l e  
t o  him a copy o f  t h e  l e t t e r ?  

A .  You mean t h e  o t h e r  l e t t e r  i n s t e a d  of t h i s  one here?  

( I 0  nodded i n  t h e  a f f i r m a t i v e . )  

This  w a s  my r e c o l l e c t i o n  a l s o ,  t h a t  we had a copy 
of the--I do n o t  r e c a l l  hzving read  t h e  o t h e r  l e t t e r .  The 
o t h e r  l e t t e r ,  t h e  g i s t  of i t  was expla ined  t o  me one t ime. 
I t  seemed t o  me t h a t  it w a s  Colonel K H I E N .  This s ta tement  
here  appears more t o  go along with such a l e t t e r  than  it does 
t h i s  VC propaganda message. So I ' m  n o t  c e r t a i n  how these  
got  a t t ached  h e r e ,  although I know I s e n t  them t o  you (speaking t o  
Colonel WILSON). -
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(Col WILSON nodded i n  t h e  a f f i r m a t i v e . )  

I0 : May I see t h e  e x h i b i t  aga in  f o r  a moment ( E x h i b i t  
R-1 handed t o  IO)?  

Q I f  I may say  h e r e  t h a t  what you s t a t e  you have 
a c t u a l l y  two independent  i n c l o s u r e s ,  am I c o r r e c t ?  

(Witness  nodded i n  t h e  a f  f i r m a t i v e  .) 

One, i n  your  f i r s t  paragraph ,  you s t a t e d ,  
" I n v e s t i g a t i o n  h a s  been conducted i n t o  a l l e g a t i o n s  c i t e d  i n  
i n c l o s u r e  1". That  b e i n g  t h i s  s t a t emen t?  ( E x h i b i t  R - 1  shown 
t o  w i t n e s s  by 10.) 

A. Y e s ,  s ir .  

Q. You go on t o  say  i n  your paragraph 3 o f  your  re-
p o r t ,  " I n c l o s u r e  3 i s  a t r a n s l a t i o n  of an a c t u a l  VC propa-
ganda message t a r g e t e d  a t  ARVN s o l d i e r s  and u r g i n g  him t o  
shoo t  Americans." So they  a r e  q u i t e  independent  one of  t h e  
o t h e r ,  a l though  t h e y  c e r t a i n l y  b e a r  upon each  o t h e r ,  Is t h a t  
a reasonable--

A. ( I n t e r p o s i n g )  That  i s  t h e  conc lus ion  t h a t  I would 
draw a l s o .  I t  h a s  been sometime, b u t  I do have a copy of  t h i s  
now which I r e c e i v e d  y e s t e r d a y  b e f o r e  I d e p a r t e d  Norfo lk ,  b u t  
I d i d  n o t  have a chance t o  look a t  it. I n o t e  i n  h e r e  a l s o  
t h a t  I acknowledged one man was s l i g h t l y  wounded i n  t h e  f o o t  
by sma l l  arms f i r e ,  b u t  t h e  newspapers -- t h a t  was t h e  f i r s t  
t i m e  I had e v e r  hea rd  he  had s h o t  h i m s e l f .  

COL WILSON: I d o n ' t  b e l i e v e  t h e  evidence w i l l  show t h a t  he  
d i d  shoo t  h imse l f .  H e  s h o t  h i m s e l f ,  b u t  it w a s  a c c i d e n t a l .  

A. Oh, I s e e .  There i s  s o  damn much i n  t h e  newspapers 
now, it confuses  me, I t h i n k .  

I0 : T h i s  i s  commonly r e f e r r e d  t o  as a SIW, s e l f - i n f l i c t e d  
wound, a c c i d e n t a l  o r  o the rwi se .  
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A. Well,  I s t a t e  h e r e  and I ' m  p o s i t i v e ,  I know t h a t  
I in t e rv i ewed  t h e s e  people  w i th  t h i s  s p e c i f i c  q u e s t i o n  i n  
mind o r  I would have never  p u t  i t  i n  t h i s  s t a t e m e n t .  Down 
a t  t h e  bottom o f  paragraph 2 ,  " i n t e r v i e w s  wi th  Colonel  BARKER, 
Major CALHOUN, MEDINA, MICHLES, r e v e a l e d  t h a t  a t  no t ime w e r e  
any c i v i l i a n s  ga the red  t o g e t h e r  and k i l l e d  by U.  S. s o l d i e r s .  " 
Now, what i n v e s t i g a t i o n  o r  what I d i d  when I r e c e i v e d  t h i s  
from General  YOUNG t o  reduce t o  wr i t i ng - -o r  what my o r d e r s  
were t o  p r e p a r e  t h i s ,  I do n o t  r e c a l l .  I vaguely f e e l  t h a t  
General  YOUNG w a s  u n c e r t a i n  a s  t o  what t h e  purpose of t h i s  
t h i n g  was e x c e p t  t h a t  it was d e f i n i t e l y  n o t  t o  b e  a formal 
i n v e s t i g a t i o n .  

Q A t  t h i s  p o i n t  I would l i k e  t o  ask you i f  you a r e  
f a m i l i a r  w i t h  t h e  r e g u l a t i o n s  pub l i shed  by Headquar te rs ,  MACV, . 
concern ing  a t r o c i t i e s ,  w a r  crimes, r e p o r t i n g  and i n v e s t i g a -
t i o n s  of  same? 

A. I am n o t  f a m i l i a r  w i t h  them, s ir .  

Q - A t  t h i s  p o i n t  I would l i k e  t o  e n t e r  i n t o  evidence 
a t e l e g r a p h i c  message from Headquar te rs ,  MACV, p rov id ing  i n  
t e l e g r a p h i c  form MACV ~ i r e c t i v e20-4, d a t e d  27 A p r i l  1967,  
concerning i n s p e c t i o n  and i n v e s t i g a t i o n  of  war cr imes.  I 
would ask you t o  -- I would l i k e  t o  have t h i s  marked a s  an 
e x h i b i t  and e n t e r e d  i n t o  t h e  r eco rd .  

RCDR : T h i s  d i r e c t i v e  i s  e n t e r e d  i n t o  t h e  r e c o r d  and mark-
e d  a s  E x h i b i t  D-1.  

(MACV D i r e c t i v e  20-4, d a t e d  27 A p r i l  1967,  s u b j e c t :  
" I n s p e c t i o n s  and I n v e s t i g a t i o n s ,  War Crimes, " i s  e n t e r e d  i n t o  
ev idence  and marked as E x h i b i t  D - 1 . )  

I0 : A t  a l a t e r  d a t e  w e  w i l l  s u b s t i t u t e  o r  back up t h i s  
p a r t i c u l a r  document w i th  a p r i n t e d  copy o f  t h e  document a s  it 
was i s s u e d  w i t h i n  t h e  command. 

I would a sk  you t o  review t h e  document down t o  t h e  
p o i n t ,  I b e l i e v e ,  on t h e  t h i r d  o r  f o u r t h  page which I have 
unde r l i ned  which b r i n g s  o u t  subsequent  r e v i s i o n s  of it. 

W e  w i l l  r e c e s s  a t  t h i s  t ime u n t i l  1 4 0 0  hours .  I w i l l  
s t a y  h e r e  wh i l e  he  i s  complet ing r e a d i n g  t h e  document. I t  
i s  n o t  n e c e s s a r y  f o r  o t h e r s  t o  s t a y  h e r e .  W e  w i l l  proceed w i t h  
t h e  i n t e r v i e w  a t  1 4  0 0 .  
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(The hea r ing  recessed  a t  1231 hours ,  2 December 
1969 .) 

(The hea r ing  reconvened a t  1505 hours ,  2 December 
1969.) 

RCDR: A l l  persons who were p r e s e n t  when t h e  hea r ing  re-
cessed a r e  again p resen t .  

A. S i r ,  you asked me a ques t ion  a s  t o  whether o r  
n o t  I had seen t h i s  document. I have n o t  seen  t h i s  document 
before.  Of course ,  t h i s  does no t  negate  my r e s p o n s i b i l i t i e s  
a s  a commander f o r  having knowledge of any a t r o c i t i e s  commit-
t ed .  I c e r t a i n l y  was aware of my r e s p o n s i b i l i t y  f o r  previous 
ins tances  t o  conducting an i n v e s t i g a t i o n  and s o  f o r t h ,  b u t  
t h i s  document I have n o t  seen before  t o  t h e  b e s t  of  my 
knowledge, nor  do I be l i eve  such a document was on f i l e  on 
t h e  11th  Infantry Brigade. If I might back o f f  h e r e ,  when 
we f i r s t  a r r i v e d  i n  Vietnam o u r  s t a t u s  a s  a  s e p a r a t e  brigade-- 
and I a m  no t  o f f e r i n g  t h i s  a s  an excuse,  b u t  I t h i n k  it would 
be t o  your advantage t o  recognize th is - -our  s t a t u s  a s  a 
s e p a r a t e  br igade  was n e i t h e r  f i s h  nor  fowl. I t  was i n  a s t a t e  of 
change. When we a r r i v e d ,  a s  I have mentioned e a r l i e r ,  our A 
Company of t h e  6 th  Support B a t t a l i o n  was moved wi th  a l l  of 
i t s  bag and baggage t o  Chu L a i  t o  become an o rgan ic  p a r t  
of t h e  America1 Divis ion.  A t  t h a t  t ime, a l l  of our  records 
and a l l  of our  f i l e s ,  even our  own br igade  documents, 
were c a r r i e d  t o  t h e  d i v i s i o n .  I t  was some time before  
we could s tar t  regrouping some of t h e  documents which had 
been l o s t  t o  us by t h i s  t r a n s i t i o n  t o  t h e  d i v i s i o n .  

10: Are you r e f e r r i n g  t o  a l l  documents, or--

A. ( In te rpos ing)  I n i t i a l l y ,  a l l  of our  documents, 
o r  a l l  of  our  AG records .  For example, our  A r m y  Regulat ions,  
a11 of  t h e s e  as we a r r i v e d  i n  Vietnam were a l l  shipped t o ,  
moved t o ,  Duc Pho and then  on t o  Chu Lai .  A s  soon as  we be- 
gan t o  determine t h e  need f o r  s p e c i f i c  documents we would 
n o t i f y  t h e  d i v i s i o n  AG, i n  most cases  t h e  documents we needed 
would be re tu rned  t o  us .  

a.  Did t h e  d i v i s i o n  have an i s s u e  of t h e s e  documents 
t o  you when t h a t  took p lace?  What might be r e f e r r e d  t o  as 
t h e  br igade  s e t  of documents? 

A. NO,  sir.  
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Q *  D i r e c t i v e s ,  gu ides ,  memoranda? 

A. No, s i r .  They were i s s u e d  t o  us  a s  t hey  were 
r e p r i n t e d  o r  a s  t h e  need f o r  t h e  use  of  t h e s e  documents deve l -
oped. I went ove r  t h e r e  i n  September 1967 w i t h  t h e  b a t t a l i o n  
commanders, a l l  o f  t h e  b a t t a l i o n  commanders, who l a t e r  came 
over  w i t h  t h e  b r i g a d e ,  and we v i s i t e d  t h e  America1 Div i s ion ,  
and a t  t h a t  t i m e ,  w e  p icked  up some documents w e  f e l t  would 
be  of  va lue  t o  us a s  w e l l  a s  a t  USARV h e a d q u a r t e r s  w e  p icked 
up c e r t a i n  documents t h a t  would be  o f  va lue  t o  us and we went 
back t o  S c h o f i e l d  Barracks  and many o f  t h e s e  documents were 
i n c o r p o r a t e d  i n t o  ou r  u n i t  SOP, p a r t i c u l a r l y  such t h i n g s  a s  
r u l e s  o f  engagement. 

Q. Did you have a copy of t h e  America1 Div i s ion  SOP 
and SOI? 

A. I a m  c e r t a i n  t h e r e  was one i n  o u r  headqua r t e r s .  
I do n o t  r e c a l l  hav ing  seen  it,.b u t  I a m  p o s i t i v e  w e  had one.  

Q Do ypu know whether  o r  n o t  you had,  from Head-
q u a r t e r s ,  t h e  Arnerical D i v i s i o n ,  t h e  i 'mplementing i n s t r u c -
t i o n s  from t h i s  r e g u l a t i o n ,  MACV D i r e c t i v e  2 0 - 4 ?  

A. I do n o t ,  whether w e  d i d  o r  d i d  n o t ,  no s ir .  

Q. Within your  h e a d q u a r t e r s ,  who would normally 
handle  t h e  p r e p a r a t i o n  and d i s semina t ion  o f  a d d i t i o n a l  
implementing i n s t r u c t i o n s ?  

Q. So a t  t h i s  p o i n t  of  t ime a g a i n ,  when you had 
r ece ived  t h e  i n fo rma t ion  concerning t h e  r e p o r t  of  t h e  
v i l l a g e  c h i e f ,  and I am n o t  s u r e  i n  my own mind whether you 
ob ta ined  a copy o f  t h a t '  from t h e  p rov ince  c h i e f  o r  from t h e  
d i s t r i c t  c h i e f  o r  e x a c t l y  what you did--

A .  ( I n t e r p o s i n g )  I am n o t  c e r t a i n  e i t h e r ,  s i r ,  
of how I a c q u i r e d  a copy of it, o r  how a copy was acqu i r ed  
by my h e a d q u a r t e r s .  I t  i s  my r e c o l l e c t i o n  t h a t  a copy o f  
t h i s  w a s  i n c l u d e d  i n  t h e  formal  i n v e s t i g a t i o n ,  b u t ,  I do 
n o t  r e c a l l  how w e  s ecu red  a copy. 

Q. But you d i d  have,  a t  t h a t  t i m e ,  a s t a t e m e n t  
which was p repa red  on t h e  1 4 t h ,  which i s  an i n c l o s u r e  t o  
your r e p o r t ?  
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A. Yes, sir. 

Q You a l s o  d i d  have t h e  t r a n s l a t i o n  of t h e  VC propa-
ganda? 

A. Yes, sir.  

Q Which a r e  enclosed as attachments 1 and 2? 

A. Yes, s ir .  

Q. So, i n  a d d i t i o n  t o  t h e  previous informat ion  t h a t  
you had a v a i l a b l e  t o  you, you a l s o  had information from t h e  
v i l l a g e  ch ie f  and a l s o  the  a l l e g a t i o n  i n  t h e  VC propaganda? 

A. Yes, sir.  

Q . You provided t h e s e  two documents t o  headquarters
of t h e  Americal Divis ion ,  i s  t h a t  c o r r e c t ?  

A.  Yes, sir.  

Q And t h e  i n s t r u c t i o n s  which you rece ived  were on 
about what da te?  

A. On o r  about  mid-April i s  t h e  b e s t  I can-- i t  
may have been--my r e p o r t  i s  da ted  2 4  Apr i l .  I b e l i e v e  I 
would have w r i t t e n  t h i s  r e p o r t  immediately, I do n o t  r e c a l l  
a t  t h i s  t ime, b u t  it must have been near  20 A p r i l  t h a t  I 
received t h e  i n s t r u c t i o n s  from t h e  Americal Divis ion ,  from 
General YOUNG, t h a t  General KOSTER d e s i r e d  t h a t  I prepare  a  
r e p o r t .  I do n o t  r e z a l l  our  d i scuss ion  as  t o  what t h i s  r e p o r t  
was t o  c o n s i s t  o f ,  except  t h a t  I do r e c a l l  t h a t  General YOUNG 
s t a t e d  t h e r e  was no evidence of anything t h a t  d i v i s i o n  had 
t h a t  I d i d n ' t  have, and I am no t  c e r t a i n  I understood 
r e a l l y  what t h e  purpose of my r e p o r t  w a s .  I prepared what 
I be l i eve  General YOUNG had d i r e c t e d  me t o  prepare.  

Q And you submitted t h a t  r e p o r t  t o  General  KOSTER? 
You signed t h e  r e p o r t  on t h e  24th? 

A .  Yes, s ir .  I hand-carried t h i s  r e p o r t  t o  d i v i s i o n  
and gave i t ,  i n  an envelope, t o  t h e  chief  of s t a f f ,  Colonel 
PARSON. I n c i d e n t l y ,  t h e  S5 of t h e  br igade  i s  Captain 
KESHEL. I hand-carr ied t h i s  r e p o r t  t o  Colonel PARSON and 
l e f t  it wi th  him. 
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Q About what d a t e  was t h a t ?  

A. I t  would have been on t h e  24th o r  t h e  next  day
which was t h e  25th. BeFore t h i s  r e p o r t  went up, I showed 
it t o  Colonel BARKER and asked him i f  t h e r e  was any new in-
formation t o  add t o  it, o r  i f  t h e  r e p o r t  was b a s i c a l l y  cor-
r e c t .  I know I a l s o  had Major MCKNIGHT,  my S3, read it. 
I took a copy of t h i s  r e p o r t  and, r a t h e r  than  j u s t  g e t t i n g  
it i n  t h e  r e g u l a r  f i l e s  of t h e  b r igade ,  I asked t h a t  it be 
locked i n  t h e  s a f e  i n  t h e  S2 o r  t h e  S3 o f f i c e .  I t  was l a t e r  
secured i n  t h e  s a f e  of t h e  S2 o f f i c e .  So I assume t h a t ' s  
where I had it secured. 

Q Did you coordina te  o r  show your r e p o r t  t o  then 
Colonel TOAN, o r  t h e  province chief  Colonel KHIEN? 

A. This  r e p o r t  here? No, s ir .  

Q- Were they aware of t h e  f a c t  t h a t  you were sub-
mi t t ing  a r e p o r t ?  

A. I d o n ' t  b e l i e v e ,  no, I am p o s i t i v e  they  were no t .  
I would have had no reason f o r  pass ing  t h i s  on t o  them, no, 
sir.  

Q. Did you ever  t a l k  t o  General KOSTER about t h i s  
r e p o r t  a f t e r  you hand c a r r i e d  it t o  Colonel PARSON? 

A. No, s ir .  I never d id .  A few days a f t e r  t h i s ,  
and I do n o t  r e c a l l  how long af te rwards ,  General YOUNG v i s i t e d  
me again a t  Duc Pho, and he s t a t e d  t h a t  the  r e p o r t  t h a t  I had 
prepared had been passed t o  him by General  KOSTER and t h a t  
General KOSTER had w r i t t e n  on t h e  r e p o r t ,  o r  had informed 
him, t h a t ,  "we w i l l  hold t h i s  i n  our  f i l e s , "  o r  something, 
" t h i s  seems t o  s a t i s f y  t h e  requirement.  " 

Q. What d a t e  was t h i s ?  

A. This  I do n o t  r e c a l l .  I t  was some days a f t e r  t h i s ,  
whether it w a s  a week o r  3 o r  4 days, I j u s t  d o n ' t  --
I do no t  remember, bu t  I do r e c a l l  General YOUNG coming back 
down t o  Duc Pho and t e l l i n g  me t h a t  he had seen the  r e p o r t  and 
he had seen it a f t e r  General KOSTER had seen  it and t h a t  he 
was s a t i s f i e d  and t h a t  t h i s  i s s u e  was now dropped and t h a t  t h e  
th ing  had been pu t  t o  bed and t h e r e  was no evidence suppor t ing  
t h e  a l l e g a t i o n s .  I r e c a l l  t e l l i n g  Colonel BARKER, "I hope we hearc 
t h e  l a s t  of t h i s  t h i n g  now. " Not a t  any time d i d  I ,  i n  my own 
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mind, eve r  t r e a t  t h i s  s u b j e c t  l i g h t l y ,  and I was on t h e  
a l e r t  f o r  any new evidence t h a t  might b r i n g  it t o  l i g h t .  

Q I have he re  a combat a c t i o n  r e p o r t ,  da ted  28 
March 1968, t o  t h e  Commanding O f f i c e r ,  11th  I n f a n t r y  Brigade. 
I would l i k e  t h i s  combat ac t ion  r e p o r t  e n t e r e d  i n t o  evidence.  

RCDR: S i r ,  t h i s  r e p o r t  i s  en te red  i n t o  t h e  record and 
marked a s  E x h i b i t  R-2. 

(Combat Action Report ,  TF Barker ,  da ted  28 March 
1968 i s  en te red  i n t o  evidence and marked a s  E x h i b i t  R-2.) 

10: Colonel HENDERSON, I ' d  l i k e  t o  show you t h i s  
document t o  s e e  i f  you have seen it before .  

( I0 hands Exh ib i t  R-2 t o  COL HENDERSON.) 

A. I have never seen t h i s  document be fo re .  

Q Would t h i s  be normal f o r  a combat a f t e r  a c t i o n  
repor t  such as  t h i s  t o  go through your headquar ters  wi thout  
you see ing  i t ?  

A. No, except  from t h e s e .  A s  I understand it ,  w e  
prepared our  br igade--consol idated t h i s  i n t o  a br igade  a f t e r  
ac t ion  r e p o r t .  May I s e e  t h a t  again (I0 handing t h e  r e p o r t  
t o  COL HENDERSON)? Who-was t h a t  addressed t o ?  This  would 
have gone t o  our S3 o f f i c e r ,  Major DAVIDSON, who was a s s i s t a n t  
S3 ,  who consol ida ted  t h e s e  a f t e r  a c t i o n  r e p o r t s .  I usual ly  
saw most of t h e  t h i n g s  t h a t  came . i n  from my b a t t a l i o n s ,  b u t  I 
have not  seen t h a t  p a r t i c u l a r  one. 

Q. Would t h i s  r epor t  have g ~ n eindepemndently t o  t h e  
America1 Divis ion o r  would it s t o p  a t  t h e  br igade  head-
q u a r t e r s  and be incorpora ted  i n t o  an o v e r a l l  br igade  a f t e r  
ac t ion  r e p o r t ?  

A. I t  would have stopped a t  br igade and been 
incorpora ted-- i t  may have been an i n c l o s u r e ,  I d o n ' t  know 
of t h e  ones going on t o  d i v i s i o n .  And t h e s e  I normally 
screened i n  t h e  TOC every morning, but  I d id  n o t  un less  
it i s  some s p e c i a l  i n t e r e s t  i n  them read them i n  d e t a i l .  

Q You w i l l  n o t i c e  t h a t  t h i s  r e f e r s  t o  t h i s  a s  
a combat a c t i o n  r e p o r t ;  however, t h e  r e p o r t  covers only 
one day of t h e  opera t ion .  
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A. I do n o t  understand t h e  r a t i o n a l e  of t h a t ,  no, 
sir.  The reason I say t h a t  I h a d n ' t  seen  t h e  r e p o r t  i s  t h a t  
I have never seen  t h a t  s ta tement  t h a t  i s  a t t ached  t o  it from one 
of t h e  d i s t r i c t - -L ieu tenan t  TAN, sir.  I h a v e n ' t  seen t h a t  
s ta tement  before .  This is  why I a m  s a t i s f i e d  t h a t  I have 
no t  seen  t h a t  r e p o r t .  

8 You i n d i c a t e d  t h a t  during t h e  time frame of t h e  
16th  and t h e  17 th  you had t a l k e d  t o  Colonel BARKER, Captain 
MEDINA, and o t h e r  p e r t i n e n t  i n d i v i d u a l s ?  

A. Yes, sir. 

Q. You a l s o  i n d i c a t e d  t h a t  subsequent t o  ob ta in ing
t h e  information concerning t h e  a l l e g a t i o n  of t h e  v i l l a g e  
ch ie f  and t h e  VC propaganda t h a t  you had again  seen  t h e s e  
i n d i v i d u a l s  a t  LZ Dot t i e  and t a l k e d  t o  them about it, i s  
t h a t  c o r r e c t ?  

A. Except f o r  t h e  LZ Dot t i e ,  I a m  no t  p o s i t i v e  
where I spoke t o  them. I saw them both a t  Dott ie,  and I 
saw them a t  Duc Pho. 

Q But my reason i n  asking t h e  ques t ion  i s  two-
fo ld .  One i s  t h e  f a c t  t h a t  you d i d  see  them and, secondly,  
t o  see i f  you obta ined  any w r i t t e n  s ta tements  from them? 

A. I d i d  no t  o b t a i n  any w r i t t e n  s t a t ements  during 
my e n t i r e  i n q u i r y  taken--from any i n d i v i d u a l s .  

Q. A l l  r i g h t ,  now I would l i k e  t o  s e e  i f  we can 
c l a r i f y  j u s t  a l i t t l e  something, because it seems t o  be 
a l i t t l e  mixup, n o t  your testimony p e r  s e ,  b u t  o t h e r  
th ings  t h a t  w e  have been assoc ia ted  wi th  and t h a t  has t o  
do with t h e  d u r a t i o n  of  t h e  opera t ion .  You i n d i c a t e d  
t h a t  Char l i e  Company was e x t r a c t e d  on t h e  n i g h t  of  t h e  17th ,  
t h e  second day of  t h e  opera t ion  a f t e r  they laagered? 

A. Yes, sir. 

Q There a r e  some i n d i c a t i o n s  t h a t  a d d i t i o n a l  a c t i v i -
t i e s  took p l a c e  t o  t h e  south ,  p a r t i c i p a t e d  i n  by elements of 
t h e  t a s k  fo rce  dur ing  t h e  17th  and poss ib ly  up i n t o  t h e  18th .  
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A. I could  b e  wrong on t h i s  e x t r a c t i o n  of a l l  t h e s e  
e lements  on t h e  1 7 t h .  I know t h e  o p e r a t i o n  was concluded on 
t h e  n i g h t  of  t h e  1 6 t h  a s  f a r  as t h e  i n i t i a l  o p e r a t i o n ,  and I 
thought  t h a t  w e  had e x t r a c t e d  bo th  C h a r l i e  and Bravo u n i t s  on 
t h e  17 th .  L i eu t enan t  General  DOLEMAN v i s i t e d  m e  on t h e  1 7 t h  
a t  Duc Pho. and I b r i e f e d  him. I c a n ' t  r e c a l l  now whether 
it was morning o r  a f t e rnoon .  I r e c a l l  b r i e f i n g  him on 
t h i s  p a r t i c u l a r  o p e r a t i o n ,  and I had i t  i n  my mind t h a t  w e  
e x t r a c t e d  bo th  u n i t s  on t h e  1 7 t h ,  b u t  I could  be  mis taken.  

Q. W e l l ,  I a m  n o t  s u r e  how r e a l l y  p e r t i n e n t  it i s  
a t  t h e  moment, w e  may have t o  come back t o  it la te r .  I 
would l i k e  t o  g e t  your impress ion on what e f f e c t ,  from a 
p o i n t  of  view o f  t h e  e f f i c i e n c y ,  t h e  s p l i t t i n g  up your  
headqua r t e r s  o f  t h e  r e d u c t i o n  of your  b r i g a d e  h e a d q u a r t e r s  
i n  t h e  c r e a t i o n  of TF Barker  had upon t h e  o p e r a t i o n  of  
your b r i g a d e  and upon t h e  t a s k  f o r c e ?  

A. I p e r s o n a l l y  never  l i k e d  t h e  i d e a  of  t h e  s e p a r a t e  
t a s k  f o r c e ,  b u t  t h e  d e c i s i o n  was made and I n a t u r a l l y  sup-
po r t ed  it, al though I had t h r e e  b a t t a l i o n  commanders come 
t o  me and ask me t o  t r y  t o  reopen t h e  i s s u e .  I d i d  n o t  
reopen t h e  i s s u e ,  because t h e  o r d e r s  o r g a n i z i n g  t h e  t a s k  
f o r c e  were loud  and c l e a r .  The t h r e e  companies s e l e c t e d  
f o r  t h i s  o p e r a t i o n  w e r e  t h e  f i n e s t  t h r e e  companies we had 
i n  t h e  b r i g a d e .  They were A ,  B ,  and C companies from each 
of  t h e  b a t t a l i o n s .  General  LIPSCOMB denied  t h a t  h e  p icked  
t h e  companies on t h e  b a s i s  of  t h e i r  company commanders and 
t h e i r  r eco rds  up t o  t h a t  t i m e .  I f e e l  t h a t  t h i s  was a 
dec id ing  i n f l u e n c e .  The handicap i n  t h e  b r i g a d e  head-
q u a r t e r s  of working shor thanded,-of  b r i n g i n g  i n  new 
t a l e n t  i n t o  t h e  s t a f f  c e r t a i n l y  had a somewhat degrad ing  
e f f e c t  on t h e  b r i g a d e  wh i l e  w e  were t r y i n g  t o  g e t  ou r  
f e e t  w e t ,  s o  t o  speak.  My o p e r a t i o n  wi thou t  an e x e c u t i v e  
o f f i c e r  c e r t a i n l y  caused me t o  g e t  by w i t h  a h e l l  of  a  
l o t  l e s s  s l e e p  a t  n i g h t .  I t  w a s n ' t  t h a t  I complained 
t h a t  I c o u l d n ' t  hand le  t h e  t h i n g ,  b u t  I l a t e r  went t o  
General  KOSTER t o  ask  h i s  permiss ion  t o  i n a c t i v a t e  t h e  
t h i n g  s o - I  cou ld  g e t  an execu t ive  o f f i c e r  and g e t  more 
depth i n  my s t a f f .  

Q When d i d  t h a t  t a k e  p l a c e ?  

A. Th i s  took p l a c e  i n  A p r i l .  I do n o t  recall  t h e  
p e r i o d  we i n a c t i v a t e d  TF Barker ,  b u t  when we d i d  a c t i v a t e  
TF Barker I l e f t  a company up t h e r e  wi th  t h e  4 / 3  a t  LZ 
Sue and they  t h e n  w i t h  two companies handled t h e  e n t i r e  
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Muscatine AO. For a t o t a l  of  one company r a t h e r  o r  s o  he had 
a t o t a l  of f i v e  r i f l e  companies handl ing t h a t  up t h e r e  which 
t o  my mind w a s  a l o t ' m o r e  s a t i s f a c t o r y .  I t  gave me b e t t e r  f l e x -
i b i l i t y .  The b a t t a l i o n  commanders f e l t  t h a t  they  had l o s t  a l l  of 
t h e i r  f l e x i b i l i t y  by permanently l o s i n g  a r i f l e  company, n o t  being 
a b l e  t o  in terchange  t h e s e  r i f l e  companies from f i r e  support  
base o u t  t o  f i e l d  opera t ions .  I t h i n k  it d i d  have a d e t r a c t i n g  
in f luence  wi th in  t h e  br igade;  t o  what degree I ' m  n o t  c e r t a i n .  
I pe r sona l ly  d i d  no t  l i k e  t h e  arrangement. 

Q You i n d i c a t e d  t h a t  you d i d  n o t  p u t  t h e s e  men under 
oa th  and d i d  n o t  ob ta in  any w r i t t e n  s ta tements  from them, d i d  
you o b t a i n  any no tes ,  o r  d i d  you maintain any records  o r  i n -
formal f i les ,  o r  d i a r i e s ,  o r  anything of t h i s  na ture?  

A. I maintained a notebook, my own notebook, which 
I would s c r i b b l e  i n  when I t a l k e d  t o  var ious  ind iv idua l s .  I t  
w a s  i n  no p a r t i c u l a r  o r d e r ,  every time I turned over a l e a f  it 
might be a new s u b j e c t ,  b u t  I d i d  maintain and had f o r  some time 
two o r  t h r e e  s m a l l  i s sue- type  memorandum notebooks t h a t  I 
maintained notes  i n  which I destroyed when I depar ted  Vietnam. 

0- That  answers my ques t ions .  So obviously they  
a r e  n o t  a v a i l a b l e ?  

A. Yes, s i r ,  unfor tunate ly .  

Q- Now then ,  you submit ted your r e p o r t  on o r  about 
t h e  24th o r  25th,  what happened subsequent t h e r e t o ?  

A. I r e l a t e d  t o  you a few moments ago t h a t  General 
YOUNG had i n d i c a t e d  t o  me t h a t  t h i s  s a t i s f i e d  t h e  requirement. 
I do n o t  r e c a l l  how much time e lapsed .  I t  seems t o  me t h a t  
it w a s  w i t h i n  a few days, b u t  I do r e c a l l  General  KOSTER go-
i n g  on l eave  sometime a f t e r  t h i s ,  24, 25 A p r i l ,  and again I ' m  
no t  conf ident  of  t h e  days. He depar ted  on R&R. I t  was 
approximately 1 0  May, I would roughly es t ima te .  I go t  
another  requirement from General YOUNG t h a t  General KOSTER 
des i red  a formal i n v e s t i g a t i o n  of t h i s  i n c i d e n t .  I assigned 
Colonel BARKER t o  conduct a formal i n v e s t i g a t i o n .  I asked 
General YOUNG i f  t h e r e  was new m a t e r i a l  which I had no 
knowledge o f  t h a t  i n c i t e d  o r  caused another  r e p o r t  o r  a 
formal r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n .  He t o l d  me t h a t  he knew of 
no f u r t h e r  information.  I n o t i f i e d  Colonel BARKER t o  conduct 
t h e  i n v e s t i g a t i o n  and I b e l i e v e  a t  t h i s  t ime,  he was back i n  
my headquar ters .  TF Barker,  I c a n ' t  r e c a l l ,  b u t  anyway I 
passed on t o  BARKER t h e  requirement. 
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Q I f  you had been back i n  your  h e a d q u a r t e r s ,  what 
p o s i t i o n  would h e  have been f i l l i n g ?  

A. H e  would have been f i l l i n g  t h e  e x e c u t i v e  o f f i c e r ' s  
p o s i t i o n .  

Q Had you cons ide red  g e t t i n g  some o u t s i d e  h e l p  t o  
conduct  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  such as r e q u e s t i n g  some a s s i s t a n c e  
from t h e  d i v i s i o n ?  

A. No,, s i r .  There was n o t h i n g  t h a t  I had h e a r d  e i t h e r  
by my d i r e c t  i n q u i r i e s  o r  th rough  any of  my s t a f f ,  my command 
s e r g e a n t  majors ,  o r  anybody t h a t  would l e a d  me t o  b e l i e v e  t h a t  
any i n c i d e n t  o t h e r  t h a n  t h a t  which had been r e p o r t e d  upon had 
occur red  i n  t h e  My L a i  ( 4 )  a r e a .  

Q- What i n c i d e n t  a r e  you r e f e r r i n g  t o ?  

A. Other  t h a n  t h e  i n c i d e n t ,  t h e  one f o r  example o f  
MEDINA s h o o t i n g  t h e  woman, o r  2 0  c i v i l i a n s  k i l l e d  by 
a r t i l l e r y  o r  a i r ,  gunsh ips .  I had a b s o l u t e l y  n o t  one i n k l i n g .  

Q W e l l ,  t o  p u t  t o g e t h e r  aga in  what you d i d  have ,  you 
d i d  have a d d i t i o n a l  a l l e g a t i o n s  which had been made by THOMPSON? 

A. W e l l ,  I had one made by THOMPSON, r i g h t .  

Q One s t a t e m e n t ,  and from what you 've  i n d i c a t e d  .it 
perhaps  had two a l l e g a t i o n s  which r e f e r r e d  d i r e c t l y  t o  MEDINA,.  
ano the r  which was a r a t h e r  g e n e r a l  one concerning--

A. (1nterposi .ng)  Wild f i r i n g  by t r o o p s  and by gun-
s h i p s ,  y e s ,  s i r .  

Q And t h e r e  w a s  a l s o  t h e  i n fo rma t ion  from t h e  v i l l a g e  
c h i e f :  

A. I n  t h e  l e t t e r  t h a t  went to--yes ,  s i r .  

Q There  was a l s o  t h e  s t a t e m e n t  which had been p u t  
t o g e t h e r  e v i d e n t l y  by your  52d M I  group which i s  p a r t  o f  your  
r e p o r t .  There  w a s  a l s o  t h e  VC propaganda,  a l l  t h a t  was a v a i l -
a b l e  a t  t h a t  t ime?  
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A. Yes, s i r ,  bu t  I d id  n o t  cons ider  t h i s  a s  new ev i -
dence. When I t a l k e d  t o  Colonel TOAN and Colonel K H I E N ,  
t h e s e  two gentlemen were both adamant t h a t  t h i s  was a normal 
VC propaganda move and t h e r e  was nothing f u r t h e r  t h a t  I could 
s e e  developing. That t h i s  was n o t  a new development t o  t h e  
case .  

Q- What a d d i t i o n a l  i n s t r u c t i o n  d i d  General YOUNG give 
you concerning t h e  making of t h i s  formal r e p o r t ,  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. He i n s t r u c t e d  m e  t h a t  I was t o  have, General 
KOSTER d e s i r e d ,  t h a t  we conduct a formal i n v e s t i g a t i o n  of 
t h i s  inc iden t .  He had no knowledge of any a d d i t i o n a l  mat ter  
which t h e  d i v i s i o n  commander had which I d i d n ' t  have. I d i s -
cussed wi th  him who t h e  l o g i c a l  i n d i v i d u a l  was t o  perform t h e  
i n v e s t i g a t i o n  and t o l d  him t h a t  i f  he had no o b j e c t i o n s ,  I 
would ass ign  Colonel BARKER t o  it. And General YOUNG f e l t ,  
he i n d i c a t e d  t o  me t h a t  t h i s  was c e r t a i n l y  s a t i s f a c t o r y .  

Q. Doesn't  it seem unusual however, t o  have somebody
i n v e s t i g a t i n g  h imsel f?  

A. A t  no p o i n t  a t  t h i s  time had I been l e d  t o  be l i eve  
o r  had any informat ion ,  nor do I know a t  t h i s  d a t e ,  t h a t  Colonel 
BARKER was pe r sona l ly  involved i n  t h i s .  

Q- No, h i s  u n i t .  When I say himself I am r e f e r -
r i n g  t o  something which took p lace  i n  u n i t s  under h i s  corn-
mand . 
A.  N o ,  f r ank ly  it d id  n o t  e n t e r  my mind. 

\ 

Q. General YOUNG approved i t ?  

A. Yes, s ir .  

Q* Did he t e l l  you t h a t  t h i s  was a formal i n v e s t i g a t i o n ?  
Did he give you any o t h e r  i n s t r u c t i o n s ?  

A. No, s i r ,  he t o l d  me it was a formal inves t iga -
t i o n .  It was t o  be a formal i n v e s t i g a t i o n .  

Q .  How d i d  you i n t e r p r e t  t h e  term formal i n v e s t i g a t i o n ?  

A.  This  meant t o  me was t h a t  s ta tements  were t o  be taken 
from i n d i v i d u a l s ,  t h a t  they were t o  be sworn t o  and a formal 
r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  made t o  t h e  d i v i s i o n .  
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Q You rece ived  no d i r e c t i v e  i n  w r i t i n g  from t h e  
d i v i s i o n ?  

A. No, sir.  

Q To conduct an i n v e s t i g a t i o n  of t h e  f a c t s  and t h e  
circumstances surrounding t h a t  p a r t i c u l a r  i n c i d e n t ?  

A.  No, sir.  I d id  ng t .  

Q When you gave your i n s t r u c t i o n s  t o  Colonel BARKER, d id  
you give t h e  i n s t r u c t i o n s  t o  him i n  w r i t i n g  o r  d i d  you give them 
t o  him verba l ly?  

A. I gave them t o  him v e r b a l l y ,  s i r .  

Q What was your admonition t o  him? 

A. I t o l d  him t h a t  General KOSTER, t h e  d i v i s i o n  com-
mander, wanted a formal i n v e s t i g a t i o n  and t h a t  he was t o  t a k e  
s ta tements  from anybody and everybody who was d i r e c t l y  o r  in-
d i r e c t l y  r e l a t e d  t o  t h i s  i n c i d e n t  and t h a t  I wanted t h e s e  
s ta tements  taken  i n  adequate d e t a i l  t o  prove o r  disprove t h a t  
anything had taken p lace .  sS 

r' 
10: I would l i k e  t o  e n t e r  Army Regulation 15-6, t i t l e d  
"Boards, Commissions, and Committees" i n t o  evidence.  5-

'i-

RCDR: This  d i r e c t i v e  i s  e n t e r e d  i n t o  evidence and marked 
a s  Exh ib i t  D - 2 .  

10: Are you f a m i l i a r  wi th  t h i s  document (handing 
t h e  document t o  COL i3ENDERSON)? 

A. Yes, s i r .  

Q Were copies  of t h e  AR a v a i l a b l e  i n  your headquar-
t e r s ?  

A. They were, sir. 

Q • Did you i n s t r u c t  Colonel BARKER t o  u t i l i z e  t h i s  
document i n  conducting h i s  i n v e s t i g a t i o n  and r e p o r t ?  
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A. I do no t  r e c a l l  i f  I i n s t r u c t e d  him i n  using 15-6 
o r  not .  I t  was c e r t a i n l y  my i n t e n t i o n  t h a t  he do s o ,  and 
I presumed t h a t  when we requested o rde r s  t o  be c c t  from 
d i v i s i o n  t h a t  t h e  d i v i s i o n  o rde r s  would c i t e  t h i s .  Whether 
they d i d  o r  n o t  I d o n ' t  know. 

Q Were o rde r s  c u t  from d i v i s i o n  t h a t  Colonel BARKER 
was t o  conduct an i n v e s t i g a t i o n  of t h e  f a c t s  and circum-
s t a n c e s  and so on? 

A. I cannot hones t ly  say t h a t  I e v e r  saw them, b u t  
I c e r t a i n l y  took it f o r  granted t h a t  d i v i s i o n  would c u t  
o rde r s  on t h e  i n v e s t i g a t i o n .  I do n o t  r e c a l l  t h a t  I ever  --
it i s  a normal procedure t h a t  when we had an i n v e s t i g a t i o n  
t h a t  we would supply t h e  J A G  o r  t h e  AG of t h e  d i v i s i o n  t h e  
name of t h e  o f f i c e r  conducting t h e  i n v e s t i g a t i o n  and t h a t  
d i v i s i o n  then  would c u t  o rde r s  naming t h i s  o f f i c e r .  I do no t  
r e c a l l  whether such orders  were c u t  o r  not .  

Q - What d a t e  d i d  you i s s u e  your i n s t r u c t i o n s  t o  
Colonel BARKER? 

A. I i s s u e d  them t o  him t h e  same day t h a t  General 
YOUNG gave them t o  me and t h a t  was i n  May, bu t  I es t ima te  
it was e a r l y  May, around 10 May, approximately, when t h i s  
i n v e s t i g a t i o n  was i n i t i a t e d .  I am a l s o  of t h e  opinion 
t h a t  Colonel BARKER v i s i t e d  t h e  J A G  o f f i c e  of t h e  
Arnerical Divis ion.  I be l i eve  t h i s  p o i n t  could be v e r i f i e d  
by Major COMEAU who i s  i n  t h e  JAG o f f i c e  h e r e  a t  t h e  Pentagon. 
I be l i eve  i f  he would have gone t h e r e  he would have confer-
r e d  with Major COMEAU. I b e l i e v e  he d id .  

Q You i n d i c a t e d ,  Colonel HENDERSON, t h a t  d i v i s i o n  
normally publ ished o rde r s  on i n v e s t i g a t i n g  o f f i c e r s .  You 
ind ica ted  t h a t  you a r e  not  s u r e  t h a t  you saw such an order  
from t h e  Arnerical Division. Did you provide t h e  America1 
Divis ion t h e  name of  t h e  i n v e s t i g a t i n g  o f f i c e r  and a l l  t h e  
e s s e n t i a l  d a t a ?  

A. I am conf ident  t h a t  I d i d ,  sir.  

Q. Did you give a time frame f o r  t h e  completion of 
t h e  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  I d i d  give a t ime frame, 
b u t  I d i d  imply t h a t  it w a s  t o  have t o p  p r i o r i t y .  
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Q 6 When was a completed r e p o r t  submi t ted?  

A. To t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  t h e  completed re-
p o r t  w a s  submi t ted  approximately  1 week a f t e r  t h e  r e q u i r e -
ment had been p l aced  on Colonel  BARKER. 

Q To whom was it submi t ted?  

A. I t  w a s  submi t ted  t o  t h e  America1 Div i s ion  through 
my headqua r t e r s .  

Q a You t h e n  had an o p p o r t u n i t y  t o  s e e ,  review,  and 
t o  comment upon t h e  r e p o r t  a s  a p p r o p r i a t e ?  

A. I d i d ,  s ir .  

Q Did you r e t a i n  a copy of t h e  r e p o r t  a t  t h e  b r i g a d e  
headqua r t e r s?  

A. I d i d  n o t ,  s ir .  

Q Can you g ive  u s ,  t o  t h e  b e s t  of your  r e c o l l e c t i o n ,  
t h e  sum and subs t ance  of t h e  f i n d i n g s  and conc lus ions  o f  t h e  
r e p o r t ?  

A. To t h e  b e s t  o f  my knowledge t h e  r e p o r t  i nc luded  
s t a t e m e n t s  from c e r t a i n l y  a l l  of  t h e  company commanders, from 
v a r i o u s  p i l o t s ,  which p i l o t s  t hey  were, I do n o t  know. a 
Q Did it i n c l u d e  a s t a t emen t  from Warrant O f f i c e r  T

ic
THOMPSON? 0 

"P 

A. I cannot  r e c a l l ,  I thought  s o ,  b u t  I do n o t  r e c a l l  
hav ing  seen  t h e  s t a t e m e n t ,  s o  I do n o t  know. I t  inc luded  
s t a t e m e n t s  from e n l i s t e d  pe r sonne l ,  bo th  C h a r l i e  and Bravo 
Company, it inc luded  s t a t e m e n t s  from pe r sonne l  working i n  t h e  
b a t t a l i o n  TOC. To answer your  s p e c i f i c  ques t ion , ,  t h e  con-
c l u s i o n s  o,f t h a t  r e p o r t  were t h a t  20  c i v i l i a n s  had been k i l l e d  by 
a r t i l l e r y  and gunships .  There were no--the t e rm a t r o c i t y  was 
never  used,  o r  massacre o r  any th ing  of  t h i s  n a t u r e .  There w a s  
no ev idence  t o  suppor t  t h a t  any s o l d i e r s  had w i l l f u l l y  o r  
n e g l i g e n t l y  wounded o r  k i l l e d  c i v i l i a n s  d u r i n g  t h i s  o p e r a t i o n .  

Q Were t h e r e  any w r i t t e n  s t a t emen t s  and s igned  state-
ments from then  L ieu tenan t  CALLEY? 

A.  I do n o t  know. There were p l a toon  l e a d e r s '  state-
ments i n  t h e r e ,  b u t  as t o  what p l a toon  l e a d e r s  made s t a t e m e n t s ,  
I ' m  n o t  c e r t a i n .  

Q Were t h e r e  any w i t h i n  t h e  s t a t e m e n t s  o t h e r  t h a n  
s e p a r a t i n g  them from t h e  f i n d i n g s  and t h e  recommendations? 
Were t h e r e  any de roga to ry  s t a t e m e n t s  i n  t h e  tes t imony which 
w a s  t aken  m d e r  o a t h ?  

(HENDERSON) 74 APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

A. There were none whatsoever. 

Q How many people were i n t e r r o g a t e d ?  

A. I would e s t i m a t e  t h a t  t h e r e  were 15 t o  20 s t a t e -
ments a t t ached  t o  t h i s  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n .  There was 
one Vietnamese r e p o r t  a l s o  a t t ached  t o  t h a t ,  and it seems t o  
me t h a t  it w a s  t h e  i n t e r p r e t e r  who was wi th  Company C.  I 
could n o t  a t  t h i s  time swear t o  t h a t ,  b u t  t o  t h e  b e s t  of my 
r e c o l l e c t i o n  it is.  He had w r i t t e n  i n  Vietnamese and it 
had been t r a n s l a t e d  i n t o  English.  

Q =  What w a s  t h e  approximate s i z e  of  t h i s  r epor t?  How 
many pages d i d  it inc lude?  

A .  Most of  t h e  s ta tements  were s i n g l e  pages. Most 
of them were c r y p t i c .  They were something t o  t h e  e f f e c t  t h a t ,  
"having been advised t o  my r i g h t s  and s o  f o r t h ,  I was with Company 
C--or Company B , "  whichever t h e  case  may be--"on 1 6  March; t h a t  
I p a r t i c i p a t e d  i n  t h e  opera t ion ,  t h a t  dur ing  t h i s  per iod  I d i d  
not  purposely o r  i n t e n t i o n a l l y  k i l l  any c i v i l i a n s .  nor d i d  
I observe any k i l l e d . "  They were not--1 d o n ' t  mean t o  g ive  
t h e  impression t h a t  they were carbon papers  of one a f t e r  t h e  
o t h e r ,  bu t  it was t h e  genera l  g i s t  of t h e  major i ty  of t h e  s t a t e -
ments--Captain MEDINA's  s ta tement  I r e c a l l  was i n  g r e a t e r  d e t a i l  
and he r e i t e r a t e d  genera l ly  t h e  information t h a t  I repor ted  upon 
he re  e a r l i e r ,  my ques t ioning  of him. H i s  would have been couple oj  
pages o r  perhaps t h r e e  pages. Colonel BARKER'S covering 
r e p o r t  w a s  aga in  approximately t h r e e  pages i n  l eng th .  

Q When you c i t e d  t o  Colonel BARKER t h a t  you wanted 
an i n v e s t i g a t i o n  made, d i d  you t e l l  him t h e  purpose of t h e  

i n v e s t i g a t i o n ?  Was t h i s  included? Would t h i s  have been 
included i n  t h e  d i r e c t i v e  coming from t h e  ~ m e r i c a lDivision? 

A. I do n o t  r e c a l l ,  sir. 

Q How many copies  of t h i s  r e p o r t  were submitted 
t o  you? 

A. I b e l i e v e  it w a s  submitted i n  t h r e e  copies .  

Q Did you have any p a r t i c u l a r  reason f o r  n o t  
r e t a i n i n g  a copy o f  it i n  br igade  headquarters?  

A .  I had none, sir.  
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Q. A l l  copies  were then  forwarded t o  t h e  America1 
Divis ion headquarters?  

A. Yes, sir. 

Q. Can you g ive  us t h e  substance of  your comments i n  
your endorsement? 

A. My endorsement r e l a t e d  t h a t  I had reviewed t h e  in -
v e s t i g a t i o n  of Lieutenant  Colonel BARKER, t h a t  t h e  f a c t s  and 
circumstances c i t e d  throughout t h e  i n v e s t i g a t i o n  agreed gen-
e r a l l y  with my own personal  inqu i ry  i n t o  t h e  ma t t e r ,  t h a t  
t h e r e  was no new evidence t o  s u b s t a n t i a t e  t h e  a l l e g a t i o n s ,  t h a t  
anybody had been k i l l e d ,  any c i v i l i a n  had been k i l l e d  except  
those  t h a t  had been previous ly  r epor ted  upon, and I recommended 
t h a t  t h e  r e p o r t  be accepted. 

Q Did you i n  i s s u i n g  your i n s t r u c t i o n s  t o  Colonel 
BARKER advise  him a l s o  t o  i n t e r r o g a t e  Warrant O f f i c e r  THOMPSON? 

A. I d i d  not .  I d o n ' t  s p e c i f i c a l l y  r e c a l l  d i r e c t i n g  
him t o  do t h a t .  Of course,  he knew t h e  r e p o r t  I had rece ived  
from THOMPSON, and I b e l i e v e  he had received t h e  same r e p o r t  
before  I g o t  up t o  t h a t  p o s i t i o n  t h a t  morning on t h e  17th.  
I do no t  r e c a l l  having given him t h a t  guidance. 

Aside from con tac t ing  t h e  d i v i s i o n  s t a f f  judge aQ r 
advocate, do you know whether Colonel BARKER r e l i e d  upon any P 

o t h e r  i n d i v i d u a l  t o  a s s i s t  him i n  h i s  i n v e s t i g a t i o n ?  m 
7-

A. I am under t h e  impression t h a t  Major CALHOUN a s s i s -
t e d  him i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  

Q. Major CALHOUN, what was h i s  pos i t ion?  

A. He was t h e  combination executive/S3 of Task Force 
Barker. 

Q But a l s o  a m e m b e r  of Task Force Barker? 

A. Yes, sir. 

Q I would l i k e  f o r  you t o  th ink  f o r  j u s t  a minute 
and give a s  many of t h e  names of t h e  i n d i v i d u a l s  who were 
i n t e r r o g a t e d  i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  as  you poss ib ly  can. 
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A. The only names t h a t  I can r e c a l l ,  s i r ,  a r e  Captain  
MICHLES and Capta in  MEDINA. I cannot  recal l  any of  t h e  en-
l i s t e d  o r  any of  t h e  p l a toon  l e a d e r s  t h a t  made s t a t emen t s  i n  
t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  

Q Did General  KOSTER e v e r  c o n t a c t  you a f t e r  t h i s  re-
p o r t  was submi t ted  concerning t h e  c o n t e n t s  of t h e  r e p o r t  o r  
f i n d i n g s  and recommendations? 

A. I do no t  r e c a l l  t h a t  General  KOSTER p e r s o n a l l y  
t a l k e d  t o  m e  about  t h e  r e p o r t  n o r  d i d  I t a l k  t o  him about it. 
W e  may have.  I r e c a l l  a d v i s i n g  General  YOUNG t h a t  it was i n  
and t h e  i n v e s t i g a t i o n  had been completed and had been sub-
m i t t e d ,  and I b e l i e v e  t h a t  h e  acknowledged t h a t  h e  had seen  
it a t  d i v i s i o n ,  t h a t  he  was aware t h a t  it had been submi t ted ,  b u t  
no, I do n o t  r e c a l l  t a l k i n g  t o  General  KOSTER about  it. 

10: With r e s p e c t  t o  t h i s  r e p o r t  o f  i n v e s t i g a t i o n ,  do 
you M r .  WEST, o r  Colonel  WILSON, o r  Colonel  MILLER have any 
q u e s t i o n s  t h a t  you would l i k e  t o  d i r e c t ?  

What was t h e  c l a s s i f i c a t i o n  of  t h e  r e p o r t ?  

A .  There w a s  no c l a s s i f i c a t i o n  of  t h e  r e p o r t .  I t  
wasn ' t  even marked "For O f f i c i a l  Use Only," a s  I r e c a l l .  

Q. Subsequent t o  t h a t  t i m e ,  t o  your  r e c o l l e c t i o n ,  
General  KOSTER never  mentioned t h i s  r e p o r t  t o  you again? 

A. NO,  s i r .  

Q. Do you r e c a l l  a Se rgean t  HAEBERLE? 

A. Yes, sir.  

Q. What was h i s  p o s i t i o n ?  

A. He was a photographer  i n  t h e  3 1 s t  P I 0  s e c t i o n  o f  
t h e  1 1 t h  I n f a n t r y  Brigade.  
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Q. Do you know h i s  f u l l  name by chance? 

A. No, s ir .  I do not .  

Q Would you s t a t e  again what s e c t i o n  he belonged t o ?  

A. He belonged t o  t h e  31s t  PI0 Detachment of t h e  11th 
I n f a n t r y  Brigade. 

Q. He was under your o p e r a t i o n a l  c o n t r o l  then? 

A. yes ,  . sir .  

Q Working b a s i c a l l y  f o r  your PIO, i s  t h a t  c o r r e c t ?  

A. Yes, sir. Lieutenant  MOODY was t h e  commander of t h e  
P I 0  Detachment. 

Q And a l s o  a d u a l  capac i ty  a s  PIO? 

A. Yes, s ir .  

Q Did Lieutenant  MOODY e v e r  i n d i c a t e  t o  you t h a t  he a 
might have heard some complaints concerning t h e  opera t ion  on Ol 
16 March? 5 
A. Never. 

Q Did Sergeant  HAEBERLE? 

A. Never. 

Q. Did anybody e l s e  from t h e  P I 0  Sec t ion  of t h e  31s t  
Pub l i c  Information Detachment? 

A .  NO, s i r  

10: I would l i k e  t o  have t h e s e  photographs p lease .  

(The hear ing  recessed  a t  1545 hours ,  2 December 
1969 .) 

(The hea r ing  reconvened a t  1548 hours,  2 December 
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I 0  : T h i s  h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR : A 1 1  persons  who were p r e s e n t  when t h e  h e a r i n g  r e -
cessed  a r e  aga in  p r e s e n t .  

I 0  : Colonel  HENDERSON, I have h e r e  a group of photo-
graphs ,  numbers 2 through 2 5 ,  which I would l i k e  t o  e n t e r  i n -
t o  ev idence .  

RCDR : These photographs a r e  e n t e r e d  i n t o  t h e  r eco rd  
and marked a s  E x h i b i t  P-2 through P-25 (B&W photographs t aken  
by Ronald L. HAEBERLE on 16 March 1 9 6 8 ) .  

10:  Colonel  HENDERSON, I have h e r e  a s e t  o f  photo-
graphs ,  have you e v e r  s een  t h e s e  photographs (handing t h e  
photographs t o  Colonel  HENDERSON) ? 

A.  S i r ,  I have never  s een  any o f  t h e s e  photographs 
(handing photographs back t o  t h e  1 0 ) .  

Q. You d i d  n o t  s e e  any of t h e s e  photographs wh i l e  i n  
t h e  p a r t i c u l a r  t i m e  p e r i o d  we a r e  speaking  of du r ing  t h e  
course  of your i n v e s t i g a t i o n  o r  w h i l e  you were t h e  commander 
of t h e  b r i g a d e ?  

A .  From t h e n  u n t i l  now. 

Q You have any f u r t h e r  q u e s t i o n s  t o  c l a r i f y  t h e s e ?  

MR WEST: I t h i n k  t h a t  w e  might l e t  t h e  r eco rd  show t h a t  
t h e s e  photographs which have been marked a s  E x h i b i t s  P-2 through 
P-25 have been s u p p l i e d  t o  General  PEERS a s  be ing  p r i n t s  of  
photographs t aken  by Ronald HAEBERLE when he  was a member of 
t h e  PI0 detachment of  t h e  11 th  I n f a n t r y  Brigade.. They 
were r e p o r t e d l y  t aken  1 6  March 1968,  i n  and i n  t h e  v i c i n i t y  
of My L a i  ( 4 )  du r ing  t h e  morning of 16 March 1968. I might 
add,  t h e y  r e p o r t e d l y  a r e  t h e  photographs t aken  by HAEBERLE 
i n  h i s  o f f i c i a l  c a p a c i t y .  

I 0  : Within your p u b l i c  i n fo rma t ion  s e c t i o n  would such 
photos normal ly  b e  c a l l e d  t o  your a t t e n t i o n ?  
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A. Photos such a s  t h e s e ,  n o t  n e c e s s a r i l y .  I f  I iden-
t i f i e d  t h o s e  c o r r e c t l y  t h o s e  were p i c t u r e s  of  s o l d i e r s  i n  
Company C o r  B whichever t h e  u n i t  was. I d i d  recognize 'cap-
t a i n  MEDINA i n  one o f  t h e  photographs ,  s o  I assume t h a t  t h e y  
were taken  o f  Company C .  I f  t h e r e  were any i n d i c a t i o n  of  any 
a t r o c i t i e s  I saw one person burn ing  there - -or  appeared t o  b e  
burning.  I would have f e l t  t h a t  my P I 0  would have brought  t h i s  
t o  my a t t e n t i o n .  I c e r t a i n l y  hope s o ,  a l though  I gave him no 
s p e c i f i c  d i r e c t i o n  t o  b r i n g  anyth ing  of  t h i s  n a t u r e  t o  my 
a t t e n t i o n .  I would hope t h a t  from my s t a f f  b r i e f i n g s  and 
how much concern I always expressed  ove r  anytime c i v i l i a n s  
t h a t  were h u r t  o r  k i l l e d ,  t h a t  he  knew of my v i t a l  i n t e r e s t  
i n  t h i s  s u b j e c t .  

Q To your knowledge t h e s e  p i c t u r e s  were neve r  c a l l e d  
t o  your a t t e n t i o n ?  

A.  Never. 

I0 : I have h e r e  ano the r  se t  of  photos  t a k e n  by Se rgean t  
HAEBERLE on t h e  morning of 16 March du r ing  t h e  conduct  of t h e  
a i r  a s s a u l t  and t h e  o p e r a t i o n  i n t o  t h e  v i l l a g e  o r  hamlet  of  
My La i  ( 4 ) .  These a r e  b l ack  and wh i t e  p r i n t s  o f  photos  which 
were t aken  i n  c o l o r .  I would l i k e  t h e s e  photos a l s o  e n t e r e d  
as ev idence  i n t o  t h e  r e p o r t .  They a r e  numbers 26 through 4 2 .  

RCDR : These photographs a r e  e n t e r e d  i n t o  ev idence  and 
marked a s  E x h i b i t s  P-26 through P-42 (B&W p r i n t s  of c o l o r  
photographs t aken  by Ronald L .  HAEBERLE on 16 March 1968) . 
10: Colonel  HENDERSON I w i l l  show you t h e s e  photos  and 
ask you i f  du r ing  t h e  t ime you were i n  command of  t h e  l l t h  
Brigade you saw t h e s e  photos  e i t h e r  i n  b lack  and w h i t e  o r  i n  
c o l o r  (handing t h e  photographs t o  COL HENDERSON)? 

A. To photographs 31 through 42, no I have neve r  
s een  t h o s e  photographs.  Photographs 26 through 3 0 ,  I may 
have seen .  I am n o t  c e r t a i n  of t h a t .  When I d e p a r t e d  t h e  
l l t h  Brigade I asked t h e  P I0  o f f i c e  t o  provide me some 
35mm s l i d e  p i c t u r e s  of v a r i o u s  combat-type o p e r a t i o n s  t h a t  
t hey  might have a v a i l a b l e  i n  c a s e  I was c a l l e d  upon t o  speak 
t o  any groups o r  g i v e  any d e b r i e f i n g s  back i n  USARPAC. They 
provided m e  some which I have i n  my s a f e  down a t  my o f f i c e  
a t  t h e  Armed Forces  S t a f f  Col lege .  A couple  of  t h e  h e l i c o p t e r  
s cenes  look f a m i l i a r ,  b u t  I would n o t  swear t h a t  t h o s e  a r e  
t h e  same ones.  
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I0 : May I s e e  those  p i c t u r e s ?  

A. Yes, s i r  (handing t h e  p i c t u r e s  back t o  t h e  10) . 
~ u tt h e s e  h e r e ,  p o s i t i v e l y  no t .  I ' v e  never seen  t h e s e  be fo re .  
I may have seen one i n  a magazine. 

(I0 hands Colonel HENDERSON more photographs.) 

I may have seen one of t h e s e  photographs,  it looks 
f a m i l i a r  from a newspaper a r t i c l e  I have seen here  r e c e n t l y ,  
but  o t h e r  than t h a t  I have seen  none of t h i s  group here  during 
my t o u r  a s  br igade  commander up t o  t h e  p resen t  t ime. 

Q The photos you a r e  r e f e r r i n g  t o  a r e  26 through
30 ? 

A .  26, 27, 28, 29, and 30.  Yes, .sir. 

Q. They a r e  simply a i r  a s sau l t - type  , h e l i c o p t e r - type
photos and would have r e a l l y  no bea r ing  upon what took p lace  
i n  t h e  v i l l a g e  p e r  s e ?  

A. That i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q Those photos could have been taken anywhere, s o  
they a r e  r e a l l y  no t  p e r t i n e n t  t o  t h e  i tem under d i scuss ion .  
Could you accept  t h a t ?  

A. Y e s ,  sir.  

Q. Having looked a t  those  photos and r e c a l l i n g  your 
a e r i a l  t o u r  around My Lai ( 4 )  e a r l y  i n  t h e  morning of t h e  
16 th ,  can you i d e n t i f y  any of those  as  being t h e  dead which 
you observed? 

A. No, s ir .  I cannot.  

Q. I have here  a copy of a 5 December 1969 i s s u e  of 
L i fe-magazine which inc luues  s e v e r a l  photographs from pages 
36--an a r t i c l e  from pages 36 t o  4 5  which inc ludes  s e v e r a l  of 
t h e  photos i n  c o l o r  which were taken  by Sergeant  HAEBERLE. 
I would l i k e  t h e s e  pages of t h i s  i s s u e  of t h e  magazine e n t e r e d  
i n t o  t h e  record a s  evidence.  

RCDR: Pages 36 through 4 5  of L i f e  magazine, dated 5 Dec-
ember 1969, a r e  en te red  i n t o  t h e  record  a s  miscellaneous 
documents and marked as  Exh ib i t  M - 1 .  
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10: Colonel HENDERSON, I show you t h i s  magazine fo  
r e l a t e  t h e s e  p i c t u r e s  t o  some of the  black and whi te  p i c t u r e s  
which you j u s t  reviewed (handing t h e  magazine t o  COL HENDERSON). 
Do you recognize t h e s e  photos? 

A. I recognize them from having seen--these photos,  
t h e  colored photos,  yes ,  sir.  

10: If they  were taken  by a member of your P I 0  s e c t i o n ,  
would you expect  such photos would be turned  i n  t o  your p u b l i c  
information o f f i c e r ?  

A. Absolutely.  

Q. Did e i t h e r  Sergeant  HaEBERLE o r  Lieutenant  MOODY 
i n d i c a t e  t o  you t h a t  they  had p i c t u r e s  which might i n d i c a t e  
t h e  k i l l i n g  of c i v i l i a n s ?  

A .  Nei ther  Lieutenant  MOODY, Sergeant  HAEBERLE, nor  
anyone else i n  my br igade ,  o r  ou t s ide  my br igade ,  i n d i c a t e d  t o  
m e  t h a t  t h e r e  were any photographs a v a i l a b l e  of a c t i o n  such 
a s  these ,  o r  any o t h e r  a c t i o n s .  I was n o t  aware t h a t  I had a 
photographer with Company C.  

Q To c l a r i f y  one p o i n t ,  i n  your r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n
of 24 A p r i l ,  you do c i t e  t h a t  2 0  noncombatants were inadver-
t e n t l y  k i l l e d ,  bu t  I f i n d  no re fe rence  i n  he re  concerning t h e  
one g i r l  o r  woman k i l l e d  by Captain MEDINA. Is t h e r e  any 
p a r t i c u l a r  reason f o r  having omit ted t h i s ?  

A .  There w a s ,  s i r .  I t  was explained t o  me and I per-
haps should n o t  have accepted it i n  t h i s  l i g h t .  Captain 
MEDINA maintained and Colonel BARKER bought it, t h a t  when he 
went back t o  t h i s  body a f t e r  having k i l l e d  t h i s  woman and 
searched h e r  baske t  t h a t  he c l a s s i f i e d  h e r  a s  a VC nurse ,  
t h a t  she had i n  a baske t  t h a t  she had been ca r ry ing ,  l y i n g  
bes ide  h e r ,  were many--some medicine and medical a i d  i tems,  
and as a consequence she was c l a s s i f i e d  as  a VC nurse.  That 
was t h e  reason given t o  me t h a t  t h i s  i n d i v i d u a l  was no t  
included i n  t h e  body count a s  having been k i l l e d  by small  arms f i r e .  

Q Aside from t h e  t h r e e  i n q u i r i e s  and i n v e s t i g a t i o n s
which we have c i t e d  he re  today: namely your i n i t i a l  i n v e s t i -
ga t ion ,  your subsequent i n v e s t i g a t i o n ,  and t h e  formal inves-
t i g a t i o n  conducted by Colonel BARKER, do you know of any 
o t h e r  i n v e s t i g a t i o n  concerning t h e  circumstances of t h e  i n c i -
dent  a t  My Lai  ( 4 )  on 1 6  March? 
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A .  I d i d  n o t  a t  t h e  t i m e ,  n o r  do I now c o n s i d e r  it 
a s  an i n v e s t i g a t i o n .  Colonel  K H I E N  i n f e r r e d  t o  m e  t h a t  h e  
had t a l k e d  t o  t h e  hamlet  o r  v i l l a g e  c h i e f  and t h a t  t h i s  
v i l l a g e  c h i e f  r e l a t e d  t h a t  t h e  r e p o r t  t h a t  he  h a J  made w a s  
based on t h e  i n fo rma t ion  t h a t  had been provided  t o  him by 
t h e  VC and,  consequent ly ,  Colonel  K H I E N  was d i s r e g a r d i n g  it .  
NOW whether t h i s  was i n  t h e  form of an i n v e s t i g a t i o n ,  I 
d o n ' t  know enough about t h e i r  i n n e r  workings t o  s o  c l a s s i f y  
i t ,  b u t  t o  t h e  b e s t  of my knowledge t h e r e  w a s  no o t h e r  i n -
v e s t i g a t i o n  of t h i s  ma t t e r .  

Q- Was t h e  v i l l a g e  of My La i  ( 4 )  burned? 

A. No , sir .  

Q Were any s t r u c t u r e s  i n  t h e  v i l l a g e  o f  My L a i  ( 4 )
burned? 

A. Y e s ,  s ir .  I could  n o t  e s t i m a t e  t h e  number, I 
d o n ' t  mean from t h e  l a r g e  number t h a t  I could  n o t  e s t i m a t e ,  
b u t  a t  one p o i n t  I observed t h r e e  o r  f o u r  houses o r  hootches  
burn ing  i n  t h e  My Lai  a r e a .  I asked Colonel  BARKER why a r e  
t h o s e  houses  be ing  burned.  Colonel  BARKER t h e n  con tac t ed  
Captain  MEDINA and t h e  r e p o r t  came back t o  m e ,  and t h i s  i s  
one t h a t  I have never  been a b l e  t o  p i n  down s i n c e  r e c e n t l y  
when t h i s  t h i n g  came t o  l i g h t ,  b u t  I was under t h e  impres-
s i o n  t h a t  I had been t o l d  t h a t  t h e  Na t iona l  P o l i c e  were burn-
i n g  some houses i n  which they  had found weapons, o r  hand 
grenades ,  o r  ammunition, o r  i t e m s  of  m i l i t a r y  equipment. I 
informed Colonel  BARKER t h a t  r e g a r d l e s s  of  who was burn ing  
them, t h a t  t h e  Na t iona l  P o l i c e ,  I b e l i e v e  t h a t  h e  had a squad 
of Nat iona l  P o l i c e ,  b u t  I have never  been a b l e  t o  v e r i f y  
t h i s .  The Na t iona l  P o l i c e  o r  t h e  Vietnamese i n t e r p r e t e r ,  
o r  K i t  Carson,  whoever he  had w i t h  him, t hey  w e r e  s t i l l  under 
h i s  c o n t r o l ,  and we had no a u t h o r i t y  t o  burn houses and t o  
s e e  t h a t  it was g o t t e n  under c o n t r o l  immediately.  

Q Did you e v e r  w i t h i n  t h e  n e x t  few days f l y  over  
My L a i  ( 4 ) ?  

A. P e r i o d i c a l l y .  Y e s ,  s i r .  

Q. Did you observe  any a d d i t i o n a l  houses ,  o t h e r  t h a n  
t h e  t h r e e  o r  f o u r  t h a t  you a l l u d e d  t o ,  t h a t  were burned? 
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A. I d i d  n o t  observe  any a d d i t i o n a l  houses b e i n g  
burned,  and I d i d  observe t h a t  some months l a t e r ,  I do n o t  
r e c a l l  t h e  d a t e ,  an a i r  s t r i k e  w a s  going i n  on t h i s  v i l l a g e .  

Q. Were any o t h e r  hamle ts  i n  t h e  Muscatine A 0  du r ing
t h e  course  of t h i s  o p e r a t i o n  burned? 

A. I d i d  n o t  see any burn ing  of any o t h e r  houses  
e x c e p t  a s m a l l  h and fu l  i n  My Lai  ( 4 ) .  

Q Do you know of  any i n s t r u c t i o n s  t h a t  w e r e  i s s u e d  
concerning t h e  burn ing  of  v i l l a g e s .  

A. Approximately a month b e f o r e  16 March, sometime 
i n  February,  t h e  d i v i s i o n  o r d e r s  were t h a t ,  no bu rn ing  of  
v i l l a g e s  e x c e p t  by p e r s o n a l  permiss ion of t h e  d i v i s i o n  
commander. This  was passed  o u t  t o  a l l  b a t t a l i o n  commanders 
a t  a s t a f f  meeting a t  b r i g a d e  headqua r t e r s .  Whether t h i s  came 
down i n  w r i t t e n  form, o r  whether  General  KOSTER o r  some mem-
b e r  of t h e  d i v i s i o n  s t a f f  had passed  it t o  General  LIPSCOMB i n  a 
s t a f f  meet ing,  I do n o t  know. I do r e c a l l  General  LIPSCOMB 
announcing t h i s  a t  a s t a f f  meeting i n  which b a t t a l i o n  and 
s e p a r a t e  u n i t  commanders were i n  a t t endance .  

LO 
cu

Q. During t h e  cou r se  of t h i s  o p e r a t i o n  were you tuned  
i n  on t h e  command n e t  between b a t t a l i o n  and t h e  companies? 5 

e 

A. F requen t ly ,  o r  o c c a s i o n a l l y  I would moni tor  t h e  
company n e t s ,  b u t  as a h a b i t  I w a s  on my own command n e t  and 
on t h e  b a t t a l i o n  command n e t .  

Q W e l l ,  i n  t h i s  c a s e  it would have been on t h e  com-
mand n e t ,  would it n o t ,  between t h e  b a t t a l i o n  and down t o  t h e  
companies? Your command n e t  i s  from y o u r s e l f  down t o  t h e  
b a t t a l i o n ?  

A. Yes, s ir .  

Q. The b a t t a l i o n  n e t  i s  from t h e  b a t t a l i o n ?  

A.  I thought  you were t a l k i n g  about  t h e  i n t e r n a l  com-
pany n e t .  

Q. No, I am t a l k i n g  about  from, i n  t h i s  i n s t a n c e ,  
Colonel  BARKER t o  Capta in  MEDINA and t o  t h e  company commander 
of  B / 4 / 3  and t h e  o t h e r  company. 

A .  Yes, s i x .  
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Q- A t  any t ime i n  monitoring those  n e t s  d i d  you hea r  
i n s t r u c t i o n s  i s s u e d  t o  s t o p  t h e  k i l l i n g  of c i v i l i a n s ,  
noncombatants? 

A. I d i d  no t  hea r  t h a t  nor was it e v e r  r epor ted  t o  
me t h a t  anyone had heard such an o rde r .  

Q e  
 When you i s sued  t h e  i n s t r u c t i o n s  t o  Colonel BARKER 
concerning t h e  burning of hamlets was t h i s  o r d e r  passed down t o  
the  company? 

A. I a m  c e r t a i n  t h a t  it was, s ir .  I d i d  no t  h e a r  it 
passed down, b u t  I know when I quest ioned him on why these  houses 
were burning,  he d id  go t o  t h e  company n e t ,  o r  a t  l e a s t  I 
assume t h a t  he d i d ,  because it was, "Wait o u t , "  and when he came 
back, he gave me t h i s  r e p o r t  t h a t  e i t h e r  t h e  Nat ional  P o l i c e  o r  
t h e  Vietnamese with t h e  u n i t  were burning t h e  houses.  And I 
ordered t h a t  it would be ceased. 

MR WEST: W e  have rece ived  s ta tements  from s e v e r a l  d i f f e r e n t  
wi tnesses  t o  t h e  e f f e c t  t h a t  Captain MEDINA g o t  h i s  men to-
ge the r  f o r  t h e  opera t ion  a g a i n s t  My La i  ( 4 )  1 6  March 1968, 
t a l k e d  t o  them about t h e  mission,  and among o t h e r  t h i n g s ,  
t o l d  them t h a t  t h e  hamlet was t o  be burned. Along with t h i s ,  
t h e r e  were a l s o  some a l l e g a t i o n s  t h a t  o rde r s  t o  burn My Lai  
( 4 )  came from h igher  headquar ters .  Do you have any knowledge 
of any such a th ing?  I want t o  i n d i c a t e  t h a t  t h i s  i s  j u s t  
information we have received.  Of course we have reached no 
conclusion. 

A. I have no knowledge of t h i s .  I met wi th  t h e  com-
pany commanders of TF Barker,  with Colonel BARKER, and with 
h i s  s t a f f  on t h e  af te rnoon of 15 March, a t  which time I re-
viewed t h e  concept of  t h i s  opera t ion .  I made c e r t a i n  p o i n t s  
t h a t  General LIPSCOMB w a s  c r i t i c a l  of i n  previous opera t ions  
of TF Barker. P r imar i ly ,  i n  an a r e a  immediately t o  t h e  
nor th  i n  l a t e  February,  a  company commander had been wounded 
and s e v e r a l  men had been wounded and t h e  company f e l l  i n t o  
immediately a  defense pos ture .  The dus to f f  sh ips  could n o t  
g e t  i n .  They go t  f i r e d  upon when they  t r i e d  t o  go i n t o  t h e  
area.  . L a t e r  t h e  b a t t a l i o n  commander, Colonel BARKER, t he  
t a sk  fo rce  commander, Colonel BARKER, went i n  and evacuated 
the  c a s u a l t i e s  and on two d i f f e r e n t  occasions was absent  from 
h i s  command f o r  an extended pe r iod  of time. General LIPSCOMB, 
when he came back t o  t h e  headquar ters  t h a t  n i g h t ,  was q u i t e  
d is turbed  over  Colonel BARKER'S a c t i o n s .  I made it a p o i n t  of 
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t e l l i n g  t h e  company commanders t h a t  once they made con tac t  wi th  
t h e  enemy, t h a t  they  were t o  maintain con tac t .  The b e s t  
way t o  p r o t e c t  t h e i r  wounded buddies ,  i f  t h e r e  were any, was t o  
move forward and g ive  t h e  dus to f f  s h i p s  t ime,  o r  any oppor-
t u n i t y  t o  g e t  i n .  I d i d  n o t  imply, i n f e r ,  o r  s t a t e  t h a t  t h a t  
v i l l a g e  was t o  be burned, nor  t o  the  b e s t  of  my knowledge, 
d i d  Colonel BARKER. The meeting continued a f t e r  I had departed.  
I do no t  know what was passed o u t  a t  t h a t  t ime. The i n f o r -
mation t h a t  I had in fo rmal ly ,  t h a t  Major CALHOUN and t h e  
o t h e r s  who were p r e s e n t ,  they  heard no such i n s t r u c t i o n s  
i ssued .  

Q Then based upon your previous s ta tement  about any
burning of v i l l a g e s  being p r o h i b i t e d  unless  au thor ized  by 
t h e  d i v i s i o n  commander, I t ake  it t h e r e  was no such a u t h o r i t y  from 
General KOSTER? 

A. That i s  c o r r e c t .  

Q W e  have rece ived  o t h e r  information t h a t  t h e r e  were 
s e v e r a l  v i l l a g e s  burned i n  t h i s  opera t ion ,  two o r  t h r e e  by 
C Company and about an equal  number by Bravo Company. Did 
any such information e v e r  come t o  your a t t e n t i o n ?  

A .  No, sir. This  i s  d i f f i c u l t  f o r  me t o  b e l i e v e ,  be-
cause I was over  t h i s  a r e a  p e r i o d i c a l l y  and I saw no burning c8 
except  t h e s e  few houses i n  My La i  ( 4 ) .  01 

10: Would you cons ider  t h e s e  houses, o r  would you con-
8 
7-

s i d e r  t h e s e  hootches,  o r  what would you cons ider  these?  

A.  I would cons ider  t h e s e  hootches. C e r t a i n l y  t h e  ones 
t h a t  I observed were no more than  g rass  shacks.  There were 
no concre te  bu i ld ings  t h a t  I s a w  being dismantled o r  destroyed 
by f i r e  o r  any o t h e r  means. 

MR WEST: I have no f u r t h e r  ques t ions .  

10: Would it have been p o s s i b l e  f o r  anybody t o  m i s -
i n t e r p r e t  your aggress ive  i n s t r u c t i o n s  t o  t ake  even s t r o n g e r  
a c t i o n ,  l e t  us say ,  a g a i n s t  a v i l l a g e ?  

A.  No, sir ,  I a m  conf ident  t h a t  I s a i d  e x a c t l y  what 
I meant. There could have been no m i s i n t e r p r e t a t i o n  of my 
i n s t r u c t i o n s .  
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Q. E a r l i e r  you mentioned 'Major FLETCHER? 

A .  Y e s ,  sir.  

Q* The head of your  M I  detachment? 

A .  Y e s ,  s ir .  

Q Did h e  r e p o r t  t o  you any a c t i v i t y  w i t h i n  My
Lai  (4)? 

A .  No, s ir .  

Q. You know of any of h i s  peop le ,  e i t h e r  U . S .  o r  ARVN o r  
Na t iona l  P o l i c e  and so  f o r t h ,  t h a t  may have been i n  t h e r e  
from Major FLETCHER'S u n i t ?  

A. W e  had a l i a i s o n  from t h e  52d M I  Detachment of  
Major FLETCHER'S who was working a t  Task Force Barker  w i th  some 
e n l i s t e d  a s s i s t a n c e ,  and we had a l i a i s o n  o f f i c e r  from t h e  M I  
detachment a t  Quang Ngai. I do n o t  know i f  any of t h e s e  M I  agen t s  
went i n t o  t h e  My Lai  ( 4 )  a r e a  o r  n o t .  I r e c e i v e d  no r e p o r t s  
back from any o f  t h e s e  agen t s  t h a t  t hey  had observed anyth ing  
i n  t h e  v i l l a g e .  So I would assume t h a t  t hey  w e r e  n o t  i n  t h e  
v i l l a g e .  

Q Do you know a L i e u t e n a n t  JOHNSON? 

A .  I know t h e  name L i e u t e n a n t  JOHNSON. W e  d i d  have 
an M I  o f f i c e r ,  L i eu t enan t  JOHNSON, y e s ,  s i r .  

Q- Did h e  work f o r  Major FLETCHER? 

A. Y e s ,  s ir .  

9 You d o n ' t  know whether  h e  w a s  i n  t h e  v i l l a g e  
t h a t  day o r  n o t ?  

A .  I do n o t ,  s i r .  

Q. A t  one t ime i n  your t e s t imony ,  you i n d i c a t e d  
t h a t  you had t o l d  Colonel  K H I E N ,  I b e l i e v e  t h a t  i s  t h e  way 
you pronounced it, K-H-I-E-N,  t h e  p rov ince  c h i e f ,  i f  he  e v e r ,  
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i n  t h e  conduct of h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  went i n t o  t h e  a r e a  of 
t h e  Muscatine Operat ion,  t h a t  you would be very happy t o  
support  him. 

A.  Yes, s ir .  

Q Did t h i s  e v e r  come about? 

A. No, s i r ,  I t  d i d  no t .  

Q Not even w i t h i n  t h e  next  3 o r  4 months? 

A. I be l i eve  it was August, Quang Ngai was a t -
tacked from both t h e  west and t h e  n o r t h e a s t .  I deployed two 
b a t t a l i o n s  i n t o  t h a t  a rea  p lus  my E Troop, p r imar i ly  t o  t h e  
western s e c t o r  he re  ( i n d i c a t i n g  on Exhibi t  MAP-1). ARVN a t -
tempted t o  push back t h e  enemy t h a t  had pene t ra ted  from t h i s  
d i r e c t i o n  ( i n d i c a t i n g  on t h e  w a l l  map) . They moved back up 
t o  t h e  c i t a d e l  a rea  h e r e ,  bu t  t h a t  i s  as  f a r  a s  they g o t ,  and 
t h a t  i s  t h e  time I r e c a l l  t h a t  I observed ARVN b r ing ing  i n  
f r i e n d l y  a i r  on t h e  My Lai  ( 4 )  and o t h e r  v i l l a g e s ,  hamlets up 
i n  t h a t  p a r t i c u l a r  a rea .  I d i d  have a company fol lowing t h i s  
a t t a c k  under t h e  o p e r a t i o n a l  c o n t r o l  of Colonel K H I E N ,  bu t  I 
had s t r i n g s  on it t o  say how it should be employed. I t  was 0 
i n i t i a l l y  deployed south  of Quang Ngai C i ty  guarding an am- r: 
munition dump, b u t  t h e  f e e l i n g  was we wanted t o  make t h e  
American presence known i n  Quang Ngai because of t h e  c u r r e n t  

s 
r 

sca re  t h a t  was going on--that they were going t o  be h i t  a t  
any moment. So I go t  Colonel K H I E N - - I  worked wi th  General 
TOAN on t h i s  t h i n g  t o  g e t  him t o  move it around s o  it would 
go p e r i o d i c a l l y  through t h e  c i t y .  A t  one time it was loca ted  
up i n  t h i s  h i l l  mass he re  ( i n d i c a t i n g )  and opera ted  with an 
ARVN Company o u t  i n t o  t h i s  genera l  a r e a ,  b u t  it d i d  no t  g e t  
a s  f a r  a s  t h e  My Lai  ( 4 )  a rea .  

Q We may come back t o  t h i s  l a t e r .  

A .  Yes, s ir .  

Q I would l i k e  you t o  exp la in  what t r a i n i n g  
t h e  members of t h e  br igade  had received i n  r e p o r t i n g  a t ro -
c i t i e s  and breaches o f ,  you might say ,  t h e  r u l e s  of war? 
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A. S i r ,  when I brought t h e  team back, t h e  b a t t a l i o n  
commanders and myself from Vietnam on 27 September o r  i n  mid- 
September 1967, we brought with us what we then  considered 
t h e  r u l e s  of engagement. From br igade  we p u t  o u t  i n s t r u c t i o n s  
t h a t  t h e s e  r u l e s  of engagement would be covered, t h a t  t h e  Geneva 
Convention a s p e c t s  would be covered, b u t  I do n o t  personal ly  
r e c a l l  having witnessed any of t h e  p r e s e n t a t i o n s  t o  the  t roops .  

Q- You have i n  your r u l e s  of engagement f o r  the  
g r e a t e r  p a r t  p e r t a i n  t o  what? 

A .  The r u l e s  of engagement p e r t a i n i n g  t o  t h e  t ak ing  
of t a r g e t s  under f i r e .  

Q- Y e s ,  gene ra l ly  speaking about a r t i l l e r y ?  

A .  B y  a r t i l l e r y  and by i n d i v i d u a l  infantrymen: 

"When f i r e d  upon, f i r e  can be re tu rned , "  p r imar i ly  i s  what I ' m  

speaking o f .  


Q e  
 Now what about i n s t r u c t i o n  concerning t h e  t r e a t -  
ment of c i v i l i a n s ,  women, noncombatants, d e s t r u c t i o n  of pro-
p e r t y ,  r e s p o n s i b i l i t y  f o r  r e p o r t i n g ,  and th ings  of t h i s  ca te-
gory, where i s  t h i s  included and how i s  t h e  t r a i n i n g  given? 

A. I do n o t  know, sir. 

Q- I have here  a f a c s i m i l e  of a two-sided ca rd ,  wal- 
l e t  s i z e ,  prepared by Headquarters,  MACV, e n t i t l e d ,  "Nine 
Rules." I would like t h i s  e n t e r e d  i n t o  t h e  record  as  ev i -
dence. 

RCDR : This  e x h i b i t  i s  en te red  i n t o  t h e  record  as  m i s -
cel laneous E x h i b i t  M-2. 

10: Colonel HENDERSON, I w i l l  show you t h i s  (handing 
the  document t o  Colonel HENDERSON). Were you f a m i l i a r  with 
t h i s  document? 

A.  Yes, sir .  

Q. D i d  each one of your t roops  have one of  them? 
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A. Y e s ,  s ir .  

10: We w i l l  r e c e s s  f o r  a couple of minutes whi le  
t h e  r ecorde r  changes h i s  tape.  

. (The  hea r ing  recessed  a t  1512 hours ,  2 December 
1969.) 

(The hea r ing  reconvened a t  1515 hours ,  2 
December 1969.) 

10: This hea r ing  w i l l  come t o  order .  

RCDR : A l l  per30ns who were p resen t  when t h e  hea r ing  
recessed  a r e  again p resen t .  

10: When we recessed ,  Colonel HENDERSON, we were d i s -
cussing t h e  "Nine Rules," and I b e l i e v e  you s t a t e d  t h a t  each 
member of your command had a personal  copy of  t h i s  document? 

A.  Y e s ,  s i r .  

Q Do you know whether t h i s  was a p a r t i c u l a r  ma t t e r  e\ 
of command emphasis i n  t h e  br igade? C7. 

-Zi 
A. I b e l i e v e  t h a t  it was, s ir .  There were s e v e r a l  cards  T-

t h a t  i n d i v i d u a l s  should carry, such as t h e  p reven ta t ive  maintenance 
of t h e  M-16 weapon, and t h e  Geneva Conventions Card, and t h i n g s  
of  t h i s  na ture .  I b e l i e v e  i t  was emphasized. Yes, sir. 

Q. Did you have any s p e c i a l  pe r iod  f o r  g iv ing  such 
i n s t r u c t i o n s  t o  members of t h e  command? 

A. I am c e r t a i n  t h a t  we scheduled such a pe r iod  be-
f o r e  going t o  Vietnam, and I do n o t  know, a f t e r  we a r r i v e d ,  
t h e  i n i t i a l  per iod  t h e r e ,  what t h e i r  o r i e n t a t i o n  cons i s t ed  o f .  
I was kep t  down a t  Q u i  Nhon t o  b r i n g  t h e  t a i l  of t h e  
br igade  and s u p p l i e s  and s o  f o r t h  and d i d  n o t  g e t  involved 
i n  t h e  pe r iod  of t r a i n i n g  t h a t  t h e  br igade experienced a f t e r  
i t s  a r r i v a l  i n  Vietnam. 

Q .  I have h e r e  another  f a c s i m i l e  of  a MACV ca rd  da ted  
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21 August 1965, e n t i t l e d ,  "The Enemy i n  Your Hands .I1 I 
would l i k e  t o  d e l e t e  t h e  21 August 1965 a s  I b e l i e v e  t h i s  
r e f e r s  t o  a s ta tement  on t h e  c a r d  which was made by Pres i -  
den t  JOHNSON on t h a t  p a r t i c u l a r  da te .  I would l i k e  t o  have 
t h i s  f a c s i m i l e  of t h e  ca rd  en te red  i n t o  the  record  as  a mat- 
t e r  of evidence.  

RCDR : MACV Card, t i t l e d  "The Enemy i n  Your Hands ," i s  
en te red  i n t o  t h e  record  as a miscellaneous document and 
marked a s  E x h i b i t  M - 3 .  

10: Colonel HENDERSON, I w i l l  show you t h i s  document. 
Have you e v e r  seen  t h i s  (handing t h e  document t o  COL HENDERSON)? 

A. I have seen  t h e  f r o n t  of t h i s  ca rd ,  "You can and 
w i l l ,  you cannot and must not ."  I do n o t  r e c a l l  s ee ing  t h i s  
explanat ion  on t h e  r e a r  of  t h e  card.  

a- This  i s  t h e  card  t h a t  fo lded  s o  t h a t  it a c t u a l l y  
has  four  pages t o  i t ?  

A. I d i d  n o t  pe r sona l ly  have one, b u t  I have seen 
t h e  f r o n t  of t h i s  card ,  whether I had one o r  whether t h e r e  
was one under my g l a s s  i n  t h e  o f f i c e ,  I am no t  s u r e ,  bu t  I 
have seen t h e s e  i tems.  

Q- W a s  t h i s  used i n  t h e  i n s t r u c t i o n  w i t h i n  t h e  
br igade? 

A. I cannot say,  s i r .  

I0: I have he re  another  f a c s i m i l e  of t h e  ca rd  e n t i t l e d ,  
"Guidance For Commanders In  Vietnam," by General W.  C.  WEST-
MORELAND, COMUSMACV. I would l i k e  t h i s  f a c s i m i l e  of t h e  card  
en te red  i n t o  t h e  record as evidence.  

RCDR: MACV Card, t i t l e d  "Guidance For Commanders," i s  
en te red  i n t o  t h e  record as a miscellaneous document and marked 
as Exh ib i t  M-4. 

10: I ask you, Colonel HENDERSON, have you previously 
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seen t h i s  document (handing t h e  document t o  Colonel 
HENDERSON) . 
A. I have never  seen t h i s  ca rd ,  sir.  

Q Do you have any knowledge of any o t h e r  documents 
a s i d e  from t h e  ones we have j u s t  brought i n t o  t h e  records 
a s  e x h i b i t s  which might have been used as  i n s t r u c t i o n  i n  
t h e  t r a i n i n g  and i n d o c t r i n a t i o n  of t roops  and t h e  r e p o r t i n g  
of i n c i d e n t s ,  a t r o c i t i e s ,  and t h e  l i k e ?  

A. Not r e l a t i n g  d i r e c t l y  t o  a t r o c i t i e s ,  b u t  t o  
wounded c i v i l i a n s  o r  c i v i l i a n s  who had been i n a d v e r t e n t l y  
k i l l e d .  We had a  br igade  commander's po l i cy  which was 
s igned and publ ished by General LIPSCOMB and continued by 
me, which concerned t h e  payment o f ,  I f o r g e t  t h e  term we 
used over  t h e r e ,  solatiurn payments, perhaps,  t h a t  was t h e  
term, i n  t h e  event  t h a t  c i v i l i a n s  were i n a d v e r t e n t l y  k i l l e d  
o r  wounded i n  a manner t h a t  t h i s  payment, how t h i s  payment 
would be paid.  I have no personal  knowledge of any 
o t h e r  br igade  d i r e c t i v e  o r  h igher  l e v e l  d i r e c t i v e s  on some-
th ing  of t h i s  na tu re .  -.3 

CY)
Q. When you a r e  on t h i s  payment, was t h i s  a br igade 9 
po l i cy ,  o r  was t h i s  a d i v i s i o n  po l i cy ,  o r  was t h i s  a MACV (3 
pol icy?  1" 

A.  This  w a s  a br igade po l i cy  as  t o  how payment would 
be made. For example, it requ i red  t h e  u n i t  commander of t h e  
u n i t  r e spons ib le  t o  pe r sona l ly  v i s i t  t h e  r e l a t i v e s  of t h e  
deceased and make t h i s  payment and t o  prepare a l e t t e r  t o  t h e  
i n d i v i d u a l s ,  o f f e r  a le t ter  of apology and s o  f o r t h .  The ac-
t u a l  payment, of course,  was a MACV d i r e c t i v e ,  America1 
Divis ion d i r e c t i v e ,  a s  t o  how much t h e  payments would be f o r  
wounds and death.  A s  I r e c a l l  t h e  America1 Divis ion o r  MACV 
d i r e c t i v e ,  whichever one it w a s ,  covered t h i s  ma t t e r  of payment, 
d i d  n o t  spec i fy  as t o  who would make t h e  payment i n  our  command 
pol icy .  I t  d i d  involve t h a t  t h e  u n i t  commander would pe r sona l ly  
make t h e  payment. 

Q. Who administered t h a t  fund i n  your headquarters?  

A .  The fund w a s  maintained by t h e  S5, Captain KESHEL. 
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Q Was t h e  so la t ium paid i n  t h e  i n t e r e s t  of  c i v i l -
i a n s  who were k i l l e d  i n  t h e  a r e a  of My Lai?  

A .  To t h e  b e s t  of my knowledge t h e r e  was no payment, 
pr imar i ly  because of t h e  i n a b i l i t y  t o  g e t  i n t o  t h i s  a r e a  t o  
determine t h e  dea ths ,  o r  v e r i f y  t h e  dea ths ,  and f i n d  o u t  who 
t h e  next  of k i n  was. 

Q I would l i k e  t o  go back i n  your testimony j u s t  
a minute. I n  your previous testimony with Colonel WILSON,  
you i n d i c a t e d  t h a t  an opera t ion  was conducted i n  t h i s  a r e a  
i n  J u l y  of 1968, a f t e r  you had t a l k e d  t o  Colonel K H I E N ,  t h e  
province c h i e f ,  i n  support  of h i s  opera t ions  t o  i n v e s t i g a t e  
t h e  information which he had. To r e f r e s h  your memory I w i l l  
r ead  t h i s  f o r  you. 

"About a week l a t e r  I had a c a l l  from, o r  I 
as up t o  s e e  General TOAN, and he informed me t h a t  General 
LAM, t h e  I Corps Commander," then  t h e  ques t ion  i s ,  "Do you 
know how t o  s p e l l  h i s  name?" And your answer was, "L-A-M, had 
received a copy of t h e  Vie t  Cong l e a f l e t  and had asked t o  
conduct an i n v e s t i g a t i o n  and l ead  U.S. a c t i o n  i n  t h i s  a r e a  and 
he i n  t u r n  asked Lieutenant  Colonel K H I E N ,  t h e  province c h i e f ,  
t o  conduct, and he asked if I would send U . S .  f o rces  i n t o  
t h i s  a r e a  w i t h  h i s  ARVN and l o c a l  f o r c e s  t o  g e t  some t r u t h  
o u t  of t h i s .  I assured  him t h a t  I would, and I t o l d  him t h a t  
I would conduct t h e  opera t ion  any time t h a t  he was ready. 
W e  conducted t h i s  opera t ion  i n  Ju ly  1968, and as  a r e s u l t  t h e  
Nat ional  P o l i c e ,  Nat ional  F i e l d  Force P o l i c e ,  l o c a l  fo rces  
and one ARVN b a t t a l i o n ,  t h e  Vietnamese would go only as  f a r  
as  My Lai  ( 4 )  v i l l a g e .  They would go no f u r t h e r  in land  and 
we scrubbed t h e  opera t ion .  " 

Does t h a t  h e l p  t o  r e f r e s h  your memory? 

A. We went into--we conducted numerous opera t ions  up 
t h e r e  wi th  2d ARVN Divis ion.  This i s  wrong, and I misled 
Colonel WILSON on t h a t  i n v e s t i g a t i o n .  A t  no t ime d i d  we e v e r  
go i n t o  t h a t  a r e a  with t h e  purpose of conducting an i n v e s t i g a t i o n  
and i f  I made t h a t  s ta tement  I am completely wrong. I do 
no t  r e c a l l  it. There was never a coordina ted  e f f o r t  on Colonel 
TOAN, o r  Colonel K H I E N ,  o r  myself t o  go i n t o  t h a t  a r e a  f o r  t h i s  
purpose. I t a l k e d  t o  Colonel TOAN and Colonel K H I E N  on o t h e r  
occasions,  ask ing  them i f  they had rece ived  any f u r t h e r  
information concerning t h i s  inc iden t .  I do n o t  r e c a l l  t hese  
times when I spoke t o  them, b u t  a t  no t i m e  d i d  they e v e r  g ive  
me  any informat ion ,  nor  d i d  they even sugges t  t h a t  they  had any 
f u r t h e r  information t h a t  would shed any l i g h t  on this--on what 
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may, o r  d i d  happened i n  t h i s  p a r t i c u l a r  a r e a .  There was 
no j o i n t  ope ra t ion  conducted f o r  t h i s  s p e c i f i c  purpose 'of  
going i n t o  My Lai  ( 4 )  . 
a - Did you e v e r  cons ider  conducting such an oper-
a t i o n  t o  c l e a r  t h e  good name of t h e  t a s k  fo rce  and U.S. 
forces?  

A .  I o f f e r e d  t o  conduct such opera t ions  w i t h  both 
Colonel K H I E N  and Colonel TOAN. Of course,  I had . in tended  
t o  sweep t h e  a r e a  on 17 March immediately fol lowing 
t h e  opera t ion .  Of course ,  t h a t  d i d  n o t  m a t e r i a l i z e .  

Q Yes, I understand t h a t ,  b u t  you continued t o  re-
ce ive  r e p o r t s  o f  something unusual t ak ing  p lace  i n  t h e r e ,  
through t h e  v i l l a g e  c h i e f ,  through t h e  VC propaganda. 

A.  I d i d  n o t  cont inue t o  r ece ive ,  s i r .  I rece ived  the--
I had knowledge--I know I rece ived  t h e  VC propaganda message, 
and I am conf iden t  t h a t  I saw it one time o r  another .  I d o n ' t  
know how I got  t h e  message t h a t  t h e  v i l l a g e  chief  had w r i t t e n  
t o  t h e  d i s t r i c t  ch ie f  o r  t o  General LAM, which r e l a t e d  t o  t h e  
same i n c i d e n t .  I can understand, now looking back over  how 
it might appear t h a t  I had a cons iderable  amount of ammunition 
o r  a cons iderable  amount of  information a t  my hands which might CO 
have caused me t o  r e a c t  d i f f e r e n t l y .  A t  t h e  t ime,  I d i d  n o t  r, 
cons ider  t h a t  I had anything r e a l l y  except  t h e  warrant  o f f i c e r ' s  3 
accusat ion,  which was t o  some degree s u b s t a n t i a t e d  and considered 
p l a u s i b l e  by my d i scuss ions  w i t h  Captain MEDINA and with o t h e r  
people i n  t h e  TF BARKER and t h e  175th Aviat ion B a t t a l i o n .  I 
d i d  no t  cons ider  t h a t  t h e  br igade had a bad name o r  t h a t  t h i s  
was any more than  j u s t  an accusa t ion  made i n  support  of Colonel 
TOAN and Colonel K H I E N  t h a t  t h i s  was s t r i c t l y  a VC propaganda 
move which i s  a normal move on t h e i r  p a r t .  

Q I would l i k e  t o  c l a r i f y  one o t h e r  p o i n t ,  a l s o  i n  
your testimony. I be l i eve  you had previous ly  i n d i c a t e d  t h a t  
when you--in your previous testimony which you had given t o  
Colonel WILSON of  t h e  Off ice  of The Inspec to r  General, you 
had i n d i c a t e d  t h a t  you had personal ly  hand-carr ied your r e p o r t  
of i n v e s t i g a t i o n  t o  General KOSTER and d e l i v e r e d  it t o  him 
per sona l ly ,  i n  d i scuss ing  i n  t h i s  p a r t i c u l a r  sess ion ,  t h a t  
you i n d i c a t e d  t h a t  you turned  it i n  t o  Colonel PARSON. Now, 
would you th ink  about t h a t ?  
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A. I have thought  about  t h a t ,  s i r .  I became con-
fused  on the - - ac tua l ly  when I t a l k e d  t o  Colonel  WILSON I 
was under t h e  impress ion  i n  my own mind t h a t  I had prepared  
t h i s  w r i t t e n  s t a t e m e n t  immediately fo l lowing  t h e  o p e r a t i o n  
and had d e l i v e r e d  t h a t  t o  General  KOSTER. What I d e l i v e r e d  
t o  General  KOSTER on approximately 20 March was my o r a l  
r e p o r t ;  and 2 4  and 25 A p r i l  when I c a r r i e d  t h e  w r i t t e n  r e p o r t  
up t h e r e ,  I now r e c a l l  having handed t h a t  t o  Colonel  N e l s  
PARSON. 

Q And a l s o  t o  make t h e  r eco rd  c o r r e c t  i n  your r e c e n t  
r e c o l l e c t i o n  when you t a l k e d  t o  General  KOSTER on o r  about  t h e  
20 th ,  and you a l s o  pr l .v ided him a copy of  t h e  3-by-5 
c a r d ,  i s  t h a t  co r r ec t ' ?  

A. Yes, sir.  

Q During a l l  of  t h i s  t i m e ,  Colonel  HENDERSON, d i d  
you e v e r  g e t  t h e  f e e l i n g  t h a t  some of t h o s e  people  w e r e n ' t  
l e v e l i n g  w i t h  you,  t h a t  t h e r e  w a s  some form of cover  up 
going on t h a t  you c o u l d n ' t  p u t  your  f i n g e r  on? 

A. N o ,  sir.  I ,  a t  one t ime I had been g iven ,  t h e  
n i g h t  of 16 March, a f i g u r e  of 24 ,  of p o s s i b l e  c i v i l i a n s  k i l l e d ,  
and when I a r r i v e d  a t  Colonel  BARKER'S headqua r t e r s  t h e  
morning of  t h e  1 7 t h  t h e  ca rd  showed 20. When I t a l k e d  t o  Capta in  
MEDINA i n  t h e  f i e l d  and asked him r e g a r d i n g  t h e  20 o r  24 ,  
he gave me a f i g u r e  of  17 t h a t  h e  had r e p o r t e d ,  and I c o u l d n ' t  
relate t h i s  d i sc repancy  between 1 7 ,  20 and 24. I may be  a 
l i t t l e  o f f  i n  my f i g u r e s ,  b u t  t h e s e  are b a s i c a l l y - - a  d i s -
c r epanc ie s  i n  t h e  f i g u r e s .  This  i s  one t h i n g  i n  want ing 
t h i s  company t o  sweep back through t h i s  a r e a  t o  p o s i t i v e l y  
i d e n t i f y  i f  w e  had k i l l e d  t h a t  many c i v i l i a n s .  I d i d n ' t  b e l i e v e  
t h a t  w e  had k i l l e d  t h a t  many c i v i l i a n s  by a r t i l l e r y  and by 
gunships ,  p a r t i c u l a r l y  a r t i l l e r y .  Our a r t i l l e r y  o r  p rep  f i r e  
was i n  an LZ which t h e r e  should  have been no c i v i l i a n s .  There 
was no a r t i l l e r y  f i r e  i n  suppor t  o f , t h e  o p e r a t i o n  from t h e n  on. 
There was n o t  a s i n g l e  round f i r e d  i n  d i r e c t  s u p p o r t  o f  t h e  
company 's sweep o p e r a t i o n .  

Q. How l a r g e  an a r t i l l e r y  p r e p  d i d  t hey  f i r e ?  

A. W e  scheduled  a 3 minute a r t i l l e r y  p r e p  which 
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would have been somewhere between 2 0  and 30 rounds on each 
LZ. W e  d i d  n o t  f i r e  heavy p reps .  A l l  we wanted t o  do,  up 
i n  ou r  A 0  it i s  ou r  p o l i c y  t o  cover  a s  much of t h e  LZ a s  
p o s s i b l e  t o  d e s t r o y  any booby t r a p s  t h a t  may have been p l a c e d  
i n  t h e  JA a r e a .  

What b a t t e r y  f i r e d  t h e  p r e p  and from where? 

A. I t  w a s  p repping  from LZ Upt igh t ,  and it w a s  Pro-
v i s i o n a l  B a t t e r y  D.  Th is  was a  p r o v i s i o n a l  b a t t e r y  made 
up by B a t t e r i e s  A ,  B ,  and C ,  which was o rgan ic  t o  t h e  b r i -  
gade. W e  needed a f o u r t h  b a t t e r y ,  s o  we took  t u b e s  from A ,  
B ,  and C B a t t e r i e s  and formed a composite p r o v i s i o n a l  b a t -  
t e r y  of f o u r  t ubes .  

A .  Y e s ,  sir. 

Q. Who a d j u s t e d  t h e  prep?  

A. Th is  w a s  a d j u s t e d  by t h e  FO who w a s  i n  Colonel  
BARKER'S command and c o n t r o l  s h i p .  I do n o t  know h i s  name. 

Q. But t o  g e t  back t o  t h e  p o i n t  we were d i s c u s s i n g .
When you d i d  r e c e i v e  t h e s e  d i s c r e p a n c i e s  i n  t h e  number o f  
c i v i l i a n s  k i l l e d  and what you saw, t h e r e  w a s  a deg ree  of sus -
p i c i o n  t h a t  e n t e r e d  your  mind which caused you t o  s a y ,  "I 
want t o  check t h i s . I 1  

A.  The s u s p i c i o n  was more from t h e  system of repor-
t i n g  body count  t han  anyth ing  e l s e .  When I t a l k e d  t o  MEDINA 
and d i scove red  how t h e  body count  w a s  made, it was made by 
p l a toons  a t  t h e  conc lus ion  of t h e  o p e r a t i o n ,  a l though i n d i -  
v i d u a l  r e p o r t s  had f i l t e r e d  i n  du r ing  t h e  day o r  had been 
made a s  t hey  occu r red ,  a t  t h e  conc lus ion  o f  t h e  o p e r a t i o n ,  
h e  had asked h i s  p l a t o o n  l e a d e r s ,  "How many VC d i d  you k i l l ?  
Were t h e r e  any c i v i l i a n s  i n  t h e  a r e a  t h a t  you k i l l e d ,  o r  t h a t  
you observed p o s s i b l y  k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e  and by gun-
s h i p  o r  smal l  arms f i r e ? " ,  which l e d  me t o  b e l i e v e  t h a t  t h e r e  
w a s  p o s s i b l y  some o v e r l a p  between p l a toons  and compet i t ion  
w i t h i n  p l a t o o n s ,  t o  r e p o r t  any th ing  and e v e r y t h i n g  t h a t  t hey  
s a w  whether it w a s  i n  t h e i r  a r e a  o r  n o t .  This  was my sus-
p i c i o n ,  n o t  t h a t  any th ing  unna tu ra l  had occu r red  and c e r t a i n l y  
n o t  any th ing  of a n a t u r e  o f  an a t r o c i t y  o r  a  massacre.  
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Q- K i l l i n g  20 c i v i l i a n s  i n  an o p e r a t i o n ,  was t h i s  
unusual  f o r  your  b r igade?  

A. This  was extremely unusual ,  sir.  I know of no 
prev ious  o p e r a t i o n  i n  which t h i s  number of c i v i l i a n s  had 
been k i l l e d .  By t h e  same token ,  t h i s  was t h e  l a r g e s t  num-
b e r  of VC k i l l e d ,  r e p o r t e d l y  k i l l e d ,  a t  any one t ime.  

Q *  Do you know whether  Colonel  BARKER w i t h  such a 
l a r g e  body count  had p e r s o n a l l y  gone i n t o  t h e  a r e a  t o  v e r i -
f y  t h e  count ,  o r  s e n t  anybody e l s e  i n t o  t h e  a r e a  t o  v e r i f y  
t h e  body count?  

A. Again I b e l i e v e  t h a t  Colonel  BARKER landed i n  t h e  
My La i  ( 4 )  a r e a  and I cannc t  r e c a l l  i f  t h i s  i s  how I g o t  t h i s  
i n fo rma t ion ,  whether  it was i n  h i s  s t a t e m e n t  o r  i n  h i s  re-
p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ,  o r  whether he t o l d  me, o r  whether I 
asked him, b u t  I ' m  under t h e  impress ion  t h a t  on a t  l e a s t  
o n e ' o c c a s i o n  he d i d  l a n d  i n  t h e  My Lai  ( 4 )  a r e a .  

Q* How many men d i d  TF Barker  have wounded i n  t h e  
o p e r a t i o n  o r  k i l l e d ?  

A. I b e l i e v e  one o f  t h e  e a r l i e r  r e p o r t s  t h a t  you 
showed t o  me,,  i f  I r e c a l l  c o r r e c t l y ,  was 2 k i l l e d  and 11 
wounded, sir ,  o r  2 and 10. ' 

Q That  i s  r e p o r t e d  i n  E x h i b i t  R-2, d a t e d  2 8  March. 
There were 2 U.S. K I A  and 11 U.S. WIA. For  t h i s  k ind  of 
v i l l a g e  f i g h t i n g  t h a t  you were doing i n  t h i s  a r e a  w a s n ' t  t h i s  
q u i t e  an  i n o r d i n a t e l y  l a r g e  r a t i o  of enemy K I A  t o  f r i e n d l y  KIA? 

A. I t  w a s .  Y e s ,  s ir .  

Q I would l i k e  t o  change t h e  s u b j e c t  a moment t o  
your s t a f f  b r i e f i n g s  and s o  on. What w e r e  your  procedures?  
When w e r e  t hey  he ld?  Wha+ was d i s c u s s e d  aild who conducted 
it? 

A. Every evening  I conducted a s t a f f  meeting a t  b r i -
gade h e a d q u a r t e r s .  I f  I w a s  n o t  p r e s e n t  f o r  some reason  be-
yond 5 o r  6 o ' c l o c k  i n  t h e  evening,  t h e n  they  would con-
duc t  it. The normal procedure  was t h e  S2 gave a b r i e f i n g  
of t h e  d a y ' s  o p e r a t i o n .  The S3 b r i e f e d  on f u t u r c  p l a n s  and 
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opera t ions .  The a r t i l l e r y  commander b r i e f e d  on t h e  a r t i l l e r y  
f i r e s  f o r  t h e  day and t h e  amount of ammunition t h a t  had been 
expended and d iscussed  any shortcomings of a r t i l l e r y ,  par-
t i c u l a r l y  any weapons down, anything of  t h i s  na tu re .  My 6 t h  
Support B a t t a l i o n  commander kep t  me informed on t h e  t r acked  
v e h i c l e s  and s e v e r a l  i tems t h a t  I had l i s t e d  t h a t  I wanted t o  
be informed on, i f  any of these  went down o r  of we were having 
any problems of secur ing  replacements.  A t  t h e s e  s t a f f  meetings 
I had--and these  were t h e  people t h a t  always spoke--then o t h e r  
s t a f f  i f  they had anything t o  c o n t r i b u t e .  I would conclude t h e  
meeting with any comments t h a t  I may have. I n  a t tendance  a t  these  
meetings were my S1, 2, 3 ,  4 ,  and 5 ,  my s i g n a l  o f f i c e r ,  my PI0  
was always t h e r e ,  my surgeon, chapla in ,  l i a i s o n  o f f i c e r s  from 
each of  t h e  b a t t a l i o n s ,  and company commanders of t h e  s e p a r a t e  
u n i t s .  This was approximately it. Each Saturday af te rnoon I 
would have a b a t t a l i o n  commanders' meeting along wi th  t h e  s t a f f  
meeting, and a f t e r  t h e  normal s t a f f  meeting a l l  t h e  s t a f f  then  
would leave  except  my 53 and my S2. And I would t h e n  t a l k  t o  
t h e  b a t t a l i o n  commanders and s e p a r a t e  u n i t  commanders t o  c a r r y  
on t h e  o t h e r  ma t t e r s  t h a t  we had t o  d i scuss .  This  was on a 
normal s t a f f  meeting arrangement. 

Q- L e t ' s  then  go back t o  t h e  n i g h t  of t h e  16 th  and 
t h e  evening of t h e  16th  and t h e  evening of t h e  17th  o r  pos-
s i b l y  t h e  evening of t h e  18th .  Were t h e r e  any p a r t i c u l a r  
mat ters  brought o u t  a t  t h e s e  s t a f f  meetings which caused you 
concern o r  which you d iscussed  f u r t h e r  w i t h  members of t h e  
s t a f f ?  . 

A .  I do n o t  r e c a l l  t h a t  t h e r e  were any mat t e r s  brought 
o u t ,  b u t  I a m  p o s i t i v e  t h a t  I c i t e d  t h i s  example--which I 
would have done t o o  on t h e  next  Saturday i f  I had my b a t t a l i o n  
commanders present--of my concern about t h e  number of  c i v i -
l i a n s  t h a t  had been k i l l e d  i n  t h i s  p a r t i c u l a r  operat ion--
t h e  20 t h a t  had been repor ted .  But t h e r e  was no r e p o r t  t o  
me by any member of  t h e  br igade  s t a f f  concerning anything i n  
t h e  My Lai  o p e r a t i o n a l  a r e a  that would have, t h a t  I r e c a l l ,  
t h a t ,  would have c e r t a i n l y  noth ing  t o  do wi th  a t r o c i t i e s  of 
t h i s  n a t u r e  t h a t  would l e a d  me t o  b e l i e v e  t h a t  anything had 
occurred o t h e r  than  what I a l ready  knew, which I repor ted  upon 
here.  

Q Was your s t a f f  aware, t h a t  one, t h a t  you were conduct-
i n g ,  which you r e f e r r e d  t o  a s  t h e  commander's i n v e s t i g a t i o n ?  
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A.  I do no t  know i f  I made t h i s  a p u b l i c  announce-
ment o r  an announcement t o  my s t a f f .  C e r t a i n  s e l e c t e d  
i n d i v i d u a l s  of my s t a f f  knew. 

Q Who would they be? 

A. They would have been my S2  and my S3, and cer-
t a i n l y  Colonel LUPER, my a r t i l l e r y  commander, d e f i n i t e l y  
those  t h r e e  i n d i v i d u a l s  would have known, b u t  I d i d  have a 
reason f o r  n o t  p u b l i c i z i n g  i t ,  and t h i s  was t h e  morale of 
t h e  t roops .  U n t i l  I had something, o r  something was un-
covered t h a t  would l ead  me t o  b e l i e v e  t h a t  something d i d  
occur ,  I d i d  n o t  want a wi ld  rumor g e t t i n g  spread through 
t h e  br igade .  I b e l i e v e  I caut ioned Colonel BARKER and 
Major CALHOUN and o t h e r s  t h e r e  from Task Force Barker t h a t  
I d i d  no t  want C Company, a t  t h a t  time was t h e  only one 
t h a t  I was aware of t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMD-SON had a l l eged  
t h i s  wi ld  shoot ing ,  p lus  t h e  h e l i c o p t e r  p i l o t s .  I am cer -
t a i n  t h a t  a s  I quest ioned him and t o l d  them I wanted t h i s  
c l o s e  t o  t h e  b e l t  u n t i l  t h i s  had been proved o r  disproved 
from my command inqu i ry .  

Q When you conducted your informal  i n v e s t i g a t i o n  
was your s t a f f  aware of what you were doing, o r  d i d  you 
s o l i c i t  any a s s i s t a n c e  from your s t a f f ?  

A. I do no t  r e c a l l  any s o l - i c i t i n g  of any a s s i s t a n c e  
from my s t a f f .  I know t h a t  my S 3 ,  Major MCKNIGHT,  I showed 
him my r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  2 4  A p r i l  t o  v e r i f y  t h e  d a t e s  
of t h e  previous opera t ions .  I b e l i e v e  I have t o  look a t  
here--I d i d  have him read t h i s .  I had Colonel BARKER read 
it. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  Major CALHOUPJ read i t ,  t h e r e  
would be  no reason t o  show it t o  Major CALHOUN. I do n o t  
be l i eve  I gave a copy of it t o  TF Barker.  I'm p r e t t y  conf i -
dent t h a t  I d i d  no t .  

Q. You d i d  r e t a i n  a f i l e  of  it i n  t h e  S2 s e c t i o n ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q .' Was your s t a f f  aware of t h e  f a c t  t h a t  a formal 
i n v e s t i g a t i o n  had been d i r e c t e d  by General KOSTER? 

A. I b e l i e v e  t h i s  was common knowledge because I 
informed t h e  s t a f f  t h a t  i f  Colonel BARKER c a l l e d  upon any 
of t h e i r  c l e r i c a l  a s s i s t a n c e ,  they  were t o  provide it. So 
I ' m  p r e t t y  conf iden t  t h a t  t h e  s t a f f  d i d  know of h i s  formal 
i n v e s t i g a t i o n .  
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Q - Did you commend your s t a f f  and a l l  persons with-
i n  your command t o  provide t h e  maximum a s s i s t a n c e  t o  him and 
fu rn i sh  a l l  a v a i l a b l e  information? 

A .  I do n o t  r e c a l l  making t h a t  s p e c i f i c .  I do n o t  
r e c a l l  making t h a t  s ta tement ,  sir.  

a - What was your r e l a t i o n s h i p  with t h e  U.S. province
and d i s t r i c t  advisors?  I am r e f e r r i n g  here  t o  a M r .  MAY who 
i s  a province s e n i o r  advisor  and I be l i eve  he had a deputy 
who would have been t h e  s e c t o r  adv i so r  and probably a l s o  a 
m i l i t a r y  o f f i c e r  a s  a d i s t r i c t  and subsec to r  adv i so r .  

A. I had no command o r  o t h e r  a u t h o r i t y  over  them 
except t h a t  they  were i n  my AO, and I was respons ib le  f o r  
providing s e c u r i t y  t o  them and f i r e s  upon reques t  t o  them. 
I v i s i t e d  a l l  of them p e r i o d i c a l l y  and kep t  informed of what 
they were doing. Occasional ly,  we would t r y  t o  i n t e g r a t e  
t h e i r  RF/PF opera t ions  i n t o  as  many of our  combat opera t ions  
t h a t  we could. We o f f e r e d  t r a i n i n g  f o r  t h e i r  RF/PF forces .  
My r e l a t i o n s  with M r .  MAY were no t  a s  c l o s e  a s  t h e  d i s t r i c t .  The 
America1 Divis ion  usua l ly  coordinated through t h e  G 5  with M r .  
MAY'S o f f i c e  a t  Quang Ngai Ci-ky. Unless I was s p e c i f i c a l l y  
given a mission of  doing something concerning them. 

Q What w a s  t h e  name of  h i s  deputy? 

A .  Lieutenant  Colonel G U I N N .  

Q* G-U-I-N-N? 

A .  G-U-I-N-N, yes ,  sir. 

Q a  And t h e  s e c t o r  adv i so r ,  what was h i s  name? 

A .  The s e c t o r  adv i so r  a t  Son Tinh was Major GAVIN. 

Q- Did they  a l s o  pass on t o  you information from 
the  c i v i l i a n  community? 

A .  Not t o  me pe r sona l ly ,  b u t  as  I i n d i c a t e d  e a r l i e r ,  
I had an M I  o f f i c e r  o u t  i n  each of  t h e s e  d i s t r i c t s .  He d i d  
not  always l i v e  t h e r e .  I t  depended on what my s t r eng th ,  was. 
I f  he was n o t  l i v i n g  i n  t h e  d i s t r i c t  i t s e l f ,  he v i s i t e d  d a i l y  
o r  p e r i o d i c a l l y  i n  t h e  d i s t r i c t ,  y e s ,  s ir .  
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Q - And you used t h i s  a s  a device o r  means of gather-
i n g  information? 

A .  I n t e l l i g e n c e  information p r imar i ly ,  yes ,  s ir .  

9- Mr. WEST, you are--

A. ( ~ n t e r p o s i n g )  I would l i k e  t o  add one i tem i f  I 
may t o  t h i s  p o i n t  here.  I read i n  t h e  newspaper o r  I was 
c a l l e d  by a newspaper r e p o r t e r ,  I do n o t  r e c a l l  h i s  name, b u t  
he was from The Washington Post-Peter  something--and he i n -  
formed me t h a t  he had been informed, i n  t u r n ,  by Colonel G U I N N  
t h a t  Colonel G U I N N  was t h e  f i rs t  one t o  a l e r t  me t h a t  something 
had happened up i n  t h e  Quang Ngai Province.  He f u r t h e r  s t a t e d  
t h a t  Colonel G U I N N  de l ive red  t o  me t h e  day a f t e r  t h e  opera t ion  
a handwri t ten memorandum, o r  a handwri t ten p iece  of paper 
a l l eged ly  coming o u t  of a gr ievance committee's r e p o r t  i n  
Quang Ngai C i ty  t h a t  U . S .  f o rces  had k i l l e d  c i v i l i a n s  i n  t h i s  
My Lai  ( 4 )  opera t ion .  He asked, t h i s  e d i t o r  asked me, t h i s  
newspaper r e p o r t e r  asked me t o  v e r i f y  it, t h a t  th ing .  I t o l d  him 
t h a t  I d i d n ' t  know what he was t a l k i n g  about.  I consequently 
c a l l e d  Colonel G U I N N  o r  got  him t o  c a l l  me. 

Q. G-U-I-N-N o r  G-A-V-I-N? 

A. Lieutenant  Colonel G U I N N  who was t h e  deputy a t  
Quang Ngai Ci ty .  Colonel G U I N N  t a l k e d  t o  me i n  Norfolk, and 
I t o l d  him t h a t  I d i d  n o t  remember t h i s  p iece  of paper t h a t  
he r epor ted ly  o r  a l l eged ly  gave t o  me. 

He s a i d ,  "Oh yes ,  sir,  t h e  day a f t e r  t h e  opera t ion ."  

I s a i d ,  " B i l l , "  a f t e r  t h i s  t ime he became one of my 
b a t t a l i o n  commanders, "Are you s u r e  a gr ievance committee would 
meet t h e  day a f t e r  t h e  opera t ion  and t h i s  word brought t o  t h e  
d i s t r i c t  ch ief  because t h e  d i s t r i c t  ch ie f  o r  t h e  province 
implied t o  me t h a t  t h e  f i r s t  word t h a t  he had of it was t h i s  
l e t t e r  t h a t  had come down from General LAM through t h i s  
p a r t i c u l a r  means." 

G U I N N  s a i d ,  "Well, it was a couple weeks a f t e r  t h i s ,  
and t h e  day a f t e r  I got  t h e  r e p o r t ;  i t  was on a handwri t ten 
p iece  of p,aper; and I d o n ' t  know where I got  it, b u t  it 
repor ted  t h a t  over  a thousand c i v i l i a n s  had been k i l l e d  i n  
t h e  My Lai  a rea ;  and I c a r r i e d  t h a t  down t o  Duc Pho and 
handed it t o  you." 

I asked Colonel G U I N N  something e l s e  about i t ,  
and he i n d i c a t e d  t h a t  I had walked ou t  t o  h i s  chopper with him 
o r  something l i k e  t h a t ,  and I asked him i f  I w a s  i n  a c a s t ,  
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and he s a i d  no. This  d i d n ' t  j i b e  with me because a t  t h a t  t ime 
my l e g  was i n  a c a s t ,  and I wasn ' t  doing more walking than I 
had t o ,  and I d o n ' t  remember having ever  met Colonel G U I N N  
p r i o r  t o  t h e  time t h a t  I went t o  t h e  Quang Ngai Province t o  
t a l k  t o  Lieutenant  Colonel K H I E N .  I asked him i f  he wasn ' t  
c e r t a i n  t h a t  he h a d n ' t  given it t o  one of  my s t a f f ,  and h e ' s  
p o s i t i v e  t h a t  he gave it t o  me. I swear under oa th  I never saw 
such a r e p o r t .  Now, whether it i s  t h e  time t h a t  has gone by, I 
don' t know, I d i d  n o t  and have n o t  seen t h i s  supposedly hand-
w r i t t e n  note  t h a t  he r epor ted ly  de l ive red  t o  me, s t a t i n g  t h a t  
something i n  excess of  a 1000 c i v i l i a n s  had been k i l l e d  on 1 6  
March. 

Q Do you know what a census grievance team i s ?  

A .  No, sir. 

Q Are you f a m i l i a r  wi th  what i s  r e f e r r e d  t o  as 
Revolutionary Development Cadre? 

A. Yes, sir. I do n o t  know t h e  workings o r  t h e  pro-
cedure t h a t  they go through. I know t h a t  i n  t h e  Revolution-
ary  Development Cadre, they  have such an o rgan iza t ion  t o  
hea r  t h e  complaints and gr ievances of t h e  community. Yes. 

Q - This  r e p o r t  was, according t o  t h e  information 
you j u s t  gave, w a s  d e l i v e r e d  t o  you on o r  about t h e  
17th  o r  thereabouts? 

.F
A. Well, i n i t i a l l y  t h i s  was the  r e p o r t  t h a t  t h e  ,d 
r e p o r t e r  was given t o  m e ,  and t h a t  Colonel G U I N N ,  when I f i r s t  7-

t a l k e d  with him, s t a t e d  t h a t  he had given i t  t o  m e ,  b u t  then  
he  s a i d  on second thought,  t h a t  it must have been s e v e r a l  weeks 
l a t e r  because t h e  r e p o r t  would no t  have go t t en  back t o  any 
gr ievance committee i n  t h i s  pe r iod  of time. But he cont inues 
t o  f e e l  t h a t  he gave me such a r e p o r t .  I have no knowledge 
of t h i s  r e p o r t .  

Q - Do you know which RD team it was? 

A. No, sir.  I do not .  

Q - Where a r e  t h e  refugee camps o r  where were t h e  
refugee camps i n  t h e  a r e a  of Quang Ngai, and s p e c i f i c a l l y  nor th  
of t h e  Song T r a  Khuc River? 
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A.  I do n o t  r e c a l l .  I know I have flown over and 
seen them, b u t  I j u s t  c a n ' t  remember where they were phys ica l ly  
loca ted .  

Q. Do you r e c a l l  t h e  l o c a t i o n  of any of these  RD teams? 

A.  No, sir.  

Q Could t h e r e  have been any confusion i n  your judg-
ment between t h e  information t h a t  you picked up from Colonel 
G U I N N ,  o r  what Colonel G U I N N  had given you, and t h e  information 
which had been provided by t h e  v i l l a g e  ch ie f  t o  t h e  Son Tinh 
~ i s t r i c tc h i e f ?  

A .  Well, t h i s  was what I t r i e d  t o  square  away wi th  
Colonel G U I N N ,  whether t h i s  wasn ' t  t h e  same. He claimed t h i s  
was n o t  one and t h e  same, t h a t  t h i s  was a s e p a r a t e  account. 
But he does n o t  know where he g o t  t h i s  handwri t ten memorandum 
from, who gave him t h i s  handwri t ten memorandum. 

10: M r .  WEST, do you have any ql lest ions t h a t  you would 
l i k e  t o  address  a t  this time t o  Colonel HENDERSON? 

MRWEST: Yes. 

Colonel HENDERSON, can you t e l l  me what a d e n i a l  
opera t ion  i s ?  

A. I b e l i e v e  you a r e  making re fe rence  t o  one of my 
comments ? 

Q No, and I d i d n ' t  remember t h a t  you used t h e  term. 

A .  I used the  term r i c e  d e n i a l  ope ra t ion  t h a t  denies  
t h e  crops t h a t  had been harves ted  from f a l l i n g  i n t o  the  
hands of t h e  V i e t  Cong. 

Q. I have seen the term used i n  s e v e r a l  
s ta tements  seeming t o  be i n  t h e  context  of d e s t r u c t i o n  of 
a Vie t  Cong base.  Poss ib ly  t h i s  could be the  d e s t r u c t i o n  
of a v i l l a g e  o r  hamlet. Was t h e  term ever  used i n  t h a t  sense ,  
t o  your knowledge? 
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A. Back i n  t h e  mountains when we opera ted  a g a i n s t  
t h e  NVA subsequent t o  t h i s  pe r iod ,  h e r e ,  yes ,  w e  destroyed 
VC base camps, anytime and anywhere we could f i n d  them. 
There were no r e s t r i c t i o n s  on burning t h e s e  bonaf ide ,  and--
t h e s e  weren' t even hootches.  These were j u s t  a couple of 
f e e t  o f f  t h e  ground, some g r a s s  over some limbs o r  something 
of t h i s  na ture .  We d i d  n o t  run i n t o  any major bu i l t -up  a reas  
of t h e  NVA o u t  i n  t h e  mountains. We ran  i n t o  overnight  
s t a t i o n s .  We ran  i n t o  smal l  company size--and even i n  one 
case--on occasion r a n  i n t o  a b a t t a l i o n ,  where they  had been. 
O f  course,  we destroyed anything and everything we could f ind .  

Q While you were t h e  br igade  commander, were you 
e v e r  assigned a mission from higher  headquarters  t o  des t roy  
a hamlet o r  v i l l a g e ?  By des t roy  meaning g e t  r i d  of t h e  people 
and burn down t h e i r  houses, wipe it o u t  a s  a p o s s i b l e  base 
f o r  VC? 

A. Absolutely not .  On one occasion I coordinated,  
and I be l i eve  i t  w a s  a f t e r  I assumed command, I ' m  p r e t t y  
conf ident  i t  was, while  we were down i n  t h e  Duc Pho a rea ,  
we had a h a l f  dozen houses t h a t  were b u i l t  r i g h t  a long t h e  
highway. And 3 o r  4 n i g h t s  i n  a row, booby t r a p s  had 
been p lan ted  r i g h t  t h e r e  i n  t h a t  road t h e r e .  We coordinated Cb 
wi th  t h e  Duc Pho D i s t r i c t  c h i e f ,  and go t  him t o  move t h e  A-
people o u t  and f o r  him t o  des t roy  t h e  houses. But whenever 
p o s s i b l e ,  I pu t  t h i s  o u t  a t  commanders ' meetings t i m e  and ij 

T-
t ime again t h a t  any time a torch  i s  p u t  t o  a b u i l d i n g ,  I want 
your t roops t o  be away from it unless  i t  was t h e  d i r e c t  r e s u l t  
of  an engagement. 

Q- Were such opera t ions  occas ional ly  c a r r i e d  o u t  
by ARVN t roops?  

A .  Yes, sir. 

Q- To your knowledge d i d  t h e  America1 Divis ion  e v e r  
c a r r y  o u t  such an opera t ion ,  d e s t r u c t i o n  of a v i l l a g e ?  

A.  I have no knowledge of any such opera t ion  con-
ducted by t h e  America1 Divis ion ,  s ir .  

Q Did you know Captain MEDINA wel l?  
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A. I f e l t  I knew Capta in  MEDINA w e l l .  Yes, s ir .  

Q A s  you know t h e  Army has  been i n v e s t i g a t i n g
t h e  My Lai i n c i d e n t  f o r  s e v e r a l  months. Many s t a t e m e n t s  
have been t aken  from many peop le ,  i n c l u d i n g  a g r e a t  many o f  
t h e  men i n  TF Barker .  A number o f  t h e  men have commented on 
Captain  MEDINA. Some have p r a i s e d  him, and some have c r i t i c i z e d  
him. Among h i s  c r i t i c s ,  he has  been c a l l e d  "Mad Dog" M E D I N A ,  
s a i d  t o  be  very ambi t ious ,  s e t  a g r e a t  s t o r e  by h igh  body 
count and s t a t e d  d i r e c t l y  o r  impl ied  t h a t  he  l i k e d  t o  see h igh  
body coun t ,  w a s n ' t  t o o  p a r t i c u l a r  what t h e  bodies  were. Does 
any of  t h i s  p u r p o r t  t o  your knowledge of  Capta in  MEDINA? 

A. No, s ir .  Capta in  MEDINA was p e r s o n a l l y  s e l e c t e d  
by General  LIPSCOMB t o  l e a d  t h e  advance p a r t y  of h i s  e n t i r e  
company i n  Vietnam. I n  t r a i n i n g ,  Capta in  M E D I N A ' s  company 
was always o u t s t a n d i n g .  Capta in  MEDINA was a very  agg res s ive  
commander. H e  r a n  h i s  company, as f a r  a s  I knew from my ex-
p e r i e n c e ,  by t h e  book. When he  was o u t  f o r  t r a i n i n g ,  he  was 
o u t  f o r  t r a i n i n g ,  t h e r e  w a s  no monkey b u s i n e s s .  On many oc-
c a s i o n s ,  n o t  on many o c c a s i o n s ,  b u t  on a  couple  of  occas ions  
I have p e r s o n a l l y  had o f f i c e r s  a s s igned  t o  Capta in  -MEDINA whom 
I f e l t  needed educa t ing .  Capta in  MEDINA was a h a r d  t a s k  maker, 
b u t  t o  t h e  b e s t  o f  my knowledge h e  w a s  always f a i r .  I have 
known Capta in  MEDINA s i n c e  s h o r t l y  a f t e r  a c t i v i t i o n  of t h e  
b r igade  on o r  about  1 August. The b r i g a d e  w a s  a c t i v a t e d  on 
1 J u l y .  I b e l i e v e  he came t o  us sometime d u r i n g  t h e  end of 
J u l y  o r  perhaps  1 August. He w a s  i n i t i a l l y  t h e  a s s i s t a n t  S3 
of t h e  1/20. The fo l lowing  December he was g iven  a  
company. 

I0: That  was 1966? 

A .  This  was 1966, sir. 

MR WEST: I t h i n k  it i s  f a i r  t o  s ay  t h a t  a number of  s t a t e -
ments g i v e  t h e  same impress ion of  Capta in  MEDINA, went by t h e  
book, h e  w a s  s t r i c t ,  b u t  f a i r ,  and took c a r e  of h i s  men. 

A. I d i d  h e a r  t h i s  s t a t e m e n t ,  "Mad Dog" FIEDINA, from 
a newspaper r e p o r t e r  i n  Chicago who c a l l e d  me a few n i g h t s  
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ago. No, it was The New York Times, and he t o l d  me he 
was w r i t i n g  something up, and asked me i f  I had eve r  heard 
MEDINA r e f e r r e d  t o  a s  "Mad Dog" MEDINA, and I t o l d  him ' 

I was making no comment, bu t  t o  t h a t  s ta tement ,  I would 
say ,  p o s i t i v e l y ,  no. I have never heard t h e  s ta tement  
used a g a i n s t  Captain MEDINA. ,-,-L.. 

'p 

Q Do you th ink  it p o s s i b l e  Captain MEDINA on h i s  
own, decided t o  wipe out  everyth ing  i n  My Lai hamlet, 
burn t h e  v i l l a g e ,  k i l l  a11 the  l i v i n g  th ings  i n  i t ?  

A. I j u s t  do no t  b e l i e v e  t h i s  was i n  the  makeup 
of the  c h a r a c t e r  of Captain MEDINA. He was a very courageous 
o f f i c e r  t o  my personal  experience.  I t  is  j u s t  no t  the  
r e a c t i o n  o r  the  a c t s  of an o f f i c e r  of h i s  c a l i b r e .  Up t o  
2 weeks ago I would have sworn under oa th ,  and s t i l l  from 
t h e  information a v a i l a b l e  t o  me, I w i l l  swear under oath 
t h a t  t h i s  massacre, so -ca l l ed  massacre, d i d  not  occur.  
But with t h e  t e l e v i s i o n  and newspaper r e p o r t s  t h a t  I have 

. been reading here i n  the  l a s t  few weeks, t h e r e  is  more 
of a concern i n  my mind t h a t  perhaps something d i d  occur.  

- I f e e l  t h a t  i f  it d i d  occur ,  it was t h e  r e s u l t  of some rash  
a c t s  on the  p a r t  o f ,  perhaps,  members of t h i s  company and 
t h a t ,  perhaps,  Captain MEDINA then see ing  t h a t  it had 
occurred,  knowing he cou ldn ' t  s t o p  the  t h i n g  once it had Go 

-3-
al ready happened--yes, a coverup. A coverup I ' m  conf ident  l-

was a t  t h a t  l e v e l  i f  t h e r e  was a coverup. A t  no time was d 
t h e r e  eve r  any c o l l u s i o n  o r  conspiracy o r  anything e l s e  'P 

between Colonel BARKER o r  any member of h i s  command and 
myself, o r  any member of my s t a f f ,  t h a t  I ' m  aware o f ,  t h a t  
knew anything about t h i s  i n c i d e n t  t h a t  has no t  been brought 
t o  l i g h t  t o  me a t  the  t i m e  t h i s  t h i n g  occurred.  There 
w a s  p o s i t i v e l y  no c o l l u s i o n  o r  conspiracy o r  anything e l s e  
between myself and members of the  d i v i s i o n  s t a f f  t o  whom 
I t a lked  t o  about this.  And, t o  the  b e s t  of my knowledge, 
t h e  only people t h a t  I eve r  d iscussed  t h i s  with i n  d e t a i l  
were General KOSTER, General YOUNG, and I d i d  not  even 
d i scuss  it i n  d e t a i l  with the  ch ie f  of s t a f f ,  Colonel PARSON. 
I handed him a r e p o r t  of 2 4  A p r i l  and informed him what 
t h e  r e p o r t  was, and a t  t h e  time he d i d  n o t  read it i n  my 
presence.  I d i d  n o t  d iscuss  it f u r t h e r  w i t h  him, nor d i d  
any member of t h e  d i v i s i o n  s t a f f  ever  come down t o  v i s i t  
me concerning t h i s  i n c i d e n t .  There was p o s i t i v e l y  no e f f o r t  
on my p a r t  t o  cover up any s i n g l e  aspect  of t h i s .  
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Q - You might check m e  on t h i s ,  b u t  from what expe r i ence
I ' ve  had ,  I t h i n k  i t ' s  r a t h e r  commonplace p r a c t i c e  f o r  com-
manders t o  t a l k  t o  t h e i r  t r oops  ahead of  an a s s a u l t ,  and l e t  
them know what t h e  o p e r a t i o n  i s  abou t ,  and p r e p a r e  them f o r  
i t ,  perhaps  g i v e  them a s o - c a l l e d  p e p t a l k ,  g e t  them i n  t h e  
r i g h t  frame of  mind. Is it p o s s i b l e  i n  t h i s  c a s e  t h a t  t h e  
men were s o  keyed-up t o  move i n  a g a i n s t  My Lai  hamlet  expec t ing  
s t r o n g  r e s i s t a n c e  t h a t  they  moved i n ,  g o t  o u t  o f  c o n t r o l ,  and 
d i d  a l o t  of  k i l l i n g ,  and went w i l d  as w a s  s a i d ?  Those words 
have been used--

A. (interposing) I h a t e  t o  s a y  t h a t  s o l d i e r s  can 
r e a c t  t h a t  way, b u t  y e s ,  it i s  p o s s i b l e ,  because we p laced  
heavy r e l i a n c e  on t h e  in format ion  provided  t o  us  by Major GAVIN 
o f  t h e  Son Tinh D i s t r i c t .  H i s  i n t e l l i g e n c e  r e p o r t e d  t h a t  t h e-
48th LF B a t t a l i o n  was p o s i t i v e l y  i n  t h a t  a r e a .  The 48th LF 
B a t t a l i o n  had been t h e  one t h a t  had been h u r t i n g  t h e  h e l l  o u t  
of us w i th  mines and booby t r a p s ,  p r i m a r i l y  s n i p e r  f i r e  and 
t h i n g s  of t h i s  n a t u r e .  This  was a number one t a r g e t  i n  o u r  
b r i g a d e ,  t h e  48th LF B a t t a l i o n .  Anytime anyone mentioned 48th 
LF B a t t a l i o n ,  n i g h t  o r  day,  w e  were ready t o  move t o  do whatever  
w e  had t o  do t o  d e s t r o y  it. I d o n ' t  know t h a t  C Company, I 
b e l i e v e  t h e y  w e r e  involved  i n  a m i n e f i e l d  i n c i d e n t  a few weeks 
b e f o r e  t h i s  t h i n g  happened where t hey  l o s t  12 o r  15  men i n  
a mine f i e ld .  I d o n ' t  have any knowledge t h a t  t hey  a t t r i b u t e d  
t h i s  t o  t h e  48th LF B a t t a l i o n  o r  t o  t h i s  o p e r a t i o n ,  a l though 
some of t h e  s t a t emen t s  i n  t h e  newspapers,  I ' m  n o t  c e r t a i n .  

Q D.id you know L ieu tenan t  CALLEY? 

A. I do n o t  remember L ieu tenan t  CALLEY. I t  was s o r t  
of an awkward p e r i o d  when w e  were g e t t i n g  ready t o  p roces s  
f o r  ove r seas .  When I came back from a t r i p  t o  Vietnam, I 
h u r t  my knee i n  Vietnam jumping o u t  of a h e l i c o p t e r  and I 
had t o  t u r n  i n t o  t h e  h o s p i t a l  f o r  a d i s c  removal and I was 
i n  t h e  h o s p i t a l  f o r  about  3 weeks. When I g o t  o u t  aga in  I 
was on c r u t c h e s  and g o t  r i d  of them j u s t  a s  we walked up 
t h e  gangplank,  p r a c t i c a l l y .  When I d i d  g e t ,  r e a l l y - - I  h a d n ' t  
been r e l e a s e d  from t h e  h o s p i t a l ,  I was s t i l l  c a r r i e d  on 
t h e  h o s p i t a l  r o l l s .  General  LIPSCOMB had t o  go i n  t o  have 
a cancerous  c y s t  removed from h i s  .neck,  and h e  w a s  i n  t h e  
h o s p i t a l  f o r  a month. I w a s  t r y i n g  t o  g e t  t h e  b r igade  deployed.  
I w a s  immobile. I d i d n ' t  g e t  around t o  t r a i n i n g  l i k e  I should .  
There was a h e l l  of  a l o t  of t h i n g s ,  b u t  we g o t  t h e  
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br igade  moved, and w e  go t  them moved i n  damn f i n e  . s t y l e .  

Q While you were br igade commander, was i t  e v e r  necessary 
t o  conduct an i n v e s t i g a t i o n  of a war crime i n  t h i s  br igade? 

A .  There was, no t  of a war crime, t h e r e  was one i n -
c i d e n t  of a s o l d i e r  shoot ing  a group of c i v i l i a n s  which was 
murder, bu t  it was n o t  ca tegor ized  as  a war crime. Now I ' m  
n o t  c e r t a i n  from a l e g a l  aspect  whether it i s  a war crime o r  
whether it was not .  We t r e a t e d  i t  as  murder, made t h e  ne-
cessary  r e p o r t s  on t h e  inves t iga t ion- -

Q . ( In te rpos ing)  Do you know the  s t a t u s  of t h e  
c i v i l i a n s  t h a t  he  was accused of k i l l i n g ?  Were they f r i e n d l i e s ?  

A .  They were f r i e n d l i e s .  I t  was j u s t  a w i l l f u l  a c t  
of  murder, premeditated,  and w e  could n o t  prosecute .  

10: I would l i k e  t o  ask you a couple of o t h e r  ques-
t i o n s .  Did you a t  any t ime land while  you were i n  t h e  v i c i n i t y  
of My Lai (4) i n  t h e  LZ o r  t a l k  t o  Captain MEDINA? 

A.  No, s i r .  
6

Q Not on t h e  ground? lb) 
4 

A .  N o ,  sir.  I at tempted t o  land t o  the  south of t h a t  * .-
a r e a  a t  one t ime, b u t  because of t h e  t e r r a i n ,  w e  were no t  a b l e  
t o  land. No, s i r .  I d i d  n o t  land.  

Q My ques t ion  i s ,  do you know where Captain MEDINA 
was? H i s  command pos t?  

A .  I am n o t  p o s i t i v e  of t h i s .  I th ink  I had him 
. mark h i s  command p o s t  f o r  me w i t h  smoke. When I flew over  a t  

one t ime, t h a t  time it was i n  t h e  edge of t h e  LZ t o  t h e  west 
of  t h e  v i l l a g e  o f  My Lai  ( 4 ) .  I ' m  p r e t t y  c e r t a i n  t h a t  I d i d  
have it marked s o  I could g e t  a b e t t e r  apprec ia t ion  of where 
t h e  t roops w e r e .  

& - From t h e r e  would he have c o n t r o l  of h i s  p la toons?  

A. Well, c e r t a i n l y  r a d i o  communications, yes ,  sir.  I 
s e e  no- reason why he would no t  have from t h e  d i s t ances  involved.  
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Q The d i s t a n c e  involved  w e r e - -

A. ( ~ n t e r p o s i n g )  Were very minor. 

Q Such a s ?  

A. W e l l  r e f e r r i n g  t o  t h e  map h e r e  ( i n d i c a t i n g ) ,  I would 
. say excep t  f o r  sma l l  elements t h a t  he was sending  t o  t h e  n o r t h  

and t o  t h e  sou th  i n  response t o  gunships  and o t h e r s  marking 
p o s i t i o n s ,  eve ry th ing  was r i g h t  around t h a t  My Lai  ( 4 )  v i l l a g e  
and he would n o t  have been ove r  500 t o  700 meters a t  any p o i n t  
h i s  people  would have been away from him o r  h i s  p l a toons  
wouldn ' t  have been away from him. 

Q With him be ing  on t h e  ground and s e p a r a t e d  from 
h i s  p l a toon  by as much as even a q u a r t e r  of a mi l e  i n  t h i s  
k ind  of t e r r a i n ,  would it have been p o s s i b l e  f o r  him r e a l l y  
n o t  t o  know what ' s  going on i n  an area o t h e r  t han  what he i s  
t o l d  over  a r a d i o ?  

A.  Y e s ,  sir. I t  would be p o s s i b l e  f o r  him n o t  t o  know 
because once you g e t  on t h a t  ground, a s  you probably know, 
you cannot  see a h e l l  of a long  i n c l i n a t i o n .  These r i c e  
paddy d i k e s  which look from t h e  a i r  l i k e  f l a t  r o l l i n g  t e r r a i n ,  
and when you g e t  down on t h e  damn ground you a r e  b l inded  by 
a hundred meters  o r  even a l i t t l e  hedgerow which looks  from 
t h e  a i r  l i k e  a p o o l t a b l e .  When you g e t  on t h e  ground,  i t ' s  
a h e l l  of a l o t  d i f f e r e n t .  Y e s ,  I can unders tand  and appre-
ciate where c o n t r o l  would be d i f f i c u l t .  

Q. This  i s  on ly  a matter of  op in ion ,  w e '  11 have t o  
t r y  t o  c l a r i f y  that. Was t h e r e  e v e r  i n  your  mind, a ques-
t i o n  of t h e  r u l e s  of engagement i n  t h i s  p a r t i c u l a r  o p e r a t i o n  
wi th  r e s p e c t  t o  t h e  use of a r t i l l e r y ,  t h e  use of  gunships ,  
and s o  f o r t h ,  o r  a i r  s t r i k e s .  Those t h r e e  i n  p a r t i c u l a r ,  
a r t i l l e r y ,  your  h e l i c o p t e r  gunsh ips ,  and p o s s i b l e  a i r  s t r i k e s ,  
which might have caused you t o  t h i n k  about  t h e  r u l e s  of  en-
gagement? I have documents which were p u t  o u t  by MACV, by 
t h e  America1 D i v i s i o n ,  and a l s o  by your headqua r t e r s?  

A. W e  d i d  n o t  use a i r  s t r i k e s  on t h i s  o p e r a t i o n .  We 
had no a i r  s t r i k e s  s u p p o r t i n g  t h i s  o p e r a t i o n .  I t  had been 
planned,  b u t  I d o n ' t  know i f  I cance led  o u t  o r  what t h e  r ea son  
f o r  it. There w a s  no need f o r  i t ,  we had it on c a l l .  A s  
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a r e s u l t  of t h e  20 k i l l e d ,  c i v i l i a n s ,  although it w a s  never 
firmed i n  my mind how many had been k i l l e d ,  although I had 
a r e p o r t  from Colonel BARKER of how many by gunships and how 
many by a r t i l l e r y .  I had, from t h e  moment I a r r i v e d  i n  
Vietnam, s t r e s s e d  a t  every oppor tuni ty  t h e  d i f f i c u l t y  of 
t r y i n g  t o  win t h e s e  people over  t o  our  s i d e  and shoot ing
them up t h e  next  few minutes. Within t h e  f i r s t  week I was 
t h e r e  I was a l ready i n  almost combat wi th  t h e  br igade  comman-
d e r  over  c o n t r o l l i n g  f i r e s .  I c i t e d  t h i s  a t  t h e  commanders' 
meeting f o r  s e v e r a l  weeks as what I considered an example of  
l ack  o f  c o n t r o l  by t h e  b a t t a l i o n  commanders i n  t h e  use of t h e s e  
gunships. When we went i n t o  a reas  they  opera ted  where we t o l d  
them t o  opera te  and n o t  t o  t ake  o f f  hunt ing ,  s o  t o  speak. That 
t h e  a r t i l l e r y  f i r e s  anytime--there was no authoui ty--at  t h i s  
t ime t h e r e  was no a r t i l l e r y  landed on t h e  v i l l a g e ,  although I 
had r e p o r t s  t h a t  some a r t i l l e r y  m y  have landed on t h e  v i l l a g e .
But Colonel LUPER i n v e s t i g a t e d  t h i s  and assured  m e  t h a t  no 
a r t i l l e r y  landed on t h e  edge of t h a t  v i l l a g e ,  which Colonel 
BARKER l a t e r  acknowledged t h a t  it had n o t ,  t h a t  he had seen  
t h e  a r t i l l e r y  f i r e  s t a r t i n g  i n  he had claimed he  had been l e f t  
t o  pick up t h e  s h i p s  coming i n  f o r  t h e  CA and when he a r r i v e d  
f o r  t h e  CA and went i n  t o  mark t h e  LZ he had r e a l l y  f o r  a moment 
o r  two o r  f o r  a minute perhaps,  had l o s t  s i g h t  of t h e  a r t i l l e r y  
rounds, b u t  he thought he saw a b u i l d i n g  o r  two burning i n  
t h e  v i l l a g e  which l e d  him t o  b e l i e v e  t h a t  t h e  a r t i l l e r y  had 
perhaps h i t  t h e  v i l l a g e .  But he could not  l a t e r  s u b s t a n t i a t e  
t h i s .  But t h e  a r t i l l e r y  commander, both t h e  b a t t e r y  commander, 
who had v i s u a l  observa t ion ,  claimed t h a t  t h i s  was no t  t r u e ,  
t h a t  a l l  of h i s  rounds impacted wi th in  t h e  LZ which was s e v e r a l  
meters away. I d i d  s t r e s s  f o r  none of t h e  b a t t a l i o n  commanders 
t o  b r ing  any scheme of  maneuver o r  p lans  t h a t  would b r i n g  t h i s  
a r t i l l e r y  i n  c l o s e  t o  t h e  v i l l a g e s .  That we'd land  away from t h e  
damn v i l l a g e ,  keep o f f  t h e  v i l l a g e .  Yes, I be l i eve  t h a t  t h i s  
d i d  come o u t ,  s ir .  

Q To your knowledge, d i d  they  use any whi te  phos-
phorus i n  t h e  prep? 

A m  No, s i r .  They d i d  not .  There was none planned t o  
be used. There was no reason f o r  using it s i n c e  it was i n  t h e  
r i c e  paddy a rea .  

Q It  was a l l  HE then? 

A. Yes, sir.  

10: I would l i k e  t o  t ake  j u s t  about 5 minute r ecess .  

(HENDERSON) 110 APP T - 1  

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

(The hea r ing  recessed  a t  1742 hours ,  2 
December 1969. ) 

(The hear ing  reconvened a t  1747 hours ,  2 
December 1 96 9 .  ) 

10: This  hear ing  w i l l  come t o  o rde r .  

RCDR : A l l .  persons who were p resen t  when t h e  hear ing  
recessed  a r e  again  p resen t .  

10: Do you, Colonel WILSON o r  Colonel MILLER, have any 
a d d i t i o n a l  comments t h a t  you would l i k e  t o  address  t o  Colonel 
HENDERSON? 

COL MILLER: I have nothing f u r t h e r .  

COL WILSON: No, sir.  

10: Colonel HENDERSON, do you have anything you would 
l i k e  t o  add? 

A. Yes, s i r ,  . I have a few comments which I would 
l i k e  t o  add which may n o t  appear t o , b e  e x a c t l y  p e r t i n e n t ,  
b u t  I f e e l  they  should be en te red  i n t o  t h e  record.  
Following Te t  i n  1968 t h e r e  was an i n c r e a s e  i n  U . S .  opera t ions  
throughout t h e  America1 Divis ion,  cons iderable  inc rease .  But 
t h e r e  w a s  no o r d e r  t o  change t a c t i c s  o r  techniques a s  f a r  as 
d e s t r u c t i o n  o r  anything. This was merely a r e a c t i o n  t o  t h e  T e t  
o f fens ive  and w e  went about it harder .  I d o n ' t  b e l i e v e  t h e r e  
was any i n c r e a s e  of unso ld ie r ly  a c t s  dur ing  t h i s  per iod.  I w a s  
a t  t h a t  t ime and have always been concerned about ind i sc r imina te  
f i r i n g .  I b e l i e v e  any one of my b a t t a l i o n  commanders and company 
commanders w i l l  support  t h i s .  And I d o n ' t  say t h i s  i n  defense.  
I f e e l  s t rong ly  connected with t h e  11 th  Light  I n f a n t r y  Brigade, 
having a c t i v a t e d  t h a t  u n i t  and having served  with it i n  combat. 
A l l  t h e s e  b a t t a l i o n  commanders and u n i t  commanders w i l l  suppor t  
t h e s e  p o s i t i o n s  and p o l i c i e s  t h a t  we have i n  t h e  br igade towards 
ind i sc r imina te  f i r i n g .  During t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  I personal ly  
d i d  n o t  cons ider  any new evidence had come t o  l i g h t  even with 
t h i s  VC propaganda message. I f  t h e r e  was a shortcoming i n  t h e  
i n v e s t i g a t i o n ,  it was mine, and mine a lone ,  and I shoulder  
t h e  f u l l  r e s p o n s i b i l i t y  f o r  t h a t .  And I do n o t  c a r e  t o  sha re  
t h a t  r e s p o n s i b i l i t y  with anybody e l s e .  That i s  my dec i s ion  
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as  t h e  br igade  commander. The f a c t  t h a t  I had assumed com-
mand of t h a t  br igade  on 15  March, one day be fo re  t h i s  i n c i d e n t  
happened, i s  a l s o  immater ia l .  When I accepted t h e  f l a g  of m a t  
br igade  I accepted n o t  only t h e  p r i v i l e g e  of commanding i t ,  b u t  
a l s o  t h e  r e s p o n s i b i l i t y  of commanding it. I f u r t h e r  acknowledge 
f u l l  r e s p o n s i b i l i t y  f o r  t h e  a c t s  of t h a t  br igade  fo l lowing 
my assumption of command. I a t  no t ime t r e a t e d  t h i s  i n c i d e n t  
l i g h t l y .  I do admit t h a t  I had many th ings  going on i n  the 
brigade t h a t  were competing f o r  my time, many opera t ions ,  n o t  
only i n  my primary a r e a  of r e s p o n s i b i l i t y ,  b u t  I a l s o  had f o u r  
S p e c i a l  Forces camps which requ i red  p e r i o d i c  v i s i t s  by m e  and 
the  p repara t ion  of p l a n s - f o r  going t o  t h e i r  r e l i e f  should it 
be needed and a l s o ,  t h e  execution--the r e h e a r s a l  o f  t h e s e  p lans  
which were i n  themselves t ime consuming. I do n o t  want t o  
g i v e  t h e  impression h e r e  t h a t  I sloughed o f f  this i n v e s t i g a t i o n ,  
o r  the  f a c t s  a l l e g i n g  to i t ,  although perhaps i f  I had more 
time I would have, aga in  i f  I had an execu t ive  o f f i c e r ,  I might 
have s a i d ,  "go down and conduct i t , "  r a t h e r  than  I conduct 
t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  I t  may b e ,  more l i g h t  could have been 
shed; I do n o t  b e l i e v e  so .  I have a  g r e a t  amount of confidence 
i n ,  and always have i n  Lieutenant  Colonel BARKER, Captain MEDINA, 
and t h e  s o l d i e r s  w i t h  whom I have served;  and I b e l i e v e  i n  
them. I 'm n o t  na ive ,  I 've  been i n  the  Army over 30 yea r s ,  
and I t a l k e d  wi th  s o l d i e r s  on many occasions.  I know when 
you g e t  them i n  a group t h a t  you g e t  t h e  group r e a c t i o n .  When 
I s i n g l e d  t h e s e  i n d i v i d u a l s  o u t  i n d i v i d u a l l y ,  I had hoped t o  
break t h i s  group c o n t a c t .  These s o l d i e r s  s tood  t a l l .  There 
was no bending of heads;  t h e r e  was no impression t h a t  h e r e  
was a  group of men who had j u s t  been involved i n  a  massacre 
o r  any k ind  of a t r o c i t y ,  and I s t i l l  do swear by my s o l d i e r s .  
Although during t h i s  i n v e s t i g a t i o n  I have i n d i c a t e d  on many 
occasions t h a t  I have n o t  d iscussed  t h i s  wi th  General  KOSTER. 
This i s  n o t  a c r i t i c i s m  of General  KOSTER, b u t  I found it extremely 
d i f f i c u l t  t o  t a l k  t o  General KOSTER. Normally when he would 
come i n t o  my a r e a ,  t h e  po l i cy  was t h e  b r igade  commander would 
conduct h i s  government bus iness .  He continued conducting the 
government bus iness .  I f  General KOSTER d e s i r e d  t o  speak w i t h  
t h e  br igade  commander pe r sona l ly  he would s o  n o t i f y  him and 
headquar ters  would c a l l  f o r  me. Otherwise, I was t o  ignore  
h i s  presence i n  t h e  br igade  a r e a .  He came i n t o  the  br igade  a r e a  
q u i t e  f r equen t ly  and wi th in  every 2 o r  3 days,  a s  a  minimum, 
sometimes, day a f t e r  day, he would be i n  t h e  br igade  a r e a ,  
normally s topping  a t  t h e  b a t t a l i o n  C P 1 s  and t a l k i n g  t o  b a t t a l i o n  
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commanders o r  t o  s t a f f  o f f i c e r s  who were p resen t .  The b a t t a l i o n  
commanders were enjo ined  n o t  t o  t a k e  o f f  from an opera t ion  when 
they were needed and go t o  t h a t  headquar ters ,  b u t  I spoke 
almost on a d a i l y  b a s i s  with General YOUNG. A s  f a r  as  I ' m  con-
cerned, whether t h i s  w a s  a p o l i c y  of t h e  d i v i s i o n  o r  whether 
i t  i s  merely my assumption t h a t  when I spoke t o  General YOUNG 
it was t h e  same a s  speaking t o  t h e  d i v i s i o n  commander, t h i s  
was an understanding,  a t  l e a s t  I thought  I had. Perhaps I 
was i n c o r r e c t  on t h i s .  I f i n d  it very easy  t o  speak w i t h  General 
YOUNG and t o  t a l k  with General YOUNG. Throughout t h i s  i n c i d e n t ,  
o r  any new i n s i g h t s  i n t o  t h i s  i n c i d e n t ,  I r e l a t e d  f u l l y  t o  
General YOUNG. I d o n ' t  mean h e r e  t h a t  I want t o  put  any of 
t h e  r e s p o n s i b i l i t y  over on him. This aga in  i s  my r e s p o n s i b i l i t y .  
I t  was a l s o  dur ing  t h e  month of March, which I b e l i e v e  should 
be known, t h e  b r igade  s t a r t e d  i t s  i n f u s i o n  program. I say 
t h i s  because I read  r e p o r t s  i n  t h e  newspapers where i n d i v i d u a l s  
claimed t h a t  they  had been immediately t r a n s f e r r e d  o u t  of t h e  
company s o  they c o u l d n ' t  speak. We s t a r t e d  t h e  br igade i n f u s i o n  
program which was a d i v i s i o n  d i r e c t e d  e x e r c i s e ,  by name. The 
br igade  had very l i t t l e  c o n t r o l  over  i t ,  t o  t r y  t o  reduce t h e  
impact of n o t  only  t h e  fol lowing December, November, December, 
when we s t a r t e d  r o t a t i n g  back t o  CONUS, b u t  a l s o  t h e  o t h e r  
br igades  t h e r e  i n  t h e  d iv i s ion .  And they  had b i g  job of t r y i n g  
t o  g e t  t h e  r i g h t  numbers of people i n  var ious  u n i t s  s o  t h a t  
t h e  e n t i r e  u n i t  w a s  not  wiped o u t  by t h i s  r o t a t i o n .  This s t a r t e d  
i n  March. R&R s t a r t e d  i n  March although it h i t  us very l i g h t l y  
and it had no impact on t h i s  p a r t i c u l a r  i n c i d e n t .  The f a c t  
t h a t  I was hobbling around a t  t h i s  p a r t i c u l a r  t ime poss ib ly  
d e t r a c t e d  my d iv ing  i n t o  t h i s  more than  I d id ,  b u t  again t h a t  
i s  s t r i c t l y  my r e s p o n s i b i l i t y .  That i s  a l l  I have t o  say.  

Q Was General YOUNG t h e  only ADC? 

A. No, sir .  He was n o t  t h e  only ADC. 

Q How d i d  you know General YOUNG a s  h i s  t i t l e ?  Did 
you c a l l  him t h e  maneuver ADC? 

A .  Yes, s i r .  He was t h e  maneuver one t o  whom I was 
d i r e c t l y  r e spons ib le  t o  and who f i l l e d  o u t  my f i t n e s s  
r e p o r t .  So I looked t o  him a s  my immediate commander, al-
though c e r t a i n l y  I d i d  n o t  look t o  General KOSTER i n  any o t h e r  
way e i t h e r .  He was a l s o  my commander. I d i d  n o t  know General 
YOUNG be fo re  I joined t h e  brigade--before I deployed t o  Vietnam. 
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Q Would it be normal i f  t h e  o t h e r  ADC be what 
might be r e f e r r e d  t o  as ADC f o r  l o g i s t i c s  and admin i s t r a t ion ,  
genera l ly  t a k i n g  c a r e  of your base a r e a  i n  Chu Lai? 

A. I b e l i e v e  t h a t  was t h e  organizat ion--I  cannot even 
th ink  of t h e  o t h e r  A D C ' s  name t h a t  was p resen t  a t  t h i s  p a r t i c u l a r  
time. I am no t  c e r t a i n  t h e r e  was one. I t  seems t o  me t h a t  t h e  
genera l  l a t e r  became t h e  G 1  of USARPAC. I t  seems t o  me he 
departed j u s t  about  t h i s  time before  t h i s  i n c i d e n t  occurred,  
and I ' m  no t  s u r e  another  one had come up. General MATHESON, 
I be l i eve .  I could be wrong. 

Q General RYDER--

A. ( In te rpos ing)  General RYDER, yes ,  s i r .  

Q Was he ass igned t o  t h e  d i v i s i o n  dur ing  t h a t  t i m e  
per iod?  

A. He was assigned t o  t h e  d i v i s i o n ,  b u t  he depar ted  
t h e  d i v i s i o n  before  I assumed command, and I am n o t  c e r t a i n  
another  genera l  came i n  before  t h i s  opera t ion  kicked o f f ,  o r  
be fo re  I assumed command, b u t  General YOUNG w a s  my immediate 
boss ,  he was my r a t i n g  o f f i c e r .  

Q Before you leave  t h e  Washington a rea ,  I want a 
ske tch  of what we have previous ly  asked and a l s o  I would 
l i k e  t o  inform you t h a t  perhaps a t  a l a t e r  d a t e  we w i l l  want 
you t o  reappear b e f o r e  t h e  i n v e s t i g a t i o n  i n  which event  w e  
w i l l  g e t  i n  touch wi th  you. 

A.  Very w e l l ,  sir.  

10: Thank you very much. 

(The hea r ing  recessed  a t  1809 hours,  2 December 
1969.) 

(On 3 December 1 9 6 9 ,  Colonel HENDERSON annotated 
a  copy of Exh ib i t  MAP-4 and prepared an accompanying th ree -
page i t i n e r a r y  on h i s  a c t i v i t i e s  on 16 and 1 7  March 1968 which 
was keyed t o  t h e  annotated map. The map with attachment w a s  
rece ived  i n t o  evidence as Exh ib i t  MAP-7.) 
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(The hear ing  reconvene6 a t  1 4 1 4  hours ,  11 December 
1969.) 

10: This  hear ing  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR : The following named persons a r e  p r e s e n t :  LTG 
PEERS, MR WEST, MR MACCRATE, MR WALSH, COL MILLER, COL WILSON,  
COL FRANKLIN, and MAJ LYNN. 

S i r ,  t h e  hear ing  r e c a l l s  Colonel Oran K .  HENDERSON. 

Colonel HENDERSON, s i r ,  you a r e  reminded t h a t  you 
remain under oa th  before t h i s  board. 

A. Do you want t o  ask me ques t ions  o r  could I make a 
couple of comments on my testimony before--

10: ( In te rpos ing)  Not a t  t h i s  t ime.  

A. A l l  r i g h t ,  s ir .  

10: Colonel HENDERSON, I would f i r s t  l i k e  t o  r e read  
t o  you t h e  purpose of t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  

This  i n v e s t i g a t i o n  i s  d i r e c t e d  j o i n t l y  by t h e  
Secre tary  of t h e  Army and t h e  Chief of S t a f f ,  United S t a t e s  
Army, f o r  the  purpose of determining f a c t s  and making recom-
mendations concerning two mat ters  : 

(1) t h e  adequacy of p r i o r  i n v e s t i g a t i o n s  
and i n q u i r i e s  i n t o ,  and t h e  subsequent reviews and 
r e p o r t s  w i t h i n  t h e  chain of command, of what i s  now commonly 
r e f e r r e d  t o  a s  t h e  My Lai ( 4 )  i n c i d e n t  of 1 6  March 1968, and 

( 2 )  t h e  p o s s i b l e  suppression o r  withholding 
of information by any person who had a duty t o  r e p o r t  and t o  
fu rn i sh  information concerning t h i s  My Lai  ( 4 )  i n c i d e n t .  

Do you have any ques t ions  concerning t h e s e  two 
purposes of t h i s  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. No, sir. 

Q We have heard your testimony. Since t h a t  time we 
have heard t h e  testimony of s e v e r a l  o t h e r  wi tnesses .  Your 
testimony i s  a t  considerable  var iance  wi th  o t h e r .  evidence i n  
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s e v e r a l  s i g n i f i c a n t  r e s p e c t s .  Th i s  could  be  caused by l a p s e  
i n  memory on your  p a r t  o r  on t h e  p a r t  of o t h e r s .  I t  could 
b e  because you d i d  n o t  relate a l l  t h e  f a c t s  t h a t  were known 
t o  you upon which you were q u e s t i o n e d ,  o r  maybe because  you 
p o s s i b l y  f a l s i f i e d  some of your  t es t imony.  

P r i o r  t o  t h e  t ime you t e s t i f i e d ,  you were informed 
t h a t  a s  b r igade  commander you were one of t h e  s e n i o r  o f f i c e r s  
i n  t h e  cha in  of command and t h a t  t h i s  i n q u i r y  might d i s c l o s e  
f a c t s  t end ing  t o  e s t a b l i s h  t h a t  you had f a i l e d  t o  comply w i t h  
a p p l i c a b l e  r e g u l a t i o n s  concerning t h e  i n v e s t i g a t i o n  and 
r e p o r t i n g  of  war cr imes o r  t h a t  you may have been d e r e l i c t  
i n  t h e  performance of your  d u t i e s .  Consequently,  you were 
adv i sed  t h a t  you had a  r i g h t  t o  remain s i l e n t  and anyth ing  . 
t h a t  you s a i d  could  be  used a g a i n s t  you i n  a c r i m i n a l  t r i a l .  
You w e r e  a l s o  adv i sed  t h a t  you had a r i g h t  t o  c o u n s e l ,  t o  
c o n s u l t  w i t h  counse l ,  and t o  have counse l  r e p r e s e n t  you and b e  
w i t h  you du r ing  your  i n t e r r o g a t i o n .  T h e r e a f t e r  you e l e c t e d  t o  
t e s t i f y  w i thou t  counse l .  There is  now some ev idence  t e n d i n g  
t o  r a i s e  t h e  s u s p i c i o n  t h a t  du r ing  and a f t e r  t h e  My La i  ( 4 )  
i n c i d e n t ,  you were n e g l i g e n t  o r  d e r e l i c t ,  o r  even i n  d i r e c t  
v i o l a t i o n  i n  comwlying wi th  o r d e r s  and d i r e c t i v e s  p e r t a i n i n g  
t o  t h e  r e p o r t i n g  and i n v e s t i g a t i o n  of a l l e g e d  mis t rea tment  
o r  wounding o r  k i l l i n g  of  c i v i l i a n s ,  t h a t  i s  t o  s a y ,  w a r  
c r imes ,  and t h a t  you may e i t h e r  have suppressed  o r  con t r ibu -
t e d  t o  t h e  suppres s ion  of i n fo rma t ion  p e r t a i n i n g  t o  t h e  
p o s s i b l e  unlawful  k i l l i n g  o f  c i v i l i a n s  a t  My L a i  ( 4 )  on 
16 March 1968. 

Such acts would be  i n  v i o l a t i o n  of o r d e r s  and 
r e g u l a t i o n s  and would c o n s t i t u t e  d e r e l i c t i o n  o f  du ty .  There 
i s  some ev idence  which i n d i c a t e s  t h a t  your p r i o r  t es t imony 
b e f o r e  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  may have been incomplete  i n  p a r t  
o r  i n  p a r t  i n t e n t i o n a l l y  f a l s e .  

I am c a l l i n g  t h i s  t o  your a t t e n t i o n  because I 
i n t e n d  t o  r e c a l l  you a s  a  w i t n e s s ,  b u t  f i r s t  I wish t o  g i v e  
you s u f f i c i e n t  t i m e  t o  t h i n k  t h i s  over  and see i f  you wish 
t o  seek q u a l i f i e d  l e g a l  counse l ,  and dec ide  i f  you are 
w i l l i n g  t o  g ive  f u r t h e r  t es t imony.  

Colonel  MILLER, do you have anyth ing  f u r t h e r  i n  
a d d i t i o n ?  

COL MILLER: Yes, sir. 

C(, 
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I informed you of t h e s e  m a t t e r s  t h e  o t h e r  day. 
wish t o  do s o  aga in  t o  make s u r e  you a r e  f u l l y  aware o f  your  
r i g h t s .  

You s t i l l  have ,  of c o u r s e ,  t h e  r i g h t  t o  remain 
s i l e n t ,  and any s t a t emen t  you make cou ld  b e  used a g a i n s t  you 
i n  ev idence  i n  a c r i m i n a l  t r i a l .  You have t h e  r i g h t  t o  con-
s u l t  w i t h  counse l ,  t h a t  i s  a  q u a l i f i e d  lawyer ,  and t o  have 
such counse l  p r e s e n t  w i t h  you h e r e  i f  you e l e c t  t o  t e s t i f y  
f u r t h e r .  You may r e t a i n  counse l  a t  your  own expense o r  a 
m i l i t a r y  lawyer w i l l  b e  appoin ted  f o r  you. I f  you have a 
p a r t i c u l a r  counse l  you would l i k e ,  i f  he i s  a v a i l a b l e  he  
w i l l  b e  appoin ted .  Otherwise ,  o t h e r  counse l  w i l l  be  appoin ted .  
Even i f  you do dec ide  t o  con t inue  now w i t h o u t  hav ing  counse l  
p r e s e n t ,  you may, of c o u r s e ,  s t o p  answering q u e s t i o n s  a t  any 
t i m e ,  and you may r e q u e s t  counse l  a t  any t i m e  i f  you e l e c t  
t o  answer q u e s t i o n s  a t  such t ime a s  t hey  may be  p u t  t o  you,  
and i f  you do n o t  have counse l .  Do you unders tand  a l l  t h e s e  
r i g h t s ?  

A .  I do. 

COL MILLER: Would you l i k e  me  t o  go i n t o  them f u r t h e r ?  

A. I t ' s  n o t  neces sa ry .  

COL MILLER: Do you d e s i r e  counse l?  

A. I do n o t  d e s i r e  counse l .  

10: I d o n ' t  want you t o  make t h i s  d e c i s i o n  r i g h t  now. 
I i n d i c a t e d  I ' m  going t o  g i v e  you t i m e  t o  t h i n k  t h i s  one 
ove r  b e f o r e  you make a d e c i s i o n  a s  t o  whether  you want coun-
sel  o r  n o t .  This  i s  n o t  a matter of something t h a t  can be  a 
snap judgment. I would s u g g e s t  and a d v i s e  t h a t  you g ive  it 
heavy c o n s i d e r a t i o n .  I t ' s  n o t  my i n t e n t  t h a t  w e  g e t  i n t o  it 
any f u r t h e r  a t  t h i s  p a r t i c u l a r  t i m e .  When w e  are ready t o  
ca l l  you back f o r  f u r t h e r  q u e s t i o n i n g ,  w e  w i l l  n o t i f y  you. 
A t  t h e  p r e s e n t  t i m e  w e  a r e  contempla t ing  tomorrow a f t e r n o o n ,  
b u t  I can g ive  you no a b s o l u t e  a s su rance .  

A. Very w e l l ,  s ir .  

10:  Do you .  have anyth ing  f u r t h e r ?  

COL MILLER: No, s i r .  
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A.  Could I ask  one q u e s t i o n ,  r ega rd ing  t h e  le t ters  
I rece ived  from t h e  t r i a l  counse l  a t  F o r t  Benning r ega rd ing  
t h e  submission o f  d i s c u s s i o n s ?  I unders tand t h i s  would b e  
r e so lved  and I could  not-- 

COL MILLER: ( I n t e r p o s i n g )  This  i s  a q u a s i - j u d i c i a l  t y p e  proceeding 
which w e  determine t o  b e  w i t h i n  t h e  l i m i t s  of  t h e  o r d e r .  

10: The h e a r i n g  w i l l  b e  recessed .  

1969 . )  
(The h e a r i n g  r eces sed  a t  1421 hour s ,  11 December 
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(The hear ing  reconvened a t  1347 hours ,  1 2  
December 1969. ) 

I0: The hea r ing  w i l l  come t o  order .  

RCDR: The following named persons a r e  prese1,t: LTG 
PEERS MR MACCRATE, MR, WALSH, MR WEST, COL MILLER, COL 
FRANKLIN, LTC PATTERSON, MAJ ZYCHOWSKI, and MAJ LYNN. 

(LTC James H. BRANDT was duly sworn t o  

a s s i s t  i n  the  i n v e s t i g a t i o n .  ) 


S i r ,  t h e  board r e c a l l s  Colonel Oran K.  

HENDERSON, 


Colonel HENDERSON you a r e  reminded t h a t  you 
remain under oa th  t o  t h i s  board. 

10: Colonel HENDERSON, I ' v e  gone over  your t e s t i -
mony here  a few days ago i n  cons iderable  d e t a i l .  And I 

"' 	 . n o t i c e  t h a t  t h e r e  i s  q u i t e  a  b i t  of v a r i a t i o n  wi th  r e spec t  
t o  times and p laces  and da tes  of th ings  when they took p lace .  
And I thought i n  o rde r  t o  r e f r e s h  your memory, t h a t  it 
might be w e l l  f o r  me, based upon the  information I have had 
from o t h e r  wi tnesses  and from o f f i c i a l  documents a s  w e l l ,  
t o  r e c o n s t r u c t  the  schedule of events  as  they took p lace  
opera t iona l ly  which may be h e l p f u l  t o  you t o  determine 
where you were and what you d i d  a t  var ious times under 
var ious circurns tances  . 

Now i n  g iv ing  t h i s ,  I ' m  no t  saying  t o  you 
t h a t  t h i s  is  exac t ly  t h e  way it happened. This is t h e  way 
it appears t h a t  it would happen, o r  t h a t  it d id  happen. I n  
reviewing t h i s ,  my purpose is s o l e l y  t o  r e f r e s h  your memory 
of t imes,  p laces ,  and events  and n o t  t o  mislead you i n  t h e  
s l i g h t e s t ,  b u t  t o  be h e l p f u l  t o  you s o  you can recons t ruc t  
your own movements and a c t i v i t i e s ,  I f  a t  any time during 
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this d i scuss ion  t h e s e  th ings  do n o t  f i t  i n t o  p lace ,  you 
a r e  n o t  i n  agreement wi th  them, you a r e  f r e e  t o  s o  ind i -
c a t e .  I a l s o  f e e l  t h a t  i n  o rde r  t o  b r i n g  you i n t o  t h e  
proper sequence of events  when t h i s  i n c i d e n t  was repor ted  
t o  d i v i s i o n  and whereby you then became somewhat a s s o c i a t e d  
with it, it might be wise t o  review these  i n  b r i e f  s o  t h a t  
you can a s s o c i a t e  yourse l f  when you f i r s t  became involved 
i n  them. 

COL MILLER: Colonel HENDERSON, you r e c a l l  t h e  information 
I gave you yes terday  wi th  r e s p e c t  t o  your t e s t i m o n i a l  
r i g h t s  and t h e  r i g h t s  t o  counsel? 

A. I do. 

Q Do you wish t o  have counsel? 

A. I do n o t  want counsel.  

Q - You understand t h a t  you may, i f  you wish o r  t h a t  you 
have a r i g h t  t o  r e f u s e  t o  answer ques t ions  a t  any t ime. 

A. I do. 

Q Do you now want t o  make a s ta tement  and answer 
ques t ions?  

A.  I ' m  ready t o  proceed. 

10: This f i r s t  p a r t ,  Colonel HENDERSON, I a m  
e l e c t i n g  t o  do t h i s  p r imar i ly  because i n  your previous 
testimony and i n  your sequence of events  you had based 
it upon a 2-day opera t ion .  

A. Yes, s i r .  

Q - A l l  of t h e  i n d i c a t i o n s  a r e  t h a t  it was n o t  a 
2-day opera t ion .  I would t h e r e f o r e  l i k e  t o  go through 
t h e  broad sequence of events ,  s o  t h a t  you can s e e  what 
information we have, based upon t h e  information which has 
been made a v a i l a b l e  t o  us. 

A. Yes, s ir .  

Q. This opera t ion  s t a r t e d  on the  morning of 16 
March, with Char l i e  Company landing genera l ly  i n  the  a r e a  
of My Lai .  They had proceeded through My Lai and 
a r r i v e d  i n  a l a a g e r  a r e a  somewhere i n  t h e  a rea  of My Lai  
(1) a t  o r  about 1500 o r  1530 i n  t h e  af ternoon.  Bravo Company 
a l s o  a i r - a s s a u l t e d  on t h e  morning of the 16th south of My Lai  
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Q. I wish you would proceed with your s t o r y ,  your 
checking of t h i s ,  and also your r e p o r t  t o  General KOSTER. 

A. So t h e  next  morning t h e n ,  on 17 March, I went 
up t o  F i r e  Support B a s e  D o t t i e  and a t  t h i s  p o i n t  almost 
immediately upon a r r i v a l ,  I met Major WATKE and t a l k e d  t o  M r .  
THOMPSON, Warrant O f f i c e r  THOMPSON. And a t  t h a t  t i m e  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON r e l a t e d  t o  me t h e  s t o r y  t h a t  I reviewed here  
a few moments e a r l i e r ,  a t  which t ime I went o u t  and saw 
MEDINA--Captain MEDINA,  Captain MICHLES. A t  t h a t  t i m e - -
and it i s  n o t  c l e a r  i n  my mind who I gave t h e  d i r e c t i v e  
to.  One thought  i s  I gave it t o  Captain MEDINA and re-
in fo rced  it t o  BARKER. I ' m  n o t  c e r t a i n .  But of my own 
concern over  t h i s  r e p o r t  from Warrant O f f i c e r  THOMPSON--
I do no t  b e l i e v e  I gave it t o  MEDINA; I b e l i e v e  I gave it 
t o  BARKER. I d i r e c t e d  Colonel BARKER t o  sweep a company 
back through t h i s  a rea .  A t  t h i s  t i m e  both companies had 
moved i n t o - - j u s t  w e s t  of t h e  My Lai (!.) a r e a  and had . ladgered  
overnight  i n  t h i s  a rea  ( i n d i c a t i n g ) .  A f t e r  t a l k i n g  t o  MEDINA 
I flew back t o  LZ Dot t i e  and d i r e c t e d  Lieutenant  Colonel 
BARKER t o  sweep a company back through t h i s  o p e r a t i o n a l  
a r e a  ( i n d i c a t i n g )  . 

Did you s p e c i f y  t h e  company?Q. 

A. I do n o t  know i f  I s p e c i f i e d  t h e  company o r  i f  i n  
our conversa t ion ,  C Company came out  of it. There were s e v e r a l  
th ings  on my mind about t h i s  opera t ion .  One was t h e  r e p o r t  I 
had from Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I w a s  s t i l l  concerned about 
t h i s  r e p o r t  although t h e  a l l eged  shoot ing  of t h e  woman by Captain 
MEDINA was c e r t a i n l y  exp la inab le  and p l a u s i b l e ,  and even though 
how much we h a t e  t o  admit i t ,  it would have been acceptable  t o  
me a s  an a c t  t h a t  could be r a t i o n a l i z e d .  I w a s  a l s o  susp ic ious  
of t h e  body count.  

Q - What body count? 

A. The body count of a 128 VC k i l l e d  dur ing  t h i s  oper-
a t i o n .  

Q What t i m e  d i d  you o b t a i n  t h a t  f i g u r e ?  

A. S i r ,  I obta ined  t h i s  f i g u r e  of 128 l a t e  t h a t  
evening. 
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prepared  and secu red  an LZ s o  t h a t  you might l a n d  and t a l k  
t o  Capta in  MEDINA. Subsequent t o  t h a t  t ime,  they  moved 
ove r  and were e x t r a c t e d .  Does t h a t  ass is t  you i n  recony 
s t r u c t i n g  what t r a n s p i r e d  o r  do you have any d i f f i c u l t y  i n  
r e c a l l i n g  t h i s ?  

A. I cannot  r e c a l l  any o p e r a t i o n s  down i n  t h a t  s p i t - -  
t h a t  a r e a  down t o  t h e  s o u t h e a s t  t h e r e .  I could be  wrong, it could 
have been t h e  18 th .  I k e p t  t e s t i f y i n g  it w a s  t h e  1 7 t h ,  b u t  I 
know t h a t  I went o u t  t h e r e  and I m e t  w i t h  him and I ag ree  on 
t h e  g e n e r a l  a r e a .  I t  w a s  i n  t h e  v i c i n i t y  of  t h e  graveyard.  
I thought  i t  w a s  down c l o s e r  t o  where Bravo Company had CAtd 
i n .  I was n o t  f a m i l i a r  w i th  t h i s  a r e a  a t  t h i s  t i m e .  

Q. I won ' t  say  it i s  t h i s  a r e a .  There  has  been 
some q u e s t i o n  whether  it is i n  t h i s  a r e a .  This  has  been 
g e n e r a l l y  t h e  a r e a  t h a t  has  been accepted.  This  i s  q u i t e  
immater ia l ,  whether  it was h e r e  o r  back 500 meters o r  s o .  

A .  I was fo l lowing  you, b u t  someplace t h e r e  you men- 
t i o n e d  when you g o t  up i n  t h e r e  t h a t  C h a r l i e  Company on t h e  
18 th  had proceeded back through My L a i  ( 4 ) --
Q. ( I n t e r p o s i n g )  No. I d i d n ' t  say  proceeded back. 

A. The f i r s t  t i m e  you went through it, sir ,  My 
L a i  (4 ) - -

Q- ( I n t e r p o s i n g )  I f  I s a i d  ( 4 )  , my i n t e n t  was t h a t  
B / 4 / 3  moved back and i s  r e p o r t e d  t o  have gone through My L a i  
(1). I quess  t h i s  i s  t h e  a r e a  you commonly r e f e r  t o  as 
P i n k v i l l e .  And they  t h e n  moved up i n t o  t h i s  g e n e r a l  area i n  
t h e  Son My Pen insu la  up h e r e .  Now aga in ,  r e c a l l i n g  t h e  days ,  
the 16 th  i s  Sa tu rday ,  t h e  1 7 t h  is  Sunday, and t h e  18 th  is  
Monday. I w i l l  b r i n g  some o t h e r  even t s  i n t o  focus  which may 
f u r t h e r  t end  t o  e s t a b l i s h  where you were on t h e  1 7 t h  and what 
you were doing i n  your  own mind. So t h i s  would be about  t h e  
s chedu le  t h a t  we would develop.  We can check t h i s  back a g a i n s t  
t h e  America1 logs  a s  f a r  as t h e  l a a g e r  p o s i t i o n  f o r  t h e  u n i t  a t  
n igh t t ime .  W e  know d e f i n i t e l y  bo th  u n i t s  l a a g e r e d  t o g e t h e r  
t h a t  n i g h t .  From a l l  of t h e  tes t imony,  we f i n d  no v a r i a t i o n  
t h a t  bo th  u n i t s  moved t o  t h e  sou th  on t h e  17 th .  Now, r e p o r t i n g ,  
how d i d  t h i s  happen? When M r .  THOMPSON r e t u r n e d  from t h e  My 
L a i  a r e a ,  a f t e r  having been on s t a t i o n  i n  t h i s  a r e a  f o r  t h e  greater 
p a r t  of t h e  morning on t h e  16 th ,  he landed a t  f i r e  
base  D o t t i e .  H e  and some members of e i t h e r  o t h e r  h e l i c o p t e r s  
o r  members of h i s  crew t a l k e d  t o  t h e i r  commanding 
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o f f i c e r ,  Major WATKE, who i n  t u r n  t a l k e d ,  a t  a l a t e r  
t ime, t o  Colonel BARKER and passed on t o  him t h e i r  olsser-. 
v a t i o n  of what was going on i n  the  My Lai  ( 4 )  a rea .  This 
is  about noontime o r  s h o r t l y  t h e r e a f t e r  on t h e  16th, 
The n i g h t  of t h e  16th ,  t h i s  i n c i d e n t  was repor ted  t o  t h e  
commanding o f f i c e r  of t h e  123d Aviat ion B a t t a l i o n ,  t h e  
n i g h t  of t h e  16th .  And t h e  morning of t h e  1 7 t h ,  i - t  was 
r epor ted  t o  t h e  d i v i s i o n .  The most l i k e l y  development of 
time from then  on i s  t h a t  on Sunday, t h e  17 th ,  t h e  
commander of t h e  123d Avia t ion  B a t t a l i o n  and t h e  corrtmander 
of t h e  aero-scout  company flew south t o  DUC Pho i n  t h e  
af te rnoon and t a l k e d  t o  you and var ious  o t h e r  people In 
your headquar te r s ,  n o t  concerning t h i s  opera t ion ,  b u t  con-
cern ing  b e t t e r  u t i l i z a t i o n  of t h e  aero-scout company--
t o  u t i l i z e  t h i s  u n i t  t o  i t s  f u l l  c a p a b i l i t i e s .  A f t e r  
t h i s  d i scuss ion ,  they re tu rned  t o  Chu Lai.  The fo l lawing 
day, a  meeting was c a l l e d  a t  LZ D o t t i e  and a t t ended  by 
General YOUNG, y o u r s e l f ,  Colonel BARKER, Colonel EOLLAPAY 
and Major WATKE i n  t h e  van of Colonel BARKER. That w o l : l d  
be the  morning of +he 18th .  

A.  Would t h a t  have been t h e  morning, s i r ,  that 
THOMPSON t a l k e d  t o  me, t h e  18th  then and n o t  t h e  17th? 

Q. That  i s  c o r r e c t .  There is  a p o s s i b i l i t y  t h a t  
i t  was on t h e  17th ,  b u t  i t  would appear t h e  inost l o g i c a l  
induct ion ,  and m a t e r i a l  we have would i n d i c a t e ,  t h a - t  t h i s  
took p l a c e  on t h e  morning of t h e  18th ,  a l though it could 
have happened conceivably on t h e  17th.  Now do those  th ings  
h e l p  you i n  r e c o n s t r u c t i n g ?  

A. I t  complicates it more f o r  me. I have had t h e s e  
s e r i e s  of events  running through my mind and t h i s  does n o t  
j ibe , .  and I h a t e  t o  throw o t h e r  th ings  i n  h e r e  b u t  Major 
WATKE was n o t  t h e  man who brought  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
t o  me. When I met Major WATKE l a s t  week f o r  t h e  f i r s t  t ime 
and saw him, I knew r i g h t  o f f  t h a t  was n o t  t h e  i n d i v i d u a l .  
The i n d i v i d u a l  was as  o l d  a s  I am, and I asked Major WATKE 
i f  he had another  major i n  h i s  s e c t i o n ,  Major W I L S O N ,  who 
was t h e  execut ive  o f f i c e r .  I a m  conf iden t  t h a t  when M r .  
THOMPSON w a s  brought  t o  m e  by t h i s  execu t ive  o f f i c e r ,  Major 
WILSON t h a t  he was i n  t h e  van w i t h  me when I t a l k e d  t o  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON. 

Q- Well, w e  can g e t  i n t o  t h a t .  There were some o t h e r  
events  t h a t  took p lace .  From a l l  t h e  i n d i c a t i o n s  w e  have p r i o r  
t o  t h a t  which have a d i r e c t  bea r ing  upon t h i s  s i t u a t i o n ,  b u t  
I'm t a l k i n g  about--pr imari ly ,  you s e e ,  it would appear t o  me, 
Vevy f r a n k l y ,  and recognize  I ' m  t r y i n g  t o  be h e l p f u l  he re  
on t h i s  t h i n g .  You a r e  t h e  new br igade  commander, you have 
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j u s t  t aken  over .  This  o p e r a t i o n  t a k e s  p l a c e ,  b u t  you 
s t i l l  have o t h e r  u n i t s  you have t o  conduct .  I t  would 
appear  t o  m e  a s  f a r  as  t h i s  o p e r a t i o n  i s  concerned you had 
sk ipped  a  day. I don1t mean t h a t  you w e r e n ' t  t h e r e  o r  some-
t h i n g  of t h i s  n a t u r e .  A s  f a r  as  t h i s  o p e r a t i o n ,  youx test i-
mony i n d i c a t e s  no knowledge whatsoever  of t h i s  phase of  t h e  
o p e r a t i o n  e v e r  e x i s t i n g .  

A. I t o o  am c o n f i d e n t  t h a t  t h e  day I t a l k e d  t o  THOMPSON, 
I immediately went  o u t  and landed a t  C h a r l i e  Company's l a a g e r  
p o s i t i o n  and i t  w a s  up i n  t h a t  a r e a .  

Q. W e  can g e t  i n t o  t h a t .  I t h i n k  what you a r e  
s a y i n g  accord ing  t o  t h e  t i m e  sequence would f i t  i n t o  it. 

A. F i t  i n t o  t h e  1 8 t h  and 17 th .  

Q The word l a a g e r  a r e a  d o e s n ' t  n e c e s s a r i l y  f i t  
and we can d i s c u s s  t h a t  l a t e r .  But i f  they  were--if they  had 
come o u t  on t h e  17 th  you would n o t  have seen  them on t h e  
1 8 t h ,  q u i t e  obvious ly .  And i f  they  were down h e r e  on t h e  
1 7 t h ,  you would probably have remembered be ing  down i n  t h a t  
area. 

A. Tha t  is  c o r r e c t ,  s ir .  I d i s t i n c t l y  recal l  
l and ing  a t  a cemetery ove r  i n  t h e  P i n k v i l l e  a r e a .  Exac t ly  
where, I ' m  n o t  p o s i t i v e .  

Q - Tha t  a l s o  would f i t  i n t o  t h e  d e s c r i p t i o n  t h a t  
w e  have r e c e i v e d  from some i n d i v i d u a l s  as t o  where you 
landed and what t h e  s i t u a t i o n  w a s .  

A .  Y e s ,  s i r .  This  h a s  been most h e l p f u l ,  s i r .  

Q. Colone l  HENDERSON, i n  fo l lowing  your  tes t imony,  
I know no major d i sc repancy  on t h e  events  which t r a n s p i r e d  
i n  t he  morning of t h e  1 6t h .  That  i s ,  you a r r i v e d  i n  t h e  
a r e a ,  f lew over  t h e  area, and subsequent ly  a f t e r  a few even t s  
you f i n a l l y  p icked  up a couple  of people  who had 
evaded t o  t h e  sou thwes t  of t h e  v i l l a g e  and took them up t o  
LZ Do t t i e .  Subsequent ly ,  you came back ove r  the v i l l a g e  
and went down t o  Quang Ngai where you had an appointment,  i s  t h a t  
about  c o r r e c t ?  

A.  That  is  c o r r e c t .  

Q - The tes t imony would f u r t h e r  i n d i c a t e ,  g e n e r a l l y
speaking ,  d u r i n g  t h e  a f t e rnoon  you went about  your  b u s i n e s s .  
You t a l k e d  t o  Colonel  BARKER maybe once o r  more d u r i n g  t h e  
a f t e r n o o n  of t h e  1 6 t h ?  
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A. Y e s ,  sir. 

Q- D o  you r e c a l l  r e t u r n i n g  t h e  af te rnoon of t h e  

16th t o  LZ Dot t i e?  


A. D o  I r e c a l l  i t ?  

Q. Did you r e t u r n  t o  LZ Dot t i e?  

A. I b e l i e v e  I d i d ,  s ir .  

Q. Did you i s s u e  i n s t r u c t i o n s  f o r  C/1/20 t o  r e t u r n  

t o  My L a i  ( 4 )  t o  make a body count  t o  i n c l u d e  t h e  number of 

noncombatant c a s u a l t i e s  by age,  by sex ,  and how they were 

k i l l e d ?  


A. I d i d ,  s ir .  

Q. What prompted you t o  t ake  t h a t  a c t i o n ?  

A. This  was fol lowing the r e p o r t  given t o  ne by 

Warrant O f f i c e r  THOMPSON. 


Q. Did you t a l k  t o  THOMPSON on t h e  l 6 t h 3  

A.  No, s i r ,  I b e l i e v e  h e r e  that  I t a l k e d  t o  
THOMPSON on t h e  l & ~ ,This  is  t h e  t i m e  I directer? rlkiarlie 
Company t o  proceed back through My Lai ( 4 )  . 
Q. Well, you d id  no t  then t o  your  recollection order 
them back t h e  a f t e rnoon  of t h e  16th?  

A. No, sir. I d i d  not .  

Q- How were t h e s e  i n s t r u c t i o n s  passed t o  ~/1/20? 

A.  I passed t h e s e  i n s t r u c t i o n s  t o  Colonel  BARKER, I 
b e l i e v e .  I may have mentioned something t o  Captain *MEDINA 
when I w a s  on t h e  ground, when I t a l k e d  t o  him on t h e  1 8 t h r  
when I ques t ioned him concerning t h e  r e p o r t  of M r .  THOMPSON. 
I may have a t  t h a t  t ime t o l d  him and went back and r e i n f o r c e d  
it wi th  Colonel  BARKER. I f  n o t ,  I went back and informed 
Colonel  BARKER a t  t h a t  t ime what he  was t o  do, t o  sweep C 
Company back through t h e r e .  

Q- W e l l ,  at-,t h i s  p a r t i c u l a r  t i m e ,  what w e  a r e  t a l k i n g  
about  i s  2 days l a t e r ,  Colonel  HENDERSON? 

That  i s  c o r r e c t .  
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Q. And Char l i e  Company i s  a l ready moving n o r t h  f o r  
i t s  e x t r a c t i o n ,  comparatively e a r l y  i n  t h e  af te rnoon,  f o r  t h e  
l i f t  o u t  of t h e  f i e l d ?  

A .  That  i s  c o r r e c t ,  s i r .  This was t h e  f i r s t  time 
*at I had any information t h a t  would i n d i c a t e  t o  me t h a t  any-
t h i n g  unusual had taken p l a c e  dur ing  this opera t ion .  

Q Well, a f t e r  you t a l k e d  t o  the  people on t h e  l 8 t h ,  
inc luding  Warrant O f f i c e r  THOMPSON, you flew ou t ,  according 
t o  what you have j u s t  s t a t e d ,  t o  seek Captain MEDINA. 
Would you n o t  have given him personal  i n s t r u c t i o n s  what t o  do? 

A. I a m  p o s i t i v e  t h a t  I a l e r t e d  him t o  what I was 
going t o  have him do. A s  a r u l e ,  I d i d  n o t  give d i r e c t  
orders  t o  my company commanders. I p r e f e r r e d  t o  do t h i s  
through my b a t t a l i o n  commanders. I f e e l  i n  my own mind 
I a l e r t e d  him. I was going t o  t a l k  t h i s  over wi th  Colonel 
BARKER and have him sweep back through t h a t  a rea .  There 
were th ings  i n  t h e r e  he h a d n ' t  observed t h a t  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON had repor ted ,  and t h e r e  was a discrepancy 
i n  c e r t a i n  f i g u r e s  t h a t  he had, between what BARKER 
had given m e  and what he had given me, on t h e  number of 
c i v i l i a n s  k i l l e d  i n  t h e  a rea .  There were susp ic ions  i n  
my mind a t  t h a t  time, yes .  

03 
Q When you re tu rned  t o  LZ Dot t i e  i n  the  af te rnoon CB 
of the  16th, d i d  Colonel BARKER t e l l  you of t h e  r e p o r t  which had 
been rendered t o  him by Major WATKE? l-

A. No, sir.  I had no r e p o r t  from him, abso lu te ly  
not .  

Q - How were t h e s e  i n s t r u c t i o n s  i s sued  t o  C/1/20? 

A. I ' m  c e r t a i n  I i s s u e d  them through Colonel BARKER, 
t o  go back through t h a t  a r e a ,  t o  make a body count s p e c i f i c a l l y .  
I ' m  p o s i t i v e  a l s o  t h a t  I d i r e c t e d  t h a t  I wanted every noncom-
b a t a n t  who had been repor ted  k i l l e d  i n  t h e r e  inspec ted  by an 
o f f i c e r  t o  determine t h e  cause of death,  because t h e  r e p o r t  
s t a t e d  t h a t  they had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  and gunship 
f i r e  and no smal l  arms f i r e .  I d i d n ' t  b e l i e v e  it was c o r r e c t ,  
p a r t i c u l a r l y  the  a r t i l l e r y  f i r e  because I know exac t ly  where 
t h e  a r t i l l e r y  f i r e  went i n .  I had my a r t i l l e r y  commander with me, 
I b e l i e v e ,  during t h e  opera t ion ,  and i f  n o t  on a t  l e a s t  one of  
my t r i p s  up t h e r e ,  and we had d iscussed  where t h i s  a r t i l l e r y  f i r e  
had gone i n .  I t  d i d  nothing i n  o r  on the  v i l l a g e  of My Lai  ( 4 )  
a s  was i n f e r r e d  by some of t h e  r epor ted  c a s u a l t i e s ,  some of t h e  
a r t i l l e r y  c a s u a l t i e s .  . 
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Q W e  have test imony which would i n d i c a t e  C a l c ~ ~ e l  
HENDERSON, t h a t  on t h e  a f t e rnoon  of t h e  1 6 t h ,  somewhere i n  the 
t i m e  p e r i o d  1500 t o  1530 when C/1/20 was e i t h e r  i n  o r  very n e a r  t c  
i ts  n i g h t  l a a g e r  a r e a ,  and they may have i n  f a c t  s t a r t e d  t o  
p repa re  their  n i g h t  de fens ive  p o s i t i o n s ,  t h a t  Major CALHOUN, 
S3, r e l a y e d  a message. They w e r e  d i r e c t e d  t o  r e t u r n  t o  My 
Lai  (4) and t o  conduct a body count  of  t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  
There was some o p p o s i t i o n  t o  t h i s  because they  had--th.ey w e r e  
maybe a s  much a s  t h r e e  k i lomete r s  t o  the  n o r t h e a s t  f r o m  
t h e i r  a r e a ,  and a t  t h i s  t i m e  of day it would be q u i t e  danger-
ous t o  r e t u r n .  They could  n o t  have r e t u r n e d  t o  t h e  l a a g e r  
a r e a  and might have had t o  camp o u t  wi thou t  adequate  pro-
t e c t i o n .  Th i s  was on t h e  a f t e rnoon  of t h e  3.6th. 

A .  I i s s u e d  no such i n s t r u c t i o n s r  s ir .  I i s s u e d  
my i n s t r u c t i o n s  a t  t h e  t i m e  o r  immediately fo l lowing  t h e  
t i m e  I m e t  w i t h  General  YOUNG up a t  f i r e  base  
D o t t i e ,  and I ' m  o f  t h e  op in ion  now it was on the 18th .  

(1. Why d i d  they n o t  r e t u r n  t o  M v  L a i  ( 4 )  
and c a r r y  o u t  t h e  miss ion  you had a s s igned  t o  them? 

A. A t  the t i m e  t h a t  they  were t o  i n i t i a t e  this 
mission,  I was down i n  t h e  Duc Pho AO, down i n  tlle sou the rn  
p a r t  of t h e  AO. I r e c e i v e d  a r a d i o  message r e l a y e d  t o  m e  
from t h e  TOC o r  from my S 3  t h a t  General  KOSTZR had been up 
a t  f i r e  b a s e  D o t t i e  o r  had been o v e r  t h e  a r e a  and t h a t  he 
had countermanded my i n s t r u c t i o n s ,  I do nc.t r e c a l l  i f  I 
r e t u r n e d  t o  Duc Pho and r e f u e l e d  o r  i-f I w e n t  d i r e c t l y  t o  
f i r e  b a s e  D o t t i e .  But 1 went up t o  f i n d  01-1.t why t h e s e  in-
s t r u c t i o n s  had been countermanded. 

Q. I f  t h a t  e v e n t  s t a y e d  o u t  i n  your  mind t o  t h e  
degree t h a t  you i n d i c a t e d ,  Colonel  HENDERSON, would it not 
a l s o  b e  l o g i c a l  t h a t  you would s t a y  t o  s e e  t h e  execu t ion  of 
t h i s  o r d e r ?  

A. I know I was i n t e r e s t e d  i n  it, b u t  what e l s e  
I had going on, I j u s t  d o n ' t  know, s ir .  

Q- W e l l ,  j u s t  b e f o r e  you went o u t  t o  Cap ta in  
M E D I N A P s  company on t h e  1 8 t h ,  you w e r e  w i t h  Colonel  BARiGX? 

A.  Y e s ,  s ir .  

Q. According t o  a l l  i n d i c a t i o n s ,  and i f  you would 
have wanted C h a r l i e  Company t o  go back through t h e r e ,  you 
could have d i r e c t e d  them t o  do s o  a t  t h a t  t i m e ,  o r  you could 
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have taken  him wi th  you. 

A. The way I r e c a l l  t h e s e  e v e n t s ,  and I t h i n k  I ' m  
r i g h t ,  I b e l i e v e  I r ece ived  a te lephone  c a l l  t h a t  morning 
o r  t h e  n i g h t  be fo re .  General  YOUNG wanted t o  m e e t  a t  
ou r  suppor t  base  D o t t i e ,  I have n o t  s a i d  t h i s  b e f o r e  i n  
t es t imony,  and I b e l i e v e  now t h e r e  w a s  a reason  f o r  m e  
going up t h e r e  on t h e  morning of t h e  18 th .  When I 
a r r i v e d  t h e r e ,  I a r r i v e d  e a r l y  because I wanted t o  f i n d  
o u t  what it was about .  I b e l i e v e  t h e  te lephone  c a l l  I g o t  
from--I b e l i e v e  it was r e l a y e d  t o  me .  I ' m  n o t  s u r e  what 
about ,  an i n c i d e n t  t h a t  occur red  du r ing  t h e  o p e r a t i o n ,  
And when I a r r i v e d  a t  F i r e  Support  Base D o t t i e ,  I a r r i v e d  
an hour  e a r l y  because I wanted t o  f i n d  o u t  what t h i s  was 
a l l  about.  I w a s  immediately in t roduced  t o  t h e  e x e c u t i v e  
o f f i c e r  of  Company B, 123d Avia t ion  B a t t a l i o n .  H e  i n  
t u r n  i n t roduced  me t o  THOMPSON. I spoke t o  THOMPSON i n  
Colonel  BARKER'S hootch ,  h i s  van. Major WILSON was p r e s e n t .  
A t  t h e  conc lus ion  of t h a t ,  I took o f f ,  I b e l i e v e ,  immedi-
a t e l y  f o r  Capta in  M E D I N A ' s  p o s i t i o n  and then  r e t u r n e d  t o  
F i r e  Support  B a s e  D o t t i e  t o  meet wi th  General  YOUNG. 

Q- W e  w i l l  r e c o n s t r u c t  t h e s e  even t s  i n  j u s t  a 
l i t t l e  whi le .  

A. Yes, sir. 

Q. To t h e  b e s t  of your  r e c o l l e c t i o n ,  Colonel  
BARKER d i d  n o t  t e l l  you anyth ing  t h a t  he had been informed 
concerning anyth ing  unusual  happening i n  My L a i  ( 4 )  on t h e  
a f t e rnoon  of  t h e  16 th?  

A. I s m  p o s i t i v e  he d i d  n o t ,  sir.  

Q. You a l r e a d y  had cause  f o r  concern,  d i d  you n o t ,  
because you y o u r s e l f  had r e p o r t e d  t o  General  KOSTER t h a t  you 
had observed more t h a n  a few c i v i l i a n s  which had been k i l l e d ,  
and a s  I r e c a l l  your t es t imony,  you i n d i c a t e d  t h a t  he w a s  
q u i t e  a g i t a t e d .  

A. Y e s ,  sir. 

Q What t i m e  du r ing  t h a t  day d i d  you d i s c o v e r  t h a t  
t h e  number of noncombatants k i l l e d  had i n c r e a s e d  t o  20? 

A. That  n i g h t ,  t h a t  evening,  I had a c a l l  from Colonel  
BARKER g i v i n g  me a f u r t h e r  b reakout  on t h e  c a s u a l t i e s ,  and t h e  
f i g u r e  had i n c r e a s e d  t o  20.  A t  t h i s  t i m e  I aga in  c a l l e d  
General  KOSTER a t  t h e  America1 Div i s ion  and updated him on 
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t h e  r e p o r t .  And yes,  i n  t h e  morning he was concerned and i n  
t h e  evening when I repor ted  it t o  him, he was g r e a t l y  concerned, 
a s  was I. 

Q Do you r e c a l l  Colonel HOLLADAY and Major WATKE 
coming t o  s e e  you a t  your headquar ters  i n  Duc Pho t o  t a l k  
about t h e  u t i l i z a t i o n  of h i s  c a p a b i l i t i e s ,  a v i a t i o n  caps-

-

b i l i t i e s ,  and h i s  organiza t ion?  That would be sometime 
around midday o r  s h o r t l y  t h e r e a f t e r ,  o r  maybe a l i t t l e  b i t  
before  lunch on t h e  1 7 t h ,  which would have been Sunday? 

A. I r e c a l l  them coming down and t a l k i n g  t o  me. I 
do no t  r e c a l l  it being on t h a t  p a r t i c u l a r  day. I f  t h e r e  was 
no opera t ion  going on on Sarldays, I t r i e d  t o  t a k e  o f f  arollnd 
noon t o  v i s i t  my t roops  i n  the  h o s p i t a l ,  I d o n ' t  know i f  
t h e  f a c t  t h a t  General--we had a v i s i t  by Lieutenant  General 
DOLEMAN on t h e  17th  and I b r i e f e d  him. I d o n ' t  know how t h i s  
i n t e r f e r e d  with my going t o  t h e  h o s p i t a l  t h a t  day t o  v i s i t  
my t roops .  Every Sunday, i f  I could,  I would make t h e  h o s p i t a l  
o r  send my execut ive  o f f i c e r  when I had one, I dn no t  remem-
ber  ?hem carni~gt h a t  par t icuL3r  day n9.d T d ~ f i n i+.ely d o  pot. 
r e c a l l  them d i scuss ing  any r e p o r t s  o r  any i n c i d e n t s  with me 
t h a t  occurred on the  16th.  

Q There was no i n d i c a t i o n  t h a t  t h e r e  was any d i s -
cussion concerning what took p l a c e  a t  My Lai  o r  o p e r a t i o n a l  a r e a .  
I t  was s o l e l y  about g e t t i n g  b e t t e r  u t i l i z a t i o n  ou t  of t h e  
aero-scout a s s e t s  and c a p a b i l i t i e s  of t h e  acro-scout company 
of t h e  123d Aviat ion Ba t t a l ion .  

A.  I t  i s  p o s s i b l e  they d id .  I cannot say they d i d n ' t  
because t h e r e  was an ins tance  up i n  t h e  a r e a  where t h e r e  was 
a l i t t l e  competi t ion between t h e  Warlords and Sharks t h a t  
wasn ' t  very good. I know I was unhappy over t h e  arrange-
ment. And it i s  l i k e l y  t h a t  they came t o  s e e  m e  o r  I asked 
t o  s e e  them. I ' m  not  su re .  

Q We would understand t h i s  was no t  prompted by any 
disagreement on t h e  p a r t  of anybody. I t  was t h e  f a c t  t h a t  
t h e  aero-scout  company had c e r t a i n  a s s e t s  and f e l t  perhaps 
they could u t i l i z e  them b e t t e r ,  and as  a consequence it was 
decided t o  d i s c u s s  t h e  ma t t e r  with you and c e r t a i n l y  your 
s t a f f .  There a r e  i n d i c a t i o n s  t h a t  t h e r e  were four  o r  f i v e  o t h e r  
people t h a t  may have been p resen t?  

A. It may have been r i g h t ,  s ir ,  I j u s t  do n o t  
remember. 
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Q .  Now then ,  concerning t h e  morning when you went 
t o  f i r e  base D o t t i e ,  when were you a l e r t e d  t o  t h e  f a c t  t h a t  
you were t o  r e p o r t  t h e r e  t o  see  General YOUNG? 

A. I do n o t  r e c a l l  i f  it was t h e  evening of t h e  17th  
o r  the  morning of t h e  18th.  I t  seems l i k e  it was s o r t  of a 
spur-of-the-moment t h i n g ,  t h a t  I go t  a c a l l  and immediately 
moved out .  I ' m  n o t  c e r t a i n  because-- 

Q - ( In te rpos ing)  Do you r e c a l l  about t h e  time of 
morning t h a t  you were t o  meet him? 

A. I t  was e a r l y  i n  the  morning. Perhaps 8  o r  
9 o 'c lock ,  I would say. Nine o r  t e n ,  somewhere i n  t h a t  
per iod  of time. 

Q. Who were t h e  o t h e r  ind iv idua l s  p resen t?  

A. I th ink  Colonel HOLLADAY was f l y i n g  General 
YOUNG and Colonel BARKER and myself. Major WATKE could have 
been t h e r e ,  but I d o n ' t  remember. I r e c a l l  you saying  e a r l i e r  
t h a t  he was t h e r e ,  bu t  I do no t  remember him being t h e r e .  

Q. I d o n ' t  r e c a l l  t he  p lace  i n  your testimony, 
from your previous testimony, bu t  as  I r e c a l l  you had a t  
a p r i o r  time i n d i c a t e d  t h a t  Major WATKE was p resen t?  

A. Throughout my s c r i p t  I r e f e r r e d  t o  Major 
WATKE when I was r e a l l y  r e f e r r i n g  t o  o r  should have been 
r e f e r r i n g  t o  a  Major WILSON. I denied i n  my testimony be- 
f o r e  t h a t  I had met Colonel HOLLADAY a t  t h a t  t h i n g  t h e r e .  
But j u s t  see ing  him o u t  t h e r e ,  and I d id  no t  t a l k  t o  him, 
b u t  j u s t  see ing  him ou t s ide  here  j u s t  a l i t t l e  while  ago makes 
me be l i eve  t h a t  he was f l y i n g  General YOUNG t h a t  morning, 
and t h a t  I d id  s e e  him and d id  t a l k  t o  him i n  t h i s  meeting 
about another  s u b j e c t  which I had a l s o  fo rgo t t en  about. 

Q =  What was s a i d  i n  t h i s  meeting? What was t h e  
purpose of the  meeting? 

A. The meeting was t o  d i scuss  the  observat ions  of 
Warrant O f f i c e r  THOMPSON. 

Q. Who presented  these  observat ions? 

A. I th ink  I was a l i t t l e  b i t  s u r p r i s e d  t h a t  they knew-- 
t h a t  General YOUNG -- I know before  I s a i d  I repor ted  
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base  and d i r e c t e d  Colonel BARKER t o  conduct a sweep opera t ion  
back through t h i s  a r e a  t o  v e r i f y  t h e  c i v i l i a n  and enemy k i l l e d .  

Q - Yes. 

A. I d i r e c t e d  him t o  do t h a t .  H e  d i d  n o t  wish t o  do 
it. H e  t o l d  me t h a t  he f e l t  t h i s  was s u b j e c t i n g  our t roops  
t o  an unnecessary r i s k .  However, I was s t i l l  concerned about 
t h e  r e p o r t  of THOMPSON. Although one i n c i d e n t  had been ex-
p la ined  and I b e l i e v e  I f e l t  t h e  o t h e r  i n c i d e n t s  could--not 
incidents--he had given me a genera l  s ta tement  of wi ld  
shoot ing.  

Q I ' d  l i k e  t o  c l a r i f y  one p o i n t  here .  You s t a t e d  
wi ld  shoo t ing ,  i n  your previous s ta tement  t o  us t h i s  morning 
you i n d i c a t e d  t h a t  because of t h e  smoke--he was marking t h e s e  
i n d i v i d u a l s  wi th  smoke and then  t h e  people were coming i n  
grenading and shoot ing.  This  i s  a l i t t l e  d i f f e r e n t  than t h e  
w i l d  shoot ing.  Can you c l a r i f y  t h a t  p a r t i c u l a r  p o i n t ?  

A. Y e s .  He s t a t e d  t h a t  he  observed i n  t h e  a rea  what 
he  considered i n d i v i d u a l  s o l d i e r s ,  t h e  t roops  on t h e  ground, 
and t h e  gunships shoot ing  w i l d l y  a t  everyth ing  t h a t  moved. 
Now he  had a l s o  s t a t e d  t h a t  t h i s  one s p e c i f i c  example where 
he had marked--I do t h i n k  I t r i e d  t o  p i n  him down on o t h e r  
i n d i v i d u a l s  t h a t  he marked and could he i d e n t i f y  who came over  
t o  them. But he  c o u l d n ' t .  He could i d e n t i f y  t h i s  one cap ta in  
and t h i s  i s  t h e  one t h a t  s tuck  i n  my mind a t  t h e  t ime,  t h a t  he  
could i d e n t i f y  p o s i t i v e l y  t h i s  one c a p t a i n  shoot ing  t h i s  woman 
on t h e  ground. But t h e  remaining s ta tements  he made were of 
a genera l  n a t u r e  of wi ld  shoot ing  and d isorganized  opera t ion  
on t h e  ground. I d i d  no t  argue with him. I r e a l i z e d  h i s  
emotional s t a t e  a t  t h e  time r e a l l y  d i d  n o t  suppor t  t h e  
d i scuss ion  back and f o r t h .  

Q But t h i s  d i d  n o t  appear t o  you t o  be of such 
s e v e r i t y  o r  d i d  i t  occur t o  be of such-- let  me rephrase  t h a t .  
Did it no t  appear t o  you t o  be of such s e v e r i t y ,  t h e  a l l ega -
t i o n s ,  t h a t  you spen t  no t  more than  5 minutes--about 5 
minutes i f  I r e c a l l  your tes t imony-- that  you would have some-
body i n t e r r o g a t e  him i n  depth o r  t h a t  he would p u t  it down 
i n  w r i t i n g ?  
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I0 : I ' d  l i k e  t o  come back t o  t h i s  meeting t h a t  took 
p l a c e ,  probably on t h e  morning of t h e  18 th .  P r i o r  t es t imony 
w e  have,  co r robora t ed  by o t h e r  t es t imony,  would i n d i c a t e  
t h a t  Major WATKE was a f i f t h  m e m b e r  of t h i s  p a r t y  a t  t h e  
group which m e t  a t  LZ D o t t i e .  Where d i d  t hey  meet? 

A. I b e l i e v e  we m e t  i n  t h e  s m a l l  t e n t  r i g h t  o u t s i d e  
t h e  TOC. 

Q Would you have met i n  Colonel  BARKER'S van? 

A. No, s i r .  There would have n o t  been enough room 
t o  have m e t  i n  Colonel  BARKER'S van. The two of them w e r e  
w i t h i n  20 o r  30 f e e t  of each o t h e r ,  b u t  I cannot  p i c t u r e ,  
b u t  I b e l i e v e  it w a s  i n  t h e  t e n t ,  s ir .  

Q W e  a l s o  have i n d i c a t i o n s  t h a t  s i n c e  t h i s  i n f o r -
mation had been r e p o r t e d  by Major WATKE t o  h i s  commander and 
had been a l s o  r e p o r t e d  t o  General  YOUNG by t h e  two of  them, 
w i t h  Major WATKE r e l a t i n g  t h e  f a c t s  t h a t  had been provided  
him, t h a t  he  was c a l l e d  upon t o  r e p e a t  t h e s e  i n  t h e  p re sence  
of t h e  people  t h e r e  i n  t h e  van t h a t  morning. 

A.  I ' m  s o r r y ,  s i r ,  I j u s t  d o n ' t  know. I cannot  re-
c a l l  Major WATKE doing s o ,  b u t  he could have. 

Q You do r e c a l l  though,  a t  t h e  p r e s e n t  t i m e ,  t h a t  
a t  t h i s  meeting it w a s  b rought  o u t  t h a t  a c o n f r o n t a t i o n  had 
taken  p l a c e  between U.S. f o r c e s ?  

A. Y e s ,  sir.  

Q - Now t h a t  you r e c a l l  t h i s ,  would you e x p l a i n  i t ?  

A ,- To t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  it was r e p o r t e d
t h a t  a h e l i c o p t e r  p i l o t ,  and I b e l i e v e  it w a s  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON, had marked an a r e a  w i t h  smoke where he had observed 
c i v i l i a n s  o r  noncombatants, and t h a t  a f i r e  team o r  a squad 
o r  an element of C Company was moving on t h e  area shoo t ing .  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON, I b e l i e v e ,  landed i n  t h e  area 
and i d e n t i f i e d  whom he thought  w a s  t h e  i n d i v i d u a l  i n  charge ,  
which was a Negro wi th  no rank.  H e  assumed him t o  be a s e rgean t  
and informed him t h a t  t h o s e  were c i v i l i a n s  t h a t  t h e  t r o o p s  
were shoo t ing  a t .  The s o l d i e r  o r  s e r g e a n t  o r  t h e  Negro 
whom he i d e n t i f i e d  was adamant t h a t  t h e s e  w e r e  n o t  c i v i l i a n s ,  
t h a t  they were V C ' s ,  and Warrant O f f i c e r  THOMPSON then  d i r e c t e d  
h i s  machinegun, h i s  machinegunner, t o  f i r e  on U.S. t roops  
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, 
i f  t h i s  s e r g e a n t  p e r s i s t e d  i n  f i r i n g  i n t o  t h i s  t r e e  mass o r  
shrubbery o r  whatever i t  was. And I b e l i e v e  -- I do no t  be-
l i e v e  t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON had t o l d  me t h a t  t h i s  morning. 
I be l i eve  t h a t  t h i s  was t h e  f i r s t  t ime t h a t  I knew of t h i s  p a r t i -
c u l a r  i n c i d e n t .  I know t h a t  General YOUNG was extremely upse t  
over  it a s  was I ,  when I heard about it. But f r a n k l y ,  I was 
more d i s tu rbed  over  t h e  o t h e r  a l l e g a t i o n s  of  Warrant O f f i c e r  , 

THOMPSON r a t h e r  than  t h i s  p a r t i c u l a r  one s i n c e  no shoot ing  
had a c t u a l l y  taken p lace .  

Q- What do you mean s i n c e  no shoot ing  had a c t u a l l y
taken p lace?  

A. Since a s  f a r  a s  it was repor ted  t o  me, h i s  machine-
gunner d i d  n o t  f i r e  on U.S. t roops .  

Q If I understand what you ' re  saying ,  it d i d n ' t  
r e a l l y  bo the r  you t h a t  some colored  s o l d i e r ,  U . S .  s o l d i e r ,  was 
f i r i n g  i n t o  innocent  c i v i l i a n s ?  

A.  Y e s ,  sir. This fazed me, b u t  t h e r e  had been o t h e r  
a l l e g a t i o n s  made o r  r e p o r t s  of  observa t ions  made by Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON. 

Q. Wait a minute, j u s t  a minute, wa i t .  Up t o  t h i s  
p o i n t  of t ime, what a l l e g a t i o n s  had you heard from Warrant 
o f f i c e r  THOMPSON? 

A. Up t o  t h i s  p o i n t  o f  t ime,  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
had repor ted  t o  me t h a t  morning what he  observed. 

Q. A r e  you s u r e  you t a l k e d  t o  him before  o r  a f t e r  
t h i s  meeting? 

A. I t a l k e d  t o  him before  t h e  meeting. 

Q. You a r e  abso lu te ly  p o s i t i v e ,  beyond any doubt,  t h a t  
you t a l k e d  t o  him before? 

A. Beyond any shadow of  a doubt,  and one o t h e r  th ing .  
I t o l d  Major WILSON o r  asked WILSON i f  any o t h e r  p i l o t  i n  h i s  
o rgan iza t ion  had seen t h i s ,  and I was t o l d  by Major WILSON,  
"No." I a l s o  t o l d  Major WILSON t h a t  I recommended t h a t  he 
immediately n o t i f y  h i s  b a t t a l i o n  commander, and a t  t h i s  time I 
was n o t  expect ing  down f o r  t h a t  meeting h i s  b a t t a l i o n  commander. 
I n  f a c t ,  I d i d  n o t  know r e a l l y  what t h e  meeting was t h a t  General 
YOUNG had c a l l e d .  I be l i eve  it was t h a t  morning I go t  t h e  c a l l .  
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Q When you met, what d i d  he t e l l  you t h e  purpose of 
t h e  meeting was? 

A. When General YOUNG met with you t h e r e ?  

Q. When the  f i v e  of you met i n  t h e  t r a i l e r  o r  wherever 
you met, what d i d  General YOUNG use as  an in t roduc t ion?  Why 
g e t  these  people toge the r?  

A. S i r ,  I had the  r e p o r t  too ,  a t  t h i s  t ime.  from Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON. I knew then the  'purpose of t h e  meeting. 

Q. I d i d n ' t  ask you t h a t .  I s a i d  what reason d i d  
General YOUNG c i t e  f o r  c a l l i n g  t h i s  meeting? He j u s t  d o e s n , , t  
c a l l  a meeting, he must have a reason. Did he g ive  t h a t  
reason t h a t  morning? 

A. When I was informed a t  Duc Pho t h a t  General YOUNG 
wanted t o  s e e  me a t  F i r e  Support Base Dot t i e ,  I rece ived  t h e  
information t h a t  t h e r e  had been an inc iden t .  

Q. Who d i d  you rece ive  t h i s  from? 

A. I do no t  b e l i e v e  t h a t  I received a personal  
phone c a l l  from General YOUNG. I be l i eve  it was re layed 
through t h e  d i v i s i o n  TOC t o  my TOC t h a t  General YOUNG 
wanted t o  see  me up t h e r e  a t  a s p e c i f i c  hour ,  a t  F i r e  
Support Base Dot t i e ,  regarding an inc iden t .  And t h e r e  
was no d e t a i l s  of i n c i d e n t s  provided t o  me a t  t h a t  time. 

Q. You got  t o g e t h e r  wi th  General YOUNG, Colonel BARKER, 
HOLLADAY and WATKE? 

A. Yes , sir.  

Q. I t  has been repor ted  it was i n  Colonel BARKER'S 
van. I t  could have been anyplace,  but  t h e  van appears t o  
be the  one t h a t  s t ands  out  i n  peop le ' s  minds a t  t h e  p r e s e n t  
time. When t h i s  meeting was c a l l e d  t o  o rde r  by General 
YOUNG, he must have introduced it wi th  some kind of a 
s ta tement  t o  say why he i s  g e t t i n g  these  f i v e  people 
together .  

A. Yes, sir.  The primary p o i n t  t h a t  we were 
t a l k i n g  about o r  t h e  i n i t i a l  p o i n t  a t  l e a s t  was t h e  confronta-
t i o n  between U.S. t roops ,  between Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
and t h e  t roops  on t h e  ground, yes ,  sir.  
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Q. How long  d i d  t h i s  meeting l a s t ?  

A. S i r ,  I have no idea .  

Q. Do you r e c a l l  any o r d e r  of magnitude a s  f a r  a s  
t h e  number of c i v i l i a n s ,  noncombatants, t h a t  may have been 
k i l l e d  t h a t  was mentioned i n  t h i s  d i s c u s s i o n ?  

A. I do n o t ,  s ir .  

Q. Was t h e r e  any d i s c u s s i o n  of t h e  f a c t  t h a t  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON and h i s  c o n f r o n t a t i o n ,  t h e  one which you a r e  
r e f e r r i n g  t o ,  t h a t  t h i s  w a s  wi th  an o f f i c e r ?  

A. No, s ir .  H e  w a s  i d e n t i f i e d  t o  m e  as an unknown, 
co lo red  s o l d i e r ,  b e l i e v e d  t o  be a s e r g e a n t .  

Q = Was t h e r e  any d i s c u s s i o n  of  people  i n  a d i t c h ,  
wi th  a  co lo red  s e r g e a n t  o r  s o l d i e r  f i r i n g  i n t o  t h e  d i t c h ?  

A. I do n o t  b e l i e v e  s o ,  sir.  

Q. Would you t h i n k  r e a l  hard on t h i s  one and s e e  i f  
t h e r e  i s  some s e p a r a t i o n ,  whether t h i s  d i t c h  and t h i s  con-
f r o n t a t i o n  was t h e  same, whether t hey  were t a l k i n g  about 
d i f f e r e n t  e v e n t s ,  o r  e x a c t l y  how t h i s  d i d  s o r t  o u t  i n  your mind? 

A. S i r ,  I never  hea rd  t h e  s t a t emen t  t h a t  any U . S .  
s o l d i e r  was observed shoo t ing  except  f o r  t h e  one i n c i d e n t  of 
Captain  MEDINA. I had no r e p o r t s  t h a t  t h e r e  w e r e  any c i v i l i a n s  
i n  a d i t c h  be ing  f i r e d  upon by anybody. 

Q. Was it i n d i c a t e d  t h a t  when Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
landed,  t h a t  subsequent ly  o t h e r  h e l i c o p t e r s  landed and eva-
cua ted  a group of people? 

A. A t  t h a t  p a r t i c u l a r  meeting t h i s  s u b j e c t  d i d  n o t  
come up, s i r .  No, s ir .  I d o n ' t  mean t h e  s u b j e c t  d i d n ' t  come 
up, b u t  t h e  s p e c i f i c  a c t  of l and ing  and evacua t ing  d i d  n o t  
come up, o r  i f  it d i d ,  I d i d  n o t  h e a r  of it. 

Q. Do you r e c a l l ,  a t  a l l ,  Major WATKE be ing  asked by 
General  YOUNG t o  r e p e a t  t o  t h i s  group what he had t o l d  
General  YOUNG on a prev ious  occas ion?  
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A: NO, sir, I do not .  

Q- Can you remember any of t h e  o t h e r  d i scuss ions  
which took p lace  i n  t h i s  meeting? 

A. I know we discussed t h e  dropping of smoke grenades 
t o  mark c i v i l i a n s  a s  opposed t o  VC. Here we had been 
working with t h e  174th Aviation Company and t h i s  was t h e i r  s y s t e ~  
The Warlords had some o t h e r  system and we were s u r e  
t h a t  t h i s  was t h e  proper procedure.  We discussed  t h e  f a c t s  
t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON d i d  n o t  have communications 
with t h e ,  d i r e c t  communications with t h e  ground, although 
he was dropping these  smoke grenades t o  mark t h e  
c i v i l i a n s .  W e  d iscussed t h e  machinegun conf ron ta t ion ,  
and I know General YOUNG was very unhappy over  t h i s  one and 
s a i d  under no circumstances was t h i s  t o  occur ,  and t h a t  he 
wondered why charges s h o u l d n ' t  be p r e f e r r e d  a g a i n s t  the  
warrant  o f f i c e r .  A s  I r e c a l l ,  most of the  conversat ion 
centered  more over t h i s  t h i n g  than it d id  over t h e  o t h e r  
items t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON had seen i n  t h e  area .  
I do no t  r e c a l l  those  being brought up. I ' m  s u r e  they 
were, but  I j u s t  do not  remember. 

Q e  You say it was brought ou t  t h a t  some discuss ion  
t h a t  General YOUNG i n i t i a t e d  as  t o  why charges should n o t  be 
p r e f e r r e d  a g a i n s t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON? 

A. Yes, sir. 

Q. From what you have i n d i c a t e d ,  was t h e r e  any 
j u s t i f i c a t i o n  f o r  charges being brou'ght a g a i n s t  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON? 

A. W e l l ,  I c e r a i n l y  d i d  no t ,  a t  t h a t  t i m e ,  have the  
f u l l  s t o r y  as  t o  what had occurred he re  o r  do I be l i eve  I 
ever  g o t  it, what occurred between Warrant O f f i c e r  
THOMPSON, and t h i s  u n i d e n t i f i e d  s o l d i e r  who apparent ly was 
shoot ing i n t o  some c i v i l i a n s  i n  t h e  bushes o r  t r e e s .  

Q. This i s  t h e  s t o r y  you a r e  t e l l i n g  me. For t h i s  
reason,  I ' m  asking you i f  t h a t ' s  j u s t i f i c a t i o n  f o r  t r y i n g  a 
warrant  o f f i c e r ?  He has been d i r e c t e d ,  you, myself ,  every-
one of us i n  t h e  t h e a t e r  had been d i r e c t e d  by COMUSMACV, 
t h e  commanding genera l  of U.S. fo rces  i n  Vietnam, t h a t  
we a r e  t o  do a l l  p o s s i b l e  t o  save c i v i l i a n  l i v e s .  You're 
t e l l i n g  m e ,  r i g h t  now you s a t  i n  on a conference t h a t  morning 
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when a  war ran t  o f f i c e r  performed an a c t  t o  t r y  t o  s ave  c i v i l -
i a n s  l i v e s  y o u ' r e  s u g g e s t i n g  t h a t  General  YOUNG sugges t ed  
t h a t  t hey  t r y  him f o r  it.  Does t h a t  make sense?  / 

A. I t  does  n o t  make s e n s e ,  b u t  t h i s  w a s  p a r t  o f  t h e  
conve r sa t ion  t h a t  took p l a c e  t h e r e .  

Q W e l l ,  you' re t h e  r e s p o n s i b l e  commander. These 
a r e  your t r o o p s .  

A. Y e s ,  sir. 

Q - And you s a t  back and d i d  no th ing  about  t h i s ?  

A. I knew t h e r e  w a s  no b a s i s  f o r  t r y i n g  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON. 

Q Why d i d  you l e t  it p e r s i s t  then? W e  a l l  have 
o b l i g a t i o n s  a s  s . o l d i e r s ,  and p a r t i c u l a r l y  a s  s e n i o r  o f f i c e r s .  

A. I unders tand t h a t ,  sir. 

Q - And w e  c a n ' t  l e t  somebody have an a l l e g a t i o n
charged a g a i n s t  him. He made an a l l e g a t i o n  t h a t  somebody 
w a s  f i r i n g ,  s h o o t i n g  a t  i nnocen t  c i v i l i a n s .  I n  accordance 
w i t h  MACV d i r e c t i v e ,  i s  t h a t  n o t  q u i t e  a s e r i o u s  a l l e g a t i o n ?  

A. Yes, s ir .  

Q I would s a y  s o .  A l l  r i g h t ,  t h e n ,  l e t ' s  p i c k  up
r i g h t  h e r e  and t e l l  m e  what e l s e  happened? 

A. S i r ,  I b e l i e v e  t h i s  w a s  a t ime t h a t  I d i r e c t e d  
Colonel  BARKER t o  have C h a r l i e  Company sweep back through 
t h i s  a r ea .  And I do n o t  r e c a l l  any th ing  f u r t h e r  i n  t h e  
meeting e x c e p t  t h a t  I d i d  inform General YOUNG t h a t  I was 
looking  i n t o  t h i s  f u r t h e r .  I do n o t  r e c a l l  r e c e i v i n g  a d i -
r e c t i v e  from him i n  any way t h a t  it was t o  be ,  t h a t  I was 
t o  conduct  a formal  i n v e s t i g a t i o n .  By my own s t a t e m e n t  
though, I w a s  l ook ing  i n t o  it or--

Q . ( I n t e r p o s i n g )  Colonel  HENDERSON, what I ' m  s u g g e s t i n g
is  t h a t  w e  t a k e  t h o s e  former s t a t emen t s  o f  you r s ,  I ' m  n o t  s a y i n g  
f o r g e t  about  them, b u t  t r y  t o  c o n s t r u c t  t h e  e v e n t s  w i t h i n  t h e  
c i rcumstances  which are now on hand, which I t h i n k  a r e  reason-
ab ly  a c c u r a t e  a s  t o  what t r a n s p i r e d .  Don' t  t r y  t o  make t h i n g s  
j i b e  w i th  your  o l d  tes t imony,  t h a t ' s  n o t  t h e  purpose of  t h i s  
e x e r c i s e .  
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A. I r e a l i z e  t h a t ,  s i r .  The only reason t h a t  I 
r e a l i z e  I ' m  v i o l a t i n g  i n s t r u c t i o n s  of yours i s  t h a t  I have 
t a lked  t o  THOMPSON s i n c e  t h a t  time wi th in  the  l a s t  week t o  
t r y  and c l a r i f y  i n  my mind i f  he was t h e  i n d i v i d u a l  t h a t  
repor ted  t o  me. 

8 When d i d  you do t h i s ?  

A. Over on t h e  H i l l  l a s t  Tuesday, when I w a s  
introduced t o  him. I asked him -- t h e r e  was a warrant  o f f i c e r  
repor ted  t o  me, and he looked j u s t  l i k e  him, t h e  shape, s i z e  
and s o  f o r t h .  I asked him i f  he was t h a t  warrant  o f f i c e r ,  
and he s t a t e d  he thought he was. 

Q* What e l s e  t r a n s p i r e d  between you and Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON? 

A. There was nothing e l s e  t h a t  t r a n s p i r e d  as  f a r  a s  
testimony i s  concerned. We c a r r i e d  on a conversa t ion  no t  
concerning h i s  testimony o r  my testimony. 

Q. Did you t r y  t o  match up events  with Warrant O f f i c e r  
THOMPSON? 

A. No, sir. Only t h a t  he was t h a t  i n d i v i d u a l  who 
had t a l k e d  t o  me. That was t h e  only t h i n g  t h a t  I was uncer ta in  
o f ,  was it THOMPSON who had repor ted  t o  me? 

You r e c a l l  my s p e c i f i c  i n s t r u c t i o n s ,  do you not?  

A. I do, yes ,  sir .  

Q I s a i d  I do n o t  want you t o  d i s c u s s  anything t h a t  
was d iscussed  i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  inc luding  anybody t h a t  i s  
involved i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  d i d  I not?  

A. I was told--what you read  t o  me, n o t  t o  d i scuss  my 
testimony. 

(The I0 b r i e f l y  depar ted  t h e  hea r ing  room and 
re turned . )  

I want t o  read t o  you s p e c i f i c a l l y  what i n s t r u c t i o n s  
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I gave you on t h i s :  "You are ordered  n o t  t o  d i s c u s s  your 
tes t imony wi th  o t h e r s ,  i nc lud ing  o t h e r  wi tnesses  f o r  t h i s  
i n v e s t i g a t i o n ,  except  i n  t h e  performance of o f f i c i a l  du ty  
o r  a s  you may be r e q u i r e d  s o  t o  do be fo re  a  competent 
j u d i c i a l  o r  a d m i n i s t r a t i v e  body." 

A. Y e s ,  s ir .  

Q And I ' m  q u i t e  s u r e  i t ' s  i n d i c a t e d  i n  t h e  
r eco rd  t h a t  you understood t h e s e  --
A. ( ~ n t e r p o s i n g )  I t  i s ,  s i r .  

Q And you had no ques t ions?  

A. That i s  c o r r e c t ,  s ir .  

Q You understand t h a t  i s  n o t  something t o  be  
taken  l i g h t l y ?  

A. I unders tand t h a t ,  s i r ,  and t h a t ' s  why I ' m  
b r ing ing  t h a t  t o  your a t t e n t i o n  now because I ,did  ask him 
i f  he were--that  I had--when we--last Tuesday I was u n c e r t a i n  
o f  t h e  name of  t h e  war ran t  o f f i c e r  who had r e p o r t e d  t h i s  
i n c i d e n t  t o  m e .  And it w a s  my f e e l i n g  t h a t  my query,  t h i s  
query was i n  i t s e l f  no t  tes t imony,  t h a t  a l l  I was t r y i n g  
t o  do was t h a t  I had used THOMPSON'S name, was it THOMPSON, 
and t h a t  i s  t h e  f u l l  d i s c u s s i o n  t h a t  w e  exchanged a t  t h a t  
t ime r ega rd ing  t h i s  p a r t i c u l a r  s u b j e c t .  W e  d i scussed  a  l o t  
of s u b j e c t s ,  b u t  it had noth ing  t o  do with  t h i s  i n c i d e n t .  

Q. Have you d i scussed  your test imony o r  t h e  s i t u a t i o n  
i n  t h e  My Lai  a r e a  a t  t h i s  t i m e  wi th  anybody e l s e ?  

A.  No, s ir ,  

Q. No i n d i v i d u a l ?  

A.  None of my tes t imony,  s i r ,  have I d i scussed  with  
anybody. 

Q. Well ,  i n d i r e c t l y  you have by ask ing ,  and I 
i n d i c a t e d  t h a t  you were n o t  t o  t a l k  t o  o t h e r s  about  t h i s ,  
and I thought  you understood it. 
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A.  I understood it ,  s i r ,  and I s t i l l  understand it 
as  t h e  d i scuss ion  of testimony. I f  my a t tempt  t o  v a l i d a t e ,  
i n  my own mind, t h a t  THOMPSON was t h e  i n d i v i d u a l  whose name 
I was us ing ,  then  my apologies  t o  t h e  board,  s i r ,  and t o  you 
pexsonal ly,  because I d i d n ' t  understand t h a t ,  s ir .  

Q Well, I ' m  going t o  t ake  t h i s  under advisement. 
I d o n ' t  know how I ' m  going t o  handle it r i g h t  now. I .want 
t o  go back t o  t h i s  meeting again.  

A. Y e s ,  s ir .  

Q What e l s e  was s a i d  t h a t  you remember? 

A. I do n o t  r e c a l l ,  sir.  

Q Do you r e c a l l  being d i r e c t e d  by General YOUNG t o  
i n v e s t i g a t e  t h i s ?  

A. To t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  I was n o t  d i r e c t e d  
by General YOUNG t o  i n v e s t i g a t e  t h i s .  I informed General YOUNG 
t h a t  I had s t a r t e d  t h a t  morning t o  look i n t o  t h i s  mat ter  and 
t h a t  I was going t o  cont inue t h i s .  And I b e l i e v e  I g o t  h i s  
okay t o  c a r r y  on,  and I do n o t  know i f  -- it c e r t a i n l y  d id  not  
come up t h a t  I w a s  t o  conduct a formal i n v e s t i g a t i o n .  I do 
not  even b e l i e v e  t h a t  he d i r e c t e d  me t o  conduct an i n v e s t i -
ga t ion ,  although I c e r t a i n l y  understood I was t o  do s o  by what 
I t o l d  t o  him. 

Q. Did he g ive  you a time pe r iod  wi th in  which t o  
r epor t?  

A.  I do n o t  be l i eve  s o ,  s ir .  

Q. I f  you knew nothing about t h i s  s i t u a t i o n  when you 
a r r i v e d  a t  D o t t i e  on t h e  morning of t h e  1 8 t h ,  why d id  you s i n -
g l e  o u t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON before  you ever  went t o  t h i s  
meeting? 

A. S i r ,  Warrant O f f i c e r  THOMPSON was a t  F i r e  Support 
Base Dot t i e  when I a r r ived .  And he ,  Major W I L S O N ,  and 
Colonel BARKER were ca r ry ing  on a d i scuss ion  o u t s i d e  t h e  TOC 
a s  I a r r i v e d .  I w a s  introduced t o  Major WILSON and informed 
t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON had something t o  r e p o r t  t o  me. 

Q. This would be about what time on t h e  morning of 
t h e  18th? 

139  APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 


A. I would e s t i m a t e  t h a t  t h i s  would be around 7:30 
or  8 o ' c l o c k  i n  t h e  morning. 

Q. What t i m e  d i d  t h e  o t h e r  meeting t a k e  p l a c e ?  

A. I b e l i e v e  it w a s  around 9 o r  9:30. 

Q.  I n  t h i s  meet ing,  d i d  you eve r  h e a r  a s t a t emen t  
t o  t h e  e f f e c t  t h a t  i t ' s  on ly  t h e  f i v e  of  us i n  h e r e  t h a t  
know about  t h i s ?  

A. No, s ir .  Absolu te ly  n o t .  

Q . Was t h e r e  any i n d i c a t i o n  t h a t  people  shou ld  n o t  
d i s c u s s  t h i s  u n t i l  such t i m e  as it had been p r o p e r l y  
i n v e s t i g a t e d ?  

A. I ' m  c e r t a i n  t h a t  I had some concern,  t h a t  I d i d n ' t  
want a w i l d  rumor sp read  through b r igade  o r  . through Task Force  
Barker  i f  t h i s  w a s  n o t  i n  f a c t  t r u e .  I t  i s  q u i t e  l i k e l y  t h a t  
I made such a  s t a t emen t .  

Q.  Would it be l o g i c a l  t h a t  you would make such a 
s ta tement  w i t h  General  YOUNG t h e r e ?  

A. ~twould, y e s ,  s ir .  

Q .  W e l l ,  a t  t h a t  p o i n t  o f  t ime ,  i f  you f e l t  s o  s t r o n g l y  
about  it, you should probably remember whether you made such 
a s t a t e m e n t  and b a s i c a l l y  what you s a i d .  

A. I cannot  r e c a l l ,  s ir .  But I know t h a t  I had t h i s  
d u r i n g  t h e  e n t i r e  p e r i o d ,  t h e  f e e l i n g  t h a t  I d i d  n o t  want 
t o  have t h e  b r i g a d e  o r  have t h i s  u n i t  -- t h i s  i n fo rma t ion  sp read  
through t h e  u n i t s  o f  t h e  b r i g a d e  f o r  morale purposes  u n t i l  
it had been i n v e s t i g a t e d .  I cou ld  have very  l i k e l y  made such 
a s t a t e m e n t  a t  t h a t  t i m e .  

Q .  Colonel  HENDERSON, I would l i k e  t o  t a k e  about  a 
10-minute r e c e s s .  During t h i s  r e c e s s ,  I ' d  l i k e  you t o  t h i n k  
o v e r  t h e  s i t u a t i o n  and t h e  d i s c u s s i o n  which i n c l u d e s  i n  t h a t  
meet ing of  t h e  f i v e  i n d i v i d u a l s  i n  t h e  van o r  i n  t h e  t e n t  o r  
wherever t h i s  meeting took p l a c e ,  what was s a i d  by General  
YOUNG, t h e  i n c i d e n t  t h a t  was r e l a t e d ,  any i n s t r u c t i o n s  
you may have r e c e i v e d ,  and any o t h e r  d i s c u s s i o n  r e l a t e d  t o  
t h i s  p a r t i c u l a r  s i t u a t i o n .  We ' l l  r e c e s s  u n t i l  1518. 
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(The hear ing  recessed a t  1508 hours ,  1 2  
~ e c e m b e r1969. ) 

(The hear ing  reconvened a t  1528, 1 2  
December 1969 .) 

I0: The hear ing  w i l l  come t o  o rde r .  

RCDR: A l l  persons p resen t  when t h e  hear ing  recessed 
a r e  again p r e s e n t .  

10: Colonel HENDERSON, we recessed with t h e  idea  of 
providing you some time t o  c o l l e c t  your thoughts .  

A. Y e s , ,  s ir .  

Q Do you have any a d d i t i o n a l  information concerning
t h i s  meeting t h a t  took p lace  t h a t  you f e e l  appropr ia t e  t o  
provide us? 

A. I do n o t  r e c a l l  much about t h e  meeting, except  I 
do r e c a l l  t h a t  one w a s  held.  I t  was a d i scuss ion .  I cannot 
r e c a l l  Major WATKE, a s  repor ted  t o  me h e r e ,  making any 
p resen ta t ion  a s  t o  what Warrant O f f i c e r  THOMPSON had 
repor ted  t o  him. He could have b u t  I cannot remember it. 
No, sir.  I cannot r e c a l l  anything t h a t  we h a v e n ' t  a l ready 
discussed h e r e ,  s i r .  

Q. About how long d i d  t h i s  meeting l a s t ?  

A .  I j u s t  have no i d e a ,  s ir .  

Q. What happened then? What was your nex t  a c t i o n ,  
d id  you s t a y  t h e r e  o r  what d i d  you do? 

A .  To t h e  b e s t  of my knowledge, a t  t h a t  time I 
informed Colonel BARKER t o  have Char l i e  Company, i f  I h a d n ' t  
a l ready t o l d  him t h i s ,  t o  have Char l i e  Company sweep back 
through t h a t  a r e a  t o  review pr imar i ly  t h e  c i v i l i a n s '  bodies ,  
t o  a l s o  g e t  a body count of t h e  VC, t o  determine how t h e  
c i v i l i a n s  and noncombatants had been k i l l e d ,  and t o  have an 
o f f i c e r  i n s p e c t  t h e s e  bodies and be s u r e  we d i d n ' t  have a 
double count on t h e  VC. 

Q. We'l l  come t o  t h a t ,  j u s t  a minute. 
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A. Yes, sir.  

Q. A f t e r  t h i s  meeting, d i d  you t a l k  t o  Major WATKE? 

A. I do no t  remember t a l k i n g  t o  Major WATKE, sir. 

Q Afte r  t h e  meeting d i d  you t a l k  t o  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON? 

A .  No, s ir .  Warrant O f f i c e r  THOMPSON had departed.  
I be l i eve  Warrant O f f i c e r  THOMPSON had depar ted  t h e  a r e a  before  I 
re turned--af te r  I re tu rned  from meeting Captain MEDINA i n  t h e  
f i e l d .  

Q I ' m  t a l k i n g  about immediately t h e r e a f t e r  o r  wi th in  
t h e  per iod ,  l e t ' s  say ,  a f t e r  you had t h i s  meeting of t h e  f o u r  
o r  f i v e  i n d i v i d u a l s .  I n  t h e  next  in tervening  pe r iod ,  d i d  you 
have an occasion t o  t a l k  t o ,  t o  in te rv iew,  o r  t o  i n t e r r o g a t e  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON? 

A. Second time? No, s ir .  

Q A t  t h a t  t ime,  I d o n ' t  know whether it was a f i r s t  
t ime o r  second time. 

A. That morning I t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON, 
and I do n o t  b e l i e v e  I have ever  spoken t o  him s i n c e  t h a t  t ime. 

Q When you spoke t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON o r  he 
spoke t o  you, what d i d  he t e l l  you? 

A .  This ,  s i r ,  i s  h i s  r e p o r t  t o  me i n  t h e  van t h a t  
morning?, 

That 's c o r r e c t .  

A. He was introduced t o  me by Major WILSON. Major 
WILSON and I and Warrant O f f i c e r  THOMPSON went i n t o  t h e  van. 

Q. You a r e  s u r e  Major WILSON was p resen t?  

A. Yes, s i r ,  I am. I sat  down. Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
t o l d  me, I b e l i e v e ,  he p r e f e r r e d  t o  s tand .  He s t a r t e d  h i s  
r e p o r t  t o  me with some kind of r e luc tance  t o  r e p o r t  t h i s ,  b u t  
t h a t  he f e l t  t h a t  he had t o .  He s a i d  t h a t  t h e  t roops  on t h e  
ground and t h e  a i r c r a f t  performing i n  t h i s  opera t ion ,  spec i -
f i c a l l y  t h e  Sharks of t h e  174th Aviation Company, were l i k e  
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a bunch o f  w i l d  people  o r  s h o o t i n g  w i l d l y  a l l  o v e r  t h e  a r e a .  
They w e r e  t a k i n g  e v e r y t h i n g  under f i r e ,  e v e r y t h i n g  t h a t  
moved, under f i r e ,  and he  had seen  a l o t  o f  c i v i l i a n  bodies  
on t h e  ground. H e  s t a t e d  t h a t  he  had marked s p e c i f i c  pos i -  
t i o n s  of  noncombatant wounded, and t h a t  s o l d i e r s  would advance 
upon t h e s e  p o s i t i o n s  f i r i n g .  I asked i f  h e  had any s p e c i f i c  
example and h e  c i t e d  t h e  example o f  Capta in  MEDINA. He s t a t e d  
t h a t  t h e r e  were bod ie s  a l l  o v e r  t h e  a r e a  around t h e  v i l l a g e .  
I asked him if h e  knew t h e  number o f  c i v i l i a n s  and VC t h a t  
had been r e p o r t e d  k i l l e d  i n  t h a t  o p e r a t i o n .  He s t a t e d  he 
d i d  n o t .  I t o l d  him 128 VC k i l l e d  and 20 noncombatants 
w a s  t h e  r e p o r t  I had,  and wouldn ' t  t h i s  appear  t o  be  a l a r g e  
number, and g e n e r a l l y  they  were i n  t h a t  p a r t i c u l a r  a r ea .  H e  
i n s i s t e d  t h a t  t h e  people  he  saw w e r e  -- could  n o t  be c l a s -  
s i f i e d  as VC. H e  s t a t e d  t h a t  t hey  w e r e  women and c h i l d r e n .  
I asked him if h e  had seen  t h e  bod ie s  t o  t h e  s o u t h  o f  t h e  v i l -  
l age .  H e  s t a t e d  t h a t  he  had,  a long  t h e  t r a i l  I had r e p o r t e d  
be fo re .  Is a i d  a r e  t h e s e  t h e  t ypes  t h a t  you are t a l k i n g  about ,  
and he  s a i d ,  y e s ,  b u t  t hey  a r e  j u s t  a l l  o v e r  t h e  a r e a .  I t  was 
p a r t l y  through h i s  conve r sa t ion ,  very e a r l y  i n  t h e  c o n v e r s a t i o n ,  
t h a t  I p u l l e d  o u t  my notebook and reduced what h e  was s a y i n g  
t o  some form of  c r y p t i c  n o t e  i n  my notebook. I b e l i e v e  t h a t ' s  
t h e  b a s i c  p a r t  o f  h i s  r e p o r t  t o  me as I recall  it now. 

Q. A t  t h a t  t i m e ,  d i d  he mention t o  you any
c o n f r o n t a t i o n  w i t h  a U.S. fo rce?  

A. I do n o t  b e l i e v e  h e  d i d  because I ,  a t  t h a t  t ime ,  had 
no t  unders tood t h a t  h e  had a c t u a l l y  s e t  down i n  t h e  a r e a .  And 
I d o n ' t  b e l i e v e  I s a i d  anyth ing  t o  Capta in  MEDINA about t h i s  
and I ' m  c e r t a i n  I would have i f  h e  had passed  it on t o  me. I do 
no t  b e l i e v e  h e  s a i d  anyth ing  about a c o n f r o n t a t i o n  wi th  U.S. 
fo rces .  

Q- W e l l ,  based  on t h e  s u p p o s i t i o n  t h a t  what you have- 
been g i v i n g  i n  your  tes t imony i s  c o r r e c t ,  Colone l  HENDERSON, 
t h a t  you t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON a few minutes b e f o r e  
he  had t h i s  meet ing,  and i n  t h i s  meet ing w i t h  t h e  f o u r  o t h e r  
people  t h e  s u b j e c t  o f  t h e  c o n f r o n t a t i o n  came up, would it n o t  
appear a t  t h a t  p o i n t  i n  t ime you would have s a i d  something 
o r  given some i n d i c a t i o n  t h a t  you had t a l k e d  t o  THOMPSON, b u t  
You hea rd  n o t h i n g  about  t h i s ?  
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A.  I ' m  n o t  c e r t a i n  during t h i s  meeting t h a t  I under-
s tood t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON was t h e  i n d i v i d u a l  t h a t  
had the  confronta t ion .  I th ink  I am, bu t  I ' m  n o t  p o s i t i v e  of 
it. And I had t h i s  i n  my mind, I t h i n k ,  a s  two s e p a r a t e  --
no, I d id  know i t  was THOMPSON. THOMPSON could have t o l d  me 
about t h a t  conf ron ta t ion ,  but  I -- but  when I immediately took 
o f f  from my meeting wi th  him and headed f o r  M E D I N A ' s  a r e a ,  
I asked MEDINA about t h e  wild shoot ing  and s o  f o r t h ,  about 
t h i s  s p e c i f i c  i n c i d e n t  of h i s ,  but  I do n o t  r e c a l l  address ing  
t h e  s p e c i f i c  s u b j e c t  of confronta t ion  with U . S .  t roops .  That 
is  t h e  only reason I f e e l  he d i d  n o t  mention it, but  he could 
have mentioned it. I do r e c a l l  a l s o  going out  t o  Captain 
M E D I N A ' s  pos i t ion-- tha t  of t h i s  r e p o r t  of Warrant O f f i c e r  
THOMPSON about t h e  My Lai ( 4 )  v i l l a g e ,  I d i d  go over  t h a t  
v i l l a g e  and, I b e l i e v e ,  I looked a t  it with f i e l d  g l a s s e s ,  
loolcing f o r  anything t h a t  would support  what he had t o l d  me. 
And I d i d  no t  s e e  any bodies .  I n  f a c t ,  i n  t h a t  e n t i r e  a r e a  
t h e  only bodies  I ever  saw were two VC with weapons and i n  
uniform -to t h e  nor th  of t h e  v i l l a g e  and s i x  t o  e i g h t  c i v i l i a n  
noncombatants o r  possibly--some of them were of m i l i t a r y  age--
t o  t h e  south  s i d e  of t h e  v i l l a g e  along t h e  t r a i l  and where t h a t  
t r i a l  junct ions .  I b e l i e v e  Colonel BLACKLEDGE o r  Colonel LUPER 
who were i n  t h e  a i r c r a f t  with me when we o r b i t e d ,  I do not  r e c a l l  
how f a r  down we went, I ' m  su re  we dropped down t o  800 and 700 f e e t .  
I be l i eve  we o r b i t e d  t h a t  v i l l a g e  a couple of t imes ,  two o r  
t h r e e  t imes before  we went on o u t  to,  M E D I N A ' s  p o s i t i o n .  

Q Would you expect t o  f i n d  any bodies i n  a s i t u a t i o n  
l i k e  t h a t  2 days l a t e r ?  

A .  Not r e a l l y ,  and I b e l i e v e  even t h e  bodies  I 
observed on t h e  road 2 days e a r l i e r  had been removed. 

Q - Did M r .  THOMPSON mention anything t o  you about 
landing  alongside of a d i t c h  t h a t  contained a l a r g e  number 
of  bodies? 

A .  No, sir. 

Q Did he mention t o  you see ing  a co lored  se rgean t  
p o i n t  h i s  weapon i n  t h e  d i r e c t i o n  of a d i t c h  which contained 
some dead noncombatants o r  noncombatants? 
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A. No, sir. The co lo red  i n d i v i d u a l  t h a t  he  r e p o r t e d  
t o  m e ,  i f  h e  r e p o r t e d  t o  m e ,  was t h e  one t h a t  a p p l i e d  on t h i s  
machinegun c o n f r o n t a t i o n ,  and t o  t h e  b e s t  o f  my knowledge, he  
d i d  n o t  see o r  d i d  n o t  r e p o r t  t o  m e  t h a t  he  had seen  any U.S. 
so ld i e r s - -we l l ,  t h a t  i s n ' t  c o r r e c t  e i t h e r .  He d i d  r e p o r t  U . S .  
s o l d i e r s  w e r e  f i r i n g  a t  c i v i l i a n s ,  b u t  he  d i d  n o t  r e p o r t  t o  
me any i n c i d e n t  o f  a  U.S. s o l d i e r  f i r i n g  i n t o  a d i t c h  f i l l e d  
wi th  noncombatants o r  wi th  anybody, e i t h e r  VC. . . 

Q Did h e  i n d i c a t e  t o  you t h a t ,  a s i d e  from h i s  own 
h e l i c o p t e r ,  p a r t  o f  h i s  gun suppor t  team had landed  t o  evacua te  
c i v i l i a n s ?  

A. I had never  understood t h a t  he  had any o t h e r  
people  w i t h  him o t h e r  t han  h i s  own OH-23 a i r c r a f t .  

Q. W e l l ,  were you n o t  f a m i l i a r  t h a t  s c o u t s  and scout -
type  a i r c r a f t  and guns h a b i t u a l l y  worked t o g e t h e r ?  

A. S i r ,  a t  t h i s  p o i n t  i n  t ime ,  no. I r e a l l y  wasn ' t  
f a m i l i a r .  I should  have been,  b u t  I was n o t  f a m i l i a r  w i th  
t h e  employment o f  t h i s  aero-scout  u n i t .  

Q W e l l ,  whether t hey  were h i s  guns o r  whether t hey  
w e r e  from e l sewhere ,  d i d  h e  g ive  you any i n d i c a t i o n s  t h a t  
a d d i t i o n a l  a i r c r a f t  had landed t o  p ick  up some noncombatants 
a s  a r e s u l t  o f  t h i s  c o n f r o n t a t i o n ?  

A. No, sir.  H e  d i d  n o t .  

Q =  Did he  mention anyth ing  t o  you about  l a n d i n g  i n  
ano the r  area t o  p i c k  up a wounded boy t o  t a k e  him t o  Quang 
Ngai h o s p i t a l ?  

\ 

A. No, sir. H e  d i d  n o t .  

Q e  How l o n g  d i d  your  d i s c u s s i o n  w i t h  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON l a s t ?  

A. I r e p o r t e d  b e f o r e ,  s i r ,  it w a s  5 minutes .  I ' m  
con f iden t  t h a t  it w a s  l o n g e r  t h a n  t h a t .  I t  could  have been 
1 0  minutes .  I do  n o t  r e c a l l ,  s i r .  I know t h a t  I was w e l l  
d i s t u r b e d  when I f i n i s h e d  t a l k i n g  t o  him, and t h a t  I was 
S a t i s f i e d  i n  my own mind t h a t  some i n c i d e n t  had occur red .  
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Q - I f  you had a r r i v e d  t h e r e  a t  t h e  time you i n d i c a t e d ,  
7:30 o r  a  q u a r t e r  t o  8 ,  t h e  meeting with General YOUNG l a s t e d  
t o  9 o 'c lock ,  you would have had--in accordance with t h e  
way you were exp la in ing  when you had t h e  meeting with Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON, you would have had ample t ime t o  t a l k  t o  him. 
I s n ' t  t h a t  c o r r e c t ?  

A .  Yes, sir.  

Q. Up t o  t h i s  p o i n t  now, we've got  t o  t h e  meeting 
and t h e  d iscuss ion .  

M r .  MACCRATE, do you. have some ques t ions?  

MR MACCRATE: Colonel HENDERSON, I not iced  t h a t  you brought 
some papers with you yes terday ,  you had some papers with you 
t h a t  I thought you were going t o  use i n  connection with your 
testimony. And it j u s t  occurred t o  me t h a t  i n  r e f e r r i n g  t o  
notes  t h a t  you made a t  t h e  time of your in te rv iew with 
Warrant O f f i c e r  THOMPSON, t h a t  you might have some m a t e r i a l s  
today t h a t  would bea r  upon t h a t  in terv iew? 

A.  W e l l ,  I do. I d o n ' t  know t h e  per t inency of it 
now. One i tem was t h a t  I knew t h a t  I had n o t  spoken t o  
Major WATKE o r  I had i n f e r r e d  t h a t  Major WATKE had brought 
Warrant O f f i c e r  THOMPSON t o  me was i n c o r r e c t .  I t  was h i s  
execut ive o f f i c e r ,  Major WILSON. And i n s t e a d  of t e l l i n g  Major 
WATKE t o  r e p o r t  it t o  h i s  b a t t a l i o n  commander, I was i n  e f f e c t  
t e l l i n g  Major WILSON t o  r e p o r t  it t o  h i s  b a t t a l i o n  commander. 
He is t h e  one, Major WILSON, t h a t  I got  t h e  impression from 
t h a t  nobody e l s e  i n  t h e  aero-scout company had observed 
anything e l s e ,  t h a t  t h i s  lone p i l o t  THOMPSON had observed 
t h i s .  That was a p o i n t  of my previous testimony t h a t  I wanted 
t o  s t r a i g h t e n  out .  I a l s o  have reviewed and reviewed t h i s  
r e p o r t  of mine da ted  t h e  24th of A p r i l ,  and I do n o t  be l i eve  
t h a t  t h a t  i s  my r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  of t h e  i n c i d e n t  
t h a t  I submitted t o  General KOSTER, although t h i s  one I acknow-
ledge was a l s o  submit ted t h e r e .  But t h e  r e p o r t  t h a t  I r e c a l l  
prepar ing ,  t h e  w r i t t e n  r e p o r t  was i t s e l f  t h r e e ,  four  o r  f i v e  
pages i n  l eng th .  And I know t h a t  I had some recommendations 
i n  t h e r e  regarding subsequent ac t ions  of t h e  b r igade ,  p a r t i c u l a r l y  
p e r t a i n i n g  t o  con t ro l  of c i v i l i a n s .  And t h i s  one h e r e ,  s i r ,  
does no t  j i b e  with my r e c o l l e c t i o n  of what I wrote.  I can 
be  wrong. I may be confused with my o r a l  r e p o r t  t o  General 
KOSTER, but  I j u s t  f e e l  t h a t  t h e r e  was another  r e p o r t  submit ted 
p r i o r  t o  t h i s  24 Apr i l  one. 
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I 0 : W e  w i l l  come around t o  t h o s e  r e p o r t s ,  Colonel  
HENDERSON. 

MR MACCRATE: I n  p r e p a r i n g  those  r e p o r t s ,  d i d  you use  n o t e s  
t h a t  you made d u r i n g  conve r sa t ion  wi th  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON? 

A. I d i d ,  s ir .  I had a s m a l l ,  g reen ,  memoranda-
type  notebook s i m i l a r  t o  t h e  type  down h e r e .  I c a r r i e d  one 
wi th  m e  a l l  t h e  t i m e ,  and anytime I t a l k e d  t o  anybody 
r ega rd ing  t h i s ,  I p u t  t h e  n o t e s  i n  t h e r e .  But i f  ano the r  
s u b j e c t  came up, i f  it w a s  n o t  r e l a t e d ,  I s t i l l  went from 
page t o  page. 

Q* But you d o n ' t  have t h o s e  pages today? 

A. I des t royed  t h r e e  o r  f o u r  notebooks s i m i l a r  t o  
t h a t  s i z e  when I l e f t  Vietnam, sir. 

10: M r .  WEST. 

COL FRANKLIN : S i r ,  I have -one q u e s t i o n .  I may have 
misunderstood,  sir.  You s a y  you a r r i v e d  a t  D o t t i e  about 
an hour  b e f o r e  your  meeting wi th  t h e  ADC. Did you a l s o  s ay  
t h a t  du r ing  t h i s  t i m e  you spoke t o  THOMPSON, g o t  i n t o  your  
chopper, went o u t  t o  MEDINA, and then  came back,  a l l  w i t h i n  
t h i s  hour?  

A. Y e s ,  sir.  

Q- A f t e r  t a l k i n g - - t h a t  would s o r t  o f  ru sh  you. I t h i n k  
you can s e e  t h a t .  Cranking up your  b i r d  and g e t t i n g  o u t  t h e r e  
and f i n d i n g  MEDINA--

A. ( I n t e r p o s i n g )  Y e s ,  s i r .  I would say  I was about 10 
minutes a t  a maximum o u t  t h e r e .  

Q. H e  had an LZ a:,J you could  go r i g h t  down? 

A. I b e l i e v e  th i s - -yes ,  sir.  

Q. Why d i d  you want t o  go t o  MEDINA? You have your  
gene ra l  coming down. You are l i a b l e  t o  be l a t e .  What moti- 
va t ed  you,  s i r ,  t o  want t o  go r i g h t  t hen  and see MEDINA i n s t e a d  
of w a i t i n g  u n t i l  a f t e r  t h e  meeting? 

A. A t  t h a t  p a r t i c u l a r  t i m e ,  I w a s  s e e i n g  r e d  a f t e r  
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r ece iv ing  t h i s  r e p o r t  from Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I. 
had one i tem t h a t  I could d i g  my t e e t h  i n t o ,  and t h a t  was 
t h e  p o s i t i v e  i d e n t i f i c a t i o n  of a dark-complected c a p t a i n  
and t h e r e  was t h e  one i n  t h a t  p a r t i c u l a r  a rea .  I wanted 
t o  know r i g h t  then and t h e r e  about it. I would have 
taken my chances of  being l a t e  with General YOUNG. 

MR WALSH: When you spoke t o  M r .  THOMPSON l a s t  Tuesday, 
d i d  you have any d i scuss ion  with him about where and when 
you had spoken t o  him? 

A. We were over  i n  t h e  Cap i to l  bu i ld ing  and I asked--
I s a i d ,  "You look f a m i l i a r , "  we introduced ourse lves ,  "You 
look f a m i l i a r ,  b u t  a r e  you t h e  warrant  o f f i c e r  t h a t  r epor ted  
t o  me i n  Colonel BARKER'S van l a s t  March?" I ' m  s u r e  I s a i d  
van, and I be l i eve  he s a i d ,  "NO,  I repor ted  t o  you i n  t h e  
t e n t , "  o r  something l i k e  t h a t .  

That was t h e  end of i t ?  

A. Y e s .  

Q. Nothing about time? 

A. No, sir. 

Q - Have you, s i n c e  you re turned  t o  t h e  United S t a t e s  
d iscussed  t h e  events  of March 16,  17 ,  18  w i t h  any o t h e r  
person o t h e r  t h a t  t h i s  board and t h e  i n s p e c t o r  genera l?  

A. Yes, a f t e r  I d iscussed  with Colonel WILSON the--
a f t e r  I t a l k e d  t o  Colonel WILSON t h e  I G ,  I went back t o  
Schof ie ld  Barracks,  Hawaii, and I d id  ask Colonel BLACKLEDGE 
who was my S2, and who was then s t a t i o n e d  on t h e  i s l a n d  too .  
H e  attempted t o  c l a r i f y  a few p o i n t s  f o r  me. 

Q - And what were t h e  p o i n t s  you asked him t o  c l a r i f y ?  

A. The only one t h a t  I r e c a l l  was t r y i n g  t o  resolve  
i n  my own mind how i n  t h e  h e l l  I got  a  p iece  of paper o r  a 
VC propaganda l e a f l e t  t h a t  I could not  remember, and could he 
remember? And I don I t  remember now whether he was a b l e  t o  
c l a r i f y  t h a t  o r  no t .  

Q - This was a f t e r  you had spoken t o  Colonel WILSON? 
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A. Yes, s ir .  

Q- And Colonel W I L S O N  had shown you t h e  r e p o r t  
with t h e  a t t a c h e d  VC prc2aganda l e a f l e t  on i t ?  

A. No, s i r .  Colonel W I L S O N  d i d  no t  have t h i s  l e t t e r  
and I t o l d  him t h a t  I had made a r e p o r t  and t h a t  I thought 
I had a copy of  t h e  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  t h a t  I had made 
i n  my s a f e  back a t  Duc Pho. Colonel WILSON asked me i f  I 
could secure  a copy o f  t h a t ,  t o  secure  i t  and send it t o  him. 
I went back t o  Schof ie ld  Barracks and c a l l e d  immediately t h e  
America1 Divis ion ,  Colonel DONALDSON, who was then  chief  of  
s t a f f ,  and t o l d  him t h a t  I understood t h a t  copies  of these  
i n v e s t i g a t i o n s  had been submit ted t o  t h e  ~ m e r i c a l  Division 
and could n o t  be found. He s a i d  t h a t ' s  c o r r e c t .  He searched 
t h e  f i l e s  and searched a l l  over t h e  p lace .  I s a i d ,  "Have you 
looked i n  t h e  S2 o r  t h e  S3 s a f e  of t h e  11th  Brigade?" He 
s a i d ,  "We have." I s a i d ,  "I r e c a l l  p u t t i n g  t h e  r e p o r t s  down 
t h e r e  i n  a s e a l e d  envelope with my i n i t i a l s  on them which may 
not  have been observed." I s a i d ,  "Would you have someone 
check t h a t  o u t . "  He cal led,me back i n  a day o r  two and 
informed me t h a t  they had found one such document i n  a s e a l e d  
envelope which they had t o  forward t o  USARV because USARV had 
quer ied  them before  on it and they had given them a negat ive ,  
b u t  t h a t  he  was burning me a copy and would send it t o  me. 
A t  t h e  time I f i r s t  got  t h a t  a t  Schof ie ld  Barracks,  I was 
g e t t i n g  ready t o  deploy back t o  t h e  mainland here  and I d i d n ' t  
read it too  thoroughly.  I looked through t h e  damn th ing .  
This i n c l o s u r e  d i s t u r b e d  me because I c o u l d n ' t  remember 
s p e c i f i c a l l y  how it had go t t en  t o  be a  p a r t  of t h i s  r e p o r t .  
Colonel BLACKLEDGE, who had been my S2 i n  Vietnam, was then 
a b a t t a l i o n  commander i n  the  29th Brigade. I asked Colonel 
BLACKLEDGE i f  he could r e c a l l  anything regarding  t h i s .  To 
t h e  b e s t  of  my knowledge, he  could not .  I have never been 
able  t o  form i n  my own mind how I d i d  rece ive  it, and I be1,ieve 
t h a t  i s  t h e  only conversat ion.  There was nobody e l s e  -on t h e  
i s l a n d  t h a t  I would t a l k  t o  about t h i s  opera t ion .  

Q. T h a t ' s  a l l  I have. 

I 0 : Colonel HENDERSON, Major WATKE i n  h i s  testimony 
i n d i c a t e s  t h a t  a f t e r  t h e  meeting i n  t h e  van, a t  which time 
you had been d i r e c t e d  t o  i n v e s t i g a t e  t h i s  ma t t e r ,  t h a t  t h e  
o the r  persons depar ted  from t h e  van and t h a t  you and he t a l k e d  
f o r  a  very s h o r t  pe r iod  of t ime,  perhaps i n  t h e  neighborhood 
of 2 minutes, b u t  n o t  much more, because t h e r e  was very l i t t l e  
need t o  t a l k  a t  t h a t  time s i n c e  you had been t o g e t h e r  
in t h i s  previous d iscuss ion .  

(HENDERSON) 149 APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

A.  Yes, sir.  

Q. .And a t  t h a t  t i m e  you i n d i c a t e d  t h a t  you wanted 
t o  speak t o  Warrant  O f f i c e r  THOMPSON and o t h e r  members t h a t  
were f a m i l i a r  w i t h  t h i s ?  

A.  N O ,  s ir .  

Q. DO you remember a t  t h a t  t i m e  t a l k i n g  t o  Warrant 
o f f i c e r  THOMPSON, fo l lowing  t h e  d i s c u s s i o n  w i t h  t h e  o t h e r  
f o u r  people?  

A. N O ,  sir. I t a l k e d  wi th  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
on ly  once and t h a t  w a s  b e f o r e  t h e  meeting wi th  General  YOUNG. 
NO,  sir. I d i d  n o t  speak t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON a 
second t i m e ,  I a m  p o s i t i v e .  

Q g  There were t h r e e  members of  t h e  u n i t  who went up,  
i n c l u d i n g  Warrant O f f i c e r  THOMPSON. Did you speak t o  any o f  
t h e  o t h e r  i n d i v i d u a l s ?  

A. N O ,  sir. I d i d  n o t  know t h a t  t h e r e  w e r e  o t h e r  
i n d i v i d u a l s  t h e r e .  The on ly  i n d i v i d u a l  t h a t  w a s  there - -
i n  f a c t ,  Major WILSON t o l d  me t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
was t h e  on ly  i n d i v i d u a l  t h a t  had observed any th ing  i n  h i s  
u n i t .  

Q Major WILSONtold you t h i s  comparat ively  e a r l y  
i n  t h e  morning? . . 

A. Y e s ,  sir. 

Q But i n  your mind, a t  t h e  moment, you d i d  n o t  
t a l k  t o  o r  remain behind i n  t h e  van wi th  Major WATKE and 
subsequent ly  t a l k  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON and/or 
o t h e r  members o f  t h e  meeting? 

A. S i r ,  I ' m  p o s i t i v e  w e  were never  i n  t h a t  van w i t h  
t h i s  meeting of t h e  f i v e  i n d i v i d u a l s ,  t h a t  w e  were i n  t h e  
t e n t .  I may have spoken t o  Major WATKE, and what about  I 
d o n ' t  know. But I d o n ' t  b e l i e v e  I e v e r  observed Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON aga in  u n t i l  I s a w  him h e r e  a week ago o r  
2 weeks ago,  whatever it was. Ear l ie r  t h i s  week, excuse m e .  
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Q- What was your  a c t i o n  then?  

A. S i r ,  I d o n ' t  know, b u t  I--what sequence of 
s t e p s  I went through.  I know I 2us t  d i d n ' t  s t o p  running t h e  
b r i g a d e  and s t a r t  i n v e s t i g a t i n g  o r  looking  i n t o  t h i s  ma t t e r .  
I know t h a t  I d i r e c t e d  Colonel  BARKER t o  sweep C Company back 
t o  t h i s  a r e a ,  and I b e l i e v e  it would ha-re been a t  t h i s  t ime 
i f  I h a d n ' t  t o l d  him t h a t  b e f o r e .  I am c o n f i d e n t  t h a t  I 
probably a l e r t e d  Captain  MEDINA t h a t  t h i s  requirement  would 
be p l aced  on him. 

Q- When you went t o  see Capta in  MEDINA, whom d i d  
you have w i t h  you? 

A. I had my r a d i o  o p e r a t o r ,  Se rgcan t  ADCOCK. I was 
be ing  flown by my command p i l o t ,  Warrant O f f i c e r  COONEY, and 
I b e l i e v e  I had Colonel  LUPER and e i t h e r  Major MCKNIGHT o r  
Colonel  BLACKLEDGE. I may have had my command s e r g e a n t  
major,  I do n o t  r e c a l l .  But I t h i n k  I had a couple  of 
t hose  people  anyway, t h r e e  of them anyway, I b e i i e v e .  

Q. Do you r e c a l l  t h e  c i rcumstances  on..which you t a l k e d  
t o  Captain  MEDINA from t h e  a i r  o r  somebody t a l k e d  t o  Captain  
MEDINA t o  t r y  t o  g e t  a  p l a c e  where you could  set  your  chopper 
down? 

A. This  would have been customary. Yes, sir.  I 
a m  c e r t a i n  I d i d  have him mark t h e  s i t e  where he  was l o c a t e d  
s o  I could  l a n d ,  y e s ,  s i r .  

Q. Was h i s  u n i t  on t h e  move a t  t h i s  t ime? 

A. I was under t h e  impress ion  it w a s  i n  an ove rn igh t  
l a a g e r  p o s i t i o n .  

Q- When you landed ,  what were t h e  c i r c u n ~ s t a n c e s  of your  
d i s c u s s i o n  i n  t a l k i n g  t o  Capta in  MEDINA? What was t h e  p h y s i c a l  
arrangement of t h e  a r e a  a s  f a r  a s  what you ha6 t o  do t o  t a l k .  
Did you have a b u i l d i n g  you t a l k e d  i n ,  o r  d i d  you have t o  g e t  
behind a  w a l l  o r  a longs ide  of a mound o r  i y i n g  i n  the paddy 
f i e l d s ?  What w e r e  t h e  c i rcumstances?  

(HENDERSON) 151  APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR O F F I C I A L  USE ONLY 


A. S i r ,  I s e n t  my h e l i c o p t e r  back a l o f t  and had 
made arrangements t h a t  when I threw another  round of smoke 
i n  t h e  a i r ,  t h e  h e l i c o p t e r  would come back. I took Captain 
MEDINA a s ide .  I do not  r e c a l l  i f  any of  t h e  o t h e r  members 
of my p a r t y  walked over  with me o r  not .  I took him as ide  
from where some of  h i s  company personnel headquar ters  were, 
ac ross ,  I b e l i e v e ,  a  p a r t  of t h i s  graveyard where t h e r e  was 
a small  d ike .  I t  was a t  t h a t  p o i n t  t h a t  I t a l k e d  t o  him. 
I know t h e r e  were no o t h e r  members of h i s  command around. 
Whether Major MCKNIGHT o r  Colonel BLACKLEDGE o r  Colonel 
LUPER--those would have been t h e  only ones,  I b e l i e v e ,  
accompanied me over  t o  where I t a l k e d  t o  Captain MEDINA. 
I am no t  c e r t a i n .  There was no combat ac t ion  going on a t  
t h a t  t ime, t h e r e  was no shoot ing.  These, s i r ,  were t h e  
circumstances . 
10: We w i l l  t a k e  a s h o r t  r ecess .  

(The hea r ing  recessed  a t  1 6 1 0  hours ,  1 2  
December 1969.) 

(The hea r ing  reconvened a t  1 6 1 2  hours ,  12 
December 1969.) 

I0 : The hea r ing  w i l l  come t o  order .  

RCDR: A l l  persons who were p resen t  when t h e  hea r ing  
recessed  a r e  again p resen t .  

10: Colonel HENDERSON, you r e c a l l  t h a t  from o u r  
opera t ion  r e p o r t s ,  C/1/20 on t h e  n i g h t  of t h e  17th  laagered  
somewhere t o  t h e  south of  My Lai  (1). Colonel PATTERSON, 
would you excuse yourse l f  and g e t  those coordina tes .  

Is t h a t  where they  laagered  on t h e  n i g h t  of 
t h e  17th? 

COL PATTERSON: No, s i r ,  they laagered  r i g h t  h e r e ,  sir. 

10: To t h e  south  of My Lai  ( I ) ?  

A. That i s  n o t  t h e  l o c a t i o n  t h a t  I v i s i t e d  them. 

Q. A s  we would understand from o t h e r  i n d i v i d u a l s  we 
have i n t e r r o g a t e d ,  you v i s i t e d  them somewhere t o  t h e  nor th  of  
My Lai  ( l ) ?  

A. Yes, sir. 

Q - Would you p o i n t  o u t  t h e  approximate l o c a t i o n  up 
t h e r e  s t i l l  f u r t h e r  t o  t h e  nor th?  Right about i n  t h a t  a r e a ,  
i s  t h a t  f a i r l y  accura te?  

(HENDERSON) 1 5 2  APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 




FOR OFFICIAL USE ONLY 

A. No, s i r ,  I v i s i t e d  them more i n  t h e  v i c i n i t y  
o f  wha t ' s  shown t h e r e ,  j u s t  t o  t h e  n o r t h e a s t  of  o b j e c t i v e  
2 ,  down a l i t t l e  b i t .  Right  about  t h a t  a r e a ,  perhaps  a 
l i t t l e  b i t  more east.  Right  on t h e  o u t s k i r t s  o f  t h e  
v i l l a g e ,  and i n  a cemetery t h a t  was t h e r e .  

Q- Recognizing a combat u n i t  had l a a g e r e d  i n  t h a t  
a r e a ,  t o  t h e  s o u t h  o f  My La i  (1), and probably going through 
MY L a i  (1), would it be a l o g i c a l  assumption t h a t  t hey  would 
cover t h a t  much t e r r i t o r y  i n  t h e  k i n d  o f  o p e r a t i o n  they  were 
conduct ing i n  such a s h o r t  pe r iod?  

A .  S i r ,  I know what you a r e  g e t t i n g  a t ,  and it s t i l l  
seems t o  m e  I g o t  up from t h a t  conference  wi th  THOMPSON and 
went r i g h t  o u t  t h e r e .  And I j u s t  cannot r a t i o n a l i z e  i n  my 
own mind n o t  do ing  t h a t .  

Q L e t  m e  ask you something e l s e .  I f  you had t a l k e d  
t o  MJ3DINA b e f o r e  you had t h e  meet ing wi th  General  YOUNG --
A. ( I n t e r p o s i n g )  Y e s ,  s ir .  

Q. And w i t h  t h e  o t h e r  people  --
A. ( I n t e r p o s i n g )  Yes, sir .  

a - Would you have n o t  known a whole l o t  more about 
t h e  s i t u a t i o n  from t a l k i n g  t o  Captain  MEDINA? 

A. I b e l i e v e  t h a t  I passed  t o  General  YOUNG, a t  
t h a t  t i m e ,  Cap ta in  M E D I N A ' s  r e a c t i o n  t o  t h i s  a c c u s a t i o n  t h a t  
he  had k i l l e d  a woman. 

Q- W e l l ,  a t  t h i s  s t a g e  o f  t h e  game you a r e  i n t e r e s t e d  
i n  a whole l o t  more than  t h e  k i l l i n g  of  one woman, a r e  you no t?  

A. Oh, a b s o l u t e l y ,  y e s ,  s ir .  And t h a t ' s  why I b e l i e v e  
I had t o l d  General  YOUNG I had a l r e a d y  i n i t i a t e d  an i n q u i r y  
i n t o  t h i s  t h i n g ,  and t h a t ' s  why I do n o t  b e l i e v e  I was d i r e c t e d  
by General  YOUNG t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n .  Although, i f  I 
h a d n ' t  s a i d  t h a t ,  I ' m  c e r t a i n  h e  would have d i r e c t e d  m e  t o .  
So I--
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Q .  ( I n t e r p o s i n g )  W e  have tes t imony from two 
o f  t h e  i n d i v i d u a l s  who were on t h e  scene  when you v i s i t e d  
Captain  MEDINA. One w a s  Capta in  MEDINA h imse l f .  

A. Y e s ,  sir. 

Q - The o t h e r  one was one of  t h e  i n d i v i d u a l s  t h a t  
accompanied you, Colonel  BLACKLEDGE, your  S2. 

A.  Yes, s ir .  

Q noth her i n d i v i d u a l  t h a t  accompanied you w a s  your
a r t i l l e r y  o f f i c e r ,  L i eu t enan t  Colonel  LUPER. 

A. Y e s ,  s ir .  

Q. Both Capta in  MEDINA and Colonel  BLACKLEDGE i n d i c a t e  
t h a t  i t  w a s  l a t e r  on i n  t h e  day t h a t  you t a l k e d  t o  Capta in  
MEDINA. Now I ' m  t a l k i n g  about  t h e  t ime o f  day,  I ' m  n o t  t a l k i n g  
about  t h e  d a t e .  I ' m  t a l k i n g  about  t h e  t ime o f  day.  This  
v a r i e s  from 11 o ' c l o c k  up t o  2 o ' c l o c k ,  b u t  it w a s  n o t  
e a r l y  i n  t h e  morning. 

A. S i r ,  t h i s  l a t e r  i n  t h e  a f t e rnoon  o r  l a t e r  i n  t h e  
morning would go a long  wi th  Colonel  BARKER'S r e l u c t a n c e  t o  sweep 
C h a r l i e  Company back through t h a t  a r e a  because o f  t h e  schedule .  
There were a l r e a d y  h e l i c o p t e r s  l a i d  on t o  e x t r a c t  them, and 
t h e r e  was i n s u f f i c i e n t  t ime a t  t h e  t i m e  I i s s u e d  t h o s e  o r d e r s .  
I f  I had i s s u e d  them immediately i n  t h e  morning, t h e r e  may 
n o t  have been.  I thought  I had t h i s  f i r m  i n  my mind, sir. 
I can be wrong. I t  cou ld  have been i n  t h e  l a t e  morning o r  
a f t e rnoon  t h a t  I t a l k e d  t o  Capta in  MEDINA. 

Q I quo te  h e r e ,  now, tes t imony of Colonel  
BLACKLEDGE. H e  s a i d ,  " I  would s a y ,  s i r ,  it  w a s  probably 
sometime between 10 a . m .  and 2 p.m." Th i s  i s  Colone l  
BLACKLEDGE t a l k i n g ,  who goes i n t o  c o n s i d e r a b l e  d e t a i l  a s  t o  what 
t r a n s p i r e d .  Also,  when Captain  MEDINA w a s  asked t h e  q u e s t i o n ,  
h e  i n d i c a t e d  t h a t  h e  w a s  due f o r  an e x t r a c t i o n  t o  t h e  n o r t h  
of  t h e r e ,  a c r o s s  t h a t  r i v e r ,  between 1 4 0 0  and 1500 hour s ,  s o  
he  f i g u r e d  it w a s  i n  t h e  neighborhood o f  about  1330 i n  t h e  
a f te rnoon .  But i t  i s  q u i t e  immater ia l  whether  i t ' s  15 o r  20 
minutes o r  one-half  hou r ,  g ive  o r  t a k e .  The r e a l  q u e s t i o n  
I ' m  g e t t i n g  a t  i s  whether you v i s i t e d  t h e r e  b e f o r e  you t a l k e d  
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. t o  General YOUNG, o r  whether you v i s i t e d  t h e r e  a f t e r  you t a l k e d  
t o  General YOUNG. And I might say,  Colonel HENDERSON, t h a t  t h i s  
a l s o  t i e s  i n  t o  some of your previous th ink ing  and s tatements  
t o  the  e f f e c t  t h a t  immediately when you f i n i s h e d  t a l k i n g  t o  
Warrant O f f i c e r  THOMPSCN and poss ib ly  the  o t h e r  people--I d o n ' t  
know about the  o t h e r  people a t  the  moment--you immediately took 
o f f  t o  see  Captain MEDINA? 

A. This i s  my thought on the  s u b j e c t ,  t h a t  immediately 
upon t a l k i n g  t o  THOMPSON, a f t e r  t a l k i n g  t o  Warrant Of f i ce r  
THOMPSON, I immediately went o u t  t o  s e e  Captain MEDINA. I 
-cannot p lace  t h a t  meeting i n  t h e r e .  I mentioned e a r l i e r  t h a t  
the thought of t h a t  meeting -- I had f o r g o t t e n  about having 
a meeting o r  having a d i scuss ion  w i t h  General YOUNG. 

Q , How could you poss ib ly  f o r g e t  t h a t ?  I ' m  t a l k i n g  
t o  you a s  a combat s o l d i e r .  How could you poss ib ly  as a com-
mander f o r g e t  something l i k e  t h a t ?  Where you, a s  a commander, 
and one of your u n i t s  -- a most se r ious  a l l e g a t i o n  is  made 
concerning the  a c t i v i t i e s  of your u n i t ,  and you f o r g e t  i t ?  

, A - S i r ,  t h e r e  is  a l o t  of th ings  about t h i s  I have 
fo rgo t t en  and I ' m  t r y i n g  t o  r e c a l l .  Frankly,  I ' m  having one 
hell of a d i f f i c u l t  time r e c a l l i n g  some of these  th ings .  And 
.I just cannot i n  my own mind.. .. 
Q. Well, t h i s  i s  our  purpose,  Colonel HENDERSON. 
We're r e a l l y  t r y i n g  t o  d i g  o u t  t h e  f a c t s  and circumstances 
of what happened, and f o r  t h i s  reason I ' m  r e a l l y  at tempting 
t o  provide you a s  much information a s  p o s s i b l e  based upon 
what o t h e r  people have to ld ,  us and from the  logs  of the  
d i v i s i o n  which provides us the  l a a g e r  a r e a ,  f o r  example 
where they laagered ,  where Char l ie  Company laagered .  This 
comes r i g h t  from t h e  log  of t h e  America1 Divis ion which your 
headquarters  had t r ansmi t t ed  t o  them. We a r e  ca r ry ing  r i g h t  
on, on t h i s  b a s i s ,  and we a r e  t r y i n g  t o  p u t  toge the r  a 
l o g i c a l  sequence of events .  Recognizing time and space 
f a c t o r s ,  only c e r t a i n  th ings  can happen. 

A .  Yes, sir.  
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Q. So t h i s  i s  o u r  purpose,  r e a l l y ,  t o  t r y  t o  p u t  t h i s  
t o g e t h e r .  Th i s  i s  a l s o ,  I might s a y ,  Colonel  HENDERSON, one 
of t h e  reasons  why I t h i n k  it would be a d v i s a b l e  i f  you would 
t r y ,  i f  you could  and I d o n ' t  know t h a t  you can do t h i s ,  
i f  it would be p o s s i b l e ,  t o  s e p a r a t e  your  t h i n k i n g  from your  
prev ious  tes t imony s o  t h a t  t h a t  d o e s n ' t  fog  t h e  i s s u e .  So 
h e r e  we have,  as I have i n d i c a t e d ,  a s i t u a t i o n  where you 
t h i n k  you went o u t  t h e r e  very e a r l y  i n  t h e  morning and f r a n k l y ,  
w i t h i n  t h e  t i m e  and space ,  I ' m  n o t  even s u r e  you could  have 
made it. 

A.  Y e s ,  s ir .  

Q. To be very  hones t  w i t h  you, j u s t  p u t  t h i s  
t o g e t h e r  now and form a b i t  o f  l o g i c .  I d o n ' t  know e x a c t l y  
how much t i m e  you had t o  t a k e  t o  l e a v e  LZ ~ o t t i e ;t o  l e a v e  
t h e  headqua r t e r s  a r e a ;  t o  g e t  down t o  your chopper;  t o  g e t  
loaded up; t o  t a k e  o f f ;  t o  f l y ;  t o  g a i n  a l t i t u d e ;  t o  f l y  
down t h e r e ;  t o  g e t  t h e  a r e a  marked; and t o  l a n d .  And r ecogn ize  
you a r e  s topp ing  an i n d i v i d u a l  i n  t h e  cou r se  of a movement, and 
you land  and t a l k  t o  him, and a t  c o n s i d e r a b l e  l e n g t h ,  I might 
add, from a l l  i n d i c a t i o n s .  And then  you become a i r b o r n e  a g a i n  
and you g e t  back t o  LZ D o t t i e  i n  t ime t o  meet General  YOUNG a t  
9 o ' c l o c k .  I ' m  n o t  s ay ing  it d i d n ' t  t a k e  p l a c e ,  b u t  from what 
I know of  s i t u a t i o n s  such a s  t h i s ,  where you have t o  f l y  i n  
t h e  neighborhood of roughly 1 2 ,  maybe 1 4 ,  maybe 15  k i l o m e t e r s  
as t h e  crow f l i e s ,  and wi th  t h e  d i s c u s s i o n  t i m e  and s o  f o r t h ,  
an  hour  wou ldn ' t  make it. An hour and 15 minutes  wou ldn ' t  
make it. Now aga in ,  t h e r e  may have been some s p e c i a l  circum-
s t a n c e s  t h a t  made t h i s  p o s s i b l e ,  b u t  t h e  i n d i c a t i o n s  a r e  from 
t h e  people  t h a t  w e r e  on t h e  ground where you landed and t a l k e d  
t o  Capta in  MEDINA t h a t  you had a member of  your s t a f f .  You 
a l s o  had one of your  a t t a c h e d  commanders w i th  you. The 
i n d i v i d u a l  on t h e  ground, it w a s  h i s  r e c o l l e c t i o n  t h a t  it 
was midday o r  sometime a f t e r  it. One of  your s e n i o r  s t a f f  
o f f i c e r s  r e c o l l e c t s  it a t  about midday, a l i t t l e  b i t  b e f o r e ,  a 
l i t t l e  b i t  a f t e r w a r d s ,  i t ' s  q u i t e  immater ia l ,  b u t  it w a s  a f t e r  
9 o ' c l o c k  i n  t h e  morning. 

A.  I would r e l y  on t h e i r  t iming  a  h e l l  o f  a l o t  
b e t t e r  t han  my own, g e n e r a l ,  f r a n k l y .  

Q Well, I ' m  n o t  s ay ing  t h a t  e i t h e r .  I d o n ' t  mean 
t o  say  t h a t .  You s e e ,  t h e s e  s t a t emen t s  were made w i t h  no 
thought  i n  mind o f  what t i m e  you had e s t a b l i s h e d .  But now 
f o r  t h e  sake  o f  deve lop ing  t h e  sequence o f  e v e n t s  and t h e  
t h i n g s  t h a t  fol lowed,  it does become e s s e n t i a l  f o r  us  t o  
f i n d  o u t  when t h i n g s  happened w i t h i n  t h e  r e p o r t i n g  c h a i n  
o f  command, and t h a t ' s  what we a r e  g e t t i n g  a t .  
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A. Y e s ,  sir. 

Q I t  would be p o s s i b l e  t h e n ,  t h a t  you may have 
t a l k e d  t o  THOMPSON ahead of t i m e  b e f o r e  t h i s  meeting? 

A. Y e s ,  sir.  

Q But it i s  a l s o  conce ivab le  t h a t  you d i d  t a l k  t o  
him a f t e r  t h e  meeting a s  was i n d i c a t e d  by Major WATKE,  and 
a f t e r  t h a t  d i s c u s s i o n  then  took o f f  t o  go t o  t h i s  
meeting w i t h  Capta in  MEDINA? 

A. I t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON on ly  once, 
t h a t  I am p o s i t i v e  o f .  I d i d  n o t  s e e  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON a t  t h e  conc lus ion  of ou r  meeting and I d i d  n o t  s e e  
him w i t h  WATKE. I ' m  under t h e  impress ion  t h a t  Major WATKE 
s e n t  him up t o  s e e  m e  w i t h  h i s  e x e c u t i v e  o f f i c e r .  

Q e  You may n o t  have seen  him w i t h  Major WATKE because ,  
accord ing  t o  what Major WATKE i n d i c a t e d ,  a f t e r  t h a t  meeting,  
which I am g i v i n g  you q u i t e  a b i t  of r e c o n s t r u c t i o n  on, o f  
t h e s e  f i v e  people ,  t h e  o t h e r  people  depa r t ed  b u t  Major WATKE 
s t a y e d  a minute and t h e  two of  you t a l k e d .  You had e v i d e n t l y  
given him some i n s t r u c t i o n s  t o  g e t  THOMPSON and t h e s e  o t h e r  
people  up h e r e ,  and he  depa r t ed .  I t  was h i s  r e c o l l e c t i o n  
t h a t  t h r e e  people  went up t o  s e e  you. He does n o t  say  t h a t  
t h r e e  people  t a l k e d  t o  you. He does n o t  know, b u t  he knows 
t h a t  t h r e e  people  went up t o  t h e  appoin ted  p l a c e .  

A. When Major WILSON brought  M r .  THOMPSON i n  he 
was t h e  on ly  one t h a t  r e p o r t e d  t o  m e ,  and t h e  only  one t h a t  
I knew w a s  a v a i l a b l e  o r  had seen  anything.  

Q- A l l  r i g h t ,  it i s  r e l e v a n t  b e f o r e  o r  a f t e r  
because of t h e  i n i t i a t i o n  of t h e  r e p o r t i n g  system. 

A. Y e s ,  s ir .  

Q. The i n v e s t i g a t i o n  sys t en !  w e ' l l  s t r a i g h t e n  t h i s  
o u t  more w i t h  o t h e r  w i tnes ses .  Be l l eve  me, w e  must do t h i s  
f o r  everybody 's  s ake ,  and we a r e  going t o  do it. 

A. Y e s ,  s i r .  I unders tand.  
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Q .  Now l e t  m e  t a k e  you back aga in  t o  be ing  on t h e  
ground wi th  Captain  MEDINA.  By t h i s  t ime you were reasonably  
wel l -advised  by Warrant O f f i c e r  THOMPSON a s  t o  what 
took  p l a c e ,  and you may have been f u r t h e r  adv i sed  by t h e  
meeting w i t h  t h e  o t h e r  f o u r  i n d i v i d u a l s .  

A .  I acknowledge t h a t ,  ye s  s ir .  

Q. Now, based upon t h a t ,  what was your d i s c u s s i o n  
w i t h  Capta in  MEDINA? 

A .  I r e c a l l  c a l l i n g  Capta in  MEDINA a s i d e ,  and I t o l d  
him I had a very  s e r i o u s  r e p o r t  from a  p i l o t  who was f l y i n g  
over  t h e  o p e r a t i o n  on t h e  16 th .  That  t h e r e  had been p o s s i b l y  
i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  of c i v i l i a n s ,  and s p e c i f i c a l l y ,  a 
c a p t a i n  had been i d e n t i f i e d  shoo t ing  a  woman. And I 
remember s ay ing ,  "Damnit E r n i e ,  I want t h e  t r u t h  from t h i s ,  
was t h a t  you?" Captain  M E D I N A  r e p l i e d  immediately i n  
d e t a i l ,  and it w a s  a lmos t  s t e p  f o r  s t e p  what t h e  war ran t  
o f f i c e r  had r e l ayed  t o  me, t h e  on ly  d i f f e r e n c e  b e i n g  
t h e  hand movement t h a t  MEDINA had seen  o u t  of t h e  co rne r  o f  
h i s  eye a s  h e  w a s  moving away from t h e  wounded woman who h e  
had e a r l i e r  assumed dead. I then  asked him about  any k i l l -  
i n g  of  c i v i l i a n s  t h a t  h i s  t r o o p s  could  be  involved  i n  t h a t  
h e  c o u l d n ' t  have seen .  He s a i d  he  had had no such r e p o r t  
from h i s  p l a toon  l e a d e r s ,  and he  was c e r t a i n  he  would have 
i f  it had happened. I t o l d  him t h a t  t h i s  was a very  s e r i o u s  
a l l e g a t i o n ,  and it w a s n ' t  t h e  20 c i v i l i a n s  we were t a l k i n g  
about  b u t  p o s s i b l y  more than  2 0 .  He s a i d ,  " S i r ,  I r e p o r t e d , "  
and he  gave me ano the r  f i g u r e  which was c o n t r a r y  t o  what 
Colonel  BARKER had g iven  m e  t h e  n i g h t  fo l lowing  t h e  o p e r a t i o n  
of t h e  approximate number of c i v i l i a n s  k i l l e d  i n  t h e  a r e a .  
I asked Capta in  MEDINA how t h e s e  c i v i l i a n s  were r e p o r t e d  t o  
him a s  be ing  k i l l e d  and he  s a i d  t hey  were r e p o r t e d  by h i s  
p l a toon  l e a d e r s  a s  t h e y  came upon t h e s e  b o d i e s ,  w h i l e  moving 
through t h e  a r e a .  And I asked him i f  a l l  of them had been 
k i l l e d  by a r t i l l e r y  and by gunships  and he s a i d ,  "Yes." 
I s a i d ,  "How do you account  f o r  t h e  woman you j u s t  admi t ted  
shoot ing?"  He s a i d :  " S i r ,  a f t e r  I had s h o t  h e r ,  I went 
and checked around h e r  body f o r  any equipment s h e  may have 
had. And I found i n  h e r  vicini+-;7 a  baske t  which had some 
medical  s u p p l i e s  i n  i t ,  and I chalked h e r  o f f  a s  a VC nu r se . "  
He a l s o  s a i d  t h a t  t h e  p l a toon  l e a d e r s  t h a t  had r e p o r t e d  
t h e s e  t o  him, he  d i d  n o t  b e l i e v e  t h a t  t hey  had p h y s i c a l l y  
gone over  and checked t h e  body t o  determine whether it was 
a r t i l l e r y  o r  whether it w a s  gunship f i r e ;  t h a t  t h i s  r e p o r t  
a c t u a l l y  had been made a f t e r  t hey  had a r r i v e d  a t  t h e i r  o v e r n i g h t  
l a a g e r  p o s i t i o n  on t h e  16 th ;  t h a t  it was a r e c o n s t r u c t i o n  
of what had occu r red  and how many c i v i l i a n s  had been k i l l e d ;  
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t h a t  Colonel  BARKER had c a l l e d  t h e  prev ious  evening o u t  i n  
t h e  f i e l d  and he  had g o t t e n  h i s  p l a toon  l e a d e r s  t o g e t h e r .  
TO t h e  b e s t  of  t h e i r  r e c o l l e c t i o n ,  t h i s  w a s  t h e  number and he  
was r e p o r t i n g  somewhere between 20 and 28. T h i s  d i sc repancy  
of e i g h t  concerned me. My d i v i s i o n  commander asked me f o r  
a r e p o r t  and I expected t o  be  a s  a c c u r a t e  a s  I could .  He 
t o l d  me he  had made t h i s  r e p o r t  t o  Colonel  BARKER. I asked 
him about  t h e  a d d i t i o n a l  k i l l i n g s ,  and he s a i d ,  no, t h a t  
t h e r e  had been none. And h e  was extremely p o s i t i v e  about  
t h i s .  I do n o t  r e c a l l  a sk ing  him about t h i s  machinegun 
c o n f r o n t a t i o n .  I could have and I would have known about it 
i f  I had a l r e a d y  a t t e n d e d  t h i s  meeting a t  f i r e  b a s e  D o t t i e .  
But it could have been i n  my--I d o n ' t  want t o  say  it was 
unimportant ,  it was c e r t a i n l y  impor t an t ,  b u t  I d i d  n o t  
approach him on t h a t  s u b j e c t  a t  t h a t  t i m e .  For t h i s  r ea son ,  
it does n o t  j i b e  w i th  me what t ime I was o u t  t h e r e .  I t  d o e s n ' t  
ag ree  w i t h  my own t h i n k i n g  of what t i m e  I was o u t  t h e r e .  And 
it w a s  a f t e r  I had t a l k e d  t o  him t h a t  I informed Colonel  
BARKER t h a t  I wanted t h i s  company t o  sweep back through t h i s  
a r ea .  

Q- Do you r e c a l l  any th ing  e l s e  i n  your  d i s c u s s i o n  
t h e r e  w i t h  him? I s a y  t h i s  because accord ing  t o  Colonel  
BLACKLEDGE, who had no prev ious  knowledge of any of  your  
d i s c u s s i o n s  d u r i n g  t h e  morning, h e  was under t h e  impress ion 
t h a t  you were r e a l l y  p r e s s i n g  t o  g e t  in format ion  concerning 
c i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  That  i s ,  w e  were r e p o r t i n g  t h i s  l a r g e  
number k i l l e d ,  and s o  on. What about  t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ?  
How many of t h e s e  were c i v i l i a n s ?  Does t h i s  r i n g  a  b e l l  
w i th  your  d i s c u s s i o n  wi th  Capta in  MEDINA? I ' m  n o t  s ay ing  
t h o s e  a r e  t h e  e x a c t  words. You made q u i t e  an impress ion  
on your S2. 

A. I know. I had t a l k e d  t o  my S2. I ' m  s u r e  and I 
probably t a l k e d  t o  Colonel  LUPER and my S3 t h a t  when I g o t  
t h i s  r e p o r t  of 128 VC k i l l e d ,  I w a s  h i g h l y  s u s p i c i o u s .  A l -
though I had t h e  r e p o r t  t h a t  t h e  LZ w a s  h o t ,  i n i t i a l l y  co ld  
t hen  immediately h o t ,  t h a t  gunships  had observed VC moving 
o u t  of  t h e  area and had t aken  t h e s e  under f i r e ,  I a l s o  had 
t h e  r e p o r t  from t h e s e  two VC s u s p e c t s  t h a t  I had p icked  up 
t h a t  t u r n e d  o u t  t o  b e  RF/PF t h a t  t h e  VC had depa r t ed  t h a t  
a r e a  a t  f i r s t  l i g h t .  I was s u s p i c i o u s  of the 128 body count  
and I be l i eve - - I  d i d n ' t  t e l l  MEDINA t h a t  I d i d n ' t  b e l i e v e  
t h e  body count ,  b u t  I asked him where were t h e  b o d i e s ,  t h a t  I 
h a d n ' t  s een  them, where were they?  H e  s a i d  t h a t  a g r e a t  
number of  them t h a t  were sp read  o u t  i n  bushes  and among 
t r e e s  a long  t h e  way t h e  gunships had t aken  under f i r e .  
Others  w e r e  i n  t h e  de fens ive  bunkers  around t h e  v i l l a g e .  
And it i s  p o s s i b l e  you c a n ' t  see a  body o r  I d i d n ' t  s e e  any,  
and it i s  p r e t t y  ha rd  t o  see from t h e  a l t i t u d e  I was f l y i n g .  
But I cont inued  t o  ho ld  t h e  s u s p i c i o n ,  y e s ,  s i r .  
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Q Can you t e l l  m e  why a t  t h i s  s t a g e  o f  t h e  game,
r ecogn iz ing  your  s u s p i c i o n  and what you might have been 
d e a l i n g  w i t h ,  why you dec ided  t o  r e t a i n  t h i s  w i t h i n  y o u r s e l f  
and n o t  t o  appo in t  an i n v e s t i g a t i n g  o f f i c e r ?  

A.  I wish I had,  Genera l ,  b u t  I d i d n ' t .  I t h i n k  
some of  my t h i n k i n g  was t h a t  I had j u s t  assumed command o f  
t h i s  b r igade  and t h a t  i t  was my b r igade  and dammit, I wanted 
t o  run it. I wanted t o  f i n d  o u t  what i n  t h e  h e l l  was happening.  
I d i d n ' t  y e t  have c o n t r o l ,  I recognized t h a t .  I know when 
I went o u t  t h e r e  t o  s e e  MEDINA t h a t  I expec ted  t o  r e l i e v e  
him, u n t i l  h e  came back t o  m e  w i th  t h i s  somewhat p l a u s i b l e  
exp lana t ion .  I had t h i s  i n  nly mind. 

Q But l e t  me p u t  ano the r  s i t u a t i o n  t o  you now. You 
had t h e  d e s c r i p t i o n  o f  many dead c i v i l i a n s ,  noncombatants, 
a l l  over  t h e  p l a c e ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q - MEDINA s a t i s f i e s  i n  your  mind one and p o s s i b l y
20 o r  some o t h e r  f i g u r e  . i n  t h a t  o r d e r  of magnitude. Did 
t h i s  s a t i s f y  your  c u r i o s i t y  o r  your  susp ic ion?  

A. No, sir.  T h a t ' s  why I was having MEDINA go back 
through t h a t  a r e a  s o  he could s e e  what i n  t h e  h e l l  h e  had 
k i l l e d  and make a more p o s i t i v e  count .  Again, you a r e  
r i g h t .  Many o f  t h e s e  bodies  would have been removed. I do 
n o t  b e l i e v e  they  would have removed 128 p l u s  t h e  20 c i v i l i a n s  
w i t h i n  t h e  l e n g t h  o f  t ime because t h e  o p e r a t i o n  was s t i l l  
going on i n  t h e  g e n e r a l  a r ea .  

10: I t h i n k  about  t h i s  t ime we had b e t t e r  c l a r i f y
t h i s  m a t t e r  o f  t h e  o r d e r  o f  C/1/20 t o  move back i n  t h e  a r e a  
o f  My L a i  ( 4 ) .  

MR WEST: A s  I r e c a l l ,  Colonel  HENDERSON, you f e e l  now t h i s  
occu r red  on t h e  1 8 t h  and t h a t  you gave Capta in  MEDINA o r d e r s  
t o  sweep h i s  company, C h a r l i e  Company, back t o  t h e  My L a i  ( 4 )  
hamlet  t o  make a body count?  

A. I f e e l  t h a t  I a l e r t e d  him t h a t  t h i s  w a s  going 
t o  be p l aced  on him t h e  minute I t a l k e d  t o  Colonel  BARKER. 
Y e s ,  s i r .  

Q Oh, I s e e .  Well,  t h e n ,  l e t ' s  f o l l ow t h a t  a l i t t l e  
f u r t h e r  a long .  Did you subsequent ly  t a l k  t o  Colonel  BARKER 
about  t h i s ?  
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I d i d ,  s ir .  

Q What happened? 

A. I informed Cclonel BARKER t h a t  I w a s  n o t  s a t i s -
f i e d .  That THOMPSON'S r e p o r t  t o  me was loud and c l e a r .  
I be l ieved he had seen some of t h e  t h i n g s  t h a t  he had re-
ported t o  me, and t h a t  MEDINA d i d  n o t  appear t o  know what i n  
t h e  h e l l  had occurred.  BARKER was q u i t e  s t r o n g l y  opposed t o  
moving t h e  comppny back through t h e r e .  I b e l i e v e  he t o l d  
me t h a t  he himself had s e t  down i n  t h e  v i c i n i t y  of My Lai  
( 4 )  and t h a t  he h a d n ' t  seen any of t h i s .  Also, he t o l d  me 
about t h e  e a r l y  e x t r a c t i o n  o r  planned e x t r a c t i o n  of C 
Company and t h a t  t h e r e  was inadequate  t ime.  I f  he d i d n ' t  
g e t  them back now, t h e  h e l i c o p t e r s  would be l o s t .  I t  was 
because of some t roop  movements i n  t h e  a r e a  t h a t  i f  he 
d i d n ' t  t a k e  them now, they wouldn ' t  g e t  them, and they  would 
have t o  walk ou t .  H e  was concerned about mines and booby 
t r a p s .  And t h i s  i s  an a r e a  you have t o  be concerned about 
mines and booby t r a p s  i n .  However, I refused  t o  accept  
h i s  argument and t o l d  h i m  I wanted t h a t  company t o  go 
back through t h e r e  and render  a r e p o r t  by t h e  type;  male, 
female, and c h i l d r e n ,  how they were k i l l e d ;  and inspected  
by an o f f i c e r .  While they were a t  it, they could look around 
i n  those  r i c e  paddies t o  see  i f  they could pick up any weapons. 

Q What d i d  Colonel BARKER do then? 

A. To t h e  b e s t  of my knowledge, Colonel BARKER 
i n s t r u c t e d  Captain MEDINA t h a t  he was t o  sweep back through 
My La i  ( 4 ) .  

Q .  Did t h i s  ever  occur? 

A. I t  d i d  no t .  I d o n ' t  r e c a l l  where I was, b u t  I 
was down i n  t h e  Duc Pho A 0  when I g o t  t h e  word t h a t  General 
KOSTER, w e l l ,  I g o t  t h e  word, it was re layed t o  me i n  my 
command and c o n t r o l  s h i p ,  t h a t  General KOSTER had counter-
manded my i n s t r u c t i o n s .  'l'hat was t h e  information I received.  

(1.  Colonel HENDERSON, l e t  me t ake  you through t h e  
p e r t i n e n t  testimony of t h r e e  wi tnesses  on t h i s  s e t  of f a c t s  
having t o  do wi th  t h e  o r d e r s  t o  Char l i e  Company t o  sweep 
back through My Lai  ( 4 )  Hamlet and make a body count.  A l l  t h r e e  
of t h e s e  wi tnesses  t e s t i f i e d  a s  t o  events  on t h e  af ternoon of 
March 1 6 ,  1968, it s t a r t s  around 11 o r  1 2  o ' c l o c k  noon. According 
t o  t h e  testimony of Major WATKE, M r .  THOMPSON and 
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one o r  two o t h e r  members of  h i s  company came t o  him and 
they were d i s t u r b e d  about what they f e l t  was needless  k i l l -  
i n g  of c i v i l i a n s  dur ing  t h e  morning i n  My Lai  ( 4 )  Hamlet. They 
t o l d  t h e i r  s t o r y  t o  Major WATKE. Major WATKE was asked: 

"Q. What time was i t ?  

"A. I placed it  some where around 11 o 'c lock  
o r  maybe a l i t t l e  l a t e r  i n  t h e  morning." 

A. This  was t h e  t i m e  of t h e  k i l l i n g ,  s i r ?  

Q- This was t h e  time t h a t  M r .  THOMPSON r epor ted  t h e  
i n c i d e n t  t o  Major WATKE, h i s  company commander. I '11 continue : 

"A. They had come back and they f e l t  t h e r e  was 
some ind i sc r imina te  shoot ing  i n  t h e  a rea .  There 
were people who had been wounded need less ly  out  
t h e r e .  They d i d n ' t  t h ink  it  was r i g h t .  They 
f e l t  compelled t o  t e l l  somebody and they d i d n ' t  
know who t o  go t o .  I was t h e i r  company commander, 
s o  they came and t o l d  me." 

Major WATKE l i s t e n e d  t o  t h i s  s t o r y  and as  he s a i d  l a t e r :  

"I contemplated t h i s  f o r  a while ,  I would 
say maybe 15 minutes o r  s o ,  wondering what t o  
do about it.. .My people brought it i n  t o  me, and 
I cannot r e so lve  t h e  problem t o  them, t o  t h e i r  
s a t i s f a c t i o n .  So I went t o  Colonel BARKER t o  
b r i n g  it t o  h i s  l e v e l .  I t  was h i s  t roops .  Of course ,  
I was concerned more t h a t  my people had e n t e r e d  
i n t o  hea ted  argument s o  t o  speak wi th  t h e  ground 
t roops .  This i s  an untenable s i t u a t i o n . "  

H e  t o l d  Colonel BARKER t h e  s t o r y  t h a t  M r .  THOMPSON t o l d  you 
and he  was asked when t h i s  was. He s a i d :  

"15 t o  30 minutes a f t e r  I had f i n i s h e d  my t a l k  
wi th  THOMPSON. 

"Q. That would be auout what time? 

"A. Almost noon, s i r . "  

H e  went on t o  s t a t e  t h a t  Colonel BARKER seemed q u i t e  con-
cerned about t h e  ma t t e r  and he was asked: 

"Q. Did you h e a r  him i s s u e  i n s t r u c t i o n s  subse- 
quent  t o  t h a t  t ime?" 
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Major WATKE s a i d :  

"A. He issued--as  I r e c a l l ,  Major CALHOUN was up 
and h e  c a l l e d  him and i n s t r u c t e d  Major CALHOUN t o ,  
i n  e f f e c t ,  look--have a check on t h e  ground,  and i f  
any th ing  abnormal was going on--what s p e c i f i c  o r d e r  
w a s  g iven ,  s i r ,  I d o n ' t  r e c a l l .  Then h e  l e f t  t o  
move t o  t h e  h e l i p a d  which w a s  some 2 minutes  
maybe from t h e  TOC, and I walked on back down t o  
my TOC. " 

~ u r i n g  Major CALHOUN's t e s t imony,  he  recounted t h e  e v e n t s  of  
t h e  a f t e rnoon  o f  t h e  16 th .  This  i nc luded  some tes t imony about 
o r d e r i n g  C h a r l i e  Company t o  go back through My L a i  ( 4 )  a r ea .  
I n  response t o  a  q u e s t i o n  Major CALHOUN s t a t e d :  

"A. La te  i n  t h e  a f t e rnoon ,  I would s a y  a t  1600 hours  
approximately ,  w e  r ece ived  a c a l l  from b r igade  
a s k i n g  us what were t h e  number of  c i v i l i a n s  h u r t  
and i f  p o s s i b l e  t o  t r y  t o  determine how they  were 
h u r t ,  how they  w e r e  k i l l e d  o r  wounded. So Colonel  
BARKER w a s  s i t t i n g  t h e r e  moni tor ing  t h e  o p e r a t i o n  
a t  t h e  r a d i o  a t  t h i s  t i m e .  He i n s t r u c t e d  me t o  
c o n t a c t  Captain  MEDINA, who a t  t h i s  t ime could 
c o n t a c t  from t h e  t a s k  f o r c e  h e a d q u a r t e r s ,  and ask him 
t o  count  t h e  number of c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  t o  
determine how they  were e i t h e r  k i l l e d  o r  wounded. 
Capta in  MEDINA t o l d  m e  a t  t h a t  t ime ,  t h a t  he  
was east of  t h e  v i l l a g e ,  o u t  o f  t h a t  p a r t i c u l a r  
area, t h a t  he  would have t o  r e t r a c e  h i s  s t e p s  
going back t o  t h e  v i l l a g e ,  t h a t  he  thought  
t h e r e  was somewhere between 20 and 30 k i l l e d ,  
he  f e l t ,  mostly by a r t i l l e r y ,  b u t  he  would 
have t o  form h i s  company up and r e t r a c k  and 
go back some d i s t a n c e  t o  t h e  v i l l a g e .  A t  
t h a t  t ime t h e  d i v i s i o n  commander must have been 
moni tor ing  the ,  conve r sa t ion  between myself and 
Capta in  MEDINA. H e  broke i n  and s a i d  he  d i d  
n o t  want t h e  company t o  r e t u r n  t o  t h e  v i l l a g e  
and t h a t  w a s  it. 

"Q. That  w a s  sometime i n  t h e  nei-ghborhood of  l a t e  
i n  t h e  a f te rnoon .  

"A. The b e s t  I can remember, sometime a f t e r  
1500 a t  l e a s t . "  

On t h a t  same p o i n t ,  du r ing  Capta in  MEDINA'  s tes t imony , he 
went o v e r  t h i s  tw ice .  This  i s  on t h e  a f t e rnoon  o f  16 March 
1968. And h e  was asked a q u e s t i o n :  
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"Q. Were any of t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  r e p o r t e d  
as c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ?  

"A. Not a t  t h e  t i m e ,  no,  s ir .  I d i d  n o t  r e p o r t  
them as c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ,  b u t  I d i d  l a t e r  on. 
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"Q. Do you r e c a l l  when you d id?  

"A. We had married-up with Bravo Company i n  t h e  
n i g h t  defens ive  p o s i t i o n .  I guess it was somewhere 
between t o  1530 and 1600 hours.  

. -	 "Q. Do you remember t h e  noncombatant count? The 
count of noncombatant c a s u a l t i e s  you 
repor ted?  

"A. Major CALHOUN wanted t o  know how many c i v i l i a n s  
had been k i l l e d .  I t o l d  him I d id  no t  know exac t ly .  
He s a i d :  ' I  want you t o  move back i n t o  t h e  v i l l a g e  
and g e t  a count.  I want t o  know how many males, 
women, and c h i l d r e n  a r e  dead i n  t h a t  v i l l a g e . ' "  

Then he s t a t e d  s u b s t a n t i a l l y  what was s a i d  i n  t h e  o t h e r  testimony 
about t h e  problems of going back, r e t r a c i n g  t h e i r  s t e p s .  

"Q. What time d i d  he  d i r e c t  you t o  r e t u r n  t o  t h e  
v i l l a g e ?  

"A. Again, I would es t ima te  t h e  time t o  be  1530 
hours t o  1 6 0 0  hours ,  somewhere between t h a t  t i m e .  
I ' m  no t  d e f i n i t e  on t h e  t ime. I b e l i e v e  t h e  
c a l l  s ign  was Sabre 6.  I t  was t h e  d i v i s i o n  com-
mander. He was somewhere i n  h i s  h e l i c o p t e r .  H e  
broke i n  on t h e  r a d i o  and s a i d :  'Negat ive,  d o n ' t  send 
them back through t h a t  mess. There i s  no need f o r  
them t o  go look a t  t h a t  mess, '  o r  words t o  t h a t  e f f e c t .  

"Q. A t  t h a t  p o i n t  of  time you had ev iden t ly  resumed 
t h e  opera t ion  moving toward t h e  l inkup wi th  B/4/3? 

"A. Y e s , . s i r .  That had a l ready been completed. W e  
had a l r eady  married-up with B/4/3." 

Q. The testimony of those  t h r e e  wi tnesses  w a s  on t h e  
af te rnoon of 16 March 1968. Does t h i s  he lp  your r e c o l l e c t i o n ,  
Colonel HENDERSON? 

A. I know I was damn concerned when I go t  t h e  
r e p o r t  of t h e  number of c i v i l i a n s  t h a t  was repor ted  t o  me 
who had been k i l l e d .  And I wanted t o  know how they had 
been k i l l e d .  But I s t i l l  f e e l  t h a t  I ordered them back 
through t h e r e  a f t e r  I g o t  t h e  r e p o r t  from Warrant O f f i c e r  
THOMPSON. I was always unhappy when c i v i l i a n s  were k i l l e d ,  
b u t  I t h i n k  I ordered them back a f t e r  I had t a l k e d  with 
THOMPSON. 
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Q 9 W e l l ,  i f  I might s a y ,  t h i s  t es t imony does 
i n d i c a t e  a c h a i n  o f  e v e n t s ,  o f  cou r se ,  beg inn ing  wi th  
THOMPSON'S r e p o r t  t o  Major WATKE. H e  g e t s  i n  touch wi th  
BARKER. Whether o r  n o t  he  g o t  i n  touch w i t h  you, o u r  tes t i -
mony i s  n o t  t o o  c l e a r  on t h a t .  Colonel  BARKER c a l l e d  Major 
CALHOUN, he  c a l l e d  MEDINA, Sabre  6 ,  General  KOSTER, c u t  i n  
and p u t  an end t o  it. You can s e e  why w e  a r e  concerned 
about t h e  d i sc repancy  and want you t o  go i n t o  t h i s .  

10: Before  you go on ,  l e t  m e  c i t e  one o t h e r  t h i n g  
t h a t  i s  e v i d e n t  i n  t h e r e  and maybe t h i s  might h e l p  you j u s t  
a b i t .  I f  you r e c a l l  Major WATKE, what h e  had i n d i c a t e d ,  
t e l l i n g  Colonel  BARKER o f  t h e  THOMPSON i n c i d e n t  a long  about  
noontime on t h e  1 6 t h ?  

A .  Y e s ,  sir. 

Q You, ear l ier  t h a n  t h i s ,  had gone down t o  s e e  t hen  
Colonel  TOAN, d i v i s i o n  commander o f  t h e  2d Div i s ion?  

A. Y e s ,  sir.  11 o ' c l o c k  on t h e  16 th .  

Q According t o  your  t es t imony,  you l a t e r  came back 
and you l a t e r  t a l k e d  t o  Colonel  BARKER i n  t h e  a f t e r n o o n .  
Could h e  have,  a t  t h a t  t i m e ,  informed you of  h i s  d i s c u s s i o n  
wi th  Warrant O f f i c e r  THOMPSON o r  w i t h  Major WATKE? 

A. H e  d i d  n o t ,  no,  sir.  This  h i t  me c o l d ,  t h e  way 
I f e e l  r i g h t  now, when I t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON, 
and t h a t ' s  why I t h i n k  I t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
be fo re  I t a l k e d  t o  General  YOUNG. I know t h a t  was t h e  f i r s t  
t i m e  t h a t  I had hea rd  about  any l a r g e  number o f  c i v i l i a n s  
p o s s i b l y  k i l l e d  i n  t h a t  a r e a ,  excep t  t h a t  20 w a s  a l s o  l a r g e ,  
sir. And it may be  t h a t  when he  gave me t h e  r e p o r t  of  20 t h a t  
I t o l d  him t o  sweep back through t h e r e .  But t h i s  i s  n o t  t h e  
day t h a t  General  KOSTER countermanded my i n s t r u c t i o n s .  I t  
may be t h a t  Colonel  BARKER--I'm gues s ing  now, I j u s t  d o n ' t  
know. 

Q W e l l ,  t h e  f a c t  o f  t h e  m a t t e r  remains ,  t h a t  t hey  
d i d  n o t  r e t u r n  through My L a i  ( 4 )  ? 

A. Tha t  i s  c o r r e c t ,  s i r .  
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Q = On t h e  1 6 t h ,  on t h e  18th ,  o r  any t i m e  i n  t h a t  
immediate per iod ,  i s  t h a t  c o r r e c t ?  

A. That i s  c o r r e c t ,  sir.  

Q Before we proceed beyond t h i s  p o i n t ,  does anybody
have any ques t ions  they would l i k e  t o  address t o  Colonel 
HENDERSON? 

MR WALSH: You t e s t i f i e d  e a r l i e r ,  Colonel, t h a t  when you 
repor ted  t o  General KOSTER on t h e  evening of t h e  16 th ,  
t h e  number of dead c i v i l i a n s  w a s  n o t  s i x  o r  e i g h t  t h a t  had 
been i n d i c a t e d  i n  t h e  morning, b.ut was 20? 

Yes, s ir .  

I t h i n k  you s a i d  General KOSTER was very concerned? 

Y e s ,  sir. 

Did he g ive  you any i n s t r u c t i o n s  about t h a t ?  

A. Well, he  asked me how they had been k i l l e d  and 
I t o l d  him t h a t  I had asked Colonel BARKER t o  g ive  m e  a re-
p o r t .  And I r e c a l l  g e t t i n g  t h e  te lephone c a l l  from Colonel 
BARKER t h a t  evening updating t h e  s i x  o r  e i g h t  t h a t  I had 
known about t h a t  had been k i l l e d  t o  20. And I immediately 
c a l l e d  General KOSTER. I ' m  p o s i t i v e  t h i s  was a f t e r  dark ,  
and t h a t  i s  why I would not  have ordered C Company t o  sweep 
back through t h a t  area on t h e  16th .  I t  was a l ready i n  t h e  
evening when I rece ived  t h e  confirmation from Colonel BARKER 
of t h e  20 dead. When I c a l l e d  General KOSTER, he t o o  was 
concerned, and he wanted a breakdown on how t h e s e  ind iv idua l s  
were k i l l e d .  He wanted t o  know f i r s t  of a l l  male, female 
and ch i ld ren .  He wanted t o  know whether they were k i l l e d  
by a r t i l l e r y ,  gunships,  o r  small  a r m s  f i r e :  how they  
were k i l l e d .  A f t e r  I t a l k e d  t o  General KOSTER, I c a l l e d  
Colonel BARKER t o  l e t  him know of General KOSTER1s personal  
i n t e r e s t  i n  t h i s  t h i n g ,  

Q. And you subsequent ly g o t  t h a t  breakdown from 
Colonel BARKER? 
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A. I did .  

Q m  Of t h e  20 c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q- On a 3-by-5 card? 

A. That  i s  cor rec t .  

Q. When you t a lked  t o  General KOSTER t h a t  evening, 
do you r e c a l l  any conversat ion o r  anything General KOSTER 
may have s a i d  about s topping t h e  movement of C/1/20 back 
i n t o  My Lai ( 4 ) ? 

A. No, sir.  There had been no i n s t r u c t i o n s  given 
up t o  t h i s  t i m e .  

Q *  That i s  i n  your r e c o l l e c t i o n  a t  t h i s  moment? 

A. Y e s ,  sir. 

Q. Other wi tnesses  have t e s t i f i e d  somewhat a t  
var iance wi th  t h a t ,  b u t  t o  your mind, a t  t h i s  moment when 
you gave him t h a t  body count of 20 c i v i l i a n s  k i l l e d ,  he d i d  
no t  r a i s e  t h e  s u b j e c t  of having i n d i c a t e d  t h a t  he d i d  no t  
want t h a t  company t o  sweep back through t h e r e  a t  t h a t  time 
of t h e  af ternoon? 

A. That i s  c o r r e c t ,  sir.  He d i d  no t .  

Q. O r  i n t o  t h a t  "mess" a s  it has been descr ibed? 

A. He d i d ' n o t ,  sir. 

Q - On t h e  18 th ,  a f t e r  you had t a l k e d  t o  Captain 
MEDINA i n  t h e  a r e a ,  what was your next  a c t i o n  with r e s p e c t  
t o  looking i n t o  t h e  s i t u a t i o n ?  

A. A f t e r  I t a l k e d  t o  Captain MEDINA, I again t a l k e d  
t o  Colonel BARKER. And I was under t h e  impression t h a t  I 
had t a l k e d  t o  Captain MICHLES and I now do n o t  b e l i e v e  t h a t  I 
t a l k e d  t o  Captain MICHLES a t  t h a t  l a a g e r  area.  I d o n ' t  r e c a l l  
when I t a l k e d  t o  Captain MICHLES. 
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Q I f  I could draw a l i t t l e  p i c t u r e  of t h e  s i t u a t i o n  
t h e r e  a s  provided by o t h e r  people,  maybe t h i s  w i l l  r e f r e s h  
your memory a l i t t l e .  

A. Yes, sir.  

Q This  i s  n o t  saying t h i s  i s  e x a c t l y  t h e  way it 
was, b u t  i t  was a t y p i c a l  t a c t i c a l  s i t u a t i o n  ou t  i n  a compara-
t i v e l y  open a r e a  wi th  some broken wa l l s  and s o  on around, 
bu t  s t i l l  good f i e l d s  of f i r e ,  t o  t h e  p o i n t  where people 
weren ' t  s tanding  up and looking around and t a l k i n g ,  bu t  
r a t h e r  than t h a t  more o r  l e s s  l y i n g  on t h e  ground o r  seeking 
t h e  p r o t e c t i o n  of a mound i n  o rde r  no t  t o  be caught by any 
enemy s n i p e r  f i r e .  Various s c a t t e r e d  l o c a l  p r o t e c t i o n  was 
provided by t h e  command and c o n t r o l  detachment because t h e  
o t h e r  p la toons  a t  t h a t  time were s t i l l  i n  t h e  process  of 
t h e i r  maneuver and sweep.. You and MEDINA and t h e  o t h e r  
ind iv idua l s  were hunched down and t a l k i n g  s o  t h a t  t h e  o t h e r  
i n d i v i d u a l s  do n o t  have a t o t a l  r e c o l l e c t i o n  of what t r ans -
p i r e d  between yourse l f  and MEDINA, with t h e  except ion  of 
c e r t a i n  p o i n t s  which might have been overheard. Is t h a t  a 
f a i r l y  accurate--

A. ( In te rpos ing)  That i s  c o r r e c t ,  s i r ,  because I 
r e c a l l  now t h e  minute we jumped o u t  of t h e  h e l i c o p t e r ,  it 
went a i rborne  s o  a s  n o t  t o  draw f i r e  i n  t h e r e .  Captain 
MEDINA had run up and s a l u t e d  and I s a i d  l e t ' s  g e t  t h e  h e l l  
ou t .  We headed f o r  a d ike  keeping low t o  t h e  ground, and 
we k n e l t  when we g o t  over  t h e r e .  

Q So t h a t  was t h e  genera l  environment? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q I ' m  n o t  saying t h a t ' s  what happened, but it lends 
a portrayal--

A. ( In te rpos ing)  I can almost p i c t u r e  t h e  
l i t t l e  a r e a  o r  t h e  s p o t  where we t a lked .  I do r e c a l l  
t h e r e  was j u s t  such an area .  

Q So a t  t h i s  p a r t i c u l a r  t ime,  a s  f a r  a s  you a r e  
concerned, Captain MICHLES and h i s  u n i t  was no t  i n  t h e  
immediate proximity? 

A .  That i s  c o r r e c t .  I d i d  n o t  t a l k  t o  them toge the r  
as I was th ink ing  before .  You're r i g h t .  I do- n o t  
b e l i e v e  I d i d  anything f u r t h e r  up t h e r e  except  t o  n o t i f y  
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colonel  BARKER t o  have C Company sweep through,  and I am 
p o s i t i v e  t h a t  it was a t  t h a t  t ime r i g h t  a f t e r  I had t a l k e d  
t o  Captain MEDINA t h a t  I i s sued  those  i n s t r u c t i o n s .  

Q- How d i d  you i s s u e  them? 

A .  I th ink  I went back t o  F i r e  Support Base Dot t i e  
and t o l d  BARKER what I wanted, t o l d  Lieutenant  Colonel BARKER 
what I wanted. And I ' m  p o s i t i v e  a l s o  t h a t  I r e l a t e d  t o  Captain 
MEDINA while  I was on t h e  ground t h a t  t h i s  requirement would 
be forthcoming. I do no t  be l i eve  t h a t  Captain MEDINA r a i s e d  
any i s s u e  about it o r  s t a t e d  t h a t  h i s  t roops  were too  f a r  
away o r  anything e l s e .  There was no problem t h e r e .  Colonel 
BARKER d id  r a i s e  s e v e r a l  i s s u e s  with me concerning 
t h e i r  scheduled e x t r a c t i o n ,  and t h e  f a c t  t h a t  i f  they d i d n ' t  
use t h e  s h i p s  today they would n o t  be a b l e  t o  g e t  them 
tomorrow because of c e r t a i n  t r o o p s ,  and a l s o  t h e  mines 
and booby t r a p  problems. I w a s  p o s i t i v e  t h a t  I wanted t h i s  
done and I wanted it done proper ly ,  a sweep back through 
t h e  area .  And t o  t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  a t  t h a t  
time I went back down t o  Duc Pho. A t  t h e  s t a f f  meeting t h a t  
n igh t  I remember ca l l ing-- I  be l i eve  I c a l l e d  Major G I B S O N  
a s ide  a f t e r  t h e  s t a f f  meeting. I do n o t  b e l i e v e  I made 
any mention of t h i s  i n c i d e n t  a t  t h e  s t a f f  meeting. I ' m  c e r t a i n  
t h a t  I d i d  n o t ,  except  I may have made it c l e a r  t o  two o r  
th ree  i n d i v i d u a l s .  But I d id  ask Major G I B S O N  t o  g e t  h i s  
people of t h e  174th Aviation Company, who had p a r t i c i p a t e d  
i n  the  a s s a u l t  on the  16 th ,  h i s  p i l o t s ,  and query them 
concerning whether they had seen o r  p a r t i c i p a t e d  i n  any of 
t h i s  wild shoot ing  o r  ind i sc r imina te  k i l l i n g  of  c i v i l i a n s .  

(LTC PATTERSON depar ts  t h e  hea r ing  room.) 

Q Colonel HENDERSON, even though you had i s sued  
these  i n s t r u c t i o n s  t o  C/1/20 t o  r e t u r n  t o  My Lai ( 4 )  f o r  
one reason o r  another  whether it was because a t  t h a t  t ime 
t h e  o rde r  w a s  countermanded o r  whether t h i s  a c t i o n  had 
taken p lace  on t h e  16 th ,  t h e  f a c t  s t i l l  remains t h a t  C/1 /20  
d id  no t  r e t u r n  t o  My Lai ( 4 ) .  Is t h a t  c o r r e c t ?  

A. That i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q The s t o r y  we have from Captain MEDINA, i s  t h a t  
subsequent t o  your depar ture  and s t a r t i n g  sometime i n  t h e  
neighborhood of 1400 t o  1500, nor th  of t h e  Diem Diem 
River,  t h e  f i r s t  l i f t  was t o  come i n  t o  pick up h i s  t roops  
t o  r e t u r n  them t o  LZ Dot t ie .  Do you r e c a l l  t h e  s i t u a t i o n ?  
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A. I w a s  under t h e  impress ion t h a t  he w a s  be ing  
l i f t e d  o u t  of t h e  l o c a t i o n  where I m e t  him, s ir .  I d i d  
meet him n e a r  My L a i  (1). 
Q • And a l though  t h i s  i s  h i s  s t o r y ,  it would be 
i r r e l e v a n t  i n  my view where t h e y  picked him up. 

A. IY e s ,  sir. I 
i , , I $  

1 

Q But t h e  ti$e*bould  r e l e v a n t .  A s  I would 
r e c a l l  your s to ry , and ' ; you r  when t h e  f i r s t  u n i t  
a r r i v e d  back a t  t h e  L Z ,  you met them? 

A. Y e s ,  s ir .  

Right?  

A. That  is  c o r r e c t ,  sir. 

Q What t i m e  w a s  t h a t ?  

A. I would s u s p e c t  t h a t  t h i s  was around 1600 hours  
i n  t h e  evening.  

Q Would you r e p e a t  aga in  what t r a n s p i r e d  a t  t h a t  
t i m e ?  

A. When I a r r i v e d  a t  F i r e  Support  Base D o t t i e ?  

Q Y e s ,  and what a c t i o n  you went through w i t h  t h e s e  
t r o o p s .  Organizing t h i s  day as w e  go through i t ,  you 've  
t a l k e d  t o  a group of  s e n i o r  o f f , i c e r s  t o g e t h e r ,  i n  which 
some very s e r i o u s  a l l e g a t i o n s  had been made, and a t  
l e a s t ,  accord ing  t o  t e s t i m o n y I Jgou had been d i r e c t e d  t o  i n v e s t -
i g a t e  t h e  s i t u a t i o n .  You had a l s o ,  a t  leas t ,  t a l k e d  t o  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON. You had a l s o  gone o u t  i n t o  t h e  f i e l d  and 
you had t a l k e d  t o  Capta in  MEDINA and you had i n d i c a t e d  pre-
v i o u s l y  t h a t  you had p e r s o n a l  s u s p i c i o n s ?  

A.  Y e s ,  s ir .  

Q And now w e  a r e  g e t t i n g  t o  t h e s e  t r o o p s  back on 
t h e  ground? 

A. Y e s ,  s ir .  
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Q What d i d  you do? 

A. A s  I a r r i v e d  up t h e r e ,  o r  s h o r t l y  a f t e r  I a r r i v e d ,  
I t h i n k  I was en  r o u t e  t o  t h e  TOC, walking t o  t h e  t a s k  f o r c e  
TOC, when I no ted  t h a t  one CH-47, I b e l i e v e ,  and m e  o r  two 
Hueys were l and ing  up a t  t h e  r e f u e l  pad. I observed a  r e -
l a t i v e l y  l a r g e  number of t r o o p s  coming o f f .  I do n o t  b e l i e v e  
I had g o t t e n  down t o  t h e  TOC and d i scove red  t h e  e x t r a c t i o n  
had a c t u a l l y  s t a r t e d  t a k i n g  p l a c e .  I grabbed,  I b e l i e v e  
it was, an NCO, t h e  l e a d  man t o  head down towards 
t h e i r  p o s i t i o n .  I asked him what u n i t  t h i s  was, he t o l d  m e  
it was C Company. I s a i d ,  " J u s t  ho ld  up t h e  men h e r e  a 
minute ,  i f  you w i l l ,  s e r g e a n t .  I want t o  t a l k  t o  your people ."  
He h e l d  them a l l  up t h e r e ,  u n t i l  t h e  h e l i c o p t e r s  were a i r -
borne aga in  and t h e y  could  h e a r  m e .  I t o l d  them t h a t  I had 
had r e p o r t s  t h a t  t hey  had done a damn f i n e  job ,  and I was proud 
of them. I c e r t a i n l y  a p p r e c i a t e d  t h e  d i f f i c u l t  job t h a t  t h e  
infantrymen had,  b u t  t h a t  I had an u n s u b s t a n t i a t e d  r e p o r t  
t h a t  t h e r e  had p o s s i b l y  been some i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  
of c i v i l i a n s  du r ing  t h e i r  o p e r a t i o n  on t h e  16 th .  I t o l d  
them t h a t  i f  t h i s  were t r u e ,  it would c e r t a i n l y  t a k e  
away much of t h e  c r e d i t  t h a t  t hey  deserved  f o r  t h i s  job t h a t  
they  had done. I asked them i n  a group,  i f  any of them had 
observed any i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  of c i v i l i a n s  and I 
d i d n ' t  use t h e  word My L a i .  I had never  hea rd  of t h e  name 
My La i  a l though  I recognized it on t h e  map, b u t  I had n o t  
p a i d  a t t e n t i o n  t o  t h a t  p a r t i c u l a r  name a t  t h a t  t i m e .  I 
looked through t h e  group of t h e s e  30 o r  4 0  s o l d i e r s  and I 
g o t  no r e a c t i o n .  I t  w a s n ' t  j u s t  a d u l l  l ook ,  t h e r e  w a s  j u s t  
nobody a p p a r e n t l y  going t o  speak up whether  t hey  had o r  
whether t h e y  h a d n ' t .  I then  p o i n t e d  s p e c i f i c a l l y  t o  two 
o r  t h r e e  o r  f o u r  i n d i v i d u a l s  i n  t h e  group and asked ,  
"You, young man, d i d  you s e e  any k i l l i n g  of  c i v i l i a n s ,  
o r  d i d  you g e t  any r e p o r t s ,  o r  d i d  you h e a r  anyth ing  
about i t ? "  And I g o t  back a  l oud ,  "No, s i r . "  And 
I p o i n t e d  t o  a n o t h e r  man and t h e r e  w a s  something of  a s t i r  
i n  t h e  group.  T h e i r  heads w e r e  a l i t t l e  h i g h e r .  They w e r e  
looking  a t  me, t h e y  had been looking  a t  me, and I po in t ed  
o u t  t h r e e  o r  f o u r  of t h e s e  i n d i v i d u a l s ,  I asked them a s p e c i f i c  
quest ion. ,  "Did you p a r t i c i p a t e  i n ,  d i d  you obse rve ,  o r  
d i d  you h e a r  o f  any r e p o r t s  of c i v i l i a n s  be ing  k i l l e d  a t  
t h i s  o p e r a t i o n ? "  I t o l d  them w e  had a r e p o r t  t h a t  20 had 
been k i l l e d  by a r t i l l e r y  and g u n f i r e ,  b u t  t h a t  I w a s  speaking 
above and beyond t h a t  and t o  each  of t h e  q u e s t i o n s ,  I g o t  
a "No, s i r . "  I know t h a t  I p e r s o n a l l y  f e l t  a h e l l  of a 
l o t  b e t t e r  a f t e r  t a l k i n g  t o  t h e s e  men, t h a t  maybe something 
d i d n ' t  happen. Maybe Warrant O f f i c e r  THOMPSON j u s t  
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d i d n ' t  see  what he thought he saw. And I stood there--I  
a l s o  found o u t ,  a t  t h e  beginning of t h i s ,  t h a t  t h e s e  men 
were from t h e  1st and 2nd Platoons of Company C and t h e r e  
was one man, I b e l i e v e ,  from t h e  headquarters  element. I 
s o r t  of asked them t o  hold up t h e i r  hands, o r  maybe t h e  
se rgean t  d i d  it f o r  me. I f o r g e t  how I found t h a t  o u t ,  
b u t  I found t h a t  o u t  while I was t h e r e .  And I g o t  no 
r e a c t i o n .  Then I t o l d  t h e  se rgean t  t o  go ahead and t ake  
charge. He c a l l e d  them t o  a t t e n t i o n  and gave me a sa-
l u t e  and dismissed them, and they  moved back down t h e  hill 
and I s tood t h e r e  and watched them pass  by me. No ind i -
v idua l  s o l d i e r  made any e f f o r t  t o  speak t o  me. I made 
myself a v a i l a b l e .  I then  went down t o  t h e  TOC and t a l k e d  
t o  whoever--and I j u s t  assumed it was Major CALHOUN--to 
inform me why t h e  o r d e r  t o  sweep t h e  company--to f i l l  me 
i n  again why t h e  o rde r  t o  sweep C Company back through 
t h e r e  had been countermanded by General KOSTER. He gave 
me t h e  r e p o r t ,  I b e l i e v e ,  t h a t  General KOSTER was f l y i n g  overhead 
and asked f o r  t h e  SITREP, and Colonel BARKER informed him 
t h a t  I had j u s t  ordered  t h e  company t o  move back through 
t h e  opera t iona l  a r e a  t o  update t h e  body count o r  some-
t h i n g  of t h i s  na tu re .  He d i d  n o t  l i k e  t o  s u b j e c t  
t h e  troops--I g o t  t h e  word t h a t  General KOSTER s t a t e d  he 
d i d  n o t  want t o  s u b j e c t  t h e  t roops  t o  the  mines and 
booby t r a p s  i n  t h a t  a rea .  Since t h e  sh ips  were a v a i l a b l e ,  
he would over ru le  my o rde r ,  b u t  had d i r e c t e d  Colonel BARKER 
t o  n o t i f y  me immediately of t h i s .  

Q. When General YOUNG t a l k e d  t o  you i n  t h e  morning, 
d i d  he inform you whe the r -o r  n o t  General KOSTER was aware 
of t h i s  s i t u a t i o n .  I ' m  t a l k i n g  about t h e  morning of t h e  
18th  now, concerning an i n c i d e n t  t h a t  took p lace  on t h e  
16 th ,  and General YOUNG himself had been well-informed? 

A.  No, s i r ,  and I d i d  n o t  know--I do n o t  b e l i e v e  
t h a t  I knew t h a t  General YOUNG had known about it before  
t h a t  morning. 

Q- You knew on t h a t  morning t h a t  he knew? 

A. That  he knew t h a t  morning, yes ,  sir. NO, s i r  
I d id  no t  know whether General KOSTER d i d  o r  d i d  n o t  know 
t h e  reason. 

Q I ' m  n o t  going t o  say whether t h i s  i s  a l o g i c a l  
assumption bu t  recognizing t h e  way a s s i s t a n t  d i v i s i o n  commanders 
and d i v i s i o n  commanders and t h e  way people func t ion ,  it does 
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seem somewhat n a t u r a l  t h a t  i f  General  YOUNG had known 
what w a s  t o l d  t o  you on t h e  morning o f  t h e  1 8 t h ,  and i f  he 
had known it on t h e  16 th  o r  t h e  day of t h e  1 7 t h ,  t h e  n i g h t  
o f  t h e  1 7 t h ,  even t h e  morning o f  t h e  1 8 t h ,  t h a t  t h e  d i v i s i o n  
commander would have been informed? 

A. Y e s ,  sir.  

Q- And d i d  t h i s  thought  come t o  your  mind, "Why, i f  
he knew t h a t ,  why d i d  he  on t h e  1 8 t h ,  " now, mind you, "Why 
d i d  he  countermand your  o r d e r  t o  g e t  back i n  t h e r e  t o  check 
t h i s  a t r o c i t y  o u t ? "  

A. I p e r s o n a l l y  thought  h e  d i d  know t h i s  when I 
r ece ived  t h e  i n s t r u c t i o n s  t h a t  h e  had countermanded my 
o rde r .  I d o n ' t  know what l e d  me t o  b e l i e v e  t h i s ,  b u t  I 
c e r t a i n l y  had it i n  my mind t h a t  he  had and I w a s  t r y i n g  
t o  v e r i f y  t h a t  h e  had a c t u a l l y  given t h e  o r d e r .  I d i d  n o t  
q u e s t i o n  n o r  d i d  I c a l l  him t h a t  n i g h t ,  a l though I d i d  t a l k  
t o  General  YOUiJG t h e  n e x t  day a s  t o  why t h i s  o r d e r  had been 
countermanded. And I t a l k e d  t o  General  KOSTER on t h e  20th 
as t o  why t h e  o r d e r  had been countermanded, when I made my 
o r a l  r e p o r t  t o  him. 

Q. What reasons  had t h e y  g iven ,  r ecogn iz ing  t h e  
magnitude of  t h e  r e p o r t  which had come from t h e  a v i a t i o n  
people?  

A. General  YOUNG gave m e  t h e  reason .  I t  w a s  t h a t  
Colonel  BARKER had been t h e  one t h a t  sugges ted  t h a t  h e  
d i d  n o t  want t o  s u b j e c t  t h e  t r o o p s  t o  hav ing  t o  go back 
through t h e s e  heavily-mined o r  u s u a l l y  heavily-mined and 
booby-trapped a r e a ,  and then  have t o  walk them o u t  a f t e r -  
wards s i n c e  t h e  a i r c r a f t  would n o t  be  a v a i l a b l e  and t h a t ' h e  
w a s  unable  t o  g e t  h o l d  o f  me t o  g e t  my approva l ,  t h a t  
General  KOSTER s a i d ,  " A l l  r i g h t .  I w i l l  g i v e  t h e  approva l ,  
then .  However, you a r e  t o  n o t i f y  Colone l  HENDERSON 
immediately. " 

9- W e l l ,  even though I might a c c e p t  t h i s  p a r t i -  
c u l a r  t h i n g ,  you a r e  s t i l l  f aced  w i t h  a very  s e r i o u s  
a l l e g a t i o n ,  i s  t h a t  n o t  c o r r e c t ?  

A. Tha t  i s  c o r r e c t ,  sir.  

Q. Would it n o t  appear  t h a t  some way o r  a n o t h e r ,  
j u s t  f o r  t h e  p r o t e c t i o n  o f  t h e  d i v i s i o n  i t s e l f ,  t h a t  even 
though you had t o  i n i t i a t e  a complete ly  new o p e r a t i o n  t o  
go back i n t o  t h e  a r e a  t o  a s c e r t a i n  t h i s ?  

A. y e s ,  sir. 
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Q .  W a s  t h i s  e v e r  cons idered?  

A. I t  was n o t ,  s i r .  

Q - When you t a l k e d  t o  t h e s e  men a s  t h e y  came o f f  
t h e  h e l i c o p t e r ,  what d i d  you r e a l l y  expec t  t o  g e t  from 
them? 

A. I d i d  n o t  go up t h e r e  wi th  t h e  i d e a  of r e a l l y  
t a l k i n g  t o  t h e s e  t r o o p s .  I went up t h e r e  t o  f i n d  o u t  why 
my o r d e r s  were countermanded--what reason  f o r  it. The 
occas ion  of t h e  men j u s t  g e t t i n g  o f f  t h e  h e l i c o p t e r ,  the.y 
d i d n ' t  know me as t h e i r  b r igade  commander, s i n c e  I 
had jus.t assumed command a day o r  two be fo re  t h a t .  I 
wanted them t o  s e e  m e .  I wanted t o  s e e  them. I f e l t  t h a t  
i n  l i g h t  of n o t  be ing  a b l e  t o  sweep,them back through 
t h i s  a r e a ,  maybe I could  g e t  something o u t  of them. I 
r e a l i z e d  it was j u s t  a f e a t h e r  i n  t h e  wind, b u t  it w a s  
my hope t h a t  i f  something had gone wrong, t h a t  one o f  
them o r  groups of  them would have spoken up and t o l d  
m e  what it w a s .  

Q- Did it e v e r  occu r  t o  you t h a t ,  p s y c h o l o g i c a l l y ,  
t h i s  w a s  a ve ry  poor t ime and ve ry  poor c i rcumstance t o  
be ask ing  i n d i v i d u a l s  i f  t hey  committed a t r o c i t i e s ?  

A. I r e a l l y  d i d n ' t  s t o p  and t h i n k  of it. I have 
thought  of it s i n c e  and I a g r e e ,  p sycho log ica l ly  it would 
have been a bad t i m e .  And I wouldn ' t  expec t  a man t o  
s t a n d  up and say ,  "Yes, I k i l l e d  a bunch of people ."  

Q - Not on ly  because of  h imse l f ,  b u t  because o f  
t h e  u n i t  psychology. H e  as p a r t o f  t h e  u n i t .  I f  he  was 
wi th  t h e  1st P la toon ,  he would be  t e l l i n g  on t h e  '1st 
Platoon.  Would you r e a l l y  expec t  under t h o s e  circum- 
s t a n c e s  t o  g e t  any th ing  o u t  of them? 

A. I r e a l l y  d i d n ' t  expec t  any th ing ,  I d o n ' t  
t h i n k ,  i n  words. But I expec ted ,  i f  any th ing ,  i n  a c t i o n s .  
I watched t h e s e  men s p e c i f i c a l l y  f o r  any a c t i o n s  o r  
r e a c t i o n s  t h a t  I could  g e t  from them and, General ,  I 
swear when I t a l k e d  t o  t h o s e  men I d i d  n o t  b e l i e v e  a t  
t h a t  t i m e ,  and I s t i l l  d o n ' t  b e l i e v e ,  t h a t  t h o s e  men 
were s o l d i e r s  who had j u s t  come o u t  of t h a t  a r e a  a f t e r  
k i l l i n g  a bunch of women and c h i l d r e n .  T h e i r  heads  were 
he ld  high and t h e r e  w a s n ' t  any " d o g t a i l "  look about  them. 
I know I passed  on t o  General  YOUNG t h i s  r e a c t i o n  t h a t  I 
had g o t t e n  o u t  o f  t h e s e  men. I d o n ' t  mean t h e y  w e r e  
whooping and h o l l e r i n g ;  t h e y  were t i r e d .  They probably 
h a d n ' t  had any s l e e p  w i t h i n  t h e  p a s t  2 o r  3 days.  They 
were ho ld ing  t h e i r  heads  high.  There wasn ' t  a man who 
was t r y i n g  t o  h i d e  o r  f a i l i n g  t o  meet my eyes .  
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Q* T h i s  may w e l l  have been your  i n t e r p r e t a t i o n .  
It i s  a l s o  conce ivab le  t h e r e  may have been t h e  v a s t  bulk 
of 2d P l a toon  t h e r e ,  w i th  a s c a t t e r i n g  of t h e  1st P la toon  
and w i t h  some 3d P la toon .  And you may have,  i n  f a c t ,  a s  I 
would have seen  t h e  s i t u a t i o n ,  n o t  been a d d r e s s i n g  t h e  
r i g h t  aud ience ,  perhaps .  

A. Th i s  i s  p o s s i b l e ,  s i r ,  because I d i d n ' t  know 
r e a l l y  which audience of t h e  company had been involved .  
I t  could have been t h e  3d P la toon .  I d i d n ' t  know t h i s .  
I d i d n ' t  know r e a l l y  t h e  o r d e r  of 1, 2,  3 ,  and t h e  head- 
q u a r t e r s  e lement .  But I d i d  ask them s p e c i f i c a l l y  what 
p l a toons  t h e y  were from o r  I g o t  t h e  r e p o r t  t h e y  were a  
mixture  from t h e  1st and 2d, p l u s  one o r  two men from 
t h e  headqua r t e r s .  I then  v e r i f i e d  what t h e  o r d e r  o f  
t h e  a s s a u l t  was and accep ted  t h a t  I had t a l k e d  t o  some 
of t h e  r i g h t  people .  

Q. Did you e v e r  make any e f f o r t  t o  g e t  t h e  
p l a toon  l e a d e r s  and a  few of  t h e  key p l a t o o n  s e r g e a n t s  
and some of t h e  o t h e r  ones o f f  where you might t a l k  t o  
them i n d i v i d u a l l y  i f  you wanted t o  f i n d  o u t  something? 

A. No, sir.  I d i d  n o t .  

I 0 : W e ' l l  t a k e  a 10-minute recess a t  t h i s  t i m e .  

(The hea r ing  r e c e s s e d  a t  1730 hour s ,  12 
December 19 69 ) . 

(The h e a r i n g  reconvened a t  1740 hour s ,  12 
December 1969) . 
10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: A l l  pe rsons  who w e r e  p r e s e n t  when t h e  h e a r i n g  
r eces sed  are aga in  p r e s e n t  ., 
10: Would you p i ck  up your s t o r y ,  Colonel  HENDERSON, 
a f t e r  you had t a l k e d  t o  t h e  men coming o f f  t h e  hook, o r  
CH-47? 


A. I cont inued  on down t o  t h e  TOC of  Task Force  
Barker ,  t h e  t a c t i c a l  o p e r a t i o n s  c e n t e r  t h e r e ,  and t a l k e d ,  
I b e l i e v e ,  t o  Major CALHOUN. I asked him t o  r e p e a t  t o  m e  
t h e  e x a c t  i n s t r u c t i o n s  t h a t  General  KOSTER had g i v e n ,  and 
he was unable  t o  r e c a l l  t h e  e x a c t  i n s t r u c t i o n s ,  b u t  t h e r e  
was no q u e s t i o n  i n  h i s  mind what t hey  were,  what it was. 
General  KOSTER had o rde red  t h e  e x t r a c t i o n  t o  t a k e  p l a c e  
as scheduled.  
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Q Did he o r d e r  the e x t r a c t i o n  t o  t a k e  p l a c e  a s  
scheduled o r  d i d  he  o r d e r  C/1/20 n o t  t o  go back t o  My Lai?  

A. H e  o rde red  t h e  company n o t  t o  comply wi th  t h a t  
i n s t r u c t i o n  t o  sweep back through t h e  a r e a  and t o  go ahead 
and execu te  t h e  e x t r a c t i o n  a s  scheduled.  I t h e n  v e r i f i e d  
t h a t  t h e  a i r c r a f t  w e r e  a v a i l a b l e  f o r  t h e  fii-ial l i f t - -we  were 
u s ing  t h e  Hueys f o r  t h e  f i n a l  l i f t ,  u s ing  t h e  CH-47 f o r  
t h e  m a j o r i t y  of  t h e  moving of t h e  t roops  o u t .  Then t h e  l a s t  
p l a toon ,  o r  t h e  l a s t  h a l f  of a p l a t o o n ,  o r  whatever  it w a s ,  
would come o u t  w i t h  s l i c k s .  

Q Why w a s  t h i s  necessary?  
. . 

A. Because o f  t h e  g e n e r a l l y  h o s t i l e  area, and t h i s  
was t h e  way w e  conducted t h e s e  o p e r a t i o n s .  

Q W e l l ,  y e s ,  i f  t hey  had been i n  t h e  a r e a  where 
t h e r e  weve no o t h e r  t r i e n d l i e s .  According t o  t h e  informa-
t i o n ,  one of t h e  r ea sons  t h a t  they  c ros sed  the r i v e r  t o  g e t  
i n t o  t h e  n o r t h  w a s  t h e  f a c t  t h a t  t hey  had been going i n t o  
t h e  a r e a  of  A/3/1. 

A. A/3/1. I j u s t  d o n ' t  b e l i e v e  A/3/1 w a s  s t i l l  
i n  t h a t  a r e a .  They had t o  p rov ide  a t  l e a s t  one p l a toon  
and u s u a l l y  more back a t  Up t igh t ,  t o  p rov ide  s e c u r i t y  f o r  
LZ Upt igh t .  W e  had on ly  an a r t i l l e r y  b a t t e r y  t h e r e .  I 
could be wrong. I d o n ' t  b e l i e v e  A/3/i was t h e r e  a t  t h a t  
p a r t i c u l a r  t i m e .  I d i d  a s s u r e  myself they  had s u f f i c i e n t  
l i f t  and t h e  gunsh ips ,  and t h a t  t h e  e x t r a c t i o n  was proceeding.  
Colonel  BARKER was a t  t h e  e x t r a c t i o n  s i te .  I dici n o t  t a l k  t o  
him any more about  it. I was a l i t t l e  embarrassed t h a t  
t h e  d i v i s i o n  commander ha6 t o  come down t o  t a k e  over  my 
command, s o  t o  speak,  but--

Q. ( I n t e r p o s i n g )  W e l l ,  would he have n e c e s s a r i l y  
come down? H e  cou ld  have been i n  t h e  a i r  over  Chu L a i  
and have done t h a t .  

A. Tha t  i s  c o r r e c t ,  excep t  t h a t  he a p p a r e n t l y  
c a l l e d  i n  f o r  a SITREP r e p o r t  from t h e  b a t t a l i o n  and t h a t  
Colonel  BARKER had dec ided  t o  g e t  a d e c i s i o n  from him. I 
j u s t  checked it o f f  i n  t h e  back of  my mind as something I 
would d i s c u s s  w i t h  Colonel  BARKER l a t e r ,  and I then  r e t u r n e d  
t o  t h e  Duc Pho AO. 

Q - What w a s  your  nex t  a c t i o n ?  

A. I b e l i e v e  i t  was t h a t  evening fo l lowing  t h e  
s t a f f  meeting o r  e l s e  I made a s p e c i a l  c a l l ,  I ' m  n o t  
c e r t a i n ,  t o  Major GIBSON, t o  g e t  me a r e p o r t  o r  t o  g e t  
a r e p o r t  from each of h i s  p i l o t s .  I d i d  r e l a y  t o  him 
t h e  g e n e r a l  s t a t e m e n t s  made by Warrant O f f i c e r  THOMPSOlG, 
and asked him t o  q u e s t i o n  t h e s e  p i l o t s  and g i v e  m e  a 
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r e p o r t  i f  any one of them had seen anything,  and what 
he had seen. That was, I ' m  s u r e  t h a t  was on t h e  18th .  

Q Now, how d i d  you g ive  t h i s  information t o  
Major GIBSON? 

A. I b e l i e v e  I he ld  him a f t e r  t h e  s t a f f  meeting 
on t h e  18 th ,  and t a l k e d  t o  him i n  my b r i e f i n g  room. 

Q- Are you p o s i t i v e  you t a l k e d  t o  him? 

A. I ' m  c e r t a i n ,  I am, sir ,  because I g o t  t h e  r ep ly  
from him. 

Q. Are you c e r t a i n  you rece ived  a  r ep ly  from him? 

A - Yes, sir. 

Q. When d i d  you rece ive  your r ep ly?  

A. The next  day. 

Q And what was t h e  reply?  

A. The r e p l y  w a s  t h a t  he had t a l k e d  t o  a l l  of t h e  
gunship p i l o t s  t h a t  had been support ing Task Force Barker 
on t h e  16 th ,  and t h a t  none of them had heard o r  seen any 
ind i sc r imina te  shoot ing,  nor had they p a r t i c i p a t e d  i n  any. 
He go t  a complete negat ive  response from h i s  people.  

Q. Did you rece ive  t h i s  i n  w r i t i n g ?  

A. No, s ir .  I received it o r a l l y .  

Q. Was a l l  of t h e  gunship support  provided by t h e  
174th? 

A. For t h e  a c t u a l  C A ' s ,  a l l  except  t h a t  which was 
provided by t h e  Warlords, yes ,  sir .  

Q. Are you su re  of t h a t ?  

A .  I w a s  c e r t a i n  of  it. I thought I was c e r t a i n  of 
it. I b e l i e v e  t h a t  i s  c o r r e c t ,  sir. 

Q Were you a t  Duc Pho dur ing  Tet? 
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A,  Y e s ,  s ir .  

Q 0 What happened t o  t h e  174th du r ing  Te t?  

A. They, a long  wi th  o u r  b r i g a d e ,  l o s t  every  h e l i -  
copper excep t  f o r  about  6 t h a t  we had. Of c o u r s e ,  t h i s  i s  
a manth and one-half  l a t e r .  

-
Q o  Y e s ,  I recognize  t h a t ,  b u t  had they  complete ly  
r e b u i l t - .  t h e i r  a v i a t i o n  a s s e t s  by about t h e  middle of  March? 

A. Not comple te ly ,  no, sir .  
. 

Q e  When a l i f t  requirement  such a s  t h i s  was r eques t ed ,  
who normally l a i d  it on? 

.+ 

A. W e  r eques t ed  t h a t  d i v i s i o n  prov ide  t h e  l i f t  
h e l i c o p t e r s  p l u s  t h e  gunships t h a t  we r e q u i r e d  f o r  t h e  
o p e r a t i 8 n .  The d i v i s i o n ,  t hen ,  p u t  it o u t  t o  what- 
e v e r  l i f t  s h i p s  were a v a i l a b l e .  Usually f o r  us it w a s  
t o  t h e  174th ,  and t h i s  o p e r a t i o n ,  I ' m  c o n f i d e n t ,  t hey  came 
from t h e  174th .  

Q - How a r e  t h e  gunships o f  t h e  174th marked? 

A .  They a r e  marked wi th  t h e  s h a r k s ,  t h e  r e d  
mouth and t h e  whi te  t e e t h .  

Q - Aside from t h e  gunships which you s a w  w i th  
t h e  ae ro - scou t s ,  d i d  you s e e  any gunships t h a t  d i d  n o t  
have those  markings on them? 

A. I do n o t  b e l i e v e  I d i d ,  sir: 

Q - Is it p o s s i b l e  t h a t  you might have t a l k e d  
t o  somebody e l s e  i n  t h e  174th o t h e r  than Major GIBSON 
and r ece ived  a response  from somebody o t h e r  than  
Major GIBSON? 

A. I t  i s  p o s s i b l e ,  s i r ,  b u t  I have had i t  i n  my 
mind a l l  t h i s  t ime t h a t  it was Major GIBSON t h a t  I spoke 
t o ,  and Major GIBSON I g o t  t h e  response from. I knew 
Major GIBSON a s  t h e  company commander. I d i d n ' t  know any 
of these  o the r  o f f i c e r s ,  and I f e e l  t h a t  I f  I t a l k e d  t o  
anybody else I would have remembered it. 

Q - .  What d i d  you do then? A t  t h i s  p o i n t ,  w e  a r e  
now t a l k i n g  of t h e  n i g h t  o f  t h e  18 th .  You had e i t h e r  
on your own o r  by d i r e c t i o n  of  General  YOUNG had i n i t i a t e d  
an i n v e s t i g a t i o n ?  
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A. Yes, sir.  

Q. What e l s e  d i d  you do? 

A.  S i r ,  I do n o t  r e c a l l .  

Q- Did you t a l k  t o  any o t h e r  i n d i v i d u a l s  t h a t  may
have been a s s o c i a t e d  with t h i s  a c t i v i t y ?  

A. Sometime before t h e  20th,  when I t a l k e d  t o  General 
KOSTER, I had t a l k e d  t o  Captain MICHLES, B/4/3. I d i d  n o t  
t a l k  t o  Captain R I G G S  of A/3/1 because he had s o r t  of been 
ou t s ide  of t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a .  I t a l k e d  f u r t h e r  with 
BARKER. 

Q What d i d  you expect  t o  g e t  from BARKER? 

A. Well, on t h e  18th  of t h e  month I had given BARKER 
a second mission of keeping h i s  eyes and e a r s  open, so  t o  
speak, i n  making i n q u i r i e s  around t h e r e  t o  determine whether 
we had any i n d i v i d u a l s  i n  t h a t  Task Force who had observed 
anything concerning t h i s  a l l e g e d  i n c i d e n t  a t  My Lai  ( 4 ) .  

Q. During t h e  conduct of t h i s  operat ion--

A.  ( In te rpos ing)  Yes, s ir .  

Q- Which l a s t e d  3 days,  i s  t h e r e  any i n s t a n c e  
t h a t  you pe r sona l ly  know of t h a t  Colonel BARKER go,t on t h e  
ground, with t h e  t roops ,  on 16,  17 ,  and 18? 

A.  Not t h a t  I pe r sona l ly  know o f ,  no, sir. 

Q. Did he ever  t e l l  you t h a t  he g o t  on t h e  ground
and t a l k e d . t o  s p e c i f i c  ind iv idua l s?  

A. He d i d ,  because he had gone t o  s e e  MICHLES and 
had g o t t e n  nothing ou t  of Captain MICHLES, o r  Captain MICHLES 
and h i s  company had not  seen anything. But I ,  t o o ,  went 
o u t  t o  s e e  o r  saw.and I ' m  n o t  s u r e  where I saw Captain 
MICHLES. Colonel BARKER knew t h a t  I was looking i n t o  t h i s  
and I was wanting h i s  he lp  too  i n  f e r r e t i n g  o u t  anything w e  
could regarding  it. I can n o t ,  s p e c i f i c a l l y ,  say I saw 
Colonel BARKER ou t  i n  t h e  a r e a  o t h e r  than  t a l k i n g  t o  MICHLES, 
which I assume was ou t  on t h e  ground. I ' m  not  c e r t a i n  
where e l s e  he would have gone. 

Q - I n  your opinion,  was he t h e  type of  commander t h a t  
would go o u t  and know what was going on on t h e  ground, t h a t  
would g e t  t o g e t h e r  with h i s  commanders? 

A. I b e l i e v e  he was, sir.  
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Q Who e l s e  d i d  you t a l k  t o  about t h i s  s i t u a t i o n  
or  what e l s e  d i d  you do p e r t a i n i n g  t o  it p r i o r  t o  your 
r e p o r t i n g  t o  General KOSTER, I be l i eve  you s a i d  on t h e  20th? 

A. I know I t a l k e d  f u r t h e r ,  poss ib ly  it was on t h e  
19th  with General YOUNG. I went over  t h e  people I had 
t a l k e d  t o  and what information t h a t  I had. He asked m e  
t o  makeEthe o r a l  r e p o r t  t o  General KOSTER which I d i d ,  then ,  
on t h e  '20th.

,p( 

Q E!: Who prepared t h e  3-by-5 card  f o r  you? 
' < 

b,
A. I g o t  t h i s  from Colonel BARKER. 

.;A 
i r r

Q :A* Who prepared it f o r  him? 
, 'i 

A.  I b e l i e v e  it was typed. I t  must have been typed 
i n  h i s  'Y.?C. I do n o t  know, s i r .  I was under t h e  impres-
s i o n  he gave it t o  me on t h e  morning of t h e  1 7 t h ,  b u t  it 
could have been on t h e  morning of t h e  18th.  

, b 

Q. Continue with your s t o r y  t o  i n d i c a t e  what you 
t o l d  General KOSTER, what time of day you repor ted  t o  him. 
I w o u l d - l i k e  t o  know i f  General YOUNG was p r e s e n t  and 
what a d d i t i o n a l  i n s t r u c t i o n s  he gave you? 

A. S i r ,  I do n o t  r e c a l l .  I be l i eve  it was t h e  
morning of  t h e  20th.  I repor ted  t o  Colonel PARSON, t h e  
chief  of s t a f f ,  o r  I had c a l l e d  t o  see  i f  I could 
g e t  i n  t o  s e e  t h e  genera l .  I b e l i e v e  I was t o l d  t o  come 
a t  such and such a time. I appeared a l i t t l e  b i t  e a r l y .  
Colonel) PARSON and I s a t  down bes ide  h i s  desk i n  a couple 
of brown c h a i r s  he had, and I s t a r t e d  re l ay ing  t o  him what 
t h e  r e p o r t  w a s  and what I was r e p o r t i n g  t o  General KOSTER. 
I had n o t  g o t t e n  s t a r t e d  very much when t h e  a i d e  came o u t  
and it w a s  made known t h a t  General KOSTER was ready t o  s e e  
me. 

Q. Were your d i scuss ions  with t h e  ch ie f  of s t a f f ,  
Colonel PARSON, of such m a g n i t ~ l ~ eo r  such importance t h a t  
he would remember i t ?  Did you t e l l  him t h a t  you were re-
p o r t i n g  an i n v e s t i g a t i o n  t o  General KOSTER? 

A. I t o l d  him I was repor t ing  an i n c i d e n t  t o  General 
KOSTER t h a t  I had been d i r e c t e d  t o  by Genera1,YOUNG t o  General 
KOSTER. Yes, sir.  

Q Are you s u r e  you t a l k e d  t o  Colonel PARSON? Could 
you have been t a l k i n g  t o  h i s  a s s i s t a n t  ch ief  of s t a f f ?  
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A. No, sir.  I would have t a l k e d  t o  h i s  c h i e f  o f  
s t a f f  about  t h i s .  

Q- A s s i s t a n t  c h i e f  o f  s t a f f ?  

A. I would have been t a l k i n g  to-- I  b e l i e v e  he had 
a major a s  a n . a s s i s t a n t  c h i e f  o f  s t a f f  who w a s  s o r t  of  an 
a d m i n i s t r a t i v e  t ype .  No, I ' m  p o s i t i v e  I r e p o r t e d  i t  t o  
Colonel  PARSON. 

Q. How f a r  d i d  you g e t  i n t o  your  s t o r y  w i t h  him? 

A. I d o n ' t  b e l i e v e  I had g o t t e n  very  f a r .  I can I t  

r e c a l l ,  b u t  I do r e c a l l  us s i t t i n g  down t h e r e ,  s i d e  by s i d e ,  
i n  a couple  o f  s t u f f e d  c h a i r s  and me in forming  him what 
t h i s  was a l l  about .  Whether I t o l d  him anyth ing  about  
what I had d i scove red ,  o r  t h e  r e p o r t s  t h a t  I had from my 
own people ,  I do n o t  know. But I went i n  then  t o  s e e  
General  KOSTER. 

Q- W a s  General  YOUNG p r e s e n t ?  

A. H e  was n o t  p r e s e n t .  

Q. W a s  anybody e l s e .  p r e s e n t ?  

A. Nobody else w a s  p r e sen t ;  sir.  

Q. Did General  KOSTER i n d i c a t e  t o  you how he had 
l e a r n e d  o f  t h e  i n c i d e n t ?  

A. No, s i r ,  b u t  he w a s  aware o f  it. 

Q- You had t h e  impress ion t h a t  h e  w a s  aware of  i t ?  

A. I had t h e  impress ion he was aware o f  it. 

Q- T e l l  m e  what y o u ' t o l d  him, and what h e  i n  t u r n  t o l d  
you? 

A. I s t a r t e d  o u t  bv t e l l i n g  him f i r s t  t h a t  I had t h e  
in format ion  r ega rd ing  t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  t h a t  Task 
Force Barker  had r e p o r t e d  k i l l i n g  on t h e  o p e r a t i o n  on t h e  
16 th :  t h e  2 0 .  I handed him t h a t  c a r d  and h e  took a look a t  
it. I c a n ' t  r e c a l l  h i s  e x a c t  words, something t o  t h a t  e f f e c t ,  
"Damn it! Th i s  i s  j u s t  thoroughly unacceptab le ,  and we've g o t  
t o  p rov ide  i n  o u r  p l ans  s o  t h i s  d o e s n ' t  happen any more." And 
I a s s u r e d  him t h a t  t h i s  would r e c e i v e  my c o n t i n u i n g  a t t e n t i o n .  
I b e l i e v e  he ques t ioned  why s o  many o f  them w e r e  a r t i l l e r y  and 
gunship and no i n d i c a t i o n  o f  any sma l l  arms f i r e . ,  I t o l d  him 
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t h a t  it was a f i c t i t i o u s  r e p o r t  from t h a t  a spec t .  Tha t  I d o n ' t  
b e l i e v e  t h a t  commanders l i k e d  t o  r e p o r t  t h a t  s m a l l  arms could  
be  r e s p o n s i b l e  f o r  c i v i l i a n  d e a t h s  when t h e r e  are t h e  more 
impersonal  weapons o f  a r t i l l e r y  o r  gunships .  I t  was bad enough 
t h e  people  had been k i l l e d .  I t h e n  t o l d  him t h a t  t h e  r e a l  
purpose of t h i s ,  as I had t o l d  General  YOUNG, o r  g iven YOUNG my 
o r a l  r e p o r t  t h a t  I made o f  t h i s  i n c i d e n t ,  which t h e  war ran t  
o f f i c e r  from B/12 3 Avia t ion  a l l e g e d l y  r e p o r t e d  t h a t  h e  had 
observed unnecessary k i l l i n g  d u r i n g  t h i s  o p e r a t i o n .  H e  
s a i d ,  "Yes, General  YOUNG has  t a l k e d  t o  me about  it." I ' m  
p o s i t i v e  he  t o l d  m e  t h a t ,  and I do n o t  know how much of-- 
t hen  I went i n t o  what THOMPSON r e p o r t e d  t o  me, b u t  I d i d  
r e p o r t  t o  him t h a t  t h e  machinegun c o n f r o n t a t i o n  problem 
had appa ren t ly  been whipped o r  had been p u t  t o  bed,  t h a t  
t h e  r a p p o r t  between Major WATKE and Colonel  BARKER was go ing  
w e l l .  Major WATKE, o f  c o u r s e ,  had been working down t h e r e  
r e g u l a r l y  a f t e r  t h i s  w i th  BARKER'S people .  I t o l d  him 
t h a t  I had t a l k e d  t o  Captain  MEDINA. Captain  MEDINA had 
been a b l e  t o  s a t i s f y  one a s p e c t  o f  t h i s  t o  my s a t i s f a c t i o n  
and I went ahead t o  e x p l a i n  t o  him t h e  cause  of MEDINA's  
a c t i o n s .  I t o l d  him t h a t  I had observed p e r s o n a l l y  on ly  
t h e  s i x  t o  e i g h t  bod ie s  t h a t  I had r e p o r t e d  t o  him p rev ious ly  
i n  t h e  a r e a ,  and t h a t  I had been o v e r  t h e  a r e a  q u i t e  a b i t  
t h a t  day o f  t h e  1 6 t h .  

Q. Was t h a t  a f a i r  a p p r a i s a l ,  you had been o v e r  
t h e  a r e a  q u i t e  a  b i t  on t h e  day o f  t h e  16 th?  You were t h e r e  
e a r l y  i n  t h e  morning s h o r t l y  a f t e r  t h e  u n i t  had landed.  
You s t a y e d  long  enough t o  p i ck  up t h e  two and depa r t ed?  

A. To p i c k  up what,  s i r ?  Oh, two p r i s o n e r s .  

Q *  The two who l a t e r  t u r n e d  o u t  t o  be PF ' s .  You 
s t a y e d  a t  LZ D o t t i e ,  f lew back ove r  t h e  a r e a ,  and went t o  
Quang Ngai C i t y .  Would t h a t  have been a good a p p r a i s a l  of 
t h e  a r e a - - p a r i c u l a r l y  f l y i n g  a t  1500 f e e t  o r  so?  

A. I had s p e n t  more t ime than  t h a t  o u t  t h e r e  t h a t  
day. I do n o t  r e c a l l - - t h e  Warlords conducted an o p e r a t i o n  
t h a t  day on H i l l  85. I had a  r e p o r t  t h a t  they  had recovered  
some mor t a r s  o u t  t h e r e .  And I took o f f  t o  cover  t h a t  oper-  
a t i o n  when they  i n s e r t e d  t h e i r  i n f a n t r y  which they  c a l l e d  
t h e i r  "an imals , "  and I s t a y e d  o v e r  t h a t  a r e a  f o r  a t  l e a s t  an  
hour ,  I t h i n k ,  w h i l e  t h i s  o p e r a t i o n  was going on. I recognize  
t h a t  I ' m  n o t  t a l k i n g  about  .My L a i  ( 4 )  p roper ;  I ' m  t a l k i n g  about  
an a r e a  down t o  t h e  sou th .  Whether t h i s  was a f a i r  a p p r a i s a l  or 
n o t ,  it was t h e  r e p o r t  t h a t  I gave t o  him t h a t  I had observed.  
That  Colonel  BARKER had r e p o r t e d  t o  me t h a t  he who had been 
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f l y i n g  a t  t h e  l e s s e r  a l t i t u d e  most o f  t h e  day had observed no 
i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g  o f  c i v i l i a n s .  That  Captain  MEDINA a l s o  
'denied it. That  I had t a l k e d  t o  t h e  t r o o p s  o r  t o  t h i s  30 o r  40 
people  from Company C and t h a t  t hey  had den ied  it. I s t i l l  
b e l i e v e ,  even a t  t h a t  t i m e  and up u n t i l  r e c e n t l y ,  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON i s  t h e  on ly  i n d i v i d u a l  t h a t  I p l aced  a s  having 
observed something i n  t h i s  a r e a .  I b e l i e v e  t h a t  I r e l ayed  t h i s  
t o  General  KOSTER. And he  t o l d  me t h a t  g e n e r a l l y  t h i s  i s  what 
General  YOUNG had t o l d  him o r  had d i s c u s s e d  w i t h  him, b u t  he  
wanted t o  d i s c u s s  i t  wi th  YOUNG f u r t h e r  o r  t h a t  he  would d i s c u s s  
t h i s  w i t h  General  YOUNG f u r t h e r .  He gave me no f u r t h e r  
i n s t r u c t i o n s  and I depar ted .  I d i d  r a i s e  t h e  q u e s t i o n  about  
t h e  countermanding o r d e r  t o  sweep t h e  company back through 
t h e  a r ea .  And he  i n d i c a t e d  t o  m e ,  s o r t  of  a d i s i n t e r e s t  i n  
t h i s  p a r t i c u l a r  t h i n g ,  "Well, I d b n ' t  b e l i e v e  it i s  necessary  
t o  f i n d  o u t  how t h e s e  2 0 - - i t  w a s n ' t  t h a t  impor tan t  t o  f i n d  
o u t  how t h e s e  20 may have been k i l l e d . "  I d i d  n o t  open t h e  
i s s u e  t h a t  t h e r e  might have been more than  20 w i t h i n  t h e  a r e a .  
My reason  f o r  sending  them back might have been more than  20. 
This  was t h e  impress ion I g o t  from him, and I b e l i e v e  he  d i d  
say BARKER had s a i d  t h a t  he  had been t r y i n g  t o  g e t  ho ld  of  me 
and couldn 't. 

9 s  
 Do you t h i n k  t h a t  you gave General  KOSTER t h e  
impress ion t h a t  you had conducted an i n v e s t i g a t i o n  o f  t h i s  
i n  depth o r  i n  c o n s i d e r a b l e  depth? 

A. I exp la ined  t o  him e x a c t l y  t h e  dep th  t h a t  I went 
i n t o  t h i s  t h i n g .  I a l s o  informed him from what my i n -  
formal i n v e s t i g a t i o n  had shown t h a t  I d i d  n o t  f e e l  t h a t  a 
formal i n v e s t i g a t i o n  was warranted.  

Q- With r e s p e c t  t o  t h e  i n c i d e n t  i t s e l f  a t  My Lai  
( 4 ) ,  and t h a t  w a s  t h e  s i t u a t i o n  t h a t  was r e p o r t e d  t o  you, 
r i g h t ?  

A. Y e s ,  sir.  

Q- A t  t h a t  p o i n t  o f  t ime ,  you had t a l k e d  t o  Colonel  
BARKER and you t a l k e d  t o  Captain  MEDINA and you had t a l k e d  
t o  a group o f  people .  You had a l s o  t a l k e d  t o  somebody pe r -  
haps i n  t h e  174th  Avia t ion  Company. P u t t i n g  t h a t  up a g a i n s t  
t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  t h e r e  w e r e  l a r g e  numbers o f  noncombatants, 
which i s  t h e  impress ion t h a t  I have from your  tes t imony,  i s  
t h a t  enough t o  p u t  t h a t  t o  bed,  t o  s a y  t h a t  t h e r e  i s  no 
i n v e s t i g a t i o n  necessary?  
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A. A t  t h i s  p o i n t  i n  t ime,  s ir ,  1 would say  
abso lu te ly  not .  And I cannot r a t i o n a l i z e  back i n  time 
why I a r r i v e d  a t  t h e  conclusion t h a t  I a r r i v e d  a t .  I 
d i d  a r r i v e  a t  it, and I d i d  make t h i s  recommendation t o  
General KOSTER. 

That was about t h e  morning of  t h e  20th? 

Y e s ,  sir.. 

Q - What t r a n s p i r e d  subsequent t o  t h a t  time? You 
had recommended t h a t  a formal i n v e s t i g a t i o n  no t  be conducted? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q - And General KOSTER had i n d i c a t e d  t h a t  he wanted 
t o  d iscuss  t h e  ma t t e r  f u r t h e r  with General YOUNG? 

A.  Yes, sir.  

Q e  
 What d i d  you hear  next?  

A, The next  I heard was from General YOUNG, and t h i s  
i s  a  p o i n t  t h a t  I c a n ' t  p u t  i n  proper prospect ive .  Whether 
General Y O U N G - - i t  i s  my f e e l i n g  r i g h t  now, hones t  impres- 
s i o n ,  t h a t  about 10 days t o  2'weeks a f t e r  I had given 
my r e p o r t ,  o r a l  r e p o r t ,  t o  General KOSTER t h a t  General YOUNG 
advised me t h a t  General KOSTER wanted my r e p o r t  i n  w r i t i n g .  
Because I r e c a l l  very v i v i d l y  asking General YOUNG, "Has 
t h e r e  been some new development o r  i s  t h e r e  something 
I do n o t  know about?" My f e e l i n g  i s ,  " N o ,  t h e r e  i s  nothing new 
developing. General KOSTER wants f o r  t h e  record your r e p o r t .  I' 
This was even before  I had got ten  t h e  VC propaganda message o r  
had d iscussed  it wi th  Colonel TOAN. And I f e e l ,  although w e  
have apparent ly never been ab le  t o  f i n d  it, t h a t  I wrote a t  
t h a t  time a t h r e e  t o  f i v e  page document on t h e  i n v e s t i g a -  
t i o n  t h a t  I had conducted concerning t h i s  i n c i d e n t  and 
submit ted it, i n  f a c t ,  hand-carr ied i t  t o  t h e  America1 
Divis ion.  

Who d i d  you hand-carry it t o ?Q a  

A. I hand-carr ied it t o  Colonel PARSON. 

Q - Did you o b t a i n  a r e c e i p t ?  
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A. I d i d  n o t ,  s ir .  

Q* Why n o t ?  

A. I j u s t  d i d n ' t  c o n s i d e r  t h a t  t h e r e  was any 
n e c e s s i t y  f o r  do ing  so .  

Q. D i d  you have a f i l e  copy i n  your  headqua r t e r s?  

A. I d i d .  

Q- Would t h e  t r a n s m i t t a l  o f  it be e n t e r e d  i n  your  
l og?  

A. It would n o t  have. 

Q* Why n o t ?  

A. Because I had i t  typed  p e r s o n a l l y  by a c l e r k  
i n  t h e  S3 o f f i c e  who had been--who w a s  t h e  b e s t  c l e r k  w e  
had. H e  had p rev ious ly  been General  LIPSCOMB'S p r i v a t e  
s tenographer .  

Q- What i s  h i s  name? 

A. I do  n o t  r e c a l l ,  sir. 

Q- Is h e  o p e r a t i o n s  c l e r k  i n  t h e  o p e r a t i o n s ,  G3 
s e c t i o n ?  

A. Yes, sir. S 3  s e c t i o n .  

Q. What was t h e  c l a s s i f i c a t i o n  o f  your r e p o r t ?  

A. I do  n o t  r e c a l l , ,  sir. 

Q. I s n ' t  i t  unusual  t h a t  you would have a r e p o r t  
a t  d i v i s i o n  headqua r t e r s  and t h a t  one way o r  ano the r  i t  
Would n o t  be e n t e r e d  i n t o  k h e  l o g  even a s  an u n t i t l e d  doc- 
ument? 

A. I d i d  n o t  even c o n s i d e r  t h i s ,  sir. I had a copy 
o f  it t h a t  I main ta ined  and had f i l e d ,  o r  had p l a c e d  i n  a 
s e a l e d  envelope and p l aced  i t - - and  I ' m  p o s i t i v e  I had i t  
p laced  i n  t h e  S3 s a f e .  

Q- What d i d  you do w i t h  t h e  r e p o r t  when you depar ted?  
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When I l e f t  t h e  br igade? 

Q Yes. 

A. The r e p o r t  remained t h e r e  t o  t h e  b e s t  of my 
knowledge. 

Q Would t h i s  be a normal s i t u a t i o n  t h a t  you would 
l eave  a  r e p o r t  l i k e  t h i s  hanging which had not  even been logged, 
i n t o  t h e  o f f i c i a l s  of t h e  br igade  o r ,  f o r  t h a t  ma t t e r ,  you 
weren ' t  s u r e  t h a t  it w a s  logged i n t o  d i v i s i o n ?  

A. I was c e r t a i n ,  because I had had a r e p o r t ,  had 
rece ived  information from General YOUNG, t h a t  General 
KOSTER had received t h e  r e p o r t ,  had read t h e  r e p o r t ,  and 
had d iscussed  it with him. I do no t  be l i eve  t h a t  t h a t  
i s  t h i s  c o n f i d e n t i a l  r e p o r t  t h a t  I have h e r e t o f o r e  s a i d  
was my r e p o r t  t o  d i v i s i o n .  I know p o s i t i v e l y  t h a t  
I used my notebook. I used THOMPSON'S name. I c i t e d  h i s  
a l l e g a t i o n s .  I went down t h e  l i s t  of ac t ions  I had accomp-
l i s h e d ,  I d iscussed  t h e  opera t ion ,  and I had some p o s i t i v e  
recommendations regarding  c o n t r o l  of c i v i l i a n s  i n  o u r  opera-
t i o n a l  a reas .  

Q What was t h e  t i t l e  of your r epor t?  

A. I do no t  know, s i r .  

Q. What was t h e  d a t e  of i t ?  

A .  I would es t ima te  it was around t h e  4 th ,  Sth,  o r  
6 t h  of Apr i l .  

Q I n  t h e  next  few minutes,  w i l l  you desc r ibe  as 
much a s  you can about t h e  o u t l i n e  and contents  of t h a t  
document, inc luding  t h e  number of  pages and any appendices the re to .  

A. To t h e  b e s t  of my knowledge, t h i s  r e p o r t  was 
t h r e e ,  f o u r ,  o r  f i v e  pages long.  here were no appendices 
t o  t h i s  r e p o r t .  I s t a r t e d  o u t  by c i t i n g  t h e  purpose of 
t h i s  r e p o r t ,  "Per o r a l  i n s t r u c t i o n s  of General Young t h e  
following r e p o r t  of my i n v e s t i g a t i o n  of t h e  i n c i d e n t  
concerning t h e  opera t ion  of Task Force Barker on 1 6  March, 
forwarded herewi th ,"  o r  something t o  t h i s  e f f e c t .  I then  
d iscussed  t h i s  opera t ion .  I d iscussed  t h e  f a c t  t h a t  t h e  
a l l e g a t i o n s  had been repor ted  t o  me by Warrant O f f i c e r  
THOMPSON on such and such a d a t e .  I b r i e f l y  o u t l i n e d  
what t h e s e  a l l e g a t i o n s  were. I do no t  r e c a l l  i f  I included 
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i n  t h a t  t h e  meeting. I th ink  I d i d  inc lude  t h e  d i scuss ion  
t h a t  we had had a t  Task Force Barker,  apparent ly  on t h e  18th 
of March. I included i n  t h e r e ,  a l s o ,  t h e  r e p o r t  of 2 0  c iv-
i l i a n s  t h a t  had been repor ted  and how they  had been k i l l e d ,  
t h e  same information I had provided General KOSTER o r a l l y .  
I concluded my r e p o r t  with c e r t a i n  recommendations regarding 
f u t u r e  opera t ions .  This was p r imar i ly  i n  t h e  a r e a  of  S1 and 
f u t u r e  opera t ions  i n  t h e  l l t h  Brigade. The r i f l e  company 
commander would f l y  i n  t h e  command and c o n t r o l  s h i p  of the  
b a t t a l i o n  commander u n t i l  h i s  t roops  had a l l  been discharged on 
t h e  ground and then ,  a f t e r  he had g o t t e n  a b i r d ' s  eye view of 
t h e  s i t u a t i o n ,  then  he would be placed on t h e  ground. Before 
going i n t o  an a r e a  i n  which t h e r e  were c i v i l i a n s  of any 
magnitude, a s p e c i f i c  c o l l e c t i o n  p o i n t  would be des ignated .  
This  had n o t  been done on t h i s  opera t ion .  And t h e s e  c i v i l i a n s  
would be gathered and s e l e c t e d  ones would be i n t e r r o g a t e d .  And 
t h a t ,  s ir ,  i s  about it. 

Q When you prepared t h a t  r e p o r t ,  had you i n t e r -
rogated any a d d i t i o n a l  wi tnesses  o r  d i d  you have any 
a d d i t i o n a l  f a c t s  o r  information upon which t o  base  a 
,judgment? 

A. I do n o t  be l i eve  I d i d ,  sir.  

Q Did you o r  anybody e l s e  t a l k  t o  o t h e r  members 
of t h e  123rd aero-scout company? 

A. I never, t a l k e d  t o  them about t h e  i n c i d e n t .  I 
do n o t  know i f  anybody e l s e  d i d  o r  not .  I d i d  n o t  ask anybody 

. . e l s e  t o  t a l k  t o  them. 

Q. How many copies  of  t h i s  r e p o r t  were submitted 
t o  d i v i s i o n  headquarters?  

A. S i r ,  I would only  guess t h a t  I submitted t h e  two 
copies  and he ld  t h e  t h i r d  copy. 

Q. That  copy then ,  should be a v a i l a b l e ,  s t i l l  t o  
t h i s  d a t e ,  i n  t h e  s a f e  of t h e  S3 s e c t i o n  of t h e  l l t h  Brigade? 

A. Y e s ,  sir. 

Q. What happened a s  a r e s u l t  of t h a t  r e p o r t ,  on o r  
about what d a t e ,  t h e  l o t h ?  

A. I would f e e l  t h a t  t h i s  r e p o r t  went up around 
t h e  4 th  through t h e  6th of Apr i l .  
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Q - What d i d  you h e a r  from t h a t  r epor t?  

A. Two o r  t h r e e  days a f t e r  t h a t ?  

Q *  When you c a r r i e d  it up and you hand-carried 
it t o  t h e  chief  of s t a f f ,  were General KOSTER and General 
YOUNG present?  

A. No, sir. 

Q. Did you make an a t tempt  t o  d e l i v e r  t h e  w r i t t e n  
r e p o r t  i n  person t o  t h e  CG o r  t o  t h e  ADC t o  whom you were 
t o  r epor t?  

A .  I d i d  n o t  because t h i s  r e p o r t  was n o t  an up-date, 
b u t  i t  was i n  w r i t i n g  what I had o r a l l y  provided t h e  d i v i s i o n  
commander. I t  was n o t  a new r e p o r t ,  bu t  I had reduced my 
o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g .  

Q - I f  you submit ted it on t h e  4th o r  t h e  6 t h ,  it 
would have been typed somewhere between t h e  3rd and t h e  
5th, thereabouts?  

A. yes ,  s ir .  

Q 9 I would l i k e  t o  come back again  t o  t h e  i n d i v i -
dual  who typed f o r  you. Do you r e c a l l  h i s  name? 

A. I do n o t  r e c a l l  h i s  name. 

Q What was h i s  grade? 

A. I b e l i e v e  he was a s p e c i a l i s t  f i v e .  

Q - Was he  Caucasian o r  was he a colored s o l d i e r ?  

A. I b e l i e v e  he was of Spanish ances t ry  o r  Mexican, 
and I be l i eve  he was l a t e r  t r a n s f e r r e d  t o  t h e  SJA o f f i c e  of 
t h e  America1 Divis ion.  

Q - Did you acquain t  anybody i n  your headquarters
wi th  t h e  con ten t s  of t h a t  r epor t?  

A.  I be l i eve  I l e t  Major MCKNIGHT read it, and 
c e r t a i n l y  Colonel BARKER read it t o  determine i f  f a c t s  and 
f i g u r e s  w e r e  s t r a i g h t  a s  f a r  a s  t h e  S3 was concerned, and 
Colonel BARKER whether t h e r e  had been any f u r t h e r  developments 
t h a t  he was aware o f .  
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Q. I can s e e  t h e  l o g i c  of  you showing it t o  Colonel 
BARKER, b u t  do you s p e c i f i c a l l y  r e c a l l  showing it t o  Colonel 
BARKER? 

A. I do. Yes, sir. 

Q* Where d i d  you show it t o  him? 

A. I showed it  t o  him i n  my o f f i c e .  And I do no t  
r e c a l l  how soon a f t e r  t h a t  I c a r r i e d  i t  t o  d i v i s i o n ,  b u t  
I ' m  c e r t a i n  t h a t  it went t o  d i v i s i o n  almost immediately. 
Whether I s e n t  f o r  BARKER t o  come down and read  it, I j u s t  
d o n ' t  r e c a l l .  

Q- Do you r e c a l l  showing it t o  your opera t ions  
o f f i c e r ,  Major MCKNIGHT? 

A. I do. 

Q. What comments d i d  he have? 

A. The only comments he had were concerning t h e  
opera t ion ,  t h e  t a c t i c a l  aspect  o f  t h e  opera t ion ,  t h a t  I 
had included i n  t h e  in t roduc t ion  t o  m y  r e p o r t .  I be l i eve  
t h i s  r e p o r t  he re  I prepared on t h e  24th.  I e x t r a c t e d  from 
t h a t  o r i g i n a l  r e p o r t ,  and I c a r r i e d  it t o  d i v i s i o n  i n  e a r l y  
Apr i l .  

Q. How d i d  you mark t h e  envelope i n  which you pu t
it? 

A. I n  t h e  u n i t  s a f e ,  t h e  S 3  s a f e ?  

Q- What i s  t h e  o u t s i d e  marking on i t ?  

A. I b e l i e v e  it j u s t  reads ,  " Report of I n v e s t i g a t i o n . "  
I ' m  p o s i t i v e  t h a t  I s e a l e d  it and I i n i t i a l e d  t h e  s e a l .  

Q- Would this--was it i n  a double envelope? 

A. I do n o t  b e l i e v e  so ,  sir.  

Q- Was t h e r e  any c l a s s i f i c a t i o n  marked on t h e  out-
s i d e  of i t ?  

A. No, sir. 
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Q What d i d  you nex t  h e a r  concerning t h i s  r e p o r t ?  

A .  Two o r  t h r e e  days  a f t e r  I d e l i v e r e d  t h e  l e t t e r  
t o  d i v i s i o n ,  General  YOUNG v i s i t e d  me and informed me t h a t  
General  KOSTER had seen  t h e  r e p o r t  and had passed it t o  
him, and he f e l t  t h a t  General  KOSTER was s a t i s f i e d  wi th  t h e  
r e p o r t .  

Q Did you e v e r  i n  your meeting w i t h  General  KOSTER 
and i n  t h i s  r e p o r t  p o r t r a y  t h e  s u s p i c i o n  which you have 
i n d i c a t e d  h e r e  t h a t  you had a t  t h a t  p a r t i c u l a r  t ime ,  t h a t  
something f i s h y  had happened? I use  t h e  word f i s h y  as r a t h e r  
d e s c r i p t i v e ,  b u t  t h a t  something unusual  had happened? 

A. S i r ,  I do  n o t  r e c a l l .  

Q D i d  your  r e p o r t  i n d i c a t e  t h a t  20 o r  more c i v i l i a n s  
had been k i l l e d ?  

A.  My r e p o r t  i n d i c a t e d  t h a t  20  c i v i l i a n s  had been 
k i l l e d .  It w a s  a l l  t h a t  w e  cou ld  v e r i f y  t h a t  had been k i l l e d .  
I had t h e  r e p o r t  from Warrant O f f i c e r  THOMPSON t h a t  t h e r e  
w a s  a g r e a t  number k i l l e d ,  b u t  I f e l t  t h a t  what he w a s  
observ ing  w a s  t h e  128 VC p l u s  t h e s e  20 k i l l e d ,  a l though  
he w a s  very s p e c i f i c  t h a t  he w a s  t a l k i n g  about  g r e a t e r  t h a n  
t h e  20. But ,  I s t i l l  b e l i e v e  I drew t h i s  conc lus ion .  

Q. A t  t h i s  t ime ,  you never  had p u t  your s u s p i c i o n  
t o g e t h e r  w i th  t h e  extremely h igh  k i l l  r a t i o  i n  C h a r l i e  
Company which was something i n  excess  o r  about  on t h e  o r d e r  
o f  maybe 100,  maybe a f e w  more o r  maybe a f e w  less,  b u t  
s t i l l  a ve ry  c o n s i d e r a b l e  f i g u r e .  Whereas t h e  f r i e n d l y  
c a s u a l t i e s  were one man s h o t  i n  t h e  f o o t ?  

A. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  I eve r  unders tood t h a t  
on ly  one man s h o t  i n  t h e  f o o t .  I t h i n k  t h a t  t h e  r e p o r t s  
t h a t  I had g o t t e n  f o r  t h e  t o t a l  on t h e  o p e r a t i o n  w e r e  
10  o r  11. 

Q. Even t h e  t o t a l  o p e r a t i o n  was on ly  two U . S .  KIA. 

A. There w e r e  10--I'm t a l k i n g  of  t h e  t o t a l  k i l l e d ,  
U.S. 

Q Y e s .  I f  w e  are going t o  submit  a  r e p o r t  l i k e  t h i s ,  
does  it n o t  b e a r  checking i n t o ,  f i n d i n g  o u t  what t h e s e  
companies a r e  do ing ,  who took t h e  c a s u a l t i e s ?  C h a r l i e  
Company s u f f e r e d  no c a s u a l t i e s  u n t i l  t h e  morning of  t h e  
1 7 t h .  The tes t imony i n d i c a t e s  t h a t  t h e  c a s u a l t i e s  had been 
p r a c t i c a l l y  n i l  u n t i l  t h e  morning of t h e  1 7 t h ,  when a u n i t  
g o t  up on t h e  e a s t e r n  s i d e  of ill' 85 and g o t  i n t o  a mine-
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f i e l d  and they g o t  some people wounded. The c a s u a l t i e s ,  i n  
f a c t ,  f o r  t h e  g r e a t e r  p a r t  were taken by B/4/3. 

A. Yes, sir. 

Q But you d i d  not  put  Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S 
s ta tement  t o g e t h e r  with t h i s  kind of a k i l l  r a t i o  and w i t h  
what you saw and with your suspic ion?  

A. That i s  c o r r e c t ,  s i r .  I d i d  no t .  

Q- Approximately what d a t e  was it t h a t  General 
YOUNG t o l d  you t h a t  he had t h e  r e p o r t  and t h a t  he f e l t  
t h a t  General KOSTER was going t o  accept  i t ?  

A. I t  was 2 o r  3 days a f t e r  I submitted it, sd I would 
assume around t h e  9 th  of A p r i l ,  8th of A p r i l ,  s i r .  

Q During t h i s  time had you, o r  had your commanders, 
o r  had ColoneL BARKER, o r  anybody t o  your knowledge ind ica ted  
t h a t  an i n v e s t i g a t i o n  of t h i s  i n c i d e n t  was underway and i n  
t h e  meantime it was b e s t  f o r  people t o  keep q u i e t  about it 
and n o t  t a l k  about it. 

A.  To my knowledge no such s ta tements  were made. 
I knew of no such s tatements  being made. 

1' 

Q .  Did you t e l l  Captain MEDINA t h a t  you were i n  t h e  
process  of an i n v e s t i g a t i o n ?  

A, I t o l d  him when I saw him t h e  f i r s t  a f te rnoon,  
apparent ly ,  t h a t  I was looking i n t o  t h i s  accusa t ion .  Yes, 
I d i d  t e l l  him t h a t ,  sir .  

Q. Of course ,  a t  t h a t  t ime, Colonel BARKER already
knew t h i s ,  d i d n ' t  he? 

A. Yes, sir. 

Q. Colonel HOLLADAY knew t h i s ?  

A.  Yes, s ir .  

Q- And t h e  123d aero-scout u n i t  knew i t ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q. They knew t h a t  an i n v e s t i g a t i o n  of  some kind 
was going on? 
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A .  Yes, s ir .  

Q And i f  they ,  t h e r e f o r e ,  stopped any loose  t a l k ,  
s o  t o  speak, u n t i l  such time a s  an i n v e s t i g a t i o n  of t h e  f a c t s  
and circumstances surrounding t h i s  a l l e g a t i o n  were submitted,  
they would have perhaps been r i g h t  and proper i n  caut ioning  
t h e i r  t roops?  

A. Yes, sir.  They would, sir. 

Q .  What happened next?  

A .  The nex t  time I heard anything about t h i s  was 
t h e  r e c e i p t  of a VC propaganda l e a f l e t  aimed a t  t h e  ARVN 
s o l d i e r ,  advis ing  him t h a t  we had committed a t r o c i t i e s  
i n  t h e  Son My a rea  and c i t i n g  a h o s t ' o f  o t h e r  general- type 
i n c i d e n t s  t h a t  U.S. f o r c e s  had been involved i n  throughout 
Vietnam. 

Q Where d i d  you g e t  t h i s  document? 

A.  I b e l i e v e ,  s i r ,  t h a t  I g o t  it from my S2. 

Q Colonel HENDERSON, I show you t h e  second 
attachment t o  your r e p o r t  of 2 4  A p r i l ,  Exh ib i t  R-1 .  
Is t h i s  t h e  p iece  of VC propaganda t o  which you a r e  
a l luding?  

A. Yes, sir.  

Q.  I n o t i c e  w i t h . y o u r  r e p o r t ,  a s  Inc losure  1, you 
a t t ached  a  s ta tement  dated t h e  1 4 t h  of Apr i l ?  

A. Fourteenth of Apr i l ,  yes ,  s i r .  

Q. Who prepared t h a t  s ta tement? 

A. I do not  know, sir.  
F

Q. Did you prepare  i t ?  

A.  I d i d  n o t  w r i t e  t h i s  s ta tement ,  no, sir. 

Q Was it prepared wi th in  your br igade? 

A .  I was under t h e  impression t h a t  it was prepared 
by my M I  detachment, poss ib ly  t h e  l i a i s o n  o f f i c e r  a t  Quang 
Ngai, bu t  I am no longer  c e r t a i n  where it came from, sir.  

(HENDERSON) 192 APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 


Q. Did you r e c e i v e  any a d d i t i o n a l '  r e p o r t s  from 

e i t h e r  t h e  prov ince  c h i e f ,  t h e  d i s t r i c t  c h i e f ,  t h e  prov ince  

s e n i o r  a d v i s o r ,  t h e  deputy prov ince  s e n i o r  a d v i s o r ,  o r  t h e  

d i s t r i c t  s e n i o r  adv i so r  t o  p rov ide  any a d d i t i o n a l  inform- 

a t i o n  concerning a l l e g e d  a t r o c i t i e s ,  s l a y i n g s ,  i n  t h i s  

a r e a  du r ing  t h e  p e r i o d  16-18 March? 


A. The day I r ece ived  t h i s ,  document 2 here-- 

Q . ( I n t e r p o s i n g )  What d a t e  was t h a t ,  do  you r e c a l l ?  

A. No, s i r ,  b u t  I assume a g a i n  around t h e  20th o f  
A p r i l ,  o r  it could  have been a few days be fo re  t h a t .  The 
minute I r e c e i v e d  t h a t  document and unders tood what it 
was, I hand-car r ied  it t o  Colonel  TOAN of  t h e  2nd ARVN 
Div i s ion  i n a ~ u a n g  Ngai C i t y  and informed him t h a t  I was 
e s p e c i a l l y  concerned about  t h e  paragraph on t h e  second 
page which a l l e g e d  t h a t  U.S. t r o o p s  had k i l l e d  some 500 
c i v i l i a n s .  Also,  I was concerned,  o f  c o u r s e ,  t h a t  t h i s  
document w a s  addressed  t o  t h e  ARVN s o l d i e r s ,  and i f  it 
f e l l  i n t o  t h e i r  hands ,  some of them may begin  t o  b e l i e v e  t h i s  
t y p e  of  propaganda. I asked Colonel  TOAN i f  he had any 
in fo rma t ion  r e g a r d i n g  t h e  a l l e g a t i o n s  o f  16 March. 
Colonel  TOAN t o l d  me t h a t  he had r e c e i v e d  a d i r e c t i v e  from 
General  LAM of  I Corps t o  i n v e s t i g a t e  t h i s  i n c i d e n t .  I 
o f f e r e d  a s s i s t a n c e  t o  Colonel  TOAN i n  t h e  form o f  t r o o p s  
t o  go i n t o  t h i s  a r e a  and t r y  t o  aga in  v e r i f y  whether 
anyth ing  had o r  had n o t  happened. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  
General  TOAN showed m e  e i t h e r  a l e t t e r  from General  LAM 
o r  whatever h i s  guidance from General  LAM was, n o r  d i d  
he  show me anyth ing  f u r t h e r  on t h a t  excep t  t o  t e l l  me 
t h a t  he passed a d i r e c t i v e  t o  Colonel  K H I E N  t o  i n v e s t i g a t e  
t h i s  m a t t e r .  Colonel  K H I E N ,  L i e u t e n a n t  Colonel  K H I E N  was 
t h e  prov ince  c h i e f .  Colonel  TOAN a s s u r e d  me t h a t  he d i d  
n o t  b e l i e v e  t h a t  U.S. s o l d i e r s  had been involved  i n  t h i s  
i n c i d e n t .  I immediately went t o  Colonel  K H I E N  and informed 
him t h a t  I had been informed i n  t u r n  by Colonel  TOAN t h a t  
he was i n v e s t i g a t i n g  t h i s  i n c i d e n t  t h a t  had occur red  on 16 
March. Colonel  K H I E N  speaks  Engl i sh  f a i r l y  w e l l  and he 
informed m e  t h a t  h e  d i d  n o t  know i f  he w a s  going t o  i n v e s t i g a t e  
it o r  n o t ,  t h a t  he was s a t i s f i e d  it was a l l  VC propaganda. 
And I asked him, I s a i d ,  "What i s  t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  you 
have?" A t  t h i s  t ime  he e i t h e r  showed me o r  r e a d  t o  me a 
l e t t e r  t h a t  I unders tand came from t h e  v i l l a g e  o r  t h e  d i s t r i c t  
c h i e f ,  and t h i s  l e t t e r  accused U.S. f o r c e s  of  k i l l i n g  some 
500 c i v i l i a n s  i n  two s e p a r a t e  i n c i d e n t s ,  one a t  t h e  end o f  
February o r  e a r l y  March, and t h e  second i n c i d e n t  on t h e  16 th  
o f  March. I asked Colonel  K H I E N  i f  he  f e l t  t h e r e  was any 

: t r u t h  t o  t h e s e  a l l e g a t i o n s .  	 H e  s a i d ,  "No, t h i s  i s  a t y p i c a l  
VC propaganda. W e ' l l  i n i t i a t e  a counter-propaganda prograrq." 
I o f f e r e d  my a s s i s t a n c e  t o  Colonel  K H I E N  t o  go back i n  t h i s  
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a r e a  a t  any time with U.S, f o r c e s ,  along wi th  h i s  RF/PFts, 
i f  he wanted t o  look i n t o  it. He t o l d  me t h a t  the  v i l l a g e  
chief  i n  t h a t  a r e a  was j u s t  r e p o r t i n g  o r  j u s t  w r i t i n g  what 
the  VC had t o l d  him t o  w r i t e ,  and t h a t  he was no t  going 
t o  look i n t o  t h i s  i n c i d e n t .  With t h a t  I then b e l i e v e  t h a t  
I wrote t h i s  so-ca l led  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  on t h e  24th 
of Apr i l  1968 t o  pass on t o  d i v i s i o n  t h i s  VC propaganda form, 
and po in t ing  ou t  t h a t  t h i s  i n c i d e n t  i n  t h e  Son Tinh D i s t r i c t  
had previously been i n v e s t i g a t e d  and t h a t  I had no evidence t o  
support  the  a l i e g a t i o n s .  

Q. When you say it had been i n v e s t i g a t e d ,  what 
a r e  you r e f e r r i n g  t o ?  

A.  I am r e f e r r i n g  t o  my e a r l i e r  i n v e s t i g a t i o n  
which I made immediately fol lowing t h e  i n c i d e n t ,  which I 
repor ted  o r a l l y  t o  General KOSTER on the  20th of March, 
and which I reduced t o  w r i t i n g  and s S m i t t e d  t o  him, then,  o r  t h e  
5th o r  6th of Apr i l .  

Q This makes no mention of it h e r e ,  though. 

A. No, s i r ,  it does no t .  I know t h a t  I submitted 
a longer  r e p o r t ,  and t h a t  I d iscussed  the  a l l e g a t i o n s  of 
THOMPSON, and I ' m  conf ident  t h a t  I prepared an e a r l i e r  r e p o r t  
than  t h i s .  The only conclusion t h a t  I could draw i s  t h a t  by, 
c i t i n g  i n  t h i s  paragraph two he re  t h e  genera l  scheme of t h e  
opera t ion  and t h e  r e s u l t s  and s o  f o r t h  of t h a t  ope ra t ion  I 
was p u t t i n g  i n t o  a s i n g l e  packet  some information t o  support--
o r  t h a t  d i v i s i o n  may need i n  connection with t h i s  propaganda 
l e a f  l e t .  

Q We a r e  i n  no p o s i t i o n  t o  interview.Colone1 
BARKER nor Captain MICHLES. I n  paragraph 2 ,  you i n s i c a t e  
you have interviewed them. Did yo.il in terv iew ,Major 
CALHOUN and Captain MEDINA subsequent t o  your i n i t i a l  
d i scuss ion  wi th  them during t h e  per iod  16-18 March? 

A. I am p o s i t i v e  I d i d ,  s ir .  

Q Where d i d  you in terv iew them? 

A.  I do n o t  r e c a l l ,  s ir .  

Q What was t h e  cond i t ion  of Task Force Barker a t  
t h a t  time? 
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A. On 24 A p r i l ,  Task Force  Barker had been 
d i s e s t a b l i s h e d .  

Q. Where d i d  you go t o  see Capta in  MEDINA o r  d i d  
he come t o  s e e  you? 

A. I do  n o t  r e c a l l ,  s ir .  

& . Where d i d  you see Major CALHOUN? 

A. . I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  

Q - Did you t a k e  any w r i t t e n  s t a t e m e n t  from him? 

A. I d i d  n o t .  

Q Is  t h e r e  any p a r t i c u l a r  reason  t h a t  you d i d  
n o t  i n d i c a t e  i n  t h i s  document t h e  i n t e r e s t  shown i n  t h i s  
by t h e  ARVN s i d e ,  p a r t i c u l a r l y  by General  LAM, i n  recom-
mending t h a t  an i n v e s t i g a t i o n  be done? 

A. No, s ir .  I had no r ea son  f o r  n o t  do ing  it. 
No, s i r .  But ,  I d i d  have t h a t  i n fo rma t ion  from Colonel  
TOAN t h a t  General  LAM had d i r e c t e d  him t o  conduct  an 
i n v e s t i g a t i o n .  

Q.  Did you con f ide  w i t h  anybody i n  your  headqua r t e r s
t h e  f a c t  t h a t  you were making such a r e p o r t ?  

A .  - T h i s  one he re?  

Q. Y e s .  Would your  i n t e l l i g e n c e  o f f i c e r  o r  would your  
o p e r a t i o n s  o f f i c e r  have been aware of  i t ?  

A. I c e r t a i n l y  would have thought  s o ,  s i r .  I would 
expec t  them t o  be aware o f  it. I know t h i s  is  my w r i t i n g .  
They d i d  n o t  w r i t e  it themselves o r  any p a r t  o f  it. 

Q How d i d  you ge t  t h i s  one prepared?  

A .  S i n c e  t h i s  was found i n  t h e  S2 s a f e  I would assume 
t h a t  I had an S2--my S2 people  p repa re  it. 

Q. How do you come t o  t h a t  conc lus ion ,  i f  you p u t  
t h e  o t h e r  r e p o r t  i n  t h e  S3 s e c t i o n  and t h i s  r e p o r t  ends up 
i n  t h e  S2 s e c t i o n ?  

A .  Thi s  one,  I cons ide red ,  p r i m a r i l y  concerned t h i s  
VC propaganda message, which i n  my t h i n k i n g  i s  an S2 m a t t e r .  
And t h e  o t h e r ,  General  LIPSCOMB had loaned h i s  p e r s o n a l  c l e r k  
to t h e  S3 o f f i c e  t o  assist  them i n  making t h e i r  r e p o r t s .  And 
on t h a t  one,  I s p e c i f i c a l l y  used t h a t  c l e r k .  I do  n o t  know 
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i f  I used t h e  same c l e r k  i n  p repa r ing  t h i s .  

8 And when you had f i n i s h e d  w i t h  t h i s  r e p o r t  what 
d i d  you do w i t h  i t ?  

A .  I had it s e n t  t o  d i v i s i o n .  

Q Would it have been logged? I t  had i d e n t i f i c a t i o n  
symbols on .  it. 

A. I c a n ' t  r e c a l l  i f  I s e n t  it by c o u r i e r .  I know 
t h e  l a s t  t i m e  I s a i d  I s e n t  it by c o u r i e r .  I t h i n k  I d i d .  
I ' m  j u s t  n o t  f a m i l i a r  enough w i t h  t h e  logging  system t o  
know. I would t h i n k  t h i s  would be  logged i n  t o  t h e  c h i e f  of  
s t a f f ' s  l o g  of t h e  America1 Div is ion .  

Q Do you r ecogn ize  t h e s e  symbols? 

A. S i r ,  I c a n ' t  r ead  t h e s e .  

Q. I n  t h e  upper l e f t  hand co rne r  it r e a d s  X I  CO, BA, 
IR--something comparable t o  t h a t .  

A .  I c a n ' t  make it o u t .  I t . h a s  some meaning, b u t  
what it i s ,  I ' m  n o t  c e r t a i n .  

Q. Why would t h i s  r e p o r t  t hen  be found i n  t h e  s a f e  
o f .  t h e  S2  s e c t i o n ,  i f  it were p rope r ly  logged o u t  and n o t  go o u t  
through your  normal channe ls?  Did you n o t  have a c e n t r a l  d i spa t ch ,  
c e n t r a l  l o g ,  f o r  t h e  b r igade?  

A .  No, s ir .  W e  d i d  n o t .  

Q. I t  would have been whe,n it a r r i v e d  a t  t h e  A m e r i c a 1  
D iv i s ion ,  however? I t  would have a r r i v e d  a t  t h e  a d i u t a n t  
g e n e r a l ' s  o f f i c e  f o r  a p p r o p r i a t e  r e c e i p t  and de1ive;ed t o  t h e  
r e c i p i e n t ?  

I 0  : The h e a r i n g  w i l l  be  r eces sed .  

(The h e c r i n g  r eces sed  a t  1845 hour s ,  12  
December 1969. ) 

(The h e a r i n g  reconvened a t  1907 hour s ,  12  
December 1969.) 

10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR : A l l  pe rsons  who were p r e s e n t  when t h e  h e a r i n g  
r eces sed  a r e  aga in  p r e s e n t .  
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1.0: Colonel  HEWDERSON, I would l i k e  t o  t a k e  you 
back  t o  your  p e r s o n a l  p r e s e n t a t i o n  t o  General  KOSTER on the 20 th  
of  March. You were t a l k i n g  t o  him about  i n fo rma t ion  which 
you had, a t  l e a s t  p r e v i o u s l y ,  had c o ~ t a i n e d  on a 3-by-5 card?  
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A. Y e s ,  sir. 

Q- Did you g i v e  him t h a t  3-by-5 card?  

A. I d i d ,  sir .  

Q- Could you have conceivably had t h i s  i n fo rma t ion  
. t r a n s m i t t e d  t o  a s t anda rd - s i ze  s h e e t  o f  paper?  

A. I do n o t  b e l i e v e  so, sir .  

Q- With r e s p e c t  t o  your  r e p o r t  o f  t h e  4 th  through
t h e  6 t h  o f  A p r i l ,  would it have been p o s s i b l e  t h a t  t h e  
combat a c t i o n  r e p o r t  of  Task Force Barker was forwarded 
through your h e a d q u a r t e r s ,  and you indor sed  it t o  t h e  
d i v i s i o n  headqua r t e r s ,  which may have s t u c k  o u t  i n  your 
mind a s  your  r e p o r t ?  

A. Except t h a t  somewhere I reduced t o  w r i t i n g  
t h e  r e p o r t  o f  Warrant O f f i c e r  THOMPSON. Th is  one h e r e ,  
I b e l i e v e ,  s i r ,  t h e  l a s t  t i m e  I s a w  t h i s  r e p o r t  it had 
an i n c l o s u r e  a t t a c h e d  t o  it t h a t  I d i d  n o t  unders tand  
t h a t  I had never  seen  from a L ieu tenan t  TOAN--

Q- ( I n t e r p o s i n g )  I w i l l  s a y  and I ' m  very happy t h a t  
t h i s  came up f o r  t h e  sake  of  t h e  r e c o r d ,  t h a t  t h a t  p a r t i c u l a r  
i n c l o s u r e  had i n a d v e r t e n t l y  become a t t a c h e d  t o  t h a t  document. 
May I have t h a t  p i e c e  of  paper?  I w i l l  c l a r i f y  i t  i n  your 
i n t e r e s t  and i n  o u r  i n t e r e s t .  I b e l i e v e  t h i s  t h a t  we have 
e n t e r e d  a s  E x h i b i t  M-5 i s  t h e  paper  t h a t  had i n a d v e r t e n t l y  
become a t t a c h e d  t o  t h i s  r e p o r t  as i t s  i n c l o s u r e .  ( I0  
hands E x h i b i t  M-5 t o  w i t n e s s . )  Is t h a t  t h e  paper?  

A. Y e s ,  s i r ,  t h a t ' s  t h e  one I had never  seen  b e f o r e .  
I do n o t  b e l i e v e  un le s s  it w a s  a t t a c h e d  t o  some o t h e r  r e p o r t .  

Q. L e t  t h e  r eco rd  i n d i c a t e ,  i n  t h e  p rev ious  tes t imony 
of  Colonel  HENDERSON, t h a t  E x h i b i t  M-5 had been appended t o  
E x h i b i t  R-2 e r roneous ly .  I t  d i d  n o t  p r o p e r l y  belong t o  t h e  
r e p o r t .  

A. My indorsement shou ld  have been--

Q- ( I n t e r p o s i n g )  There i s  an a t tachment  which be longs  
w i t h  t h i s  r e p o r t .  A t  t h e  moment we do n o t  have it. I b e l i e v e ,  
however, t h a t  i t  would be l o g i c a l  t o  assume s i n c e  t h i s  i s  an 
a f t e r  a c t i o n  r e p o r t  t h a t  it would be  accompanied by a map o r  
an o v e r l a y  i n  some form o u t l i n i n g  t h e  o p e r a t i o n .  Would t h a t  
be  a r ea sonab le  assumption f o r  an a f t e r  a c t i o n  r e p o r t ?  
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A. Y e s ,  s ir .  

Q I n  your  p rev ious  tes t imony you had i n d i c a t e d  
t h a t  you had n o t  seen  t h i s  document p r i o r  t o  my showing 
it t o  you? 

A. Y e s ,  s i r ,  and I based t h a t  p r i m a r i l y  upon t h e  
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f a c t  t h a t  t h e  i n c l o s u r e ,  b u t  I - - the  in format ion  conta ined  here-
i n  g e n e r a l l y  I am f a m i l i a r  w i th .  So e i t h e r  knowing a s  t h e  sit-
u a t i o n  developed o r  hav ing  r ead  a f t e r  it was submi t ted .  
I ' m  n o t  c e r t a i n .  I cannot  swear t h a t  I s a t  down and pre-
pared ,  from s c r a t c h ,  a r e p o r t .  But I know t h a t  my i n s t r u c t -
i o n s  from General  YOUNG were t h a t  I was t o  p repa re  a r e p o r t  
from t h e  o r a l  r e p o r t  t h a t  I had given t o  General  KOSTER. Th is  
would n o t  have s a t i s f i e d  t h a t  requi rement ,  and I know I d i d  
what I was t o l d  t o  do. 

Q- How was your  r e p o r t  of 2 4  A p r i l  d e l i v e r e d  t o  
d i v i s i o n  headqua r t e r s?  

A. I do n o t  r e c a l l ,  s ir .  I t  i s  c l a s s i f i e d  
c o n f i d e n t i a l  and i n  my tes t imony l a s t  t ime I s t a t e d  
t h a t  I hand-car r ied  it up t o  Colonel  PARSON. I e i t h e r  
hand-car r ied  t h i s  one o r  hand-car r ied  an e a r l i e r  one 
t o  Colonel  PARSON. 

Q. What was t h e  nex t  t h i n g  you heard  about  t h i s  
p a r t i c u l a r  r e p o r t  from d i v i s i o n  o r  from anybody? 

A. Th i s  r e p o r t  h e r e ?  

Q. Y e s .  

A. To t h e  b e s t  of  my knowledge t h e  nex t  t h i n g  I 
r ece ived  was a p e r s o n a l  c a l l  from General  YOUNG, s ay ing  
t h a t  General  KOSTER d e s i r e d  a formal  i n v e s t i g a t i o n .  
This  was i n  e a r l y  May, a formal  i n v e s t i g a t i o n  of t h e  
i n c i d e n t  of 16 March. 

Q. What w a s  t h e  purpose of t h e  formal  i n v e s t i g a t i o n ?  
Were you e v e r  g iven  any reason  f o r  i t ?  

A. I was n o t ,  s i r .  I b e l i e v e  a t  t h e  t i m e  I asked 
General  YOUNG i f  t h e r e  were new developments o r  any r e p o r t s  
t h a t  he was knowledgeable about .  I b e l i e v e  t h a t  t h e  r e a c t i o n  
t h a t  I g o t  from him w a s ,  "No, we have none." General  KOSTER 
d e s i r e d  a formal  i n v e s t i g a t i o n  and we conducted it. 

Q Did you r e c e i v e  e i t h e r  a w r i t t e n  o r  an e l e c t r o n -
i c a l l y  t r a n s m i t t e d  d i r e c t i v e ?  

A. NO, sir .  

Q. What i s  t h e  normal procedure  f o r  a formal  
i n v e s t i g a t i o n ?  
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A.  The normal procedure i s - - i f  I were des igna t ing  
someone t o  conduct a formal i n v e s t i g a t i o n ,  I would reques t  
d i v i s i o n  t o  cu t  o rde r s  and g ive  them b a s i c a l l y  t h e  information 
t h a t  i s  requ i red  i n  t h e  o rde r s .  The i n d i v i d u a l  conducting 
t h e  i n v e s t i g a t i o n  would then  r e p o r t  t o  t h e  d i v i s i o n  JAG 
o f f i c e  and rece ive  personnel  i n s t r u c t i o n s ,  and t h e n  would 
comply wi th  t h e  o rde r .  

Q Did t h i s  happen? 

A.  I assume t h a t  it d id .  I have no knowledge t h a t  
it d i d .  When General YOUNG gave me t h e  requirement,  a s  I 
r e c a l l  I informed him t h a t  t h e  only  i n d i v i d u a l  t h a t  I r e a l l y  
had a v a i l a b l e  t o  do it was my execut ive  o f f i c e r ,  Colonel 
BARKER, and was t h i s  acceptable .  General YOUNG s t a t e d  
it was acceptable .  He saw no reason why it was n o t  acceptable .  
I be l i eve  both General YOUNG and I went i n t o  t h e  messhall  
f o r  a cup of c o f f e e  and t o l d  Colonel BARKER then what t h e  
requirement was. 

Q What d i d  you t e l l  him? 

A. The requirement was t h a t  he was t o  conduct 
a formal i n v e s t i g a t i o n  of t h e  1 6  March i n c i d e n t ,  and I 
b e l i e v e  a l s o  t h a t  I t o l d  him t h a t ,  a s  f a r  a s  I knew, nothing 
new had developed. This was t o  have f i r s t  p r i o r i t y .  And 
e i t h e r  a t  t h a t  t ime,  o r  a few days l a t e r ,  I t o l d  him t h a t  
it was t o  be completed before  he went on R&R on t h e  20th 
of  May. On o r  about t h e  20th of May he departed f o r  R&R,  
and he d i d  s u b m i t  t h e  r e p o r t  p r i o r  t o  t h a t  d a t e .  

Q What d a t e  was it approximately t h a t  you i s sued  
t h e  i n s t r u c t i o n s  t o  him? 

A.  I would est imate '  t h a t  it was somewhere between 
t h e  6 th  and 10th  of May. 

Q. Under those  circumstances,  what i s  s o  magic 
about R&R? 

A. Well, t h e r e  i s  nothing magic about R&R, s ir .  The 
t h i n g  was i f  he d i d  not  f i n i s h  t h e  r e p o r t ,  he would n o t  go 
on R&R.  

Q.  You were j u s t  g iv ing  him a time l i m i t  then .  You 
t o l d  him, "Before you a r e  going on R&R, meaning before  t h e  
20th,  I want t h i s  t h i n g  f i n i s h e d . "  

(HENDERSON) 199 

FOR OFFICIAL USE ONLY 

APP T-1 



FOR OFFICIAL USE ONLY 


A. NO,  sir. I t  w a s  wi th  t h e  understanding t h a t  h i s  
R&R was s u b j e c t  t o  him completing h i s  r e p o r t  of  i n v e s t i g a t i o n ,  
I d i d  n o t  cons ider  it a s  saying ,  "Okay, you only have t h e s e  7 
t o  10 days,  t ake  o f f  and do what you can." I d i d  n o t  have 
t h i s  f e e l i n g  nor d i d  I leave  t h a t  impression with him. I ' m  
c e r t a i n .  

Q. Did you have a set  of o rde r s  c u t  appoin t ing 

him a s  i n v e s t i g a t i n g  o f f i c e r ?  


A. I d i d  n o t  personal ly .  I would have hoped t h a t  
- t h i s  would have been done. I do n o t  know i f  it was. 

Q.  Why would you have hoped t h a t  it would be done? 
Who e l s e  knew about i t ?  

A. Colonel BARKER knew who was my execut ive  

o f f i c e r  and he c e r t a i n l y  knew t h e  procedures.  


Q. Are you s u r e  of t h e  exac t  d a t e s  t h a t  Colonel 

BARKER went on R&R? 


A .  I am n o t  p o s i t i v e  of  t h e  exac t  d a t e .  I know 

t h a t  he went during t h e  l a t t e r  p a r t  of t h e  May pe r iod ,  

o r  I be l i eve  he d id .  


Q. Where d i d  Colonel BARKER go on R&R? 

A. To Hawaii, sir. 

Q. Could t h i s  l eave  o r  R&R have taken p l a c e  

i n  t h e  l a t t e r  p a r t  of A p r i l  o r  t h e  f i r s t  p a r t  of  May? 


A.  I t  could have, s ir .  I may be wrong on t h e  

d a t e s ,  bu t  I had t h i s  t i e d  i n  wi th  t h e  f a c t  t h a t  he was 

going o n , t h e  20th. H e  was t ak ing  over  t h e  4/3  e a r l y  

i n  June and I thought we had h i s  leave  scheduled toward 

t h e  end of May s o  t h a t  he got  back immediately from R&R 

and took over  h i s  command, 


Did he prepare  t h a t  r e p o r t  f o r  you on 2 4  Apr i l ?  

No, sir.  This was prepared by me .  

How do you recognize t h a t ?  

J u s t  t h e  w r i t i n g .  
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Q- I asked you previously i f  you had any p a r t i c u l a r  
reason f o r  n o t  contac t ing  d i v i s i o n  t o  ask f o r  some as-
s i s t a n c e  i n  having such an i n v e s t i g a t i o n  conducted? 

A. I had no reason except  t h a t  General YOUNG s t a t e d  
t h a t  General KOSTER d e s i r e d  t h a t  t h e  br igade conduct t h e  
i n v e s t i g a t i o n .  I nominated t h e  i n d i v i d u a l  who was i n  t h e  
b e s t  p o s i t i o n  t o  do i t ,  without  any cons idera t ion  of any 
impl ica t ion  t h a t  he  may have had o r  even t h a t  I may have had. 
I t  d i d n ' t  even e n t e r  i n t o  my mind a t  t h e  time. 

Q- I n  some respec t s  he would have been i n v e s t i g a t -  
i n g  h imsel f ,  would he not?  

A. It i s  poss ib le .  Yes, sir.  

Q. When was t h i s  r e p o r t  completed? 

A. I was under t h e  impression t h a t  it was completed 
p r i o r  t o  t h e  20th of May, which t i e d  i n t o  h i s  R&R. If t h a t  
i s n ' t  t h e  per iod  he went on R&R,  then--I'm no t  c e r t a i n  except 
t h a t  I s t i l l  th ink  t h a t  it was towards t h e  20th of May t h a t  
t h e  r e p o r t  was forwarded t o  d i v i s i o n .  

Q e  
 How many pages d i d  t h i s  r e p o r t  c o n s i s t  o f ?  

A.  Colonel BARKER'S r e p o r t  proper  cons i s t ed  of t h r e e  t o  
four  pages. There were no appendices of o t h e r  than testimony. 

Q- Were t h e r e  any over lays?  

A. . There were no over lays .  

Q* How w a s  t h e  opera t ion  portrayed? Were t h e r e  any 
diagrams? 

A. I do n o t  r e c a l l  s ee ing  a  diagram. H i s  b a s i c  l e t -  
ter  d i d  inc lude  t h e  concept of t h e  opera t ion ,  and I do 
n o t  even r e c a l l  t h a t  i t  included coordina tes .  I ' m  su re  t h a t  
it d i d ,  b u t  I do no t  r e c a l l .  
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Q What was t h e  purpose of t h e  i n v e s t i g a t i o n ?  

A .  The purpose was t o  review, not  t o  review, b u t  
t o  i n v e s t i g a t e  f a c t s  and circumstances of t h e  1 6  March 
opera t ion ,  s p e c i f i c a l l y ,  Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S a l l ega -
t i o n s .  

Q • 
Did anybody ever  c o n t a c t  THOMPSON t o  f i n d  out  

more of t h i s  s i t u a t i o n ?  

A. I thought I r e c a l l  s ee ing  Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S 
s tatement  i n  BARKER'S r e p o r t .  

Q Were t h e r e  any diagrams i n  t h e  r e p o r t  showing 
where even t h e  20  bodies  may have been loca ted?  

A. No, sir. I do n o t  r e c a l l  s ee ing  a s i n g l e  diagram 
i n  t h e  r e p o r t .  There were approximately 15 o r  20 s ta tements  
included i n  t h i s  r e p o r t .  

Q. From whom? Name a s  many people a s  you can t h a t  
you s p e c i f i c a l l y  saw statements  from? 

A. I know t h e r e  was a s ta tement  t h e r e  from Captain 
MEDINA. I know t h e r e  was one t h e r e  from Captain MICHLES. 
There was one t h e r e  from e i t h e r  Major CALHOUN o r  a Sergeant  
JOHNSON,  and t h e  p la toon l e a d e r s  and t h e  e n l i s t e d  personnel  
i n  t h e  company. I do n o t  r e c a l l  any names. I thought  I 
saw t h e r e  one from THOMPSON. 

Q Did you see any from anybody e l s e  i n  t h e  123d 
aero-scout company? 

A .  I do n o t  r e c a l l  s ee ing  any. 

Q. Did you s e e  one i n  t h e r e  from Major GIBSON? 

A.  I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  

Q What was your r e s p o n s i b i l i t y  with regard  t o  t h i s  
r e p o r t ?  

A .  Well, s i n c e  I had been d i r e c t e d  by d i v i s i o n  t o  
appoint  an o f f i c e r  t o  have it done, I presumed t h a t  my 
r e s p o n s i b i l i t y  was t o  review it when it went forward. 
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Q* To review i f  f o r  what? 

A .  To review it f o r  completeness.  

Q a To review it f o r  adequacy? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q* Did you cons ide r  it adequate?  

A. I d i d  a t  t h e  t i m e .  

Q Against  a l l  t h e  a l l e g a t i o n s  you had heard  about 
t h e  l a r g e  number of bod ie s ,  and w i t h o u t  any diagrams show-
i n g  where noncombatants o r  c i v i l i a n s  may have been k i l l e d ,  
o r  w i thou t  any diagrams t o  p o i n t  o u t  t h i s ,  and wi thou t  
any s t a t e m e n t s  from some of t h e  key w i t n e s s e s ?  According 
t o  t h e  i n fo rma t ion  which we have a v a i l a b l e ,  we have found 
nobody who has  s igned  a  s t a t e m e n t  du r ing  an i n v e s t i g a t i o n - -
nobody. 

A. T h a t ' s  d i f f i c u l t  f o r  me t o  b e l i e v e ,  s ir .  

Q- I t  may be ,  b u t  t h i s  i s  where I am r i g h t  now, and why
I ' m  a sk ing  you t o  come f o r t h  w i t h  t h e s e  names. 

A. I know a formal  i n v e s t i g a t i o n  was conducted. 

Q. W e  have n o t  t a l k e d  t o  Se rgean t  JOHNSON, b u t  we 
have t a l k e d  to--obviously we have n o t  t a l k e d  t o  MICHLES. Within 
t h e  company i t s e l f  we have n o t  y e t  t a l k e d  t o  t h e  e n l i s t e d  
pe r sonne l ,  b u t  any of t h s  o t h e r  pe r sonne l  which you have 
mentioned makes no re fe rence- -

A .  ( I n t e r p o s i n g )  Captain  MEDINA makes no r e f e r e n c e ,  
s i r ?  

Q. No r e f e r e n c e .  H e  makes a sworn s t a t emen t  under o a t h  
t h a t  he never  was con tac t ed  concerning a  s t a t emen t .  A f t e r  you 
t a l k e d  t o  him i n  t h e  f i e l d ,  t h a t  was t h e  l a s t  t i m e  t h a t  
a q b o d y  c o n t a c t e d  him. 

A. S i r ,  I r e c a l l  speaking t o  Captain  MEDINA down i n  
t h e  1/20 a r e a  a f t e r  he had been r e l e a s e d  back t o  t h e  1/20 
and was t h e n  a s t a f f  o f f i c e r  i n  t h e  1/20. He was a s s i s -
t a n t  S3. I cannot  r e c a l l  t h e  d a t e ,  excep t  I can r e c a l l  t h e  
l o c a t i o n ,  i n  t h e i r  TOC, and I t a l k e d  t o  him about  how he l i k e d  
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h i s  new job and s o  f o r t h .  Then I reminded him t h a t  I'd 
asked him t o  keep h i s  eyes and e a r s  open about the  opera-
t i o n  on the  16th.  Had anybody come f o r t h  and repor ted  
anything unusual t h a t  day? He assured me t h a t  t h e r e  had 
n o t  been one, s i n g l e  word. I know p o s i t i v e l y  t h a t  he had 
a t  l e a s t  a two-page s ta tement  i n  t h a t  r e p o r t  of i n v e s t i -
g a t i o n  and t h e r e  was a formal i n v e s t i g a t i o n  conducted. 
Now, how it g o t  t o  d i v i s i o n  I d o n ' t  remember, b u t  I ' m  
p o s i t i v e  t h a t  General YOUNG saw it, and I would have thought 
t h a t  Colonel PARSON would have seen it. 

Q How many copies  was it prepared i n ?  

A. I do n o t  remember, s ir .  

Do you r e c a l l  what you s a i d  i n  your indorsement? 

A. I s t a t e d  i n  my indorsement t h a t  t h e  r e p o r t  of 
i n v e s t i g a t i o n  had been conducted i n  compliance wi th  t h e  
i n s t r u c t i o n s  from d i v i s i o n ,  t h a t  I had reviewed t h e  s t a t e -
ments t h e r e i n ,  and t h a t  t h e r e  was no a d d i t i o n a l  evidence from 
what I had submitted i n  my e a r l i e r  r epor t .  I re-
commended t h a t  t h e  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  be accepted. 

9 How d i d  it g e t  t o  d i v i s i o n ?  

I don ' t  know, s ir .  

Q =  Was it placed under c o n t r o l ?  

A .  I do n o t  know, s ir .  

Q What da te 'was  it submitted again? 

A. I would es t ima te  on o r  about t h e  20th of May, sir.  

Q. I n  your previous testimony you i n d i c a t e d ,  a s  I 
r e c a l l ,  it was t h e  t h i r d  of t h r e e  copies  and t h a t  you d id  
no t  r e t a i n  a copy. 

A. I r e c a l l  s ee ing  the  o r i g i n a l  which I worked from 
and conducted my review of it. I am no t  c e r t a i n  how many 
copies w e r e  prepared. I do n o t  b e l i e v e  I saw t h e  t o t a l  pack-
age of cop ies ,  b u t  I saw t h e  o r i g i n a l .  That was a l l  t h a t  
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was given t o  m e .  I am c e r t a i n  t h a t  I had a r e p o r t  from 
General YOUNG t h a t  t h i s  r e p o r t  had been rece ived .  I do 
no t  r e c a l l  where and when and how I rece ived  t h a t  i n f o r -
mation, b u t  I r e c a l l  l e t t i n g  him know t h a t  it had gone 
i n ,  t h a t  Colonel BARKER had f i n i s h e d  t h e  r e p o r t .  I 
thought t h a t  I had confirmation back from him t h a t  he had 
seen it. 

Q- Did t h i s  r e p o r t  i n d i c a t e  i n  it an a l l e g a t i o n  o f  
i n d i s c r i m i n a t e  k i l l i n g s  of l a r g e  numbers of noncombatants 
had been made? 

A. I t  d id .  

Q I t  d id?  

A. Yes, s ir .  

Q And t h i s  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ,  a formal r e p o r t ,  
went t o  d i v i s i o n  headquarters?  

A .  Yes, sir.  

Q. On o r  about t h e  20th of  May? 

A. Yes, sir.  

Q. You had r e t a i n e d  copies  of your previous r e p o r t .  
One, you had i n d i c a t e d ,  i n  t h e  S3 f i l e ,  another  which was 
loca ted  i n  t h e  S2 f i l e .  

A.  Yes, sir. 

Q A r e  you s u r e  t h a t  you d i d n ' t  keep one of these?  

A. I d i d  not .  A t  t h i s  t ime I w a s  r e l y i n g  on my 
execut ive o f f i c e r  t o  keep our  f i l e s .  

Q. Your execut ive o f f i c e r ?  

A. Yes, s i r ,  Lieutenant  Colonel BARKER. Now, I am 
c e r t a i n  t h a t  he maintained a copy of  t h a t  r e p o r t  of i n v e s t i -
ga t ion .  I ' v e  been t o l d  t h a t  t h e  f i l e s  of  t h e  1 1 t h  Brigade 
have been screened and it c a n ' t  be found. That i s  hard f o r  
me t o  be l i eve .  Colonel BARKER was very thorough admini-
s t r a t i v e l y .  He had been t h e  execut ive  o f f i c e r  previous ly .  
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Q- If t h i s  had been an o f f i c i a l  r e p o r t  of i n v e s t i -
g a t i o n ,  i s  it n o t  l o g i c a l  t o  assume t h a t  it would have 
gone through t h e  normal handl ing system s o  t h a t  it would 
be properly logged i n  and logged ou t  and s o  i d e n t i f i e d  
from t h e  l o g  of t h e  11 th  Brigade and t h e  America1 Division? 

A. I would be l i eve  s o ,  sir.  

Q What w a s  t h e  c l a s s i f i c a t i o n  of t h e  r e p o r t ?  

A. I b e l i e v e  it was f o r  o f f i c i a l  use only--stamped 
f o r  o f f i c i a l  use only and no c l a s s i f i c a t i o n ,  s ir .  But, I 
cannot swear t o  t h a t ,  sir. 

Q With a l l  of t h e s e  r e p o r t s  a r e  being submit ted t o  
d i v i s i o n ,  i n t i a l l y  your o r a l  r e p o r t ;  secondly,  we f i n d  
a combat a c t i o n  r e p o r t  with no apparent  knowledge o r  record 
o f  it; we f i n d  a w r i t t e n  r e p o r t  which you say you sub-
mi t ted  on o r  about 4 t o  6 Apr i l .  But t h e r e  i s  no c e n t r a l  
handling of these .  They a r e  a l l  handled d i f f e r e n t l y  i n  a 
r a t h e r  s l ipshod  manner. Is t h e r e  any reason f o r  t h i s ?  

A. There was no reason i n  connection wi th  t h i s  in -
c i d e n t  t h a t  t h e r e  was any d i f f e r e n c e  i n  handl ing,  except  
t h a t ,  I b e l i e v e ,  i n  my r e p o r t  of  4 o r  6 A p r i l ,  having been 
d i r e c t e d  t o  prepare  it myself ,  I personal ly  hand-carried it 
t o  t h e  Americal ~ i v i s i o nwithout  rou t ing  it through t h e  
admin i s t r a t ive  channels.  There was abso iu te ly  no reason 
f o r  doing it except  t h a t  I had been d i r e c t e d  t o  provide 
General KOSTER wi th  t h e  r e p o r t .  

Q But s t i l l ,  it should,  l o g i c a l l y ,  appear on t h e  
l ~ gof t h e  Americal Divis ion.  

A. I would expect t h a t  t h e  chief  of s t a f f  would have 
had it s o  logged i n ,  yes ,  sir.  

Q - You gave it t o  t h e  ch ie f  of s t a f f ?  

A. I gave e i t h e r  t h a t  one o r  t h i s  one, and I ' m  con-
fused a s  t o  which one I hand-carried up t h e r e .  

Q Did you ever  g e t  a r e t u r n  copy of t h e  i n v e s t i -
ga t ion?  
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A. Of my 4 t o  6 Apr i l  one? 

Q. NO, of  your r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  of 20 May. 

A.  The formal i n v e s t i g a t i o n ?  

Q. The formal i n v e s t i g a t i o n .  

A.  No, 'sir. I d i d  not .  

Q Would you no t  normally expect  t o  r e c e i v e  a r ep ly
from t h e  addressee? 

A. I would expect t o  r ece ive  a r e p l y  t h a t  t h e  recom-
mendations--or t h a t  t h e  r e p o r t  was approved, bu t  whether I d i d  
o r  n o t  I do n o t  r e c a l l ,  sir. 

Q I f  you d i d ,  such a record  should be i n  t h e  f i l e s  
of  t h e  11th  Brigade, should it not?  

A. Yes, sir.  

Q. And such a r e p o r t  of logging ou t  should be i n  t h e  
f i l e s  of  t h e  Americal Division? 

A. Yes, sir.  

Q. You d o n ' t  r e c a l l  having received an o f f i c i a l  n o t i -
f i c a t i o n ,  e i t h e r  i n  w r i t i n g  o r  o therwise ,  approving t h i s  r e -
por t?  

A. I do n o t ,  sir. 

Q. Did you ever  r ece ive  a copy o f  t h i s  r e p o r t  being
forwarded t o  e i t h e r  111 MAF o r  MACV? 

A. No, s i r ,  I d i d  no t .  

Q. What d i d  you hear  from e i t h e r  General KOSTER o r  
from General YOUNG, o r a l l y ,  concerning t h e  r e p o r t ?  

A. To t h e  b e s t  of my knowledge, I rece ived  information 
from General YOUNG t h a t  he--that t h e  r e p o r t  had been rece ived  
a t  Headquarters,  Americal ~ i v i s i o n .  A s  t o  what agency o r  
who had it, I do no t  r e c a l l .  
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Q .  I t  had been received? 

A. Yes , sir. 

Q Do you remember, v i v i d l y ,  hand-carrying--
r e p o r t i n g  o r a l l y  t o  General KOSTER? 

A. Yes, s ir .  

Q. You a l s o  remember hand-carrying e i t h e r  t h i s  one 
o r  t h e  o t h e r  p iece  of paper.  This r e p o r t ,  now, i s  a formal 
i n v e s t i g a t i o n  which could be of cons iderable  importance. 
Did you hand-carry t h a t  one? 

I d i d  no t  hand-carry t h a t  one, sir.  

Q What were t h e  conclusions of t h i s  r e p o r t ?  

A. To t h e  b e s t  of my knowledge, t h e  conclusions w e r e  
t h a t  no inadver ten t  k i l l i n g  of c i v i l i a n s  could be subs tant -
i a t e d ,  something genera l ly  along t h a t  l i n e .  

Q And y e t ,  you reviewed t h i s  r e p o r t ,  and you a r e  
n o t  s u r e  whether t h e r e  w a s  a s ta tement  i n  t h e r e  going back 
t o  t h e  o r i g i n a l  a l l e g a t i o n  of Warrant O f f i c e r  THOMPSON and/or 
anybody e l s e  i n  t h e  123d aero-scout u n i t ?  

A.  I thought t h e r e  w a s  a s ta tement  from p i l o t s  and 
I thought t h e r e  was a s ta tement  from THOMPSON. I know t h a t  
Colonel BARKER'S i n t r o d u c t i o n  t o  t h i s  t h i n g  t r e a t e d  t h e  
THOMPSON a l l e g a t i o n s ,  and I f e e l  t h a t  t h e r e  w a s  an e x h i b i t  
i n  t h e r e  from THOMPSON. 

Q Did you ever  con tac t  o r  d i scuss  t h i s  mat ter  with 
Colonel HOLLADAY subsequent t o  t h a t  time? O r  with Major 
WATKE ? 

A.  I do n o t  r e c a l l  doing so ,  six. 

10: Do you have any o t h e r  ques t ions?  

MR MACCRATE: When d i d  you l a s t  see  Colonel BARKER? 
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A.  I l a s t  saw Colonel  BARKER, I b e l i e v e ,  on about 
t h e  8 t h  o r  9 t h  of  June ,  1 o r  2 days--the day b e f o r e  he 
w a s  k i l l e d .  I b e l i e v e  he was k i l l e d  on t h e  10 th  of  June.  
I s a w  h i s  body on t h e  1 0 t h  o f  June o r  t h e  day he was k i l l e d .  

Q Did you a t  t h a t  t i m e  g i v e  any d i r e c t i o n s  w i t h  
r e s p e c t  t o  t h e  handl ing  of  h i s  p e r s o n a l  e f f e c t s ?  

A .  No, sir. I d i d  n o t .  H e  went i n t o  a MHA s t a t u s  
upon be ing  k i l l e d  and a l l  of  h i s  p e r s o n a l  e f f e c t s  w e r e  
shipped t o  Sa igon ,  I b e l i e v e .  

10:  For  t h e  r eco rd ,  s t a t e  what MHA means? 

A.  Missing a s  a r e s u l t  of  h o s t i l e  a c t i o n ,  because 
h i s  body cou ld  n o t  be p o s i t i v e l y  i d e n t i f i e d .  I t  w a s  i n i t i a l l y  
i d e n t i f i e d  as t h e  p i l o t  and l a t e r  i d e n t i f i e d  as h i s .  I gave 
no such i n s t r u c t i o n s .  I d i d  r e c e i v e  a l e t t e r  from M r s .  
BARKER a s k i n g  m e  t o  s ea rch  h i s  e f f e c t s  and see i f  I could 
f i n d  a l i s t  o f  i n su rance  p o l i c i e s .  I c a l l e d  t h e  America1 
Div i s ion  a t  t h a t  t ime and asked who w a s  hand l ing  it, and 
i f  t hey  could  look  i n t o  t h i s .  I was adv i sed  t h a t  a l l  h i s  
e f f e c t s  by t h i s  t i m e  had a l r e a d y  been forwarded t o  Saigon.  

MR MACCRATE: Did he  have f i l e s  t h a t  were a t  your  du ty  s t a t i o n  
a t  t h a t  t ime? 

A.  Y e s ,  h e  had working f i l e s ,  b u t  he would n o t  p u t  a--
I do  n o t  b e l i e v e  he would have p u t  a permanent document i n t o  
t h e s e  working f i l e s  o r  pe r sona l  p r o p e r t y  f i l e s ,  I should  s a y ,  
a t  h i s  o f f i c e .  

Q Do you know who it would be  who examined those  
f i l e s  a t  t h e  t ime of h i s  dea th?  

MR MACCRATE: I have no th ing  f u r t h e r .  

209 

FOR OFFICIAL USE ONLY 

APP T - 1  



FOR OFFICIAL USE ONLY 


COL FRANKLIN:  S i r ,  I b e l i e v e  you a c t i v a t e d  t h e  l l t h  Brigade,  
d i d  you n o t ?  

A. That 's c o r r e c t .  

Q. W a s  t h a t  J u l y  of  19661 

A. 1 J u l y  o f  1966. 

Q. Up t o  t h i s  t i m e  you had been w i t h  them about  2 
y e a r s .  I b e l i e v e  a l s o  you w e r e  wounded sometime around A p r i l  
of 1 9 6 8,  and made a s t a t emen t  t o  t h e  e f f e c t  t h a t  somebody 
wanted you t o  go up t o  t h e  h o s p i t a l  you had worked t o o  h a r d  
f o r  t h i s  job and you w e r e  going t o  s t a y .  E v i d e n t l y ,  t h e r e ' s  
a l o t  o f  p r i d e  i n  t h i s  o u t f i t .  S i r ,  I ask how w e r e  you 
wounded i n  A p r i l ?  

A. I was wounded i n  a h e l i c o p t e r  by a hand grenade 
t r y i n g  t o  run down a VC. Th i s  happened one week a f t e r  t h e  
i n c i d e n t ,  on t h e  23rd of  March. I went down t o  p i c k  up an  
o l d  man who had g o t t e n  r i d  of h i s  r i f l e  and appeared t o  be  
t o o  damned o l d  t o  b i t e ,  and hovered about  5 f e e t  o f f  t h e  
ground. H e  w a s  about  15 f e e t  o f f  t o  t h e  f l a n k  l y i n g  down i n  
t h e  r i c e  paddy, and I waved t o  him t o  s t a n d  up and he  s t o o d  
up. He had a hand grenade h i d  i n  h i s  hand which h e  proceeded 
t o  throw. My p i l o t  w a s  busy t a l k i n g  t o  t h e  o t h e r  s h i p  and 
d i d n ' t  h e a r  me y e l l i n g  t o  get  t h e  h e l l  o u t  o f  t h e r e .  And 
consequent ly ,  I g o t  a bus t ed  l e g  o u t  of it. 

Q. I ' m  going t o  ask you a q u e s t i o n  t h a t  probably 
you shouldn ' t  even answer. If you t h i n k  t h e r e ' s  a poss i -
b i l i t y - - ~ ~ ~  a l o t  o f  You have been have had t r o o p  duty.  
w i t h  t h i s  b r i g a d e  a lmos t  2 y e a r s .  You had s o  much a f -  
f e c t i o n  and p r i d e ,  f e e l i n g  f o r  t h i s  o u t f i t  t h a t  perhaps  
some of  your  o b j e c t i v i t y - - i t  w a s  a l i t t l e  ha rd  f o r  you t o  
b e l i e v e  t h a t  American s o l d i e r s ,  t h e s e  guys t h a t  you may even 
have loved ,  would go o u t  and do what THOMPSON a l l e g e d .  

A. I very  d e f i n i t e l y  f e e l  ve ry  s t r o n g l y  towards 
t h e  l l t h  Brigade and i t - - i n  my own mind, I cannot  b e l i e v e  
an American s o l d i e r  under any c i rcumstances  w i l l  k i l l  c h i l d -  
ren .  I j u s t  f l a t l y  do n o t  b e l i e v e  it. Once I s t a r t  be-
l i e v i n g  it ,  I ' l l  r e s i g n  my commission. 

COL FRANKLIN: Thank you, sir. 

MR MACCRATE: Colonel  HENDERSON, one q u e s t i o n  w i t h  r e s p e c t  
t o  your i n j u r y .  Your l e g  was i n  t h e  cast f o r  a wh i l e .  Do 
you know f o r  what p e r i o d  o f  t i m e  your l e g  w a s  i n  t h e  c a s t ?  
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A. I w a s  wounded on t h e  23rd. A t  t h e  t ime 
I d i d  n o t  t h i n k  much about my wound, i t  was a r e l a t i v e l y  
s m a l l  one. I t  h u r t  l i k e  h e l l ,  and I remained i n  bed 
f o r  about 3 days.  A t  t h a t  t ime my surgeon who 
had been on R & R  r e t u r n e d ,  and he  i n s i s t e d  t h a t  I 30 
up t o  t h e  h o s p i t a l  and have an X-ray. A t  t h i s  t ime 
they  determined t h a t  t h e r e  was a bone broken and I 
couldn? walk on it. They cored  it o u t ,  sewed it  up, 
p u t  it i n t o  a c a s t ,  and p u t  me on c r u t c h e s .  That  
would have been about t h e  26th of  t h e  month, and my 
l e g  remained i n  a c a s t  and I remained on c r u t c h e s  
f o r  3 weeks. So t h i s  would have been on o r  about  
t h e  17 th  o f  A p r i l  t h a t  I went from t h e  c r u t c h e s  t o  
a cane. 

Q* And a f t e r  about  t h e  1 7 t h  o f  A p r i l  you 

were wi thou t  a c a s t ?  


A .  That  i s  c o r r e c t ,  s i r .  

MR WEST: You t e s t i f i e d  f o r  us on t h e  2nd o f  December 
and t o l d  us a t  t h a t  t ime ,  Colonel  HENDERSON, t h a t  
you made an o r a l  r e p o r t  t o  General  KOSTER about  t h e  
20th  of  March 1968. That  you were l a t e r  asked,  about  
a month l a t e r ,  you were asked,  t o  p u t  t h i s  i n  w r i t i n g  
and you d i d  s o  w i t h  your  r e p o r t  of  24 A p r i l  1968. 
Is t h a t  c o r r e c t ?  

Tha t  i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q* . And you subsequent ly  were asked t o  conduct  
a formal i n v e s t i g a t i o n  of  t h e  i n c i d e n t  and you charged 
Colonel  BARKER w i t h  doing t h i s ,  and t h a t  h i s  r e p o r t  
w a s  forwarded around mid-May 1968. Is t h a t  c o r r e c t ?  

A. Yes, s i r .  

Q- I have read  your  s t a t emen t  made t o  t h e  i n s p e c t o r  
g e n e r a l  l a s t  May o r  summer and it  makes t h e s e  same s t a t e -
ments, t h a t  you made t h e  o r a l  r e p o r t ,  reduced it t o  
w r i t i n g ,  and t h e r e  was a formal i n v e s t i g a t i o n  r e p o r t  
a f t e r  t h a t .  I r ead  t h e  newspaper account  of  t h e  te lephone  
i n t e r v i e w  t h a t  you gave t o  t h e  Washington P o s t  n o t  
l ong  ago, and i t ' s  t o  t h e  same e f f e c t ,  a s  I remember. 
I c a l l e d  you around mid-November a t  t h e  r e q u e s t  o f  
t h e  S e c r e t a r y  o f  t h e  Army about  t h e  s o - c a l l e d  "second" 
i n v e s t i g a t i o n ,  formal i n v e s t i g a t i o n ,  and you a l s o  t o l d  m e  
of t h e  o r a l  r e p o r t ,  t h e  2 4  A p r i l  r e p o r t ,  t h e  mid-May 
i n v e s t i g a t i o n ,  and t h e  r e p o r t  on t h a t .  Today you t e l l  us f o r  
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t h e  f i r s t  t ime of an i n v e s t i g a t i o n  and a r e p o r t  of 
t h a t  i n v e s t i g a t i o n  da ted  4-6 Apr i l  1968. Have you 
e v e r  mentioned t h i s  t o  anyone e l s e  before  i n  an 
i n v e s t i g a t i o n  o r  i n  any o t h e r  connection? 

A .  I do n o t  know what I s a i d  l a s t  Apr i l  o r  
May when I t a l k e d  t o  Colonel W I L S O N  a s  f a r  a s  d a t e s  
a r e  concerned, b u t  up t o  t h e  t ime t h a t  I phys ica l ly  
saw t h i s  2 4  Apr i l  d a t e  on he re ,  I had always been 
under t h e  impression t h a t  I submitted t h e  w r i t t e n  
r e p o r t  of my o r a l  r e p o r t  approximately 2 weeks a f t e r  
my o r a l  r e p o r t .  The d a t e  2 4  A p r i l  d i d  n o t  come t o  
l i g h t  u n t i l  I phys ica l ly  rece ived  t h i s  from t h e  s a f e  
of  t h e  11th  Brigade, and even when I saw it I could 
no t  be l i eve  t h i s  d a t e  of 2 4  Apr i l .  I cannot be p o s i t i v l y  
s u r e  t h a t  I submitted a r e p o r t  on 4-6 Apr i l .  I am p o s i t i v e  
t h a t  I d i d  prepare  a r e p o r t  and I reduced t h e  a l l e g a t i o n s  
of--I 'm p o s i t i v e  I was t o l d  by General YOUNG t o  prepare 
o r  reduce t o  w r i t i n g  my o r a l  r e p o r t  t h a t  I had given 
t o  General KOSTER. This  i s  no t  t h e  o r a l  r e p o r t  t h a t  
I gave t o  General KOSTER. I ' m  t r y i n g  t o  assume o r  
deduce he re ,  t h e r e  must have been another  r e p o r t  and--

Q . ( In te rpos ing)  Didn 't you j u s t  desc r ibe  
t h a t  r e p o r t  i n  g r e a t  d e t a i l  t o  General PEERS? 

A. The 4 A p r i l  r e p o r t ?  

Q Y e s .  

A. The r e p o r t  t h a t  I r e c a l l  prepar ing  i n  
response t o  General YOUNG'S d i r e c t i v e  t h a t  I reduce 
t o  w r i t i n g  t h e  o r a l  r e p o r t  t h a t  I had provided t h e  
d i v i s i o n  commander on 20 March. I know t h a t  I complied 
wi th  those  o rde r s  and I f e e l  t h a t  it was a  f o u r  o r  
five-page r e p o r t .  I r e c a l l  w r i t i n g  t h e  r e p o r t .  I 
r e c a l l  using my notebook t o  prepare  t h a t  r e p o r t ,  and 
t h i s  i s  not  t h a t  r e p o r t .  

Q The r e p o r t  t h a t  you a r e  r e f e r r i n g  t o  i s  
Exh ib i t  R-1 ,  t h e  24 Apr i l  r e p o r t ,  1968? 

A .  That i s  c o r r e c t ,  s i r ,  This does n o t  s a t i s f y  
t h e  requirement placed on me by General YOUNG. 

Q. Now, what i s  t h a t  requirement. To reduce 
t o  w r i t i n g  your o r a l  r e p o r t ?  
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A. Of 20 March. Yes, sir.  

Q. Does t h a t  r e p o r t ,  Exh ib i t  R - 1 ,  express
t h e  complaint of M r .  THOMPSON? 

A. I t  does not .  

When d i d  you f i r s t  come t o  t h i s  conclusion? 

A. I came t o  t h i s  conclusion wi th in  t h e  p a s t  week. 

Q g  
 Are you su re  you haven ' t  f a b r i c a t e d  t h i s  s t o r y  
of t h e  4-6 A p r i l  r e p o r t  because you r e a l i z e d  t h a t  t h i s  
i s  n o t  responsive t o  t h e  THOMPSON complaint.  You had 
t o  account somehow f o r  your statement--

A.  ( In te rpos ing)  I have n o t  f a b r i c a t e d  t h e  f a c t  
t h a t  I prepared such a  r e p o r t .  I b e l i e v e ,  even l a s t  Apr i l  
o r  May, when I appeared before  Colonel WILSON t h a t  I r e c a l l e d  
prepar ing  o r  reducing t o  w r i t i n g  my o r a l  r e p o r t  of  i n v e s t i -
g a t i o n  wi th in  2 weeks from t h e  time I had submitted my o r a l  
one and-- 

Q. ( In te rpos ing)  You would no t  then make a  f a l s e  
s ta tement  t o  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. S i r ,  I want t o  do everyth ing  I poss ib ly  can 
t o  provide t h i s  board--and I r e a l i z e  t h a t  i s  n o t  f a c t u a l ,  
bu t  t o  provide t h e  board any information t h a t  I have. 
But I do f i n d  t h e  d a t e s  extremely d i f f i c u l t  a y e a r  and 
a  h a l f  l a t e r .  

Q. With regard t o  t h e  people i n  Vietnam, divi-sion, 
br igade ,  Task Force Barker, suppor t ing  elements t h a t  were 
involved i n  t h i s  opera t ion  on 1 6  March 1968, I b e l i e v e  
you s t a t e d  t h a t  s i n c e  y o u . l e f t  Vietnam t h e  only person 
t h a t  you t a l k e d  t o  was Colonel BLACKLEDGE--I t h i n k  M r .  
WALSH asked you a  ques t ion  on th i s - -apa r t  from M r .  THOMPSON 
over  on t h e  House Armed Services  Cormittee.  

A.  I s a w  Captain MEDINA a t  F o r t  Benning and a l l  
of  t h e  o f f i c e r s  i n  my brigade.  I th ink  it was before  
I appeared--I d i d  no t  d i scuss  anything with Captain 
MEDINA a t  t h a t  t ime,  t h e  time t h a t  I saw him a t  F o r t  Benning 
which I b e l i e v e  w a s  a  year  ago. I went down t h e r e  on 
an i n f a n t r y  conference.  And t h e  fol lowing people,  I be l i eve  it 
was t h a t  I was c a l l e d  before  Colonel WILSON. 
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Q. Did you see o t h e r  o f f i c e r s  o f  t h e  b r i g a d e  a t ,  
t h a t  t ime? 

A.  What t i m e  was t h a t ,  s i r ?  

Q Well ,  around t h e  t i m e  t h a t  you s a w  Captain
M E D ~ A ?  

A. Yes, sir. There w e r e  30 o r  40  o f f i c e r s  from 
t h e  b r i g a d e  who a r e  a t t e n d i n g  school  as s t u d e n t s  down 
a t  F o r t  Benning, Georgia. This  was a y e a r  ago, b u t  I cannot  
r e c a l l  any d i s c u s s i o n  o f  t h i s  i n c i d e n t .  I would have no 
reason f o r  d i s c u s s i n g  it. I had f o r g o t t e n  t h a t  t h i s  i n c i d e n t  
had occur red .  

Q- When w a s  t h e  l a s t  t i m e  you t a l k e d  t o  General  
KOSTER about  t h i s  i n c i d e n t  s i n c e  r e t u r n i n g  t o  t h e  S t a t e s ?  

A .  I t a l k e d  t o  General  KOSTER a couple  o f  weeks 
ago,  on a Sa turday  n i g h t ,  I b e l i e v e ,  sir.  

Q =  J u s t  one t ime?  

A. I t a l k e d  t o  him a couple  o f  t i m e s ,  sir.  

Q- A r e  you s u r e  i t ' s  on ly  two? I s u g g e s t  t h a t  
you t h i n k  t h a t  o v e r  very  c a r e f u l l y .  

A .  I have t a l k e d  t o  General  KOSTER s e v e r a l  t i m e s ,  
s i r ,  r e g a r d i n g  t h i s .  

Q- Now, l e t ' s  have t h e  f i r s t  t i m e  you t a l k e d  
t o  him? 

A .  The f i r s t  t ime? 

Q* Y e s .  I ' m  t a l k i n g  about  h e r e  i n  t h e  S t a t e s .  

A. The f i r s t  t i m e  w a s  a f t e r  t h i s  t h i n g  had broken 
i n  t h e  p r e s s .  

Q. What d a t e ,  p l e a s e ?  

A. I would s a y  it w a s  between 10 and 15 November. 

Q- Do you r e c a l l  t h e  demons t ra t ions  around mid-
October i n  Washington. The Na t iona l  Mob i l i za t ion  Committee 
demonstra t ions-- the  g r e a t  mass of people  t h a t  w e r e  h e r e ?  
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A.  I remember r ead ing  about it.  

Q- Was i t  a f t e r  t h a t  t ime? A t  any r a t e ,  you do 
f i x  it a s  around 10 o r  15 November 1969? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q- What was t h e  subs tance  o f  t h a t  conve r sa t ion?  

A .  The subs tance?  General  KOSTER c a l l e d  me and 
asked m e  i f  I had been read ing  about  t h e  a r t i c l e s  t h a t  
appeared i n  t h e  paper ,  and I t o l d  him t h a t  I had. H e  
asked me i f  I had--he asked m e  i f  I could  f i l l  him i n  
on what I r e c a l l e d  happening. The series o f  e v e n t s  
p a r t i c u l a r l y  p e r t a i n i n g  t o  t h e  r e p o r t s .  

Q *  Did you do so?  

A. I d i d  so .  

Q. What d i d  you t e l l  him about  t h e  r e p o r t ?  

A .  I t o l d  him b a s i c a l l y  t h e  t iming  t h a t  t h e  v a r i o u s  
r e p o r t s - - t h a t  my o r a l  r e p o r t  was made t o  him and t h e  t ime 
sequence o f  t h i s  t h i n g .  

Q- Was t h a t  t h e  t i m e  sequence t h a t  you t o l d  us 
about  on t h e  2nd o f  December. That  i s  an o r a l  r e p o r t  about 
20 March 1968, reduced t o  w r i t i n g  about t h e  n e x t  month, 
and submi t ted  on 24 A p r i l  1968. And t h e  second o r  formal 
i n v e s t i g a t i o n  w i t h  a r e p o r t  about  mid-May? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q* What else was i n  t h a t  conve r sa t ion?  

A. - I t o l d  him t h a t  I s t i l l  f e l t  t h a t  an a t r o c i t y  
o r  a massacre d i d  n o t  occur  and t h a t  I informed him of  
what my conc lus ions  were a t  t h a t  t ime .  

Q .  What d i d  he say?  

A. When w e  t a l k e d  about h i s ' coun te rmand ing  t h e  
o r d e r  f o r  t h e  company t o  go through,  h e  s a i d  t h a t  he j u s t  
vaguely remembered i t ,  and tha t - -we l l ,  h e  d i d  r e c a l l  i t ,  
b u t  he  had f o r g o t t e n  about t h e  i n c i d e n t .  H e  asked me i f  
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he was a t  LZ D o t t i e  t h a t  morning o f  t h e  1 6 t h ,  and I reminded 
him t h a t  h e  w a s ,  t h a t  t h e  two VC prisoners--VCSts t h a t  I had 
brought  i n .  When I f i r s t  r e p o r t e d  t o  him, I made some comment 
t h a t ,  "These people  w e r e  n o t  V C ' s  from t h e  48th Local  Force 
B a t t a l i o n ,  I t h i n k  my CO handled them." 

Q- Was t h e r e  anyth ing  e l s e  i n  t h i s  conve r sa t ion?  

A. I t o l d  him t h a t  I had prepared  a w r i t t e n  r e p o r t  
of some 10 pages ,  t o  t h e  b e s t  of my memory, how t h i s  had 
developed,  and--not a t  t h i s  c a l l  I d i d  n o t  t e l l  him, no ,  sir.  
That  w a s  i n  a subsequent  conve r sa t ion .  

Q - Anything else i n  t h a t  conversa t ion  t h a t  w a s  

around t h e  1 0 t h  o r  1 5 t h  o f  November? 


A. I do n o t  recal l ,  sir. 

Q. A l l  r i g h t .  When was your  n e x t  conve r sa t ion?  

. A. Iwould s a y  about  a week l a t e r ,  sir.  

Q. Could you fix t h e  d a t e ?  
. . 

A. No, s ir .  I cannot  f i x  t h e  d a t e .  

Q. Well ,  you s a i d  t h e  f i r s t  one came t h e  1 0 t h  
o r  t h e  15 th  o f  November and then  you s a i d  t h e  second one 

w a s  about a week la ter .  Would t h a t  be-- 


A, ( I n t e r p o s i n g )  That  would be t h e  22nd, sir. 

Q *  A l l  r i g h t ,  Who i n i t i a t e d  t h e  c a l l ?  

A. The f i r s t  c a l l  was i n i t i a t e d  by General  KOSTER 
t o  m e .  

Q - A l l  r i g h t .  

A. The second cal l - -oh,  t h e r e  was one o t h e r  t h i n g  
, i n  t h a t  c o n v e r s a t i o n ,  

Q- I n  t h e  f i r s t  c a l l  you mean? 
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A. I n  t h e  f i r s t  c a l l .  

Q A l l  r i g h t .  

A .  There w a s  a c a p t a i n ,  commanded C / 3 / 1 ,  who was 
coming up from F o r t  Benning, Georgia.  And I had informed 
General  KOSTER t h a t  i f  t h i s  o f f i c e r  cou ld  shed any f u r t h e r  
l i g h t  o r  cou ld  b r i n g  up anyth ing  f u r t h e r  t h a t  he knew 
about  t h i s  s i t u a t i o n ,  I would g i v e  him a c a l l  and inform 
him about  it. 

Q .  Did anyth ing  come o f  t h i s ?  

A. No, s i r .  Captain  RHINEHART was t h e  o f f i c e r ' s  
name. Capta in  RHINEHART l i v e d  h e r e  i n  Washington, D.C.  
a r e a .  I t a l k e d  wi th  Colonel  FRANKLIN, Colonel  "Jim" FRANKLIN, 
one of  my former b a t t a l i o n  commanders. He informed me 
t h a t  Capta in  RHINEHART r e a l l y  knew no th ing  about  it. 

Q .  L e t ' s  go back t o  t h e  q u e s t i o n  of  who i n i t i a t e d  
t h e  second c a l l ,  which w a s  i n  t h e  t i m e  frame o f  17  November 
o r  2 2  November? 

A.  I s a i d  I d i d ,  b u t  I b e l i e v e  t h a t  General  KOSTER 
d i d .  Out of f o u r  o r  f i v e  c a l l s ,  I i n i t i a t e d  one ,  1 . b e l i e v e .  

Q. A l l  r i g h t .  While w e  a r e  t h i n k i n g  about  t h a t ,  
how could you p l a c e  t h a t ? - Was it t h e  l a s t  o f  t h e  f i v e  
c a l l s ?  

A. I would t h i n k  it w a s  about  t h e  middle ,  perhaps ,  
of  t h e  f i v e  c a l l s .  

Q Would you p l e a s e  t e l l  us what was s a i d  d u r i n g  
t h e  second ca l l  by you and General  KOSTER? 

A.  General  KOSTER, I b e l i e v e ,  asked me i f  I had 
been c a l l e d  o r  brought  i n  t o  make any s t a t e m e n t s  r ega rd ing  
t h e  i n v e s t i g a t i o n  and I b e l i e v e  a t  t h a t  t i m e  I had n o t  
and s o  informed him. 

Q .  You mean s i n c e  you have made a s t a t emen t  t o  
Colonel  WILSON? 
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A. Y e s ,  s i r .  A t  t h a t  one o r  a  subsequent  one,  , 
I c a n ' t  r e c a l l ,  he  n o t i f i e d  m e  t h a t  he  had made a s t a t emen t  
t o  t h e  C I D  and t h a t  h i s  memory was l a p s i n g .  H e  asked me 
some s p e c i f i c  q u e s t i o n s  concerning t h e  i n c i d e n t  and t h e  
r e p o r t  o f  i n v e s t i g a t i o n .  

Q - Would you p l e a s e  t e l l  us t h e  q u e s t i o n s  t h a t  
h e  asked you and t h e  answers you gave him? 

A. He asked m e  i f  General  YOUNG had e v e r  t a l k e d  
t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I t o l d  him t h a t  I d i d  n o t  
know. I thought  he ,  General  KOSTER, had impl ied  t h a t  t o  
m e  when I gave him my o r a l  r e p o r t  something t o  t h e  e f f e c t  
t h a t  t h i s  a g r e e s  w i t h  what General  YOUNG had r e p o r t e d  t o  
m e .  I cannot  r e c a l l  any o t h e r  q u e s t i o n s .  I cannot  r e c a l l  
any more o f  t h e  conve r sa t ion ,  s ir .  

Q.  I remember you d i d  s a y  t h a t  h e  asked you s e v e r a l  
q u e s t i o n s .  A r e  you s u r e  you c a n ' t  r e c a l l  any of  them? 
You can a p p r e c i a t e ,  Colonel  HENDERSON, t h e  s e r i o u s n e s s  
o f  t h i s .  And a t  t h i s  t ime I would l i k e  t o  remind you t h a t  
you a r e  t e s t i f y i n g  under o a t h ,  reinind you of  t h e  i n s t r u c t i o n s  
given you by Colonel  MILLER, t h e  l e g a l  o f f i c e r ,  your  r i g h t s  
as a  w i t n e s s ,  t h e  f a c t  t h a t  we have r e c e i v e d  ev idence  
which has  l e d  us t o  b e l i e v e  t h a t  you might be g u i l t y  o f  
c e r t a i n  o f f e n s e s  which he  d e s c r i b e d  f o r  you, t h a t  you 
have a r i g h t  t o  remain s i l e n t ,  and you have a r i g h t  t o  
counsel .  

A. Y e s ,  sir.  I r e c a l l  i n  my conve r sa t ion  t o  
you when you c a l l e d  m e  t h a t  I ,  a t  t h a t  t ime ,  openly admi t ted  
t h a t  I had had conve r sa t ions  w i t h  General  KOSTER, I b e l i e v e  
I d i d .  I t  was a l l  i n  my i n t e r e s t  and i n  h i s  i n t e r e s t  i n  
p e r s o n a l l y  t r y i n g  t o  o u r s e l v e s  a r r i v e ,  which i s  wrong, it 
i s  t h e  du ty  o f  t h i s  board,  t o  a r r i v e  a t  what i n  t h e  h e l l  
d i d  happen. 

Q. W e l l ,  I ask a g a i n  i f  you can r e c a l l  t h e  o t h e r  
q u e s t i o n s  and answers from t h i s  conversa t ion?  

A. I t h i n k  i t  w a s  my c a l l  t o  him and which p o s s i b l y  
was t h e  t h i r d  c a l l  t h a t  I c a l l  him t o  inform him t h a t  I had 
prepared  a document o f  what had t r a n s p i r e d  t o  t h e  b e s t  of  my 
knowledge. I had g iven  a l o t  of  thought  t o  i t ,  as much as I 
could t h e r e  w e r e  a l o t  o f  gaps i n  my own t h i n k i n g  and t h a t  i f  
it w e r e  p e r m i s s i b l e ,  I would send  him a copy o f  t h a t ,  b u t  t h a t  
I d i d  n o t  know what t h e  r u l e s  and r e g u l a t i o n s  w e r e  and he  s a i d ,  
"Well, I d o n ' t  t h i n k  t h a t  t h e r e  i s  anyth ing  wrong wi th  it, 
b u t  l e t  me check w i t h  t h e  CID." I d i d  n o t  r e c e i v e  ano the r  
c a l l  back Srom him on t h a t  p a r t i c u l a r  s u b j e c t ,  t h a t  was dropped. 
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Q-	 Thi s  was i n  your t h i r d  conversation-- ,  

A. ( ~ n t e r p o s i n g )  I b e l i e v e  t h i s  w a s  about  t h e  
t h i r d  conve r sa t ion .  

Q-	 One which you i n i t i a t e d ?  

A. 	 Y e s ,  s ir .  

Q. 	 Was anyth ing  e l s e  s a i d  du r ing  t h a t  conversa t ion?  

A. 	 I do n o t  b e l i e v e  s o ,  sir. 

Q. A l l  r i g h t .  Could you p u t  a d a t e  on t h a t  t h i r d  
conve r sa t ion?  

A. I would e s t i m a t e  t h a t  t h a t  was 2 o r  3 days b e f o r e  
I appeared b e f o r e  t h i s - -poss ib ly  t h e  27th  o r  28th  of November. 

Q-	 P o s s i b l y  t h e  27th? 

A. 	 Y e s ,  sir. 

Q- What was t h e  d a t e  of  your n e x t  conve r sa t ion  wi th  
General  KOSTER? 

A. S i r ,  t h a t  would have been a day o r  two be fo re  t h e  
27 th ,  p o s s i b l y  t h e  25th.  The l a s t  c a l l  t h a t  I had from General  
KOSTER was on the--would have been on Sa turday  t h e  29th of 
November. 

Q. You b e l i e v e  now t h a t  t h e  t h i r d  c a l l  w a s  about t h e  
25th? 

A. 	 Y e s ,  s i r ,  24th  o r  t h e  25 th ,  some p l a c e  i n  t h e r e .  

Q* 	 A 1 1  r i g h t .  Who i n i t i a t e d  t h i s  c a l l ?  

General  KOSTER, s i r .  

Q. A l l  r i g h t .  Would you p l e a s e  s t a t e  what was s a i d  i n  
t h a t  conve r sa t ion ,  by you and by Genera l  KOSTER? . 

A. General  KOSTER asked me i f  t h e r e  were any more deve l -
opments and I t o l d  him t h a t  I was under o r d e r s  t o  appear  b e f o r e  
t h e  General  PEERS Committee and t h e r e  w a s  no o t h e r  exchange of-- 
t h e r e - w a s  no o t h e r  exchange of i n fo rma t ion ,  e x c e p t  I may have 
passed  on something t h a t  I r ead  i n  t h e  newspaper, o r  something 
of t h a t  l i n e .  
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Q No more d i s c u s s i o n  of t h e  e v e n t s  t h a t  had occu r red  
back i n  A p r i l  and May 1968? 

A. No, sir. 

Q. Then your  t es t imony i s  t h a t  t h e r e  i s  a t o t a l  of  
f o u r  t e lephone  conve r sa t ions  between you .and General  KOSTER? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q- Beginning a t  t h e  1 0 t h  t o  t h e  1 5 t h  o f  November and 
ending on t h e  29th o f  November? Have you s e e n  General  KOSTER 
i n  person? 

A. I s a w  General  KOSTER i n  OCLL on the . .  .. 
Q *  Is t h i s  r e c e n t l y  i n  connect ion wi th  a House Armed 
Services--

A. ( I n t e r p o s i n g )  Y e s ,  s ir .  I b e l i e v e  it was on t h e  
8 t h  o r  9 t h  of--

C 
( I n t e r p o s i n g )  I unders tand ,  yes .  Have you seen  ' r-Q* 

him a t  any o t h e r  t i m e  r e c e n t l y ?  8 
'r 

A. I saw him bo th  i n  t h e  morning and i n  t h e  agternoon 
of t h a t  same day. 

Q. I see. 

A. Both t i m e s  i n  OCLL. 

Q You have a conve r sa t ion  about ,  a t  t h e  t i m e ,  about  
t h e  My L a i  i n c i d e n t ?  

A. I b e l i e v e  h e  asked me i f  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
had been f l y i n g  i n  a 23 o r  a Huey . I t o l d  him t h a t  my r e p o r t  
t o  him and my r e p o r t  ha s  always been a 23, b u t  s i n c e  I had 
r ead  it i n  t h e  newspapers t h a t  he had p icked  up a group o f  
c h i l d r e n  i n  My L a i ,  I d i d n ' t  know what he  was f l y i n g .  

Q. I ' m  n o t  s t r a i q h t ,  what d a t e  w a s  it t h a t  you s a w  
General  KOSTER and had t h i s  conve r sa t ion?  

A. On t h e  9 t h  o f  December. 

Q? Three days ago? 

A. Tuesday? 

Q- That would be  in--
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A. ( In terpos ing)  Tuesday t h e  9 th .  

Q - T h a t ' s  r i g h t ,  t h a t  would be Tuesday t h e  9 th .  Was 
t h i s  i n  t h e  morning o r  af ternoon t h a t  you had t h i s  conversat ion 
wi th  him? 

A. S i r ,  it was i n  t h e  af ternoon.  I n  t h e  morning I met 
with him, went i n  and shook hands with him and he was review-
i n g  h i s  testimony f o r  the--a s ta tement  t h a t  he had apparent ly  
prepared f o r  t h e  congressional  committee and I s t a r t e d  t o  s i t  
down and a t  t h a t  time General BECKER of OCLL walked i n  and 
I excused myself and t h e r e  was no conversat ion between us.  

Q- Did you see  t h e  paper he was prepar ing ,  t h e  s t a t e -
ment he was preparing? 

A. Only t h a t  it was bond paper. I d i d  n o t  see  a s i n g l e  
word on it, no, sir. 

Q- What e l s e  d i d  you d i s c u s s  about t h e  case then a t  
t h a t  time? 

A. I n  t h e  morning w e  d iscussed  nothing and i n  t h e  
af ternoon t h e  only  th ing  t h a t  I can r e c a l l  is--

Q - ( In terpos ing)  One t h i n g  about M r .  THOMPSON? 

A. -Whether M r .  THOMPSON was f l y i n g  a  Huey o r  an OH-23. 

Q - Going back t o  t h e  c a l l  t h a t  General KOSTER which 
you o r i g i n a t e d .  Was t h i s  t h e  t h i r d  conversat ion on o r  about 
the  25th of November? 

A. I be l i eve  so ,  sir.  

Q - Would you t e l l  us again t h e  purpose of t h a t  c a l l ?  

A. I had prepared-- 

Q. ( In te rpos ing)  This was t h e  one on t h e  s ta tement? 
This  i s  t h e  c a l l  t h a t  concerned t h e  s ta tement  which you had 
prepared? 

A. Yes, sir. 

Q - Do you have a copy of t h a t  s ta tement? 

A. I do, sir. 
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Q Would you be w i l l i n g  t o  f u r n i s h  a copy o f  t h a t  
s t a t e m e n t  t o  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. I would, sir,  

Q- A l l  r i g h t .  Would you do s o  now? 

A. I w i l l ,  s i r ;  could I ask t h a t  I might have a 
copy of it. 

Q. C e r t a i n l y .  W e ' l l  a r r ange  t o  have a copy made and 
t h a t  w i l l  be  r e t u r n e d  t o  you i f  you wish.  

MR WEST: L e t  t h e  r eco rd  show t h a t  t h e  w i t n e s s  handed m e  a 
s t a t emen t  t h a t  h e ' s  been d i s c u s s i n g .  

You had no o t h e r  conve r sa t ion  wi th  General  KOSTER 
t h e n  i n  t h i s  t i m e  frame of  t h e  past - -say,  t h e  p a s t  s e v e r a l  
weeks? 

A. W e l l ,  s i r ,  on t h a t  one Saturday n i g h t  t h a t  I c a l l e d  
h i s  home and I t o l d  him I was coming up h e r e  on Tuesday o r  up 
h e r e  on Monday; t h a t  I was s t a y i n g  o u t  a t  F o r t  Myer i n  t h e  N 
temporary BOQ; I b e l i e v e  he  t o l d  me he  was s t a y i n g  o u t  a t  P. 
F o r t  Myer a l s o ,  b u t  he ' d  be  i n  la te ;  and t h a t  he Id l i k e  t o  see 
m e .  r 

Q. Did you s e e  each  o t h e r  o r  t a l k  t o  each o t h e r  wh i l e  
you w e r e  a t  F o r t  Myer t h e r e ?  

A. No, sir.  I saw him only  t h e  two t i m e s  up i n  OCLL. 

Q. Since  t h i s  ca se  has  been t h e  s u b j e c t  of e x t e n s i v e  
newspaper p u b l i c i t y  over  t h e  p a s t  s e v e r a l  weeks, have you had 
a conve r sa t ion  w i t h  General  YOUNG? 

A. No, s ir ,  I have n o t .  

Q- Colonel  PARSON? 

A. No, s i r ,  I have n o t .  

Q Any o t h e r  o f f i c e r s  who w e r e  i n  t h e  America1 Divis-
i o n  du r ing  A p r i l  and May, 1 9 6 8 ;  have you had a  conve r sa t ion  
w i t h  any of t h o s e  o f f i c e r s ?  

A. I ' v e  had a t a l k  with--or a t a l k - - I  have t a l k e d  w i t h  
o t h e r  o f f i c e r s ,  y e s ,  s i r .  
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Q- Would you give me--would you t e l l  us t n e i r  names 
and what t h a t  conversat ion was about? W e  a r e ,  of  course,  
i n t e r e s t e d  i n  conversat ions about t h e  events  of-- 

A. ( In terpos ing)  About these?  

Q- Y e s .  Since t h e  ma t t e r s  i n t o  which we're  
i n q u i r i n g  here .  

A. No, I intended--or what I was t r y i n g  t o  g e t  a t  
h e r e  I had-- last  Monday night--I  b e l i e v e  i t  was l a s t  Monday 
n i g h t ,  some o f  my former b a t t a l i o n  commanders had me o u t  t o  
t h e i r  q u a r t e r s .  We d i d  no t  d i s c u s s  anything t o  do with 
t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  except  t h a t  I d i d  make some concluding 
remarks t h a t  I hoped they would hold t h e i r  heads up high o r  
something of  t h i s  na tu re ,  b u t  a s  f a r  a s  any d i scuss ion  of the--

Is t h i s  s i n c e  you've been here  

Q - ( In te rpos ing)  De ta i l s?  

A. 
a l l .  

D e t a i l s .  I d i d  n o t  e n t e r  i n t o  any d i scuss ion  a t  

Q. What w a s  t h e  da te  of  t h i s  ge t - together  with ,your 
former b a t t a l i o n  commanders? 
on TDY i n  t h e  area?  

A. Yes, sir. This would have been--this was t h e  n igh t  
of 1 December, Monday n igh t .  The f i r s t  n i g h t  I a r r i v e d  here .  

Q* I see .  Colonel HENDERSON, was t h e r e  i n  f a c t  an 
i n v e s t i g a t i o n  conducted by Colonel BARKER during May of 1968? 

A. Absolutely.  

.Q- Was i n  f a c t  a r e p o r t  prepared by Colonel BARKER i n  
which you indorsed  on t o ,  t h e  America1 Divis ion i n  May of  
1968? 

A. Absolutely.  

Q- I th ink  you should know, Colonel HENDERSON, t h a t  
we have t a l k e d  t o  q u i t e  a few people who were t h e r e  a t  t h e  
t i m e .  Colonel PARSON t e s t i f i e d  today. He never  heard of 
t h e  r e p o r t  of  a  second'or  formal i n v e s t i g a t i o n ;  n e i t h e r  d i d  
your S 3  Major MCRNIGHT; o r  your S2, Colonel BLACKLEDGE. Major 
CALHOUN never heard of it, nor  Captain KOTOUC, nor Captain 
MEDINA. No one t o  whom we've t a l k e d ,  seen ,  heard anything 
about it o r  remembered being quest ioned i n  connection w i t h  
such an i n v e s t i g a t i o n  o r  making a s ta tement  t o  Colonel BARKER. 
You can apprec ia te  perhaps,  because of t h i s ,  why I ' v e  asked 
you t h i s  ques t ion .  
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A .  Y e s ,  sir.  

Q - Can you account  f o r  t h i s  f a c t ?  That  t h e  e x i s t e n c e  
o f  such an i n v e s t i g a t i o n  and t h e  p r e p a r a t i o n  of  t h e  r e p o r t  o f  
t h a t  i n v e s t i g a t i o n  i s  unknown t o  s o  many o f f i c e r s  who were 
i n t i m a t e l y  concerned wi th  t h i s  o p e r a t i o n ,  who were t h e r e  a t  
t h e  t i m e ,  and who would normally know about i t ?  

A. I c e r t a i n l y  cannot account  f o r  t h e  reason  they  do 
n o t  know o f  it. Perhaps Major CALHOUN, I b e l i e v e  he  had been 
t r a n s f e r r e d  o u t ,  b u t  I s t i l l  w a s  under t h e  impress ion t h a t  h e  
made a s t a t emen t .  I do n o t  r e c a l l  Captain  KOTOUC1 s assignment 
a f t e r  t h e  Task Force BARKER w a s  disbanded.  

Q. I n o t i c e  Colonel  HENDERSON, t h e  s t a t e m e n t  t h a t  you
handed me a wh i l e  ago i s  n o t  da t ed  and i s  n o t  s igned .  Would 
you c a r e  t o  f i x  a d a t e  t o  t h i s  r e p o r t ?  A t  l e a s t ,  would you 
s t a t e  f o r  t h e  r e c o r d  when i t  was prepared? 

A. S i r ,  t h a t  w a s  p repared  on a Thursday b e f o r e  I 
appeared b e f o r e  t h i s  committee. I t  w a s  typed.  I t  was f i n i s h e d  
typed.  The t y p i n g  w a s  completed on Thursday, t h e  day I appeared 
b e f o r e  t h i s  committee. And I appeared be fo re  t h e  committee 
on t h e  9 t h ,  no, on t h e  2nd. 

Q Tha t1s c o r r e c t ,  t h e  2nd o f  December t h i s  yea r .  

A. 28th--27th--i t  would have been prepared  on t h e  
27th  day o f  November. I t  was prepared  i n  two c o p i e s .  

Q - Why d i d  you p repa re  t h i s  r e p o r t ,  Colonel  HENDERSON? 

A. I p repa red  t h i s  r e p o r t  t o  t r y  and f i r m  i n  my own 
mind what took p l a c e .  

Q - Did you p l a n  t o  submit  i t  t o  anyone i n  p a r t i c u l a r ?  

A. Only i f  I were asked f o r  it. 

Q - You r e c a l l  how you ended your  repor t - -your  s t a t e -
ment t h a t  you 've  assumed f u l l  r e s p o n s i b i l i t y  f o r  any e r r o r s  
o r  omiss ions?  I>11ask you t o  r ead  t h e  l a s t  l i n e .  

A. "Consequently,  I assume f u l l  r e s p o n s i b i l i t y  f o r  
any e r r o r s  o r  omiss ions ."  

Q .  Yes? 

A. Y e s ,  sir. 
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Q You're s t i l l  of t h e  same mind? 

A .  Y e s ,  sir. 

Q - A l l  r i g h t .  I b e l i e v e  you s t a t e d  t h a t  you prepared
ano the r  copy of t h i s ?  

A. I prepared  two cop ie s  of  t h i s  and t h e  second was 
an on ionsk in  copy which I took and c u t  up and prepared  a 
second s t a t emen t  on the--which w a s  typed  on t h e  5 t h  of 
December i n  t h e  even t  I had t o  p repa re  a s t a t e m e n t  f o r  t h e  
congres s iona l  committee, b u t  I d i d  n o t  submit  t h a t  s t a t emen t  
and no one has  seen  t h a t  s t a t emen t  excep t  t h e  young l ady  who 
typed it, and I have t h a t  a l s o  i n  my b r i e f  ca se .  

Q. Would you be w i l l i n g  t o  f u r n i s h  t h e  i n v e s t i g a t i o n  
a copy of t h a t  s t a t emen t?  

The s t a t emen t  of Colonel  HENDERSON which w e  
completed on 27  November 1969, and a t t a c h e d  t o  t h e  r eco rd ,  
would you p l e a s e  g i v e  it an e x h i b i t  number? 

RCDR : S i r ,  t h i s  s t a t emen t  i s  e n t e r e d  i n t o  t h e  r eco rd  
as E x h i b i t  S-3 .  

MR WEST: The s t a t emen t  of  Colonel  HENDERSON which was 
typed  on 5 December 1969 and t h e r e a f t e r  modif ied and added 
t o  i n  p e n c i l  w i t h  a 6! 7 ,  and 8 symbol t h e r e ,  i s  a l s o  
o f f e r e d  f o r  t h e  record .  Would you p l e a s e  a s s i g n  it an 
e x h i b i t  number. 
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RCDR: This  i s  Exh ib i t  S-4. 

MR WEST: Colonel HENDERSON, a s  t h e  b a s i s  f o r  prepar ing  
t h e s e  r e p o r t s ,  do you have any records t h a t  you consul ted  and 
used i n  t h e  p repara t ion  of your r e p o r t  of  2 7  November and t h e  
subsequent r e p o r t  of  5 December? 

A. No, s ir ,  I have not .  

Q - J u s t  from your memory of  t h e  events?  

A. Yes, s i r .  I had a map t h a t  I made reference  t o ,  
b u t  t h i s  map has  been secured s i n c e  I s t a r t e d  prepar ing  t h a t  
r e p o r t .  

Q - Since t h i s  case has  received s o  much p u b l i c i t y  
from approximately t h e  15th  of October 1969 t o  d a t e ,  have 
you w r i t t e n  t o  anyone concerning t h e  case  o r  received any 
correspondence from anyone? 

A. I have received a g r e a t  amount of correspondence 
from i n d i v i d u a l s  from a l l  over  t h e  country.  

Q *  A r e  t h e s e  people t h a t  you knew i n  Vietnam and were 
involved i n  t h i s  operation--know t h e  f a c t s  of t h e  case? 

A. I have received no correspondence from anyone who 
was wi th  me i n  Vietnam, except  one l i t t l e  note  from a wife of 
one of my former o f f i c e r s .  She j u s t  made a smal l  s h o r t  
s ta tement. 
Q - Would you t e l l  us t h e  na tu re  of  t h e  correspondence 
you received? 

A. Yes, sir.  The l e t t e r s  have, f o r  t h e  most p a r t ,  
accused me of being t h e  commander respons ib le  f o r  t h i s  inc iden t .  
I t  s t a t e d  t h a t  se rgean t s  and l i e u t e n a n t s  should n o t  be c r i t i c i z e d  
f o r  these  a c t s  when people such as  myself a r e  a p ro fess iona l  
k i l l e r  o r  l eader .  A few have s t a t e d ,  "Don't l o s e  f a i t h  i n  your 
men, s t and  up f o r  them," and s o  f o r t h .  

Q *  So, some of it is  what you might desc r ibe  as  "ha te  
mai l , "  and some of it was suppor t ing  you o r  encouraging you? 

A. Y e s ,  sir. 
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Q. Did you w r i t e  t o  anybody, o r  have you w r i t t e n  
t o  anybody r e c e n t l y  concerning t h e  case?  

A. Y e s ,  s ir .  I wrote  t o  General  WESTMORELAND. 

Q - .Was your l e t t e r  t o  General  WESTMORELAND p e r t i n e n t  
t o  t h e  proceedings  h e r e ?  Do you t h i n k  it would assist u s  i n  any 
way--ass is t  General  PEERS i n  conduct ing t h i s  i n q u i r y ?  

A. Do you d e s i r e  a copy of it, s i r ?  

Q. I am a t t empt ing  t o  determine whether it might be 
h e l p f u l , o r  r e l e v a n t  even. 

A .  I would l i k e  t o  s t a t e  what prompted t h e  letter. 

Q. Is it something which you would l i k e  t o  o f f e r  
h e r e  i n  evidence? 

A .  I t ' s  n o t  s o  much t h e  evidence.  S ince  t h i s  t r i p  
h e r e  t o  Washington, t h e r e  have been a g r e a t  number of people--
o r  a  handfu l  o r  so--who have i n  t h e i r  conve r sa t ions  w i t h  m e ,  
n o t  d i s c u s s i n g  t h e  c a s e  themselves ,  b u t  d i s c u s s i n g  
t h e  g e n e r a l  a t t i t u d e .  For  example, a M r s .  STEAGER 
i n  OCLL who i s  a c l e rk - s t enographe r ,  o r  a s e c r e t a r y ,  informed 
m e  t h a t  she  had a  b r o t h e r  who was a  l i e u t e n a n t  and t h r e e  
o t h e r  young l i e u t e n a n t s  o u t  a t  h e r  house r e c e n t l y  and t h a t  
t h e s e  young l i e u t e n a n t s  are very  much d i s t u r b e d  about  go ing  
t o  Vietnam under t h e  c i rcumstances  which w e r e  b rought  o u t  by 
t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  Other  o f f i c e r s  have i n d i c a t e d  t o  m e  
t h a t  t hey  a r e  s e r i o u s l y  t h i n k i n g  of r e t i r i n g  b e f o r e  
t h e i r  t i m e .  I a p p r e c i a t e  t h e  f a c t  t h a t  perhaps  t h e  image o f  
t h e  Army has  s u f f e r e d ,  a l though I ' m  s u r e  t h a t  t h e  Army can 
l i v e  through it. There i s  a concern i n  my mind about o u r  young 
o f f i c e r  corps  and t h e  f a c t  t h a t  w e  do have t o  keep f a i t h  w i t h  
them and t h e y  knowing they  can depend on us .  A s  a consequence 
o f  t h i s  and my s t r o n g  p e r s o n a l  f e e l i n g s  f o r  t h e  Army, I d i d  
p repa re  t h i s  s t a t emen t  o r  t h i s  l e t t e r ,  which I wrote  t o  t h e  
Chief of S t a f f .  

Q. This  i s  t h e  copy of t h e  l e t t e r  you wrote  t o  t h e  
Chief of S t a f f ?  I n o t i c e  it i s  d a t e d  1 0  December 1969. 

A. I wrote  t h e  l e t t e r  on Fr iday  t h e  5 t h  i n  t h e  form 
of a  back-channel message. I thought  t h a t  I was appear ing  
b e f o r e  t h e  House Armed S e r v i c e s  Committee. There w a s  no 
p r o v i s i o n s  f o r  a  back-channel f a c i l i t y  a t  Norfolk where I 
worked a t  t h e  t i m e ,  and consequent ly  I brought  t h a t  state-
ment he re  and had it re typed  i n  t h i s  headqua r t e r s .  
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Q= So, being he re ,  you would have an oppor tuni ty  t o  
submit it t o  t h e  Chief of  S t a f f  p r i v a t e l y ?  

A. I d i d  no t  submit it p r i v a t e l y .  I requested an 
o f f i c e r  i n  OCLL t o  have it' de l ive red  t o  t h e  Chief of  S t a f f ' s  
of £ i c e .  

Q You would l i k e  it t o  be e n t e r e d  i n t o  t h e  record ,  
t h e  proceedings? 

A. I do nq t  be l i eve  i t  has any per t inency,  o r  perhaps 
it does. I f  it has  any per t inency,  I have no ob jec t ions  t o  
having it en te red .  

10: I be l i eve  it does have per t inency with r e spec t  t o  
th ings  which you have previously s t a t e d  t o  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  
Colonel HENDERSON. Unless you do o b j e c t ,  I would l i k e  t o  have 
it en te red  i n t o  t h e  record  a s  an e x h i b i t .  

RCDR : S i r ,  t h i s  l e t t e r  i s  en te red  i n t o  t h e  record  and 
marked as M-13. 

A. ~ l s o ,may I have a copy of t h a t ,  too? 

MR WEST: Cer ta in ly .  I have no f u r t h e r  ques t ions .  

10: Colonel HENDERSON, I have a few more ques t ions  I 
would l i k e  t o  address  t o  you. A t  one time dur ing  your pre-
vious testimony you i n d i c a t e d  t h a t  when you t a l k e d  t o  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON you considered him incoherent .  You a l s o  
indica ted--

A. ( In te rpos ing)  I d i d  n o t  i n t e n d  t o  make t h a t  
s ta tement  incoherent .  He 'was i n  t e a r s ,  bu t  I d i d  no t  in tend  
t o  use t h e  term incoherent .  He was n o t  incoherent .  

a .  You i n d i c a t e d  a t  one time today t h a t  when you
t a l k e d  t o  M r .  THOMPSON, probably on t h e  morning of t h e  18th ,  
t h a t  Major WILSON was with him. A s  you look back now on t h e  
events  which have t r a n s p i r e d ,  recognizing t h a t  w e  may be t a l k i n g  
2 days a f t e r  t h e  i n c i d e n t  a t  My Lai  ( 4 )  might have happened, 
would your apprec ia t ion  of  Warrant O f f i c e r  THOMPSON have 
changed some? 

A. I ' m  s o r r y ,  s i r ?  
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Q .  Well, you have had a l i t t l e  time now t o  th ink  
about t h i s ,  about Warrant O f f i c e r  THOMPSON, t h e  s t o r y  which 
he t o l d  you what he had seen. 

A, Yes, sir. 

9- .Would t h i s  be a l o g i c a l  s t o r y  a s  you heard i t ?  

A. I t  was. Yes, sir. 

Q. Was he over-emotional with t h i s ?  

A. No, sir. 

Q. Did i t  e v e r  come t o  your a t t e n t i o n  dur ing  t h i s  
opera t ion  t h a t  a  t o t a l  of s i x  hamlets had been burned? 

A. No, sir.  

Q* Do you know of any reason why, i n  any of t h e  
o p e r a t i o n a l  r e p o r t s  which were forwarded t o  d i v i s i o n  and 
subsequent ly forwarded from d i v i s i o n  on forward, t h a t  none 
of t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  were l i s t e d ?  

A. I cannot account f o r  t h a t ,  sir. 

Q- Colonel HENDERSON, I r e f e r  t o  t h e  attachment t o  
Exh ib i t  R-1.  I r e f e r  you t o  paragraph 2 ,  i n  which it names 
two hamlets.  (I0 hands t h e  r e p o r t  t o  t h e  wi tness . )  Are 
you f a m i l i a r  wi th  those  two hamlets? 

A. I am n o t ,  sir. I was.  t o l d ,  I b e l i e v e ,  t h a t  one 
of these  hamlets could n o t  be i d e n t i f i e d ,  but--

Q- ( In te rpos ing)  The f i r s t  hamlet i s  we l l - e s t ab l i shed  
a s  t h e  Vie t  Cong name f o r  t h e  v i l l a g e  of My Lai ( 4 ) .  I b e l i e v e  
it i n d i c a t e s  i n  t h e  v i l l a g e  of Tu Cung, o r  whatever it .is, 

A. Yes, sir. 

Q* Well, i n  t h e  f i r s t  one it i n d i c a t e s  t h a t  somewhere 
i n  t h e  neighborhood of 400 were k i l l e d .  And i n  t h e  second 
v i l l a g e  which i s  Co Luy, I b e l i e v e ,  90  people were k i l l e d .  
Were you ever  ab le  t o  i d e n t i f y  t h e  v i l l a g e  of Co Luy? 
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A .  I was n o t ,  and as  I r e c a l l  t h i s  was d iscussed  a t - -
Colonel BLACKLEDGE attempted, I b e l i e v e ,  t o  determine t h a t  . 

l o c a t i o n .  I be l i eve  he o r  one of h i s  people r epor ted  t o  me 
t h a t  they were unable t o  i d e n t i f y  t h a t  v i l l a g e .  

Q Are you f a m i l i a r  with t h e  names of t h e  v i l l a g e s  
on t h e  peninsula  o r  on t h e  seacoas t  t h a t  B/4/3 passed through 
on t h e i r  way t o  t h e  south? 

A. No, s ir .  I am no t .  

Q South of My Lai ( 4 ) ?  

A .  No, sir.  I am not .  

& =  I wish you would r e f e r  yourse l f  t o  t h e  map. I 
have here  a map, s c a l e  1:50,000, s h e e t  6739 11. This  map was 
provided by t h e  s e n i o r  d i s t r i c t  advisor  of Son Tinh D i s t r i c t  
and it provides t h e  Viet  Cong names f o r  t h e  v i l l a g e s  i n  
Son Tinh D i s t r i c t .  I would l i k e  t o  have it en te red  i n t o  
t h e  record  and made an e x h i b i t .  

RCDR : This  i s  entered  i n t o  t h e  record  and marked as  
Exhib i t  MAP-3. 

I 0  : Colonel HENDERSON, you w i l l  no te  t h a t  My Lai ( 4 )  
i s  r e f e r r e d  t o  as  Tu Cung. 

A .  Yes, s ir .  

Q We n o t i c e  out  here  ( i n d i c a t i n g )  a v i l l a g e  with ' 

t h e  same name as u t i l i z e d  by t h e  GVN, t h e  hamlet of Co Lay. 
W e  n o t i c e  down t o  the  bottom here  across  t h e  Song Tra Khuc 
t h a t  t h e r e  i s  a v i l l a g e  c a l l e d  Co Luy. Did you ever  h e a r ,  
i n  any of t h e s e  hamlets i n  t h i s  a r e a ,  of  c i v i l i a n s ,  women, 
c h i l d r e n ,  o t h e r  noncombatants, which may have been k i l l e d  
during t h e  opera t ion  of TF Barker i n  t h i s  a r e a  during t h e  
per iod  1 6  , 17 ,  18 ,  and 1 9  of March 1968? 

A. I d i d  n o t ,  sir.  

Q - When Colonel BLACKLEDGE and Major MCKNIGHT rece ived  
t h i s  information,  was an attempt made t o  l o c a t e  Co Luy on t h e  map? 
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A. I do n o t  know i f  t h i s  was t h e  document o r  i f  
it was t h e  l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  chief  t o  General TOAN. 
There was some a r e a  t h a t  could no t  be loca ted  and I am of 
t h e  opinion t h a t  it was t h i s  one h e r e ,  Co Luy, t h a t  could 
n o t  be p o s i t i v e l y  i d e n t i f i e d .  I be l i eve  t h a t  some e f f o r t s  
were made t o  l o c a t e  t h e  v i l l a g e .  To t h e  b e s t  of my know-
ledge ,  it was n o t  loca ted .  

Q Did you o r  anybody go back t o  the  d i s t r i c t  chief  
o r  t h e  province chief  o r  any o t h e r  GVN a u t h o r i t i e s  wi th in  
t h e  a rea  t o  t r y  t o  l o c a t e  t h i s  v i l l a g e ,  t o  a s s o c i a t e  it wi th  
t h i s  p a r t i c u l a r  opera t ion?  

A.  I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  

Q You, I b e l i e v e ,  i n d i c a t e d  t o  your s t a f f ,  c e r t a i n  
members of your s t a f f ,  t o  keep t h i s  a c t i v i t y  o r  i n v e s t i g a t i o n  
c l o s e  t o  t h e i r  b e l t s ?  

A.  Yes, s i r .  

Q • What was your purpose i n  t e l l i n g  them t h a t ?  

A. The purpose of t h i s  was t o  do j u s t  t h a t :  play it 
c lose  t o  t h e i r  ches t s  u n t i l - - I  d i d n ' t  want any o f f i c i a l  genera l  
announcements made t h a t  these  s o l d i e r s  of C Company or-of 
Task Force Barker had been o r  were being accused of anything 
u n t i l  we had more p o s i t i v e  inIormation,  which I unfor tunate ly  
d i d  n o t  procure.  

Q = Was t h e  word ever  pu t  out  t o  t h e  t roops  of your 
command t h a t  an i n v e s t i g a t i o n  ha6 been made, .and t h a t  none of 
it could s u b s t a n t i a t e d .  

A. TO t h e  command? No, s i r .  

Q Would you not  owe something t o  t h e  command, and 
would it n o t  a l s o  be q u i t e  e s s e n t i a l ,  f r ank ly ,  t h a t  somebody 
a t  l e a s t  t a l k e d  t o  t h e  commander of t h e  aero-scout company 
of the  123d Aviation B a t t a l i o n  t o  t e l l  them t h a t  t h i s  mat ter  
has  been checked i n t o  thoroughly and you could f i n d  nothing 
t o  s u b s t a n t i a t e  it. 

A.  I t  should have been done. 

2 2 4  
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Q =  Could have o r  should have? 

A. It  should  have been done. 

Q. Did you e v e r  have a s u s p i c i o n  t h a t  somewhere 
a long  t h e  l i n e ,  e i t h e r  beneath  you o r  above you o r  anyplace 
t h a t  t h e r e  was an a t t empt  t o  cover  up t h i s  whole t h i n g ,  sweep 
it under t h e  rug  and hope it would go away? 

A. I had a s u s p i c i o n  t h a t  t h e r e  were t h i n g s  under 
m e  be ing  h e l d  back from m e .  I could  never  p u t  my f i n g e r  on 
it. I thought  t h a t  it would come t o  l i g h t ,  b u t  I a b s o l u t e l y  
had no thought  t h a t  anybody a t  h i g h e r  headqua r t e r s  was t r y i n g  
t o  cover  t h i s  t h i n g  up, and I know t h a t  I was n o t  t r y i n g  
t o  cover  it up. Although t h e  ev idence  t h a t  you have h e r e  
about  t h e  formal  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ,  I j u s t  cannot  
answer t h a t .  I s a w  t h e  formal  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  and 
I am p o s i t i v e  t h a t  General  YOUNG t o l d  me he had seen  it o r  
t h a t  it was a v a i l a b l e  i n  t h e  headqua r t e r s  and--

Q - ( I n t e r p o s i n g )  You may rest a s su red  t h a t  w e  w i l l  
be t a l k i n g  t o  General  YOUNG and t o  t h e  o t h e r  people  i n  t h e  
headqua r t e r s  who may have been involved  w i t h  i t ,  because I 
want you t o  know t h a t  we i n t e n d  t o  e s t a b l i s h  a l l  t h e  f a c t s  
and c i rcumstances  surrounding t h i s  ca se .  We're n o t  going 
t o  s t o p  working, day and n i g h t ,  u n t i l  we do. 

A. Y e s ,  sir. 

Q. You s e e ,  t h e  t h i n g  t h a t  makes it s o  d i f f i c u l t  f o r  
m e ,  Colonel  HENDERSON, i s  t h e  g r e a t  l a c k  of cons i s t ency .  I f  I 
may say ,  t h e  one hand you t e l l  m e  t h a t  you are s u s p i c i o u s  
of i n d i v i d u a l s  n o t  g i v i n g  you t h e  f a c t s  and t h e  c i rcumstances ,  
and on t h e  o t h e r  hand, I f i n d ,  no g r e a t  e f f o r t  made t o  uncover 
t h e  f a c t s  and t h e  c i rcumstances  sur rounding  t h i s  i n c i d e n t .  
I f i n d  t h i s  d i f f i c u l t  i n  my mind t o  r e s o l v e .  

A .  Y e s ,  s ir .  I unders tand ,  sir.  The on ly  excuse 
t h a t  I could g i v e  i s  t h a t  I made . the  mis take  of a t t empt ing  
t o  i n v e s t i g a t e  t h i s  myse l f ,  when I d i d n ' t  have t h e  c a p a b i l i t y  
of doing it. I should have p u t  t h i s  o u t  t o  a d i s i n t e r e s t e d  
i n v e s t i g a t i n g  p a r t y .  

Q I have i s s u e d  i n s t r u c t i o n s  once b e f o r e ,  Colonel  
HENDERSON, t h a t  I d idn '  t want you t a l k i n g  t o  anybody about 
t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  I t o l d  you t h a t  I have n o t  made up my 
mind what a c t i o n  I am going t o  t a k e  wi th  r e s p e c t  t o  t h e  one 
d i s c l o s u r e ,  o r  t h e  breach of such conf idence  t h a t  you had 
i n d i c a t e d  w i t h  Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I w i l l  aga in  t e l l  
you I do n o t  want you t o  communicate w i t h  anybody concerning 
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your t es t imony and t h i s  i n v e s t i g a t i o n  and t h e  proceedings .  
S p e c i f i c a l l y ,  I do n o t  want you t o  communicate wi th  anybody 
e l s e  who may have any knowledge of t h e  d e t a i l s  of  what t r a n s p i r e d ,  
e i t h e r  of t h e  i n c i d e n t  i t s e l f ,  which may have t aken  p l a c e  i n  
My Lai  ( 4 )  on 16 March 1968, o r  t h e  i n v e s t i g a t i o n  o r  i n q u i r i e s  
i n t o  such an i n c i d e n t ,  o r  t h e  review of such i n v e s t i g a t i o n  
and/or i n q u i r y .  I want t o  make it unmistakably c l e a r  t h a t  
you unders tand  t h a t .  

A. I unders tand  t h a t  thoroughly now, s ir .  

Q - S p e c i f i c a l l y ,  I d o n ' t  want you t o  t a lk - -o r  t h o s e  
i n d i v i d u a l s  t h a t  I have mentioned, t aken  i n  t h e  whole, b u t ,  
s p e c i f i c a l l y  , i n d i v i d u a l s ,  t h e r e  w i l l  be no more d i s c u s s i o n s  w i t h  
General  KOSTER concerning any of t h e  proceedings  h e r e  o r  any-
t h i n g  having t o  do w i t h  t h e  i n c i d e n t .  

A. Y e s ,  sir. 

Q There w i l l  be no d i s c u s s i o n  c a r r i e d  on w i t h  
General  YOUNG, I b e l i e v e  ano the r  general--General  GALLOWAY, 
General  LIPSCOMB and any o t h e r  of t h e  s e n i o r  o f f i c e r s ,  j u n i o r  
o f f i c e r s ,  noncommissioned o f f i c e r s  o r  e n l i s t e d  pe r sonne l  
involved  i n  t h e  i n c i d e n t ,  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  and/or review. 
I w i l l  r e p e a t  t h a t  aga in  i f  you need it. 

A. I do n o t  need it, sir.  

Q A t  t h i s  t i m e  would you l i k e  t o  make any a d d i t i o n a l  
s t a t emen t  o r  b r i n g  anyth ing  t o  l i g h t  which may be of a s s i s t a n c e  
t o  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. I know of no th ing ,  sir. 

I0: Thi s  h e a r i n g  w i l l  recess u n t i l  0900 tomorrow 
morning. 

(The h e a r i n g  r eces sed  a t  2115 hours ,  1 2  
December 1969.)  
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(The hea r ing  reconvened a t  0901 hour s ,  19 December 
1969.) 

10: The hea r ing  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: The fo l lowing  named persons  a r e  p r e s e n t :  LTG 
PEERS, MR WEST, MR MACCRATE, MR WALSH, COL MILLER, COL WILSON, 
COL FRANKLIN, LTC MAHAFFEY, and MAJ LYNN. 

RCDR : S i r ,  Colonel  Oran K. HENDERSON i s  r e c a l l e d .  

Colonel  HENDERSON, sir ,  you a r e  reminded t h a t  
you remain under o a t h  b e f o r e  t h i s  hea r ing .  

COL MILLER: Colonel ,  you a r e  s t i l l  aware of  your t e s t i m o n i a l  
r i g h t s  and your r i g h t  t o  r e q u e s t  counse l  a t  any t ime? 

A. I am. 

COL MILLER: Do you need f u r t h e r  e x p l a n a t i o n  o r  any 
exp lana t ion?  

A. I do  n o t .  

(COL MILLER withdrew from t h e  h e a r i n g  room.) 

MR WEST: Colonel  HENDERSON, j u s t  f o r  c l a r i f i c a t i o n ,  t h e  
i n s t r u c t i o n s - - o r d e r s  g iven  t o  you du r ing  t h e  p r i o r  appearance 
about n o t  d i s c u s s i n g  t h e  tes t imony b e f o r e  t h e  i n q u i r y ;  it 
was n o t  i n t ended  t o  and does n o t  p rec lude  your  appearance 
b e f o r e  a congres s iona l  committee. T h a t ' s  a m a t t e r  beyond 
t h e  scope of t h e  i n q u i r y .  These i n s t r u c t i o n s  w e r e  n o t  
i n t ended  t o  apply  t o  t h a t .  So, a s  f a r  a s  General  PEERS and 
t h i s  i n q u i r y  i s  concerned,  y o u ' r e  n o t  l i m i t e d  i n  any way i n  
appear ing  b e f o r e  t h e  congres s iona l  committee. Such appear- 
ance a s  an o f f i c i a l  duty  i s  a  m a t t e r  f o r  de t e rmina t ion  by 
t h e  Chief of S t a f f  and t h e  S e c r e t a r y  of t h e  Army and n o t  
t h i s  i n q u i r y .  You have,  a t  your  r e q u e s t ,  been given- acces s  
t o  a t r a n s c r i p t  of tes t imony b e f o r e  t h e  i n q u i r y .  A p o l i c y  
has been e s t a b l i s h e d ,  however, t h a t  no t r a n s c r i p t s  w i l l  be 
r e l e a s e d  p r i o r  t o  completion of t h e  i n q u i r y  h e r e  and prepar -  
a t i o n  of a r e p o r t .  So, a l though I unders tand t h a t  you do 
n o t  now have a copy of t h e  t r a n s c r i p t  i n  your  posses s ion ,  
I wanted t o  a d v i s e  you it would be c o n t r a r y  t o  o r d e r s  t o  
f u r n i s h  anyone a copy of t h e  t r a n s c r i p t  of  t h e  tes t imony.  
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A .  I have no copy. I have t u r n e d  i n  t h r e e ,  one of 
each  s e r i e s ,  t h a t  I was g iven  by t h e  r eco rde r .  

Q Thank you. 

10: Colonel  HENDERSON, w e  have s e v e r a l  p o i n t s  t h a t  
w e  want t o  ' t r y  t o  g e t  c l a r i f i e d  wi th  you, and w e  w i l l  have 
s e v e r a l  q u e s t i o n s .  I thought  b e f o r e  we g o t  i n t o  t h e s e  
q u e s t i o n s  t h a t  it might be a d v i s a b l e  f o r  me, based  upon 
what i n fo rma t ion  you have prov ided  and in fo rma t ion  from 
o t h e r  s o u r c e s ,  t o  t r y  t o  r e c o n s t r u c t  f o r  you some of t h e  
e v e n t s  t h a t  t r a n s p i r e d ,  p a r t i c u l a r l y  a s  t hey  p e r t a i n  t o  
y o u r s e l f .  I t h i n k  t h e  f i r s t  t h i n g  t o  r e c a l l  i s  t h a t  t h i s  
o p e r a t i o n ,  as f a r  as C/1/20 i s  concerned,  was a 3-day 
o p e r a t i o n  i n  which they  landed and went through My L a i  ( 4 )  
on t h e  1 6 t h  and l a a g e r e d  on t h e  n i g h t  of  t h e  1 6 t h  w i t h  B/4 /3 ,  
g e n e r a l l y  somewhere i n  t h e  a r e a  of  My Lai  (1). The fo l lowing  
day, bo th  companies conducted an o p e r a t i o n  t o  t h e  sou th  
and aga in  r e t u r n e d  t o  t h e  n o r t h ,  and C h a r l i e  Company s p e n t  
t h e  n i g h t  somewhat sou th  of  My L a i  (1). 

The fo l lowing  day they  had been o rde red  t o  e x t r a c t  
from t h e  f i e l d ,  and t h e y  were moving n o r t h  t o  go up i n t o  t h e  
a r e a  of A/3/1. And it was from t h i s  a r e a  t h a t  t hey  were 
e x t r a c t e d  s t a r t i n g  i n  t h e  e a r l y  a f t e rnoon  about  1400, and I 
would imagine it was probably completed about  1500 o r  even 
1600 i n  t h e  a f t e rnoon .  I t  was somewhat of an a d m i n i s t r a t i v e  
move, and t h e y  went back t o  LZ D o t t i e  t h e  a f t e rnoon  of t h e  
18 th .  So t h a t  g e n e r a l l y  i s  t h e  sequence of  e v e n t s  t h a t  t r a n s -
p i r e d  on t h i s  o p e r a t i o n , - i n  a very  broad sense .  Now as f a r  
as your own p a r t i c i p a t i o n ,  and your i n i t i a l  involvement,  of 
cou r se ,  was t h e  f a c t  t h a t  sometime on t h e  a f t e rnoon  of  t h e  
1 5 t h  you t a l k e d  t o  t h e  commanders a t  LZ D o t t i e ,  and t h a t ' s  
confirmed by y o u r s e l f  and by s e v e r a l  o t h e r s .  Then, on t h e  
morning of t h e  1 7 t h ,  sometime a f t e r  7: 30, you a r r i v e d  i n  
t h e  a r e a  of t h e  combat a s s a u l t ,  on t h e  16th--I 'm s o r r y ,  l e t  
t h e  record  r e f l e c t  sometime a f t e r  t h e  combat a s s a u l t  on t h e  
morning of t h e  1 6 t h ,  t h a t  you a r r i v e d  wi th  your  command and 
c o n t r o l  h e l i c o p t e r .  You f l e w  around t h e r e ,  and e v e n t u a l l y  
you p icked  up what were i n i t i a l l y  thought  t o  be two PW1s 
and r e t u r n e d  them back t o  LZ D o t t i e .  When you a r r i v e d  a t  
LZ D o t t i e ,  you found t h a t  General  KOSTER was t h e r e .  You 
had a d i s c u s s i o n  w i t h  General  KOSTER a t  t h a t  t i m e ,  and t h e r e  
was some m a t t e r  of checking o u t  t h e  two PW1s who subsequent ly  
proved t o  be PF's. 
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Also i n  your d i s c u s s i o n  wi th  General  KOSTER, you 
had mentioned t h e  f a c t  t h a t  s i x  o r  e i g h t  c i v i l i a n s  had been 
k i l l e d ,  a t  l e a s t  t h a t ' s  what you observed,  and he expressed  a 
c o n s i d e r a b l e  degree  of c o n s t e r n a t i o n  a t  t h i s .  You then  f lew 
back over  t h e  a r e a ,  sometime a f t e r  General  KOSTER had depa r t ed ,  
over  g e n e r a l l y  t h e  My Lai  a r e a ,  and went t o  Quang Ngai C i t y  
t o  f u l f i l l  an engagement w i t h  Colonel  TOAN, then  t h e  com-
manding o f f i c e r  of t h e  2d ARVN Div i s ion .  There i s  s o r t  of 
a gap i n  h e r e  excep t  f o r  t h e  f a c t  t h a t  you i n d i c a t e d  t h a t  
you had General  DOLEMAN coming i n t o  t h e  11 th  Brigade,  s o  
you r e t u r n e d  sometime i n  t h e  a f t e rnoon  f o r  t h a t .  I ' m  n o t  
s u r e  what t i m e  he  d i d  a r r i v e .  But i t ' s  a l s o  i n d i c a t e d  t h a t  
sometime l a t e r  i n  t h e  a f t e r n o o n ,  a c t u a l l y  a t  1645, General  
DOLEMAN and General  KOSTER were a t  LZ D o t t i e ,  and t h a t  
General  DOLEMAN w a s  b r i e f e d  t h e r e  by Colonel  BARKER, and 
t h a t  t hey  d e p a r t e d  a t  1715. I t  would be  my s u p p o s i t i o n ,  
and I ' m  n o t  s u r e ,  t h i s  one p o i n t  I would l i k e  t o  have you 
c l a r i f y .  I f  you had met General  DOLEMAN a t  F i r e  Support  
Base Bronco and he was your g u e s t  f o r  t h a t  evening which 
General  KOSTER had i n d i c a t e d  he had d e s i r e d  t o  s t a y  a t  Duc 
Pho w i t h  t h e  11 th  Brigade s i n c e  it had come from Hawaii-- 
t h a t  you had a t h r e e - s t a r  g e n e r a l  on your  hands sometime 
t h a t  a f t e rnoon  and t h e  n i g h t  of t h e  1 6 t h .  And what t ime 
he d e p a r t e d  on t h e  1 7 t h ,  I have no i n d i c a t i o n ,  b u t  I would 
assume t h a t  s i n c e  you were h i s  h o s t  you probably  accompanied 
him t o  LZ D o t t i e  and r e t u r n e d  wi th  him t o  F i r e  Support  Base 
Bronco o r  Duc Pho. The fo l lowing  day was Sunday. Reca l l i ng  
t h a t  w e  do have a t h r e e - s t a r  g e n e r a l  on o u r  hands,  and a l s o  
t h e  f a c t  t h a t  on Sunday, sometimes, we have a change of schedule  
s o  people  can a t t e n d  church s e r v i c e s  and s o  on,  t h e  working 
hours  a r e  n o t  a l l  t h e  same. So I would assume t h a t  
sometime, perhaps  t h e  morning of t h e  1 7 t h ,  General  DOLEMAN 
perhaps  depa r t ed .  I know no th ing  of t h i s .  

The n e x t  i n d i c a t i o n  t h a t  w e  have of something 
invo lv ing  you i s  a  discuss , ion which took p l a c e  probably 
e a r l y  i n  t h e  a f t e rnoon  o r  maybe a t  noontime on t h e  17 th  
wi th  Colonel  HOLLADAY and Major WATKE on t h e  s u b j e c t  of 
t h e  u t i l i z a t i o n  of  t h e  o p e r a t i o n a l  c a p a b i l i t i e s  of  t h e  
123d aero-scout  company o r  t h e  aero-scout  company of t h e  
123d Av ia t ion  B a t t a l i o n .  We have no i n d i c a t i o n  of any 
a d d i t i o n a l  a c t i v i t i e s  on t h e  a f t e rnoon  of t h e  1 7 t h .  

On t h e  morning of t h e  1 8 t h ,  accord ing  t o  t h e  
e x t r a c t s  which I have h e r e  from t h e  l o g  a t  LZ D o t t i e ,  
you a r r i v e d  a t  LZ D o t t i e  a t  0905. I d o n ' t  know how long 
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you s t a y e d  h e r e  because t h a t  i s  n o t  i n d i c a t e d  i n  t h e  l og .  
~t i s  i n d i c a t e d  t h a t  about  5 minutes a f t e r  your a r r i v a l  
General  YOUNG a r r i v e d  on t h e  morning of  t h e  1 8 t h  s h o r t l y  
a f t e r  9 o ' c lock ,  9 :10.  General  YOUNG depa r t ed  a t  9 :3 0 .  
Then, t h e  n e x t  i n d i c a t i o n  we have i s  t h a t  a meeting w a s  
h e l d  a f t e r  which you t a l k e d  t o  c e r t a i n  i n d i v i d u a l s  and t h e n ,  
accord ing  t o  t h e  i n fo rma t ion  w e  have,  you v i s i t e d  Capta in  
MEDINA somewhere i n  t h e  a r e a  of  My Lai  (1), o r  t o  t h e  n o r t h  
o f  My L a i  ( I ) , sometime about t h e  time frame of  noon on t h e  
18 th .  Capta in  MEDINA remembers t h i s  very w e l l  because he  
w a s  s t opp ing  h i s  movement t o  s e c u r e  a l and ing  s i t e  f o r  t h e  
h e l i c o p t e r  and a l s o  t o  s ecu re  t h e  a r e a  and because of t h e  
f a c t  t h a t  i n  about  an'other hour o r  s o  he  w a s  t o  s t a r t  t h e  
l i f t  o u t  o f  h i s  f o r c e s .  

So t h e s e  e v e n t s  have become q u i t e  f i rm .  
Now, a s  f a r  a s  o t h e r  t h i n g s  t h a t  I have f a i l e d  t o  mention 
h e r e ,  according t o  your  t es t imony,  on t h e  n i g h t  of  t h e  
1 6 t h ,  you had d i scussed  t h e  numbers o f  c i v i l i a n s  which had 
been k i l l e d  w i t h  General  KOSTER on t h e  te lephone .  A t  t h a t  
t i m e  you r e p o r t e d  t o  General  KOSTER t h a t  it w a s n ' t  t h e  s i x  
o r  e i g h t  t h a t  you had r e p o r t e d  i n i t i a l l y ,  b u t  t h e  f i g u r e  now 
w a s  something i n  t h e  neighborhood of  2 0 ,  o r  it could  be g r e a t e r .  
And you i n d i c a t e d  t h a t  General  KOSTER was very much concerned 
w i t h  t h i s .  You i n d i c a t e d  t h a t  you were going t o  g e t  a 
breakout  f o r  him, and s o  f o r t h ,  and provide him the d e t a i l s .  3 

'T
Then, a f t e r  t h e  1 8 t h ,  when t h e  group of  you had m e t  a t  LZ 
D o t t i e ,  t h e  n e x t  i n d i c a t i o n  i s  t h a t  sometime about  t h e  
20th ,  according t o  your  t es t imony,  you r e p o r t e d  t o  General  
KOSTER t h e  r e s u l t s  o f  your  i n i t i a l  i n v e s t i g a t i o n .  

Now t h o s e  a r e ,  Colonel  HENDERSON, I t h i n k ,  b r i e f l y  
t h e  e v e n t s ,  as I have been a b l e  t o  p u t  them t o g e t h e r  i n  my own 
mind a s  t o  what took p l a c e .  This  i s  n o t  c o n s i s t e n t  w i t h  
some o f  t h e  t iming  t h a t  you have been a b l e  t o  r e c a l l ,  and 
I t h i n k ,  very  f r a n k l y ,  one of  t h e  f e a t u r e s  t h a t  has  caused 
some of  t h i s  i s  t h e  f a c t  t h a t  you d i d  have a s e n i o r  o f f i c e r  
on your hands whom you had t o  accommodate on t h e  a f t e rnoon  
and evening o f  t h e  1 6 t h  and t h e  morning of t h e  1 7 t h .  And 
i n  my view, t h i s  probably took a g r e a t  d e a l  of your  t i m e .  
So now, i s  t h e r e  any c l a r i f i c a t i o n  t h a t  you would l i k e  t o  
have of  t h a t  d e s c r i p t i o n  be fo re  we go on wi th  t h e  q u e s t i o n i n g ?  

A. No, s ir .  

Q Are t h e r e  any major p o i n t s  o f  t h e s e  a c t i v i t i e s  
anybody may r e c a l l  h e r e  t h a t  I have l e f t  o u t  o f  t h i s  s h o r t  
d i s s e r t a t i o n ?  
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There  seems t o  be a d i f f e r e n c e  of op in ion  a s  
t o  when you o rde red  C/1/20 t o  r e t u r n  back through My La i  ( 4 )  
t o  make a body count  of t h e  c i v i l i a n s  and t o  p rov ide  a l l  of  
t h e  d e t a i l s .  Now, aga in  t o  r e f r e s h  your memory of t h e  1 6 t h ,  
you had gone t o  Quang Ngai and a f t e r  t h e  meeting had r e t u r n e d  
t o  Duc Pho. You knew t h a t  s i x  o r  e i g h t  people  had been k i l l e d .  
You knew t h a t .  

A. Y e s ,  s ir .  

Q. I show you h e r e  t h e  l o g  of Task Force Barker  
f o r  t h e  1 6 t h .  I would s p e c i f i c a l l y  c a l l  your  a t t e n t i o n  t o  
i t e m  number 39 shown a t  t h e  bottom of page 4 .  

( E x h i b i t  M - 1 4  i s  handed t o  t h e  w i t n e s s . )  

A. Where Company B r e p o r t s  t h a t  none of  i t s  VC 
body count  o r d e r e d  by t h i s  u n i t  were women and c h i l d r e n ?  

Q *  T h a t ' s  r i g h t .  Then you can go and r e a d  about 
C h a r l i e  Company. 

(Witness reviews t h e  document. ) 

Q - A t  t h e  moment I d o n ' t  want you t o  look a t  t h e  
e n t i r e  l og .  

A. Oh, I ' m  s o r r y ,  w a s  I on ly  supposed to-- 

Q - ( I n t e r p o s i n g )  Well,  I ' m  on ly  i n t e r e s t e d  i n  
t h i s  one i t em,  Colonel  HENDERSON. 

A. About Company B r e p o r t i n g ?  

Q .  P r i m a r i l y  C h a r l i e  Company. I n  f a c t ,  a t  t h a t  
t i m e  t hey  are r e p o r t i n g  10 t o  11 women and c h i l d r e n  were 
k i l l e d .  

A. Y e s ,  sir. 

Q. Now, you n o t i c e  t h a t  t h i s  t i m e  was around 1555. 
Do you a l s o  n o t i c e  t h i s  in format ion  was forwarded t o  your 
TOC down a t  Duc Pho? 
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A. Y e s ,  s ir .  

Q Were you made aware of t h i s  i n fo rma t ion  when 
you w e r e  t h e r e ?  

A. I cannot  r e c a l l  be ing  n o t i f i e d  of  any c i v i l i a n  
c a s u a l t i e s  o t h e r  t han  t h e  s i x  o r  e i g h t  I had r e p o r t e d  u n t i l  
I had a t e lephone  conve r sa t ion  wi th  Colonel  BARKER l a t e r  
i n  t h e  evening.  

Q W e l l ,  you s e e ,  I ' m  r e a l l y  t r y i n g  t o  de te rmine  why 
you d i d  c e r t a i n  t h i n g s .  We asked you, f o r  example, when 
you had o rde red  C h a r l i e  Company back through My La i  ( 4 ) .  
And you had f i r s t  i n d i c a t e d ,  t h e  f i r s t  t ime w e  t a l k e d  t o  
you, t h a t  it was on t h e  17 th .  Then, when w e  l a te r  squared  
i t  away t h a t  t h i s  o p e r a t i o n  w a s  a 3-day o p e r a t i o n ,  it 
w a s  s h i f t e d  t o  t h e  18 th .  Well,  f r a n k l y ,  t h i s  j u s t  d o e s n ' t  
make sense  f o r  many, many r easons ,  t h e  f i r s t  b e i n g  t h a t  
it wouldn ' t  appear  l o g i c a l  t o  send anybody back 2 days 
l a t e r ,  because it would probably prove no th ing .  But a s i d e  
from t h a t ,  we have o t h e r  tes t imony t o  t h e  e f f e c t  that - -and 
one confirms t h e  o t h e r - - t h a t  you had i s s u e d  t h e  i n s t r u c t i o n s ,  
e v i d e n t l y ,  t o  Colonel  BARKER, and t h e  word was pas sed  by 
Major CALHOUN t o  Capta in  MEDINA sometime i n  t h e  p e r i o d  of 
1530 t o  1600, a long  i n  about  t h a t  t ime i n  t h e  a f t e rnoon .  
And t h i s  i s  t h e  t i m e  t h a t  Captain  MEDINA o b j e c t e d  t o  t h i s ,  
because of t h e  l a t e  t i m e  i n  t h e  a f t e rnoon .  And it was a t  
t h i s  t i m e  t h a t  General  KOSTER i n t e r c e d e d  and countermanded 
t h e  i n s t r u c t i o n s .  Th i s  i s  f a i r l y  w e l l  confirmed as f a r  as 
t h e  t ime i s  concerned. 

The q u e s t i o n  t h a t  a r i s e s  i n  my mind, i s  why d i d  
you o r d e r  C/1/20 back t o  My La i  t h a t  a f te rnoon?  

A. S i r ,  aga in ,  I do n o t  b e l i e v e  I o rde red  them back 
t h e r e  on t h e  a f t e rnoon  o f  t h e  1 6 t h .  What I f i g u r e  o u t  i n  
my own mind was t h a t  when I r e c e i v e d  t h e  n o t i f i c a t i o n  t h a t  
my o r d e r  had been countermanded, I was up i n  t h e  b r i g a d e  
a r e a ,  down i n  t h e  Duc Pho a r e a ,  and I r ece ived  t h i s  by 
r a d i o  from e i t h e r  my S3, Major MCKNIGHT,  o r  from t h e  TOC. 
And I b e l i e v e  a t  t h a t  t ime i s  when I took o f f  t o  go t o  LZ 
D o t t i e .  The b r igade  l o g ,  I would t h i n k ,  'would show t h a t  
message having been r e l a y e d  t o  me s i n c e  it d i d  come t o  
m e  e i t h e r  through t h e  TOC o r  through t h e  b r i g a d e  S3. 
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Q Well,  we know t h a t  a t  l e a s t  t h o s e  l l - - t h a t  i n f o r -
mation was passed  t o  your headqua r t e r s .  Whether o r  n o t  your 
headqua r t e r s  made you aware of  it, I d o n ' t  know. A s  f a r  
as t h e  word on countermanding, I ' m  n o t  s u r e  how t h a t  word 
w a s  s e n t  t o  you. I am s u r e ,  and it i s  conf i rmed,  t h a t  General  
KOSTER was concerned about countermanding your  o r d e r  and 
asked t h a t  you s p e c i f i c a l l y  be informed. And a s  I i n d i c a t e d ,  
t h i s  i n fo rma t ion  was confirmed, i n c l u d i n g  t h e  f a c t  t h a t  you 
w e r e  t o  be informed. Exac t ly  how you were informed, I d o n ' t  
know, because up t o  t h e  p r e s e n t  t i m e  we do n o t  have t h e  l o g  
f o r  t h e  l l t h  Brigade.  W e  w i l l  check t h a t  and s e e  i f  t h e r e  
i s  an e n t r y  i n  t h a t  concerning it. 

A. S i r ,  I d i d  n o t  s e e  General  DOLEMAN on t h e  1 6 t h  
a t  LZ D o t t i e .  Th i s  was n o t  i n  t h e  p l a n ,  t h a t  General  DOLEMAN 
would v i s i t  t h e  l l t h  Brigade on t h e  1 6 t h .  I was scheduled 
t o  r e c e i v e  General  DOLEMAN on t h e  1 7 t h  a t  Duc Pho, and I 
b e l i e v e  I had lunch wi th  him, and I know t h a t  I showed him 
throughout  t h e  sou the rn  p a r t  of my AO. How long  he was w i t h  
m e ,  I do n o t  r e c a l l .  I would e s t i m a t e  somewhere around 
3 hour s ,  perhaps  4 .  H e  d i d  n o t  spend t h e  n i g h t  of  
t h e  1 6 t h  w i t h  m e .  

Q. H e  d i d  n o t ?  1 

A. H e  d i d  n o t .  I have had s e v e r a l  g e n e r a l  o f f i c e r s  
who have s t a y e d  t h e r e ,  b u t  General  DOLEMAN d i d  n o t  s t a y  t h e r e .  
I remember g i v i n g  him a weapon, t h a t  it was s o r t  of a rush  
job. I d i d n '  t know t h a t  he was coming i n  t h e  area. A s  soon 
as I hea rd  he was i n  t h e  a r e a ,  I l e t  General  KOSTER know 
t h a t  he had been t h e  g e n e r a l  o f f i c e r  who had handed us  o u r  
f l a g  on o u r  a c t i v a t i o n  on 1 J u l y ,  and it would be  most appro-
p r i a t e ,  s i n c e  he was r e t i r i n g  from t h e  s e r v i c e ,  t h a t  he, I ' m  
s u r e ,  would l i k e  t o  v i s i t  us .  And s o  t h e  p l a n  was changed. 
And I know he d i d  n o t  spend t h e  n i g h t  w i t h  me. I ' m  n o t  
c e r t a i n  what t ime he was t h e r e  on t h e  1 7 t h .  I ' m  c o n f i d e n t  
he d i d  have lunch w i t h  me. And we gave him a thorough 
b r i e f i n g  of  t h e  Duc Pho AO. I do b e l i e v e  now, y e s ,  General  
KOSTER d i d  t a k e  him t o  D o t t i e  on t h e  day b e f o r e ,  b u t  I w a s  
n o t  t h e r e  a t  t h a t  t i m e .  

Q. You w e r e  n o t  t h e r e ?  

A. I w a s  n o t  a t  D o t t i e ,  and he d i d  n o t  spend t h e  
n i g h t  w i t h  me, sir. 
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Q W e l l ,  w e  w i l l  check on General  DOLEMAN as t o  
e x a c t l y  where he w a s .  I t  was General  KOSTER's  impress ion  
t h a t  General  DOLEMAN w a s  going t o  spend t h e  n i g h t  w i t h  you, 
n o t  w i t h  you, s p e c i f i c a l l y ,  b u t  wi th  t h e  l l t h  Brigade,  because 
h e  f e l t  very  c l o s e l y  a t t a c h e d  t o  t h e  l l t h  Brigade i n  
i t s  having o r i g i n a t e d  i n  Hawaii whi le  he  was t h e r e ,  and i t s  
a c t i v a t i o n ,  and a l l  o f  t h e  t h i n g s  connected t o  it. 

The main t h i n g  I wanted t o  b r i n g  o u t  t o  you i n+ my d i s c u s s i o n  w a s  n o t  t o  p i n  t h i s  down e x a c t l y ,  b u t  t o  have 
you aware o f  t h e  f a c t ,  f u l l y  aware, t h a t  General  DOLEMAN 
had v i s i t e d  you. And I know t h e  t r e a t m e n t  you have t o  g i v e  
t h e  Senior  o f f i c e r s ,  and it does  t a k e  t ime.  

A.  I brought  t h i s  o u t  i n  my o r i g i n a l  t es t imony,  
a l though  i n  t h e  tes t imony it came o u t  a s  a L ieu t enan t  GOLD-
BERG--or i t  d i d n ' t  come o u t  as L ieu tenan t  General  DOLEMAN. 

Q e  It came o u t  L ieu t enan t  DOLEMAN. T h a t ' s  why w e  
w i l l  be c l e a n i n g  t h e s e  up t o  remove t h e  e r r o r s .  Th i s  i s  
j u s t  a d r a f t  t r a r i s c r i p t .  

A. Yes, s i r ,  I unders tand.  Again, s ir ,  I cannot  
shed  any f u r t h e r  l i g h t  on when I o rde red  t h e  company back 
through t h e r e .  I t  i s  f i r m  i n  my mind t h a t  I o rde red  C 
Company back through t h e r e  a f t e r  I had t a l k e d  t o  Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON and a f t e r  I had t a l k e d  t o  ~ e n e r a iYOUNG. 
A f t e r  I r ece ived  t h e  c a l l  t h a t  I had been countermanded, 
t h e n  I went t o  D o t t i e  a lmost  immediately.  T h a t ' s  t h e  way 
I, v i s u a l i z e  i t  r i g h t  now. . I could  be  wrong. 

Q Going on t o  ano the r  p o i n t ,  Colonel  HENDERSON. 
I n  t h e  morning you were aware t h a t  some c i v i l i a n s  had been 
k i l l e d .  By t h e  evening  you w e r e  aware t h a t  somewhere i n  
t h e  neighborhood o f  20 o r  more had been k i l l e d  on t h e  1 6 t h .  
Yet I r ead  t h e  SITREP r e p o r t  made by t h e  l l t h  Brigade t o  
t h e  America1 Div i s ion ,  and I n o t i c e  no mention o f  c i v i l i a n s  
be ing  k i l l e d  by any'means, whether it be by a r t i l l e r y ,  
whether  it be by gunship,  by sma l l  arms f i r e ,  o r  by a com-
b i n a t i o n  o f  them. There 1s no mention of c i v i l i a n s  be ing  
k i l l e d ,  a t  any t ime.  The f i r s t  t ime t h a t  i t  shows up i n  a 
r e p o r t s  i s ,  t o  my o f f i c i a l  knowledge, on t h e  24th  o f  A p r i l  
i n  t h e  r e p o r t  o f  t h e  i n v e s t i g a t i o n  which you submi t t ed  a t  
t h a t  t i m e .  Can you t e l l  me why t h e s e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  
were n o t  r e p o r t e d  by t h e  b r igade?  
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A. I cannot ,  s ir .  W e  k e p t ,  i n  o u r  TOC, a board which 
was main ta ined  by t h e  TOC duty  o f f i c e r ,  and t h i s  c h a r t  was 
pos t ed  a s  c a l l s  came i n  wi th  U.S. c a s u a l t i e s ,  V C ,  VCS's, 
p r i s o n e r s ,  and c i v i l i a n s  t h a t  were wounded o r  k i l l e d .  And 
i n  t h e  evenings ,  when o u r  SITREP'S were p repa red ,  t h e  i n f o r -
mation was drawn both from t h a t  board  be fo re  it was e r a s e d ,  
and a l s o  it was taken  from t h e ' r e p o r t s  t h a t  had been submi t ted  
through t h e  day and e n t e r e d  i n t o  ou r  l og .  I j u s t  do n o t  
unders tand  why it was n o t .  There was no e f f o r t  on o u r  p a r t  
t o  t r y  and h i d e  it. W e  w e r e n ' t  proud of t h i s  f a c t ,  b u t  
t h e r e  w a s  no reason  n o t  t o  r e p o r t  t h e s e  c i v i l i a n s .  

Q - What were your i n s t r u c t i o n s  from t h e  America1 
Div i s ion  concerning c i v i l i a n s ,  t h e  t r ea tmen t  of c i v i l i a n s ?  
How was it handled? Was it something t h a t  a g r e a t  d e a l  of 
emphasis was p l aced  upon s o  t h a t  everybody was aware of  
e x a c t l y  what t hey  were t o  do concerning women, c h i l d r e n ,  
o l d  men, noncombatants, t r e a t m e n t  of PW's,  and a l l  t h i n g s  
of  t h i s  n a t Q r e ?  

A. A t  t h a t  p o i n t ,  s i r ,  I do n o t  r e c a l l  what t h e  
Americal D iv i s ion  i n s t r u c t i o n s  were,  I know what General  
LIPSCOMB1s and my f e e l i n g s  w e r e  toward this t h i n g ,  towards 
c i v i l i a n s  p a r t i c u l a r l y .  And h a r d l y  a n i g h t  went by o r  a 
b r i e f i n g  went by t h a t  e i the r  he o r  I d i d  n o t  comment on 
t h i s  b u s i n e s s  of winning t h e s e  people  o v e r ,  and how i n  t h e  
h e l l  cou ld  we do it i f  we k e p t  wounding and h u r t i n g  t h e  
c i v i l i a n s .  

When I was execu t ive  o f f i c e r ,  I v i s i t e d  o u r  
d i s p e n s a r i e s  d a i l y  t o  s e e  how w e  were t r e a t i n g  t h e  c i v i l -
i a n s .  I v i s i t e d  t h e  s tockades  d a i l y  t o  s e e  how w e  were 
t r e a t i n g  t h e  p r i s o n e r s .  And t h e  M I  detachments du r ing  
t h e i r  i n t e r r o g a t i o n s ,  I dropped i n  unannounced t o  observe 
t h i s .  And f r a n k l y ,  s i r ,  I b e l i e v e  everybody i n  t h e  b r igade  
knew t h a t  I would n o t  t o l e r a t e  any mis t rea tment  of  c i v i l i a n s .  

Now, a s  f a r  a s  what i n s t r u c t i o n s  we g o t  from 
d i v i s i o n ,  I j u s t  do n o t  r e c a l l .  During t h e  p e r i o d  I was 
e x e c u t i v e  o f f i c e r ,  I do n o t  r e c a l l  any i n s t r u c t i o n s .  

Q Well,  i t  would fo l l cw  though,  woul-d it r o t ,  
t h a t  t h e  a t t i t u d e  r e f l e c t e d  i n  t h e  b r i g a d e  would be t h a t  
comiriq from t h e  PmerScal Div is ion?  They set  t h e  s t anda rds  
f o r  t h e  b r igade .  
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A. I b e l i e v e  t h i s  i s  f a i r ,  yes ,  sir.  

Q So you a r e  very concerned about t h e  handl ing of 
a l l  c i v i l i a n s ?  

A. Yes, sir. 

Q Well, t h i s  i s  why it seems t o t a l l y  i n c o n s i s t e n t  
t o  m e ,  t h a t  we would have 20 c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  and y e t  
it does no t  show up i n  t h e  SITREP anyplace. And y e t  we 
know t h a t  it was repor ted  t o  t h e  br igade ,  a t  l e a s t  t h a t  
much. We' l l  check t h e  l o g  of t h e  l l t h  Brigade t o  f i n d  o u t  
s p e c i f i c a l l y  what o t h e r  d a t a  was entered  i n  t h e  log ,  because 
some of it, a s  you know, may have come i n  from d i f f e r e n t  
sources o t h e r  than t h e  e l e c t r i c a l  t ransmission.  

A. Yes, sir.  

Q What was t h e  br igade po l i cy  concerning t h e  burning
of  hootches,  t h e  d e s t r u c t i o n  of l i v i n g  accommodations, t h e  
k i l l i n g  of l i v e s t o c k ,  and t h e  l i k e ?  

A. I do n o t  r e c a l l  a p a r t i c u l a r  br igade p o l i c y  on 
t h e  k i l l i n g  of  l i v e s t o c k ,  although I j u s t  f r ank ly  never understood 
o r  never considered t h a t  l i v e s t o c k  would be t r e a t e d  as  VC. 
On t h e  burning o f  houses,  t h e r e  was a very s p e c i f i c  r e g u l a t i o n  
from t h e  America1 Divis ion which we had known about before ,  
t h a t  we d i d  no t  burn houses. I t  was re in fo rced  somewhere 
i n  January o r  February. I ' m  no t  c e r t a i n  of  t h e  e x a c t  pe r iod ,  
b u t  I r e c a l l  t h a t  General LIPSCOMB had a b a t t a l i o n  and s e p a r a t e  
u n i t  commanders and s t a f f  meeting, and had announced t h a t  
he  had received information from t h e  d i v i s i o n  t h a t  only  
General KOSTER could author ize  t h e  burning of any v i l l a g e s  
and t h a t  t h e r e  would be no burning by U.S. t roops  i n  t h e  
l l t h  Brigade. From time t o  time we got  r eques t s  from t h e  
d i s t r i c t ,  and s o  f o r t h ,  t o  des t roy  a  se t t l ement  o r  something 
of  t h i s  n a t u r e ,  and we would not  p a r t i c i p a t e  i n  t h a t .  And 
I ,  i n  turn--and c e r t a i n l y  n o t  before  t h i s  incident--but  
I r e c a l l  c e r t a i n l y  a f t e r  t h i s  i n c i d e n t  t h a t  I d i d n ' t  even 
want U . S .  t roops  p r e s e n t  when t h e  PF 's ,  o r  W ' s ,  o r  ARVN 
s o l d i e r s  burned v i l l a g e s .  This i s  no t  our bus iness .  

I know General LIPSCOMB and I ,  a f t e r  h i s  former 
a i d e  was k i l l e d ,  t h e  company commander i n  t h e  1/20 a r e a ,  
would l i k e  t o  have gone i n  and burned ou t  t h i s  e n t i r e  v i l l a g e ,  
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I mean t h e  e n t i r e  v a l l e y ,  i n  one area. And we were r e s t r a i n e d ,  
of cou r se ,  by t h e  order.. So t h e r e  was no q u e s t i o n  i n  o u r  
minds t h a t  w e  d i d  n o t  have t h i s  a u t h o r i t y  t o  burn.  

W e  cou ld  r e t u r n  f i r e s ,  s p e c i f i c  f i r e s  aimed a t  
a s p e c i f i c  hootch i f  t h e r e  was one. And i f  it caught  on 
f i r e ,  t h i s  w a s  a r e s u l t  of  d i r e c t  combat. But t h e  burn ing  
of  v i l l a g e s ,  t h e r e  were no o r d e r s  f o r  us  t o  do it. 
There w e r e  o r d e r s  t o  t h e  c o n t r a r y ,  t h a t  w e  would n o t .  

Q - T h i s  i s  g e n e r a l l y  c o n s i s t e n t  wi th  what w e  have 
heard  from o t h e r  tes t imony.  The t h i n g  t h a t ,  ve ry  f r a n k l y ,  
is  d i f f i c u l t  f o r  me t o  t r y  t o  r a t i o n a l i z e  i s  t h a t  t h i s  
w a s  an e s t a b l i s h e d  p o l i c y  t o  t h e  degree  you have j u s t  i n d i c a t e d ,  
how i s  it t h a t  t roops  of Task Force Barker  t h a t  p a r t i c i p a t e d  
i n  t h e  o p e r a t i o n  were d i r e c t e d  t o  d e s t r o y  t h e  houses ,  t o  k i l l  
t h e  l i v e s t o c k ?  T h a t ' s  t h e  f i r s t  one.  And secondly ,  a f t e r  
t h i s  was done, it was n o t  r e p o r t e d  s o  you and t h e  b r igade  
commander were aware of it. W e  know, f o r  example, 
from tes t imony t h a t  most of My L a i  ( 4 )  was p r e t t y  bad ly  
burned o u t ,  and w e  a l s o  know t h a t  th roughout  t h e  3-day 
o p e r a t i o n  a t o t a l  of s i x  hamle ts  w e r e  burned,  p u t  t o  t h e  
t o r c h .  So t h e  t h i n g  t h a t  I f i n d  ve ry  d i f f i c u l t  t o  unders tand 
i s ,  wi th  p o l i c y  such as you i n d i c a t e d ,  t h a t  such was t h e  
o r d e r ,  t h a t  it would n o t  be r e p o r t e d  i n  any form, t h a t  
you would be t o t a l l y  unaware of it. 

A. S i r ,  I was unaware of it. I s a w  some hootches  
burn ing  i n  t h e  My Lai  ( 4 )  a r e a  when I f i r s t  f l ew over  t h e r e .  
I n  f a c t ,  one took flame a s  I vas f l y i n g  over .  I d o n ' t  know 
i f  i t  would show i n  t h e  l o g  o r  any.dPere, but I know I c a l l e d  
Colone l  BARKER when I saw t h i s  and wanted t o  know what 
i n  t h e  h e l l  was happening down t h e r e  and who w a s  burn ing  
t h a t  hootch.  And I thought  he  t o l d  me t h a t  it was t h e  
Na t iona l  P o l i c e ,  t h a t  a squad of Natj-onal P ~ l i c ehad gone 
i n  w i t h  h i s  C Company. And I t o l d  him a t  t h a t  t i m e  t o  p u t  . 
a s t o p  t o  it and t h a t  t h e  ARVN, o r  Na t iona l  P o l i c e ,  o r  who- 
e v e r  i n  t h e  h e l l  t hey  were, w e r e  under ou r  c o n t r o l .  I f  
t h e y  d i d  n o t  perform, he w a s  t o  evacua te  them o u t  of t h e r e .  
And t h a t  was t h e  on ly  hootch t h a t  I saw--Well no,  I ' l l  t a k e  
t h a t  back.  When I a r r i v e d  i n  t h e  a r e a ,  t h e r e  were some 
hootches  bu rn ing  a long  t h e  wes te rn  s i d e  of My L a i ,  and I 
w a s  t o l d  t h a t  t h e s e  w e r e  t h e  r e s u l t  of  gunships  t h a t  had 
f i r e d  on t h e  d e f e n s i v e  bunkers on t h a t  west  s i d e .  Some 
of  t h e  hootches  had caught  f i r e .  And then  it was down on 

(HENDERSON ) 237 APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

t h e  south s i d e ,  a s  I r e c a l l ,  t h a t  I saw t h i s  o t h e r  hootch 
b u r s t  i n t o  flame a t  t h a t  time t h a t  I c a l l e d  and t o l d  him t o  
p u t  a s t o p  t o  it and g e t  t h e  ARVN, o r  t h e  Nat ional  Po l i ce ,  
whichever one it was, under c o n t r o l .  

Q What time of morning was it t h a t  you t a l k e d  t o  
Colonel BARKER? 

A. This was e a r l y  i n  t h e  morning, sir.  

Q What time? 

A. This was immediately before  I picked up t h e  two 
V C S ' s  from t h i s  column t h a t  were evacuat ing t o  t h e  southwest,  
sir. 

Q You t a l k e d  t o  Colonel BARKER on the--

A. ( In te rpos ing)  Y e s ,.. sir, H e. . w a s  overhead i n  h i s  
command and c o n t r o l  sh ip .  

Q Well, we have a tape  which was made of  comrnuni-
c a t i o n s  during t h i s  p a r t i c u l a r  per iod ,  a n d  we w i l l  s e e  i f  
it shows up on t h e  t ape .  From t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n  
of . what 's  on t h e  t a p e ,  I f i n d  no reference  t o  t h a t .  

A. yes ,  sir. 

I0 : Does anybody have any ques t ions  concerning e i t h e r  
t h e  r epor t ing  of  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  o r  t h e  p o l i c y  of t h e  
br igade  and t h e  d i v i s i o n  concerning burning of  hootches,  
and k i l l i n g  of  c a t t l e ,  and r e p o r t i n g  of same? 

MR MACCRATE: Colonel HENDERSON, were t h e r e  any br igade  
d i r e c t i v e s  t h a t  had been i s sued  on any of  t h e s e  s u b j e c t s  
t h a t  General PEERS has j u s t  been i n q u i r i n g  about? 

A. S i r ,  I do n o t  r e c a l l .  I do not  r e c a l l  i f  t h e  
one we received from d i v i s i o n  t h a t  General LIPSCOMB had a t  
t h e  meeting I t a l k e d  about e a r l i e r ,  whether t h a t  was i n  
w r i t i n g  o r  whether he  had a t tended a  meeting and received 
t h i s  o r a l l y .  I do n o t  r e c a l l  us p u t t i n g  ou t  anything i n  
w r i t i n g  on t h e  s u b j e c t .  I could be wrong, b u t  I do no t  
remember it a t  t h i s  time. 
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4 
I0: M r .  WEST. 

MR WEST: Colonel  HENDERSON, w e  r e c e i v e d  ev idence  t h a t  
hootches ,  houses ,  i n  My L a i  ( 4 )  and o t h e r  hamle ts ,  t h e s e  
be ing  g e n e r a l l y  a long  t h e  c o a s t  o f  t h e  China Sea,  were 
burned by C h a r l i e  Company du r ing  t h i s  3-day o p e r a t i o n .  
This  burn ing  d i d  n o t  occur  a s  t h e  i n c i d e n t  of  h o s t i l e  f i re .  
It  occur red  a s  a r e s u l t  o f  f i r e s  d e l i b e r a t e l y  s e t  by t h e  men 
as they moved through t h e  hamle ts .  There i s  a l s o  tes t imony 
t h a t  t hey  were o rde red  t o  do t h i s  by Capta in  MEDINA. I 
g a t h e r  from your  tes t imony you a r e  n o t  aware o f  any such 
o r d e r s  i f  t h e y  were i n  f a c t  g iven? 

A. Tha t  i s  c o r r e c t ,  s ir .  I gave no o r d e r s  t h a t  t hey  
would n o t  be  burned,  b u t  t h e  o r d e r s  had been i s s u e d  p r e v i o u s l y ,  
and I know t h a t  Colonel  BARKER was thoroughly f a m i l i a r  w i th  
t h e s e  o r d e r s .  And I saw no burning.  I do n o t  r e c a l l  v i s i t i n g  
C h a r l i e ,  o r  Bravo, o r  even ' f l y i n g  ove r  them on t h e  1 7 t h  
i n  t h e  o p e r a t i o n  down t o  t h e  sou th .  Honest ly  I d o n ' t  even 
recal l  t h a t  o p e r a t i o n  down t h e r e .  I t  i s  a complete blank 
t o  me. I d i d  n o t  s e e  any burn ing .  

Q It h a s  been made a v a i l a b l e  t o  us a l s o ,  t h e  
s t a t e m e n t  o f  a wi tnes s  who s a i d  t h a t  Capta in  MEDINA i n  
b r i e f i n g  t h e  company made t h e  remark t h a t ,  "Higher headqua r t e r s  
d i d n ' t  want t h e  houses burned,  b u t  we w e r e  go ing  t o  burn 
them anyway." This  i s  i n  connect ion wi th  t h e  tes t imony 
t h a t  h e  had o rde red  t h e  hootches  burned. A r e  you aware of  
any i n s t a n c e  i n  which Captain  MEDINA, i n  an o p e r a t i o n  such 
as t h i s ,  had gone beyond h i s  i n s t r u c t i o n s ?  

A. I was n o t ,  sir.  This  w a s  t h e  f i r s t  combat a c t i o n  
I had been invo lved  i n  o r  observed.  A s  t h e  b r igade  execu t ive  
o f f i c e r  up t o  t h i s  p o i n t  i n  t ime ,  I was p r e t t y  w e l l  l i m i t e d  
t o  Duc Pho. Occas iona l ly ,  I could g e t  an H-23 and g e t  o u t  
on t h e  pe r iphe ry  o r  something. But as  a  g e n e r a l  r u l e ,  I 
w a s  s t u c k  a t  Duc Pho. I had n o t  p a r t i c i p a t e d  i n  a CA nor  
had I observed any combat a c t i o n  e x c e p t  t h a t  a t  t h e  Duc 
Pho Province.  So I had n o t  had an o p p o r t u n i t y  t o  observe 
Company C b e f o r e .  I 
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10: Well, I th ink  it i s  wise t o  po in t  ou t  he re ,  too ,  
t h a t  t h i s  burning was n o t  confined t o  Char l i e  Company. 
B / 4 / 3 ,  l ikewise ,  burned some v i l l a g e s .  I c a n ' t  r e c a l l  t h e  
exact  v i l l a g e s  they  burned, b u t  they,  t o  my knowledge, 
burned a t  l e a s t  two v i l l a g e s  along t h e  coas t  i n  t h e  a r e a  
e i t h e r  of Co Lay ( l ) ,Co Lay ( 2 ) ,  Co Lay ( 3 ) ,  o r  i t  could 
have been a l l  t h r e e .  

A. This  was n o t  r epor ted  t o  me, s ir ,  nor  d i d  I have 
any i n k l i n g  t h a t  any v i l l a g e s  had been burned. This  was n o t  
customary i n  t h e  11th  Brigade, t h a t  any hootches o r  any v i l l a g e s  
would be burned. W e  d i d  r eques t  a t  t imes t h a t  d i s t r i c t ,  
along t h e  highway when we have a s e r i e s  of minor i n c i d e n t s ,  
remove people from two o r  t h r e e  l i t t l e  hootches,  and des t roy  
those.  But every time we go t  t h e  province people o r  
d i s t r i c t  people t o  do it, and no t  U . S .  s o l d i e r s .  

MR WEST: The r e p o r t s  coming i n  seem t o  be c o n s i s t e n t  wi th  
t h a t .  I d o n ' t  r e c a l l  t h a t  they repor ted  hootches burned 
during t h e  course of t h e  opera t ion  i n  t h e  o p e r a t i o n a l  r e p o r t s  
made during t h e s e  3 days. Nevertheless ,  it seems t o  be 
a f a c t  t h a t  they  were burned, and we a r e  t r y i n g  t o  account 
f o r  the  f a c t  t h a t  t h i s  could happen when ev iden t ly  it was 
aga ins t  d i v i s i o n  and br igade  po l i cy ,  t h a t  t h i s  went on i n  an 
organized fash ion ,  probably pursuant  t o  o rde r s .  Can you 
account f o r  t h i s ?  

A. I cannot account f o r  it, sir. It d o e s n ' t  seem 
poss ib le  t h a t  Captain MEDINA o r  Captain MICHLES, who were 
two very outs tanding  company commanders whom I knew during 
t r a i n i n g  back a t  Schof ie ld  Barracks,  would r e s o r t  t o  such 
a technique. 

10: I t  should be brought o u t ,  a t  l e a s t  i n  some 
of t h e  f i v e  v i l l a g e s  and hamlets t h a t  were burned along t h e  
coas t ,  t h a t  a t  t h a t  t ime, according t o  some of t h e  tes t imony,  
these  v i l l a g e s  o r  hamlets were no t  inhabi ted .  But they  w e r e  
put  t o  t h e  to rch .  

Does anybody e l s e  have any ques t ions  on these?  

Now, Colonel HENDERSON, I would l i k e  t o  b r i n g  
you down t o  t h e  morning of t h e  18 th ,  o r  whatever day it was, 
t h a t  the  meeting took p lace  between General YOUNG, y o u r s e l f ,  
Colonel BARKER, Colonel HOLLADAY, and Major WATKE. General 
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Y O U ~ Gi n d i c a t e d  t h a t  he was t h e r e  on ly  f o r  a s h o r t  p e r i o d  
of t i m e .  Th is  i s  somewhat v e r i f i e d  by t h e  l o g  which we 
ob ta ined  which i n d i c a t e d  t h a t  General  YOUNG a r r i v e d  a t  9 :  1 0 ,  
5 minutes a f t e r  you had a r r i v e d ,  and he d e p a r t e d  a t  9 :  30, 

- which s l i c e s  t h e  t o t a l  p e r i o d  t h a t  he w a s  a t  LZ D o t t i e  t o  
about  20 minutes .  So he could n o t  have been t h e r e  t o o  long.  

General  YOUNG a l s o  i n d i c a t e d  t h a t  when t h i s  group 
m e t  t h e r e  w a s  a s h o r t  d i s c u s s i o n ,  and he i s s u e d  i n s t r u c t i o n s  
t o  you and i n d i c a t e d  t h a t  t h e s e  people ,  t h e  o t h e r  i n d i v i d u a l s  
who were t h e r e ,  Major WATKE, Colonel  HOLLADAY, were t o  go i n t o  
d e t a i l  w i th  you and d i s c u s s  t h i s  whole t h i n g  f u r t h e r .  He was 
a l r e a d y  aware of  it. And s h o r t l y  t h e r e a f t e r  he depa r t ed ,  
l e a v i n g  t h e  f o u r  of you t o g e t h e r .  But he a l s o  remembers 
having i n s t r u c t e d  t h e  i n i t i a t i o n  of an i n v e s t i g a t i o n .  
Do you r e c a l l  how long General  YOUNG was a t  t h i s  meeting 
and t h e  sequence of e v e n t s  t h i s  morning? 

A. S i r ,  I have been t r y i n g  t o  t h i n k  about  t h i s  meet-
i n g  i n  a van--meeting i n  a t e n t .  I d o r L 1 tr e c a l l  t h i s  group 
even s i t t i n g  down. I ' m  n o t  c e r t a i n  w e  d i d n ' t  s t a n d  o u t s i d e  
t h e  TOC o r  s t a n d  around i n  a c l u s t e r .  I ' m  p o s i t i v e  we 
w e r e n ' t  i n  a van. That  van wou ldn ' t  ho ld  u s ,  I d o n ' t  t h i n k .  
I d o n ' t  b e l i e v e  t h a t  t h i s  meeting o r  t h i s  d i s c u s s i o n  l a s t e d  
very  long.  I do n o t  r e c a l l ,  a s  I b e l i e v e  you mentioned t o  
m e  l a s t  t i m e ,  Major WATKE had b r i e f e d  us .  I j u s t  cannot h e a r  
a t h i n g  t h a t  he s a i d .  I do n o t  remember s e e i n g  Major WATKE, 
b u t  i t 's. p o s s i b l e  t h a t  he was t h e r e .  Before  I d idn  't remember 
s e e i n g  Colonel  HOLLADAY, b u t  now I do r e c a l l  t h a t  he came 
i n .  And I thought  t h a t  he l e f t  w i t h  General  YOUNG. I had 
i n  my mind t h a t  he was f l y i n g  him. 

Q General  YOUNG i n d i c a t e d  t h a t  he came i n ,  t h a t  
you had m e t  i n  t h e  van, i n  Colonel  BARKER'S q u a r t e r s ,  f o r  
a few minutes  when he i s s u e d  t h e  i n s t r u c t i o n s  t o  you and 
then  i n d i c a t e d  t h a t  he was l e a v i n g ,  and t h a t  t h e s e  o t h e r '  
people  were t h e r e  t o  d i s c u s s  it i n  d e t a i l .  He l e f t ,  and you 
w e r e  g a t h e r e d  o u t s i d e  of t h e  van s t a n d i n g  and d i s c u s s i n g  
t h i s  p a r t i c u l a r  p o i n t .  

A. S i r ,  I cannot  remember how long  w e  s t o o d  t h e r e  
n o r  can I remember anyth ing  s p e c i f i c a l l y  t h a t  w e  s a i d .  

Q What d i d  General  YOUNG t e l l  you t o  do? 

A .  S i r ,  I cannot remember. I thought  i n  ou r  
d i s c u s s i o n  t h e r e  t h a t  e i t h e r  I r e l a y e d  t o  him--and I s t i l l  
f e e l  t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON t a l k e d  t o  me b e f o r e  I 
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saw General YOUNG, and t h a t  General YOUNG was aware of t h i s .  
I t o l d  him t h a t  I was looking i n t o  it. I do no t  r e c a l l  him 
g iv ing  me any i n s t r u c t i o n s  except  agreeing t h a t  I was to '  
look i n t o  it. 

Q Well, a r e  you saying t h a t  General YOUNG never 
d i r e c t e d  t h a t  you conduct an i n v e s t i g a t i o n  and r e p o r t  t o  
t h e  commanding genera l?  

A. I had i n s t r u c t i o n s  t o  r e p o r t  t o  t h e  commanding 
general .  There i s  no ques t ion  about t h a t .  Whether I got  
it a t  t h a t  t ime, o r  t h e  next  day, o r  t h e  day a f t e r  t h a t  
when I saw General YOUNG again and b r i e f e d  him on what I 
had, who I had t a l k e d  t o ,  and what they repor ted  t o  me. 
But I know t h a t  I w a s  n o t  d i r e c t e d  a t  t h a t  time t o  conduct 
a formal i n v e s t i g a t i o n .  He s a i d ,  "Look i n t o  t h i s ,  and s e e  
what we should do,"  o r  whether I s a i d ,  "Let me look i n t o  it," 
o r ,  "I 'm going t o  look i n t o  i t . "  This i s  t h e  way I f e e l  t h a t  
our  d i scuss ion  went. 

Q - Do you r e c a l l  General YOUNG i n s t r u c t i n g  you t o  
i n v e s t i g a t e  t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  U.  S . fo rces  were f i r i n g  
unnecessar i ly ,  were using excess ive  f i r e  power and f i r i n g  
i n t o  a reas  occupied by noncombatants? 

A. No, s ir .  I do not .  

Q L e t  me read  a couple.  of th ings  t h a t  people have 
ind ica ted .  

Colonel HOLLADAY s a i d  : 

"A. A t  t h e  conclusion of  F red ' s  s to ryu- -

and here  he  means Major WATKE. 

"General YOUNG d i r e c t e d  Colonel HENDERSON t o  
i n v e s t i g a t e  t h i s .  I f  I a m  r e c a l l i n g  h i s  p r e c i s e  
words, he s a i d ,  ' I  want you t o  i n v e s t i g a t e  t h i s . '  
Then he gave him a time l i m i t  t o  g e t  it i n  t o  him, 
t h e  i n v e s t i g a t i o n .  A s  I r e c a l l  it was a remarkably 
s h o r t  pe r iod  of  time. I d o n ' t  r e c a l l  a s p e c i f i c  
t ime. Anyway, it was l e s s  than  72 hours ."  

I asked t h e  same ques t ion  of  Major WATKE a t  a 
l a t e r  time and asked him f o r  t h e  p r e c i s e  words: 

"Q. Do you r e c a l l  t h e  exac t  words t h a t  he used? 

"A. I d o n ' t  know i f  he used i n v e s t i g a t i o n  o r  
inqu i ry ,  b u t  I l e f t  with t h e  complete understanding 
i n  my mind t h a t  Colonel hENDERSON was t o l d  t o  conduct 
t h e  i n v e s t i g a t i o n  and r e p o r t  it t o  t h e  d i v i s i o n . "  
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"Q. I n  your mind, what would t h i s  i n v e s t i g a t i o n  
e n t a i l ?  

"A. Well ,  p r i n c i p a l l y  a t  t h a t  p o i n t  of  t ime it 
w a s  wi th  reference t o  t h e  unnecessary. shoo t ing  and 
wounding and k i l l i n g  o f  c i v i l i a n s .  H e  w a s n ' t  
i n v e s t i g a t i n g  t h e  c o n f r o n t a t i o n  between my personne l  
and somebody on t h e  ground. A t  t h i s  p o i n t  i n  t i m e  
it w a s  r e l a t i v e  t o  t h e  n e e d l e s s  and unnecessary 
s h o o t i n g  of c i v i l i a n s . "  

A. S i r ,  I cannot  deny t h a t  General  YOUNG may have 
t o l d  m e  t o  i n v e s t i g a t e  o r  t o  look i n t o  it. But I do n o t  
recall  it. But I l e f t  t h e r e  wi th  t h e  unders tanding  t h a t  
I was going t o  look i n t o  it. There i s  no q u e s t i o n  of 
t h a t  i n  my mind. 

Q A t  t h i s  meet ing,  what was r e p o r t e d  t o  you t h a t  
t h e  war ran t  o f f i c e r - - o r  t o l d  t o  you a t  t h e  meeting t h a t  t h e  
war ran t  o f f i c e r  had r e p o r t e d  i n  h i s  a c t i v i t i e s  i n  t h e  a r e a  
of  My La i  ( 4 ) ?  

A. A t  t h e  d i s c u s s i o n  group? 

Q- A t  t h e  d i s c u s s i o n  group. 

A. S i r ,  I cannot r e c a l l .  I ' m  s t i l l  under t h e  
impress ion t h a t  I had t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
b e f o r e  General  YOUNG a r r i v e d  and t h a t  everybody i n  t h e  meet ing,  
o r  i n  t h i s  d i s c u s s i o n  h e r e ,  was a p p a r e n t l y  aware of 
what THOMPSON had r epo r t ed .  And I - - t he re  were q u e s t i o n s  
about  whether he could s e e  what he r e p o r t e d .  Where was he 
f l y i n g ?  Some d i s c u s s i o n  about  what k i n d  of an i n d i v i d u a l  
was t h i s  Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I b e l i e v e  t h i s  q u e s t i o n  
was p u t  t o  Colonel  HOLLADAY o r  one of t h e  members, perhaps  
Major WATKE, b u t  I d o n ' t  remember him be ing  t h e r e .  But a s  
f a r  as a s tep-by-s tep d i s c u s s i o n  of what Warrant O f f i c e r  
THOMPSON had r e p o r t e d  t h a t  he had seen ,  s i r ,  I do n o t  
r e c a l l  t h a t .  

Q. W e l l ,  a ga in  I would r e f r e s h  your  memory by 
i n d i c a t i n g  t h e  t ime t h a t  you a r r i v e d  on t h e  1 8 t h ,  and General  
YOUNG a r r i v e d  and depa r t ed .  You a r r i v e d  a t  0905. General  
YOUNG a r r i v e d  a t  0910, and General  YOUNG d e p a r t e d  20 minutes 
l a t e r .  W e  have no e n t r y  a s  t o  t h e  t ime of your d e p a r t u r e .  
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A. Of cou r se ,  I recognize  t h a t  we have t o  go on t h e  
l o g ,  which i s  more a c c u r a t e  than  somebody's memory. I would 
hope t h a t  my 1 1 t h  Brigade l o g  might show what t ime  I had 
l e f t  Duc Pho and proceeded d i r e c t l y  up t h e r e .  And I ' m  p o s i t i v e  
I was t h e r e  b e f o r e  t h a t  t i m e .  I almost  v i s u a l i z e  walking 
o u t  of t h a t  van a f t e r  t a l k i n g  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
and observ ing  General  YOUNG a r r i v e .  

Q - It might p o s s i b l y  have been t h a t .  From t h e  
in format ion  w e  have a v a i l a b l e ,  t h i s  i s  n o t  t h e  sequence of  
e v e n t s .  What you should  know i s  t h i s ,  Colone l  HENDERSON, 
t h a t  according t o  t h e  tes t imony of Colonel  HOLLADAY and 
Major WATKE i s  t h a t  Major WATKE r e p o r t e d  t h i s  t o  him t h e  
n i g h t  of t h e  1 6 t h  and t h a t  sometime on t h e  morning of  t h e  
1 7 t h  t h e  two of them r e p o r t e d  t h i s  t o  General  YOUNG. General  
KOSTER r e c a l l s  having been informed about  noontime o r  t h e r e a b o u t s  
on t h e  1 7 t h ,  and t h i s  meeting took p l a c e  on t h e  1 8 t h .  Major 
WATKE and Colonel  HOLLADAY had t a l k e d  it o v e r ,  had r e p o r t e d  
t h i s  t o  General  YOUNG, who i n  t u r n  informed General  KOSTER, 
who d i r e c t e d  General  YOUNG t o  have t h i s  i n v e s t i g a t e d ,  which 
i n  t u r n  set up t h e  meeting f o r  t h e  fo l lowing  morning. And 
it w a s  i n d i c a t e d  t h a t  General  YOUNG d i d  d i r e c t  you t o  i n v e s t i -
g a t e  t h i s .  And a l s o  it was i n d i c a t e d  t h a t  Major WATKE had 
aga in  r epea t ed  f o r  t h e  t h i r d  t i m e  what he  had t o l d  t o  
Colonel  HOLLADAY and t o  General  YOUNG and aga in  r epea t ed  
h e r e ,  s o  t h a t  everybody b a s i c a l l y  should have been working 
on t h e  same founda t ion  of in format ion .  

A. The on ly  d i f f e r e n c e  be ing  t h a t  I c a n ' t  under-
s t a n d  then  how t h e  e x e c u t i v e  o f f i c e r  of t h e  123d i n t r o d u c e d  
THOMPSON t o  m e ,  how he g o t  i n t o  t h i s  a c t .  And I ' m  p o s i t i v e  
t h a t  he i s  t h e  one t h a t  i n t roduced  me t o  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON t h e  moment I a r r i v e d  i n  f r o n t  of t h a t  TOC t h a t  morning. 

Q We have n o t  checked i n t o ,  I b e l i e v e  you i n d i c a t e d  
h i s  name was Major WILSON? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q W e  have n o t  checked i n t o  him yet ' .  W e  s h a l l .  I t  
c e r t a i n l y  i s  conce ivab le  t h a t  you might have t a l k e d  t o  
THOMPSON b e f o r e  t h a t  and a l s o  t a l k e d  t o  him a f t e r  t h a t .  

A. I only t a l k e d  t o  him once,  and I know t h a t  when 
I t o l d  WILSON t o  r e p o r t  t h i s  t o  h i s  b a t t a l i o n  commander, a t  
t h a t  t i m e  I thought  t h i s  was t h e  f i r s t  moment t h i s  had come 
up. And I d i d  n o t  know t h a t  Colone l  BARKER had an e a r l i e r  
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r e p o r t  a s  I was informed here  be fo re ,  o r  t h a t  General YOUNG 
knew anything about it, o r  t h a t  General KOSTER knew anything 
about it. And it  i s  hard f o r  me t o  b e l i e v e  t h a t  they 
knew about i t  on t h e  17th ,  and I was n o t  informe?, o r  t h a t  
Colonel BARKER knew about it on t h e  16 th ,  and I was no t  
informed. 

Q We w i l l  check with Warrant O f f i c e r  THOMPSON and 
Major WILSON. We have testimony of Warrant O f f i c e r  THOMPSON 
and what he t o l d  you, whether t h i s  was a t  a l a t e r  meeting 
o r  whether some of t h i s  came o u t  a t  t h e  f i r s t  one, i f ,  i n  
f a c t ,  t h e r e  was a f i r s t  meeting before you go t  toge the r  
wi th  t h e  f i v e  o f  them. Af te r  t h e  meeting of t h e  f i v e  people,  
and poss ib ly  a f t e r  t h e  depar ture  of General YOUNG and t h e  
subsequent d i scuss ion ,  it i s  repor ted  t h a t  you t a l k e d  f o r  j u s t  
a  few minutes t o  Major WATKE. Subsequent t o  which you 
asked t o  have Warrant O f f i c e r  THOMPSON and some o t h e r  
i n d i v i d u a l s  come up t o  t a l k  t o  you. And i t  was repor ted  a t  
t h a t  time t h a t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON and, t o  t h e  b e s t  of 
r e c o l l e c t i o n ,  two o t h e r  ind iv idua l s  came t o  s e e  you. Whether 
you t a l k e d  t o  a l l  t h e s e  ind iv idua l s  o r  n o t ,  we a r e  no t  s u r e .  
The i n d i c a t i o n s  we have a r e  t h a t  you t a l k e d  t o  a t  l e a s t  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON a t  t h a t  t ime. Major WATKE's recol -
l e c t i o n  i s  t h a t  he ,  i n  sending up t h e  t h r e e ,  d i d  not  send 
up t h e  crew of  t h e  H - 2 3 ,  bu t  r a t h e r  he s e n t  up t h e  p i l o t  
of t h e  a i r c r a f t .  The only one t h a t  we have p o s i t i v e  evidence 
of a t  t h e  moment of t a l k i n g  t o  you i s  t h a t  of Warrant O f f i c e r  
THOMPSON d i scuss ing  t h i s  mat ter  with you. Now, i r r e s p e c t i v e  
of whether you t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON af terwards 
o r  whether you t a l k e d  t o  him before ,  o r  whether you t a lked  
t o  him both t imes,  i t  would be m a t e r i a l ,  b u t  f o r  t h e  moment, 
t h e  t h i n g  I am i n t e r e s t e d  i n  i s  what d i d  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON t e l l  you? 

A. To t h e  b e s t  of  ,my r e c o l l e c t i o n ,  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON r epor ted  t o  me t h a t  he had observed, " S i r ,  your 
s o l d i e r s  on t h e  opera t ion  of  t h e  16th  were l i k e  a  bunch 
of  wi ld  men and were wi ld ly  shoot ing  throughout My Lai-- 
o r  throughout t h e  a r e a ,  inc luding  t h e  gunships." He s t a t e d  
t h a t  he had seen s o l d i e r s  f i r i n g  i n t o  groups of c i v i l i a n s  
t h a t  he was marking with smoke because t h e r e  were wounded 
amongst them, o r  because t h e r e  were wounded i n  t h e  area .  
I r e c a l l  him mentioning one colored s o l d i e r ,  t h a t  he had 
marked a s p o t  wi th  smoke, and t h i s  co lored  s o l d i e r  and 
some of h i s  people were moving on t h i s  p o s i t i o n  f i r i n g .  
I asked him i f  he could i d e n t i f y  t h e  colored  s o l d i e r ,  and 
he s a i d ,  "No." But he  assumed t h a t  he was, t h a t  he looked 
l i k e  he was i n  a  p o s i t i o n  of a u t h o r i t y ,  poss ib ly  a  platoon 
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s e r g e a n t  o r  squad l e a d e r .  He then  s a i d ,  " I  can i d e n t i f y  a 
c a p t a i n . "  I asked him what d i d  t h i s  c a p t a i n  look l i k e .  H e  
t o l d  me of an i n s t a n c e  o f  t h e  c a p t a i n  a p p a r e n t l y  going o v e r  
t o  look a t  a woman t h a t  he ,  THOMPSON, had marked wi th  smoke, 
and then  t u r n i n g  around and walking away and t h e n  w h i r l i n g  
and f i r i n g  a t  her .  I asked i f  he had communications w i t h  
t h e  ground. He s a i d  he d i d  n o t  have communications w i t h  t h e  
ground. I d o n ' t  know i f  I asked him--

Q . ( I n t e r p o s i n g )  Did you p r e s s  t h i s  p o i n t  t h a t  he 
p e r s o n a l l y  d i d  n o t  have communication wi th  t h e  ground? 

A. Y e s ,  s i r .  I s p e c i f i c a l l y  aslted him i f  h e  had 
communications w i t h  t h e  ground and i f  he had been t a l k i n g  
t o  anybody on t h e  ground and he s a i d ,  "No." He d i d  n o t  
have communications w i t h  t h e  ground. 

Q Did you know how, a t  t h a t  t ime ,  h i s  i n fo rma t ion  
w a s  r e l a y e d  t o  people  on t h e  ground? Did you know t h a t  
a l though he c o u l d n ' t  t a l k  d i r e c t l y  t o  t h e  ground,  he could  
communicate w i t h  t h e  ground through r e  l ay?  

A. A s  I unders tood  it from him, he was n o t  
at tempting--he had no communications wi th  t h e  ground. - H e  
w a s  n o t  a t t empt ing  t o  t a l k  w i t h  t h e  ground, e i t h e r  going 
back through h i s  commander o r  i n  any o t h e r  f a sh ion .  H e  
w a s  j u s t  marking what ke i d e n t i f i e d  a s  wounded c i v i l i a n s  
wi th  smoke. This  w a s  t h e  impress ion  I g o t  from him. 

Q The f a c t  of  t h e  m a t t e r  i s  t h a t  he communicated. 
H i s  r a d i o  c o n t a c t  w a s  w i th  h i s  lower gunship,  and he 
r e l ayed  h i s  messages through t h e  lower gunship.  When he 
would mark something,  he would p a s s  t h e  word t o  him t h a t  
he was marking ik, alld wha.t he  was marking. So t h e r e  w a s n ' t  
any absence of people  on t h e  ground having knowi2dge of 
what was go ing  on. 

A. T h i s  w a s  c o n t r a d i c t e d  by Capta in  MEDINA who 
main ta ined  and t o l d  me t h a t  he had no knowledge of what t h i s  
i n d i v i d u a l  w a s  marking, e x c ~ p twhat he assumed t o  be VC. 

Q *  I t h i n k  w e  have p r e t t y  w e l l  e s t a b l i s h e d  through 
some of t h e  p i lo t s - -what  I ' m  s a y i n g  concerning communications 
i s  b a s i c a l l y  t h e  f a c t  t h a t  t h e  H-23 i s  an o l d  model, and it 
on ly  had one r a d i o ,  and by t h i s  means he communicated, f o r  
obvious r e a s o n s ,  w i t h  h i s  guns.  And he l e f t  it up t o  h i s  
guns t o  r e l a y  t h a t  i n fo rma t ion .  A f t e r  a l l ,  t h e y  are f l y i n g  
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r i g h t  behind him, r i g h t  on h i s  t a i l ,  j u s t  o f f  t o  t h e  

s i d e .  So t h e y  can s e e  eve ry th ing ,  and t h e y  r e l a y e d  t h e  

in format ion  t o  t h e  ground. 


A. H e  a l s o  t o l d  me t h a t  he s a w  a l o t  of dead 
c i v i l i a n s  i n  t h e  area. I r e c a l l  a sk ing  him i f  he knew 
what were t h e  r e s u l t s  of t h e  i n f a n t r y  u n i t s  had r e p o r t e d  
i n  t h i s  o p e r a t i o n .  And I informed him what t h e s e  r e s u l t s  
were,  t h a t  20 c i v i l i a n s  had been k i l l e d  and 128 VC. And 
he s a i d ,  "No, he d i d  n o t . "  I s a i d ,  "Well, t h a t  i s  a  h e l l  
of a l o t  o f  bod ie s  on t h e  ground." And he s a i d ,  "Well,  
y e s , "  and he agreed  t h a t  it was, b u t  t h a t  t h e  c i v i l i a n s  t h a t  
he saw on t h e  ground were n o t  t h e s e ,  w e r e  n o t  VC, t h a t  t h e y  
were o l d  men, o l d  women, and c h i l d r e n .  A t  no p o i n t  d i d  I 
p i n  him down a s  t o  numbers, no r  do I b e l i e v e  he gave m e  any 
numbers. And I do n o t  reca l l - -and  a l s o  I t o l d  him t h a t  
I had observed  e a r l y  i n  t h a t  o p e r a t i o n ,  and I w a s  ve ry  unhappy, 
two groups of c i v i l i a n s  t h a t  I had r e p o r t e d ,  p o s s i b l e  c i v i l i a n s  
t o  t h e  sou th  s i d e  of  t h e  v i l l a g e .  I d o n ' t  r e c a l l  i f  he  s a i d ,  
"Yes, he had seen  t h o s e  t o o , "  o r  i f  he had no t .  I do n o t  
remember. I do n o t  r e c a l l  him t e l l i n g  me about  any machinegun 
c o n f r o n t a t i o n ,  and I do n o t  b e l i e v e  he t o l d  me anyth ing  
about a  group,  of  s e e i n g  any group of  c i v i l i a n s  o r  l a r g e  
group of c i v i l i a n s .  

Q. L e t  m e  r ecoun t  what you had i n d i c a t e d  i n  your 

tes t imony.  Here i s  b a s i c a l l y  what you s a i d :  


"I asked him i f  he knew t h e  number of  c i v i l i a n s  
and VC t h a t  have been r e p o r t e d  k i l l e d  i n  t h a t  
o p e r a t i o n ?  And he s a i d  he d i d  n o t .  I t o l d  him 
it w a s  128 VC k i l l e d  and 20 noncombatants was t h e  
r e p o r t  I had ,  and wouldn ' t  t h i s  appear  t o  be a 
l o g i c a l  number and g e n e r a l l y  were t h e y  i n  t h a t  
p a r t i c u l a r  a r e a ?  H e  i n s i s t e d  t h a t  t h e  people  
he s a w  could n o t  be c l a s s i f i e d  a s  VC. He s t a t e d  
t h e y  were women and c h i l d r e n .  I asked him i f  he 
had seen  t h e  bodies  t o  t h e  sou th  of  t h e  v i l l a g e ?  
H e  s t a t e d  t h a t  he had ,  'Along t h e  t r a i l ,  I had 
r e p o r t e d  four." s a i d ,  'Are t h e s e  t h e  t y p e s  
t h a t  you a r e  t a l k i n g  about? '  He s a i d ,  'Yes, and 
t h e y  a r e  j u s t  a l l  over  t h e  a r e a .  ' P a r t  way through 
h i s  conversat ion--very e a r l y  i n  t h e  conve r sa t ion ,  
I p u l l e d  o u t  my notebook and reduced what he was 
s a y i n g  t o  some form of  c r y p t i c  n o t e s  i n  my notebook. 
I b e l i e v e  t h a t ' s  t h e  b a s i c  p a r t  of h i s  r e p o r t ,  as 
I r e c a l l  it now." 

Now l e t  m e  r e a d  t o  you what Warrant O f f i c e r  THOMPSON t h i n k s  a s  
t o  t h e  l e n g t h  of t ime you were t h e r e ,  and s p e c i f i c a l l y  what 
you t o l d  h i m :  

"I t o l d  him t h a t  I had seen  t h e  c a p t a i n  shoo t  t h e  
Vietnamese g i r l .  I t o l d  him about t h e  d i t c h e s  and t h e  
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bod ie s  i n  t h e  d i t c h .  

"Q. How many bod ie s  d i d  you t e l l  him were i n  t h e  
d i t c h ?  

"A. I t h i n k  I s a i d  about 100, sir. Between 75 
and 100. There was a bunch of people  t h e r e .  I 
t o l d  him about  t h e  s e r g e a n t  s ay ing  t h e  on ly  way 
he cou ld  h e l p  them was t o  shoo t  them. And I t o l d  
him about--I d i d n ' t  t e l l  him what my d i r e c t  words 
w e r e  w i th  t h e  l i e u t e n a n t .  I d i d n ' t  even know he  
w a s  a l i e u t e n a n t  a t  t h a t  t i m e .  I d i d n ' t  t e l l  him 
my d i r e c t  words; what my words were w i t h  t h e  l i e u -  
t e n a n t .  But I d i d  t e l l  him t h a t  I s e t  down and 
t o l d  him t o  s t o p  h i s  men. I t o l d  him when I set  
down t h e r e  I t a l k e d  w i t h  t h e  man who appeared t o  
be i n  charge ,  and I t o l d  him t h a t  I had s p o t t e d  
some Vietnamese k i d s  i n  t h e  bunker. And he s a i d ,  
'No, y o u ' r e  k i d d i n g , '  and t h a t  t h e  on ly  way he 
could  g e t  them o u t  was wi th  a hand grenade.  So 
I t o l d  him t o  s t o p  h i s  men, and I would g e t  them 
o u t  of  t h e r e  w i thou t  k i l l i n g  them. 

"Q. Did you i n d i c a t e  t o  him t h a t  you had,  i n  f a c t ,  
p i cked  up and evacua ted  t h e s e  i n d i v i d u a l s  t o  t h e  
s o u t h e a s t  a long  Highway 521? 

"A.  I c a n ' t  remember t e l l i n g  him t h a t ,  sir. I 
mean it w a s  a l o t  f r e s h e r  i n  my mind then  t h a n  it 
i s  now. I know I t o l d  him about  g e t t i n g  t h e  k i d  
o u t  of t h e  d i t c h .  

"Q. Did you t e l l  him about  t h e  o t h e r  woman you 
had seen  a s i d e  from t h e  g i r l ?  

"A. Y e s ,  s ir .  

"Q. How were you marking t h e s e  i n d i v i d u a l s ?  

"A. Dropping smoke b e s i d e  them, s i r ,  smoke gre-  
nades .  " 

And it goes on: 

"Q. W e l l ,  r e p e a t  t h e  i t e m s ,  i f  you w i l l ,  s o  t h a t  
I can have them f i r m  i n  mind? 

"A. I t o l d  him about  s e e i n g  t h e  wounded Vi.ztnamese. 
I t o l d  him t h a t  a c a p t a i n  had come ove r  and s h o t  one 
of  them. I t o l d  him about  s e e i n g  t h e  bod ie s  i n  t h e  
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d i t c h .  I t o l d  him about  evacua t ing  t h e  boy t o  Quang 
Ngai. I t o l d  him what I s a i d  t o  L ieu tenan t  CALLEY. 
I d i d n ' t  t e l l  him what I t o l d  my crew c h i e f .  . I 
t o l d  him about  how I had g o t t e n  t h e  people  o u t  o f  
t h e  bunker. I t o l d  him t h a t  I h a d n ' t  seen--I d o n ' t  
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remember t h e  number, b u t  I t o l d  him t h a t  I 
h a d n ' t  seen  very many t h a t  were d r a f t - a g e  
o u t  t h e r e  t h a t  were s h o t  o r  dead." 

I t h i n k  t h a t ' s  t h e  germane p a r t  of  what he  r e c a l l s .  

A.  I have never  had it i n  my mind t h a t  h e  e v e r  
l anded  t h e r e .  I t h i n k  I asked him how h igh  he was f l y i n g .  

MR WEST: On t h a t  p o i n t ,  Colonel  HENDERSON, I b e l i e v e  
t h a t  what you have j u s t  s a i d  i s  borne o u t  by your  p r i o r  
t es t imony,  because on examinat ion I c o u l d n ' t  f i n d  where 
you had e v e r  mentioned t h e  s o - c a l l e d  c o n f r o n t a t i o n  
between THOMPSON and CALLEY, t h e  o f f i c e r  on t h e  ground. 

#A. S i r ,  I had complete ly  f o r g o t t e n  about  t h a t .  
A week o r  2 weeks ago I r ead  something i n  one o f  
t h e  newspapers, and I d i d  remember t h a t  i n s t a n c e .  And 
I have been t r y i n g  t o  remember whether  I g o t  t h a t  from 
CALLEY o r  no t .  I b e l i e v e  I g o t  t h i s  a t  t h e  meeting which 
General  YOUNG was a t ,  a t  t h e  conc lus ion  of  t h a t  meeting.  I n  
my mind, t h i s  was a  complete ly  s e p a r a t e  i n c i d e n t ,  
and I d o n ' t  even r e c a l l  t h a t  THOMPSON was invo lved  
i n  t h a t .  I b e l i e v e  i t  was a  problem o f  t h e  Warlords 
and Task Force  Barker  having t o  work t o g e t h e r .  And I 
b e l i e v e  I t o l d  BARKER t o  g e t  t o g e t h e r  w i t h  WATKE, 
and somebody g e t  t h a t  t h i n g  r e s o l v e d ,  and g e t  your  r a p p o r t  
r e e s t a b l i s h e d  h e r e .  

Q* That  was n o t  what you were i n v e s t i g a t i n g ,  I 
t a k e  i t ?  

A .  No, s i r .  Although it happened perhaps  t h e  same 
day o r  p a r t  o f  t h e  same o p e r a t i o n ,  I d i d  n o t  t i e  t h i s  i n  
w i t h  t h e  r e p o r t  I had from Warrant O f f i c e r  THOMPSON. And 
as f a r  a s  him evacua t ing  anybody o u t  of  t h a t  a r e a ,  u n t i l  I 
saw something where he  had g o t t e n  awarded f o r  i t ,  I had 
never  once had t h i s  r e p o r t .  And I j u s t  b e l i e v e  t h a t  i f  
I had known--that i f  I had known some of t h e  t h i n g s  I know 
now, it would have been a d i f f e r e n t  a c t i o n .  I ' m  n o t  s ay ing  
I d i d  know then .  I would have taken  more a c t i o n  than  
a p p a r e n t l y  I d i d .  I j u s t  do n o t  b e l i e v e  t h a t  I had a f u l l  
s t o r y  o f  what went on. Well,  I know I d i d n ' t  have a f u l l  
s t o r y  of  what went on up t h e r e .  I do n o t  b e l i e v e  t h a t  I had 
a f u l l  s t o r y  from Warrant O f f i c e r  THOMPSON. I know t h a t  when 
h e  w a s  t a l k i n g  t o  m e  he  w a s  i n  t e a r s ,  as I r e f l e c t  back on it. 
H e  appeared t o  m e  t o  be a  very f o r t h r i g h t  i n d i v i d u a l .  I 
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had no r ea son  t o  q u e s t i o n  h i s  i n t e g r i t y .  I b e l i e v e  I 
asked Colone l  I-IOLLADAY o r  perhaps  14ajor WATKE a s  t o  what 
kincl' of a young man t h i s  boy '.CHOI3PSON was. 

Q Major: WATKE and Colonel. HOLLADAY have t e s t -
i f i e d  t h a t  when you, WATICE, HOLIADAY, and BAHICER g o t  t o g e t h e r  
w i th  General  YOUNG, t h e  main concern w a s  about t h e  k i l l i n g  of 
c i v i l i a n s  and looking  i n t o  t h a t .  Does t h i s  f i t  i n  w i t h  your  
r e c o l l e c t i o n  of t h a t  meeting? This  b u s i n e s s  of c o n f r o n t a t i o n  
was d i s c u s s e d ,  b u t  it was more o r  less a  s u b o r d i n a t e  i s s u e .  

A .  I f e l t  t h a t  from General  YOUNG'S  comments, I ' m  
n o t  r e a l l y  c e r t a i n  of what t h e y  e x a c t l y  a r e  now, t h a t  he 
was more concerned about t h e  machinegun conf r o n t a t i o n .  I 
do recall  him making one s t a t emen t  t h a t  we a r e  n o t  going 
t o  have U.S. s o l d i e r s  from d i f f e r e n t  u n i t s  going around 
shoo t ing  each o t h e r  up. 

Q But you d i d  n o t  l e a v e  t h e r e  t o  i n v e s t i g a t e  t h a t  
a s p e c t ,  I t a k e  i t ?  Rut you were l e f t  there - -

A .  ( I n t e r p o s i n g )  Tha t  i s  c o r r e c t .  I t  was t h e  
o t h e r  a s p e c t  t h a t  I f e l t  I was i n v e s t i g a t i n g .  

I0 : Warrant O f f i c e r  THOMPSON i n d i c a t e s ,  Colonel  
HENDERSON, t h a t  t h e r e  were some o t h e r  people  t h a t  came 
up w i t h  him. Also Major WATKE i n d i c a t e s  t h a t  he had 
s e n t  some o t h e r  i n d i v i d u a l s  up t o  t a l k  t o  you. Do you 
remember any of t h e s e  i n d i v i d u a l s ?  

A .  No, s i r .  I do n o t .  And I ' m  s a t i s f i e d  t h a t  I 
was t o l d  by Major WILSON t h a t  Warrant O f f i c e r  TIIOMPSON 
was t h e  on ly  i n d i v i d u a l  i n  t h e  t r o o p  who had observed any-
t h i n g  t h a t  day. And I d i d  n o t  know t h a t  t h e r e  w a s  any-
body else t h a t  had observed  anyth ing .  

Q Did you e v e r  have a  d i s c u s s i o n  w i t h  a  Chief 
Warrant O f f i c e r  CULVERIIOUSE? 

A. The name d o e s n ' t  r i n g  a b e l l ,  sir.  

Q Could he have been one of t h e  i n d i v i d u a l s  t h a t  
t a l k e d  t o  you? 

A.  N o ,  s ir .  I d i d  n o t  t a l k  t o  anybody e l s e .  

Q ' Do you have anyth ing  a d d i t i o n a l  concerning t h i s  
g e t - t o g e t h e r  o r  t h e  e v e n t s  a t  LZ D o t t i e  t h a t  have 
come t o  mind t h a t  you would l i k e  t o  b r i n g  o u t ?  

A. No, sir .  I do n o t .  
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Q .  We have it p r e t t y  we l l  p l o t t e d  and s o  f o r t h  
about your d i scuss ion  with Captain MEDINA. 

A. Yes, sir. 

Q. You had obta ined  q u i t e  a  b i t  of information 
from Warrant O f f i c e r  THOMPSON? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q* Not only concerning t h e  woman t h a t  some cap ta in  
s h o t ,  bu t  about o t h e r  th ings .  Do you r e c a l l  your d iscuss ion  
with Captain MEDINA about t h e  o t h e r  a spec t s  of t h e  s i t u a t i o n ?  

A. Well, I know t h a t  I h i t  MEDINA f i r s t  with t h e  
woman i n c i d e n t  because t h a t  was something t h a t  I could g e t  
my t e e t h  i n t o  immediately. And I a l s o  t o l d  him t h a t  I had 
a r e p o r t  from an observer  o r  warrant  o f f i c e r ,  I d o n ' t  be l i eve  
I passed on THOMPSON'S name, b u t  I had a r e p o r t  t h a t  a 
warrant  o f f i c e r  had observed Company C t roops  f i r i n g  
i n d i s c r i m i n a t e l y ,  and t h a t  he r epor ted  t h a t  he had seen 
a l a r g e  number of c i v i l i a n  bodies  on t h e  ground, apparent ly 
more than t h i s  20 we were then  repor t ing .  And I asked 
MEDINA what he knew about t h i s .  H e  informed me t h a t  t h i s  
was i n c o r r e c t .  I b e l i e v e  he s a i d  t h a t  he ,  t h a t  h i s  p la toon 
l e a d e r s ,  denied t h a t  t h e r e  was any ind i sc r imina te  k i l l i n g .  
Then he gave me a f i g u r e  t h a t  was d i f f e r e n t  from t h e  20. 
I do no t  r e c a l l  now. I t h i n k  it was more than t h a t ,  24  
perhaps. But when I submitted t h e  r e p o r t  o r a l l y  t o  General 
KOSTER, it was 20. I w a s  concerned now t h a t  we a r e  coming 
up with d i f f e r e n t  f i g u r e s .  I asked him then how d i d  we 
a r r i v e  a t  t h e  f i g u r e  of 20, o r  how w e  a r r i v e d  a t  t h e  f i g u r e  
of 128 VC. That  i s  when he informed me t h a t  a f t e r  he had 
a r r i v e d  i n  h i s  overnight  l a a g e r  p o s i t i o n ,  t h e  platoon l eader s  
had go t t en  t o g e t h e r  and each one had es t imated  t h e  number of 
VC t h a t  they  had k i l l e d  and t h e  number of noncombatants appar- 
e n t l y  i n  t h e i r  a r e a  t h a t  had been k i l l e d .  This  was t h e  time 
I b e l i e v e  t h a t  I t o l d  him t h i s  w a s  an unacceptable manner of 
counting e i t h e r  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  o r  VC c a s u a l t i e s ,  and 
t h a t  I wanted him t o  sweep back through t h e r e .  I be l i eve ,  
then,  I went back and informed Colonel BARKER of t h i s .  

Q. A t  t h a t  t ime, d i d  Captain MEDINA t e l l  you t h a t  
he was scheduled t o  be l i f t e d  o u t  almost wi th in  t h e  hour? 

A. I b e l i e v e  he d i d  t e l l  m e ,  a s  d i d  Colonel BARKER, 
t h a t  they would be l i f t e d  out .  And I know t h a t  Colonel 
BARKER, when I t a l k e d  t o  him--or I ' m  p o s i t i v e  I t a l k e d  t o  
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him about it. I c a n ' t  recall  i f  it w a s  ove r  t h e  r a d i o  o r  
on t h e  ground t h a t  h e  r e s i s t e d  i t  because o f  t h i s .  I 
informed him t h a t  i f  w e  c o u l d n ' t  g e t  t h e  choppers l a i d  on 
la te r  on i n  t h e  day o r  t h e  nex t  day,  t h a t  we would walk t h e  
t r o o p s  o u t .  And he  brought  up t h e  problem o f  mines and 
booby t r a p s  i n  t h e  a r e a .  I w a s  i n s i s t e n t  t h a t  t h i s  company 
go back through t h a t  area. 

a .  Had you t o l d  Capta in  MEDINA s p e c i f i c a l l y  what h e  
w a s  t o  do? 

A. I ' m  c o n f i d e n t  t h a t  I d i d .  It was t o  check eve ry  
body i n  t h a t  a r e a ,  t o  v e r i f y  t h a t  t hey  were noncombatants. 
And I wanted an o f f i c e r  t o  check t h a t  body and de te rmine  
whether  it had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  o r  sma l l  arms o r  
gunships .  And I t o l d  him t h a t  I a p p r e c i a t e d  t h e  d i f f i c u l t y  
o f  t e l l i n g  whether  t h e  body had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  o r  
gunship,  b u t  h e  shou ld  be a b l e  t o  t e l l  whether  t hey  were 
k i l l e d  by s m a l l  a r m s  f i r e  o r  a r t i l l e r y .  

Q- And it would be your  conc lus ion  t h e n ,  a f t e r  you 
went back and s o  adv i sed  Colonel  BARKER, w a s  a t  t h a t  
t i m e  t h a t  General  KOSTBR would have countermanded your  o r d e r ?  

A. A f t e r  I had d e p a r t e d  t h e  a r e a  assuming t h a t  MEDINA w a s  
sweeping back through t h e  area. And I had l e f t  t h e  a r e a  and 
had r e t u r n e d  down t o  t h e  Duc Pho area. I t  w a s  s e v e r a l  
hours  la ter .  So I c a n ' t  b e l i e v e  t h a t  my t a l k  w i t h  Capta in  
MEDINA w a s  t h a t  c l o s e  t o  h i s  e x t r a c t i o n  t ime ,  n o t  w i t h i n  
one hour. You had mentioned e a r l i e r  t h i s  morning t h a t  I 
had t a l k e d  t o  MEDINA sometime between 1 0  and 2. A l l  I 
can say  h e r e ,  I ' m  p u t t i n g  it on t h e  s h o r t  s i d e  c l o s e r  
t o  10 o r  11 o r  12 o ' c l o c k  r a t h e r  t han  2  o ' c l o c k .  I n  my mind 
it w a s  a l o n g e r  p e r i o d  of  t ime.  But I recognized  a t  t h e  
t i m e  t h a t  h e  could n o t  accomplish h i s  move through My L a i  
( 4 )  and s t i l l  accomplish h i s  e x t r a c t i o n .  

Q- Recognizing t h e  s e v e r i t y  o f  t h e  a l l e g a t i o n ,  
l a r g e  numbers of  c i v i l i a n s  a l l  ove r  t h e  p l a c e ,  noncombatants 
k i l l e d ,  and s o  on,  can you e x p l a i n  why you s p e n t  such l i t t l e  
t ime w i t h  Warrant O f f i c e r  THOMPSON and d i d  n o t  g e t  down t o  
d e t a i l s  as t o  what d i d  t r a n s p i r e ?  You were t o  make an 
i n v e s t i g a t i o n .  So you would know what you were i n v e s t i g a t i n g ?  

A.  W e l l ,  I t hough t ,  s i r ,  I knew what I was i n v e s t i -
g a t i n g .  Except f o r  t h e  one s p e c i f i c  i n c i d e n t  of  t h e  woman, 
t h e  s t a t emen t  o f  Warrant O f f i c e r  THOMPSON was b a s i c a l l y  a 
g e n e r a l  s t a t e m e n t  t h a t  h e  had s e e n  a l o t  o f  c i v i l i a n s  dead. 
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I personal ly  s t i l l  t i e d  t h i s  i n t o  t h e  128 VC and 20 c i v i l i a n s  
t h a t  had been repor ted  t o  me t h a t  had been k i l l e d .  When 
MEDINA--and f rank ly ,  I had and s t i l l  have a  h e l l  of a  l o t  
of confidence i n  Captain MEDINA--when he ,  a s  t h e  company 
commander on t h e  ground, assured  me q u i t e  f o r c i b l y  t h a t  t h i s  
had not  occurred,  t h a t  they had no t  s h o t  innocent  c i v i l i a n s ;  
when Colonel BARKER, who I ' m  c e r t a i n  t o l d  me he had landed 
a t  t h i s  a rea ,  t o l d  me t h a t  he h a d n ' t  seen any of t h i s ,  he 
couldn'  t b e l i e v e  t h a t  i t  had happened, I had t o  
weigh o r  I d i d  weigh, and I d i d  n o t  g ive  enough c r e d i t  t o  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S s ta tement ,  apparent ly .  Although 
I do not  know y e t ,  today, whether t h i s  happened except  from 
t h e  newspaper r e p o r t s  which I have read.  

Q- W e l l ,  it would appear t o  m e  t h a t  with r e a l l y  a 
s e r i o u s  a l l e g a t i o n  such a s  t h i s ,  i t  would have been neces-
s a r y ,  i n  r ecogn i t ion  o f  t h e  f a c t  t h a t  General WESTMORELAND, 
t h e  commander of  I11 MAF, General KOSTER, everybody was 
hounding on t h i s  mat ter  o f  c i v i l i a n s  and t h e  p r o t e c t i o n  of  
c i v i l i a n s ,  and you have an a l l e g a t i o n  such as  t h i s ,  even 
though i t  i s  only  20, although what you knew a t  t h a t  time-- 
a t  l e a s t  20--that it may have requ i red  more a t t e n t i o n  i n  ge t -  
t i n g  of t h e  d e t a i l s  i n s t e a d  of  a very quick,  cursory d i scuss ion  
wi th  him. 

10: W e  w i l l  t ake  an a d m i n i s t r a t i v e  r ecess .  

(The hea r ing  recessed  a t  1040 hours ,  19 December 
1969 .) 

(The hear ing  reconvened a t  1044 hours ,  1 9  
December 19 69 .) 

10: The hea r ing  w i l l  come t o  o rde r .  

RCDR : A 1 1  persons p r e s e n t  when t h e  hea r ing  recessed 
a r e  again  p resen t .  

Q- Colonel HENDERSON, d i d  you ever  d i s c u s s  with 
Colonel BARKER what he knew about what took p l a c e  a t  My 
Lai  ( 4 )  before  you repor ted  o r a l l y  t o  t h e  d i v i s i o n  commander? 

A. Yes, sir.  

Q- What d i d  he t e l l  you? 

A. S i r ,  he t o l d  me t h a t  t h e r e  had been no indiscr im-
i n a t e  k i l l i n g  of  c i v i l i a n s ,  t h a t  although he acknowledged 
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t h a t  some of t h e s e  c i v i l i a n s  had probably been k i l l e d  by 
sma l l  a r m s  f i r e ,  t h a t  he had been over  t h a t  a r e a ,  t h a t  he 
had t a l k e d  t o  people ,  and t h a t  he w a s  p o s i t i v e  t h a t  no th ing  
such .as  Warrant O f f i c e r  THOMPSON r e p o r t e d  had occur red .  
But aga in ,  I d i d  n o t  know t h a t  he knew t h i s  on t h e  1 6 t h ,  
no r  t h e  1 7 t h ~  u n t i l  t h e  18 th .  And I p l aced  a g r e a t  d e a l  
of r e l i a n c e  i n  Colonel  BARKER. But t h a t ' s  my r e s p o n s i b i l i t y .  
And I t a l k e d  t o  him on r e p e a t e d  occas ions .  I know t h a t  
I even t o l d  him t h e r e  were s t i l l  s u s p i c i o n s  i n  my mind t h a t  
something occur red .  Frankly ,  I w a s  t h i n k i n g  of t h e  20 c i v i l i a n s  
t h a t  w e r e  r e p o r t e d ,  t h a t  had been k i l l e d  by gunships  and 
by a r t i l l e r y ,  t h a t  more t h a n  l i k e l y  t hey  had g o t t e n  i n t o  
a f i r e  f i g h t  and had been k i l l e d .  T h a t ' s  p r i m a r i l y  it. But ,  
y e s ,  s ir ,  I had t a l k e d  t o  Colonel  BARKER. 

Q. You i n d i c a t e d  p r e v i o u s l y  t h a t  t h e  3-by-5 
ca rd  which you had,  which you f u r t h e r  i n d i c a t e d  t h a t  you 
subsequent ly  d i scussed  wi th  General  KOSTER t h a t  t h i s  c a r d  
had been provided  t o  you by Colone l  BARKER? 

A.  Y e s ,  s ir .  

Q. Do you r e c a l l  your  d i s c u s s i o n  wi th  Colonel  BARKER 
concerning t h i s  3-by-5 c a r d  and t h e  d a t a  con ta ined  
thereon?  

A. , No, s i r .  I do n o t .  

Q - Colonel  BARKER had n o t  mentioned t o  you u n t i l  
t h e  18 th  t h a t  he f i r s t  heard  t h i s  a l l e g a t i o n  from Major 
WATKE on t h e  1 6 t h  about  noontime?' 

A .  I d i d  n o t  know t h a t  from anybody p r e s e n t  a t  t h a t  
meeting,  t h a t  any of  t h i s  had come t o  l i g h t  b e f o r e  t h e  morn- 
i n g  of t h e  1 8 t h ,  o r  perhaps  on t h e  17 th .  Because I t h i n k  
t h a t  when they  came up t h e r e ,  I g o t  t h e  impress ion ,  very  
r a p i d l y ,  t h a t  t hey  were a l r e a d y  knowledgeable i n  it. But 
a s  f a r  a s  having a  r e p o r t  on t h e  day of t h e  o p e r a t i o n ,  no,  
sir. And n o t  u n t i l  j u s t  ve ry  r e c e n t l y  d i d  I unders tand  
t h a t  Colonel  BARKER may have g o t t e n  t h e  word on t h e  1 6 t h .  

Q .  You s t a t e d  i n  your p rev ious  i n q u i r y  t h a t  among 
o t h e r  t h i n g s  you had t a l k e d  t o  Major GIBSON, t h e  commanding 
o f f  i c e  !r of t h e  174th  -Aviat ion Company i n  Duc Pho and asked him , 

t o  check h i s  p i l o t s ,  h i s  crews,  t o  s e e  i f  t h e r e  were any 
i n d i s c r i m i n a t e  shoo t ing  of c i v i l i a n s ,  and s o  f o r t h ,  by 
h i s  h e l i c o p t e r s .  And you f u r t h e r  i n d i c a t e d  t h a t  you sub- 
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s equen t ly  r e c e i v e d  a r e p o r t  from him t o  t h e  e f f e c t  t h a t  he 
had checked, and t h a t  t h e r e  was no th ing  t o  r e p o r t .  

A. Yes, sir. 

a.  When Major GIBSON was b e f o r e  t h i s  group,  w e  
asked Major GIBSON : 

"Q. Did Colonel  HENDERSON e v e r  come t o  you i n  
t h e  t i m e  frame o f  t h e  1 6 t h  and 17 th  and ask you 
f o r  a r e p o r t  a s  t o  what your  gunships  were doing? 
Did t h e y  shoot  up any c i v i l i a n s ,  noncombatants 
more s p e c i f i c a l l y ,  a long  t h e  sou th  and a long  t h e  
road  sou th  of  My Lai?  

"A. I do n o t  remember any such conve r sa t ion .  
Sure  I would have i f  he p u t  a d i r e c t  q u e s t i o n  
t o  m e  a s  you have he re .  I am s u r e  I would 
have remembered it because I would have looked 
i n t o  t h e  s i t u a t i o n  and probably asked some people .  

"Q. Did anybody e v e r  ask you about your  h e l i -  
c o p t e r s  p o s s i b l y  s h o o t i n g  i n t o  c i v i l i a n s ?  

"A. NO,  sir.  

"Q. Did you e v e r  g i v e  a s t a t e m e n t  t o  t h a t  e f f e c t ?  

" A .  NO, s i r . "  

And then  t h e r e  a r e  some o t h e r  q u e s t i o n s .  

A.  E i t h e r  he  has  complete ly  f o r g o t t e n  o r  he j u s t  
r e f u s e s  t o  s t a n d  up and be  counted,  s i r .  I p o s i t i v e l y  
asked him and t a l k e d  t o  him aga in  about  t h e  answer,  and 
I ' m  p o s i t i v e  it was he .  

Q* On t h i s  matter o f  Major GIBSON, do you r e c a l l  i f  
anybody else was p r e s e n t  when you t a l k e d  t o  him on e i t h e r  
occas ion?  And what were t h e  c i rcumstances  of  t h e  d i scuss ion?  

A. I know t h a t  when I asked him t o  look i n t o  t h i s  
m a t t e r ,  bo th  o f  h i s  own gunships  f i r i n g  and a l s o  whether 
t hey  had observed any o f  my s o l d i e r s  s h o o t i n g  a t  c i v i l i a n s ,  
t h a t  it was e i t h e r  a t  t h e  back o f  my b r igade  b r i e f i n g  room 
o r  down below on t h e  d i r t  t h a t  I caught  him fo l lowing  a  
meeting.  And I assume it was on t h e  meet ing of t h e  1 8 t h ,  
s i n c e  I d i d  n o t  know about  t h i s  u n t i l - - a s  I v i s u a l i z e  now, 
I d i d n ' t  know it u n t i l  t h e  1 8 t h .  With my concern i n  t h i s  

(HENDERSON) APP T-1  

vnn n F F T r T A T .  TJSE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

ma t t e r ,  it must have been t h e  n i g h t  of t h e  18th  a t  my 
normal s t a f f  meeting, which would normally s t a r t  a t  5 
o ' c lock  and end about a q u a r t e r  t o  6 .  So it would be 
somewhere around t h e  18 th  of March. And it was a t  t h e  
r e a r  of t h e  br igade b r i e f i n g  room o r  down on t h e  ground 
ou t s ide  of t h e  b r i e f i n g  room. I remember very d i s t i n c t l y  
eyeba l l ing  t h a t  young man and asking him t h a t  ques t ion  and 
asking him t o  query h i s  p i l o t s .  And a t  t h a t  time I had no 
knowledge t h a t  h i s  p i l o t s  were n o t  t h e  only--the 174th was 
t h e  one t h a t  supported us on t h a t  opera t ion .  

Q- Although we've had some i n d i c a t i o n s  t h a t  o t h e r  
u n i t s  may have provided suppor t ,  from what we see  a t  t h e  
p resen t  t ime, t h e  testimony would, t h e  evidence would 
i n d i c a t e  t h a t  most od t h e  l i f t ,  a l l  of t h e  s l i c k s ,  and a t  
l e a s t  a p a i r  of guns came from t h e  174th. 

A. The s h i p s  t h a t  were used t h a t  day were a l s o  my 
o t h e r  b a t t a l i o n  command and c o n t r o l  sh ips .  While t h i s  
opera t ion  was going on, they  were grounded, and we, of 
course,  were eager  t o  g e t  them back t o  them as r a p i d l y  
a s  we could. And I never r e c a l l  any of our  command and 
c o n t r o l  sh ips  e v e r  being provided by anyone except  t h e  174th.  

Q- Do you r e c a l l  s p e c i f i c a l l y  what you t o l d  Major
GIBSON? 

A. I t o l d  Major GIBSON t h a t  I had a r e p o r t  from 
a warrant  o f f i c e r  p i l o t  i n  t h e  123d Aviat ion B a t t a l i o n  
t h a t  he had observed wi ld ,  ind i sc r imina te  shoot ing by my 
gunships and my t roops  on t h e  16 th  of March. And I wanted 
him t o  g e t  t o g e t h e r  a l l  of h i s  p i l o t s ,  a l l  t h e  p i l o t s  t h a t  
were involved i n  t h a t  ope ra t ion ,  and ask them i f  they  had 
observed p a r t i c u l a r l y  any of my t roops- - tha t  Colonel BARKER 
and o t h e r s  who were i n  t h e  a r e a  claimed t h a t  they had n o t  
seen any p i l o t s  f i r i n g  ind i sc r imina te ly .  But I was p a r t i -
c u l a r l y  concerned about t h e  accusa t ion  a g a i n s t  C Company. 

Q. How long was it befo re  he responded t o  you? 

A. I b e l i e v e  it was t h e  next  day, sir. I be l i eve  
it was j u s t  before  I went up t o  s e e  General KOSTER t h a t  I 
e i t h e r  c a l l e d  him o r  s a w  him t h e r e  i n  my a r e a  and g o t  t h e  
ques t ion  answered by him. 

Q Does anybody e l s e  have any ques t ions?  

MR WALSH: I n  connection with your conversat ion with Colonel 
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BARKER, you have t e s t i f i e d  e a r l i e r  t h a t  on t h e  evening of 
t h e  16 th  you were s u s p i c i o u s  of t h e  body count?  

A. Y e s ,  sir. 

Q - I wonder i f  you can t e l l  us what you d i d  t o  
a l l a y  your s u s p i c i o n s  about  t h e  body count  du r ing  t h i s  
pe r iod?  

A. W e l l ,  I d o n ' t  b e l i e v e  I d i d  anyth ing  t o  a l l a y  
my s u s p i c i o n s  of  t h e  number of enemy r e p o r t e d  k i l l e d .  I 
c e r t a i n l y  took no a c t i o n s  n o r  d i d  I accuse anyone of f a l -
s i f y i n g  body count .  

Q. Did you r e l a t e ,  i n  your own mind, t h e  dead 
c i v i l i a n s  t h a t  had been r e p o r t e d  w i t h  your  s u s p i c i o n s  of 
t h e  body count  of  VC? 

A. I d o n ' t  b e l i e v e  I unders tand  you, sir.  

Q *  Wel.1, d i d  it occur  t o  you t h a t  some of t h e  
body count  of VC you, were s u s p i c i o u s  of might have been 
c i v i l i a n s ?  

A.  No, sir.  

Q Some of  which you had seen  y o u r s e l f ?  

A. No, sir'. I d i d  n o t  have t h i s  s u s p i c i o n .  

Q. You d o n ' t  r e c a l l  t a l k i n g  t o  Colonel  BARKER o r  
anybody about  your  s u s p i c i o n s  o r  your  v a l i d i t y  of 128 VC 
k i l l e d ?  

A. I do n o t  r e c a l l  it, s i r .  

Q. I have no th ing  more. 

10: Did you e v e r  d i s c u s s  t h e  p r o g r e s s  of your 
i n v e s t i g a t i o n  w i t h  General  YOUNG? 

A. Y e s ,  s ir .  I d id .  I gave General  YOUNG my r e p o r t  
a f t e r  I had t a l k e d  to--and I b e l i e v e  Major GIBSON w a s  t h e  
l a s t  one I had a r e p o r t  from. I t o l d  him what I had found 
o u t ,  and he s a i d ,  "Fine,  make t h e  r e p o r t  t o  General  KOSTER." 
And I made an appointment,  I guess ,  t h e  nex t  day t h e n ,  t o  go 
up and s e e  General  KOSTER. 
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a - What d i d  you t a l k  t o  General YOUNG about,  do 
you know? Did you cover t h e  whole t h i n g ,  o r  d i d  you 
p lace  primary emphasis on your d iscuss ion  with THOMPSON? 

A. No, I d i d n ' t  p l ace  primary emphasis on 
r e l a t i n g  again what THOMPSON had t o l d  t o  me. But I do 
r e c a l l  h i t t i n g  t h e  p o i n t s  such as  M E D I N A ' s  explanat ion  of 
how he k i l l e d  t h e  woman. I a l s o  r e c a l l  informing him 
t h a t  one t h i n g  t h a t  we were going t o  have t o  s t r a i g h t e n  
o u t  i s  t h i s  dropping of smoke s i g n a l s ,  because apparent ly  
t h e  t roops on t h e  ground were assuming t h e s e  smoke s i g n a l s  
were marking VC. But I t o l d  him what I had g o t t e n  from 
Captain MEDINA and Captain MICHLES. Again I ' m  n o t  s u r e  
where I t a l k e d  t o  Captain MICHLES, bu t  I know I t a l k e d  t o  
him--and from Colonel BARKER. And I know he i n d i c a t e d  t o  
m e  t h a t  he had a l s o  been t a l k i n g  t o  Colonel BARKER--and 
what I got  from Major GIBSON and what I go t  from t h e  
members of Company C. 

Q- Did you t e l l  him something t o  t h e  e f f e c t  t h a t  
you had t a l k e d  t o  THOMPSON, and he had given you a r e p o r t .  
You checked i n t o  it, b u t  it was probably j u s t  h i s  f i r s t  
r e a l  combat a c t i o n ,  and he might no t  be r e p o r t i n g  t h i n g s  a s  
they a c t u a l l y  were? 

A. I be l i eve  I t o l d  General YOUNG t h a t  t h e  only way 
t h a t  I could r a t i o n a l i z e  o r  understand what he had repor ted  
t o  have seen as  opposed t o  what 'my t roops  and what o t h e r  
people had t o l d  me had occurred may have been as  a r e s u l t  
of h i s  r e c e n t  assignment. And I was under t h e  impression 
t h a t  he had n o t  been wi th  t h e  123d very long. I d o n ' t  
know from whom I g o t  t h i s .  I had t h i s  impression. I could 
have very l i k e l y  have s a i d  something t o  t h a t  e f f e c t  t o  
General YOUNG, yes ,  s ir .  

Q. Do you r e c a l l  saying  i t ?  

A. I do n o t  r e c a l l  s p e c i f i c a l l y  saying it. I 
had t h i s  i n  my mind, and I could have s a i d  it. 

Q- Where d i d  you t a l k  t o  General YOUNG? Do you 
r e c a l l ?  

A. I believe I talked t o  him a t  Due Pho, sir,  a t  
my headquarters .  . 

Q a  Well, he t a l k e d  t o  you on t h e  morning of t h e  18 th ,  
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and you r e p o r t e d  t o  t h e  d i v i s i o n  commander sometime on 
t h e  20th.  I ' m  n o t  s u r e  what t i m e  of day it was you 
r e p o r t e d  t o  him. But, i n  between, you a r e  s ay ing  t h a t  
you d i d  t a l k  t o  General  YOUNG? 

A. Y e s ,  sir. 

Q. When you r e p o r t e d  t o  General  KOSTER, what d i d  
General  KOSTER say  t o  you? 

A. A f t e r  I had f i n i s h e d  my r e p o r t  t o  General  KOSTER, 
I recommended t o  him t h a t  it d i d  n o t  appear  t o  m e  t h a t  a ; 

formal  i n v e s t i g a t i o n  was r e q u i r e d .  And he s a i d  e i t h e r ,  " T h a t ' s  
what General  YOUNG has  s a i d , "  o r  " I ' m  going t o  d i s c u s s  t h i s  
f u r t h e r  w i t h  General  YOUNG." General  YOUNG had been 
looking  i n t o  t h i s ,  t o o ,  o r  something t o  t h a t  e f f e c t .  I 
r e c e i v e d  no i n s t r u c t i o n s  from General  KOSTER t o  cont inue  
t h e  i n v e s t i g a t i o n  o r  n o t  t o  con t inue  t h e  i n v e s t i g a t i o n .  

Q. Did you d i s c u s s  t h e  c o n t e n t s  of t h e  3-by-5 c a r d  
w i t h  General  KOSTER? 

A. Y e s ,  sir. That  was t h e  f i r s t  t h i n g  I d i d .  

Q- What d i d  he have t o  s a y  about  t h a t ?  

A. I know t h a t  he was damn unhappy over  i t ,  a s  w a s  
I. And I do n o t  r e c a l l  any s p e c i f i c  i n s t r u c t i o n s  excep t  
it w a s  j u s t - - i t  was unacceptab le .  

Q =  How many of t h e  people  on t h e r e  were i n d i c a t e d ,  
as you recall ,  k i l l e d  by a r t i l l e r y  o r  gunships?  

A.  S i r ,  as I r e c a l l  t h e  breakout  on t h i s  ca rd ,  t h e  
m a j o r i t y  of  them were l i s t e d  a s  hav ing  been k i l l e d  by a r t i l -  
l e r y  f i r e ,  ove r  50 p e r c e n t ,  and t h e  remainder by gunship 
f i r e .  

Q- Well,  you were a s e n i o r  o f f i c e r  a t  t h a t  p a r t i c u l a r  
t i m e ,  Colonel  HENDERSON, and c e r t a i n l y  General  KOSTER was a 
s e n i o r  o f f i c e r .  I f  c i v i l i a n s  were k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e ,  
was it n o t  neces sa ry  t o  i n i t i a t e  a formal  i n v e s t i g a t i o n  of an 
a r t i l l e r y  i n c i d e n t ?  

A. I t  would have been,  i n  my op in ion ,  i f  t h e  a r t i l l e r y  
had n o t  l anded  i n  t h e  impact  a r e a  t h a t  had been des igna t ed  f o r  
it. But a r t i l l e r y  f i r e s ,  i n  my assumption,  a r t i l l e r y  f i r e s  i n  
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d i r e c t  suppor t  o f  combat o p e r a t i o n s ,  where they a r e  
impacting where they  a r e  scheduled t o  . impact,  t h i s  d i d  
n o t  r e q u i r e  an i n v e s t i g a t i o n .  ' 
Q Did you know where t h i s  a r t i l l e r y  was scheduled 
t o  impact? 

A. Y e s ,  sir. I d id .  A t  t h e  LZ. Y e s ,  s ir .  

Q- Were you a l s o  acquain ted  wi th  t h e  f a c t  t h a t  
a r t i l l e r y  was programmed t o  cover t h e  western p o r t i o n  of 
t h e  v i l l a g e ?  

A. No, sir.  I was no t .  I n  f a c t ,  I was assured  t h a t  
t h e  a r t i l l e r y  d i d  n o t  l and  on t h e  v i l l a g e .  

9 Was any d i s c u s s i o n  o r  thought given t o  i n i t i a t i n g  
an a r t i l l e r y ' i n c i d e n t  r e p o r t  o r  a gunship i n c i d e n t  r e p o r t ?  

A. I d i d  n o t  g i v e  any t o  it. No, si-r. 

Q- Give m e  E x h i b i t  R-2, and g ive  m e  E x h i b i t  
R-1 ,  too.  

(The recokder  handed E x h i b i t s  R-1 and R-2 t o  
t h e  10.) 

W e  have d i scussed  t h i s  previousl-y,  Colonel 
HENDERSON. This  i s  t h e  combat a f t e r  a c t i o n  r e p o r t ,  
prepared by Task Force Barker ( i n d i c a t i n g  E x h i b i t  R - 2 ) .  
The i n d i c a t i o n s  a r e ,  s i n c e  it was addressed t o  t h e  l l t h  
Brigade,  t h a t  it was d e l i v e r e d  t o  t h e  l l t h  Brigade.  You 
had i n d i c a t e d  p rev ious ly  you had never seen  i t ?  

A. A s  you r e c a l l ,  s i r ,  t h e r e  was an i n c l o s u r e  on 
it when it was shown t o  m e .  

Q The l a s t  t i m e  w e  c l a r i f i e d  t h a t  by say ing  t h a t  
t h e  i n c l o s u r e  was improperly p laced  t h e r e .  W e  do n o t  have 
t h e  i n c l o s u r e .  W e  ask you t o  look a t  it aga in ,  wi thout  t h e  
i n c l o s u r e .  

A. The l a s t  t i m e  I b e l i e v e  I s t a t e d  t h e  informat ion  
contained h e r e  was f a m i l i a r  t o  me. Whether I have e v e r  seen 
or ~ e a dt h i s ' b e f o r e ,  I could n o t  r e c a l l ,  b u t  I could have. 

Q Do you know why t h a t  r e p o r t  was i n i t i a t e d ?  

A. No, sir.  I do not.' 
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Q. I s n ' t  it q u i t e  unusual  t o  have a combat a f t e r  
a c t i o n  r e p o r t  cover ing  j u s t  a  p e r i o d  o f  1 day o f  a 
.3, 4 ,  o r  5-day o p e r a t i o n ,  a s  you n o t i c e  i n  paragraph 2? 

A.  Y e s ,  s ir .  

Q. Whoever d i r e c t e d  t h e  p r e p a r a t i o n  o f  i t  o r  
whoever p repared  it must have done s o  f o r  a s p e c i f i c  
purpose o r  under s p e c i f i c  d i r e c t i o n s .  

A. I d i d  n o t  d i r e c t  t h e  p r e p a r a t i o n  o f  t h i s  
r e p o r t ,  sir. 

Q- A f t e r  you r e p o r t e d  t o  General  KOSTER, o r a l l y ,  on 
o r  about  t h e  20th and you i n d i c a t e d  j u s t  a few moments ago 
t h a t  General  KOSTER had s t a t e d  t h a t  -he wanted t o  t a l k  
it ove r  w i t h  General  YOUNG, what d i d  you n e x t  h e a r  about  
your r e p o r t  o r  what you w e r e  t o  do? 

A. I s t i l l  b e l i e v e  it w a s  1 0  days  t o  2  weeks a f t e r  
t h i s ,  I r e c e i v e d  word aga in  from General  YOUNG t h a t  General 
KOSTER wanted m e  t o  reduce my o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g .  And 
I b e l i e v e  I d i d  reduce t h a t  t o  w r i t i n g .  

Q *  Thi s  i s  t h e  r e p o r t  you had spoken o f  p rev ious ly  
o f  about  4 t o  6  A p r i l ?  

A. D a t e s  I j u s t  cannot--the o n l y  t h i n g  I can say  
i s  some 2  weeks a f t e r  I gave my o r a l  r e p o r t ,  t o  t h e  b e s t  
of  my knowledge, I was asked t o  reduce t h a t  t o  w r i t i n g ,  and 
I b e l i e v e  I d i d  s o .  

Q. I b e l i e v e  you f u r t h e r  i n d i c a t e d  t h a t  t h i s  r e p o r t  
w a s  t h r e e  t o  f i v e  pages i n  l eng th?  

A. Y e s ,  sir. 

Q - Who d i d  you d e l i v e r  t h i s  r e p o r t  t o  o r  how was it 
d e l i v e r e d ?  

A.  S i r ,  one r e p o r t  I know p o s i t i v e l y  o f  hand-carrying 
t o  t h e  c h i e f  o f  s t a f f ,  Colonel  PARSON. Whether it was 
t h i s  r e p o r t  t h a t  I ' m  now r e f e r r i n g  t o  as t h e  r e d u c t i o n  o f  my 
o r a l  r e p o r t  t o  General  KOSTER i n  w r i t i n g ,  whether  t h a t ' s  t h e  
one I hand-car r ied  o r  whether t h a t ' s  t h e  one of  24 A p r i l ,  
it d o e s n ' t  s e e m  t o  m e  t h a t  t h a t  r e p o r t  o f  2 4  Apr i l - - t ha t  
was o f  such s i g n i f i c a n c e  t h a t  I would have hand-car r ied  
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it up t h e r e .  I ' m  only deducing t h a t  t h e  o t h e r  one I d i d  
hand-carry was my t h r e e  t o  f i v e  page r e p o r t .  

Q. Colonel HENDERSON, t h a t ' s  t h e  same r e p o r t  a s  
Exhib i t  R-2 which I have j u s t  shown you? 

A .  .Yes, sir. 

Q- This  was submitted on t h e  28th of March. You 
n o t i c e  a l s o  it i s  f i v e  pages i n  length .  This r e p o r t  
happens t o  be prepared on l e g a l  s i z e .  I f  it had been on 
t h a t  form, could t h a t  poss ib ly  have been your r e p o r t  t h a t  
you have been r e f e r r i n g  t o ?  

A. I know t h a t  I recounted t h e  information t h a t  
had been provided t o  me by Warrant O f f i c e r  THOMPSON, and 
a s  I r e c a l l  t h e r e  is  nothing i n  here  t o  t h a t  e f f e c t .  

Q- Could you have t r ansmi t t ed  t h a t  with an indorse-
ment? 

A. I d o n ' t  b e l i e v e  so ,  sir.  I have been g iv ing  
t h i s  some thought.  I do no t  be l i eve  it was even a memo-
randum f o r  record.  I kep t  . t r y i n g  t o  th ink  here  dur ing  t h e  
l a s t  week on t h i s  r e p o r t ,  and I know t h a t  I s a t  down and 
prepared and used my notebook, and wrote down what THOMPSON 
had r e l a t e d  t o  me and t h e  a c t i o n s  sequence I had gone 
through, and what o t h e r  people had repor ted  t o  me, and a r r i v e d  
a t  my conclusions o r  recommendations which I had i n  t h i s  
r epor t .  And I ' m  p o s i t i v e  t h i s  i s  t h e  r e p o r t  t h a t  I prepared 
i n  response t o  General YOUNG'S d i r e c t i v e  t h a t  I reduce my 
o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g .  No, sir,  I do not  be l i eve  t h a t  I 
indorsed t h i s .  I do n o t  be l i eve  t h a t  I indorsed t h i s .  I 
d i d  not ,  no, sir. 

Q. I ' m  n o t  a t  a l l  s u r e  exac t ly  which r e p o r t  t h i s  
might r e f e r  t o ,  b u t  when General YOUNG was here I quest ioned 
h i m  concerning a w r i t t e n  r e p o r t  and sa id :  

"Q. Did you ever  see  t h e  w r i t t e n  r e p o r t ?  v 

"A.  I d o n ' t  r e c a l l  see ing  t h e  w r i t t e n  r e p o r t ,  
sir.  I r e c a l l  s ee ing  Colonel HENDERSON i n  
General KOSTER1s  o f f i c e  s e v e r a l  days a f t e r  I 
had been t o l d  t h a t  he had made h i s  o r a l  r e p o r t ,  
and he had a paper wi th  him, some papers wi th  
him. And t h a t  i s  t h e  only time I can r e c a l l  
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see ing  t h e  r e p o r t .  I d o n ' t  reca l l - - I 'm s u r e  I 
d i d n ' t  read t h e  r e p o r t  because t h i s  was a  mat ter  
between Colonel HENDERSON and General KOSTER." 

We recessed  about t h a t  t ime,  and I asked him again.  And he 
responded t o  t h e  e f f e c t  t h a t ,  t o  t h e  b e s t  of h i s  knowledge, he 
d i d  n o t  remember see ing  t h e  r e p o r t .  

And then I asked him: 

"Q. Do you r e c a l l  anybody e v e r  t e l l i n g  you about 
see ing  t h e  r e p o r t  and t h e  con ten t s  of t h e  r e p o r t ,  
s i z e  of t h e  r e p o r t ,  and what i s  involved?" 

"A. I r e c a l l e d  t h a t  I asked General KOSTER and I 
d o n ' t  r e c a l l  General KOSTER's  d e s c r i p t i o n  as  t o  t h e  
s i z e  of it. I do r e c a l l  t h a t  he informed me t h a t  
Colonel HENDERSON completed t h e  i n v e s t i g a t i o n ;  I 
b e l i e v e  t h e s e  a r e  t h e  words he used: 'He had t a l k e d  
t o  a number of i n d i v i d u a l s  who were involved i n  t h e  
opera t ion ,  and t h a t  o t h e r  than  t h e  noncombatants 
who were k i l l e d  by t h e  a r t i l l e r y ,  t h e  o t h e r  a l l e -  
g a t i o n s  were unfounded.' I b e l i e v e  t h e s e  a r e  t h e  
words used, sir.  * 

"Q. You were n o t  made p r ivy  t o  t h e  conversat ion? 

"A. I merely spoke t o  them, sir ,  and then  departed.  
I w a s  n o t  engaged i n  t h e  conversat ion."  

A. General YOUNG was n o t  p r e s e n t  when I b r i e f e d  
General KOSTER, gave my o r a l  r e p o r t  t o  General KOSTER. 
But General YOUNG d i d ,  3 o r  4 days a f t e r  I gave 
my w r i t t e n  r e p o r t  t o  General KOSTER--I d o n ' t  mean I gave 
it t o  him. I d i d  n o t  g ive  it t o  him. I gave it t o  Colonel 
PARSON. General YOUNG informed me t h a t  General KOSTER 
had s e n t  him t h a t  w r i t t e n  r e p o r t  and t h a t  it had a  note  
on it t h a t  t h i s  w a s  a good r e p o r t .  This  i s  n o t  e x a c t l y  
what t h e  words were, b u t  t h i s  apparent ly  ended it. 

Q. I asked General KOSTER about t h i s ,  t h e  f a c t  
t h e r e  was a p o s s i b i l i t y  t h a t  one had been submit ted such 
as  you have ind ica ted .  He s a i d ,  "No, sir;  I do n o t  r e c a l l  
a w r i t t e n  r e p o r t .  I' 

A. Might I ask i f  General YOUNG r e c a l l s  g iv ing  me 
t h e  requirement f o r  t h a t ?  

(MR WALSH withdrew from t h e  hea r ing  room.) 

Q. Here i s  some testimony t h a t  i s  r e l e v a n t  t o  what 
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w e  are speaking  of a q u e s t i o n  p u t  t o  General  YOUNG: 

"Q. Were you p r e s e n t  when he gave h i s  o r a l  
r e p o r t  t o  General  KOSTER? 

"A. No, sir.  

"Q. What w a s  r e p o r t e d  t o  General  KOSTER? 

"A. I asked General  KOSTER had he r e c e i v e d  t h e  
r e p o r t .  H e  s a i d  he had.  I b e l i e v e  a t  t h a t  t i m e  
General  KOSTER t o l d  me he had r e c e i v e d  t h e  o r a l  
r e p o r t ,  and he had d i r e c t e d  Colonel  HENDERSON t o  
submit  it i n  w r i t i n g .  " 

Then r e f e r r i n g  t o  t h e  same i n c i d e n t :  

"Q. Did you e v e r  see t h e  w r i t t e n  r e p o r t ?  

"A. I d o n ' t  r e c a l l  s e e i n g  t h e  w r i t t e n  r e p o r t .  
I r e c a l l  s e e i n g  Colonel  HENDERSON i n  Genera l  
KOSTER1s  o f f i c e  s e v e r a l  days a f t e r  I had been 
t o l d  he had made h i s  o r a l  r e p o r t ,  and he  had 
a paper  w i t h  him, some papers  w i th  him. Tha t  
i s  t h e  o n l y  t i m e  I r e c a l l  s e e i n g  t h e  r e p o r t .  
I d o n ' t  r e c a l l .  I ' m  s u r e  I d i d n ' t  r ead  t h e  
r e p o r t  because t h a t  was a matter between Colonel  
HENDERSON and General  KOSTER. " 

W e l l ,  from t h i s ,  how d i d  you r e c e i v e  t h e  i n s t r u c t i o n s  t o  
p repa re  t h e  r e p o r t  which you submi t ted  on o r  about  4 ,  5 ,  
o r  6 A p r i l ?  

A. I r e c e i v e d  it from General  YOUNG, s i r ,  a t  Duc 
Pho. I r e c a l l  him coming down t h e r e ,  and i n  Dur conve r sa t ion  
he informed m e  t h a t  General  KOSTER wanted me t o  reduce my o r a l  
r e p o r t  t o  him i n  w r i t i n g .  And I s p e c i f i c a l l y  r e c a l l  a sk ing  
him, "Does t h i s  mean he wants a formal  i n v e s t i s a t i o n  conducted?"- 
H e  s a i d ,  "No, he j u s t  wants your  o r a l  r e p o r t  w r i t t e n  up f o r  
t h e  record ."  And t h a t ' s  when I r e c a l l  w r i t i n g  t h i s  t h r e e  t o  
f i v e  page r e p o r t  which I j u s t  cannot b e l i e v e  i s  t h a t  2 4  A p r i l  
r e p o r t ,  because t h a t  does n o t  m e e t  t h e  requirement  t h a t  was 
l a i d  on me .  

a.  It w a s  g iven  t o  you by General  YOUNG? 

A. Y e s ,  sir. 

Q- Did he g i v e  you any t ime p e r i o d  t o  have it submi t ted?  
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A. No, sir. 

9- Do you remember t h e  circumstances under which 
he s o , d i r e c t e d  you t o  pu t  it i n  w r i t i n g ?  

A. No, sir. There was nothing s p e c i a l  about t h e  
meeting o r  our conversat ion.  I t  was j u s t  one of h i s  
normal, r o u t i n e  v i s i t s  i n t o  my area.  There was nothing 
s p e c i a l  about i t ,  no sir. 

Q- When you submitted t h i s  r e p o r t ,  you i n d i c a t e d  . 
you had submitted it t o  t h e  ch ie f  of s t a f f ?  

A. Yes, sir.  And I r e c a l l  when I handed it t o  
t h e  chief  of s t a f f .  I could be wrong i n  these  two r e p o r t s ,  
when I handed t h i s  p iece  of paper concerning t h e  i n c i d e n t  t o  
t h e  chief  of s t a f f ,  I t o l d  him what it was, and he made a  
s ta tement ,  t o  t h e  e f f e c t ,  "Oh, yes ,  General YOUNG and 
General KOSTER, t h i s  i s  a s u b j e c t  they had been t a l k i n g  
about ,"  which . led  me t o  b e l i e v e  t h a t  he was n o t  pe r sona l ly  
well-acquainted with t h e  s i t u a t i o n .  

Q -. Did you ever  t a l k  t o  General KOSTER about t h a t  
r e p o r t ?  

A. No, sir.  I had from General YOUNG again,  3 
o r  4 days a f t e r  I gave him t h i s  r e p o r t l a n d  I ' m  p o s i t i v e  
about t h i s ,  t h a t  he t o l d  me t h a t  General KOSTER had read 
t h e  w r i t t e n  r e p o r t  and t h a t  General KOSTER had a  note  on 
t h e  r e p o r t ,  o r  something t o  t h e  e f f e c t  t h a t  t h i s  meets t h e  
requirement. He thought it was a good r e p o r t .  General 
YOUNG i n d i c a t e d  t o  me then t h a t ,  a s  f a r  a s  he was concerned, 
t h e  i n c i d e n t  was closed.  

Q. Would you r e p e a t  again what you j u s t  s t a t e d  
concerning what you d i d  hear  from t h i s  r e p o r t ?  

A. I es t ima te  3 t o  4 days a f t e r  I had 
submitted t h i s  w r i t t e n  r e p o r t ,  on one of General YOUNG'S 
almost d a i l y  o r  t h r e e  o r  four  t imes a  week a t  l e a s t ,  he was 
down t o  s e e  me. H e  informed me t h a t  General KOSTER had 
rece ived  and reviewed my w r i t t e n  r e p o r t ,  t h a t  it was 
s a t i s f a c t o r y ,  t h a t  he f e l t  it was a good r e p o r t ,  and 
t h a t  he had passed it t o  General YOUNG. General YOUNG 
had read  it, thought it was f i n e  and, a s  f a r  a s  he was 
concerned, t h e  i n c i d e n t  was closed.  

Q. Who t o l d  you t h a t ?  
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A.  General  YOUNG, s ir .  

Q- General  YOUNG t o l d  you t h a t  General  KOSTER had 
reviewed it and had passed  it t o  General  YOUNG, and General  
YOUNG s a i d  he thought  it w a s  f i n e ?  

A. Y e s ,  s ir .  

a - There fo re ,  a t  t h a t  t i m e ,  you had no a d d i t i o n a l  
o b l i g a t i o n  upon you? 

A .  I had no formal  o b l i g a t i o n  upon me, t h a t  i s  
c o r r e c t ,  sir. I d i d  n o t  f o r g e t  about  t h e  i n c i d e n t .  I 
r e c a l l ,  even a f t e r  t h i s ,  t a l k i n g  wi th  b a t t a l i o n  commanders 
and company commanders a t  any and every  o p p o r t u n i t y  t o  f i n d  
o u t  i f  any of them had e v e r  hea rd  anyth ing  f u r t h e r ,  i f  t h e r e  
were any i n d i v i d u a l s  t h a t  r e p o r t e d  anyth ing  f u r t h e r  about  
t h i s  i n c i d e n t  t o  them. 

Q. W e  have some i n d i c a t i o n s  t h a t  Colonel  G U I N N  
p rov ided  you some in fo rma t ion  which r e p o r t e d l y  came from 
a census g r i evance  team. Can you g ive  us t h e  approximate 
t i m e  you r e c e i v e d  t h a t  i n fo rma t ion ,  whether  you r e c e i v e d  
it o r a l l y  o r  i n  w r i t i n g ,  and t h e  g e n e r a l  c o n t e n t s  o f  i t ?  

A. S i r ,  I d o n ' t  b e l i e v e  t h a t  Colonel  G U I N N  e v e r  
gave me anyth ing  on t h i s  s u b j e c t .  I n  my o r i g i n a l  t es t imony,  
I informed you t h a t  I had r e a d  i n  newspapers and had c a l l e d  
Colonel  G U I N N  about  t h i s  m a t t e r ,  and a t  t h a t  t i m e  he  t o l d  
me he had brought  me a p i e c e  of paper ,  a  hand-wri t ten p i e c e  
of paper .  H e  w a s n ' t  s u r e  where he had g o t t e n  it from, b u t  
it had come o u t  of t h e  g r i evance  committee. And t h i s  
p i e c e  of  paper  r e p o r t e d  t h a t  some 1,100 c i v i l i a n s  o r  
ove r  1,000 c i v i l i a n s  had been k i l l e d .  Colonel  G U I N N  i n  
t h e  newspaper, and o r a l l y  t o  m e  ove r  t h e  te lephone ,  s a i d  he 
had immediately s ecu red  a chopper and had come down t o  Duc 
Pho and had handed me t h a t  p i e c e  of paper  and j u s t  pa s sed  
it on f o r  what it w a s  worth.  I d o n ' t  b e l i e v e  I had e v e r  
m e t  Cplonel  G U I N N  a t  t h a t  p a r t i c u l a r  t ime .  And I ' m  p o s i t i v e  
t h a t  I d i d  n o t  g e t  any such r e p o r t  from Colonel  G U I N N ,  sir .  

Q I f  he had n o t  g iven  you a p i e c e  of paper  w i t h  which 
you might have t i e d  down t h e  s i t u a t i o n ,  do you remember 
t h e  a l l e g a t i o n ?  

A .  No, s i r .  I remember no th ing  about it. And t h a t ' s  
why I ' m  p o s i t i v e  t h a t  Colonel  G U I N N  n e i t h e r  c a l l e d  m e ,  came 
t o  see me, n o r  handed m e  a p i e c e  of paper .  I ' m  n o t  s u r e  
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of t h e  e x a c t  d a t e s ,  b u t  a t  some f u t u r e  t ime General  
KOSTER informed me t h a t  he had accep ted  Colonel  G U I N N  
as a p o t e n t i a l  b a t t a l i o n  commander i n  t h e  America1 
Div i s ion ,  and t h a t  r i g h t  now he  was t o y i n g  wi th  t h e  i d e a  
of a s s i g n i n g  him t o  t h e  1 1 t h  Brigade.  And he asked m e  
what I thought  of  Coloncl  G U I N N .  And I d i d  n o t  know 
Colonel  G U I N N .  I n  f a c t ,  I made a v i s i t  up t o  Quang Ngai 
a few days l a t e r  t o  v i s i t  t h e  prov ince  c h i e f  and, a t  t h e  
same t i m e ,  made it a p o i n t  t o  see Colonel  G U I N N .  And 
t h a t  w a s  t h e  f i r s t  t i m e  t h a t  I had l a i d  eyes  on him. 
I ' m  p o s i t i v e  he hqd never  v i s i t e d  me a t  Duc Pho. 

Q - Could he have v i s i t e d  you a t  Duc Pho subsequent  
t o  t h a t  t ime? T h i s  i s  what I ' m  t r y i n g  t o  g e t ,  t h e  same 
t i m e  p e r i o d  he re .  

A, W e l l ,  i f  he d i d  such a t h i n g ,  I do n o t  know 
when he would have done it. But he  f e e l s ,  o r  a t  l e a s t  from 
t h e  newspapers,  t h a t  he gave t h i s  t o  me b e f o r e  t h e  middle 
of A p r i l .  A c t u a l l y  he thought  he had g iven  it t o  m e  on 
t h e  17 th .  The f i r s t  r e p o r t  was t h a t  he thought  he had 
gi.ven it t o  me t h e  day a f t e r  t h e  o p e r a t i o n .  Then he s t a t e d  
it w a s  a day a f t e r  t h e  g r i evance  committee had m e t  which he 
f i g u r e d  must have been a couple  of weeks a f t e r  t h e  i n c i d e n t .  
And I have a b s o l u t e l y  no knowledge of t h i s .  

MR MACCRATE: Can you f i x  t h e  t ime  when Colonel  GUINN w a s  
recommended f o r  t h i s  command p o s i t i o n ?  

A. No, sir.  I cannot ,  e x c s p t  it was sometime a f t e r  
t h i s .  But I do n o t  know, sir.  

10: Colone l  FEKDERSOM, h e r e  i s  a s t a t e m e n t  which was 
a t t a c h e d  a s  I n c l o s u r e  1 t o  your  r e p o r t  of  2 4  A p r i l .  Can 
you t e l l  ne who p repa red  t h a t  s t a t emen t?  ( E x h i b i t  R - 1  was 
handed t o  t h e  w i t n z s s .  1 

A. I canne t ,  s i r .  I t o l d  you i n i t i a l l y  I thought  
it w a s  by one o f  my M I  agen t s ,  b u t  I do n o t  know, sir.  

Q- Did you e v e r  d i s c u s s  t h a t  document and i t s  
c o n t e n t s  w i t h  General  YOUNG? 

A.  I ' m  p o s i t i v e  t h a t  I d i d .  I cannc t  s a y  when. I 
had a lmost  d a i l y ,  t h r e e  o r  f o u r  t imes  a week conve r sa t ions  
w i th  General  YOUNG, and I h a r d l y  d i d  anyth ing  t h a t  I d i d n ' t  
let hi^ know about .  

Q Did you f e e l  t h a t  he was a c t i n g  a s  t h e  s u p e r v i s o r  
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of  t h i s  s o r t  of t h i n g  f o r  General  KOSTER? 

A. I d i d .  Y e s ,  sir. 

Q. Not on ly  of t h i s  p a r t i c u l a r  r e p o r t ,  b u t  t h a t  ' 
he  g e n e r a l l y  would be knowledgeable of a l l  of your  a c t i v i -  
t i es  and oversee  your a c t i v i t i e s  and a c t  i n  t h e  form o f  an 
ADC f o r  maneuver w i t h  r e s p e c t  t o  your o p e r a t i o n s ?  

A. Y e s ,  s ir .  H e  was my r a t i n g  o f f i c e r ,  and I looked 
t o  him e x c e p t  when he  was absen t  on l eaves  o r  R&R o r  something 
of t h i s  n a t u r e .  I went t o  him always b e f o r e  I went t o  General  
KOSTER, u n l e s s  General  KOSTER happened t o  be i n  t h e  area 
and something came up. O r ,  a t  l e a s t ,  I f e l t  I d i d .  

Q - A f t e r  you had' submi t ted  t h i s  r e p o r t ,  accord ing
t o  your t es t imony,  you were d i r e c t e d  t o  p repa re  a formal  
r e p o r t ,  t o  conduct  a formal  i n v e s t i g a t i o n .  You had i n d i c a t e d  
t h a t  t h e s e  i n s t r u c t i o n s  were passed  on t o  you by General  
YOUNG? 

A. Y e s ,  sir. 

Q. And you went i n t o ,  a s  I r e c a l l ,  q u i t e  an e l a b o r a t e  
and d e t a i l e d  d i s c u s s i o n .  This  came t o  l i g h t  p r i n c i p a l l y  Cu00 
from t h e  i n t e r r o g a t i o n  of 2 December, i n  which you s t a t e d :  % 

"I asked General  YOUNG i f  t h e r e  w a s  new m a t e r i a l  y-

about  which I had no knowledge, o r  t h a t  i n c i t e d  
o r  caused ano the r  formal  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n .  
He t o l d  m e  he knew of no f u r t h e r  i n fo rma t ion .  I 
n o t i f i e d  Colonel  BARKER t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n .  
I b e l i e v e  a t  t h i s  t ime he was back a t  my head- 
q u a r t e r s  a t  Task Force Barker.  I d o n ' t  r e c a l l .  
But anyway, I b e l i e v e ,  I passed  on t h e  r equ i r e -  
ment. " 

And then  t h e r e  w e r e  some a d d i t i o n a l  q u e s t i o n s  concerning 
s p e c i f i c  i n s t r u c t i o n s :  

"Q. Did you r e c e i v e  an o r d e r  appo in t ing  an i n -  
v e s t i g a t i n g  o f f i c e r ,  ? l e t t e r  of i n s t r u c t i o n s ,  
and s o  on?" 

And t h e  answer i s  nega t ive .  W e  have ques t ioned  
General  YOUNG on t h i s :  

"Q. Did General  KOSTER t a l k  t o  you b e f o r e  having 
a formal  r e p o r t  p repared?  
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"A. The only t h i n g  General KOSTER s t a t e d  t o  me 
was t h a t  he had rece ived  t h e  o r a l  r e p o r t  and t h a t  
he had d i r e c t e d  it be pu t  i n  w r i t i n g ,  t h a t ' s  t o  
t h e  very b e s t  of my r e c o l l e c t i o n .  A s  t o  any 
subsequent r c p o r t ,  I cannot r e c a l l  it being 
d i r e c t e d .  
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"Q. You do n o t  r e c a l l  going t o  Duc Pho on o r  about  
t h e  10 th  of May and d i r e c t i n g  i n  t h e  name of t h e  
d i v i s i o n  commander t h a t  a formal  i n v e s t i g a t i o n  be 
conducted on t h e  My La i  i n c i d e n t  of 16 March 1968? 

"A. I do n o t  r e c a l l  any such d i r e c t i o n .  

"Q. Do you r e c a l l  a f t e r  having i s s u e d  such a d i r e c t i v e  
i n  t a l k i n g  it ove r  w i th  Colonel  HENDERSON, he 
i n d i c a t e d  t h a t  he was going t o  appo in t  h i s  exe-
c u t i v e  o f f i c e r ,  Colonel  BARKER, a s  t h e  i n v e s t i g a t i n g  
o f f i c e r ?  

"A. I do n o t  r e c a l l  any such conve r sa t ion .  And I 
b e l i e v e ,  a t  t h a t  t ime ,  h i s  e x e c u t i v e  o f f i c e r  was 
Colonel  FRANKLIN--I'm i n c o r r e c t ,  Task Force  Barker.  
I d o n ' t  know when Colonel  FRANKLIN assumed h i s  
p o s i t i o n  of e x e c u t i v e  o f f i ce r - -p robab ly  subsequent  
t o  t h a t ,  b u t  I ' m  p o s i t i v e  I r e c a l l  no conve r sa t ion  
when i t  was i n d i c a t e d  t h a t  Colonel  BARKER was going 
t o  make a formal  i n v e s t i g a t i o n . "  

A. I ' m  p o s i t i v e  it was General  YOUNG, s ir .  

Q: You've r ead  your p rev ious  s t a t emen t s .  Do you 
have anyth ing  t o  add t o  t h o s e  s t a t e m e n t s  of c i rcumstances  
and s o  f o r t h  concerning t h e  r e c e i p t  of a d i r e c t i v e  from 
General  YOUNG f o r  t h e  formal  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. No, sir. I do n o t .  

Q. Also,  t o  whom d i d  you d e l i v e r  your  formal  
i n v e s t i g a t i o n ?  

A. S i r ,  I do n o t  recal l  how t h a t  formal  i n v e s t i -  
g a t i o n  l e f t  my headqua r t e r s .  I know t h a t  when Colonel  
BARKER f i n i s h e d  t h e  i n v e s t i g a t i o n ,  he e i t h e r  gave it t o  
m e  o r  gave me t h e  o r i g i n a l .  I was t h i n k i n g  a t  one t ime 
t h a t  t h e  r e p o r t  had been submi t ted  i n  S 1  o r  somebody 
brought  it i n  t o  me. But I b e l i e v e  I saw on ly  t h e  o r i g i n a l  
of t h e  i n v e s t i g a t i o n .  And I d r a f t e d  an indorsement t o  it. 
And, s ir ,  I do n o t  r e c a l l  how it would have l e f t  t h e  head- 
q u a r t e r s .  I t  would e i t h e r  have been hand c a r r i e d  by Colonel  
BARKER o r  would have gone t h r u  my S1, Major DAKNIS. 

Q. W e  t a l k e d  t o  Colonel  PARSON about  t h i s ,  t o o ,  and 
asked: 

"Q. Did you have any knowledge of  any formal  
i n v e s t i g a t i o n  be ing  made o t h e r  t h a n  E x h i b i t  R-1,  
which i s  t h e  one you a r e  f a m i l i a r  w i t h ,  of 2 4  
A p r i l ?  
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"A. No, s i r .  None o t h e r  than t h i s  i n v e s t i g a t i o n  
by Colonel HENDERSON. 

"Q. Do you have any knowledge t h a t  t h e  d i v i -  
s i o n  commander ind ica ted  t h a t  he wanted a  formal 
i n v e s t i g a t i o n  made? 

"A. NO,  s ir .  

"Q. I f  he had ordered such a formal invest iga-  
t i o n ,  would it have been normal t o  expect t h a t  he 
would have informed you? 

"A. Yes, s 2 r .  

"Q. You do n o t  r e c a l l  ever having been s o  
informed? 

"A. NO, sir." 

Also you had ind ica ted  t h a t  t h i s  formal r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  
contained sworn s t a t ements . and  s o  f o r t h  from t h e  u n i t  commanders, 
inc luding  Captain MEDINA, and, I b e l i e v e ,  you included some 
o t h e r  people. We asked Captain MEDINA abo.fit t h i s .  He s a i d :  
"No, s i r ,  Colonel HENDERSON d i d  n o t  d i scuss  the  m a t t e r ,  o r  
i n c i d e n t ,  a t  My Lai  ( 4 )  with me a f t e r  t h a t . "  Here he is  
r e f e r r i n g  t o  t h e  d i scuss ion  with you on t h e  ground: 

"Q. Did he ever  ask t o  have a s ta tement  from 
you, a s ta tement  a f t e r  t h a t ?  

"A. N O ,  s ir .  

"Q. Did he eve r  have you placed under oath? 

"A. No, s i r ,  he d i d  no t .  

"Q. Did Colonel BARKER con tac t  you t o  i n d i c a t e  
he was conducting any i n v e s t i g a t i o n  of t h e  My 
Lai  ( 4 )  i n c i d e n t  of 1 6  March 1968? 

"A. No, s i r .  H e  d i d  not .  

"Q. Did you ever--did he ,  Colonel BARKER, ever  
again t e l l  you another  i n v e s t i q a t i o n  was being made 
i n  t h e  l a t t e r  p a r t  of March, i n  Apr i l  o r  i n  MAY? 
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"A.  N o ,  sir.  H e  d i d  n o t .  

"Q. Anybody else query you concerning t h e  My 
La i  i n c i d e n t ?  

"A. No, sir. Not u n t i l  A p r i l ,  1969 when Colonel  
WILSON ques t ioned  m e  a t  F o r t  Benning, Georgia."  
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A. S i r ,  I know t h a t  he  had a s t a t e m e n t  t h e r e .  I ' m  
p o s i t i v e  t h e r e  was a s t a t emen t  from him. I know t h e r e  was 
a formal i n v e s t i g a t i o n  conducted,  and I know t h a t  General  
YOUNG was t h e  one t h a t  d i r e c t e d  me t o  have it done. 

Q - You see, w e  a r e  p l a c e d  i n  t h e  unique p o s i t i o n ,
Colonel  HENDERSON, o f  r e c e i v i n g  some very  a f f i r m a t i v e  t e s t i -
mony t o  t h e  e f f e c t  t h a t  t h e r e  w a s  a formal  i n v e s t i g a t i o n  
conducted.  And we can f i n d  no th ing  i n  t e r m s  o f  p h y s i c a l  
evidence t h a t  such an  i n v e s t i g a t i o n  was conducted,  o r  t h a t  
a r e p o r t  w a s  submi t ted .  

A.  S i r .  does Se rgean t  JOHNSON a l s o  deny i t ?  

Q Sergean t  JOHNSON knows n o t h i n g  about  it. 

A .  I ' m  p o s i t i v e  t h a t  Colonel  BARKER d i d  n o t  t ype  
t h a t  t h i n g  h i m s e l f .  I t  must have been typed  i n  t h e  S3 o f -
f i c e .  I t  i s  t h e  on ly  p l a c e  t h a t  I can t h i n k  o f .  Sergeant  
JOHNSON w a s  working i n  t h e r e ,  and Se rgean t  Major KIRKPATRICK.  
I j u s t  cannot  b e l i e v e  t h a t  t h i n g  be ing  done wi thou t  t h o s e  
t h r e e  i n d i v i d u a l s  hav ing  knowledge o f  it. I c a n ' t  be a s  
p o s i t i v e  a s  I a m  on MEDINA,  b u t  I ' m  a lmost  c e r t a i n  t h a t  
Se rgean t  JOHNSON a l s o  had a s t a t e m e n t  a t t a c h e d  t o  t h a t  
concern ing  r a d i o  t r a n s m i s s i o n s  o r  something t o  t h i s  e f f e c t  
t h a t  had occu r red  on t h a t  day o f  t h e  1 6 t h .  

Q *. I can t e l l  you q u i t e  a f f i r m a t i v e l y  t h a t  he d i d  
n o t  a l l u d e  t o  t h a t .  A s  a m a t t e r  o f  f a c t ,  h e  r e c a l l s  noth-
i n g  of  a r e p o r t  of  i n v e s t i g a t i o n  having been p repa red  by a 
c l e r k  i n  h i s  o f f i c e .  H e  was t hen  t h e  a s s i s t a n t  o p e r a t i o n s  
s e r g e a n t .  

A. A l l  I can s a y ,  s i r ,  it w a s  p repared .  Some i n d i -
v i d u a l s  are a p p a r e n t l y  a s  c o n t r a r y  a s  I am, o r  else they  
won ' t  admit  it. But I s a w  it. 

Q- General  KOSTER i s  o f  t h e  b e l i e f  t h a t  h e  saw a 
formal r e p o r t ,  b u t  t h e  on ly  i n d i v i d u a l s  t h a t  know any th ing  
about  a formal  r e p o r t  a r e  you and General  KOSTER. 

A. S i r ,  i f  I had an o p p o r t u n i t y  t o  l i n e  up my b r i -
gade s t a f f  a t  t h i s  p o i n t  o r  i n  t h e  n e a r  f u t u r e ,  I ' m  s u r e  I 
could  g e t  t h e  t r u t h  o f  t h i s  one o u t  i n  a h u r r y .  I d o n ' t  
t h i n k  t h e s e  boys would e y e b a l l  m e  and deny t h a t  such a re-
p o r t  was prepared .  I c a n ' t  t h i n k  now who would have been 
involved  o r  even on t h e  f r i n g e s  o f  t h i s  t h i n g ,  b u t  I know 
t h e r e  must be  somebody i n  my b r igade  h e a d q u a r t e r s  aware 
t h a t  t h i s  formal  i n v e s t i g a t i o n  w a s  go ing  on and t h a t  Colonel  
BARKER was conduc t ing  it, and e i t h e r  saw it, typed  i t ,  read  
it, o r  d i s p a t c h e d  it. 
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Q =  I would l i k e  t o  t h i n k  w e  would f i n d  a d d i t i o n a l  
ev idence  on t h i s .  But I a l s o  must be very h o n e s t  t o  t e l l  
you t h a t ,  a t  t h e  moment, w e  can f i n d  no p h y s i c a l  ev idence  
o f  t h e  r e p o r t .  W e  can f i n d  no ev idence  t h a t  t h e  r e p o r t  was 
prepared  i n  your h e a d q u a r t e r s ,  t h a t  it was logged,  t h a t  i t  
w a s  d i spa t ched ,  n o r  can we f i n d  any r e f e r e n c e  t o  it i n  head- 
q u a r t e r s  of  t h e  A m e r i c a l  D iv i s ion .  We a r e  i n  t h e  same k i n d  
of  dilemma w i t h  your  w r i t t e n  r e p o r t  of  4 t o  6 A p r i l .  There 
i s  no r e f e r e n c e  t o  i t  whatsoever.  

A. I cannot  unders tand  why cop ie s  of  bo th  o f  t h e s e  
r e p o r t s  a r e  n o t  on f i l e  i n  t h e  Americal D iv i s ion .  I know 
t h e r e  w a s  no e f f o r t  on my p a r t  t o  cover  up any phase  o f  this 
t h i n g .  I f  I d i d n ' t  submit  t h e  r e p o r t s  t h a t  I 'should have 
submi t ted ,  t h e  ones  t h a t  t h a t  were r e q u i r e d  by PACV D i r e c t i v e  
20--4, it w a s  on ly  due t o  my ignorance .  I t  was n o t  due t o  my 
af:t;.>:ipt:.ii39t.u cove:< up anyth ing  i n  t h i s  i n c i d e n t .  I do n o t  
~r i .d t>i :~tandit,, sir,, 


MR MACCMTE: Colonel  HENDERSON, do I unders tand  t h a t  you 
on ly  saw, a t  any t i m e ,  b u t  one copy of  what you have d e s c r i b -  
e d  a s  the i3 rmal  r e p o r t ?  CB 

C'3 
A. A t  G L ~t i m e  I had thought  I had seen  t h e  two o r  
t h r e e  c o p i e s ,  b u t  I f e e l  now t h a t  I saw only t h e  o r i g i n a l ,  2-
t h a t  t h e  o r i g i n a l  w a s  passed  t o  me by Colonel  BARKER f o r  my 
review. 

Q *  I t ' s  your  t es t imony t h a t  you r e t a i n e d  no copy o f  
t h i s  r e p o r t  a t  b r igade  headqua r t e r s?  

A .  I d i d n ' t  p e r s o n a l l y  r e t a i n  a copy. A l l  I w a s  
s ay ing ,  s i r ,  was I d i d  n o t  p e r s o n a l l y  r e t a i n  a  copy. I t  was 
p u t  i n  t h e  S2 o r  S 3  s a f e ,  a s  I f e l t  I had on my o t h e r  r e p o r t s .  
Whether my headqua r t e r s  r e t a i n e d  a copy, I don ' t  know, 
because I d o n ' t  know how it was d i spa t ched .  I t  would be 
normal t h a t  t h e  S1  o f f i c e ,  o r  some o f f i c e  i n  my b r i g a d e  would 
ho ld  a copy o f  t h i s .  Whether t hey  d i d  o r  n o t ,  I d o n ' t  know. 
I unders tand everybody sea rched  i n  t h e  f i l e s  i n  t h e  b r i g a d e ,  
and they  could  f i n d  no th ing .  O f  cou r se ,  t hey  c o u l d n ' t  f i n d  
t h a t  24th A p r i l  r e p o r t  e i t h e r .  I do n o t  know i f  you made 
i n q u i r y  o v e r  t o  t h e  1 1 t h  Brigade t o  look i n  t h e  o t h e r  s a f e s ,  
t o o ,  f o r  any s e a l e d  envelopes  w i th  my i n i t i a l s  on them. 

10: We asked Major MCKNIGHT about  t h e  r e p o r t  o f  
i n v e s t i g a t i o n  and h e  i n d i c a t e s  p r i m a r i l y  h i s  d i s c u s s i o n  
w i t h  you when he  had met you and t a l k e d  t o  you comparat ively  
r e c e n t l y ;  t h e  q u e s t i o n  was: 
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"Q. I n  May? 

"A. Y e s ,  sir. 

"Q. A t  t h a t  t ime ,  d i d  you have any p e r s o n a l  
knowledge of  t h i s ?  

"A. No, s i r ,  I d i d  n o t .  I went on R&R i n  May. 
I t  i s  p o s s i b l e  t h a t  t h i s  came about  a t  t h a t  t ime.  

"Q. You neve r  saw t h e  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ?  

" A . ,  N O , .. s i r . "  

A. T h i s  i s  t h e  formal  r e p o r t  t h a t  you were speaking
of ak t h a t  t i m e ,  s i r ?  

Q. T h i s  i s  what w e  a r e  s eek ing  o u t  h e r e ,  ye s .  To 
see i f  w e  can f i n d  any in format ion  concerning t h e  formal  r e p o r t .  

A. S i r ,  do you have a Capta in  1IENDERSON on your  
r o s t e r  t o  t a l k  t o ?  

Q. Not t h a t  I know o f .  

A. H e  was my TOC duty o f f i c e r  and one of  t h e  most 
knowledgeable people  i n  my h e a d q u a r t e r s ,  I have n o t  t a l k e d  
t o  him s i n c e  I l e f t  Vietnam. The l a s t  I heard  he  was a t  
Benning. I have no knowledge whether he  would have any 
knowledge of t h e  formal  r e p o r t .  I do b e l i e v e  he would have 
knowledge of  c e r t a i n  t h i n g s  t h a t  t r a n s p i r e d ,  t h e  r a d i o  
communication t h a t  he r e c e i v e d  because he was on du ty  every  
day, and might be  a b l e  t o  a s s i s t  you. And he may have some 
knowledge on t h i s  formal  i n v e s t i g a t i o n .  

RCDR : Do you remember, h i s  f i r s t  name o r  i n i t i a l s ?  .. 

A. No, I do n o t .  

10: Did you e v e r  g e t  a response  of  any, k i n d  from t h e  

formal  i n v e s t i g a t i o n ?  


,A. I did n o t ,  s ir .  
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MR MACCRATE: I would l i k e ,  Colonel  HENDERSON, t o  go back 
t o  a conve r sa t ion  you r e f e r r e d  t o  very  e a r l y  i n  your  t e s t i -  
mony t h i s  morning. I t  was a conve r sa t ion  between you and 
General  LIPSCOMB, I b e l i e v e ,  where you i n d i c a t e d  t h a t  you 
and he wanted t o  burn o u t  a whole v a l l e y ,  b u t  you f e l t  re-
s t r a i n e d  by t h e  d i v i s i o n  o rde r .  Can you i d e n t i f y  when you 
had such conve r sa t ion  and t o  what a r e a  it r e l a t e d ?  

A.  Yes, sir.  Th i s  was i n  t h e  sou the rn  Duc Pho AO. 
General  LIPSCOMB and I had j u s t  a t t e n d e d  a  memoral s e r v i c e  
f o r  a  Capta in  JONES,  who former ly  w a s  General  LIPSCOMB's 
a i d e .  He had given him h i s  r i f l e  company, and he came back 
t o  t h i s  v a l l e y  j u s t  t o  t h e  southwest  of  Duc Pho. The cap- 
t a i n  was k i l l e d  by a s i n g l e  s n i p e r  round, and I know t h a t  
General  LIPSCOMB and I went down t o  t h e  h o s p i t a l  t o  see 
Capta in  JONES. When t h e y  brought  him i n ,  he was s t i l l  a-
l i v e  a t  t h a t  t ime.  And h e  was evacua ted  t o  Q u i  Nhon. W e  
bo th  thought  t h a t  he would su rv ive .  L a t e r  t h a t  even ing ,  
w e  l e a rned  t h a t  he had d i e d .  This  d i s t u r b e d  General  LIPSCOMB 
q u i t e  a b i t .  The n e x t  day,  o r  2  days l a t e r ,  we went down 
t o  t h e  1/20 CP,  which w a s  a t  an LZ t o  t h e  sou th  of  Duc Pho, 
and a t t e n d e d  a memorial s e r v i c e ,  a t  which t ime General  
LIPSCOMB spoke t o  t h e  ga the red  t r o o p s  of t h i s  p a r t i c u l a r  
company, p l u s  t h e  b a t t a l i o n  s t a f f  o f f i c e r s ,  and o t h e r  com-
pany commanders who were p r e s e n t .  And I know t h a t  a f t e r  t h e  
s e r v i c e  he and I looked o u t  over--we could  s e e  t h e  v a l l e y  
from t h i s  lookout  p o i n t  where w e  had t h e  memorial s e r v i c e .  
General  LIPSCOMB was q u i t e  emotional  a t  t h e  t ime.  H e  f e l t  
very  c l o s e  t o  t h i s  young man, and made some comment: "I 
would j u s t  l i k e  t o  go i n  t h e r e  and lower t h a t  whole v a l l e y . "  
But he s a i d ,  "The boy i s  dead,  we c o u l d n ' t  b r i n g  him back,  
and a l s o  w e  a r e  t r y i n g  t o  win t h e s e  people  over . "  And I f e l t  
t h a t  t h e  r e s t r a i n t s - - t h a t  bo th  of us were thoroughly  aware of 
t h e  r e s t r a i n t s  t h a t  were imposed on us by t h i s  America1 
d i r e c t i v e  about  burn ing  v i l l a g e s .  That  was t h e  on ly  p o i n t  
I w a s  a t t empt ing  t o  make t h e r e ,  sir.  

MR WALSH: Do you r e c a l l  t h e  e x a c t  d a t e  you were wounded 
i n  March? ' 

A .  I was wounded on t h e  23d day of March. 

Q. You were i n  t h e  h o s p i t a l  a whi le  a f t e r  t h a t ?  
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A. No,. I d i d  n o t  go t o  t h e  h o s p i t a l .  I d i d  s t a y  

i n  my q u a r t e r s  f o r  2 d a l s .  My surgeon was on R&R.  

The a c t i n g  surgeon had j u s t  t aped  it up a l i t t l e  b i t ,  b u t  

a f t e r  my surgeon r e t u r n e d ,  he i n s i s t e d  t h a t  I go up t o  

Chu La i  and g e t  it x-rayed, because I s t i l l  c o u l d n ' t  walk on 

it. I t  w a s  x-rayed. The bone was broken,  s o  t h e y  p u t  a 

c a s t  on it. 


Q. So you w e r e  i n  your  q u a r t e r s ,  s ay ,  f o r  t h e  24th 

and 25th? 


A. No, I s t i l l  went a i r b o r n e  bo th  days.  I b e l i e v e  
it was Se rgean t  ADCOCK, my communications man, used t o  come 
t o  h e a d q u a r t e r s ,  and I used t o  hobble o u t  on one f o o t .  I t  
w a s n ' t  very  comfor tab le ,  I ' l l  say  t h a t .  I s t a y e d  i n  my q u a r t e r s  
most of t h e  f i r s t  day. General  KOSTER d i d  v i s i t  me t h a t  day,  
a couple  of hours  a f t e r  I had been i n  my q u a r t e r s ,  and t o l d  
m e  t o  t a k e  i t  easy .  I f  I was okay i n  2 o r  3 days ,  I 
could  keep t h e  b r igade ,  o the rwi se ,  he would have t o  r econs ide r .  

Q. H e  d i d n ' t  say  anyth ing  t o  you then  about  reduc- 

i n g  t h e  r e p o r t  t o  w r i t i n g  t h a t  you had given him a few days 

b e f o r e  o r  any th ing  l i k e  t h a t ?  


A.  No, sir. 

Q. You had it x-rayed by t h e  26th  and p u t  i n  a c a s t ,  

i s  t h a t  c o r r e c t ?  


A.  Y e s ,  sir. 

Q= Were you f u l l y  mobile from t h e n  on, o t h e r  t han  
your  l e g ?  You were n o t  s t a y i n g  i n  your  q u a r t e r s ?  You were 
moying about?  

' 	 A. Absolu te ly  n o t .  I d i d  n o t  g e t  down on t h e  ground 
as much a s  I would have,  a s  I d i d  subsequent ly  t o  t h e  t ime 
I had it removed. When a r i f l e  company o r  any of  my t r o o p s  
w e r e  on h igh  ground o r  s o l i d  ground, I d i d  n o t  o b j e c t  t o  ge t -  
t i n g  o u t  and moving ove r  on c r u t c h e s .  But I d i d n ' t  want t o  
g e t  i n t o  t h e  rice paddies  w i th  t h e  c a s t  on. 
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CI I t h i n k  you t e s t i f i e d  t h a t  your l e g  w a s  i n  t h e  
c a s t  f o r  about 3 weeks? 

A. That i s  c o r r e c t .  

Q During t h a t  i n t e r v e n i n g  3 weeks, you w e r e  
f u l l y  func t ion ing  a s  t h e  b r igade  commander? 

A. Y e s ,  s ir .  

10: Colonel HENDERSON, b e f o r e  we recess, do you have 
any a d d i t i o n a l  in format ion  which you would l i k e  t o  provide 
us which might shed some l i g h t  on t h i s  i n v e s t i g a t i o n  which 
w e  a r e  conducting? 

A. No, sir. I do n o t ,  sir. 

Q- W e  w i l l  recess a t  t h i s  t i m e .  W e  w i l l  have t o  set  
up  t h e  t i m e  when w e  w i l l  reconvene. 

(The h e a r i n g  r ecessed  a t  1203 hours ,  19 December 
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(The h e a r i n g  reconvened a t  1330 hour s ,  1 3  
February 19 70. ) 

10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: The fo l lowing  named persons  a r e  p r e s e n t :  LTG PEERS, 

MR MACCRATE, MR WEST, MR WALSH, COL MILLER, COL FRANKLIN, 

LTC PATTERSON, and MAJ LYNN. 


S i r ,  t h e  h e a r i n g  r e c a l l s  Colonel  HENDERSON. 

(COL HENDERSON r e p o r t e d  t o  t h e  10 . )  

S i r ,  I remind you t h a t  you s t i l l  remain under 
o a t h  b e f o r e  t h i s  hea r ing .  

WIT : Right .  

I 0 : Coionel  HENDERSON, s i n c e  you l a s t  appeared b e f o r e  
t h i s  i n q u i r y ,  w e  have i n t e r r o g a t e d  a l a r g e  number of people .  
T o  d a t e ,  from t h e  t i m e  t h e  h e a r i n g  s t a r t e d  u n t i l  t h e  p r e s e n t  
d a t e ,  w e  have t a l k e d  t o  somewhere i n  t h e  o r d e r  of  350 people .  

A .  Y e s ,  sir. 

Q. W e  have a l s o  assembled a l a r g e  s e l e c t i o n  of 
documents having t o  do wi th  t h e  s o  c a l l e d  My L a i  i n c i d e n t  of 
16 March 1968, and t o  do wi th  t h e  r e p o r t s  of  t h e  i n c i d e n t ,  
and having t o  do wi th  t h e  i n v e s t i g a t i o n s  and reviews of t h e  
i n c i d e n t .  I n  a d d i t i o n ,  w e  have had an o p p o r t u n i t y  t o  go t o  
South Vietnam t o  t a l k  t o  t h e . p e o p l e  i n  MACV headqua r t e r s ,  
USARV, I11 MAE', and t h e  America1 Div i s ion  headqua r t e r s .  And 
i n  each c a s e ,  w e  have searched  t h e  r e c o r d s  f o r  p e r t i n e n t  
documents. W e  have a l s o  t a l k e d  t o  General  LAM of  I Corps 
and p a r t  of  h i s  s t a f f .  We have v i s i t e d  Duc Pho, LZ Bronco, 
and w e  a l s o  v i s i t e d  t h e  2d ARVN Div i s ion  now commanded by 
General  TOAN, whom you knew a s  Colonel  TOAN. We've t a l k e d  
t o  some of h i s  people  and t o  some of t h e  a d v i s o r s  who a r e  
t h e r e  a t  t h e  p r e s e n t  t ime.  We've done t h i s  a t  p rov ince  and 
t a l k e d  t o  Colonel  K H I E N ,  and h i s  s u c c e s s o r ,  Colonel  B I N H .  
We've t a l k e d  t o  t h e  c u r r e n t  PSA and t h e  a d v i s o r s  t h e r e ,  and 
we've t a l k e d  t o  t h e  former one. The same t h i n g  i s  t r u e  a t  
t h e  Son Tinh D i s t r i c t  headqua r t e r s  w i t h  L ieu tenan t  TAN, 
now Capta in  TAN, and w i t h  v a r i o u s  o t h e r  peop le ,  Vietnamese 
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and American, a s soc ia ted  with t h e  d i s t r i c t  headquarters .  W e  
v i s i t e d  LZ Dott ie  b r i e f l y ,  and we made an on- the-s i te  inspec t ion  
of My Lai ( 4 )  which we now know a s  Thuan Yen Subhamlet of Tu 
Cung Hamlet of Son My Vi l lage .  And we were a b l e  t o  v e r i f y  on 
the  spot  t h e  geographic l o c a t i o n s  of many of the  ins tances  
t h a t  we a r e  f a m i l i a r  wi th .  We have a l s o  had an opportuni ty 
t o  make an o v e r - f l i g h t  of the  a r e a  around H i l l  85 ,  down around 
An Loc, and My Khe ( 2 )  , and on up the  coas t  around where Bravo 
Company operated and a l s o  over i n  the  a rea  t h a t  A/3/1 
operated i n .  We had an opportuni ty t o  t a l k  t o  
approximately 30 Vietnamese, s e n i o r  ones such a s  General LAM, 
Colonel TOAN. And we a l s o  t a l k e d  t o  some people who were i n  -
My Lai ( 4 )  t h a t  day a s  we l l  a s  some p r i soners  and Chieu Hoi 's  
who knew what might have t r a n s p i r e d .  So, t h e  p o i n t  t h a t  I a m  
informing you about i s  the  f a c t  t h a t  we a r e  i n  a much b e t t e r  
p o s i t i o n  a t  the  p r e s e n t  time t o  t a l k  t o  you because we know 
p r e t t y  much what went on i n  the  i n c i d e n t ,  i n  t h e  r e p o r t i n g  of 
it, and i n  the  i n v e s t i g a t i o n  of it. So it i s  our  i n t e n t i o n  t o  
b r ing  you back t o  t r y  t o  f i l l  i n  some of the  gaps which e x i s t  
and t o  expand and c l a r i f y  your previous testimony. Before I 
t u r n  it over t o  Colonel MILLER, I would ask you i f  s i n c e  the 
l a s t  time t h a t  you were he re ,  have you t a l k e d  t o  anybody 0 

connected with the  Americal Divis ion concerning t h e  i n c i d e n t ,  
t h e  r e p o r t i n g  of it, o r  the  i n v e s t i g a t i o n  of i t ?  

sCu 
7-

A. Yes, s ir .  

Who were they? 

Captain--the t r i a l  counsel down a t  Benning. 

QI Was he.  from the  d i v i s i o n ?  

A.  O h ,  from the  d i v i s i o n ?  

Q - Tha t ' s  what I s a i d ,  from the  America1 Divis ioh.  

Oh, no, sir. I ' m  s o r r y ,  sir.  

Q But, when you t a l k e d  t o  the  t r i a l  counsel ,  you 
t a l k e d  o f f i c i a l l y  t o  him? 

A.  Oh, yes ,  sir. 
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Q I would ask i f  above and beyond the  documents t h a t  
you provided f o r  us p r e r i o u s l y ,  i f  you have any o t h e r  documents 
t h a t  you have uncovered i n  the  i n t e r i m  t o  p r e s e n t  t o  t h i s  
committee? 

A. I have no other-- the only o t h e r  document I have i n  
r e l a t i o n  t o . t h i s  is  the  l e t t e r  from General WESTMORELAND i n  
response t o  my l e t t e r  t o  him. 

Q Well, l e t  me ask you i f  you have copies  of these  
documents, and I ' d  l i k e  you t o  respond t o  t h i s  s p e c i f i c a l l y ,  
yes o r  no. 

A .  Yes, s ir .  

Q Do you have a copy of your r e p o r t ,  w r i t t e n  r e p o r t ,  
t o  the  America1 Divis ion t h a t  concerns t h e  a l l e g a t i o n  of 
Warrant O f f i c e r  THOMPSON? 

A.  No, sir.  . 

Q e Do you have a copy of your formal r e p o r t ?  

A. I have a copy of the  r e p o r t  t h a t  I submitted on 
24 Apr i l .  The formal r e p o r t  by Colonel BARKER? 

Q I n  your testimony, you i n d i c a t e d  t h a t  a f t e r  t h a t  
you d i r e c t e d  Colonel BARKER t o  make a formal i n v e s t i g a t i o n .  

A. I do not  have a copy of t h a t  r e p o r t .  

Q Do you have any of t h e  papers  concerning t h e  
d iv is ion;  r e p o r t s  t o  the  d i v i s i o n ,  o r  any papers t h a t  may 
have been provided you by General TOAN, Colonel TOAN, by 
Colonel KHIEN, o r  by M r .  MAY, Colonel G U I N N ,  o r  any o t h e r  
ind iv idua l?  

A. I have a copy of the  r e p o r t  t h a t  I submitted t o  
the  d i v i s i o n  on the 23rd o r  24th of Apr i l .  

Q 24th of Apr i l ?  

A .  24th of Apr i l .  
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The one t h a t  you loca ted  i n  the  f i l e s - -

A.  ( In te rpos ing)  The VC propaganda, yes ,  s i r .  That 's 
the  only one t h a t  I have. 24  Apr i l .  

(The witness  produced the  document from h i s  b r i e f  
case.  ) 

Q .  You have no o t h e r  documents of any form? 

A.  T h a t . t h i s  committee does not  have, no, s i r .  

Q Were you able--as I r e c a l l ,  you i n d i c a t e d  t h a t  when, 
as you l e f t  country,  you destroyed your notebook? 

A.  Yes, sir. 

Q Do you by chance--did you make a d u p l i c a t e  copy
of your notebook? 

' 3  

A.  No, sir.  I d i d  not .  

Before we go on with the  ques t ioning ,  I would l i k e  .r-
. Q -

Colonel MILLER t o  inform you as  t o  your r i g h t s  and a l s o  t o  
inform you a s  t o  some of the  i tems of which we may suspect  you. 

COL MILLER: You have now t e s t i f i e d  before  General PEERS on 
s e v e r a l  occasions.  On two occasions you were advised t h a t  you 
were suspected of c e r t a i n  o f fenses ,  and you were a l s o  advised  of 
your t e s t imonia l  r i g h t s  and your r i g h t  t o  counsel .  I n  both 
occasions you e l e c t e d  t o  g ive  testimony without  counsel.  To 
r e f r e s h  your memory, I s h a l l  read from the. t r a n s c r i p t  the  
warning which you were given a t  those t imes.  

On the  2d of December, and I ' m  quot ing  now: 

"You, as the  br igade commander a t  the  t ime 
were one of the  s e n i o r  o f f i c e r s  i n  t h e  
chain command, and, a s  you can a p p r e c i a t e ,  General 
PEERS ' i nqu i ry  might d i s c l o s e  f a c t s  tending 
t o  e s t a b l i s h  t h a t  you f a i l e d  t o  comply wi th  
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_ 	 a p p l i c a b l e  r e g u l a t i o n s  concerning t h e  
i n v e s t i g a t i o n  and r e p o r t i n g  of  war crimes 
o r  even w e r e  g u i l t y  of  d e r e l i c t i o n  of duty 
i n  t h i s  r ega rd . "  

From t h e r e  on I went i n t o  the warnings wi th  r e s p e c t  t o  counse l .  
, . 

E x t r a c t s  from t h e - 1 1 t h  o f  December a r e  a s  fo l lows:  

"We have heard  your tes t imony.  S ince  t h a t  
t ime we have heard  t h e  tes t imony of  s e v e r a l  
o t h e r  w i tnes ses .  Your tes t imony is  a t  
cons ide rab le  v a r i a n c e  w i t h  o t h e r  ev idence  
i n  s e v e r a l  s i g n i f i c a n t  r e s p e c t s .  This  
cou ld  be caused by l a p s e  i n  memory on 
your p a r t  o r  on t h e  p a r t  of o t h e r s .  I t  
cou ld  be because you d i d  n o t  r e l a t e  a l l  
t h e  f a c t s  t h a t  were known t o  you which 
you w e r e  r eques t ed  t o  relate,  maybe because 
you poss ib ly  f a l s i f i e d  some of  your tes t imony.  

" P r i o r  t o  t h e  t i m e  you t e s t i f i e d ,  you 
w e r e  informed t h a t  a s  b r igade  commander you 
w e r e  one of t h e  s e n i o r  o f f i c e r s  i n  t h e  cha in  of  
command and t h a t  t h i s  i n q u i r y  might d i s c l o s e  
f a c t s  t end ing  t o  e s t a b l i s h  t h a t  you had f a i l e d  
t o  comply wi th  a p p l i c a b l e  r e g u l a t i o n s  concerning 
t h e  i n v e s t i g a t i o n  and r e p o r t i n g  of  w a r  cr imes o r  
t h a t  you might have been d e r e l i c t  i n  t h e  performance 
of  your  d u t i e s .  Consequently,  you were adv i sed  
t h a t  you had a r i g h t  t o  remain s i l e n t  and any- 
eh ing  t h a t  you s a i d  could be used a g a i n s t  you i n  
a c r i m i n a l  t r i a l .  You w e r e  a l s o  adv i sed  t h a t  
you had a r i g h t  t o  counse l ,  t o  c o n s u l t  w i t h  
counse l ,  and t o  have counse l  r e p r e s e n t e d  wi th  
you d u r i n g  your  i n t e r r o g a t i o n .  T h e r e a f t e r  you 
e l e c t e d  t o  t e s t i f y  w i thou t  counse l .  There is  
now some evidence t end ing  t o  r a i s e  t h e  s u s p i c i o n  
t h a t  du r ing  and a f t e r  t h e  My Lai  ( 4 )  i n c i d e n t ,  
you w e r e  n e g l i g e n t  o r  d e r e l i c t ,  o r  even i n  d i r e c t  
v i o l a t i o n ,  i n  complying w i t h  o r d e r s  and d i r e c t i v e s  
p e r t a i n i n g  t o  t h e  r e p o r t i n g  and i n v e s t i g a t i o n  of 

(HENDERSON) 	 APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 


a l l e g e d  mistreatment ,  o r  wounding, o r  k i l l i n g  
of c i v i l i a n s ,  t h a t  is  t o  say ,  war crimes,  
and t h a t  you may e i t h e r  have suppressed 

. o r  con t r ibu ted  t o  the  suppression of in-
formation p e r t a i n i n g  t o  the  poss ib le  un-
lawful  k i l l i n g  of c i v i l i a n s  a t  My Lai  ( 4 )  
on 16 March 1968. 

"Such a c t s  would be i n  v i o l a t i o n  of 
o rde r s  and regu la t ions  and would cons t i -  
t u t e  d e r e l i c t i o n  of duty.  . There i s  some 
evidence which i n d i c a t e s  t h a t  your p r i o r  
testimony before  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  may 
have been incomplete i n  p a r t  o r  i n  p a r t  
i n t e n t i o n a l l y  f a l s e .  " 

This w a s  c a l l e d  t o  your a t t e n t i o n  because of the  i n t e n t i o n  
t o  r e c a l l  you as a wi tness .  You were then  advised again  
concerning counsel ,  and again you e l e c t e d  t o  t e s t i f y  wi thout  
counsel.  I n  a d d i t i o n  t o  t h a t ,  I wish t o  advise you of o t h e r  
ma t t e r s ,  o r  of fenses  of which you a r e  suspected.  Now, i n  t h e  
l i s t i n g  of t h e s e ,  I would s t a t e  t h a t  you a r e  not  charged 
with nor have a l l e g a t i o n s  been made with r e s p e c t  t o  these .  
Based upon a l l  of the  evidence now before t h i s  committee, 
t h e r e  is t h e  susp ic ion  t h a t  you may have committed one o r  m o r e  
of these  o f fenses .  You w i l l  a l s o  note t h a t  t h e r e  a r e  some 
apparent incons i s t enc ies  i n  them. Not a l l  of the  f a c t s  a r e  
i n ,  and t h e  a c t u a l  o f fenses ,  i f  any, which may have been 
committed would depend upon a l l  of the  f a c t s .  The purpose of 
t h i s  is t o  pu t  you on n o t i c e  of a l l  p o s s i b l e  of fenses  of 
which you a r e  suspected.  

F i r s t ,  you a r e  suspected of the  f a i l u r e  t o  obey 
o r  t h e  v i o l a t i o n  of genera l  r egu la t ions  concerning t h e  
r epor t ing  of 'knowledge o r  information and r e p o r t s  p e r t a i n i n g  
t o  a l l eged ,  suspected,  o r  apparent  war crimes. I r e f e r  
here t o  d i r e c t i v e s  which r e q u i r e  the  r e p o r t  of such i n c i d e n t s  
t o  commanders. 

Second, d e r e l i c t i o n  of duty i n  t h a t  you had had 
brought t o  your o f f i c i a l  a t t e n t i o n  through American and 
Vietnamese channels a l l e g a t i o n s  and r e p o r t s  of the  k i l l i n g  
of s i g n i f i c a n t  numbers of Vietnamese c i v i l i a n s  by American 
t roops ,  more s p e c i f i c a l l y  Task Force Barker i n  t h e  Son My 
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a rea  of Vietnam during the  per iod of about 1 6  t o  18 

March 1968. You f a i l e d  t o  t ake  a f f i r m a t i v e  a c t i q n  t o  

v e r i f y  t h i s  information o r  t o  seek a d d i t i o n a l  i n f o r -  

mation adequately through American and Vietnamese 

channels.  


Next, having appeared before  General PEERS 
. on s e v e r a l  occasions i n  December and having t e s t i f i e d  
under oa th ,  you a r e  suspected of having withheld r e l e -  
vant  information about mat ters  concerning which you were 
quest ioned and of having t e s t i f i e d  f a l s e l y  under oa th .  
The g iv ing  of f a l s e  testimony under oa th  i s  f a l s e  swearing 
and is  i n  v i o l a t i o n  of A r t i c l e  134 of the  Uniform Code of 
M i l i t a r y  J u s t i c e .  

Next, suppress ion  and conspiracy t o  

suppress information and r e p o r t s  concerning, a s  we l l  

a s  the  i n v e s t i g a t i o n  o f ,  a c t s  a l l eged ly  committed by 

American t roops ,  again Task Force Barker personnel ,  

during the  t a sk  force  opera t ions  i n  t h e  Son My a r e a  

of Vietnam during the  per iod of about 1 6  t o  18 March 

1968. The information and r e p o r t s  of the  i n v e s t i -  

ga t ion  which you a r e  suspected of suppressing and con-

s p i r i n g  t o  suppress concern repor ted  a l l e g e d  se r ious  

o f fenses  i n  v i o l a t i o n  of the  laws of war and t h e  

Uniform Code of M i l i t a r y  J u s t i c e .  I ' m  r e f e r r i n g  

here  t o  t h e  a c t s  a l l eged ly  committed by the  Task Force 

Barker personnel .  


You a r e  suspected of d e r e l i c t i o n  of duty 
.wi th  r e s p e c t  t o  your a c t i o n s  and your f a i l u r e s  t o  a c t  
on r e p o r t s  and information concerning t h e  a l l e g e d  unlawful 
k i l l i n g  of c i v i l i a n s  by American t roops i n  the  Son My a rea  
of Vietnam on o r  about 1 6  t o  18 March 1968. Your 
d e r e l i c t i o n  i s  no t  l i m i t e d  t o  those d a t e s  b u t  t o  your 
subsequent a c t i o n s  o r  f a i l u r e  t o  a c t  a s  you may have been 
requi red  t o  do i n  proper performance of your d u t i e s  i n  so 
f a r  a s  t h i s  information i s  concerned. 

You a r e  suspected of having made var ious  
f a l s e  o f f i c i a l  s ta tements  t o  var ious  people from time t o  
t ime, which were r e l a t e d  d i r e c t l y  t o  t h e  My Lai i n c i d e n t ,  
the  information which you had, and r e p o r t s  which you were 
submit t ing .  This is  a v i o l a t i o n  of A r t i c l e  107 of the  
Uniform Code of M i l i t a r y  J u s t i c e .  
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You are suspec t ed  of  be ing  an accessory  a f t e r  
t h e  f a c t  t o  p o s s i b l e  o f f e n s e s  committed by Task Force  
Barker pe r sonne l  d u r i n g ,  and r e l a t e d  t o ,  t h e  o p e r a t i o n  of 
t h e  Task Force  i n  t h e  Son My a r e a  d u r i n g  t h e  p e r i o d  of  about  
16 t o  18 March 1968 i n  t h a t  you had knowledge and you 
t h e r e a f t e r  a s s i s t e d  t h e  o f f e n d e r s  i n  o r d e r  t o  p r e v e n t  
o r  h i n d e r  t h e i r  apprehension o r  t h e i r  t r i a l  o r  t h e i r  
punishment. 

You a r e  suspec t ed  of  having had knowledge of  
t h e  a c t u a l  commission of s e r i o u s  o f f e n s e s  a t  o r  i n  t h e  a r e a  
of  Son My, Vietnam, d u r i n g  t h e  p e r i o d  of  16 t o  18 March 1968. 
You may have taken  some p o s i t i v e  act o r  a c t s  t o  concea l  
t h e s e  o f f e n s e s ,  and t h a t  you d i d  no t  make the  knowledge 
of  t h e  o f f e n s e s  known t o  t h e  p rope r  m i l i t a r y  a u t h o r i t i e s .  
Knowledge of t h e s e  f a c t s  and your  a c t s  o r  omissions may 
c o n s t i t u t e  t h e  o f f e n s e  of the m i s p r i s i o n  of a f e lony .  

A. Of what? O f  a f e lony?  

Q Of t h e  f e l o n i e s .  I used t h e  phrase  " s e r i o u s  
o f f e n s e s "  a moment ago. By t h a t  I mean a f e l o n y ,  which 
is  a s e r i o u s  o f f e n s e .  I t  i n c l u d e s  such t h i n g s  as unlaw-
f u l  k i l l i n g ,  wounding of i nnocen t  c i v i l i a n s ,  r a p e ,  and 
o t h e r  fe lony- type  of  s e r i o u s  o f f e n s e s .  

Do you unders tand  t h e  t h i n g s  t h a t  I have t o l d  
you? 

A. W e l l ,  I unders tand  t h e  broad terms. 

Q The purpose of  t h i s  is t o  adv i se  you of t h e  
gene ra l  n a t u r e  of t h e s e  t h i n g s  which you a r e  s o  suspec ted .  

I unders tand .  

Q I adv i se  you a l s o  concerning your r i g h t  t o  
counse l  and your r i g h t  t o  t e s t i f y  o r  t o  remain s i l e n t .  
You have t h e  r i g h t  t o  remain s i l e n t .  You can ,  i f  you wish,  
make no s t a t emen t  whatsoever .  Any s t a t emen t  t h a t  you do 
make may be used as ev idence  a g a i n s t  you i n  a c r i m i n a l  
t r i a l .  You have t h e  r i g h t  t o  c o n s u l t  w i th  counse l  and t o  
be r e p r e s e n t e d  by counse l .  By t h i s  I mean a q u a l i f i e d  
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lawyer.  T h i s  man may be p r e s e n t  w i t h  you i n  t h e  h e a r i n g ,  
i f  you so wish.  Th i s  m3.y be  c i v i l i a n  counse l  r e t a i n e d  
by you a t  your own expense o r  it may be m i l i t a r y  counse l  
p rov ided  f o r  you. I f  you wish you can have bo th  c i v i -  
l i a n  and m i l i t a r y  counsel .  A m i l i t a r y  counse l  would be 
a t  no expense t o  you. I f  you have a p a r t i c u l a r  counse l  who 
i s  reasonably  a v a i l a b l e ,  we w i l l  t r y  t o  make him s o  a v a i l -  
a b l e .  I f  you wish m i l i t a r y  counse l  and you have no cho ice ,  
w e  w i l l  make one a v a i l a b l e .  Now you may dec ide  t h a t  you 
wish t o  g i v e  tes t imony today wi thou t  t h e  presence  of 
counse l ,  i f  you are w i l l i n g  t o  answer q u e s t i o n s  w i thou t  
him he re .  I f  you e l e c t  t o  do t h a t ,  you may s t o p  answering 
q u e s t i o n s  a t  any t i m e  o r  r e f u s e  t o  answer any p a r t i c u l a r  
q u e s t i o n s .  You a l s o  have t h e  r i g h t  a t  any t i m e  t o  r e q u e s t  
counsel .  Do you unders tand  your  r i g h t s  wi th  r e s p e c t  t o  
counse l  and your  r i g h t s  w i t h  r e s p e c t  t o  t e s t i f y i n g ?  

A. Y e s .  

Q. Would you wish a t  t h i s  t i m e  t o  seek  c i v i -  
l i a n  counse l  o r  have m i l i t a r y  counse l  appoin ted  f o r  
you o r  bo th?  

A. I d e s i r e  t o  have counse l  appoin ted ,  sir. 

10: T h e  h e a r i n g  w i l l  recess a t  t h i s  t i m e .  

1970.) 
(The h e a r i n g  r e c e s s e d  a t  1430 hour s ,  1 3  February 
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(The h e a r i n g  reconvened a t  1207 hour s ,  16 February 1970 . )  

10:  The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR : The fo l lowing  named persons  a r e  p r e s e n t :  LTG PEERS, 
MR WEST, MR MACCRATE, MR WALSH, COL MILLER, COL FRANKLIN, 
LTC PATTERSON, and MAJ LYNN. 

S i r ,  t h e  h e a r i n g  recalls Colonel  Oran K .  HENDERSON. 

Colonel  HENDERSON, s i r ,  I remind you t h a t  you remain 
under o a t h  b e f o r e  t h i s  hea r ing .  Are' you r e p r e s e n t e d  by counse l?  

A.  I am. 

Q W i l l  counse l  p l e a s e  s t a t e  h i s  f u l l  name, rank ,  S o c i a l  
S e c u r i t y  number, o r g a n i z a t i o n ,  and s t a t i o n ?  

I C :  Ca r l i s l e  C.  TAYLOR, Colonel ,  Judge Advocate G e n e r a l ' s  
Corps, O f f i c e  of  t h e  Judge Advocate Genera l ,  Washington, D.C. 

RCDR: Thank you. , 

COL MILLER: Colonel ,  f o r  t h e  r e c o r d ,  how do you s p e l l  your  f i r s t  
name? 

I C :  C-A-R-L-I-S-L-E. 

Q A r e  you a lawyer admi t ted  t o  p r a c t i c e  l a w  b e f o r e  a 
f e d e r a l  c o u r t  o r  t h e  h i g h e s t  c o u r t  of a s t a t e ?  

COL MILLER: Colonel  HENDERSON, on t h e  13 th  o f  t h i s  month you 
were adv i sed  o f  o f f e n s e s  of  which you w e r e  su spec t ed  and a l s o  
you had r e a d  t o  you t h e  warnings which had been g iven  t o  you 
on p r i o r  occas ions .  You were a lso advised  of your t e s t i m o n i a l  
r i g h t s  and p r i v i l e g e s  and of  your  r i g h t  t o  counse l .  A f t e r  t h i s ,  
you i n d i c a t e d  t h a t  you would l i k e  t o  have m i l i t a r y  counse l  made 
a v a i l a b l e  t o  you and Colonel  TAYLOR was so made available. Have 
you had an o p p o r t u n i t y  t o  c o n s u l t  w i t h  him? 

A. I have had t h a t  oppor tun i ty .  

Q Have you had s u f f i c i e n t  t i m e  t o  c o n s u l t  wi th  him? 
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A .  I have,  y e s ,  sir.  

Q. A r e  you s a t i s f i e d  t o  have him r e p r e s e n t  you b e f o r e  
t h i s  hea r ing?  

A.  Y e s ,  sir. 

Q Do you wish t i m e  t o  seek any c i v i l i a n  counse l ,  i n  t h i s  
c a s e ?  

A.  I do n o t  d e s i r e  such t ime.  

Q When you were h e r e ,  I adv i sed  you t h a t  you had t h e  
r i g h t  t o  make no s t a t emen t  and o t h e r  c i rcumstances  under 
which you could make a s t a t emen t .  Would you l i k e  t o  have 
t h a t  r e e x p l a i n e d  t o  you o r  do you unders tand  i t ?  

A. I unders tand  it. 

Q A r e  you now w i l l i n g  t o  answer q u e s t i o n s  and t o  make 
s t a t emen t s  ? 

' A .  I am s o  w i l l i n g .  

Q Before  w e  proceed f u r t h e r ,  do you have any q u e s t i o n s ,
Colonel  TAYLOR? You w i l l  be i n t roduced  i n  a few moments t o  t h e  
people  who are b e f o r e  the t a b l e .  I f  you have o t h e r  q u e s t i o n s ,  
f e e l  f r e e  t o  ask them. 

, I C :  Thank you. No q u e s t i o n s .  

10: For your  b e n e f i t , ,  Colonel  TAYLOR, on my l e f t  is  M r .  
. ~ o b e r tMACCRATE, a c i v i l i a n  a t t o r n e y  who has  vo lun tee red  h i s  

s e r v i c e s  t o  S e c r e t a r y  RESOR t o  a s s i s t  i n  . t h i s  i n q u i r y .  H e  a l s o  
prov ides  l e g a l  counse l  t o  m e  and t o  o t h e r  members of t h i s  in-
q u i r y  t e a m .  M r .  WALSH, second on my r i g h t ,  is  a l s o  a c i v i l i a n  
a t t o r n e y  working wi th  M r .  MACCRATE i n  t h e  same c a p a c i t y ,  hav ing  
vo lun tee red  h i s  s e r v i c e s  t o  t h e  S e c r e t a r y  of t h e  Army. And I ' m  
s u r e  you a r e  f a m i l i a r  w i th  M r .  Bland WEST on my r i g h t ,  an a s s i s -
t a n t  i n  t h e  General  Counsel ' s  o f f i c e .  On my extreme r i g h t  is  
Colonel  FRANKLIN, who is  an Army c o l o n e l  desg ina t ed  a s  an a s s i s -
t a n t  t o  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  by t h e  O f f i c e  of t h e  Chief of S t a f f .  
Now t h i s  a f t e rnoon  any of t h e s e  i n d i v i d u a l s  a t  t h e  t a b l e  may 
address  q u e s t i o n s  t o  Colonel  HENDERSON. Before I proceed,  do 
you have any q u e s t i o n s ,  Colonel  HENDERSON. 
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A. No ques t ions ,  sir.  

Q F i r s t ,  I have reread  your s ta tement  t o  General 
WESTMORELAND a s  of  10 December (Exhibi t  M-13) , Colonel 
HENDERSON. I ' m  s u r e  what you s a i d  i n  t h i s  memorandum you had 
f u l l  meaning of it. I would r e f r e s h  your memory on a 
couple of th ings  you d i d  say.  I n  your second paragraph and 
i n  t h e  beginning o f  t h e  t h i r d  paragraph. You s t a t e d :  

" I  cont inue t o  maintain the  h i g h e s t  admirat ion,  
confidence,  and f a i t h  i n  the  i n t e g r i t y ,  f i g h t i n g  
q u a l i t y ,  and courage of t h e  o f f i c e r s  and men 
of t h e  11th  Light  I n f a n t r y  Brigade p r e s e n t  dur ing  t h e  
a l l e g e d  i n c i d e n t  i n  t h e  i n t e r e s t  of s t r eng then ing  
t h e  American peop le ' s  confidence i n  i t s  Army and 
t o  h a l t  a growing disenchantment w i t h i n  t h e  Army 
j u n i o r  o f f i c e r  corps,  a  speedy dec i s ion  i s  urgent ly  
needed. " 

I hope t h a t  you have t h e  same f e e l i n g  t o  d a t e  t h a t  you had i n -
rn 
uj 

d i c a t e d  i n  your l e t t e r  t o  General WESTMORELAND a s  of e a r l y  Dec- a 
ember. W 

7-

A. I do, s i r .  

Q I t h i n k  t h a t  it i s  necessary f o r  me t o  t e l l  you,
Colonel HENDERSON, i n  t h e  beginning h e r e  t h a t  a s  we have 
go t t en  i n t o  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  although we were d i r e c t e d  t o  
look i n t o  t h e  i n v e s t i g a t i o n  and repor t ing  of t h e  i n c i d e n t  and 
whether o r  n o t  t h e r e  had been any a t tempt  t o  suppress  in fo r -
mation of t h e  i n c i d e n t  anywhere inc luding  people who had been 
involved i n  it, one of t h e  f i r s t  t h ings  we had t o  determine i s  
whether an i n c i d e n t  had i n  f a c t  taken p lace .  And I can t e l l  
you and must t e l l  you t h a t  an i n c i d e n t  d i d  take p lace ,  and I 
can t e l l  you t h a t  it was of cons iderable  magnitude, t h e  enormity 
of  which i n  some ins tances  almost d e f i e s  d e s c r i p t i o n .  And a s  
a consequence, we have a problem of cons iderable  magnitude 
t h a t  we a r e  looking i n t o .  I th ink  i n  a l l  f a i r n e s s ,  you 
should know t h i s ,  Also, s ince  we l a s t  t a l k e d  t o  you, a s  I 
i n d i c a t e d  t o  you t h e  o t h e r  day, we have t a l k e d  t o  a l a r g e  
number of people. A t  t h e  p resen t  moment, we have t a l k e d  t o  
a s  many a s  360 people. We a l s o  have assembled a l a r g e  
number of documents concerning the  i n c i d e n t ,  concerning t h e  
r epor t ing  of t h e  i n c i d e n t ,  and concerning t h e  i n v e s t i g a t i o n  
of  t h e  i n c i d e n t .  
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A t  t h e  moment, we have a p r e t t y  good unders tanding  
of what t r a n s p i r e d  throughout  t h e  o p e r a t i o n  i t s e l f  and 
. throughout t h e  r e p o r t i n g  and t h e  i n v e s t i g a t i o n  of t h e  
o p e r a t i o n .  Although yo^. i n  t h e  p a s t ,  on s e v e r a l  occas ions ,  
i n  your f o u r  p rev ious  appearances ,  have a t tempted  t o  p rov ide  
us t h i s  i n fo rma t ion ,  t h e  l ack  of  documents and t h e  l ack  
of some of t h i s  o t h e r  i n fo rma t ion  has  r e a l l y  p revented  

- you from p rov id ing  a complete s t o r y  a s  t o  what t r a n s p i r e d  
and t h e  p a r t  you played i n  t h i s  p a r t i c u l a r  t h i n g .  One 
of t h e  t h i n g s ,  f o r  example, t h a t  w e  have looked a t  and 
looked a t  very  c a r e f u l l y  has  been t h e  i n v e s t i g a t i o n s  
which have been conducted.  W e  a t  least  s e e  t h e  one paper  
of t h e  24th of A p r i l ,  b u t  w e  can f i n d  no r e a l  dep th  i n  
t h i s  i n v e s t i g a t i o n  o r  t h e  prev ious  i n v e s t i g a t i o n ,  t h e  
one which was made of Warrant O f f i c e r  THOMPSON'S a l l e g a t i o n .  
A s  a m a t t e r  of f a c t ,  w e  have heard  of  numerous eyewi tness '  
s t a t emen t s .  But t o  d a t e  w e  have n o t  found a w i t n e s s  who 
made an eyewi tness  s t a t emen t .  So t h e s e  a r e  t h e  dilemma 
t h a t  w e  are f aced  wi th .  But i n  o r d e r  t o  know a s  much 

'as w e  can about  what has t r a n s p i r e d  i n  t h e  v a r i o u s  a r e a s ,  
w e  have t a l k e d  t o  nWerous people  i n  t h e  America1 Div i s ion  
headqua r t e r s ,  i n c l u d i n g  n o t  on ly  t h e  commanders, t h e  
commanding g e n e r a l ,  t h e  A D C 1 s ,  t h e  c h i e f  o f  s t a f f  , b u t  
a11  of t h e  key g e n e r a l  s t a f f  and s p e c i a l  s t a f f  o f f i c e r s  
and a l s o  numerous e n l i s t e d  pe r sonne l  i n  t h e  headqua r t e r s  
of the America1 Div i s ion .  The same t h i n g  i s  t r u e  of 
t h e  1 1 t h  Brigade.  W e  t a l k e d  n o t  on ly  t o  Colonel  BLACKLEDGE 
and Major MCXNIGHT,  b u t  we've a l s o  t a l k e d  t o  a l a r g e  
number of people  i n  t h e  G2 and t h e  G 3  s e c t i o n :  Sergeant  
Major GERBERDING and v a r i o u s  o t h e r  peop le  i n  t h e  S2 shop, 

. t h e  c l e r k s  and s o  f o r t h  r e s p o n s i b l e  f o r  hand l ing  t h e  
. pape r s ;  Se rgean t  Major KIRKPATRICK i n  the S3 shop and 

a l a r g e  number-of people  t h e r e ;  and a l s o  t o  a l a r g e  number of  
people  who have been a s s o c i a t e d  w i t h  Task Force  Barker.  This 
w a s  done wi th  t h e  i n t e n t  of t r y i n g  t o  f i n d  o u t  and be ing  a b l e  
t o  p u t  t o g e t h e r  a s t o r y  of what a c t u a l l y  t r a n s p i r e d .  I t h i n k  
t h a t  a t  t h e  p r e s e n t  t i m e  w e  have a f a i r l y  complete s t o r y ,  and 

, w e  can assist you a s  we go a long  by p rov id ing  in format ion .  I 
t h i n k  t h a t  we w i l l  be a b l e  t o  p rov ide  c e r t a i n  p a r t s  of tes t imony 
from o t h e r s  and a l s o  documents which I ' m  s u r e  w i l l  t end  t o  
make your  s t o r y  more complete.  

A. Yes, sir. 

Q Now, i n  your  p rev ious  tes t imony,  you have a l l u d e d  t o  
a l e t t e r  which you had seen ,  which r e p o r t e d  a l a r g e  number of  
Vietnamese c i v i l i a n s  having been k i l l e d .  I ' d  l i k e  t o  show you 
t h a t  l e t t e r .  This  has  been e n t e r e d  i n t o  t h e  r e c o r d  a s  E x h i b i t  

. . 
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M-34 and i s  da ted  11 Apr i l  1968. It is  a l e t t e r  from the  d i s t r i c t  
c h i e f ,  Son Tinh, t o  the  l i e u t e n a n t  co lonel  province ch ie f  of Quang 
Ngai. I r e f e r  t h a t  document t o  you. The Vietnamese ve r s ion  is 
on t h e  t h i r d  page, and I would p a r t i c u l a r l y  c a l l  your a t t e n t i o n  
t o  t h e  d i s t r i b u t i o n  which shows up a t  t h e  end of t h e  second page. 
I ' l l  g ive  you time t o  look a t  t h a t ,  Colonel HENDERSON. 

(Witness reviews Exh ib i t  M-34. ) 

Is t h i s  t h e  l e t t e r  t h a t  you had seen? 

A. No, s i r ,  t h i s  i s  no t  t h e  l e t t e r  I have seen. I have 
never seen t h i s  letter.  

Q You have never seen t h i s  l e t t e r ?  

A. No, s ir .  I saw a l e t t e r  o r  a l e t t e r  was read t o  m e ,  
and I ' m  n o t  c e r t a i n  r i g h t  now which it was. But i n  t h e  b a s i c  
body of t h e  l e t t e r  it made re fe rence  t o  two i n c i d e n t s ,  an in-
c i d e n t  i n  e i t h e r  l a t e  February o r  e a r l y  March, and t h e  d a t e  15 
March was t h e  one which a c t u a l l y  r e l a t e d  t o  My Lai .  This l e t t e r  
h e r e  I have never seen ,  sir. 

-3 

Q InW e l l ,  were you ever  f a m i l i a r  with the  f a c t  t h a t  a long 
i n  about mid-April General KOSTER t a lked  t o  General TOAN, Colonel 01 
TOAN then? F 

A. To t h e  b e s t  of my knowledge--about t h i s  i n c i d e n t ,  s i r ?  
Talk t o  him-- , , .  

Q ( ~ n t e r p o s i n g )  Yes? 

A. No, s i r ,  I do n o t  be l i eve .  t h a t  I d i d  have knowledge 
of t h a t .  

Q.  Did you rece ive  a l e t t e r  or  a d i r e c t i v e  from General 
KOSTER s t a t i n g  t h a t  he had t a l k e d  t o  Colonel TOAN and t h a t  Colonel 
TOAN--along t h i s  l ine--I 'm no t  saying s p e c i f i c a l l y  what it 
s t a t e d ,  b u t  along t h i s  l i n e ,  t h a t  he had t a lked  t o  Colonel TOAN 
who had informed him of t h e  a l l e g a t i o n  of  t h e  d i s t r i c t  c h i e f ,  
who was r e l a y i n g  t h e  information of t h e  v i l l a g e  c h i e f ,  t o  t h e  
e f f e c t  t h a t  a  l a r g e  number of c i v i l i a n s  had been k i l l e d  i n  t h e  
a r e a  of Son My Vi l l age  i n  about mid-March, and f u r t h e r  
d i r e c t i n g  t h a t  you i n v e s t i g a t e  t h e  inc iden t?  
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A. N o ,  sir. I d i d  not .  

Q And t o  it was a t t ached  a copy of t h i s  l e t t e r ?  

A. No, sir.  I d i d  no t  r ece ive  any such d i r e c t i v e  from 
General KOSTER. 

Q When you went t o  see  Colonel TOAN sometime i n  about 
mid-April, what was your.  purpose? 

A. The b e s t  I can r e c a l l  I had received--and I ' m  not  
p o s i t i v e  how I rece ived  i t - - a  VC propaganda document i n  which 
t h i s  - i n c i d e n t  a t  My Lai was mentioned. I n  the  f i n a l  paragraphs 
of t h i s  VC propaganda l e a f l e t  t h e r e  were i n s t r u c t i o n s  o r  t h e r e  

. w a s  propaganda t a r g e t e d  a g a i n s t  o r  towards the  ARVN s o l d i e r  t o  
now pick up h i s  arms and t u r n  them on the  U . S .  s o l d i e r s .  This was 
the  purpose of my v i s i t  t o  General TOAN, t o  determine t h a t  he 
had seen t h i s  and what he f e l t  t h a t  we should do about it t o  
i n s u r e  t h a t  t h i s  d i d  n o t  occur.  

Q. And what 'did General TOAN t e l l  you? 

A. General TOAN t o l d  me t h a t  he had seen t h a t  VC prop-
aganda document. We t a l k e d  about the  opera t ion  a t  My Lai.  He 
t o l d  me t h a t  General LAM had forwarded a l e t t e r ,  I b e l i e v e ,  from 
the  v i l l a g e  o r  t h e  d i s t r i c t  ch ie f  t o  him t o  look i n t o  it. I 
asked him what he f e l t  about it, and I ' m  p o s i t i v e  he t o l d  me 
t h a t  t h e r e  was abso lu te ly  no t r u t h  t o  i t ,  t h a t  he had forwarded 
a l e t t e r  t o  Lieutenant  Colonel K H I E N  a t  province t o  handle.  

Q. What d i d  he t e l l  him t o  do? 

A. From Colonel TOAN, I understood t h a t  he t o l d  Colonel 
KHIEN,  a t  l e a s t  he was t e l l i n g  me t h i s ,  t h a t  he had s e n t  t h i s  
t o  Colonel KHIEN f o r  him t o  i n v e s t i g a t e  it. 

Q. TO i n v e s t i g a t e  what? 

A. The repor ted  i n c i d e n t  a t  My Lai .  

Q A s  r epor ted  by what? 

A. I understood it was an o rde r  from General LAM t o  TOAN 
' t h a t  i n  t u r n  went t o  Colonel K H I E N .  But it was based upon a l e t t e  
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from the--a complaint o r  a l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  c h i e f  t h a t  
had gone t o  t h e  d i s t r i c t  and I guess had g o t t e n  t o  General LAM 
o r  had gone t o  General LAM. Whether it had gone through 
Colonel K H I E N  t o  General LAM, I d o n ' t  know. But a t  l e a s t  
t h e r e  w a s  a l e t t e r  repor tedly  o r i g i n a t i n g  e i t h e r  a t  t h e  
d i s t r i c t  ox t h e  v i l l a g e  l e v e l .  

Q T h a t ' s  e x a c t l y  what you have t h e r e .  You have a l e t t e r  
from t h e  d i s t r i c t  ch ie f  t o  t h e  province ch ie f  wi th  Colonel TOAN 
rece iv ing  an information copy. I f  you w i l l  n o t i c e  i n  the--

A. ( In terpos ing)  Yes, I see.  

Q. (To recorder)  And g ive  me t h e  v i l l a g e  c h i e f ' s  l e t t e r .  

(The recorde r  d i d  a s  i n s t r u c t e d . )  

This  has been en te red  i n t o  t h e  record  as  E x h i b i t  M-49, ~ r )  

dated  2 2  March 1968, t o  the  f i r s t  l i e u t e n a n t  d i s t r i c t  c h i e f ,  Son b7 
Tinh D i s t r i c t ,  sub jec t :  "Report of  A l l i e d  Operation of 1 6  March a1968." I show t h i s  document t o  you and ask i f  you have seen t h i s  , 
document? This i s  t h e  v i l l a g e  c h i e f ' s  r e p o r t  t o  t h e  d i s t r i c t  ch ie f .  

A .  N o ,  sir .  I have never seen t h i s  document before .  

Q (To recorder)  Give me Exh ib i t  R-1. 

(The recorder .  d i d  a s  i n s t r u c t e d .  ) 

I show you Exh ib i t  R-1,which i s  a c t u a l l y  your re-
port of i n v e s t i g a t i o n .  Refer r ing  s p e c i f i c a l l y  t o  t h e  second en-
c losure ,  i s  t h i s  t h e  p iece  of  VC propaganda which you' had obtained? 

A. Yes, sir. 

Q And how d i d  you g e t  i t ?  

A .  To t h e  b e s t  of knowledge, it came i n t o  my headquarters  
through i n t e l l i g e n c e  channels,  s ir .  

Q And up t o  t h i s  time t h a t  it was c a l l e d  t o  your a t t e n t i o n ,  
you had no knowledge of any of t h i s  propaganda o r  had not  t a l k e d  t o  
Colonel TOAN o r  had received any i n s t r u c t i o n  from General KOSTER? 

(HENDERSON) 2 9 2  

FOR OFFICIAL USE ONLY 

APP T-1  



FOR OFFICIAL USE ONLY 

A .  Well, now, I had rece ived  i n s t r u c t i o n s  from General 
KOSTER t o  reduce my o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g .  

Q- That has nothing t o  do wi th  t h a t ,  Colonel HENDERSON. 

A. Well, t h i s ,  s i r ,  I d id  no t  r ece ive  t h i s  u n t i l  some-
time i n  m i d - ~ ~ r i l .So t h i s  i s  t h e  1 month period t h e r e ,  and I 'm 
c e r t a i n  I saw General TOAN during t h i s  per iod .  But t o  d i scuss  
t h e  My Lai  a f f a i r ,  no, s i r .  

Q- Your o r a l  r e p o r t  had nothing t o  do wi th  propaganda? 

A.  No, sir. 

Q Your. o r a l  r e p o r t  had t o  do with a l l e g a t i o n  of Warrant 
O f f i c e r  THOMPSON? 

A.  Y e s ,  s ir .  .-,I, 

Q. And' i f  you d i d  make a w r i t t e n  r e p o r t ,  it would have 
supported your o r a l  r e p o r t ?  

A. Y e s ,  sir. 

Q. So t h i s  is  n o t  your follow-up w r i t t e n  r e p o r t  a g a i n s t
t h e  THOMPSON a l l e g a t i o n ?  

A.  I ' m  s o r r y ,  s i r ?  

Q • A l l  r i g h t .  Let  me go through it b r i e f l y .  You'd i n -
d i c a t e d  t h a t  you had been d i r e c t e d  by General YOUNG t o  conduct 
an i n v e s t i g a t i o n .  You conducted such an i n v e s t i g a t i o n ,  and you 
repor ted  o r a l l y  t o  General KOSTER on o r  about t h e  20th of March. 
You f u r t h e r  ind ica ted  you were d i r e c t e d  t o  put  your o r a l  r e p o r t  
i n  wr i t ing .  

A.  Yes, sir. 

Q- Which you d id .  

A .  Yes, sir. 

Q And from what I can g a t h e r ,  it was about a th ree -quar t e r  
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of a page r e p o r t .  That  w a s  sometime i n  e i t h e r  l a te  March o r  e a r l y  
A p r i l .  The d a t e  you gave t h e  l a s t  t ime was about  4 t o  6 A p r i l .  
That  had t o  do wi th  THOIIPSON, t h e  war ran t  o f f i c e r  a v i a t o r ' s  a l l e -
g a t i o n .  We now come t o  ano the r  s i t u a t i o n  having t o  do wi th  V i e t  
Cong propaganda, having t o  do wi th  t h e  v i l l a g e  c h i e f  and d i s t r i c t  
c h i e f ' s  l e t t e r .  

A .  Yes, sir.  

Q - So, a l though  we a r e  t a l k i n g  about  t h e  same i n c i d e n t ,  
t h e  r e p o r t s  a r e  on d i f f e r e n t  a l l e g a t i o n .  This a l l e g a t i o n ,  t h e  
f i r s t  response t o  it was on 24  A p r i l .  You had f u r t h e r  i n d i c a t e d  
t h a t  subsequent ly  you were d i r e c t e d  t o  conduct  a  formal  
i n v e s t i g a t i o n  which was conducted by Colonel  BARKER which you 
endorsed t o  General  IZOSTER. Is t h a t  n o t  c o r r e c t ?  

A. The p o i n t  t h a t  I would say is  i n c o r r e c t  is  having 
submi t ted  t h i s  o r a l  r e p o r t  of t h r e e - q u a r t e r s  of a page. I 
b e l i e v e  you s a i d  t h r e e - q u a r t e r s  of  a  page. 0s 

LT) 
Q No, I b e l i e v e  you i n d i c a t e d  t h a t  it was f o u r  o r  
f i v e  pages and had s e v e r a l  s t a t emen t s  a t t a c h e d  t o  it. 48 

F 

A .  I do n o t  r e c a l l  e v e r  having made t h e  comment t h a t  
t h e r e  were s t a tmen t s  a t t a c h e d  t o  my reduc ing  t h i s  o r a l  r e p o r t  t o  
w r i t i n g .  I do n o t  recal l  any such s t a t emen t s .  

Q. Yes. What d i d  your w r i t t e n  s t a t emen t  look l i k e  then?  

A. S i r ,  t o  t h e  b e d t  of my knowledge, .it w a s  e n t i t l e d ,  
"Report of I n v e s t i g a t i o n . ' '  It was t h r e e  o r  f o u r  pages long.  Some 
where between t h r e e  and f i v e  pages long.  I t  , inc luded  a c c u s a t i o n s  
t h a t  had been made t o  me by Warrant O f f i c e r  THOMPSON and by in -
d i v i d u a l s  whom I had ' t a l k e d  t o  du r ing  my i n v e s t i g a t i o n .  

Q Well, w e ' l l  come back t o  t h a t .  

A .  Y e s ,  sir.  

Q Now then ,  wi th  r e s p e c t  t o  t h i s  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  
of yours ,  I would t u r n  t o  t h e  f i r s t  i n c l o s u r e .  

Yes, sir. 

Where d i d  you g e t  t h i s  s ta tement?  
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A.  S i r ,  again I can only assume t h a t  I g o t  it through 
i n t e l l i g e n c e  channels.  I do. not  know how t h i s  statement--I  
do no t  remember how t h i s  s ta tement  came t o  me. 

Well, who was the  author  of t h i s  s ta tement? 

A. A t  t h i s  t ime, s ir ,  I cannot r e c a l l .  

Q Well, how can you inc lude  i n  your r e p o r t  of in-
v e s t i g a t i o n  a  s ta tement:  one,  you d o n ' t  know where you got  
it; two, you d o n ' t  know who the  author  i s ;  and I would say 
t h r e e ,  i n  the  opening paragraph of t h i s  s ta tement  i t  r e f e r s  
t o  a l e t t e r  from the  d i s t r i c t  ch ie f  t o  t h e  province c h i e f ,  
and i n  t h e  second paragraph it r e f e r s  t o  a l e t t e r  from the  
v i l l a g e  chief  t o  the  d i s t r i c t  c h i e f .  How can you poss ib ly  
inc lude  a s ta tement  l i k e  t h i s  without  knowing where you go t  
it, who t h e  author  of it was, o r  having never seen the  
backup m a t e r i a l s .  

A. S i r ,  when I was a t  Colonel K H I E N 3 s  headquarters  
immediately fol lowing my v i s i t  t o  General TOAN t o  d i scuss  t h i s  
propaganda l e a f l e t  and he informed me t h a t  Colonel K H I E N  had 
been d i r e c t e d  by him t o  conduct,  I b e l i e v e ,  an i n v e s t i g a t i o n ;  
and I had gone immediately t o  Colonel K H I E N ' s  headquarters  and 
I met with--perhaps f o r  the  f i r s t  time--

Q ( In te rpos ing)  Who was p r e s e n t  with you? 

A. I ' m  no t  c e r t a i n  who was p r e s e n t  with me. I th ink  
it was my S3, Major MCXNIGHT. I b e l i e v e  t h a t  when I a r r i v e d  
a t  Colonel K H I E N ' s  headquarters  t h a t  I e i t h e r  met M r .  &JAY o r  
Colonel G U I N N ,  and one of those two gentlemen g o t  me an ap-
pointment with Colonel K H I E N ,  and we went up i n t o  Colonel 

. K H I E N ' s  o f f i c e .  A t  t h a t  t ime, I d iscussed  with h i m  t h i s  in-
c i d e n t  a t  My Lai ( 4 ) ,  informing h i m  t h a t  Colonel TOAN had 
t o l d  me he was i n v e s t i g a t i n g  it. Colonel K H I E N  had w i t h  him 
o r  went i n t o  h i s  o f f i c e  and recovered a l e t t e r  which might 
have been t h i s  one. I do no t  know. I be l i eve  he t r a n s l a t e d  
p a r t  of t h a t  l e t t e r  t o  me and t o  everybody p resen t .  But t h e  
l e t t e r ,  a s  I r e c a l l  him reading o r  s t a t i n g  what the  l e t t e r  
s a i d ,  was t h a t  t h e r e  were two i n c i d e n t s  a s  I mentioned be fo re ,  
one i n  e i t h e r  l a t e  February o r  e a r l y  March and t h i s  one on 15 
o r  1 6  March. I do not  r e c a l l  i f  t h a t  l e t t e r  had been t r a n s -
l a t e d  a t  t h a t  time i n t o  English or--I  be l i eve  it was s t i l l  i n  
Vietnamese. I be l i eve  I asked one of my people t o  g e t  me a 
COPY 

(HENDERSON) 2 9 5  

FOR OFFICIAL USE ONLY 

APP T-1 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

of t h a t  l e t t e r  o r  something--to g e t  a copy o f  a t r a n s l a t i o n  
t o  me .  A t  t h i s  t i m e  I do n o t  know i f  t h i s  i s  my e f f o r t  
o r  t h e  e f f o r t  t h a t  w a s  g iven t o  me as--of g e t t i n g  t h a t  
o r  n o t .  I t h i n k  Colonel BLACKLEDGE, t o  my mind, would 
be t h e  b e s t  one t o  answer how I g o t  t h a t .  I would t h i n k  
it would have through him. But t h i s  s t a t ement  was no t  
handed t o  m e  a t  any t i m e  t h a t  I was i n  Quang Ngai. I am 
p o s i t i v e  t h a t  t h i s  l e t t e r  o r  t h i s  s t a t ement  e i t h e r  came 
t o  m e  wi th  t h i s  VC l e a f l e t  o r  came t o  me through i n t e l l i g e n c e  
channels  immediately fo l lowing t h e  VC l e a f l e t .  

Q. W e l l ,  you s e e  t h a t  let ter  of 11 A p r i l  a c t u a l l y  
was i n  a l l  t h r e e  headquar te r s .  

A. This  w a s  i n  my headquar te r s?  

Q I s a i d  i n  a l l  t h r e e  headquar te r s  i n  t h e  a r e a  
of  Quang Ngai C i ty .  You n o t i c e  it came from t h e  d i s t r i c t .  
Colonel TOAN had a copy of  it. Colonel  K H I E N  had a copy 
o f  it because i t  was addressed  t o  him, and s o  d i d  Colonel 
G U I N N  have a copy of it i f  you w i l l  n o t i c e  i t - - o r  M r .  MAY. 

A. And Son Tinh s u b s e c t o r  a l s o ,  I see. The let ter  
t h a t  Colonel  KHIEN made r e f e r e n c e  t o  t h a t  day i n  h i s  o f f i c e  
had t h e  name of  a v i l l a g e  o r  of a hamlet ,  I ' m  no t  c e r t a i n  
which, t h a t  he claimed w a s  n o t  i n  t h e  Quang Ngai a r e a .  
I t  was l o c a t e d  down around Saigon o r  completely removed 
from Quang Ngai, and t h a t  t h e r e  was t h i s  d i sc repancy ,  
and I remember him p o i n t i n g  t h i s  o u t ,  "Typica l  VC, t hey  
d o n ' t  know where they a r e  o p e r a t i n g , "  o r  something t o  t h a t  
e f f e c t .  

Q. W e l l ,  t h i s  seems very s t r a n g e ,  Colonel  HENDERSON, 
because w e  have been t o  a l l  t h r e e  h e a d q u a r t e r s ,  and we've 
t a l k e d  t o  a l l  of t h e  people and t h i s  was t h e  e x a c t  p i e c e  
of  paper  t h a t  was be ing d i scussed  i n  then  Colonel  TOAN's 
headquar te r s  by Colonel  K H I E N  and by L ieu tenan t  TAN. 

A. By whom, s i r ?  

Q . '  By Lieu tenan t  TAN, t h e  d i s t r i c t  c h i e f .  And 
each of t h e  t h r e e  headquar te r s  had cop ies  of  t h a t  paper  
i n  it. 

A. Y e s ,  s ir .  

Q And it is  known t h a t  Colonel TOAN d i r e c t e d  
t h e  province  c h i e f  t o  i n v e s t i g a t e  it and t o  r e p o r t .  So 
how they  could  be t a l k i n g  about something e l s e  i s  very  
d i f f i c u l t  f o r  m e  t o  understand.  
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, Q. ( I n t e r p o s i n g )  There a r e  two i n c i d e n t s  he re .  There 
is no q u e s t i o n .  They a r e  t a l k i n g  about--in c a s e  you d o n ' t  
know t h e  geography of t h i s  a r e a ,  I can a c q u a i n t  you wi th  it 
very  q u i c k l y .  When it says  Tu Cung V i l l a g e  o r  Tu Cung 
Hamlet, t h a t  r e f e r s  t o  what you commonly r e f e r r e d  t o  a s  My 
Lai  ( 4 ) ,  t h e  a r e a  where Cha r l i e  Company w a s  o p e r a t i n g .  When 
it t a l k s  about  Co Lay o r  Co Luy, t h a t  r e f e r s  t o  t h e  a r e a  
sou th  of  My L a i  ( l ) ,t h e  a r e a  t h a t  Bravo Company was o p e r a t i n g  
i n .  And t h a t  i s  t h e  s i g n i f i c a n c e  of  t h o s e  two names. 

We have t a l k e d  t o  Colonel  BLACKLEDGE a t  l eng th .  
H e  r ecognized  having p icked  up VC propaganda and c a l l e d  
it t o  your  a t t e n t i o n ,  b u t  your response  was t o  t h e  e f f e c t  
t h a t  t h e  matter is  under i n v e s t i g a t i o n .  

What, s i r ?  

Q " I t  is  under i n v e s t i g a t i o n .  You i n d i c a t e d  
t h e  A m e r i c a 1  D iv i s ion  headqua r t e r s  knows t h a t  and they 
a r e  i n v e s t i g a t i n g  it. " These t h i n g s  become ve ry  d i f f i c u l t  
t o  p u t  t o g e t h e r .  I d o n ' t  s e e  how you could  p o s s i b l y  
f e e l  j u s t i f i e d  i n  a r e p o r t  of  i n v e s t i g a t i o n  t o  a d i v i s i o n  
commander, t o  have i n  it a p i e c e  of paper  t h a t  you d o n ' t  
know where it came from, you d o n ' t  know who t h e  au tho r  i s ,  
you have none of t h e  backup--you have no knowledge concerning 
t h e  backup m a t e r i a l  which i s  r e f e r e n c e d  i n  i t .  

A. S i r ,  my r e p o r t  o r  my cover  l e t t e r  sending  t h i s  t o  
d i v i s i o n  w a s  f o r  t h e  purpose of  c a l l i n g  t o  d i v i s i o n ' s  a t t e n t i o n - -
and n o t  on ly  d i v i s i o n ,  I a n t i c i p a t e d  t h a t  t h i s  might go a l l  t h e  
way t o  MACV--attention t o  t h i s  VC propaganda e f f o r t  d i r e c t e d  
toward t h e  ARVN s o l d i e r s  th roughout  Vietnam because the  i n c i d e n t s  
t h a t  a r e  mentioned throughout  h e r e  a r e  n o t  i s o l a t e d  t o  t h e  Quang 
Ngai a r e a .  This  s ta tement-- I  b e l i e v e  t h a t  I had a t e lephone  

. .  c a l l  from a Colonel  WILSON a f t e r  I had forwarded t h i s  l e t t e r  
t o  him. 

Q. EZho is  Colonel  NILSON? 

A. The I G .  

8 @ell ,  y o u t r e  t a l k i n g  about  i n  t h e  s p r i n g  of l a s t  y e a r
i n  1969? 
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A. Yes. The s p r i n g  of l a s t  y e a r  when I forwarded t h i s  
t o  Colonel WILSON. H e  c a l l e d  m e  t o  t e l l  me t h a t  on t h e  o r i g i n a l  
t h a t  I had sen t - -or  on t h e  copy t h a t  I had s e n t  t o  him, 
t h e r e  w a s  some w r i t i n g  o r  t h e r e  w a s  ano the r  cover  s t a t emen t  
o r  something t h a t  made r e f e r e n c e  t o  t h i s  f i r s t  i n c l o s u r e .  
H e  asked m e  t o  t r y  t o  i d e n t i f y  a name o r  what t h e  w r i t i n g  
w a s .  I d i d  n o t  r e c a l l  what it was. Whether t h a t  is  any 
i n d i c a t i o n  o f  where t h i s  may have come from, I do n o t  
know, s i r .  

Q. J u s t  a minute.  Are you t r y i n g  t o  t e l l  me t h a t  your  
r e p o r t  of  i n v e s t i g a t i o n  t h a t  you submi t ted  d i d  n o t  have t h i s  
1 4  A p r i l  i n c l o s u r e  t o  i t ?  

A. Yes, sir, it d i d .  What I a m  s ay ing ,  s i r ,  o r  t r y i n g  
t o  say ,  is  t h a t  t h e r e  w a s  a d d i t i o n a l  w r i t i n g  on t h e  1 4  A p r i l  
i n c l o s u r e  when I s e n t  t h i s  e n t i r e  package t o  Colonel  WILSON 
of t h e  I n s p e c t o r  Gene ra l ' s  O f f i c e .  What t h i s  w a s ,  I do n o t  
know. He c a l l e d  m e  on t h e  . te lephone i n  Hawaii t o  ask m e  
i f  I could i d e n t i f y  where t h i s  s t a t emen t  came from and s a i d  
on h i s  copy t h e r e  w a s  some p e n c i l e d  o r  i nk  w r i t i n g  which made 
r e f e r e n c e  t o  something, and I could  n o t  i d e n t i f y  t h a t ,  s i r .  

Q W e l l ,  l e t ' s  g e t  back t o  t h e  p o i n t  now. L e t ' s  
come down t o  your opening paragraph i n  your le t te r  o f ' 2 4  
A p r i l ,  "Report of  I n v e s t i g a t i o n . "  I t  s t a t e s ,  "An i n v e s t i g a t i o n  
has  been conducted o f  t h e  a l l e g a t i o n s  c i t e d  i n  I n c l o s u r e  
1." I n c l o s u r e  1 is  t h e  - s ta tement .  

A.  A l l  I can say  i s ,  s i r ,  t h a t  when I wrote  t h i s ,  what 
I was making r e f e r e n c e  t o  was my i n v e s t i g a t i o n  t h a t  I conducted 
immediately a f t e r  t h e  e v e n t ,  and r e p o r t e d  o r s l l y  t o  General  
KOSTER--

Q - ( I n t e r p o s i n g )  Colonel  HENDERSON, don' t t r y  t e l l  m e  
t h a t ,  p l e a s e ,  because y o u ' r e  going back t o  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON'S a l l e g a t i o n  and t h a t ' s - - q u i t e  f r a n k l y  i t ' s  about  
t h e  i n c i d e n t  a t  My L a i  ( 4 ) ,  b u t  i t ' s  q u i t e  s e p a r a t e  and 
d i s t i n c t  from t h i s .  This is  an a l l e g a t i o n .  This  is a 
seve re  a l l e g a t i o n ;  450, 500 people  have been k i l l e d .  This 
m e r i t s  an i n v e s t i g a t i o n ,  and t h a t ' s  what t h i s  s ays  y o u ' r e  
doing.  , 

"An i n v e s t i g a t i o n  has  been conducted of t h e  
a l l e g a t i o n  . . . t h e  fo l lowing  a r e  t h e  r e s u l t s  
of t h e  i n v e s t i g a t i o n . "  
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I mean up t o  t h a t  p o i n t  it makes sense ,  but  it d o e s n ' t  
, make sense t o  say t h a t  you a r e  r e l a t i n g  t h a t  back t o  an 

a l l e g a t i o n  you received from Warrant O f f i c e r  THOMPSON. 
Look a t '  your paragraph 4 .  

A .  Well, I ' m  basing t h i s ,  s i r ,  on the  f a c t  t h a t  when I 
prepared t h i s  l e t t e r  of 2 4  Apr i l ,  I d i d  no f u r t h e r  i n v e s t i g a t i o n .  

This i s  t h e  l a s t  i n v e s t i g a t i o n ?  
. . 

A. That 'this l e t t e r  da ted  2 4  A p r i l ,  which I s e n t  
t o  d i v i s i o n ,  was based on the  i n v e s t i g a t i o n  t h a t  I had 
o r i g i n a l l y  made. I d i d  no t ,  a f t e r  having rece ived  t h i s  ' 
VC propaganda--except f o r  going t o  General TOAN and t o  
Colonel K H I E N ,  and I c a n ' t  r e c a l l  i f  I t a l k e d  t o  anybody 
e l s e  o r  whether they had found o u t  anything e l s e  e a r l i e r - -
bu t  I d i d  n o t  make a fu r the r - - I  used t h e  notes  and used 
the previous i n v e s t i g a t i o n  t o  prepare t h i s ,  sir.  

Q Well, I wish you'd th ink  a l i t t l e  b i t  more 
on t h i s  s ta tement  and where you got  t h i s  s ta tement  because 
unless  t h i s  can be s a t i s f a c t o r i l y  expla ined  t o  a d i v i s i o n  

. commander, t h i s  p a r t i c u l a r  p iece  of paper d o e s n ' t  r e a l l y  
mean very much. I can hard ly  v i s u a l i z e  you, Colonel 
HENDERSON, a sen io r  br igade commander, sending a p iece  
of paper i n t o  a d i v i s i o n  commander t h a t  you d o n ' t  know 
where it came from, you d o n ' t  know who wrote i t ,  you 
have no suppor t ing  m a t e r i a l  t o  back it up, and you ' r e  
sending this i n  over your s igna tu re  t o  General KOSTER, 
your d i v i s i o n  commander. This seems extremely s t r ange  
t o  me knowing f u l l  we l l  t h a t  the  f i r s t  ques t ion  General 
KOSTER i s  going t o  ask you i s ,  "Well, what about t h i s  

, l e t t e r  from t h e  Son Tinh d i s t r i c t  ch ie f  t o  the  province 
chief  .and what about the  l e t t e r  from t h e  v i l l a g e  chief  
t o  t h e  d i s t r i c t  c h i e f ?  " -
A. S i r ,  I j u s t  cannot remember where t h i s  s ta tement  
came from o r  how I acquired it. I hones t ly  cannot. 

MR WALSH: Colonel HENDEIXON, did you make a copy of R-1 
and keep it when you s e n t  o u t  a  copy t o  Colonel WILSON? 

A. ' .No, s ir .  When I c a l l e d '  t h e  America1 Division--
I f o r g o t  t h e  sequence of whether Colonel WILSON c a l l e d  
me or--

Q. ( In te rpos ing)  I 'm no t  i n t e r e s t e d  i n  t h e  sequence. 

A. I d i d  not .  The America1 Divis ion  burned a 
copy and s e n t  me the  burned copy. The o r g i n a l ,  which 
was a carbon, was s e n t  t o  USARV, and what I rece ived  
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t o  pass on t o  Colonel WILSON was a burned copy. The o r i g i n a l  
carbon, t h e  a c t u a l  carbon t h a t  I had saved i n  my s a f e ,  was 
s e n t  t o  USARV channels.  

Q A copy went t o  you. My ques t ion  i s  d i d  you make 
a copy of t h e  copy you g o t  before  you then forwarded on a 
copy t o  Colonel WILSON? 

A .  No, sir. I d i d  not .  I have a copy, b u t  my copy was 
received l a s t  November when I c a l l e d  Colonel WILSON here  i n  
Washington and asked him t o  send me a copy of t h i s  s i n c e  I 
had given him my only copy. 

Q I ' d  l i k e  you t o  be very c l e a r  i n  t e l l i n g  us what exac t ly
it is  you say Colonel W I L S O N  s a i d  t o  you when he c a l l e d  
you and inqui red  about w r i t i n g  on Inc losure  l ?  

3
A. Colonel WILSON c a l l e d  me s h o r t l y  a f t e r  he had re- CI> 
ceived t h i s  package from me and s t a t e d  t h a t  t h e r e  was some 
handwriting--I don ' t  r e c a l l  i f  it was my copy he was % 
t a l k i n g  about o r  the  one t h a t  had come t o  him through USARV, f " 

b u t  he had got ten  t h i s  t h i n g  and t h e r e  was some handwriting 
o r  some comments somewhere i n  it t h a t  might indicate--or  
t h a t  had a Vietnamese name, I be l i eve  he s a i d ,  which might 
give him some r e l i e f  a s  t o  where t h i s  came from. He asked 
m e  i f  I understood it, and I was unable t o  c l a r i f y  t h e  
po in t .  

Q .Could t h i s  have been an inqu i ry  with r e s p e c t  
t o  the  i n i t i a l s  on the  document o r  on the  l e t t e r  i t s e l f  
r a t h e r  then with r e s p e c t  t o  the  inc losures?  

A.  It could have been, s i r ,  but  I be l i eve  it per t a ined  
t~ one of t h e  inc losures .  

MR MACCRATE: Colonel HENDERSON, does the  copy t h a t  Colonel 
WILSON furn ished  t o  you show t h i s  no ta t ion  on it t o  which you 
r e f e r ?  

A, To t h e  b e s t  of my knowledge, s i r ,  it does not .  

Q - Do you have it with you? 

A .  Yes. 

I C :  I had it i n  my pocket because it was s t i l l  marked 
c o n f i d e n t i a l .  
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(The i n d i v i d u a l  counse l  hands a copy of E x h i b i t  R-1  
r e f e r r e d  t o  t o  COL HENDERSON. ) 

A.  I see no markings on t h i s  copy t h a t  would be what he 
is t a l k i n g  about ,  s i r .  

MR MACCRATE: You ' l l  no t e  t h a t  both  t h a t  copy and R-1  a r e  t r u e  
copies  o r  they a r e  cop ie s  of  t r u e  cop ie s  and n o t  of any th ing  t h a t  
would have been found i n  your s a f e .  Where d i d  you g e t  t h e  
in format ion  t h a t  a carbon copy, your  carbon copy from your s a f e ,  
had gone t o  USARV? 

A. I g o t  t h i s  from Colonel  DONALDSON, s i r ,  who was c h i e f  
of s t a f f  of  t h e  Americal D iv i s ion  a t  t h a t  p a r t i c u l a r  t ime ,  
now B r i g a d i e r  General  DONALDSON, who c a l l e d  me and t o l d  me t h a t  
t he  document had been found i n  my s a f e  and t h a t  USARV had made 
i n q u i r i e s  s e v e r a l  months e a r l i e r  f o r  such documents, and t h e  
Americal had g iven  a nega t ive  r e p o r t  t h a t  t h e r e  were none a v a i l -
a b l e ,  s o  t h a t  they now f e l t  o b l i g a t e d  t o  send t h e  o r i g i n a l  
carbon t o  US23V and t h a t  they would send  me a copy. 

C, Q Now, t h a t  w e  a r e  on t h i s  conve r sa t ion  t h a t  you had 
wi th  Colonel  DONALDSON, we have gone i n t o  t h i s ,  and we f i n d  
t h a t  b e f o r e  you spoke t o  Colonel  WILSON, t h a t  you i n i t i a t e d  a 
te lephone  c a l l  t o  Colonel  DONALDSON i n  a n t i c i p a t i o n  of 
speaking w i t h  Colonel  WILSON.  This  would have been t h e  week 
of t h e  20 th  of  May 1969. W e  would be i n t e r e s t e d  i n  what spe-
c i f i c  r e q u e s t ,  as you r e c a l l  it, you made t o  Colonel  DONALDSON 
a t  t h a t  t ime?  

A. Yes, sir. I n o t i f i e d  Colonel  DONALDSON t h a t  I had 
o r  was be ing  c a l l e d  t o  Washington as a w i tnes s  f o r  t h e  I G  
i n v e s t i g a t i o n ,  and I t o l d ,  him t h a t  s o  many of t h e  d a t e s  and 
t h i n g s  of t h i s  i n s t a n t .  had s l i p p e d  m e  and t h a t  I f e l t  

- . c o n f i d e n t  t h a t  I had l e f t  o r  had f i l e d  i n  t h e  u n i t  s a f e  of 
' e i t h e r  t h e  S3 o r  t h e  S2 o f f i c e  a copy of my r e p o r t  of 
. . i n v e s t i g a t i o n .  I asked him i f  he would c a l l  .down t o  t h e  

1 1 t h  Brigade and have somebody look i n  t h e  S2 o r  t h e  S3 
s a f e  t o  s,ee i f  t h e r e  was n o t  an envelope t h e r e  wi th  my r e p o r t  
of i n v e s t i g a t i o n  i n  it. 

Q- What w a s  your  r e c o l l e c t i o n  which l e d  you t o  
make t h e  sugges t ion  t o  Colonel  DONALDSON a s  t o  what you 
had l e f t  behind and where? 
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A .  S i r ,  I d o n ' t  r e c a l l .  I was th inking  t h a t  I had 
had word t h a t  t h e  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  could no t  be 
found, but  t h i s  c o u l d n ' t  be r i g h t  then  because you a r e  
c o r r e c t ,  I d id  cal l - -and I th ink  I t e s t i f i e d  d i f f e r e n t l y  
h e r e  once before--I d i d  c a l l  Colonel DONALDSON i n  t h e  America1 
Divis ion before  I went t o  t h e  I G .  I was under t h e  impression 
l a t e r  t h a t  it was a f t e r  I l e f t  t h e  I G .  

Q I th ink  I can h e l p  you f u r t h e r .  Colonel DONALDSON 
f i r s t  informed you t h a t  it c o u l d n ' t  be found and then ,  f a i r l y  
promptly a f t e r  t h a t ,  he t o l d  you t h a t  something had been found. 
Now, I want t o  go back behind t h i s - a n d  g e t  your r e c o l l e c t i o n  
of what you thought he might be a b l e  t o  f i n d ,  what had been l e f t  
a t  t h e  l l t h  Brigade o r  t h a t  you r e c a l l  had been l e f t  a t  t h e  l l t h  
Brigade t h a t  you thought he could f ind. ,  

A. I w a s  looking and hoping t h a t  he could f i n d  my reduct ion 
of  my o r a l  r e p o r t  t o  General KOSTER t h a t  I had reduced t o  w r i t i n g .  
This i s  what I had thought, I had l e f t  i n  t h e  S3 s a f e  of t h e  
l l t h  Brigade. This i s  what I was looking f o r ,  s ir .  

Q Actual ly ,  what Colonel DONALDSON found was something 
d i f f e r e n t  from what you had expected t h a t  he would f ind?  

A.  Yes, s i r .  I t  was, s i r .  I goofed when t h i s  t h i n g  f i r s t  
came i n  t o  me a t  U.  S . Army, Hawaii, by n o t  s i t t i n g  down and 
reading it. A t  t h a t  t ime it would have been a y e a r  f r e s h e r  i n  
my mind t o  have recognized t h a t  t h i s  was no t  t h e  t h i n g ,  b u t  I 
was i n  t h e  process  of moving t o  t h e  mainland h e r e ,  and when 
t h i s  came i n  I j u s t  p u t  it i n  a sea led  envelope and wrote 
a has ty  no te  t o  Colonel WILSON and forwarded it as  my r e p o r t  
of i n v e s t i g a t i o n ,  which it f rank ly  i s  no t .  

-

Q I t  is  a r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  a s  t h e  t i t l e  i n d i c a t e s ,  
b u t  it is  n o t  t h e  one t h a t  you were expect ing t o  g e t  when you 
spoke with Colonel DONALDSON when you c a l l e d  him i n i t i a l l y .  

A. No, s i r . .  I t  i s  no t .  And I: am c e r t a i n  when I prepared 
t h i s  one I d i d  have a copy of t h a t  o r a l  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ,  
which I reduced t o  w r i t i n g  t o  g ive  me t h i s  b a s i c  information,  
and I would have hoped t h a t  I would have gone r i g h t  back i n t o  
t h e  same l o c a t i o n  o r  t h e  same f i l e  t h a t  it--I d o n ' t  r e c a l l  
i f  it was i n  a f i l e  o r  s a f e .  I was a f t e r  t h a t  r e p o r t ,  sir.  
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9. Now, coming back t o  t h i s  24  A p r i l  r e p o r t  and the  
copies t h a t  you have seen s i n c e  you made your i n i t i a l  reques t  
t o  Colonel DONALDSON--a l l  of those have been only t r u e  cop ies ,  
i s n ' t  t h a t  c o r r e c t ?  

A. Yes, sir.  I have never seen t h i s  carbon paper 
o r  the  o r i g i n a l  copy t h a t  I forwarded t o  the  d i v i s i o n .  
I have never seen t h a t  s i n c e  r e l e a s i n g  it. 

Q We have no i n d i c a t i o n  t h a t  USARV ever  received 
a carbon copy of the  o r i g i n a l  document. 

A.  Colonel DONALDSON t o l d  me t h a t  he was sending them 
this carbon. 

Q. What they rece ived  was poss ib ly  a .  carbon copy of t h e  
t r u e  copy, but  what they rece ived  was the  t r u e  copy. 

A. Then, s i r ,  I d o n ' t  understand what happened t o  t h e  
carbon then.  

Q That seems t o  have remained a t  the  11th  Brigade. 

A. I d o n ' t  know i f  t h e  11th  Brigade had a reproducing 
c a p a b i l i t y  down t h e r e  now or--they d i d n ' t  have when I was 
t h e r e  t o  do t h i s  type of th ing .  

Q. This reproduct ion was j u s t  t o  make a t r u e  copy which 
could be typed from the  f i l e  copy. I f  you w i l l  examine it, i t  
is  no t  reproduced by machine, it i s  not  a Xerox or  Thermofax 
o r  anything of t h a t  s o r t ,  bu t  it is  j u s t  a typed, t r u e  copy. 

A. I f e e l  t h a t  when the  I G  c a l l e d  m e  he was t a l k i n g  
about t h e  carbon copy, t h a t  the  w r i t i n g  was on t h a t  carbon 
copy and n o t  on the  copy t h a t  I had s e n t  him. I may be wrong. 
I could be wrong. 

10: Let me hear  t h a t  again.  The I G  s a i d  something about 
something being on the  carbon copy? 

A.  I s a i d ,  s ir ,  t h a t  i s  what I be l i eve  it was. 

MR MACCRATE: When you say t h e  I G ,  you mean Colonel WILSON? 
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A .  Yes, sir. I mean Colonel WILSON, sir. 

Q A s  of t h e  t i m e  t h a t  he spoke t o  you, he d i d  n o t  have 
h e r e  anything o t h e r  than  a  t r u e  copy. We know t h a t .  

A .  I do n o t  understand then where the  w r i t i n g  i s  on 
t h i s  t h a t  he confused on o r  t h a t  i n i t i a t e d  h i s  cal l  t o  me i n  
Hawaii t o  ask m e  t o  a t tempt  t o  i d e n t i f y  what t h i s  w r i t i n g  was. 

Q Could it have been t h e  l e t t e r s  j u s t  t o  t h e  s i d e  of 
"XICO" on t h e  f i r s t  page? I n  making t h e  t r u e  copy they  ap-
pa ren t ly  e r r e d  i n  p u t t i n g  a n o t a t i o n  a f t e r  your n o t a t i o n  of  
"XICO" and it was e r a s e d ,  b u t  n o t  completely erased .  Do you 
r e c a l l  i f  t h a t  is  what he c a l l e d  you about? 

A. I d o n ' t  b e l i e v e  s o ,  sir.  

10: We w i l l  r ecess  a t  t h i s  time f o r  lunch. 

(The hea r ing  recessed  a t  1308 hours ,  16 February 1970 .) 

(The hea r ing  reconvened a t  1415 hours ,  16 February 1970 .) 
I 

I

10: The hear ing  w i l l  come t o  order .  -
RCDR: The fol lowing named persons a r e  p r e s e n t :  LTG PEERS, 
MR WEST, MR MACCRATE, MR WALSH, COL FRANKLIN; COL ARMSTRONG, 
LTC PATTERSON, and MAJ LYNN.  

(The wi tness  was reminded t h a t  he w a s  s t i l l  under o a t h ,  
and he t e s t i f i e d  as fol lows :) 

MR WALSH: Colonel HENDERSON, I would l i k e  t o  show you a document 
which has been en te red  i n t o  evidence a s  Exhib i t  R-5. I t  i s  a 
carbon copy of a r e p o r t  t h a t  you have previous ly  seen a s  R-l. I 
would l i k e  t o  know i f  t h a t  r e f r e s h e s  your r e c o l l e c t i o n  (handing 
Exh ib i t  R-5 t o  wi tness)  i n  any r e s p e c t  with r e s p e c t  t o  the  prep-
a r a t i o n  of t h a t  document and i t s  inc losures?  

(The wi tness  examined t h e  document.) 

A. Could I have t h e  ques t ion  again now, s i r ?  

Q Does t h e  examination of t h a t  document r e f r e s h  your re-
c o l l e c t i o n  i n  any r e s p e c t  e i t h e r  t o  t h e  p repara t ion  of t h e  document 
or  t o  t h e  conversa t ion  with Colonel WILSON with r e s p e c t  t o  t h e  
p o s s i b l e  n o t a t i o n  on t h e  copy t h a t  h e ' d  received? 
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A. I can see no n o t a t i o n s  on h e r e ,  excep t  a couple  
of appa ren t  a d d i t i o n s  t o  it t h a t  a r e  d i f f e r e n t  from R-1. 

Q I w i l l  c a l l  your  a t t e n t i o n  t o  t h e  i n i t i a l s  on t h e  
f irst  page which a r e  n o t  r e f l e c t e d  on R-1,  one d i f f e r e n c e ;  
and ano the r  one i s  i n  the symbols. 

A. The " X I C O , "  of  c o u r s e ,  was my own s p e c i a l  f o r  t h e  11 th  
Brigade C O ' s  o f f i c e .  This "BA" something,  I d o n ' t  know what it 
w a s .  I do n o t  know what i t  was o r  how it g o t  added. The f i l e ,  
Richard K. BLACKLEDGE, L i eu t enan t  Colonel  BLACKLEDGE, my S2. 

* Q. W e l l ,  Colonel  BLACKLEDGE has  i d e n t i f i e d  those  
and t h o s e  a r e  h i s  i n i t i a l s .  I want t o  r e a d  you tes t imony 
by Se rgean t  GERBERDING, who was i n  charge of  t h e  p r e p a r a t i o n  
of t h e  o r i g i n a l  document of which R-5 is  a carbon copy, 
t o  s e e  i f  t h i s  r e f r e s h e s  your r e c o l l e c t i o n  i n  any r e s p e c t .  
Sergeant  GERBERDING, who has  appeared b e f o r e  General  PEERS, 
w a s  asked t h e  ' f o l l owing  q u e s t i o n s  and gave t h e  fo l lowing  
answers : 

"MR WEST:' Se rgean t  major ,  you t o l d  us a l i t t l e  b i t  
ago t h a t  you had unders tood t h a t  you had g o t t e n  a re-
p o r t  from I b e l i e v e  t h e  d i s t r i c t  c h i e f  concerning t h e  
e v e n t s  i n  My L a i  ( 4 )  o n  16 March 1968, some k ind  of  a 
r e p o r t .  Would you t e l l  us about  t h i s ?  -
"A. No, sir,  I d i d  n o t  say I r e c e i v e d  a r e p o r t .  I 
handled correspondence i n  which a r e p o r t  was made 
abou t  My La i  ( 4 ) .  The r e p o r t  d i d  n o t  come t o  me--
t h e  S2 o f f i c e .  This was correspondence which.was 
addressed  t o  t h e  America1 Div i s ion  commander which 
la ter  on came down t o  t h e  b r i g a d e  headqua r t e r s .  

"Q. Can you t e l l  us what you r e c a l l  about  t h i s  
correspondence? 

"A. It w a s  a l e t t e r  from t h e  d i v i s i o n  commander, 
General  KOSTER, t o  Colonel  HENDERSON, a pe r sona l  
t ype  correspondence which was answered by Colonel  
HENDERSON, and it was processed  i n  my o f f i c e .  I t  
w a s  g iven t o  me t o  t ype  and p roces s  as correspondence 
and g e t  it o u t  t o  d i v i s i o n  h e a d q u a r t e r s ,  t o  General  
KOSTER . 
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"Q. Do you remember about when t h i s  occurred? 

"A.  The day I do no t  know e x a c t l y ,  s i r ,  b u t  I 
r e c a l l  some time i n  A p r i l ,  I th ink .  

"Q. W e l l ,  l e t ' s  r e f e r  now t o  when Task Force Barker 
was d i s so lved ,  which I b e l i e v e  w a s  on t h e  9 th .  I 
th ink  it was t h e  9 th .  Would you say it was be fo re  
o r  a f t e r  t h i s ?  

"A. 
was 

I 'm s u r e . it w a s  
d i s so lved ,  sir. 

we l l  a f t e r  t h e  t a s k  f o r c e  

"Q. This  occurred sometime a f t e r  t h e  9 th?  

"A. I would say so.  

"Q. 
t h e  

Do you r e c a l l  t h e  contents  of  
genera l  t o  Colonel HENDERSON? 

t h e  l e t t e r  from 
C 
r 

"A. W e l l ,  i t was a  personal  le t ter  from General KOSTER 5 
t o  Colonel HENDERSON. You might say a person t o  person CI 
l e t t e r ,  and it s t a t e d  i n  t h e r e  t h a t  t h e  d i s t r i c t  ch ie f  P 

-
of Son Tinh made a complaint t o  t h e  province ch ie f  of 
Quang Ngai t h a t  during- t h e  o p e r a t i o n  i n  March by Task 
Force Barker t h a t  450 c iv i l ians- - innocent  c i v i l i a n s  
were k i l l e d  by Task Force Barker. That correspondence 
I presume w a s  re layed t o  t h e  2d ARVN Divis ion commander 
who i n  t u r n  re layed it t o  General KOSTER of  t h e  America1 
Division. General KOSTER wrote a personal  l e t t e r  t o  
Colonel HENDERSON asking him t o  answer the  a l l e g a t i o n s  
o r  s ta tements  made by t h e  d i s t r i c t  c h i e f ,  and Colonel 
HENDERSON formulated a repy t h a t  was typed and d i s -  
patched back t o  General KOSTER. 

"Q. Do you r e c a l l  whether t h e  l e t t e r  from the  commanding 
genera l  t o  Colonel HENDERSON contained any inc losures?  
For example, d i d  it i n c l o s e  t h e  communication from 
Colonel TOAN, from t h e  2d ARVN Divis ion commander? 

"A.  I t  had a l e t t e r  i n  Vietnamese w r i t i n g  a t t ached .  
Now, who it was from, I do n o t  know. I t  could have 
been t h e  l e t t e r  from the  d i s t r i c t  c h i e f ,  t h e  province 
ch ie f  or--
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"A. Y e s ,  sir. 

" Q .  Now, I b e l i e v e  you s a i d  you prepared  o r  p rocessed  
t h e  r e p l y  from Colonel  HENDERSON t o  t h e  g e n e r a l ?  

"A. I t  was g iven  t o  m e  t o  have it typed .  S ince  t h e  
l e t t e r  w a s  pe r sona l  and of  a  c o n f i d e n t i a l  n a t u r e ,  I 
was t o  i n s u r e  t h a t  it rece ived  no p u b l i c i t y  and n o t  
t o o  many people  hea rd  o r  knew about  it." 

Q* I n  r e t u r n i n g  t o  t h i s  s u b j e c t  sometime l a t e r  i n  Ser -
geant  GERBERDING 's tes t imony , h e  was asked t h e  fo l lowing  q u e s t i o n s  
and gave t h e  fo l lowing  answers:  

" Q .  I wanted t o  ask  you. I d o n ' t  b e l i e v e  w e  went o-
v e r  t h e  c o n t e n t s  of  t h e  l e t t e r  from General  KOSTER t o  
Colonel  HENDERSON. Can you r e c a l l  t h e  t e x t  o f  i t ?  

"A. S i r ,  I remember vaguely i n  g e n e r a l  t e r m s  it w a s  
t h e  same a l l e g a t i o n  which you have s e e n  i n  t h i s .  I n  
o t h e r  words,  General  KOSTER s t a t e d  t h a t  a l l e g a t i o n s  CV 
had been p r e s e n t e d  t o  him by h i s  Vietnamese counte r - P-
p a r t s  concerning a  supposed massacre by U.S. f o r c e s  8
and h e  d i r e c t e d  t h a t  Colonel  HENDERSON conduct an i m -
mediate  d e t a i l e d  and thorough i n v e s t i g a t i o n  o f  t h e  
c i rcumstances  and any f a c t s  concerning t h e s e  s t a t e -
ments by t h e  Vietnamese. That  i s ,  i n  e s s e n c e ,  t h e  
i n s t r u c t i o n s  of General  KOSTER. 

"10: You s a y ,  ' h i s  Vietnamese c o u n t e r p a r t s , '  d i d  h e  
s ay  who h i s  Vietnamese c o u n t e r p a r t  was? 

"A. W e l l ,  t h i s  was my te rminolcgy ,  s i r .  I do n o t  re-
member t h e  e x a c t  wording b u t  what he was t a l k i n g  about  
w a s  t h e  i n fo rma t ion  t h a t  he had r e c e i v e d  from Vietnam-
e s e  channe ls  which came from t h e  d i v i s i o n  commander 
o f  t h e  2d ARVN Div i s ion  which you might ca l l  h i s  V i e t -
namese c o u n t e r p a r t ,  s i r . "  

Q Now, I wonder, Colone l ,  i f  Sergeant  GERBERDING1s  t e s -
timony r e f r e s h e s  your  r e c o l l e c t i o n  about t h e  l e t t e r  you r e c e i v e d  
from General  KOSTER on t h i s  s u b j e c t ?  
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A. It does no t  r e f r e s h  my memory. I am p o s i t i v e  t h a t  
I rece ived  no l e t t e r  from General KOSTER, nor  d i d  I rece ive  any 
l e t t e r  from General KOSTER o r  correspondence forwarding through 
me any--well, t h i s  M-34,  f o r  example. 

Q. O r  any o t h e r  documents r e l a t i n g  t o  any a l l e g a t i o n ?  

A. From General KOSTER, from t h e  America1 Divis ion ,  no ,  
s i r .  

Q. A l l  r i g h t .  Now, with r e spec t  t o  L I e  prepara t ion  of 
t h i s  document, would you d i c t a t e  t h a t  l e t t e r ,  o r  d id  you prepare 
t h a t  document, R-5? 

A. I wrote t h i s  i n  longhand, I b e l i e v e .  I d i d  not  
d i c t a t e ;  I am p o s i t i v e  of t h a t .  

&. How d id  you have it typed? 

A. It is p o s s i b l e  . t h a t  Sergeant Major GERBERDING i s  cor-
r e c t .  I do no t  r e c a l l  who I gave t h e  l e t t e r  t o  t o  have it typed. 
Since I 've always considered it t o  .be an i n t e l l i g e n c e  mat t e r ,  it 
i s  q u i t e  l i k e l y  t h a t  I d i d  have it typed by t h e  S2 personnel ,  Ser-
geant  Major GERBERDING. 

Q How about t h e  inc losures?  How were they prepared? 

A. S i r ,  I cannot r e c a l l .  

Q- Let  me read you a l i t t l e  more of what Sergeant Major 
GERBERDING said': 

"MR WALSH: Sergeant major,  i n  previous testimony, you 
i n d i c a t e d  you had been given t h e  l e t t e r  of 2 4  Apr i l  
1 9 6 8  i n  d r a f t  form by Colonel BLACKLEDGE along with 
a f o l d e r  of loose  papers  inc lud ing  General KOSTER's 
l e t t e r  t o  Colonel HENDERSON. Is t h a t  c o r r e c t ?  

"A. Y e s ,  s ir .  

"Q. Now, I t h i n k  you i n d i c a t e d  t h a t  you had given t h i s  
d r a f t  t o  S p e c i a l i s t  BAILEY t o  type? 

"A. Yes. 
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"Q. Colonel HENDERSON'S d r a f t ?  

"A. Y e s ,  s i r .  

"Q. I wonder i f  I could j u s t  trace what happened then;  
d i d  you g e t  back t h e  o r i g i n a l  and t h r e e  carbons togeth-  
er with General KOSTER's l e t t e r  from S p e c i a l i s t  BAILEY 
and r e d e l i v e r  them t o  Colonel BLACKLEDGE? 

"A. No, BAILEY only got  t h e  pen copy, t h e  handwri t ten 
copy; t h a t ' s  i t ,  t h a t ' s  r i g h t .  Tha t ' s  a l l  he g o t .  

"Q. And he typed it? 

"A. Yes , s i r .  

"Q. And you d o n ' t  r e c a l l  s ee ing  any i n c l o s u r e s  o r  a t -
tachments t o  t h a t  l e t t e r ,  e i t h e r  a t  t h e  t i m e  t h a t  BLACK-
LEDGE de l ive red  it t o  you o r  t h a t  you d e l i v e r e d  t h e  
d r a f t  t o  S p e c i a l i s t  BAILEY? * 

e 

"A. No, s ir .  I n  t h e  f o l d e r  t h e r e  I had a l l  t h e  ma- 9 
t e r i a l .  The Son Tinh l e t t e r  and t h i s  l e a f l e t  w a s  i n  .lu 
there, which was a l l  i n  one f o l d e r .  

Y-

"Q. I see. NOW, when you go t  back t h e  typed l e t t e r  
from S p e c i a l i s t  BAILEY, what d i d  you do with i t ?  O r  
d i d  you g e t  it back from him? 

"A. Y e s ,  s i r ,  a f t e r  I proofread i t ,  I gave t h e  e n t i r e  
f o l d e r  t o  Colonel BLACKLEDGE t o  d e l i v e r  t o  Colonel 
HENDERSON f o r  s i g n a t u r e .  

"Q. I th ink  you i n d i c a t e d  e a r l i e r  a l s o  t h a t  Colonel 
BLACKLEDGE had marked on one of t h e  carbons t h a t  w e  
have shown you here  i n  t h e  f i l e  with h i s  i n i t i a l s ,  i n  
t h e  upper right-hand corner? 

"A. Y e s ,  s ir .  

"Q. Now, do you s p e c i f i c a l l y  recal l  g e t t i n g  back from 
Colonel BLACKLEDGE t h e  carbon ma~ked with i n s t r u c t i o n s  
f o r  you t o  f i l e  it t o g e t h e r  with t h e  f o l d e r  of o t h e r  
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documents t h a t  you 'd  given back t o  him? My q u e s t i o n  
i s ,  i s  it p o s s i b l e  t h a t  you g o t  back from Colonel  BLACK- 
LEDGE and pu.t i n t o  you r  desk only t h e  file copy o f  
t h e  l e t t e r ,  o r  do you s p e c i f i c a l l y  r e m e h e r  g e t t i n g  
back and keeping i n  your desk General  KOSTER's l e t t e r  
and t h e  o t h e r  documents t h a t  were i n i t i a l l y  g iven  
t o  you by Colonel  BLACKLEDGE? 

"A. No, sir.  The on ly  t h i n g  I remember e x a c t l y  i s  t h i s  
correspondence h e r e  ( i n d i c a t i n g  R-5). Anything e l s e ,  
I do n o t  know. 

"Q. I j u s t  want t o  be  s u r e  t h a t  it i s  a b s o l u t e l y  c l e a r  
about  t h i s .  You do s p e c i f i c a l l y  remember r e c e i v i n g  t h e  
f i l e  t h a t  con ta ined  General  KOSTER's l e t t e r  and t h e  l e t -
t e r  from t h e  d i s t r i c t  c h i e f  t o g e t h e r  w i th  Colonel  HEN- 
DERSON 'S handwr i t t en  d r a f t  ; b u t  you do no t  s p e c i f i c a l l y  
r e c a l l  t h a t  a z t e r  t h e  l e t t e r  was p repa red  and you re-
ce ived  a f i l e  copy back,  whether  you k e p t  a l l  o f  t h o s e  
pape r s  i n  your desk drawer u n t i l  you l e f t  i n  November? 

"A. The e n t i r e  f o l d e r  wi th  a l l  t h e  m a t e r i a l  I had was 
g iven  back t o  Colonel  HENDERSON, and a f t e r  he  s igned  
it ,  I r e c e i v e d  t h i s  ( i n d i c a t i n g  R-5) back f o r  d i s p a t c h .  

"Q. Now, d i d  you r e c e i v e  t h e  o r i g i n a l  back t o  be  d i s -  
pa t ched  t o  t h e  commanding g e n e r a l  t o g e t h e r  w i th  t h e  
carbons  t h a t  w e r e  going forward? 

"A. Y e s ,  s i r .  

"Q. And one of  t h e  carbons was marked " f i l e  RKB"? 

"A. Right .  

"Q. 
TER's 

A t  t h a t  t i m e  d i d  you r e c e i v e  back 
l e t t e r  and t h e  o t h e r  papers  t h a t  

General  KOS- 
w e r e  wi th  i t ?  

"A. N o ,  s i r ,  I d o n ' t  b e l i e v e  I d i d . "  

N o w ,  I wonder i f  t h i s  t es t imony r e f r e s h e s  your  r e c o l -  
lection as t o  your  hav ing  r e c e i v e d  a l e t t e r  from General  KOSTER 
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with i n c l o s u r e s ;  having prepared a l e t t e r ,  Exh ib i t  R-5, i n  hand-
w r i t t e n  form and given it then  t o  Sergeant  GERBERDING; having it 
typed; and having rece ived  back from h i m  the  typed l e t t e r  t h a t  
you then  added t h e  i n c l o s u r e s  t o  it y o u r s e l f ,  and r e t a i n e d ,  your-
s e l f ,  a l l  of t h e  a d d i t i o n a l  documents t h a t  r e l a t e d  t o  i t ?  

A. No, s ir .  I t  does no t .  I am conf ident  t h a t  I rece ived  
no l e t t e r  from General KOSTER regarding  t h i s  s u b j e c t .  A s  f a r  a s  
Sergeant Major GERBERDING having t h i s  typed f o r  me o r  f o r  Colo-
n e l  BLACKLEDGE, t h i s  i s  q u i t e  l i k e l y ,  bu t  I ' m  a l s o  of  the  opinion 
t h a t  t h i s  inclosure--I 'm not  an exper t  on typing ,  b u t  it looks 
t o  me l i k e  most of t h i s  has been typed o f f  t h e  same typewr i t e r .  
I could be wrong on t h a t .  

Q .  Do you have any explanat ion  of why t h e  one i n c l o s u r e  
has a green carbon paper and t h e  o t h e r  one has white? The r e s t  
of t h e  document i s  white .  

A. No, sir.  

Q They were apparent ly  prepared a t  t h e  same time. 

A. S i r ,  some of t h e  s t a f f  s e c t i o n s  wi th in  t h e  br igade  
used green paper o r  yellow paper a s  the  f i n a l  hold  copy. 
Others who d i d n ' t  have t h e  green would use white  paper.  I t  w a s  
no real--I 'm no t  c e r t a i n  I ever  saw green paper-. I c a n ' t  
r e c a l l  see ing  green. I know, I am p o s i t i v e ,  we had 
some yellow paper t h e r e .  No, s i r ,  I can p lace  no s i g n i f i c a n c e  
on t h e  green carbon. 

Q And you r e c a l l  nothing f u r t h e r  about where t h e  inc lo -
su res  were typed i f  they weren ' t  typed by Sergeant  GERBERDING? 

A. No, s ir ,  I--

Q. ( In te rpos ing)  Following t h e  completion and submission 
of R-5 o r  R-1 a s  your r e p o r t  of Apr i l  2 4 t h ,  you t e s t i f i e d  
previous ly  t h a t  you were i n s t r u c t e d  t o  and you i n s t r u c t e d  
Colonel BARKER i n  prepar ing  a formal r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ,  
which he d i d ,  which he submitted t o  you, and which you 
forwarded t o  d i v i s i o n  with your indorsement,  con ta in ing  
sworn s ta tements  by numerous wi tnesses .  Now, we've spoken t o  
more than  350 people,  inc luding  warrant  o f f i c e r s ,  o t h e r  p i l o t s ,  
and var ious  people a t  Task Force Barker,  some of those  people t h a t  
you i n d i c a t e d  whose s ta tements  were connected with t h i s  r e p o r t .  
Not a s i n g l e  wi tness  r e c a l l s  having been quest ioned o r  having sub-
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mi t t ed  a s igned s ta tement  i n  support  of such an i n v e s t i g a t i o n .  
We've been a b l e  t o  f i n d  no copies  of any such i n v e s t i g a t i o n ,  and 
I wonder i n  view of t h e  apparent  confusion over  t h e  i n i t i a l  r e -
p o r t  and t h e  r e p o r t  t h a t  was forwarded t o  you when you expected 
t o  r ece ive  an e a r l i e r  r e p o r t ,  whether t h e r e  has  been some con-
fus ion  i n  your mind with r e spec t  t o  t h e  r e p o r t s  t h a t  were prepared 
and whether i t ' s  p o s s i b l e ,  i n  f a c t ,  t h a t  t h e  document t h a t  you 
had been th ink ing  of a s  t h e  formal r e p o r t  was t h e  document of  
A p r i l  24th,  t h a t  has been marked here  a s  R-l? 

A. Absolutely n o t ,  s i r .  There w a s  a formal r e p o r t  of in -
v e s t i g a t i o n  conducted by Lieutenant  Colonel BARKER. It was sub-
m i t t e d  t o  me. I reviewed it, and I forwarded it t o  t h e  next  head- 
q u a r t e r s .  

Q. Well, co lone l ,  i f  t h e r e  was such a r e p o r t  prepared and 
submit ted t o  you, it would have had t o  be a fo rge ry ,  and I 
w i l l  ask you i f  you know of any reason why Colonel BARKER would 
have prepared a forged r e p o r t  conta in ing  forged s ta tements  of w i t -
nesses?  

A. I know of no reason,  s i r ,  and I j u s t  cannot b e l i e v e  
t h a t  t h i s  i s  t h e  case.  

Q. W e l l ,  I ' m  t e l l i n g  you, co lone l ,  we have t a l k e d  t o  ev-
e r y  person now a l i v e  whom you have named as  having submitted s igned 
s t a t ements  i n  support  of t h a t  r e p o r t ,  and j u s t  about everybody 
e l s e  connected wi th  t h i s  i n c i d e n t ,  and no t  one of them r e c a l l s  
eve r  having been ques t ioned,  l e t  a lone  having made a  s ta tement .  
So, i f  t h e r e  was a formal r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  prepared,  t h e  
s ta tements  annexed t o  it would be f o r g e r i e s .  

A. I pe r sona l ly  d i d  n o t  s e e  any wi tnesses  pu t  t h e i r  s i g -  
n a t u r e  on t h e  documents, bu t  when t h e  r e p o r t  w a s  p resented  t o  me 
t h e  i n c l o s u r e s  were s igned.  The s ta tements  were s igned.  

Q. Can you suggest  any reason why people throughout t h e  
va r ious  headquar ters ,  t he  people t h a t  you've named a s  having sub- 
mi t t ed  a s t a t ement ,  would now deny t h a t  they e v e r  gave a  s t a t e -
ment? 

A. No, s i r ,  I cannot.  I d i d  ask Captain DANIEL,  t h e  t r i a l  
counsel  i n  t h e  case, i f  w i th in  h i s  i n v e s t i g a t i o n  he had 
t a l k e d  t o  anyone who had made s ta tements  i n  t h i s  formal i n v e s t i -  

(HENDERSON) 313 APP T-1 


FOR OFFICIAL USE ONLY 




FOR OFFICIAL USE ONLY 

ga t ion .  And he informed me t h a t  he ,  a t  t h a t  t ime,  d i d  no t  r e c a l l  
t h e  names, bu t  t h a t  one o r  two people had s a i d  t h a t  they had made 
s ta tements .  Now, I am unable t o  t i e  t h i s  i n  wi th  t h e  formal 
i n v e s t i g a t i o n  o r  anything e l s e ,  b u t  it was a t  l e a s t  s a t i s f y i n g  
f o r  me t o  hear  t h a t  i n  h i s  i n v e s t i g a t i o n  a s  a t r i a l  counsel i n  
t h e  p repara t ion  of t h e  case  t h a t  he had t a l k e d  t o  one o r  two of  
t h e  i n d i v i d u a l s  who had made s ta tements .  

Q. What was h i s  name, again? 

A. Captain DANIEL. 

Q. We w i l l  c e r t a i n l y  check with him concerning t h a t ,  b u t  
I th ink  w e  can be very conf ident  you have misunderstood what he 
s a i d ,  because we have t a l k e d  t o  everybody t h a t  has had any connec-
t i o n  w i t h  t h i s  t h i n g ,  and no one has given any testimony t o  t h a t  
e f f e c t .  Witnesses have been uniformly asked t h i s  ques t ion  and 
350 answers have been, "No." 

Q Well, does anybody e l s e  have any ques t ions?  

MR MACCRATE: Colonel HENDERSON, wi th  r e spec t  t o  R-5, which i s  
i n  f r o n t  of you, t h e  t h i r d  paragraph s t a t e s :  "Son Tinh D i s t r i c t  
ch ie f  does n o t  g ive  t h e  a l l e g a t i o n s  any importance." He pointed 
o u t  t h a t  t h e  two hamlets where t h e  i n c i d e n t  is  a l l e g e d  t o  have 
happened a r e  i n  an a r e a  c o n t r o l l e d  by t h e  VC s i n c e  1964. 
Now, I understand you t o  say t h a t  when you prepared t h i s  
l e t t e r ,  you wrote it o u t  i n  longhand, and I would assume 
t h a t  i n  i t s  p repara t ion  you had some a s s i s t a n c e  o r  were 
working w i t h  o t h e r  people a s  you were p u t t i n g  t h e  i n - ' 
formation down, th ings  were provided t o  you, and focusing par-
t i c u l a r l y  on t h a t  one sentence t h a t  I j u s t  re2d t o  you. I would 
l i k e  f o r  you t o  pause f o r  a minute and t e l l  us a s  b e s t  as  you can 
r e c a l l  today t h e  b a s i s  upon which you were a b l e  t o  make t h a t  s t a t e -
ment and wrote  t h a t  s ta tement  i n  t h i s  l e t t e r  t o  t h e  commanding 
genera l .  

A. To t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  I g o t  t h i s  information 
from Major GAVIN who was an adv i so r  t o  t h e  Son Tinh D i s t r i c t .  
Shor t ly  a f t e r  t h i s  i n c i d e n t ,  I v i s i t e d  the  Son Tinh D i s t r i c t  head-
q u a r t e r s .  I do not r e c a l l  i f  I spoke t o  the  d i s t r i c t  c h i e f .  I 
do no t  b e l i e v e  t h e  d i s t r i c t  ch ie f  was p r e s e n t ,  and I spoke wi th  
Major GAVIN who met me down a t  t h e  bottom of t h e  h i l l  a t  t h e  h e l i -
cop te r  pad i n  a 106 r e c o i l l e s s  r i f l e  jeep. We drove up t o  h i s  
o f f i c e  and, among o t h e r  t h i n g s ,  we discussed t h i s  i n c i d e n t ,  and 
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I t o l d  him t h a t  I was looking i n t o  t h i s  and asked him what he 
could t e l l  me about t h i s  a r e a  and what were t h e  d i s t r i c t  c h i e f ' s  
f e e l i n g s  on t h i s  s u b j e c t .  This informat ion ,  I b e l i e v e ,  I g o t  
f r o m  Major GAVIN. I ' m  most p o s i t i v e  t h a t  I d id .  

Q Was t h i s  during t h e  t ime t h a t  you were l a i d  up w i t h  
your l e g  i n  a c a s t  and were hobbling around, a s  we know you d i d  
throughout t h e  e a r l y  p a r t  of Apr i l ?  

A. S i r ,  I do no t  r e c a l l  when it was, bu t  it was t h e  f i r s t  
v i s i t - - t h e  day I immediately took over  t h e  command of t h e  br igade  
I asked Major MCKNIGHT, my S3, t o  a r range  c a l l s  on a l l  of t h e  d i s -
t r i c t  headquar ters  wi th in  t h e  b r igade ,  and I wanted t o  do a l l  of  
t h i s ,  and I t h i n k  I t o l d  him I wanted t o  do it wi th in  the  f i r s t  
w e e k o r  1 0  days t h a t  I was i n  t h e  br igade .  So I t h i n k  t h i s  might 
have been be fo re  I had been wounded. 

Q ~ e l ' l ,t h e  d i f f i c u l t y  wi th  t h a t  i s  t h a t  we a r e  h e r e  deal-
i n g  with a l l e g a t i o n s  t h a t  apparent ly  t h e  Son Tinh d i s t r i c t  ch ie f  
has  r ece ived ,  and from what we've seen ,  you can see  t h a t  those a l -
l e g a t i o n s  were a t  a l a t e r  time. Are you c l e a r  t h a t  t h i s  p a r t i c u l a r  
informat ion  came t o  you through Major GAVIN and n o t ,  f o r  example, 
through t h e  province team? 

A.  No. I agree t h a t  t h i s  would no t  have been made t o  me 
on my e a r l i e r  v i s i t s  t h e r e .  No, sir.  I do n o t  r e c a l l ,  b u t  i f  I 
d i d n ' t  have it, I wouldn ' t  have s a i d  it. I d o n ' t  be l i eve  I would 
have s a i d  it unless  I w a s  confused w i t h  t h e  d i s t r i c t  and province ,  
and I d o n ' t  b e l i e v e  I was. I am conf iden t  t h a t  I meant e x a c t l y  
what I s a i d ,  b u t  I c a n ' t  say where I g o t  t h e  information.  

Q - Well, I th ink  what we ' re  t r y i n g  t o  t r a c e  i s  what you 
d i d  have be fo re  you a t  t h e , t i m e ,  and it seems q u i t e  c l e a r  t h a t  
you had something. Now, we have had testimony t h a t  t h e r e  was 
found a t  br igade  a communication t h a t  came t o  you from province 
t h a t  r e f e r r e d  t o  Son Tinh D i s t r i c t .  Have you any r e c o l l e c t i o n  
of r ece iv ing  an eva lua t ion  from province of what t h e  Son Tinh 
D i s t r i c t  ch ie f  f e l t  with r e s p e c t  t o  t h e s e  a l l e g a t i o n s ?  

A.  No. I c a n ' t  r e c a l l  any such eva lua t ions .  

Q Well, do you have any r e c o l l e c t i o n  of a conversa-
t i o n  wi th  Major GAVIN on t h i s  p a r t i c u l a r  s u b j e c t ?  I g a t h e r  you 
r e c a l l  a v i s i t  t h e r e ,  b u t  you f e e l  t h a t  v i s i t  may have been a t  
an e a r l i e r  t ime? 
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A .  I c e r t a i n l y  f e e l  t h a t  I had a c o n v e r s a t i o n  wi th  him 
rega rd ing  t h i s  s u b j e c t  a t  some t ime ,  b u t  when, I do n o t  know. 
But ,  I ' m  p o s i t i v e  t h a t  I d i d  speak t o  him a t  l eas t  once on t h i s  
s u b j e c t .  

Q Do you have any r e c o l l e c t i o n  o f  speak ing  w i t h  Colonel  
G U I N N  on t h i s  s u b j e c t ?  

A.  Only t h a t  M r .  MAY o r  Colonel  G U I N N ,  one o r  t h e  o t h e r ,  
was p r e s e n t  w i th  m e  when I c a l l e d  on Colonel  KHIEN sometime i n  
mid-April o r  b e f o r e  t h i s  l e t t e r  went t o  d i v i s i o n .  

Q Now, I would l i k e  you t o  look a t  t h e  green  s h e e t .  You 
w i l l  n o t e  t h e r e  i n  t h e  f o u r t h  paragraph t h e  s t a t e m e n t ,  "The 
l e t t e r  w a s  n o t  g iven  much importance by t h e  d i s t r i c t  c h i e f ,  
b u t  was s e n t  t o  t h e  Quang Ngai Province c h i e f . "  Does t h a t  . 
i n  any way h e l p  you t o  r e c a l l  t h e  o r i g i n s  of  t h e  s t a t e m e n t s  
i n  your  l e t t e r ,  t h e  f i r s t  s en t ence  i n  t h e  t h i r d  paragraph? 

A .  W e l l ,  a l l  t h a t  I can  say  i s  t h a t  it i s  c o n s i s t e n t ;  b u t  
n o t  knowing where t h i s  s t a t e m e n t  came from, I j u s t  c a n ' t  answer 
t h a t ,  s i r .  Th i s  s t a t emen t  h e r e  does n o t  j i b e  w i t h  my in fo rma t ion  
from Colonel  TOAN t h a t  he was d i r e c t i n g  t h e  Quang Ngai Province 
c h i e f  t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n .  This  r e f l e c t s  t h a t  t h e  Son 
Tinh D i s t r i c t  c h i e f  was c a l l e d  i n  t o  t h e  2d ARVN D i v i s i o n ,  and 
I d i d  n o t  unders tand  t h i s  a t  a l l  from my c o n v e r s a t i o n  wi th  Colo-
n e l  TOAN. 

Q But hav ing  w r i t t e n  t h i s  o u t  i n  l ong l~and ,and hav ing
appa ren t ly  a t t a c h e d  t h e  green  s h e e t  a s  I n c l o s u r e  1 t o  t h i s  le t -
t e r ,  you must have some in fo rma t ion  a s  t o  t h e  background o r  
t h a t  i n c l o s u r e .  You must have some r e c o l l e c t i o n  from whom it 
came, who spoke t o  you about it, who gave you t h i s  assurance  
t h a t  p e r m i t t e d  you t o  w r i t e  t o  General  KOSTER t h a t  t h e  d i s t r i c t  
c h i e f  does n o t  g i v e  any of t h e  a l l e g a t i o n s  any importance.  

A. W e l l ,  I c e r t a i n l y  had t h i s  l a t e r  from Colonel  K H I E N ,  
t h a t  he and t h e  d i s t r i c t  c h i e f  gave no c r e d i b i l i t y  t o  t h i s .  

Q. W e l l ,  when you s a y  l a te r ,  a r e  you s a y i n g  b e f o r e  o r  
a f t e r  you wrote  t h i s  l e t t e r ?  

A. No, it was b e f o r e  t h a t  I would have w r i t t e n  t h i s  l e t -
t e r .  When I c a l l e d  on Colonel  X H I E N  and d i s c u s s e d  t h i s  i n c i d e n t  
w i t h  him, he  w a s  adamant, as was Colonel  TOAN, t h a t  t h i s  incident- .  
t h a t  no 
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i n c i d e n t  had occur red  t h e r e .  And they  w e r e  s t r o n g l y  opposed 
t o  conduct ing any i n v e s t i g a t i o n ,  a l though  TOAN had s a i d  h e  
had t o l d  t h e  prov ince  ch i e f  t o  conduct an Investigation. But 
t h e  prov ince  c h i e f  l e d  m e  t o  b e l i e v e  t h a t  he  was n o t  going t o  
b e  conduct ing an i n v e s t i g a t i o n  because t h e r e  was a b s o l u t e l y  no 
t r u t h  t o  t h e  m a t t e r .  

Q - W e l l ,  how could they  know whether  such a t h i n g  had o r  
had n o t  occu r red?  The Americans were t h e r e .  And Colonel  K H I E N  
was i n  Quang Ngai unable  t o  e n t e r  t h e  a r e a  wi thout  an armed f o r c e  
t o  b r i n g  him i n ,  s o  t h a t  he  d i d n ' t  have any knowledge o f  what 
had o r  had n o t  t aken  p l a c e ,  any p e r s o n a l  knowledge. 

I0: When you t a l k e d  t o  TOAN, f o r  example, d i d  he  a d v i s e  
you t h a t  he  had informed General  KOSTER of a l l  of  t h i s  and asked 
General  KOSTER t o  have t h i s  i n v e s t i g a t e d ?  

A .  NO ,' sir.  H e  d i d  n o t .  

Q What do you t h i n k  t h o s e  words mean t h a t  you p u t  down 
t h e r e ,  "The d i s t r i c t  c h i e f  does n o t  g i v e  t h e  a l l e g a t i o n s  any i m -
po r t ance"?  What do you t h i n k  t h a t  .means? 

A. W e l l ,  I hope it means j u s t  what I s a i d  t h a t  it meant. 
I cannot  r e c a l l  where I g o t  my in fo rma t ion  from, b u t  I know t h a t  
when I d r a f t e d  t h i s  l e t t e r ,  t h e  f a c t s  t h a t  were a v a i l a b l e  t o  m e ,  
what I cons ide red  t o  be  t h e  f a c t s ,  were what I w a s  r e p o r t i n g .  

MR MACCRATE: W e l l ,  who he lped  you t o  w r i t e  t h i s  l e t t e r ?  

A .  I b e l i e v e  I d r a f t e d  o r  wro te  t h i s  l e t t e r  myself .  

Q .  But you c e r t a i n l y  d i d n ' t  do a l l  t h e  l e g  work t h a t  
was neces sa ry  t o  b r i n g  t h e  t h i n g  t o g e t h e r ,  d i d  you? 

A.  Leg work, s i r ?  I conducted t h e  i n v e s t i g a t i o n  r i g h t  
a f t e r  t h e  i n c i d e n t .  I had t o  g i v e  an o r a l  r e p o r t .  

Q W e l l ,  t h e s e  a r e  i n c l o s u r e s .  Take t h e  1 4  A p r i l  s t a t e -
ment, Colonel  HENDERSON. T h a t ' s  no p a r t  of  what you had done 
be fo re .  You had t o  g e t  t h e s e  t h i n g s ,  and you weren'  t running 
around p e r s o n a l l y .  You must have had someone t o  h e l p  you. 
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A.  No one o u t s i d e  of t h e  br igade handed me, t o  t h e  b e s t  
of my r e c o l l e c t i o n ,  a s i n g l e  p i e c e  of paper regarding  t h i s  i n c i -
dent .  Now, I b e l i e v e  t h a t  Colonel K H I E N  only t r a n s l a t e d  t h e  Viet  
Cong l e t t e r ,  o r  l e t t e r  i n  Vietnamese, when he t o l d  me what he 
knew o r  what t h i s  l e t t e r  w a s  from t h e  d i s t r i c t  o r  v i l l a g e  c h i e f .  

Q Well, who i n  your br igade  handed you t h e  s ta tement  of 
1 4  Apr i l?  

A .  S i r ,  I b e l i e v e  it had t o  come through my S 2  t o  me. 

Q Colonel BLACKLEDGE has t e s t i f i e d  t h a t  he had nothing 
t o  do with it. 

A. I do n o t  know, sir. 

Q You have no explanat ion  a s  t o  how t h a t  s ta tement  came 
i n t o  your hands? 

A. No, sir.. I have not .  I f e e l  t h a t  it came i n  through 
i n t e l l i g e n c e  channels ,  and t h a t  would be through my S2.  

Q But without  any i n d i c a t i o n  of t h e  i n t e l l i g e n c e  source,  
how could you poss ib ly  eva lua te  it as  t o  whether it had any sub-
s t a n t i a l i t y  t o  i t ?  Speaking c o l l o q u i a l l y ,  t h e r e  a r e  abso lu te ly  
no f i n g e r p r i n t s  on t h a t  s ta tement ,  a s  i f  someone saw it, t o  elim-
i n a t e ,  t o  expunge any record  of where it came from. The only i m -
p ress ion  t h a t  someone can g e t  by looking a t  t h a t  document unex-
pla ined  i s  t h a t  t h e r e  was a conscious a c t  of suppression i n  con-
nec t ion  with t h e  p repara t ion  of t h a t  l e t t e r .  An i n c l o s u r e  t h a t  
has been deprived of a l l  f i n g e r p r i n t s  s o  no one could be blamed 
or  c r e d i t e d  with having pu t  t h e  t h i n g  toge the r .  

A .  Well, a t  t h e  t ime,  s i r ,  I must have known t h e  source 
of  t h i s  document, b u t  I do n o t  know a t  t h i s  time. 

Q Well, it i s  reasonable t o  con jec tu re  t h a t  someone might 
have de l ive red  t h i s  t o  you with an explanat ion.  But i f  you re-
ceived it wi th  an explanat ion ,  where i s  t h a t  explanat ion?  

A.  A t  t h i s  t ime,  I do n o t  have it, sir.  

Q Who gave you such explanat ions? 
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A. I do n o t  know, s i r .  

Q - W e  have had it sugges ted  t h a t  it came t o  you from a n  
i n d i v i d u a l  a t  p rov ince  on t h e  U.S. adv i so ry  team. 

A. Th is  i s  p o s s i b l e ,  s i r ,  t h a t  it could  have been g iven  
by t h e  headqua r t e r s  of d i s t r i c t .  I ' m  c o n f i d e n t  t h a t  it w a s  n o t  
handed t o  m e  p e r s o n a l l y .  

Q W e l l ,  t h e  i n d i c a t i o n  w a s  t h a t  it d i d  come t o  you. 

A. I do n o t  b e l i e v e  s o ,  sir.  

Q What e v e r  happened , to  a l l  t h e  o t h e r  pape r s  t h a t  were 
brought  t o g e t h e r  t o  pe rmi t  you t o  s i t  down and t o  w r i t e  o u t  i n  
your  own hand t h e  b a s i c  l e t t e r ,  E x h i b i t  R-5?. 

24.. I do  n o t  know, sir, 

Q =  One i s  s t r u c k  by t h e  co inc idence  t h a t  t h e  on ly  docu-
ment t h a t  i s  found i s  one t h a t  you d i d n ' t  t h i n k  w a s  s t i l l  i n  ex-
i s t e n c e .  

A. One tha t - -

Q . ( I n t e r p o s i n g )  W e l l ,  t h a t  one document t h a t  you
unders tood t h a t  has  n o t  been found. A document t h a t  you 
d i d n ' t  expec t  t o  be  found,  has  been found. So, t h e  q u e s t i o n  
arises, where are t h e  documents t h a t  you expec ted  would 
be  found? 

A. I ' m  s o r r y ,  sir.. I d o n ' t  fo l low you. 

Q You have t o l d  us t h a t  t h e  f i r s t  r e p o r t  of t h r e e  t o  f i v e  
pages upon your  e a r l y  i n v e s t i g a t i o n  i s  t h e  one t h a t  you expec t ed ,  
o r  a t  l e a s t  you asked,  Colonel  DONALDSON t o  l o c a t e .  And r a t h e r  
t h a n  f i n d i n g  t h a t  document t h a t  you had unders tood w a s  w i th  t h e  
S 3 ,  no th ing  w a s  found,  and i n s t e a d ,  t h i s  document, R-5, w a s  l o -
c a t e d  i n  t h e  S2 f i l e .  

A.  Y e s ,  sir.  But I do n o t  unders tand  why I d i d  n o t  want 
it found? 

Q W e l l ,  I d i d n ' t  s a y  t h a t  you wanted it found,  b u t  ap-
p a r e n t l y  you d i d n ' t  expec t  it t o  be found. 
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A .  Well, I d o n ' t  f o l l ow t h e  reasoning .  When I c a l l e d  Colo-
n e l  DONALDSON, I w a s  a sk ing  him f o r  any and a l l  r e p o r t s  concern-
i n g  t h e  My L a i  i n c i d e n t .  I d i d  n o t  l i m i t  it t o  one.  I d i d  r e m e m -
b e r  t h a t  when I reduced my o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g  and submi t t ed  
my r e p o r t ,  I know p o s i t i v e l y ,  I saved a copy of  t h a t .  I f e e l  
c o n f i d e n t  t h a t  I had a copy of  t h a t  p u t  i n  my and,  I t h i n k ,  t h e  S3 
s a f e .  And t h a t  w a s  one t h a t  I f e l t  w a s  t h e r e ,  b u t  any th ing  t h a t  
he had on t h i s  My L a i  r e p o r t ,  I wanted. 

Q Now, w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  one t h a t  you d i d  s ave  and p u t  
i n  your s a f e ,  d i d  you p u t  any th ing  w i t h  i t ?  

A. No, e x c e p t  t h a t  I d i d  t e s t i f y  e a r l i e r  t h a t  I t h i n k  may-
be I used t h a t  one t o  p r e p a r e  t h i s .  I ' m  n o t  p o s i t i v e ,  b u t  I t h i n k  
I used t h e  r e p o r t  o f  e a r l y  A p r i l  t o  p repa re  t h i s .  

Q That  may very  w e l l  have been. But coming back t o  t h e  
e a r l i e r  r e p o r t  t h a t  you r e c a l l e d  l e a v i n g  i n  your  S3 s a f e ,  d i d  
you l e a v e  any o t h e r  papers  w i t h  i t ?  

A .  Not p e r t a i n i n g  t o  My L a i ,  because a t  t h a t  t i m e ,  I d o n ' t  
t h i n k  I had anyth ing  e l s e .  00 

Q W e l l ,  i n  i t s  p r e p a r a t i o n ,  i f  t h i s  were a t h r e e  t o  f i v e - -3 
page pape r ,  t h e r e  must have been o t h e r  papers  g a t h e r e d  o r  i n f o r - r 

mation,  d a t a .  Did you w r i t e  it o u t  i n  longhand as w e l l ?  

A .  Yes, s i r ,  and I used my notebook t h a t  I had 
used when I had in t e rv i ewed  Warrant O f f i c e r  THOMPSON and o t h e r s .  

Q.  Did you p u t  t h o s e  t h i n g s  wi th  t h i s  l e t t e r ?  

A .  No, sir.  I r e c a l l  I had one copy of  t h a t  l e t t e r  t h a t  
I e i t h e r  p u t  i n  an envelope and had them p u t  i n  t h e  S3 s a f e ,  
o r  asked t h e  S3 t o  have it p u t  i n  t h e  s a f e  o r  f i l e d ,  I'm 
n o t  s u r e .  

Q W e l l ,  d i d  you g e t  any h e l p  i n  i t s  p r e p a r a t i o n ?  

A. I am of  t h e  op in ion  I e i t h e r  l e t  Major MCKNIGHT,  my 
S3, r ead  t h i s  one o r  t h e  e a r l i e r  one f o r  d a t e s  o r  f o r  u n i t  ac-
t i o n s ,  o r  l e t  Colonel  BARKER r ead  it. I ' m  no t  r e a l l y  p o s i t i v e  
who I l e t  r ead  it. I t  seemed t o  me t h a t  somebody d i d  r e a d  
it. But a s  f a r  as h e l p  i n  p r e p a r i n g  it, no,  s ir .  I had no 
h e l p  i n  p repa r ing  it. I wrote  it o u t  myself .  
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Q- We have s u b s t a n t i a l  information t h a t  Major MCKNIGHT 
d i d  a s s i s t  you. 

A. I n  t h i s  one, s i r ?  

Q =  I n  t h e  e a r l i e r  p repara t ion ,  t a k i n g  t h a t  as t h e  f i r s t .  

A. Well, I f e e l  t h a t  I a t  l e a s t  g o t  t h e  d a t e s ,  t h e  u n i t s ,  
where they were, t h e  r e s u l t s  and s o  f o r t h  from him, o r  had him 
review t o  make c e r t a i n  t h a t  what I pu t  down was c o r r e c t .  But 
I d o n ' t  know t h a t  I had any h e l p  from him i n  w r i t i n g  out  t h e  
s ta tements  t h a t  I had myself t a l k e d  t o  i n d i v i d u a l s .  

Q - What r e c o l l e c t i o n  do you have on t h e  phys ica l  prep-
a r a t i o n  of t h e  e a r l i e r  r e p o r t ?  

A. The phys ica l  p repara t ion  of i t ,  t o  the b e s t  of my 
knowledge, I ei ther  asked Xajor MCRNIGHT o r  Sergeznt J O E N S O N ,  o r  
Sergeant KIRKPATRICK, o r  one of t h e  o f f i c e r s  o r  ind iv idua l s  i n  
t h e  S3 o f f i c e  t o  l e t  me have a c l e r k  or--and I thought I d i r e c t e d  
it t o  a s p e c i a l  c l e r k  t h a t  I had. I do n o t  r e c a l l  who it was, 
b u t  it was one of t h e  b e t t e r  c l e r k s  t o  type  t h i s .  

Q Well, do you r e c a l l  t h a t  Sergeant JOHNSON a t  t h i s  t ime 
was spending h i s  time over a t  LZ Dot t i e?  

A. T h a t ' s  why I d i r e c t e d  Sergeant  KIRKPATRICK. 

Q - Sergeant  KIRKPATRICK was t h e r e  and he  would have been 
a v a i l a b l e .  Now, i n  t h i s  connect ion,  a  document three-quar ters  
of a page i n  l eng th  o r  thereabouts  was seen  i n  p repara t ion .  

A. No, sir. 

Q That could have been a p a r t  of it, could it no t?  

A. Oh, yes ,  s ir .  

Q. Now, who i n  a d d i t i o n  t o  Major MCKNIGHT and Sergeant  
KIRKPATRICK,  i n  t h e  br igade  had any p a r t i c i p a t i o n  i n  t h a t  t h a t  
you know o f ?  

A. Well, o t h e r  than those who had given m e  information 
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o r  s ta tements  when I interviewed them, I th ink  only  poss ib ly  the  
c l e r k  who typed it. 

Q .  Did you d i scuss  t h i s  with Colonel LUPER? 

A. I cannot r e c a l l  having done s o ,  s i r .  

Q. So f a r  a s  a l a t e r  r e p o r t  i s  concerned, i n  a d d i t i o n  t o  
Sergeant GERBERDING, you c a n ' t  r e c a l l  a t  t h i s  time who a s s i s t e d  
you i n  t h e  a c t u a l  phys ica l  p repara t ion  of R-5? 

A. No, s ir ,  I cannot.  I th ink  t h a t  I used my i n i t i a l  re-
p o r t  of e a r l y  Apr i l  a s  a b a s i s  f o r  t h i s ,  and I do no t  know t h a t  
I had any a d d i t i o n a l  he lp .  And, I b e l i e v e  my S2 gave me t h i s  VC 
propaganda message. And, I c a n ' t  t h ink  of anybody e l s e  b u t  him 
having given me t h i s  s ta tement .  Poss ib ly ,  w e l l ,  I know t h e  M I  
d i d n ' t  come t o  me d i r e c t l y .  I t  would have gone t o  him, and I'm 
p o s i t i v e  t h a t  nobody a t  province gave me t h a t  paper .  

Q When you l e f t  Colonel TOAN, d i d  you rece ive  any papers 
. from him? 

A. No, s ir .  

Q .  When you l e f t  Colonel K H I E N ,  d i d  you r e c e i v e  any pap-
e r s  from him? 

A.  No, sir.  I ' m  p o s i t i v e  I d i d  no t .  

10: Well, d i d  you g e t  any papers from e i t h e r  Colonel UL-
SAKER who a t  t h a t  t ime was down w i t h  Colonel TOAN? Colonel UL-
SAKER l e f t  about t h e  1st of A p r i l  and Colonel HUTTER came i n .  
Did you rece ive  any papers  from them? 

A. I do no t  remember Colonel ULSAKER a t  a l l .  Colonel HUT-
TER I remember, b u t  no, s i r ,  n o t  on t h i s  s u b j e c t  d i d  I ever  re-
ce ive  any papers from Colonel HUTTER. 

Q. T h a t ' s  Colonel HUTTER. H-U-T-T-E-R. 

A. HUTTER, no, s ir .  1 d i d n ' t  r ece ive  from him any papers 
on t h i s  s u b j e c t .  
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Q .  From M r .  MAY and Colonel  G U I N N ,  when you were t a l k i n g  
t o  Colonel  KHIEN? 

A. No, s i r .  I ,.lay have asked him f o r  an e x t r a c t  o r  a 
t r a n s l a t i o n  o f  a document t h a t  K H I E N  made r e f e r e n c e  t o ,  b u t  I 
d i d  n o t  p h y s i c a l l y  r e c e i v e  it from him. Whether it was s e n t  t o  
my h e a d q u a r t e r s ,  I d o n ' t  know, s i r .  But I d i d  n o t  s e e  t h i s  s i n -  
g l e  p i e c e  of  paper  from e i t h e r  of t h o s e  gentlemen. 

MR MACCRATE: W e l l ,  you say  you w e r e  accompanied by Major 
MCKNIGHT,  s o  i f  t h e  paper  fol lowed you over  and w a s  s e n t  t o  you,  
p o s s i b l y  by M r .  MAY o r  Colonel  G U I N N ,  i t  would come t o  Major MC-
K N I G H T  and no t  t o  you, would it n o t ?  

A.  W e l l ,  i t  would depend on how it w a s  addressed .  I could-
n ' t  guess  on t h a t  one. I would t h i n k ,  though,  i f  I had asked f o r  
it, they  would have s e n t  it t o  me. 

Q. W e l l ,  I would assume s o .  But you i n d i c a t e  t h a t  it 
may have come i n t o  your headqua r t e r s  sad n o t  t o  you. 

A .  Well ,  I hope it would have come t o  my a t t e n t i o n  i f  it 
would have come i n t o  my h e a d q u a r t e r s .  I ,  a t  one t i m e ,  t hough t  
t h a t  I had seen  t h i s  l e t t e r  t h a t  had been w r i t t e n  from t h e  2d,  
o r  from t h e  v i l l a g e  t o  t h e  d i s t r i c t  and had g o t t e n  t o  p rov ince .  
B u t  t h e  l o n g e r  I thought  about t h a t ,  I b e l i e v e  t h a t  it w a s  on ly  
Colonel  KHIEN's t r a n s l a t i o n  t h a t  I h e a r d  of  t h a t .  I do n o t  
remember s e e i n g  where I could  s i t  down and r e a d  what a c t u a l l y  
w a s  s a i d  i n  t h a t  l e t t e r .  

Q. Did you e v e r  seek  t o  g e t  a copy? 

A. I am under t h e  impress ion  t h a t  I asked  f o r  a copy o f  
it, b u t  I cannot  r e c a l l  e v e r  r e c e i v i n g  it, o r  hav ing  made a check 
as t o  why I d i d n ' t  r e c e i v e  it, i f  I d i d  n o t  r e c e i v e  it. 

Q .  You have no e x p l a n a t i o n  o f  your  w i l l i n g n e s s  t o  a c c e p t  
t h e  s t a t e m e n t  i n  t h e  f i r s t  s en t ence  of t h e  1 4  A p r i l  s t a t emen t  r e -
ga rd ing  t h i s  11 A p r i l  l e t t e r  wi thou t  hav ing  b e f o r e  you a copy o f  
t h e  11 A p r i l  l e t t e r ?  

Which paragraph? 

Q - W e l l ,  i n  t h e  very f i r s t  paragraph of t h e  1 4  A p r i l  l e t -  
t e r  t h e r e  i s  a r e f e r e n c e  t o  t h e  11 A p r i l  l e t t e r .  You appear  t o  
b e  t a k i n g  t h a t  l e t t e r  and a s t a t e m e n t  upon it and pas s ing  it on 
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t o  your commanding g e n e r a l  w i t h o u t ,  a s  I now unders tand  i t ,  e v e r  
having seen  t h e  t e x t  of  t h a t  11 A p r i l  l e t t e r .  

A .  I remember hav ing  t h e  t e x t  of t h a t  r e a d  t o  me by Colo-
n e l  K H I E N  o r  e x p l a i n e d  t o  me by Colonel  K H I E N ,  b u t  I cannot  re-
c a l l  having seen  t h a t  i n  my headqua r t e r s  where I would s i t  down 
and look a t  it. That  i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q. Now, o f  c o u r s e ,  i f  t h a t  l e t t e r  was known t o  t h e  Arner-
i c a l  Div is ion  a t  t h e  t i m e  t h a t  you s e n t  forward t h i s  s t a t e m e n t ,  
o r  i f  you had r e c e i v e d  a copy o f  t h a t  l e t t e r  from t h e  A m e r i c a l  
Div i s ion  and r e t u r n e d  i t  t o  t h e  Americal D i v i s i o n ,  it would ex-
p l a i n  why you d i d  n o t  have a copy i n  your  f i l e .  

A .  I d i d  n o t  s e e  t h e  copy o f  t h a t  l e t t e r  o r  correspond-
ence from General  KOSTER on t h i s  s u b j e c t ,  s i r .  

10: Did General  KOSTER e v e r  t a l k  t o  you about  it and t e l l  
you t o  i n v e s t i g a t e  i t ?  

A .  No, s i r .  WheA I r e p o r t e d  o r a l l y  t o  General  KOSTER, 
it w a s  my op in ion  a t  t h e  t i m e - -

Q ( I n t e r p o s i n g )  W e l l ,  now, when d i d  you r e p o r t  o r a l l y ?  
What o r a l  r e p o r t  are you t a l k i n g  about now? 

A. W e l l ,  I ' m  t a l k i n g  about t h e  r e p o r t  o f  20--

Q ( I n t e r p o s i n g )  Well ,  t h a t  had n o t h i n g  t o  do wi th  t h i s .  
Tha t  i s  a complete ly  d i f f e r e n t  a l l e g a t i o n .  T h i s  i s  an 
a l l e g a t i o n  by t h e  v i l l a g e  c h i e f  t o  t h e  d i s t r i c t  c h i e f ,  and t h e  
d i s t r i c t  c h i e f  p u t s  it i n  a l e t t e r  t o  t h e  p rov ince  c h i e f .  
I t  i s  n o t  Warrant O f f i c e r  THOEWSON1sa l l e g a t i o n .  Now, d i d  
you aga in  make an o r a l  r e p o r t  t o  t h e  d i v i s i o n  commander 
concerning t h e  a l l e g a t i o n  of t h e  d i s t r i c t  c h i e f  t o  t h e  
prov ince  c h i e f ?  

A.  No, sir. I d i d  n o t .  

Q R-l? Although t h e  two a r e  r e l a t e d ,  t h e  a l l e g a t i o n  of  
Warrant O f f i c e r  THOMPSON i s  q u i t e  s e p a r a t e  and d i s t i n c t  from t h e  
a l l e g a t i o n  made h e r e .  

A .  I unders tand  t h a t ,  s ir .  But on t h i s  r e p o r t ,  as I men-
t i o n e d  e a r l i e r ,  my primary purpose,  I f e e l ,  i n  s end ing  t h i s  
t h i n g  forward was t o  g e t  t h i s  propaganda l e a f l e t  t o  d i v i s i o n  
because of  t h e  i m p l i c a t i o n s  i n  t h e  l a t t e r  paragraph 7 .  
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Q- W e l l ,  j u s t  a minute. You p r e v i o u s l y  i n d i c a t e d ,  
I t h i n k ,  and I ' d  have t o  check back i n  t h e  tes t in lony,  b u t  
when you p i cked  up t h i s  propaganda,  t h a t  you provided  cop ie s  
o f  t h e  propaganda t o  t h e  d i v i s i o n ,  and t h a t  you subsequent ly  
conducted t h i s  i n v e s t i g a t i o n  and provided  i t ?  

That  i s  c o r r e c t ,  sir.  

Q. So, d i v i s i o n  a l r e a d y  had t h e  propaganda? 

A. Tha t  i s  c o r r e c t ,  s i r .  The on ly  t h i n g  they  d i d n ' t  
have was my s t a t e m e n t  going a long  wi th  it. 

Q W e l l ,  you see, t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  you p o i n t  o u t  
i n  your  l e t t e r  i s  n o t  t h e  propaganda. The a l l e g a t i o n  t h a t  
you p o i n t  o u t  appears  i n  t h e  s t a t e m e n t  of  1 4  A p r i l .  That  i s  
why it i s  a b s o l u t e l y  i nconce ivab le  t o  m e  t h a t  you as a s e n i o r  
commander would, u n l e s s  t h e r e  is  more t h a t  i s  known between 
y o u r s e l f  and General  KOSTER than  has  been brought  forward t o  
t h e  p r e s e n t  t i m e ,  t h a t  you could have s e n t  a paper  forward t o  
General  KOSTER t h a t  you d i d n ' t  know t h e  o r i g i n  of  t h e  paper .  
You d i d n ' t  know how you r e c e i v e d  it ,  o r  anyth ing  about t h e  
paper .  I t  j u s t  d o e s n ' t  r i n g  because t h a t ,  you s e e ,  i s  t h e  
a l l e g a t i o n  con ta ined  i n  I n c l o s u r e  1. 

A. I cannot  e x p l a i n  it, s i r .  I a b s o l u t e l y  cannot .  

Q b  W e l l ,  f o r  minute ,  l e t  me ask you a few o t h e r  q u e s t i o n s  
about  t h e s e  o t h e r  t h i n g s .  You l e f t  t h i s  paper ,  you i n d i c a t e d ,  
i n  t h e  s a f e  of  t h e  S2 s e c t i o n ,  t h i s  p a r t i c u l a r  paper?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q. Now, where i n  t h e  s a f e  w a s  it r e t a i n e d ?  

A. I d o n ' t  know, s i r .  I assume t h i s  was--I d o n ' t  even 
know. I b e l i e v e  it w a s  j u s t  a f i e l d  s a f e .  

Q ' .  W e l l ,  you had a r e g u l a r  w a l l  s a f e  w i t h  combinations 
on it and s o  on. 

A. W e l l ,  I thought  Colonel  DONALDSON t o l d  me t h i s  w a s  
found i n  a s e a l e d  envelope,  I d o n ' t  know. 
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Q. But i n  what condi t ion  was it when you l e f t  i t ?  
How was it addressed? How was it maintained? 

A .  S i r ,  I d i d  n o t  see  it placed i n  t h e  s a f e .  I can 
only assume t h a t  I gave it t o  Colonel BLACKLEDGE t o  secure .  

Q 9 Was it i n  a s e a l e d  envelope of any kind? 

A. I do n o t  know, s ir .  

Q. You never went back t o  s e e  t h e  r e p o r t ?  

A .  S i r ,  I do no t  b e l i e v e  t h a t  I ever  saw t h i s  r e p o r t  
a f t e r  I s igned o f f  on it. I'm not  c e r t a i n  I hand-
c a r r i e d  it t o  t h e  d i v i s i o n .  I ' m  under t h e  impression t h a t  I 
d id .  I never saw t h a t  r e p o r t  a f t e r  t h a t  t ime.  

Q How many copies  of t h i s  r e p o r t  d i d  you make? 

A. I b e l i e v e  I made t h r e e  copies  and s e n t  two Q 

forward and kept  one, 
m 
+?-

Q- Now, what about t h e  o t h e r  r e p o r t  t h a t  you prepared T. 
e a r l i e r ?  How many copies  were made? 

A .  Again, s i r ,  I be l i eve  it was t h r e e  copies ,  I kep t  
one and two went forward. 

Q And you r e t a i n e d  t h a t  one i n  t h e  S 3  s a f e ?  

A .  I be l i eve  s o ,  sir.  

Q- Do you kncw what e l s e  was i n  e i t h e r  of  t h e s e  f i l e s ?  

A.  No, sir.  I do no t .  

Q- Do you know how your r e p o r t  of e a r l y  A p r i l  was de l ive red  
t o  d iv i s ion?  

A .  I do n o t  be l i eve  I hand-carr ied it up. I b e l i e v e  I gave 
it t o  t h e  l i a i s o n  o f f i c e r ,  o r  had t h e  TOC g ive  it t o  t h e  l i a i s o n  
o f f i c e r  t o  d e l i v e r  it t o  t h e  d i v i s i o n .  

Q. How d i d  you have it addressed? 
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A .  I do n o t  r e c a l l ,  s ir .  

Q. Do you r e c a l l  a c l a s s i f i c a t i o n ?  

A.  No, s i r .  I do not .  I b e l i e v e  it was, poss ib ly  it 
was "For O f f i c i a l  Use Only," But I do no t  know, s i r .  

CI And t h e  r e p o r t  of 2 4  A p r i l ,  you had t h r e e  copies 
and you s e n t  it t o  d i v i s i o n .  Did it go by c o u r i e r ,  o r  was 
it hand-carried,  .and i n  what form was it de l ive red?  

A. I b e l i e v e  t h a t  I hand-carried t h i s  one t o  d i v i s i o n .  
I hand-carried one of t h e  two. I can remember d i s t i n c t l y  e i t h e r  
t h i s  one o r  t h e  o t h e r  one being i n  a brown envelope addressed 
t o  t h e  commanding genera l ,  and t h a t  I hand-carried t h a t  t o  the  
chief  of s t a f f .  

Q- That was Colonel PARSON a t  t h e  time? 

A. y e s ,  sir.  

Q. Did you i n d i c a t e  t o  him t h e  contents?  

A. Yes, s ir .  I r e c a l l  s i t t i n g  down with Colonel PARSON 
i n  h i s  o f f i c e  and handing t h i s  t o  him, o r  lay ing  it on h i s  desk,  
i n  thi .s  manila f o l d e r  t h i s  r e p o r t  f o r  General KOSTER, and t e l l -
ing  him genera l ly  what it was about.  And I r e c a l l  t h a t  we s t a r t -
ed t a l k i n g  about t h i s  and he made some comment about ,  " O h ,  yes .  
I wanted t o  hear  about t h a t .  General KOSTER and General YOUNG 
have been d i scuss ing  t h i s  ma t t e r ,  o r  had d iscussed  i t ,  and I 
h a d n ' t  go t t en  involved i n  it." I j u s t  go t  a  l i t t l e  b i t  out  about 
what it was a l l  about when e i t h e r  t h e  qenera l  s e n t  f o r  him f o r  a 
meeting o r  something, and t h a t  dropped t h e  conversat ion.  I do not  
remember g e t t i n g  back wi th  him on t h i s  s u b j e c t .  

Q. Well,  how long a f t e r  t h i s  r e p o r t  was prepared on t h e  
24th do you r e c a l l  t h a t  you de l ive red  it t o  Colonel PARSON? 

A. I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  But I would th ink  t h a t  I would 
have de l ive red  it very soon a f t e r  t h i s  d a t e ,  s i r .  

Q Do you know whether General KOSTER was p r e s e n t ,  o r  i f  
he was away on R&R a t  t h e  time? 

A. I am of t h e  opinion t h a t  General KOSTER was p resen t  a t  
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t h e  t ime, b u t  I d i d  n o t  hand t h i s  r e p o r t  t o  General KOSTER. 
I t  was addressed t o  him and I l e f t  it with t h e  chief  of s t a f f .  

Q Do you have any i d e a  a t  a l l  why we s h o u l d n ' t  be a b l e  
t o  f i n d ,  f o r  example, i n  t h e  S3 f i l e s  o r  t h e  b r igade ,  a copy of 
your r e p o r t  of e a r l y  Apr i l?  

A.  No, sir. There i s  no reason i n  t h e  world why t h e  
copy t h a t  we r e t a i n e d  s h o u l d n ' t  have been t h e r e .  I ' m  f a i r l y  
conf ident  t h a t  it was t h e  S3 o f f i c e  where I passed t h e  t h i n g  on 
t o  be he ld .  

Q. Well, we have had t h e  headquarters  searched,  and w e  
have had people from our  own group conduct a very d e t a i l e d  
sea rch ,  and it i s  c e r t a i n l y  n o t  t h e r e  a t  the  p r e s e n t  t ime,  nor  
i s  t h e r e  any record of it. 

A.  I have no answer f o r  t h a t ,  sir.  

MR MACCRATE: A t  t h e  d i v i s i o n ,  i n  a d d i t i o n  t o  Colonel PARSON, 
General YOUNG, and General KOSTER,  i n  connection with t h i s  second 
r e p o r t ,  R-5 ,  d i d  you have any conversat ion wi th  anyone e l s e  a t  
d i v i s i o n ?  

A. No, sir.  I d i d  not .  

Q A t  o r  about t h i s  t ime, was Colonel ANISTRANSKI, who 
was t h e  G 5  of t h e  America1 Divis ion ,  a t  any t ime a t  Duc Pho 
speaking wi th  you? 

A. I do n o t  remember him speaking t o  m e  about t h i s  
s u b j e c t ,  sir.  

Q. Do you remember a s  you d r a f t e d  t h e  f i r s t  paragraph o f  
t h i s  l e t t e r  of 2 4  A p r i l ,  "An i n v e s t i g a t i o n  has been conducted of 
t h e  a l l e g a t i o n s  c i t e d  i n  Inc losure  1 , "  j u s t  how it was t h a t  you 
expected anyone a t  t h e  America1 Divis ion t o  read  i n t o  t h i s  with 
you? I f  t h i s  came i n  t o  a reader  co ld ,  what k ind  of an i n t r o -
duct ion would t h a t  be? Doesn't  t h i s  i n  some way r e l a t e  t o  what 
you knew was up a t  d i v i s i o n  when you s e n t  t h i s ?  

A.  Well, I knew, s i r ,  t h a t  my e a r l y  r e p o r t  was up a t  
d i v i s i o n ,  and again I made no re fe rence  t o  it. 
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Q But t h e  e a r l y  r e p o r t  had no th ing  t o  do w i t h  t h e  
a l l e g a t i o n s  of  t h e  hamlet  c h i e f .  

A .  No, it d i d  no t .  That i s  c o r r e c t ,  s i r .  I do no t  
unders tand my l e a d  i n t o  t h i s  l e t t e r .  The purpose o f  t h i s  l e t -
ter r e a l l y  w a s  n o t  an i n v e s t i g a t i o n .  I t  w a s  t r a n s m i t t i n g  t h i s  
VC propaganda l e a f l e t  forward,  and a p p a r e n t l y  I n c l o s u r e  1, 
which r i g h t  now, I have no r e c o l l e c t i o n  o f  how I g o t  i t ,  

&. But Colonel  HENDERSON, i f  it w a s  n o t  an i n v e s t i g a t i o n ,  
why would you have w r i t t e n  w i t h  your own hand a t  t h e  very t o p  o f  
t h e  page,  "Report  o f  I n v e s t i g a t i o n " ?  

A. I cannot  answer t h a t ,  s i r ,  a t  t h i s  t ime .  

I 0  : Now, Colonel  HENDERSON, w e  want t o  go back t o  t h e  1 6 t h .  
I have hea rd  your  t es t imony b e f o r e ,  and because it i s  a lmost  2 
y e a r s  ago, t h e r e ' s  q u i t e  a b i t  of  l o s s  o f  memory a s  f a r  a s  e x a c t l y  
what happened, t h e  t i m e  t h i s  happened, and s o  on. For  example, 
I can r ead  i n  your  t es t imony,  on one occas ion  you s a i d  you went 
t o  s e e  Capta in  MEDINA on t h e  1 6 t h ,  and I can f i n d  i n  ano the r  
p l a c e  you went t o  s e e  him on t h e  1 7 t h ,  and you t a l k  t o  THOMPSON 
on t h e  1 6 t h .  W e l l ,  w e  have gone through t h i s  and I would 
l i k e  t o  go o v e r  v e r b a l l y  f o r  you what I t h i n k  you d i d  du r ing  
t h e  course  o f  5 days t o  p u t  you i n t o  focus  so  w e  won ' t  have 
t o  be j a u n t i n g  back and f o r t h  as t o  whether  t h i s  w a s  t h e  1 5 t h ,  
t h e  1 6 t h ,  t h e  1 7 t h ,  and s o  on. I ' l l  g i v e  t h i s  t o  you a s  
I remember i t ,  and i f  t h e r e  i s  any g r e a t  s l i p p a g e  i n  i t  a s  
w e  r e c o n s t r u c t  w i t h i n  t h e  s t a f f ,  I ' l l  ask t h e  people  h e r e  
a t  t h e  desk t o  c o r r e c t  m e .  

Going back t o  t h e  1 5 t h ,  it was on t h a t  d a t e  t h a t  you 
assumed command of  t h e  1 1 t h  Brigade from General  LIPSCOMB. Ea r ly  
i n  t h e  a f t e rnoon  you proceeded t o  LZ D o t t i e  where you had an oppor-
t u n i t y  t o  t a l k  t o  t h e  assembled s t a f f  and command of  Task Force  
Barker ,  and you d e l i v e r e d  t o  them a pep t a l k  concern ing  t h e i r  f o r t h -
coming o p e r a t i o n  on t h e  1 6 t h  i n t o  t h e  a r e a  o f  Son My V i l l a g e .  You 
po in t ed  o u t  t o  them t h e i r  l a c k  of agg res s iveness  and f a i l u r e  t o  
c l o s e  on t h e  p rev ious  o p e r a t i o n  and you gave them a good pep t a l k .  
"For once,  l e t ' s  ho ld  t h e  48th Local  Force  B a t t a l i o n  and e l i m i n a t e  
them once and f o r  a l l . "  

Coming down t o  t h e  morning o f  t h e  l 6 t h ,  t h e  p r e p a r a t o r y  
f i r e  s t a r t e d  e i t h e r  a t  0725 o r  0727 i n  t h e  morning and t e rmina t ed  
a t  0730 a t  which t i m e  t h e  f i r s t  l i ~ f twent i n .  The second l i f t  went 
i n  a t  0747 and w a s  completed by 0750. The LZ , of  cou r se ,  from where 
t h e y  were l i f t e d  w a s  LZ D o t t i e .  Subsequent t o  t h a t  t ime ,  Bravo 
Company w a s  p i cked  up from LZ u p t i g h t  and p u t  i n t o  t h e i r  LZ sou th  
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of  My La i  (1). Now, a s  f a r  a s  your  movements t h a t  morning 
were concerned,  you had proceeded from Duc Pho and went t o  
D o t t i e  b r i e f l y ,  b r i e f l y  t o  LZ Up t igh t ,  and were i n  t h e  a r e a  
by t h e  t ime t h e  a r t i l l e r y  p r e p a r a t i o n  t e r m i n a t e d  o r  t h e r e a -  
bou t s .  S h o r t l y  t h e r e a f t e r ,  a f t e r  t h e  second l i f t  and a f t e r  
t h e  t r o o p s  had e n t e r e d  t h e  v i l l a g e ,  you were i nvo lved  i n  
g e t t i n g  t r o o p s  t o  come o u t  n o r t h  of  t h e  hamlet  of  Thuan Yen 
o r  My Lai  ( 4 )  t o  p ick  up some weapons from a  couple  of  VC 
t h a t  had been k i l l e d  by gunships .  Subsequent t o  t h a t  t i m e ,  
you were o r b i t i n g  t o  t h e  s o u t h e a s t  of  t h e  v i l l a g e  n o t i c i n g  
t h e s e  l a r g e  crowds of people  s t reaming  down Highway 521--
200, 300, maybe 400 o f  them. And a t  t h a t  t i m e  t h e  H - 2 3  c u t  
o u t  a couple  of t h e s e  which they  thought  were p r i s o n e r s  
t r y i n g  t o  evade a t  t h e  t ime and h e l d  them i n  p o s i t i o n  s o  
t h a t  you could go down and were a b l e  t o  pick them up i n  your  
h e l i c o p t e r ,  and you brought  them on board.  

MR MACCRATE: I b e l i e v e  it w a s  southwest  r a t h e r  t h a n  s o u t h e a s t .  

I0 : No, o r b i t i n g  s o u t h e a s t  of  t h e  v i l l a g e  and l a t e r  
went down southwes t  of  t h e  v i l l a g e  t o  p ick  up t h e  two i n d i v i d u a l s .  
I b e l i e v e  t h a t  is  t h e  way I would r e c o n s t r u c t  it. Subsequent 
t o  p i c k i n g  up t h e  two i n d i v i d u a l s ,  you went ove r  t o  s e e  t h e  
i n s e r t i o n  of  Bravo Company. This  was whi le  t h e  two i n d i v i d u a l s ,  
t h e  two s u s p e c t s ,  were s t i l l  i n  t h e  a i r c r a f t .  I n  t h e  a i r c r a f t  
wi th  you t h a t  morning were t h e  fo l lowing  i n d i v i d u a l s  : you 
were s i t t i n g  i n  t h e  l e f t -hand  s e a t ;  Colonel  LUPER w a s  s i t t i n g  
nex t  t o  you; a  man who had j u s t  jo ined you from General  
LIPSCOMB by t h e  name of  ADCOCK was o p e r a t i n g  your  r a d i o ;  
t o  t h e  immediate r i g h t  o f  him w a s  Major MACLACHLAN; i n  f r o n t  
of  him i n  one o f  t h e  jump s e a t s  was Command Se rgean t  Major 
WALSH; and s i t t i n g  on your  s i d e  of t h e  a i r c r a f t  i n  t h a t  jump s e a t  
was Major MCKNIGHT.  The two PW's were p icked  up and you watched 
t h e  i n s e r t i o n  o f  Bravo Company. You w i l l  remember t h i s ,  I t h i n k ,  
very v i v i d l y  because t h e  a r t i l l e r y  d i d  n o t  l i f t  i n  t ime and it 
fo rced  t h e  h e l i c o p t e r s  t o  make ano the r  circle t o  g e t  back i n t o  
t h e  LZ a f t e r  t h e  a r t i l l e r y  had f i n a l l y  Seen l i f t e d .  Subsequent 
t o  t h a t  t i m e ,  you went back t o  My La i  ( 4 )  a g a i n  f o r  a "quick see" 
and then  went t o  LZ D o t t i e .  You s t a y e d  a t  LZ D o t t i e  f o r  q u i t e  
some t i m e  u n t i l  a long  about  t h e  1030 t ime frame. There you s a w  
Colonel BARKER. You a l s o  s a w  General  KOSTER come i n ;  you t a l k e d  
t o  him, and s a w  him d e p a r t .  Then you aga in  went t o  My La i  ( 4 ) .  
Then subsequent  t o  t h a t  t i m e ,  you went t o  Quang Ngai t o  keep your 
appointment f o r  a cou r t e sy  c a l l  wi th  Colonel  TOAN about  1 1 0 0  hours. 
I n  t h e  a f t e r n o o n ,  o r  subsequent  t o  t h a t  you r e t u r n e d  t o  
LZ Bronco a t  Duc Pho, and i n  t h e  a f t e rnoon ,  you were back 
up i n  t h e  a r e a  a g a i n ,  v i s i t i n g  t h e  4/3 
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and a l s o  you s topped  o v e r  a t  LZ D o t t i e  a  couple  of  t i m e s ,  
a t  leas t  once.  Tha t  a f t e r n o o n  General  KOSTER, i l l  a d d i t i o n  
t o  t h e  v i s i t  i n  t h e  morning, had come back i n t o  your  AO. H e  
f i r s t  was e n  r o u t e  t o  LZ Bronco t o  p i c k  up Genera l  DOLEMAN where 
he m e t  him and s p e n t  about  30 minu tes .  A t  1545 he  and General  
DOLEMAN w e r e  a g a i n  a t  LZ D o t t i e  where t h e y  w e r e  b r i e f e d  by 
Colonel  BARKER u n t i l  abou t  1715 a t  which t i m e  t h e y  d e p a r t e d  
f o r  Chu La i .  T h a t ,  I t h i n k ,  p r e t t y  w e l l  a ccoun t s  f o r  t h e  1 6 t h .  

Now, w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  1 7 t h :  e a r l y  i n  t h e  morning 
on t h e  1 7 t h  a t  abou t  0820, Genera l  DOLEMAN and Genera l  KOSTER 
are a g a i n  a t  LZ Bronco, and I assume t h a t  a f t e r  t h a t  t i m e  you 
took Genera l  DOLEMAN on a v i s i t  t o  some o f  your  f i r e  b a s e s  i n  
t h e  b r i g a d e  a r e a .  That  a f t e r n o o n  you had  a meet ing s t a r t i n g  
a t  about  1400 w i t h  L i e u t e n a n t  Colonel  HOLLADAY and Major WATKE 
concern ing  t h e  optimum employment of  t h e  assets o f  t h e  aero-
s c o u t  company o f  t h e  123d Av ia t i on  B a t t a l i o n .  

Now t h e n ,  coming down t o  t h e  morning of  t h e  1 8 t h ,  
you had r e c e i v e d  a t e l ephone  c a l l  o r  some k i n d  o f  a n o t i c e  t o  
m e e t  Genera l  YOUNG a t  LZ D o t t i e  a t  abou t  0900 hou r s .  P r i o r  t o  
t h i s  t i m e  you probab ly  s topped  by A/3/1 which had  been h i t  by 
a s a p p e r  a t t a c k  t h e  n i g h t  b e f o r e  and had s u f f e r e d  some c a s u a l t i e s .  
A s  I recal l ,  t h e r e  w e r e  a t  l e a s t  a  couple  o f  dead and f i v e  o r  s i x  
o r  seven s e r i o u s l y  wounded. You c a l l e d  on them p r i o r  t o  t h e  t ime  
t h a t  you proceeded t o  m e e t  General  YOUNG a t  LZ D o t t i e .  Then 
a t  LZ D o t t i e  when you d i d  a r r i v e  t h e r e ,  Genera l  YOUNG a r r i v e d  a 
few minutes  a f t e r  you d i d .  F ive  of  you m e t  i n  t h e  van of Colonel  
BARKER i n c l u d i n g  General  YOUNG, y o u r s e l f ,  Colone l  BARKER, Colone l  
HOLLADAY, and Major WATKE. I t  was t h e r e  t h a t  you had reviewed 
f o r  you by Major WATKE t h e  i n f o r m a t i o n  t h a t  had been passed  t o  
him by Warrant  O f f i c e r  THOMPSON. I t  was a l s o  t h e r e  t h a t  Genera l  
YOUNG t o l d  you t h a t  he  wanted you t o  i n v e s t i g a t e  t h e  m a t t e r .  Now 
t h e n ,  subsequen t  t o  t h a t ,  you t a l k e d  b r i e f l y  t o  Major WATKE and 
t h e n  you t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON, A f t e r  t a l k i n g  t o  
them, you f l ew  down t o  t h e  a r e a  of  My L a i  (1) where C/1/20 was 
e n  r o u t e  from down s o u t h .  They had l a a g e r e d  j u s t  n o r t h  of Nui 
Ngang Mountain on t h e  1 7 t h  and t h e y  w e r e  e n  r o u t e  t o  t h e  n o r t h  
g e n e r a l l y  t o  an a r e a  t o  t h e  no r thwes t  o f  My L a i  (1) up i n  t h e  
a r e a  o f  t h e  D i e m  Diem River  s o  t h e y  cou ld  be  e x t r a c t e d  e a r l y  i n  
t h e  a f t e r n o o n .  You n o t i f i e d  Cap ta in  MEDINA i n  t h e  f i e l d  t h a t  you 
wanted t o  come i n  t o  see him, f o r  him t o  p i c k  o u t  an  LZ and t o  
mark it. Tha t  h e  d i d .  You went i n  t o  see him g e n e r a l l y  somewhere 
j u s t  a l i t t l e  t o  t h e  sou thwes t  of  My La i  (1)and you t a l k e d  t o  
him t h e r e .  A t  t h a t  t i m e  you had  Colone l  LUPER w i t h  you and you had 
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Colonel  BLACKLEDGE wi th  you. You t a l k e d  t o  Capta in  MEDINA. 
While you were t a l k i n g  t o  Capta in  MEDINA, your h e l i c o p t e r  went 
a l o f t .  You c a l l e d  t h e  chopper back t o  you and you boarded it 
and depa r t ed .  

Somewhat subsequent  t o  t h a t ,  when C/1/20 s t a r t e d  
a r r i v i n g  back a t  LZ D o t t i e ,  you met some of  t h e  e a r l y  l i f t s  and 
you t a l k e d  t o  some of t h e  pe r sonne l  a s  t h e y  came back i n t o  t h e  
LZ. Tha t ,  I t h i n k ,  f a i r l y  w e l l  completes t h e  18 th .  

Exac t ly  what t r a n s p i r e d  on t h e  19 th  I do n o t  know;. 
however, on t h e  2 0 t h ,  t h i s  i s  t h e  d a t e  you made your  v e r b a l  
r e p o r t  t o  t h e  d i v i s i o n  commander. I would ask i f  t h e r e  i s  any 
major d e v i a t i o n  t h a t  anyone knows of  h e r e  a t  t h i s  t ime? 

MR WEST: J u s t  a s m a l l  m a t t e r .  You a r r i v e d  a t  an ding Zone 
D o t t i e  w i th  t h e s e  two suspec t ed  VC around 0830 and s t a y e d  t h e r e  
u n t i l  about 0950 t o  1000. (To 10) I t h i n k  you maybe s a i d  1030. 

A. I s t a y e d  t h e r e  u n t i l  what t ime? 

Q About 0950 o r  1000. You were t h e r e  about  an hour  
and a h a l f .  General  KOSTER came i n  a t  09 35. You l e f t  20 o r  
s o  minutes a f t e r  t h a t .  While you were t h e r e ,  Colonel  BARKER 
was i n  and o u t  twice .  He came i n  about  0840, t h e n  took o f f  t o  
Bravo Company, where h i s  Cha r l i e -Cha r l i e  s h i p  was used f o r  a 
d u s t o f f .  He dropped him o f f  on t h e  way o u t  t o  t h e  wounded and 
he s t a y e d  t h e r e ;  he w a s  t h e r e  when you l e f t .  

MR WALSH: I would l i k e  t o  p i ck  it up r i g h t  t h e r e ,  c o l o n e l .  
A f t e r  you had observed t h e  i n s e r t i o n  o f  Bravo Company and t h e n  
went on back over  My L a i  ( 4 )  , perhaps  observ ing  t h e  markings o f  
t h e  two dead VC wi th  weapons n o r t h  t o  t h e  hamlet  which w e r e  
be ing  marked by o t h e r  h e l i c o p t e r s  i n  t h e  a r e a  s o  t h e  t r o o p s  
could  move up and g e t  t h e  weapons, you t h e n  moved back t o  
D o t t i e ,  a r r i v i n g  t h e r e  a t  0830. Now, I would l i k e  t o  ask you t o  
r ecoun t  f o r  u s ,  f i r s t  of a l l ,  where you met Colonel  BARKER. Did 
you s e e  him a t  t h e  l and ing  pad when you came i n  t h e r e ?  id you 
s e e  him i n  t h e  TOC? 

A .  When I a r r i v e d  a t  LZ D o t t i e  and t u r n e d  t h e  p r i s o n e r s  
o v e r  t o  t h e  m i l i t a r y  p o l i c e  o r  whoever r e c e i v e d  them from m e  
t h e r e  a t  LZ D o t t i e ,  I ' m  of t h e  op in ion  t h a t  I s t a r t e d  f o r  t h e  
TOC when General KOSTER a r r i v e d ,  and I tu rned  around and m e t  him. 
Your t iming ,  I d o n ' t  d i s a g r e e  w i th  i t ,  b u t  i f  I met Colonel  BARKER 
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t h e r e ,  I f e e l  I m e t  him up a t  t h e  h e l i p a d .  I d o n ' t  r e c a l l  
t a l k i n g  t o  him t h a t  morning down a t  t h e  TOC. 

(General  PEERS withdrew from t h e  h e a r i n g  .) 

Q- Now, t h e  t iming  i s  such t h a t  your  r e c o l l e c t i o n  may be 
t h a t  you were about  t o  d e p a r t  when General  KOSTER a r r i v e d .  
You may have moved o r  changed your i n t e n t i o n  a t  t h a t  t ime 
r a t h e r  t han  when you a r r i v e d  because t h e  l o g  and o t h e r  i n d i c a t i o n s  
a r e  very s t r o n g  t h a t  General  KOSTER d i d n ' t  a r r i v e  u n t i l  about an 
hour  a f t e r  you d i d .  So wi th  t h a t  comment, I wonder i f  I could  
a sk  you aga in  where you saw Colonel  BARKER i n i t i a l l y ?  

A.  I f e e l  t h a t  I would have seen  Colonel  BARKER a t  t h e  
h e l i p a d ,  I do n o t  b e l i e v e  I s a w  him i n  t h e  TOC. 

Q- What d i d  you say  t o  him and what d i d  h e  say t o  you
when you saw him? 

A.  S i r ,  I a m  t r y i n g  t.3 go a long  wi th  t h i s  scheme t h a t  
General  PEERS o u t l i n e d ,  and I do n o t  r e c a l l  s e e i n g  Colonel  
BARKER t h e r e  t h a t  morning a t  LZ D o t t i e .  I f  t h e r e  i s  ev idence  
t h a t  I d i d  s e e  him t h e r e  and t a l k  t o  him, I d o n ' t  deny it. But 
I cannot  r e c a l l  having s a i d  any th ing  t o  him. 

Q A l l  r i g h t .  L e t  me ask you more g e n e r a l l y ,  would you
d e s c r i b e  e x a c t l y  where you went and e x a c t l y  what you hea rd  and 
e x a c t l y  what you s a i d  du r ing  t h a t  approximate hour  and a h a l f  
t h a t  you w e r e  a t  LZ D o t t i e  s t a r t i n g  a t  0830? 

A.  My r e c o l l e c t i o n  i s  t h a t  I w a s  n o t  a t  LZ D o t t i e  f o r  
any one and a h a l f  hours  t h a t  morning. A t  t h e  t i m e  I was t h e r e  
I p o s s i b l y  d i d  make it t o  t h e  TOC. I f  I would have seen  anybody 
it probably would have been Major CALHOUN, b u t  what I would have 
s a i d  t o  him I don1t know and I do n o t  remember. 

Q What do you r e c a l l  about  h e a r i n g  a r e p o r t  of  VC k i l l e d  
r e p o r t e d  by C h a r l i e  Company t h a t  morning, e i t h e r  moni tor ing  t h e  
r a d i o  n e t s  o r  r e p o r t s  r e c e i v e d  d i r e c t l y  i n  t h e  TOC from Major 
CALHOUN o r  Colonel  BARKER? 

A.  I remember h e a r i n g  r a d i o  t r a n s m i s s i o n s ,  whether I w a s  
a i r b o r n e  o r  on t h e  ground I ' m  n o t  c e r t a i n ,  o f  armed VC evading 
and t h e  h e l i c o p t e r s  t a k i n g  them under f i r e  on s e v e r a l  o c c a s i o n s ,  
n o t  j u s t  one o c c a s i o n ,  b u t  on s e v e r a l  occas ions  I hea rd  t h i s .  I 
hea rd  c e r t a i n  c a s u a l t y  r e p o r t s  o r  r e p o r t s  of VC k i l l e d  coming i n  
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aga in  from C h a r l i e  Company o r  a t  l e a s t  from Colonel  BARKER 
from h i s  TOC and h i s  command n e t .  Whether I w a s  i n  t h e  TOC 
o r  moni tor ing ,  I d o n ' t  remember. 

Q By 0830, C h a r l i e  Company had t r a n s m i t t e d  r e p o r t s  and 
Colonel  BARKER had r ece ived  in fo rma t ion  t h a t  C h a r l i e  Company 
was c la iming  t o  have k i l l e d  84 VC i n  t h e  f i r s t  hour  o f  t h e  
a c t i o n .  Now, what was your  r e a c t i o n  when you h e a r d  t h o s e  
r e p o r t s  ? 

A .  I d i d n ' t  have t h a t  r e p o r t ,  sir.  I d o n ' t  b e l i e v e  I 
had t h a t  r e p o r t .  I t h i n k ,  I ' m  c o n f i d e n t ,  when I t a l k e d  t o  
General KOSTER t h a t  I was under t h e  impress ion a t  t h a t  t i m e  
t h a t  I had in fo rma t ion  t h a t  t h e r e  had been 30 o r  40  VC k i l l e d .  
I d o n ' t  t h i n k  t h e r e  w a s  anywhere i n  t h e  80 Is. I do n o t  b e l i e v e  
it was, sir.  

Q We know t h a t  it was up i n  t h e  80 I s .  I t  was 84 and 
was t r a n s m i t t e d  ove r  t h e  n e t  t h a t  you were moni tor ing .  Eighty-
f o u r  had been recorded  i n  t h e  Task Force Barker  l o g  by 0840. 
How could you p o s s i b l y  n o t  have been aware of  t h a t ?  

A. A t  t h i s  t i m e ,  t o  t h e  b e s t  o f  m y  r e c o l l e c t i o n ,  I d i d  
n o t  know i t ,  sir.  

Q. What d i d  you know as of t h e  t i m e  you s a w  General  
KOSTER? What d i d  you know about  C h a r l i e  Company and t h e i r  
succes s  i n  k i l l i n g  VC? 

A.  I t h i n k  it was t h a t  I knew t h a t  t hey  had k i l l e d  i n  
t h e  a r e a  of 30 t o  40 VC. I b e l i e v e  t h a t  was my d i s c u s s i o n  w i t h  
General KOSTER. 

Q W e l l ,  t h i s  i s  very c u r i o u s ,  co lone l .  I s u g g e s t  t o  you 
t h a t  your r e c o l l e c t i o n  is  n o t  a c c u r a t e .  I won' t  p o i n t  o u t  a l l  of  
t h e  e n t r i e s .  I n  a d d i t i o n  t o  t h e  number of  VC r e p o r t e d  by t h e  
h e l i c o p t e r  u n i t ,  C h a r l i e  Company had r e p o r t e d  k i l l i n g  15  VC 
p r i o r  t o  0830. W e  know t h e r e  were t r ansmis s ions  o v e r  t h e  n e t  
t h a t  C h a r l i e  Company had k i l l e d  a t o t a l  of 84 by 0830. I c a l l  
your a t t e n t i o n  t o  t h e  log of Task Force Barker ,  i t e m  2 2 ,  which has 
been e n t e r e d  i n  t h e  r e c o r d  i n  t h i s  proceedings  a s  E x h i b i t  M-16, 
and ask you t o  t a k e  a look a t  i t e m  2 2  on page 2 .  See i f  t h a t  
d o e s n ' t  r e f r e s h  your  r e c o l l e c t i o n  wi th  r e s p e c t  t o  t h e  number o f  
VC Cha r l i e  Company had c la imed t o  have k i l l e d  by 0840 i n  t h e  
morning. 
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(MR WALSH hands E x h i b i t  M-16 t o  t h e  w i t n e s s .  ) 

A. Is t h i s  t h e  morning l o g  t h a t  I ' m  l ook ing  a t ?  

Q. It i s  a copy of  t h e  l o g  of Task Force  Barker  f o r  t h e  
p e r i o d  commencing 0001 hours  on 16 March 1968. 

(The wi tnes s  s t u d i e s  t h e  log .  ) 

A. Is t h i s  i t em 2 2 ,  "VC counted,"  i s  t h a t  "09"? 

Q* 6 9 .  

A. W e l l ,  i f  t h e y  were r e p o r t i n g  t h a t  t o  my b r igade  
h e a d q u a r t e r s ,  I should  have known it and a p p a r e n t l y  d i d  
know it. 

Q - Now; what was your  r e a c t i o n .  t o  knowing t h i s ?  Do 
you t h i n k  it was a c c u r a t e ?  

A. W e l l ,  I have no r ea sons  t o  t h i n k  it was n o t  a c c u r a t e ,  
sir. 

Q - Because of t h e  bod ie s  t h a t  you had observed whi le  you 
were over  My L a i  ( 4 ) ? 

A. No, s i r ,  because when I w a s  o v e r  My Lai  ( 4 )  , I had 
observed on ly  two VC dead wi th  weapons and some s i x  t o  e i g h t  
o t h e r s  t o  t h e  s o u t h e a s t  of  My L a i  ( 4 )  who--I had t r a n s l a t e d  t h a t  
t h e s e  w e r e  c i v i l i a n s  o r  cou ld  p o s s i b l y  be c i v i l i a n s .  

Q- And you h a d n ' t  seen any o t h e r  bod ie s?  

A. I had seen  no o t h e r  b o d i e s ,  s ir .  

Q. A l l  r i g h t .  What q u e s t i o n s  d i d  you ask when you 
hea rd  t h e s e  r e p o r t s  of t h i s  l a r g e  body count?  

A I had no q u e s t i o n s ,  I b e l i e v e ,  of t h e  l a r g e  body 
count .  

a .  You had j u s t  been t h e r e  and you h a d n ' t  seen  any and 
you came back t o  D o t t i e  and you hea rd  t h e s e  r e p o r t s  of l a r g e  
numbers of VC be ing  k i l l e d  by C h a r l i e  Company. D i d n ' t  you ask 
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any ques t ions  on how they  were k i l l e d ,  what t h e  circum-
s tances  were? 

A. I d o n ' t  r e c a l l  ask ing  any ques t ions .  

Q Do you remember be ing  cur ious  a s  t o  why t h e r e  
were no c a l l s  f o r  f i r e  s u p p o r t ,  why t h e r e  were no r e p o r t s  
of c o n t a c t ?  

A. I do no t  r e c a l l  i t ,  sir. 

Q What can you r e c a l l  about t h e  p e r i o d  of t ime t h a t  
you s p e n t  a t  LZ D o t t i e  between t h e  t ime you brought  i n  t h e  
p r i s o n e r s  around 0830 and an hour and 5 minutes l a t e r  when 
General KOSTER a r r i v e d ?  

A. Except f o r  meeting with  General KOSTER a t  LZ 
D o t t i e ,  s i r ,  I cannot remember any of my conversa t ions  t h e r e .  

Q. Do you remember any conversa t ions  about  any VC 
r epor t ed  by C h a r l i e  Company be ing  k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e ?  

A. I r e c a l l  ask ing  Colonel BARKER, bu t  I b e l i e v e  it 
was over  t h e  r a d i o  wh i l e  I was a i r b o r n e ,  about t h e  s i x  t o  
e i g h t  bodies  t h a t  were t o  t h e  s o u t h e a s t  of  My Lai ( 4 )  and how 
they  were k i l l e d .  He i n i t i a l l y  t o l d  me by a r t i l l e r y  f i r e ,  
and Colonel LUPER who monitered t h i s  conversa t ion  c a l l e d  t h e  
b a t t e r y ,  I b e l i e v e  he c a l l e d  t h e  b a t t e r y ,  and a few minutes 
l a t e r  over  t h e  intercom t o l d  me t h a t  t h i s  was i n c o r r e c t ,  t h a t  
t hese  people had no t  been k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e .  I do n o t  
r e c a l l  t h i s  t a k i n g  p lace  a t  LZ Do t t i e .  

Q Colonel LUPER c a l l e d  t h e  b a t t e r y  and t h e  b a t t e r y
advised him t h a t  they had n o t  been k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e ?  

A. That they had p laced  no a r t i l l e r y  f i r e  i n  t h a t  
p a r t i c u l a r  p o s i t i o n .  

Q. Would you i n d i c a t e  on t h e  map t h e  p o s i t i o n  you are 
t a l k i n g  about?  

A. I'm t a l k i n g  about . . . .  

(The wi tness  s t u d i e s  MAP-1.) 
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Q- Why d o n ' t  we use  an a e r i a l  photograph? I show you 
P-1 which is. an a e r i a l  photograph of t h e  a r e a  around My Lai ( 4 ) .  
Would you i n d i c a t e  t h e  a r e a  t h a t  Colonel  LUPER adv i sed  you w a s  
n o t  t h e  a r e a  where a r t i l l e r y  had landed? 

A. W e l l ,  i f  I ' v e  g o t  t h i s  o r i e n t e d  p r o p e r l y ,  t h i s  i s  
My Lai  ( 4 )  h e r e  ( i n d i c a t i n g )  . 

That  i s  c o r r e c t .  North t o  t h e  t o p .  

A. I ' m  t a l k i n g  about  t h i s  road running  a long  h e r e  where 
I observed ,  I b e l i e v e ,  about  t h i s  l o c a t i o n  and a g a i n  a t  t h i s  
l o c a t i o n  a t  t h i s  road junc t ion  h e r e  ( i n d i c a t i n g ) .  

Q You're p o i n t i n g  t o  a t r a i l  l e a d i n g  sou th  o f  t h e  v i l l a g e ,  
t h e  f i r s t  p o i n t  be ing  where it i n t e r s e c t s  t h e  i r r i g a t i o n  d i t c h  and 
t h e  second p o i n t  where it i n t e r s e c t s  Highway 521. 

A .  The junc t ion  of  521, cor rec t . .  And i n  bo th  of  t h e s e  
l o c a t i o n s  o r  n e a r  t h e s e  two l o c a t i o n s ,  I observed  what I cons idered  
p o s s i b l y  c i v i l i a n  bod ie s .  

Q. 'How many were i n  t h e  f i r s t  l o c a t i o n ?  That  i s  on t h e  
t r a i l  j u s t  t o  t h e  n o r t h  o f  t h e  i r r i g a t i o n  d i t c h .  

A. I b e l i e v e  t h a t  I observed  t h e r e  a man, a woman, e i t h e r  
one o r  two c h i l d r e n ,  and a w a t e r  b u f f a l o .  

Q. And below t h a t  a t  t h e  p o i n t  where t h e  t r a i l  j unc tu re s  
w i t h  Highway 521? How many t h e r e ?  

A. There were t h r e e  a d u l t s .  I b e l i e v e  it w a s  two men and 
a woman o r  one man and two women. I ' m  n o t  c e r t a i n .  Three t h e r e  
( i n d i c a t i n g )  and about t h r e e  o r  f o u r  a t  t h i s  l o c a t i o n  h e r e  
( i n d i c a t i n g )  . 
Q. Now, i s  it your  tes t imony t h a t  b e f o r e  going t o  
D o t t i e ,  you had asked Colonel LUPER t o  i n q u i r e  o f  t h e  b a t t e r y  
commander whether  any a r t i l l e r y  had gone i n t o  t h o s e  p o s i t i o n s ?  

A. I b e l i e v e  s o ,  sir. 

Q. And do you know i f  h e  c o n t a c t e d  t h e  b a t t e r y  commander 
t o  make t h a t  i n q u i r y ?  

A .  I b e l i e v e  he d i d ,  sir. 
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Q - And what d i d  he r e p o r t  t o  you? 

A.  I had t h e  r e p o r t  from him t h a t  those  people were 
not  k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e ,  t h a t  no a r t i l l e r y  had 
impacted ou t s ide  of t h e  LZ a r e a ,  and t h a t  no reques t s  f o r  a i r  
o t h e r  than  t h e  LZ prep had been received. 

Q • Colonel LUPER was he re  t h e  o t h e r  day and he w a s  
asked t h e  following ques t ions  and gave t h e  fol lowing answers: 

"Q. NOW, Colonel LUPER, do you have any reco l -  
l e c t i o n  of Colonel HENDERSON making any reques t  
t o  you t o  i n v e s t i g a t e  anything with r e s p e c t  t o  
t h i s  i n c i d e n t ?  

"A.  I have none whatsoever. And t h i s ,  s i r ,  i f  I 
may say so bothers  rre i n  t h a t  I am apparent ly  being 
quest ioned about th ings  t h a t  o t h e r  people have 
s a i d . .  .without . .  .having a chance t o  c l a r i f y  it 
with them. 

"Q. Colonel HENDERSON i n  a r a t h e r  long answer t o  
a ques t ion ,  included t h e  following: 'I had t h e  
r e p o r t  t h a t  some of t h e  a r t i l l e r y  had landed i n  
t h e  v i l l a g e ,  bu t  Colonel LUPER i n v e s t i g a t e d  t h i s ,  
and assured me t h a t  no a r t i l l e r y  landed on t h e  
edge of t h a t  v i l l a g e ,  which Colonel BARKER l a t e r  
acknowledged, t h a t  he had seen t h e  a r t i l l e r y  rounds 
bu t  he thought  he saw a bu i ld ing  o r  two burning 
on t h e  edge of t h e  v i l l a g e ,  which l e d  him t o  b e l i e v e  
t h a t  t h e  a r t i l l e r y  had perhaps h i t  t h e  v i l l a g e .  
But he could not  l a t e r  s u b s t a n t i a t e  t h i s .  But t h e  
a r t i l l e r y  commander and t h e  b a t t e r l r  commander, who 
had v i s u a l  observa t ion ,  claimed t h i s  was n o t  t r u e ,  
and t h a t  a l l  of h i s  rounds impacted on t h e  LZ which 
was s e v e r a l  meters away. 

"A. He s t a t e s  t h a t  t h e  b a t t e r y  commander had 
observat ion?  

"Q. That i s  what he s a i d .  

"A. The b a t t e r y  commander i s  s i t t i n g  a t  Uptight ,  and 
i f  he can have observed whether o r  n o t  a round 
landed i n  t h a t  v i l l a g e ,  h e ' s  got  t e r r i f i c  v i s ion .  
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"Q. I r e a l l y  was more i n t e r e s t e d  i n  h i s  
comments on what you had a s s u r e d ,  and what 
i n v e s t i g a t i o n  you made b e f o r e  g i v i n g  him t h a t  
i n fo rma t ion .  

"A. I could n o t  have g iven  hi.m an a s su rance  
l i k e  t h a t  wi thout  l and ing  and t a k i n g  SHEL- 
REP'S i n  t h a t  v i l l a g e .  I could  n o t  p o s s i b l y  
have given him t h a t  k ind  of a s su rance .  

"Q. Did you g i v e  him any a s su rance  w i t h  r e s p e c t  
t o  any a s p e c t  of t h e  a r t i l l e r y  p r e p a r a t i o n ?  

I1A. I do n o t  r e c a l l  g i v i n g  him any a s su rances .  

"Q. Do you remember any d i s c u s s i o n  w i t h  Colonel  
HENDERSON p e r t a i n i n g  t o  t h i s  s u b j e c t ?  

"A. I do n o t ,  sir. I do n o t . "  

Colonel  LUPER has  no r e c o l l e c t i o n  of  any d i s c u s s i o n  wi th  you 
on where t h e  a r t i l l e r y  impacted. Can you e x p l a i n  t h a t ,  Colonel  
HENDERSON? 

A. The on ly  t h i n g  t h a t  I can explain--you have r ead  my 
tes t imony t h e r e  where I asked him t o  i n v e s t i g a t e .  Th i s  was 
n o t  my i n t e r p r e t a t i o n  of t h e  i n v e s t i g a t i o n  t h a t  he  w a s  t o  make 
a formal  o r  even an in formal  i n v e s t i g a t i o n .  When I had t h e  
word from Colonel  BARKER t h a t  t h e s e  people  were probably k i l l e d  
by a r t i l l e r y  f i re - -and  I ' m  s u r e  I w a s  i n  t h e  h e l i c o p t e r  a t  t h e  
t i m e - - 1  e i t h e r  looked over  a t  LUPER o r  I t o l d  him on t h e  
in te rcom,  "How about  t h a t ,  Bob?" And h e  g o t  busy on h i s  
l i t t l e  p o r t a b l e  r a d i o  t h a t  he  c a r r i e d  wi th  him, h i s  " 2 5 , "  
and c a l l e d  who I assumed t o  be  t h e  b a t t e r y  and l a te r  came 
back t o  me  and s a i d :  "Tha t ' s  i n c o r r e c t .  W e  d i d  n o t  do 
any f i r i n g  t o  t h e  s o u t h e a s t  o r  t o  the sou th  of  t h e  v i l l a g e . "  

Q- So you are a b s o l u t e l y  c e r t a i n  t h e n  t h a t  t h e r e  
w e r e n ' t  any VC o r  o t h e r  people  k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e  
t h a t  morning? Is t h a t  your  t es t imony?  

A. No, s ir .  

Q - I'm having d i f f i c u l t y  unders tanding  it. You say  t h a t  
you had Colonel  LUPER check and make s u r e  t h a t  none of  t h e  a r t i l -  
l e r y  had impacted i n  t h e  area where you had seen  bod ie s ,  t h a t  i t  
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* h a d  a l l  gone t o  t h e  LZ. Is t h a t  what your t es t imony i s ?  

A .  I ' m  s ay ing  t h a t  t h e  only  two p l aces  o r  t h r e e  
p l a c e s  t h a t  I saw b o d i e s ,  based on what Colonel  LUPER 
s a i d  t o  me, it was no t  t h e  r e s u l t  of  a r t i l l e r y  f i r e .  

Q .  A l l  r i g h t ,  and t h a t  t h e  a r t i l l e r y  f i r e  had 
gone where it was supposed t o  go, on t h e  LZ? 

A.  I n  t h e  LZ a r e a ,  I do no t  know i f  anybody was k i l l e d  
i n  t h e  LZ. I do n o t  b e l i e v e  s o ,  b u t  I do n o t  know t h i s  f o r  a 
f a c t ,  s i r .  

Q L e t ' s  go back t h e n  t o  your l e a r n i n g  o f  a l a r g e  number 
o f  VC be ing  k i l l e d  by C h a r l i e  Company. You were a t  LZ D o t t i e .  
You say now t h a t . y o u r  r e c o l l e c t i o n  i s  t h a t  you hea rd  of  30 o r  
40 o f  them b e i n g  k i l l e d .  This  i s  d i f f i c u l t  f o r  us t o  unders tand 
i n  view o f  t h e  t r a n s m i s s i o n s  by Colonel  BARKER o f  84 and 
conf i rmat ion  of  t h o s e  t r a n s m i s s i o n  i n  t h e  t a s k  f o r c e  l og .  
By 0840 i n  t h e  morning C h a r l i e  Company w a s  c r e d i t e d  w i t h  84 VC. 
F i r s t  of a l l ,  i s  t h e r e  any e x p l a n a t i o n  t h a t  you can g ive  us as 
t o  why you were n o t  aware of  t h a t  o r  made aware of  t h a t  w h i l e  
you were a t  LZ D o t t i e ?  

A. The only exp lana t ion  I have,  s i r ,  is  t h a t  I b e l i e v e  
t h a t  t h i s  is  a r e c o n s t i t u t e d  log .  I do n o t  b e l i e v e  t h a t  
t h e  l o g  was typed  a t  t h a t  t i m e  as  t h o s e  t r a n s m i s s i o n s  came 
i n .  There was one p a r t  i n  t h e  morning of  t h i s  o p e r a t i o n ,  
and I t h i n k  it was when I was en  r o u t e  t o  Colonel  TOAN'S 
h e a d q u a r t e r s ,  t h a t  Major MCKNIGHT c a l l e d  back t o  my b r i g a d e  
headqua r t e r s  t o  f i n d  o u t  what k ind  of r e p o r t s  i n  t h i s  o p e r a t i o n  
w e  were r e c e i v i n g .  We were informed t h a t  t h e  r e p o r t s  were 
s t i l l  very s p a r s e ,  t h a t  we were n o t  g e t t i n g  t h e s e  r e p o r t s ,  
and w e  c a l l  back t o  f i r e  suppor t  base  D o t t i e  t o  f i n d  o u t  
why we w e r e n ' t  g e t t i n g  them. I b e l i e v e  it w a s  Major CALHOWN 
on t h e  r a d i o ,  I could  be  wrong, who r e p o r t e d  t o  us t h e y  
were having a d i f f i c u l t  t i m e  o f  r ead ing  t h e  t r a n s m i s s i o n s  
from t h e  company t o  t h e  b a t t a l i o n  commanders. We asked  
him t o  g e t  it c o r r e c t e d  and g e t  t o  t h e  b a t t a l i o n  commander 
as soon a s  he  could c u t  i n  on him and t e l l  him we needed 
t h e s e  r e p o r t s  a s  r a p i d l y  a s  p o s s i b l e  and t o  pass  them on 
t o  t h e  11 th  Brigade.  What I ' m  s ay ing  t h a t  I believe i s  
t h a t  t h i s  l o g  w a s  p repared  l a t e r  i n  t h e  day and was n o t  
k e p t  up on a moment-to-moment b a s i s  a s  it shou ld  have been.  

Q .  Well, w i thou t  r ega rd  t o  when it was r e p o r t e d ,  do  
you have any q u e s t i o n  a s  t o  t h e  accuracy of  t h e  e n t r i e s ?  Is t h a t  
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t h e  p o i n t  y o u ' r e  making o r  why does it make any d i f f e r e n c e  
when i t  w a s  typed  up? 

A. W e l l ,  it makes a d i f f e r e n c e  when t h e  i n fo rma t ion  
w a s  r e c e i v e d  i n  a t  t h e  TOC. I q u e s t i o n  whether  a t  0830 o r  
0840 i n  t h e  morning t h e y  had a ' r e p o r t  t h a t  8 4  VC w e r e  k i l l e d .  
I do n o t  b e l i e v e  t h e y  had t h a t  i n fo rma t ion  i n  t h e r e  a t  t h a t  
t i m e  o f  t h e  morning. 

Q The r eason  you b e l i e v e  t h a t  i s  t h a t  when you c a l l e d  
t h e  l l t h  Br igade ,  you c o u l d n ' t  g e t  i n f o r m a t i o n  about  how 
many c a s u a l t i e s  t hey  were r e p o r t i n g ?  

A. Tha t  i s  correct, sir. 

Q - I have a document h e r e ,  E x h i b i t  M-46, t h e  l o g  o f  
t h e  l l t h  Brigade f o r  16 March. I c a l l  your  a t t e n t i o n  t o  a 
number o f  e n t r i e s  t h e r e  i n c l u d i n g  i t e m  39 a t  0805 i n  t h e  morn-
i n g  r e p o r t i n g  from t h e  Task Force  Barker  TOC, 1 4  VC K I A ;  a t  
0805 a n o t h e r  r e p o r t  from t h e  Task Force  Barker  TOC, 1 VC K I A ,  
making a t o t a l  o f  15.  And t h e n  I would l i k e  f o r  you t o  t a k e  
a look  a t  i t e m  53 a t  0930 and see i f  t h a t  d o e s n ' t  r e f r e s h  your  
memory w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  number o f  VC t h a t  w e r e  r e p o r t e d  
k i l l e d  by Task Force  Barker .  

( E x h i b i t  M-46 i s  g iven  t o  t h e  w i t n e s s  f o r  exam-
i n a t i o n . )  

Now, I would a l s o  l i k e  you t o  t a k e  a look  a t  t h e  map (MAP-11, 
c o l o n e l ,  w i th  r e s p e c t  t o  t h e  c o o r d i n a t e s  g iven  on t h a t  i t e m  
53,  and I remind you t h a t  t h e  c o o r d i n a t e s  r e p o r t e d  on t h e  
Task Force  Barker  l o g  o f  6.9 VC k i l l e d  by C h a r l i e  Company were 
i n  t h e  middle o f  My L a i  ( 4 )  . You' 11 n o t i c e  t h e  c o o r d i n a t e s  
as r eco rded  i n  t h e  l l t h  Brigade l o g  are i n  a d i f f e r e n t  l o c a t i o n .  

A.  I n o t i c e  t hese - - th i s  i s  t h e  b r i g a d e  l o g  h e r e  I b e l i e v e .  

Correct.  

A. 714794 which i s  t o  t h e  w e s t .  

MR WEST: No, i t ' s  n o r t h  about  a h a l f  k i l o m e t e r .  

MR WALSH: And t h e  c o o r d i n a t e s  g iven  i n  t h e  Task Force  Barker  104 
a t  0840 make no r e f e r e n c e  t o  a r t i l l e r y  f i r e  a t  716788 which y o u ' l l  
n o t i c e  i s  t h e  l o c a t i o n  o f  My L a i  ( 4 )  i t s e l f .  
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A. 716788 ( l o o k i n g  a t  MAP-1) ? 

Q. Now i n  view o f  t h e s e  e n t r i e s  i n  t h e  1 1 t h  Br igade 
l o g ,  I wonder what y o u ' r e  r e f e r r i n g  t o  when you s a i d  you w e r e  
on your way t o  Quang Ngai ,  which'would have been s h o r t l y  b e f o r e  
1045. You c o u l d n ' t  g e t  any i n f o r m a t i o n  from your  h e a d q u a r t e r s  
about  c a s u a l t i e s .  

A. I b e l i e v e  t h a t  w a s  t h e  t i m e  t h a t  Major MCKNIGHT had 
an occas ion  t o  c a l l  and f i n d  o u t  whether  w e  w e r e  g e t t i n g  o u r  
r e p o r t s  i n t o  d i v i s i o n ,  and he  was informed t h a t  o u r  TOC w a s  
n o t  be ing  k e p t  up t o  d a t e  a s  t o  what was go ing  on. I f  t h i s  
w a s  e n t e r e d  i n  my l o g ,  t h e n  I have no r e c o u r s e  b u t  t o  a c c e p t  
it. I shou ld  have known t h e  numbers. 

Q. What I would l i k e  t o  g e t  a t  now i s  whether  you have 
any r e c o l l e c t i o n  a t  t h i s  t i m e  as t o  what your  r e a c t i o n  w a s  and 
what d i s c u s s i o n s  you had w i t h  peop l e  when you r e c e i v e d  t h e s e  
r e p o r t s  of  v e r y  l a r g e  numbers of  VC b e i n g  k i l l e d ?  

A. S i r ,  I do n o t  r e c a l l  any s p e c i f i c  o r  s p e c i a l  conver-
s a t i o n s  r e g a r d i n g  t h i s .  

Q. Do you recal l  any c o n v e r s a t i o n s  w i t h  Colonel  LUPER 
w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  e x t r a o r d i n a r y  t o l l  of  69 k i l l e d  by 
a r t i l l e r y  f i r e ?  

A. I do n o t ,  s ir .  

Q. Do you know o f  any o t h e r  occas ion  w h i l e  you w e r e  i n  
Vietnam when an a r t i l l e r y  p r e p a r a t i o n  of  5 minu tes  d u r a t i o n  
k i l l e d  69 VC? Wasn' t  t h i s  something you would c o n g r a t u l a t e  him 
about  o r  ask  q u e s t i o n s  about?  

A. I can recal l  no c o n v e r s a t i o n s  about  i t ,  sir .  

MR MACCRATE: Where d i d  t h e  i d e a  o r i g i n a t e  t h a t  69 had been 
k i l l e d  by a r t i l l e r y ?  You n o t e  t h a t  i n  t h e  Task Force  Barker  
l o g  a t  0830 t h e r e  i s  a  n o t a t i o n  o f  69 hav ing  been k i l l e d  a t  
one c o o r d i n a t e .  But i n  t h e  b r i g a d e  l o g ,  o v e r  an  hour  l a t e r ,  
you have t h e  c o o r d i n a t e  moved and 69  k i l l e d  by a r t i l l e r y .  D o  
you have any r e c o l l e c t i o n  of  anyone s u g g e s t i n g  t h a t  t h e  K I A ' s  
w e r e  due t o  a r t i l l e r y  r a t h e r  t h a n  ground f o r c e s ?  
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A. N o ,  sir.  I do n o t  r e c o l l e c t  anyth ing  about i t ,  s i r .  

MR WEST: W e ' l l  recess a t  t h i s  t i m e .  

(The h e a r i n g  r ecessed  a t  1 6 1 1  hours ,  16 February 1 9 7 0 .  ) 
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(The h e a r i n g  reconvened a t  1 630 h o u r s ,  16 February 1970 .) 

10: The hea r ing  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR : A l l  pe rsons  p r e s e n t  when t h e  h e a r i n g  r eces sed  a r e  
aga in  p r e s e n t .  Le t  t h e  r eco rd  show t h a t  General  PEERS has  
r e j o i n e d  t h e  hea r ing .  

MR WEST: Colonel  HENDERSON, were you aware t h a t  Capta in  LEWELLEN 
made a t a p e  r eco rd ing  o f  t r a f f i c  over  t h e  Task Force Barker  n e t  
t h e  morning of 16 March 1968? 

A. I am now aware, o r  i n  December I became aware t h a t  
such a t a p e  e x i s t e d ,  b u t  what it p e r t a i n e d  t o ,  I have no know-
ledge .  

Q. You d i d n ' t  know it a t  t h e  t ime?  

-A. No, sir.  

Q A t r a n s c r i p t  o f  t h i s  t a p e  has  been in t roduced  i n t o  
evidence a s  E x h i b i t  M-20. I am going t o  r ead  you a l i t t l e  of  
it a s  background which invo lves  your  p resence  ove r  t h e  area in 
your  c h a r l i e - C h a r l i e  s h i p ,  p i c k i n g  up t h e s e  t w o  suspec t ed  VC. 
There is  a t r a n s m i s s i o n  about 0805: 

"Rawhide 3 This  is  Rawhide 3 .  Over. 

Warlord 3  This  i s  Warlord 3 .  Go ahead. 

Rawhide 3 This  i s  Rawhide 3 .  When you 
g e t  a chance t o  check o u t  t h o s e  
people  down t o  t h e  sou thwes t ,  
you w i l l  be  a b l e  t o  s e e  o u r  ship 
o r b i t i n g  over  them. Over. " 

Now fo l lowing  t h i s ,  t h e  aero-scout  peop le ,  who have been working 
down s o u t h ,  do move down and t a k e  a look a t  t h e  people  moving 
down t h e  highway. About 2 o r  3 minutes l a t e r ,  t h i s  t r a n s m i s s i o n  
i s  about 0808: 

"Warlord Alpha Request Warlord 3 come ove r  t o  
Lead check people .  W e  g o t  one down h e r e  

t h a t  i s  s u r r e n d e r i n g .  He's  t a k i n g  
a l l  h i s  c l o t h e s  o f f .  S tanding  by 
i f  you want t o  come down and pick 
him up." 
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(A  t a p e  r eco rd ing  t r a n s c r i p t  a s  r e v i s e d  by CPT 
LEWELLEN and anno ta t ed  wi th  sequence numbers and t i m e s  w a s  
marked and e n t e r e d  i n t o  ev idence  a s  E x h i b i t  M-20A.) 

A l l  r i g h t ,  now look a t  page 1 4  i n  E x h i b i t  M-20A. On t h e  t o p  
of t h e  page,  y o u ' l l  n o t i c e  some le t te rs  and some words i n  
c a p i t a l  le t ters .  Those a r e  remarks made back i n  t h e  Task 
Force Barker TOC,  tha\ t  a r e  superimposed on t r a f f i c  t h a t  i s  
going.  I ' 11 r e a d  t h a t  aga in :  

"Warlord Alpha 	 Request 3 come o v e r  t o  check 
Lead 	 people .  W e  g o t  one down h e r e  

t h a t  i s  s u r r e n d e r i n g .  He 's  t ak-
i n g  a l l  h i s  c l o t h e s  o f f .  Stand-
i n g  by i f  you want t o  come down 
and p i c k  him up. " 

Somebody i n  t h e  TOC s a y s :  "Pick h i s  ass up. 

" (Warlord Alpha 	 I ' m  ready t o  pop t h e  two wh i t e  
Lead) . . 	 smokes on t h e  highway. We g o t  

your  ' d i n k '  down h e r e ;  he  's 
s t r i p p e d  down. H e  i s  s t a n d i n g  
w i t h  h i s  hands o v e r  h i s  head. 

"Rawhide 3 	 Thi s  i s  Rawhide 3 .  Over. 

Somebody else i n  t h e  TOC says :  
"Come on now. Major MCKNIGHT h a s  
t o  g e t  i n  on it. 

"Rawhide 3 	 This  i s  Rawhide 3 .  Over. 

"Warlord Alpha 	 Rawhide 3 .  This  i s  Warlord Alpha 
Lead 	 Lead. Roger. W e  have your ' d i n k '  

now a t  t h i s  t i m e .  H e  i s  s t r i p p e d  
down and g o t  h i s  hands ove r  h i s  
head. He t r i e d  t o  run  once and 
we ' caught  him aga in .  H e  ' s  down 
on t h e  road  i f  you want t o  come 
down and p i c k  him up ... He 's 
s topped  and ready.  
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"Rawhide 3 This  i s  Rawhide 3 .  Roger. We're 
on ou r  way i h  a t  t h i s  t ime.  There 
were two o t h e r s  t h a t  w e r e  going 
a long  wi th  him. D i d  you manage 
t o  g e t  them a l s o ?  Over. 

"Wazlord Alpha 
Lead 

Negative.  We g o t  two of  
a t  t h i s  t i m e .  

them now 

" R a w h i d e  3 	 Rawhide 3 .  Roger. Out." 

This  i s  about  0810  o r  j u s t  S h o r t l y  a f t e r  and t h i s  i s  when he 
p icked  up t h e  t w o  s u s p e c t e d  VC. The nex t  p o i n t  of i n t e r e s t  
I t h i n k  i s  a t  t h e  t op  o f  page 18.  Now t h i s  i s  about  0829 .  
Colonel  BARKER t a l k i n g  t o  C h a r l i e  6 :  

l '~wot& 	 Coyote 6 .  Dig Deep. 6 Roger. 
Take your  t ime and g e t  'em o u t  
of t h o s e  h o l e s .  Over. 

*Coyeta Q 	 Coyote 4 .  Ps t h a t  e i g h t . .  .ah.. . 
e i g h t  f o u r  KIA's? Over. 

"Coyote 6 	 Roger. Out. 

"Coyote 6 	 65 .  Th is  i s  Coyote 6 .  Over, 

"Coybte 63 	 This i s  Coyote 6 5 .  Go ahead. 
I

"Coyote 6 	 This  i s  Coyote 6 .  Returning t o  
your l o c a t i o n  t o  r e f u e l .  I '  11 
s t o p  down i n  t h e  TOC and b r i n g  
you up t o  d a t e .  Over. 
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"Coyote 65 	 This i s  65. Roger. I ' l l  have a 
v e h i c l e  up t o  meet you. Over." 

Now t h i s  i s  when BARKER r e t u r n s  t o  D o t t i e  and t h e  TOC and 
reaches t h e r e  perhaps 5 minutes 
t h e  e n t r y ,  "69 VC KIA. " 

l a t e r .  A t  0840 they  make 

10: 
t he re .  

You ' l l  have t o  look 
The l o g  shows it. 

i n  t h e  log.  It won't  be i n  

A. Y e s ,  s ir ,  I saw t h a t .  

MR WEST: Now your s h i p ' s  s t i l l  i n  t h e  a i r ,  bu t  no t  very much 
longer ,  about 0835, you w i l l  n o t i c e  on page 20 ( r e f e r r i n g  t o  
~ x h i b i tM-20A) t h e r e  a r e  a couple of noncommittal t ransmiss ions  
by Rawhide 3 .  He's t a l k i n g  t o  Char l i e  6 and something passes  
between them. Rawhide 36 s a y s ,  "You're coming with your 
element. 'I 
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Now by t h i s  t i m e  y o u ' r e  o u t  o f  g a s .  So you head back t o  Landing 
Zone D o t t i e .  

A. Where does  it show t h a t  I ' m  o u t  of  gas  and heading 
back? 

Q. I t  d o e s n ' t  show. I t  j u s t  has  t o  b e ,  from t h e  t i m e  
you 've  been i n  t h e  a i r .  But I t h i n k  i t ' s  a l s oa t  any r a t e ,  
i n t e r e s t i n g  t h a t  t h e r e  's an e n t r y  i n  t h e  b r i g a d e  TOC, a t  0820, 
a message from t h e  Task Force Barker TOC, a t  0805 hour s ,  g i v i n g  
coo rd ina t e s  "de t a ined  2 VCs  evading;  w i l l  evacua te  t o  Landing 
Zone D o t t i e . "  Now t h e r e  a r e  f u r t h e r  e n t r i e s  i n  h e r e  which show 
Colonel  BARKER t a k i n g  o f f  f o r  Bravo ,Company a r e a  about  0855, 
u s ing  h i s  Cha r l i e -Cha r l i e  s h i p  f o r  a d u s t o f f .  They drop him o f f  
about 0930, t a k e  t h e  wounded on. I t  may be a l i t t l e  a f t e r  t h a t .  
I t  probably i s  a l i t t l e  a f t e r  t h a t  because t h e r e ' s  a t r a n s m i s s i o n  
t h e r e  you can r ead  l a t e r  on where he  t e l l s  Sergeant  JOHNSON h e ' s  
going t o  hop o f f  t h e  h e l i c o p t e r  and l e t  him t a k e  t h e  wounded on.  
Sergeant  JOHNSON r o g e r s  and s a y s ,  "Be adv i sed  Saber  6 i s  a t  
t h i s  s t a t i o n . "  H e  g e t s  back t h e r e  about 0940. 

But meanwhile I ask you t o  t h i n k  back now and 
j u s t  remember who was t h e r e  and what took p l a c e .  You a r r i v e d  
t h e r e  probably about  0840. BARKER was t h e r e .  With you was 
MCKNIGHT,  LUPER, and MACLACHLAN. A l l  o f  you went i n t o  
t h e  TOC. CALHOUN was t h e r e ;  LEWELLEN w a s  t h e r e ;  Sergeant  
JOHNSON was t h e r e ;  STEPHENS was t h e r e ;  KOTOUC was t h e r e .  
Colonel  PATTERSON reminded m e  t h a t  you landed f i r s t  a t  t h e  
IPW cage;  you hovered ove r  and s t a r t e d  t o  r e f u e l .  I want 
t o  g e t  you i n t o  t h e  TOC now. The TOC i s  p r e t t y  crowded. 
A l l  t h e s e  people  are i n  it. You've been o u t  over  t h e  o p e r a t i o n .  
So was BARKER. You have a t  l e a s t  about 10 minutes t h e r e  
t o g e t h e r  b e f o r e  he t a k e s  o f f .  You've o r b i t e d  a t  l e a s t  a couple  
of t imes over  My L a i  ( 4 )  . BARKER has  been down t a k i n g  a look .  
Th i s  i s  a l i t t l e  a f t e r  t h e  f i r s t  hour of  o p e r a t i o n ,  t h e  
b i g g e s t  o p e r a t i o n  t h e  b r igade  had e v e r  had up t o  t h i s  t i m e .  
You g e t  a r e p o r t  of 84 K I A  from C h a r l i e  6 .  You had a l r e a d y  
had 15 r e p o r t e d ,  s o  t h e y  make an e n t r y  o f  69 K I A .  I want 
you t o  t a k e  a look a t  t h i s  E x h i b i t  M-113. These a r e  some 
s e l e c t e d  e n t r i e s  i n  t h e  l o g s  of Task Force Barker ,  t h e  11th 
Brigade l o g s ,  and t h e  t a p e s  wi th  a l i s t  of t i m e s .  A t  t h e  
moment I ' m  t h i n k i n g  about t h i s  body count  problem. Y o u v l l  
n o t i c e  t h a t  r i g h t  a t  0735 from an e n t r y  i n  t h e  Task Force 
Barker  l o g  t h e r e ' s  one VC K I A  r e p o r t e d  by Cha r l i e  Company. 
Seven minutes la ter  t h e r e  were t h r e e  r e p o r t e d  by Sharks ,  
L i f t s  completed a t  0747 i n t o  C h a r l i e  Company a r e a .  Three 
minutes l a t e r ,  two more from t h e  Sharks .  Five  minutes  la ter  
another .  N3w t h a t ' s  a l l  t h e  Sharks r e p o r t e d  
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having k i l l e d ,  s i x .  A t  0757 Sergeant  JOHNSON'S on t h e  t a p e ,  t h e  
Task Force Barker  n e t ,  s ay ing  C h a r l i e  Company had 15.  So they  
make an e n t r y  i n  t h e  Task Force Barker  l o g  1 4  more. That  
would g i v e  you a t o t a l  of 15 VC K I A  r e p o r t e d  by Cha r l i e  Company. 
A t  0829 you have t h e  e n t r y  t h a t  w e  r ead  where Coyote 6 asked 
about t h e  84 K I A .  And a minute l a t e r  c o i o n e l  BARKER t e l l s  
Sergeant  JOHNSON h e ' s  coming i n .  About 0840 you've g o t  t h e  
e n t r y  i n  t h e  Task Force Barker l o g  t h a t  s a y s  69. Ev iden t ly  
somebody s u b t r a c t e d  15 from 84 and you g e t  69. 

Then t h e r e ' s  an i n t e r e s t i n g  e n t r y  i n  t h e  l o g  of 
t h e  l l t h  Brigade a t  0915. This  i s  a r e p o r t  from Task Force 
Barker.  I t  s a y s ,  "3Q-40 VC l e f t  t h e  hamlet  a t  0700 going 
e a s t . "  Now i n  t h i s  e x h i b i t ,  and t h i s  is  a b b r e v i a t e d ,  l e t ' s  
r ead  t h e  e n t r y  i n  t h e  l l t h  Brigade l o g  a t  0915. Ent ry  number 
50, 0915, Task Force Barker TOC, C/1/20, 0900 hour s ,  and 
it g i v e s  t h e  c o o r d i n a t e s  f o r  t h e  hamlet  t h a t  you've seen. 
b e f o r e ,  716788, "A VC informed t h e  i n t e r p r e t e r  t h a t  approximately  
30 o r  4 0  VC depa r t ed  t h e  a r e a  a t  0700 hours  going e a s t  and 
C/1/20 w i l l  .move eas tward ."  Now t h i s ,  came from an i n t e r r o g a t i o n  
i n  Captain  MEDINA's p resence  i n  t h e  v i l l a g e ,  i n  which t h e  
o l d  man t o l d  him t h e  on ly  VC i n  t h e r e  were 30 o r  40 who 
l e f t  about  7  o ' c l o c k  i n  t h e  morning. T h a t ' s  on your log .  
I t ' s  n o t  on t h e  Task Force Barker l o g  f o r  some reason .  Then 
a t  0930 we have t h e  e n t r y  i n  t h e  Task Force Barker l o g  which 
you've seen  b e f o r e  t h a t  s a y s ,  "69 VC K I A  due t o  a r t i l l e r y  
f i r e .  " T h a t ' s  i n  t h e  b r igade  l o g ,  excuse me. 

Q. Yes. 

A. 9:35 h e r e ,  sir.  

Q Now, Colonel  HENDERSON, you w e r e  t h e r e  f o r  almost  
an hour and a h a l f .  BARKER w a s  i n  and o u t .  CALHOUN was 
t h e r e  a l l  t h e  t ime.  You have a l l  t h i s  r a d i o  t r a f f i c  coming 
i n t o  t h e  TOC. LUPER' s t h e r e  wi th  you and MCKNIGHT.  We 've  
t a l k e d  t o  a l l  t h e s e  people .  We've t a l k e d  t o  t h e  e n l i s t e d  
men, t h e  o f f i c e r s ,  everbody t h a t  w a s  t h e r e .  I h a v e n ' t  
mentioned L ieu tenan t  WATKINS I don ' t b e l i e v e ,  t h e  s i g n a l  
o f f i c e r .  H e  w a s  r i g h t  i n  Colonel  BARKER'S Char l ie -Char l ie  
s h i p .  We've t a l k e d  t o  a l l  t h e s e  people .  I ' d  l i k e  t o  have 
your account of  what went on du r ing  t h i s  pe r iod .  I t ' s  a l s o  
i n t e r e s t i n g  t h a t  a f t e r  t h i s  e n t r y  a t  0840 i n  t h e .  Task Force 
Barker  l o g  t h e r e ' s  n o t  one o t h e r  s i n g l e  e n t r y  
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f o r  t h e  rest of t h e  day of VC K I A  by C h a r l i e  Company: t h a t ' s  
t h e  end; t h e r e  i s  a c u r t a i n  dropped r i g h t  t h e r e .  I t ' s  a l s o  
i n t e r e s t i n g  t h a t  t h e  e n t r y  i n  t h e  b r igade  l o g  r e a d s ,  "69 
K I A  due t o  a r t i l l e r y "  a t  a coo rd ina t e  500 me te r s  n o r t h  of  
My La i  ( 4 ) .  No a r t i l l e r y  f e l l  up t h e r e .  You t e s t i f i e d  
t h a t  Colonel  LUPER as su red  you t h a t  i t ' w a s  a l l  o u t  i n  t h e  
l and ing  zone. The f a c t  i s  t h a t  some of it f e l l  on My L a i  ( 4 )  . 
10: A s  a m a t t e r  of  f a c t ,  t o  f u r t h e r  compound t h e  
problem, Colonel  LUPER s a i d  t h a t  t h e  a r t i l l e r y  was on 
t h e  sou thern  p a r t  of t h e  v i l l a g e ,  toward t h e  land ing  zone. 

A. On t h e  v i l l a g e  i t s e l f ?  

I 0  : Y e s .  

MR WEST: H e  t e s t i f i e d  t h a t  c e r t a i n l y  no a r t i l l e r y  f e l l  
up where t h e  c o o r d i n a t e s  were i n  t h e  11 th  Brigade log .  
T h a t ' s  t h e  a r e a  where you went down and marked two dead 
VC w i t h  weapons f p r  somebody t o  come o u t  and p i c k  up t h e  
weapons. 

A. Y e s ,  s i r .  

Q Did you see 69 dead up t h e r e ?  

A. No, sir. 

Q T h a t ' s  r i g h t .  They w e r e n ' t  t h e r e .  Now I t h i n k  
you can s e e  why w e ' r e  looking  f o r  some exp lana t ions .  We've 
had some e x p l a n a t i o n s ,  b u t  we would l i k e  t o  have your account  
of what t r a n s p i r e d  i n  t h i s  hour and a h a l f  i n  and around t h e  
Task Force Barker  TOC, i nc lud ing  General  KOSTER1s  coming i n  and 
g e t t i n g  b r i e f e d .  We've had s e v e r a l  accounts  of t h i s  a l r e a d y  
from people  who were t h e r e .  You were t h e  b r i g a d e  commander, 
and t h i s  i s  a b i g  o p e r a t i o n ,  and y o u ' r e  watching it. You've 
been o u t  t h e r e .  

A. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  I s p e n t  t h a t  much t ime a t  the 
b r i g a d e  TOC--I  mean a t  t h e  Task Force Barker TOC o r  a t  LZ 
Do t t i e .  I d i d  n o t  g e t  i n t o  t h a t  o p e r a t i o n a l  a r e a  u n t i l  about  
0750 t h a t  morning, o r  I was l a t e  g e t t i n g  i n .  The a r t i l l e r y  
f i r e s  had a l r e a d y  gone i n  c o n t r a r y  t o  what was s a i d  e a r l i e r  
h e r e  t h i s  morning. 1 know t h a t  I made a s p e c i f i c  p o i n t  t h a t  
he re  t h e  f i r s t  o p e r a t i o n  t h a t  I was t h e  b r i g a d e  commander, my 
damn h e l i c o p t e r  r a d i o  w a s n ' t  working,  and I had t o  g e t  a 
s u b s t i t u t e  v e h i c l e  t o  c a r r y  m e  up t h e r e  w i t h  a console  i n s t a l l -
ed  i n  it. 
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And I g o t  i n  l a t e .  I s p e n t  c o n s i d e r a b l e  t i m e  o v e r  t h e s e  two 
VC with  weapons. Whenx picked up t h e  two VC s u s ~ e c t sl a t e r - - I  
do n o t  know t h e  t i m e - - I  d i d  t a k e  those  two VC t o  LZ D o t t i e ,  
b u t  I b e l i e v e  I picked those  up a f t e r  Bravo Company had CA1d 
i n .  

10: No, you've g o t  mixed up j u s t  a l i t t l e  b i t .  

MR WEST: I t ' s  i n  your own log .  

10: One fe l low remembers t h i s  ext remely  w e l l .  And he 
knows where t h e  two PW.'s were, because t h e r e  wasn ' t  a  very 
good s e a r c h  made of  t h e  PW's ,  and they p u t  them on board and 
he w a s n ' t  s u r e  whether they  had any grenades w i t h  them o r  no t .  
And s o  t h e s e  fe l lows  were s i t t i n g  r i g h t  on t h e  s e a t  r i g h t  next  
t o  him, and he knows where you went and how long t h o s e  PW's 
were i n  t h a t  a i r p l a n e  wi th  you. So you had t h e  PW's o r  t h e  
VC s u s p e c t s ,  I should  s a y ,  which l a t e r  tu rned  o u t  t o  be Pop-
u l a r  Force S o l d i e r s ,  from t h e  t ime you picked them up u n t i l  
you saw t h e  i n s e r t i o n  of  Bravo Company, and then  came back 
o v e r  My La i  ( 4 ) ,  and then  went t o  LZ D o t t i e .  

A. W e l l ,  I do n o t  r e c a l l  r i d i n g  around wi th  those  
VC s u s p e c t s  i n  t h e  a i r c r a f t  f o r  any pe r iod  of t i m e .  I t  s e e m s  
t o  m e  w e  p icked them up and took o f f .  I could  be wrong on that. 

MR WEST: The t i m e  may have passed r a t h e r  r a p i d l y  b u t  you h i t  
LZ D o t t i e  about  0840, something l i k e  t h a t ,  and dropped o f f  your 
p r i s o n e r s .  You w e r e  t h e r e  a good whi le .  You were a t  Landing 
Zone D o t t i e  f o r  a w h i l e .  During t h a t  pe r iod  of t i m e  General  
KOSTER--

A. ( I n t e r p o s i n g )  I was t h e r e  w i t h  General  KOSTER? 

Q Over an hour.  We've had p r e t t y  good accounts  of 
what took p l a c e  t h e r e ,  b u t  w e  would l i k e  t o  h e a r  your v e r s i o n .  
You're t h e  b r i g a d e  commander. You must have t a l k e d  p r e t t y  
thoroughly t o  your  t a s k  f o r c e  commander and t h e  o t h e r s  t h a t  
w e r e  t h e r e .  I n  f a c t  w e  know t h a t  you huddled with BARKER over  
i n  t h e  corner  i n  TOC and t a l k e d  a t  cons ide rab le  l e n g t h .  H e ' s  
dead. We c a n ' t  ask him what you s a i d .  

I0 : The r e s t  of t h e  group p r e t t y  w e l l  huddled around 
t h e  map and w e r e  t a l k i n g  wi th  CALHOUN and MCKNIGHT whi le  you 
and BARKER were over  t h e r e  f o r  q u i t e  a cons ide rab le  p e r i o d  of 
t i m e  b e f o r e  BARKER took o f f  and went back o u t  t o  t h e  o p e r a t i o n .  
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A. I could  have had a  conve r sa t ion  w i t h  Colonel  BARKER 
t h e r e  i n  t h e  TOC. I c a n ' t  deny t h a t  I d i d n ' t .  But I cannot  
r e c a l l  any th ing  s p e c i f i c  t h a t  I s a i d  t o  him o r  t h a t  h e  s a i d  t o  
m regard ing  t h i s  o p e r a t i o n .  And I would assume t h a t  any d i s -  
cus s ion  w e  had regarded t h i s  ongoing o p e r a t i o n  because i t  w a s  
o f  t h e  moment. I d o n ' t  b e l i e v e  I would have d i s c u s s e d  o t h e r  
a d m i n i s t r a t i v e  o r  any o t h e r  b u s i n e s s .  I t  must have had t o  do 
w i t h  t h e  o p e r a t i o n .  

Q. Well, as of  t h a t  t ime ,  what d i d  you t a l k  t o  him 
about ,  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ?  You knew some c i v i l i a n s - -

A. ( I n t e r p o s i n g )  I do n o t  r e c a l l ,  s ir .  I do know t h e r e  
was s i x  t o  e i g h t  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  t h a t  I had seen  t h a t  cou ld  
have been c i v i l i a n s .  I h a d n ' t  p o s i t i v e l y  i d e n t i f i e d  a l l  o f  them 
a s  c i v i l i a n s ,  b u t  some of  t h o s e  were d e f i n i t e l y  c i v i l i a n s .  I ' m  
c e r t a i n  wi th  my concern and i n t e r e s t  i n  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  I 
probably s a i d  something t o  him about  it. But what I s a i d  I 
cannot  r e c a l l .  

MR 'WEST: Let  me s e t  t h e  s t a g e  a l i t t l e  f u r t h e r .  These Cb,

t h r e e  p l a toons  of  C h a r l i e  Company were pu t  down t h e  l s t ,  ? 


2d, and 3d P la toons .  The 1st and 2d P la toons  moved i n  

s h o r t l y  a f t e r  t hey  landed.  They went through t h i s  whole p l a c e  3 


a-


i n  l e s s  than  an hour.  By t h e  t i m e  you were ready t o  come 
back they  had been p r a c t i c a l l y  through t h e  v i l l a g e .  By 
t h i s  t i m e  t h e r e  w e r e  dead c i v i l i a n s  a l l  ove r  t h e  p l a c e .  
There w a s n ' t  any r e s i s t a n c e .  There w a s n ' t  a s h o t  f i r e d  
a t  them. They s u f f e r e d  no wounds; t hey  took no p r i s o n -  
e r s .  The on ly  wound s u f f e r e d  was CARTER who s h o t  h imse l f  
i n  t h e  f o o t .  There were dead people  a l l  over  t h e  p l a c e .  
Hootches were burn ing  by t h i s  t i m e .  This  i s  what you s a w  
o u t  t h e r e .  And t h i s  i s  what you had t o  t a l k  about when you 
g o t  back t o  Lle TOC. And BARKER saw t h e  same t h i n g .  By 
t h i s  time t h e  Shark p i l o t s  and t h e  o t h e r  h e l i c o p t e r  p i l o t s  
were on t h e  a i r  t a l k i n g  about c i v i l i a n s ,  innocent  c i v i l i a n s ,  
be ing  ki l lc?d.  This  t r a f f i c  was hea rd  i n  t h e  TOC. I t  was 
heard  i n  t-le 1 1 t h  Brigade TOC. I t  w a s  heard  i n  t h e  o p e r a t i o n  
van of  t h e  123d Avia t ion  B a t t a l i o n .  This  r e p o r t  o f  84 K I A ,  
t hey  were romen and c h i l d r e n ,  t h e y  w e r e n ' t  VC. C h a r l i e  Company 
was methodica l ly  k i l l i n g  everybody they  came t o .  That  was t h e  
count up t o  t h e  moment. L a t e r  i n  t h e  morning MEDINA made 
r e p o r t s  of 1 8 6  k i l l e d ,  l a t e r  310. This  w a s  around noon. You 
had a l o t  t o  t a l k  about when you go t  back t h e r e .  T h i s  i s  
your  oppor tun i ty  t o  t e l l  us what you s a i d  and what you d i d  
hack t h e r e .  
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A. This i s  i n c o < r e c t ,  sir.  I d i d  no t  have t h i s  information.  

I0: What were you doing? You were t h e  conunander. You 
were l i s t e n i n g  t o  a l l  t h i s  going on. 

A. S i r ,  I d id  n o t  h e a r  t h i s  conversat ion.  

Q This was on t h e  a i r .  Everbody was l i s t e n i n g  t o  it. 

A. I d i d  no t  hea r  i t ,  sir ,  nor was it repor ted  t o  me 
t h a t  any of my people heard i t .  

MR WEST: L e t ' s  say you d i d n ' t  know a l l  of t h e s e  th ings .  A t  
t h i s  time you knew a h e l l  of a l o t  of c i v i l i a n s  had been k i l l e d .  
You had t h i s  body count t h a t  went o u t  over t h e  a i r  of 8 4 .  Now 
what d i scuss ion  took p lace  between you and BARKER? 

A .  S i r ,  I r e c a l l  no conversat ion between me and Colonel 
BARKER a t  h i s  b a t t a l i o n  TOC, and I abso lu te ly  knew nothing 
about any c i v i l i a n s  being k i l l e d  o t h e r  than  t h e  s i x  t o  e i g h t  
t h a t  I had observed on t h e  ground. 

Q Colonel HENDERSON, q u i t e  a number of people heard 
you make t h e  t ransmiss ion  over t h e  a i r  saying ,  " I  want t h i s  
excess  k i l l i n g  stopped. " 

A. I made no such t ransmiss ion .  

Q They heard MEDINA g e t  on t h e  a i r .  They heard BARKER 
g e t  on t h e  a i r  t o  MEDINA and MICHLES t e l l i n g  them t o  s t o p  t h e  
k i l l i n g .  

A .  S i r ,  I made no such t ransmiss ion .  

Q This took p lace  while  you were a t  Landing Zone Dot t i e .  

A. Absolutely not .  

Q Could you t e l l  us anything t h a t  t r a n s p i r e d  while 
you were t h e r e ?  I t ' s  remarkable t h a t  nothing t r a n s p i r e d .  Did 
you j u s t  s t a n d  around mute, dr inking  c o f f e e ,  maybe. 

A .  I ' m  c e r t a i n  I d i d  n o t ,  b u t  I cannot remember 2 
yea r s  ago what I d i d  i n  t h a t  l o c a t i o n .  
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Q . Well,  you seem t o  remember some t h i n g s  t h a t  went on  
t h e r e ,  and t h i s  i s  perhaps  one of t h e  h i g h l i g h t s  of t h e  day,  
when you a r e  i n  t h e  TOC. You come back from looking  at t h e  
ope ra t ion .  BARKER i s  back.  This  t h i n g ' s  s t i l l  going on o u t  
t h e r e .  You've had a b i g  body count :  l a t e r ,  90  a t t r i b u t e d  t o  
C h a r l i e  Company, 6 t o  t h e  Sharks ,  84 t o  C h a r l i e  Company, t h e  
bulk of t h e  128 r e p o r t e d  f o r  t h e  whole day by two companies. 
This  was such a b i g  d e a l  it g o t  h e a d l i n e s  a l l  over  t h e  count ry  
and a c o n g r a t u l a t o r y  message from General  WESTMORELAND. You 
never  had such a b i g  k i l l  i n  t h e  b r igade .  And, the  i n fo rma t ion  
was t h e r e .  There was something t o  t a l k  about .  And you don 't 
remember any th ing  about  i t ?  

A. No, s ir .  I do n o t .  

Q - We'd l i k e  t o  have an exp lana t ion  f o r  t h i s .  T h i s  i s  
your oppor tun i ty  t o  g i v e  us one.  We've t a l k e d  t o  a l o t  o f  
o t h e r  people .  

A. I wish I cou ld ,  s i r ,  b u t  I cannot  ( r e f e r r i n g  t o  
M-20A). Was t h i s  made i n  t h e  TOC o r  i n  t h e  h e l i c o p t e r ?  

Q.  The t r a n s c r i p t i o n  w a s  made i h  t h e  TOC by LEWELLEN. 
He had h i s  t a p e  r e c o r d e r  i n  t h e  TOC. This  i s  why you h e a r  
remarks made i n  t h e  TOC c u t t i n g  i n t o  t h e  t r a n s c r i p t i o n .  A 
r eco rd ing  was made of  t h e  t r a f f i c  on t h e  Task Force  
Barker n e t .  H e  e v i d e n t l y  had a mike a t t a c h e d  a long  wi th  it, 
and he was t a p i n g  o f f  t h e  Task Force  Barker f requency,  and 
t h e r e  were comments made i n  t h e  TOC. 

I0 : I f  you w i l l  look a t  t h a t  you w i l l  n o t i c e  t h a t  
you have t h r e e  d i f f e r e n t  types  o f . t r a n s m i s s i o n s .  You have 
ground-to-ai r ,  t h a t  i s  TOC-to-air; you have a i r - to-ground,  
C&C-to-ground; and you have a i r - t o - a i r .  

MR WEST: They were s t i l l  moni tor ing  a l l  t h o s e  n e t s  i n  t h e  
Task Force Barker  TOC t h a t  morning. I w i l l  j u s t  asked you a 
q u e s t i o n ,  Colonel  HENDERSON. Did you d i r e c t  BARKER t o  ca l l  
MEDINA and MICHLES and t e l l  them t o  s t o p  t h e  k i l l i n g ?  

A.  I d i d  n o t ,  sir. 

Q A l l  r i g h t .  Did you and BARKER c o n s p i r e  t o  a l t e r  
t h e  r e p o r t s  of  body count  and a t t r i b u t e  t h e  6 9  K I A  t o  a r -
t i l l e r y  f i r e  and change t h e  c o o r d i n a t e s  t o  a l o c a t i o n  n o r t h  
of My La i  ( 4 )  i n  t h e  rice paddies?  
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I d i d  n o t ,  s i r .  

10: When you were back a t  LZ D o t t i e ,  from your  prev ious  
s t a t emen t  which you have s u p p l i e d  us a copy, you i n d i c a t e d  t h a t  
Task Force Barker was now--this i s  about 0930--Task Force Barker 
was now r e p o r t i n g  approximately 60 enemy KIA. Do you remember 
supply ing  t h a t  in format ion?  

A. I ' m  n o t  c e r t a i n  I unders tand.  

Q- Thi s  i s  a s ta tement  which you had prepared .  

A.  Yes, s i r .  

Q- And when you appeared b e f o r e  us you provided us a copy. 

A .  Yes, s ir .  

Q e  One of two s t a t emen t s  i n  which you recounted  your 
p a r t i c i p a t i o n  i n  t h i s  o p e r a t i o n .  

A. Yes , sir. 

Q. And i t ' s  based upon t h i s  t h a t ,  because o f  t h e  mis-
informat ion  and t h e  misplacement of y o u r s e l f ,  I ' l l  walk you 
through what w e  b e l i e v e  you a c t u a l l y  d i d  a s  f a r  a s  t ime  i s  con-
cerned -du r ing  ' p r i m a r i l y  t h e  16 th  through t h e  18 th  because t h e s e  
p o i n t s  a r e  a l l  p a r t i c u l a r l y  r e l e v a n t .  Now, a l s o  you'  ve s t a t e d :  

"Following General  KOSTER1s d e p a r t u r e  from LZ D o t t i e ,  
I r e t u r n e d  t o  t h e  o b j e c t i v e  a r e a .  Contac t ing  LZ Bron-
co by r a d i o ,  I d i scove red  r e q u i r e d  r e p o r t s  from Task 
Force Barker  were n o t  be ing  r ece ived .  I consequent ly  
d i r e c t e d  L ieu tenan t  Colonel  BARKER t o  b r i n g  h i s  own 
h e a d q u a r t e r s ,  LZ D o t t i e ,  up t o  d a t e  and t o  i n s u r e  h e  
r e q u e s t e d  L ieu tenan t  Colonel  BARKER t o  query t h e  com-
manders on t h e  ground t o  determine how many c i v i l i a n s  
had been k i l l e d  and whether t hey  had been k i l l e d  by 
a x t i l l e r y , a i r ,  o r  smal l  arms f i r e .  " 

Y e s ,  s i r .  I am c o n f i d e n t  t h a t  I d i d  t h a t .  

Tha t  i s  wh i l e  you were over  t h e  o b j e c t i v e  a r e a ?  

' Y e s ,  sir. 
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Q And a t  t h a t  time d id  you a l s o  i s s u e  i n s t r u c t i o n s  
f o r  them t o  s t o p  t h e  burning? 

A .  No, sir .  I d i d  not .  

MR WALSH: Colonel,  when General KOSTER a r r i v e d  a t  LZ Dot t i e ,  
where d id  you meet him, what d i d  you say t o  him, and what d i d  
he say t o  you? 

A. I m e t  General KOSTER near  t h e  h e l i c o p t e r  r e f u e l  pad 
and t a l k e d  t o  him t h e r e .  

Q.  Who was with him? 

A. I do n o t  remember i f  anyone--I'm c e r t a i n  h i s  aides--
I believe--no, I c a n ' t  even say t h a t .  I do n o t  know who was 
with him. 

Q. Who was with you, who p a r t i c i p a t e d  i n  t h e  conver-
s a t i o n  o r  could overhear  t h e  conversat ion? 

A. I ' m  n o t  c e r t a i n  anyone was, sir. 

Q I n  o t h e r  words, you spoke t o  General KOSTER a p a r t
from any o t h e r  group? 

A .  That would be normal. Yes, sir.  I can only assume 
t h a t  t h a t  was the  case .  

Q. Was Colonel BARKER t h e r e ?  

A. I do no t  b e l i e v e  t h a t  Colonel BARKER was t h e r e .  

Cl Did you go with General KOSTER t o  t h e  TOC? 

A. I do n o t  b e l i e v e  we went t o  t h e  TOC. I be l i eve  our  
conversat ion was c a r r i e d  on r i g h t  t h e r e  a t  t h e  he l ipad  near  
the  r e f u e l  s t a t i o n .  

Q. And General KOSTER d i d  no t  go t o  t h e  TOC? 

A .  I do n o t  b e l i e v e  t h a t  he d i d ,  sir. 

Q A l l  r i g h t .  Now, what d id  you say t o  him when you 
repor ted  t o  him? 
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A. To t h e  b e s t  of my knowledge, he asked me how t h e  
o p e r a t i o n  was go ing ,  and I gave him t h e  r e s u l t s  a s  I knew it 
a t  t h a t  t ime.  I do n o t  know what I gave him i n  terms of  t h e  
r e s u l t s  o r  what I knew a t  t h a t  p a r t i c u l a r  t ime.  I d i d  t e l l  
him, o r  h e  asked m e  a b o ~ tany c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ,  and I do 
r e c a l l  t e l l i n g  him t h a t ,  y e s ,  I had observed s i x  t o  e i g h t ,  b u t  
I had no o t h e r  r e p o r t  from Colonel  BARKER a s  t o  c i v i l i a n s  k i l l e d ,  
b u t  I had observed t h e s e .  I a l s o  r e p o r t e d  t o  him about t h e  
VCS's t h a t  I had brought  i n  a s h o r t  t ime e a r l i e r  and t h a t  I 
f e l t  t h a t  t h e s e  were--that  w e  cou ld  p o s s i b l y  conf i rm t h a t  t h i s  
was t h e  48th Local  Force B a t t a l i o n .  He i n d i c a t e d  an i n t e r e s t  
i n  t h i s ,  and I s e n t  somebody t o  f i n d  o u t  how t h e  i n t e r r o g a t i o n  
w a s  coming. 

Q. Could you ho ld  t h a t  f o r  j u s t  a moment? You i n d i c a t e d  
i n  your  e a r l i e r  tes t imony t h a t  you t o l d  General  KOSTER about  
a woman and c h i l d r e n  and a couple  of  dead w a t e r  b u f f a l o  t h a t  
he had a l s o  seen .  And what d i d  he  say  t o  you about t h a t ?  

A. A s  I r e c a l l ,  General  KOSTER evidenced  some d i s p l e a s -
ure  t h a t  any c i v i l i a n s  were k i l l e d .  

Q. Did he  i n d i c a t e  t o  you t h a t  he  had seen  o t h e r  bod ie s  
o t h e r  t han  t h e  woman and t h e  c h i l d r e n  and t h e  two wa te r  b u f f a l o ?  

A .  No, s i r .  He d i d  n o t ,  and I ' m  n o t  p o s i t i v e  t h a t  he  
was t h e s e  t h a t  I--as I r e c a l l  when I t o l d  him about  having seen  
t h i s  t o  t h e  sou th  of  t h e  v i l l a g e ,  he ag reed ,  which l e d  m e  t o  
b e l i e v e  t h a t  perhaps  he had seen them. I ' m  n o t  p o s i t i v e  h e  d i d  
see t h o s e ,  b u t  I w a s  under t h e  impress ion t h a t  h e  had been o u t  
over  t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  and had come i n  t o  r e f u e l .  

Q- Do you r e c a l l  any th ing  more t h a n  an impress ion i n  
t h a t  r e s p e c t ?  

A .  No, sir.  I do n o t .  

Q. What d i d  he  say  t o  you? Did he  comment on h i s  ob-
s e r v a t i o n  of t h e  o p e r a t i o n  o r  make any c r i t i c i s m s ?  

A. I know of  none, s ir .  

Q Did you t e l l  him about t h e  i n t e l l i g e n c e  r e p o r t  t h a t  
30 t o  40 VC had l e f t  t h e  v i l l a g e  a t  7 o ' c l o c k  t h a t  morning? 
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A. I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  

Q. What d i d  you t e l l  him about t h e  number of  VC t h a t  
had been k i l l e d  up t o  t h a t  p o i n t  by Char l i e  Company? 

A. Whatever r e p o r t  I had,  I thought it was i n  t h e  v i -
c i n i t y  of 30 t o  40. It could have been 6 9  i f  I had t h a t  r e p o r t .  
I ' m  no t  conf iden t  t h a t  I d i d  have it. 

Q W e l l ,  a l l  of t h e  i n d i c a t i o n s  a r e  t h a t  you had a 're-
p o r t  of t h e  number of 6 9  wi th  a  t o t a l  of 90, 6 by t h e  a i r  ele-
ments and 84 by C h a r l i e  Company by t h a t  t ime. Did h e  make any 
comment t o  you wi th  r e s p e c t  t o  t h e  success  of t h e  ope ra t ion ,  
any i n q u i r i e s  a s  t o  how t h e s e  VC had been k i l l e d ?  

I do n o t  r e c a l l  any s p e c i f i c  query t o  me. No, sir. 

Q. Do you remember any d i scuss ions  wi th  him about any 
VC be ing  k i l l e d  by a r t i l l e r y ?  

A. No, sir. I do no t .  

Q. Did he make any i n q u i r i e s  of you o f  what c a s u a l t i e s  
Char l i e  Company had s u f f e r e d ?  

A. I do n o t  b e l i e v e  s o ,  sir.  

Q A 1 1  r i g h t ,  now, I ' d  l i k e  you t o  r e c a l l  j u s t  a s  spe-
c i f i c a l l y  a s  you can e x a c t l y  what you s a i d  t o  him about t h e  s i x  
t o  e i g h t  noncombatants t h a t  you had observed dead south  o f  My 
Lai  ( 4 )  and what he responded t o  you about  those  bodies?  

A .  General  KOSTER asked m e  how many, i f  any, o r  how many 
c i v i l i a n s ,  i f  any, had been k i l l e d .  I t o l d  him I had no r e p o r t s  
from Task Force Barker a s  of t h a t  t ime of  any c i v i l i a n s  be ing  
k i l l e d .  However, i n  f l y i n g  ove r  t h e  a r e a  t h a t  I had pe r sona l ly  
observed s i x  t o  e i g h t  south of My L a i ,  t h a t  from t h e  way t h e i r  
bodies  appeared t o  have s o r t  of been thrown around t h a t  t h e y ' d  
e i t h e r  been k i l l e d  by gunships o r  by a r t i l l e r y .  But I d i d  n o t  
have a r e p o r t  from BARKER of any o t h e r s .  I do not  r e c a l l  him 
saying  anything s p e c i f i c a l l y  about t h e s e  except  t h a t  I b e l i e v e  
he d i d  evidence some d i s p l e a s u r e  t h a t  poss ib ly  some--these 
c i v i l i a n s  had been k i l l e d .  
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Q W e l l ,  i s n ' t . t h i s  a r a t h e r  u n ~ s u a ls u b j e c t  t o  r a i s e ,  
j u s t  t o  make t h i s  inqu i ry  of you, how many c i v i l i a n s  have been 
k i l l e d ?  I n  o t h e r  words, what would cause him t o  r a i s e  t h a t  sub-
j e c t  wi th  you? 

A. I d o n ' t  know what caused him t o  r a i s e  t h e  s u b j e c t  
except  t h a t  we were always concerned about c i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  

Q I t a k e  it your impression was t h a t  he had observed 
a t  l e a s t  some noncomSatants k i l l e d  and r a i s e d  t h e  s u b j e c t  with 
you when he saw you a t  LZ Dot t i e?  

A. I had the impress'ion t h a t  he  may have seen  e i t h e r  
the same ones I had seen  o r  a p a r t  of  t h a t  group t h a t  I had 
seen ,  o r  one of t h e  two groups,  I mean, t h a t  I had seen.  

Q Well,  now, d i d  he  ask you t o  make any f u r t h e r  inquir.;.es 
about t h i s  s u b j e c t  of noncombatants t h a t  had been k i l l e d ?  

A. I b e l i e v e  he  d i d  ask me t o  f i n d  o u t  from Task Force 
Barker i f  t h e r e  were any o t h e r s .  

Q A l l  r i g h t ,  d i d  you do t h a t  immediately? 

A .  I b e l i e v e  I asked Colonel BARKER whi le  I was a i r b o r n e ,  
rad ioed  him, t o  g ive  me a count.  

Q - What r e p o r t  d i d  you g e t  back f r o m  him? 

A. I do n o t  r e c a l l  what r e p o r t ,  i f  any, t h a t  I g o t  back 
a t  t h a t  time. .. ', 
Q Now what time a r e  w e  t a l k i n g  about ,  when you wer.e 
a i rborne  b e f o r e  you went t o  D o t t i e ,  o r  a r e  you t a l k i n g  about 
a f t e r  you took o f f  a f t e r  s e e i n g  General  KOSTER? 

'5 
5 

A .  I ' m  t a l k i n g  about a f t e r  I saw General KOSTER. I 
placed t h i s  requirement on Colonel BARKER, and I d i d  n o t  re-
ce ive  any numbers u n t i l  I had re tu rned  t o  LZ Bronco a f t e r  meet-
i n g  w i t h  Colonel TOAN. 

Q - We' l l  g e t  i n t o  t h a t  l a t e r .  I t ake  it your tes t imony,  
then ,  i s  t h a t  i n  your  conversa t ion  wi th  General KOSTER you do 
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no t  r e c a l l  any d i scuss ion  as  t o  a l a r g e  number of VC t h a t  were 
being repor ted  a s  k i l l e d ,  a s  t o  how they were k i l l e d ,  o r  t h e  
l ack  of any c a s u a l t i e s  by C Company, o r  any of t h e  o t h e r  oper-
a t i o n a l  ma t t e r s  t h a t  one would normally expect  would be dis-
cussed. 

9 
A. A t  t h i s  t ime,  I cannot r e c a l l .  

Q A l l  r i g h t ,  A f t e r  you f i n i s h e d  your conversa t ion  wi th  
General  KOSTER and he depar t ed ,  you took o f f  i n  your h e l i c o p t e r  
ana went back over t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a .  You were t h e r e  f o r  ap-
proximately 40 minutes be fo re  proceeding on t o  Quang Ngai where 
you a r r i v e d  ab0u.t sometime- between 1045 and 1100 f o r  your ap-
pointment wi th  Colonel K H I E N .  I ' d  l i k e  you t o  t e l l  us  what you 
d id  during t h a t  approximately 45-minute f l i g h t .  I understand 
you went back over t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a s  of both  Char l i e  and 
Bravo companies, and I ' d  l i k e  you t o  desc r ibe  i n  d e t a i l  what you 
observed and what t ransmiss ions  you made during t h a t  t r i p .  

A. I r e c a l l  r e c e i v i n g  o r  overhearing a  message t h a t  t h e  
Warlords had discovered on H i l l  85 a number of mor ta r s ,  and I 
went a i rborne  immediately. This was i n  t h e  morning of. t h e  16 th .  

Q No, t h i s  happened b e f o r e  you e v e r  took o f f  a f t e r  
see ing  General  KOSTER. Times a r e  confirmed by t h e  t ape .  

A. This d i d  n o t ,  s i r ,  a b s o l u t e l y . n o t .  

Q Well,  now, Colonel HENDERSON, i t s  just no t  an argu-
a b l e  p ropos i t ion .  The opera t ion  of t h e  Warlords of H i l l  85 had 
been e n t i r e l y  completed b e f o r e  you l e f t  LZ D o t t i e  a f t e r  your 
conversat ion wi th  General KOSTER. 

A. No, sir .  I t  had no t .  

Q M r .  WEST, w i l l  you g ive  us t h e  t a p e  e n t r y  p lease?  
Suppose you t a k e  a look a t  page 2 3 ,  co lone l ,  a t  t h e  t o p  of the 
page. Notice t h e  t ime of t h e  t ransmiss ion  from Warlord Alpha 
Le ad. 

I0: What time i s  t h a t ?  

MR TEST: That would be 0855. 

360 

FOR OFFICIAI, USE ONLY 

APP T-1 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

I 0  : The e n t r y  i n  t h e  l o g ,  a c t u a l l y ,  of  Task Force Barker 
i s  t h a t  "Company B ,  123d Av ia t ion ,  found up t o  4 0  60-mi l l imete r  
rounds and w i l l  d e s t roy .  " This  i s  a t  0855. "11th Brigade no t -
i f  i e d .  " 

MR WEST: You w e r e  t h e r e  i n  t h e  TOC, and t h a t ' s  j u s t  about  t h e  
t i m e  t h a t  BARKER took o f f  f o r  t h e  d u s t o f f  i n  t h e  Bravo Company 
a r e a .  I f  you' 11 look on page 26 o f  E x h i b i t  M-20A aga in  i n  t h e  
middle,  y o u ' l l  f i n d  i t em 296: 

"Roger. This  i s  Warlord Al fa  Lead. Cancel t h a t  two 
mor ta r  t u b e s .  Make t h a t  two-zero 60-mi l l imete r ,  
60  Mike-Mike mor ta r  rounds. We're c a l l i n g  EOD 
i n  now t o  d e s t r o y  ' e m .  

"Coyote 6: This  is  Coyote 6 .  Roger. Negative on 
mor ta r  t ubes .  Is t h a t  r i g h t ?  Over. 

"Warlord Alpha Lead: That  's  a f  f i r m a t i v e .  W e  j u s t  
g o t  t h e  rounds,  d i d n ' t  g e t  t h e  t u b e s . "  

A. I w a s  a i r b o r n e  when t h a t  message came--when I hea rd  
t h a t  t r a n s m i s s i o n ,  and I f lew down over  H i l l  85, and I was over  
H i l l  85 f o r  a t  l e a s t  a h a l f  hour.  I w a s  t h i n k i n g  t h a t  I had 
seen  t h e  i n f a n t r y  i n s e r t e d  on t h a t  o p e r a t i o n .  

Q *  And i f  y o u ' l l  n o t i c e  o v e r  on page 27 is where t h e y ' r e
ready t o  blow: 

" W e  go t  them a l l  s t acked  up now. We're going t o  blow 
them w i t h  an EOD team from D o t t i e .  

"Coyote 6 : This  is  Coyote 6. Thank you. Out. " 

T h a t ' s  where t hey  go. Now t h e  t i m e  on t h a t  is--

MR WALSH: ( I n t e r p o s i n g )  I t  d o e s n ' t  show. 

A. I d o n ' t  go a long  wi th  t h e s e  t i m e s .  I c a n ' t  a c c e p t  
them, sir. 

Q A l l  r i g h t .  W e l l ,  l e t ' s  j u s t  assume t h a t  you w e r e  
i n  t h e  a i r  when t h o s e  w e r e  t aken .  I t ' s  i r r e l e v a n t  t o  what w e ' r e  
t a l k i n g  about h e r e .  There i s  no p o s s i b i l i t y  t h a t  t h i s  o p e r a t i o n  
wasn ' t  completed by t h e  t i m e  t h a t  you had your  conve r sa t ion  wi th  
Major General  KOSTER. What w e ' r e  t a l k i n g  about  now i s  what hap-
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pened? What d i d  you do? Where d i d  you go? What d i d  you ob-
serve?  And what t ransmiss ions  you made a f t e r  your conversa t ion  
with General KOSTER and your depar tu re  from Dot t i e  s h o r t l y  
before  1 0  o 'c lock  f o r  45 minutes before  you a r r i v e d  a t  Quang 
Ngai? Now we understand you went back over t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a ,  
and a t  t h a t  time you observed c e r t a i n  t h i n g s ,  such a s ,  f o r  ex-
ample, My Lai  ( 4 )  was i n  flames,  and t h e r e  were bodies  a l l  over  
the  p lace .  And some t ransmiss ions  were made. 

A. I saw no bod ies  a t  My Lai (41 o t h e r  than  those t h a t  
I have a l ready spoken about. A t  one t ime,  and I d o n ' t  know i f  
it was a f t e r  I had seen General KOSTER o r  b e f o r e ,  I saw some 
bu i ld ings  burning i n  My Lai  ( 4 ) ,  and I made a r a d i o  t ransmission 
t o  Colonel BARKER t o  ask him why those bu i ld ings  were burning. 
To t h e  b e s t  of my r e c o l l e c t i o n ,  he t o l d  me t h a t  t h e  ARVN or--
no t  the  ARVN, t he  Nat ional  Po l i ce ,  o r  the  company i n t e r p r e t e r ,  
o r  ARVN i n t e r p r e t e r  t h a t  was wi th  t h e  companies were s e t t i n g  
them a f i r e .  And I t o l d  him t o  s t o p  it. 

10: Well, w e ' l l  t e l l  you one t h i n g  r i g h t  offhand. There 
were no National  Po l i ce  with them a t  t h a t  time. There were no 
ARVN with them a t  t h a t  time. There were only two i n t e r p r e t e r s  
with them, one wi th  Captain MEDINA and one with Lieutenant  JOHN-
SON. And they were both with M E D I N A ' s  command group, both of 
them, Sergeant  M I N H  and Sergeant  PHU. 

A. Well, t h i s  is  t h e  r e p o r t  t h a t  I had from Colonel BAR-
KER, and I ' m  n o t  certain--some way I had it t h a t  t h e  Nat ional  
Po l i ce  were down there--had a squad down t h e r e  wi th  t h a t  company. 

Q Well, t h a t ' s  erroneous because they d i d  n o t  appear 
on the  scene u n t i l  l a t e r  on i n  t h e  af te rnoon,  and we know spe-
c i f i c a l l y  when they appeared on t h e  scene. We know what they 
d i d ,  but  they were no t  t h e r e .  

A. A s  f a r  a s  what I s p e c i f i c a l l y  d i d  dur ing  t h e  45-min-
u t e  per iod  and what I s a i d ,  I do n o t  know. 

Q A l l  r i g h t ,  now l e t  me t a i k  j u s t  a minute. How low--
what was your a l t i t u d e ?  

A. A t  what t ime, s i r ?  
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Q. W e l l ,  when you came back over  it. You l e f t  D o t t i e .  
You'd been t a l k i n g  t o  General  KOSTER. And you cane back over .  
The H-23's and t h e  gunsh ips ,  t h e y ' r e  n o t  r e c e i v i n g  any ground 
f i re .  Nobody's r e c e i v i n g  any ground f i r e .  There  h a s n ' t  been 
any ground f i r e  t h e r e  s i n c e  about  0745 i n  t h e  morning when t h e r e  
may have been a s t r a y  enemy round f i r e d .  They ' r e  working r i g h t  
on t h e  ground p i ck ing  o u t  t h e s e  t h i n g s .  What a l t i t u d e  d i d  you 
f l y  when you came back over?  Remember, we've t a l k e d  t o  o t h e r  
people  t h a t  have been i n  t h i s  a i r c r a f t ,  t o o ,  s o  we have a p r e t t y  
good i d e a ,  Colonel  HENDERSON, on what you d i d  and s o  on. So 
we have i n d i c a t i o n s  what t h e y  saw. 

A.  I can r e c a l l  no th ing  s p e c i f i c a l l y ,  e x c e p t  I d i d  see 
some hootch-es burning.  Whether i t  was e a r l i e r  o r  whether 
it w a s  t h i s  t i m e ,  I ' m  n o t  c e r t a i n .  

Q By t h a t  t i m e  p r a c t i c a l l y  t h e  e n t i r e  v i l l a g e  had e i -
t h e r  been burned o r  was on f i r e .  And n o t  only  t h a t  hamle t ,  b u t  
t h e  n o r t h e r n  subhamlet  j u s t  above i t ,  Binh Tay, t h e  sou thern  
p a r t  of Binh Tay had been burned by t h i s  t i m e .  Now, I ' l l  show 
you on t h i s  photo (P-1).  I know what happened, you s e e .  Mind 
you, now, b e f o r e  9 o ' c l o c k ,  t h e  k i l l i n g  s topped.  There w a s  no 
r e p o r t  of c a s u a l t i e s  a f t e r  t h a t .  None. By 0840 i n  t h e  morning, 
they  had r e p o r t e d  90 k i l l e d  from C h a r l i e  Company. And by t h e  
t i m e  you g o t  back o u t  t h e r e ,  i f  you met General  KOSTER and t a l k -
e d  t o  him back a t  LZ D o t t i e ,  and he d i d n ' t  g e t  i n  till 0930, 
and by t h e  t i m e  you g o t  down h e r e ,  which would p u t  it i n  t h e  
t i m e  frame of  about  10 o ' c l o c k  o r  t h e r e a b o u t s ,  t h i s  v i l l a g e ,  
f o r  a l l  p r a c t i c a l  purposes ,  ceased  t o  e x i s t .  This  is t h e  sub-
hamlet  of Thuan Yen, r i g h t  t h e r e ,  and t h e  s o u t h e r n  p a r t  of t h i s  
subhamlet  had a l s o  been burned.  And by t h i s  t i m e ,  t h e  t roops  
w e r e  o u t  i n  t h i s  a r e a  i n  t h e  de fens ive  p o s i t i o n .  Now y o u ' r e  
a commander. You can s e e  t h e s e  t h i n g s .  

A. I f  I saw any burn ing ,  s i r ,  I had it s topped  immedi-
a t e l y .  And t h e r e  was no excuse f o r  t h a t  burn ing .  And I d i d  
n o t  s e e  t h i s  burn ing  excep t  some houses burn ing  i n  My Lai  ( 4 ) .  
And as I r e c a l l  t hey  were on t h e  wes t e rn  s i d e  of My Lai  ( 4 ) .  
I d i d  n o t  s e e  My La i  ( 4 )  i n  f lames o r  having been b u r n t  o r  burn-
ing .  

Q- W e l l ,  then t h e  o t h e r  people  w e  t h a t  we've t a l k -
ed t o ,  who i n d i c a t e d  you came back ove r  t h i s  a r e a ,  must a l l  b e  
i n  e r r o r  because they  a l l  i n d i c a t e d  t h a t  you d i d  fly--when you 
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l e f t  LZ D o t t i e  and b e f o r e  you went t o  Quang Ngai,  you d i d  f l y  
back over  My La i  ( 4 )  f o r  some t ime  and al lowed y o u r s e l f  some t ime  
t o  g e t  t o  Quang Ngai,  where you e n t e r e d  a t  t h e  Tropo Pad. 

A. I cannot  r e c a l l  where I went. I ' m  c e r t a i n  I d i d  go 
back over  t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  b e f o r e  I went t o  Quang Ngai. 

Q b  Well,  I w i l l  t e l l  you by t h a t  t ime ,  which we 
have r e c o n s t r u c t e d  from a l l  t h e  men i n  t h e  com;?any, by t h e  p l a -
toons  and s o  on,  f o r  a l l  p r a c t i c a l  purposes t h i s  subhamlet  was 
des t royed .  And n o t  on ly  was t h e  subhamlet  d e s t r o y e d ,  b u t  a v a s t  
ma jo r i t y  of t h e  animals  were k i l l e d .  A l a r g e  number o f  men, 
women, and c h i l d r e n  w e r e  k i l l e d .  +d t h e r e  w a s  c o n s i d e r a b l e  
r ap ing  going on. Now, you conversed w i t h  t h e  people  i n  your 
h e l i c o p t e r ,  I t a k e  it, d i d n ' t  you? 

A .  I ' m  c e r t a i n  t h a t  I d i d ,  s i r .  

Q A l l  r i g h t .  How i s  it t h a t  you on ly  saw s i x  t o  e i g h t ,
and Colonel LUPER, who's  s i t t i n g  r i g h t  nex t  t o  you s a w  1 5  t o  2 0 ,  
f o r  example? I n  one l o c a t i o n  a lone ,  h e  saw 1 5  t o  20. H e  s a w  1 5  
t o  20 r i g h t  on t h a t  road ,  r i g h t  t h e r e  ( p o i n t i n g  t o  Route 521) .  

A. I do n o t  know, s i r .  I c e r t a i n l y  d i d  n o t .  

Q H e  w a s  s i t t i n g  r i g h t  n e x t  t o  you. Don ' t  you corn-
municate w i th  him? 

A .  On t h e  in te rcom,  y e s ,  s ir .  

Q Y e s ,  I would assume you d i d .  He s a w  t h o s e  and r e -
p o r t e d  them. We s o  have it i d e n t i f i e d  on t h e  map. Also,  your  
p i l o t ,  you w e r e  low enough t h a t  your p i l o t - - n o t  your  p i l o t ,  b u t  
your r a d i o  o p e r a t o r .  You were low enough t h a t  your  r a d i o  oper-
a t o r  saw 1 2  t o  15 bodies  i n  t h e  hamlet  i t s e l f .  But you must 
no t  have been communicating w i t h  t h o s e  people .  

A. I d i d  n o t  f l y  down ove r  My Lai  ( 4 )  a t  any low a l t i -
tude  after--when I went back o u t .  I know t h a t .  I f lew ove r  My 
Lai  ( 4 )  a f t e r  I had t h o s e  two VC picked up e a r l y  i n  t h e  morning, 
and came down southward f l y i n g  over  a t  least  t h e  western  s i d e  
of My L a i  ( 4 )  a t  a f a i r l y  low a i t i t u d e  t o  where I saw those 
bodies  and a t tempted  t o  l and  down i n  t h i s  a r e a  h e r e ,  which I 
l a t e r  abor ted .  
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Q. Yes, t h e r e  were a l s o  1 0  t o  15 bodies r i g h t  on t h e  
road r i g h t  down t h e r e  a t  t h a t  t ime. 

A. I saw t h r e e  bodies and--

Q e  ( In te rpos ing)  There were 10 t o  15. There were 
a l s o  more than  5  bodies i n  t h e  f i e l d  r i g h t  h e r e ,  which were 
marked by smoke r i g h t  a t  t h a t  t ime. 

A. I d i d  not  s e e  them, s i r .  

Q - Well, I ' m  q u i t e  s u r e  t h a t  what I ' m  t e l l i n g  you i s  
t h e  c o r r e c t  s t o r y .  I could look back i n  t h e  tes t imony,  but  
I ' m  s o  s u r e  of t h i s  t h a t  I f i n d  it unnecessary t o .  

MR WALSH: Colonel,  a t  o r  before  t h i s  t ime,  e i t h e r  a t  t h e  t i m e  
you were a t  LZ Dot t i e  o r  a f t e r  you l e f t  t h e r e  and went ou t  over  
t h e  a r e a ,  you made a  t ransmiss ion  t h a t  you d i d n ' t  want any 
unnecessary k i l l i n g  going on t h e r e .  And we have independent- 
testimony from t h r e e  d i f f e r e n t  i n d i v i d u a l s  who remember t h i s  ' 

very d i s t i n c t l y .  I t  might r e f r e s h  your r e c o l l e c t i o n  i f  I read 
you a  t r a n s c r i p t i o n  of t h e i r  testimony. The f i r s t  one i s  Spec-
i a l i s t  KUBERT . 
A. S p e c i a l i s t  who, s i r ?  

Q. KUBERT. K-U-B-E-R-T. Be was monitoring t h e  t r a n s -  
missions.  He s a i d :  

"Yes, I remember t h a t  because t h e r e  w a s  a comment. 
W e  d i d n ' t  l i k e  t o  work w i t h  Rawhide because he  t i e d  
up t h e  n e t ,  wanted , t o  know everything.  We p r e f e r r e d  
n o t  t o  s t a y  up ,with him. I remember t h a t  r e a l l y  rang 
a  b e l l  when he f i r s t  s a i d  t h a t ,  Rawhide 6 ,  'No unnec-
e s s a r y  k i l l i n g ' .  ... a  l i t t l e  b i t  l a t e r  than 9 o ' c lock . "  

And Capbain SABRE, a  p i l o t  who was a l s o  monitoring t h e  transmissiol  
that day, t e s t i f i e d :  

" I  seem to--I  th ink  maybe I d i d  hea r  either--Raw- 
h i d e  6 o r  Coyote 6 t r ansmi t  a  message, ' L e t ' s  no t  
have any needless  k i l l i n g ,  ' o r  ' I  d o n ' t  want any un-
necessary k i l l i n g .  ' I would say it was Rawhide 6--
I d o n ' t  remember t h e  t ime."  
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F i n a l l y  Capta in  MOE t e s t i f i e d :  

" I  seem t o  remember one comment t h a t  I ' m  q u i t e  s u r e  
now came over  t h e  a i r  t h a t  p a r t i c u l a r  day. I t h i n k  
t h a t  was probably Rawhide 6 ,  because it had k ind  o f  
a d i s t i nc t ive - -you  know, you g e t  t o  h e a r i n g  a per-
s o n ' s  vo i ce  s e v e r a l  t imes .  The comment w a s ,  ' I  d o n ' t  
want any unnecessary k i l l i n g  down t h e r e . ' "  

Now does t h i s  p o s s i b l y  r e f r e s h  your  r e c o l l e c t i o n  t o  t h e  t r a n s -
miss ion t h a t  you made i n  t h i s  connec t ion ,  e i t h e r  w h i l e  you were 
a t  t h e  TOC,  o r  a t  LZ D o t t i e ,  o r  a f t e r  you went back o u t  ove r  
t h e  a r e a  and observed what w a s  on t h e  ground? 

A. W e l l ,  I c e r t a i n l y  c a n ' t  deny t h e  f a c t  t h a t  I 
d i d n ' t  want any unnecessary k i l l i n g ,  pe r iod .  But whether  I made 
such a  t r ansmis s ion  o r  n o t ,  and I q u e s t i o n  whether  t h e s e  people  
recogniz ing  my voice--I  t h i n k  t h e y ' r e  hea r ing  i t  f o r  t h e  f i r s t  
t i m e  ove r  t h e  a i r .  

Q They were f a m i l i a r  w i t h  t h e  ca l l  s i g n s  and I t h i n k  
Rawhide 6 was your  c a l l  s i g n ,  w a s n ' t  i t ?  

A. I b e l i e v e  s o .  I ' m  n o t  c e r t a i n ,  s i r .  I t  changed ev-
e r y  month. 

Q. Do you r e c a l l ,  c o l o n e l ,  g i v i n g  tes t imony t o  Colonel  
WILSON i n  which you s a i d  t h a t  a l l  of  t h e  VC r e p o r t e d  k i l l e d  on 
t h i s  o p e r a t i o n  were k i l l e d  i n  f i g h t i n g  bunkers which surrounded 
t h e  v i l l a g e ?  I ' l l  r ead  it t o  you i f  you want me  t o .  I ' l l  r e a d  
it t o  you anyway. W e  w e r e  q u e s t i o n i n g  you about  t h e  VC r e p o r t -
e d  k i l l e d  i n  t h i s  o p e r a t i o n  and you s a i d :  

"My La i  ( 4 )  V i l l a g e ,  it i s  a misnomer r e a l l y  i f  you 
r e f e r  t o  it a s  a v i l l a g e  i n  t h e  s e n s e  o f  a  p e a c e f u l  
e x i s t i n g  v i l l a g e .  This  was a defended v i l l a g e  de-
fended by a bunker system,  communications t r e n c h e s  
running  through it. The bunkers complete ly  surround-
e d  t h i s  v i l l a g e .  They were no t  t h e  t ype  bunkers 
t h a t  we r e f e r  t o  a s  family  p r o t e c t i v e  bunkers .  These 
were f i g h t i n g  bunkers t h a t  had been prepared  by t h e  
V i e t  Cong t o  defend t h a t  v i l l a g e .  The K I A ' s ,  t h e  VC 
K I A ' s  r e p o r t e d l y  k i l l e d  i n  t h a t  v i l l a g e  were k i l l e d  
i n s i d e  t h e s e  bunkers .  " 
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What was t h e  b a s i s  f o r  your in format ion  i n  t h a t  r e s p e c t ?  

A. W e l l ,  t h e  b a s i s  of  t h i s  was my d i s c u s s i o n s  with Colo-
n e l  BARKER and t h e  o t h e r  people  who had ope ra t ed  i n  t h a t  a r e a .  
This  was t h e  f e e l i n g  t h a t  I had l a s t  A p r i l  when I t a l k e d  t o  t h e  
I G  r ega rd ing  My L a i  (4), t h a t  t h i s  was a defended hamle t ,  and I 
know t h a t  I g o t  t h e  word f r o m  him t h a t  t h e  people  i n  t h e  v i l -
l a g e  who had been k i l l e d ,  o r  bodies  r e p o r t e d  i n  t h e  v i l l a g e ,  were 
k i l l e d  i n  t h o s e  f i g h t i n g  bunkers.  Now, I had r e p o r t s  t h a t  t h e r e  
was s e v e r e  f i g h t i n g ,  i n i t i a l l y .  

Q Now, j u s t  a minute.  L e t ' s  s t o p  r i g h t . t h e r e .  

A .  Y e s ,  sir. 

Q What r e p o r t s  d i d  you have t h a t  t h e r e  w a s  s e v e r e  f i g h t -
i n g ?  There  were no c a s u a l t i e s  r e p o r t e d .  There were no c a l l s  
for f i r e  s u p p o r t .  What were t h e  r e p o r t s  o f  s e v e r e  f i g h t i n g  t h a t  
you had? 

A .  When I came i n t o  t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a ,  I asked f o r  a 
SITREP, and I g o t  a SITREP form Colonel  BARKER, over  t h e  a i r ,  
t h a t  C Company, upon l a n d i n g ,  had i n i t i a l l y  l anded  i n  a c o l d  
LZ,  it t u r n e d  h o t ,  and i n i t i a l l y  they  had had s e v e r e  f i g h t i n g  
on t h e  o u t s k i r t s  of My Lai  ( 4 )  . 
10: What push d i d  you t a l k  t o  him, on? 

A .  I ' m  c e r t a i n  t h a t  I t a l k e d  t o  him on h i s  b a t t a l i o n  
command n e t ,  sir .  

Q. Would t h a t  n o t  'have appeared on t h i s  t a p e  then?  

A. I do n o t  know, s i r .  

Q e  That  was on a l l  morning? 

A .  I do n o t  know, s i r .  

Q- ' A l l  t h e  a c t i v i t i e s  a r e  r i g h t  t h e r e .  A l l  on t h e  b a t -
t a l i o n  push. Beginning a t  0730 ( r e a d i n g  from ~ x h i b i tM-20A): 
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"Dolphin Lead: This  i s  Dolphin Lead. We're ou t  of  
t h e  LZ. LZ appeared t o  be cold.  

"Coyote 6 :  Coyote 6. Thank you. Out." 

And he r e p o r t s  t h a t  back t o  Sergeant  JOHNSON: 

"Coyote 6 :  Coyote 65. Coyote 6. Over. 

"Coyote 65: 65 Go ahead. 

"Coyote 6: Coyote 6. Touchdown 0730. LZ appeared 
t o  be cold .  Over. 

"Coyote 65: 65. Thank you. Out." 

And I ' l l  run along he re .  Look a t  t h e  top  of page 5: 

"Coyote 6 :  6 .  Over. This i s  Coyote 6. You 
say it seemed t o  be hot .  Did you rece ive  f i r e  when 
you f i r s t  went i n ?  Over. 

"Dolphin Lead: This i s  Lead. Negative repor ted  from ' 

any of t h e  s l i c k s .  Over," 

Now, I d o n ' t  f i n d  any t ransmiss ions  about a l o t  of r e s i s t a n c e ,  
b u t  i f  you can f i n d  them, f i n e .  

A. I had t h e  r e p o r t  t h a t  they had, t h a t  t h i s  LZ was ho t ,  
i n i t i a l l y  co ld  and then h o t ,  and t h a t  t h e r e  was heavy f i g h t i n g .  

MR WALSH: A l l  r i g h t .  You were t h e r e .  You were t h e r e  by 0750. 
By your own admission, you were t h e r e .  And you were down l o w ,  
t r e e t o p  l e v e l .  Now I d o n ' t  think--

A. ( In te rpos ing)  I was a t  t r e e t o p  l e v e l  t o  the  nor th  
of My Lai ( 4 ) .  

Q You were landing  t o  the  southwest,  and you were a t  
t r e e t o p  l e v e l  t o  t h e  north? 

A. That i s  c o r r e c t ,  s i r .  I heard no f i r i n g .  When I 
got  the i n i t i a l  r e p o r t  on casual t ies - -before  I g o t  i n t o  t h e  op-
e r a t i o n a l  a r e a ,  I had a r a d i o  t ransmission t h a t  I had monitored 
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t h a t - - I  d o n ' t  r e c a l l  t h e  number, 10 t o  15--which gave me an i n -
d i c a t i o n ,  okay, they  habz made c o n t a c t .  A t  t h a t  t i m e ,  I g o t  a 
h o l d  of Colonel  BARKER t o  determine whether  I should  t r y  t o  h o l d  
on to  t h e s e  s l i c k s  t o  deploy a n o t h e r  company from 4 /3  i n t o  t h i s  
o p e r a t i o n a l  area. I had ano the r  company s t a n d i n g  by because i f  
w e  d i d  run i n t o  a h o t  LZ o r  run i n  and make immediate c o n t a c t ,  
it w a s  ou r  p l a n  t h a t  we would i n t r o d u c e  even y e t  a f o u r t h  comp-
any i n t o  t h i s  o p e r a t i o n .  And Colonel  BARKER a s s u r e d  m e  t h a t  
t hey  could handle  i t ,  t h a t  t hey  w e r e  i n  i n i t i a l l y ,  what he term-
ed--and I ' m  n o t  s u r e  t h e  word " seve re"  i s  proper--but  a subs tan-
t i a l  f i r e f  i g h t  . 
MR WALSH: Colone l ,  you have seen  a l o t  of a c t i o n ,  I ' m  s u r e ,  
and I f i n d  it very  d i f f i c u l t  t o  b e l i e v e  t h a t  you could mis take  
very  s u b s t a n t i a l  a c t i o n  when none, i n  f a c t ,  w,as t a k i n g  p l a c e .  
You were t h e r e .  You w e r e  down low. There were no c a l l s  f o r  
f i r e  suppor t .  There w e r e  no c a s u a l t i e s ,  no r e q u e s t s  f o r  dus t -
o f f s ,  and nobody was r e c e i v i n g  f i r e .  I t ' s  j u s t  incomprehensi-
b l e  t o  m e  t h a t  you could sit h e r e  and s a y  t h a t  you were under 
t h e  impress ion  when you t a l k e d  w i t h  Colonel  WILSON t h a t  
t h e r e  had been heavy c o n t a c t  i n  f i g h t i n g  bunkers ,  w i th  t h e  VC 
be ing  k i l l e d  i n  f i g h t i n g  bunkers  sur rounding  t h e  v i l l a g e .  

10: On your  r a d i o  conso le  t h e r e ,  how many r a d i o s  d i d  you 
have on your  conso le?  

A .  I had two, s ir .  

Q J u s t  two? You d i d n ' t  have a t h i r d  r a d i o ?  

A. No, s i r ,  I had t h e  o l d  makesh i f t  t h a t  had-- this  was 
one of t h e  reasons  I was de layed  i n  t a k i n g  o f f  t h a t  morning. 
The r e g u l a r  conso le  t h a t  I should  have had i n  my command s h i p  
was n o t  a v a i l a b l e  and I had two o f  t h e  4 7 ' s ,  I b e l i e v e  t h e  
number of the r a d i o  is, two 47  r a d i o s .  

Q Did you normally f l y  w i t h  a conso le  w i t h  t h r e e  s e t s  
i n  i t ?  

A. I normally d i d  when t h a t  a i r c r a f t  w a s  " f l y a b l e .  " 

a- W e l l ,  i f  t h a t ' s  the case ,  why d i d  your  a r t i l l e r y  o f -
f i c e r  have t o  c a r r y  a long  a s e p a r a t e  PRC-25? 
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A .  He always d i d .  There was no r eason  why he c o u l d n ' t  
have used one of t h e  r a d i o s  f o r  a moment's t a l k .  I d i d  moni tor  
my--had t o  moni tor  my b r i g a d e  command n e t  a s  w e l l .  Then I would 
swi t ch  t o  a b a t t a l i o n  f requency i n  whosever a r e a  I was o p e r a t -
i n g  i n .  Also I would keep my t h i r d  r a d i o  on t h e  d i v i s i o n ,  b u t  I 
had an arrangement  w i t h  mv b r i g a d e  t h a t  i f  t hey  hea rd  t h e  d iv-  
i s i o n  commander c a l l i n q  m e  on t h e  d i v i s i o n  o r  anybody c a l l i n g  on 
t h e  d i v i s i o n  n e t ,  I was imrnediatelv n o t i f i e d  and I swi tched  t o  
t h a t  f requency.  

MR WALSH: A f t e r  your  t r i p  t o  Quang Ngai you r e t u r n e d  t o  Duc 
~ h of o r  lunch .  I t h i n k  you t e s t i f i e d  a l i t t l e  e a r l i e r  t h a t  
on t h e  way t o  Quang Ngai,  Major MCKNIGHT was i n  communication 
w i t h  t h e  1 1 t h  Br igade  TOC and h e ' d  had some d i f f i c u l t y - - t h e y  
had a t  t h e  TOC had some r e p o r t s .d i f f i ~ u 1 t y ' ~ e t t i n g  I wonder 
i f  you could  go over  t h a t  j u s t  one more t i m e  and t e l l  me e x a c t -
l y  what it was t h a t  Major MCKNIGHT w a s  t a l k i n g  t o  your  TOC a b o u t ,  
what r e p o r t  you g o t  on t h a t ?  

A. Major MCKNIGHT r e c e i v e d  from whoever t h e  TOC d u t y  
o f f i c e r  was t h a t  t hey  were n o t  be ing  k e p t  updated on t h e  Task 
Force B a r k e r ' s  o p e r a t i o n s  and consequent lv  we were unable  t o  
keep d i v i s i o n  informed. I had M a j o ~  MCKNIGHT c a l l  Task Force 
Barker  TOC and ask them t o  e x p e d i t e  g e t t i n g  r e p o r t s  i n t o  t h e  
b r i g a d e  h e a d q u a r t e r s  s o  t h a t  we i n  t u r n  could  send o u r s  i n .  The 
excuse g iven  was t h a t  t h e y  could  n o t  h e a r  a l l  t h e  r a d i o  t r ansmis -  
s i o n s  coming from t h e  qround. Th i s  a d v i s e s  me h e r e  ( i n d i c a t i n g  
M-20), t h i s  one t h a t  they  could  h e a r  C h a r l i e  Company. I was 
under t h e  impress ion  t h a t  C h a r l i e  Company was t h e  one t h a t  t hey  
could  n o t  h e a r  a l l  o f  h i s  t r a n s m i s s i o n s .  I b e l i e v e  t h a t  I per -
s o n n a i l y  c a l l e d  Colonel  BARKER and asked him t o  g e t  h i s  system 
s e t  up s o  t h a t  h i s  TOC could  g e t  more immediate i n f o r m a t i o n ,  
and i n  t u r n  my TOC. 

Q. You have no r e c o l l e c t i o n s  of what t h e s e  t r a n s m i s s i o n s  
were about  o r  t h e s e  r e p o r t s  t h a t  vou w e r e n ' t  g e t t i n g ?  

A. No, s i r .  Only t h a t  my TOC r e p o r t e d  t o  Major MCKNIGHT 
t h a t  t hey  were n o t  r e c e i v i n g  a cont inuous  flow of  in fo rma t ion .  

Q. A l l  r i g h t .  Wel l ,  a f t e r  your  meet ing i n  Quang Ngai 
you went back t o  Duc Pho. Now, were you b r i e f e d  when you g o t  
back t o  Duc Pho about  t h i s  o p e r a t i o n ?  

A. I was n o t  b r i e f e d  p e r  s e ,  a s  I r e c a l l .  I ' m  c e r t a i n  
t h a t  I d i d  walk i n t o  my own TOC and t a k e  a look  a t  t h e  board  
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t h a t  we keep pos t ed .  

Q - Did you g ive  any i n s t r u c t i o n s  t o  t h e  TOC duty  o f f i c e r  
o r  anyone e l s e  t h e r e  w i th  r e s p e c t  t o  in format ion  you had be ing  
p e r s o n a l l y  on t h e  scene? 

A. I do n o t  r e c a l l  any such in fo rma t ion ,  s ir .  

Q* When you came i n  and looked a t  t h e  board  and looked 
a t  what r e p o r t s  had come i n ,  d i d  you s a y ,  "Well, t h a t ' s  n o t  r i g h t  
i n  t h i s  r e s p e c t , "  o r ,  "I was t h e r e  and I saw t h i s , "  and,  "That 
i s  i n c o r r e c t , "  o r  anything? Did you g i v e  them any b r i e f i n g  i n  
what you observed y o u r s e l f ?  

A. I cannot  r e c a l l  any th ing ,  s ir .  

Q Do you r e c a l l  w i th  whom you had lunch t h a t  day? 

A.  NO,  s ir .  

Q A l l  r i g h t .  A f t e r  lunch you ' r e tu rned  t o  t h e  o p e r a t i o n a l  
a r e a .  I ' d  l i k e  you t o  t e l l  us what you d i d  and saw a t  t h a t  t ime .  

A. I cannot  r e c a l l  what I d i d  t h a t  a f t e r n o o n ,  where I 
went,  who I saw. I b e l i e v e  I d i d  go back up o v e r  t h e  ope ra t ion -
a l  a r ea .  I may have landed a t - - I  do n o t  know. 

Q W e l l ,  you p rev ious ly  t o l d  us t h a t  you gave i n s t r u c -
t i o n s  t o  C h a r l i e  Company o r  Colonel  BARKER t o  have C h a r l i e  Com-
pany r e t r a c e  i t s  s t e p s  back i n t o  My L a i  ( 4 ) .  Do you r e c a l l  t h a t ?  

A. I r e c a l l  t h a t  I k e p t  i n s i s t i n g  t h a t  C Company w a s  t o  
sweep back through My La i  ( 4 ) ,  b u t  I had it on t h e  18 th  because 
I k e p t  t y i n g  i n  when one of Colonel  BARKER'S reasons  f o r  n o t  
doing it was t h e  e x t r a c t i o n  of  h e l i c o p t e r s .  I thought  about  
t h i s  f o r  a p e r i o d  of t ime ,  and a l though t h e  e x t r a c t i o n  s h i p  w a s  
s t i l l  on my mind, I am n o t  as p o s i t i v e  t h a t  it w a s  on t h e  18 th  
t h a t  I o rde red  t h a t  sweep back through My La i .  It  could have 
been on t h e  1 6t h .  And my concern f o r  whatever  number o f  
c i v i l i a n  c a s u a l t i e s - - I  t h i n k  e a r l i e r  i n  t h e  a f t e rnoon  I d i d  have 
a r e p o r t  t h a t  t h e r e  w e r e  1 2 ,  1 4 ,  o r  something of t h i s  n a t u r e ,  
c i v i l i a n s  t h a t  had been counted a s  a r e s u l t  of  my d i r e c t i v e  
t h a t  morning t o  BARKER t o  g e t  me a head count  of  any c i v i l i a n s  
t h a t  had been k i l l e d .  This  could have prompted it. I do 
n o t  know what prompted it. 
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Q. A l l  r i g h t  now, t h i s  is q u i t e  impor tan t .  I ' d  l i k e  
you t o  r e c a l l  f o r  us  e x a c t l y  what Colonel  BARKER r e p o r t e d  t o  
you a f t e r  you s a i d  you wanted a count  o f  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  
Where w e r e  you? How d i d  you g e t  t h e  r e p o r t ?  And what d i d  he 
say?  

A. I ' m  n o t  p o s i t i v e  how I gave him t h i s  i n s t r u c t i o n ,  
whether  I gave it t o  him o v e r  t h e  a i r  o r  whether  I gave  it t o  
him on t h e  ground,  b u t  I b e l i e v e  t h a t  Colonel  BARKER p o i n t e d  
o u t  t o  me c e r t a i n  problem a r e a s  i n  having  a sweep conducted.  

Q. W e l l ,  now, t h e  sweep comes a f t e r  t h e  r e p o r t .  I want  
t o  know what Colonel  BARKER r e p o r t e d  t o  you f i r s t ,  where you 
were,  and what he  s a i d  a f t e r  he r e p o r t e d  t o  you t h a t  some 1 2  
t o  1 4  noncombatants had been k i l l e d .  

A. I b e l i e v e  I r e c e i v e d  t h i s  i n  my TOC a f t e r  lunch 
t h a t  day. 

Q Now, t h i s  w a s  i n  r e sponse  t o  a r equ i remen t  t h a t  you 
had p u t  on Colonel  BARKER t h a t  morning? 

A. Yes, s ir .  

Q Okay, now, what d i d  you l e a r n  i n  t h e  TOC from Colonel  
BARKER? What d i d  he  say?  

A. I do n o t  recall t a l k i n g  t o  Colonel  BARKER. 

Q. I mean when you w e r e  i n  t h e  TOC, you g o t  a r e p o r t  from 
Colonel  BARKER. I t h i n k  you j u s t  s a i d  when you w e r e  i n  your  
TOC i n  t h e  e a r l y  a f t e r n o o n  you g o t  t h i s  r e p o r t .  

A. T h i s  message had been d e l i v e r e d  o r  r e p o r t e d  t o  my 
TOC t h a t  Task Force  Barker  w a s  now r e p o r t i n g  t h a t  12 o r  14, I ' m  
n o t  c e r t a i n  of  t h e  number, b u t  it w a s  g r e a t e r  t h a n  t h e  6 t o  8 
t h a t  I had observed t h a t  morning as p o s s i b l e  c i v i l i a n s ,  
and t h a t  was a l l  I g o t ,  s ir .  / 

10: L e t  m e  r e a d  a s t a t e m e n t  h e r e .  H e r e ' s  a p a r t  o f  a 
s t a t e m e n t  from your own s t a t e m e n t  which you provided  u s ,  which 
we have e n t e r e d  i n t o  t h e  r e c o r d  a s  S-3. You s a i d :  

"Fol lowing t h e  v i s i t  w i t h  Genera l  TOAN, I v i s i t e d  
LZ Sue (Command l o c a t i o n  4/3)  and ove r f l ew i t s  u n i t s  

(HENDERSON) APP T-1 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFIClAL USE ONLY 

o p e r a t i n g  i n  t h e  AO. I p e r i o d i c a l l y  overf lew TF 
Barker o p e r a t i o n s  and r e t u r n e d  t o  my home base  (LZ 
Bronco) approximately 1900 hours .  A t  no time d i d  
I observe any c i v i l i a n  bod ie s  o t h e r  t h a n  those  c i t e d  
above. I t a l k e d  t o  L ieu tenan t  Colonel  BARKER on t h e  
ground a t  LZ D o t t i e  t w i c e  on t h e  a f t e rnoon  of 16 
March. Our d i s c u s s i o n s ,  a l though  c e n t e r i n g  around 
t h e  ongoing o p e r a t i o n ,  touched a l s o  on f u t u r e  
o p e r a t i o n s .  I r ece ived  a r e p o r t  from him t h a t  a 
t o t a l  of  some 128 enemv and 24 c i v i l i a n s  had been 
k i l l e d  i n  t h e  o p e r a t i o n .  He was s t i l l  a t t empt ing  
t o  s e c u r e  a d d i t i o n a l  i n fo rma t ion  r ega rd ing  t h e  
manner i n  which t h e  c i v i l i a n s  had been k i l l e d . "  

And then  it goes on from the re .Bu t  t h i s  would i n d i c a t e  
t h a t  you--I d o n ' t  know whether you were t a l k i n g  t o  him by 
r a d i o ,  on t h e  ground,  o r  whether you landed a t  LZ Do t t i e  
t o  t a l k  t o  h i m ,  b u t  you a l s o  i n d i c a t e  t h a t  y o u ' r e  over  t h e  
Task Force  Barker  o p e r a t i o n a l  a r e a  aga in .  He g i v e s  you 
.a r e p o r t  of 12E; enemy k i l l e d  p l u s  24 c i v i l i a n s  k i l l e d .  Th i s  
i s  accord ing  t o  t h e  s t a t emen t  which you have prov ided .  

A. W e l l ,  I r e c a l l  p r e p a r i n g  t h a t  s t a t e m e n t ,  y e s ,  s i r .  
Now, your  q u e s t i o n  was? 

MR WALSH: What d i d  you do when you g o t  t h e  r e p o r t  from Colo-
n e l  BARKER, I t a k e  i t ,  you g o t  wh i l e  i n  your  TOC a t  Duc Pho? 
Does t h e  m a t e r i a l  t h a t  General  PEEKS read  you r e f r e s h  your re -
c o l l e c t i o n  a s  t o  g e t t i n g  it someplace e l s e ,  t h a t  i s ,  t h e  re-
p o r t  of 2 4  noncombatants be ing  k i l l e d ?  

A .  I cannot  s p e c i f i c a l l y  r e c a l l  s e e i n g  Colonel  BARKER 
on t h e  ground t h e r e  a t  LZ D o t t i e  t h a t  a f t e rnoon .  I b e l i e v e  I 
d i d  go up t o  LZ Sue,  and I may have s topped o f f  a t  BARKER'S 
headqua r t e r s .  And I may have a l s o ,  a t  t h i s  t i m e ,  o rdered  t h i s  
sweep th rough  My Lai  ( 4 )  . 
9. Do you know who you t r a n s m i t t e d  t h a t  o r d e r  t o ?  

A. I f e l t  t h a t  I gave it t o  Colonel  BARKER because I 
g o t  sorrie--this h e s i t s n c y  on h i s  p a r t  t o  sweep back through 
t h e r e  because of t h e  l a t e n e s s  of t h e  hour  and s o  on. 

Q Now, t h i s  was e a r l y  i n  t h e  a f t e rnoon  you rece ived  
t h i s  r e p o r t  from Colonel  BARKER, and I d o n ' t  unders tand t h e  
l a t e n e s s  of t h e  hour  problem. 
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A. Well, I ' m  speaking of t h e  t ime t h a t  I - - i f  t h i s  i s  t h e  
day t h a t  I ordered t h e  company back through. There were t h r e e  
or  four  a r e a s  t h a t  I r e c a l l  Colonel BARKER, when I d i d  order  t h e  
company's sweep back through, t h a t  he,wanted t o  p o i n t  ou t  t o  me. 
One was t h a t  t h e  enemy would have had t ime t o  p l a c e  mines and 
booby t r a p s  i n  t h i s  a rea .  One w a s  t h e  l a t e n e s s  of t h e  hour of  
g e t t i n g  
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back t o  My Lai  ( 4 )  and then  t o  a l aager  a r e a .  And I have 
had on t h e  back of my mind t h e  problem of h e l i c o p t e r  ex t rac-
t i o n ,  and t h a t ' s  why I cont inue t o  i n s i s t  t h a t  t h i s  has  been 
on t h e  day t h e  h e l i c o p t e r  e x t r a c t i o n  was scheduled. But now 
it was something about h e l i c o p t e r s ,  b u t  I ' m  no t  p o s i t i v e  it 
was f o r  t h e  e x t r a c t i o n .  

Q. Now, l e t  me ask you t h i s .  Did you have any discus-
s i o n  with General KOSTER a t  Duc Pho o r  LZ D o t t i e  t h a t  af ternoon? 

A .  On t h e  16 th ,  no. sir.  

Q You d i d n ' t  s e e  him e i t h e r  p lace  t h a t  af ternoon? 

A. No, s ir .  

10: Did you meet General DOLEMAN when he a r r i v e d  a t  LZ 
~ o t t ' i e ?  

A.  No, sir.  

Q. On t h e  af te rnoon of t h e  16th? DOLEMAN I am t a l k i n g  
about. 

A. NO,  s ir ,  I d i d  not .  

Q. You were n o t  t h e r e  when General KOSTER a r r i v e d ,  per-
haps t o  pick him up? 

A .  No, sir. 

Q T h a t ' s  a t  1535 i n  t h e  af te rnoon a t  Duc Pho? 

A .  No, sir.  

Q He a r r i v e d  a t  1510 and departed a t  1535. He was t h e r e  
a t o t a l  of 2 5  minutes. Were you p resen t  a t  t h e  b r i e f i n g  which 
was presented f o r  General KOSTER and f o r  General DOLEMAN a t  LZ 
Dot t i e  between 1645 and 1750? 

A. NO,  s i r .  1 w a s  not .  

MR WALSH: Did Lieutenant  Colonel BARKER t e l l  you about t h e  
a l l e g a t i o n  o r  r e p o r t  t h a t  he had received from a h e l i c o p t e r  
p i l o t  with r e s p e c t  t o  unnecessary k i l l i n g  of c i v i l i a n s ?  
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A. No, sir.  H e  d i d  n o t .  

Q. Where w e r e  you when YOU f i r s t  l e a r n e d  t h a t  Genera l  
KOSTER had countermanded your o r d e r  t o  have t h e  company sweep 
back through My L a i  ( 4 ) ?  

A .  I w a s  a i r b o r n e  over  t h e  Duc Pho AO. 

Q I b e l i e v e  you t e s t i f i e d  you went immediately t o  
D o t t i e .  What a r e  t h e  reasons  f o r  t h i s ?  

A.  I d i d  e a r l i e r  t e s t i f y  b u t  now then  s i n c e  I ' m  n o t  
c o n f i d e n t  it w a s  on t h e  1 8 t h ,  I do n o t  know how I v e r i f i e d  t h i s .  
I r e c a l l  q u e s t i o n i n g  t h e  Task Force  Barker  TOC. I d o n ' t  b e l i e v e  
I t a l k e d  t o  Colonel  BARKER, b u t  I t a l k e d  t o  somebody a t  Task 
Force  Barker  as t o  e x a c t l y  what i n s t r u c t i o n s  t hey  had r ece ived .  

Q. E a r l i e r  t h a t  day when you s a w  Gere ra l  KOSTER a t  D o t t i e  
and you had t o l d  him about t h e  s i x  t o  e i g h t  peop le ,  had he 
sugges ted  t h a t  he wanted a count  a s  t o  how t h e s e  people  w e r e  
k i l l e d ,  how many of them t h e r e  were? 

A.  I do n o t  b e l i e v e  s o ,  s i r .  

Q. W e l l ,  t h i s  w a s  e n t i r e l y  your  i n i t i a t i v e  t o  have t h e  
company sweep back through My L a i  ( 4 ) ?  

A. Y e s ,  s i r .  

Q. And you gave t h e s e  o r d e r s  a f t e r  your  r e t u r n  t o  Duc 
Pho and a f t e r  your  r e c e i p t  of a r e p o r t  from Colonel  BARKER t h a t  
n o t  t h e  s i x  t o  e i g h t  you had s e e n ,  b u t  about 2 4  noncombatants, 
had been k i l l e d .  

A .  I ' m  n o t  c e r t a i n  a t  t h i s  t i m e  t h a t  I had a count  of 
24. I was t h i n k i n g  i n  terms of  1 2  t o  1 4 .  I t  could  have been 
24. I ' m  n o t  c e r t a i n  a t  t h i s  t i m e ,  sir.  

MR WEST: I ' m  f a m i l i a r  w i t h  t h e  tes t imony t h a t  your  o r d e r s  t o  
go back i n t o  My L a i  ( 4 )  were countermanded and t h a t  t h e  company 
proceeded t o  i t s  l a a g e r  a r e a  and l aage red  i n  f o r  t h e  n i g h t  w i t h  
Bravo Company. The n e x t  morning, C h a r l i e  Company moved sou th .  
The 1st  P la toon  angled o f f  a l i t t l e  b i t  toward t h e  r i g h t  and headec 
f o r  H i l l  85. They had a miss ion up on H i l l  85, perhaps  t o  se t  up 
an OP. The on ly  t h i n g  t h a t  happened w a s  MEADLO s t epped  on a 
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booby t r a p  and blew h i s  f o o t  o f f  and wounded CALLEY i n  t h e  f ace .  
AS they were h ik ing  along t h e  way t o  H i l l  85 they  passed M y -
Lai ( 4 )  o f f  t o  t h e  r i g h t .  The p lace  was s t i l l  smoking. Clouds 
of smoke were coming up. Between them and t h e  hamlet were 
f r e s h l y  dug graves t h a t  h a d n ' t  been f i l l e d  y e t .  The people had 
dug a g r e a t  many graves and apparent ly h i d  when they  saw t h e  
t roops  coming. My ques t ion  i s ,  i f  you were s o  concerned about  
having a count made t o  determine how t h e  c i v i l i a n s  were k i l l e d ,  
why d i d n ' t  you send Char l i e  Company i n  the  next  morning? 
They w e r e , r i g h t  t h e r e .  

A. I have no reason--no excuse f o r  n o t  doing it, sir. 

10: You had even a b e t t e r  means i f  you had any qualms 
i n  your mind about c i v i l i a n s  g e t t i n g  k i l l e d ,  and knowing t h a t  
Char l ie  Company had received one wounded man, which was a s e l f -
i n f l i c t e d  wound, t h a t  t h e r e  was no r e s i s t a n c e  i n  t h e  v i l l a g e .  
You had t h e  aero-scout  company of t h e  123d with a ground p la toon 
which could have e a s i l y  been i n s e r t e d  t o  check it o u t  i n  a 
matter  of minutes. Even i f  someone had flown l o w - i n  a h e l i c o p t e r  
over t h i s ,  he c o u l d n ' t  have missed it. 

A. This d i d n ' t  dawn on me, sir.  

Q The o rde r  t o  go back through My Lai  ( 4 ) ,  which you
i n i t i a t e d ,  f i n a l l y  go t  t o  Char l i e  Company j u s t  be fo re  they  g o t  
i n t o  t h e  l aager  a r e a ,  which i s  t o  say ,  sometime i n  t h e  time 
frame about 1500, maybe j u s t  a few minutes a f t e r .  What t ime w a s  
it t h a t  you rece ived  word t h a t  your o rde r  had been countermanded 
by t h e  d i v i s i o n  commander? 

A.  I do no t  r e c a l l ,  sir.  

Q .  Yes, w e l l ,  you ev iden t ly  were brought up p r e t t y  
t i g h t  as  f a r  as your s t a t i s t i c s  were concerned l a t e r  i n  t h e  
af ternoon because t h a t  evening you c a l l e d  General KOSTER, 
accordil-g t o  your tes t imony,  and you t a lked  t o  him and ind ica ted  
t h e  s i x  t o  e i g h t  t h a t  you repor ted  t o  h i m  was something g r e a t e r  
than t h a t  a s  had been given t o  you by Task Force Barker and 
was now somewhere i n  excess of 20. General KOSTER exh ib i t ed  
considerable  concern, according t o  your testimony. Did you a t  
t h a t  time t a k e  up with General KOSTER h i s  o rde r  not  t o  send 
Char l ie  Company back a t  t h i s  t ime t o  My Lai  ( 4 )  ? 

A. I do n o t  b e l i e v e  I d i d ,  s ir .  
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Q. W e l l ,  now, you knew a t  t h a t  t i m e  t h a t  t h e r e  had 
been some c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ,  i r r e s p e c t i v e  of  how they  hap-
pened o r  what t h e  number was. You t a l k e d  t o  t h e  d i v i s i o n  
commander abou t  it. Why was t h i s  n o t  i n c l u d e d  i n  your  
SITREP? Why w a s  it n o t  t r a n s m i t t e d  t o  th'e America1 Div i s ion?  

A .  I canno t  answer t h a t ,  s ir .  I know it was pos t ed  
on o u r  board  a t  t h e  TOC. 

Q. I t  d i d  n o t  show up i n  your  l o g .  There is one e n t r y  
i n  t h e  Task Force  Barker  l o g  which w a s  a long  abou t  1640 I 
t h i n k .  

MR WALSH: 1555. 

10: 1555. And they  w e r e  asked  f o r  a c a s u a l t y  coun t  o f  
c i v i l i a n s .  Bravo Company i n d i c a t e d  t h a t  they  had none. There 
w e r e  no c i v i l i a n s  i n c l u d e d  w i t h  t h e i r  body coun t .  C h a r l i e  
Company i n d i c a t e d  t h a t  t h e r e  were 10 o r  11 c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ,  
b u t  t h e s e  w e r e  n o t  i n c l u d e d  i n  t h e i r  body coun t .  I n  o t h e r  words,  
t h e i r  body coun t  was VC. That  w a s  r e c e i v e d  a t  Task Force Barker .  
The l o g  shows t h a t  it was t r a n s m i t t e d  t o  b r i g a d e ,  b u t  t h e r e ' s  no 
e n t r y  of  having  r e c e i v e d  such i n f o r m a t i o n  a t  t h e  b r i g a d e ,  nor  
is t h e r e  an  e n t r y  o f  t h e  i n f o r m a t i o n  which you r e c e i v e d ,  nor  
is t h e r e  an  e n t r y  i n  t h e  d i v i s i o n  l o g  o f  any c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  
having been t r a n s m i t t e d  t o  t h e  d i v i s i o n  TOC. 

A. I canno t  accoun t  f o r  i t ,  sir. 

MR WEST: Colonel  HENDERSON, a s  w a s  i n d i c a t e d  e a r l i e r ,  and a s  
you 've  t o l d  u s ,  you r e l i e v e d  Genera l  LIPSCOMB and assumed 
command o f  t h e  b r i g a d e  on, 15 March 1968 ,  t h e  day b e f o r e  t h i s  
o p e r a t i o n  we've been t a l k i n g  about .  P r i o r  t o  t h a t  t i m e ,  I under-
s t a n d  you had been e x e c u t i v e  o f f i c e r .  

A. Y e s ,  s ir .  

Q Were you f a m i l i a r  w i t h  t h e  Son My o p e r a t i o n  t h a t  was 
t o  begin  t h e  day a f t e r  you assumed command? 

A. I w a s  b r i e f e d  very  b road ly  on i t  abou t  2 days e a r l i e r ,  
s i r ,  by Colonel  BARKER o r  h i s  S3. 

Q. A l l  r i g h t .  A r e  you f a m i l i a r  w i t h  t h e  s t e p s  t h a t  were 
t a k e n  t o  o b t a i n  approva l  of t h e  o p e r a t i o n  b e f o r e  it k icked  o f f ?  
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A. W e l l ,  I ' m  f a m i l i a r  t h a t  w e  p u t  i n  f o r  o u r  h e l i c o p t e r  
a s s a u l t  s h i p s  i n  advance. 

Q W e l l ,  do you know who b r i e f e d  General  KOSTER on t h e  
o p e r a t i o n ?  

A. NO,  s i r .  I do no t .  

Q - What was t h e  purpose of t h e  o p e r a t i o n ,  t h e  concept?  

A .  The concept  of t h e  o p e r a t i o n  was t o  CA i n ,  t o  l o c a t e  
and d e s t r o y  t h e  48 th  Local  Force B a t t a l i o n ,  w i th  a u n i t  on t h e  
wes t ,  t h e  u n i t  on t h e  e a s t ,  t h e  u n i t  on t h e  n o r t h ,  and t h e  War-
l o r d s  s c r e e n i n g  t o  t h e  sou th .  

A. Y e s ,  you t a l k e d  t o  t h e  company commanders and you urged 
them t o  be  a g r e s s i v e ,  t o  c l o s e  i n ,  n o t  l e t  t h e  enemy g e t  away, t o  
e l i m i n a t e  t h e  48th VC B a t t a l i o n  once and f o r  a l l .  

Y e s ,  s i r .  
a 

Was t h i s  c h a r a c t e r i z e d  as a s e a r c h  and d e s t r o y  o p e r a t i ~ n ? ~
-3- .

No, s i r .  T-

Q Then Captain  MEDINA must have somehow g o t t e n  a mis taken 
i d e a  because t h i s  i s  what he t o l d  h i s  men. We've t a l k e d  t o  o v e r  
70 men i n  t h e  company who were on t h a t  o p e r a t i o n ,  who sa t  and heard  
h i s  b r i e f i n g  t h a t  evening.  You unders tood t h a t  t h i s  was an inhab-
i t e d  a r e a ,  t h a t  t h e  o p e r a t i o n  was going i n t o  s e v e r a l  v i l l a g e s  t h a t  
were i n h a b i t e d .  What were t h e  p l ans  t o  t a k e  c a r e  of  t h e  noncom-
b a t a n t  c i v i l i a n  popu la t ion?  

A. There w e r e  no p l a n s ,  s ir .  

Q - I d o n ' t  t h i n k  I unders tand you. You knew, you and every-
body e l s e  knzw, t h a t  t h e r e  w e r e  people  l i v i n g  i n  t h e s e  hamle ts ,  o l d  
men, women and c h i l d r e n .  

A. That  is  c o r r e c t ,  s i r .  The b r igade  and b a t t a l i o n  i n  
p lanning  t h i s  o p e r a t i o n  d i d  n o t  i n c l u d e  i n  i t s  p l a n s  any p r o v i s i o n s  
f o r  t h e  evacua t ion  o r  f o r  t a k i n g  c a r e  of a c o l l e c t i o n  p o i n t  f o r  
c i v i l i a n s .  I t  was a complete o v e r s i g h t  on my p a r t .  I n  my r e p o r t  
t o  General  KOSTER I acknowledged t h i s .  
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Q. Le t  me t a k e  you back a l i t t l e  b i t  now i n t o  t h e  
planning.  I f  you were i r i e f e d ,  you must have r e a l i z e d  t h a t  
one of t h e  r ea sons  t h e  operation was planned a t  the  o n s e t  was 
t o  c l e a r  t h e  a r e a  and t h e  c i v i l i a n  popu la t ion  which had 
been a h indrance  t o  o p e r a t i o n s  i n  t h e  AO. BARKER had f r e -
quen t ly  t a l k e d  about  i t ,  and i n  h i s  d i s c u s s i o n  of t h e  o p e r a t i o n  
wi th  h i s  own people  and wi th  o t h e r s ,  he spoke of t h i s .  Our 
evidence is  a l s o  t h a t  he t a l k e d  t o  t h e  A R V N ' s ;  he t r i e d  t o  
a r r ange  some coope ra t ion  s o  t h a t  they could t a k e  some of t h e  
c i v i l i a n s  and p u t  them i n  t he  re fugee  s e t t l e m e n t ,  and he was 
informed t h e  r e fugee  s e t t l e m e n t s  were f u l l ,  and it c o u l d n ' t  
be done. Were you t o l d  t h i s ?  

A, No, s ir .  

Q. G e t t i n g  back t o  t h e  approva l  of t h i s  o p e r a t i o n ,  a t  
t h i s  t ime o u r  i n fo rma t ion  is ,  and t h i s  i s  q u i t e  s t r o n g  ev idence ,  
t h a t  t h e r e  w a s n ' t  any o p e r a t i o n  of a b a t t a l i o n  o r  l a r g e r  s i z e  
which could be conducted i n  t h e  America1 Div i s ion  wi thout  f i r s t  
g e t t i n g  t h e  approva l  of t h e  commanding g e n e r a l .  T e l l  us what you 
know about g e t t i n g  approval  of t h i s  o p e r a t i o n .  And you knew t h i s  
as w e l l  a s  anyone e l s e ;  it would have been your n e c k . i f  you 'd  
conducted a t a s k - f o r c e  s i z e  o p e r a t i o n  wi thou t  t h e  approval  of t h e  
commanding g e n e r a l .  You must have known about  t h i s  and how t h e  
approva l  was s ecu red .  

A. I must have known what,  s i r ?  I d i d n '  t unders tand t h e  
l a s t  p a r t .  

Q. You must have known how t h e  approva l  of  t h e  commanding 
g e n e r a l  w a s  secured .  You,must have known t h a t  it had been approve1 
b e f o r e  t h e  o p e r a t i o n  k icked  o f f .  

A. General  LIPSCOMB t o l d  me t h a t  General  KOSTER was 
aware of  t h i s  o p e r a t i o n  and had approved it i n  concept .  This was 
b e f o r e ,  I do n o t  r e c a l l  what d a t e ,  b u t  p o s s i b l y  the 1 3 t h  o r  14 th .  

Q Who had b r i e f e d  General  KOSTER? 

A. I do n o t  know, s ir .  

Q There had t o  be a b r i e f i n g ,  though. There were no 
o p e r a t i o n a l  w r i t t e n  o r d e r s .  I t  c o u l d n ' t  have been done on t h e  
paper  b a s i s  s i n c e  t h e r e  were none. 
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You weren ' t  p r e s e n t  when he w a s  b r i e f e d  on t h i s  
ope ra t ion?  

A. ,No, sir. I was no t .  I 
M r  WALSH: Now, on t h e  evening of t h e  20th--on t h e  evening of  t h e  1 
1 6 t h ,  you t a l k e d  t o  General  KOSTER and r e p o r t e d  t h a t  20 o r  more 
c i v i l i a n s  had been k i l l e d  i n  t h e  o p e r a t i o n .  Now, what d i d  he s ay  
t o  you about  t h i s ?  

A. I know h e  w a s  q u i t e  d i s t u r b e d .  H e  asked me how they  
had been k i l l e d .  I t o l d  h i m  t h a t  I d i d  n o t  y e t  have t h e  r e p o r t  
of how they  had been k i l l e d ,  b u t  t h a t  I had asked Colonel  BARKER 
t o  g e t  me t h e  d e t a i l s  of whether t hey  had been k i l l e d  by s m a l l  
arms, a r t i l l e r y ,  gunships  and whether they  w e r e  men;women and 
c h i l d r e n .  A t  t h i s  t ime ,  I d i d  n o t  have t h i s  in format ion .  

Q You d i d  s ay  t o  him, "I asked him t o  go back i n t o  
t h i s  v i l l a g e  and check t h i s ,  b u t  you countermanded t h e  o r d e r ,  
g e n e r a l  " ?  

A. I d i d  n o t ,  sir.  

Q How d i d  you e x p e c t  Colonel  BARKER t o  g e t  t h a t  

Q- The fo l lowing  day, t h e  1 7 t h ,  d i d  you have any d i scus -
s i o n  w i t h  anyone w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  r e p o r t  t h a t  you had of 20 
noncombatants be ing  k i l l e d ?  

A. W e l l ,  I hoped t h a t  Colonel  BARKER had t h e  in format ion .  
I f  he knew t h a t  20  were dead,  t h a t  20 c i v i l i a n s  had been k i l l e d ,  
I hoped t h e  people  who had r e p o r t e d  t o  him t h a t  20 c i v i l i a n s  had 

A. Did I have a conve r sa t ion  wi th  anybody? I 

Q You w i l l  r e c a l l  t h a t  General  PEERS t o l d  you t h a t  t h e  af ter  
noon of t h e  1 7 t h  a t  Duc Pho you had a meeting w i t h  Colonel  HOLLADAY 
and Major WATKE w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  employment of t h e  aero-scout  
company, and I want t o  know i f  you t a l k e d  t o  anyone else.  Did you 
t a l k ,  for example, t o  Colonel  BARKER? D i d  yzu t a l k  t o  C e c e r z l  

I 
YOUNG? Did you t a l k  t o  General  KOSTER w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  r e p o r t  I 
t h a t  you had of noncombatants be ing  k i l l e d  t h e  prev ious  day? I 

C 

A. I do n o t  r e c a l l  t a l k i n g  t o  anybody on t h e  17 th  regard ing  
noncombatants be ing  k i l l e d ,  sir.  

been k i l l e d  would know how they  had been k i l l e d .  
i 
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Q And, i t ' s  your  tes t imony t h a t  you had n o t  heard  
anyth ing  from Colonel  BARKER o r  anyone else wi th  r e s p e c t  t o  
t h e  h e l i c o p t e r  p i l o t ' s  a l l e g a t i o n s  about  unnecessary k i l l i n g  
o f  c i v i l i a n s  t h a t  had been made t o  Colonel  BARKER t h e  prev ious  
day? 

A.  That  is  c o r r e c t .  I d i d  n o t  have any knowledge of 
t h a t .  

Q - Did you go e i t h e r  t o  LZ D o t t i e  o r  over  t h e  oper-
a t i o n a l  a r e a  a t  any t ime du r ing  t h e  17 th?  

A .  I do n o t  - b e l i e v e  t h a t  I went n o r t h  on t h e  1 7 t h ,  s ir .  

10: L e t  me ask one t h i n g .  You have been t a l k i n g  t o  t h e  
d i v i s i o n  commander t h e  n i g h t  b e f o r e  and he e x h i b i t e d ,  accord ing  
t o  your  t e s t imony ,  g r e a t  concern over  t h e s e  c i v i l i a n s  be ing  k i l l e d .  
The f a c t  t h a t  t hey  had n o t  been r e p o r t e d  i n  t h e  l o g  by o f f i c i a l  
t r a f f i c  i s  a n o t h e r  matter e n t i r e l y .  You and he had d i scussed  t h i s  
m a t t e r  and he t o l d  you how concerned he was and t o l d  you how h e  
wanted you t o  f i n d  o u t  a l l  about t h i s .  He w a s  down a t  your head-
q u a r t e r s  e a r l y  t h e  n e x t  morning. H e  was a t  your  headqua r t e r s  
accord ing  t o  your  l o g ,  and t h i s  e n t r y  i s  a t  0915 and t h e  e n t r y  
r eads  a s  fo l lows:  "General  DOLEPLAN a r r i v e d  a t  0825 a long  w i t h  
CG America1 Div is ion .  Departed LZ Bronco a t  0915 hours . "  So 
they  were t h e r e  a t o t a l  o f  about 50 minutes a t  LZ Bronco on 
Sunday morning, t h e  17 th .  And a f t e r  you 'd  had t h i s  hea r t - t o -
h e a r t  d i s c u s s i o n ,  would i t  n o t  appear  l o g i c a l  t h a t  you j u s t  c a n ' t  
l e t  something l i k e  t h a t  go o f f  i n  t h e  b l u e  and n o t  d i s c u s s  it? 
H e r e  you have t h e  d i v i s i o n  commander r i g h t  w i th  you and you d o n ' t  
d i s c u s s :  one,  h i s  countermanding t h e  o r d e r  t o  send  C h a r l i e  Company 
back i n  t h e r e  t o  make t h i s  count  by age  and by s e x  and by t h e  
manner i n  which they  had been k i l l e d ;  and two, t h e  f a c t  t h a t  he  
w a s  tremendously u p s e t  when you t a l k e d  t o  him about t h e s e  cas-
u a l t i e s .  But you s e e  him Sunday morning and eve ry th ing  i s  s w e e t -
n e s s  and l i g h t .  Nothing i s  s a i d .  

A. I t o l d  t h e  g e n e r a l  on t h e  16 th  what I had asked BARKER 
t o  do i n  g e t t i n g  t h i s  in format ion .  

Q- But t h a t ' s  over  t h e  te lephone .  T h a t ' s  n o t  eyeba l l - to -
e y e b a l l .  

A.  T h a t ' s  r i g h t ,  s i r .  And on t h e  1 7 t h  when he came down, 
he  was wi th  L ieu tenan t  General  DOLEMAN. I p e r s o n a l l y  b r i e f e d  
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L i e u t e n a n t  Genera l  DOLEMAN i n  t h e  b r i g a d e  TOC on t h e  o p e r a t i o n ,  
on o t h e r  o p e r a t i o n s ,  and t h e  b r i g a d e  i n  g e n e r a l ,  and we-nt a i r -
borne wi th  him, and I ' m  c e r t a i n  General  KOSTER remained w i t h  u s ,  
through t h e  s o u t h e r n  p a r t  of t h e  AO. I t h i n k  he had lunch  w i t h  
me. I ' m  n o t  p o s i t i v e  o f  t h a t .  But a t  no t i m e  do I r e c a l l  t a l k -
i n g  t o  General  KOSTER about  t h i s  o p e r a t i o n  on t h e  1 6 t h .  

MR WALSH: P r e v i o u s l y  on t h e  1 7 t h ,  p robab ly ,  you received t h e  
adv ice  t h a t  Genera l  YOUNG wanted you t o  be a t  LZ D o t t i e  f o r  a 
meet ing t h e  n e x t  morning, t h e  1 8 t h .  Do you r e c a l l  how you w e r e  
n o t i f i e d  o f  t h a t  meet ing? 

A. I b e l i e v e  my TOC r e c e i v e d  t h e  i n f o r m a t i o n .  

Q. Did you have any c o n v e r s a t i o n  w i t h  Colonel  BARKER 
concern ing  what t h e  meet ing  was a l l  abou t?  

A. I do n o t  b e l i e v e  I d i d ,  s ir .  

Q. Ear ly  on t h e  morning o f  t h e  1 8 t h  you went t o  v i s i t  I, 
A/3/1, which r e c e i v e d  a s a p p e r  a t t a c k  t h e  n i g h t  b e f o r e ,  r e s u l t i n g  t 
i n  a l o t  o f  c a s u a l t i e s .  You g o t  o v e r  t o  LZ D o t t i e  about  5 minutes  < 
a f t e r  0900  and Genera l  YOUNG a r r i v e d  abou t  10 minutes  a f t e r  0 9 0 0 .  -
I ' d  l i k e  you t o  be v e r y  c l e a r  about  a  couple  o f  p o i n t s  abou t  t h e  
meet ing wi th  General  YOUNG, Colonel  HOLLADAY, and Major WATKE i n  
t h e  van. For  example,  d i d  General  YOUNG open t h e  meet ing  by t e l l i n g  
you why you w e r e  t h e r e ?  

A. I do n o t  r e c a l l ,  s i r .  

Q Did he d i r e c t  Major WATKE t h e n  t o  g i v e  you an accoun t  
of what Major WATKE had r e p o r t e d  t o  him? 

A. S i r ,  I do n o t  remember Majgr WATKE b e i n g  p r e s e n t ,  and 
I ' m  p o s i t i v e  t h a t  I was n o t  b r i e f e d  by Major WATKE a s  t o  what had 
occur red .  

Q .  Did Genera l  YOUNG t e l l  you t h a t  he wanted you t o  r e p o r t  
on t h e  a l l e g a t i o n s  o f  a h e l i c o p t e r  p i l o t ?  

A. S i r ,  when I came o u t  o f  t h a t  meet ing ,  t h e  most s e r i o u s  
o f f e n s e  t h a t  I r e c a l l  w a s  t h e  c a p t a i n  k i l l i n g  t h e  woman, and I 
t o l d  General  YOUNG t h a t  I wanted p e r s o n a l l y  t o  look  i n t o  t h a t ,  
and I do n o t  r e c a l l  having  been t o l d  t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n .  
But I d i d  t e l l  Genera l  YOUNG t h a t  I was conduct ing  o r  t h a t  I was 
going  
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t o  look i n t o  t h i s ,  t h a t  I was q u i t e  concerned t h a t  one of  
my very f i n e  o f f i c e r s  had been accused of  t h i s  k i l l i n g  of 
t h i s  woman, 

Q- You have heard  a l l e g a t i o n s  of unnecessary k i l l i n g  
of  c i v i l i a n s  having been r e p o r t e d  by a  h e l i c o p t e r  p i l o t .  You 
were asked t o  make an i n v e s t i g a t i o n  and r e p o r t  on t h i s .  My 
,ques t ion  i s ,  what d i d  General  YOUNG say concerning t o  whom 
you were t o  r e p o r t ?  

A. To t h e  b e s t  of  my memory, I was n o t  t a s k e d  by 

General  YOUNG t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n  and make a r e p o r t ,  

b u t  I informed General  YOUNG t h a t  I was going t o  look i n t o  

t h i s  m a t t e r  and he  approved t h a t .  


Q - L e t ' s  pa s s  t h a t  f o r  a moment, c o l o n e l ,  and go t o  
the i n t e r v i e w  wi th  t h e  war ran t  o f f i c e r  a f t e r  t h e  meeting 

broke up. Could you t e l l  us aga in  e x a c t l y  what t h e  war ran t  

o f f i c e r  r e p o r t e d  t o  you when you t a l k e d  t o  him immediately 

fo l lowing  you meeting w i t h  General  YOUNG a t  LZ D o t t i e ?  


A .  I s t i l l  cannot a c c e p t  t h a t  I t a l k e d  t o  Warrant 

O f f i c e r  THOMPSON a f t e r  I t a l k e d  t o  General  YOUNG. I ' m  s t i l l  

c o n f i d e n t  t h a t  I t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  THOMPSON be fo re  I 

saw General  YOUNG. 


10: . W e l l ,  I must say h e r e ,  we've gone over  your  tes t imony 

t i m e  and aga in  on t h i s  p a r t i c u l a r  p o i n t .  We've a l s o  gone over  

t h e  tes t imony of many o t h e r  people ,  i n c l u d i n g  Warrant O f f i c e r  

THOMPSON, i n c l u d i n g  t h e  people who were i n  t h e  van wi th  you when 

t h e  o r d e r  w a s  i s s u e d ,  and i n c l u d i n g  t h e  i n d i v i d u a l  who s t ayed  

behind and t a l k e d  t o  you f o r  a  few minutes b e f o r e  t h e  war ran t  


. o f f i c e r  came up. So t h i s  t h i n g  g e t s  t i e d  down p r e t t y  t i g h t ,  r e a l l y .  

A. Your q u e s t i o n  i s  what d i d  Warrant ,  O f f i c e r  THOMPSON 

r e l a t e  t o  me? 


MR WALSH: T h a t ' s  r i g h t .  

A.  H e  s t a t e d  t h a t  he cons idered  t h e  o p e r a t i o n  on t h e  16 th  
t o  be  completely o u t  of  c o n t r o l ,  t h a t  t h e r e  w a s  w i l d  shoo t ing  
by bo th  t h e  ground t r o o p s  and by t h e  gunsh ips ,  t h e  Sharks.  He 
s t a t e d  t h a t  t hey  were f i r i n g  a l l  over  t h e  a r e a ,  f i r i n g  a t  every-  
body. H e  s t a t e d  t h a t  he had marked w i t h  smoke wounded c i v i l i a n s  
and t h a t  t h i s  company would advance on t h e s e  p o s i t i o n s  f i r i n g .  He 
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s p e c i f i c a l l y  t a l k e d  about a  co lored  s o l d i e r  and Captain 
MEDINA, o r  a cap ta in .  I do n o t  be l i eve  he could f u r t h e r  
i d e n t i f y  the  colored  s o l d i e r  bu t  he s a i d ,  " I  was c lose  
enough t o  see  t h i s  dark-complected c a p t a i n ,  and I could 
i d e n t i f y  him." He went through the  explanat ion  of h i s  
marking t h i s  woman, t h i s  wounded g i r l ,  about 20  yea r s  of 
age he es t imated ,  and t h a t  Captain MEDINA came over  t o  
. i n v e s t i g a t e  and then walked away and then whir led  and sho t .  
He s a i d  he ac ted  l i k e  a cowboy. He s t a t e d  t h a t  he was n o t  
t a l k i n g  t o  t h e  t roops o r  t a l k i n g  t o  the  company commander 
by d i r e c t  communication o r  any communication as  f a r  a s  I 
understood. He repeated s e v e r a l  kimes t h a t  t o  him t h e  
opera t ion  was completely o u t  of c o n t r o l .  

MR WIALSH: He a l s o  s t a t e d  t h a t  he had seen la rge '  numbers 
of dead noncombatants? 

Yes, sir.  

Q'. Now, a f t e r  you spoke t o  him, you spoke t o  two o t h e r  
people from t h e  aero-scout company. What d i d  they t e l l  you? 

X. I d i d  no t  speak t o  anybody e l s e  from t h e  aero-scout 
company. 

Colonel HENDERSON, we have very c l e a r  testimonyQ.
from two o t h e r  ind iv idua l s  who went with Warrant O f f i c e r  
THOMPSON and whom you interviewed a s  we l l  a s  him. 

A.  You,a r e  abso lu te ly  mistaken. 

Q A l l  r i g h t .  Af te r  that--

10: ( In te rpos ing)  I would l i k e  t o  pursue t h i s  because 
you a l s o  i n d i c a t e d ,  I b e l i e v e ,  when we f i r s t  t a l k e d  t o  you, 
t h a t  when you d id  i n t e r v i e w w a r r a n t  O f f i c e r  THOMPSON, you 
t a lked  t o  him only f o r  a very s h o r t  time. 

A .  Yes, sir.  

Q. Five minutes o r  s o ,  Warrant O f f i c e r  THOMPSON be l i eves  
it is  c l o s e r  t o  20 o r  30 minutes t h a t  he t a l k e d  t o  you. 

A. I d i d  say 5 minutes the  f i r s t  time I t a l k e d  t o  you; 
and l a t e r  I t o l d  you I f e l t  it was a l i t t l e  b i t  longer ,  perhaps 
10 minutes. 
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Q. And you a l s o ,  acco rd ing  t o  t h e  tes t imony o f  
Warrant  O f f i c e r  THOMPSON, made r e c o r d s  i n  your  notebook,  
on a p i e c e  o f  pape r  o f  some v a r i e t y ,  a s  t o  t h e  c r i t i c a l  p o i n t s  
t h a t  he d e s c r i b e d  t o  you. Now, subsequent  t o  Warrant O f f i c e r  
THOMPSON'S d e p a r t i n g  t h e  van where you i n t e r v i e w e d  him, 
t h r e e  i n d i v i d u a l s  had come up t o  t h e  h i l l  t o g e t h e r .  One was 
a p i l o t ,  Warrant  O f f i c e r  CULVERHOUSE, and one w a s  a door-
gunner  f o r  Warrant  O f f i c e r  THOFSON. H i s  name w a s  COLBURN, 
and they  have bo th  i n d i c a t e d  t h a t  t h e y  t a l k e d  t o  you, 
i n d i c a t e d  how l o n g  t h e y  t a l k e d  w i t h  you, and t h e y  i n d i c a t e d  
you took  n o t e s .  T h i s  i s  w i t h o u t  any prompting on o u r  p a r t ,  
and as you completed i n t e r v i e w i n g  them, they  went back down 
t h e  h i l l ,  back t o  t h e  shack o f  t h e  123d A v i a t i o n  B a t t a l i o n  
back a t  t h e  l a n d i n g  zone a t  D o t t i e .  So t h e  p o i n t  i s ,  w i t h  
t h i s  from t h e  tes t imony o f  Warrant O f f i c e r  THOMPSON and from 
t h e  tes t imony o f  t h e s e  o t h e r  two i n d i v i d u a l s ,  you had a l o t  
o f  i n f o r m a t i o n  as t o  what t r a n s p i r e d  a t  My La i  ( 4 )  on t h e  
morning o f  t h e  16th .  

A. I d i d  n o t  have any ev idence  or  any s t a t e m e n t s  
from anybody b u t  Warrant O f f i c e r  THOMPSON from t h e  123d 
A v i a t i o n  Company. I d i d  n o t  see any o t h e r  i n d i v i d u a l s  
e x c e p t  Major WILSON. 

Q - Major WILSON was n o t  t h e r e .  I t  was Major WATKE. 

A. I t  w a s  n o t  Major WATKE. It  was Major WILSON. 

Q. Major WILSON does n o t  remember it. We've a l s o  
i n t e r v i e w e d  Major WILSON. But Major WATKE remembers t h e  
i n c i d e n t  q u i t e  w e l l .  

MR WEST: I took  Major WILSON'S t e s t imony .  H e  was n o t  a t  
LZ Dot t ie  t h a t  day. H e  d i d n ' t  l e a v e  Duc Pho. 

A. H e  wou ldn ' t  have been a t  Duc Pho. 

Q. . I mean Chu L a i ,  h i s  base .  H e  was t h e  e x e c u t i v e  
o f f i c e r .  H e  v e r y  d e f i n i t e l y  was n o t  a t  Landing Zone D o t t i e  
t h a t  day. W e  b rought  him from Alamogordo, N e w  Mexico, t o  ask 
him t h e s e  q u e s t i o n s .  

MR WALSH: I t a k e  it you adhe re  t o  your  p r i o r  t e s t imony ;  you 
w e r e  n o t  d i r e c t e d  t o  conduct  t h e  i n v e s t i g a t i o n  of  t h e s e  a l l e g a -
t i o n s  by Genera l  YOUNG? 
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A. That  i s  c o r r e c t ,  sir. 

Q A f t e r  t h e  meet ing you went o u t  t o  i n t e r v i e w  Capta in  
MEDINA i n  t h e  f i e l d ?  

A. Yes, sir.  

Q. And you spoke t o  him and he t o l d  you t h a t  28 noncom-
b a t a n t s  had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  and gunships?  

A .  I ' m  n o t  s u r e  of  t h e  number. I t  was d i f f e r e n t  from 
t h e  20 t h a t  .I had hea rd  p r e v i o u s l y .  Whether it was g r e a t e r  o r  less, 
I ' m  n o t  con f iden t  t h a t  I r e c a l l .  

Q W e l l ,  your  memorandum made r e f e r e n c e  t o  24. Your 
prev ious  tes t imony has  i n d i c a t e d  t h a t  he gave you a number 
between 20 and 28. But it was l a r g e r  t han  20? 

A.  Yes, s i r .  

Q. And then  you went through t h e  motions of  your  inves- fi 
t i g a t i o n  of t h e  w a r r a n t  o f f i c e r ' s  a l l e g a t i o n s  i n  terms of  t a l k i n g  
t o  people  when they  came back i n  o u t  of t h e  f i e l d ,  i n  t a l k i n g  t o  
Colonel  BARKER; and sometime p r i o r  t o  t h e  20 th ,  you made a 3 
pre l imina ry  r e p o r t  t o  General  YOUNG. Now, I want you t o  recall  r 

f o r  us where you were when you made your p re l imina ry  r e p o r t  t o  
General  YOUNG, and what you s a i d  t o  him, and what he s a i d  t o  you. 

A .  I b e l i e v e  t h a t  it was a t  Duc Pho t h a t  I made my 
r e p o r t  t o  General  YOUNG. I r e p o r t e d  t o  him Captain  MEDINA's 
r e b u t t a l  o f  t h e  war ran t  o f f i c e r  I s  a ccusa t ions .  

Q Was General  YOUNG f a m i l i a r  w i th  t h e  w a r r a n t  o f f i c e r ' s  
a l l e g a t i o n s ?  

A. I f e l t  t h a t  he  was, sir.  I ' m  c o n f i d e n t  he w a s .  

I0: What day was t h i s ,  approximately? You had m e t  him on 
t h e  18 th  and you t a l k e d  t o  THOMPSON on t h e  18 th .  What day was 
t h i s  t h a t  you would have t a l k e d  t o  General  YOUNG? 

A.  I would say  it w a s  a day b e f o r e  I. t a l k e d  t o  General  
KOSTER. I f  I t a l k e d  t o  General  KOSTER on t h e  20 th ,  it was t h e  
19 th .  I f  it was t h e  2 1 s t ,  it would have been t h e  20th.  

(HENDERSON) 3 86 APP T-l 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

MR WALSH: What d i d  you say  t o  General  YOUNG about  t h e  war ran t  
o f f i c e r ' s  a l l e g a t i o n s  of  there be ing  many bodies  J£ noncombatants 
l y i n g  around My L a i  ( 4 )  ? 

A. I t o l d  General  YOUNG t h a t  n e i t h e r  Captain  MEDINA nor  
Captain  MICHLES nor  Colonel  BARKER agreed  wi th  t h i s  r e p o r t .  

Q Now, wh.en you s-ay. t h i s  r e p o r t ,  I 'm focus ing  t h a t  on 
t h e  a l l e g a t i o n  by t h e  war ran t  o f f i c e r  t h a t  t h e r e  were many bod ie s  
o f  noncombatants tha t  he observed around My Lai  ( 4 ) .  

A. Y e s ,  sir. 

Q- You r e p o r t e d  t o  General  YOUNG t h a t  t h i s  a l i e g a t i o n  
was unfounded? 

A. That  it w a s  den ied  by MEDINA, by MICHLES, and by 
Colonel  BARKER. 

Q Now, d i d  you r e p o r t  t o  General  YOUNG t h a t  somewhere 
between 20 and 28 noncombatants had been k i l l e d ?  

A. I had t h e  r e p o r t ,  I b e l i e v e ,  a t  t h i s  t ime  t h a t  
BARKER had v e r i f i e d  through t h e  company commanders t h a t  it 
w a s  20 and t h i s  i s  t h e  number t h a t  I--

Q - ( I n t e r p o s i n g )  MEDINA had t o l d  you something more than  20. 

A. That  i s  c o r r e c t ,  s i r ,  and when I ques t ioned  Colonel  
BARKER r ega rd ing  t h i s ,  he  informed t h a t  they  had added, t h a t  
MEDINA had added,  t h e  6 t o  8 t h a t  I had observed which were be ing  
counted t w i c e  and t h a t  i n  r e a l i t y  it was 20.  

I 0  : Why d i d  you a l s o  t a l k  t o  MICHLES i f  a l l  your 
concern w a s  about  MEDINA? 

A. I do n o t  know r e a l l y  why I t a l k e d  t o  him, b u t  I d i d  t a l k  
t o  him. 

Q What d i d  he  t e l l  you? 

A. H e  t o l d  me t h a t  he had n o t  observed any i n d i s c r i m i n a t e  
k i l l i n g  of  c i v i l i a n s  because h i s  u n i t  w a s n s t  r e p o r t i n g  any. 
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Q Your concern though,  was t h e  a l l e g a t i o n ,  r e a l l y ,  
no t  s o  much t h a t  MEDINA had k i l l e d  a woman b u t  from t h e  state-
ment t hen ,  i n  your own words, t h a t  he had seen  many c i v i l i a n  
bodies  a l l  over  t h e  a r e a .  And t h a t  i s  unquote-- this  i s  your  
s ta tement?  

A. Y e s ,  s i r .  

Q And t h i s  war ran t  o f f i c e r  was n o t  only  worked up. 
This  war ran t  o f f i c e r  was.mad, and you a r e n ' t  t h e  only  one 
t h a t  he t a l k e d  t o ,  s o  w e  have a p r e t t y  good i d e a  about  what 
s t o r y  t h i s  man had t o  t e l l .  Go ahead,  p l e a s e  ( t o  M r .  WALSH) . 
MR WALSH: General YOUNG appeared b e f o r e  us h e r e ,  and he w a s  
r ead  your p r i o r  tes t imony about  meeting a t  LZ D o t t i e  on t h e  
morning of March 1 8 t h ,  s p e c i f i c a l l y  t o  h e a r  your  tes t imony 
t h a t  he was t o l d  a t  t h a t  meeting t h a t  t h e  h e l i c o p t e r  p i l o t ' s  
a l l e g a t i o n  of a c a p t a i n  shoo t ing  a woman, t h e  a l l e g a t i o n  of 
w i ld  shoo t ing  by ground f o r c e s ,  and t h e  a l l e g a t i o n  t h a t  many 
noncombatants had been k i l l e d .  A f t e r  h e a r i n g  your  tes t imony,  
General  YOUNG s t a t e d ,  "I do n o t  r e c a l l  Colonel  HENDERSON 
r e l a t i n g  t h a t  t o  me. I would have recommended formal  inves-
t i g a t i o n . "  I ' d  j u s t  l i k e  t o  know i f  you have any e x p l a n a t i o n  
why General  YOUNG t e s t i f i e d  he hea rd  no th ing  about  t h i s  s o r t  
of a l l e g a t i o n ?  

A. No, s ir .  

Q And you adhere  t o  your  p r i o r  tes t imony t h a t  General  
YOUNG w a s  f a m i l i a r  w i th  t h e  a l l e g a t i o n s  made by a h e l i c o p t e r  
p i l o t  w i th  r e s p e c t  t o  a c a p t a i n  shoo t ing  a woman, a l l e g a t i o n s  
of w i ld  shoo t ing  by ground f o r c e s ,  and a l l e g a t i o n s  t h a t  many 
noncombatants had been k i l l e d .  

A. Y e s ,  s ir .  

Q. A t  ano the r  p o i n t  i n  h i s  t es t imony,  General  YOUNG 
was r ead  your tes t imony t h a t  a t  t h e  meeting a t  LZ D o t t i e ,  
t h e r e  had been a d i s c u s s i o n  of  t h e  f a c t  t h e  h e l i c o p t e r  p i l o t  
had been marking wounded c i v i l i a n s  wi th  smoke and t h a t  t h e r e  
had been a c o n f r o n t a t i o n  between t h e  p i l o t  and ground f o r c e s .  
General  YOUNG responded,  " I  do n o t  r e c a l l  t h a t  conve r sa t ion  
whatsoever.  I' I wonder i f  you can e x p l a i n  t h a t ?  

A. I cannot .  No, s i r .  
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Q You t e s t i f i e d  t h a t  fol lowing your o r a l  r e p o r t  
t o  General KOSTER on t h e  20th,  General YOUNG t o l d  you t h a t  
General KOSTER wanted it put  i n  w r i t i n g .  Do you r e c a l l  ex-
a c t l y  where you were when you g o t  t h a t  advice from General 
YOUNG? 

A. Yes, sir. I w a s a t  my Duc Pho headquarters .
'~ 

Q And was General YOUNG t h e r e ,  o r  d id  you t a l k  t o  him on 
t h e  telephone? 

A. No, sir. He was t h e r e ,  and I s t a t e d  t h a t  he had--
page 1 9  8 of my testimony where I s a i d  he telephoned me, it 
was a s l i p  of t h e  tongue which I cor rec ted  on page 199. He 
w a s  phys ica l ly  p r e s e n t  a t  Duc Pho, and he gave me these  
i n s t r u c t i o n s .  

Q Do you remember t h e  occasion of h i s  v i s i t ?  Was 
t h e r e  any o t h e r  reason f o r  him t o  be t h e r e ?  

A. I know of nothing. I can r e c a l l  nothing s p e c i f i c  
o t h e r  than  t h i s .  

Q Do you remember what time of day it was? 

A.  No, sir .  I do no t .  

Q- Do you remember i f  anyone e l s e  was p resen t?  

A. No, s ir .  I cannot. 

Q General YOUNG denies  t h a t  he had any such discus-
s i o n  wi th  you. Do you have any explanat ion  of why he would 
have no r e c o l l e c t i o n  of t h a t  meeting? 

A. No, sir. I do not .  

Q- Is it p o s s i b l e  t h a t  you a r e  confused? 

A. S i r ,  i t ' s  always p o s s i b l e  t h a t  I am confused, b u t  I'm 
p o s i t i v e  he gave me i n s t r u c t i o n s  from General KOSTER. I was t o  
reduce my o r a l  r e p o r t  t o  wr i t ing .  

Q • When you reduced t h i s  o r a l  r e p o r t  t o  w r i t i n g ,  I 
be l i eve  you s a i d  e a r l i e r  today t h a t  you th ink  it was t r ansmi t t ed  
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A. I ' m  c e r t a i n  somebody went w i t h  me. I do n o t  know 
who. Nobody went i n t o  General  KOSTER's o f f i c e  w i th  me. 

Q. When you a r r i v e d  a t  t h e  h e a d q u a r t e r s ,  do you remem-
b e r  t a l k i n g  t o  anybody i n  t h e  headqua r t e r s  b e f o r e  going i n  t o  
s e e  General  KOSTER? 

A. I cannot  r e c a l l  t a l k i n g  t o  anyone, s i r .  

Q - Was it i n  t h e  morning? 

A. I b e l i e v e  it was i n  t h e  morning. 

Q - Was General  YOUNG t h e r e ?  

A. I do n o t  know i f  General  YOUNG w a s  i n  t h e  head- 
q u a r t e r s .  I t h i n k  he w a s  i n  t h e  h e a d q u a r t e r s ,  b u t  he was n o t  
p r e s e n t  when I t a l k e d  t o  General  KOSTER. 

Q - Between t h e  t ime you made your  r e p o r t  t o  General  
KOSTER and t h e  t i m e  General YOUNG t o l d  you a t  Duc Pho t o  re-
duce it t o  w r i t i n g ,  d i d  you have any d i s c u s s i o n  about it o r  
conve r sa t ion  w i t h  e i t h e r  General  YOUNG o r  General  KOSTER o r  
anybody e l s e ?  

A. I had no conve r sa t ion  w i t h  General  KOSTER o t h e r  
t h a n  t h e  r e p o r t  a f t e r  I made t h a t  r e p o r t  t o  him. I f e e l  t h a t  
I d i d  mention it from t i m e  t o  t ime t o  General  YOUNG t h a t  I 
had no f u r t h e r  in format ion  on t h i s  i n c i d e n t .  I do n o t  r e c a l l  
when o r  where. 

Q. A l l  r i g h t .  A f t e r  you submi t ted  t h e  w r i t t e n  r e p o r t ,  
', 	 t h e  4 th  t o  6 th  of A p r i l  r e p o r t ,  you i n d i c a t e d  t h a t  you had been 

advised  by General  YOUNG t h a t  t h e  r e p o r t  s a t i s f i e d  t h e  r e q u i r e -  
ments. I wonder where you were when you had t h a t  conve r sa t ion  
w i t h  him? 

A. Again, s i r ,  I f e e l  it was a t  Duc Pho. 

Q -- What I ' d  l i k e  you t o  g i v e  us  i s  eve ry th ing  you can 
remember about  t h a t  d i s c u s s i o n .  

A .  T o  t h e  b e s t  of my knowledge, General  YOUNG informed 
me t h a t  General  KOSTER had seen  o r  had r ece ived  my o r a l  r e p o r t ,  
and t h a t  he had passed it--
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Q. ( In te rpos ing)  You mean w r i t t e n  r e p o r t ?  

A. My o r a l  r e p o r t  t h a t  I had reduced t o  w r i t i n g ,  t h a t  

he had s e n t  it i n  f o r  General YOUNG t o  look a t .  General YOUNG 

and General KOSTER agreed it s a t i s f i e d  the requirement and 

t h a t  no f u r t h e r  a c t i o n  was contemplated. 


Q. How long a f t e r  you submitted it d i d  you have t h i s  

conversat ion with General YOUNG? 


' 

-	 A .  I d o n ' t  know, sir .  I have es t imated  3 o r  4 days. 
I do not  r e c a l l .  

10: I want t o  come back t o  t h i s  one paper t h a t  I t a l k e d  t o  
you about ,  your w r i t t e n  r e p o r t .  Possibly it was three-quar ters  
of a  page. I th ink  I may have c r e a t e d  t h e  impression t h a t  nobody 
i n  your headquar ters  was f a m i l i a r  with your w r i t t e n  r e p o r t ,  t h e  
one which you may be desc r ib ing  a s  t h r e e ,  f o u r ,  f i v e  pages i n  
length .  We do have a couple of people i n  t h e  headquarters  t h a t  
seem t o  remember t h e r e  was a  paper ,  which was about three-quar- 
t e r s  of a page i n  l eng th ,  which you were working on. We a l s o  
have some i n d i c a t i o n s  a t  d i v i s i o n  headquarters  t h a t  t h e r e  was 
such a paper a t  d i v i s i o n .  So I d o n ' t  want t o  mislead you i n  any ( 
way. There is  no knowledge of t h e  t h r e e  t o  f i v e  but  t h e r e  i s  
a remembrance of something t h a t  was about th ree -quar t e r s  of a 
page long, by Captain HENDERSON f o r  one and Sergeant  Major 
KIRKPATRICX another  one. 

A. Well, n o t  because they s a i d  t h a t ,  b u t  I considered 

those two i n d i v i d u a l s  a couple of my f i n e s t ,  s i r .  


Q. They were f i n e  s o l d i e r s .  We a l s o  have some indicat ions 
t h a t  you may have d i r e c t e d  Colonel LUPER t o  conduct an a r t i l l e r y  
i n v e s t i g a t i o n .  

A. I d id  n o t  o rde r  Colonel LUPER t o  conduct a formal 
a r t i l l e r y  i n v e s t i g a t i o n .  There was a  discrepancy between what 
I had i n  mind, somewhere t h a t  I had go t t en ,  t h a t  some of these  
c i v i l i a n s ,  w e l l ,  50 pe rcen t  of them, t h a t  I was r e p o r t i n g  t o  
General KOSTER had been k i l l e d  by a r t i l l e r y  f i r e  and 50 pe rcen t  
approximately by gunsh ip .  Colonel LUPER, a s  I r e c a l l ,  denied 
t h i s .  I asked him t o  look i n t o  it and t o  l e t  me know i f  he 
could pick up any i n t e l l i g e n c e  from h i s  f i r i n g  b a t t e r y  a s  a 
r e s u l t  of it. I b e l i e v e  t h a t  he d i d  t h a t  and o r a l l y  t o l d  me t h a t  
he had t a l k e d  t o  Colonel BARKER and tha t - - I  d o n ' t  know i f  they 
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came t o  any meet ing  o f  t h e  minds, b u t  he  was ve ry  unhappy 
t h a t  h i s  a r t i l l e r y  w a s  b e i n g  accused  of  hav ing  k i l l e d  c i v i l -
i a n s .  , 

A. ( I n t e r p o s i n g )  I d i d  n o t  fo l low up on t h a t  r e p o r t ,  
s i r .  

Q. What s p e c i f i c a l l y  d i d  Colonel  LUPER t e l l  you about  
h i s  a r t i l l e r y ?  

A. ' I t  seems t o  m e  t h a t  some p l a c e  i n  t h i s  c o n v e r s a t i o n  
it came up, s i r ,  t h a t  t h e  a r t i l l e r y  had n o t  impacted i n  t h e  a r e a  
that  it s h o u l d  have impacted i n t o ,  and t h a t  a s  a consequence, 
p o s s i b l y  some c i v i l i a n s  had been  i n a d v e r t e n t l y  k i l l e d  by t h i s  
a r t i l l e r y  f i r e .  And as I r e c a l l ,  Colonel  LUPER v e r i f i e d  t h a t  
t h e  a r t i l l e r y  impacted where it was supposed t o  have impacted.  
I do n o t  r e c a l l  e x a c t l y  where t h a t  was, b u t  h e  a s s u r e d  m e  t h a t  
i n  h i s  check w i t h  t h e  b a t t e r y  commander, t h a t  t h e  a r t i l l e r y  
impacted i n  t h e  LZ o r  e x a c t l y  where i t  was supposed t o  have 
impacted. 

Q. May I ask  you why you d i d  n o t  d i r e c t  Colonel  LUPER 
t o  i n i t i a t e  an  a r t i l l e r y  i n c i d e n t  r e p o r t ?  

A. I have no r e a s o n ,  sir .  I d i d  n o t  d i r e c t  h i m - t o  do s o .  

Q H e  shou ld  n o t  have had t o  have been d i r e c t e d .  The 
r e g u l a t i o n  t h a t  was p u t  o u t  by t h e  America1 D i v i s i o n  makes it 
ve ry  clear  t h a t  any c a s u a l t i e s  caused  by f r i e n d l y  a r t i l l e r y  
a g a i n s t  f r i e n d l y  f o r c e s ,  U.S., ARVN and Vietnamese c i v i l i a n s ,  
r e q u i r e s  t h a t  an  a r t i l l e r y  i n c i d e n t  r e p o r t  be i n i t i a t e d .  Addit ion-
a l l y ,  I wonder why, knowing how Genera l  WESTMORELAND and how 
MACV f e l t  abou t  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  and t h e  r equ i r emen t s  f o r  
p r o t e c t i n g  noncombatants ,  why a r e p o r t  was n o t  i n i t i a t e d  under  
M A W  Regu la t ion  20-4,  o r  a s e r i o u s  i n c i d e n t  r e p o r t  t o  e x p l a i n  
t h e  c i v i l i a n s  having  been k i l l e d .  Going back t o  Colonel  LUPER, 
when you t a l k e d  t o  him about  t h e  a r t i l l e r y ,  d i d  he  show you h i s  
l o g  on t h e  f i r i n g  d a t a  which h e  had f o r  t h e  1 6 t h ?  

A. H e  d i d  n o t  p h y s i c a l l y  show it t o  m e ,  no,  s i r .  

Q. Did you know where h i s  a r t i l l e r y  had impacted? 

A. I do n o t  b e l i e v e  t h a t  I know p r e c i s e l y  where it i m -
p a c t e d .  I know where it was p l anned  t o  have impacted. I t  w a s  i n  
t h e  LZ. 
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Q. Yes. Th i s  would probably r i n g  wi th  one excep t ion
and t h a t  i s  t h a t  Colonel  LUPER p u t s  t h e  LZ about  800 ya rds  
w e s t  of My L a i  ( 4 ) .  

A .  H e  pu t  it t h e r e  f o r  t h e  o p e r a t i o n ,  o r  he  p u t s  it 
t h e r e  now, sir? 

Q We asked him where t h e  LZ was. He i n d i c a t e d  down 
h e r e ,  500 t o  800 meters  t o  t h e  southwest ,  n o t  immediately t o  
t h e  wes t  of t h e  v i l l a g e  where you know and everybody else seems 
t o  know t h a t  it w a s .  

MR MACCRATE: Colonel  HENDERSON, you have p rev ious ly  t o l d  us  
of t h e  conve r sa t ion  t h a t  you had wi th  Colonel  GUINN l a s t  f a l l  
a f t e r  you had seen  an a r t i c l e  i n  The Washington Pos t .  

A. Y e s ,  sir.  

Q Have you a t  any o t h e r  t i m e  spoken w i t h  Colonel  
G U I N N  i n  t h e  l a s t  yea r?  C 

A. W e l l ,  I t a l k e d  t o  him, n o t  about  t es t imony o r  any-
t h i n g ,  o u t  he re .  I t h i n k  I saw him i n  t h e  h a l l  of  t h e  Penta-

i 
Y-

gon one day i n  December when I was up h e r e .  I t h i n k  I have 
seen  him on two, p o s s i b l y  t h r e e  occas ions .  

Q Have you had any conve r sa t ions  wi th  him t h a t  r e l a t e d  
t o  t h e  subs tance  of  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  a t  any t i m e  o t h e r  t h a n  
t h a t  one te lephone  c o n v e r s a t i o n  t h a t  you have t o l d  us about?  

A. To t h e  b e s t  of  my knowledge, t h a t ' s  t h e  on ly  t i m e  I 
have t a l k e d  t o  him about  t h a t .  

Q W e l l ,  w h i l e  we a r e  on t h e  s u b j e c t  of t e lephone  
conve r sa t ions ,  w i t h i n  t h e  l a s t  y e a r ,  what t e lephone  conve r sa t ions  
have you had wi th  Major MCKNIGHT? What conve r sa t ions ,  n o t  neces-
s a r i l y  t e lephone ,  have you had w i t h  him? 

A. I have had no te lephone  conve r sa t ions  w i th  Major 
MCKNIGHT.  I do n o t  b e l i e v e  t h a t  I t a l k e d  t o  him u n t i l  he 
processed  back through Hawali. That  would have been more t h a n  
a y e a r  ago. I d i d  meet Major MCKNIGHT a t  t h e  motel  t h e  f i r s t  
n i g h t  I was h e r e ,  which would have been on t h e  f i r s t - -

Q ( I n t e r p o s i n g )  The f i r s t  week of  December? 
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A. On t h e  f i r s t  week of December a t  b r e a k f a s t ,  on t h e  
morning of t h e  2nd, I met him a c r o s s  t h e  road h e r e  a t  t h e  
motel  a t  b r e a k f a s t .  H e  had s p e n t  t h e  n i g h t  t h e r e ;  I had s p e n t  
t h e  n i g h t  t h e r e .  I had n o t  s een  him and w e  d i d  have a conve r sa t io r  
i n  a t a x i  coming over  h e r e .  Some of t h i s  r e l a t e d  t o  t h i s  and 
I f r a n k l y  do n o t  r e c a l l  what w e  d i s c u s s e d  about  it. That  was 
b e f o r e  I appeared b e f o r e .  Tha t  w a s  t h e  day I appeared,  I 
b e l i e v e ,  f o r  t h e  f i r s t  t ime.  

Q .  You have no r e c o l l e c t i o n  of what he r e c a l l e d  a s  
t o  t h e  r e p o r t s  of i n v e s t i g a t i o n s  t h a t  had been made? 

A. I do n o t  b e l i e v e  we d i s c u s s e d  t h e  r e p o r t s  of 
i n v e s t i g a t i o n s .  

Q And t h a t ' s  t h e  only  conve r sa t ion  t h a t  you r e c a l l  
from t h e  t ime he  may have passed  through Hawaii more than  a 
y e a r  ago? 

A. I do n o t  b e l i e v e  I saw him when he passed through 
Hawaii. I b e l i e v e  I saw him l a s t  i n  Vietnam, and,  of course ,  
I have seen  Major MCKXIGHT s i t t i n g  o u t  h e r e .  

Q What about Colonel PARSON? Have you had any 
conve r sa t ions  w i t h  him r e l a t i v e  t o  t h e  subs t ance  of m a t t e r s  
h e r e  under i n v e s t i g a t i o n  over  t h e  l a s t  y e a r ' s  t ime? 

A. I on ly  shook hands wi th  him y e s t e r d a y .  

Q - But no th ing  w i t h  r e s p e c t  t o  t h e  subs t ance  of t h e  
i n v e s t i g a t i o n ?  

A. No, s i r ,  a b s o l u t e l y  n o t .  

Q - And w i t h  r e s p e c t  t o  General  YOUNG, have you been i n  
communication w i t h  him a s  t o  t h e  subs t ance  of t h e  i n v e s t i g a t i o n  
a t  any t i m e  w i t h i n  t h e  l a s t  yea r?  

A. No, sir.  When General  YOUNG was h e r e  i n  December, I 
rode from h e r e  t o  F o r t  Myer w i t h  him i n  an  o f f i c i a l  sedan and 
t o l d  him t h a t  I was under o r d e r s  t h a t  I could  n o t  d i s c u s s  t h e  
ca se ,  and i n  f a c t ,  I s t a t e d . f o r  t h a t  r ea son ,  I was c a l l i n g  a cab 
t o  t a k e  m e  ove r  t h e r e ,  and he s a i d ,  "Well, I unders tand t h a t  you 
c a n ' t  d i s c u s s  it; come on w i t h  me." I d i d  and we d i d  n o t  d i s c u s s  
t h i s  ca se .  H e  l e t  me o u t  a t  F o r t  Myer and I have n o t  seen  him 
s i n c e .  
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-
Q 	 Colonel G U I N N  t o l d  the  I G  2 days a f t e r  you spoke 
with the  I G  l a s t  May: 

" ... b u t  because of the  accusa t ion  made and, a s  I say ,  
because of the  ser iousness  of it, I d i d  take  the  
information and pass it on the  Colonel HENDERSON. A t  
t he  t i m e ,  I d i d n ' t  be l i eve  i t .  No, I d i d  n o t  b e l i e v e  
it but  it d i d  have t o  be checked ou t .  And I know, 
again I say ,  I know, t h a t  t h e  province ch ie f  and t h e  
2d ARVN Divis ion commander and a l s o  t h e  d i v i s i o n  
commander of the  America1 Divis ion made an e f f o r t  
t o  i n v e s t i g a t e  and f i n d  ou t  what happened. I do n o t  

,know t h e  r e s u l t s  of t h e i r  i n v e s t i g a t i o n . "  

Now, t h i s  was what Colonel G U I N N  t o l d  the  I G  i n  May before  he 

spoke with you on t h e  te lephone.  Then, i n  May, you had your 

in terv iew with the  I G  and you sa id :  


" I  d id  n o t  show the  r e p o r t  t o  anyone e l s e . "  

I t  i s  unclear  a t  t h i s  time what r e p o r t  you were speaking of i n  
May of 1969. However: t3 

C6 

"General YOUNG, a few days l a t e r  came down t o  s e e  me 4 
and t o l d  me t h a t  he had read the  r e p o r t ,  had d iscussed  0 

it with General KOSTER again and t h a t  he recommended 
t h a t  General KOSTER buy my r e p o r t ,  t h a t  he thought it 
had a l l  t he  p e r t i n e n t  d e t a i l s  i n  it, and t h i s  is the  
l a s t  t h a t  I have heard of t h a t  r e p o r t .  I rece ived  no 
f u r t h e r  comeback from General KOSTER o r  anyone e l s e . "  

-. 	 Now, one reading t h a t  seems t o  hear  a complete wr i te -of f  of the  
mat ter  a t  t h a t  t i m e ,  a s  i f  t h a t ' s  the  end of it. The next  ques t ion  
is : - ,  

"Did you ever  see  a copy of the  i n v e s t i g a t i o n  made by 
t h e  province ch ie f  d i r e c t e d  by General LAM?" 

And you say : 

"I d i d  no t .  I only know t h a t  a t  the  conclusion of t h a t  
i n v e s t i g a t i o n  t h a t  Golonel K H I E N ,  t h e  province c h i e f ,  i n -
formed me t h a t  he could f i n d  no b a s i s  f o r  t h e  accusat ions 
made i n  the  VC propaganda l e a f l e t s ,  and as  f a r  as  he was 
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concerned t h i s  wh.ole a r e a  was V i e t  Cong." 

Now, I have s e v e r a l  m a t t e r s  t h a t  1 want t o  exp lo re  from t h e s e  
s t a t emen t s  which we a l l  recognize  were made when you were a 
y e a r  c l o s e r ,  a lmost  a y e a r  c l o s e r ,  t han  you a r e  today t o  t h e  
even t s  i n  1968. F i r s t  of a l l ,  when you say ,  "I r ece ived  no 
f u r t h e r  comeback from General  KOSTER o r  anyone e l s e , "  a f t e r  
you had t h i s  r ea s su rance  from General  YOUNG, w e r e  you r e f e r -
r i n g  t o  t h e  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n  of 2 4  A p r i l ?  

A .  I b e l i e v e  I was r e f e r r i n g  t o  my 4 o r  6 A p r i l ,  what-
e v e r  t h e  d a t e  it w a s ,  t h a t  submi t ted  my o r a l  r e p o r t  i n  
w r i t i n g .  Although,  I admit  t h a t  some p l a c e  t h e r e  I had men-
t i o n e d  t h a t  VC propaganda document. But t h a t  i s n ' t  t r u e  because 
I d i d  r e c e i v e  comeback t o  have a formal  i n v e s t i g a t i o n  conducted. 

Q W e l l ,  it seems t h a t  your wr i t e -o f f  h e r e  may w e l l  
have been d i r e c t e d  t o  t h e  2 4  A p r i l  r e p o r t .  Did General  YOUNG, 
a f t e r  t h e  24 A p r i l  r e p o r t ,  come down t o  speak w i t h  you a t  Duc 
Pho? 

A. W e l l ,  he  d i d ,  t o  t e l l  me--well, I know t h a t  General  
YOUNG came down s e v e r a l  t imes du r ing  t h e  week t o  t a l k  about t h i s  

, s p e c i f i c  t h i n g  when he gave m e  t h e  o r d e r s  t o  have a formal i n v e s t i -
g a t i o n  conducted,  which I b e l i e v e  was sometime i n  May. 

Q. But p r i o r  t o  t h e n ,  had he t o l d  you a t  Duc Pho t h a t  
t h e  24 A p r i l  r e p o r t  looked f i n e  t o  him and t h a t  it had a l l  t h e  
p e r t i n e n t  d e t a i l s ?  

A. I would t h i n k  t h a t  I was r e f e r r i n g  t o  my e a r l i e r  r e p o r t .  

Q- T h i s  d o e s n ' t  h e l p  you p u t  it i n t o  a c l e a r e r  frame 
of r e f e r e n c e  by going back and s e e i n g  how t h e s e  t h i n g  have de-
veloped? Because, a t  t h i s  time,, when you were making t h i s  s t a t e -
ment, you i n d i c a t e d  t o  us today t h a t  you had n o t  a s  c l e a r  a 
view of t h e  sequence of  t h e s e  r e p o r t s  a s  you have today.  I j u s t  
wanted t o  be  s u r e  t h a t  we were n o t  misreading what you were 
t h i n k i n g  about  when you were back a t  t h i s  t ime l a s t  May. 

A. Well,  I t h i n k  l a s t  May t h a t  I was t h i n k i n g  only of one 
r e p o r t .  Th i s  paper ,  t h i s  R-1. 

Q R - 1  and R-5 a r e  t h e  same. One i s  a t r u e  copy and one 
i s  t h e  document from Duc Pho. 
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A. T h i s  R - 1 ,  a l t hough  it i s  e n t i t l e d  "Repor t  of 
I n v e s t i g a t i o n , "  was n e v e r  c o n s i d e r e d  a r e p o r t  o f  i n v e s t i g a t i o n .  

Q W e l l ,  i f  it w a s n ' t  a r e p o r t  o f  an  i n v e s t i g a t i o n  a s  
you l a b e l e d  i t ,  and Gene ra l  YOUNG came down t o  t a l k  t o  you abou t  
go ing  a s t e p  f u r t h e r ,  what else cou ld  he  have  been  t a l k . i n g  a b o u t  
o t h e r  t h a n  t h i s  r e p o r t  o f  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. S i r ,  I had no word from d i v i s i o n  t h a t  my o r a l  r e p o r t ,  
t h a t  my w r i t t e n  r e p o r t ,  t h a t  t h i s  l e t t e r  t r a n s m i t t i n g  what  I c a l l  
t h e  r e p o r t  o f  i n v e s t i g a t i o n  d a t e d  2 4  A p r i l ,  t h a t  t h e  fo rma l  r e p o r t  
made by Co lone l  BARKER, t h a t  t h e r e  was any c r i t i c i s m  o r  any com-
ment a t  a l l  from d i v i s i o n  t h a t  t h e y  d i d  n o t  m e e t  t h e  r e q u i r e m e n t  
p l a c e d  upon m e  a t  t h e  t i m e .  

Q a W e l l ,  you d i d  have t h e  a f f i r m a t i v e  comment t h a t  t h e y  
d i d  meet t h e i r  r e q u i r e m e n t s  a s  I unde r s tood  what you t o l d  t h e  IG? 

A. T h a t  i s  c o r r e c t ,  s i r .  

Q . L a s t  y e a r .  

A .  S i r ,  I j u s t  c anno t  p l a c e  which one o f  t h e  two r e p o r t s  
I was s p e a k i n g  a b o u t  a t  t h a t  t i m e .  

Q . W e l l ,  do  you e v e r  r e c a l i  Gene ra l  YOUNG s p e a k i n g  w i t h  
you abou t  t h e  2 4  A p r i l  l e t t e r  o r  r e p o r t  of i n v e s t i g a t i o n ?  

A. I be lTeve  h e  d i d .  

Q . And i n d i c a t e d  t h a t  i t  was s a t i s f a c t o r y ?  

A. Y e s ,  s i r .  

9 a And d i d  t h a t  t a k e  p l a c e  a t  Duc Pho? 

A. 1 b e l i e v e  i t  d i d ,  s i r .  

Q. And was t h a t  a f t e r  Genera l  KOSTER r e t u r n e d  from R & R  i n  
Hawaii o r  b e f o r e  h e  l e f t ?  

A. I do--I 'm s o r r y  I d o n ' t  know when Gene ra l  KOSTER 
went on R&R.  

/ 

Q - W e  u n d e r s t a n d  t h a t  Gene ra l  KOSTER l e f t  on R & R  on 
2 8  A p r i l ,  which would have been some 4 days  a f t e r  t h i s  doc- 
ument i s  d a t e d .  
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A. I c a n ' t  t i e  any t i m e  i n  based  on t h o s e  d a t e s  of when 
General  KOSTER w a s  gone, sir. 

MR MACCRATE: Now, I want you t o  look once aga in  t o  E x h i b i t  R-5. 
Once a g a i n  w e  i n v i t e  your  a t t e n t i o n  t o  what Colonel  G U I N N  s a i d  i n  
h i s  s t a t e m e n t  t o  t h e  I G ,  ". . . I d i d  t a k e  t h e  in fo rma t ion  and 
pass  it on t o  Colonel  HENDERSON . . ." And he f u r t h e r  s a y s ,  
" . . . I know t h a t  t h e  Province  Chief and t h e  2d ARVN Div i s ion  
Commander, and a l s o  t h e  Div i s ion  Commander of t h e  America1 D i v i s i o n ,  
made an e f f o r t  t o  i n v e s t i g a t e  and f i n d  o u t  what happened . . ." 
Now, does any o f  t h a t  b r i n g  back t o  you any th ing  r e l a t i n g  t o  t h e  
one-shee t  i n a l o s u r e ,  t h a t  green  s h e e t ?  

A. NO , sir. 

Q Colonel  HENDERSON, we do know who p u t  h i s  name be-
n e a t h  t h a t .  W e  have found it  i n  Vietnam, and I a m  going  t o  
show you E x h i b i t  M-30 and ask  you i f  you have e v e r  seen  t h a t  
document b e f o r e ?  A c l e a r  copy is underneath which i s  a t r u e  
copy and y o u ' l l  see the s i g n a t u r e  on t h e  t o p  copy of M-30. 

(The w i t n e s s  examined t h e  document.) 

Y o u ' l l  n o t i c e  t h e  document is s i g n e d  by "Angel M .  RODRIGUEZ, 
Cap ta in ,  A s s i s t a n t  Dis t r ic t  Advisor ,  Son Tinh D i s t r i c t . "  

A. Y e s ,  s ir .  

Q Does t h i s  i n  any way b r i n g  back t o  you t h e  t r a i n  of 
e v e n t s  of  t h a t  move from d i s t r i c t  t o  province  and province  t o  
you? 

A. No, sir .  I do n o t  know t h i s  c a p t a i n .  I t  d o e s n ' t  
h e l p  me a b i t .  

Q. Do you know Major GAVIN? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q. This  was Major G A V I N ' s  a s s i s t a n t .  

A. Y e s ,  s i r .  

Q. When he was o u t  of  town, t h i s  w a s  t h e  man who a c t e d  
i n  h i s  s t e a d .  You have no knowledge o f  t h e  r e q u e s t  t h a t  went 
from prov ince  t o  d i s t r i c t  on which Capta in  RODRIGUEZ a c t e d  i n  
p r e p a r i n g  t h i s  s t a t e m e n t ?  
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Q. Did it e v e r  occur  t o  you a t  t h a t  t i m e  t h a t  you 
could have i n i t i a t e d  an o p e r a t i o n  back i n t o  t h e  a r e a  wi th  
perhaps  n o t  t o o  much problem i f  you were r e a l l y  i n t e r e s t e d  
i n  f i n d i n g  o u t  what t r a n s p i r e d ?  

A. I d o n ' t  r e c a l l  i f  I cons ide red  it o r  n o t ,  s ir .  

Q. Did Colonel  K H I E N  e v e r  t e l l  you t h a t  h e  had planned 
o p e r a t i o n s  i n t o  t h e  a r ea?  

A. Colonel  K H I E N ,  a t  t h a t  t i m e ,  t o l d  me h e  was no t  going 
t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n ;  t h a t  t h i s  s t a t e m e n t  w a s  complete ly  
f a l s e .  Again, I do n o t  r e c a l l  a sk ing  him how he  knew it t o  be  
f a l s e ,  b u t  I accep ted  from him t h i s ,  h i s  judgment t h a t  t h e r e  
was no th ing  t o  t h e  r e p o r t .  

Q- Which r e p o r t  a re .w e  t a l k i n g  about?  

A. W e l l ,  t h e  r e p o r t  t h a t  w e  were d i s c u s s i n g .  

Q- W e  w e r e  t a l k i n g  about t h e  r e p o r t  from t h e  d i s t r i c t  
c h i e f  t o  t h e  prov ince  c h i e f .  

A .  Some l e t t e r  t h a t  he had made r e f e r r e n c e  t o  t h a t  he  
had r ece ived .  

Q. Y e s ,  which i n d i c a t e d  t h a t  approximately  5 0 0  c i v i l i a n s  
had--a l e t t e r  from t h e  d i s t r i c t  c h i e f  t o  t h e  prov ince  ch i e f  
r e l a y i n g  in fo rma t ion  provided by a l e t t e r  which had been pro- 
v ided  by t h e  v i l l a g e  c h i e f  t o  t h e  e f f e c t  t h a t  approximately  5 0 0  
c i v i l i a n s  had been k i l l e d  i n  Son My V i l l a g e  on 16 March? 

A. Y e s ,  sir. I unders tood t h i s  had come down from Gen- 
era l  LAM wi th  i n s t r u c t i o n s  t o  Colonel  TOAN t o  conduct  an i n -
v e s t i g a t i o n  and had been passed t o  Colonel  K H I E N  t o  conduct  
t h e  i n v e s t i g a t i o n .  

Q. W e l l ,  we know t h a t  Colonel  TOAN d i d  inform General  
LAM o f  h i s  a c t i o n s ,  b u t  General  LAM up t o  t h a t  t i m e  had n o t  
d i re ' c ted  an i n v e s t i g a t i o n .  The a c t i o n  w a s  i n i t i a t e d  by Colonel 
TOAN who d i r e c t e d  Colonel  K H I E N  t o  conduct  an i n v e s t i g a t i o n .  
You do no t  r e c a l l  s p e c i f i c a l l y  any r e p o r t  o f  in format ion  pro- 
v ided  by t h e  S t a t i c  Census Grievance Committee o r  through 
Colonel  GUINN? 
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A. No, sir ,  I do n o t .  

Q Other  t h a n ,  t h e r e ' s  a p o s s i b i l i t y - -

A .  ( I n t e r p o s i n g )  T h e r e ' s  a  p o s s i b i l i t y  o f  o r a l  conve r sa t ion .  

Q Now w e  a l s o  asked you t o  r e c a l l  your  d i s c u s s i o n  wi th  
i n d i v i d u a l s  subsequent  t o  t h e  t ime t h a t  General  YOUNG i n s t r u c t e d  
you t o  conduct an i n v e s t i g a t i o n  a t  LZ D o t t i e  on t h e  morning of  
t h e  18 th .  You i n d i c a t e d  t h e  only  i n d i v i d u a l  you t a l k e d  t o  w a s  
THOMPSON, and I asked you t o  t h i n k  t h a t  ove r  t o  see i f  you could 
recall  having t a l k e d  t o  Warrant O f f i c e r  CULVERHOUSE and a l s o  
S p e c i a l  i st COLBURN , doorgunner on t h e  H-2 3 t h a t  day.  

A. I ' m  p o s t i v e  t h a t  I t a l k e d  t o  n e i t h e r  o f  t h o s e  i n d i v i d u a l s ,  
s i r .  

Q 9 
I a l s o  asked you i f  you would t h i n k  o v e r  any o f  t h e  d i s -

cus s ions  which may have t r a n s p i r e d  on t h e  a i r c r a f t  t h a t  morning, 
t h e  morning of t h e  1 6 t h ,  o r  t h e  a f t e rnoon  of  t h e  1 6 t h  between your-
s e l f  and t h e  o t h e r  occupants  o f  t h e  a i r c r a f t  concern ing  c i v i l i a n  
c a s u a l t i e s  which had been observed o r  may have been observed on 
t h e  ground t h a t  morning. 

A. Except f o r  t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  t h a t  I observed I 
had no r e p o r t  from anybody i n  my a i r c r a f t  t h a t  t h e y  had observed 
any o t h e r  c a s u a l t i e s ,  and I know of  no c o n v e r s a t i o n  t h a t  I had 
r ega rd ing  c a s u a l t i e s ,  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s .  

Q Now I ' m  s u r e  we've asked you b e f o r e ,  Colone l  HENDERSON, 
b u t  I would want t o  ask you once a g a i n ,  i f  you have any papers  o f  
any k ind  which r e l a t e  t o  t h i s  i n c i d e n t ?  And h e r e  I ' m  r e f e r r i n g  t o  
whether  o r  n o t  you may have r e t a i n e d  a copy of  your ,  p o s s i b l y  t h e  
4 t o  6 A p r i l ,  t h a t  t i m e  period--I 'm n o t  s u r e  e x a c t l y  when you 
d i d  d a t e  your  r e p o r t  t o  back up your  o r a l  repor t - -whether  o r  
n o t  you have ,  one: a copy of  t h e  r e p o r t ;  two: whether  o r  n o t  you 
have a copy of your  formal r e p o r t  t h a t  w a s  supposed t o  have been 
submit ted i n  t h e  l a t t e r  p a r t  of May; o r  t h r e e :  any o t h e r  documents 
p e r t a i n i n g  t o  t h i s  i n c i d e n t ?  

A. I do n o t ,  s ir .  

Q - Do you s p e c i f i c a l l y  r e c a l l  d e s t r o y i n g  your  g reen  note-
book which you main ta ined  a l l  your  d a t a  i n ?  

A. Y e s ,  s i r ,  I do. 
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Q That  has  been des t royed  and i s  no longe r  a m a t t e r  
of r eco rd?  

A .  Y e s ,  s ir .  

Q Do you have any i d e a  how t h e  f i l e s  of t h e  1 1 t h  Brigade--
f o r  example, your  r e p o r t  of  4 t o  6 A p r i l ,  how it i s  n o t  a v a i l a b l e  
i n  t h e  f i l e s  a t  t h e  p r e s e n t  t ime? 

A. No, sir. I do n o t .  

Q Would you have any thought  a s  t o  how o r  why t h e  l o g  of 
t h e  l l t h  A r t i l l e r y  B a t t a l i o n ,  6/11 A r t i l l e r y  B a t t a l i o n  I b e l i e v e  
it i s ,  w i t h  t h e  d a t e  of  t h e  1 6 t h  of March i s  n o t  a v a i l a b l e ?  

A. NO, sir. I do n o t .  

Q. W e l l ,  w e  a p p r e c i a t e  very  much your  coming i n ,  Colonel  
HENDERSON. I f  you do,  based upon what we've t o l d  you and t h i s  
l i n e  of q u e s t i o n i n g ,  r e c a l l  any th ing  we would ask  t h a t  you g e t  
i n  touch w i t h  us .  W e  a r e  t r y i n g  n o t  t o  l e a v e  a s i n g l e  s t o n e  
unturned i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  because of t h e  enormity  of t h e  
i n c i d e n t  s o  t h a t  w e  can g i v e  a v a l i d  and f a c t u a l  r e p o r t  t o  t h e  
Chief of S t a f f  and t h e  S e c r e t a r y  of t h e  Army. A s  a consequence, 
w e  are t r y i n g  t o  go i n t o  every  s i n g l e  f a c e t  of it t o  prov ide  
answers,  p r i m a r i l y  concerning t h e  i n v e s t i g a t i v e  p roces s ,  t h e  
r e p o r t i n g ,  t h e  reviews and a n a l y s i s  of  such r e p o r t s ,  and whether 
o r  n o t  t h e r e  has  been any a t t empt  t o  cover  up t h e  i n c i d e n t .  I f  
you would c a r e  t o  ask any q u e s t i o n s  a t  t h i s  t i m e  I ' d  be very happy 
t o  t r y  t o  respond.  O r  i f  you would c a r e  t o  e n t e r  a s t a t emen t  
i n t o  t h e  r e c o r d ,  now would be t h e  t i m e  t o  do so .  

A. I would l i k e  t o  make a couple  comments i f  I may, s i r .  
One, r ega rd ing  Sa turday  t h e  1 6 t h ,  I now r e c a l l  t h a t  I had a b a t -
t a l i o n  and s e p a r a t e  company commander's, and p o s s i b l y  a s t a f f  
meeting a t  Duc Pho a t  my headqua r t e r s  a t  1600 hours  on t h a t  Sa t -
urday. Th i s  was t h e  f i r s t  o p p o r t u n i t y  t h a t  I had t o  speak t o  
my commanders r ega rd ing  my p o l i c i e s ,  of  any changes from General  
LIPSCOMB'S, and I d i d  meet w i th  them a t  1600 hours  on Sa turday .  
I do n o t  b e l i e v e  t h i s  has  been e n t e r t a i n e d  i n  t h e  r eco rd  a t  any 
p o i n t  up t o  now. 

Q May I ask  you a t  t h i s  p o i n t ,  was Colonel  BARKER t h e r e ?  
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A. Colonel  BARKER was n o t  t h e r e .  I had excused him from 
a t t e n d i n g  t h a t  because of h i s  ongoing o p e r a t i o n .  

Q. W a s  anybody from t h e  t a s k  f o r c e  p r e s e n t ?  

A. I b e l i e v e  t h e r e  was a r e p r e s e n t a t i v e  of t h e  t a s k  
f o r c e .  Whether it was Major CALHOUN o r  t h e  l i a i s o n  o f f i c e r ,  I 
do n o t  know, s i r .  There should  have been a r e p r e s e n t a t i v e  from 
Task Force Barker.  I ' m  p o s i t i v e  t h e r e  was. On page 253 o f  my 
tes t imony,  s i r ,  I n o t e  where I had ,  and t h i s  I b e l i e v e  w a s  a 
s l i p  of t h e  tongue,  where I s t a t e d  t h a t  Colonel BARKER acknow-
ledged t h a t  c i v i l i a n s  had been k i l l e d  by s m a l l  arms f i r e .  T h i s  
i s  i n c o r r e c t ,  s ir .  To t h e  b e s t  of  my knowledge Colonel  BARKER 
never  admi t ted  t o  me t h a t  any c i v i l i a n s  had been k i l l e d  by s m a l l  
arms f i r e .  Also I ag ree  w i th  you i n  your  r e c o n s t r u c t i o n  o f  t h e  
s i t u a t i o n  t h a t  I now b e l i e v e  t h a t  I t a l k e d  w i t h  Capta in  MEDINA 
a f t e r  I t a l k e d  t o  General YOUNG. I ,  h e r e t o f o r e ,  have been i n -  
s i s t i n g  t h a t  I b e l i e v e d  I t a l k e d  t o  Captain  MEDINA b e f o r e  I 
t a l k e d  t o  General YOUNG, b u t  i n  r a t i o n a l i z i n g  what happened, I 
b e l i e v e  now it was a f t e r ,  i f  t h a t  i s  any h e l p .  Otherwise ,  s i r ,  
I have a t tempted t o  be  a s  candid and hones t  wi th  t h i s  committee 
a s  I can.  C 


P-
MR MACCRATE: Colonel  HENDERSON, i n  r e c o n s t r u c t i n g  t h e  day o f  16 
March which you have j u s t  done, d i d  you have any in fo rma t ion ,  any -3 
m a t e r i a l s  t h a t  you r e l i e d  upon t o  e s t a b l i s h  t h e  a c t u a l  t i m e  o f  t h i s  
meeting wi th  your command group? How were you a b l e  t o  now f i x  
s o  c l e a r l y  t h a t  it w a s  a t  1600 hours  on t h a t  day? 

A. Every Sa turday  it had been SOP i n  t h e  b r igade  t o  have 
a commander and s t a f f  meeting a t  1600 hours .  I d i d  n o t  change 
t h a t  p o l i c y ,  and I know t h a t  I w a s  e age r  t o  g e t  w i t h  my b a t t a l i o n  
commanders and s e p a r a t e  company commanders, t h a t  this would be  
t h e  f i r s t  oppor tun i ty  t h a t  I would have a f t e r  assuming command. 
And dur ing  ou r  e a r l i e r  tes t imony I had n o t  p l aced  much s i g n i f i -  
cance on t h i s  be ing  a Sa turday ,  t h i s  p a r t i c u l a r  1 6 t h  be ing  a 
Sa turday ,  and I know t h a t  du r ing  my e n t i r e  t o u r  i n  Vietnam 
only when I was o u t  i n  t h e  a r e a  t o  t h e  extreme wes t  of  t h e  Duc 
Pho A 0  and on ongoing o p e r a t i o n s ,  b r igade - s i ze  o p e r a t i o n s ,  d i d  
I e v e r  cance l  t h a t  Saturday meeting.  

Q - Can you t e l l  us who w a s  a t  t h a t  Saturday meeting on 
16 March o t h e r  t han  y o u r s e l f ?  
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A. Y e s ,  I would have had one,  L ieu t enan t  Colonel  BEERS, 
commanding t h e  1/20; I had L ieu tenan t  Colonel  FRANKLIN commanding 
t h e  3/1; I would have had L ieu tenan t  Colonel  ADKINS commanding 
t h e  4/3; I would have had Colonel  RUSCHE command-ing m y  6 t h  Sup-
p o r t  B a t t a l i o n ;  Colonel  LUPER commanding t h e  6/11 A r t i l l e r y ;  my 
E Troop, 1st Cavalry ,  and I do n o t  r e c a l l  t h e  company commander's 
name; I would have had my Headquarters Company commander; and 
a l l  of my s p e c i a l  s t a f f  o f f i c e r s ,  my u n i t  and s p e c i a l  s t a f f  
o f f i c e r s  p r e s e n t .  Now t h e s e  would n o t  have s t a y e d  f o r  t h e  
e n t i r e  meeting.  I am conf iden t  t h a t  I excused t h e  s t a f f  and 
k e p t  my commanders t o  d i s c u s s  o t h e r  m a t t e r s  w i t h  them. 

I0: I would l i k e  t o  aga in  c a u t i o n  you, Colonel  HENDERSON, of 
t h e  f a c t  t h a t  you have been dTrected n o t  t o  d i s c u s s  your t e s t i -
mony w i t h  o t h e r s ,  i n c l u d i n g  wi tnes ses  who have appeared o r  who 
may appear  b e f o r e  this i n v e s t i g a t i o n .  

The h e a r i n g  w i l l  r e c e s s  a t  t h i s  t i m e .  

(The h e a r i n g  r eces sed  a t  0925  hours ,  1 7  February 1970 . )  
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SUMMARY OF TESTIMONY 

WITNESS: HOFFMAN, Raymond P. 

DATE OF TESTIMONY: 1 3  January  1970 

PLACE OF TESTIMONY: Pentagon 

WITNESS SUSPECTED OF: N/A 

COUNSEL: None 

DUTY ASSIGNMENT ON 16 MARCH 1968: Brigade Chapla in ,  l l t h  
Brigade.  

1. KNOWLEDGE OF THE MY LA1 OPERATION. 

a. From b r i e f i n g s .  

HOFFMAN a t t e n d e d  t h e  s t a f f  b r i e f i n g  g iven by 
General  LIPSCOMB preced ing  t h e  My La i  o p e r a t i o n  and no 
o r d e r  w a s  g iven  t o  "wipe o u t  t h e  a r e a "  (pgs.  4 ,  5 ) .  I n  
t h e  b r i e f i n g  fo l lowing  t h e  o p e r a t i o n  HOFFMAN heard  a body 
count  o f  128 over  60 of  which were due t o  p r e p a r a t o r y  
f i r e s  (pgs.  6 ,  21, 2 2 ) .  H e  d i d  n o t  r e c a l l  a d i s c u s s i o n  of 
t h e  body coun t  t o  weapons r a t i o  (pg. 6 ) .  I t  d i d  n o t  seem 
unusual  t o  him because of  o t h e r  o p e r a t i o n s  he had seen  
(pg. 6 ) .  

b .  From CRESSWELL. 

The only  r e p o r t s  he heard  of  f i r i n g  on c i v i l i a n s  
came from Chaplain CRESWELL (pg. 7 ) .  The w i t n e s s  s a i d  
t h a t  CRESWELL loved t o  " k i d " ,  b u t  a l s o  s t a t e d  t h a t  CRESWELL 
seemed convinced t h a t  t h e  in fo rmat ion  about  k i l l i n g  women 
and c h i l d r e n  w a s  c o r r e c t  (pg. 7 ) .  HOFFMAN d i d  n o t  b e l i e v e  
t h a t  CRESWELL had t h e  in fo rmat ion  he  s a i d  h e  had (pg. 1 7 ) .  
Any i n f o r m a t i o n  CRESWELL may have had w a s  n o t  from p e r s o n a l  
o b s e r v a t i o n  (pg. 1 7 ) .  H e  d i d  n o t  b e l i e v e  CRESWELL's s t o r y  
because he  had hea rd  t h a t  a l a r g e  number o f  c i v i l i a n s  had 
been k i l l e d  i n  t h e  p r e p a r a t o r y  f i r e  (pg. 2 2 ) .  I n  f a c t  t h e  
n e x t  t i m e  he s a w  CRESWELL a f t e r  t h e  b r i e f i n g  h e  s a i d ,  
"Ned, it w a s  n o t  t h e  l l t h  Brigade t h a t  d i d  t h i s .  It  w a s  
Divar ty  f i r i n g  t h e  p rep  f i r e "  (pgs.  7 ,  8 )  . I n  any e v e n t  
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CRESWELL t o l d  HOFFMAN about t h e  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  i n  a 
manner t h a t  made HOFFMAN unaware t h a t  he was s e r i o u s  
(pgs. 20, 22 ) .  CRESWELL never t o l d  HOFFMAN t h e  source  of 
h i s  information (pg. 7 ) .  HOFFMAN never mentioned CRESWELL's 
s t o r y  t o  HENDERSON because HOFFMAN d id  no t  be l i eve  it (pg.21).  
I f  CRESWELL had repor ted  h i s  information t o  Colonel 
YOUNG, t he  a r t i l l e r y  commander, i n  a be l i evab le  manner 
HOFFMAN was c e r t a i n  t h a t  YOUNG would have take? ac-tion 
(pg. 18) . I f  HOFFMAN had had information t h a t  c i v i l i a r a s  
had been k i l l e d ,  he would have taken it t o  HENDERSON (pg.24) . 

c.  From LEWIS. 

HOFFMAN saw Chaplain LEWIS only twice whi le  he 
was i n  Vietnam and t h e  My Lai i nc iden t  was no t  d iscussed 
(pgs. 8 ,  9 ) .  LEWIS would have known only what he w a s  t o l d  
a s  he w a s  never o u t  wi th  t h e  t roops  (pg. 1 7 ) .  LEWIS was 
a "weak s i s t e r "  i f  he had information and d i d  no t  g e t  a 
hear ing on it (pgs. 2 4 ,  25) .  

d. From t h e  men. CC 
h 

HOFFMAN heard no r e p o r t s  about t h e  My Lai opera t ion  
from anyone i n  h i s  capac i ty  e i t h e r  a s  an o f f i c e r  o r  %,--
confessor  (pgs. 9 ,  1 0 )  . Had anyone attempted t o  keep him 
from f ind ing  o u t  something from the  men he would no t  have 
been welcomed by the  company commanders (pg. 1 0 ) .  However, 
none of  t h e  company commanders from Task Force Barker 
attempted t o  keep him from see ing  t h e i r  men (pg. 1 0 ) .  
H e  knew nothing about t h e  men being t o l d  no t  t o  t a l k  about 
t h e  i nc iden t  o r  being asked t o  g ive  a s ta tement  concerning 
it (pgs. 11, 1 2 )  . On something a s  unusual a s  t h e  My Lai 
a f f a i r  he would have expected a feedback wi th in  10 t o  20 
days of t h e  event  (pg. 11). H e  could no t  b e l i e v e  t h e  men 
could keep q u i e t  about this f o r  two years  (pg. 1 7 ) .  

d. From HENDERSON. 

H e  d i d  no t  be l i eve  t h a t  HENDERSON knew anything 
about what had gone on a t  My L a i  (pg. 1 7 ) .  H e  w a s  close t o  
HENDERSON, b u t  HENDERSON s a i d  nothing about an i n v e s t i g a t i o n  
(pgs. 12,  1 3 ) .  HENDERSON never sought h i s  counsel  on t h e  
matter and never t o l d  him about 2 0  t o  30 c i v i l i a n s  being 
k i l l e d  a t  My Lai (pgs. 20, 21) . 

(HOFFMAN ) 2 SUM APP T-141 
FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 


f .  From o t h e r  sources.  

H e  l i .ved r i g h t  next  t o  t h e  PI0 t e n t ,  b u t  never 
s a w  HAEBERLE1spi .c tu res  or heard ROBERTS t a l k  about what 
he had seen (pgs. 15,  1 6 ) .  H e  heard nothing about a 
"P inkv i l l e  i nc iden t "  (pg. 19) . H e  heard nothing about a 
conf ron ta t ion  between a h e l i c o p t e r  p i l o t  and a ground 
commander (pg . 8)  . 
2 .  OTHER INFORMATION. 

HOFFMAN d id  no t  r e c a l l  i f  he gave t h e  memorial 
s e r v i c e  f o r  COX (pg. 5 ) . 

3 i SUM APP T-141 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

(The h e a r i n g  reconvened a t  1030 hour s ,  13  January 
1970. ) 

RCDR : The fo l lowing  persons  a r e  p r e s e n t :  LTG PEERS, MR 
FIACCRATE, and P4AJ LYNN, 

S i r ,  t h e  nex t  w i t n e s s  i s  Chaplain  Raymond P. HOFFMAN, 
Jr. 

(LTC HOFFMAN was c a l l e d  a s  a  w i tnes s  , w a s  sworn, 
and he t e s t i f i e d  as  fol lows :) 

RCDR: Chaplain  HOFFMAN, f o r  t h e  r eco rd  w i l l  you p l e a s e  s t a t e  
your  f u l l  name, g rade ,  S o c i a l  S e c u r i t y  number, branch o f  s e r v i c e ,  
o r g a n i z a t i o n  and s t a t i o n .  

A: Raymond P h i l l i p  HOFFMAN, Jr ., Chapla in ,  L i eu t enan t  
Colone l ,  , United S t a t e s  Army, Hawaii,  w i t h  du ty  a s  
S c h o f i e l d  Barracks  a r e a  chap la in .  

I0 : Before  w e  proceed w i t h  any q u e s t i o n  I ' d  l i k e  t o  i n -
form you concerning s e v e r a l  m a t t e r s .  Th i s  i n v e s t i g a t i o n  was 
d i r e c t e d  j o i n t l y  by t h e  S e c r e t a r y  of t h e  Army and Chief o f  S t a f f  
of t h e  United S t a t e s  Army f o r  t h e  purpose of de te rmin ing  t h e  
f a c t s  and making f i n d i n g s  and recommendations concerning two 
m a t t e r s  : 

(1) t h e  adequacy of  p r i o r  i n v e s t i g a t i o n s  and i n q u i r -  
ies i n t o ,  and subsequent  reviews and r e p o r t s  w i t h i n  t h e  cha in  
of  command, of what i s  now commonly r e f e r r e d  t o  a s  t h e  My La i  i n -  
c i d e n t  of 16 March 1968,  and 

(2) t h e  p o s s i b l e  suppres s ion  o r  w i thho ld ing  of i n -
format ion by any person  wh'o had a  duty  t o  r e p o r t  and t o  f u r n i s h  
in fo rma t ion  concerning t h i s  i n c i d e n t .  

This  i n v e s t i g a t i o n  i s  n o t  b e i n g  conducted t o  i n v e s t -  
i g a t e  a l l  t h e  f a c t s  and c i rcumstances  as t o  what happened a t  
My La i .  I t  is  d i r e c t e d  t o  t h o s e  s p e c i f i c  purposes  which I have 
j u s t  s t a t e d .  Do you have any q u e s t i o n s  on t h o s e  two? 

A , No, sir. 

10:  I have had made a v a i l a b l e  t o  m e  and have reviewed 
p r i o r  o f f i c i a l  s t a t emen t s  of o t h e r  o f f i c i a l  i n v e s t i g a t i o n s  o f  
t h e  My Lai  i n c i d e n t .  To t h e  b e s t  of my knowledge, however, 
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I have n o t  seen  any s t a t emen t s  which had been t aken  from you. 

A. That  's r i g h t .  

Q Your tes t imony today w i l l  be t aken  under oa th .  A 
verba t im t r a n s c r i p t  w i l l  be  p repa red ,  and a t a p e  r e c o r d i n g  i s  
a l s o  being.made i n  a d d i t i o n  t o  t h e  verba t im n o t e s  which a r e  be-
i n g  taken  by t h e  r e p o r t e r .  Although t h e  g e n e r a l  c l a s s i f i c a t i o n  
of t h e  r e p o r t  w i l l  be c o n f i d e n t i a l ,  it i s  p o s s i b l e  t h a t  t h e  test-
imony, o r  a t  l e a s t  p a r t s  of i t ,  may a t  a l a t e r  d a t e  become a mat-
t e r  of p u b l i c  knowledge. 

Besides  myself t h i s  morni.ng, on my r i g h t  i s  M r .  MAC-
CRATE, a c i v i l i a n  lawyer ,  who has  vo lun teered  h i s  s e r v i c e s  t o  
t h e  S e c r e t a r y  of  t h e  Army t o  a s s i s t  me i n  t h e  conduct  of t h i s  
i n v e s t i g a t i o n ,  and a l s o  t o  p rov ide  l e g a l  counse l  t o  me. M r .  
MACCRATE may a l s o  d i r e c t  q u e s t i o n s  t o  you t h i s  morning. W e  have 
o t h e r  members of t h e  i n v e s t i g a t i o n  team who a r e  a l s o  conduct ing 
i n t e r r o g a t i o n s  and q u e s t i o n i n g  w i t n e s s e s ,  b u t  I have t h e  respon-
s i b i l i t y  f o r  weighing t h e  evidence and making t h e  f i n a l  f i n d i n g s  
and recommendations. 

You a r e  n o t  t o  d i s c u s s  your tes t imony i n  t h i s  i n v e s t -
i g a t i o n  wi th  o t h e r s ,  i n c l u d i n g  o t h e r  w i t n e s s e s  f o r  t h i s  i n v e s t -
i g a t i o n ,  excep t  i n  t h e  performance of o f f i c i a l  du ty  o r  a s  you 
may be r e q u i r e d  t o  do b e f o r e  a competent j u d i c i a l ,  l e g i s l a t i v e ,  
o r  a d m i n i s t r a t i v e  body. I n  a d d i t i o n  you a r e  cau t ioned  t h a t  i f  you 
a r e  s u b j e c t  t o  t h e  o r d e r  i s s u e d  by t h e  m i l i t a r y  judge i n  t h e  
g e n e r a l  c o u r t - n a r . t i a l  c a se  of t h e  United S t a t e s  v. C a l l e y ,  your  
appearance h e r e  i n  no way changes t h e  a p p l i c a b i l i t y  and o r  e f -
f e c t  of t h a t  o r d e r .  To my knowledge, you have n o t  been c i t e d  
by t h e  m i l i t a r y  judge i n  t h i s  ca se .  

A. Y e s ,  s ir .  

Q Do you have any q u e s t i o n s  a t  t h i s  t ime? 

A. No, s ir .  

10: Colonel  HOFFMAN, what was your duty  on 1 6  M a r  1968? 

A. T w a s  b r i g a d e  chapleain:  having been ass igned  as of 
1 February a s  b r igade  chap la in .  P r i o r  t o  t h a t ,  Dave JOHANNSON 
was t h e  b r igade  c h a p l a i n .  P r i o r  t o  1 February,  I was t h e  ba t -
t a l i o n  chap la in  f o r  t h e  4/3,  s o  t h a t  when they  were c a r r y i n g  on 
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an i n v e s t i g a t i o n ,  I w a s  b r igade  chap la in  f o r  t h e  1 1 t h  Brigade.  

Q - How long  a f t e r  t h e  middle of March d i d  you remain 
as t h e  b r igade  chap la in?  

A. Right  through u n t i l  I l e f t  t h e  count ry  about 2 Dec-
ember. 

MR MACCRATE: 2 December 1969 o r  1968? 

A .  No, it would be a y e a r  ago. L e t ' s  see, I had my 
l eave .  I t  was t h e  6 t h  of  January ,  I r e t u r n e d  t o  duty  i n  H a -
w a i i .  

10:  S ince  t h e  My La i  i n c i d e n t  became a m a t t e r  of pub-
l i c  knowledge i n  September o r  October of 1969, have you had any 
conve r sa t ion  wi th  anybody from t h e  b r igade  o r  t a s k  f o r c e  o r  t h e  
America1 Div i s ion?  

A. No, sir. 

Q Concerning t h e  i n c i d e n t ?  

A. No, s i r .  Most of them a r e  n o t  i n  Hawaii. They went 
t o  o t h e r  ass ignments .  My fami ly  was t h e r e  and I had come t o  Ha-
w a i i  f o r  a long  assignment.  I was t h e n  r ea s s igned  t o  t h e  1 1 t h .  
But most of t h e  o f f i c e r s  and men d id  n o t  r e t u r n  t o  Hawaii. Some 
of  them w e r e  t h e r e  f o r  a very s h o r t  p e r i o d  of t ime u n t i l  t h e i r  
c h i l d r e n  g o t  o u t  of  school  and t h a t  was b e f o r e  t h i s  t h i n g  broke 
s o  I had no r e a l  conve r sa t ions .  

Q When d i d  you f i r s t  h e a r  of  t h e  Task Force Barker op-
e r a t i o n  i n t o  t h e  Son My a r e a ?  

A .  The Task Force was c r e a t e d  because we, a t  t h a t  t i m e ,  
d i d n ' t  have t h e  4/21 which was o u r  f o u r t h  b a t t a l i o n .  So t h e  
commander had t o  c r e a t e  t h e  t a s k  f o r c e  f rom.one  company from 
each of t h r e e  b a t t a l i o n s ,  and when t h e  4/3 went i n t o  f i r e  base  
Sue, which i s  t o  t h e  west  of  t h e  a ' rea ,  t h e  t a s k  f o r c e  was t o  
f u n c t i o n  i n ,  f i r e  base  D o t t i e  was s e t  up f o r  t h e  t a s k  f o r c e .  
To cover  t h a t  p a r t  of t h e  AO, we had t o  move between Sue and 
t h e  t a s k  f o r c e  a r e a  s o  a t  t h e  t i m e  t h e  t a s k  f o r c e  was s e t  up 
I knew about  it and I knew of i t s  o p e r a t i o n ,  where it was. 
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E i t h e r  I o r  one of my b a t t a l i o n  chap la ins  would be i n  and o u t ,  
e i t h e r  i n  t h e  company wi th  a C a t h o l i c  chap la in  i f  w e  could bor-
row one from t h e  198th  s i n c e  we were then  de tached ,  and Duc Pho 
was i n  t h e  a r e a ,  and t h e  ARVN d i v i s i o n .  And then  t h e  A 0  began 
where My Lai i s .  

Q Very g e n e r a l l y  c a l l e d  Muscatine? 

A. Yes, Muscatine. So i n  o r d e r  t o  have coverage f o r  
t h e  t roops  I would t r y  t o  borrow a C a t h o l i c  c h a p l a i n  from 198th  
and I o r  my b a t t a l i o n  chap la ins  would work be tk~eent h e  two, t h e  
b a t t a l i o n  and t a s k  f o r c e .  

Q Some of t h e  coverage f o r  Task Force Barker was pro-
v ided  by chap la ins  of t h e  198th? 

A. Only t o  t h e  e x t e n t  t h a t  perhaps once i n  1 0  days ,  
we could borrow a C a t h o l i c  chap la in .  Only one C a t h o l i c  chap-
l a i n  ass igned  from b r igade  sp read  o u t  t h e  way o u r s  was. The 
most impor tan t  p l a c e  t o  p u t  ou r  b r igade  C a t h o l i c  chap la in  was 
i n  t h e  medical  c l e a r i n g  s t a t i o n  a t  Duc Pho a t  t h e  base  camp. 
From t h e r e  we would t r y  t o  work him o u t .  But when t h e  oper-
a t i o n  was on,  t h i s  was t h e  p l a c e  t o  have him, s o  we d i d  borrow 
from t h e  n e a r e s t  u n i t ,  e i t h e r  t h e  u n i t  t o  which we were s a t -
e l l i t e d  o r  ano the r  u n i t  o p e r a t i n g  nea r  u s ,  o r  sometimes Frank 
LEWIS i n  t h e  d i v i s i o n  would have ano the r  C a t h o l i c  chap la in  he 
could loan  us .  So I t h i n k  t h i s  i s  p r e t t y  much what we d i d .  

Q Around t h e  o p e r a t i o n a l  a r e a  a t . t h i 2  p a r t i c u l a r  
t ime p e r i o d  i s  t h e  a r e a  which we have i n d i c a t e d  on t h i s  blown-
up map. Colonel  HOFFMAN, what you know a s  Quang Ngai C i t y  i s  
o f f  t h e  lower l e f t -hand  c o r n e r ,  southwest  of h e r e .  This a r e a  
i s  g e n e r a l l y  known a s  t h e  Son My v i l l a g e  a r e a .  Are you fa -
m i l i a r  w i th  t h i s  a r e a ?  

A.  Yes, s i r .  

Q This  o p e r a t i o n  was i n i t i a t e d  on 16 Mar and termi-
na t ed  4 o r  5 days a f t e r  t h a t .  Were you acqua in ted  wi th  t h i s  
p a r t i c u l a r  o p e r a t i o n ?  

A. Yes. I a t t e n d e d  every  b r igade  s t a f f  meeting when 
I was p r e s e n t  i n  t h e  base  camp. Usua l ly ,  t h e  s t a f f  meetings 
were h e l d  i n  t h e  evening.  I was p r e t t y  much up on t h e  b r i e f i n g s  
f o r  o p e r a t i o n s .  I t r i e d  t o  be  i n  o r d e r  t o  have coverage where 
we could.  
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Q Did you keep i n  c l o s e  c o n t a c t  wi th  Task Force Barker 
y o u r s e l f ?  

A .  Y e s ,  as much a s  I could.  I had t o  depend upon my 
b a t t a l i o n  c h a p l a i n  a s  much a s  I d i d  myself. H e  w a s  a l i t -k l e  
c l o s e r  t o  t h e  t a s k  f o r c e  a r e a  t han  I w a s .  

Q- You're t a l k i n g  about  t h e  c h a p l a i n  of t h e  4/3? 

A. 4 / 3 ,  s p e l l e d  COOPER, b u t  pronounced "coper.  " 

Q - Did you by chance a t t e n d  a memorial s e r v i c e  a t  Task 
Force Barker  on t h e  a f t e rnoon  of 15 March 1968 f o r  a chap who 
had been k i l l e d  by a mine a couple days p rev ious ly?  H i s  name 
w a s  COX? 

A. I c a n ' t  say f o r  c e r t a i n  whether I took COX'  S mem-
o r i a l  o r  whether  COOPER himself  took it. I d o n ' t  --
8- ( I n t e r p o s i n g )  We unders tand  t h a t  t h e r e  were two 
c h a p l a i n s  t h e r e ,  one a P r o t e s t a n t  c h a p l a i n  and a C a t h o l i c  

A. I t ' s  p o s s i b l e ,  I ' m  s o r r y ,  I j u s t  c a n ' t  say f o r  ce r -
t a i n .  W e  would o f t e n  do t h e  memorial s e r v i c e s  t o g e t h e r  a s  an 
ecumenical  func t ion .  We would have a Mass o r  P r o t e s t a n t  s e r -
v i c e  p r i o r ,  and then t h e  m i l i t a r y  p o r t i o n  of  t h e  ceremony, o r  
w e  would have t h e  denominational  p a r t s  a f t e r w a r d s .  COX,  h i s  name 
is  f a m i l i a r ,  b u t  I ' d  have t o  look a t  a s e r v i c e  book o r  something 
t o  r e f r e s h  myself .  I ' m  n o t  s u r e .  

Q. From your  knowledge of  t h e  s t a f f  b r i e f i n g s  a t  LZ 
Bronco and t h e  1 1 t h  Br igade ,  do you r e c a l l  any of  t h e  d i r e c t -
i v e s  t h a t  were i s s u e d  concerning t h e  conduct of  t h i s  o p e r a t i o n  
by General  LIPSCOMB, on t h e  day b e f o r e  t h e  o p e r a t i o n ,  on t h e  
1 5 t h ,  which i s  t h e  d a t e  t h a t  Colonel  HENDERSON assumed command 
of  t h e  b r i g a d e ?  

A. I t  d i d n ' t  seem t o  me t h a t  day d i f f e r e d  from any o t h e r  
o p e r a t i o n  t h a t  t hey  e v e r  had. I f  you want m e  t o  s t a t e  t h a t  
no th ing  such a s  appeared i n  t h e  newspapers was e v e r  s a i d ,  I 
can a b s o l u t e l y  say  t h a t .  No o r d e r s  were e v e r  given f o r  any k ind  
of wipe-out t h a t  t h e  Army has  been accused o f .  There neve r ,  
i n  any b r i e f i n g  or-any p l a c e  t h a t  I w a s  e v e r  w i th  t h e s e  men, 
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was any th in g  l i l c e  t h a t .  I t  was n o t  command p o l i c y  o r  a n y t h i n g  
else t o  s ay  t h i s  k i n d  of  t h i n g .  

Q Were you,  from t h e  s t a f f  b r i e f i n g s  o r  from v i s i t s  
t o  LZ D o t t i e  o r  pe rhaps  o t h e r  p l a c e s  w i t h i n  t h e  b r i g a d e  o r  t a s k  
f o r c e  AO, f a m i l i a r  w i t h  t h e  o p e r a t i o n  i t s e l f  a s  it was con-
duc ted?  

A. Only i n  i t s  b r o a d e r  o u t l i n e s .  From what  I can  re-
c a l l  t h e  p ickup  p o i n t s  f o r  t h e  u n i t s  and t h e  CA, and t h e  p r e -
p a r a t i o n s  and t h i s  t y p e  of  t h i n g  i n  i t s  b road  o u t l i n e s  i s  t h e  
t y p e  of t h i n g  I remember, b u t  it d i d n ' t  d i f f e r  m a t e r i a l l y  
from any one o f  a hundred o r  more t h a t  w e  d i d ,  and w e r e  a lways 
go ing  on. 

Q - Colone l  HOFFMAN, t h e  o p e r a t i o n a l  r e p o r t  o f  t h e  f i r s t  
day ,  which I cou ld  i n d i c a t e  t o  you i n  t h e  l o g ,  e i t h e r  o f  t h e  
Br igade  o r  t h e  America1 D i v i s i o n ,  i n d i c a t e s  t h a t  Task Force  
Barker  r e p o r t e d  hav ing  k i l l e d  128 VC, c a p t u r e d  3 weapons, had 
2 f r i e n d l y  k i l l e d ,  and 11 wounded. Do you remember t h o s e  f i g -
u r e s  b e i n g  r e p o r t e d ?  

A. I would s ay  s u b s t a n t i a l l y ,  y e s .  T h i s  i s  t h e  t h i n g  
I remember, 124 o r  128 was t h e  f i g u r e  t h a t  seemed t o  s t i c k  i n  
my mind. I t h i n k  t h a t  I wou ldn ' t  d i s a g r e e  w i t h  t h a t  f i g u r e .  
What I remember from t h e  b r i e f i n g s  and t h e  o r i e n t a t i o n s  and 
s o  f o r t h  it seems t o  m e  t h a t  t h e  m a j o r i t y  of  t h o s e ,  o f  t h e  
k i l l s ,  w e r e  p a r t  o f  t h e  p r e p a r a t o r y  f i r e  from a r t i l l e r y  and 
from t h e  gunsh ip s ,  b u t  p robab ly  n o t  a l l  o f  them. The major-
i t y  w e r e .  I would s ay  t h e  f i g u r e  t h a t  I remember was 124 
o r  128. 

Q. Well ,  i t  was r e p o r t e d  t h a t  6 9  o f  them had been 
k i l l e d  by a r t i l l e r y .  My q u e s t i o n ,  however, was: was t h i s  
e v e r  q u e s t i o n e d  a t  b r i g a d e  d u r i n g  t h e  s t a f f  b r i e f i n g ,  o r  w a s  
t h e  d i s c r epancy  between t h e  s m a l l  number o f  w.eapons cap tu r ed  
and t h e  l a r g e  number o f  VC K I A  q u e s t i o n e d  and d i s c u s s e d ?  

A.  No. The s m a l l  number o f  weapons. Th i s  d i d  n o t  
seem t o  be  unusua l  from o t h e r  o p e r a t i o n s  t h a t  I saw. Weapons 
seemed t o  d i s a p p e a r  from t h e  a r e a ,  h idden by t h e  v i l l a g e r s ,  o r  
j u s t  d i s a p p e a r .  I t  d i d n ' t  s t r i k e  me a s  s t r a n g e  t h a t  t h e r e  
w e r e  few weapons and no g r e a t  d i s c u s s i o n  o f  it o c c u r r e d  a t  
s t a f f  b r i e f i n g s  e i t h e r  t h a t  day o r  on subsequen t  days .  No, 
I d o n ' t  remember any d i s c u s s i o n  on t h i s .  
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Q Did Chaplain CRESWELL e v e r  t a l k  t o  you about  a r e -
p o r t  which he may have r ece ived  concerning somebody f i r i n g  i n t o  
some women and c h i l d r e n .  

A. No, CRESWELL seemed t o  be  convinced t h a t  t h e  r e -
p o r t s  t h a t  he  h e a r d ,  and I stress t h e  f a c t  t h a t  he  heard  t h e s e  
r e p o r t s ,  and had n o t  s een  t h i s ,  t h e  r e p o r t s  t h a t  he  had heard  
t h a t  our  people  had f i r e d  i n t o  women and c h i l d r e n  were t r u e  and 
c o r r e c t .  I hea rd  no r e p o r t s  l i k e  t h i s  excep t  from Ned CRESWELL 
who was-always ragging .  When he  i n i t i a l l y  s a i d  t h i s  t h i n g ,  I 
s a i d I W N e d ,y o u ' r e  k idd ing ,  you d o n ' t  r e a l l y  b e l i e v e  t h a t . "  

Q Did he say where he go t  t h i s  in format ion?  

A .  No, t h e s e  were t h i n g s  t h a t  he  had h e a r d ,  whethbr 
h e  had hea rd  t h i s  a t  t h e  DIVARTY b r i e f i n g  o r  what.  A t  f i r s t  
I thought  t h a t  Ned w a s  o f f  on one of h i s  l e g  p u l l i n g  exped-
i t i o n s .  ,He loves  t o  k i d .  He seemed convinced t h a t  it was cor-
r e c t  and I s a i d ,  "Well, I had no in format ion  t h a t  anybody had 
done anyth ing  l i k e  t h i s . "  So I d o n ' t  know where h i s  i n f o r -
mation f o r  t h i s  came from. He w a s  a DIVARTY c h a p l a i n  a t  t h e  
t ime.  Whether h e  had heard  t h i s  from o u r  forward obse rve r  o r  
some o t h e r  person I d o n ' t  know. 

Q. Can you r e c a l l  s p e c i f i c a l l y  what h e  t o l d  you? For 
i n s t a n c e ,  d i d  he  t e l l  you about an i n d i v i d u a l  f i r i n g  i n t o  a 
group of c i v i l i a n s  i n  a d i t c h  o r  i n  a d e f i l e ?  

A. The on ly  t h i n g  I recall  Ned say ing  i s  t h a t  it 
would be i n  t h e  e f f e c t  o f ,  "You l l t h  Brigade people  d i d  it 
aga in .  " H e '  d go t o  t h e  198 t h ,  t h e  196 t h ,  he  ragged everyone.  
"You w e r e n ' t  f i g h t i n g  s o l d i e r s ;  you w e r e  f i g h t i n g  innocent  
c i v i l i a n s .  " And I s a i d ,  "Cut it o u t .  " But no ,  no th ing ;  I 
r e c a l l  no th ing  l i k e  t h a t .  He never  s a i d  t h a t  t o  me. The n e x t  
t i m e  we m e t ,  and a f t e r  I had a t t e n d e d  t h e  b r i e f i n g ,  I s a i d ,  
"Ned, it was n o t  t h e  l l t h  Brigade t h a t  d i d  t h i s .  I t  was 
DIVARTY f i r i n g  t h e  prep  f i r e . "  I was s t i l l  n o t  t h i n k i n g  t h a t  
Ned was convinced t h a t  what he  was s a y i n g  was t r u e .  

Q What d i d  he respond t o  t h a t ?  

A. He d i d n '  t say  anyth ing .  He s topped h i s  ragging  a 
l i t t l e  b i t .  But I d o n ' t  t h i n k  h e  expec ted  me t o  r a g  it back.  
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Real ly  it w a s  t h e  n a t u r e  of an exchange such a s  t h a t  it 
w a s n ' t  t h e  i n f a n t r y  a t  a l l  b u t  t h e  a r t i l l e r y  d i d  t h i s .  No, 
he never  gave me any s p e c i f i c  in format ion  such as t h a t .  
H i s  t a l k i n g  t o  me, it was on t h e  b a s i s  of t h e  whole o p e r a t i o n .  
The f a c t  t h a t  s o  many people  had--so many c a s u a l t i e s  had 
occur red .  T h i s ,  I t h i n k ,  i s  one of t h e  reasons  why t h e  124 t o  
128 s t i c k s  i n  my mind. But we've had o t h e r  c a s u a l t i e s  occur-
r i n g  i n  t h e  prep  f i r e .  

Q Nothing of any magnitude? 

A. I had no reason  t o  t h i n k  t h a t  t h i s  was any 
d i f f e r e n t  from what had happened be fo re  because t h i s  was a 
bad a r e a .  We g o t  h u r t  every  t ime we went i n .  I would 
s t a n d  on t h e  f a c t  t h a t  no mention of it was made. You 
say  an i n d i v i d u a l  f i r i n g  i n t o  people  i n  a d i t c h  o r  something? 

Q O r  s e e i n g  l a r g e  numbers of bodies  l a y i n g  on a 
road o r  throughout  t h e  v i l l a g e ?  

A. No. 

Q .  Any t a l k  of  a c o n f r o n t a t i o n  between U.S. f o r c e s  
t o  r e scue  some Vietnamese c i v i l i a n s ?  

A. No, b u t  I d o n ' t  know what your d e f i n i t i o n  of  
c o n f r o n t a t i o n  i s  i n  t h i s  case .  We s e n t  some i n  t o  do t h i s ?  

Q .  No, I ' m  t a l k i n g  about  an argument which may have 
taken  p l a c e  between some of  t h e  h e l i c o p t e r  pe r sonne l  and 
personne l  on t h e  ground. 

A .  No, s i r .  My f i r s t  r e c o l l e c t i o n  of  t h i s  k ind  o f  
t h i n g  i s  what appeared i n  t h e  newspaper. A s  f a r  as Ned t a l k i n g  
about t h i s  t o  me, no. 

Q How about t h e  d i v i s i o n  c h a p l a i n ,  Colonel  LEWIS. 
Did he e v e r  q u e s t i o n  you concerning whether you had heard  
any rumors through your c o n t a c t  wi th  t h e  personne l  o f  t h e  t a s k  
f o r c e  o r  t h e  b r igade?  

A. I probably saw t h e  d i v i s i o n  $ h a p l a i n ,  i n  t h e  course  
of my work, no more t h a n  twice  i n  t h e  t i m e  LEWIS was t h e  
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d i v i s i o n  chap la in .  A t  t h e  a b s o l u t e  o u t s i d e ,  twice .  Rarely 
d i d  I g e t  t o  h i s  headqua r t e r s .  I . w a s  on t h e  road  i n  my jeep 
any t i m e  t h e  commander would permi t  moving up and down t h a t  
highway, o r  I was i n  t h e  h e l i c o p t e r s ,  e i t h e r  t h e  C&C s h i p s ,  
o r  w i th  t h e  resupply  h e l i c o p t e r s .  But Frank LEWIS d i d  n o t  c a l l  
me o r  t a l k  t o  me about t h i s .  

Q W e l l ,  d i d  he come t o  s e e  you about  i t ?  

A. No. H e  made one v i s i t  t o  my 4/3 a r e a  p r i o r  t o  my 
becoming b r i g a d e  c h a p l a i n ,  s o  t h i s  i s  p r i o r  t o  1 February.  H e  
made one v i s i t  t o  f i r e  base  Sue a r e a ,  and I was n o t  p r e s e n t .  
I was o u t  w i th  t h e  r i f l e  companies s o  I d i d  n o t  s e e  him. He 
made one v i s i t  i n t o  t h e  Duc Pho a r e a .  I d o n ' t  know i f  he d id .  
It  seems t o  me t h a t  i t  was about 3 o r  4 weeks b e f o r e  

, Frank DOLAN took t h e  chap la in  s l o t  ove r .  I c a n ' t  t i e  it, b u t  
I do n o t  remember LEWIS e v e r  t a l k i n g  t o  me about  t h i s .  

Q Now, i f  t h e r e ' s  anybody i n  t h e  b r i g a d e  t h a t  has  an 
o v e r a l l  f e e l  o f  wha t ' s  happening from c o n t a c t  w i th  t h e  person-
n e l ,  it probably i s  t h e  chap la in .  Did you g e t  any r e p o r t s  
o r  rumors o r  have anybody come t o  see you t o  d i s c u s s  t h e i r  
p a r t i c i p a t i o n ,  o r  d i d  you h e a r  r e p o r t s  of any th ing  happening 
i n  t h e  My Lai  a r e a  on t h i s  p a r t i c u l a r  pe r iod?  

A. I d i d  no t .  Now, I ' l l  make two d i s t i n c t i o n s  he re .  
One, y o u ' r e  t a l k i n g  t o  me a s  a c h a p l a i n  and you a r e  t a l k i n g  
t o  me i n  a p r i v i l e g e d  communication a r e a .  About t h e  p r iv -
i l e g e d  communication a r e a  we w i l l  n o t  t a l k ,  b u t  I w i l l  say 
t h i s .  Never, i n  connec t ion  w i t h  t h i s  o p e r a t i o n ,  d i d  a man e v e r  
speak t o  me r ega rd ing  h i s  f e e l i n g s  of consc ience ,  e i t h e r  on 
t h e  b a s i s  of a  chap la in  as a counse lor  o r  a c h a p l a i n  a s  a  
con fes so r .  So as f a r  a s  e i t h e r  a r e a  i s  concerned,  no. I n  
some r a r e  i n s t a n c e s  n o t  connected wi th  t h i s ,  when a man 
would have some conscience and speak i n  a p r i v i l e g e d  commun-
i c a t i o n ,  he would n o t  e v e r ' s p e a k  s o  t h a t  he t h e n  could 
w i t n e s s ,  and I c a n ' t  b reak  t h i s .  He would n o t  r e l e a s e  m e  
from speaking  of t h i s ,  nor  would he s t a n d  on h i s  own f e e t  
and w i t n e s s  what he was t a l k i n g  about .  But I have no r e c o l -
l e c t i o n  of any p r i v i l e g e d  communication o r  any o t h e r  f o r  t h e  
My Lai  i n c i d e n t .  This of course  was n o t  t h e  f i r s t  t i m e  we had 
been i n  and o u t  of t h a t  a r e a .  
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Q - I t a k e  it t h a t  what y o u ' r e  t e l l i n g  m e  i s  t h a t  a t  
no t ime ,  e i t h e r  i n  your o f f i c i a l  r e s p o n s i b i l i t i e s  a s  a  chap la in  
i n c l u d i n g  your p r i v i l e g e d  communication, o r  i n  your d u t i e s  as 
an o f f i c e r ,  d i d  you e v e r  h e a r  anyth ing  o r  have cause  t o  sus -
p e c t  t h a t  something unusual  had taken  p l a c e  i n  My L a i  a 4 1  on 
16 March? 

A. T h a t ' s  c o r r e c t ;  it was a tough f i g h t .  There w e r e  
h igh  c a s u a l t i e s  and t h e  whole b u s i n e s s .  The re ' s  no q u e s t i o n  
on t h a t .  L e t  me j u s t  back up and speak i n  g e n e r a l  t e r m s .  Usual ly  
you can t e l l  i f  you have a morale problem wi th  a  l i n e  r i f l e  
company i f  on t h e  r a d i o  y o u ' r e  coming i n ,  o r  you want t o  come 
i n ,  and on t h e  r a d i o  they  say  no. A couple  of t imes  we've 
had young company commanders who s a i d  I do n o t  want t h e  chap la in .  
Well ,  t h e  young c a p t a i n s  can say  t h i s .  I was a major a t  t h e  
t ime ,  o l d  enough t o  be most of t h e i r  f a t h e r s ,  and I would say  
I ' m  coming i n ,  and i f  I was wi th  t h e  o l d  man i n  t h e  C&C I would 
go i n .  I f  I was wi th  r e supp ly ,  I would go i n  anyway. Then you 
f e e l  you've g o t  something,  because he d o e s n ' t  keep anyone 
e l s e  o u t ,  b u t  he d o e s n ' t  want t h e  chap la in .  I n  no case  w i t h  
Task Force Barker d i d  I eve r  have any problems wi th  t h e  com-
panies  t h a t  were o u t  t h e r e .  Any t i m e  I was a v a i l a b l e  and 
Colonel  BARKER had h i s  h e l i c o p t e r ,  I was welcome, and I w a s  
wi th  Colonel  HENDERSON and everyone e l s e .  Only i n  a few 
i n s t a n c e s ,  and n o t  w i th  t h e  t a s k  f o r c e  a t  a l l ,  d i d  I e v e r  run  
i n t o  an i n i t i a l  f l a p  wi th  t h e  young c a p t a i n  who d i d n ' t  want 
me t o  come i n .  I f  I would h e a r  t h a t ,  t hen  I would go i n  
aga in  and t a l k  and walk and look around. 

Q Do you r e c a l l  v i s i t i n g  C/1/20 o r  B/4/3 a f t e r  about  
t h e  middle of March 1968? 

A. Yes, B/4/3 was p a r t  of my i n i t i a l  b a t t a l i o n .  I 
went overseas  wi th  them and w a s  wi th  them i n  December and Jan-
uary.  I t r i e d  t o  keep c o n t a c t  w i th  t h e  4 / 3  because I had known 
them longe r  t han  t h e  r e s t .  

Q You knew Captain  MICHLES t hen  q u i t e  w e l l ,  I t a k e  i t ?  

A. Captain  MICHLES and MEDINA, too .  ' I have no r eco l -
l e c t i o n  of any of t h e  men du r ing  t h e  pe r iod  of  t ime under 
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d i s c u s s i o n  r a i s i n g  any q u e s t i o n s  about  what happened t h e r e .  
I ' v e  gone ove r  t h i s  and over  t h i s .  

Q I f  t h e  men of t h e  units conce rned  had b e e n  
t o l d  n o t  t o  t a l k  about t h i s  t o  anyone, t h a t  t h e  m a t t e r  was 
going t o  be i n v e s t i g a t e d ,  do you t h i n k  t h a t  would have had 
any i n f l u e n c e  on t h e  men p o s s i b l y  from a conscience p o i n t  
of  view, t a l k i n g  t o  you, o r  o t h e r  chap la ins  w i t h i n  t h e  
cha in  of command? 

A. I t  u s u a l l y  d o e s n ' t  a f f e c t  t h e  men's w i l l i n g n e s s  
t o  t a l k  about it. But i f  I had an i n k l i n g  t h a t  t hey  had been 
t o l d  s p e c i f i c a l l y  no t  t o  t a l k  t o  t h e  c h a p l a i n s  about  i t ,  I 
would have been i n  t h e r e  a sk ing  q u e s t i o n s .  

Q I ' m  n o t  r e f e r r i n g  t o  t a l k i n g  j u s t  t o  chap la ins  ; 
I ' m  s a y i n g  j u s t  n o t  t a l k  about  it. 

A .  A s  f a r  as I know, t hey  w e r e  n o t .  The company 
commanders may have done t h i s ,  b u t  I have no knowledge about 
them b e i n g  t o l d  n o t  t o  t a l k  about it. 

Q From your  knowledge of  s o l d i e r s ,  your  knowledge 
of combat, t h e  consc ience  of peop le ,  cou ld  i t  be  p o s s i b l e  
t h a t  something would be conducted t h a t  would be s o  horren-
dous t h a t  t h e y  wou ldn ' t  even t e l l  t h e  c h a p l a i n  about  i t ?  

A. They might n o t  t e l l  it t h e n ,  b u t  l a t e r  on t h e r e  
would have been some i n d i c a t i o n  about  i t ,  and by l a t e r  on I 
d o n ' t  mean a y e a r  o r  two a f t e rwards  ; I mean a m a t t e r  of  1 0 ,  
15 ,  2 0  days.  Usual ly  t h a t  i s  about what a man can t a k e .  

Q Then it starts  s i n k i n g  i n ?  

A. The f i r s t  shock of t h e  t h i n g  goes o f f .  This  i s  why 
I k e p t  t u r n i n g  t h i s  t h i n g  over .  I f  what had been sp read  a l l  
over  t h e  news media w a s  t r u e ,  why h a d n ' t  w e  had men t a l k  about  
it, e s p e c i a l l y  t h e  ones s o  consc ience  s t r i k e n  now? Why h a d n ' t  
w e  s een  t h i s  before--and w e  had n o t .  Then a g a i n ,  i t ' s  n o t  
t o  s ay  it d i d n ' t  happen. These must be  very d i f f e r e n t  men 
t h a n  i n  World W a r  11, Korea and t h e  r e s t  of  w h a t ' s  going on i n  
Vietnam t o  be  a b l e  t o  pocket  it away, neve r  r e f e r  t o  it a g a i n  
consc ious ly ,  u n t i l  2 y e a r s  l a t e r .  
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Q Did you e v e r  h e a r  t h a t  an i n v e s t i g a t i o n  of ariy form 
was being conducted of what took p l a c e  i n  My L a i  ( 4 ) ?  

A. Well,  i n  any form, no. 

Q. A t  t h a t  t ime;  I ' m  n o t  t a l k i n g  about  an i n v e s t i g a t i o n  
a t  t h e  p r e s e n t  t i m e .  I ' m  t a l k i n g  about w i t h i n  t h e  t ime p e r i o d ,  
a week, a month, 2 months, o r  even 3 months a f t e r  t h e  
i n c i d e n t  may have occured? 

A. Well,  it d i d n ' t  appear  t o  me t o  be any formal  t ype  
of  i n v e s t i g a t i o n .  The q u e s t i o n  of t h e  h igh  number of casua l -
t i e s ,  and low number of weapons, and t h i s  k ind  of t h i n g  seemed 
t o  m e  would be  t h e  t h i n g  t h a t  would be t a l k e d  about more t h a n  
anything.  I d o n ' t  remember anyth ing  be ing  brought  o u t  i n  t h e  
s t a f f  b r i e f i n g s  of t h i s  k ind  of  t h i n g  going on. On t h e  o t h e r  
hand, t h e  s t a f f  b r i e f i n g s  t h a t  I a t t ended  were t h o s e  when t h e  
whole s t a f f  was t o g e t h e r .  I t ' s  p o s s i b l e  t h a t ,  more t h a n  
l i k e l y ,  i f  it w a s  going on t h a t  the .  command group i t s e l f  were 
t h e  on ly  ones concerned.  

Q .  Did you e v e r  h e a r  of  anybody be ing  ques t ioned  on 
t h i s ,  o r  being p l aced  under o a t h ,  o r  t a k i n g  o f f i c i a l  s t a t e m e n t s  
o r  anything of  t h i s  n a t u r e ?  

A. N O ,  sir.  

MR MACCRATE: I t ' s  been sugges ted  t h a t  you were r a t h e r  c l o s e  
t o  Colonel  HENDERSON and saw a g r e a t  d e a l  of him, and he 
reposed a c e r t a i n  conf idence  i n  you. Did you s e e  a g r e a t  
d e a l  of him du r ing  t h i s  pe r iod?  

A. I was h i s  b r igade  chap la in  and you c a n ' t  r e a l l y  
f u n c t i o n  i f  y o u ' r e  n o t  c l o s e  t o  t h e  commander. I t r i e d  t o  be 
as c l o s e  t o  any b a t t a l i o n  commander t h a t  I w a s  b a t t a l i o n  
chap la in  t o .  So my answer t o  t h a t  would be ,  y e s ,  b u t  i s  t h e r e  
any i m p l i c a t i o n  beyond t h a t ?  

Q Thi s  i s  a r a t h e r  s t r a n g e  co inc idence  of e v e n t s  w e  
have h e r e ,  t h a t  something of t h i s  c h a r a c t e r  a r i s e s  t h e  day a f t e r  
a man t a k e s  command. Anyone can a p p r e c i a t e  t h a t ;  i f  an i n c i d e n t  
i s  c a l l e d  i n t o  q u e s t i o n  t h e  day a f t e r  a man assumes command, 
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it can be of r a t h e r  s p e c i a l  concern,  b e f o r e  you have your 
f e e t  on t h e  ground t o  be  h i t  w i t h  something of t h a t  s o r t .  I 
was i n t e r e s t e d  i n  whether you were e v e r  aware, i n  your r e l a -
t i o n s  wi th  Colonel  HENDERSON, t h a t  t h i s  t h i n g  r e a l l y  g o t  t o  
him, whatever  it was, i n  t h e  p e r i o d  s h o r t l y  a f t e r  he  took 
command? 

A. No; h e ' s  an o l d  s o l d i e r  and a good commander, and 
I c o u l d n ' t  say t h a t  t h i s  was a more shak ing  exper ience  than  
hav ing ,  s a y ,  one of h i s  companies pinned down i n  t h i s  a r e a  
and having t o  send ano the r  company i n  and t r y  t o  d i g  it o u t .  
We've been i n  and ou t  of t h a t  a r e a  a good many t imes .  

Q Did he  e v e r  t e l l  you t h a t  h e  was conduct ing an 
i n v e s t i g a t i o n ?  

A. No. 

Q. Could you d e s c r i b e  f o r  me how you c a r r i e d  o u t  your  
d u t i e s  a s  b r i g a d e  chap la in?  What d i d  it e n t a i l ?  What k ind  
of v i s i t a t i o n s ?  What d i d  you inc lude  w i t h i n  your  d u t i e s ?  

A .  W e  had f i v e  c h a p l a i n s ,  i n c l u d i n g  myse l f ,  ass igned  
t o  b r i g a d e .  Not o f t e n  d i d  I have f i v e  chap la ins  t h a t  were 
a c t u a l l y  w i t h  t h e  maneuver companies. I t  was more l i k e  t h r e e  
of us a v a i l a b l e .  One was e i t h e r  i n j u r e d  o r  s i c k ,  t h e  Cath-
o l i c  c h a p l a i n  working p r i m a r i l y  i n  t h e  medical  c l e a r i n g  
a r e a  i n  t h e  base  camp. This  meant t h a t  we would t r y  t o  do 
r e l i g i o u s  s e r v i c e s  f o r  whatever number o f  men were a v a i l a b l e .  
We went down w i t h  t h e  r e supp ly ,  went down wi th  t h e  maneuver 
company. A company would be maneuvering o f f  t h e  f i r e  base  
5 o r  LO miles o u t .  We would go down and conduct a s e r -
v i c e .  I t  wou ldn ' t  m a t t e r  how many men w e r e  ava i lab le - -5 ,  1 0 ,  
15--and t h e  o t h e r  men would man t h e  pe r ime te r  and we would 
have a s e r v i c e ,  long o r  s h o r t ,  depending on t h e  t ime we 
were going t o  be  t h e r e .  I n  t h i s  p e r i o d  w e  probably were 
conduct ing 60 s e r v i c e s ,  which meant you had t o  move p r e t t y  
£ast. 

Q S i x t y  s e r v i c e s  over  what p e r i o d  of  t ime? 

A. Over a month. 

Q So an average of two s e r v i c e s  a day a t  d i f f e r e n t  , 

l o c a t i o n s ?  
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A. I ' m  s o r r y ;  t h i s  would p u t ,  i f  you had 5 c h a p l a i n s ,  
t h i s  would p u t  about 1 2  s e r v i c e s - - t h i s  would be over  a week--put 
about 1 2  s e r v i c e s  p e r  chap la in  p e r  week. That  would be p r e t t y  
good i f  you could g e t  it i n .  However, w i th  ou r  Roman C a t h o l i c  
men, i f  you g e t  a p r i e s t  t o  a man, o r  a man t o  a p r i e s t  every  
1 0  days ,  you were i n  good shape.  

Q. How much t ime d i d  you p e r s o n a l l y  have l e f t  f o r  
pe r sona l  counse l ing  of  t h e  men? 

A. When I would go i n t o  t h e  company, i f  it was a 
maneuver company and they  were o u t  i n  t h e  boonies  o f f  t h e  
f i r e  base ,  e i t h e r  t h e  f i r s t  s e r g e a n t  o r  t h e  company commander 
o r  p la toon  l e a d e r s  and s o  f o r t h  would make a v a i l a b l e  t o  m e  
men who wanted t o  s e e  a chap la in .  I ' d  have a s e r v i c e .  Then 
I ' d  s i t  down on a hedgerow o r  t h e  edge of a d i t c h  o r  some 
where, and we would t a l k  r i g h t  t h e r e  i n  t h e  f i e l d .  I f  it 
was a base  camp, w e  would do it e i t h e r  i n  my t e n t  o r  a t  one 
of t h e  chape l s  l o c a t e d  somewhere around t h e  base  camp. I f  it 
was on a f i r e  b a s e ,  w e  were a b l e  t o  do i t - - i n  t h e  end w e  
had chape l s ,  b u t  we'd have a t e n t  o r  something e l s e .  Now 
t h i s  was a p r e t t y  b i g  A 0  and p l u s  t h e  f a c t  t h e  4/3 being  
over  t h e r e  ( i n d i c a t i n g  on E x h i b i t  M A P - l ) ,  D o t t i e  i n  t h i s  
a r e a  and D o t t i e  up h e r e  and Sue on t h e  f a r  s i d e ,  u n i t s  
l o c a t e d  a l l  t h e  way t o  t h e  sou th  t o  Thunder, C h a r l i e  
Brown. 

Q So you had a l o t  of ground t o  cover  and were 
moving around q u i t e  a b i t ?  

A. Y e s ,  and i f  t h e  h e l i c o p t e r s  were n o t  a v a i l a b l e ,  w e  
used our  j eeps .  Sometimes we were l i m i t e d  i n  g e t t i n g  o u t  on t h e  
road because t h e r e  would have been a s e r i e s  of ambushes. One 
i n  a day would n o t  m a t t e r ,  b u t  i f  t h e r e  was a s e r i e s ,  it was 
d i f f i c u l t .  

Q. There was a s u b s t a n t i a l  l i m i t a t i o n  on t h e  amount of 
pe r sona l  c o n t a c t  t h a t  you might have wi th  t h e  members of t h e  
company? 

A. Yes, a s  f a r  a s  s t a y i n g  wi th  %hem; you j u s t  d i d n ' t  
have t h a t  amount of t ime ,  s a y ,  f o r  a week. I t  would be j u s t  
g r e a t  i f  you could be w i th  a r i f l e  company f o r  a week a t  a 
t i m e ,  b u t  you j u s t  c o u l d n ' t  do it. 
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Q .  You r e f e r r e d  t o  t h e  f a c t  t h a t  t h e r e  was no 
q u e s t i o n ;  t h i s  w a s  a tough f i g h t ,  t h e r e  were h igh  c a s u a l t i e s .  
Now who gave you t h a t  impress ion? Every th ing  I have heard  
is  c o n t r a r y  t o  t h a t  beii1.g a f a c t .  T h i s  was n o t  a tough 
f i g h t .  I t  was f e a r e d  t h a t  it would be  and i n  a n t i c i p a t i o n ,  
it w a s  thought  t h a t  it would be a very  tough f i g h t .  Did 
you e v e r  h e a r  a f t e r  t h e  even t  t h a t  t h i s  was r e a l l y  a tough 
f i g h t ,  as you t o l d  u s  t h i s  morning? Are you c l e a r  on 
t h a t  p o i n t ?  

A. A tough f i g h t  from t h e  p o i n t  of view of t h i s  
a r e a ,  and t h e  p l a c e  always be ing  a l i v e  w i t h  VC. 

Q- But i f  you don1 t g e t  any r e t u r n  f i r e  t o  speak 
o f ,  i s  t h a t  a tough f i g h t ?  

A. W e l l ,  s imply be ing  under sma l l  arms f i r e  i s  n o t  
t h e  whole s t o r y  i n  Vietnam. The amount of mines,  t h e  amount 
of  booby t r aps - -  

Q - ( I n t e r p o s i n g )  Were you t o l d  t h a t  t h e r e  were many 
mines and booby t r a p s  encountered i n  t h i s  engagement? 

A. I ' m  t r y i n g  t o  r e c a l l  what t h e  S2 b r i e f i n g  was. 
I would n o t  t h i n k  t h a t  t h e r e  w e r e  more i n  t h i s  t han  t h e r e  
were i n  o t h e r s ,  b u t  I always cons ide red  any t i m e  ou r  t r o o p s  
went i n t o  t h i s  a r e a ,  it was a tough f i g h t .  I d o n ' t  want t o  
mis lead  you i n t o  t h i n k i n g  t h a t  t h i s  w a s  l i k e  a p i t c h e d  
b a t t l e  of men surrounded,  such a s  i n  Bastogne o r  some p l a c e  
l i k e  t h a t .  I d o n ' t  know why I cons ide red  it a tough f i g h t .  
I c o n s i d e r  it a tough f i g h t .  I ' m  s u r p r i s e d  t h a t  people  a r e  
n o t  c h a r a c t e r i z i n g  it a s  such.  

Q - Were you g iven  t h e  impress ion  a t  t h e  t ime i n  t h e s e  
b r i e f i n g s  t h a t  t h i s  had been a tough f i g h t ?  Did you have any 
c o n t a c t  w i t h  t h e  people  i n  t h e  P I 0  a t  b r igade?  

A. They l i v e d  r i g h t  behind my t e n t .  

Q. Did you e v e r  t a l k  w i t h  them about  t h i s  engagement, 
e v e r  g e t  t h e  f e e l  of  t h e  cor respondent  who had been o u t  on 
t h i s  p a r t i c u l a r  engagement? 

A. The young photographer?  
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Q .  There was a l s o  a  cor respondent ,  t o o .  

A. I saw t h e  young photographer  almost  everyday t h a t  
I w a s  i n  t h e  base  camp and I s t i l l  want t o  know where t h e  
p i c t u r e s  came from. I saw most of t h e  p i c t u r e s ;  I watched 
hundreds of p i c t u r e s  i n  t h e  development and p r i n t i n g  s t a t e .  
How could I h e l p  i t ?  My t e n t  was h e r e ,  t h e r e  was a bunker 
h e r e  which we sha red ,  and t h e i r  t e n t  was r i g h t  h e r e  ( i n d i -
c a t i n g ) .  This  was a d i s t a n c e  of  n o t  more than  15 yards .  I 
could come o u t  t h e  back end of my hootch and t h e  bunker t h a t  
I had h e r e ,  t hey  sha red  wi th  m e .  I s t i l l  never  saw p i c t u r e s  
t h a t  t h i s  l a d  s a i d  he took.  

Q Did you know M r .  ROBERTS, S p e c i a l i s t  ROBERTS a t  
t h a t  t ime,  who was t h e  correspondent .  

A. Tha t  name I ' m  t r y i n g  t o  p l a c e ;  t h e  young photo-
grapher  i s  t h e  one t h a t  I knew b e t t e r  t han  ROBERTS, I guess .  

Q.  Do you remember ROBERTS t a l k i n g  about  having t o  
w r i t e  up t h i s  o p e r a t i o n .  Did you hea r  any of t h a t  conver-
s a t i o n  o r  d i d  you s h a r e  i n  any of t h a t  d i s c u s s i o n ?  

A: No. 

Q.  Now what comes through t o  me from your  d e s c r i p t i o n  
of  your conve r sa t ion  wi th  Chaplain CRESWELL was, I must s a y ,  
r a t h e r  surpr i s ing- -what  seems t o  be an acceptance of  sub-
s t a n t i a l  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s  and j u s t  be ing  a  q u e s t i o n  of 
whether t h e  i n f a n t r y  o r  a r t i l l e r y  k i l l e d  them. Two c h a p l a i n s  
bucking t h i s  b i t  back and f o r t h .  I f i n d  i t  shocking.  T h a t ' s  
what came through t o  m e .  Now, i f  it was something d i f f e r e n t  
t han  t h i s  t h a t  you were d e s c r i b i n g  I ' d  l i k e  t o  h e a r  it, 
because t h a t ' s  t h e  message t h a t  came through t o  m e .  

A. I ' m  s o r r y  t h a t  it came through t h a t  way, b u t  I 
thought  he was j u s t  ragg ing .  I ' m  n o t  d i s coun t ing  t h e  f a c t  
t h a t  c i v i l i a n s  had been k i l l e d ;  t hey  a r e  k i l l e d .  They ' re  
n o t  k i l l e d  d e l i b e r a t e l y  by a r t i l l e r y  o r  any th ing  e l s e .  The 
p r e p a r a t i o n s  were p u t  i n ,  and I thought  t h a t  was why t h e  
c a s u a l t i e s  occur red .  I ' m  s o r r y  t h a t  Ned g i v e s  t h i s  impres-
s i o n  o r  any th ing  t h a t  I s a i d  mis leads  you. 

\ 
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Q. I g e t  t h e  impress ion,  q u i t e  f r a n k l y ,  t h a t  Chaplain 
CRESWELL w a s  concerned,  and t h a t  he had a  message t o  d e l i v e r .  
This  i s  what concerns  me, t h a t  h i s  message was n o t  taken 
s e r i o u s l y  by t h o s e  t o  whom he addressed it. This  q u i t e  f r a n k l y ,  
Chaplain  HOFFMAN, i s  what concerns m e ,  t h a t  h i s  was a concern--

A. ( I n t e r p o s i n g )  He d i d  n o t  d e l i v e r  t h i s  message t o  
m e .  Did he d e l i v e r  it t o  h i s  DIVARTY commander? 

Q - H e  d e l i v e r e d  it t o  t h e  d i v i s i o n  c h a p l a i n ,  we 
unders tand.  

A .  I do n o t  t h i n k  t h a t  Ned CRESWELL has  t h e  h o t  i n f o r -  
mation t h a t  he s a y s  he has .  I c o u l d n ' t  s e e  t h a t  he had it from 
any p e r s o n a l  o b s e r v a t i o n ,  b u t  t h e  way I ga the red  what he was 
t a l k i n g  abou t ,  was t h a t  t h i s  is  what he hea rd ,  and how about  
t h i s ?  Not coming t o  me and say ing ,  "Your men were o u t  t h e r e  
and d e l i b e r a t e l y  d i d  t h i s  k ind  of t h i n g . "  

Q - What I g e t  from you, c h a p l a i n ,  i s  t h a t  you d i d n ' t  
want t o  b e l i e v e  whatever you hea rd ,  t h a t  t h e r e  was a  p ro t ec -  
t i v e  defense  o p e r a t i n g  he re .  T h a t ' s  what I d o n ' t  unders tand 
and why I ' m  l a y i n g  it f r a n k l y  on t h e  t a b l e .  I j u s t  d o n ' t  
unders tand what t h i s  i s ,  defense  a g a i n s t  t h e  d i s a g r e e a b l e ;  
what i s  i t ?  

A .  Defense a g a i n s t  t h e  d i s a g r e e a b l e ?  I ' v e  seen  people  
k i l l e d  i n  w a r s  now i n  cons ide rab le  amounts, but-- 

Q - ( I n t e r p o s i n g )  Did you have any s u s p i c i o n  a t  t h i s  
t i m e  t h a t  t h i s  had gone on? 

A. Of course  n o t ,  and I do n o t  t h i n k  t h a t  Colonel  
HENDERSON o r  any o t h e r  commander a t  t h a t  l e v e l  had any sus-
p i c i o n  t h a t  t h i s  was going on,  i f  a t  a l l .  I d o n ' t  know what 
Ned CRESWELL o r  what LEWIS had t o  say .  LEWIS would n o t  know 
anyth ing  e x c e p t  what he w a s  t o l d .  H e  was never  down wi th  ou r  
t r o o p s ,  never  w i t h  t h e  t r o o p s .  I was. So were my b a t t a l i o n  
chap la ins .  We're n o t  d i s coun t ing  t h e  f a c t  t h a t  t h e s e  
people  d i e d .  I j u s t  d o n ' t  t h i n k  t h a t  t h i s  a f t e r - t h e - f a c t  
dec id ing  t h a t  t h i s  was h o t  in format ion  t h a t  w e  had,  i s  t h e  
t i m e  t o  b r i n g  t h i s  up. I t  w a s  never  t o l d  t o  me. I t  was never  
t o l d  t o  my commander. Obviously it was n o t  t o l d  t o  h i s  
commander--
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Q ( I n t e r p o s i n g )  You're assuming q u i t e  a b i t ;  why 
do you assume t h i s  t o  be  f a c t ?  

A. A l l  r i g h t ,  t h e  DIVARTY commander was a t  t h a t  t ime 
Colonel  YOUNG, r i g h t ?  

Q Y e s ,  Colonel  YOUNG. 

A. I know Colonel  YOUNG from F o r t  Campbell days and 
o t h e r s ,  and l e t  m e  t e l l  you, i f  t h a t  k i n d  of in format ion  had 
been given t o  Colonel  YOUNG, who was one of t h e  o r i g i n a l  men 
t o  o rgan ize  Task Force  Oregon from which t h e  America1 Div i s ion  
sprang ,  i f  t h a t  k ind  of  in format ion  had been g i v e  t o  Colonel  
YOUNG, and it was provable ,  Colonel ,  YOUNG was n o t  t h e  k ind  of 
man who would l e t  t h a t  t h i n g  s i t .  

Q - I n  o t h e r  words, i f  an a r t i l l e r y  i n c i d e n t  r e p o r t
had been f i l e d  on t h i s ,  t h e r e ' s  no q u e s t i o n  i n  your mind t h a t  
Colonel  YOUNG would have a c t e d  on t h i s ?  

A. I f  Ned CRESWELL had gone t o  Colonel  YOUNG w i t h  
t h i s  k ind  of i n fo rma t ion ,  t h e r e ' s  no q u e s t i o n  i n  my mind t h a t  
Colonel  YOUNG would have a c t e d  on it. How t h e  a r t i l l e r y  
i n c i d e n t  t h i n g  was handled,  I ' v e  no reason  t o  q u e s t i o n  t h a t  
he would have a c t e d  on t h e  a r t i l l e r y  i n c i d e n t  e i t h e r .  

Q But i f  t h e r e  were no s u b s t a n t i a l  number of ca sua l -
t i e s  from a r t i l l e r y  i n  f a c t ,  and t h e r e f o r e  no a r t i l l e r y  inci-
den t  involved ,  do you have t h e  same conf idence t h a t  a c t i o n  
would have been taken?  

A. Sure ,  why no t?  These a r e  p r o f e s s i o n a l  commanders. 
You probably have a l o t  more background on it than  I do,  b u t  
t h i s  i s  why I d o n ' t  t h i n k  t h a t  t h i s  was cons idered  t o  be any 
t h i n g  tremendously o u t  of t h e  o r d i n a r y ,  as compared wi th  any 
o t h e r  o p e r a t i o n  t h a t  we conducted i n  t h i s  a r e a  o r  anywhere else. 

Q We unders tand  t h a t  i n  some l o c a t i o n s  it was common 
g o s s i p  about t h i s  operation. There was a r e f e r e n c e ,  i n  f a c t ,  
i n  t h e  11 th  Br igade ,  t o  t h e  P i n k v i l l e  i n c i d e n t ,  and t h i s  went 
on f o r  a number of months a f t e r  t h i s  o p e r a t i o n .  Did you h e a r  
any of t h i s ?  
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A .  No, w e  t a l k  about P i n k v i l l e  q u i t e  a b i t ,  b u t  Pink-
v i l l e  i s  n o t  on ly  P i n k v i l l e  b u t  t h e  whole a r ea .  

Q W e  a p p r e c i a t e  t h a t ,  but r e f e r e n c e  t o  a P i n k v i l l e  
inc iden t - -

A .  ( I n t e r p o s i n g )  Like t h e  Malmady i n c i d e n t ,  people  
t a l k i n g  about  it i n  t h a t  manner? 

Q No such t h i n g  e v e r  c i r c u l a t e d  around t h e  1 1 t h  Brigade 
a t  any t ime? 

A. Not from t h e  p o i n t  of view of t h i s  be ing  an i n c i -
d e n t ;  from t h e  p o i n t  of view of t h e  o p e r a t i o n ,  s u r e ,  w e  o f t e n  
t a l k e d  'about t h e  o p e r a t i o n .  

Q- J u s t  ano the r  o p e r a t i o n  o r  d i d  it have some d i s t i n c -
t i v e  q u a l i t y  i n  r e c o l l e c t i o n s  of i t ?  

A. Most of  t h o s e  i n  t h i s  a r e a  of  t h e  p e n i n s u l a ,  e spec i -
a l l y  t h e s e  conducted up i n  h e r e ,  w e r e  t a l k i n g  about it because 
it w a s  h i g h l y  VC t e r r i t o r y ;  it was a f r e e - f i r e  zone, b u t ,  no, 
I have t o  say  t h a t ,  no. I g e t  t h e  i d e a  t h a t  t h e  i m p l i c a t i o n  i s  
t h a t  people  were t a l k i n g  about t h i s  t h i n g  as some k ind  of a 
c r u e l  i n c i d e n t  t h a t  happened, l i k e  Malmady. I would say t o  my 
knowledge, no. 

I 

I0 : Was t h e r e  any jok ing ,  j o sh ing  o r  o the rwi se  concerning 
Task Force Barker  o r  any of t h e  b a t t a l i o n s  o r  t h e  b r igade  t o  
t h e  e f f e c t  t h a t  t hey  were count ing  a l o t  of VC, a l o t  of women 
and c h i l d r e n  a s  VC c a s u a l t i e s ?  

A. No jok ing  about i t ,  b u t  t hey  might have been i n  t h e  
body count .  I t h i n k ,  reasonably ,  because women and c h i l d r e n  
were a t  t i m e s  p a r t i c i p a n t s  i n  a c t i o n ,  e i t h e r  by hand grenades o r  
some o t h e r  manner. 

Q. You made an odd s t a t emen t  h e r e  t h i s  morning which 
may be c o i n c i d e n t a l .  Maybe i t ' s  one of t h o s e  t h i n g s  t h a t  came 
up, b u t  you used t h e  f i g u r e s  124 and 128. We've heard  c e r t a i n  
tes t imony t o  t h e  e f f e c t  t h a t ,  when t h i s  was r e p o r t e d ,  somebody 
made t h e  s t a t emen t  o r  t h e  a n a l y s i s :  4 VC and 124 women and 
c h i l d r e n  . 
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A. No. The f i g u r e  t h a t  I thought  b e f o r e  t h i s  t h i n g  
broke i n  t h e  newspaper, t h e  f i g u r e  t h a t  I thought  came o u t  of 
t h a t  was 1 2 4 .  Sometimes t h e r e  a r e  people who w i l l  be  macabre 
enough t o  t a l k  t h i s  way. No, I suppose i n  a g e n e r a l  way you do 
h e a r  somebody i s  making c i v i l i a n  body counts and i n c l u d i n g  them 
i n .  I would t h i n k  t h e  commander is hard p u t  t o  know i f  t h i s  
was M r .  and M r s .  CHUNG--they're bo th  VC, which one ,  which one 
p a r t i c i p a t e d  a g a i n s t  t roops  o r  k i l l e d  a man. There may be some 
people  t h a t  t a l k  about  t h a t  t o  l e t  o f f  s team o r  something,  4 
VC and 124 women and c h i l d r e n .  I d o n ' t  t h i n k  t h a t  r e s p o n s i b l e  
people  would t a k e  it l i g h t l y .  I d o n ' t  know how t o  t a k e  M r .  
-h.VICCRATE's q u e s t i o n i n g  on t h i s  t h i n g .  I do n o t  t h i n k  t h a t  
e i t h e r  LEWIS o r  Ned CRESWELL go t  t h i s  i n fo rma t ion  from any 
r e a l  d i r e c t  sou rce .  

Q Did you eve r  ask Chaplain CRESWELL where he  g o t  
h i s  in format ion?  

A. I n i t i a l l y  I d i d n ' t  ask  him a t h i n g  about  it because 
I thought  t h i s  was Ned's  u sua l  way. He would g e t  any th ing ;  h e  
would g e t  t h e  number of men you had i n  s e r v i c e  o r  something 
and r a g  you about t h i s ;  t h i s  was h i s  n a t u r e .  

Q But he  p e r s i s t e d  i n  t h i s ,  I guess?  

A. But when I would push him f o r  answers,  as f a r  as I 
could determine t h e s e  were t h i n g s  he  was h e a r i n g  from h i s  
people .  But i f  it i s  being s a i d  t h a t  it was r e p o r t e d  t o  m e ,  
t h a t  an i n d i v i d u a l  s h o t  peop le ,  and t h a t  I knew about  t h i s  
t h i n g  and d i d  no t  come t o  Colonel  HENDERSON, t h a t  i s  n o t  t r u e ,  
c a t e g o r i c a l l y  o r  any o t h e r  way. I can say t h i s .  No r e p o r t  
was made t o  me even under p r i v i l e g e d  communication, t h a t  t h i s  
k ind  of t h i n g  had happened and t h i s  i s  t h e  p l ace  I expec ted  
I would h e a r  i t ,  b u t  it never  happened. I admit I have t o  go 
back now a f t e r  such a long  t ime ,  and s o  many o t h e r  t h i n g s ,  
h a r d ,  long o p e r a t i o n s .  I am s o r r y ,  b u t  I r e s e n t  t h e  i m p l i c a t i o n  
t h a t  CRESWELL makes a g a i n s t  me, appa ren t ly  t h a t  h e  t o l d  anyone 
about t h i s  i n  a manner t h a t  he made them aware t h a t  he  was 
s e r i o u s .  He c e r t a i n l y  d i d n ' t  do t h a t  t o  me, n o r  d i d  Frank 
LEWIS. I have no knowledge about him coming t o  t a l k  t o  me about 
t h i s  t h i n g  a t  a l l .  Twice t o  my knowledge, he  came i n t o  o u r  a r e a .  

& And Colonel HENDERSON never  asked your  counse l  o r  
in format ion  from you about what you had hea rd  about  t h i s  o p e r a t i o n  
from any of t h e  p a r t i c i p a n t s ?  
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A.  A s  f a r  a s  i f  you mean i f  I had heard  of any a t r o -  
c i t ies  be ing  committed? No, t h e  commander never  asked m e  about  
t h i s ,  

Q. H e  neve r  asked you t h e  k ind  of  a  q u e s t i o n  t h a t  some 
one who i s  i n v e s t i g a t i n g  might ask of you? 

A. I ' d  say  no t o  t h e  q u e s t i o n  as t o  i f  t h e  c o l o n e l  said,  
"We have t h i s  s i t u a t i o n ;  what do we know about '  i t ? "  We would 
t a l k  o f t e n  about  what t h e  morale of t h e  t r o o p s  was, o r  what was 
going on-- this  s o r t  of  t h i n g .  

Q. Did you e v e r  by chance,  Colonel  HOFFMAN, mention t o  
Colonel  HENDERSON what Chaplain CmSWELL had mentioned t o  you? 

A. No, s ir ,  because i n i t i a l l y  I d i d n ' t  b e l i e v e  it. I 
heard  t h e  r e p o r t s  from .our own u n i t  e i t h e r  i n  t h e  TOC o r  on t h e  
f i r e  bases  and c e r t a i n l y  d i d n ' t  g e t  any i n d i c a t i o n  t h a t  t h i s  k ind  
of s t u f f  w a s  going on. Now, i f  y o u ' r e  i n  t h e  TOC o r  i n  t h e  f i r e  
b a s e ,  you can h e a r  t h e  r a d i o  and h e a r  t h e  command n e t ,  h e a r  
what i s  going on. 

Q. Was it e v e r  c a l l e d  t o  your a t t e n t i o n  any way t h a t  
Colonel  HENDERSON had been advised  t h a t  20 t o  30 c i v i l i a n s  had been 
k i l l e d ?  

A. I d o n ' t  p i c k  t h a t  o u t  a s  an i n c i d e n t  t h a t  s t a n d s  o u t .  
The commands a r e  involved  i n  t h i s  s o r t  of t h i n g  and it d i d n ' t  
s t a n d  o u t  a s  anyth ing  unusua l - - t r ag i c ,  b u t  n o t  unusual .  

Q - When you were t a l k i n g ,  you used t h e  t e r m  t r a g i c ,  and 
b e f o r e  you used it i n  about  t h e  same s e n s e ;  d i d  you have any 
i d e a  of t h e  magnitude of  t h e  number of  c i v i l i a n s  t h a t  may have 
been k i l l e d ?  

A. From t h e  b r i e f i n g ,  y e s ,  b u t  I though t ,  aga in ,  t h a t  I 
d i d  n o t  know t h i s  f i g u r e  you gave me a l i t t l e  wh i l e  ago of 69  by 
a r t i l l e r y .  I thought  i n  t h e  p r e p a r a t o r y  f i r e s  t h a t  t h e  m a j o r i t y  
of t h e s e  people  were k i l l e d  i n  t h a t ,  and war i s  t r a g i c .  The 
men who have t o  b e a r  t h e  r e s p o n s i b i l i t y  f o r  it a r e  i n  t h i s ,  b u t  
I thought  t h i s  was a s t r e s s f u l  i n c i d e n t .  Here we had some more 
c i v i l i a n s  involved  b u t  I thought  t h e  f i g u r e  w a s  h i g h e r  t h a n  60  
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from t h e  b r i e f i n g .  But I t hough t  t h i s  was due t o  t h e  pyepar-  
a t o r y  f i r e s  and t h a t  t h e  m a j o r i t y  of t h e s e  d e a t h s  happened 
b e f o r e  t h e  t r o o p s  e v e r  e n t e r e d ,  b e f o r e  t h i s  CA was e v e r  
conducted and t r o o p s  p u t  down on t h e  ground i n  t h e  he l i cop -  
ters. I thought  t h e  m a j o r i t y  of t h e  d e a t h s - - t h i s  i s  why I 
d i d n ' t  b e l i e v e  Ned CRESWELL, and he c e r t a i n l y  d i d n ' t  come on 
s e r i o u s l y ,  b u t  t h i s  i s  why I though t ;  what a r e  you s a y i n g ,  
what i s  wrong? 

MR MACCRATE: But you unders tand  t h a t  t h e r e  had been something 
more t han  69  c i v i l i a n  c a s u a l t i e s ,  noncombatant c a s u a l t i e s ?  

A. Y e s ,  I t hough t  t h e  f i g u r e  was h i g h e r  b u t  I t hough t  
t hey  had come from t h e  a r t i l l e r y  p r e p a r a t i o n ,  a r t i l l e r y  and 
gunship  b o t h ,  i n  t r y i n g  t o  g e t  t h e  LZ somewhat n e u t r a l i z e d  s o  
t hey  could  go i n  t h e r e .  I d o n ' t  remember t h e  6 0  f i g u r e  from 
t h e  d i v i s i o n  r e p o r t .  

10: T h i s  w a s  r e p o r t e d  from Task Force Barker .  T h i s  
w a s n ' t  t h e  t o t a l  f i g u r e .  The t o t a l  f i g u r e  f o r  t h e  day w a s  
supposedly  128  broken down between two u n i t s  and t h e  gunsh ip s .  

A. W e l l ,  I r e a l l y  thought  t h a t  t h e  m a j o r i t y  of c a s u a l -
t i es  were c i v i l i a n  o r  V i e t  Cong, w e r e  from t h e  p r e p a r a t o r y  f i r e ;  
w a s n ' t  on ly  one LZ h o t  when t h e y  g o t  i n ?  I ' m  r e a c h i n g  back 
now, b u t  I t h i n k  on ly  one LZ was h o t  when t hey  g o t  i n .  I have 
t h e  impress ion  t h a t  t h e r e  was a l o t  more f i r e  go ing  on t h a n  
what some of your t es t imony  i n d i c a t e s .  I f  I, remember, and 
admi t t ed ly  I am j u s t  l ook ing  back,  one LZ was h o t  when t h e y  
g o t  i n  b u t  t h e y  were r e c e i v i n g  f i r e  from t h e  s o  c a l l e d  b u i l t -  
up a r e a s ,  t h e  v i l l a g e  a r e a ,  b u t  maybe n o t .  

MR MACCRATE: There was an i n i t i a l  t r a n s m i s s i o n  t h a t  it was 
c o l d  and a t r a n s m i s s i o n  t h a t  it was h o t ,  t h a t  t h e r e  was some 
s p o r a d i c  f i r e  a t  t h e  o u t s e t ,  b u t  o u r  i n f o r m a t i o n  i s  t h a t  
t h e r e a f t e r  t h e r e  was v i r t u a l l y  no f i r e .  

A. W e l l ,  I c a n ' t  b e a t  t h a t  i f  i t ' s  i n  t h e  TOC r e p o r t s ,  
b u t  n o t  t o  be c a l l o u s  about  it a t  a l l ,  b u t  I t hough t  t h e  
c a s u a l t i e s  w e r e  a r e s u l t  of  p r e p a r a t o r y  f i r e ,  t h e r e f o r e  I 
d i d  n o t  t h i n k  t h a t  what I r e a d  i n  t h e  newspaper was-- 
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Q. ( I n t e r p o s i n g )  C e r t a i n l y  anyone r ead ing  t h e  11 th  Br igade  
newspaper a t  t h e  t ime would have thought  it was a h o t l y  c o n t e s t e d  
o p e r a t i o n ,  i f  t h a t  w a s  t h e  b a s i s  o f  o n e ' s  i n fo rma t ion .  

10: You are f a m i l i a r  w i th  t h e  a r t i c l e  t h a t  came o u t  i n  
t h e  b r i g a d e  newspaper and was subsequent ly  b r i e f e d  i n  t h e  
America1 Div i s ion  newspaper? 

A. I d o n ' t  know whether I had my f i l e  cop ie s  of  it o r  
n o t ,  b u t  I can on ly  vaguely remember t h e  f a c t  t h a t  an a r t i c l e  
d i d  appear  i n  t h e  mimeograph newspaper t h a t  t h e  I0  boys p u t  
o u t .  In format ion  w a s  n o t  based on I0 a t  a l l  b u t  based on t h e  
commander's s t a f f  b r i e f i n g  he ld  each evening j u s t  p r i o r  t o  t h e  
evening m e a l .  Other  i n fo rma t ion  t h a t  I ga the red  from t h i s  was 
i n  t h e  TOC, t h e  r a d i o - - t h i s  k ind  of  t h i n g .  I t  seems l i k e  a  
long  t i m e  ago. 

Q. 
t h a t  
Colon 

What seems very  d i f f i c u l t  t o  unders tand i s  t h e  f a c t  
we g e n e r a l l y  know what i n fo rma t ion  was made a v a i l a b l e  t o  
.el CRESWELL and Colonel  LEWIS. I t h i n k  what i s  d i f f i c u l t  

t o  unders tand i s  how t h i s  k ind  o f  in format ion  would d i e  on t h e  
v i n e ,  i n fo rma t ion  which I know, i f  it would have come t o  me a s  
d i v i s i o n  commander o r  f i e l d  f o r c e  commander, I would have gone 
r i g h t  through t h e  r o o f .  But no th ing  happened. 

A .  A r e  t h e s e  people  s ay ing  t h a t  Colonel  HENDERSON knew 
about  t h i s ?  

Q We're n o t  r e f e r r i n g  t o  whether Colonel  HENDERSON 
knew about  it o r  n o t .  I t h i n k  I know what Colonel  HENDERSON 
knew about  it, b u t  I ' m  t a l k i n g  about  t h e  i n fo rma t ion  t h a t  was 
made a v a i l a b l e ,  r e p o r t e d  t o  Chaplain  CRESWELL, what i n fo rma t ion  
h e  had a v a i l a b l e  t o  him i n  an o f f i c i a l  r e p o r t .  

A .  He had it i n  an o f f i c i a l  r e p o r t ?  

Q Yes, I would say  it was o f f i c i a l  i f  you have some-
one t h a t  would come t o  your  o f f i c e ,  f o r  example, and i n d i c a t e  
t h a t  he had something t h a t  he wanted t o  t a l k  t o  you about .  
Would you n o t  c o n s i d e r  t h a t  a s  be ing  an o f f i c i a l  r e p o r t ?  

A.  Unless he was t a l k i n g  t o  me i n  a p r i v i l e g e d  
communication s e t u p ;  t h e n  I would make a memo o f  r eco rd  and 
had t h a t  i n fo rma t ion  e v e r  come t o  m e ,  Colonel  HENDERSON 

(HOFFMAN) 2 3  

FOR OFFICIAL USE ONLY 

APP T - 1 4 1  



FOR OFFICIAL USE ONLY 

r ece ived  many memos from me, and probably would have had it 
d i r e c t l y .  But Ned CRESWELL produced t h a t  k ind of  t h i n g ?  I ' m  
n o t  t r y i n g  t o  q u e s t i o n  Ned, b u t  i f  Ned had t h i s  i n fo rma t ion ,  
h e ' s  wrong i n  n o t  making s u r e  t h a t  he g o t  a h e a r i n g  f o r  it. 
Had I g o t  t h i s  in format ion  t h a t  he t h i n k s  he had,  I would have 
g o t t e n  a hea r ing .  I wouldn ' t  have had any t r o u b l e  g e t t i n g  a 
hea r ing  from my own commander o r  I would have t aken  it some 
p l a c e  e l s e  if I c o u l d n ' t .  

MR MACCRATE: Where would you have t aken  it, Chaplain  HOFFMAN? 

A. I would have t aken  it f i r s t  t o  Colonel  HENDERSON 
d i r e c t l y ,  b u t  from t h e r e  you could have- - i t  would have been very 
s imple;  s imply t a k e  it t o  General  COOKSEY o r  any of t h e  d iv -  
i s i o n  commanders. General  COOKSEY always was i n  t h a t  g e n e r a l  
a r e a .  

10: I t h i n k  a t  t h e  t ime you have t h e  wrong man i n  mind. 
ADC COOKSEY d i d  n o t  a r r i v e  u n t i l  sometime subsequent  t o  t h i s  
t ime.  The ADC a t  t h i s  t ime was General  YOUNG. 

A. Yes, t h e r e  would have been no problem t a k i n g  it 
t o  any r e s p o n s i b l e  commander. 

\ 

MR MACCRATE: Would you have thought  o f  t h e  I G  f o r  a m a t t e r  o f  
t h i s  s o r t ?  

A. No, I s e e  no reason  f o r  having t o  use  t h e  I G  i n  a 
s i t u a t i o n  l i k e  t h i s .  I would p u t  t h i s  d i r e c t l y  i n t o  a commander's 
hands. T h e r e ' s  no th ing  wrong wi th  u s ing  t h e  I G ,  b u t  I t h i n k  
we have a man who says  I have t h i s  in format ion  and f i n d  o u t  
whether i t ' s  b e l i e v a b l e  o r  whether it i s n ' t .  I d o n ' t  t h i n k  I ' d  
have wai ted.  I d o n ' t  t h i n k  I would have gone through an I G .  I 
would have gone t o  t h e  commander; f i r s t  t o  my commander, and 
I ' v e  never  had any t r o u b l e  wi th  t h e  11 th  Brigade commander, e i t h e r  
General  LIPSCOMB o r  Colonel  HENDERSON, i n  moving i n  and o u t  o f  
conference  wi th  them. I d i d  n o t  have t h i s ,  and I d o n ' t  c a r e  what 
CRESWELL says  he has  o r  any th ing  e l s e .  I t h i n k  now he is 
embi t t e r ed ,  perhaps i s  n o t  a f r i e n d  o f  t h e  s e r v i c e s ,  b u t  he  has  
t o  l i v e  wi th  t h a t .  I t  i s  u n f a i r  i f  he  had t h a t  i n fo rma t ion  f o r  
him n o t  t o  l a y  it o u t  on t h e  l i n e ,  and l e t  t h e  men r e s p o s i b l e ,  
t h e  commanders r e s p o n s i b l e ,  d e a l  wi th  it r i g h t  t h e r e .  Did 
CRESWELL g i v e  t h i s  t o  Frank LEWIS? 
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10:  Well w e  were o f  t h e  impress ion ,  we know s p e c i f i c a l l y  
t h a t  he  d i d .  

A. They ' r e  bo th  weak sisters t h e n ,  I ' m  s o r r y  b u t  he 
d i d  n o t  g i v e  t h i s  to--he gave a c e r t a i n  p i e c e  of  in format ion  
t o  him. 

Q.  I ' m  n o t  s ay ing  t h a t  he gave t h i s  to--he gave a 
c e r t a i n  p i e c e  o f  i n fo rma t ion  t o  him. 

A. To my knowledge, he  d i d  n o t  g i v e  it t o  my young 
b r i g a d e  c h a p l a i n ,  COOPER, who would have been p r i m a r i l y  work- 
i n g  between Sue,  which i s  west  o f  t h a t  road ,  and D o t t i e  and 
from t h e  r e supp ly  a r e a  which i s  on t h e  198 area, sou th  o f  
Chu L a i .  

Q. You mean your  b a t t a l i o n  chap la in?  

A. Y e s ,  COOPER, I b e l i e v e  y o u ' r e  b r i n g i n g  him i n  t o o .  

Q. You had i n d i c a t e d  t h a t  your young b r i g a d e  chap la in  
and I j u s t  thought  you meant your  b a t t a l i o n  c h a p l a i n ,  a s  I r e -
ca l l  it was t h e  c h a p l a i n  of  t h e  4 / 3 .  

A. T h a t ' s  r i g h t ,  he took  ove r  4/3 f o r  m e .  W e  
g o t  him a s  a replacement .  

MR MACCRATE: Is Chaplain  KISSINGER a l s o  knowledgeable i n  
t h i s  t i m e  frame? 

A. KISSINGER was b a t t a l i o n  c h a p l a i n  f o r  1 / 2 0 ,  working 
p r i m a r i l y  from sou th  of Duc Pho Thunder and t h e  a r e a s  t o  t h e  
sou th .  Then KISSINGER went t o  Chu La i .  Now l e t  me see--

Q .  ( I n t e r p o s i n g )  Chaplain  SHANNON i s  ano the r  name. 

A .  SHANNON i s  t h e  C a t h o l i c  c h a p l a i n  from 198 who was 
good enough t o  make himself  a v a i l a b l e  t o  us  approximately  every  
10 days.  H e  covered t h e s e  o t h e r  u n i t s ,  a l l  o f  198,  and j u s t  
about every  1 0  days.  So we'd t r y  t o  g e t  him and h i p p i t y -  
hop him from f i r e  base  t o  f i r e  base  a s  much a s  w e  could.  
KISSINGER, I ' m  t r y i n g  t o  remember i f  he was gone t o  Phu Bai 
o r  whether he w a s  s t i l l  down working on Thunder. I t h i n k  
he  w a s  s t i l l  w i t h  us. He d i d n ' t  go t o  Phu B a i  u n t i l  A p r i l .  

Q - Task Force  Barker was d i s s o l v e d  on 9  A p r i l .  Does 
t h i s  h e l p  you f i x  t h e  d a t e ?  
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A. W e l l  he on ly  had one company up t h e r e ,  and t h e  d i s -
t a n c e  was t o o  g r e a t .  I would do it myself o r  t h e  4 /3  c h a p l a i n  
would come over  and do t h e  coverage h imse l f .  But I d o n ' t  
t h i n k  KISSINGER went on o u t  t h e r e .  

I0 : The f i r e  base  Thunder t h e ' r e  t a l k i n g  about ,  M r .  
MACCRATE i s  roughly 20 k i l l o m e t e r s  sou th  o f  where w e  w e r e  a t  
Duc Pho. 

A. I f  he had any in fo rma t ion  about it, it w a s  never  
g iven  t o  me. They had one company up t h e r e  as every ba t -
t a l i o n  does.  

Q Colonel  HOFFMAN, be fo re  we r e c e s s  I ' d  l i k e  t o  s a y
i f  you have by any chance,  any documents, memoranda, p i c t u r e s ,  
maps o r  o the rwi se  which may shed some l i g h t  on t h i s  i n v e s t i -
g a t i o n  we'd be happy t o  r e c e i v e  them a t  any t ime .  I n  ad-
d i t i o n ,  based upon o u r  d i s c u s s i o n  wi th  you h e r e  today per -
haps we have j a r r e d  your memory a b i t .  I f  you r e c a l l  any 
a d d i t i o n a l  f a c t s  which would be p e r t i n e n t  t o  o u r  i n v e s t i -
g a t i o n ,  p r i m a r i l y  of t h e  i n v e s t i g a t i v e  a s p e c t s  of t h e  i n -
c i d e n t ,  we'd be happy t o  hea r  t h e s e .  I would ask  t h a t  you 
g e t  i n  touch wi th  t h i s  o f f i c e .  Before we t e r m i n a t e ,  I ' d  
ask i f  you have any q u e s t i o n s  o r  i f  you would l i k e  t o  
make a s t a t emen t .  

A. No, s i r .  

10: The h e a r i n g  w i l l  reces-s  a t  t h i s  t i m e .  

(The h e a r i n g  r e c e s s e d  a t  120.4 hour s ,  1 3  January  1970.) 
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SUMMARY OF TESTIMONY 

WITNESS: HOLBROOK, Richard J .  

DATES OF TESTIMONY:' 31 January  1970 and 7 February 1970 

PLACE OF TESTIMONY: Pentagon 

WITNESS SUSPECTED OF: N/A 

COUNSEL : None 

DUTY ASSIGNMENT ON 16 MARCH 1968: ~ s s i s t a n t  S2, l l t h  
I n f a n t r y  Brigade.  

1. INFORMATION CONCERNING THE OPERATION COMING I N T O  
THE BRIGADE TOC. 

a .  Witness '  p o s i t i o n  i n  t h e  b r i g a d e .  

T h e  w i t n e s s  s t a t e d  t h a t  he was a s s i s t a n t  S2 of  
t h e  l l t h  Brigade and se rved  a s  n i g h t  duty  o f f i c e r  i n  t h e  
TOC. Capta in  HENDERSON was t h e  day du ty  o f f i c e r  (pg. 8 ) .  
The w i t n e s s  noted  t h a t  he  s i g n e d  o f f  on t h e  b r i g a d e  log  
every evening a t  2400 hours (pg. 1 2 ) .  

b .  F i r s t  r e p o r t  o f  t h e  o p e r a t i o n .  

The w i t n e s s  recounted  t h a t  a t  t h e  f i r s t  p a r t  o f  
t h e  16 March o p e r a t i o n  t h e  l and ing  zones were c o l d  and l a t e r  
t h e  t r o o p s  r e c e i v e d  s p o r a d i c  f i r e  (pg. 11). H e  r e c a l l e d  
h e a r i n g  a r e p o r t  of  two V i e t  Cong k i l l e d  and t h e i r  weapons 
cap tu red  (pg. 11). H e  s t a t e d  t h a t  he remained i n  t h e  TOC 
u n t i l  &out  1000 hours  on t h e  morning of t h e  1 6 t h  so t h a t  
he cou ld  l i s t e n  t o  t h e  r a d i o  t r a n s m i s s i o n s  concerning t h e  
o p e r a t i o n  (pgs .  24, 2 5 ) .  

c .  Log e n t r i e s  concerninq the o p e r a t i o n .  

The w i t n e s s  a s s e r t e d  t h a t  he was f a m i l i a r  w i t h  t h e  
i n c r e a s i n g  t o t a l s  o f  k i l l e d  r e p o r t e d  from Task Force Barker  
on 16 March, b u t  on ly  vaguely (pg. 1 2 )  . H e  remembered t h e  
discxepancy between t h e  body coun t  and t h e  weapons c o u n t ,  
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but  d id  not  r e c a l l  t h e  exact  f igures .  H e  s t a t e d  t h a t  this 
o f t en  happened when o the r  V i e t  Cong, even women and chi ldren,  
would hide t h e  weapons taken from t h e i r  dead (pg. 13) . 
2. REPORTS CONCERNING THE OPERATION. 

The witness r eca l l ed  nothing about he l icopter  p iao t s  
repor t ing  unnecessary k i l l i n g ,  about a chaplain mentioning 
a repor t  of unnecessary k i l l i n g ,  o r  about a complaint about the  
Son Tinh D i s t r i c t  Chief of a t roc ious  ac t ions  of US forces  
(pgs. 15, 16, 32). 

3. KNOWLEDGE OF INVESTIGATION AND REPORTS. 

a. Invest igat ions.  

The witness s t a t e d  he knew of no formal inves t iga t ion  
of t h e  My Lai operat ion (pgs. 19, 2 4 ,  29). However, some 
questions were asked p r inc ipa l ly  by Lieutenant Colonel 
BARKER who inquired about t h e  k i l l  r a t i o  compared t o  t h e  
number of weapons captured (pg. 19) .  He reca l l ed  Colonel 
BLACKLEDGE and Major MCKNIGHT helping t o  prepare mater ia l s  
f o r  Colonel HENDERSON i n  drawing up a r epor t  of t h e  My Lai 
operation (pg. 30) ,  however he d id  not  r e c a l l  Colonel 
HENDERSON asking too many questions about weapons (pgs. 
23, 24). 

b. Reports. 

The witness r eca l l ed  HENDERSON'S repor t  (Exhibi t  
R-5) o r  a t  l e a s t  some port ions of it. He did not  r e c a l l  
seeing it i n  completed form, but  a f t e r  it was shown t o  
him, he s t a t e d  t h a t  he agreed with the  conclusions it reached 
(pgs. 32, 33). The witness asser ted  t h a t  he had not  seen 
the  13  Apr i l  statement which was an inclosure t o  HENDERSON'S 
repor t  (pg. 34) . He s t a t e d  t h a t  he was fami l ia r  with t h e  
Viet  Cong propaganda inclosure (pgs. 36, 4 1 ) .  The witness 
averred W a M a j o r  GAVIN asked him t o  made a statement,  
but d id  not  t e l l  him the  purpose f o r  which he wanted t h a t  
statement (pgs. 34, 35).  The witness s a i d  t h a t  he made no 
statement (pg. 34).  The statement t h a t  he had been asked 
t o  make d id  not  concern the  11 Apri l  l e t t e r  from t h e  Son Tinh 
D i s t r i c t  Chief t o  t h e  Quang Ngai Province Chilef (pg. 3 5 ) .  
Although he could not be c e r t a i n ,  the  witnesd opined t h a t  
the  statement inclosed i n  HENDERSON'S repor t  w a s  made'by 
SCHLEICHER (pgs. 35, 4 4 ) .  He believed t h a t  t h e  s t a t anen t  
was prepared i n  the  S2 o f f i c e ,  because of the  green paper 
on which it was made (pg. 4 1 ) .  He noted t h a t  the S2 ,shop 
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always used c o l o r e d  paper  t o  i n d i c a t e  t h e i r  f i l e  copy (pgs.  
40, 43) .  The w i t n e s s  s t a t e d  t h a t  he b e l i e v e d  t h e  main 
body of  HENDERSON'S r e p o r t  was p repared  i n  h i s  o f f i c e ,  
o r  a t  h i s  d i r e c t i o n  (pg. 4 2 ) .  

4.  SOURCES OF VC PROPAGANDA. 

The w i t n e s s  r e c a l l e d  p i c k i n g  up a propaganda l e a f l e t  
a l l e g i n g  a l l i e d  bombing of  people  on Highway 1 b u t  h e  d i d  
n o t  r e c a l l  i t s  s p e c i f i c a l l y  r e f e r r i n g  t o  t h e  16 March 
o p e r a t i o n  (pgs.  36, 37) .  H e  recounted  t h e  s t o r y  o f  h i s  
hootch g i r l  l i s t e n i n g  t o  h i s  t r a n s i s t o r  r a d i o  and t e l l i n g  
him t h a t  a c e r t a i n  program was a VC b roadcas t .  The g i r l  
and t h e  r a d i o  were taken  t o  t h e  M I  detachment where t h e  
b r o a d c a s t  was t r a n s c r i b e d  and i n t e r p r e t e d .  This  was 
d e l i v e r e d  t o  Colonel  BLACKLEDGE (pgs .  37, 38)  . H e  s t a t e d  
t h a t  t h i s  had n o t  been p u t  on t a p e  and a s s e r t e d  t h a t  h e  
had no knowledge of  any o t h e r  t r a n s c r i p t  o f  t h i s  same 
b r o a d c a s t  coming i n t o  t h e  b r i g a d e  h e a d q u a r t e r s  (pgs.  38, 
3 9 ) .  H e  d i d  n o t  know i f  t h i s  t r a n s c r i p t  had been reproduced 
i n  any manner (pg. 39) .  

5. OTHER INFORMATION. 

a .  ARVN o p e r a t i o n s  i n  t h e  a r e a .  

The w i t n e s s  recounted  an ARVN sweep toward t h e  
coast, where they  had s topped and r e f u s e d  t o  go any f u r t h e r  
(pg. 5) 

b. Opinion of Capta in  MEDINA. 

The w i t n e s s  opined t h a t  Cap ta in  MEDINA was "probably 
one of  t h e  most g e n t l e  men I know on e a r t h "  (pg. 4 6 ) .  
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(The h e a r i n g  reconvened a t  1400 hours ,  31 January 19 70. ) 

10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o rde r .  

RCDR : The fo l lowing  named persons  are p r e s e n t :  LTG PEERS, 
MR MACCRATE, COL ARMSTRONG, and MAJ LYNN. 

S i r ,  t h e  n e x t  w i tnes s  i s  M r .  Richard J. HOLBROOK. 

(MR HOLBROOK w a s  c a l l e d  a s  a w i t n e s s ,  w a s  sworn, 
and t e s t i f i e d  as fo l lows: )  

M r .  HOLBROOK, f o r  t h e  r e c o r d ,  w i l l  you p l e a s e  
s ta te  your  f u l l  name, occupa t ion  and r e s idence?  

A. Richard James HOLBROOK, s t u d e n t ,  1408 Montc la i r  
Court ,  Orlando,  F l o r i d a ,  3 2 8 0 6 .  

RCDR: Th,ank you. 

10: M r .  HOLBROOK, on my l e f t  i s  M r .  Robert MACCRATE. 
M r .  MACCRATE i s  a c i v i l i a n  lawyer who has  vo lun tee red  h i s  
s e r v i c e s  t o  t h e  S e c r e t a r y  of  t h e  Army t o  a s s i s t  i n  t h e  conduct  
of t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  He a l s o  prov ides  l e g a l  counsel  t o  m e  
and o t h e r  members o f  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  t e a m .  

On my r i g h t  i s  Colonel  ARMSTRONG, an Army Colonel ,  
de s igna t ed  by General  WESTMORELAND, t h e  ~ r m y  Chief of  S t a f f ,  
as an a s s i s t a n t  i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  Aside from myself 
t h i s  a f t e rnoon ,  e i t h e r  o r  bo th  M r .  MACCRATE and Colonel  ARMSTRONG 
may addres s  q u e s t i o n s  t o  you. W e  have o t h e r  groups such a s  
t h i s  t h a t  are t a k i n g  tes t imony from o t h e r  i n d i v i d u a l s .  I w i l l  
have t h e  r e s p o n s i b i l i t y  of  p u t t i n g  t o g e t h e r  a f i n a l  r e p o r t ,  
of weighing t h e  evidence and t o  determine t h e  f a c t s  and make 
f i n d i n g s  and recommendations. Have you had an oppor tun i ty  
t o  r e a d  t h e  i n s t r u c t i o n s  ( E x h i b i t  M-57) ? 

A. Y e s  , sir ,  I have. 

Q- Do you have any q u e s t i o n s  concerning them? 

A. N o ,  s i r ,  I d o n ' t .  
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Q - M r .  HOLBROOK, would you i n d i c a t e  your  du ty  a s s ign -  
ment w i t h i n  t h e  America1 Div i s ion  where you were a s s igned ,  
any reass ignment  you may have had,  and f i n a l l y  when you ter-
minated your  s e r v i c e  w i th  t h e  d i v i s i o n ?  

A. I was a s s igned  t o  t h e  11 th  Brigade and jo ined  
them a t  Schof i e ld  Barracks  i n  August of  1967. I remained 
wi th  t h e  Brigade u n t i l  deployed t o  Vietnam. I n i t i a l l y ,  I 
was ass igned  t o  t h e  6 t h  Support  B a t t a l i o n  a s  t h e  S2. L a t e r  
I was r ea s s igned  t o  t h e  b r igade  headqua r t e r s  a s  t h e  a s s i s t a n t  
S2 i n  August o f  1968. 

Q .  Who was t h e  S2 a t  t h a t  t ime? 

A. Major Richard BLACKLEDGE. 

Q. H e  must have been promoted. 

A. He was promoted i n  February o f  1968. I went o v e r  
w i th  t h e  b r igade  i n  December. I was wi th  t h e  advance p a r t y  
who i n i t i a l l y  went t o  LZ Carantan,  about 5 m i l e s  e a s t  o f  Duc 
Pho. 

Q - Y e s .  I know where Carantan i s .  

A. Down t h e  c o a s t .  Then on t h e  24th o f  January ,  
t h e  b r i g a d e ' s  miss ion was changed, adding ano the r  a r e a  o f  
o p e r a t i o n  t h a t  r e q u i r e d  t h e  b r igade  t o  form a  t a s k  f o r c e .  I t  
was L ieu tenan t  Colonel  BARKER who was, p r i o r  t o  t h a t  t i m e ,  
b r igade  S3, who moved up. I was ass igned  a s  t h e  S2/3 o f  
t h e  t a s k  f o r c e  and we moved up i n t o  t h e  Musca-tine A0 on t h e  
24th of  January .  I on ly  s t a y e d  wi th  t h e  t a s k  f o r c e  f o r  about 
3 weeks, u n t i l  a replacement  came i n  f o r  me. P r i o r  t o  go ing  
up, p r i o r  t o  moving t h e  t a s k  f o r c e  up t h e r e ,  Colonel  BARKER 
and I made s e v e r a l  v i s i t s  t o  a d j a c e n t  u n i t s :  t h e  196th  and 
198th L igh t  I n f a n t r y  Br igades ,  t h e  America1 Div i s ion  head- 
q u a r t e r s  i n  Chu L a i ,  and t h e  ROK Marine Brigade.  The ROK 
Marine Brigade had been occupying t h e  a r e a ,  and we were t o  
r e l i e v e  them. 

Now some of  t h e  t h i n g s  r i g h t  he re - - I ' d  l i k e  t o  
mention a t  t h e  t ime I r ece ived  some of t h i s  in format ion  it 
was c l a s s i f i e d  t o p  s e c r e t .  I d o n ' t  know what t h e  c l a s s i f i c a t i o n  
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i s  of it now. But we g o t  from t h e  ROK Marines ove r l ays  show- 
i n g  a l l  of t h e i r  mines t h a t  they had p l a n t e d ,  known booby 
t r a p s ,  hazardous a r e a s ,  and probable  a r e a s  of enemy i n f i l -  
t r a t i o n .  To t h e  b e s t  of my knowledge, t h e r e  were only  two 
cop ie s  of t h e s e .  I had a copy t h a t  I burned and Colonel  BARKER 
had a copy. He was k i l l e d ,  and I d o n ' t  know what happened 
t o  h i s  copy. But it showed t h e  e n t i r e  a r e a  of t h e  Batangan 
Pen insu la  ve ry  h e a v i l y  mined, and t h i s  proved t r u e  when ou r  
t r o o p s  went o u t  on an o p e r a t i o n  by t h e  number of people  we 
had i n j u r e d ,  wounded by mines and booby t r a p s .  A l o t  of 
t h e s e  were p l a n t e d  by t h e  Koreans and they  d i d n ' t  mark a l l  
of  them. 

Q . ( In t e rpos ing )  Let  me s t o p  on t h i s  document f o r  a  
minute .  It may cause  a  l i t t l e  problem, a t  l e a s t  t o  your way 
of t h i n k i n g .  We w i l l  have no problem of hand l ing  documents 
such as t h i s ,  because today t h i s  in format ion  w i l l  have a 
d i f f e r e n t  c l a s s i f i c a t i o n  than  it had a t  t h a t  t ime.  Although 
w e  i n t e n d  t o  submit  our  r e p o r t  as  c o n f i d e n t i a l ,  we obviously  
are n o t  going t o  submit  any th ing  t h a t  i s  t o p  s e c r e t  o r  
secret,  f o r  obvious reasons .  Hence b e f o r e  we do submit any- 
t h i n g ,  we w i l l  go through t h e  n a t u r a l  c l e a r i n g  p roces s .  We 
a l r e a d y  have many documents t h a t  we have t o  send t o  MACV and 
ask  t h a t  t hey  downgrade c e r t a i n  p o r t i o n s  of them. We expec t  
no problems,  and I t h i n k  i t  would be b e n e f i c i a l  t o  us t o  have 
an a p p r e c i a t i o n  a s  t o  t h e  ex t ens iveness  of  t h i s  Korean and 
V i e t  Cong mine l a y i n g .  We w i l l  have no problems, I ' m  s u r e ,  
i n  g e t t i n g  it c l e a r e d .  

A. I j u s t  wanted t o  make it clear. The major ad- 
v i s e d  m e  t o  make it c l e a r ,  because a t  t h a t  t i m e  I r ece ived  
the in fo rma t ion  it was t o p  s e c r e t .  I t  might be f o r  o f f i c i a l  
use  on ly  now, I d o n ' t  know. 

Q - I ' m  n o t  s u r e ,  f r a n k l y ,  even today because of t h e  
s e n s i t i v i t y  of it vis -a -v i s  o u r s e l v e s  and o u r  r e l a t i o n s  w i th  
t h e  Koreans, it s t i l l  may be c o n f i d e n t i a l  which may be ad- 
v i s a b l e .  I d o n ' t  t h i n k  it would have t h e  t a c t i c a l  c l a s s i -
f i c a t i o n  today t h a t  it had,  l e t s  s a y ,  a lmost  2 y e a r s  ago. 
But i n  a l l  e v e n t s ,  w e  can g e t  t h a t  s t r a i g h t e n e d  out.. 

A .  I j u s t  wanted t o  make myself c l e a r  s o  I wouldn ' t  
be making an e r r o r .  
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Q. Good, I a p p r e c i a t e  i t  very much. 

A. I l e f t  t h e  Task Force Barker ,  I b e l i e v e ,  on t h e  
2nd of February,  and I went back t o  b r igade  and resumed my 
d u t i e s  t h e r e  a s  a s s i s t a n t  S2  and TOC duty  o f f i c e r ,  working 
t h e  n i g h t  s h i f t  a t  t h e  TOC. I s t a y e d  on i n  t h a t  c a p a c i t y  
u n t i l  t h e  22nd of June when I was t r a n s f e r r e d  t o  MACV a s  an  
adv i so r .  

There were s e v e r a l  i n c i d e n t s  t h a t  took p l a c e  r i g h t  
around t h i s  t ime ,  and I c a n ' t  remember s p e c i f i c a l l y  which one 
took p l a c e  a t  what t ime.  I t ' s  been 2 y e a r s  ago. Now around 
t h i s  t ime we had two gun load  i n c i d e n t s ,  s h i p s  c a r r y i n g  w e a -
pons and ammunition. 

Q- T h a t ' s  what t hey  c a l l  t h e  t r a w l e r s ?  

A. The trawlers. One came i n t o  P i n k v i l l e  and was 
s p o t t e d  by Capta in  MICHLES company up on u p t i g h t .  They p u t  
a l o t  of a r t i l l e r y  i n  on i t ,  and i t ' s  b e l i e v e d  it w a s  sunk.  
Another one came i n ,  i t  t r i e d  t o  l a n d  a t  Quang Ngai b u t  t h e r e  
were Navy s h i p s  fo l lowing  it. I t  c o u l d n ' t  g e t  i n  t h e r e .  
They were j u s t  o f f  t h e  c o a s t  o f  o u r  o p e r a t i o n a l  a r e a .  I was 
duty  o f f i c e r  and I d i spa t ched  h e l i c o p t e r  gunships;  t hey  sank 
it. When t h e  s h i p  was burn ing ,  t h e  c a p t a i n  o f  t h e  s h i p  
grounded t h e  v e s s e l  r i g h t  a t  Carantan.  A s  we s t a r t e d  t o  d i s -  
pa t ch  a company down t o  s e c u r e  t h e  v e s s e l ,  we were warned by 
t h e  Navy t h a t  many t r a w l e r s  of t h i s  type  have a s e l f - d e s t r u c t i o n  
mechanism aboard,  u s u a l l y  wi th  about  5000 pounds of  TNT. W e  
c a l l e d  o f f  t h e  company, and it blew. I t  d i d  have a s e l f -
d e s t r u c t  mechanism akoard.  We found s e v e r a l  thousand r i f l e s ,  
AX-47's mos t ly ,  t h a t  were a l l  bus t ed  up and t w i s t e d  a p a r t  
from t h e  f o r c e  of  t h e  exp los ion .  A l l  o f  t h i s  took p l a c e  
r i g h t  about t h e  same t ime ,  s o  I ' m  no t  q u i t e  s u r e  what hap- 
pened f i r s t .  Also d u r i n g  t h i s  t ime Quang Ngai C i t y  was a t -
tacked  by VC t h a t  came o u t  of  P i n k v i l l e  down t h e  major road 
over  he re  ( i n d i c a t i n g  Highway 521) r i g h t  i n t o  Quang Ngai 
C i t y .  They a t t a c k s d  Quancj Ngai City. They broke open t h e  
j a i l house  and r e l e a s e d  a l l  t h e  p r i s o n e r s .  They had an i n s t a n t  
d r a f t .  They took them a l l  i n  t h e i r  army and went back t o  
P i n k v i l l e  on t h e  same r o u t e .  S h o r t l y  a f t e r  t h a t ,  t h e  2d ARVN 
Div i s ion ,  w i t h i n  a day o r  two, s t a r t e d  t o  go i n t o  P i n k v i l l e  
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Q. I1 Corps. 

A. W e  t r a v e l e d .  I was w i t h  t h e  mobile adv i so ry  team. 
We had no home base  s o  t o  speak.  Our headqua r t e r s  was i n  
Saigon,  b u t  t h e  on ly  t ime I eve r  saw t h e  headqua r t e r s  was 
when I went down t o  p ick  up my r eco rds  coming home. 

Q You l e f t  I Corps and went down t o  D i  An f o r  a 
2-week t r a i n i n g  course ,  r i g h t ?  

A. Y e s .  

Q. What happened a f t e r  you l e f t  D i  An? 

A. Then I went f i r s t ,  t o  D i  An. That  i s  n e a r  Binh 
Duong . 
&. Hoai An D i s t r i c t  i n  Binh Dinh Province.  

A. And then  I went back t o  Quang Ngai, working 
w i t h  t h e  people  t h e r e  f o r  a t i m e .  

Q. Did your whole MAT team move w i t h  you o r  j u s t  
you moved up t o  Quang Ngai? 

\ 

A. No, t h e  whole team. I had a team of f i v e .  

Q You w e r e  a s s igned  t o  Binh Dinh Province.  I c a n ' t  
q u i t e  unders tand how you g o t  from Binh Dinh t o  Quang Ngai. 

A. 1 d o n ' t  know. W e  were j u s t  t o l d  t o  go and w e  
went. 

Q Do you remember t h e  173d Airborne Brigade? 

A. Yes, t hey  were a t  Bong Son. 

Q LZ Engl i sh?  

Q - When were you i n  Hoai An? Do you remember your 
p rov ince  s e n i o r  adv i so r?  

b 
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A. Y e s ,  it w a s  Colonel  GREEN. 

Q H e  w a s  t h e  deputy.  You had a c i v i l i a n  t h e r e  who 
was a province  adv i so r .  

A. H e  w a s  on a l eave  of  absence du r ing  t h e  time I 
was i n  Binh Dinh. I never  met him. 

Q I d o n ' t  remember a team b e i n g  t r a n s f e r r e d  from I1 
Corps t o  I Corps. I t  conceivably could have happened, but 
f r a n k l y  I d o n ' t  remember it. I used t o  command a f o r c e  i n  I 
Corps, I1 Corps and I k e p t  p r e t t y  c l o s e  t r a c k  of  t h e s e  and I 
know where Hoai An i s ,  I know where t h e  headqua r t e r s  i s ,  and 
where t h e  s e c t o r  headqua r t e r s  i s  and s o  on. 

A. When I went i n t o  t h e  program, it was p r e t t y  new. 

Q You e n t e r e d  t h e  program when? 

A .  I n  June  of  1968. 

Q W e l l ,  i t  w a s n ' t  q u i t e  new; it was about  6 months 
o l d  a t  t h a t  t i m e .  

A.  But t hey  d i d n ' t  have t o o  many people  i n  it a t  
t h a t  t i m e ,  ' and it probably r e s u l t e d  i n  more moves than  it 
would be a f t e r  it was f u l l y  manned. 

Q Well,  it i s  t r u e  you were admin i s t e r ed  from Saigon,  
b u t  you w e r e  a l s o  adminis te red  through CORDS i n  t h e  p a r t i c u l a r  
corps  zone. 

A.  W e l l ,  w e  were admin i s t e r ed  a c t u a l l y  through P le iku .  

Q - From t h e  adv i so ry  group t h e r e ,  USA I1 Corps? 

A.  I never  went t o  P l e i k u .  I have never  been t h e r e .  

Q* W e l l ,  le ts  come back t o  t h e  o r g a n i z a t i o n  of  Task 
Force Barker .  You say  you jo ined  it when it was organized .  
and you s t a y e d  w i t h  it u n t i l  about 1 5  February? 

A. I t h i n k  it was around t h e  2nd of February.  
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Q About t h e  2nd o f  February.  Well,  you s t a y e d  w i t h  
i t  a comparat ively  s h o r t  t i m e  then?  

A. Y e s .  

Q - Was Task Force Barker a c t u a l l y  o p e r a t i n g  i n  t h e  
f i e l d ?  

A. D e f i n i t e l y  . 
Q. 
t ime? 

And what f i r e  base  were t hey  working from a t  t h a t  

A. We had two f i r e  bases ,  Upt igh t  and D o t t i e .  A t  
D o t t i e  we had t h e  t a s k  f o r c e  headqua r t e r s  and t h e r e  w a s  an 
a r t i l l e r y  u n i t  t h e r e ,  a u n i t  o f  8 i nch  and 175. While I 
was wi th  them, t hey  k e p t  one company a t  Upt igh t ,  one company 
o p e r a t i o n a l  and one company performing s e c u r i t y  around D o t t i e .  
They only had t h r e e  companies. 

Q - During t h a t  t ime under whom was BARKER ope ra t ing?  
W a s  i t  o p e r a t i n g  under t h e  l l t h  Brigade o r  under t h e  198th? 

A. No, s i r ,  i t  was o p e r a t i n g  under t h e  1 1 t h  Br igade ,  
General  LIPSCOMB. 

Q. When you went back t o  t h e  S2 of  t h e  b r i g a d e ,  what 
were your f u n c t i o n s  t h e r e ,  a s i d e  from be ing  t h e  n i g h t  duty  
o f f i c e r ?  I t a k e  i t  a s  a n i g h t  du ty  o f f i c e r  you more o r  less 
r a n  t h e  TOC? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q =  Who was t h e  day TOC o f f i c e r ?  

A. Capta in  J i m  HENDRICKS. 

Q HENDRICKS o r  HENDERSON? 

A. HENDERSON, James. 

Q - And what was your  grade a t  t h a t  t ime? 
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A. I w a s  a c a p t a i n .  

Q. Capta in .  And you s t a y e d  a s  t h e  a s s i s t a n t  S2 
f o r  how long? 

U n t i l  I l e f t .  

Q *  Which was when? 

A. I n  June.  

Q* I n  June.  Now as f a r  a s  Task Force B a r k e r ' s  oper-
a t i o n ,  you were f a m i l i a r  w i t h  t h e  f a c t ,  looking  ove r  a t  t h i s  
map ( E x h i b i t  MAP-1) t h a t  t h e i r  A 0  g e n e r a l l y  was n o r t h  a s  
shown on t h e  map t h e r e ,  n o r t h  of  t h e  Diem D i e m  River .  The 
a r e a  t o  t h e  s o u t h  o f  t h a t  w a s  t h e  a r e a  A 0  o r  a r e a  of  respons-
i b i l i t y  of  t h e  2d ARVN Div is ion .  So i n  o r d e r  t o  ope ra t e  i n  
what you r e f e r  t o  a s  P i n k v i l l e ,  t h a t  a r e a ,  e a s t e r n  Son Tinh 
o r  Son My V i l l a g e  it was neces sa ry  t o  o b t a i n  an A0 ex t ens ion .  

A. Right .  

Q - Which they  o b t a i n e d  through t h e  2 d  ARVN Div i s ion  
and through Quang Ngai Province.  Do you r e c a l l  t h a t  Task 
Force Barker  had ope ra t ed  i n t o  t h i s  a r e a  i n  t h e  e a r l y  p a r t  of 
February? 

A. Y e s ,  s ir .  They d i d .  

Q *  Genera l ly  i n  t h e  a r e a  of  P i n k v i l l e  i t s e l f  a t  t h a t  
t ime? 

A. W e l l ,  n o t  where you have t h e  orange o u t l i n e ;  t hey  
were o p e r a t i n g  more i n  t h i s  a r e a  down he re  i n  t h i s  a r e a  ( i n -
c a t i n g ) .  A s  f a r  a s  I can r e c a l l ,  j u s t  n o r t h  of  t h e  c i t a d e l .  
They were f i n d i n g  q u i t e  a  b i t  a long  t h i s  r i v e r ,  a long  t h e  
D i e m  D i e m  River .  

Q - W e  have in format ion  t h a t  i n  f a c t  t h e y  d i d  o p e r a t e  
o u t  i n  t h e r e .  One w a s  a  combat a s s a u l t  i n  t h e  e a r l y  p a r t  of  
February o u t  i n  t h e  a r e a  g e n e r a l l y  c a l l e d  My L a i  (1) which 
was n o t  t o o  conc lus ive  o r  p roduc t ive .  They conducted ano the r  
o p e r a t i o n  g e n e r a l l y  p a r a l l e l i n g  Highway 521 which was a 
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combined o p e r a t i o n  w i t h  t h e  ARVN. This  happened on t h e  23d 
of  February.  One u n i t ,  a c t u a l l y  B/4/3, g o t  p inned down p r e t t y  
t i g h t l y  and they  had t o  e x t r a c t  them with  f i r e  suppor t  from 
t h e  APC's t o  g e t  them o u t  o f  t h e r e .  Do you remember t hose?  

A. L i eu t enan t  ELLIOT went i n  and g o t  them. 

Q - Those a r e  t h e  o p e r a t i o n s  t h a t  preceded t h i s  oper-
a t i o n  on t h e  1 6 t h  o f  March. The ope ra t ion  on t h e  1 6 t h  o f  
March, I would l i k e  t o  walk you through it. You were i n  t h e  
TOC down t h e r e .  Even though you were t h e  n i g h t  duty  o f f i c e r ,  
you perhaps hea rd  about  t h i s  concept  and heard  about t h e  op-
e r a t i o n  i t s e l f .  This  i s  a three-company o p e r a t i o n  based o u t  
of D o t t i e ,  one,  a c t u a l l y  two companies coming o u t  of Upt ight .  
But Alpha Company moved down i n t o  a b lock ing  p o s i t i o n  down 
h e r e  e a r l y  i n  t h e  morning of t h e  1 6 t h ,  s topped i n  h e r e  on t h e  
n i g h t  of  t h e  1 5 t h ,  1 6 t h  and h e r e  on t h e  1 6 t h ,  j u s t  n o r t h  o f  
t h e  Diem D i e m  River.  On t h e  morning o f  t h e  1 6 t h ,  C/1/20 com-
b a t  a s s a u l t e d  i n t o  an LZ j u s t  t o  t h e  west  of  My L a i  ( 4 ) ,  
moved through t h e  v i l l a g e  towards t h e  o b j e c t i v e  a r e a  g e n e r a l l y  
j u s t  west  of My La i  (1)o r  P i n k v i l l e .  Subsequent t o  t h i s  a i r  
a s s a u l t ,  B/4/3 a i r  a s s a u l t e d  t o  t h e  sou th .  Then they  moved 
up s o  t h a t  t h e y  combined i n t o  a l a a g e r  a r e a  h e r e ,  s t a r t i n g  a t  
about  3  o r  3:30 i n  t h e  a f t e rnoon  wi th  C h a r l i e  and Bravo 
Company i n  n i g h t  de fens ive  p o s i t i o n s  h e r e .  The fo l lowing  day,  
C h a r l i e  Company moved down through My Khe ( 3 ) ,  My Khe ( 2 ) ,  My 
Khe ( I ) ,down t o  My Khe ( 2 )  and subsequent ly  back up i n t o  an 
a r e a  he re  where t hey  n i g h t  l a a g e r e d ,  Bravo Company moved down 
a c r o s s  t h e  b r i d g e  a long  t h e  s p i t  o f  l a n d  back up and l aage red  
i n  t h e  a r e a  about  i n  h e r e .  The fo l lowing  day,  C h a r l i e  Company 
moved up h e r e  and were e x t r a c t e d  back t o  D o t t i e .  Bravo 
Company moved up h e r e  and ope ra t ed  f o r  ano the r  day o r  two. 
I n  t h e  meantime, Alpha Company had withdrawn by f o o t  back t o  
LZ Upt ight .  Now does t h a t  r i n g  a b e l l  wi th  you,  t h e  way t h e  
o p e r a t i o n  was conducted? 

A. R igh t ,  i t  i s  a l l  f a m i l i a r .  

Q Now when t h i s  o p e r a t i o n  was under way, were you 
i n  t h e  TOC? This  o p e r a t i o n  k icked  'o f f  wi th  C/1 /20  a i r  as -
s a u l t i n g  i n t o  t h a t  LZ a t  7:30 i n  t h e  morning. 

A. I would have been t h e r e .  
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Q Y e s .. . 

A.  My s h i f t  i n  t h e  TOC was from 8 t o  8. 

Q Recognizing t h a t  you may have gone o f f  duty  b u t  
knowing du ty  o f f ' i c e r s  and how they  f u n c t i o n ,  i f  they g e t  i n t o  
a h o t  o p e r a t i o n ,  t h e y ' l l  s t a y  on. T h e y ' l l  g e t  2 hours  s l e e p  
and w i l l  probably be  back i n  t h e  TOC o r  something. Would you 
p i c k  up from t h e r e  and i n d i c a t e  what you know about  t h i s  oper-
a t i o n  a s  it p rog res sed?  

A. To beg in  w i t h ,  we had t h e  aero-scouts .  They were 
an e f f i c i e n t  group t h a t  went o u t  looking  f o r  t r o u b l e .  They 
f lew low t r y i n g  t o  draw f i r e  and they  g o t  it. I b e l i e v e  you 

,- w i l l  f i n d  on t h a t  day they l o s t  one. When MEDINA went i n  
t h e r e ,  it was a c o l d  LZ. I n  f a c t ,  a l l  L Z ' s  were co ld .  A s  it 
s t a r t e d  t o  p r o g r e s s ,  t hey  s t a r t e d  r e c e i v i n g  s p o r a d i c  f i r e  
b u t  t h e y  were f i n d i n g  q u i t e  a few booby t r a p s  a iong  t h e  way, 
booby-trap grenades .  

Q. C h a r l i e  Company? 

A. W e l l ,  C h a r l i e  Company w a s n ' t  expe r i enc ing  t o o  
much. Bravo, MICHLES had some i n  h e r e .  He l o s t ,  I t h i n k ,  
a couple  of people .  Now when they  g o t  up t o  t h e  v i l l a g e ,  I 
d o n ' t  know any th ing  about t h a t .  

Q W e l l ,  C h a r l i e  Company d i d n ' t  g e t  through what we 
r e f e r  t o  as  My L a i  ( 4 )  u n t i l  about 12 o ' c l o c k .  Do you r e c a l l  
t h a t  f a i r l y  e a r l y  i n  t h e  morning, C/1/20 t u r n e d  i n  a c a s u a l t y  
r e p o r t  f i r s t ,  of one VC K I A .  Then t h e  nex t  t h i n g  they had 1 4  
more VC K I A .  Then about 8: 20 t hey  r e p o r t e d  69 VC K I A .  Do 
you remember t h a t ?  

A. I remember t h e  f i r s t  two and I b e l i e v e  they  a l s o  
r e p o r t e d  some weapons cap tu red .  

Q Y e s ,  a couple  of  weapons cap tu red ,  t h a t  is r i g h t .  

A. ' I d o n ' t  r e c a l l  t h e  number of  them. I j u s t  am n o t  
comple te ly  s u r e .  Now I ' m  s u r e  t h a t  I probably s igned  o f f  on 
t h e  j o u r n a l  f o r  t h a t  day. 

Q W e l l ,  w e ' l l  g i v e  you t h e  j ou rna l .  
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A. I f  I could  s e e  t h a t ,  it would c e r t a i n l y  be of  
g r e a t  he lp .  

(Discuss ion o f f  r eco rd . )  

Q .  W e  have h e r e  t h e  l ogs  of t h e  11 th  Brigade f o r  t h i s  
d a t e  which has  been e n t e r e d  i n t o  t h e  r eco rd  a s  Exh ib i t  M-46. 
Here is t h e  l o g  f o r  t h e  1 6 t h  which probably would r e f r e s h  you 
somewhat. 

(The w i t n e s s  reviewed M-,46 .) 

A. Y e s ,  I s igned  o f f  on t h i s .  

Q. That  would have been a t  n i g h t  t ime? 

A. The g e n e r a l  c l o s i n g ,  a t  2400 .  

Q. T h a t ' s  what I mean, q u i t t i n g  t ime.  Do you r e m e m -
b e r  i t em number 4 8 ,  t h e  123d Av ia t ion ,  t h e  Warlords c a p t u r i n g  
f o r t y  60 m i l l i m e t e r  mor ta r  rounds up on t o p  of H i l l  85? 

A. Those guys were good. 

Q I f  you n o t i c e  i t em number 53, you s e e  t h e  t o t a l  
69 VC K I A  a s  a r e s u l t  of  a r t i l l e r y  f i r e .  You a l s o  n o t i c e  i n  
i t em 55 some of t h e  mines t h a t  you r e f e r r e d  t o  and i n  i t e m  58 
you w i l l  n o t i c e  t h a t  B/4/3 r e p o r t e d  1 2  VC K I A .  You w i l l  no-
t i c e  i n  i t em 61  t h a t  an i n d i v i d u a l  was h i t  i n  t h e  f o o t  by 
gunshot ,  dus t ed  o f f  t o  LZ D o t t i e  and i n  i t e m  6 3 ,  Bravo re-
por t ed  18 more VC K I A .  

Well ,  you s igned  o f f  i n  t h a t  l o g ,  s o  obvious ly  
you were f a m i l i a r  w i t h  it. 

A. Yes, I w a s n ' t  f a m i l i a r  wi th  it u n t i l  I had a 
chance t o  look  it over .  Some of t h e  d a t e s  and t i m e s  and 
p l a c e s  were a l i t t l e  hazy.  

Q You undoubtedly remember t h a t  o p e r a t i o n  from t h e  
l l t h  Brigade p o i n t  of view. You probably remember t h a t  was 
t h e  l a r g e s t  o p e r a t i o n  t h e  b r igade  had had up t o  d a t e .  

A .  No, s i r .  I t  wasn ' t .  
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Q- Most s u c c e s s f u l .  Maybe somebody has  been mis-
quoted.  Can you t e l l  me ano the r  o p e r a t i o n  b e f o r c  t hen ,  when 
t h e  l l t h  Brigade o r  when any u n i t  of t h e  l l t h  Brigade had 
k i l l e d  more t h a n  128. 

A. The i n i t i a l  sweep o f  t h e  Batangan pen insu la  was 

when we f i r s t  went up t h e r e  i n  January.  The i n i t i a l  oper- 

a t i o n  when t h e y  went up i n  January,  t h e  i n i t i a l  sweep wi th  

Task Force Barker  was 148 VC KIA.  


Q. How many days? 

A. I t h i n k  t h r e e  days.  

Q- A s  f a r  as a 1-day o p e r a t i o n  i s  concerned t h i s  was 

t o u t e d  a s  b e i n g  t h e  b e s t  t h e  l l t h  had conducted.  Maybe you 

have a d i f f e r e n t  i n t e r p r e t a t i o n ,  because I ' m  j u s t  r e p e a t i n g  

what people  t e l l  m e .  


A. I remember it now. I remember changing t h e  board.  
W e  k e p t  t h e  board  i n  our  TOC a s  I ' m  s u r e  a l l  T O C 1 s  keep wi th  
g rease  p e n c i l s ,  K I A  f r i e n d l y  and enemy, and I changed t h e  
board.  I remember t h a t  q u i t e  c l e a r l y .  

Q. Do you remember t h a t  i n  t h i s  o p e r a t i o n  Task Force 
Barker r e p o r t e d  128 VC K I A  and 2  U.S. K I A ,  bo th  i n  Bravo Com- 
pany. The o t h e r  one was t h e  i n d i v i d u a l  t h a t  had been s h o t  i n  
t h e  f o o t  t h a t  was dusted-off  from C/1 /20  and l i f t e d  back t o  
D o t t i e .  Also t h a t  throughout  t h e  day t h e  t o t a l  of  t h r e e  wea- 
pons had been cap tu red .  Do you remember t h a t  now? 

A. I c a n ' t  be  s u r e  about  t h e  number of  weapons, b u t  

it seems c o r r e c t .  


. Q. H e r e  i s  t h e  b r i g a d e  newspaper ( E x h i b i t  M-17) t h a t  
came o u t  on t h e  22nd. I ask you t o  t a k e  a look a t  t h e  p e r t -  
i n e n t  i t ems  on pages 1 and 3 .  

(The wi tnes s  d i d  a s  i n s t r u c t e d . )  

A. I thought  they  r e p o r t e d  more than  t h r e e  weapons; 

maybe no t .  


Q - With t h i s  smal l  number of weapons a s  compared t o  
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t h e  comparat ively  l a r g e  body count ,  was t h e r e  any d i s c u s s i o n  
t h a t  r e l a t e d  t o  t h a t  t h a t  you can r e c a l l ?  

A. W e l l ,  t h e r e  was some d i s c u s s i o n ,  b u t  it was ex-
p l a i n e d  concerning t h e  l a r g e  number of body count  ve r sus  t h e  
number of  weapons. On prev ious  occas ions ,  no t  on ly  w i t h  
C h a r l i e  Company b u t  w i th  t h e  o t h e r  companies t h a t  w e r e  o u t  
t h e r e ,  when they  would run i n t o  c o n t a c t  and i f  they were able 
t o  shoo t  o r  k i l l  t h e  i n d i v i d u a l  t h a t  t hey  were shoo t ing  a t ,  
a lmost  b e f o r e  he  h i t  t h e  ground somebody was t h e r e  t o  g rab  
t h e  weapon and run  and h i d e  it. This  was n o t  an i s o l a t e d  i n -
c i d e n t ;  it was r e p o r t e d  many t imes .  

Q With a l a r g e  number of K I A ,  where you g e t  128 
k i l l e d ,  t h a t  means you a r e  going t o  have a l a r g e  percen tage  
o f  wounded people  around. 

A. Y e s .  But t h e  people  mainta ined and they  r e p o r t e d  
s e v e r a l  t imes t h a t  when they  d i d  c o n t a c t  t h e  VC t h a t  was armed 
and were a b l e  t o  s h o o t  him, i n  many cases  women and c h i l d r e n  
would grab t h e  weapon and run and h i d e  it, and they  c o u l d n ' t  
f i n d  it. I n  s e v e r a l  ca ses  t hey  even s a w  t h e  guy wi th  t h e  
weapon and s a w  him f a l l ,  b u t  when they g o t  up t o  t h e  i n d i v i d u a l  
t h e  weapon was no longe r  t h e r e .  I ' m  n o t  s ay ing  t h a t  t h i s  i s  
what happened w i t h  a l l  t h e s e  people .  I t  would be  125 o u t  of  128 
t h a t  someone took t h e  weapons and h i d  them, b u t  I ' m  s a y i n g  it 
i s  a p o s s i b i l i t y .  I ' m  s u r e  t h a t  you found i n  t h e  course  o f  
your  i n v e s t i g a t i o n  t h a t  t h e  My Lai  a r e a  h a d n ' t  been e n t e r e d  by 
f r i e n d l y  t r o o p s  f o r  many y e a r s ,  by ARVN o r  anyone e l s e .  These 
people  were d e f i n i t e l y  under t h e  f i r m  c o n t r o l  of t h e  V i e t  Cong, 
because they  were t h e  on ly  government around. 

Q We do know, however, t h a t  Task Force Barker  was i n  
t h e r e  a t  l e a s t  tw ice  b e f o r e  t h i s  ope ra t ion .  

A. Y e s ,  b u t  going i n t o  a p l ace  and walking r i g h t  back 
o u t ,  how, much c o n t r o l  does t h a t  g i v e  you ove r  t h e  a r e a ?  

Q I know it d o e s n ' t  g i v e  much, b u t  t h e y  had been i n  
t h e r e .  Even s o ,  my q u e s t i o n  s t i l l  comes back t o  t h e  p o i n t  of 
k i l l i n g  a l a r g e  number of  enemy t h e r e  and a very sma l l  weapons 
count .  My q u e s t i o n  w a s ,  i f  t h e r e  was any d i s c u s s i o n  about 
t h a t ?  
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A .  My only  answer could be t h a t  it p o s s i b l y  could be 
t h a t  o t h e r  people  took ihe  weapons and h i d  them. I f  they  d i d  
n o t ,  and I c a n ' t  answer whether they  d i d  o r  n o t ,  t hen  probably 
t h e  people  w e r e  n o t  V i e t  Cong. 

Q- But when you were w i t h  t h e  people  t h e r e  a t  b r igade  
i n  t h e  TOC, w a s  anybody t a l k i n g  about t h i s  o r  was anybody 
a s k i n g  about  i t ?  Where a r e  t h e  weapons and s o  on? Did any- 
body from d i v i s i o n  du r ing  t h e  day o r  when you were on t h e  TOC 
t h a t  n i g h t ,  c a l l  down and s a y ,  "Where a r e  t h e  weapons t h a t  
corresponded t o  t h e s e  128 KIA?" 

A. Not t o  t h e  b e s t  o f  my knowledge. They may have.  

Q. Do you remember anyth ing  about  t h e  o p e r a t i o n  f o r  
t h e  n e x t  2  days t h a t  comes t o  mind you can t e l l  us about?  
That  would be  t h e  17 th  and 18 th .  

A .  I was j u s t  t r y i n g  t o  t h i n k .  

Q- The 17 th  was a Sunday. The 18 th  would be Monday. 

A .  I can remember t h e  d a t e  because t h e  17 th  happened 
t o  be my b i r t h d a y .  I f  I r e c a l l  c o r r e c t l y ,  t hey  withdrew and 
had no f u r t h e r  l a r g e  r e p o r t s  o f  K I A .  There might have been 
one o r  two b u t  no l a r g e  numbers. 

Q- Do you r e c a l l  h e a r i n g  i n  t h e  b r i g a d e  TOC o r  any 
p l a c e  around Duc Pho about one of  t h e  a v i a t o r s  r e p o r t i n g  
through t h e  c h a i n  of  command t h a t  some unnecessary k i l l i n g  
of  c i v i l i a n s  took p l a c e  i n  t h e  My Lai  a r e a  t h a t  day? 

A. The f i r s t  t ime I hea rd  about  any h e l i c o p t e r  
p i l o t s  r e p o r t i n g  about any unnecessary k i l l i n g  was when I 
r e a d  it i n  t h e  newspaper and L i f e  magazine. 

Q. A t  any p l a c e  o r  any t i m e  d i d  you h e a r  about a 
c o n f r o n t a t i o n  between an Army a v i a t i o n  element and some of  
t h e  ground f o r c e s  t o  t h e  p o i n t  where one of  t h e  h e l i c o p t e r s  
had i t s  gun t r a i n e d  on f r i e n d l y  f o r c e s  t o  t r y  t o  p r o t e c t  some 
c i v i l i a n s ?  

A. No, as a m a t t e r  of  f a c t ,  I t h i n k  i t ' s  from what 
I heard .  Now t h a t  p o s s i b l y  could  have happened, and I h a d n ' t  
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hea rd  about  it. The A m e r i c a 1  D iv i s ion  had t h e s e  Warlords,  an  
armed h e l i c o p t e r  p l a t o o n  w i t h  t h e i r  own i n f a n t r y  mounted i n  
s l i c k s .  these people  had t h e  e n t i r e  d i v i s i o n  a r e a  t o  o p e r a t e  
i n .  They Were a unique u n i t ,  more o r  l e s s  an exper imenta l  
u n i t ,  and they p r e f e r r e d  t o  work wi th  Task Force Barker  more 
than  wi th  any o t h e r  u n i t  i n  t h e  d i v i s i o n .  I f  t h e r e  w a s  any 
bad  f e e l i n g s  between a v i a t o r s ,  I d o n ' t  t h i n k  t h a t  would have 
been t h e  case .  They came down everyday, when d i v i s i o n  would 
r e l e a s e  them from a n o t h e r  miss ion.  They p r e f e r r e d  t o  work 
w i t h  Task Force  Barker .  

Q. Were you i n  p r e t t y  c l o s e . c o n t a c t  w i t h  your  chap-
l a i n s  t h e r e  i n  t h e  Duc Pho a r e a ?  

A. I l i v e d  i n  t h e  same t e n t  w i th  one o f  them. 

Q Which one was t h a t ?  

A. Chaplain  CHRISTIAN. 

Q. CHRISTIAN? 

A. Y e s .  

Q Did he e v e r  mention t h e  f a c t  t h a t  he had r e c e i v e d  
in fo rma t ion  t o  t h e  e f f e c t  t h a t  some c i v i l i a n s  may have been 
k i l l e d  unneces sa r i l y  up t h e r e  i n  t h e  Son My a r e a  on t h e  16 th?  

A. No, he  never  d i d  t o  me. and I d o n ' t  b e l i e v e  t h a t  
he would have,  had he  knowledge of it. H e  would n o t  have 
t o l d  m e  about  it, b e i n g  a s  it would have been p r i v i l e g e d  i n -
format ion.  

Q. W e l l ,  d i d  he  e v e r  ask  you about  i t ?  I f  you .had 
any in fo rma t ion?  You w e r e  l i v i n g  wi th  him. 

A. No, he  d i d n ' t  l i k e  t o  t a l k  about  t h e  war a t  a l l .  
He would p r e f e r  t a l k i n g  about  books o r  a game of chess  o r  
something l i k e  t h a t .  He j u s t  d i d n ' t  want t o  t a l k  about  t h e  
w a r .  I 

Q e  You say h i s  name w a s  KURSTON ( p h o n e t i c a l l y ) ?  

A. Y e s .  
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Q. I t  c o u l d n ' t  have been KISSINGER? 

A. KISSINGER l i v e d  i n  t h e  n e x t  t e n t  and was a  Catho- 
l i c  chap la in .  KURSTON was a P r o t e s t a n t  c h a p l a i n ,  Then, we 
had ano the r  one.  H e  was n o t  a c h a p l a i n ,  he was a l ay -min i s t e r  
and he used t o  conduct  d a i l y  s e r v i c e s ,  nondenominational .  H e  
a l s o  l i v e d  i n  t h e  same t e n t  I l i v e d  i n ,  and he  never  s a i d  any- 
t h i n g  l i k e  t h a t .  

Q- What was h i s  name? 

A. I c a n ' t  r e c a l l  it r i g h t  now. He was ass igned  t o  
t h e  1 1 t h  Brigade a s  a  b r igade  h i s t o r i a n .  Then he  t r a n s f e r r e d  
t o  d i v i s i o n  i n  t h e  o f f i c e  of t h e  G5. I c a n ' t  r e c a l l  h i s  name. 

Q *  What w a s  h i s  grade? 

A. H e  w a s  a  major. 

Q- W a s  h e  a PSYOP o r  c i v i l  a f f a i r s  G5? 

A. N e i t h e r  one; w e l l ,  i n  t h e  c i v i l  a f f a i r s .  I should  
kncw h i s  name, b u t  I j u s t  c a n ' t  t h i n k  of  it r i g h t  now. Now 
t h ~ r ea r e  two people  t h a t  I d i d  n o t  s e e  on a l i s t  o f  people  t o  
apj'ear b e f o r e  h e r e  who could probably g ive  you a g r e a t  d e a l  o f  
more d e t a i l e d  in format ion  about  t h i s  p e r i o d  o f  t ime .  One i s  a 
Master Sergeant  JOHNSON. I don' t know h i s  f i r s t  name. 

C? ,' What w a s  h i s  p o s i t i o n ?  

H e  w a s  t h e  o p e r a t i o n  Sergeant .  

Q- Task Force Barker? 

A. Y e s ,  and Sergeant  STEPHENS, s e r g e a n t  f i r s t  c l a s s ,  
he was t h e  i n t e l l i g e n c e  NCO. Both of them s t a y e d  wi th  Barker 
f o r  t h e  e n t i r e  d u r a t i o n  o f  t a s k  f o r c e .  J O H N S O N ,  I b e l i e v e ,  i s  
o u t  now. I b e l i e v e  he r e t i r e d .  

Q- No, w e  have t a l k e d  t o  both  JOHNSON and STEPHENS 
some t ime ago. 

A. Oh, you have? He r an  t h e  TOC du r ing  t h e  day a t  
Task Force Barker ,  a t  l e a s t  whi le  I was t h e r e .  The t a s k  f o r c e  
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was formed w i t h  a  minimum o f  personne l  and we had no t a s k  f o r c e  
execu t ive  o f f i c e r ;  had no S1; 2/3 was combined; d i d  have a 
s i g n a l  o f f i c e r .  

Q. So they  l a t e r  s p l i t  t h a t  o u t ,  d i d n ' t  t hey?  You 
were r ep l aced  by Major CALHOUN? 

A. Right .  

Q. And Capta in  KOTOUC became t h e  2? 

A. That  w a s  q u i t e  a b i t  l a t e r  when KOTOUC came i n  t h e  
br igade .  I t h i n k  t h a t  was i n  A p r i l  o r  May; I ' m  n o t  s u r e .  

Q . KOTOUC was S2 d u r i n g  t h i s  t ime? 

A. They had t o  s p l i t  t h e  b r igade  up and form ano the r  
b a t t a l i o n ,  a c t u a l l y .  So it was more o r  less robbing P e t e r  t o  
pay Paul .  I t  w a s  t h a t  type  o f  o p e r a t i o n .  

Q. You were t h e r e  when they  disbanded Task Force  Bar- 
k e r ?  

A. I w a s  i n  t h e  b r i g a d e ,  b r igade  h e a d q u a r t e r s .  

Q. Did you know what p r e c i p i t a t e d  t h e  d e a c t i v a t i o n  o f  
Barker? 

A .  Y e s ,  s i r ,  t h e  4 th  B a t t a l i o n ,  t h e  4/21. 

Q - The 4/21 came i n  t o  t a k e  i t s  p l a c e .  

A. You s e e ,  w e  formed i n  S c h o f i e l d  w i th  t h r e e  ba t -  
t a l i o n s .  Each b a t t a l i o n  had f o u r  companies, f o u r  r i f l e  com-
pan ie s  and they  formed i n  1967, August of 1967. But t h e  4 / 2 1  
w a s n ' t  added u n t i l  q u i t e  a  b i t  l a t e r ,  and they  were a c t u a l l y  
deployed when t h e - r e s t  went t o  Vietnam. We went ove r  i n  D e -
cember and t h e  4/21 came ove r  i n  A p r i l  When t h e  4 / 2 1  came, 
Task Force Barker  was d e a c t i v a t e d .  The companies went back t o  
t h e i r  p a r e n t  b a t t a l i o n s .  

Q - What can you t e l l  us about  t h e  i n v e s t i g a t i o n  o f  
what may have t r a n s p i r e d  a t  My La i  on t h e  16 th  and t h e  17 th?  
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A .  I d o n ' t  know of any i n v e s t i g a t i o n  on t h e  16 th  o r  
1 7 t h  o f  My Lai .  

Q I ' m  n o t  s ay ing  on t h e  16 th ,  I ' m  s a y i n g  what do you 
know of t h e  i n v e s t i g a t i o n  of any th ing  t h a t  may have t r a n s p i r e d  
a t  My Lai  o r  Son My on t h e  16 th  o r  17 th?  The i n v e s t i g a t i o n  
t h a t  t r a n s p i r e d  subsequent  t h e r e t o ,  wh i l e  you were r i g h t  t h e r e  
i n  t h e  headqua r t e r s .  

A .  Some q u e s t i o n s  were asked,  b u t  t o  t h e  b e s t  of my
knowledge no formal  i n v e s t i g a t i o n  was conducted wh i l e  I was 
w i t h  t h e  11 th  Brigade.  

Q. You say  some q u e s t i o n s  were asked,  what do you 
mean by t h a t ?  Who asked t h e  q u e s t i o n s ?  

A. Well ,  one of  t h e  b i g g e s t  a s k e r s  of  q u e s t i o n s  was 
Colonel  BARKER, on t h e  k i l l  r a t i o  ve r sus  t h e  weapons cap tured ;  
where w e r e  t h e y ,  e t c .  He asked t h o s e  q u e s t i o n s .  But a formal  
i n v e s t i g a t i o n  t o  t h e  b e s t  of  my knowledge d i d  n o t  t a k e  p l ace .  
It could  have wi thou t  me knowing about it, though i t ' s  n o t  
very  l i k e l y .  

Q. Were you f a m i l i a r  w i th  any p a r t i c i p a t i o n  of Major
MCKNIGHT o r  Colonel  BLACKLEDGE o r  Colonel  HENDERSON i n  an in -
vest i g a t i o n ?  

A.  
s h o t .  

Somewhere around t h a t  t ime Colonel  HENDERSON g o t  

Q Yes. 

A. But I d o n ' t  b e l i e v e  h e  was conduct ing an i n v e s t i -
g a t i o n .  I t h i n k  he  w a s  j u s t  viewing an o p e r a t i o n  f l y i n g  i n  
. the  command and c o n t r o l  s h i p .  Colonel  BLACKLEDGE and Major 
MCKNIGHT w e r e  conduct ing an i n v e s t i g a t i o n .  I d o n ' t  know about  
it.  I worked f o r  Colonel  BLACKLEDGE and I worked very c l o s e l y  
w i t h  Major MCKNIGHT.  I had complete access  t o  a l l  t h e i r  f i l e s  
and pape r s ,  and I knew some o f  t h e  t h i n g s  on it. Of course ,  
i t ' s  p o s s i b l e  t hey  could  have conducted it. 

MR MACCRATE: M r .  HOLBROOK, would you d e s c r i b e  t h e  arrange-
ment of t h e  TOC f o r  us a t  Duc Pho? 

A. P h y s i c a l  arrangement? 
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Q - Y e s ,  t h e  p h y s i c a l  arrangement.  Perhaps i f  you
could s k e t c h  it. 

A. Y e s ,  I ' l l  draw it f o r  you. 

(Witness d i d  a s  i n s t r u c t e d ;  ske t ch  was n o t  e n t e r e d  
i n t o  ev idence .  ) 

I t  was r e c t a n g u l a r ,  had a very heavy cover  on t o p ,  
o f  l o g s  and sand bags and e a r t h .  I t  had two e n t r a n c e s ,  one 
h e r e  and one h e r e  ( i n d i c a t i n g ) .  A s ,  you go i n  t h e  e n t r a n c e ,  
t h e r e  was a l ong  two-sided t a b l e  where t h e  du ty  o f f i c e r s  sa t ,  
t h e  2 and t h e  3. W e l l ,  l e t  me t a k e  t h a t  back. I t  w a s  
planned t o  be  t h a t  way, b u t  we d i d n ' t  have enough t a b l e s  f o r  
two duty o f f i c e r s .  On t h i s  t a b l e ,  it w a s  a bench, somewhat 
more narrow than  t h i s  and r a i s e d  i n  t h e  middle,  we had t e l e -
phones, f i e l d  t e l ephones ,  TA-312 down t h e  l i n e .  I b e l i e v e  w e  
had 18 t e l ephones ,  and on e i t h e r  s i d e  w e  had r a d i o  r e l a y  r e -
motes t o  a l l  o f  t h e  b a t t a l i o n s  and Task Force Barker.  

Q Now, could  you p l a c e  t h e  l o c a t i o n  o f  t h e  v a r i o u s  
i n d i v i d u a l s ?  

A. W e l l ,  t h i s  was t h e  du ty  o f f i c e r s '  p o s i t i o n s ,  on 
e i t h e r  s i d e  o f  t h i s  t a b l e .  He could reach  a l l  t h e  phones and 
t h e  r a d i o s .  Down t h i s  s i d e  we had a l l  of  our  r a d i o s  t h a t  had 
c o n t a c t  w i th  d i v i s i o n  and a d j a c e n t  u n i t s .  And we a l s o  had o u r  
c r y p t o  r a d i o s  on h e r e ,  o u r  K Y A ' s .  Th is  bank o f  r a d i o s  w a s  
manned by one operator--

Q - ( I n t e r p o s i n g )  Who w a s  t h a t ?  

A. LAVER1 ( p h o n e t i c a l l y )  ; b u t  we didn 't always have 
t h e  same man. Right ove r  h e r e  was a  smal l  desk d i v i d e d  i n  
h a l f .  On one s i d e  w a s  a t y p i s t .  On t h e  o t h e r  s i d e  w a s  a 
r e p r e s e n t a t i v e  o f  t h e  p rovos t  marshal ,  MP r e p r e s e n t a t i v e .  
Next t o  t h a t  was ou r  FSCC, o u r  f i r e  suppor t  coo rd ina t ion  cen-
ter.  I n  t h e  back o f  t h e  room h e r e ,  we ?ad ano the r  desk w i t h  
ano the r  du ty  o f f i c e r  t h a t  was on ly  concerned wi th  base  secur -
i t y ,  p h y s i c a l  s e c u r i t y  of t h a t  LZ. 

Q. LZ Bronco? 

A. Bronco, t h a t ' s  a l l  he  had. He had phones t h a t  
were t i e d  i n t o  a l l  o f  t h e  bunker complexes, phones and r a d i o s .  
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Behind t h i s  a r e a  was o u r  m i l i t a r y  s i t u a t i o n  map. Back h e r e  
a long  t h i s  w a l l  was ou r  i n t e l l i g e n c e  map. I n  t h i s  co rne r  of  
t h e  room w a s  o u r  a i r  l i a i s o n  o f f i c e r .  

Q* Do you remember h i s  name? 

A .  Well, Colonel  MACFARLAND (s ic)  was t h e  primary a i r  
l i a i s o n  o f f i c e r .  H e ' s  an A i r  Force t ype .  

A .  MACLACHLAN. And we had a  Major SMITH who was o u r  
b r igade  a v i a t i o n  o f f i c e r .  H e  i s  a r o t a r y  wing p i l o t .  Back i n  
t h i s  a r e a ,  we had a  board wi th  b a s e  defense  o v e r l a y s ,  and c a l l  
s i g n s ,  and f r e q u e n c i e s ,  and t h i n g s  of  t h a t  n a t u r e .  That  was 
b a s i c a l l y  t h e  TOC. 

Q - And where d i d  your  i n t e l l i g e n c e  s e r g e a n t  s i t ?  

A .  Outs ide  o f  t h e  TOC. This  i s  t h e  b r igade  head- 
q u a r t e r s  complex. 

Q =  Now, a r e  you drawing f o r  us what e x i s t e d  i n  March 
and A p r i l  'of 1968? 

A. Right .  

Q. O r  i s  t h i s  t h e  p l a n  a s  i t  w a s  be ing  developed? 
This  was t h e  one t h a t  w a s  a c t u a l l y  i n  o p e r a t i o n  a t  t h a t  t ime? 

A. Right .  T h a t ' s  t h e  way it w a s  a t  t h e  t ime ,  w i t h  
t h e  TOC h e r e  ( i n d i c a t i n g ) .  Immediately a d j a c e n t  t o  i t  was t h e  
53. Adjacent  t o  t h a t  was t h e  S2. Adjacent  t o  t h a t  was t h e  
b r i e f i n g  t e n t ,  w i t h  t h e  S 1  and S5 down h e r e ,  t h e  C G ' s  t r a i l e r  
up h e r e  and t h e  X O ' S  hootch up he re .  Of cou r se  around t h i s ,  
w e r e  v a r i o u s  o t h e r  l i v i n g  q u a r t e r s ,  messha l l s ,  and t h i n g s  of 
t h a t  n a t u r e .  

10:  And where i s  Montezuma from t h i s ,  t h e  mountain i n  
back o f  i t ?  

A. T h a t ' s  r i g h t  up h e r e .  

Q. .Your h e l i p a d  i s  down he re  then?  
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A. The h e l i p a d ?  

Q Y e s .  No, your  a i r f i e l d  must have been h e r e .  

A. The a i r f i e l d  runs  t h i s  way. There was a pad, a 
temporary h e l i p a d  back h e r e  ( i n d i c a t i n g )  . 
Q No, you had your  a i r s t r i p ;  your  h e l i c o p t e r s  d i d n ' t  
park on t h e  a i r s t r i p .  Some o f  them parked on t h i s  s i d e ,  and 
some of t h e s e  parked over  h e r e .  

A.  Over h e r e  n e x t  t o  t h e  h o s p i t a l ,  n e a r  t h e  dispen-
s a r y .  

MR MACCRATE: Now, when Se rgean t  GERBERDING came i n t o  t h e  TO'C, 
where would h e  s i t ?  

A. H e  wou ldn ' t  have a p l a c e  t o  s i t .  He d i d n ' t  work 
i n  t h e r e .  He could come i n  and g e t  i n fo rma t ion  o r  pass  on i n -
format ion and l eave .  H e  d i d n ' t  have any b u s i n e s s  b e i n g  i n  
t h e r e .  He had TOC acces s .  

Q What about Se rgean t  KIRKPATRICK? 

A. KIRKPATRICK was t h e  S3 o p e r a t i o n  s e r g e a n t ,  and 
GERBERDING was t h e  S2 o p e r a t i o n  s e r g e a n t .  I n  bo th  c a s e s ,  t hey  
d i d n ' t  have any desk o r  any p l a c e  t o  work i n  t h e  TOC because 
they d i d n ' t  be long  t h e r e .  They could  go i n  t h e r e  and g e t  i n -
format ion.  They had f r e e  acces s  t o  t h e  TOC b u t  t hey  had no 
s p e c i f i c  f u n c t i o n  i n  t h e r e .  

Q- But t hey  bo th  s p e n t  s u b s t a n t i a l  t i m e  i n  t h e  TOC? 

A. I wouldn ' t  say  t h a t .  They bo th  came i n  and o u t .  
Now i n  bo th  c a s e s ,  bo th  people  made it a p r a c t i c e  of  coming i n  
i n  t h e  morning and looking  over  t h e  l o g ,  t h e  j o u r n a l ,  and 
f i n d i n g  o u t  what happened du r ing  t h e  n i g h t .  And they  might 
come i n  and o u t  two o r  t h r e e  t i m e s  du r jng  t h e  day.  But t hey  
had no s p e c i f i c  f u n c t i o n .  

Q. Do you r e c a l l  who t h e  t y p i s t s  were you had a t  t h i s  
t ime? 

A. Tha t  a l s o  v a r i e d .  They came from Headquarters 
Company. 
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Q. Did you f i n d  any p a r t i c u l a r  people  you r e l i e d  
upon, t h a t  you found p a r t i c u l a r l y  h e l p f u l ?  

A.  They came from Headquarters Company and l i k e  any 
Headquar ters  Company, y o u ' r e  p u l l i n g  people  from, you might 
n o t  have t h e  same one back twice .  

Q *
hand? 

But one o r  two were q u i t e  good, who took s h o r t -  

A. Shorthand wasn' t r equ i r ed .  

Q - I r e a l i z e  it w a s n ' t  neces sa ry .  W e  r e a l i z e  t h a t  
you d i d  have a shor thand  c a p a b i l i t y  t h e r e ,  and I wonder i f  
you remember t h e s e  i n d i v i d u a l s ?  

A. Well ,  t h e r e  was one.  A s  f a r  a s  knowing shor thand ,  
I don' t know. H i s  name was DESILVO ( p h o n e t i c a l l y )  . I d o n ' t  
know h i s  f i r s t .  name. 

I 0 : How would you d e s c r i b e  him? 

H e  was an I t a l i a n  PFC from New York C i t y .  

Did h e  have g l a s s e s ?  

No, he  had very  wavy h a i r .  

Dark? 

A. Dark b lack  h a i r ,  dark complexion, spoke wi th  a 
very ,  ve ry  d e f i n i t e  broken accen t .  He w a s  p r e t t y  good, b u t  I 
d o n ' t  know about  any shor thand  c a p a b i l i t y .  I f  h e  d i d ,  h e  k e p t  
them hidden.  L ike  most PFC's, t hey  d o n ' t  v o l u n t e e r  t o o  much. 

MR MACCRATE: Did he from time t o  t ime h e l p  you o u t ?  

A. Well ,  i n  making t h e  j o u r n a l ,  we wrote  it o u t  and 
t h e  t y p i s t ' s  job was t o  type  t h e s e  from o u r  handwr i t t en  copy. 
That  was t h e i r  only  func t ion .  

Q- Now you i n d i c a t e d  t h a t  a l though t h e r e  was no f o r -
mal i n v e s t i g a t i o n  conducted a f t e r  t h i s  o p e r a t i o n  t h a t  you r e -
member v a r i o u s  people  ask ing  q u e s t i o n s .  And you i n d i c a t e d  
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t h a t  you p a r t i c u l a r l y  remembered Colone l  BARKER a s k i n g  ques -  
t i o n s  abou t  K I A  and weapons. Do you remember some o f  t h e  
q u e s t i o n i n g  t h a t  Colone l  HENDERSON d i d  a t  t h a t  t ime?  

A. No, i f  any th ing ,  Genera l  LIPSCOMB was a s k i n g  more 
q u e s t i o n s  abou t  weapons t h a n  Colone l  HENDERSON, a s  f a r  a s  I 
know. 

Q - Do you r e a l i z e  t h a t  upon t h e  1 6 t h  o f  March, Gen-
e r a l  LIPSCOMB was no l o n g e r  t h e r e ?  

H e  l e f t  t h e  f i r s t  o f  ~ ~ r i l .  

Q .  No, he  l e f t  t h e  1 5 t h .  The change o f  command was 
on t h e  1 5 t h  o f  March. Do you remember t h e  change o f  command 
ceremony? 

A. Y e s ,  I remember. 

MR MACCRATE: So w e  are now i n  t h e  t i m e  p e r i o d  a f t e r  Colone l  
HENDERSON had t a k e n  command. Does t h a t  beg in  t o  b r i n g  some 
of  t h i s  back now? 

A. L i k e  I s a y ,  t h e r e  was some q u e s t i o n s  asked.  I f  
t h e r e  w a s  an i n v e s t i g a t i o n  conducted ,  I ' m  n o t  aware o f  it. 

Q.  I ' m  i n t e r e s t e d  i n  t h i s  p o i n t ,  j u s t  g e t t i n g  t h e  
q u e s t i o n s  t h a t  were b e i n g  r a i s e d  and who was a s k i n g  them? 

A. W e l l ,  t h e r e  always was a q u e s t i o n  abou t  when you 
have s o  many b o d i e s ,  "Where a r e  t h e  weapons?" I t ' s  j u s t  some-
t h i n g  t h a t  always came up, and i t  w a s n ' t  o f  p . s r t i c u l a r  n o t i c e  
t o  m e .  I d i d n ' t  r e a l l y  n o t i c e  it a t  t h a t  t i m e ,  t h a t  c l o s e l y ,  
l i k e  sometimes w e  s i n k  a t r a w l e r  and c a p t u r e  5,000 weapons and 
no bod i e s .  

Q W e l l ,  do  you have any r e c o l l e c t i o n  o f  t h e  t i m e  
t h a t  you remained i n  t h e  TOC on t h e  morning o f  t h e  1 6 t h  now 
t h a t  you have examined t h e  l og .  You s e ~a s  you look a t  t h e  
l o g  t h a t  t h e  ac t i on - -  

A .  ( I n t e r p o s i n g )  I t  was b u i l d i n g .  

Q - The a c t i o n  s o r t  o f  t a p e r e d  o f f  a f t e r  awh i l e .  
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A. I t h i n k  I s t a y e d  t h e r e  u n t i l  about 10 o ' c l o c k ,  be-
cause  it was looking  i n t e r e s t i n g .  It w a s  s t a r t i n g  t o  look i n -
t e r e s t i n g .  The on ly  p l a c e  you can go and f i n d  o u t  wha t ' s  
going on and h e a r  a l l  t h e  conversaf ion on a l l  t h e  r a d i o s  i s  
t h e  TOC. 

Q You s t a y e d  around t h a t  morning u n t i l  t h e  a c t i v i t y  
s o r t  of  d i e d  down? 

A .  S o r t  of  t a p e r e d  o f f .  

Q - W e l l ,  we 've  t a l k e d  t o  a number of  people  who were 
i n  t h e  TOC t h a t  morning. We have a p r e t t y  good i d e a  of  t h e  
t r ansmis s ions  t h a t  were coming i n  and what you would have 
hea rd  and some o f  t h e  q u e s t i o n s  t h a t  were be ing  asked by t h e  
t a s k  f o r c e  commander o f  t h e  t a s k  f o r c e ,  by t h o s e  on t h e  r a d i o ,  
and a t  LZ Bronco. We have q u i t e  a b i t  o f  what went on. What 
w e  would l i k e  ' t o  have you p u t  on your t h i n k i n g  cap  about  i s  
j u s t  what went on a t  t h a t  t i m e  and what happened i n  t h e  nex t  
succeeding  days ,  because we have p r e t t y  good i d e a  of  t h e s e  
t h i n g s  t o o .  You are i n  a p o s i t i o n  t o  make a very h e l p f u l  con-
t r i b u t i o n  i n  j u s t  f i l l i n g  i n  some o f  t h e  p i e c e s  h e r e  a t  t h i s  
p o i n t .  I t h i n k  perhaps i f  you, having had a chance t o  look a t  
t h e  l o g  and t h e  newspaper of  t h e  b r i g a d e ,  can p u t  y o u r s e l f  
back i n t o  t h e  t h e  t ime frame, i t  might be worthwhile .  W e  
a r e n ' t  go ing  t o  be  a b l e  t o  go on t h i s  a f t e rnoon .  You might 
come back and p i c k  up wi th  us on Monday s o  t h a t  we could  have 
a chance t o  r e a l l y  g e t  t h e  b e n e f i t  of your  r e f r e s h e d  r e c o l -
l e c t i o n  o f  t h e s e  t h i n g s .  

A. W e l l ,  i t ' s going t o  be ex t remely  d i f f i c u l t  f o r  me 
t o  come back Monday. I ' m  going t o  c o l l e g e  now and I have two 
mid-semes t e r  exams Monday. 

Q Another d a t e  can be a r ranged .  The h e a r i n g  w i l l  
recess. 

(The h e a r i n g  r eces sed  a t  1515 hour s ,  31 January 
1970 .) 

(The h e a r i n g  reconvened a t  1334 hour s ,  7 February 
1970 .) 

MR MACCRATE: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  
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RCDR: The fo l lowing  persons  a r e  p r e s e n t :  MR MACCRATE, 
MAJ ZYCHOWSKI, and MAJ LYNN. 

\ ,The h e a r i n g  r e c a l l s  M r .  Richard J. HOLBROOK. 

(MR HOLBROOK w a s  r e c a l l e d  a s  a w i t n e s s ,  reminded 

t h a t  he was s t i l l  under o a t h ,  and t e s t i f i e d  a s  fo l lows : )  


MR MACCRATE: I b e l i e v e  you r ead  l a s t  week when you were w i t h  
us t h e  i n s t r u c t i o n s  ( E x h i b i t  M - 5 7 )  . Do you have any ques- 
t i o n s  r e l a t i n g  t o  them a t  t h i s  time.? 

A. No, s i r ,  I d o n ' t .  

Q- W e l l ,  we a p p r e c i a t e  your  coming back today  t o  g i v e  
us an o p p o r t u n i t y  t o  speak wi th  you f u r t h e r  about  a number of 
t h i n g s  w e  spoke about  l a s t  Saturday.  You i n d i c a t e d  a t  t h a t  
t ime t h a t  you d i d  have some m a t e r i a l s  t h a t  you 'd  brought  back 
wi th  you from South Vietnam and I wondered i f  you could i n d i -  
c a t e ,  what t hose  might be? 

A. No, s i r ,  I d o n ' t  b e l i e v e  I s a i d  t h a t .  I f  I d i d  I 
was i n  e r r o r .  I s a i d  t h a t  I had access  t o  some m a t e r i a l  and 
I had des t royed  them by burning.  

Q- And you w e r e  r e f e r r i n g  t o  what pape r s?  

A. Maps and o v e r i a y s  . 
Q. T o  maps and o v e r l a y s  w i th  r e s p e c t  t o  mined a r e a s ?  

A. Mined a r e a s  o f  t h e  Batangan P e n i n s a l a  a r e a ,  y e s ,  

sir.  


Q. Did you have any o t h e r  m a t e r i a l s  t h a t  you d i sposed  
of i n  t h i s  way? 

A. Not t h a t  I burned o r  d e s t r c -  ?d d i r e c t l y .  I had 

o t h e r s  t h a t  I t u r n e d  o v e r  t o  o t h e r  i n d i v i d u a l s .  


Q .  And when you r e f e r  t o  o t h e r  i n d i v i d u a l s ,  w e r e  

t h e s e  i n  t h e  b r igade  b e f o r e  you l e f t ?  


A. They were,  ye s .  
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Q. You d i d n ' t  b r i n g  back w i t h  you any m a t e r i a l  t h a t  
you had r e f e r r e d  t o ?  I .!as u n c l e a r  a s  t o  your r e f e r e n c e ,  
M r .  HOLBROOK . 
A. I ' m  s o r r y  i f  you misunderstood me. I d i d  n o t  
b r i n g  back any m a t e r i a l s  from Vietnam, any photographs ,  o r  
any th ing  e l s e  t h a t  would be o f  any s p e c i f i c  i n t e r e s t  o t h e r  
t h a n  normal souven i r  type  i t ems .  

Q s  W e l l ,  I j u s t  wanted t o  be s u r e  t h a t  t h e r e  was 
no th ing  t h a t  you f e l t  would be  h e l p f u l  t o  us .  You w i l l  r e c a l l  
t h a t  w e  were speaking  t o g e t h e r  about  t h e  o p e r a t i o n  of 16 March 
1968 i n  t h e  Son Tinh,  Son My V i l l a g e  a r e a  and you had i n d i -  
c a t e d  t h a t  fo l lowing  t h a t  o p e r a t i o n  you were aware t h a t  ce r -
t a i n  of t h e  o f f i c e r s  of t h e  b r i g a d e  had conducted some ques- 
t i o n i n g  of  v a r i o u s  i n d i v i d u a l s .  I a m  i n t e r e s t e d  i n  e x p l o r i n g  
w i t h  you your  r e c o l l e c t i o n  a s  t o  who t h e  i n d i v i d u a l s  were who 
were doing t h i s  q u e s t i o n i n g  and who w e r e  t h e  i n d i v i d u a l s  who 
w e r e  ques t ioned?  I b e l i e v e  you may have mentioned Colonel  
HENDERSON i n  t h i s  regard .  What do you r e c a l l ?  

A. Wel l ,  one t h i n g  I remember; I was wrong on a  spe- 
c i f i c  q u e s t i o n  t h a t  you asked me l a s t  Saturday when you t a l k e d  
t o  m e  about  whether  o r  n o t  t h e r e  was an i n d i v i d u a l  i n  t h e  TOC 
o r  t h a t  had e v e r  come i n t o  t h e  TOC who had shor thand  know- 
l edge .  

Q. Yes? 

A .. There was such an i n d i v i d u a l .  I r e c a l l e d  it l a t e r  
when I thought  it over .  But he  was involved  most of t h e  t ime; 
h i s  d u t i e s  w e r e  n o t  a s s igned  t o  t h e  TOC. 

Q e  And who w a s  t h e  i n d i v i d u a l ?  

A. That  I am s o r r y ,  I ' m  very poor on r e c a l l i n g  names. 
I c a n ' t  remember h i s  name. I could d e s c r i b e  him f o r  you. 

Q- W e l l ,  would you do t h a t ?  I t h i n k  it may be an in -
d i v i d u a l  t h a t  o t h e r s  have d e s c r i b e d  and I ' d  l i k e  t o  be  s u r e ?  

A. A 1 1  r i g h t .  Now h i s  work a t  t h e  t ime w a s  mostly 
involved  i n  working wi th  t h e  l e g a l  s t a f f  of t h e  b r i g a d e  i n  an 
i n v e s t i g a t i o n  they  were conduc t ing ,  and I b e l i e v e  t h i s  young 
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man had some t r a i n i n g  a s  a l e g a l  s e c r e t a r y .  H e  w a s  a young 
man I would say  20, p o s s i b l y  21 y e a r s  o l d ,  of  medium s t a t u r e ,  
maybe 5-9,  5-10, b lond wavy h a i r ,  a very c l ean -cu t  
looking  i n d i v i d u a l ,  and he  had a weird  name, n o t  a common name. 
But he d i d  come i n t o  t h e  TOC a couple  of  t imes  and type  up a 
r e p o r t ;  t h a t  was n o t  one o f  t h i s  r e g u l a r  du ty  ass ignments .  

Q. H e  w a s  n o t  t h e  c l e r k  o f  t h e  S3 a i r ?  

A .  No, s ir .  

Q. Do you remember t h a t  c l e r k ?  

A. That  w a s  DESILVO ( p h o n e t i c a l l y )  . 
Q O r  FELIX? You remember a man by t h e  name o f  
FELIX? 

A. Y e s ,  s i r ,  FELIX was a r a d i o  o p e r a t o r .  . H e  ope ra t ed  
a r a d i o  i n  t h e  TOC. 

Q- I n  t h e  TOC. 

A. Y e s .  

Q- H e  a l s o  d i d  some t y p i n g  I unders tand? 

A. Very poor ly ,  h e  d i d ,  ye s .  But t h i s  same i n d i -
v i d u a l  d i d  a l o t  of  p e r s o n a l  correspondence f o r  General  
LIPSCOMB. 

Q- Do you r e c a l l  him doing  w o r k . f o r  Colonel  HENDERSON? 

A .  Not s p e c i f i c a l l y .  I know f o r  a f a c t  t h a t  he  was 
doing work f o r  General  LIPSCOMB. He was doing work f o r  t h e  S3 
and he was a l s o  working most o f  t h e  t ime wi th  t h e  l e g a l  o f -
f i c e r  from d i v i s i o n  t h a t  w a s  down on an i n v e s t i g a t i o n  t h a t  w a s  
o f  a complete ly  separa te - -

Q - ( I n t e r p o s i n g )  What was t h a t  i n v e s t i g a t i o n ?  

A .  A cook t h a t  was ass igned  t o  Headquar ters  Company 
k i l l e d  f o u r  Vietnamese. One o f  t h e  p a r t i c u l a r  people  t h a t  h e  
k i l l e d  w a s  r e l a t e d  t o  t h e  l o c a l  d i s t r i c t  c h i e f .  
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Q. And it i s  i n  connec t ion  wi th  t h a t  i n v e s t i g a t i o n
t h a t  you remember t h i s  c l e r k ?  Now, coming back t o  my q u e s t i o n  
t o  you, fo l lowing  t h e  o p e r a t i o n ,  you i n d i c a t e d  t h a t  t h e r e  had 
been some q u e s t i o n i n g  and you r e c a l l  Colonel  HENDERSON h imse l f  
conduct ing t h i s  ques t ion ing?  

A. I d o n ' t  b e l i e v e  he d i d ;  I ' m  n o t  aware of  any i n -
v e s t i g a t i o n  t h a t  went on,  s p e c i f i c a l l y .  

Q- Any formal  i n v e s t i g a t i o n ?  

A. Formal i n v e s t i g a t i o n ,  y e s .  

Q- I understood you t o  s a y  t h a t  but--

A. ( I n t e r p o s i n g )  I know t h a t  q u e s t i o n s  were asked.  

Q- W e  have reason  t o  b e l i e v e  t h a t  t h e r e  was some i n -
formal q u e s t i o n i n g  o f  people  and I ga thered  t h a t  t h a t  was what 
you w e r e  r e f e r r i n g  t o ?  

A. I b e l i e v e  t h a t  most o f  t h e  q u e s t i o n s  were asked by 
Colonel  FRANKLIN who came i n  as t h e  b r igade  deputy when Colo-
n e l  HENDERSON assumed command of t h e  b r igade .  

Q- Well I t h i n k  a c t u a l l y  Colonel  FRANKLIN a r r i v e d  on 
t h e  scene a  l i t t l e  l a t e r  than  t h i s .  

A. Not t o o  much l a t e r ,  s i r .  

Q - Because you w i l l  recall  t h a t  Colonel  BARKER was 
t h e  e x e c u t i v e  o f f i c e r  of  t h e  b r igade  and went w i th  Task Force 
Barker .  

A. Colonel  BARKER was n o t  t h e  execu t ive  o f f i c e r  of 
t h e  b r igade ;  Colonel  BARKER was t h e  S 3 .  

Q You are q u i t e  r i g h t .  He w a s  t h e  S3 when he  l e f t ,  
b u t  t hen  h e  came back a s  t h e  execu t ive  o f f i c e r  o f  t h e  b r igade  
from t h e  t ime o f  t h e  d i s s o l u t i o n  of  Task Force Barker on t h e  
9 t h  of  A p r i l  up u n t i l  t h e  t ime a t  t h e  beg inn ing  of  June when 
he assumed command of  t h e  4 / 3 .  

A. A l l  r i g h t .  
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And h i s  dea th  fol lowed 2 weeks a f t e r  t h a t .  

I b e l i e v e  it  was t h e  2 0 t h  o r  22nd. 

Q. W e l l  a c t u a l l y  it was t h e  1 3 t h ,  b u t  you are i n  t h e  
r i g h t  t ime pe r iod .  

A. I l e f t  on t h e  12 th .  

Q. So t h a t  it i s  i n  t h e  e a r l i e r  p e r i o d  b e f o r e  Colonel  
FRANKLIN would have been t h e r e  and be fo re  Colonel  BARKER re-
tu rned  t o  t h e  b r igade  t h a t  we ' r e  speak ing  about?  

A. Y e s .  

Q So o r i e n t i n g  y o u r s e l f  i n  t h a t  way--

A. ( I n t e r p o s i n g )  I n  t h a t  i n t e r i m  p e r i o d  b e f o r e  Colonel  
Barker came back,  Colonel  BARKER d i d  n o t  want a desk job.  H e  
was a f i e l d  t ype  man. So f o r  an i n t e r i m  p e r i o d  Colonel  BLACK-
LEDGE was appoin ted  more o r  less a s  an i n t e r i m  exec  and a l s o  h i s  
primary du ty  was S2, b e f o r e  he  l e f t .  

Q. Do you remember Colonel  BLACKLEDGE a s s i s t i n g  Colo-
n e l  HENDERSON i n  such an i n v e s t i g a t i o n ?  

A. Y e s ,  b u t  I c o u l d n ' t  g ive  you any s p e c i f i c  d e t a i l s .  

Q. Do you have any r e c o l l e c t i o n  of Major MCKNIGHT and 
h i s  p r e p a r a t i o n  o f  any m a t e r i a l s  f o r  Colonel  HENDERSON i n  t h i s  
regard?  Does t h a t  r i n g  a b e l l ?  

A. Y e s .  

Q - What do you r e c a l l ?  

A. I know he  was working on i t ,  b u t  what he wrote I 
have n o t  s een ,  I ' v e  never  read.  

9 - You remember t h e  b r igade  a r t i l l e r y  o f f i c e r ,  o r  
a c t u a l l y  h e ' s  a t t a c h e d  a r t i l l e r y .  

A. W e l l ,  which one? 

Q. Colonel  LUPER? 
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A. Colonel  LUPER was t h e  CO of  t h e  b r i g a d e  a r t i l l e r y ,  
yes .  O f  t h e  l l t h ,  they  Mere o rgan ic .  

Q D o  you r e c a l l  Colonel  LUPER p a r t i c i p a t i n g  i n  t h i s ?  

A.  Y e s ,  s ir .  I do. For about  t h e  same t i m e  t h e r e  
w a s  a l s o  some q u e s t i o n i n g  about m i s f i r i n g  of a r t i l l e r y .  

Q *  Was t h e r e  an a r t i l l e r y  i n v e s t i g a t i o n  going on a t  
t h e  t ime? 

A. Yes, sir. There w a s .  We had some m i s f i r e s  of  a r -
t i l l e r y ,  and i n  Bronco base  we had some people  k i l l e d  by ar-
t i l l e r y .  

Q I n  a d d i t i o n  t o  t h e  i n c i d e n t  a t  Bronco Base do you
remember Colonel  LUPER doing any q u e s t i o n i n g  o r  a s s i s t i n g  
Colonel  HENDERSON i n  t h i s  r e s p e c t  i n  connec t ion  wi th  t h e  op-
e r a t i o n  of  Task Force Barker? 

A. I c a n ' t  swear t o  this,  b u t  I b e l i e v e  Colonel  LUPER 
w a s  working w i t h  General  RYDER who was an a s s i s t a n t  d i v i s i o n  
commander f o r  o p e r a t i o n s  o f  t h e  Americal.  

Q - By t h i s  t ime General  RYDER had depa r t ed .  General  
RYDER l e f t  t h e  Arnerlcal D iv i s ion  on t h e  10 March. The opera-
t i o n  i n t o  which w e ' r e  i n q u i r i n g  was, i f  you r e c a l l ,  no t  u n t i l  
a week a f t e r  t h a t .  

A. S i x  days a f t e r ?  

Q- Y e s .  

A. There  was some d i f f i c u l t y  and I know Colonel  LUPER 
w a s  involved  i n  it. But e x a c t l y  what he was do ing  I could n o t  
s ay .  I t  i s  very  d i f f i c u l t  t o  s ay  what he was doing.  

Q W e l l  you i n d i c a t e d  t o  us t h e  o t h e r  day t h a t  you
d i d  have complete acces s  t o  t h e  S2 f i l e s .  

A. I had. 

Q. Tha t  you had a p r e t t y  good i d e a  of t h e  m a t e r i a l s  
that w e r e  i n  t h e r e  a t  any p a r t i c u l a r  t i m e .  Do you a t  any t ime 
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r e c a l l  s e e i n g  i n  p r e p a r a t i o n  a r e p o r t  of an i n v e s t i g a t i o n  
wi th  r e s p e c t  t o  a  complaint  made by a  d i s t r i c t  c h i e f  t o  a 
province o r  t o  t h e  prov ince  c h i e f  of  ,Quang Ngai Province? 
Any r e c o l l e c t i o n  o f  h e a r i n g  o f  such a complaint?  

A. Only one,  b u t  it w a s n ' t  i nvo lv ing  Son My o r  My 
L a i .  I t  w a s  Duc Pho. 

Q. Well ,  Duc Pho i s  n o t  Son Tinh D i s t r i c t .  Do you 
r e c a l l  any complaint  by t h e  Son Tinh D i s t r i c t  c h i e f ?  

A. NO,  I d o n ' t ,  s i r .  

Q. M r .  HOLBROOK, I ' m  go ing  t o  show you E x h i b i t  
R-5 which h a s  been found i n  t h e  f i l e s  of t h e  S2 a t  t h e  1 1 t h  
Brigade and I ' d  l i k e  you t o  look a t  t h e  f i r s t  two pages and 
s e e  i f  t h i s  r e f r e s h e s  your  r e c o l l e c t i o n  a s  t o  anyth ing  t h a t  
you heard  back a t  t h i s  t ime i n  A p r i l  1968, w i t h  r e s p e c t  t o  an 
i n v e s t i g a t i o n  (handing E x h i b i t  R-5 t o  w i t n e s s ) .  

(The wi tnes s  examined t h e  e x h i b i t  .) 

Can you i d e n t i f y ,  f o r  us t h e  i n i t i a l s  a t  t h e  t o p  
i n  t h e  upper r igh t -hand  corner?  

A. Richard K .  BLACKLEDGE, S2, l e t ' s  see, of  the--  

Q. ( I n t e r p o s i n g )  The S2 o f  t h e  b r igade  a t  t h a t  t ime? 

A. Yes, s ir .  

Q. Do you have any r e c o l l e c t i o n  o f  t h a t  l e t t e r  o r  t h e  
c i rcumstances  o f  t h a t  l e t t e r  a s  you now s e e  i t  and have had an 
oppor tun i ty  t o  r ead  i t ?  

A. Y e s ,  I have some r e c o l l e c t i o n  o f  it. I ' v e  never  
r ead  t h i s  l e t t e r  b e f o r e .  

Q - W e l l ,  b e f o r e  you look a t  t h t ,  i n c l o s u r e s ,  and I do 
want t o  t a l k  t o  you about t h e  i n c l o s u r e s ,  b u t  I ' d  l i k e  t o  g e t  
your r e c o l l e c t i o n  r e l a t i n g  t o  t h e  l e t t e r .  

A. Well ,  I h a v e n ' t  r e a d  t h i s  a s  I s a i d  i n  t h i s  com-
p l e t e d  form. A s  I i n d i c a t e d  e a r l i e r  I knew t h a t  t h e s e  i n -
v e s t i g a t i o n s  were going on,  b u t  I was n o t  d i r e c t l y  involved .  
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Q- I unders tand.  

A .  And I had no i d e a  o f  knowing what ano the r  man was 
w r i t i n g .  

Q - But you were aware t h a t  it w a s  going on. What d i d  
you know about  who was p a r t i c i p a t i n g  i n  i t ?  

A. W e l l ,  I knew t h a t  it was be ing  conducted,  y e s .  

But a l s o ,  now t h i s  I would l i k e  t o  e x p l a i n  t o  you very c l e a r l y ,  

my though t s  about  t h i s  a r e a  a t  t h e  t ime ,  and maybe we can g e t  

on a l i t t l e  more even ground. This  a r e a  was cons idered  VC. 


Q. Y e s ,  and I t h i n k ,  M r .  HOLBROOK, we have a p r e t t y  

good unders tanding  o f  t h a t  k i n d  o f  problem wi th  r e s p e c t  t o  it 

and I t h i n k  you a l s o ,  l a s t  week, d i d  r2. ther f u l l y  d e s c r i b e  
f o r  us t h e  s i t u a t i o n  t h e r e  which w e  have now hea rd  about from 
many wi tnes ses .  W e  have spoken t o  over  300 w i tnes ses  and we 
have a very  good i n s i g h t  i n t o  t h e  i n t e l l i g e n c e  s i t u a t i o n  i n  
t h e  a r e a  and t h e  problems t h a t  had been encountered i n  t h e  
p a s t  and t h e  k i n d  o f  t h i n g s  t h a t  you r e f e r r e d  t o  l a s t  week 
when you were w i t h  us .  So t h a t  I t h i n k  w e ,  from t h a t  p o i n t  
of  view, do  unders tand t h e  g e n e r a l  background. What we ' r e  
i n t e r e s t e d  i n  i s  f i n d i n g  o u t  t h e  manner i n  which t h i s  pa r -  
t i c u l a r  r e p o r t  o f  i n v e s t i g a t i o n  was p u t  t o g e t h e r  and any i n -  
fo rmat ion  t h a t  you might have i n  t h a t  r e s p e c t ?  

A.  Well,  I knew t h a t  i t  w a s  be ing  conducted.  I d i d n ' t  
r e a l l y  f e e l  t h a t  t h e  people  t h a t  were o u t  t h e r e  d i d  anyth ing  
wrong. Tha t  w a s  my f e e l i n g  and i t ' s  mine today .  

Q- Then what y o u ' r e  s a y i n g  i s  t h a t  you e s s e n t i a l l y  
agreed  wi th  t h e  conc lus ions  reached i n  t h e  r e p o r t ?  

A .  Y e s ,  sir.  I d i d ,  I do. 

Q - Well ,  do you r e c a l l  w i th  whom Colonel  BLACKLEDGE 
worked i n  p r e p a r a t i o n  o f  t h e  r e p o r t ?  

A. Well,  o f  cou r se ,  Sergeant  GERBERDING, Major MCKNIGHT, 
Major CALHOUN, Colonel  BARKER, Sergeant  J O H N S O N ,  Sergeant  
STEPHENS--

Q* ( I n t e r p o s i n g )  Sergeant  JOHNSON? 
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A. Yes, s i r .  H e  was t h e  o p e r a t i o n s  s e r g e a n t  f o r  Task 
Force  Barker ,  and I c a n ' t  r e c a l l  aga in  t h e  man's name, he w a s  
t h e  d i s t r i c t  adv i so r .  

Q. The d i s t r i c t  a d v i s o r  of  Son Tinh D i s t r i c t ?  That  
would have been perhaps  Major GAVIN? 

A .  GAVIN,  r i g h t .  

Q And you r e c a l l ' h i m  coming t o  Duc Pho a t  t h i s  t ime? 

A. No, I don' t b e l i e v e  I e v e r  saw him a t  Duc Pho. 

Q. Well,  how d i d  you l e a r n  of h i s  p a r t i c i p a t i o n ?  

A. Well,  I knew Major GAVIN and I knew t h a t  he was 
i n  t h e  a r e a  and he  was r e s p o n s i b l e  f o r  t h a t  area. For  any 
o p e r a t i o n s  o r  any a r t i l l e r y  f i r e  t o  be  c l e a r e d  it had t o  be  
c l e a r e d  through h i s  headqua r t e r s . '  I had been up t o  see him 
on a  couple  of  occas ions  and I knew Major GAVIN,  and I know 
what t h e  procedure  was. You cannot  g e t  p o l i t i c a l  c l e a r a n c e  
f o r  o p e r a t i o n s  o r  f i r e  w i thou t  going through t h e  MACV a d v i s o r .  

Q And w e  do unders tand  f o r  t h i s  p a r t i c u l a r  a r e a  h e  
w a s  t h e  MACV a d v i s o r  t o  whom Task Force Barker  d i d  i n  f a c t  
t u r n .  

A. Y e s ,  s ir .  

Q - So w e  have been a p p r i s e d  of t h a t  f a c t .  I n  con-
n e c t i o n  w i t h  t h i s  re-port I ' d  l i k e  you t o  t u r n  now i f  you w i l l  
t o  t h e  l a s t  page; it 's a green  s h e e t .  I ask you i f  you e v e r  
r e c a l l  s e e i n g  t h a t  s t a t e m e n t  of  1 4  A p r i l  1968 b e f o r e ?  

(The w i t n e s s  examined t h e  document as r eques t ed . )  

A. To t h e  b e s t  of my knowledge 1 have never  seen 
t h i s  be fo re .  

Q Do you have any r e c o l l e c t i o n  of speak ing  t o  
Major G A V I N  about  t h i s  s t a t emen t?  

A. H e  asked m e  i f  I woula make a s t a t emen t ;  I d i d  
no t .  This  s t a t emen t  was n o t  made by m e .  
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Q. Do you know by whom it was made? 

A. No, I d o n ' t .  I know I d i d  n o t  make t h i s  s t a t emen t .  

Q. . You s a y  t h a t  Major GAVIN d i d  r e q u e s t  you t o  make 

a s t a t e m e n t  i n  connect ion wi th  t h i s ?  . 


A. H e  asked i f  I would and I t o l d  him t h a t  I could 
n o t  because I w a s  no l o n g e r  t h e r e .  I had l e f t  t h e r e  a  month 
and a h a l f  b e f o r e  t h i s  i n c i d e n t  took p l a c e  and went back t o  
Duc Pho. I d i d  have in format ion  t h a t  came over  t h e  r a d i o ,  
ye s ;  b u t  s p e c i f i c  in format ion  as t o  t h e  people  l i v i n g  t h e r e  
and t h e  l o c a l  a r e a ,  I was n o t  on t h e  ground t h e r e .  I was n o t  
t h e r e .  

Q. W e l . 1 ,  what was t h e  i n fo rma t ion  t h a t  you had t h a t  

came i n  ove r  t h e  r a d i o ?  


A. SITREP I s ,  s i t u a t i o n  r e p o r t s ;  a c a s u a l t y  f i g u r e  ; 
r e q u e s t  f o r  resupply .  

Q- So you s e e  t h a t  t h i s  s t a t e m e n t  i s  p repa red ,  accord-
i n g  t o  i t s  f i r s t  paragraph, .  i n  r e f e r e n c e  t o  a l e t t e r  from 
t h e  Son Tinh D i s t r i c t  c h i e f  t o  t h e  Quang Ngai Province c h i e f ,  
s u b j e c t :  " A l l i e d  Forces Gathered People  o f  Son My V i l l a g e  
f o r  K i l l i n g , "  and t h e  l e t t e r  w a s  d a t e d  11 A p r i l  1968. Now 
d i d  Major GAVIN e v e r  r e q u e s t  you t o  make any s t a t emen t  w i t h  
r e s p e c t  t o  t h a t  p a r t i c u l a r  l e t t e r ?  

A. Not a f t e r  t h a t  d a t e ,  no. I d i d n ' t ,  n o t  t o  t h e  
b e s t  of  my r e c o l l e c t i o n ,  s e e  him a f t e r  t h e  f i r s t  of  A p r i l .  

Q- What w a s  he s eek ing  o f  you p r i o r  t o  t h e  f i r s t  
'of A p r i l ?  

A. H e  'd  ask  m e  i f  I would make a s t a t e m e n t  about 
t h i s  and I t o l d  him t h a t  I was n o t  t h e r e  on t h e  ground a t  t h e  
t i m e  t h e  i n c i d e n t  took p l a c e .  

Q. For  what d i d  h e  want t h e  s t a t e m e n t ,  d i d  he  i n d i -  
c a t e ?  

A. No, he d i d n ' t ,  n o t  s p e c i f i c a l l y .  
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Q Did he want a  s ta tement  from you as  t o  t h e  i n t e l -
l igence  s i t u a t i o n  i n  t h e  Son Tinh D i s t r i c t ,  o r  what was t h e  
n a t u r e  of t h e  information he was request ing? 

A. The i n t e l l i g e n c e  s i t u a t i o n  pr imar i ly .  

Q - You remember who Major G A V I N 1 s  a s s i s t a n t  was? 

A. I only saw t h e  man one time. I d o n ' t  know h i s  
name. He was Spanish o r  Spanish descent ,  and I d o n ' t  b e l i e v e  
I ever  heard h i s  name mentioned. 

Q. You know whether he was working with Major GAVIN 
i n  t h i s  p a r t i c u l a r  r e spec t?  

A .  I d o n ' t  b e l i e v e  so.  

Q. M r .  HOLBROOK, would you now t u r n  t o  t h e  preceding 
two pages? I ' d  l i k e  you t o  examine those pages of VC propa-
ganda and ask you i f  you ever  r e c a l l  see ing  them before?  

(The wi tness  examined t h e  document as requested.)  

A. I ' v e  seen s i m i l a r  propaganda, sir ,  b u t  I wouldn ' t  
say they were t h e  exac t  d u p l i c a t e s .  

Q Now t h a t  you have turned over t o  the  second page,
y o u ' l l  see  t h a t  t h e  information becomes somewhat more s p e c i f i c ,  
p a r t i c u l a r l y  i n  t h a t  paragraph a t  the  t o p  of t h e  page. 

A.  I r e c a l l  t h a t  one. And I have seen t h a t  be fo re ,  
yes .  

Q We a r e  very i n t e r e s t e d  t o  a s c e r t a i n  from what 
source t h i s  was provided and i f  you have any r e c o l l e c t i o n  of 
how t h i s  came i n t o  t h e  headquarters  of the  br igade?  Did you 
happen t o  pick it up? 

A. Yes, t h i s  one a t  t h e  top  of t h e  second page where, 
" t h e y  bombed the people and a l l  t he  people w i l l  soon be a g a i n s t  
them. I' Yes, I picked up some of those l e a f l e t s  and had them 
t r a n s l a t e d  and t h a t ' s  b a s i c a l l y  what they s a i d .  

Q. Well, do you know where you picked up these  l e a f l e t s ?  
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A. Y e s ,  on Highway 1. 

Q You r e c a l l  p i ck ing  up on Highway 1 a l e a f l e t  con-
ce rn ing  t h e  o p e r a t i o n  of 16  March 1 9 6 8  i n  Son Tinh D i s t r i c t ,  
t h i s  i n fo rma t ion  which i s  r e f e r r e d  t o  i n  t h e  paragraph a t  t h e  
t o p  of  page two? 

A. A r e  you r e f e r r i n g  t o  t h i s  paragraph t h a t  s a y s ,  
" I n  t h e  o p e r a t i o n  of  15 March 1968 i n  Son Tinh ~ i s t r i c tt h e  
American enemies went c r azy"?  

Q- Y e s .  

A. No, s i r ,  I d i d  n o t  p ick  any o f  t h o s e  l e a f l e t s  up. 
I d i d  t h e  one b e f o r e  t h a t ,  I picked it up myself ,  t h a t  s a y s ,  
"I t  i s  t h e r e  where t h e  people  w i l l  s en t imen t  f o r  them because 
they  bomb people  and a l l  o f  t h e  people  w i l l  soon be a g a i n s t  
them. " 

Q. W e l l ,  i n  o t h e r  words--

A .  ( I n t e r p o s i n g )  I picked t h a t  one up. 

Q- You say  you found some propaganda t h a t  had g e n e r a l  
charges  of  t h a t  s o r t ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q -Now I ' m  d i r e c t i n g  your  a t t e n t i o n  t o  something t h a t  
s p e c i f i e s  a p a r t i c u l a r  a r e a  and d a t e  and t h e  n a t u r e  of what 
happened i n  some d e t a i l .  Do you e v e r  r e c a l l  p i ck ing  up prop-
aganda w i t h  t h a t  c o n t e n t ?  

A.  No, sir.  I d o n ' t .  

Q Have you any exp lana t ion  how Colonel  BLACKLEDGE, 
whose a s s i s t a n t  you were,  ob t a ined  t h i s  p a r t i c u l a r  p i e c e  of 
propaganda which y o u ' l l  s e e  is  a t r a n s l a t i o n  of something i n  
t h e  n a t u r e  of  a r a d i o  b roadcas t ?  

A. Yeah, I do. How I r e c a l l  it e x a c t l y  and spec i -
f i c a l l y ,  on t h a t  day I had been working and I was s l e e p i n g  
d u r i n g  t h e  day. I was l i v i n g  i n  a t e n t  and we had a V i e t -
namese g i r l  t h a t  came i n  t o  c l e a n  up and do t h i n g s  l i k e  t h a t .  

(HOLBROOK) 37 APP T-289 

FOR OFFICIAL USE ONLY 



FOR OFFICIAL USE ONLY 

I had t o l d  h e r  t h a t  s h e  could  use  my r a d i o ,  t o  t u r n  it on w h i l e  
she  was s h i n i n g  shoes  o r  whi le  s h e  was working. She p icked  up 
t h e  r a d i o  and s h e  s a i d ,  " I t ' s  VC! I t ' s  VC!" So I c a l l e d  down; 
o f  course  I don' t unders tand  Vietnamese and t h e  b roadcas t  w a s  
i n  Vietnamese. I c a l l e d  down t o  t h e  2 shop,  g o t  t h e  d r i v e r  
t o  come and b r i n g  t h i s  g i r l  w i th  t h e  rad ion  s t i l l  tuned t o  
t h a t  s t a t i o n  o v e r  t o  t h e  52d M I  Detachment t o  one of  t h e i r  
i n t e r p r e t e r s ,  and t h a t ' s  where t h a t  came from, s ir .  

Q Well, do  I unders tand t h a t  a t a p e  was made of  t h e  
r a d i o  b roadcas t  and then  subsequent ly  t r a n s l a t e d ?  

A. No, s i r ,  I d o n ' t  b e l i e v e  s o .  I t  could  have been.  
I know t h a t  she  took t h e  r a d i o  tuned t o  t h a t  s t a t i o n  down t o  
t h e  M I  t o  an i n t e r p r e t e r .  I d o n ' t  b e l i e v e  a t a p e  was made; I 
t h i n k  t h e  i n t e r p r e t e r  j u s t  t r a n s l a t e d  it a s  it came over .  

Q - Do you r e a l l y  have t h a t  e x p e r t  t r a n s l a t i o n  capa-
b i l i t y  t h a t  you g o t  an i n s t a n t a n e o u s  t r a n s l a t i o n  of  such a 
b roadcas t ?  

A. Well,  I d i d n ' t  g e t  it. I d i d n ' t  go o v e r  w i th  h e r .  

Q- I unders tand ,  b u t  you d i d  know t h e  i n t e r p r e t e r s
t h e r e .  

A. I knew t h e  i n t e r p r e t e r s  t h a t  were t h e r e ,  I knew 
they  were competent and they  were t r a i n e d  i n  i n t e l l i g e n c e .  
This  c l e a n i n g  g i r l  s a i d  t h a t  t h e  b roadcas t  w a s  VC. And it 
was, t h i s  b roadcas t .  

Q - W e l l ,  d i d  you have it  t r a n s c r i b e d  and d e l i v e r e d  
t o  Colonel  BLACKLEDGE? 

A. R igh t ,  i t  w a s .  I t  was s e n t  over .  

Q From t h e  M I  detachment? 

A. R igh t ,  he had o p e r a t i o n a l  c o n t r o l  o v e r  t h e  M I  
detachment as t h e  S2, and it was s e n t  back t o  him. 

Q. Do you have any r e c o l l e c t i o n  o f  o t h e r  cop ie s  
o f  t h i s  b roadcas t  coming i n t o  t h e  b r igade  from o t h e r  p l a c e s ?  
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A. I on ly  know of t h i s  one and t h i s  was picked up on 
a s t r a i g h t  l i t t l e  t r a n s i s t o r  r a d i o .  

Q* Well,  we unders tand t h a t  t h e  b roadcas t  w a s  moni-
t o r e d  i n  v a r i o u s  p l a c e s .  

A. W e l l ,  I ' m  s u r e  it w a s .  

Q. And t h a t  va r ious  cop ie s  were made and I wondered 
i f  you had any r e c o l l e c t i o n  o f  o t h e r  cop ie s  of t h e  b roadcas t  
coming i n t o  b r i g a d e  headquar te rs?  

A. W e l l ,  I c a n ' t  g i v e  an answer on t h a t  r e a l l y .  I ' l l  
s a y  i n  a l l  p r o b a b i l i t y  it was because w e  had a r a d i o  moni tor ing 
u n i t  a t  Montezuma up on t o p  o f  t h e  mountain, and I ' m  s u r e  t hey  
monitored it and s e n t  a copy i n .  But I c o u l d n ' t  s ay  p o s i t i v e l y  
t h a t  t hey  d i d  o r  t h a t  t hey  d i d n ' t .  

Q. Do you have any r e c o l l e c t i o n  o f  a copy o f  t h i s  
t r a n s l a t i o n  o f  VC propaganda b e i n g  typed i n  t h e  S2 shop? 

A. A copy of  i t  was n o t  typed i n  t h e  S2 shop. I t  
may have been reproduced t h e r e  b u t  t h e  t r a n s l a t i o n  o f  t h i s  
i n fo rma t ion ,  t h i s  propaganda, was typed  by t h e  52d M I  and 
they  brought  a copy over .  I s a w  t h a t  b u t  i f  more cop ie s  were 
reproduced from t h e r e  I d o n ' t  know about  it. I c a n ' t  s ay  f o r  
s u r e .  

Q. Well,  you didn ' t a c t u a l l y  have reporduc t ion  
c a p a b i l i t i e s  a t  Duc Pho d i d  you, e x c e p t  f o r  j u s t  r e typ ing  
something? 

A. A mimeograph and Xerox, b u t  I d o n ' t  know i f - -  

Q* ( I n t e r p o s i n g )  I d o n ' t  b e l i e v e  you had Xerox. 

A. Well, we had one b u t  it d i d n ' t  work very  w e l l  
because o f  t h e  power s i t u a t i o n ,  t h e  e l e c t r i c a l  power. 

Q- But your  r e c o l l e c t i o n  i s  t h a t  e s s e n t i a l l y  t h i s  
came from t h e  52d M I  Detachment? 

A. Right .  Captain  LABRIOLA i s  t h e  one t h i s  g i r l  
went t o  o r  was s e n t  t o  and go t  t h a t  i n fo rma t ion .  
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Q I ' d  l i k e  you t o  look aga in  a t  t h e  l a s t  s h e e t  t h e r e .  
Do you e v e r  remember s e e i n g  copies  of documents on green t i s s u e s  
as t h a t  is  i n  t h e  S2  shop? 

A. Oh y e s ,  a l l  o f  o u r  f i l e  cop ies  were t h e  green s h e e t s .  

Q Are you q u i t e  s u r e  o f  t h a t ?  We've t a l k e d  wi th  
s e v e r a l  of  t h e  c l e r k s  i n  your S2  shop and t h e i r  r e c o l l e c t i o n  
was t h a t  g reen  t i s s u e s  were never  used i n  t h e  S 2  shop. 

A .  They were. 

Q You r e c o l l e c t i o n  i s  q u i t e  t o  t h e  c o n t r a r y ?  

A. Y e s ,  we had two types  of paper  f o r  o u r  f i l e  
t h a t  we used.  We had one t h a t  was an of f - r ed ,  a lmost  a p ink ,  
and one t h a t  was green .  We t r i e d  t o  s t a n d a r d i z e  o u r  f i l i n g  
system and w e  used green .  We r a n  o u t  of green paper  and w e  
c o u l d n ' t  g e t  any more and we s t a r t e d  us ing  pink t o  i d e n t i f y  as 
a f i l e  copy. 

Q - When do you t h i n k  you ran  o u t  of  t h e  green paper?  
I know t h a t  is t e r r i b l y  h a r d  t o  r e c a l l .  

A. 1'11 say  it is .  

Q - But I wonder i f  t h a t  i s n ' t  what t h e  f i l e  c l e r k s  
were r e f e r r i n g  t o ?  

A. Well now we had a CONEX t h a t  w a s  l o s t  o r  swiped 
t h a t  had a bunch o f  ou r  o f f i c e  m a t e r i a l  i n  it t h a t  we took 
o v e r  from Hawaii. I would say  we probably r a n  o u t  of  t h e  p ink  
paper  sometime i n  l a t e  January o r  e a r l y  February.  

Q W e l l ,  i f  t h a t  were t h e  case  t hen ,  you say  they  r a n  
o u t  of t h e  green  o r  t hey  r a n  o u t  of t h e  pink? 

A. Of t h e  green .  Then we s t a r t e d  us ing  t h e  pink and 
t h e r e  was a s t a n d a r d  procedure  i n  t h e  o f f i c e .  W e  d i d n ' t  use  
any wh i t e  onion s k i n  f o r  f i l e :  i t ' s  j u s t  e a s i e r  t o  i d e n t i f y .  

Q W e l l ,  y o u ' l l  n o t e  t ha t - -

A. ( I n t e r p o s i n g )  This  i s  a l l  wh i t e  on ion  s k i n ;  y e s ,  
I n o t i c e d  t h a t  b e f o r e .  
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Q- The o r i g i n a l  l e t t e r  is  w h i t e  onion s k i n ,  t h e  VC 
propaganda i s  wh i t e  onion s k i n ,  and t h e  f i l e  copy of t h e  s t a t e -
ment of 1 4  A p r i l  i s  on green.  We a r e  a t  t h i s  t ime t r y i n g  t o  
p u t  t o g e t h e r  where t h e s e  va r ious  papers  came from? You ind i -
cate t h a t  the--

A ( I n t e r p o s i n g )  I can answer t h a t  very e a s i l y .  This  
w a s  n o t  p repa red  by t h e  S2. I f  you w i l l  look up a t  t h e  f i l e  
symbol, 1 1 t h  Brigade CO. This was n o t  p repared  by our  o f f i c e ,  
s o  they used a d i f f e r e n t  c o l o r .  Now t h i s  was n o t  t h e i r  f i l e  
copy. This  w a s  a copy t h a t  t hey  s e n t  to-- I  d o n ' t  s e e  t h e  
d i s t r i b u t i o n  on here--the 2 ,  t h e  3 ,  and probably t h e  1. 

Q e  You're j u s t  assuming t h a t ,  a r e n ' t  you? 

A .  Right ,  I d o n ' t  know. 

Q. N a t u r a l l y  w e  know t h i s  w a s  on a c lose-ho ld  b a s i s  
and was n o t  j u s t  d i s t r i b u t e d  through a l l  t h e  shops of t h e  
b r igade .  I t  was a r e p o r t  of  i n v e s t i g a t i o n  and it was t h e r e -
f o r e  handled i n  a d i f f e r e n t  way from r o u t i n e  correspondence.  

A. R igh t  . 
Q- But what I ' m  i n t e r e s t e d  i n  i s  t h e  o r i g i n  of  t h e  
i n c l o s u r e s ,  any th ing  t h a t  you may be a b l e  t o  t e l l  us i n  addi-
t i o n  t o  what you 've  a l r eady  s a i d  t h a t  you b e l i e v e  t h e  two 
pages of VC propaganda came from t h e  M I  detachment. Now wi th  
r e s p e c t  t o  t h e  green  s h e e t ,  i s  t h e r e  any way you can t e l l  us 
where t h a t  might have been prepared?  

A. I would say  t h a t  t h i s  s h e e t ,  the green  s h e e t ,  
came o u t  of  t h e  S2 o f f i c e  and was prepared  i n  t h e  S2 o f f i c e .  

4 

Q. You b e l i e v e  t h i s  w a s  p r epa red  t h e r e ?  

A. Yes, sir.  I do. 

Q I n . t h e  S2 o f f i c e ?  On what do you base  t h a t ?  

A. W e l l ,  f i r s t  t h e  c o l o r  of t h e  paper  be ing  o f f  w h i t e ,  
b e i n g  a c o l o r  o t h e r  t h a n  wh i t e  i n d i c a t e s  t h a t  it was n o t  pre-
pared  i n  t h e  same o f f i c e  as t h e  o t h e r  two l e t t e r s ,  and t h e  f i r s t  
two pages of  t h i s  l e t t e r  was prepared  by Colonel  HENDERSON'S o f f i c  
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Q. Well,  y o u ' l l  r e c a l l  t h a t  Colonel  HENDERSON r e a l l y  
d i d n ' t  have an o f f i c e  and t h a t  he  would t u r n  t o  v a r i o u s  o f f i c e s  
i n  t h e  b r igade  t o  h e l p  him i n  t h e  p r e p a r a t i o n  o f  pape r s .  

A. H e  had an o f f i c e .  

Q. Well, he  had an o f f i c e ,  i n  t h a t  t h a t  he  had a desk and 
a p l a c e  where he  worked, b u t  s o  f a r  a s  any s u p p o r t i n g  s t a f f - -

A. ( I n t e r p o s i n g )  He d i d  n o t ,  no. 

Q. He d i d  n o t .  So t h a t  i f  he had something prepared
he would be  t u r n i n g  t o  a c l e r k  i n  t h e  2 shop or--

A. ( I n t e r p o s i n g )  H e  would have g o t t e n  t h i s  p a r t i c u l a r  
c l e r k  t h a t  I was speaking  about  who would have typed it. I 
was t e l l i n g  you e a r l i e r  t hey  d i d  have a--

Q. ( I n t e r p o s i n g )  The b lond ,  wavy-haired i n d i v i d u a l ?  

A. Right ,  had a shor thand  c a p a b i l i t y ,  and he was a 
r e a l  good t y p i s t ;  a lmost  never  made an e r r o r .  

Q - And you c a n ' t  r e c a l l  h i s  name f o r  us?  

A. I wish I could.  I wish I cou ld ,  b u t  I c a n ' t .  

Q I wish you could ,  t oo .  

A. I ' m  s o r r y .  I d o n ' t  b e l i e v e  I e v e r  knew him. 

Q - Well i n  a d d i t i o n  t o  your  r e c o l l e c t i o n s  a s  t o  t h a t  
and a s  t o  t h e  VC propaganda--

A. ( I n t e r p o s i n g )  Tha t  I ' m  s u r e  came from t h e  52d M I .  

Q. Yes. Now we g e t  down t o  t h e  green s h e e t .  Can you
h e l p  us t h e r e ?  

A. That  I ' m  s u r e  came from t h e  S 2  shop.  Because o f  
t h e  green s h e e t  and some of  t h e  ways t h a t  i t ' s  w r i t t e n .  I t  
was w r i t t e n  i n  a d i f f e r e n t  format .  The language i s  d i f f e r e n t .  

Q Well,  a s  f a r  a s  t h e  language i s  concerned,  M r .  
HOLBROOK, w e  know it was n o t  composed i n  t h e  S 2  shop.  
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A. W e l l ,  I d o n ' t  know who composed i t .  I t  s u r e  looks  
l i k e  something t h a t  come o u t  of t h e  S2 shop. 

Q. But you a c t u a l l y  y o u r s e l f  have no pe r sona l  know-
ledge  o f  i t s  p r e p a r a t i o n ?  

A. I have no personal-Lno, s ir .  

Q. You never  saw it be ing  copied o r  have any r eco l - . 
l e c t i o n  of  h e a r i n g  it d i scussed  o r  anyone o b t a i n i n g  a copy of i t ?  

A. Not t h i s  p a r t i c u l a r  p i e c e  o f  pape r ,  no. 

Q You w i l l  n o t e  t h a t  it is  unsigned.  Did you eve r  
see a copy of  t h a t  t h a t  was s igned  by anyone? 

A. I may have. I saw a l o t  of  p i e c e s  of  paper .  This  
i s  n o t  a s t a t e m e n t  t h a t  I made. Well ,  appa ren t ly  y o u ' r e  s ay ing  
t h a t  I d id .  

Q. No, I do n o t  b e l i e v e  you d i d  make it, M r .  HOLBROOK, 
b u t  I a m  anxious  t o  g e t  your  r e c o l l e c t i o n  of any th ing  t h a t  you 
may have heard  r ega rd ing  t h e  p r e p a r a t i o n  of t h e  s t a t emen t .  

A.  You s e e  a l o t  of  t h i s  took p l a c e  du r ing  t h e  normal 
course  of t h e  day. Usually a t  t h a t  t ime I was s l e e p i n g .  

Q. I unders tand yon w e r e  t h e  n i g h t  duty  o f f i c e r  i n  
t h e  TOC and so--

A .  ( I n t e r p o s i n g )  Right .  

Q- I f  something weFe typed  d u r i n g  t h e  daytime--

A. ( ~ n t e r p o s i n g )  I would have no knowledge. 

Q- I t  would have been wh i l e  you w e r e . a s l e e p ,  of 
course .  I unders tand  t h a t ,  b u t  I g a t h e r  t h a t  a t  this t ime 
you c a n ' t  r e c a l l  any th ing  about t h e  p r e p a r a t i o n  of any p a r t  
of  E x h i b i t  R-5 t h a t  you have b e f o r e  you? 

A. Well,  no,  I c a n ' t  s p e c i f i c a l l y .  I could  make a 
p r e t t y  da rn  good guess of  who made t h i s  s t a t emen t .  
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Q - W e l l ,  I would be i n t e r e s t e d  i n  your  guess .  I 
recognize  t h a t  - i t ' s no more than  a  guess .  

A. SCHLEICHER. 

Q. W e l l ,  we've a l r e a d y  spoken t o  him and I d o n ' t  
b e l i e v e  he  i s  t h e  a u t h o r  o f  it. 

A. H e ' s  n o t ?  I would have s a i d  him. T h a t ' s  why I 
s a i d  "a guess ;"  i t ' s  ha rd  t o  t e l l - -  

Q - ( I n t e r p o s i n g )  I unders tand t h a t .  

A. You look a t  a  p i e c e  o f  paper  2 y e a r s  l a t e r  it 
i s  a l i t t l e  d i f f i c u l t  to--

Q .  ( I n t e r p o s i n g )  Do you e v e r  r e c a l l  s e e i n g  such a 
document anywhere i n  t h e  S2 f i l e s ?  

A. Yeah. 

Q. Where w a s  i t  f i l e d ?  

A. I n  t h e  c a b i n e t  w e  had two s e c u r i t y  c a b i n e t s ,  f i l e  
c a b i n e t s .  One w e  normal ly  k e p t  o p e r a t i o n a l  pape r s  i n ,  t h i n g s  
t h a t  were go ing  on. The o t h e r  one w e  used t o  s t o r e  books, 
t e r r a i n  s t u d i e s ,  and t h i n g s  o f  t h a t  n a t u r e  t h a t  were c l a s s i -
f i e d  b u t  n o t  t h i n g s  t h a t  you were going t o  need from day t o  
day,  n o t  t h i n g s  t h a t  you were working on a t  t h a t  p a r t i c u l a r  
time. And I saw some rough d r a f t s  o f  some o f  t h e s e  s t a t e -
ments, b u t  I c a n ' t  swear who wrote  them. 

Q. Do you t h i n k  you saw i n  one of t h e s e  s a f e s  a copy
of  t h i s  o r  t h i s  copy t h a t  you 've  been examining? 

A. Not s p e c i f i c a l l y ,  n o t  i d e n t i c a l l y ,  no ,  sir.  

Q. W e l l ,  t h a t  o f  cou r se  w a s  my q u e s t i o n :  whether  
you had e v e r  s een  t h a t  document i n  t h e  S2 f i l e s  o r  n o t ?  

A. No, I h a v e n ' t .  Not t h i s  s p e c i f i c  document. 

Q - Despi te  your  general access  t o  t h e  f i l e s  you have 
no r e c o l l e c t i o n  o f  s e e i n g  them? 
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A. I had g e n e r a l  acces s  t o  t h e  f i l e s ;  I had t h e  com-
b i n a t i o n  t o  t h e  c o n t a i n e r .  A l l  of  t h i s  s t u f f  w a s  k e p t  i n  t h e  
c o n t a i n e r  because t h a t  was t h e  on ly  p l a c e  t h a t  w e  could keep 
it. There w a s  a l o t  o f  d i f f e r e n t  documents i n  t h e  c o n t a i n e r ,  
and t o  go i n t o  a  f i l i n g  c a b i n e t  and r e a d  e v e r y t h i n g  t h a t  i s  i n  
t h e r e  i s  k i n d  of  ha rd  t o  do. 

Q .  I unders tand  t h a t  you d i d n ' t  n e c e s s a r i l y  go through 
t h e  f i l e  eve ry  day. 

A. W e l l ,  I had acces s  t o  it. I t  w a s  t h e r e ,  I could  g e t  
i n t o  i t  i f  I wanted t o .  

Q- But as t o  t h i s  p a r t i c u l a r  document you have no 
r e c o l l e c t i o n  o f  s e e i n g  i t  be fo re?  Colonel  BLACKLEDGE never  
spoke w i t h  you about  i t ?  

A. I may have seen it ,  b u t  I d i d n ' t  p l a c e  any p a r t i c -  
u l a r  emphasis on i t  i f  I d i d  s e e  it. I may have spoken t o  
him about  it, I may n o t  have. I cannot  d e f i n i t e l y  s ay .  I ' m  
s o r r y  t h a t  I c a n ' t  g i v e  more s p e c i f i c  answers.  I t r i e d  t o  
t h i n k  about  t h i s  and one o f  t h e  main reasons  t h a t  I ' m  i n t e r -
e s t e d  i n  it i s  because MEDINA happens t o  be  a f r i e n d  of  mine 
and I would do anyth ing  I could t o  h e l p  him. 

a =  When d i d  you become acqua in ted  wi th  Captain  
MEDINA? 

A. I n  Hawaii. I n  196 7. 

Q *  Have you, s i n c e  t h i s  m a t t e r  became a s u b j e c t  of  
p u b l i c  d i s c u s s i o n  and i n  t h e  r e g u l a r  news media, spoken w i t h  
any members of  t h e  1 1 t h  Brigade o r  t h e  Arnerical Div is ion?  

A. Not about  t h i s  i n c i d e n t ,  no. Of c o u r s e ,  I ' v e  
spoken t o  some of  t h e  people ,  y e s ,  b u t  n o t  about  t h i s  i n c i d e n t .  

Q - When w e r e  you l a s t  i n  communication wi th  Captain  
MEDINA? 

A. I h a v e n ' t  s een  him s i n c e  12 June 1968. I h a v e n ' t  
s e e n  him s i n c e  then .  

Q- - ~ tt h e  t ime ydu l e f t  t h e  America1 Div i s ion?  
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A. T h a t ' s  t h e  t i m e  I l e f t  t h e  11 th  Brigade,  yes .  I 
h a v e n ' t  s een  him s i n c e  then .  

MR MACCRATE: M r .  HOLBROOK, i f  t h e r e ' s  any s t a t e m e n t  you 'd  
l i k e  t o  make f o r  t h e  r e c o r d  we would be happy t o  have you do 
s o  a t  t h i s  t i m e .  

A. W e l l  t h e r e ' s  no r e a l  s t a t emen t  I can make f o r  t h e  
r e c o r d  except  t h a t  i n  my own p e r s o n a l  op in ion  no th ing  wrong 
went on i n  Son My o r  My Lai .  If it happened, it would have 
happened wi th  t h e  knowledge of MEDINA. MEDINA, I ' m  s u r e  you 've  
t a l k e d  t o  him, i s  probably one of  t h e  most g e n t l e  men I know 
on e a r t h .  H e  wou ldn ' t  h u r t  a s o u l  unwi l l i ng ly  and I d o n ' t  t h i n k  
anyth ing  wrong t r a n s p i r e d .  That 's my opinion.  

MR MACCRATE: Thank you,  s i r .  W e  w i l l  r e c e s s  a t  t h i s  t i m e .  

(The h e a r i n g  r e c e s s e d  a t  1431 h o u r s ,  7 February 
1970. ) 
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SUMMARY OF TESTIMONY 

WITNESS: HOLCK, Roy A. V. MAJ 

DATE OF TESTIMONY: 30 January 1970 

PLACE OF TESTIMONY: Pentagon 

WITNESS SUSPECTED OF: N/A 

COUNSEL: None 

DUTY ASSIGNMENT ON 16 MARCH L968: S 3  of  4/3  u n t i l  May 
1968 a t  which time he was t r a n s f e r r e d  t o  t h e  196th. 

1. KNOWLEDGE OF THE OPERATION. 

HOLCK was n o t  aware an opera t ion  i n t o  P i n k v i l l e  on 
1 6  March (pg. 3 )  . However, he saw i t  mentioned i n  t h e  
22 March 1968 e d i t i o n  of t h e  Tr iden t  (pg. 4 ) .  The wi tness  
discussed t h e  , d i s p a r i t y  of t h e  body count t o  weapons r a t i o  
wi th  Captain MICHLES who t o l d  him t h a t  some c i v i l i a n s  were 
k i l l e d  on t h e  opera t ion  (pgs. 5 ,  9 ) .  However, MICHLES 
d i d  not  descr ibe  t h e  opera t ion  t o  HOLC and HOLCK assumed9t h a t  t h e  c i v i l i a n s  had j u s t  been "caugh i n  t h e  a r e a  (pg. 5 1 . 
No one else from B/4/3 mentioned t h e  opera t ion  t o  him (pg. 6 ) .  
HOLCK knew nothing about a verba l  r e p o r t  from a h e l i c o p t e r  
p i l o t  a l l e g i n g  t h e  unnecessary k i l l i n g  o f  women and ch i ld ren  
(pg. 8 ) .  H e  never heard any VC propaganda concerning such 
an a l l e g a t i o n  ( ~ 9 .10) 

2 .  OTHER INFORMATION. ' 

a.  Since t h e  mat te r  has come t o  t h e  a t t e n t i o n  of t h e  
pw1i .c  t h e  wi tness  spoke t o  Sergeant KIRPATRICK about mutual 
f r i e n d s  who were involved (pg. 2). KIRPATRICK d i d  n o t  
i n d i c a t e  any knowledge of t h e  opera t ion  (pg. 2 ) .  They spoke 
about Captain MEDINA (pg . 2 )  . 
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b. HOLCK vaguely r e c a l l e d  GOUZOULES s t a t i n g  t h a t  
Task Force Barker had taken q u i t e  a b i t  of  c r e d i t  f o r  
k i l l i n g  some women and ch i ld ren  (pg. 7 ) .  CALHOUN s a i d  
something about GOUZOULES shoot ing o f f  h i s  mouth (pgs. 12,  
13) . H e  knew t h e r e  was some bad f e e l i n g  (pg. 7 )  . H e  d i d  
not  know whether t h i s  s i t u a t i o n  w a s  s t r a igh tened  o u t  
(pg* 8 )  

c .  H e  heard no adverse r e p o r t s  about BARKER.(pg. 1 0 ) .  
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EXHIBITS 


EXHIBIT 

NUMBER DESCRIPTION 

11th B r i g a d e  TRTDENT, 
22 Mar  

1 7  Mar 68 

HENDERSON'S R e p o r t  w i t h  
osures . 

-

-

NOTES 
N e w s  account of 
operation read by 
the w i t n e s s .  

P a ~ e r  s h o w n  to w i t  

W i t  had never 

before seen VC 

propaganda i n - 

closure. 


PAGES 

4 

4 

11 
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(The h e a r i n g  reconvened a t  1500 hour s ,  30 
January 19 70. ) 

I0: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: The fo l lowing  named persons  a r e  p r e s e n t :  LTG 
PEERS, COL ARMSTRONG, and MAJ LYNN. 

The nex t  w i tnes s  i s  Major Roy A.V. HOLCK. 

(MAJ HOLCK was c a l l e d  a s  a  w i t n e s s ,  w a s  sworn, 
and t e s t i f i e d  as fo l lows: )  

Major HOLCK, f o r  t h e  r e c o r d ,  would you p l e a s e  s t a t e  
your  f u l l  name, g rade ,  S o c i a l  S e c u r i t y  number, o r g a n i z a t i o n ,  
and s t a t i o n ?  

A. Roy A.V. HOLCK, major ,  Headquar ters  Company, 24th 
D iv i s ion ,  S o c i a l  S e c u r i t y  number . F o r t  R i l ey ,  
Kansas. 

I0 : Major HOLCK, on my r i g h t  i s  Colonel  ARMSTRONG, an 
Army co lone l  who has  been des igna t ed  by General  WESTMORELAND, 
t h e  O f f i c e  of  t h e  Chief o f  S t a f f ,  as an a s s i s t a n t  t o  me i n  t h i s  
i n v e s t i g a t i o n .  Aside from myself ,  t h i s  a f t e r n o o n ,  h e  may a l s o  
add res s  q u e s t i o n s  t o  you. Have you had an o p p o r t u n i t y  t o  r ead  
t h e  i n s t r u c t i o n s ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q. Do you have any q u e s t i o n s  concerning them? 

A. No, s i r .  

Q. Major HOLCK, would you i n d i c a t e  your  du ty  ass ign-  
ment w i t h i n  t h e  America1 Div i s ion ,  i n d i c a t i n g  when you jo ined  
t h e  d i v i s i o n ,  any reass ignments  t h a t  you may have had,  t h e  
approximate d a t e s ,  and f i n a l l y  t h e  t e r m i n a t i o n  of  your  s e r v i c e  
w i t h  t h e  d i v i s i o n ?  

A. A l l  r i g h t ,  sir.  I was wi th  t h e  1 1 t h  Brigade i n  
H a w a i i ,  and, o f  cou r se ,  we moved t o ' v i e t n a m  and jo ined  t h e  
d i v i s i o n  around November. I was wi th  t h e  advance p a r t y  t h e r e .  

Q. You w e r e  w i t h  t h e  advance p a r t y  of t h e  b r igade?  
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A. Yes, s i r .  

Q Does t h a t  a l s o  i n c l u d e  going over  w i t h  t h e  advance 
company, which i s  Capta in  M E D I N A ' s  company, C/1/20? 

A. No, s ir .  The advance p a r t y  of t h e  b r igade - - th i s  i s  
p r i o r  t o  t h e  b r i g a d e ' s  moving t o  Vietnam. There  was a group 
o f  us .  I ' d  say  about  12 o f f i c e r s  t h a t  went ove r  f i r s t .  

Q D i r e c t l y  i n t o  Duc Pho? 

A .  Y e s ,  s i r ,  and then  t h e  rest of  t h e  b r i g a d e  fol lowed 
l a t e r .  I was i n  4 / 3  a t  t h a t  t i m e  as t h e  S3, and I remained t h e  
S 3  of  t h e  b a t t a l i o n  up u n t i l  about May, a t  which t ime I w a s  
t r a n s f e r r e d  t o  t h e  4/31, which is  p a r t  o f  t h e  196th .  I was t h e  
execu t ive  o f f i c e r  t h e r e  and ended my t o u r  wi th  t h e  196th .  

Q - Since  t h i s  m a t t e r  o f  t h e  My L a i  i n c i d e n t  became a 
m a t t e r  of  p u b l i c  knowledge v i a  r a d i o ,  t e l e v i s i o n ,  newspapers, 
and s o  on,  i n  t h e  l a t t e r  p a r t  of September/October 1969,  about  
5 months ago,  have you had any conve r sa t ion  w i t h  anybody from 
t h e  d i v i s i o n  concern ing  t h e  i n c i d e n t ,  t h e  r e p o r t i n g  o f  t h e  
i n c i d e n t  o r  t h e  i n v e s t i g a t i o n  of  i t ?  

A. Y e s ,  s i r ,  w i t h  Se rgean t  Major KIRKPATRICK, who w a s  
i n  t h e  24th Div i s ion  w i t h  m e .  H e  i s  t h e  only  one t h a t  I have 
d i scussed  it wi th .  

Q May I ask  what t h e  s u b j e c t  of your  conve r sa t ion  w a s  
w i t h  Sergeant  Major KIRKPATRICK? 

A. Well ,  t h e  s u r p r i s e  of  t h i s  t h i n g  having had occur red .  
That  was t h e  main t h i n g ,  and d i s c u s s e d  some o f  o u r  mutual f r i e n d s  
t h a t  w e  knew, one o f  which i s  Captain  MEDINA. 

Q .  Did Se rgean t  Major KIRKPATRICK i n d i c a t e  any knowledge 
o f  t h e  i n c i d e n t  a t  a l l ?  

A. I d o n ' t  r e a l l y  r e c a l l  him say ing  he  knew anyth ing  
about it. Perhaps h e  had hea rd  something about  it. 

Q Can you r e c a l l  b a s i c a l l y  what h e  t o l d  you o r  a t  
l e a s t  t h e  impress ion t h a t  h e  gave you? 

A .  W e l l ,  h e  t a l k e d  about knowing Capta in  MEDINA, t h a t ' s  
f o r  s u r e ,  and about  hav ing  become aware o f  t h e  b a t t l e  t h a t  took 
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p l a c e  t h a t  came o u t  i n  t h e  S t a r s  and S t r i p e s .  T h a t ' s  t h e  f i r s t  
t ime w e  even hea rd  about  My L a i ,  and t h i n g s  a long  t h a t  l i n e .  
Nothing r e a l l y  s p e c i f i c ,  though. 

Q 0 You w e r e  t h e  S3 of t h e  4/3? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q For about  5 months? 

A. About 5 o r  6 months, y e s ,  sir.  

Q Looking a t  t h i s  map h e r e ,  which w e  use  a s  E x h i b i t  
MAP-5, I b e l i e v e  t h i s  shows t h e  boundary between Task Force  
Barker  on t h e  east o f  Highway 1, whereas ,  t h e  4 th  g e n e r a l l y  
works i n  t h e  n o r t h e r n  p a r t  o f  Quang Ngai Province ,  t o  t h e  wes t?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q Is t h a t  t hey  way you r e c a l l  . i t ?  

A. Y e s ,  sir.  

Q You were w e l l  aware, t h e n ,  o f  t h e  e x i s t e n c e  o f  Task 
Force  Barker  and t h e i r  o p e r a t i o n s  t o  t h e  e a s t  o f  you? 

A. y e s ,  sir. 

(MR MACCRATE e n t e r e d  t h e  h e a r i n g . )  

One o f  o u r  companies, B / 4 / 3 ,  was a t t a c h e d  t o  Task 
Force  Barker.  

Q- Were you aware o f  t h e  o p e r a t i o n s  a t  Task Force  
Barker ,  Major HOLCK, i n t o  t h i s  a r e a  which people  r e f e r r e d  t o  
a s  P i n k v i l l e ?  They had o p e r a t e d  t h e r e  i n  February and--

A. ( I n t e r p o s i n g )  Q u i t e  o f t e n ,  y e s ,  sir.  

Q Were you aware of  t h e i r  o p e r a t i o n  i n  t h e r e  on t h e  
1 6 t h  o f  March? 

A. No, sir.  I n  f a c t ,  t h e  f i r s t  t i m e  I became aware o f  
t h i s  w a s  when I r ead  t h e  S t a r s  and S t r i p e s  about  t h e  l a r g e  body 
count  t h a t  t hey  had i n  t h a t  a r e a  and--I mean concerning My L a i .  
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Q .  Well,  now, a r e  you t a l k i n g  about t h e  S t a r s  and 
S t r i p e s  t h a t  came o u t  wh i l e  you w e r e  wi th  4/3? 

A. Y e s ,  sir. 

Q - .That would have been probably t h e  week o f  t h e  22nd 
o f  March o r  a long  i n  about  t h e r e .  Did you a l s o  s e e  it i n  t h e  
d i v i s i o n  news s h e e t  o r  t h e  b r igade  newspaper? 

A. I b e l i e v e  I may have,  b u t  I d o n ' t  r e c a l l  it, b u t  
t h e  t h i n g  t h a t  s t u c k  i n  my mind was t h a t  t h e  S t a r s  and S t r i p e s  
had q u i t e  a w r i t e u p  on it. 

Q Give m e  t h e  two news r e l e a s e s .  

(RCDR d i d  as reques ted .  ) 

I have h e r e ,  Major HOLCK, a copy of  t h e  America1 
N e w s  Shee t  1 7  March. I a sk  you i f  t h i s  w i l l  r e f r e s h  your 
memory? 

( I0  hands E x h i b i t  M-23 t o  t h e  w i t n e s s . )  

A. Th is  may be  it, y e s ,  s i r .  

Q And I have h e r e  another  s i m i l a r  p i e c e  o f  news which 
came o u t  i n  your  b r i g a d e  newspaper a few days l a t e r .  This  i s  
e n t e r e d  i n t o  t h e  r e c o r d  as E x h i b i t  M-17, .dated 2 2  March, a copy 
of  t h e  T r i d e n t .  

( I0  hands E x h i b i t  M-17. t o  t h e  w i t n e s s  .) 

A .  Y e s ,  s i r ,  I r e c a l l  t h i s .  This  i s  probably what I 
d i d  read.  

Q .You w i l l  n o t i c e  t h e  body count  o f  128.  

A. Y e s ,  sir. 

Q You w i l l  probably a l s o  n o t i c e  t h e  2 U.S. K I A  and 3 
weapons cap tured .  Now t h i n k i n g  back,  I know t h a t  I am t a k i n g  
you back 22  months--

A .  ( I n t e r p o s i n g )  Y e s ,  s i r .  
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Q Things d o n ' t  always f i t  t o o  e a s i l y ,  b u t  some of  you
fe l lows  have some miraculous memories. Sometimes you remember 
t h i n g s  you shou ldn l  t remember, b u t  I hope you remember t h i s ,  
as t o  whether o r  n o t  t h e r e  was any d i s c u s s i o n  concerning t h i s  
d i s p a r i t y  i n  t h e  r a t i c  of weapons cap tu red  t o  VC K I A ?  

A. When I f i r s t  r ead  about  t h i s ,  s i r ,  a s  you p o i n t  o u t ,  
t h r e e  weapons cap tu red  and s o  f o r t h ,  I thought  i t  w a s  odd,  and 
I do r e c a l l  having a conve r sa t ion  w i t h  Captain  MICHLES, who w a s  
t h e  Bravo Company commander, and he d i d ,  i n  f a c t ,  rnention t h a t  
some c i v i l i a n s  were k i l l e d .  I d i d n ' t  see anyth ing  unusual  about 
it a t  t h a t  t ime.  However, Captain  MICSELS , he j u s t  mentioned it 
and t h e  i n c i d e n t  w a s  dropped. Of c o u r s e ,  h e  was k i l l e d  s e v e r a l  
months l a t e r ,  b u t  y e s ,  I d i scussed  p a r t  of t h i s  t h i n g  w i t h  him. 

Q. D i d  you e v e r ,  a s  a 3 ,  b e i n g  i n t e r e s t e d  i n  t a c t i c a l  
o p e r a t i o n s  even though you wouldn ' t  want t o  s t i c k  your  nose  
i n t o  o t h e r  p e o p l e ' s  b u s i n e s s ,  e v e r  ask him t o  go over  t h i s  
o p e r a t i o n ?  Did he  e v e r  d e s c r i S e  t h i s  o p e r a t i o n  t o  you? 

A. No, s i r .  This  w a s  done only i n  p a s s i n g ,  a s  I r e c a l l .  
W e  were b u s i l y  engaged i n  our  own o p e r a t i o n s ,  and I guess he 
came by f o r  some reason and s topped by o u r  f i r e  base .  A t  t h a t  
t i m e  we w e r e  on LZ Sue,  which i s  t o  t h e  wes t  of  Task Force 
B a r k e r ' s  a r e a ,  of course .  

Q The 2 1 s t ,  t h a t ' s  e v i d e n t l y  when h e  f i r s t  r e j o i n e d
t h e  b a t t a l i o n ?  

A. Tha t  may have been t ime ,  and h e  mentioned--no, he 
w a s n ' t  w i t h  t h e  b a t t a l i o n  a t  t h a t  t i m e  because we were s t i l l  
on t h i s  s i d e  of  t h e  highway, b u t  I do r e c a l l  him mentioning 
t h a t  some c i v i l i a n s  were k i l l e d  i n  t h i s  one b a t t l e ,  and t h a t ' s  
about  it. W e  d i d n ' t  d i s c u s s  it any f u r t h e r .  I c a n ' t  r e c a l l  
when t h i s  took p l a c e ,  March, A p r i l .  

Q What w a s  your  impress ion when h e  s a i d  some c i v i l i a n s  
were k i l l e d ?  What d i d  h e  mean by some c i v i l i a n s  were k i l l e d ?  

A. I assumed t h a t  it w a s  from t h e  normal f i g h t ,  c i v i l -
i a n s  g e t t i n g  caught  i n  t h e  a r e a .  

Q. Any i d e a  of t h e  o r d e r  of magnitude? Was t h a t  e v e r  
expressed?  Was it one o r  two o r  w a s  it q u i t e  a few? 
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A. He mentioned something about  some c i v i l i a n s ,  b u t  I 
d o n ' t  r e c a l l  him s a y i n g  q u i t e  a few c i v i l i a n s .  

Q Did h e  say  t h a t  t h i s  was wi th  Bravo Company? 

A. . I  don1t even know i f  Bravo Company w a s  a p a r t  of 
t h a t  e x e r c i s e .  A l l  I r e c a l l  i s  t h a t  he mentioned t h i s  t o  m e .  
The reason why t h i s  comes o u t  now i s  because o f  r ead ing  a l l  
t h i s  and when it took p l a c e .  

Q. W e l l ,  t o  move ahead a l i t t l e  b i t  and w e  might come 
back aga in .  Task Force  Barker ,  t h i s  o p e r a t i o n  took p l a c e  on 
t h e  16 th  and went on f o r  Bravo Company, I t h i n k ,  f o r  4 days ,  
and I t h i n k  some o f  t h e  o t h e r s  went o u t  a t  t h e  end o f  3 days.  
On t h e  9 t h  of  A p r i l ,  Task Force Barker w a s  d i s e s t a b l i s h e d ,  
and it w a s  s h o r t l y  t h e r e a f t e r  t h a t  your company r e j o i n e d  your  
b a t t a l i o n .  Now a t  t h a t  t ime ,  d i d  you h e a r  of  any a d d i t i o n a l  
t a l k  by members o f  B/4/3 from Captain  MICHLES o,r any of  t h e  
o t h e r  people  concerned,  of  what may have t r a n s p i r e d  t h e r e ?  

A. No, s i r ,  n o t  t h a t  I r e c a l l ,  excep t  f o r  h i s  one 
comment about  c i v i l i a n s  having been k i l l e d  t h e r e .  T h a t ' s  
about  t h e  on ly  t ime I t a l k e d  about  it. 

Q Do you r e c a l l  t h e  name o f  your  S5 a t  t h a t  t ime i n  
t h e  b a t t a l i o n ?  

A. I know what he looks  l i k e .  I can p i c t u r e  him, b u t  
I c a n ' t  seem t o  r e c a l l  h i s  name. There were two. W e  s t a r t e d  
o f f ,  I b e l i e v e ,  w i th  a l i e u t e n a n t ,  and he  l e f t ,  and then  a 
c a p t a i n  came i n  and took o v e r  as t h e  S5. I c a n ' t  r e c a l l  h i s  
name. 

Q D o  you remember a  Captain  GOUZOULE*3? 

A. Yes, s i r ,  t h a t  I s  t h e  same man. 

Q .  I t h i n k  you had an a i r  o p e r a t i o n s  o f f i c e r ,  d i d n ' t  
you? 

A. Y e s ,  s i r .  

Q Do you remember what h i s  name was? 

A. MCANAW . 
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Q Of cour se ,  your  b a t t a l i o n  commander, I b e l i e v e ,  
was ADKINS? 

A.  ADKINS, y e s ,  s i r .  

Q. Now, r i g h t  about t h i s  p e r i o d ,  do you remember 
GOUZOULES be ing  d e c l a r e d  a lmost  persona non g r a t a  as f a r  a s  
LZ D o t t i e  was concerned? He was t o l d  t o  s t a y  away from ~ o t t i e ?  

A. No, s i r ,  he  was t r a n s f e r r e d  up t o  t h e  196 th ,  I be-
l i e v e .  T h a t ' s  as f a r  a s  I can r e c a l l .  

Q I ' m  t a l k i n g  about  wh i l e  Task Force  Barker was s t i l l  
i n  o p e r a t i o n  and you were s t i l l  o p e r a t i n g  o u t  of  f i r e  base  Sue 
t o  t h e  nor thwes t  of h e r e ,  and this s i t u a t i o n  was supposed t o  
have a r i s e n  between Capta in  GOUZOULES and c e r t a i n  personne l  
down a t  f i r e  b a s e  D o t t i e ?  

A. I t ' s  coming back s lowly ,  s i r .  I r e c a l l  something 
a long  t h a t  l i n e .  He g o t  somebody angry a t  him down t h e r e .  I 
d o n ' t  know what t h e  whole i n c i d e n t  was about ,  b u t  I do r e c a l l  
him be ing  t o l d  i n  no u n c e r t a i n  terms n o t  t o  come back,  y e s ,  s i r .  

Q Do you r e c a l l  t h e  c i rcumstances  of  what occasioned 
t h i s ?  

A. Not r e a l l y ,  s i r .  Vaguely I can remember him running 
into--had something going with--I  d o n ' t  r e c a l l  who, Colonel  
Barker  o r  t h e  S3 down t h e r e .  I d o n ' t  know. 

Q Did you e v e r  h e a r  a s t o r y  t o  t h e  e f f e c t  t h a t  h e  had 
lunch wi th  some people  a t  Binh Son D i s t r i c t  t h e r e ,  and i n  t h e  
cou r se  of  t h e  conve r sa t ion  one of  t h e  people  from Task Force 
Barker was t a l k i n g  about people  g e t t i n g  k i l l e d  and t h i s  t h a t  
and t h e  o t h e r ,  and a s t a t emen t  w a s  made supposedly by GOUZOULES 
which more o r  less impl ied  t h a t  Task Force  Barker had t aken  
q u i t e  a b i t  o f  c r e d i t  f o r  k i l l i n g  some women and c h i l d r e n ?  

A. That  might have been it. Y e s ,  s i r ,  it I s  something 
a long  t h a t  l i n e ,  b u t  I ' m  n o t  q u i t e  c l e a r .  I know h e  made some 
comments t o  somebody t h e r e ,  and I c a n ' t  r e c a l l  i f  i t  was Colonel  
BARKER o r  t h e  S 3  a t  t h a t  t i m e .  I know t h e r e  was some bad f e e l -
i n g s .  

Q. And do you remember who t h e  S 3  was? 
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A. Major CALHOUN, b u t  I d o n ' t  r e a l l y  r e c a l l  t h e  whole 
background. He made some comment about ,  I guess ,  what you j u s t  
mentioned, and it d i d n '  t go over  t o o  w e l l .  

Q. Did anybody e v e r  t e l l  you whether t h i s  s i t u a t i o n  
e v e r  g o t  s t r a i g h t e n e d  o u t  o r  n o t ?  

A. No, sir.  

Q While you were s t i l l  wi th  t h e  4/3, d i d  you e v e r  h e a r  
a r e p o r t  t h a t  one o f  t h e  a v i a t o r s  f l y i n g  wi th  t h e  123d had sub-
m i t t e d  a r e p o r t ,  a v e r b a l  r e p o r t ,  accus ing  cr  a l l e g i n g  t h a t  i n  
t h i s  a r e a  of e a s t e r n  Son Tinh o r  Son My v i l l a g e ,  on t h e  1 6 t h ,  
a u n i t  had unneces sa r i l y  k i l l e d  women and c h i l d r e n ?  

A. N O ,  s i r ,  I d i d  n o t .  

Q. Nothing l i k e  t h a t  e v e r  came t o  mind? 

A. No, s ir .  I d i d n ' t  even r e a l i z e  t h e y  had an i n v e s t i -
g a t i o n  going on u n t i l '  it came o u t  i n  t h e  papers .  

Q. Subsequent t o  t h e  d i s e s t a b l i s h m e n t  of Task Force  
Barker ,  d i d  you remain wi th  t h e  b a t t a l i o n ,  4/3, when they  
moved over  and occupied F i r e  Support  Base D o t t i e ?  

A. Y e s ,  s i r ,  f o r  about  a  month and a h a l f ,  I imagine. 
I l e f t  t h e r e  i n  May, about  t h e  middle of May, and I guess w e  
moved t h e r e  i n  A p r i l .  

Q =  I t  would appear  t o  m e  t h a t  you should  have been j u s t  
about moving i n  some o f  your  e lements  about  t h e  same t ime Task 
Force Barker was be ing  disbanded? 

A. Y e s ,  sir.  

Q When you were i n  t h a t  a r e a ,  d i d  you h e a r  o f  any 
women and c h i l d r e n  be ing  k i l l e d  o r  any th ing  t h a t  might have 
been an unusual  s i t u a t i o n  f o r  you? 

A. No, s i r .  

Q Did you e v e r  g e t  t o  t a l k  t o  Captain  MEDINA aga in?  

A. No, s i r .  He was wi th  t h e  1/20,  and, of  cou r se ,  
they  moved o u t  o f  t h e  a r e a  complete ly .  I never  saw him aga in .  
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Q W e l l ,  t h a t ' s  t r u e ,  b u t  he  h imse l f  d i d  n o t  remain 
w i t h  t h e  company t o o  long  a f t e r  t h a t  and e v e n t u a l l y  became a 
member of  t h e  G 3  s t a f f  a t  Chu La i .  

A.  I may have seen  him t h e r e ,  b u t  t h a t ' s  about  it. 

Q Who rep laced  you a s  t h e  S3 of  t h e  b a t t a l i o n ?  

A. MCANAW. He was my a s s i s t a n t  when I w a s  t h e r e .  

Q. And h e  moved on up t o  become t h e  S3? 

A. Y e s ,  sir. 

I0 : M r .  MACCRATE? 

MR MACCRATE: When you had t h i s  conve r sa t ion  w i t h  Capta in  
MICHLES t h a t  you mentioned, can you r e l a t e  it i n t i m e  o r  i n  
c o n t e x t  t o  any th ing  t h a t  was going on a t  t h a t  t ime?  Was he  
worrying about  t h i s ?  W a s  t h i s  i n  t h e  c o n t e x t  t h a t  an i n v e s t i -
g a t i o n  was going on o r  anyth ing  o f  t h a t  s o r t ?  

A. No, s ir .  H e  d i d n ' t  even mention t h a t .  A s  I recall ,  
I w a s  r ead ing  t h i s  o r  something,  and I s a i d ,  "Boy, what a g r e a t  
b a t t l e  t h a t  was ,"  and h e  c a s u a l l y  mentioned t h a t  some c i v i l -
i a n s  w e r e  k i l l e d  i n  t h i s  b a t t l e  and--

Q. ( I n t e r p o s i n g )  S o r t  o f  p l a y i n g  down t h e  s u c c e s s ,  w a s  
t h a t  t h e  i d e a ?  

A. Somet h i n g  l i k e  t h a t .  

Q • You r a i s e d  t h i s  128 K I A ,  and h e  s a i d ,  "Well, it 
w a s n ' t  a l l  t h a t  good." Is t h a t  t h e  i d e a ?  

A .  Something a long  t h a t  l i n e .  

I0 : Along i n  toward t h e  end o f  May when you were,  a t  
t h a t  t i m e ,  i n  t h e  b a t t a l i o n ,  you probably had been n o t i f i e d  t h a t  
Colonel  BARKER was going t o  move i n  and become t h e  b a t t a l i o n  
commander. I t h i n k  you w e r e  t h e r e  t hen?  

A. I t h i n k  s o ,  y e s ,  sir.  I hea rd  he  w a s  coming. 
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Q Was t h e r e  any d i s c u s s i o n  a t  a l l  w i t h i n  t h e  head-
q u a r t e r s  o r  w i t h i n  any o f  t h e  t r o o p s  a t  a l l  t h a t  you can 
r e c a l l ?  

A. You mean about  Colonel  BARKER coming up t h e r e ?  

Q That  's r i g h t .  

A.  We were a l l  k ind  o f  looking  forward t o  him coming. 
He w a s  q u i t e  w e l l  l i k e d  throughout  t h e  b r i g a d e ,  and we were 
g l a d  when w e  found o u t  t h a t  h e  was coming. Of cou r se ,  I l e f t  
b e f o r e  he  came, b u t  we were q u i t e  happy t h a t  h e  was coming. 

Q - You d i d n ' t  h e a r  any adverse  comments of any k ind?  

A. Not about  Colonel  BARKER, no,  sir.  H e  was q u i t e  
w e l l  l i k e d .  

Q - During t h e  t i m e  you were o p e r a t i n g  i n  t h i s  a r e a ,  I 
imagine you had o p e r a t i o n s  o u t  t o  t h e  e a s t  and t h e  Batangan 
Peninsu la  o u t  o f  LZ D o t t i e ?  

A. Y e s ,  s ir .  

Q Did you e v e r  h e a r  of any VC propaganda o f  any k i n d ,  
whether it would be  a b r o a d c a s t  k ind  o f  propaganda o r  whether  
it would b e  i n  l e a f l e t  form o r  arm bands o r  t a g s  on uniforms 
o r  s logans  o r  p o s t e r s ,  which would i n d i c a t e  t h a t  t h e  VC would 
t a k e  revenge o r  g e t  a c t i o n  taken  a g a i n s t  t h e  Americans f o r  
what t hey  may have done h e r e ?  

A .  No, s i r ,  n o t  t h a t  I r e c a l l .  Unfor tuna te ly  we w e r e  
t o o  i s o l a t e d  from t h e  Vietnamese c i v i l i a n s  a t  t h a t  t i m e ,  b e i n g  
on a f i r e  base .  I d o n ' t  r e c a l l  s e e i n g  o r  h e a r i n g  any propa-
ganda o f  t h a t  type .  

Q. I n s t e a d  o f  My L a i ,  which seem t o  s t i c k  i n  t h e  
American mind, d i d  you e v e r  h e a r  anyth ing  d i s c u s s e d  concern-
i n g  Son My? 

A. Son My? I just c a n ' t  r e c a l l ,  s i r ,  whether  I d i d  o r  
n o t  a t  t h e  t i m e .  We were busy engaged i n  o u r  own o p e r a t i o n s .  
I d o n ' t  r e c a l l  any th ing  l i k e  t h a t .  Now, GOUZOULES--no, I be-
l i e v e  he  w a s  gone a t  t h a t  t ime.  I j u s t  c a n ' t  r e c a l l ,  no,  s ir .  
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Q. I ' l l  j u s t  show you one b i t  of  in format ion  i n  broad- 
c a s t  form. Th i s  i s  two pages of it h e r e .  This  i s  E x h i b i t  R - 1 ,  
an i n c l o s u r e  t o  it. I would l i k e  f o r  you t o  t a k e  a look a t  
t h i s  and j u s t  l e t  me know whether o r  n o t  you have seen  t h i s  
o r  any th ing  l i k e  it o r  hea rd  anyth ing  l i lce  it. 

(I0 hands t h e  E x h i b i t  R-1 t o  t h e  w i t n e s s  . )  

A. I ' m  n o t  f a m i l i a r  wi th  t h i s .  I h Z v e n 1 t  seen it 
b e f o r e ,  s i r ,  b u t  t h e r e  a r e  words i n  there--we had some prop- 
aganda. I guess  S2 has  received--  

Q. ( I n t e r p o s i n g )  W e l l ,  p a r t i c u l a r l y  t h e  f i r s t  page. 
T h i s  i s  r a t h e r  t y p i c a l ,  I would s a y ,  broad a c c u s a t i o n ,  b u t  t h e  
second page,  it does change and it focuses  i t s e l f  on t h e  ARVN 
s o l d i e r ,  and it i s  d i r e c t e d  a t  him a s  t h e  a c t i o n  agency, and 
t h e n  it h i g h l i g h t s  t h i s  o p e r a t i o n  on t h e  1 5 t h ,  which may be  
accord ing  t h e i r  l u n a r  ca l enda r  which would be  c o r r e c t ,  b u t  
as w e  know it, it i s  on t h e  16 th?  

A. I d o n ' t  r e c a l l  s e e i n g  t h a t  t h i n g .  

Q. I t a k e  it; t h e n ,  Major HOLCK, you had n o t  s een  any- 
t h i n g ,  had n o t  hea rd  anyth ing  o r  any comments o r  any s ta tments--  

A. ( I n t e r p o s i n g )  Except from Capta in  MICHLES, s i r .  
Nothing w a s  r e a l l y  d i scus sed  about  t h e  t h i n g ,  and,  of  cou r se ,  
t h i s  i n c i d e n t  between Capta in  GOUZOULES and somebody down i n  
Task Force  Barker ,  e i t h e r  i n  t h e  "3" o r  t h e  commander, Colonel  
BARKER. 

Q. - D i d  you a t  t h e  t i m e  t i e  t h a t  t o g e t h e r  w i th  what 
MICHLES had mentioned t o  you? 

A. No, s i r ,  n o t  a t  t h a t  t ime.  A s  I s a i d ,  I d i d n ' t  
even r e a l i z e  t h a t  they  had t h i s  i n v e s t i g a t i o n  w h i l e  I was w i t h  
t h e  b r igade .  

MR MACCRATE: D o  you r e c a l l  speak ing  t o  Major CALHOUN a t  t h a t  
t ime about  t h i s ,  t r y i n g  t o  smooth t h i n g s  over  o r  open r e l a t i o n s  
between GOUZOULES and CALHOUN? 

A. Yeah, w e l l ,  a f t e r  b r i n g i n g  t h i s  GOUZOULES t h i n g  up,  
y e s ,  s ir ,  I do r e c a l l  d i s c u s s i n g  wi th  Major CALHOUN t h a t  h e  s a i d  
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something l i k e  GOUZOULES w a s  t a l k i n g  about t h i n g s  he d i d n ' t  
know about ,  s h o o t i n g  h i s  mouth o f f ,  i n  o t h e r  words, and h e  
d i d n ' t  want t o  s e e  t h a t  guy on h i s  f i r e  b a s e ,  and t h a t ' s  
about  it. 

I 0  : . W e l l ,  d i d  you f i n d  o u t  from GOUZOULES what t hey  
had been t a l k i n g  about?  

A. I t a l k e d  t o  GOUZOULES, I ' m  s u r e ,  a long  t h e s e  l i n e s ,  
b u t  never  i n  d e t a i l .  He mentioned something about  s u s p e c t i n g  
t h a t  q u i t e  a few c i v i l i a n s  were k i l l e d  and he  d i d  make t h a t  
comment, and t h i s  i s  what s t a r t e d  t h e  i n c i d e n t  between t h o s e  
two. 

Q Did you g e t  t h e  impress ion  t h a t  CALHOUN o r  BARKER 
and t h o s e  people  ove r  on D o t t i e  w e r e  a l i t t l e  s e n s i t i v e  about  
t h i s ?  

A. Not p a r t i c u l a r l y .  I t h i n k  any commander would be  
angered by someone making comments about h i s  t r o o p s  be ing  
u n d i s c i p l i n e d  and s h o o t i n g  w i l d l y ,  i f  t h a t ' s  i t ,  b u t  t hey  
d i d n ' t  seem p a r t i c u l a r l y  s e n s i t i v e  about it. 

Q T h a t ' s  q u i t e  a s h a r p  a c c u s a t i o n ,  though,  t o  t e l l  an 
i n d i v i d u a l  from w i t h i n  t h e  same d i v i s i o n  and a s is ter  o u t f i t ,  
s o  t o  speak ,  t h a t  we d o n ' t  want t o  s e e  you around h e r e  aga in .  
You keep o f f  D o t t i e .  T h a t ' s  n o t  a very happy s i t u a t i o n .  

A .  Well, t h e r e ' s  s e v e r a l  reasons  why. GOUZOULES never  
g o t  a long  wi th  CALHOUN down t h e r e ,  and he  always t a l k e d  a heck 
of  a l o t ,  and t h i s  i s  what I thought  was t h e  cause  o f  t h e  main 
problem between t h e  two. Then, of  cou r se ,  when h e  mentioned 
t h e s e  c i v i l i a n s  had been k i l l e d ,  t h a t  d i d  it a s  f a r  a s  t h e y  
were concerned,  t h a t  i s  wi th  CALHOUN o r  Colonzl  BARKER. I do 
r e c a l l  him t e l l i n g  him n o t  t o  v i s i t  t h e i r  ba se .  

Q Did you t a l k  t o  MCANAW about  t h i s ?  

A. I d o n ' t  know i f  I d i d ,  s ir .  

Q - Did you t a l k  t o  Colonel  ADKINS about  i t ?  

A .  No, n o t  t h a t  I r e c a l l .  
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MR MACCRATE: Do you remember t a l k i n g  t o  Colonel  ANISTRANSKI 
about  i t ?  

A. Who, s i r ?  

Q Colonel  ANISTRANSKI, who was t h e  G 5  of  t h e  d i v i s i o n  

A. No, sir. 

Q Did Colonel  ANISTRANSKI come down t o  s e e  you some-
t i m e  about  t h i s  t i m e ,  o r  maybe a l i t t l e  b i t  a f t e r  t h i s ,  con-
c e r n i n g  ano the r  i n c i d e n t  hav ing  t o  do w i t h  t h e  v o l u n t e e r  
i n fo rma t ion  program and some equipment t h a t  pou had picked up? 

A. H e  may have,  s ir .  We had a program going l i k e  t h a t ,  
b u t  GOUZOULES w a s  running it when he was wi th  t h e  4 / 3 .  I d o n ' t  
r e c a l l  i f  h e  came down o r  n o t ,  sir. I ' m  no t  even f a m i l i a r  w i t h  
t h e  name. 

Q .  Major HOLCK, it seems t o  m e ,  now, t h a t  some of t h i s  
h a s  come t o  mind, and w i t h  t h i s  l i n e  o f  q u e s t i o n i n g  which w e  
have been pu r su ing  t h i s  a f t e rnoon ,  i n  t ime some a d d i t i o n a l  
t hough t s  may come t o  mind, t o o ,  and i f  t hey  do w e  would l i k e  
ve ry  much t o  b e  a b l e  t o  t a k e  advantage o f  t h a t ,  i n  which even t  
w e  would l i k e  f o r  you t o  g e t  i n  touch w i t h  t h i s  o f f i c e  s o  t h a t  
w e  w i l l  l e t  you have an o p p o r t u n i t y  t o  make t h i s  a m a t t e r  of  
r eco rd .  I n  a d d i t i o n ,  i f  you can t h i n k  o f  any documents of  any 
k i n d  which might be  h e l p f u l  t o  u s ,  documents o r  photos  o r  any-
t h i n g  o f  t h i s  s o r t ,  we would a p p r e c i a t e  knowing about  t h o s e .  

A. Yes, sir. 

Q- I w i l l  g i v e  y o u . t h i s  o p p o r t u n i t y  t o  ask  any q u e s t i o n s  
you may l i k e  a t  t h e  h e a r i n g  h e r e  o r ,  i f  you would l i k e ,  t o  make 
a s t a t e m e n t  f o r  t h e  record?  

A. No, s i r ,  I have no q u e s t i o n s  o r  s t a t e m e n t s .  J u s t  
f o r  my own c u r i o u s i t y ,  when d i d  a l l  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  s t a r t ,  
r i g h t  a f t e r  t h e  i n c i d e n t ?  

Q S h o r t l y  t h e r e a f t e r  t h e r e  was an i n v e s t i g a t i o n  o f  a 
form. Of c o u r s e ,  you unders tand ,  t h i s  i s  t h e  very purpose 
t h a t  t h i s  p a r t i c u l a r  i n v e s t i g a t i o n  i s  be ing  conducted.  We're 
h e r e  t o  de te rmine  t h e  adequacy o f  any i n v e s t i g a t i o n  which may 
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have been made t o  de te rmine  i f  t h e  review o f  such i n v e s t i g a t i o n  
was s a t i s f a c t o r y  o r  s u f f i c i e n t  and a l s o  t o  de te rmine  i f ,  any-
where by t h e  people  involved  i n  t h e  o p e r a t i o n  o r  any p l a c e  wi th-
i n  t h e  cha in  of command, t h e r e  had been any a t t empt  t o  suppres s  
in format ion  of  t h e  i n c i d e n t  o r ,  you might s a y ,  t o  cover  it up, 
and t h i s  i s  e x a c t l y  what we ' re  t r y i n g  t o  do. T h a t ' s  t h e  reason  
why we ' re  coming around and t a l k i n g  t o  people  even o u t s i d e  o f  
t h e  u n i t ,  t o  f i n d  o u t  t h e  i n t e r r e l a t i o n s h i p  between t h e  u n i t s ,  
t o  f i n d  o u t  what was be ing  d i s c u s s e d ,  what w e r e  t h e  s e n s i t i v e  
p o i n t s .  

A. I ' m  s u r e  many o f  us w e r e  q u i t e  s u r p r i s e d  t o  even 
h e a r  t h a t  t h e r e  was an i n v e s t i g a t i o n  conducted ove r  t h e r e  
r i g h t  a f t e r  t h i s  i n c i d e n t .  

Q Do you have anyth ing  e l s e ?  

A. No,. sir.  

10: The h e a r i n g  w i l l  r e c e s s  a t  t h i s  t ime.  

(The h e a r i n g  r eces sed  a t  1 5 4 0  hours ,  30 January 
1 9 7 0  .) 
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SUMMARY OF TESTIMONY 

WITNESS: HONDA, G i l b e r t  S. Jr. CW4 

DATE OF TESTIMONY: 2 February 1970 

PLACE OF TESTIMONY: Pentagon 

WITNESS SUSPECTED OF: N/A 

COUNSEL: None 

DUTY ASSIGNMENT ON 16 MARCH 1968: P i l o t ,  Aviation Sec t ion ,  
l l t h  Brigade. 

1. DUTIES OF THE WITNESS. 

P i l o t  of C&C sh ip .  

The witness  s t a t e d  t h a t  i n  H a w a i i  he w a s  s e l e c t e d  
t o  f l y  General LIPSCOMB'S s h i p  and, t h u s ,  went t o  Vietnam 
ass igned t o  t h e  a v i a t i o n  s e c t i o n  of  t h e  l l t h  Brigade 
(pgs: 2 ,  3) . H e  noted t h a t  when t h e  br igade d i d  no t  have 
a s h l p  a v a i l a b l e ,  the brigade commander flew i n  a s h i p  
from t h e  174th Aviation Company (pg. 3) . 

b. Operations o f f i c e r  of t h e  br igade 	a v i a t i o n  sec t ion .  

One of  t h e  w i tnes s '  d u t i e s  w a s  t o  i n s u r e  t h a t  
p i l o t s  completed mission . repor ts  and t o  see t h a t  p e r t i n e n t  
information from these  r e p o r t s  was forwarded t o  br igade 
S2. Informatiop t o  t h e  i n t e l l i g e n c e  s e c t i o n  was c a l l e d  i n ,  
no t  w r i t t e n  (pgs. 16,  1 7 )  . 
2. INCIDENTS RECALLED I N  THE SON MY 	 AREA. 

a .  	 Woman observed. 

The witpess  	s t a t e d  t h a t  s o m e t i m e  i n  mid-March as 
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he w a s  f l y i n g  a mission,  h i s  a t t e n t i o n  w a s  c a l l e d  t o  a woman 
on t h e  ground who had been k i l l e d  and spread-eagled on t h e  
ground (pgs. 5 ,  6 ) .  H i s  doorgunner t o l d  him t h a t  an 
11th  Brigade armpatch was s tuck  i n  h e r  body (pgs. 7 ,13,31) .  

b.  Man observed i n  d i t c h .  

The wi tness  r e l a t e d  an i n c i d e n t  i n  which,a man 
was observed, l y ing  i n  a d i t c h  who appeared t o  be wounded, 
b u t  a l i v e .  A t e a r  gas  grenade was dropped near  him, and 
al though he turned h i s  head away, he made no e f f o r t  t o  escape 
i t s  e f f e c t s .  The wi tness  p i l o t e d  h i s  a i r c r a f t  i n  smal l  
circles above t h e  man and c a l l e d  f o r  ground t roops  t o  p ick  
him up. A s o l d i e r ,  apparent ly  from B/4/3, came t o  t h e  d i t c h ,  
s h o t ,  and bayoneted t h e  man (pgs. 7-9). he wi tness  c a l l e d  
Captain MICHLES and complained o f  t h e  a c t i o n ,  s i n c e  he had 
endangered h i s  c r a f t  and c r e w  s o  t h a t  a p r i sone r  could be 
taken.  MICHLES r e p l i e d  sa rdon ica l ly ,  "Sorry about t h a t "  
(pgs. 9 ,  1 0 ) .  N o  o f f i c i a l  r e p o r t  was made of  t h i s  i n c i d e n t  
(pg. 31) .  

c. Suspects seen and engaged. 

The wi tness  recounted observing a group o f  f i v e  
t o  seven mil i tary-age males andl t t empt i rq  t o  herd them 
away from a house and bunker towards which they were evading. 
The a t tempt  w a s  unsuccessful  (pgs. 13,  1 4 )  . 

d.  Attempt t o  explode mortar  rounds. 

The wi tness  t o l d  of  an a t tempt  t o  explode some 
mortar  rounds on H i l l  85 wi th  f i r e  from h i s  sh ip .  However, 
s i n c e  h i s  c r a f t  was low on f u e l ,  he was forced t o  l eave  t h e  
a r ea  (pgs. 1 4 ,  1 5 ) .  

3 .  KNOWLEGE OF THE INCIDENT. 

The wi tness  a s s e r t e d  t h a t  he had heard no rumors o r  
r e p o r t s  o f  anything o u t  o f  the ord inary  having occurred 
(pgs. 28, 29) .  H e  added t h a t  he had seen no s t a c k s  of  

bodies ,  nor  any number o f  f r e s h l y  dug graves  i n  t h e  Son 
MY area (pg. 31) . 
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4 .  OTHER INFORMATION.  

T h e  w i t n e s s  sa id  t h a t  Sergeant M a j o r  WALSH, an a r t i l l e r y  
of f icer ,  and M a j o r  MCKNIGHT o f t e n  f l e w  with HENDERSON. 
C o l o n e l  BLACKLEDGE f l e w  occasionally (pg. 2 1 ) .  
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EXHIBITS 

EXHIBIT 
NUMBER D E S C R I P T I O N  NOTES -.- -'TI ' 

M-57  I n s t r u c t i o n s  t o  w i tne s s  R e a d  by w i tne s s  
P i c t u r e  of medevac air- W i t  could  n o t  

P-11 c r a f t  i d e n t i f y .  ' .--

P i c t u r e  o f  a i r c r a f t  and W i t  could  n o t  
P-12 crew i d e n t i f y .  2? 

P-1 A e r i a l  photo  W i t  o r i e n t e d "  

MAP-4 Map 6739 I1 W i t  o r i e n t e d .  
- te---I 3 t.6 

.I- - --
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1970.)  
(The h e a r i n g  reconvened a t  0 9 3 5  hour s ,  2 February 

10: The h e a r i n g  w i l l  come t o  o r d e r .  

RCDR: The fo l lowing  persons  a r e  p r e s e n t :  LTG PEERS, 
MR MACCRATE, MR WALSH, COL ARMSTRONG, LTC PATTERSON, and 
M A J  COOP. 

S i r ,  t h e  n e x t  w i tnes s  i s  M r .  G i l b e r t  S. HONDA, Jr. 

(CW4 HONDA, w a s  c a l l e d  as a w i t n e s s ,  was sworn, 
and t e s t i f i e d  as fo l lows :) 

M r .  HONDA, f o r  t h e  r e c o r d  w i l l  you p l e a s e  s t a t e  
your  f u l l  name, g rade ,  S o c i a l  S e c u r i t y  number, o r g a n i z a t i o n  
and s t a t i o n ?  

A. G i l b e r t  S. HONDA, Jr. , CW4, 367th Av ia t ion  Detach- 
ment, Schof i e l d  Bar racks ,  Hawaii. 

RCDR: Your S o c i a l  S e c u r i t y  number, s i r ?  

RCDR: Thank you. 

I 0 : M r .  HONDA, s e a t e d  on my l e f t  i s  M r .  Robert  
MACCRATE. M r .  MACCRATE i s  a c i v i l i a n  lawyer  who has  volun-
t e e r e d  h i s  s e r v i c e s  t o  S e c r e t a r y  of  t h e  Army RESOR t o  ass i s t  
us i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n  and a l s o  t o  p rov ide  l e g a l  counsel  
t o  me  and t o  o t h e r  members 'of  t h e  i n v e s t i g a t i o n  team. The 
n e x t  i n d i v i d u a l  i s  M r .  WALSH who is  i n  t h e  same c a p a c i t y  as 
M r .  MACCRATE and who i s  working w i t h  M r .  MACCRATE t o  a s s i s t  
us.  On my immediate r i g h t  i s  Colonel  ARMSTRONG and f u r t h e r  
i s  L i e u t e n a n t  Colonel  PATTERSON. These i n d i v i d u a l s  have been 
des igna t ed  by General  WESTMORELAND, t h e  Chief o f  S t a f f ,  as 
a s s i s t a n t s  i n  t h i s  i n v e s t i g a t i o n .  Aside from myself any o f  
t h e s e  i n d i v i d u a l s  may addres s  q u e s t i o n s  t o  you t h i s  morning. 

A. Yes, sir.  

Q • W e  have o t h e r  groups t h a t  are t a k i n g  tes t imony from 
o t h e r  people .  I t  w i l l  b e  my job i n  t h e  f i n a l  a n a l y s i s  t o  p u t  
t o g e t h e r  t h e  r e p o r t ,  t o  weigh t h e  ev idence ,  and t o  determine 
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t h e  f i n d i n g s  and t h e  recommendations. Have you had an oppor-
t u n i t y  t o  r ead  t h e  i n s t r u c t i o n s  ( E x h i b i t  M-57) ? 

A. Yes, sir.  

Q =  Do you unders tand them o r  have any q u e s t i o n s  con-
c e r n i n g  them? 

A. I unders tand  them and I have no q u e s t i o n s ,  s i r .  

Q M r .  HONDA, would you i n d i c a t e  what your  duty
assignment was w i t h i n  t h e  America1 Div i s ion ,  any r ea s s ign -
ments you may have had and t h e  approximate t ime ,  and a l s o  
when your  s e r v i c e s  were t e rmina t ed  i n  South Vietnam? 

A. I went t h e r e  w i t h  t h e  b r i g a d e ,  sir. I l e f t  t h e r e  
24 November, I t h i n k ,  and r o t a t e d  back t o  Hawaii. While I 
was t h e r e ,  I was s e l e c t e d  a s  t h e  p i l o t  f o r ' G e n e r a 1  LIPSCOMB 
and subsequent ly  Colonel  HENDERSON. I d i d  f l y  Cha r l i e -
C h a r l i e  most of t h e  t ime.  T h a t ' s  command c o n t r o l .  We a l s o  
had OH-23's. We reconned t h e  a r e a  around t h e  pe r ime te r  and 
went on miss ions  f u r t h e r  i n ,  f o r  s e a r c h i n g  t o  f i n d  any th ing  
t h a t  we could  r e p o r t  back t o  S2. I n  essence  t h a t  w a s  my job. 

Q Yes. Well ,  I ' m  happy t o  h e a r  about  your  be ing  
p i l o t  f o r  General  LIPSCOMB and Colonel  HENDERSON. Did you 
r o t a t e  w i t h  M r .  COONEY? 

A. No, sir.  M r .  COONEY l e f t  b e f o r e  I d i d ,  I t h i n k .  
For  a wh i l e  when o u r  a i r c r a f t  c o u l d n ' t  come up t h e  174th  
took ove r  t h e  job. 

Q Y e s .  

A. I ' d  have t o  go over  wi th  one of  t h e  p i l o t s  and 
I f o r g e t  how it came up t h a t  t h e  174 th  took ove r  t h e  air-
c r a f t  a s  command and c o n t r o l .  

Q. Y e s .  

A.  I b e l i e v e  a f t e r  t h e  i n c i d e n t  where Colonel  
HENDERSON was i n j u r e d  M r .  COONEY came back t o  b r i g a d e  
a v i a t i o n  s e c t i o n .  
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Q. W e l l ,  we understand t h a t  you a t  one t ime had two 
a i r c r a f t ,  one w a s  s o r t  of  an " o l d  dog" t h a t  you would n c t  u s e  
f o r  a command and c o n t r o l  s h i p .  So t h a t  l e f t  you on ly  one.  
I f  t h a t  one was down, you 'd  have t o  r e l y  upon t h e  174 th  f o r '  
t h e  C&C.  

A.  Y e s ,  s ir .  

Q. With r e s p e c t  t o  t h e  day of  t h e  1 6 t h ,  w e r e  you 
f l y i n g  t h a t  day,  by chance? 

A. S i r ,  I was f l y i n g .  I d o n ' t  know i f  I was f l y i n g  
Cha r l i e -Cha r l i e ,  a s l i c k .  I do know I f lew two a i r c r a f t ,  t h e  
OH-23 and t h e  Huey. Like you mentioned,  s i r ,  I d i d n ' t  know 
i f  it was t h e  "dog" w e  had t h a t  we p u t ' i n t o  t h e  miss ion  o r  
i f  it d i d  go on t h e  s l i c k  mi s s ion ,  o r  i f  w e  had t h e  o t h e r  
a i r c r a f t  up, I cannot  r e c a l l .  

Q W e l l ,  I ' m  s u r e  you would recall  t h i s  i f  I ' d  j u s t
review some of  t h e  t h i n g s  t h a t  t h e  C&C s h i p  d i d  t h a t  day,  
which I t h i n k  can f a i r l y  w e l l  p i n  down whether o r  n o t  you 
were f l y i n g  w i t h  M r .  COONEY, who was p i l o t i n g  t h e  a i r c r a f t ,  
t h a t  day. 

A. Normally I d i d  n o t  f l y  w i t h  M r .  COONEY because 
M r .  COONEY was t h e  174th p i l o t  f o r  t h e  b r i g a d e  commander when 
h e  took  t h e  a i r c r a f t .  

Q So you wouldn ' t  go from t h e  f l i g h t  detachment 
o v e r  t o  t h e  174th? They t h e n  would p rov ide  bo th  t h e  p i l o t  
and t h e  c o p i l o t ,  r i g h t ?  

A. R igh t ,  sir. I d o n ' t  know how it came about .  M r .  
COONEY go t  t h e  assignment and f o r  a wh i l e  t h e  174th  had t h e  
command and c o n t r o l  s h i p .  

Q =  W e l l ,  j u s t  l e t  m e  walk through t h i s  very b r i e f l y .  
I t h i n k  t h e r e  a r e  a couple  of  i n s t a n c e s .  I f  t h e s e  come t o  
mind, t hen  you may have been on it. I f  t hey  d o n ' t ,  I would 
s a y  t h a t  you probably w e r e  n o t  aboard.  Looking a t  t h i s  map 
of t h e  o p e r a t i o n  ( i n d i c a t i n g  E x h i b i t  MAP-41, you a r e  f a m i l i a r  
w i t h  t h e  a r e a  c a l l e d  P i n k v i l l e ?  
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A. Yes, sir.  

Q This  i s  o f  cou r se  a blowup of  it. The o p e r a t i o n  
w a s  scheduled w i t h  C/1/20 going i n t o  My La i  ( 4 ) ,  t o  t h e  w e s t  
of  it, move through My L a i  ( 4 ) ,  come up t o  t h i s  a r e a ,  and 
l a a g e r  t h a t  n i g h t .  B/4/3 went i n  sou th  of  My La i  ( l ) ,combat 

. a s s a u l t e d  h e r e ,  t hen  moved n o r t h ,  and C h a r l i e  and Bravo jo ined  
h e r e .  Now, a couple  of  t h e  i n c i d e n t s ;  one,  t h e  C&C s h i p  was 
supposed t o  a r r i v e  i n  h e r e  j u s t  about  t h e  t i m e  t h a t  t h e  a r t i l -
l e r y  p rep  was going on t o  t h e  wes t  of  t h e  v i l l a g e .  Then 
t h e r e  were two combat a s s a u l t s ,  two l i f t s  i n t o  t h e  wes t  of  t h e  
v i l l a g e .  S h o r t l y  a f t e r  t h e  u n i t s  were on t h e  ground, a t  about  
8 t o  8:15 i n  t h e  morning, j u s t  t o  t h e  n o r t h  of  t h e  v i l l a g e ,  
up i n  h e r e ,  t h e  gunships  had k i l l e d  a couple  of  VC who w e r e  
l y i n g  o u t  i n  t h e  r i c e  paddy w i t h  weapons. The gunship de-
p a r t e d ,  and Colonel  HENDERSON i n  h i s  Cha r l i e -Cha r l i e ,  a t  a 
comparat ively  low l e v e l ,  c i r c l e d  t h e  a r e a .  They p u t  smoke 
down t o  mark t h e  l o c a t i o n  o f  t h e s e  i n d i v i d u a l s .  They had 
t r o o p s  move o u t  from t h e  v i l l a g e ,  a c t u a l l y  a p l a t o o n ,  t o  p i c k  
up t h e  weapons. They d i d  t h i s .  Then a f t e r  F ly ing  around down 
h e r e  and s e e i n g  l a r g e  numbers o f  people  moving down t h e  road ,  
two of  them r i g h t  about  t h i s  p o i n t  h e r e  broke-- three  o f  them 
a c t u a l l y  i n  t h e  beginning--took o f f  and ran  away from t h e  
people.  One of  t h e  H-23's t h a t  was t h e r e ,  u s i n g  i t s  guns,  
s e p a r a t e d  t h e s e  two from t h e  crowds of people  and pinned 
them down i n  t h e  f i e l d .  The Cha r l i e -Cha r l i e  landed some-
where down i n  h e r e  and picked up t h e  two i n d i v i d u a l s ,  f l ew 
around f o r  a l i t t l e  w h i l e  w i th  t h e  two i n d i v i d u a l s  i n  t h e  
s h i p ,  observed t h e  combat a s s a u l t  over  i n  t h i s  a r e a ,  and t h e n  
f lew back t o  LZ D o t t i e .  You r e c a l l  t h a t ?  

A. No, s ir .  

Q I t h i n k ,  b a s i c a l l y  t h i s  one p o i n t ,  i f  you had 
been aboard,  e i t h e r  a s  t h e  p i l o t  o r  t h e  c o p i l o t ,  you would 
have probably remembered p i c k i n g  up t h e s e  two people  i n  t h e  
C&C s h i p .  

A. We do it q u i t e  o f t e n ,  s i r .  P ick ing  up peop le ,  
and t h i s  i s  why I d o n ' t  r e c a l l  t h i s  p a r t i c u l a r  i n c i d e n t .  
S i r ,  may I ask a q u e s t i o n ?  Was t h i s  t h e  a c t i o n  Cap ta in  
TRINKLE was wounded i n ?  

Q. No. Capta in  TRINKLE was wounded i n  t h e  o p e r a t i o n  
t h a t  preceeded t h i s  by about  3 weeks. The o p e r a t i o n  
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t h a t  h e  was wounded i n  took p l a c e  on 2 3  February,  g e n e r a l l y  
i n  t h i s  same a r e a .  This  one followed on 16 March. Before 
I go on ,  I j u s t  want t o  p u t  down a  couple  o f  p o i n t s .  You s a i d  
you a r r i v e d  w i t h  t h e  1 1 t h  Br igade ,  t h i s  i s  you deployed wi th  
them i n  December 1967? You then  DEROS'd i n  November 1968, and 
you remained i n  t h e  f l i g h t  detachment a l l  du r ing  t h a t  yea r?  

A. Y e s ,  sir.  

Q. This  s o  c a l l e d  My L a i  i n c i d e n t  of  16 March 1968 
became a matter of  p u b l i c  knowledge i n  t h e  l a t t e r  p a r t  of  Sep-
tember o r  e a r l y  p a r t  of  October of  l a s t  y e a r ,  which i s  t o  say 
4 t o  5 months ago. S ince  t h a t  t ime have you had any d i scus -  
s i o n s  w i t h  anybody from t h e  d i v i s i o n  o r  from t h e  b r igade  con-
c e r n i n g  t h e  i n c i d e n t ,  t h e  r e p o r t i n g  t o  t h e  i n c i d e n t ,  o r  t h e  
i n v e s t i g a t i o n  o f  t h e  i n c i d e n t ?  

A. No, s ir .  I d i d  g e t  one te lephone  c a l l  a f t e r  t h e  
i n i t i a l  news r e l e a s e ' w a s  o u t  on Lee RIDENHOUR blowing t h e  whi- 
s t le .  The i n c i d e n t  came o u t  i n  t h e  papers .  I g o t  one t e l e -  
phone c a l l  t h a t  n i g h t  f rom- 'a  r e p o r t e r  i n  CONUS. Nothing was 
s a i d  and I gave him no in fo rma t ion . ,  

Q =  W e  had M r .  RIDENHOUR i n  h e r e  a few days ago and 
h e  t o l d  us about  a f l i g h t  i n  which h e  was wi th  you a s  a  door- 
gunner,  and i t ' s  f o r  t h i s  reason t h a t  w e  have asked you t o  
come on i n .  The e s sence  o f  t h i s  s t o r y  had t o  do w i t h  one;  
a  woman t h a t  w a s  sp read  eag led  a long  s i d e  t h e  road t o  the 
east o f  My L a i  ( 4 )  ; secondly ,  an a c t i o n  t h a t  took p l a c e  n o r t h  
o f  t h e  Diem D i e m  River i n  which you had l o c a t e d  an i n d i v i d u a l  
l y i n g  i n  t h e  g r a s s ,  and a t h i r d  i n c i d e n t  concerning your 
r e t u r n  t r i p  where you had l o c a t e d  some m i l i t a r y - a g e  males 
o u t  i n  t h e  open and t h e  a c t i o n  t h a t  ensued t h e r e .  You r e c a l l  
t h i s  i n c i d e n t  I ' m  t a l k i n g  about?  

A. Y e s ,  s i r ,  a l l  t h r e e .  He w a s n ' t  l y i n g  i n  t h e  g r a s s ;  
h e  w a s  l y i n g  i n  a d i t c h .  

Q. W e l l  l e t ' s  s t a r t  o f f  f i r s t  w i t h ,  do you remember 
t h e  day you were f l y i n g  t h a t ?  

A. I d o n ' t  remember, s i r ,  I f lew every  day of  t h e  
1 6 t h ,  1 7 t h ,  1 8 t h ,  1 9 t h ,  20th, a l l  t h e  way through i n  d i f f e r e n t  
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a i r c r a f t .  Apparent ly  t h i s  was i n  an OH-23G. We used t h e  2 3 ' s  
w i t h  a doorgunner on each s i d e .  

Q Yes. 

A. Apparent ly  w e  w e r e  c a l l e d  up t o  suppor t  t h e  ground 
t r o o p s  and t h e i r  movements. 

Q. Does your  r e c o r d  i n d i c a t e  what t i m e  o f  day you 
w e r e  f l y i n g ?  

A. No, sir. 

Q Well,  f i r s t  u s ing  t h i s  map ( E x h i b i t  MAP-4) --I would 
a l s o  l i k e  t o  g ive  you a photo ( E x h i b i t  P-1) of what i s  r e f e r r e d  
t o  a s  My L a i  ( 4 )  . I f  I may I w i l l  j u s t  t r y  t o  o r i e n t  you on 
t h i s  s o  t h a t  you w i l l  b e  f a m i l i a r  wi th  it. Here shown on t h e  
map i s  My L a i  ( 4 ) ,  now t o  t i e  t h i s  i n  w i t h  t h e  aer ia l  photo 
you can see t h e  shape o f  t h e  hamlet .  

A. Yes, s ir .  

Q.  You can s e e  t h e  road  l e a d i n g  o u t  from it t o  t h e  
sou th .  You can a l s o  see t h e  i r r i g a t i o n  d i t c h  which runs  a long  
t h e  s i d e  o f  it. You w i l l  n o t i c e  it looks  l i k e  a road;  it 
a c t u a l l y  i s  n o t  a road.  I t  may be  an o l d  road ,  an o l d  irri-
g a t i o n  d i t c h ,  t h a t  shows up very p l a i n l y .  You can a l s o  see 
t h i s  road over  h e r e  l e a d i n g  o u t  t o  t h e  sou th .  This  i s  High-
way 521, which i s  t h i s  main road.  H e r e ' s  H i l l  85 of  which 
you can see t h e  n o r t h e r n  e x t r e m i t i e s  of  it h e r e .  Th i s  is  t h e  
o l d  r i v e r  bed which you can see meandering around. This  map 
i s  a s c a l e  of  about ;. i nch  e q u a l s  80 me te r s ,  s o  t h i s  v i l l a g e  
i s  roughly 400 t o  480 meters  a c r o s s .  Now us ing  t h i s  map, 
any way you 'd  l i k e  t o  d e s c r i b e  it, would you p l e a s e  i n d i c a t e  
about  where you f i r s t  l o c a t e d  t h i s  woman and anyth ing  about  
t h a t  p a r t i c u l a r  s i t u a t i o n ?  

A. I ' m  n o t  r e a l  c e r t a i n ,  sir.  I t h i n k  it was be-
tween o b j e c t i v e  one and o b j e c t i v e  two t h a t  w e  no ted  t h e  woman 
sprawled.  A s  we came o v e r ,  h e  s a i d  t h a t  she  w a s  c u t  open w i t h  
t h e  b r i g a d e  pa t ch  on h e r ,  shou lde r  pa tch  on h e r .  

Q. Was it on h e r  or--
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A. ( I n t e r p o s i n g )  I a c t u a l l y  d i d n ' t  see it, sir .  He 
c a l l e d  my a t t e n t i o n  t o  ~t b u t  we were f l y i n g  low l e v e l  a t  t h e  
t ime ,  l i k e  w e  normally do wi th  t h e  2 3 ' s ,  and one of t h e  gunners 
s p o t t e d  h e r ,  and I c o u l d n ' t  d i v e r t  my a t t e n t i o n  r i g h t  then and 
t h e r e .  I remember t h e  i n c i d e n t  happening. I d i d n ' t  s e e  t h e  
i n c i d e n t .  She w a s  a l r e a d y  dead. 

Q. Did you hover  over  h e r  o r  anything? 

A.  J u s t  one l i t t l e  t u r n  back and k e p t  going,  sir. 

Q W e l l ,  M r .  RIDENHOUR seemed t o  t h i n k  this took 
p l a c e  o v e r  i n  t h i s  g e n e r a l  a r e a ,  h e r e  t o  t h e  e a s t  of t h e  
v i l l a g e  and j u s t  n o r t h  of H i l l  85,  i n  about  he re .  

A. I cannot  p i n p o i n t  it sir. A l l  I know is t h e r e  
w a s  a road l e a d i n g  n o r t h  and sou th  and one running east and 
w e s t .  The same t h i n g  w i t h  t h e  mi l i t a ry -age  males. I c o u l d n ' t  
p i n p o i n t  t h a t  t o  you e i t h e r  r i g h t  now, b u t  they were m i l i t a r y -
age males. They a l l  r a n  i n t o  a p a r t i c u l a r  house. 

Q. A house o r  a hootch? 

A. The s i d e s  were b u i l t  p r e t t y  s t r o n g .  The roof was 
caved i n  and e v e r y t h i n g  e l s e ,  b u t  t hey  could  g e t  r e fuge  i n  
t h e r e .  I t h i n k  one o r  two of them went i n t o  a bunker nex t  
t o  t h e  house. 

Q. Now t h a t  was on your  r e t u r n  t r i p ?  

A .  Tha t  was on the .  r e t u r n  t r i p .  Y e s ,  s i r .  And actu-
a l l y  going o u t  t o  t h e  suppor t  mi s s ion ,  we saw t h i s  one m a l e  
l y i n g  i n  t h e  d i t c h .  

Q What were y'ou doing a t  t h e  t ime? 

A.  W e  were cover ing  the movement of t h e  ground f o r c e s .  
They wanted us ahead of them t o  s can  f o r  them. 

Q- Where were t hey  going,  do you remember? 

A .  I n  t h i s  p a r t i c u l a r  i n c i d e n t  I thought  they were 
go ing  back towards Upt igh t .  
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Q. Yes, t h a t ' s  what w e  unders tand.  

A. And w e  s p o t t e d  them. 

Q Before  we g e t  t o o  f a r  ahead,  were t h e s e  t r o o p s
n o r t h  of t h e  r i v e r  when you saw them, n o r t h  of t h e  Diem D i e m  
River? 

A. Y e s ,  sir. Because they  had c ros sed  t h e  r i v e r  and 
come through t h i s  one v i l l a g e  t h a t  w a s  i n  t h i s  a r e a  h e r e .  I 
t h i n k  it was on t h e  n o r t h e r n  s i d e  o f  t h i s  v i l l a g e  h e r e ,  when 
we s p o t t e d  t h i s  one p a r t i c u l a r  man. 

Q And you w e r e  a c t u a l l y  reconning f o r  t h e  o u t f i t  
t o  p i ck  up any p o s s i b l e  ambushes o r  any th ing?  

A. Yes, sir.  

Q. How c l o s e  t o  t h e  t r a i l  was t h i s  i n d i v i d u a l ?  

A. From t h e  a c t u a l  t r a i l  t hey  were u s ing ,  I ' d  
say  from 75 t o  100 ya rds .  

Q Was i t  e a s t  o r  w e s t  of  t h e  t r a i l ?  

A. I b e l i e v e  it was on t h e  w e s t .  Y e s ,  sir. 

Q .  Well, now go ahead and d e s c r i b e  t h e  a c t i o n  you
took on i t ,  and what you saw. 

A. Okay. He w a s  male; he  was i n  t h e  d i t c h .  W e  d i d n ' t  
know i f  h e  w a s  wounded, h u r t ,  o r  any th ing ,  b u t  he  was l y i n g  
i n  t h e  d i t c h .  H e  w a s n ' t  dead,  because he  d i d  move. W e  f l e w  
and c i r c l e d  him and dropped a t e a r  gas grenade a lmost  on him, 
r i g h t  n e x t  t o  him. This  i s  t h e  way w e  knew he was r e a l l y  
a l i v e ,  because h e  moved h i s  head. I t h i n k  it w a s  from l e f t  
t o  r i g h t  away from t h e  t e a r  gas .  But h e  d i d n ' t  crawl  away. 
When we s p o t t e d  him w e  a l s o  s p o t t e d  two o t h e r  people  h i t  
t h e  t r e n c h  l i n e .  

Q. A t r e n c h  l i n e ?  

A. Well,  t h e s e  w e r e  hedgerows, s i r .  
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Q a Hedgerows, yes .  

A .  And t h i s  was t h e  on ly  one t h a t  w e  c o u l 3  p i n p o i n t .  
The o t h e r  ones  d i sappea red  i n t o  some h o l e s  t h e r e .  We s t a y e d  
o v e r  him, hovered over  him and c a l l e d  back and asked t h e  
ground t r o o p s  t o  i n v e s t i g a t e  and check t h i s  person.  He d i d n ' t  
r u n ,  h e  d i d n ' t  b a l k ,  o r  any th ing  e l s e .  H e  j u s t  l a y  t h e r e .  
W e  asked f o r  a s s i s t a n c e  and they  f i n a l l y  s e n t  someone up t h e r e .  
Anyhow t h e  f i r s t  t r o o p e r  t h a t  g o t  up t o  him f i n a l l y  found him, 
s h o t  h i m ,  and bayoneted him. 

Q - Did t h e  i n d i v i d u a l  make any e f f o r t  t o  evade a t  
t h a t  t ime? 

A. N O ,  s i r .  
b 

Q - And how c l o s e  w e r e  you M r .  HONDA? Were you hov-
e r i n g  a t  t h e  t ime?  

A. J u s t  about ,  s i r ,  w e  w e r e  making t i g h t  c i r c l e s  
r i g h t  around him, s o  t h a t  t h e  ground s o l d i e r  cou ld  f i n d  him. 

Q. Was t h e r e  j u s t  one s o l d i e r  o u t  t h e r e ?  

A. I t  w a s  j u s t  t h e  f i r s t  one t h a t  g o t  t h e r e .  

Q The p o i n t  man then?  

A. I n  t h i s  case, y e s ,  sir.  It would have been t h e  
p o i n t  man. 

Q You t h i n k  t h a t  he  purpose ly  s h o t  him? 

A.  I d o n ' t  know why, sir.  A f t e r  t h a t  happened I 
d i d  t e l l  Capta in  MICHLES t h a t  I d i d n ' t  t h i n k  it w a s  kosher .  
W e  w e r e  s t i c k i n g  o u r  necks o u t  hover ing  ove r  t h e  man f o r  about  
2 0  minutes i n  t i g h t  c i r c l e s ,  s t i c k i n g  o u r  necks o u t  t o  be  s h o t  
down. I w a s  under t h e  impress ion  t h a t  p o s s i b l y ,  i f  h e  was VC, 
h e  could  be  o f  a s s i s t a n c e .  This  i s  why we s t a y e d  t h e r e .  There 
w e r e n ' t  t o o  many m a l e s  f o r  you t o  a--

Q ( I n t e r p o s i n g )  W e  unders tand from l i s t e n i n g  t o  M r .  
RIDENHOUR t h a t  your  conve r sa t ion  w i t h  whomever you were t a l k i n g  
t o  was a p r e t t y  h e a t e d  conve r sa t ion .  That  you were p r e t t y  
worked-up o v e r  t h i s  t h i n g ?  
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A. I was, sir.  

Q.  Was it Captain  MICHLES you were t a l k i n g  t o ,  o r  
was it somebody e l s e ?  

A .  I ' m  a lmost  s u r e  it was Captain  MICHLES. 

Q - Could it have been Capta in  RIGGS? 

A. I d o n ' t  b e l i e v e  so .  I d o n ' t  know Capta in  RIGGS 
t h a t  c l o s e .  I d i d  know Captain  MICHLES. I t  sounded l i k e ,  h i s  
vo ice .  I t  could  have been someone else b u t  I though t  it was 
Captain  MICHLES. During t h i s  i n c i d e n t  I t o l d  him t h a t  h e  
would never  g e t  ano the r  p r i s o n e r  from m e ,  and t h e  answer came 
back on t h e  r a d i o ,  "Sorry  about  t h a t " .  

Q. Was t h e r e  any a t t empt  t o  s ay  t h a t  t h e  i n d i v i d u a l  
had had a grenade on him o r  anyth ing  of  t h a t  n a t u r e ?  

A. Y e s ,  s i r .  

Q. The company commander and t h e  l e a d  p l a toon  l e a d e r ?  

A. Y e s ,  s i r ,  t h e r e  was conve r sa t ion  on t h e  r a d i o  l a t e r  
on t h a t  impl ied  t h a t  h e  d i d  have weapons o r  g renades  o r  some-
t h i n g  on him. 

Q .  Can you f i x  t h i s  as f a r  a s  t h e  d a t e  i s  concerned,  
t h a t  t h i s  a c t i o n  took p l a c e ?  

A. N O ,  s i r .  The on ly  t h i n g  t h a t  would h e l p  me i s  
perhaps  t h e  f l i g h t  p l a n ,  s ir .  

Q. Yes. Well ,  it i s  l i k e  s o  many o t h e r  t h i n g s ,  
f l i g h t  p l a n s  a r e  temporary r eco rds  and they  a r e  des t royed  
a f t e r  a  g iven p e r i o d  of t i m e .  

A.  I f lew t h e  2 3  on t h e  1 6 t h ,  t h e  1 7 t h ,  t h e  1 8 t h ,  
t h e  1 9 t h ,  t h e  2 0 t h .  I t  j u s t  keeps on,  s i r .  Sometimes, l i k e  
t h e  1 6 t h ,  I f lew both t h e  Huey and t h e  2 3 .  Exac t ly  where we 
went I c a n ' t  s a y ,  s i r ,  from my reco rds .  

Q .  From what you 've  i n d i c a t e d  t h e s e  t roops  had been 
moving up from t h e  r i v e r  through t h e  v i l l a g e  and were head ing  
back toward Upt igh t  i n  t h e  a r e a  about where you've i n d i c a t e d ,  
i s  t h a t  i t ?  
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A. That i s  it, sir.  

Q Would you c i t e  t h e  coordina tes  of t h a t  as  being 
approximately 725810 o r  820 o r  along i n  t h e r e ?  

A .  F i r s t  of a l l ,  s i r ,  I d o n ' t  know i f  t h i s  i s  t h e  
v i l l a g e .  I t  could have been some o t h e r  v i l l a g e  up nor th .  A l l  
I know it was i n  t h e  northwest corner  of t h e  v i l l a g e .  I t h i n k  
t h i s  i s  t h e  v i l l a g e .  I f  t h i s  i s  t h e  v i l l a g e  it would be 723 -
814. 

Q J u s t  nor th  of t h e  v i l l a g e  then? 

A. Yes, sir.  

Q .  The t roops  were moving up on t h a t  t r a i l  back to-
ward Uptight? 

A. Yes, sir. I know they had t o  c ross  t h e  r i v e r ,  
because we took them across  t h e  r i v e r  and picked them up from 
t h e r e  and kep t  moving with them towards t h e  nor th .  

Q Yes. Did they have any t r o u b l e  c ross ing  t h e  Diem 
Diem a t  t h a t  l o c a t i o n ?  

A. Not t o  my knowledge, s ir .  

Q Was it low l e v e l ,  d id  they wade it, o r  was t h e r e  
a br idge  t h e r e ?  

A. I f  I remember c o r r e c t l y ,  t h e r e  was a f o o t  br idge .  
There was a p a r t  of a l a r g e  br idge  and then  a  f o o t  br idge  t o  
g e t  across  t h e  water .  

Q. Did you n o t i c e  whether o r  no t  they were ca r ry ing  
mortars o r  anything with them? 

A. No I do no t .  They were j u s t  s t r u n g  o u t .  We had 
them on both s i d e s .  

Q - Yes. You were i n  f r o n t  of them? 

A. Covering both t h e  f r o n t  and l e f t ,  both s i d e s .  

11 
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Q What made you t h i n k  it was Captain  MICHLES? 

A. Well ,  I knew him, s i r ,  back i n  Hawaii b e f o r e  w e  
deployed. I t  sounded l i k e  h i s  vo ice .  There was no names 
e i t h e r  way, and I d o n ' t  even know i f  we used c a l l  s i g n s  t h a t  
p a r t i c u l a r  day. I f  I c a l l e d  6 o r  i f  I c a l l e d  someone e l s e - -
I had been w i t h  Cap ta in  MICHLES p rev ious ly .  

Q = You j u s t  assumed t h a t  it was Capta in  MICHLES? 

A. I j u s t  assumed it  was by t h e  sound o f  h i s  vo i ce .  

Q Had you t a l k e d  t o  him on t h e  r a d i o  be fo re?  

A. Y e s ,  sir.  

Q. Had you e v e r  t a l k e d  t o  Captain  TRINKLE o r  Capta in  
RIGGS o r  Captain  MEDINA? 

A. I f  I d i d ,  I wouldn ' t  know it, sir. We used c a l l  
s i g n s  and a l l  t h a t  was s a i d  was 6 Alpha o r  any th ing  else. 
No names were g iven  and I c o u l d n ' t  recognize  anyone e l s e ' s  
vo i ce .  L e t s  p u t  it t h a t  way. I d i d n ' t  know them w e l l  
enough. 

Q .  Well,  t h e  c a l l  s i g n  they  were u s ing  a t  t h a t  t i m e  
was Coyote. I n  t h e  c a s e  of Capta in  MICHLES, h e  would have 
been Coyote Bravo 6 .  You remember u s ing  any of  t h e s e ?  Alpha 
would be  Coyote Alpha 6 .  

A. I t h i n k  up a t  t h a t  p o i n t  we were j u s t  u s i n g  Bravo 
6 and Alpha 6 o r  what e v e r  number it was. 

Q You worked w i t h  it o f f  an SOI? 

A. Supposedly,  we d i d n ' t  have an SOI. Normally we 
g o t  o u r  b r i e f i n g  and w e  j u s t  wro te  down t h e  people  t h a t  we 
were suppor t ing ,  t h e i r  c a l l  s i g n .  W e  d i d n '  t t a k e  SO1 ' s  with  
us i n  t h e  2 3 .  

Q. I can unders tand t h a t .  You j u s t  took a long  t h a t  
p a r t  which was neces sa ry  f o r  your  o p e r a t i o n ,  as a s e c u r i t y  
measure? 
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A. Y e s ,  sir. 

Q Now, would you d e s c r i b e  t h e  o p e r a t i o n  w i t h  t h e  
one i n d i v i d u a l  t h a t  you caught  o u t  i n  t h e  f i e l d  who jumped 
up and down, waved, and f i n a l l y  took o f f  h i s  s h i r t  and 
eve ry th ing  e l s e  and s tood  t h e r e ?  Then t h e r e  i n  t h a t  same 
l o c a l e  you p i cked  up 1 0  o r  s o  o t h e r  mi l i t a ry -age  males? 

A. I ' m  confused a l i t t l e  b i t .  I d o n ' t  r e c a l l  
r i g h t  now t h e  one i n d i v i d u a l  jumping up and waving h i s  
s h i r t .  I do r e c a l l  t h e  one i n  t h e  d i t c h .  I do r e c a l l  one 
of  my gunners c a l l i n g  my a t t e n t i o n  t o  t h e  f a c t  t h a t  t h e r e  
w a s  a woman spreadeagled  and c u t  open and t h a t  t h e r e  was a 
b r i g a d e  pa t ch  on h e r .  On t h e  way coming back I t h i n k  t h e r e  
w e r e  about  f i v e  o r  seven young males ,  i f  t h i s  i s  t h e  p a r t i c -
u l a r  i n c i d e n t .  

Q- W e l l ,  you d e s c r i b e  t h i s  i n c i d e n t ?  What happened? 

A. W e  w e r e  on t h e  way back and f lew over  t h i s  par-
t i c u l a r  a r e a  and they  j u s t  ba lked .  They j u s t  r an .  Being a t  
low l e v e l ,  w e  cou ld  s p o t  t h a t  t hey  were males and they  were 
o f  m i l i t a r y  age.  W e  c i r c l e d  back and t r i e d  t o  s t o p  them. 
They wou ldn ' t  s t o p ;  they  k e p t  going i n t o  t h e  house and i n t o  
t h e  bunker.  Now, how do w e  t r y  t o  s t o p  them? W e  t r y  t o  f i r e  
i n  f r o n t  o f  them w i t h  machineguns, t o  c u t  them o f f  between 
t h e  house where they  want t o  go, p u t  f i r e  i n  f r o n t  o f  them 
t o  s t o p  them. But w e  c a n ' t  s t a y  t h e r e  and hover.  A t  l e a s t  
I d i d n ' t  do it w i t h  my people  because t h i s  i s  t h e  way you g e t  
s h o t  down, by hover ing .  W e  made t h e  p a s s ,  and as we were 
coming around,  t hey  j u s t  k e p t  running.  I don ' t  t h i n k  they  
h i t  anyone. They could  have,  b u t  t hey  went i n t o  t h e  t u n n e l s  
t h e r e  and t h a t  w a s  it. 

Q- According t o  M r .  RIDENHOUR,  a f t e r  you had gone up
from t h i s  a r e a  and gone up t o  t h e  a r e a  n o r t h  of  t h e  Diem Diem 
River  up i n  t h i s  a r e a ,  you came back,  f l y i n g  through h e r e .  
T h i s  a c t i o n  took p l a c e  g e n e r a l l y  o u t  i n  t h i s  a r e a ,  t o  t h e  
east  o f  t h e  v i l l a g e .  

A. S i r ,  I c a n ' t  even t e l l  you i f  t h i s  i s  a v i l l a g e .  

Q g  A l l  r i g h t .  But you do r e c a l l  t h e  i n c i d e n t ?  
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A. Y e s ,  sir. 

Q I d o n ' t  have h i s  e x a c t  words, b u t  I t h i n k  I can 
a lmost  s t a t e  p r e c i s e l y  what M r .  RIDENHOUR s a i d .  When t h e y  

. were t a l k i n g  about t h e  one man and a l s o  t a l k i n g  about  t h e s e  
o t h e r  men, as f a r  a s  t a k i n g  any a c t i o n  was concerned a g a i n s t  
t h e  one i n d i v i d u a l  i n  p a r t i c u l a r  you s a i d ,  "No, l e t ' s  n o t  
t a k e  him under f i r e .  These people  h e r e  have a l r e a d y  s u f f e r e d  
enough. " You remember making a s t a t emen t  l i k e  t h a t ?  

A. One i n d i v i d u a l ?  No I d o n ' t ,  s ir .  

Q W e l l ,  y o u ' r e  an o l d  hand a t  t h i s  f l y i n g  b u s i n e s s .  
Now you remember anyth ing  e l s e  t h a t  happened on t h i s  t r i p  
which i s  germane t o  what w e ' r e  looking  i n t o ?  

A. No, sir.  The on ly  o t h e r  one would be  going back 
up t o  t h e  h i l l  where M r .  LACKEY and M r .  LEVY r e c e i v e d  .50 
c a l i b e r  f i r e  and mor ta r  f i r e .  M r .  LACKEY and M r .  LEVY w e r e  
p i l o t s  t o o ,  s i r .  They were f l y i n g  2 3 ' s  a l s o .  I t h i n k  w e  d i d  
go back and t r y  t o  shoo t  up some of  t h e  mor ta r  rounds and t h e  
ammo t h a t  w a s  t h e r e .  

Q .  Could t h a t  have been on H i l l  85, t o  t h e  sou th  o f  
t h e r e ?  

A. Y e s ,  sir. I t  looked l i k e  an o l d  implacement, a 
f o r t r e s s ,  o r  something l i k e  t h a t .  

Q W e l l ,  t h i s  i s  t h e  s i t e  t h a t ,  i f  you w i l l  remember 
du r ing  t h i s  o p e r a t i o n  t h a t  took p l a c e  on t h e  1 6 t h ,  t h e  aero-
s c o u t  had gone i n t o  t h e  t o p  of  H i l l  85 and had p icked  up a 
t o t a l  of 40  mor ta r  rounds.  The H-23 l o c a t e d  it and a f t e r  due 
cou r se  o f  t ime t h e  ground element  was i n s e r t e d ,  and they  w e r e  
t h e  ones t h a t  moved them o u t .  

A. T h a t ' s  t h e  i n c i d e n t ,  sir.  

Q. We a r e  led  t o  b e l i e v e  t h a t  one of  t h e  reasons  
t h a t  you d i d n ' t  spend t o o  much t i m e  i n  t h i s  l a s t  e x e r c i s e  i s  
t h e  f a c t  t h a t  you were g e t t i n g  low on f u e l ?  

A.  Y e s ,  s i r .  That  i s  t h e  reason  why w e  were coming 
back i n i t i a l l y .  To go back and r e f u e l .  
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Q Y e s .  Did you come up aga in  l a te r  i n  t h e  day, do 
you r e c a l l ?  

A. No, I d o n ' t  r e c a l l ,  s ir .  I f  w e  d i d ,  it was j u s t  
t o  h e l p  move t h i s  e lement  f u r t h e r  back,  c l o s e r  t o  Upt igh t .  

Q Well,  do you remember them c l o s i n g  i n t o  Up t igh t ,  
t hen?  

A. I d o n ' t  even r e c a l l  i f  it was t h e  same day,  s i r .  
We've had t o  e s c o r t  s o  many t r o o p s  back i n t o  Up t igh t  t h a t  I 
c a n ' t  recall  i f  t h i s  was t h e  same day o r  n o t .  

MR WALSH: How much Huey t i m e  d i d  you f l y  on t h e  1 6 t h  
accord ing  t o  your  r e c o r d s ,  M r .  HONDA? 

A .  Four and t h r e e - t e n t h s  hour s ,  sir.  

Q And how much 23 t ime? 

A. About 2 hour s ,  s i r .  

Q That  w a s  a p r e t t y  f u l l  day of  f l y i n g  t h e n ,  w a s n ' t  
it? 

A. Yes, s i r .  This  is  what makes it ha rd  t o  r e c a l l  
w h a t ' s  happening.  You go from one r o l e  t o  ano the r  r o l e .  I t  
could  b e  t h a t  p a r t  of  t h e  morning cou ld  have been t h e  "dog" 
s l i c k  f o r  t h e  i n s e r t i o n ,  back up w i t h  Cha r l i e -Cha r l i e  and 
back down f o r  recon.  

Q During t h i s  p e r i o d  Major SMITH w a s  absen t  from 
b r i g a d e  a v i a t i o n ?  

A. I d o n ' t  recall ,  s ir .  

Q He i n d i c a t e d  t o  us t h a t  h e  was. Who was running 
t h e  b r i g a d e  a v i a t i o n  detachment w h i l e  Major SMITH was gone? 

A. I f  Major SMITH was gone, it w a s  L i e u t e n a n t  HOLLIS. 

Q What w a s  your  f u n c t i o n ,  o t h e r  t h a n  p i l o t ,  i n  t h e  
a v i a t i o n  detachment? Did you have any a d d i t i o n a l  r e spons i -
b i l i t y ?  
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A. Opera t ions ,  sir.  

Q .  What k i n d  o f  w r i t t e n  r e p o r t s  w e r e  r e q u i r e d  t o  be  
forwarded t o  d i v i s i o n  a v i a t i o n  o f f i c e r  from your  a v i a t i o n  
s e c t i o n ?  

A. We had an a f t e r  miss ion r e p o r t .  Anything t h a t  
was of  any s i g n i f i c a n c e ,  we'd c a l l  it down t o  t h e  b r i g a d e  S2. 
Major S M I T H  was r i g h t  t h e r e ,  and he  normal ly ,  i f  w e  had any-
t h i n g  s i g n i f i c a n t  o r  s p e c i a l ,  would pas s  it on. 

Q 0 Being t h e  o p e r a t i o n s  o f f i c e r ,  t h e n ,  t h e  primary
r e s p o n s i b i l i t y  f o r  sending  i n  w r i t t e n  r e p o r t s  would be  your  
r e s p o n s i b i l i t y  I assume? 

A. The p i l o t ' s ,  s i r .  

Q - Pardon me? 

A. The p i l o t ' s ,  s ir .  They come i n  and w r i t e  up an 
a f t e r  miss ion r e p o r t ,  i f  t h e r e  was something o f  s i g n i f i c a n c e ,  
and I ' d  make s u r e  t h a t  we c a l l e d  it i n  t o  S 2 .  

Q You c a l l e d  them i n ?  

A. W e  c a l l e d  them i n ,  sir.  

Q.  You c a l l e d  them i n ?  You d i d n ' t  send anyth ing  i n  
i n  w r i t i n g ,  e i t h e r  t o  d i v i s i o n  o r  down t o  b r igade?  

A. NO, sir .  

Q Did you ma in t a in  any of  t h e s e  a f t e r  miss ion  r e p o r t s
i n  a f i l e  t h e r e  i n  your  o p e r a t i o n s  s e c t i o n ?  

A. There shou ld  have been,  s i r .  

Q Did you? 

A. Y e s ,  s f r .  

Q Was it a s t a n d a r d  form, o r  what k ind  of  a form 
was i t ?  
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A. I t ' s  a s t a n d a r d  form t h a t  had d a t e  of miss ion ,  
t y p e  o f  a i r c r a f t ,  p i l o t s ,  t imes ,  e t  c e t e r a ,  brokcn down. 
Half of i t  was t h e  S2 r e p o r t .  The miss ion w a s  i n  t h e  t o p  
h a l f .  

Q. Was t h i s  OPREP 5 ?  

A.  No, sir. The OPREP 5 was t o o  b i g .  Th i s  was j u s t  
one t h a t  w e  had mimeographed. 

Q. Mimeographed and l o c a l l y  developed? 

A. Yes, s i r .  The miss ion w a s  t h e  f i r s t  h a l f  and 
what e v e r  w e  found i n t e l l i g e n c e - w i s e  i n  t h e  second h a l f .  

Q - Do you know M r .  COONEY very  w e l l ?  

A .  I knew him, b u t  n o t  very  w e l l ,  s i r .  H e  belonged 
t o  t h e  174th .  

Q. Y e s ,  b u t  h i s  be ing  t h e  C&C p i l o t  when you w e r e n ' t ,  
d i d  you k i n d  of  keep t r a c k  t h a t  t h e  174th  was doing a p r e t t y  
good job a s  C&C f o r  your  b r i g a d e  commander. Was t h e r e  any 
t y p e  of  r e l a t i o n s h i p  between you and COONEY? 

A. N O ,  sir. 

Q - Do you know who f lew wi th  M r .  COONEY? 

A. No, I d o n ' t .  

Q - You d i d n ' t  know h i s  crew? 

A. No, sir. I f  I remember c o r r e c t l y  I d o n ' t  t h i n k  
any p a r t i c u l a r  person f lew wi th  M r .  COONEY. I mean M r .  COONEY 
was t h e  one t h a t  would have t o  be  on t h e  a i r c r a f t  w i t h  t h e  
commander. 

Q Yes. But I ' m  t a l k i n g  more o f  t h e  e n l i s t e d  crew. 
I ' m  s u r e  t h a t  once you had t h e  s h i p '  s t r a i g h t e n e d  up f o r  t h e  
b r i g a d e  commander, you j u s t  d i d n ' t  sw i t ch  s h i p s  a l l  t h e  t ime 
o r  t h a t  t h e  174 th  would e i t h e r ?  

A. Offhand I c a n ' t  r e c a l l  t h e  crew c h i e f  ' s  name. 
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Q. Can you s e e  them, i n  your mind, can you recognize  
them? I f  I were t o  show you a r o s t e r  o f  names--

A. ( I n t e r p o s i n g )  I might be  a b l e  t o  p i c k  o u t  h i s  
name. 

Q I ' d  l i k e  ve ry  much t o  do t h a t  a f t e r  t h e  g e n e r a l ' s  
through h e r e ,  t o  see i f  you can i d e n t i f y  t h e s e  crew members. 
Did you know who u s u a l l y  rode w i t h  t h e  b r igade  commander when 
h e  went o u t  f l y i n g ?  

A. NO,  s i r .  

Q. The 1 6 t h  was t h e  day a f t e r  Colonel  HENDERSON took  
over  from General  LIPSCOMB. On t h e  1 5 t h  General  LIPSCOMB de-
p a r t e d .  The change o f  command ceremony w a s  i n  t h e  morning. 
The 1 6 t h  was t h e  f i r s t  f u l l  day o f  command f o r  Colonel  HEN-
DERSON a s  t h e  b r i g a d e  commander. 

A. I t ' s  been s s o  long  i t ' s  ha rd  f o r  me t o  r e c a l l .  

Q. You remember t h e  change o f  command and s e e i n g  
General  LIPSCOMB o f f ?  

A. No, I d o n ' t .  

MR MACCRATE: You remember ADCOCK becoming t h e  RTO f o r  t h e  
C&C s h i p ?  

A. NO, sir. 

Q You remember an ADCOCK who used t o  d r i v e  f o r  
Colonel  HENDERSON, a t  one t ime? 

LTC PATTERSON: He w a s  an E-5. 

10: About 5-10. 

MR WALSH: Rather  s h a r p  looking .  

LTC PATTERSON: A ha rd  s t r i p e r .  

MR MACCRATE: To b r i n g  back t h i s  t i m e  frame w e  unders tand  
t h a t  when Colonel  HENDERSON took  over  t h e  command t h a t  ADCOCK 
was then moved i n  a s  h i s  RTO and f lew on t h e  Cha r l i e -Cha r l i e .  
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A. Righ t ,  sir.  Okay, I r e c a l l  t h e  i n s t a n c e .  I f  
t h i s  i s  ADCOCK, t h e  RTO d i d  go wi th  t h e  a i r c r a f t  f o r  I d o n ' t  
know how long ,  i n i t i a l l y ,  f o r  a wh i l e .  I t h i n k  he  was phased 
o u t  s lowly.  I t  w a s n a t  necessary  t o  have him i n  t h e r e .  

Q .  Did you f l y  Cha r l i e -Cha r l i e  du r ing  t h e  t ime t h a t  
h e  w a s  t h e  RTO? 

A. I f  t h i s  i s  ADCOCK, y e s ,  I d i d .  We d i d  have an RTO 
w i t h  a r a d i o  i n  t h e r e .  

Q .  Would you remember h i s  i n t r o d u c t i o n  i n t o  t h e  job,  
h i s  s t a r t i n g  t o  do i t ?  

A. An i n s i n u a t i o n  i n  t h e  s e n s e  t h a t  he w a s  going t o  
make s u r e  t h a t  " t h e  o l d  man" d i d n ' t  g e t  h u r t ,  o r  something 
o f  t h i s  n a t u r e .  

Q .  Well,  you t h i n k  p r e t t y  e a r l y  i n  t h e  game o f  h i s  
be ing  on t h e  command. and c o n t r o l  s h i p  you were f l y i n g  f o r  
Colonel  HENDERSON? 

A. I f  I remember c o r r e c t l y ,  t h i s  w a s  a f t e r  Colonel  
HENDERSON g o t  h u r t  t h a t  ADCOCK came. on board.  

Q .  That  would no t  f i t  i n  w i th  o u r  in format ion  a s  we 
have ga the red  it t o  t h i s  t ime.  We unders tand t h a t  Colonel  
HENDERSON was s h o t  i n  t h e  l e g  around 2 3  March. Does t h a t  
f i t  i n t o  p l a c e ?  He appa ren t ly  was wounded and went around 
a few days w i t h o u t  any s p e c i a l  a t t e n t i o n  t o  it. Then a f t e r  
a wh i l e ,  h e  had h i s  f o o t  p u t  i n t o  a c a s t .  

A. S i r ,  excuse me, ADCOCK i s  n o t  t h e  one I r e c a l l .  
I t ' s  t h e  b r i g a d e  commander a f t e r  Colonel  HENDERSON who had 
an RTO go w i t h  him. I d o n ' t  r e c a l l  an RTO going w i t h  Colonel  
HENDERSON. Colonel  HENDERSON only had h i s  a r t i l l e r y  adv i so r  
w i t h  him i n  t h e  back. 

Q Colonel  LUPER? 

A. Colonel  LUPER d i d  go some t i m e s ,  b u t  someone e l s e .  
I c a n ' t  r e c a l l  o f fhand ,  b u t  it normal ly  was t h e  a r t i l l e r y  
commander. 

10: But who ran  t h e  conso le  i n  t h e  C&C s h i p ?  

(HONDA) 19 

FOR OFFICIAL USE ONLY 

APP T-296 



FOR OFFICIAL USE ONLY 


A. Colonel  HENDERSON d i d ,  h imse l f .  

Q. H e  could h a r d l y  run t h e  console  a s  I unders tand  
t h e  s e a t i n g  arrangments .  With t h i s  be ing  t h e  a i r c r a f t  and 
wi th  a s e a t  h e r e  and your  bench a c r o s s  h e r e  and your  conso le  
s i t t i n g  i n  t h e  middle and somebody e l s e  s i t t i n g  h e r e  and a 
couple  more seats on t h e  s i d e  s o  t h a t  you had g e n e r a l l y  f i v e  
people  s i t t i n g  a c r o s s  h e r e  w i th  somebody s e a t e d  h e r e  and some-
body s e a t e d  h e r e ,  I s n ' t  t h a t  t h e  gene ra l  makeup o f  your C&C 
s h i p ?  

A. W e  have t h e  one b i g  conso le  i n  t h e  f r o n t  and 
c e n t e r ,  s i r .  Normally what t h e y  used were t h e  Fox Mike r a d i o s .  
A l l  t hey  had t o  do w a s  t u r n  a swi tch .  

Q- Well,  i t ' s  n o t  q u i t e  t h a t  s imple  on a conso le ,  j u s t  
t u r n  a swi t ch .  You've g o t  t o  g e t  them tuned i n  and s o  on. 

A. Who e l s e  w a s  i n  t h e r e  was S2 and S1, and w e  t u r n e d  
t h e  console on i n  the-- 

Q. ( I n t e r p o s i n g )  Yes, you had t o  warm up t h e  conso le .  
I know how t h i s  a l l  happens. You've g o t  a l i t t l e  swi tch  down 
h e r e  where you f l i p  i t  on and you w a i t  about  5 seconds f o r  
your ~ o m u h i c a t 2 o n  warm up. S t i l l  you g e t  a conso le  i n  h e r e  
and somebody s i t t i n g  ove r  i n  t h i s  door o r  someplace and you 
c a n ' t  go w i l l y - n i l l y  w i t h  j u s t  anybody running t h e  conso le .  
You must have somebody f l y  wi th  you on a r e g u l a r  b a s i s  t o  
run t h e  console .  A g e n e r a l  o f f i c e r  normally l e t s  h i s  a i d e  
run it ,  b u t  a  b r i g a d e  commander has  no a i d e - General  LIPSCOMB, 
now probably d i d  u se  h i s  aid-e t o  run t h e  conso le .  

A. Y e s ,  s i r ,  h e  d i d .  I c a n ' t  recall it w a s  s t a f f  or--

MR WALSH: ( I n t e r p o s i n g )  Having flown Colonel HENDERSON a 
l i t t l e  b i t  i n  t h e  C&C,  you must have given some c o n s i d e r a t i o n  
a s  t o  how many people  you 'd  c a r r y  i n  t h a t  s h i p ,  i n  o r d e r  t o  
determine t h e  amount o f  f u e l  you 'd  t a k e  on board? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q =  How many people  d i d  you c a r r y ?  

A. Normally w e  had f i v e .  I f  w e  had t o ,  w e  could 
squeeze i n  seven depending upon where we were t a k i n g  o f f  from, 
s i n c e  t h e r e  was danger.  
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Q Who was t h e  usual  f i v e ?  

A. I know t h e  l a s t  co lone l  had h i s  s t a f f  with him, 
bu t  I ' m  n o t  s u r e  who Colanel HENDERSON had wi th  him, now. 
I d o n ' t  know i f  it was s t a f f  o r  no t .  

I 0  : Well, t h ink  back t o  Colonel HENDERSON, now, j u s t  
t a k e  a few of  t h e  people t h a t  would normally go with him a s  
t h e  br igade  commander. You remember h i s  command se rgean t  
major, WALSH? 

A. H e  d i d  go with him. Y e s ,  sir.  

Q. And h e ' d  probably have e i t h e r  t h e  a r t i l l e r y  com-
mander o r  t h e  s e n i o r  r e p r e s e n t a t i v e  from t h e  a r t i l l e r y ,  
wouldn't  he? 

A. And once i n  a while  when w e  had t h e  a i r  s t r i k e s ,  
we'd have t h e  a i r  l i a i s o n  o f f i c e r .  

Q. MACLACHLAN? 

A. MACLACHLAN, and t h e r e  was another  major I th ink .  

Q - Y e s .  

A .  I c a n ' t  remember h i s  name offhand. 

I 0  : (speaking t o  t h e  r ecorde r )  D o  w e  have a p i c t u r e  
of ADCOCK here?  

RCDR : Y e s ,  s i r ,  I w i l l  have t o  c a l l  f o r  one. 

MR MACCRATE: Remember t h e  S 3  of t h e  br igade a t  t h i s  time? 

A. I c a n ' t  r e c a l l  h i s  name. I f  I saw it, I could 
probably p ick  it o u t ,  s i r .  

Q. Major MCKNIGHT? 

A . .  Major MCKNIGHT,  yes ,  sir. He w e n t  up q u i t e  o f t e n .  
The s t a f f  went up q u i t e  o f t e n .  

Q Colonel BLACKLEDGE? 
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A. BLACKLEDGE went up l a t e r ,  I b e l i e v e ,  s i r ,  w i t h  
t h e  co lone l  t h a t  took over  t h e  b r igade  from Colonel  HENDERSON. 
BLACKLEDGE went up a l i t t l e  more o f t e n  then .  BLACKLEDGE, S2? 

Q. S 2 ,  t h a t  ' s r i g h t .  Colonel  TREADWELL took  ove r  
from Colonel  HENDERSON d i d  he  n o t ,  o r  was it Colonel  DONALD- 
SON? 

A. DONALDSON. 

Q - Colonel  DONALDSON, y e s .  

A. Yes, t h a t ' s  r i g h t .  

Q - And you had l e f t  b e f o r e  Colonel  TMADWELL came i n ?  

I 0 : Look a t  your  l o g  t h e r e ,  what d i d  you f l y  on t h e  
16 th?  A s  I remember you w e r e  f l y i n g  H-23 and you a l s o  f lew a 
Huey . 
A.  Y e s ,  s i r .  I ' v e  g o t  a t o t a l  o f  f o u r  and t h r e e -  
t e n t h s  hours  i n  a Huey on t h e  1 6 t h ,  p l u s  2 hours  i n  a 2 3 .  

Q. A l l  r i g h t .  When you were f l y i n g  t h a t  Huey do you 
remember p i c k i n g  rip a wounded i n d i v i d u a l ,  somebody t h a t  had 
been s h o t  i n  t h e  foot ,  a co lo red  s o l d i e r ,  t o  t h e  s o u t h  s i d e  
o f  t h e  V i l l age  hefe, somewhere a long  i n  h e r e ,  and evacua t ing  
him back t o  Chu L d i ?  

A. I d o n ' t  recal l ,  s i r .  I d o n ' t  remember. 

Q. Do you r e c a l l  p i c k i n g  up some people  from i n  about  
t h i s  a r e a  and f l y i n g  them ove r  t o  Bravo Company i n  about  t h i s  
a r e a ,  o r  t o  p i c k  up Capta in  KOTOUC and f l y  him down? You re-
member doing t h i s ,  f l y i n g  him over  t h e r e ?  

A. I d o n ' t  know i f  t h i s  i s  t h e  day, b u t  I remember 
t a k i n g  someone i n t o  t h e s e  a r e a s  i n  h e r e .  I d o n ' t  know what 
h e  was doing un leds  it was j u s t  t o  pick him up and t a k e  him 
i n  t h e r e .  The on ly  reason  I know of  it i s  because it was i n  
t h e  P i n k v i l l e  area,  T h a t  ' s  why I can r e c a l l  it. I had t o  
t a k e  him i n .  Whoever it w a s  I w a s  supposed t o  c o n t a c t  c o u l d n ' t  
make i t  because h e  had t o  c r o s s  t h e  r i v e r .  So I had t o  w a i t  a 
l i t t l e  wh i l e .  Then l a t e r  on I brought  him back. I had t o  p i c k  
him up on t h e  sand s i d e  o f  t h e  beach.  
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Q - T h a t ' s  what I wanted t o  know. Before doing t h i s  
do you r e c a l l  p i c k i n g  up t h e  S2 of  Task Force  Barker ,  Capta in  
KOTOUC? 

A. I d o n ' t  know i f  it w a s  KOTOUC, s i r ,  b u t  it was 
someone t h a t  I d i d  p ick  up. 

Q Do you r e c a l l  having then  go down t o  Quang Ngai, 
f l y  t o  Quang Ngai, and from Quang Ngai C i t y ,  l a n d i n g  a t  Son 
Tinh,  and p i ck ing  up some Na t iona l  Policemen and some ARVN 
s o l d i e r s ?  

A. What I remember, I landed i n  t h e  23,  I b e l i e v e .  
I know I d i d  make a l and ing  t h e r e .  I d o n ' t  know when and 
why. I d o n ' t  even know what k ind  of  h e l i c o p t e r  I had,  s i r .  

Q W e l l ,  p robably i f  you were going t o  pick up people  
you wouldn ' t  be f l y i n g  around i n  t h e  H - 2 3 ,  t o  move people  -

around? 

A. Right ,  sir. 

Q. So I t h i n k  it would be  l o g i c a l  t o  assume t h a t  you 
were probably f l y i n g ,  a t  t h a t  t i m e ,  i n  your  Huey. We do know 
somebody p icked  up t h e s e  people  a t  Son Tinh and whether t hey  
came back t o  D o t t i e  o r  n o t  I ' m  n o t  s u r e .  But t h e  i n d i c a t i o n  
i s  t h a t  t hey  f l e w  from D o t t i e ,  p icked up t h e s e  people  a t  Son 
Tinh and t h e n  dropped them o f f  h e r e  ( i n d i c a t i n g  p o i n t  on map). 
Subsequent ly  t hey  picked up, a g a i n ,  Capta in  KOTOUC and h i s  
i n t e r p r e t e r  and ano the r  i n t e r p r e t e r  and t h e  s a m e  policemen 
and f lew them over  t o  some p l a c e  on t h e  sand s p i t  h e r e .  They 
j u s t  dropped o f f  t h o s e  people  and f lew Capta in  KOTOUC and h i s  
i n t e r p r e t e r  b a c k . t o  LZ D o t t i e .  

(No response.  ) 

MR WALSH: What do your  r eco rds  show wi th  r e s p e c t  t o  what 
k i n d  of  a i r c r a f t  you were f l y i n g  on t h e  17 th?  

A. On t h e  1 7 t h ,  s i r ,  l e t ' s  s e e  OH-23 f o r  one and 
t h r e e - t e n t h s  hours  and t h e  UH-1B f o r  2 hours .  

Q. Now would t h a t  b e  t h e  C&C s h i p ?  O r  can you r e c a l l ?  

A. No, s i r .  
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Q There i s  some i n d i c a t i o n  t h a t  on t h e  1 7 t h  t h e  exe-
c u t i v e  o f f i c e r  o f  El Company, Captain  MICHLES' company, t o g e t h e r  
w i t h  a second l i e u t e n a n t  replacement ,  f i r s t  r e p o r t e d  i n  t o  
Colonel  BARKER a t  LZ D o t t i e  and then  were t a k e n ,  t h e  e x e c u t i v e  
o f f i c e r  b e l i e v e s ,  i n  t h e  C&C s h i p ,  o u t  t o  j o i n  Capta in  MICHLES 
j u s t  a c r o s s  t h e  b r i d g e ,  where you i n d i c a t e d  having t o  w a i t  
wh i l e  they  c ros sed  t h e  b r i d g e ,  which i s  a l s o  c o n s i s t a n t  w i t h  
what w e  have.  Do you know i f  you were dropping o f f  a t  l e a s t  
two o f f i c e r s ,  t h e  execu t ive  o f f i c e r  p l u s  a second l i e u t e n a n t  
who had j u s t  r e p o r t e d  i n t o  t h e  company i n  t h e  morning o f  t h a t  
day? 

A. I do n o t .  No, sir. 

Q. Do you remember t a k i n g  a photographer  o u t  t o  j o i n  
Capta in  MICHLES a t  any t ime? I 

A. No. 

Q W e l l ,  what can you r e c a l l  w i th  r e s p e c t  t o  t h e  
t r o o p s  c r o s s i n g  t h e  b r i d g e  and hav ing  t o  w a i t  u n t i l  they  g o t  
a c r o s s  i t ?  Was i t . t h a t  b r i d g e  t h a t  w e  have i n d i c a t e d  on t h e  
map a s  be ing  j u s t  t o  t h e  s o u t h e a s t  o f  P i n k v i l l e ?  

A. I d o n ' t  know i f  it was a b r i d g e ,  I though t  he  
was going a c r o s s  by b o a t  o r  something,  sir.  I t  w a s  my under-
s t a n d i n g  t h a t  h e  w a s  t r y i n g  t o  g e t  t o  t h e  rendezvous p o i n t ,  
and h e  c o u l d n ' t  b e  t h e r e  immediately.  

Q And you were w a i t i n g  i n  t h e  a i r ,  w e r e  you? 

A. I w a s  w a i t i n g  f o r  smoke from t h e  ground, sir.  
I knew where t o  come i n ,  sir.  

Q. Oh, I See. Do you recal l  s i t t i n g  down on t h e  
beach or  very n e a r  i t ?  

A. I r e c a l l  going on t h i s  s i d e  ( i n d i c a t i n g  i n l a n d  
s i d e )  t o  drop somebody o f f ,  going back and w a i t i n g  on Up t igh t  
u n t i l  I g o t  a c a l l  t o  come back and p i c k  up a  person .  I t  
would be on t h i s  side ( i n d i c a t i n g  t h e  seaward s i d e )  o f  t h e  
beach. The o t h e r  s i d e  o f  t h e  a r e a ,  where I dropped o f f .  

Q And you d o n ' t  r e c a l l  who t h e  i n d i v i d u a l  was? 
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A. N O ,  sir. 

Q. Was it more than  one,  do you r e c a l l ?  

A. I t h i n k  it w a s  one. 

Q- You t h i n k  it was one.  

A. I ' m  s o r r y ,  s i r ,  t h e r e  w a s  s o  many miss ions .  

Q. Do you e v e r  r e c a l l  working down t h a t  s p i t  of l and  
toward t h e  s o u t h  w i t h  a 2 3 ?  With Captain  MICHLES' company? 

A. No, s ir .  

I 0  : I show you a p i c t u r e  of  M r .  ADCOCK, t hen  S p e c i a l i s t  
ADCOCK, and g ran ted  h e ' s  grown q u i t e  a b i t  more h a i r  than  h e  
had a t  t h a t  t ime ,  b u t  i f  you blocked i n  t h e  f a c e  you might 
recal l  t h i s  i n d i v i d u a l ?  

A. No l i g h t ,  s i r ,  I c a n ' t  remember him. 

LTC PATTERSON: I ' d  l i k e  t o  j u s t  t r y  t o  h e l p  you r e c a l l ,  M r .  
HONDA, i f  you f lew f o r  t h i s  miss ion t h i s  morning, maybe g iv ing  
you a couple  more t h i n g s  t h a t  might s t a n d o u t ,  from t h e  tech-
n i c a l  s e n s e ,  a s  an a v i a t o r .  I t  was a p r e t t y  good s i z e  l i f t ,  
n i n e  s l i c k s .  I ' m  assuming t h a t  you d i d n ' t  f l y  i n  it, b u t  i n  
a s l i c k  s u p p o r t  o f  a l i f t ,  a t  b r igade  l e v e l ?  

A. W e  d i d  on s e v e r a l  o c c a s i o n s ,  s ir .  

Q W e l l  w e  have reason t o  b e l i e v e  t h a t  t h e r e  w e r e  
n i n e  s l i c k s  involved  i n  v e e ' s  o f  t h r e e  i n i t i a l l y  coming o u t  
o f  D o t t i e  and l and ing  no r th  o f  t h e  LZ t h e  g e n e r a l  i n d i c a t e d .  
Two l i f t s  i n t o  t h a t  LZ. Then a second LZ. And t h e r e  w a s  an 
i n c i d e n t  t h a t  happened a t  t h e  second LZ which w a s  a l i t t l e  
unusual .  The a r t i l l e r y  d i d n ' t  g e t  shu t -of f  i n  t i m e  and t h e  
s l i c k s  had t o  make a go around. From a p i l o t s  p o i n t  of  view 
it would have been a k ind  of gaggle ,  loaded and p u l l i n g  o f f  
from a s h o r t  f i n a l ,  g e t t i n g  t u r n e d  around. However t hey  d i d  
g e t  t u rned  around,  and they  d i d  p u t  two l i f t s  i n t o  t h a t  second 
LZ. The second LZ was a p r e t t y  dry a r e a  h e r e  t o  t h e  sou thwes t ,  
w e  b e l i e v e ,  o f  P i n k v i l l e .  Your t u r n  o u t  from your  go around 
would have p u t  you g e n e r a l l y  over  t h e  sou the rn  edge o f  Pink-
v i l l e ,  loaded  a t  a r e l a t i v e l y  low a l t i t u d e ,  and you would be  
t r y i n g  t o  g a i n  a i r  speed and a l t i t u d e  i n  a hu r ry .  Some people  
f e e l ,  t h a t  were aboard t h a t  day,  t h a t  a t  t h a t  a l t i t u d e  t h e  s h i p s  
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were proceeding sou th  g e n e r a l l y  over  t h e  c o a s t  l i n e  of t h e  
China Sea,  southward,  and had t o  t u r n  back around t o  g e t  i n -
bound. Dolphin Lead. 

A. R igh t ,  ~ o l ~ h i n ,t h e  174th probably had t h e  l e a d  
a i r c r a f t .  

Q Ydu k e ~ a l lf l y i n g  i n  t h i s  fo rmat ion ,  doing a l l  
t h e s e  thif igs? 

A. S i r ,  t h e r e  w a s  ano the r  t ime t h a t  we had t o  make 
anothe* gb around: TO he, it w a s  up i n  t h i s  a r e a  h e r e  ( i nd f -
c a t i n g  a r e a  on mag t o  t h e  n o r t h ) .  We took i n  s l i c k s .  W e l l  
we joirted t h e  ~ o l p h i n s ,  kf someone could j u s t  s a y ,  " W e l l ,  
you wekg d'oing t h i s 9  yoh were f l y i n g  t h i s  a i r c r a f t , "  then  9 
could g'd back aKd t?y  k'o r e k o n s t r u c t  w i n g s .  1 c a n ' t  e v e r  
p l a c e  hiyself,  i n  UH-1B f l i g h t s  t h a t  had been go ing  up t o  Chu 
L a i  and back. 

Q. I undekskand; But !LE you were f l y i n g  i n  s u p p o r t  
of thein t heh  t h e  Chances of your  p a r t i c i p a t i n g  i n  o t h e r  e v e n t s  
t h a t  th'd g & n e r a l  ha9 mentioned would have been more l i k e l y  i n  
as mucM a s  you would have b&en i n  t h e  a r e a  and o p e r a t i n g  i n  
t h e  a r&a?  The d u s t o f f  rec$ukrememt which w e  spoke of  e a r l i e r  
and t h e  up 02 t h e s e  OtheF f o l k s .  H i l l  85 shou ld  have 
been s6We concern from a t e c h n i c a l  s e n s e  a l s o ?  I t  would have 
r e q u i r e d  a doglegged f i h a ~a& FaL a s  l and ing  w e s t  of  My La i .  
O r  a t  l e a s t  some Concern i n  f l y i n g  s o  c l o s e  t o  t h a t  h i l l  i n -
bound 2n to  My L a i .  

A .  W e l l ,  I & o n l t  b e l i g v e  I can r e c a l l  going i n  l i k e  
t h a t ,  sijr. 

Q 0 You can1 . t  r e c a l l \  

M r .  HONDA, I'kd l i k e  t o  show you a photograph Ex-
h i b i t  Pyl-1, [which ?is :a @l-fot"dgrB'$h showifig a 'medf c a l  evacua-
t i o n .  $3 t h e r e  any $+ay-(tihat yoh can h e l p  us i d e n t i f y  t h a t  
a i r c r a f t ,  o r  i t s  dh5.t oE assigritnent, o r  any members of t h e  
crew? 

A. No, sir. I-£ w e  had t h e  f r o n t  of t h e  a i r c r a f t ,  it 
would have been Primo head,  i f  it was o u r  a i r c r a f t .  A' Primo 
d e c a l .  
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Q - O r  i f  it were a 174th a i r c r a f t  it would have had 
some o t h e r  ins igna  on i t ?  

A. I t  would've had Dolphins, c rossed  Dolphins. 

Q. O r  most o t h e r  u n i t s  had t h e i r  own i d e n t i f i c a t i o n ?  

A. Yes, sir.  

Q *  Exhib i t  P-12 i s  taken of t h e  same scene a l i t t l e  
b i t  l a t e r  on. W i l l  you h e l p  us i d e n t i f y  any member of t h e  crew 
o r  the a i r c r a f t  u n i t  of assignment? 

A. Again, no, s ir .  

Q .  You see  t h e  patch on t h e  crew c h i e f ' s  shoulder? 

A. I s e e  the  pa tch ,  b u t  I c a n ' t  make i t  o u t ,  s ir .  

Q .  Was it a ususa l  custom f o r  a i r c r a f t  who were 
working f o r  t h e  l l t h  Brigade, t o  c a r r y  t h e i r  smal l  doors as  
we l l  a s  t h e i r  5 i g  doors? 

A .  Yes it was, s i r .  I th ink  it was. Both t h e  174th 
and t h e  l l t h  Brigade. 

Q How about o t h e r  u n i t s  in '  t h e  14th  Aviation Ba t t a l ion?  

A. I d o n ' t  r e c a l l ,  s i r ,  I d o n ' t  know. 

Q. The 71st?  

Q- ( In te rpos ing)  Did you know M r .  RIGGS? 

A. Yes, he asked about doors one t ime,  because h i s  
crew chief  was ragging about someone s t o l e  h i s  doors .  That i s  
why I say they had t h e  doors. And we had t o  c l o s e  t h e  doors 
when we were s h u t t l i n g  i n  supp l i e s  and th ings  of t h i s  na tu re .  
I know we had t o  c l o s e  t h e  doors i f  we had any type  of mail and 
t h e  l i t t l e  doors had t o  be on i n  o rde r  t o  c l o s e  t h e  doors.  

I0 : I ' d  l i k e  t o  come back again M r .  HONDA, t o  t h i s  
t i m e  when you picked up some people o r  you flew some people 
i n t o  t h e  a rea  of P inkv i l l e .  You remember, can you poss ib ly  
remember what time of  day t h a t  was? Was it noon time, e a r l y  
i n  t h e  morning, o r  very l a t e  i n  t h e  af ternoon? 
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A. The one t i m e  I took them i n  I ' m  q u i t e  s u r e  I was 
i n  a 2 3  because I sat on top .  I d i d  n o t  l e a d ,  because  I sa t  
t h e r e  and wai ted  f o r  them t o  c a l l  me s o  I could  go and p i c k  
them up. 

Q How many people  w e r e  you moving? 

A.  This  wag j u s t  ane  Rerson. 

Q. W e l l ,  I ' m  t a l k i n g  about  t h e  1 6 t h  when you 'd  t hough t  
you 'd  flown some people  i n  t o  one s p o t  and subsequent ly  moved 
i n  and picked up a group and f lew them ove r  t o  t h e  beach a r e a .  
You remember l and ing  r i g h t  oq t h e  beach one t ime where t hey  
had a group of people  t o  be  i n t e r r o g a t e d ?  J u s t  about  where you 
see whqt ' s  c a l l e d  My Khe ( 4 )  t h e r e .  

A.  I t h i n k  I went i n t o  t h i s  area h e r e ,  and t h e  p i c k  
up w a s  on t h i s  s i d e ,  Because t h e  c i rcumstances  sur rounding  it 
as t o  why and whom, it was j u s t  ano the r  miss ion.  

Q Now as I i n d i c a t e d  b e f o r e ,  you had been i n  t h i s  
a v i a t i o n  b u s i n e s s  long  t i m e ,  and you f e l l ows  l i v e  s o r t  o f  
c l o s e  t o g e t h e r .  id you h e a r  o f  a r e p o r t  which one o f  t h e  
a v i a t o r s  was supposed t o  have made concerning some unnecessary 
k i l l i n g  on t h e  1 6 t h ,  unnecessary k i l l i n g  o f  c i v i l i a n s  o r  non-
combatanCs? 

A.  NO,  s ir ,  I d i d  no t .  

Q. You never  h e a r d  o f  any rumors a t  a l l ,  any s t a t e m e n t s  
o r  c a s u a l  conve r sa t ion ,  any th ing  of  t h i s  n a t u r e  t h a t  a w a r r a n t  
o f f i c e r  had r e p o r t e d  through h i s  cha in  of  command about  some 
unnecessary k i l l i n g  i n  t h e  My L a i  ( 4 )  a r e a ,  o r  My L a i  o r  Pink-
v i l l e  area on t h e  L6th? Did you e v e r  h e a r  of  a  very  c l o s e  
c o n f r o n t a t i o n  t h a t  took  p l a c e  between some a v i a t i o n  pe r sonne l  
and some ground personne l  which became q u i t e  h e a t e d  t o  t h e  
e x t e n t  t h a t  t h e  i n d i v i d u a l  concerned had i n  f a c t  t r a i n e d  t h e  
guns of t h e  h e l i c o p t e r  on t h e  U . S .  ground t r o o p s ,  and had a l s o  
n o t i f i e d  h i s  gunships  t h a t  i f  t h e r e  w a s  any f i r i n g  down t h e r e  
a g a i n s t  him t o  t a k e  t h e  people  under f i r e ?  

A.  No, s i r ,  I d i d  n o t .  I f  t h i s  w a s  w i t h i n  o u r  b r i g a d e  
a v i a t i o n  s e c t i o n  I ' m  q u i t e  s u r e  I would have h e a r d  it. But i f  
it was t h e  174 th ,  even though w e  w e r e  l o c a t e d  p h y s i c a l l y  t h e r e ,  
t h e r e  was very l i t t l e  c r o s s  d e a l i n g s .  
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Q W e l l ,  t h i s  a c t u a l l y  w a s  a p i l o t  o u t  o f  t h e  123d a t  
Chu L a i .  But s t i l l  you p i l o t s  a r e  always f a i r l y  c l o s e  t o  one 
ano the r  even though you belong t o  d i f f e r e n t  u n i t s .  Working 
t o g e t h e r  sometimes o r  j o i n i n g  each on t h e  same k ind  o f  miss ion 
such a s  t h i s  day. The l i f t ,  f o r  example, had a i r c r a f t  from a t  
l eas t  two and perhaps  t h r e e  u n i t s .  Did you h e a r  any th ing ,  
coming back t o  t h e  i n f e r e n c e  t h a t  RIDENHOUR had t h a t  you knew 
t h a t  something unusual  took p l a c e  t h e r e ,  b u t  you knew t h a t  
t h e s e  people  had s u f f e r e d  cons ide rab ly  and l e t ' s  n o t  add t o  
it. Did you e v e r  have any rumors o r  any th ing  which caused 
you t o  s u s p e c t  t h a t  something unusual  had happened i n  t h i s  
a r e a  by Task Force  Barker? 

A. No, sir.  I was probably low on f u e l .  I j u s t  
wanted t o  g e t  o u t  b e f o r e  w e  c o u l d n ' t  make it back. Nothing 
would i n d i c a t e  f o r  m e  t o  make a comment l i k e  t h a t ,  excep t  f o r  
t h a t  one i n d i v i d u a l  t h a t  was l y i n g  on t h e  s i d e  i n  t h a t  d i t c h .  

LTC PATTERSON: M r .  RIDENHOUR w a s  your  gunner? 

A. H e  was one o f  my doorgunners ,  y e s ,  s ir .  

Q = H e  never  mentioned anyth ing  t o  you about  i t ?  

A. Negat ive ,  sir.  I t  w a s  a complete shock t o  m e .  

10:  What was a complete shock t o  you? 

A. The My La i  ca se .  

Q Yes, when it f i r s t  came t o  l i g h t .  

A. When it came o u t  i n  t h e  p a p e r s ,  s i r ,  s e e i n g  h i s  
name- in  t h e r e  and h i s  p i c t u r e .  

Q When you f i n i s h e d  an o p e r a t i o n  such a s  t h i s  one ,  
d i d  you f i l e  an a f t e r  a c t i o n  r e p o r t  o r  d i d  you r e p o r t  t o  t h e  
head of  your  f l i g h t  detachment on what you had done and what 
you had observed? 

A. Y e s ,  s i r ,  it was something o u t  o f  t h e  o r d i n a r y .  
I f  i t ' s  any k i l l s  o r  any t ime w e ' r e  f i r e d  upon o r  every  t ime 
w e  p i c k  up weapons o r  t h i n g s  of  t h i s  n a t u r e  t h e r e  i s  a r e p o r t  
going i n .  
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Q Well what about  t h i s  one i n c i d e n t  where you had 
pinned t h i s  one i n d i v i d u a l  down and t h i s  man came o v e r  and 
s h o t  him? 

A. No, s i r ,  I d i d  n o t  f i l e  any r e p o r t .  The ground 
t r o o p s  would've done it. 

Q. W e l l ,  you knew, o f  cou r se ,  t h a t  t h i s  w a s  i n  v i o l a -
t i o n  o f  t h e  r u l e s  o f  l a n d  war fa re?  

A. I d o n ' t  know why he  s h o t  him. I d o n ' t  know i f  h e  
had a weapon under him o r  i f  h e  had a grenade o r  any th ing ,  sir. 
The commander was aware, h e  w a s  on t h e  ground. He w a s  r i g h t  
t h e r e  w i th  them. 

Q But you w e r e  p r e t t y  incensed  on t h i s  p a r t i c u l a r  
t h i n g  from what I can g a t h e r ,  from what you s a i d ,  and from 
what M r .  RIDENHOUR had t o  s ay?  You w e r e n ' t  a t  a l l  happy about  
t h i s ?  

A .  I w a s n ' t  s i r ,  because w e  had s t u c k  o u r  necks o u t  
f o r  30 minutes--20 t o  30 minutes ,  and then  something l i k e  
t h i s  happens. What I thought  may have been o f  v a l u e  i s  gone. 
Besides  I ' v e  g o t  two doorgunners wi th  m e  and ano the r  s h i p  
f l y i n g  chase  t o  m e  t h a t  looked l i k e  w e  were doing something 
t h a t  cou ld 've  been w e l l  u t i l i z e d  i f  he w e r e  VC. I ' m  a s k i n g  
t h e  r e s t  o f  t h e  crew t o  hang o u t  t h e i r  necks w i th  m e  u n t i l  
w e  g e t  t r o o p s  up t h e r e ,  and when it d i d  happen, i t  h i t  m e  
t h e  wrong way. 

Q. W e l l ,  I unders tand t h a t ,  I t h i n k  t h a t  i s  damn com-
mendable i f  you d o n ' t  mind my say ing  so .  But what I d o n ' t  
unders tand  i s  i f  you f e l t  t h a t  way, why you d idn  ' t  t a l k  t o  
Major SMITH about  i t ?  I t h i n k  it was Major SMITH who was your  
f l i g h t  detachment commander w a s n ' t  he? 

A. Y e s ,  s ir .  

Q. Did you mention t h i s  t o  Major SMITH, t h e  f a c t  t h a t  
you weren ' t  s o  damn happy about  t h i s  b u s t i n g  your  t a i l  up t h e r e  
f o r  30 minutes and then  f i n a l l y  t h e s e  guys come up and e x t e r -
minate  t h i s  i n d i v i d u a l ?  

A. Not f o r  t h e  r eco rd ,  no,  sir.  I may have ove r  a 
b e e r  o r  two l a t e r  on some o t h e r  day b u t  n o t  on t h a t  p a r t i c u l a r  
day,  n o t  a f t e r  t h a t  miss ion .  
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Q W e l l ,  j u s t  t o  h e l p  us f o r  t h e  f u t u r e ,  because w e ' r e  
q u i t e  obvious ly  i n  t h e  course  of  t h i s  i n v e s t i g a t i o n ,  w e  ' r e  
running i n t o  v a r i o u s  t h i n g s ,  t h i s  is  one element of  it and 
t h a t  has  t o  do  w i t h  r e p o r t i n g .  W e  are n o t  only  r e s p o n s i b l e  
f o r  r e p o r t i n g  t h e  good a s p e c t s ,  w e ' r e  a l s o  r e s p o n s i b l e  f o r  
r e p o r t i n g  t h o s e  t h i n g s  t h a t  a r e  o u t  of o r d e r ,  t h a t  w e  s e e ,  
f o r  t h e  command t o  i n v e s t i g a t e .  Would it be your  f e e l i n g  t h a t  
t h e s e  should  be  i nc luded  i n  i n s t r u c t i o n s  s o  t h a t  you know 
s p e c i f i c a l l y  what t o  r e p o r t ?  

A .  Well ,  I j u s t  thought  t h e r e  w a s  a c a p t a i n  on t h e  
ground t h a t  supposedly knew what he was doing.  I t h i n k  w e  
had one i n c i d e n t  p r e v i o u s l y  when L ieu tenan t  HOLLARD was t r y -
i n g  t o  d i r e c t  t h e  ground t roops  i n t o  c a p t u r i n g  a couple  of  
VC o r  suspec t ed  VC. There w e r e  words s e n t  back and f o r t h .  
"Don' t  t e l l  me how t o  run my t roops!  You ' re  i n  t h e  a i r !  You 
f l y  and I t l l w o r k  my t r o o p s , "  o r  something of t h i s  n a t u r e .  I 
j u s t  never  t r i e d  t o  i n t e r f e r  w i t h  t h e  ground commander, under 
t h e  c o n t e n t i o n  t h a t  I thought  maybe i f  I s a i d  something it 
probably wou ldn ' t  have done any good. I t  w a s  bad enough a s  
it was. 

10:  W e l l  w e  a p p r e c i a t e d  very much having you i n  t h i s  
morning, M r .  HONDA. I do want you t o  t h i n k  p r i m a r i l y  about  
t h i s  f l i g h t  t h a t  you made i n  t h e  morning. W e  unders tand t h a t  
n o t  only  was t h i s  body sp readeag led ,  b u t  w e  a l s o  unders tand 
t h a t  t h e  p a t c h  of t h e  b r i g a d e  was n o t  j u s t  d i sp l ayed  on t h e  
body b u t  more o r  less shoved up i n t o  t h e  c r o t c h  of t h e  body. 

A.  I f  it was, I d i d  n o t  know about  it. I d i d  n o t  
see t h e  pa t ch .  I was t o l d  t h e r e  was a b r i g a d e  pa t ch .  

Q Well,  w i t h  r e s p e c t  t o  t h a t  i n c i d e n t ,  w i th  r e s p e c t  
t o  t h e  company o r  t h e  u n i t  on t h e  t r a i l  t o  the n o r t h  and wi th  
r e s p e c t  t o  s e e i n g  t h e s e  people  on t h e  ground a f t e r  t h a t ,  I 
wish you 'd  t h i n k  about  t h a t  somewhat. This  may have been com-
p l e t e l y '  o u t  of your  mind, b u t  now t h a t  it has  been r e c a l l e d  
t o  your  a t t e n t i o n ,  i f  you can remember any more d e t a i l s  we 
would l i k e  very  much t o  have them. I n  a d d i t i o n ,  i f  you know 
of any documents, photos ,  a e r i a l  pho tos ,  o r  any th ing  which 
would be  of a s s i s t a n c e  t o  us  w e  ' d  l i k e  very much t o  have those .  
There  i s  one t h i n g  t h a t  I ' d  l i k e  t o  ask you which I had n o t  
done b e f o r e .  Tha t  i s  when you were f l y i n g  over  t h i s  a r e a ,  
o u t  i n  h e r e ,  which you must have done from t ime t o  t ime,  d i d  
you see a l o t  of f r e s h  d igg ing  and g raves  and s o  f o r t h  o u t  i n  
t h a t  a r e a ?  
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A. No, sir.  Another t h i n g  t h a t  amazes me i s  t h e  f a c t  
t h e  account  i n  t h e  paper  s a i d  t h e r e  were hundreds o f  peop le ,  
people  p i l e d  up, and I d i d n ' t  s e e  any of  t h a t .  I d i d n ' t  see 
any bodies  l y i n g  a l l  over  t h e  p l a c e  excep t  f o r  t h a t  one t h a t  
t hey  po in t ed  o u t .  I d i d n ' t  s e e  any mass p i l e s  o f  bod ie s .  I 
d i d n ' t  n o t i c e  it h e r e .  I no ted  f r e s h  d igg ings  a t  o t h e r  p l a c e s  
a t  o t h e r  t imes  b u t  n o t  a t  P i n k v i l l e .  

Q We a r e  somewhat cu r ious  a t  why t h i s  body happened 
t o  b e  where it was, because it c e r t a i n l y  was n o t  i n  t h e  area 
o f  t h e  o p e r a t i o n .  I t  could  have been purposely  p u t  t h e r e ,  
a long  wi th  t h e  l o c a t i o n  of t h e  pa t ch  on t h e  body. 

A. It  w a s n ' t  my immediate thought  t h a t  anyone, r e f e r -
i n g  t o  t h e  t r o o p s ,  had done t h i s .  I thought  it w a s  VC propa-
ganda, was t h e  f i r s t  t h i n g  t h a t  came t o  my mind, when t h e  boys 
t o l d  m e  about  it. 

Q Why d i d  you t h i n k  t h a t ?  

A. I d i d n ' t  t h i n k  t h e  Americans would t r e a t  people  
l i k e  t h i s  and do t h i s .  They could have k i l l e d  h e r  f o r  a good 
reason s u r e l y ,  b u t  n o t  t o  t a k e  a pa tch  and s t i c k  i t  on a person .  
Because t h i s  would on ly  i n f u r i a t e  t h e  VC. I c a n ' t  s e e  any-
body i n  t h e  America1 Div i s ion  doing it, o r  t h e  b r igade .  

Q Right .  But t h e  thought  d i d  come t o  mind t h a t  t h i s  
was a l l  l a i d  o u t  and s o  f o r t h ,  t h a t  t h i s  was VC propaganda? 

A. And t h i s  would i n c i t e  t h e  people  a g a i n s t  u s ,  t h e  
t r o o p s  i n  t h e  area. 

Q A t  t h i s  t i m e  I g i v e  you an o p p o r t u n i t y  t o  ask any 
q u e s t i o n s  t h a t  you might l i k e  t o  ask o r  i f  you l i k e ,  t o  e n t e r  
a s t a t emen t  i n t o  t h e  r eco rd .  

A .  Only t h a t  I ' m  s o r r y  t h a t  I c a n ' t  p i n p o i n t  t h e  
t i m e s  I w a s  a c t u a l l y  f l y i n g  what a i r c r a f t ,  s i r .  
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I0 : W e  know w e ' r e  t a k i n g  you back 2 2  months. W e  w e l l  
a p p r e c i a t e  your  problem. I would l i k e  t o  aga in  remind you 
t h a t  y o u ' r e  n o t  t o  d i s c u s s  your t es t imony h e r e  w i th  o t h e r s  i n -  
c l u d i n g  any of  t h e  o t h e r  w i t n e s s e s .  You may conceivably be  
c a l l e d  b e f o r e  one of  t h e  congres s iona l  committees. The one 
most p robable  would be  t h e  i n v e s t i g a t i o n  subcommittee of  t h e  
House Armed S e r v i c e s  Committee. I f  you are c a l l e d  t h e r e ,  what 
you 've  t o l d  us h e r e  i n  tes t imony and your  appearance h e r e  would 
i n  no way p rec lude  you from t e s t i f y i n g  b e f o r e  t h a t  l e g i s l a t i v e  
body. 

The h e a r i n g  w i l l  r e c e s s  a t  t h i s  t i m e .  

h he h e a r i n g  r eces sed  a t  1100 hour s ,  2 February 
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